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Ny dansk ambassadør ved Vatikanet
Udenrigsministeriet har i december 
udnævnt Lars Vissing til Danmarks 
nye ambassadør i Vatikanet. 

UDNÆVNELSE: Ambassadør Lars 
Vissing overrakte den 12. december i 
Vatikanet sine akkreditiver til pave Frans. 
Udover at være Danmarks repræsentant i 
Vatikanstaten er Lars Vissing også chef for 
den danske ambassade i Bern, Schweiz. 

Ved siden af en lang og alsidig karriere 
i diplomatiets tjeneste har han bestridt en 
lang række tillidsposter i såvel nationale 
som internationale organisationer. Han 

har en kandidatgrad i filosofi og fransk/
tysk fra hhv. Paris I-Sorbonne universitet 
og Københavns universitet, hvorfra han 
erhvervede en doktorgrad i 1984 om 
Machiavelli.

Lars Vissing kommer fra en stilling som 
ambassadør på den danske ambassade i Ra-
bat, Marokko. Han er gift og har fire børn.

NM

Ambassadør Lars Vissing, Danmarks 
nye repræsentant i Vatikanet. Foto: 
Udenrigsministeriet, Lars Grundwald. 
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Fælles påskedato for  
alle kristne kirker?
Forslag fra den koptisk–ortodokse 
kirke på vej.

Tekst: Lisbeth Rütz

ØKUMENE Den koptisk-ortodokse pave 
Tawadros II vil på næste møde mellem den 
romersk-katolske kirke og de orientalsk-
ortodokse kirker sætte en fælles dato for 
påskefejringen på dagsordenen. Det udtalte 
han den 23.12. ved et møde med kardinal 
Woelki i anledning af sit besøg i Tyskland. 
Her talte han om, at de kristne kirker lever 
i en ”undtagelsestilstand”. ”En forening 
af kirkerne vil glæde Jesu hjerte – Jesus, 
der har kæmpet for at alle kristne bliver 
et. Derfor beder vi for hinanden og med 
hinanden om enhed”, sagde Tawadros. 
Siden pave Gregor XIII´s kalenderreform 
har de vestlige kirker fulgt den gregorianske 
kalender, mens de ortodokse og orientalske 
kirker følger den ældre julianske kalender. 

Derfor kan datoerne for påskefejring ligge 
op til 13 dage forskudt for hinanden.

Under sin Tysklandsrejse, som Tawadros 
betegnede som et pastoralt besøg, besøgte 
han de koptiske kristne i Tyskland og 
indviede jomfru Marias og den hellige 
Mauritius kloster. I dag lever der mere end 
10.000 koptiske kristne i Tyskland, hvor der 
har været koptiske menigheder siden 1975.

De koptiske kristne har atter i år fejret 
jul under politibeskyttelse. De ortodokse 
koptere udgør med 10 % af befolkningen 
det største ikke – muslimske mindretal i 
Egypten. Allerede før årsskiftet var politi-
beskyttelsen af kirker i Kairo og Giza ble-
vet forstærket. For tre år siden omkom 23 
mennesker ved et bombeattentat mod en 
kirke i Alexandria. Der er udbredt bekym-
ring for attentater i Egypten siden regerin-
gens forholdsregler over for det muslimske 
broderskab.

Undertrykkelsen er taget til
Efter Hosni Mubaraks afsættelse 
skal mere end 100.000 koptere være 
flygtet fra Egypten, i følge menne-
skerettighedsorganisationer.  Den 
ægyptiske kirke var allerede i de før-
ste århundreder en martyrkirke, for-
klarede Tawadros, der bemærkede, at 
undertrykkelsen af koptiske kristne 
er taget til i de seneste par år. Han 
undgik dog at bruge begrebet ”kri-
stenforfølgelser”, måske fordi den 
egyptiske ambassadør og journalister 
fra Egypten deltog i festlighederne 
omkring besøget. I stedet for beto-
nede Tawadros, der i 2013 var blandt 
grundlæggerne af et nationalt kristent 
råd i Egypten, at den koptiske kirke 
arbejder for et godt forhold mellem 
kristne og muslimer. 

Under besøget i Tyskland erklæ-
rede formanden for den tyske bispe-

konferences økumenekommission, biskop-
pen af Magdeburg Gerhard Feige, at de 
katolske biskopper i Tyskland så ”med be-
kymring” på den aktuelle situation i Egyp-
ten. ”Det gør os eftertænksomme og bedrø-
vede, at utallige kristne må forlade deres 
hjemegn og at den kristne tradition i lande, 
hvor den har været fra sin tidligste tid, er 
truet af udryddelse”. ”Stillet over for denne 
udvikling er det påkrævet, at alle kristne 
kirker drager omsorg for, at kristendommen 
holdes levende der, hvor den har sine rød-
der”, sagde Feige.

Feige nævnte eksplicit de gode kontakter 
mellem de koptisk-ortodokse og de katolske 
kristne, som de kom til udtryk ved mødet 
mellem Tawadros og pave Frans i maj 
2013. Mødet fandt sted nøjagtig 40 år efter 
det historiske møde mellem pave Paul VI 
og Tawadros forgænger pave Shenouda.

Den koptisk – ortodokse kirke er det 
største kirkesamfund i Ægypten. Efter 
traditionen bragte evangelisten Markus 
kristendommen til Alexandria. Biskopperne 
i Alexandria, der er overhoveder for 
Egyptens kirke er hans efterfølgere.

Den første egyptiske kirke var græsk; 
men fra ca. 300 blev kopterne kristne, og 
hermed opstod der en koptisk litteratur. 
Den koptisk – ortodokse kirke brød med 
rigskirken da den på koncilet i Kalchedon i 
451 vedtog læren om Kristi to naturer.

Ved den arabiske erobring af Egypten i 
ca. 640 blev kopterne pålagt den særlige 
kopskat, jizya, som islam kræver af kristne 
og jøder.

Kirken har fem store faster og mange 
fester. Koptisk er stadig liturgisk sprog. 
Mange koptere er udvandret til Vesten, 
og der findes en lille koptisk menighed 
i Danmark med egen kirke i Taastrup. 
Menigheden blev oprettet omkring 1970 og 
har ca. 400 medlemmer i flg. menighedens 
hjemmeside.

Læs mere på www.koptisk.dk

faktaFoto: AFP
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Et jubilæum for alle
Næppe har vi sagt farvel til Troens År og 
vendt kalenderbladet før en ny begivenhed 
– et jubilæum – trænger sig på. I centrum 
for denne begivenhed står en bog. Dog 
ikke en hvilken som helst bog! For ingen 
anden bog har øvet så stor indflydelse 
på vort sprog, kultur og etik som netop 
Bibelen. Og det er den, eller rettere sagt 
Bibelselskabets 200 års jubilæum, vi kan 
fejre senere på året.

Det Danske Bibelselskab blev stiftet i den 
tidlige guldalders København. Med den 
skotske missionær Ebenezer Henderson 
som initiativtager lykkedes det en gruppe 
af indflydelsesrige borgere og gejstlige i 
København den 22. maj 1814 at stable en 
organisation på benene, der efter engelsk 
forbillede skulle udbrede kendskabet til 
Bibelen bl.a. ved at tilbyde en autoriseret 
oversættelse af Den hellige Skrift. 

Ligesom dengang er Bibelselskabets 
formål i dag at åbne og udbrede Bibelen 
for almindelige mennesker. Når selskabet i 
maj fylder 200 år sker det derfor også med 
udstrakte arme og med en opfordring til 
alle om at deltage i jubilæet. For det er i 
grunden slet ikke Bibelselskabet, vi fejrer. 
Det er udgivelsen af Bibelen på dansk og 
dens betydning i Danmarks historie de 
sidste 200 år, det handler om. Og denne 
historie har ingen eneret på. Den er et fælles 
anliggende, en kirkesag, en skolesag, en 
folkesag, et kulturelt spørgsmål, også for 
katolikkerne i vort bispedømme.

Bibelens betydning kan på ingen måde 
undervurderes. Ikke kun som et kirkeligt 
og et religiøst dokument, men også som 
et nationalt klenodie, som et sprogligt 
skatkammer og som et litterært symbol 
på sammenhængskraften i dansk kultur og 
åndsliv. Bibelen har været – og er – den 
lim, der bandt Kirken og folk sammen, og 
som troens liv og samfundets indretning 
stadig henter inspiration fra.

I disse år bliver der talt meget om 
afkristningen af de vestlige samfund, og 
Danmark går ikke fri for denne udvikling. 
Faktisk er vi i dag et af de mest sekulære 
lande, hvor den kristne tro ikke kun er under 
angreb fra en meget aggressiv ateisme, 
men også en demokratisk sekularisme, der 
ønsker at begrænse religiøse ytringer i det 
offentlige rum. I vort sekulære samfund 
er religionen blevet en privatsag, og 
demokratiet er blevet religionen. 

Bibelen har op gennem historien påvirket 
og formet millioner af menneskers liv 
verden over. Og gør det stadig. Lad os alle 
tage udfordringen op og vise, hvad Bibelen 
betyder for os lokalt såvel som nationalt. 
Derfor opfordres alle kirkesamfund, sogne, 
foreninger, skoler, kulturinstitutioner og 
medier til at tage del i markeringen af 
Bibelen og dens betydning for vort danske 
samfund. 

I vort bispedømme kigger en gruppe 
allerede på, hvordan vi katolikker kan 
deltage i fejringen af Den hellige Skrift, 
som udgør det fælles grundlag for alle 
de kristne kirker. Opfordringen er, at 
vi sammen bygger videre på de gode 
takter, som vort bispedømme såede under 
fejringen af Troens år.

Godt nytår! 
Niels Messerschmidt 

5 mio. ventes til Rom den 27. april
Helgenkåringen af to paver har stor 
folkelig interesse.
HELGENKÅRING Bystyret i Rom 
forventer at mere end fem millioner pil-
grimme vil strømme til byen i forbindelse 
med helgenkåringerne af paverne Johannes 
XXIII og Johannes Paul II den 27. april i 
år. For bedre at kunne håndtere de mange 
besøgende arbejder Roms bystyre med at 
forbedre togforbindelserne mellem Roms 
Fiumicino-lufthavn og den indre by. Bysty-
ret ligger for tiden i forhandlinger med de 
italienske jernbaner og en privat virksom-
hed om at indsætte højhastighedstog, så de 
rejsende kan booke plads til samtidig med 
de bestiller flybilletten.

”Folk vil komme til at danse under hel-
genkåringen af Johannes XXIII og Johan-
nes Paul II”, skulle pave Frans have udtalt 
til Roms borgmester, hvortil denne skulle 
have svaret: ”Hellige Fader, det er vi i færd 

med at organisere”.
I forbindelse med saligkåringen af Johan-

nes Paul II den 1. maj 2011 var 1,5 mio. pil-
grimme og turister taget til Rom.     NM

Kontroversiel orden skal reformeres
Kristi Legionærer skal opsplittes i 
tre autonome enheder.
ORDENSLIV Den skandaleombruste 
kongregation Kristi Legionærer skal fuld-
stændigt omorganiseres, når dens ekstra-
ordinære generalkapitel træder sammen i 
januar. Det skriver det italienske dagblad 
La Stampa.

Ifølge avisen skal kongregationen op-
splittes i tre separate grene – præster, konse-
krerede og lægfolk – og hver med sin egen 
ledelse. Selv om der forventes at være et 
vist samarbejde mellem de forskellige gre-
ne skal de hver især være autonome, ifølge 
kilder i Vatikanet. 

Kristi Legionærer blev i 2009 rystet af 

afsløringerne om deres grundlægger, pater 
Marcial Maciels dobbeltliv. Maciel levede 
fra 2006 til sin død i 2008 et liv i ”bøn og 
isolation” pålagt ham af pave Benedikt XVI. 
Siden slutningen af 1940’erne har der været 
vedvarende rygter om, at pater Maciel var 
pædofil og levede et dobbeltliv, og i 2010 
konkluderede Vatikanets undersøgelse af 
kongregationen, at Maciel havde ”levet et 
skrupelløst liv blottet for autentisk religiøs 
følelse”. 

Også legionærernes lægmandsbevægelse 
Regnum Christi er i forandring. I 2010 havde 
bevægelsen omkring 70.000 medlemmer i 
ca. 30 lande. Den mest intense tilknytning 
til ordenen er tredje grad, hvor de 900 
medlemmer – næsten alle kvinder – lever 

en ny form for gudviet liv i Kirken med en 
særlig kanonisk status. 

Kristi Legionærer blev grundlagt 1941 i 
Mexico City.

NM

Tusind katolske kirker lukker i Holland
Sekularisering og færre katolikker 
er de væsentligste årsager.

Tekst: Niels Messerschmidt 

HOLLAND Det er ikke kun i vort 
bispedømme at kirkelukninger kan komme 
på tale (udover de to, der allerede lukkede 
i efteråret). I Holland er situationen så 
alvorlig, at op imod tusind katolske kirker 
– eller godt to tredjedele af alle katolske 
kirker i landet (!) – kan være lukkede 
ved udgangen af 2025. Denne dystre 
melding kom kardinal Willem Eijk med, 
da de hollandske biskopper var på deres 
ad limina-besøg i Rom i begyndelsen af 
december. De mange kirkelukninger sker 
som led i at man omorganiserer sogne på 
baggrund af en ”drastisk sekularisering” og 
skrumpende menigheder.

Den hollandske Bispekonference har 
udarbejdet en rapport, hvoraf det fremgår, 
at man er nødt til at lukke mange ”mindre 
benyttede bygninger” og at sognesammen-
lægningerne sker for at udnytte de stadig 
færre ressourcer på en mere hensigtsmæssig 
måde. I 2012 var der 1.593 katolske kirker 
i Holland, hvilket var et fald på ti procent 
i forhold til 2004, og denne tendens synes 
at ville accelerere, fremgår det af rapporten.

“Vi vurderer, at en tredjedel af de 

katolske kirker i landet vil være lukkede 
ved udgangen af 2020, og to tredjedele i 
2025”, siger kardinal Eijk, ærkebiskop af 
Utrecht og formand for bispekonferencen.

”Vi håber at kunne bevare et antal kirker 
som samlingssted for kristne med en 
levende tro”. 

Kun et enkelt lyspunkt
De hollandske biskoppers afleverede en 
rapport til Vatikanet, hvori det fremgår, at 
katolikkernes andel i landet er faldet fra 28,4 
til 24,1 procent siden 2004, da deres sidste 
ad limina-besøg fandt sted. Kardinal Eijk 
fortalte Vatikanradioen, at den hollandske 
regering anslår, at katolikkernes antal 
kun udgør 16 procent og at denne andel 
forventes at falde til 10 procent i 2020.

Også på andre områder kan man spore 
tilbagegang i Den katolske Kirke i Holland: 
den regelmæssige kirkegang er faldet fra 
7,8 procent i 2004 til 5,6 procent i 2012; 
antal dåb er faldet fra 17,8 til 11 procent i 
samme periode, mens kirkelige vielser er 
faldet fra 9,1 til 4 procent. I samme periode 
er antallet af aktive præster faldet med en 
fjerdedel – fra 999 præster i 2004 til 743 i 
2012.

Eneste lyspunkt i kirkestatistikkerne var 
i 2013 et fald i antal udmeldelser – hvilket 
måske skyldes ’pave Frans-effekten’. 

Omkring 7.500 personer havde udmeldt 
sig ved udgangen af oktober sammenlignet 
med 15.766 for hele 2012.

Formand for bispekonferencen i Holland, 
ærkebiskop Willem Eijk af Utrecht, 
vurderer, at to tredjedele af de katolske 
kirker i landet vil være lukkede i 2025 
som følge af sekulariseringen og færre 
katolikker.  
Foto: Den hollandske Bispekonference

Johannes XXIII og Johannes Paul II – to paver med stor folkelig appeal. 

tilstedeværelse dér, hvor katolikkerne 
i deres nærmiljø kun sjældent oplever 
et styrkende trosfællesskab”, siger 
Bonifatiuswerks præsident Hans Paus. 
Foto: Bonifatiuswerk.

Foto: Catholic.org.
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Kort nyt
Paven ’Årets person’
KÅRING Under overskriften ’Folkets 
Pave’ har tidsskriftet Time Magazine kåret 
pave Frans til ’Årets person 2013’. I be-
grundelsen hedder bl.a., at paven efter ni 
måneder i spidsen for Den katolske Kirke 
er blevet en ”ny samvittighedens stemme”.

”Fordi pavestolen er blevet rykket ud af 
paladset og ned på gaden, og fordi verdens 
største kirke konfronterer sine egne dybeste 
behov og forsøger at balancere dømmekraft 
med barmhjertighed, så er pave Frans ’Årets 
person 2013’”, skriver nyhedsmagasinets 
chefredaktør Nancy Gibbs.

Afviser fri abort
EUROPA EU-Parlamentet har for 
anden gang på knapt to måneder afvist en 
rapport, som blandt andet anbefaler alle 
medlemslande at indføre retten til fri abort 
og obligatorisk seksualundervisning for 
børn i alle aldre.

Den såkaldte Estrela-rapport ’om seksuel 
og reproduktiv sundhed og rettigheder’ er 
udarbejdet af den portugisiske venstrepoli-
tiker Edit Estrela.

EU-Parlamentet besluttede i oktober at 
afvise resolutionsforslaget, og returnerede 
det til parlamentets egen komité for kvin-
ders rettigheder og ligestilling til viderebe-
handling. Midt i december blev rapporten 
afvist på ny med et flertal på 334 mod 327 
stemmer

Ny kommission
VATIKANET Pave Frans har oprettet en 
ny kommission til forebyggelse og bekæm-
pelse af overgreb på mindreårige samt ydet 
pastoral hjælp til ofrene for overgrebene. 

Kommissionen, der også vil blive beman-
det med lægfolk, skal også følge op på ek-
sisterende retningslinjer, vurdere nye tiltag 
i kurien i samarbejde med bispekonferen-
cerne og ordensledere samt se på uddannel-
sesprogrammer til præster og hvordan disse 
udvælges. 

Roser Novus Ordo
LITURGI Ærkebiskop Gerhard Müller, 
præfekt for Troslærekongregationen, har i 
utvetydige vendinger forsvaret 2. Vatikan-
koncils nye messeordning Novus Ordo.

”Uden koncilets liturgireform ville af-
kristningen måske være sket langt hurtigere 
end det er tilfældet”, sagde Müller i forbin-
delse med fejringen af 50-årsdagen for kon-
cilets konstitution om Den hellige Liturgi, 
Sacrosanctum Concilium, ifølge magasinet 
The Tablet.

”Netop fordi liturgien blev fornyet i ånd 
og ritus har den vist sig at være et virksomt 
lægemiddel mod en gudløs kultur”. Den 
nye liturgi var ”et godt middel til evangeli-
sering”, tilføjede han.

Ærkebiskop Müller gik i rette med dem, 
der tilskriver troens tilbagegang og den 
faldende messegang i de vestlige lande 
liturgireformen, der fulgte efter koncilet, 
og han fremhævede 1970-missalets 
fortjenester. ”Alle katolikker, som tænker 
og føler med Kirken, må erkende at 
reformen var en succes”.

Paven angriber ’ligegyldighedens globalisering’
Om broderskabet som grundlag og 
vej til fred.

Tekst: Niels Messerschmidt

FREDSBUDSKAB I sit første budskab 
til den årlige Verdensdag for Fred skriver 
pave Frans, at fred og social retfærdighed 
kun kan virkeliggøres gennem en ånd af 
broderskab, der bygger på anerkendelsen at 
vi alle er Guds børn.

Budskabet med titlen ’Fraternity, the Fou-
ndation and Pathway to Peace’ blev udsendt 
den 12. december som optakt til Verdensda-
gen for Fred den 1. januar 2014.

”Uden broderskab kan man ikke bygge 
et retfærdigt samfund og en ægte og varig 
fred”, skriver paven. ”Samtidig er det 
indlysende, at vor tids etiske systemer ikke 
er i stand til at frembringe ægte broderlige 
bånd, fordi broderskab uden henvisning 
til et fælles udspring som det ultimative 
grundlag ikke varer ved. Broderskab i den 
ægte betydning forudsætter og efterspørger 
en transcendent Fader”.

Pave Frans tilføjer, at et sådan broderskab 
”på en særlig måde er vokset frem gennem 
Jesu Kristi død og opstandelse. Korset som 
det definitive ’sted’ udgør grundlaget for 
dette broderskab – et grundlag mennesket 
ikke selv er i stand til at frembringe”. 

Trusler mod menneskets værdighed
Fredsbudskabet fremhæver en række for-
hold, som i dag truer menneskets værdighed 
– krig, økonomisk udnyttelse, kriminalitet, 
miljøforurening og overgreb på religions-
friheden; alle forhold, som kræver større 
opmærksomhed og en konkret indsats, på-
peger han.

I sit budskab beklager paven den vidt ud-
bredte fattigdom i menneskelige relationer 
som følge af ”manglen på solide familiære 
og fællesskabsmæssige relationer”, og til-
føjer, ”at broderskab normalt først læres i 
familien”.

Hvad angår økonomisk retfærdighed ef-
terlyser paven ”effektive politikker” til at 
udligne indkomstuligheder og sikre ”ad-
gangen til kapital og serviceydelser, uddan-
nelse, sundhedspleje og teknologi, så alle 
får mulighed for at udtrykke og realisere 
hans eller hendes livsprojekt og udvikle sig 
til et helt menneske”. 

Paven opfordrer også kristne til at iklæde 

sig en ”sober og væsentlig livsstil” og dele 
deres rigdom som en ”måde at fremme 
broderskab” og bekæmpe fattigdom.

Den nuværende økonomiske krise, skriver 
pave Frans, er en ”gunstig anledning til at 
genopdage dyderne klogskab, mådehold, 
retfærdighed og styrke”, ”nødvendig til 
opbygningen og bevarelsen af et samfund, 
som er i overensstemmelse med menneskets 
værdighed”.

En alvorlig forbrydelse mod Gud
Fredsbudskabet for 2014 gentager tidligere 
pavers opfordring om ”ikke-spredning af 
våben, nedrustning og afvæbning af alle 
parter, begyndende med atomare og kemi-
ske våben”, og paven retter en appel til alle, 
”der sår vold og død gennem våbenmagt” i 
stedet for at se enhver fjende som ”sin bro-
der eller søster”.

”Mennesker kan omvende sig”, fortsætter 
paven: “Jeg ønsker, det er et budskab af håb 
og tillid til alle, også til dem, der har begået 
brutale forbrydelser, at Gud ikke ønsker 
synderen død, men at han omvender sig og 
lever”.

Paven fordømmer organiseret kriminali-
tet som narkosmugling, miljøødelæggelse, 
”ulovlig pengeoverførsel og finansspekula-
tion”, prostitution, menneskehandel, slaveri 

og udnyttelse af immigranter. Kriminelle or-
ganisationer af enhver størrelse er ”en alvor-
lig forbrydelse mod Gud. De skader andre og 
øver vold mod skaberværket, og desto mere 
hvis de har et religiøst islæt”, skriver paven. 

Han beklager de ”umenneskelige betin-
gelser i mange fængsler, hvor folk i for-
varing ofte reduceres til en umenneskelig 
status, som strider mod deres menneskelige 
værdighed og hæmmer deres håb og ønske 
om rehabilitering”. 

Møntet på landbruget efterlyser Frans en 
mere ansvarlig og retfærdig forvaltning af 
de naturlige ressourcer. ”Det er velkendt, at 
den nuværende produktion er tilstrækkelig, 
og alligevel lider og dør millioner af 
mennesker fortsat af sult. Det er virkelig en 
skandale!”, skriver han.

I sin behandling af globalisering – et 
emne, han ved flere lejligheder har berørt 
i sit pontifikat – skriver pave Frans, at det 
”stadigt voksende antal forbindelser og 
kommunikation i dagens verden gør os 
meget bevidste om enheden og nationernes 
fælles skæbne”. Men denne enhed, fort-
sætter han, ”afvises eller ignoreres ofte i 
en verden, der er kendetegnet af ’ligegyl-
dighedens globalisering’ og som langsomt 
har vænnet os til andres lidelse og lukket os 
inde i os selv”. 

I sit budskab til Verdensdagen for Fred 2014 beklager paven sig bl.a. over den vidt 
udbredte fattigdom i menneskelige relationer som følge af ”manglen på solide familiære 
og fællesskabsmæssige relationer”.

Afskaffer ’monsignore’-ærestitlen for præster under 65
Paven vil reformere de kirkelige 
hoftitler.

REFORMER I sit forsøg på at komme 
karrieremageriet blandt katolske præster 
til livs, har pave Frans besluttet at afskaffe 
ærestitlen ’monsignore’ for verdenspræster 
under 65 år.

Beslutningen kommer ikke bag på dem, 
der kender pave Frans. Med sin ydmyge 
indstilling har Frans altid bedt om at 
blive tiltalt ’Fader’ i stedet for det mere 
almindelige ’Min Herre’, ’Deres Nåde’ 
eller ’Deres Excellence’. Pave Frans mener, 
at tiltaleformen ’Fader’ bedst afspejler 
en præsts, biskops eller kardinals kald. 
Som ærkebiskop af Buenos Aires (1998-
2013) bad han aldrig Den hellige Stol om 
at tildele titlen ’monsignore’ til præster i 

bispedømmet.
Med beslutningen er pave Frans i gang 

med sin reform af kirkelige hoftitler, som 
blev introduceret af pave Paul VI i 1968 
i kølvandet på Det 2. Vatikankoncil. Før 
Paul VI’s reform eksisterede der 14 grader 
af titlen ’monsignore’. Han reducerede 
det til de tre grader: apostolisk protonotar 
(to grader), pavelig æresprælat og pavelig 
æreskapellan. De nye ændringer betyder, 
at de to første kategorier forsvinder og 
at den eneste pavelige ærestitel, som 
verdenspræster nu kan tildeles bliver 
pavelig kapellan – og som for ”værdige 
præster” over 65 år.

’Monsignor’-titlen knytter sig ikke til 
et særligt embede i Den katolske Kirke, 
men derimod bliver titlen tildelt særlige 
personligheder. Man kan kun modtage titlen 

af paven, og man kan kun indstilles til titlen 
af den lokale biskop, hvis pågældende har 
udvist en særlig værdifuld tjeneste i Kirken.

NM
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Oscar Romero og 
befrielsesteologien
Oplæg af Ph.d. Jakob Egeris 
Thorsen ved Cinematekets filmaften 
om Oscar Romero.  

Tekst:  Jakob Egeris Thorsen

LATINAMERIKA Torsdag den 5. 
december viste Cinemateket i København 
filmen om ærkebiskop Oscar Romero, som 
blev myrdet i El Salvador den 24. marts 
1980, imens han fejrede messe. Der var 
borgerkrig i El Salvador, hvor et barskt og 
skrupelløst militærdiktatur kæmpede mod 
oprørske guerillaer og i den forbindelse 
slog ned på al form for politisk og faglig 
organisering. Ærkebiskoppen kritiserede 
åbent magthavernes brug af tortur, 
forsvindinger og mord, og opfordrede 
utrætteligt til national dialog og forsoning. 
Hans kritik af myndighedernes brud på 
menneskerettighederne blev for meget 
for militæret, som iværksatte mordet på 
ham. Romero blev med sin død den mest 
prominente af de dusinvis af præster og 
ordensfolk, som sammen med hundredevis 
af kateketer led martyrdøden i 1970’erne 
og 1980’ernes Latinamerika i forsvaret for 
de basale menneskerettigheder og katolsk 
sociallære. 

Santo subito
I folkemunde blev Oscar Romero hurtigt 
”San Romero”, og noget tyder på, at hans 
saligkåringsproces nu er godt undervejs i 
Vatikanet. Tiden for Romeros virke var også 
tiden, hvor befrielsesteologien blomstrede 
i Latinamerika og hvor teologer skændtes 
bravt om hvorvidt, at befrielsesteologi og 
katolsk ortodoksi kunne gå hånd i hånd. Da 
Oscar Romero om nogen blev en helgen 
og et ikon for de befrielsesorienterede 
grene af Kirken, er det interessant kort at 
se på forbindelsen mellem Romero og 
befrielsesteologien. Men først en omvej: 
hvad var og er befrielsesteologien og 
hvorfor var der så meget konflikt omkring 
den i 1980’erne?

Befrielsesteologier
Befrielsesteologi er ikke én ting, men en 
teologisk retning med mange facetter. Ud-
gangspunktet er et kirkeligt og kristent 
engagement for de fattige og undertrykte. 
Teologisk er befrielsesteologien en besin-
delse på, at frelsen ikke udelukkende er et 
hinsides fænomen, men at kristne allerede i 
denne verden må arbejde imod systemer og 

strukturer, der fornedrer mennesket, og må 
arbejde for et samfund, der er sit kristen-
navn værdigt. I lande med militærdiktatur 
betød det, at kirken rettede en profetisk kri-
tik af overgreb mod befolkningen og at kir-
kefolk arbejdede for at bekæmpe fattigdom 
og analfabetisme. Men hjælpen kom ikke 
blot i form af almisser, men ved at uddanne 
folk til selvhjælp og ved at kritisere syndige 
strukturer, der fastholdt folk i fattigdom. 
Nogle befrielsesteologer gik længere og 
anvendte et marxistisk analyseapparat og 
en revolutionær sprogbrug, plæderede for 
en ny og anti-hierarkisk forståelse af Kir-
ken, og forstod frelsen så dennesidig, at det 
transcendente aspekt helt gled i baggrun-
den. Langt de fleste præster og teologer in-
tegrerede imidlertid de befrielsesteologiske 
indsigter med kirkens sociallære og tradi-
tionelle teologi.

Johannes Paul II og 
befrielsesteologien
I biografier og kirkehistoriebøger får man 
hurtigt det indtryk, at pave Johannes Paul 
II og kardinal Joseph Ratzinger i 1980’erne 
knækkede befrielsesteologien. Dette bil-
lede har både konservative og befrielses-
teologiske skribenter bidraget til, om end, 
naturligvis, med modsat fortegn. Ser man 
på troslærekongregationens to instruktioner 
om befrielsesteologien og læser man den 
daværende paves udtalelser (også på hans 
rejser til Latinamerika), tegner der sig et 
mere nuanceret billede. Den form for befri-
elsesteologi, som paven og (i særligt grad) 
kardinal Ratzinger forkastede, var den, der 
gjorde oprør mod den traditionelle kirkefor-
ståelse og den, der plæderede for en denne-
sidig opbygning af Gudsriget som et revo-
lutionært politisk projekt. Men den teologi, 

der integrerer profetisk kritik af uretfærdige 
magthavere, som arbejder for en alsidig 
befrielse fra uværdige og undertrykkende 
strukturer og i hvilken, de fattiges materiel-
le og åndelige velbefindende står i centrum, 
var også for Johannes Paul II fuldt ud kom-
patibel med katolsk teologi. Når det er sagt, 
oplevede mange, at kirken i Latinamerika 
(bl.a. i forbindelse med bispeudnævnelser) 
tog en markant konservativ drejning under 
den polske pave. 

Romero og befrielsesteologien
I sine radiotransmitterede prædikener og 
taler var Romero utrættelig i sin påpegning 
og kritik af myndighedernes grusomme 
overgreb mod civilbefolkningen. Han taler 
for social retfærdighed, udvikling og po-
litiske reformer. I et land med censur talte 
han sandhedens ord og måtte i sidste ende 
betale med sit liv. Læser man hans prædike-
ner, taler og optegnelser tegner der sig ikke 
et billede af en revolutionær, tværtimod 
virker hans teologi ganske ukontroversiel 
og i fuld overensstemmelse med kirkens 
traditionelle lære. I diskussionen med de 
mere radikale former for befrielsesteologi 

indtog Romero altid et moderat standpunkt. 
Sand befrielse er for Romero altid primært 
et åndeligt spørgsmål, der imidlertid na-
turligvis også har samfundsmæssige kon-
sekvenser. Sand befrielse opnås aldrig ved 
revolutionær vold, men ved at leve Kristi 
eksempel i verden. Sand befrielse er kun i 
afledt forstand et politisk spørgsmål: ”Sand 
befrielse er ikke kun bare et spørgsmål om 
bedre løn og en ny regering, det er denne-
sidig befrielse” (prædiken 18. nov. 1978). 

”De sande befriere begår ikke vold, men 
lader vold overgå sig, på samme måde, som 
Kristus lod vold overgå sig […] vores land 
har brug for sande befriere med ydmyge 
hjerter, hjerter der stråler af kristen kærlig-
hed” (prædiken 23. marts 1978). To år efter 
blev han selv et troværdigt vidne (martyr) 
om denne befrielse og hans død skabte et 
massivt internationalt fokus på overgrebene 
mod befolkningerne i Latinamerika.

Her er Romero afbildet af den amerikanske 
franciskaner  Robert Lentz OFM. Ikonen er 
traditionelt opbygget; men de sædvanlige 
engle er erstattede med militærhelikoptere. 

Flot resultat for Better World Denmark
Over 300.000 kr. indsamlet på kun 
ti uger.

Tekst: Anette Hansen

HJÆLPEARBEJDE Better World 
Denmark (BWD) er en dansk registreret 
velgørenhedsorganisation grundlagt den 6. 
maj 2012 og godkendt af SKAT i Danmark 
fra d. 1.1.2013. BWD har sin oprindelse 
under Redemptoristerne i Danmark. Dens 
formål er at fremme velgørenhed såvel i 
Danmark som i udlandet enten gennem at 
støtte projekter for nødlidende direkte eller 
ved at samarbejde med andre organisationer 
med samme formål. Med basis i en 
romersk-katolsk sammenhæng, fordeles 
alle goder uden diskrimination i forhold til 
modtagerne. Better World Denmark blev 
lanceret i weekenden 5.- 6. oktober 2013 i 
forbindelse med den store sognedag „Sankt 
Annæ Dag” i Sankt Annæ Kirke på Amager.

Det er en stor glæde for Better World 
Denmark at kunne fortælle, at vi på den 
korte tid vi har eksisteret (10 uger), med 
hjælp fra en stor gruppe af godhjertede 
frivillige, har formået at indsamle 
nedenstående donationer til de projekter 
som Better World Denmark valgte at støtte 

i 2013:
Alle penge er blevet overført til Better 

World Denmark’s samarbejdspartnere, som 
vil sørge for at pengene vil blive brugt bedst 
muligt. 

Derudover har Better World Denmark 
også modtaget støtte til Fr. Patrick’s Me-
morial Fond samt donationer til organisa-
tionens generelle arbejde, altså bidrag uden 
øremærkning.

En stor tak til de mange frivillige der har 
arbejdet hårdt for at hjælpe Better World 
Denmark med at gøre en indsats for de 
mange nødlidende i verden, og ikke mindst 
en stor tak til de mange gavmilde givere 
som har hjulpet os med til at gøre denne 
verden til et bedre sted. Vi ser frem til et lyst 
og indbringende 2014, hvor Better World 
Denmark blandt andet vil rette blikket mod 
Afrika.

Læs mere på www.betterworld.dk og 
„Like” os på Facebook.

Godt Nytår!

Tyfonen Yolanda på Filippinerne:    200.715 DKK
Bohol jordskælv på Filippinerne:      31.750 DKK

Redemptoristiske seminarister i Indien:     15.425 DKK
Skt. Elisabeth Søstrenes værested i Polen:     14.250 DKK
Møblering af en genopbygget skole på Filippinerne:    15.130 DKK
Maria Immaculata Søstrenes børnehjem i Polen:    13.000 DKK
Møblering af ungdomslokaler i Skt. Annæ Kirke:      3.750 DKK

I alt :        304.020 DKK

Fra filmen Biografia de Monseñor Romero 1980.
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Rom og Konstantinopel mødes igen
Pave Frans markerer 50-års 
jubilæum i Israel.

Tekst: Lisbeth Rütz

ØKUMENI “Jeg har haft den store lykke 
efter mange århundreders adskillelse at 
omfavne patriarken af Konstantinopel og at 
udveksle ord med ham om fred, broderskab, 
længsel efter enhed, enighed og efter at give 
Kristus æren. Længsel efter en tjeneste der 
kan gavne hele den menneskelige familie. 
Lad os håbe, at denne begyndelse kan bære 
god frugt, at sæden må spire og modnes”.

Det  sagde Paul VI til kardinalkollegiet 
efter at være vendt hjem fra sin pilgrimsrejse 
til Israel og Jordan fra 4.-6. Januar 1964. 
Umiddelbart efter at være blevet valgt 
til pave den 21. Juni 1963 havde han 
besluttet at besøge Det hellige Land, og 
han præsenterede koncilsfædrene for sin 
beslutning ved slutningen af anden samling 
den 4. december 1963.  

Det var første gang nogensinde, en pave 
besøgte Det hellige Land og første gang en 
pave rejste uden for Italien, siden Pius VII 
i 1812  blev bragt i eksil i Fontainebleau af 
Napoleon.

 Rejsens absolutte højdepunkt var det 
historiske møde mellem  Athenagoras, 
patriarken af Konstantinopel, og  Paul VI 
i den apostolske delegation på Oliebjerget. 

Athenagoras og pave Paul skulle først 
mødes privat i et kvarter, derefter var 
planlagt en halv times officielt program 
med taler og overrækkelse af gaver. 

Men Rai glemte at slukke for mikrofoner-
ne, så derfor ved vi også, hvad Athenagoras 
og Paul VI talte om, da de så hinanden for 
første gang. Dialogen blev i 1979 offentlig-
gjort af den belgiske forfatter og præst  Da-
niel Ange og trykt i L´Osservatore Romano 
den 4. januar i år på 50-årsdagen for rejsens 
begyndelse.

Athenagoras sagde blandt andet: “Vi 

har den samme længsel. Da jeg i aviserne 
erfarede, at De havde bestemt Dem for at 
besøge dette land, fik jeg øjeblikkelig den 
idé at udtrykke mit ønske om at møde Dem 
her, og jeg var sikker på, at jeg ville få et 
positivt svar fra Deres Hellighed, for jeg 
har tillid til Dem. Uden at ville smigre Dem 
ser jeg Dem i Apostlenes Gerninger. Jeg ser 
Dem i den hellige Paulus breve – ham hvis 
navn De bærer.”

Paul VI svarede: ”Jeg taler til Dem som 
en bror. De skal vide, at jeg har den samme 
tillid til Dem. Forsynet har udvalgt os til 
at nå til forståelse med hinanden. Jeg er så 
fuld af indtryk, at jeg vil have behov for 
meget tid, før hele denne rigdom af følelser 
i mit sind er kommet til udtryk og jeg har 
fortolket dem. Men jeg vil gerne benytte 
mig af dette øjeblik til at forsikre Dem om 
den absolutte loyalitet som jeg altid vil 
forhandle med Dem i.” ”Det samme gælder 
for mig”, forsikrede Athenagoras.

I den officielle tale bagefter sagde Paul 
VI blandt  andet:“divergenserne mellem os 
af læremæssig, liturgisk og disciplinær art 
skal undersøges på rette tid og sted. Men 
det som fra nu af kan og skal gå fremad 
er denne broderlige kærlighed der er ivrig 
efter at finde nye måder at udtrykke sig på”.

Året efter, den 7. December 1965 ophæver 
et katolsk-ortodoks fællesdokument den 
gensidige ekskommunikation fra 1054. 

En kæmpebegivenhed
Mediemæssigt blev pavebesøget ei Det hel-
lige Land en kæmpebegivenhed.Den gamle 
bydel i Jerusalem var før seks dages krigen 
under jordansk myndighed, og paven blev 
modtaget i Amman af kong Hussein af Jor-
dan.

Rai sendte begivenheden i mondovision. 
Forfatteren Dino Buzzati og digteren Eu-
genio Montale dækkede begivenheden for 
dagbladet Corriere della Sera sammen med 
journalisten Alberto Cavalleri, der året efter 

– den 3. oktober 1965 interviewede Paul VI 
om Det andet Vatikankoncil. Det var første 
gang i historien, en pave blev interviewet. 

Paven havde hidtil været en fjern, 
ophøjet person. Etiketten bød, at man 
ikke måtte vende ryggen til ham. Men på 
mondovisionsudsendelsen så man paven gå 
i Jerusalems gader og næsten forsvinde i et 
menneskehav med tusinder af mennesker 
omkring sig. Alle ville se ham og røre 
ved ved ham. Det hele blev afviklet med 
et sikkerhedsniveau der i dag ville være 
utænkeligt. 

Selve mødet mellem apostlene Andreas 
og Peters efterfølgere var et symbolladet 
og meget intenst øjeblik. Paul VI overrakte 
en guldkalk til Athenagoras som symbol på 
nadverfællesskabet mellem den ortodokse 
og den katolske kirke.

Dagen efter overrakte Atenagoras paven 
et tusind år gammelt brystkors af guld fra 
Athos – bjerget sammen med en engolpion, 
den ovale medaljon som biskopperne bærer 
i de byzantinske kirke. Mødet blev afsluttet 
med, at Johannesevangeliets kapitel 17 blev 
læst op skiftevis på græsk og latin. Fadervor 
blev bedt til sidst.

Nøjagtig 50 år efter mødet mellem 
Athenagoras og Paul VI bekendtgjorde 
pave Frans ved angelusbønnen søndag den 
5. januar, at han besøger Israel, Jordan og de 
palæstinensiske selvstyreområder  fra den 
24.-26. maj. Højdepunktet under besøget 
bliver mødet med  Bartolomeios I, der er  
æresoverhoved for den ortodokse kirke 
samt repræsentanter for de kristne kirker, 
der er repræsenterede i Jerusalem

Menighedsrådsvalg

Har vi den samme Gud?
Ægyptisk jesuit problematiserer 
afsnittet om islam i Evangelii 
gaudium.

Tekst: Lisbeth Rütz

RELIGIONSDIALOG Med Evangelii 
gaudium, det hidtil mest betydningsfulde 
skrift fra pave Frans, har paven formået 
at brænde igennem med et budskab om 
en missionerende og barmhjertig kirke. 
Vatikanisten John Allen sammenligner 
ligefrem skriftet med Martin Luther Kings 
”I have a dream” – tale.

Men et aspekt, der indtil nu ikke har 
været så stor opmærksomhed om, er hvad 
skriftet har at sige om dialogen mellem 
kristendommen og islam. Det handler to af 
skriftets paragraffer nr. 252 og 253 om. 

”Man må aldrig glemme, at de ”idet de 
har Abrahams tro, tilbeder de den ene barm-
hjertige Gud, som vil dømme menneskene 
på dommens dag”, siger paragraf 252 om 
muslimerne med et citat fra Nostra Aetate. 
Videre taler paragraf 252 om, at Islams hel-
lige skrifter har bevaret en del af den kristne 
lære, og at Jesus og Maria respekteres højt 
i islam. Dokumentet siger også: ”det er be-
undringsværdigt at se, hvordan unge og æl-
dre mænd og kvinder i islam er i stand til 

dagligt at sætte tid af til bøn og til trofast 
deltagelse i deres religiøse riter. På samme 
tid er mange af dem dybt overbeviste om, 
at hele deres liv er givet af Gud og leves 
for ham. Muslimerne viser også et etisk en-
gagement og viser barmhjertighed over for 
de fattige.”

I paragraf 253 taler pave Frans blandt 
andet om nødvendigheden af, at kristne 
får en solid skoling i islam. Om muslimsk 
fundamentalisme skriver han: ”Stillet over 
for de bekymrende episoder med voldelig 
fundamentalisme bør vores venskab med de 
autentiske troende i islam få os til at undgå 
hadefulde generaliseringer, for den sande 
islam og en korrekt fortolkning af Koranen 
modsætter sig enhver form for vold.”

Problematiske udsagn i Evangelii 
gaudium
Der er mange positive ting i Evangelii 
gaudium om respekt, dialog og broderskab 
mellem islam og kristendommen; men der 
er også problematiske udsagn, mener den 
ægyptiske jesuit Samir Khalil Samir i en 
åbenhjertig kommentar på nettidsskrif-
tet AsiaNews, som udgives af de pavelige 
missionsværker. Samir regnes for en af 
Vatikanets førende eksperter i islam og er 
hyppigt gæsteprofessor ved universiteter i 

Europa og Amerika. Samir påpeger blandt 
andet, at islam og kristendommen har helt 
forskellige gudsbegreber, at Koranens Jesus 
og Maria er helt forskellige fra Bibelens og 
at kristen og muslimsk fundamentalisme 
er væsensforskellig. Samir påpeger også, 
at Koranen ikke anerkender fundamentale 
kristne dogmer som treenigheden, inkarna-
tionen og Kristi frelsesgerning.

Samir kommenterer paragraf 252, der 
skriver at” både muslimer og kristne 
tilbeder den ene barmhjertige Gud, som vil 
dømme menneskene på dommens dag” og 
skriver blandt andet:  

“Denne sætning skaber indtryk af at de to 
gudsopfattelser er identiske. Men i kristen-
dommen er Gud treenighed i sit væren. Han 
er flere personer, der er forenet af kærlighe-
den.” Efter Samirs opfattelse er der 
en væsensforskel på muslimsk og 
kristen opfattelse af Guds kærlig-
hed, fordi Gud for en muslim kun 
er ophøjet og utilgængelig.

Om islams opfattelse af Jesus 
skriver han: ” I virkeligheden 
står alt hvad man siger om Jesus 
i Koranen i modsætning til den 
kristne lære. Han er ikke Guds Søn: 
Han er en profet, og derved bliver 
det. Han er ikke engang den sidste af 
profeterne, for ”profeternes segl” er 
Muhammed (Koranen 33:40). Den 
kristne åbenbaring ses kun som et 

stadium på vej mod den sidste åbenbaring, 
der formidlet af Muhammed er Islam.”

Samir mener, der er en dobbelt forskel 
mellem den kristne og den muslimske etik. 
Islam taler også om barmhjertighed mod 
de fattige; men den islamiske etik er ikke 
altid universel. Det handler ofte om, at man 
skal hjælpe hinanden inden for de islamiske 
samfund, mens pligten over for næsten er 
universel i kristendommen. Helt konkret 
ses dette også i katastrofesituationer, hvor 
lande med en kristen tradition hjælper uden 
at tage hensyn til religion. Det samme er 
ikke tilfældet for de meget rige oliestater 
på den arabiske halvø, siger Samir, der også 
mener, at den muslimske etik kan være 
legalistisk og baseret på en rent formel 
overholdelse af de religiøse forskrifter.

Fra mødet i Jerusalem 1964 mellem patriark Athenagoras og pave Paul VI.

Koranen. Foto: wikimediea.org



6 Troens år

Stor effekt af Troens år i Danmark
Danske katolikker beder mere, 
har et rigere og mere personligt 
forhold til Gud og har mere lyst 
til at beskæftige sig med deres tro. 
Det viser en rundspørge blandt 152 
respondenter om Troens år. 

Tekst: Marcelino Gauguin, leder af 
Pastoral-Centret

TROENS ÅR På bispekontoret er der 
stor tilfredshed med det netop afsluttede 
Troens år. Man kan nemlig glæde sig over, 
at de mange tiltag, som biskoppen og hans 
medarbejdere søsatte, har båret rig frugt. 
En omfattende rundspørge viser, at Troens 
år for størstedelen af de 152 respondenter 
har haft stor betydning for deres trosliv. Det 
er ikke blot mere, end man havde turdet 
forvente. Det er også epokegørende, at det 
overhovedet dokumenteres.

De adspurgte skulle bl.a. svare på hvilke 
af Kirkens tiltag, de havde lagt mærke til. 
Størstedelen af dem (90 %) havde lagt 
mærke til Kirkens projekter i større eller 
mindre grad. Det var også et stort flertal, 
der mente at tilbuddene havde været 
tilstrækkelige (70 %) og relevante (71 %). 
Omkring de værktøjer, som Bispekontoret 
havde stillet til rådighed, mente et flertal (54 
%) at de var nyttige, mens en stor gruppe 
var i tvivl om hvilke værktøjer, der blev 
spurgt til. Det sidste kan skyldes, at mange 
af de værktøjer, der hentydes til var stilet til 
menighedens arbejde med Troens år og ikke 
noget, som alle adspurgte umiddelbart ville 
kunne bruge personligt (kun 16 % mente 
ikke, at de havde været nyttige).

De følgende fire tiltag er dem, der har 
vækket mest opmærksomhed og står tilbage 

som noget, folk kan huske i Troens år: 
Korsets vandring (60 %), bønskort 

(55%), Troens års-sider på katolsk.dk (49 
%) og bogmærke (43 %). Der var også pæn 
stor opmærksomhed om øvrige tiltag (se 
diagram), som tilsammen dannede en vifte 
af forskellige tilbud til menigheder og til 
den individuelle kirkegænger.

Personligt udbytte af Troens år
Mest opsigtsvækkende er måske 
respondenternes svar på, hvad de personligt 
har fået ud af året. Her har rigtig mange 
svaret, at Troens år har bragt dem tættere 
på Kirken og hjulpet dem til at forny deres 
trosliv. Mange har svaret, at de i høj grad 
har mærket en positiv forandring.

Diagrammet herunder viser, hvor mange, 
der har svaret positivt (i større eller mindre 
grad) på forskellige spørgsmål, der har at 
gøre med udviklingen af ens personlige tro.

Af diagrammet fremgår det, at et flertal af 
respondenterne siger, at der er sket en posi-

tiv udvikling i deres trosliv. Med andre 
ord: at Troens år har haft en effekt og 
har båret frugt. Man kan udlede, at re-
spondenterne beder mere, har et rigere 
eller mere personligt forhold til Gud 
og har mere lyst til at beskæftige sig 
med deres tro som følge af Troens år. 
Vi kan betragte dette som kirkevækst; 
ikke vækst i medlemsantal, men kirke-
vækst i dybden. Og det er den vækst, vi 
er allermest interesseret i, når vi tænker 
på at styrke Kirken. Denne type vækst 
er langt vigtigere end en vækst i med-
lemsantal. 

Ud over at Troens år har haft stor be-
tydning for respondenternes personlige 
trosliv, viser rundspørgen, at der er gjort 
rigtig meget ude i sognene for at mar-
kere Troens år. Mange har lagt et stort 
arbejde i at koordinere events, andagter, 
foredrag og sågar pilgrimsvandringer 
for menighederne. Det er naturligvis 
meget forskelligt, hvilke tilbud, der har 
været i de forskellige sogne. Og visse 
steder er der egentlig ikke foregået noget, 
hvilket beklages af nogle af respondenterne. 

To vigtige pointer
To vigtige pointer kan udledes af denne 
evaluering. For det første kan vi være sikre 
på, at vores arbejde i Kirken og for Kirken 
rent faktisk har værdi. Vores bestræbelser er 
med til at opbygge Kirken, og det er muligt 
at ændre på status quo. For det andet er det 
vigtigt at have en klar vision og en plan, 
som kan føres ud i en koordineret indsats, 
som det var tilfældet med Troens år. 

Vi har altså mulighed for at skubbe 
til en udvikling, hvis vi beslutter os for 
det og bliver enige om at arbejde for det 
i fællesskab. Vi er medspillere og ikke 
passive tilskuere til udviklingen i Den 
katolske Kirke i Danmark.

Læs mere om undersøgelsen på katolsk.
dk.De adspurgtes svar på, hvad Troens år har betydet for dem personligt på flere aspekter af 

deres trosliv (positive svar i % af de adspurgte).

Åbykorsets vandring i menighederne var det 
tiltag under Troens år, de fleste respondenter i 
undersøgelsen havde bidt mærke i.  
Foto: Sct. Laurentii Kirke. 
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Med regnskabsdagen for øje
Et liv som franciskaner og præst i 
Sverige.

Tekst: Lisbeth Rütz

ERINDRINGER P. Henrik Roelvink ar-
bejdede en menneskealder som sjælesørger, 
sognepræst  og medansvarlig for Stockholm 
Stifts  økumeniske arbejde, før han sidste 
år rejste tilbage til Holland. Her blev han i 
1937 født ind i en stor, katolsk middelklas-
sefamilie ved Eindhoven. Allerede som 7-8 
årig ville han være franciskaner. 

Verden er tryg og hel, og alt er på sin 
rette plads i 50´ernes velordnede katolske 
univers, da Henrik som 17-årig træder 
ind hos franciskanerne, de første par år i 
et meget traditionelt klostersystem, helt 
isoleret fra omverdenen. Men noget  er 
i gang, uden at man rigtig ved, hvad 
det er. På præsteseminariet kommer 
eksistentialismen og marxismen på tapetet; 
men den traditionelle undervisning kører 
videre, som om intet var hændt.  Uroen  
forplanter sig gennem hele kirkelegemet, 
og identitetskrisen i Kirken afspejles både 
på det institutionelle plan og i den enkeltes 
liv. Mange præster falder fra i turbulensen; 
men pater Henrik kommer igennem krisen 
–  tryg i sit kald og overbevist om, at 
Gud vil dette for ham, fortæller han om i 
erindringerne ”Lad mig aflägga rekenskab”. 
Titlen fortæller om  intentionen bag bogen 
–  at lægge et personligt, men ikke privat 

perspektiv ned over  Stockholm Stifts 
historie i næsten 50 år. 

Økumenisk pioner
Egentlig ville p. Henrik have været 
missionær; men hans foresatte sender ham 
til Sverige, hvor  han i mere end 30 år 
bygger stiftets økumeniske arbejde op. En 
vis afmatning følger efter de første mange 
års arbejde med fælleskirkelig, teologisk 
fordybelse og opbygning af økumeniske 
samtalefora. Forholdet  mellem Svenska 
Kyrkan og den katolske bliver mere 
venskabeligt, men afstanden vokser sig 
teologisk set større og større. Roelvink er 
ganske skarp i mælet, når han kommenterer 
udviklingen i Svenska Kyrkan efter 
adskillelsen af stat og kirke i 2000.  
Ærkebiskop Hammars tiltræden i 1998 
viser, at liberalteologerne og politikerne 
nu sætter dagsordenen i Svenska Kyrkan. 
Kirken er ikke længere en profetisk røst, der 
arbejder mod fejludviklinger i samfundet, 
men et ekko af, hvad majoriteten mener 
(199). Da den teologiske samtale går i stå, 
vælger biskop Anders Arborelius allerede 
ved sin tiltræden i 1998 at lægge vægten på 
den åndelige økumeni . I 2002 udgiver han 
sammen med pinsepræsten Sten Gunnar 
Hedin Jesusmanifestet, der vækker enorm 
opsigt i de svenske medier.  P. Henrik er 
principielt positiv over for den åndelige 
økumeni, selv om han finder, den kan sløve 
sansen for hvad der skiller teologisk. 

Klostret i Kumla
Eftertiden vil nok først og fremmest huske 
Roelvink for  klosterprojektet i Kumla -  et 
helt unikt stykke økumenisk arbejde, som  
fængselspræst  Truels Bernhold fra Svenska 
Kyrkan tog initiativ til. Efter en personlig 
krise blev han så inspireret af en 30 dages 
ignatiansk retræte, at han tog initiativ til 
retræter i det berygtede Kumla-fængsel. 
Her har tavshed, meditation og åndelige 
samtaler vist sig at gøre en varig forskel 
for mange livstids- og langtidsfanger. 
Roelvink involveres i projektet og fortæller 
i bogens mest gribende afsnit nogle fangers 
livshistorier. 

Fangerne i kloster- og retræteprogrammet 
har en langt lavere tilbagefaldsprocent  end 
tilsvarende grupper i fængslet, og der er nu 
også åbnet en klosterafdeling i fængslet i 
Skänninge.

Som sognepræst og senere kapellan 
i Linköping har p. Henrik set, at stor 
indvandring de sidste mange år har givet 
Den katolske Kirke i Sverige konstant 
vokseværk. Han ser det som et must at 
fundere fremmedsprogede præster og 
søstre i svensk sprog og kultur og vurderer  
fremmedsprogede menigheder som en 
”indtil videre” løsning, så længe første 
generation af indvandrere ikke mestrer 
sproget (s.281).  

Ved siden af den konstante aktivitet inden 
for økumeni  og sjælesorg  har p. Henrik 
næsten ubegribeligt også haft kræfter til at 
engagere sig i opbygningen af franciskanske 
kommuniteter og udgivelse af bøger om 
franciskanernes  historie  i Sverige. Med 

Låt mig ”avlägge räkenskap” er der således 
gennem fortællingen om et langt og rigt 
arbejdsliv skrevet endnu et kapitel i svensk, 
katolsk kirkehistorie.

Henrik Roelvink:  
Låt mig ”avlägga räkenskap”…  
 297 sider.  
Udkom 2013. Veritas Forlag  
249 svenske kr. 
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Bibelen for børn
Nye udgivelser fra bibelselskabet.

Tekst: Eva Vinther

Mini-Bibelen
Bibelselskabet skriver at bogen vrimler 
med dyr, og det gør den sandelig.

Mindre børn holder meget af dyr, og på 
næsten hver side kan man finde forskellige 
dyr. Der bliver meget at pege på og at tale 
med barnet om i disse bibelhistorier. Bogen 
indeholder ti, humoristisk fortalte  historier. 
Vi hører om æselføllet Bertram, der oplever 
Jesus fødsel. Om den lille frække museunge 
Maren, som er bådmus i ”Stormen på søen” 
Om de søde egern, Pelle og Pjuske, der er 
med til bords i ”Zakæus får besøg” Og der 
er andre søde, sjove og frække dyr med i 
alle historierne.

Det er en god gave idé til mindre børn.
Biskop Tine Lindhardt: Mini-Bibelen. 

Illustrationer af Annemette Bramsen. 
Bibelselskabets Forlag. 168 sider. 
Indbundet. Pris: 149,95 kr.

Manga profeter 
Jeg kender nogle teenagere, som har ventet 
på denne bog som er den sidste, og dermed 
fuldender bibelen som mangategneserie.  
Manga er en japansk tegneseriestil, som 

normalt skal læses bagfra. Men i Manga 
Profeter læses bogen som normalt. 

Denne tegneseriebog tager fat i nogle 
af de bibelske historier, der tit er udeladt 
i andre bibelske genfortællinger til børn 
og unge. Det er Det gamle Testamentes 
fortællinger fra kong Salomo til profeterne. 
Profeterne som kæmper en indædt kamp 
for at bringe Guds folk på den rette vej, og 
forudsiger Messias komme.

Bøgerne er meget populære hos mange 
unge, da teksten taler de unges sprog. 
Bogen henvender sig til de 9 – 14-årige

De fem titler genfortæller tilsammen hele 
Bibelen på 1.400 sider i 126 fortællinger. 
Alle bind er af  Ryo Azumi og oversat fra 
japansk af Mette Holm. 
Pris pr bind: 119,95 kr.

Gud er i livets kaos
Og vi kan møde Ham i bønnens 
orden, viser ny bog af Magnus 
Malm.

Tekst: Kirsten Krog

BØN Magnus Malms nye bog ”Kendetegn. 
At søge Guds nærvær i en kaotisk tid” kan 
i virkeligheden anvendes på flere måder, 
selvom den medfølgende bedekrans klart 
angiver retningen: Bogen er en vejledning 
i bøn.

”Kendetegn” er disponeret efter 
bedekransens tre led: Krybben, korset og 
ringen, men indledes med et kapitel, som 
forholder sig til den kontekst, som den 
bedende må bede i. Malms pointe er, at 
vor tids larm og kaos tilsyneladende er en 
uovervindelig kontrast til bønnens stilhed 
og samling, og at denne kontrast let bliver 
en fristelse til at forsøge at udrydde livets 
kaos eller fjerne sig og isolere sig for at få 
rum for bønnen. Men Gud er netop i livets 
kaos, og det er her, vi i bønnens orden kan 
møde ham.

De tre kendetegn, som Malm bruger som 
struktur for bønnen: krybben, korset og rin-
gen, korresponderer frelseshistorisk med in-
karnationen, Jesu død og Jesu opstandelse. 
Samtidig er de et svar på vores ufuldkom-
menhed, således at krybben bliver svaret på 
og udfrielsen af vores skam, korset bliver 
svaret på og befrielsen fra vores skyld, og 
ringen bliver svaret på og styrkelsen i vo-
res svaghed. Med krybben indtager vi som 
Jomfru Maria den modtagende holdning, 
med korset overgiver vi os til Gud, og med 
ringen forenes vi med ham. Endelig kan de 
tre kendetegn tale til den bedende om men-
neskets tilstand. Krybben taler så om vor 
fødsels og opvæksts formning af vore liv, 
korset om vore sår, nederlag og synder, og 
ringen om vores indkrogning i os selv.

De tre kendetegn er inspireret af Moses´ 
forbøn for folket: ”Herre, gå midt iblandt 

os, tilgiv os vores synd og skyld og gør os 
til din ejendom” (2 Mos 34,9).

Et andet citat, som gentages gennem 
hele bogen er formuleringen om Jesu natur 
ved kirkemødet i Kalkedon: ”Sand Gud 
og sandt menneske […] uden adskillelse 
eller sammenblanding”, her brugt bredt om 
faren ved at adskille eller sammenblande i 
menneske- og bønslivet – en skelnen som 
faktisk er ret brugbar. Bogen afsluttes med 
en række bønner.

”Kendetegn” har mange gode overvejelser 
og råd, men er der brug for flere bedekranse 
og bønsformer- eller metoder? Dertil er kun 
at sige, at hvis blot én gennem denne nye 
bønsform – som med sin dybe forankring i 
bibelens bønner faktisk ikke er så ny – får et 
dybere bønsliv, er den ikke overflødig. Til 
alle andre er bogen en inspiration, ikke bare 
til vores gennemprøvede bønspraksis, men 
til alle aspekter i vores kristenliv. 

Magnus Malm: ”Kendetegn. At søge Guds 
nærvær i en kaotisk tid”. Forlaget Boedal. 
207 sider + bedekrans.  
Pris: 299 kr.

Helgen uden 
glimmer
Ny roman et must for 
Birgittaelskere.

Tekst: Kirsten Krog

ROMAN Efter at have skrevet en ræk-
ke faglitterære bøger om kirkehistoriske 
skikkelser som helgenerne Benedikt af 
Nursia, Ansgar, Frans af Assisi og Birgitta 
af Vadstena, er Bodil Busk Sørensen nu 
gået fra den mere biografiske, pædagogiske 
fremstilling til romangenren. 

Således er der først i december udkommet 
en 400-siders roman om Birgitta, hvor vi 
følger hende fra fødsel til død. Romanen 
bygger i betydelig grad på Birgittas 
visioner, som flettes ind i handlingen; men 
man finder også information om svensk 
middelalderhistorie og tidens kirkehistorie 
og klosterliv. Dertil kommer mere jordnære 
beskrivelser af middelalderens hushold, 
urtedyrkning- og anvendelse og tidens 
kirkemusik.

En anderledes vægtning.
Den læser, som kender til Birgittas liv og 
visioner, vil sandsynligvis i første omgang 
undre sig over Bodil Busk Sørensens 
vægtning af stoffet. Således bruges lidt 
over halvdelen af romanen til at beskrive 
Birgitta som barn og senere husfrue, hustru 
og mor, mens resten bruges til at beskrive 
tiden efter Birgittas mand, Ulfs død, hvor 
hendes kald til klosterstifter, profet og 
revser for konger, biskopper og paver for 
alvor tager fart. Dermed bruger romanen 
– lidt groft sagt – forholdsvis mere tid på 
at beskrive indholdet i spisekammeret og 
andre kvinderelaterede sysler, end på at 
beskrive Birgittas gudsforhold.

Mennesket som former helgenen.
Efterhånden som læsningen skrider frem, 
opdager man imidlertid mere og mere, at 
denne vægtning har en pointe. Mere end 
noget andet møder man nemlig mennesket 
og kvinden Birgitta, mens en glimmerpå-
klistret helgenbeskrivelse er befriende fra-
værende. Dermed bliver Birgitta langt mere 
relevant for læseren, end hun ville have 
været, hvis hun var blevet skildret som op-
højet, utilnærmelig helgen.  I stedet bliver 
beskrivelsen af Birgittas gudsforhold og tro 
netop på denne jordnære baggrund særdeles 
nærværende og levende. 

Birgittas liv som mor og hustru fremstår 
både som forenende og splittende. På den 
ene side bliver det formen, hvori profeten 
og mystikeren fødes og formes. Man ser 
hele tiden paralleller mellem hverdagslivet 
og det åndelige liv. Hverdagslivets 
skildringer genfindes således gennem hele 
romanen i visionerne. Men på den anden 
side bliver splittelsen mellem de jordiske 
og de åndelige bånd og forpligtelser og en 
gentagen kamp i romanen.

Forfatterens stemme.
Den levende og nærværende personskil-
dring går igen i flere af bipersonerne. Her 
skal kun beskrivelsen af en af Birgittas 
skriftefædre, Petrus Olavi fremhæves. Pe-
trus Olavi er i Bodil Busk Sørensens skil-
dring på én gang en Frans af Assisi skik-
kelse med smittende glæde og brændende 
kærlighed til de fattige og elendige, og 
samtidig tilsyneladende forfatterens talerør. 
Det er således ofte gennem ham, at der sker 
en teologisk præcisering, som let kan læses 
som forfatterens egen holdning, en præcise-
ring, der peger væk fra fremstillingerne af 
de mere middelalderlige, gerningsbaserede 
fromhedsøvelser og hen på Guds nåde og 
dette blot at være i Guds nærvær og vandre 
i hans vilje.

Et ”læser-must”.
Der er ingen tvivl om, at Bodil Busk Sø-
rensen har sat sig grundigt ind ikke bare i 
Birgittas liv og visioner, men også i tidens 
politik og kvinderolle, og at hun derudover 
ikke er trosmæssigt fremmed for Birgittas 
kristentro. Dog synes der at være en lille 
nuance af en protestantisk drejning i hen-
des fremstilling, en drejning som dog hø-
jest sandsynlig ikke vil blive bemærket af 
den moderne katolske læser. Men romanen 
er ikke bare spækket med viden og åndelig 
indlevelse, den er også skrevet i et smukt 
sprog, som gør læsningen til en nydelse. 
Romanen er derfor et ”must” for alle, der 
har en forkærlighed for Birgitta af Vadstena 
og for stærke kvindeskikkelser, men også 
for alle med interesse for nordisk historie, 
magtpolitik og kir-
kehistorie, eller for 
dem, der blot leder 
efter en velskrevet, 
sprudlende levende 
roman.

Bodil Busk Sø-
rensen: ”Birgitta”. 
Forlaget Alfa. 414 
sider. Pris: 288 kr.

Annonce:
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Uddrag af prædiken til 
pastor Timmermanns 
bisættelse
Tekst: Niels Engelbrecht

PRÆDIKEN Pastor Timmermanns sidste 
offentlige fremtræden var, da han for 3 
uger siden her i kirken deltog i festmessen 
i anledning af 25-års jubilæet for Niels 
Steensens saligkåring. Dr. Sobiech, som 
holdt hovedforedraget ved festseminaret, 
var begejstret over at møde ham igen og 
bad om det billede, der blev taget af ham og 
pastor Timmermann, så han kunne sætte det 
på sin hjemmeside.

”Vi håber jo på en verden, hvor vi alle kan 
finde sammen omkring Ham, som skjult er 
os nær”

Visionen gjaldt ikke bare katolikkerne, 
men alle. Derfor var han også dybt enga-
geret i det økumeniske arbejde, hvor han 
i mange år var den person, der repræsen-
terede Den katolske Kirke i Danmark i de 
vigtigste økumeniske samarbejdsorganer 
her i landet.

Man kan blive helt forpustet, når man ser 
tilbage på, hvor mange jern, han havde i 
ilden, da han var på toppen. Jeg kan huske 
en sommer, hvor han tog frem og tilbage 
mellem børnelejr på Klitborg og en tysk 
familielejr, som han var ansvarlig for på 
Sostrup.

Men der blev samtidig brugt meget tid på 
det pastorale arbejde, hvor evangelieteksten 
fra messen i dag var en vigtig ledesnor. Jesus 
stiller ikke spørgsmålstegn ved værdien af 
sabbatsbuddet. Det er vigtigt, at mennesker 
kan få hvile og komme til sig selv. Men 
hvis buddet står i vejen for omsorgen for det 
enkelte menneske, så går omsorgen forud 
for buddet. Pastor Timmermann kunne altid 
finde en løsning for mennesker, der på en eller 
anden måde var landet i en situation, hvor der 
var konflikt mellem reglerne og omsorgen for 
den enkelte. Her gjaldt det også, at der skulle 
være plads til, at vi alle kunne finde sammen 
om Ham, der skjult er os nær.

En fælles ven sagde til mig, da vi hørte, 
at pastor Timmermann var død: Havde det 
ikke været for ham, havde jeg ikke været i 
Kirken i dag.

Og der var virkelig plads til alle. Når 

jeg tænker på, hvor mange forskellige 
mennesker, der kom i præstegården i hans 
tid – og også boede der i perioder. 

De fik virkelig nærhed. For slet ikke at 
tale om alle de mennesker, han telefonisk 
holdt hånden under. Folk, som havde svære 
nætter, ringede bare til pastor Timmermann, 
som førte samtaler med dem midt om natten. 
Han var simpelthen altid til disposition.

Det tærede på sundheden, som efter hans 
bilulykke i 1987 allerede var svækket. Han 
blev simpelthen slidt op og efter flere sy-
geperioder måtte han holde op som sogne-
præst. Det betød ikke, at han satte sig hen i 
et hjørne, for han fortsatte med at lave val-
farter og samle folk omkring sig i sit hus 
nede i Haraldsted. Men helbredet kom efter 
ham og satte ham flere gange i stå i lange 
perioder. Gudskelov boede han et godt sted, 
hvor han var omgivet af omsorgsfulde men-
nesker, som kunne hjælpe. Ruth og Maria 
gjorde, at han indtil for kort tid siden kunne 
blive i sine vante omgivelser.

Den sidste tid var ikke let for ham, fordi 
han var så begrænset i sin selvstændighed. 
Han kunne ikke gå og måtte have hjælp til 
det meste. Så måske var det en velsignelse, 

at han kunne få lov til at sove stille ind, så 
han kunne komme derhen, hvor der ikke 
er sygdom og lidelse mere, og hvor Guds 
nærhed ikke længere er skjult. Der hvor 
kroppen ikke længere er slidt og opbrugt, 
men hvor Gud har gjort alting nyt.

Lige til det sidste var pastor Timmermann 
optaget af, hvordan vi kom videre med Kir-
ken og med verden. Jeg tror, at han ligesom 
den gamle Jakob, der på dødslejet velsigner 
sine sønner på deres videre vej, velsigner os.

Et af hans yndlingscitater var biskop von 
Euchs afskedssætning på dødslejet: Jeg 
velsigner fremtiden.    Amen

Pastor Timmermann

En mand med mange facetter
Dietrich Timmermann som præst og 
ven. 

Tekst; Bent Irlov

MINDEORD Pastor Dietrich Timmer-
mann var en person med mange facetter, 
hvilket jeg hurtigt blev klar over, da han 
ankom som præst på Institut Sankt Joseph.

Pastor Timmermann - eller bare Tim-
mermann, som han foretrak at blive tiltalt, 
og jeg kom med det samme i kontakt, da 
vi i egenskab af præst og biologilærer kom 
i diskussioner over emner som fx skabel-
sesberetningen og evolutionsteorien blev 
enige om, at den ene ikke udelukkede den 
anden. Det var et spørgsmål om fortolkning 
og ikke sort eller hvidt, og resultatet blev, at 
jeg i en periode underviste hans firmander 
om dette emne. 

Også politik interesserede ham, ikke så 
meget det rent ideologiske indhold, men 
mere menneskene bagved. Det var denne 
dybe “tro på sagen“, som optog ham. Vi 

havde så nært et forhold, at han erkendte, 
at forskellen på hans dybe tro og disse 
menneskers på deres ideologier, var en kilde 
til foruroligende undren. Han sagde en gang 
til mig, da jeg fortalte ham, at jeg som ung 
havde været ateist, at han simpelthen ikke 
kunne forestille sig ikke at være troende. 
Han følte sig og kunne bedre forstå en 
kommunist/fascist end en ikke troende 
person. I min ungdom havde jeg færdedes i 
kommunistiske og højreorienterede miljøer 
- i det sidste som “muldvarp” for det første. 
Pastor Timmermann var dybt interesseret i 
de personer, jeg havde beskæftiget mig med. 
Også kriminalitet havde hans interesse, og 
han gjorde meget for at hjælpe, hvor han 
kunne. Det er sikkert de færreste, der ved, 
at Timmermann i et fængsel optog den 
såkaldte” Conniemorder” på hans dødsleje 
i Den Katolske Kirke, og vi begravede ham 
fra Sct. Ansgar Kirke. Jeg var selv til stede, 
da jeg kendte afdødes kone og dermed også 
ham.

Pastor Timmermann udtrykte forståelse 

og medfølelse i situationer 
som denne. 

Senere, da jeg ikke længere 
var lærer på skolen, foreslog 
Timmermann mig at tage mig 
af kirkens Museum i Bredga-
de, et arbejde som jeg bestred 
i en årrække. Her fik jeg også 
kendskab til hans store histori-
ske og kunstneriske viden. Vi 
arrangerede små udstillinger 
og deltog aktivt i kulturnæt-
terne. 

Da pastor Timmermann 
sammen med tre andre købte 
huset i Haraldsted, begyndte 
vi på vore såkaldte ”Harald-
stedmøder“, hvor vi omkring 
tyve personer, nogle gange 
adskillige flere, oplevede fore-
drag spændende fra fx Jehovas 
Vidner og Spiritisterne over 
katolsk historie, til besøg af 
kunstnere og forfattere samt præster og 
biskoppen. Pastor Timmermann indledte 
disse møder med messe i kapellet, og efter 
foredraget med diskussion, gik vi til et som 
regel overdådigt måltid, hvor man også her 
fornemmede Timmermanns store energi. 
Han tilgiver mig nok! Timmermann havde 
også en stor humoristisk sans.

Også 7. januar, Sct. Knud Lavards døds-
dag, samledes vi omkring pastor Timmer-
mann, som stående i kapelruinen holdt en 
kort andagt, uanset hvordan vejret artede 
sig. Bagefter kunne vi så varme os ved bor-
dets glæder i hans hyggelige hus. Det var 
også på dette tidspunkt, vi besluttede at ud-
vide valfarterne til Schwerin, der den gang 
var på to overnatninger, et arrangement som 
Timmermann selv havde stået for i flere år, 
til en større valfart strækkende sig over flere 
dage. 

Lene - min kone - og jeg tog os af det prak-
tiske så som hoteller, kirker, mindesmærker 
og ikke mindst forplejningen undervejs. Vi 
kørte altid først turen igennem, og når vi 
vendte tilbage fra en såkaldt “protur“, gik 

Timmermann resultatet kritisk igennem og 
endte som regel med at godkende det meste. 
Igennem flere år drog vi gennem Europa og 
besøgte steder som Assisi, Niels Stensens 
grav i Firenze, Altötting, Lübeck, Garmisch 
Partenkirchen, Höxter, Fulda, Salzburg og 
mange andre steder, men altid var vi på tu-
rene i Schwerin, hvor vi kendte præst og 
menighed, og hvor pastor Timmermann 
havde indledt valfarterne allerede kort tid 
efter murens fald.

Pragtfulde minder har vi fra disse valfar-
ter, hvor Timmermann med sin store viden 
altid havde et at berette, og hvor hans store 
kunsthistoriske viden kom til sin ret.

Historiske steder som fx Hedeby og 
Gardebusch var også på listen.

I pastor Timmermanns sidste år var han 
også præst i Frederichstadt, og flere gange 
var vi nogle stykker nede at besøge ham.

Han var glad for at virke i sin fødeby, og 
nogle af de sidste samtaler han og jeg havde, 
gik ud på, at så snart han kunne, ville vi 
køre til Friedrichstadt, noget som desværre 
ikke blev til virkelighed. Hans sidste år var 
hårdt ved ham, og vi takker især Ruth og 
Maria for deres opofrende virke for ham til 
det sidste.

PS! Dette er kun en dråbe i mindernes 
hav, som jeg har om mine tider med pastor 
Timmermann.   

Som sognepræst ved Sankt Ansgars Kirke 
modtog Timmermann pave Johannes Paul 
II  i Bredgade ved pavens besøg i Norden i 
1989. Foto: Christian Noval.

En ung Timmermann. Udateret foto.

Niels Engelbrecht og Timmermann ved hans 
75 års fødselsdag. Foto: Lisbeth Rütz.
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Sorrig og glæde de vandre til hobe
Dietrich Timmermann in 
memoriam.

Tekst: Erling Brodersen

MINDEORD Et par ord i anledning af 
prælat Dietrich Timmermanns død fredag, 
den 6. december 2013, på mindedagen 
for den hellige biskop Nicolaus. – Når 
udtrykket ”et par ord” anvendes, er dette på 
ingen måde ensbetydende med at ”et par” 
forekommer at være tilstrækkelige. Faktisk 
kan ord slet ikke dække alt det, mange med 
mig har følt for denne præst.

Personligt tillader jeg mig her at portræt-
tere Dietrich Timmermann som følger: En 
gudhengiven mand, ydmyg i sin tjeneste, 
arbejdsom, menneskekærlig, aldrig opfa-
rende, ligevægtig, men tillige selskabelig 
og slagfærdig… intet hovmod grundet sin 
titel… Hans største livsopgave var sikkert 
som sognepræst ved Sankt Ansgars Kirke, 
en ivrig, utrættelig sjælesørger, der altid var 
rede til at hjælpe andre. Til sidst endte han 
med at slide sig op. Trods en stor arbejds-
byrde var der stedse tid til at lytte til dem, 
der søgte hans råd og bistand – i menighe-
den og langt ud over dens grænser. Dieter 
var i besiddelse af en alsidig viden. Mange 
husker vel f.eks. hans Niels Steensen-val-
farter til Schwerin og andre rejser. Der var 
tale om en meget afholdt og agtet præst i 
såvel katolske som økumeniske og andre 
sammenhænge.

I min embedstid som sognepræst i Hader-
slev organiserede vi sammen med støtte fra 
Ansgarwerk Münster om sommeren fami-
lielejre på Sostrup med deltagelse af dan-
skere og tyskere. Dieter forstod desuden at 
bevare roen, omendskønt storme indimel-
lem rasede omkring ham. Citerende Kingo 
”Sorrig og glæde de vandre til hobe, lykke, 
ulykke de gange på rad”, må Dieter siges at 
have haft indgående kendskab til begge. Fe-
ster, hvor han var midtpunktet, blev fejret, 
men sorgen blev også hans bitre lod. Ihu-
kommende mine besøg hos ham på Gentof-
te Sygehus efter den frygtelige bilulykke for 
mange år siden ser jeg stadigvæk den hårdt 
ramte, ulykkelige, en ”lidelsernes mand ” 

(cf. Es. 53,3). Mirakuløst slap han med livet 
i behold, men fik flere knoglebrud. Værst af 
disse var comminutfrakturen (dvs. her: kæ-
berne var brækket på en sådan måde, at de 
nærmest var splintrede). Ved dygtige kirur-
giske indgreb lykkedes det lægerne at sætte 
kæberne sammen igen, men årelangt fort-
satte under store smerter tandretningen for 
at få bidfunktionen aktiveret på ny. Længe 
kunne Dieter næsten ikke spise – i tilgift 
slemt, hvis man værdsætter lækre retter. 
Trods den fatale ulykke, ulidelige følger og 
andre sygdomme langs ad vejen beklagede 
Dieter sig aldrig. Livsglæden, der virkede 

smittende på omgivelserne, sejrede over 
den onde skæbne.

Dieter var altid en velset gæst, da jeg 
som adjunkt på Efterslægtselskabets Skole 

boede sammen med min åndelige mor, 
Else Mobeck (+1982) på Strandvejen 97 
i Hellerup. Sammen med hende og andre 
kolleger stod Dieter bag min præstevielse 
den 6. juni 1981. Han var en af mine 

allernærmeste venner. Det beviste han for 
alvor, efter jeg i slutningen af november 
1998 led et totalt nervesammenbrud med 
efterfølgende mangeårig sindslidelse. 
De fleste venner vendte mig ryggen. En 
sindssyg er tabueret! Dieter var en af de få, 
der forblev trofast. Jeg oplevede ham som 
uhyre omsorgsfuld, når han besøgte os i 
Eremitageparken i Kongens Lyngby. Den 
samme erfaring havde min husholderske, 
tandlæge Mai-Britt Popp Matzen, der i 2002 
blev ramt af en apopleksi med organisk 
psykose og angstanfald til følge. Begge fik 
vi ødelagt vort virke og fristede en tilværelse 
i mørke. Dieter var et af de mennesker, der 
bragte os lidt lys i en situation, i hvilken 
intet håb øjnedes forude. Han optrådte som 
den barmhjertige samaritaner (cf. Luk. 
10,25-37), imens de fleste gik forbi og lod 
os ligge.

Dieters sidste tid med den ene indlæggelse 
følgende den anden på Rigshospitalet og 
Køge Sygehus var hård. Til sidst kom han 
på plejehjem. Han følte sig ladt i stikken af 
flere, var ved at gå i opløsning og gik ind 
i en depression. En depression ytrer sig 
almindeligvis ved stor anstrengelse, selv 
når man skal foretage sig de mindste ting. 
Tilværelsen formørkes. Om eftermiddagen 
forekommer et kort lyspunkt, men snart er 
patienten tilbage i håbløst mørke. – Under 
vores sidste samtaler råbte Dieter gentagne 
gange: ”Hjælp mig op af kælderen, Erling”. 
Lige til det sidste forsøgte jeg at indgyde 
ham mod. Desuden bad vi intensivt og 
vedvarende for en total helbredelse. 
Torsdag, den 5. december skulle vi have 
koncelebreret på plejehjemmet i Ringsted. 
Birgit Boiken, der med stor omsorg passer 
den meget syge pastor Jørgen Hviid, skulle 
med de andre fra Arche Fælleskabet i 
Helsingør have hentet os. Desværre blev 
Dieter atter indlagt lige før. Vi ville så 
være taget til Køge, men blev forhindret 
af orkanen. Min kollega Torsten Jortzick 
meddelte Dieter De Syges Salvelse og den 
afsluttende velsignelse. Lørdag morgen, 
den 7. december ved halv ni tiden ringede 
Ruth Simonsen: ”Det er sket”. Hun og Maria 
har mere end nogen udvist selvopofrelse og 
omsorg over for Dieter og skyldes af os alle 

den største tak. Vi er mange, der vil komme 
til at savne denne dyrebare ven, men takker 
Gud for i sin nåde at have befriet Dieter og 
hentet ham hjem til sig. 

Timmermann brændte for Sankt Ansgars Kirke. Her præsenterer han i 1984 sammen med 
en uidentificeret herre en platte med Sankt Ansgars Kirke. Kan nogen gendkende herren 
til højre?

Bispedømmets årlige valfart til Haraldsted betød meget for Timmermann. Her ved 
andagten i kapelruinen. Foto 2006 v. Jan Kozon.

Sådan husker de ham
Minder om Timmermann.

Tekst: Lisbeth Rütz

TILBAGEBLIK Timmermannvar dus 
med det halve bispedømme.  ”Dieter var med 
i alle bispedømmets organer - præsterådet, 
det biskoppelige råd og pastoralrådet. Han 
var kendt som den. der havde kendskab til 
alle præster over hele bispedømmet, fordi 
han havde den vane at køre rundt til alle. 
Så hvis vi i rådet skulle have oplysning om 
den og den præst og den og den menighed, 
kunne vi altid spørge ham”, siger p. Paul 
Marx OMI, der sad i det biskoppelige råd 
sammen med Timmermann.

”Mange unge præster var i praktik hos 
ham. For os unge diakoner fra Tyskland 
repræsenterede han i den grad det katolske, 
så at vi næsten ikke kunne forestille os 
det anderledes i Dronningens København. 
I de senere år som sognepræst i Ringsted 
og omegn fik jeg af Timmermann en 
dybere forståelse af den katolske historie 
på Sjælland og især Sankt Knud Lavards 
betydning for den vigtige valfart i 
Haraldsted. Selvom han tit var undervejs 
til alle mulige opgaver, mærkede man hans 
nærvær og kærlighed til os alle sammen. 
Og sådan vil det også være fremover, 
når Timmermann nu går i forbøn for os i 
himlen”, siger pastor Torsten Jortzyck fra 
Ringsted og Køge menigheder.

”Gennem små 25 år var vi ’partnere’ m. 
h. t. den årlige Haraldstedvalfart, som stod 
Dieters hjerte nær. Efter at han var blevet 
pensioneret og var flyttet til Haraldsted, 
kom vi geografisk nærmere på hinanden og 
endnu nærmere, da min medbroder og jeg 
flyttede til Sorø. Jeg har haft den glæde, at 
han gennem sine sidste år ret ofte kom til 
messe i vores Montfort-kapel her i Sorø, 
- også efter, at han var blevet afhængig 
af sin kørestol, - ligesom han deltog i 
min fødselsdagsmesse i Ringsted d. 10. 
november. Så sent som på Niels Steensens 
mindedag d. 25. november fejrede vi messe 
sammen i hans værelse på Knud Lavard 
Centret i Ringsted, hvor han afsluttende 
nåede at have adresse kort tid. Der talte vi 
om, hvorledes han op til min præstevielse 
for snart 30 år siden havde taget mig i 
praktik i St. Ansgar. Få dage efter blev han 
kørt på Køge sygehus, hvor han efter en 
lille uges indlæggelse døde. Han kunne ikke 
leve med, ikke at kunne dét, han så gerne 
ville. Nok derfor har vor Herre forbarmet 
sig og kaldt ham hjem til sig, - til en helt ny 
og meget bedre tilværelse,” siger tidligere 
sognepræst i Slagelse Stephen Holm, der 
husker Timmermann som en god støtte og 
en åben samtalepartner.

Klassisk og ukonventionel
Den klassiske sognepræst, som ikke gik 
meget op i paragrafferne. Sådan husker 
mange Timmermann. ”Som prædikant var 
han ikke den type, der gik op i at formulere 
retoriske pragtstykker, men hvad han sagde, 
kom fra hjertet, og det er meget mere værd”, 
siger kirkemusikeren Erling Rasmussen. 
Hans kollega, kantor ved Sankt Ansgars 
Kirke Rolf Tönshoff husker Timmermann 
som en teologisk håndværker og en eminent 
sjælesørger, der i visse situationer kunne 
være højst ukonventionel. ”Han havde et 
ret platonisk forhold til tid, og jeg har da 
oplevet, at han kom for sent mange gange 
til en middagsinvitation. En gang kom han 
en hel uge for sent.  Han havde ikke glemt 
det og Fortsættes på side 11▶
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Gud som kærlig fader
Intense og givende dage i 
Sønderborg.

Tekst: Katarzyna Gram

RETRÆTE I dagene 8.-10. november 
2013 blev der i Sct. Pauls Kirke i Sønder-
borg afholdt en 3-dages retræte for polsk-
talende familier. Denne retræte var i flere 
år afholdt i klosteret i Sostrup; men da klo-

steret blev lukket sidste år, tog deltagere 
fra menigheden i Sønderborg initiativ til 
at arrangere retræten i deres kirke. Hoved-
personen bag arrangementet, Urszula Fiori, 
blev glædelig overrasket over tilslutningen. 
Hun fik tilmeldinger fra over 100 personer 
fra hele Danmark, fra det nordlige Tyskland 
og også fra ikke polsktalende medlemmer 
af menigheden i Sønderborg, da der var si-
multan tolkning under hele retræten.

Retræten blev som altid ledet af præst 
Tadeusz Miszewski fra Pallottinerordenen i 
Polen. Han holdt også de berigende oplæg, 
hvis emne var ” Gud som kærlig fader” med 
udgangspunkt i historien om den fortabte 
søn fra Lukasevangeliet. Ud over oplæg-
gene var dagene fyldt med fælles og indi-
viduel bøn ved Alterets Sakramente, daglig 
messe, korsvejsandagt og skriftemål. Da de 
fleste deltagere var børnefamilier, var der 
specielt program for børn med religions-
undervisning og børneteater, hvor børnene 
optrådte for de voksne. Der var også fæl-
les spisning og masser af hyggeligt samvær, 
hvor der blev stiftet nye bekendtskaber og 
måske grundlagt nye venskaber.

Præsten Tadeusz tog som altid medlem-
mer af gruppen ”Betlehem” fra den pol-
ske by Bielsko-Biala med sig til retræten. 
Gruppen har traditionelt deltaget i retræten 
i Sostrup ved at hjælpe med planlægningen 
og afviklingen af programmet. De har le-
det arrangementer for børn og har stået for 
den musikalske del af messer og andagter. I 
år oversatte gruppen, da der også var ikke 
polsktalende med, alle sange til både dansk 
og engelsk, så alle kunne synge med.

Denne års retræte var særligt beriget med 
tilstedeværelsen af Johannes Paul II’s blod-
relikvie fra Sankt Nikolaj Kirke i Esbjerg, 
som sognepræsten Benny Blumensaat ven-
ligst gav os lov til at have i de tre dage. Det-
te har haft en helt speciel betydning for os, 
Johannes Pauls II’s landsmænd.  Tusind tak 
til præst Benny.

Retræten har været meget givende. Del-
tagerne kunne lade deres åndelige batteri-

er op og vende tilbage til deres dagligdag 
med fornyet energi. Familien Lozancic fra 
Kroatien, som deltog i retræten, sagde bag-
efter, at de ville ønske, de kunne deltage i 
sådan en retræte hver måned. Dorota Graf 
fra Lürschau i Tyskland udtaler, at retræten 
var en stor åndelig oplevelse. Den fik hende 
til at reflektere over emner, som hun ellers 
ikke har tænkt så meget over, og den gav 
hende en energiindsprøjtning og stærkere 
tro. 

Tonka fra Bosnien beskriver de tre dage 
som vidunderlige. Hun oplevede en stor 
venlighed fra alle deltagere og en helt 
speciel ånd, som rørte hende meget. Både 
præst Tadeusz’ oplæg og bøn og den helt 
specielle stemning fik hende til at fælde en 
tåre flere gange under retræten. Hun håber 
på, at denne retræte kan blive arrangeret 
hvert år.   

11-årige Sofie fra Sønderborg, som i flere 
år deltog i retræten i Sostrup, sagde:” Jeg 
har altid godt kunnet lide at være til retræte, 
men i år var det endnu bedre, fordi det var 
hos os, og jeg var med til forberedelser og 
hjælp med de praktiske og det har været 
sjovt at være ”vært”.

Det var et stort arbejde at arrangere 
retræten. En stor tak til arrangøren Urszula 
Fiori og alle, som med deres hjælp har 
bidraget til dette vellykkede arrangement. 
Tak til sognepræsten Piotr Rypulak for at 
invitere præst Tadeusz til at lede retræten i 
vores menighed.

Vi håber at ses igen i Sønderborg til næste 
år. 

Kirken i Danmark

Foto: Hubert Dulacz.

Opfordring til engagement i 
menighedsråd og pastoralråd
Den 6. april er der valg til 
menighedsråd, og herefter udpeges 
et nyt pastoralråd.

VALG Kære katolikker i bispedømmet. 
I snart 44 år har disse råd været med til 
at præge livet i vor Kirke, og det er mit 
anliggende her at gøre jer opmærksomme 
på det kommende valg. Jeg vil opmuntre til, 
at man stiller op til valget og engagerer sig i 
rådsarbejdet. Ligeledes opfordrer jeg alle til 
at afgive deres stemme for derved at præge 
og støtte de nye råd.

En vigtig del af vor Kirke
Når vi gør os tanker om vor Kirkes 
gennemslagskraft, forbinder vi det ofte 
med bekymringen, om vi har præster 
nok, og der skal ikke herske tvivl om, at 
vi hele tiden har stærkt brug for gode og 
engagerede præster. Men præsterne er 
ikke ene om at tegne Kirken. Ikke blot er 
de fleste af Kirkens medlemmer lægfolk, 
men lægfolket har også i kraft af dåb og 
firmelse opgaver og ansvar i Kirken. Selv 
om sognepræsten har det overordnede 
ansvar for menighedens liv og det sidste ord 
i nogle sager, er det også lægfolks opgave 
at interessere sig for katekese og liturgi, for 
menighedens administration og økonomi 
og for varetagelsen af mange praktiske 
ting. Frem for alt er det lægfolkets opgave 
– ligeledes sammen med præsten – at skabe 
et levende og begejstrende fællesskab, 
der inddrager alle og virker tiltrækkende 
på mennesker udenfor. Kirken er ikke 
demokratisk ledet, som vi kender det fra det 
øvrige samfund; men selv om sagerne ikke 

afgøres ved stemmeflerhed, er det vigtigt, at 
både præster og lægfolk lytter til hinanden, 
tager hinanden alvorligt og respekterer 
hinandens kompetencer. Gør man det, vil 
der ikke opstå nogen konkurrencesituation 
eller nidkær vågen over rettigheder, men 
tværtimod bevidstheden om i fællesskab at 
opbygge og styrke menigheden.

Brug for ny begejstring
Ved de sidste valg har man kunnet registrere 
en afmatning i interessen for arbejdet i de 
kirkelige råd. Det har været svært at finde 
kandidater, nogle har forladt rådene i utide, 
og der har kun været få suppleanter. I nogle 
menigheder har der også været konflikter, 
som har umuliggjort det normale samarbejde 
mellem præster og menighedsråd. Mange af 
de mennesker, der prægede rådsarbejdet de 
første årtier, er døde eller har ikke længere 
kræfter. Derfor er det nødvendigt med nyt 
blod. Jeg er klar over, at mange mennesker, 
ikke mindst unge familier, har meget at se 
til, og derfor har svært ved at have overskud 
til mere. Mange af disse mennesker, også 
blandt de helt unge, er dog værdifulde 
ressourcer, som ikke må ligge ubrugte 
hen, så jeg opfordrer til, at mange seriøst 
overvejer at stille op. Det samme gælder 
de mange nye katolikker fra udlandet. De 
er ofte et frisk pust i vore menigheder, 
men nogle gange tilbageholdende. Også 
I opfordres til at stille jeres talenter til 
rådighed og kandidere. 

Alle katolikker, der er fyldt 16 år på valg-
dagen og optaget på valglisten, kan stem-
me. Teknisk er det sådan, at valglisterne nu 
udarbejdes og udskrives centralt. Derfor 

er det vigtigt, at bispekontoret, der står for 
valglisterne, er i besiddelse af de relevante 
data, dvs. foruden navn og adresse og sog-
netilhørsforhold også fødselsdag. Opdate-
rede registre over menighedens medlem-
mer er altid et vigtigt arbejdsredskab; men 
ikke mindst i forbindelse med menigheds-
rådsvalget er det af afgørende betydning, 
at registrene er i orden. Derfor anmodes 
især sognepræster og sognesekretærer om 
at drage omsorg for, at registrene virkeligt 
afspejler den aktuelle status over medlem-
merne i menigheden. Kun hvis man har af-
givet de ovennævnte oplysninger og derfor 
er opført på valglisten, kan man kandidere 
og stemme. Derfor anmodes alle om at un-
dersøge, om de står på den foreløbige valg-
liste, der er fremlagt i sognet. Ændringsøn-
sker og tilføjelser til valglisten skal være 
bispekontoret i hænde senest den 9. marts 
kl. 16.00. For at stille op som kandidat er 
det som ved de forrige valg tillige en be-
tingelse, at man betaler kirkeskat. Kirke-
skattekampagnen lykkes kun, hvis præster 
og menighedsmedlemmer på lokalt plan 
skaber opmærksomhed om den. Derfor er 
naturligt, at de, der står for at promovere 
kirkeskatten, også selv betaler den.

Pastoralrådet
Pastoralrådet har på bispedømmeplan i 
mange henseender den funktion, som me-
nighedsrådet har lokalt. Det, som ovenfor er 
sagt om menighedsrådenes betydning, kan 
derfor stort set overføres på pastoralrådet. 
Medlemmerne hertil vælges ikke længere 
direkte, men udpeges af de nyvalgte me-
nighedsråd. Jeg opfordrer derfor, at mange 
beredvilligt lader sig udpege til pastoralrå-
det, der både repræsenterer menighederne 
og giver inspiration til bispedømmets ledel-
se. Også her gælder det, at man for at sidde 
i pastoralrådet skal betale kirkeskat.

Jeg opfordrer præster og siddende 
menighedsråds- og pastoralrådsmedlemmer 
til jævnligt at omtale det forestående valg, 
arrangere møder om det og ikke mindst 
fremhæve de positive erfaringer, som 
har vi gennem de mange år har gjort med 
rådene. Arbejdet i og med rådene skal 
ikke kun ses som en effektivisering af 
bestemte procedurer og arbejdsgange, men 
først og fremmest bidrage til fællesskabet 
i menigheder og bispedømme. Endelig 
anbefaler jeg valget til alles forbøn, ikke 
mindst ved påkaldelse af Helligånden, råds 
og styrkes Ånd. 

+ Czeslaw Kozon

”Frem for alt er det lægfolkets opgave – 
ligeledes sammen med præsten – at skabe 
et levende og begejstrende fællesskab, der 
inddrager alle og virker tiltrækkende på 
mennesker udenfor”, siger biskop Czeslaw 
i sin opfordring. Foto: Omar Ingerslev.
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’Kirkens økonomi bør bygge på 
solidaritetsprincippet’
Kirkeskatteproblematikken skal 
tænkes langsigtet, mener Ewa 
Siekierski.

Tekst og foto: Niels Messerschmidt

KIRKESKAT Nogle katolikker fik sik-
kert morgenkaffen i den gale hals, da de i 
det sidste nummer af sognebladet for Sankt 
Ansgars, Sakraments og Jesu Hjerte Kirke 
under overskriften ”Sakramentskirken ban-
kerot!” kunne læse, at ”Sakramentskirken 
lukker og slukker efter 100 år på Nørrebro 
– tak til de mange trofaste kirkegængere og 
den lille håndfuld sognebørn, der betalte 
kirkeskat. Desværre kunne menigheden 
ikke brødføde sig selv”.

Videre læsning afslørede dog, at kirken 
ikke er lukningstruet her og nu, men at 
den kan blive det inden for få år, hvis ikke 
flere betaler kirkeskat. I indlægget skriver 
menighedsrådsformand Ewa Siekierski, 
at ”mindre end hvert 5. voksne sognebarn 
betaler kirkeskat”.

KO spørger om, hvad hun mener, der bør 
gøres for at få flere til at betale kirkeskat 
og hvilke erfaringer sognet har gjort i den 
forbindelse.

”For det første er vi nødt til at tænke kir-
keskatteproblematikken langsigtet”, forkla-
rer Ewa Siekierski: ”Selv om der er talt og 
skrevet meget om bispedømmets økonomi, 
er det min fornemmelse, at mange fortsat 
ikke betaler kirkeskat af uvidenhed. Nogle 
tror måske, at bispedømmet har en stor pen-
getank, der kan dække underskuddet, mens 

andre mener, at sognet bare kan skære ned 
på udgifterne. Men bispedømmet kæmper 
jo selv med et stort underskud, og desuden 
er det et sundt princip at kunne brødføde 
sig selv. Problemet er bare, at mange sogne 
allerede har skåret ind til benet og at stør-
stedelen af deres udgifter nu går til drift og 
vedligehold af bygningerne”. 

Ewa Siekierski mener, man bør gribe 
problematikken mere radikalt an: ”Bispe-
dømmets og sognets økonomi burde være 
pensum i fx firmandundervisningen, så 
unge allerede tidligt lærer at betale. Til at 
starte med kunne det være et symbolsk be-
løb på fx 20 kroner om måneden, så det ikke 
virker afskrækkende på lysten til at betale. 
Det vigtige er, at solidaritetsprincippet om 
at alle yder det, de kan, indpodes i en tid-
lig alder, og her har forældrene et særligt 
ansvar”.

’Vi kan lære af NGO’erne’
Ewa Siekierski peger også på det vigtige 
i at forankre processen lokalt – for at give 
den ’et ansigt’, så at sige. ”Bevidstgørelsen 
sker bedst gennem det personlige møde 
og i dialog. Her kunne vi lære meget af 
NGO-organisationerne, der længe har 
arbejdet strategisk med fx gadehvervning 
og målrettede fundraising-kampagner”.

Som et eksempel nævner Ewa, at 
Røde Kors – i forbindelse med orkanen i 
Filippinerne – har gjort det muligt for folk 
at starte deres egen indsamlinger. ”Forestil 
dig at vi havde samme mulighed for at starte 
vores egen kirkeskattekampagne på fx 

Facebook. Det ville rykke meget, især hos 
de yngre generationer. Jeg så også gerne, at 
vi fra centralt hold blev bedre klædt på til at 
gennemføre de personlige samtaler i form 
af mere vejledning og et større idékatalog”.

Godt medlemsregister ’et must’
Femten nye kirkeskattebetalere er det 

foreløbige resultat af den indsats, Sakra-
ments Sogn har gjort for at få flere til at be-
tale kirkeskat – ”Langt fra nok”, erkender 
Ewa. ”Alene for at dække driftsunderskud-
det skal vi have omkring 45 nye betalere, 
der hver især betaler det samme som gen-
nemsnittet i sognet, ca. 190 kroner om må-
neden”. 

Hun peger på flere forhold, som gør det 
sværere for budskabet at trænge igennem. 
Ét er sognets opdeling i tre store sproggrup-
per (dansk, engelsk og fransk). Det gør det 
vanskeligt at gennemføre de samme tiltag 
på tværs af sproggrupperne, 
bl.a. fordi kirkeskattemate-
rialet pt. kun findes på dansk.

”En anden udfordring”, si-
ger hun, ”er at mange udlæn-
dinge, som benytter kirken, 
kun er her i en kortere pe-
riode. Her er udfordringen at 
få dem registrerede, så de kan 
betale kirkeskat, mens de er i 
landet”.

En afledt problemstilling er 
at råde over et opdateret med-
lemsregister – ”et must” iføl-
ge menighedsrådsformanden. 
”Selv om vi har registreret 
personens navn, mangler der 
måske et telefonnummer, en 
e-mailadresse eller vedkom-
mendes fødselsdato. Uden 

disse oplysninger har vi svært at lave mål-
rettede kampagner, fx segmenteret på al-
dersgrupper”.

Endelig peger Ewa Siekierski på det 
forhold, at der blandt mange ’etniske danske 
katolikker’, som følge af den protestantiske 
arv efter Luther, er en vis berøringsangst 
overfor at sammenkæde spørgsmålet om tro 
og penge.

”Det kan godt lyde som om jeg er pessi-
mistisk med at få flere til at betale kirkeskat. 
Det er jeg nu ikke. Der er rigtigtnok mange 
forhindringer på vejen, men det vigtige er, 
at vi har sat en proces i gang. Og i bund 
og grund er det jo ikke så svært det dér 
med kirkeskatten. Ønsker man at bidrage 
til Kirkens liv er det jo bare at ringe til bi-
spekontoret eller udfylde den elektroniske 
tilmeldingsblanket på bispedømmets hjem-
meside. Sværere er det ikke, når viljen er til 
stede!”, slutter Ewa Siekierski. 

Menighedsrådsformand Ewa Siekierski, her med datteren 
Veronika, mener at kirkeskatteproblematikken må tænkes 
langsigtet.

Kort og godt om 
menighedsrådsvalget
Forberedelserne til 
menighedsrådsvalget den 6. april 
2014 er i fuld gang. Her er nogle af 
de hyppigst stillede spørgsmål om 
valget.

Hvem kan opstille til det kommende 
menighedsrådsvalg? Og hvad er 
opstillingsfristen?

Enhver katolik i menigheden kan opstille 
til menighedsrådet, såfremt vedkommende 
senest på valgdagen er fyldt 16 år og senest 
28 dage før valget er optaget på valglisten, 
dvs. senest den 9. marts. En katolik mister 
sin valgbarhed, såfremt vedkommende 
bringer sig i et sådant forhold til Kirken, 
at vedkommende må anses for uegnet til 
at beklæde offentlige hverv i Kirken, f.eks. 
hvis man ikke betaler kirkeskat til Kirken. 

Hvorfor er det vigtigt, at bispekontoret 
kender min fødselsdato eller cpr-nummer?

Efter sidste menighedsrådsvalg vedtog 
Pastoralrådet et sæt nye og enkle vedtægter 
for valg til menighedsråd. For at undgå de 
problemer, man ved sidste menighedsråds-
valg havde med at få udtrukket valglister, er 
det blevet besluttet, at man skal stå anført 
i Kirkens centralregister med fødselsdato 
eller cpr-nummer for at kunne stemme til 
næste menighedsrådsvalg. Altså ingen fød-
selsdag, ingen stemmeseddel!

Er der nogen specifikke krav, jeg skal 
opfylde, for at jeg kan afgive min stemme? 

Enhver katolik i menigheden, der senest 
på valgdagen er fyldt 16 år, har stemmeret. 

Kan jeg afgive min stemme pr. brev eller 
på anden måde, hvis jeg er forhindret i at 
møde op på selve valgdagen eller hvis jeg 
f.eks. er dårligt gående?

Der vil være mulighed for at afgive sin 
stemme pr. brev i tidsrummet den 26. januar 
til den 5. april 2014.

Har menighedsrådsvalget betydning 
for sammensætningen af det kommende 
pastoralråd?

Ja, som noget nyt kan enhver villig 
katolik, der er opført på valglisten i en 
menighed, udpeges som medlem af den 
relevante gruppe i pastoralrådet. Det kræver 
dog, at vedkommende skal stå på valglisten 
i den pågældende eller i en af de omfattede 
menigheder. Katolikker bosiddende på 
Færøerne og i Grønland kan dog ikke 
udpeges til pastoralrådet. En katolik kan 
ikke udpeges til medlem af pastoralrådet, 
hvis vedkommende bringer sig i et sådant 
forhold til Kirken, at vedkommende må 
anses for uegnet til at beklæde et offentligt 
hverv i Kirken.  

Hvor kan jeg finde mere information om 
menighedsrådsvalget?

På katolsk.dk/valg2014/ finder du mere 
information om menighedsrådsvalget. 

HUSK: Sidste frist for opstilling af 
kandidater er den 9. marts 2014.

NM

heller ikke meldt 
afbud; der var blot kommet så meget i vejen 
og nu stod han altså på dørtærsklen præcis 
en uge efter! Kan De slå den? Ham tilgav 
man alt, og pastor Timmermann var en 
uselvisk og altofrende personlighed med 
en stålsat tro og en ukuelig optimisme. Han 
havde et stort hjerte for sine medmennesker; 
hans hjerte var lige så stort som ham selv – 
og vi ved jo alle, hvor stor han var”, siger 
Rolf Tönshoff.

”Jeg husker Timmermann som helt 
igennem præget af den beskedenhed og det 
”tjenersind”, som karakteriserer den gode 
præst. For mit eget vedkommende var jeg 
taknemmelig for at mærke anerkendelsen af 
og den uforbeholdne opbakning til mit og 
andres pro life-arbejde i Landsbevægelsen 
Respekt for Menneskeliv. Vi kommer til 
at savne ham”, siger Torben Riis, tidligere 
redaktør for Katolsk Orientering.

Andreas Rude, tidligere formand for 
menighedsrådet ved Sankt Ansgars Kirke, 
husker Timmermann som ” en af de ”gam-
meldags” sognepræster, der altid var ved og 
om kirken, og dermed også blev en del af 
kirkens image i Bredgade. ”Han havde også 
en stor viden om og en levende interesse for 
Skt. Ansgar, som mange nød godt af Det 
havde vi for eksempel stor gavn af, da vi i 
2003 lavede et festskrift i anledning af kir-
kens ophøjelse til domkirke i 1953 (”Efter 
moden Overvejelse”). Merete Wieth lavede 
et interview med ham til bogen, som er mor-
somt at læse og på en fin måde dokumen-
terer en æra af sognets virke. I dag er jeg 
meget glad for, at vi fik interviewet lavet, 
for han var en højt elsket sognepræst. I øv-
rigt er det betegnede, at den velfortjente titel 

af ”monsignore” ikke syntes at hænge ved 
hans person. Han var altid pastor Timmer-
mann – først og fremmest sognepræsten”

”For mig at se, var han ærketypen på en 
god og omsorgsfuld sognepræst - sådanne 
sognepræster vi kan læse om i litteraturen 
og som vi i højere og højere grad savner”, 
siger Kaare Rübner Jørgensen, formand for 
foreningen VEOK.

Fortsat fra side 9▶

Timmermann i Haraldsted.  
Foto: Kuno Arenkilde
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Et skridt nærmere præstevielsen
Admissio fejret i Rom for Kasper 
Baadsgaard og Jan Hansen

Tekst: Jan Hansen

SEMINARISTER Som præstestude-
rende er der tre vigtige trin man skal igen-
nem førend man kan diakon- og senere 
præstevies. I løbet af præsteformationen 
skal man indsættes som lektor og akolyt 
samt accepteres som kandidat til diakon- 
og præstetjenesten. Admissio (dvs. at blive 
accepteret som præstekandidat) er trinnet 
hvorved man som præstestuderende offent-
ligt erklærer overfor Kirken at man ønsker 
at give sit liv til Gud og Kirken. Forud for 
dette trin, hvor man officielt bliver præste-
kandidat, skal man forberede 
sig gennem flere års studier i 
filosofi og teologi, samt ånde-
lig, menneskelig og pastoral 
formation i adskillige år for 
at opnå en vis modenhed, der 
opfylder de forventninger og 
kriterier som kan forventes af 
en diakon eller præst.

De to danske præstestude-
rende ved det Engelske Kol-
legium i Rom, Kasper Ba-
adsgaard og undertegnnede, 
blev fredag den 20. december 
accepteret som kandidater til 

diakon- og præstetjenesten ved en ceremoni 
sammen med fire af vores medstuderende. 
Ved ceremonien, som blev celebreret af 
den engelske biskop John Arnold (Hjæl-
pebiskop i Westminster, London) kunne vi 
nye præstekandidater, som p. t. studerer på 
femte år på præstekollegiet, offentligt vise 
tegnet, der følger med som præstekandidat 
- Præsteflippen! 

Som præstekandidat kan man officielt be-
gynde at gå med præsteflip for bl.a. at sig-
nalere sine intentioner om at tjene Kirken 
som diakon eller præst, samt som tegn på at 
Kirken har accepteret kandidatens kaldelse. 
Ceremonien på det Engelske Kollegium  i 
Rom blev overværet af pastor Jesper Fich 
og vores familier.

En helt speciel gave
Bispedømmets præster har brug for 
din hjælp.

Tekst: Niels Messerschmidt 

KAMPAGNE Under overskriften ’En 
helt speciel gave!’ søsatte bispekontoret 
i ugerne op til jul en kampagne om at 
støtte præsternes arbejde. Det skete i form 
af et indbetalingskort med biskoppens 
opfordring på dansk og engelsk om op til 
julen til at yde et økonomisk tilskud til 
præsterne. Indbetalingskortene vil også 
fremover være at finde i kirkens våbenhuse.

Baggrunden for kampagnen er, at de 
præsterelaterede udgifter fylder meget i 
Ansgarstiftelsens budget, og at der sidste år 
manglede ca. 4 million kroner. Fordi dette 
beløb har været stigende de senere år, har 
biskoppen besluttet at øge den andel af 
kirkeskatten, som er øremærket udgifter til 
præsterne fra 15 procent i 2012 til at udgøre 
25 procent i 2015. 

Desuden har bispekontoret det sidste 
år øget sin indsats for at skaffe ekstern 
finansiering til at dække de stigende 
udgifter til præsterne i bispedømmet for at 
dække ’hullet’ i budgettet. 

Hvis ikke du allerede har benyttet 
indbetalingskortet kan du indbetale et 
bidrag på bankkonto nr. 4183-0005001471 
i Danske Bank. Mærk betalingen ’Bidrag 
til præsteløn’. Anfører du dit cpr-nummer 
sammen med indbetalingen indberettes det 
fulde beløb som fradragsberettiget gave.

NM

Udgifter til præstelønninger m.v.  

Manglende finansiering 2011-12 (mio. kr.) 

       2011 2012

Bidrag (15 %) fra kirkeskat, kollekt m.v.  2,87 2,95 

Øvrige (eksterne) bidrag til præsterne  5,04  4,59 

Indtægter øremærket præsteløn m.v.   7,91 7,54 

  

Udgifter til præsterne     -11,54 11,67 

Ufinansierede udgifter til præsterne   -3,63 -4,13 

Udgifterne til præsterne fylder meget i 
bispedømmets budget. Sidste år manglede 
der ca. 4 mio. kroner. Det søger kampagnen 
’En helt speciel gave!’ nu at råde bod på.  
Hent en flyer din kirkes våbenhus.

Dobbelt diakonvielse
Glædelig begivenhed i Domkirken. 

Tekst: Niels Messerschmidt

DIAKONER Mariano Cardiello og 
Stefano Tarquini, begge fra præstekollegiet 
Redemptoris Mater i Vedbæk, diakonvies 
lørdag den 25. januar. Diakonvielsen 
finder sted kl. 11.00 i Sankt Ansgars Kirke, 
Bredgade 64 i København og forestås af 
biskop Czeslaw Kozon. 

Mariano Cardiello er født i Salerno, 
Italien, den 30. juli 1983 og har studeret i ni 
år. Sidste år har han været i pastoral praktik 
i Domkirken og senest i Sct. Knud Lavard 
menighed i Lyngby.

Stefano Tarquini er født i Rom den 21. 
april 1984 og har ligeledes studeret i ni år. 
Sidste år har han været i pastoral praktik 
i Sct. Laurentii menighed i Roskilde og 

senest i Sankt Therese menighed i Hellerup.
Begge har en bachelorgrad i teologi fra 

det pavelige universitet Gregoriana.

Efter flere års teologiske og filosofiske 
studier og efterfølgende pastoral praktik 
er Stefano Tarquini (t.v.) og Mariano 
Cardiello klar til at diakonvies. 

• International profil 
og Kinalinje

• Høj faglighed,  
refleksion og stærkt 
fællesskab

• Nye lokaler til 
gymnasie- 
afdelingen

Sankt Kjelds Gade 3, 2100 København Ø, tlf. 39 16 23 40

Niels Steensens Gymnasium
… dit valg, dit liv

Kom til orienteringsaften
Niels Steensens Gymnasium mandag den 27. januar kl. 19.30

Se mere på

www.nsg.dk

GYMNASIEVALG 2014

FØDSELSDAGSFEST der var fest-
stemning på Strøget den torsdag 19. decem-
ber, da mange katolikker samledes på Gam-
mel Torv for at fejre Mobilkirkens et års 
fødselsdag. Mobilkirken står på Gammel 
Torv kl. 20 – 22 den 1. og 3. torsdag i må-
neden, hvor frivillige sammen med diakon 
Kare Nielsen byder inden for til en stille 
stund, til at tænde et lys eller til at få sig en 
snak og en kop kaffe. Trods sin korte leve-
tid har Mobilkirken allerede samlet mange 

erfaringer om, hvordan man formidler troen 
videre til danskerne. Selv om ressourcerne 
indtil videre er beskedne, står ideerne  i kø 
hos diakon Kaare Nielsen, der i år for første 
gang har Mobilkirken med til Folkemødet 
på Bornholm fra den 12. – 15. juni.  

LR
Næste gang i Mobilkirken er torsdag den 
16. januar. Læs mere på Mobilkirkens side 
på facebook.

Det Engelske Kollegium i Rom. T.v. Jan Hansen.  
I midten biskop John Arnold. T.h. Kasper Baadsgaard

Foto: Lisbeth Rütz

Annonce:
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Liturgisk KalenderLiturgisk kalender 1. - 28. februar 2014
1. grøn. Lørdag i 3. alm. uge. (III Ps).
Eller hvid. Gudsmoders lørdagsmesse.
1 Sl 51,12-13.14-15.16-17
+ Skab et rent hjerte i mig, Gud.
L.: 2 Sam 12,1-7a.10-17. Ev.: Mark 4,35-41.
Bededag for præste- og ordenskald.

2. hvid. HERRENS FREMSTILLING. (f). 
(Kyndelmisse)
(4.alm.søndag)
! Gl. Cr. særl.pf.
1.L.: Mal 3,1-4;
1 Sl 24,7.8.9.10.
+ Hærskarernes Herre, han er ærens konge.
2.L.: Hebr 2,14-18.
Ev.: Luk 2,22-40 eller 2,22-32.

3. grøn. Mandag i 4. alm. uge. (IV Ps).
Eller rød. Blasius, biskop og martyr, (†316).
1 Sl 3,2-3.4-5.6-7
+ Rejs dig, Herre, frels mig, min Gud!
L.: 2 Sam 15,13-14.30; 16,5-13a. Ev.: Mark 5,1-20.
Blasiusvelsignelse.

4. grøn. Tirsdag i 4. alm. uge. (IV Ps).
1 Sl 86,1-2.3-4.5-6
+ Vend dit øre mod mig, Herre, og svar mig.
L.: 2 Sam 18,9-10.14b.24-25a.30—19,3.
Ev.: Mark 5,21-43.

5. rød. Onsdag i 4. alm. uge. (IV Ps).
Agathe, jomfru og martyr, (†251)(m).
1 Sl 32,1-2.5.6.7
+ Tilgiv mig min syndeskyld, Herre.
L.: 2 Sam 24,2.9-17. Ev.: Mark 6,1-6.

6. rød. Torsdag i 4. alm. uge. (IV Ps).
Paul Miki og lidelsesfæller, martyrer, (†1597) (m).
1 1 Krøn 29,10cd.11ab.11c-12a.12b-13
+ Herre, du hersker over alt.
L.: 1 Kong 2,1-4.10-12. Ev.: Mark 6,7-13.

7. grøn. Fredag i 4. alm. uge. (IV Ps).
1 Sl 18,31.47+50.51
+ Ophøjet være min frelses Gud!
L.: Sir 47,2-11. Ev.: Mark 6,14-29.

8. grøn. Lørdag i 4. alm. uge. (IV Ps).
Eller hvid. Hieronymus Æmiliani, præst, (†1537).
Eller hvid. Josephina Bakhita, jomfru, (†1947).
Eller hvid. Gudsmoders lørdagsmesse.
1 Sl 119,9.10.11.12.13.14
+ Lær mig, Herre, dine lovbud.
L.: 1 Kong 3,4-13. Ev.: Mark 6,30-34.

9. grøn. 5. ALM. SØNDAG.
! Gl. Cr. Alm.S.pf.
1.L.: Es 58,6a.7-10;
1 Sl 112,4-5.6-7.8a+9.
+ For de retskafne bryder lys frem i mørket.
Eller: Halleluja!
2.L.: 1 Kor 2,1-5. Ev.: Matt 5,13-16.

10. hvid. Mandag i 5. alm. uge. (I Ps).
Scholastica, jomfru, (†543)(m).
1 Sl 132,6-7.8-10
+ Herre, bryd op til dit hvilested!
L.: 1 Kong 8,1-7.9-13. Ev.: Mark 6,53-56.

11. grøn. Tirsdag i 5. alm. uge. (I Ps).
Eller hvid. Vor Frue af Lourdes.
1 Sl 84,3.4.5+10.11
+ Hvor er din bolig vidunderlig, Hærskarers Herre!
L.: 1 Kong 8,22-23.27-30. Ev.: Mark 7,1-13.
Ad libitum læsninger til Vor Frue af Lourdes:
L.: Es 66,10-14c

12. grøn. Onsdag i 5. alm. uge. (I Ps).
1 Sl 37,5-6.30-31.39-40
+ Den retfærdiges mund forkynder visdom.
L.: 1 Kong 10,1-10. Ev.: Mark 7,14-23.

13. grøn. Torsdag i 5. alm. uge. (I Ps).
1 Sl 106,3-4.35-36.37+40
+ Husk os, Herre, i nåde mod dit folk.
L.: 1 Kong 11,4-13. Ev.: Mark 7,24-30.

14. hvid. Fredag CYRILLUS, munk, (†869), og 
METHODIUS, biskop, (†885), Europas værnehel-
gener (f).
Gl. Hyrdernes pf.
L.: ApG 13,46-49
1: Sl 117,1.2.
+ Gå ud i al verden og forkynd Evangeliet.
Eller: Halleluja! Ev.: Luk 10,1-9.

15. grøn. Lørdag i 5. alm. uge. (I Ps).
Eller hvid. Gudsmoders lørdagsmesse.
1 Sl 106,6-7a.19-20.21-22
+ Husk os, Herre, i nåde mod dit folk!
L.: 1 Kong 12,26-32; 13,33-34. Ev.: Mark 8,1-10.

16. grøn. 6. ALM. SØNDAG.
! Gl. Cr. Alm.S.pf.
1.L.: Sir 15,15-20;
1 Sl 119,1-2.4-5.17-18.33-34.
+ Lykkelig den, som vandrer efter Herrens lov.
2.L.: 1 Kor 2,6-10.
Ev.: Matt 5,17-37 eller 5,20-22a.27-28.33-34a.37

17. grøn. Mandag i 6. alm. uge. (II Ps).
Eller hvid. Servitterordenens 7 Grundlæggere.
1 Sl 119,67.68.71.72.75.76
+ Lad din barmhjertighed nå mig, Herre, så jeg må 
leve.
L.: Jak 1,1-11. Ev.: Mark 8,11-13.

18. grøn. Tirsdag i 6. alm. uge. (II Ps).
1 Sl 94,12-13a.14-15.18-19
+ Lykkelig den mand, du tugter, Herre.
L.: Jak 1,12-18. Ev.: Mark 8,14-21.

19. grøn. Onsdag i 6. alm. uge. (II Ps).
1 Sl 15,2-3ab.3cd-4b.5
+ Herre, hvem kan bo på dit hellige bjerg?
L.: Jak 1,19-27. Ev.: Mark 8,22-26.

20. grøn. Torsdag i 6. alm. uge. (II Ps).
1 Sl 34,2-3.4-5.6-7
+ Den hjælpeløse råbte, og Herren hørte ham.
L.: Jak 2,1-9. Ev.: Mark 8,27-33.

21. grøn. Fredag i 6. alm. uge. (II Ps).
Eller hvid. Peter Damian, biskop og kirkelærer, 
(†1072).
1 Sl 112,1-2.3-4.5-6
+ Lykkelig den, der elsker Herrens bud.
L.: Jak 2,14-24.26. Ev.: Mark 8,34—9,1.

22. hvid. Lørdag. APOSTLEN PETERS STOL (f).
Gl. Ap.pf.
L.: 1 Pet 5,1-4
1 Sl 23,1-3a.3b-4.5.6.
+ Herren er min hyrde, jeg lider ingen nød.
Ev.: Matt 16,13-19.

23. grøn. 7. ALM. SØNDAG. (III Ps)
! Gl. Cr. Alm.S.pf.
1.L.: 3 Mos 19,1-2.17-18;
1 Sl 103,1-2.3-4.8+10.12-13.
+ Herren er barmhjertig og nådig.
2.L.: 1 Kor 3,16-23.
Ev.: Matt 5,38-48.

24. grøn. Mandag i 7. alm. uge. (III Ps).
1 Sl 19,8.9.10.15
+ Herrens forordninger er retskafne, de glæder 
hjertet.
L.: Jak 3,13-18. Ev.: Mark 9,14-29.

25. grøn. Tirsdag i 7. alm. uge. (III Ps).
1 Sl 55,7-8.9-10a.10b-11a.23
+ Kast din byrde på Herren, så vil han sørge for dig.
L.: Jak 4,1-10. Ev.: Mark 9,30-37.

26. grøn. Onsdag i 7. alm. uge. (III Ps).
1 Sl 49,2-3.6-7.8-10.11
+ Salige er de fattige i ånden, for Himmeriget er 
deres.
L.: Jak 4,13-17. Ev.: Mark 9,38-40.

27. grøn. Torsdag i 7. alm. uge. (III Ps).
1 Sl 49,14-15ab.15cd-16.17-18.19-20
+ Salige er de fattige i ånden, for Himmeriget er 
deres.
L.: Jak 5,1-6. Ev.: Mark 9,41-50.

28. grøn. Fredag i 7. alm. uge. (III Ps).
1 Sl 103,1-2.3-4.8-9.11-12
+ Herren er barmhjertig og nådig.
L.: Jak 5,9-12. Ev.: Mark 10,1-12.

Liturgisk KalenderDet sker i Bispedømmet
Januar
Mandag 20. kl. 19.00-20.00: Meditations
aften, derefter kaffe og te. 
Sted: Strandvejen 91, Kbh. Ø

Tirsdag 21. kl. 18.30: Økumenisk 
kirkevandring i København, starter i Sankt 
Pauls Kirke, Nyboder.

Lørdag 25. kl. 14.30-16.30: Temalørdag: 
”Troens År – og hvad så?” v/ sr. Anna 
Maria Kjellegaard. Sted: Sankt Therese 
Kirke, Bernstorffsvej 56, Hellerup

Fredag den 31. kl. 19.00 - ca. 21.30: 
Forsonings og helbredelsesmesse. Jesu 
Hjerte Kirke, Stenosgade 4, København 
V. Ved pastor Lars Messerschmidt m.fl.
Skriftemål fra kl. 18.00. Info: 
www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk 

Februar
Lørdag 8. kl. 14.00 afholdes SYGEDA
GEN i Sct. Mariæ Kirke, Frederiksberg, 
med mulighed for modtagelse af "De 
Syges Salvelse i messen”, som læses af 
biskop Czeslaw Kozon. Mulighed for skrif
temål fra kl. 13.15.

Mandag 10. kl. 19.00-21.00: Foredrag: 
Messeofferet v/ pastor Lars Messerschmidt 
m.fl. Jesu Hjerte Kirkes menighedssal, 
Stenosgade 4 B, København V. Info: 
www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk

Torsdag 13. kl. 20.00-23.00: Natkirke, 
Sakramentskirken, Nørrebrogade, Kbh. 
for alle interesserede. Der er mulighed for 
tilbedelse, personlig forbøn, for at tale med 
en af medarbejderne, eller blot for at nyde 
stilheden og roen i kirkerummet. Man kan 
komme og gå som det passer. Aftenen 
slutter med sakramental velsignelse ca. 
22.45.

Fredag 14. kl. 18.00–19.30: ”Åben Dør”. 
Personlig forbøn  og samtale v/ pastor 
Lars Messerschmidt m.fl. Jesu Hjerte 
Kirkes menighedslokaler, Stenosgade 4A, 
København V. Info: 
www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk

Mandag 17. kl. 19.00-20.00: Meditations
aften, derefter kaffe og te. 
Sted: Strandvejen 91, Kbh. Ø

Tirsdag 18. kl. 19.00: Brugen af biblen 
i Europæisk middelalder ved professor 
Brian Patrick McGuire.
Den meget anvendte foredragsholder 
fortæller levende og spændende og giver 
os med sin store indsigt ikke kun viden om, 
hvilken bibeludgave man havde, men også 
om hvordan den blev læst og brugt i en 
periode, hvor kun de mest veluddannede 
kunne læse. Pris 50 kr. incl. kaffe
Sted: Udlejre Kirke, Ørnebjergvej 7, Øl
stykke Tilmelding tlf.: 47 31 67 56

Lørdag 22. kl. 14.30-16.30: Temalørdag: 
”Niels Stensen i en nøddeskal” v/Sebastian 
Olden Jørgensen. Sted: Sankt Therese 
Kirke, Bernstorffsvej 56, Hellerup

Fredag 28. kl. 19.00-ca. 21.30:
Forsonings og helbredelsesmesse, for 
de aborterede og de dødfødte børn. Jesu 
Hjerte Kirke, Stenosgade 4, København V.
Ved pastor Lars Messerschmidt m.fl.
Skriftemål fra kl. 18.00. Info:
www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk 

Første og sidste onsdag i måneden 
kl.17.30–19.30: Hjælp til misbrugere og 
pårørende ved den katolske organisation 
Cenacolo. Rådgivningen finder sted i Bred
gade 69 A, Kbh. K. Tlf.: 51 53 41 60

Skt. Thomas Fællesskabet inviterer til 
eukaristi, lovprisning og katekese. Sted: 
Oratoriet, Vor Frue Kirke, Ryesgade 26, 
Aarhus C. Info: p. Herbert, SJ 87 30 70 42 
eller 24 27 86 89, eller Jan Zieleskiewicz 
50 29 13 57, email: johny.zet@gmail.com
Datoer: onsdag 22/1., 29/1., 12/2., 19/2. og 
26/2. kl. 19.0021.00.

Skt. Thomas Fællesskabet inviterer til 
tilbedelse, Sakramentet udstilles. Intentio
nen er messen for de syge, der afholdes 1. 
onsdag i måneden. Sted: Vor Frue Kirke, 
Ryesgade 26, 8000 Aarhus C. Datoer i 
foråret: Fredage 31/1., 28/2., 28/3., 2/5. og 
30/5. kl. 19.0024.00.

Messe med forbøn for de syge afholdes 
hver den 1. onsdag i måneden kl. 19.00
21.00, sted: Vor Frue Kirke, Ryesgade 26, 
8000 Aarhus C. Datoer: 5/2., 5/3., 2/4., 7/5. 
og 4/6.

Troslærekursus, for voksne katolikker. 
Sted: Jesu Hjerte Kirkes menighedssal, 
Stenosgade, Kbh. Det er gratis at deltage. 
Alle er velkomne. Kurserne afholdes hver 
onsdag kl. 19.30. 

Konvertitkursus hver torsdag kl. 19.30 
i Sankt Ansgar Kirkes menighedslokaler 
Bredgade 69 A, Kbh. 
Der er ingen tilmelding – mød blot op!

Der er MobilKirke 1. og 3. torsdag mel-
lem kl. 20.00 og 22.00. Der er mulighed 
for samtale, forbøn, velsignelse, samt kaffe 
og kage. Mobilkirken står på Gammel Torv 
i København. Alle er velkomne. 
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De gengiftes samvittighed
De gengifte katolikker, som forhindres i at modtage 
kommunionen, er genstand for stor opmærksomhed i Rom 
som herhjemme. Kontrasten med den østlige kirkes meget 
mere barmhjertige og mindre standhaftige praksis kan få 
en til at spørge, om den ikke bedre end Rom har forstået, at 
Herren møder menneskene, hvor de er, ikke hvor de skulle 
være. Det var i hvert fald, hvad jeg tænkte, da jeg i K.O. 
nr. 15 læste referatet af en artikel af ærkebiskop Gerhard 
Müller, Troslærekongregationens præfekt, som fastslår at 
”kun en kirkelig domstol – og ikke ens egen samvittighed – 
kan afgøre om et ægteskab er ugyldigt eller ej.”

I nr. 16 kunne man læse, hvordan en lige så højt placeret 
gejstlig, kardinal Reinhard Marx, en af de 8 kardinaler 
som bistår paven i arbejdet med at modernisere kurien, 
protesterer mod dette forsøg på at fastlåse udviklingen. Det 
er givet, at noget er på vej, men hvad kan man sige til vores 
medsøstre og -brødre, som nu lider under den ufleksible 
regel, som Müller forsvarer?  

Jeg vil i hvert fald gøre dem opmærksomme på den op-
fordring, som kommer fra Freiburg im Breisgaus bispekon-
tor, hvori det anbefales at de fraskilte gengifte får adgang 
til nadveren ”på basis af en samvittighedsafgørelse taget på 
ansvarlig måde og i den nødvendige trosånd.” 

Det er ikke første gang, de lokale kirker gør de romerske 
kredse opmærksomme på, at Kirkens rolle er at oplyse 
samvittigheden, ikke at afgøre den enkeltes stillingtagen. 
For snart 50 år siden oplevede vi en tilsvarende situation. 
Det var dengang et mindretal af romerske teologer ønskede 
at fastholde en bestemt opfattelse af fødselsregulering. Det 
fik de nordiske biskopper til på linje med mange andre til at 
erklære ”Imidlertid hvis nogen … ikke kan blive overbevist 
af rundskrivelsens (Humanæ Vitæs) argumentation, så har 
det altid været anerkendt, at han kan have en anden mening 
end den, som udtrykkes i sådant ikke ufejlbarligt dokument. 
På grund af en sådan afvigende opfattelse bør altså ingen 
anses for at være en dårlig katolik.”

Den kommission, som forbereder den næste synode 
om familielivet i verden af i dag, har meget overraskende 
opfordret alle katolikker helt ned på sogneniveau til 
at besvare det spørgeskema, som skal bruges til at 
forberede synodens arbejde. Kan denne tillidserklæring til 
almindelige troendes dømmekraft ikke bane vejen for, at 
man accepterer, at nogle troende, som i deres samvittighed 
er overbevist om, at deres første ægteskab ikke levede op til 
kirkerettens krav, ikke bliver holdt borte fra Herrens bord, 
indtil en kirkelig jurist får tid til at behandle deres sag. 
Også for de gengifte katolikker må det være nok at leve op 
til Paulus’ ord: ”Enhver skal prøve sig selv, og så spise af 
brødet og drikke af bægeret” (1 Kor.11,28)

Jean-Pierre Duclos, 3600 Frederikssund

Om filmen ’Philomena’
Den katolske Kirke er ofte udsat for kritik og afkræves 
forklaring på, hvorfor der er sket så mange uhyrlige ting 
før i tiden. Senest er det sket i forbindelse med filmen 
Philomena, hvor Biskop Czeslaw Kozon og den irske 
ambassadør i Danmark deltog i programmet DR2 Dagen 
den 13. december. Her blev de interviewet af Jakob Illeborg, 
som ønskede at høre deres forklaring på, hvordan det kunne 
ske, at de irske, katolske Magdalenesøstre kunne stå for en 
så grusom behandling af ugifte mødre og tillade, at deres 
børn blev bortadopteret, ofte uden mødrenes vilje.

Den irske ambassadør forklarede, at Irland i 1950’erne 
var et helt andet land end i dag. Tiden var en anden. Det 
var den også i Danmark, hvor man heller ikke så med 
milde øjne på ugifte mødre. I bogen: ”Kærlighed er 
tjeneste, søster Benedicte Ramsing – en biografi” skrevet 
af sygeplejehistorikeren Susanne Malchau, kan man 
læse, hvordan danske sygeplejeelver måtte forlade deres 
uddannelse, hvis de ventede et barn. Således måtte 12 elever 
af 1958-årgangen på Århus Kommunehospital afbryde 
deres uddannelse på grund af ægteskab eller graviditet.

Det var simpelthen ikke i overensstemmelse med Dansk 
Sygepleje Råds krav om sygeplejerskernes ”renhed” og 
ulastelige vandel at have gravide elever på hospitalerne. 
Standens ry blev hermed sat højere, end barmhjertighed 
overfor den enlige mor, der netop i denne situation havde 
brug for uddannelse og arbejde. 

På det katolske Sankt Joseph Hospital i København 
var holdningen til gravide sygeplejeelever en helt anden. 
Her tog man sig af den gravide og lod hende fortsætte sin 
uddannelse. Søster Benedicte erkendte, at en ugift elev, der 
blev gravid i utide også var socialt dårligt stillet. Derfor 
måtte hun hjælpes. ” Vi kan ikke støde dem i rendestenen 
(…) og så tro vi har en god samvittighed”. De skulle have 
en uddannelse for at forsørge et barn. Sankt Josefsøstrenes 
holdning var dermed mere humanistisk end den gældende 
på de danske hospitaler i 1950’erne.

At en katolsk søsterorden kunne have en sådan indstilling 
til ugifte mødre vakte en del opsigt.

Lad os glædes over det. Ikke alt i fortiden bør skjules, 
tværtimod er der gode historier, som fortjener at blive bragt 
frem i lyset.

Maria Alster, 4000 Roskilde

Kirken og 
antisemitismen
I KO Nr. 17. har Carly Majholm forfattet en bagside med 
titlen ”En kristen kan ikke være antisemit”. 

Jeg er begejstret for overskriften, og enig med Majholm 
i, at vi som katolikker må besinde os på Israels plads og 
vedvarende kald i frelseshistorien.  Hvad angår Paulus ord 
om Oliventræet og dets vilde og noble grene, så er jeg helt 
enig i, at det er et tab, såfremt denne passage er udeladt af 
skriftlæsningen. Men man må formode, at enhver voksen 
katolik har kendskab til de vigtige ord, og i det hele taget 
har sine egne regelmæssige studier af Bibelen.

Men jeg er uenig med Majholm i, at Bibelen behandles 
”skødesløst og uanstændigt” af Kirken. Det er en kras og 
mærkværdig påstand, fra en person der må have kendskab 
til kirkens liturgiske brug af, og lære om, Bibelen. Kirken er 
ikke blot autoritativ fortolker af Bibelen, men også forfatter 
til Det nye Testamente. Det giver ingen mening at forsvare 
Bibelen imod Kirken. Det var jo Den katolske Kirke, der 
i slutningen af 300 tallet, under Helligåndens ledelse, 
udsagde, hvilke af talløse skrifter, der var inspirerede, og 
hvilke ikke var. Det nye Testamente er skrevet, samlet og 
beskyttet af Kirken selv, og er et produkt af Kirken som 
ledet af Helligånden. Enhver katolik må besinde sig på 

at Jesus ikke skrev et eneste ord. Han gav os 12 disciple, 
grundlagde sin Kirke på Peter og ud af Kirken kom så Det 
nye Testamente. At modsige dette som kristen, vil jeg påstå, 
bevidner en mangel på historisk viden. Af samme årsag er 
mange mennesker, som elsker Bibelen, konverteret til Den 
katolske Kirke. Herunder kan nævnes mig selv, men også 
Scott Hahn, som er en meget kendt teolog i USA. Studier i 
Bibelens beskrivelser af de forskellige pagter mellem Gud 
og mennesker – fra Adam til den Nye Pagt i Kristus – ledte 
ham ind i Den katolske Kirke, på trods af, at han var vokset 
op i et meget antikatolsk miljø. 

Tilbage til antisemitismen.  Jeg var selv chokeret, da jeg 
for nogle år siden hørte et foredrag fra en katolsk teolog og 
ekspert på området, ved navn Andre Villeneuve. Jeg hørte 
hans foredrag i Jerusalem, omgivet af jøder, protestanter 
og katolikker. Han oplistede grimme citater, som paver og 
andre kristne ledere havde udtalt eller skrevet om jøderne 
op igennem kirkehistorien. Villeneuve undlod dog ikke at 
forklare, hvilke udsagn i Den katolske Kirke, der havde 
doktrinært niveau, og hvilke ikke havde. Selv om det var 
chokerende og skammelige citater, som blev opremset, så 
havde ingen af dem været bindende for de troende på noget 
tidspunkt som kirkelære, om end der var nogle eksempler 
på kirkelig disciplin, som ikke kan undskyldes nok og som 
får en nutidig læser til at græmmes.

Men det er en vigtig distinktion. Og det er her, hvor jeg 

synes, at Majholms mange gode pointer ender i et irrationelt 
vredesudbrud. Han kommer med en række hårde anklager 
om antisemitisme begået af ”Kirken”, men dokumenterer 
ikke et eneste eksempel på kirkelig doktrin af denne art. Jeg 
vil gerne have nogle eksempler på ex cathedra-udtalelser 
eller koncilskrifter på doktrinært niveau, som var bindende 
og antisemitiske på én gang. Jeg mener ikke, de findes. 
Det eneste Majholm dokumenterer, er jo det sidste koncils 
omfavnelse af vores jødiske brødre. Dermed ikke sagt, 
at der ikke har været en stadig brug for omvendelse på 
området, og jeg giver Majholm ret i at antisemitisme af 
enhver art bør være utænkelig for katolikker.

Til sidst vil jeg gerne minde om, at man som bekendende 
katolik er forpligtet på et bestemt kirkesyn, eller i hvert 
fald på en ydmyg holdning og vilje til at informere sig om 
det, som kirken siger. Der er ikke tale om en demokratisk 
forsamling, hvor flertallets følelser fra tid til anden 
forandrer kirkens lære på spørgsmål om tro eller moral. 
Kirken er ledet af Helligånden, ikke tilfældigheder, og var 
det også i starten af kirkehistorien.  Det er ikke en enkelt 
katolik, eller sågar en pave, der definerer kirkens tro. Hvis 
man efter ærlige og redelige studier kommer frem til at 
Kirken som sådan ”manipulerer” med det dyrebareste vi 
har, nemlig Bibelen, så må man efter min mening se sig om 
efter en anden kirke.

Ina Bach, 7190 Billund  

Læserbreve 
Indsendte indlæg skal forsynes med navn, adresse og 
telefonnummer.

· Kun navn og postnr. offentliggøres i bladet.
· Max. grænse for læserbreve: 400 ord. (vi forbeholder os ret 

til at forkorte læserbreve over denne længde).
·Max. grænse for kommentarer 800 ord. KO bringer en 

kommentar pr. nummer.
·Læserbreve kan indsendes som e-mail til  

redaktion@katolskorientering.dk
Eller som brev til: Katolsk Orientering, redaktionen,  

Gl Kongevej 15, 1610 København V.
Katolsk Orientering bringer ikke læserbreve eller kommen-

tarer som har været trykt i andre medier.

Behovsundersøgelse
Pastoral-Centret laver lige nu en 
behovsundersøgelse og vi interesseret i at 
høre din mening.

Hvad er dine behov? Hvad er dine udfordringer 
som kateket? Hvad kan hjælpe dig i din tjeneste som 
kateket?

 
Brug venligst 2-3 minutter på at besvare et 

spørgeskema på www.pastoral.dk eller gå direkte til:
http://bit.ly/katekese2014 

På forhånd tak for din hjælp!

Kommentar:
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Sankt Andreas 
Bibliotek og 
Antikvariat

Tirsdag og torsdag 10-12 og 13-16.45
Onsdag og fredag 10-12 og 13-16
Mandag lukket. bibliotek@katolsk.dk

Tlf: 33 55 60 90

Fang læserens opmærksomhed

Med en annonce i Katolsk Orientering, når 
dit budskab ud til mere end 10.000 katolske 
læsere.

Indryk en annonce som denne 
på 83 x 53 mm til kun 800,-

Skriv til roenne@katolskorientering.dk

Vanløse Begravelsesforretning
Jyllingevej 8 • 2720 Vanløse

Deres lokale bedemand siden 1940...

Steen Jørgensen Mariette Jørgensen

38 71 75 01
Ring og aftal et møde enten 
i Deres hjem eller hos os.
Vi træffes også aften, 
weekend og helligdage.

www.v-lm.dk

Organiseret 
bedemand, 
tilknyttet 

garantiordning, 
v/ Steen Jørgensen

TELEFONLINIE 
SOS FORBØN

Ønsker du forbøn, et lyttende øre, 
et ord fra Jesus og en velsignelse 

så ring: 75 18 18 08
Torsdag, fredag

og lørdag kl. 20.00-23.00 hele året

Kastrup Begravelsesforretning
Telefon 32 55 55 55

Døgnvagt

Bedemand Michael Riis
Amagerbrogad el 55

Dragør Begravelsesforretning ■ Telefon 32 53 06 29
Taastnjp Begravelsesforretning ■ Telefon 43 99 19 19

'ÖjSfoenxwic

Støtter nødlidende

www.vincentgrupperne.dk
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www.katolsk.dk
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Biskoppens 
kalender

Januar
Søndag 19. kl. 11.00: Messe i Jesu Hjerte Kirke, Kbh.
Mandag 20. kl. 18.00: Præstemøde i Redemptoris Mater
Tirsdag 21. kl. 18.30: Økumenisk kirkevandring i Køben
havns indre by
Onsdag 22.: Præsidiemøde i COMECE, Bruxelles
Lørdag 25. kl. 11.00: diakonvielse i Domkirken
Søndag 26. kl. 11.00: Sankt Ansgars fest i Domkirken, kl.
16.30: Vesper i Domkirken
Torsdag 30. kl. 10.00: Præsterådsmøde

Februar
Lørdag 1.: Ordensdag
Søndag 2. kl. 11.00: Messe i Jesu Hjerte Kirke, Kbh.
Onsdag 5. kl. 16.30: Møde i Forretningsudvalget
Torsdag 6. kl. 10.00: Møde i Økonomisk Råd
Søndag 9.: Besøg i menigheden i Nykøbing Falster
Mandag 10.: Hele dagen møde i NBK
Torsdag 13. kl. 11.15: Messe i Immaculata Kirke
Fredag 14.-mandag 24.: Færøerne

katolsk orientering 
www.katolskorientering.dk

Katolsk Orientering
Indlæg til Katolsk Orientering nr. 2, 2014, 
som udkommer fredag den 7. februar 
skal være redaktionen i hænde senest 

mandag den 20. januar

Venlig hilsen Redaktionen

Martin Ryom
- en katolsk bedemand

T 39 29 60 08
Lykkesholms Allé 9A | 1902 Frederiksberg C

Katolsk kvinde - single

44 år, lys i sind og sjæl ønsker ærligt og seriøst bekendtskab 
med kristen mand. Er i arbejde.
Interesser: rejser, sang, familie, venner, andre fysiske og 
åndelige aktiviteter. Bor i København

Billet mrk.: KO 0114
Katolsk Orientering, Gl. Kongevej 15, 1610 København V

R.I.P.

Min kære hustru 
Vores kære mor, svigermor, farmor og mormor

Margrethe Mørck Pedersen

*19. september 1930 
Er stille sovet ind 19. december 2013

Hans-Otto
Carsten, Biddi, Annemarie, Mikael og Elsebet

Begravelsen har fundet sted

Bønnens Apostolat

Februar

- For at Kirken og samfundet må værdsætte 
ældre menneskers klogskab og erfaring.

- For at præster, ordensfolk og lægfolk stors
indet må samarbejde i evangeliserings-mis
sionen.

Vil du være med til at 
sikre, at der også er en 
katolsk kirke i Danmark 

til vores børn og 
_, " børnebørn?
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sekularistiske bølge; men jeg tror, at i 
Europa er der en bevægelse, som går mod 
kristendommen. Det er der i hvert fald i 
England. Slaget er næsten tabt. Men det vil 
dog ikke sige, at krigen er forbi.

Léonie: Oxford er et interessant og unikt 
sted. Det kan byde på nogle af de mest 
ateistiske personligheder i hele verden, 
ledere af de sekularistiske bevægelser 
som Richard Dawkins og Philip Pullman. 
Det samme universitet er domineret af en 
humanistisk, sekularistisk mentalitet men 
samtidig er der forskellige små kollegier 
som tilhører religiøse ordener som for 
eksempel dominikanerne, benediktinerne 
og jesuitterne. Der er et meget aktivt katolsk 
kapellanembede.

Sankt Filip Neri-oratoriet tiltrækker man-
ge personer takket være sin meget smukke 
liturgi. Inklingskredsens indflydelse er 
endnu meget stærk; men universitetet i Ox-
ford er som førende intellektuelt center i 

England og også i Europa en drivkraft for 
den sekularisme, som Inklings gik imod. 
(the Inklings var en uformel litterær diskus-
sionsgruppe i 30´ernes og 40´ernes Oxford. 
Her samledes en gruppe forfattere som f. 
eks. C.S. Lewis, J.R.R. Tolkien. Charles 
Williams m.fl.)

Når vi nu taler om fortiden og om de for-
fattere, der blev citeret ovenfor, så ser vi jo 
ikke mere en tradition med kristne forfat-
tere. Péguy, Claudel, Bernanos i Frankrig, 
Chesterton, Lewis, Tolkien i England, de 
Unanumo i Spanien, Guareschi i Italien, 
O´Connor i USA ser ikke ud til at have no-
gen arvtagere. Hvorfor denne stilhed om en 
kristent inspireret litteratur?

Stratford: De har ret. Det er et trist 
faktum.  Jeg tror den katolske litteratur fik 
vind i sejlene under Den anden Verdenskrig. 
Men alt dette ebbede næsten ud i 70´erne. 
Jeg spurgte mig selv mange gange – hvorfor 
blev det sådan? Jeg bebrejder ikke Det 
andet Vatikankoncil noget; men den kultur, 
der producerede disse store mandlige og 
kvindelige katolske forfattere, er død.

Léonie: Jeg kom til at læse og værdsætte 
forfatterne i den katolske franske revival. 
For eksempel Claudel, da jeg gik på det 
franske gymnasium i London, og Bernanos 
og Péguy da jeg var i Oxford. Min tutor i 
filosofi sagde til mig, at jeg ikke duede som 
filosof, men at jeg var en god skribent, og 
som fortæller, ville jeg forene religiøse 
og filosofiske ideer gennem skønhed. Jeg 
arbejder endnu med dette mål for øje. Det er 
en langsom proces, netop fordi det er gået 
op for mig, at den kontekst mine samtidige 
udgør ikke er den gunstigste. Den åndelige 
inspiration er jo praktisk talt forstummet i 
det aktuelle litterære klima, i det mindste 
her hos os i England. De katolske forfattere 

i slutningen af 1900-tallet tenderer 
selvfølgelig mod at være mere skeptiske 
og undergrundsagtige med hensyn til deres 
tro end deres forgængere i 1800-tallet og 
i begyndelsen af 1900-tallet. Men også 
her finder vi dog noget at håbe på. For 
eksempel ser vi, at nogle stemmer er ved at 
dukke op i USA. Hver sommer har vi her i 
Oxford en sommerskole, hvor vi analyserer 
den katolske litteraturhistorie i England 
efter reformationen, og det ser ud til, at 
amerikanerne er meget interesserede i det. 
Måske vil der komme en ny revival af den 
kristne engelsksprogede litteratur fra den 
anden side af Atlanterhavet

Vil Europas fremtid stå i den uddøende 
kristendoms tegn?

Lèonie: der er ikke umiddelbart nogle 
signaler på en kristen genfødsel, men deri-
mod nok nogle tegn på at de kristne kunne 
blive forfulgt for deres religiøse overbe-
visninger. Men under alle omstændigheder 
vil intet kunne udrydde kristendommen, 
og hvis de kristne bliver forfulgte, så vil 
det kun føre til, at den bliver genfødt. Der 
kunne ske det, som Chesterton kaldte en til-
bagevenden til religionen, fordi et samfund, 
der udelukkende er baseret på materialisme, 
ikke kan overleve i længden. Jeg tror, at an-
dre personer, lige som det skete for mig vil 
blive opdragede helt uden nogen religiøse 
referencer, og de vil begynde at forstå, at 
der mangler noget i deres liv - en kilde til 
meningsfuldhed. De vil søge den, og så vil 
de blive åbne over for troens gave. Og Gud 
vil føre dem ved hånden.

Oxford, den by hvor I bor og arbejder, 
har minder om John Henry Newman. 
På hvilken måde kan tanken om denne 
saligkårede være frugtbar i dag?

Cardinal Newmans liv følger en troens 

løbebane inden for rammerne af den kultur, 
der stammer fra den industrielle revolution. 
Denne kultur har lidt meget under konse-
kvenserne af industrialiseringen, der også 
har haft stor indflydelse på sekulariserin-
gen i moderne tid. Alt dette gør Newman 
utrolig betydningsfuld. Det som frem for 
alt er bemærkelsesværdigt hos ham er den 
kendsgerning, at hans åndelige rejse varede 
næsten et helt århundrede og virkelig skulle 
vise sig at blive vanskelig. Han blev ikke 
forstået af medlemmerne af de kirker, han 
tilhørte - det være sig den anglikanske som 
den katolske. Dette er et vigtigt faktum, for 
det var disse prøvelser, der gjorde ham hel-
lig og tvang ham til konstant at give udtryk 
for sin egen tro.

Newman kæmpede mod sekularismen, 
som han kalder liberalismen i religionen. 
Han gav sekularismen og relativismen svar 
på tiltale. I dag finder man ikke mange 
mennesker i England, som har tålmodighed 
eller interesse i at læse Newmans værker. 
Men de som gør det, kan finde megen trøst 
og inspiration der.

Fra serien ”I 
nuovi credenti” 
– de nye 
troende. Bringes 
med tilladelse 
fra det italienske 
dagblad Avvenire. 
Oversættelse fra 
italiensk v. 
Lisbeth 
Rütz
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Caldecott: Eliten i Oxford 
bryder sig ikke om kristne
SPIRITUALITET To intellektuelle 
englændere bor i byen Oxford, som endnu i 
dag er et synonym for intellektuel elite. Men 
Stratford og hans hustru Leonie Caldecott 
formidler frem for alt den fornemmelse af 
nåde som den kristne tro, opdaget som gave 
og levet i frihed og ikke som en tvang endnu 
i dag har at give til den moderne verden, når 
den opdages som en gave og leves i frihed.

Hvordan begyndte I at komme tættere på 
kristendommen?

Stratford Caldecott: Som så mange 
mennesker i min generation blev jeg ikke 
døbt som barn og endnu mindre kristent 
opdraget. Men lige fra jeg var en stor dreng, 
begyndte jeg at søge efter en åndelig mening 
med mit liv. Jeg undersøgte forskellige 
religioner for at søge efter sandheden. Jeg 
begyndte med filosofien; men så forstod 
jeg, at materialismen ikke kunne være sand, 

netop fordi bevidstheden jo ikke er materiel. 
Så søgte jeg hen imod et Gudsbegreb. I en 
periode var jeg Bahai – tilhænger. Bahai er 
en religion der opstod i det 19. århundrede i 
Persien og nu er spredt ud over hele verden. 
Det forekom mig at være en fornuftig tro. 
Bahais tilhængere var sådan nogle gode 
mennesker!

Men også denne religiøse konfession 
forekom mig for begrænset. Så begyndte 
jeg at interessere mig for zenbuddhismen 
og derefter for den islamiske sufisme. Et 
stykke tid studerede jeg også den tibetanske 
buddhismes meditationsteknikker. Som vej-
leder havde jeg Namkhai Norbu Rinpoche, 
der boede i Milano. Men til sidst forstod 
jeg, at det som jeg ledte efter i buddhismen 
eller en åndelig mening med min eksistens 
– det kunne findes i kristendommen.

Leonie Caldecott: Under min opvækst 

blev jeg dels påvirket af katolicismen dels 
af den evangeliske anglikanisme; men jeg 
forkastede kristendommen, da jeg var om-
kring 20 år. En livsperiode der følelsesmæs-
sigt var meget vanskelig for mig. Det lykke-
des mig ikke at finde nogen betydningsfuld 
skikkelse i Kirken. Måske ville det være 
gået anderledes, hvis min vej havde kryd-
set nogle af de præster, som jeg nu har det 
privilegium at kende. Til slut kom jeg ind 
i Kirken efter min mand Stratford, netop 
fordi jeg ikke mere kunne benægte den 
værdi, der ligger i eukaristiens helbredende 
virkning og som følge heraf også behovet 
for forsoningens sakramente og for bøn, ja 
i særdeleshed tilbedelse. Jeg har altid haft 
behov for konkrete referencepunkter, for et 
virkelig reelt fokus på Guds inkarnation i 
verden.

Hr. Caldecott, efter Deres religiøse 
vandring nærmede De Dem kristendommen. 
Hvad er det, der har overbevist Dem om, at 
det var den sande religion?

Stratford: Det er vanskeligt at sige, for det 

var ikke et enkelt aspekt som overbeviste 
mig, men Åbenbaringens fylde og enhed. 
Hver del af kristendommen hører sammen 
med alle de andre dele. Jeg tror ikke, at 
et system, der kun er et menneskeligt 
idesystem, kan være så helstøbt. Måske kan 
det forekomme mærkeligt, for de kristne 
er jo meget spredte, og man møder så 
mange forskellige måder at tænke på blandt 
de kristne selv. Men nedenunder denne 
mangel på enhed eksisterer der et meget 
klart centrum, der holder det hele samlet. 
Dette centrum er naturligvis Kristus selv. 
Sandheden, som vi tror på som kristne, er 
ikke en samling doktriner, men en person

I bor i Oxford, et af de mest betydnings-
fulde intellektuelle centre i hele verden. På 
hvilken måde møder man kristendommen i 
denne kulturelle kontekst?

Stratford: Her er kristendommen ved at 
blive et fænomen, der interesserer færre 
og færre personer. Selvfølgelig eksisterer 
der endnu lommer af modstand mod den 
voldsomme Fortsættes nedenunder ▼

Leonie Caldecott Stratford Caldecott
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Ønsker at være et eksempel 
på ‘best practice’
Vatikanet har aflagt rapport for 
FN-komité om deres indsats mod 
seksuelle overgreb.

Tekst: Niels Messerschmidt

OVERGREB Den katolske Kirke øn-
sker at være et eksempel på ’best practice’ i 
kampen mod seksuelle overgreb på mindre-
årige. Det sagde ærkebiskop Silvano Toma-
si, Vatikanets permanente repræsentant ved 
FN, da han torsdag den 16. januar skulle 
forklare sig over for FN’s børnerettigheds-
komité, der har undersøgt Vatikanet efter-
levelse af FN’s børnerettighedskonvention. 
Komitéens medlemmer ønskede blandt 
andet at belyse Vatikanets håndtering af 
de mange overgrebssager i Irland, Spanien 
og Mexico (her navnlig overgreb begået af 
Kristi Legionærers grundlægger, p. Marciel 
Degollado). 

Det er første gang Vatikanet har forklaret 
sig offentligt om de mange overgrebssager.

Vatikanet tiltrådte FN’s børnerettigheds-
konvention tilbage i 1990 og i 2001 under-
skrev de yderligere to tillægsprotokoller. I 
november sidste år bad børnerettighedsko-
mitéen Vatikanet om at besvare en række 
spørgsmål om Kirkens håndtering af sek-
suelle overgreb, hvilket de indvilligede i 
under forudsætning af, at spørgsmål i rela-
tion til specifikke overgrebssager begået i 
katolske institutioner verden over ikke blev 
sammenkædet med Vatikanets efterlevelse 
af konventionen – hvilket efterfølgende har 
affødt kritik fra foreninger, der repræsente-
rer overgrebsofrene. 

Ønsker større gennemsigtighed
Under høringen mindede Tomasi komité-
ens medlemmer om de foranstaltninger, 
Vatikanet har iværksat i de senere år både 
internt og internationalt for komme dette 
”triste fænomen” til livs. Han fremhævede 
den indsats, de forskellige paver Johannes 
Paul II, Benedikt XVI og Frans har gjort for 

at tackle problemet, men nævnte i samme 
forbindelse, at intet kan retfærdiggøre vold 
mod eller udnyttelse af børn, hverken i eller 
uden for Kirken. 

”Kirken ønsker at være et eksempel på 
’best practice’ i forebyggelsen af overgreb 
i henhold til FN-konventionen”, forklarede 
Tomasi og mindede om, at pave Frans så 
sent som i december har oprette en ’ad hoc’ 
kommission, hvis opgave er at dæmme op 
om præsters overgreb på børn. 

I det seneste årti er der blevet indberettet 
mere end 4.000 sager om seksuelle overgreb 
mod børn til Vatikanet, tilføjede Tomasi.

Under høringen krævede FN-komitéens 
viceformand, Sara De Jesus Oviedo Fierro, 
at Vatikanet udleverer flere detaljer om 
sagerne og hvilke tiltag, man har iværksat 
for at stoppe overgrebene. Holdningen var, 
at Den katolske Kirke er nødt til at være 
mere gennemsigtig, når den behandler 
præsters overgreb mod børn, og at der skal 
udmåles retfærdige straffe.

”Hvorfor ikke gøre en indsats for at blive 
mere gennemsigtig?”, spurgte hun. ”Det 
virker ikke som om, at straffene stemmer 

overens med omfanget af overgrebene”.
Hertil svarede Tomasi, at Vatikanet alle-

rede har iværksat initiativer, der skal sætte 
en stopper for overgrebene: ”Resultaterne 
af et styrket samarbejde mellem de lokale 
kirker og Vatikanet vil hjælpe med til at eli-
minere de seksuelle overgreb på børn begå-
et af præster og andet kirkeligt personale”.

Laicerede præster
Det er siden kommet frem, at i Benedikt XVI 
i de sidste to år af sit pontifikat laicerede 
næsten 400 katolske præster efter mistanke 
om at have begået seksuelle overgreb. 
Tallene fra Vatikanet viser drastisk stigning 
i antallet af laicerede præster i 2011 og 2012 
i forhold til tidligere år. 

I 2008 og 2009 blev 171 præster laicerede, 
og tallene fra 2011 og 2012 viser mere end 
en fordobling.

Statistikken er en del af de mange data, 
som Vatikanet havde indsamlet forud for 
en høring i Genève, hvor FN’s komité for 
børns rettigheder udspurgte repræsentanter 
fra Vatikanet om seksuelle overgreb.

I det seneste årti er der således indberet-
tet mere end 4.000 sager om overgreb mod 
børn til Vatikanet. Overgrebsskandalen nå-
ede sit højdepunkt i 2009 og 2010 – det kan 
derfor være en af grundene til, at tallene fra 
2011 og 2012 er så markant højere end tid-
ligere år, mener iagttagere.

Nr. 2.
7. februar 2014
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Nødhjælp

Caritas  i Filippinerne og Jordan.
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Vatikanets repræsentant ved FN, ærkebiskop Silvano Tomasi (t.v.), taler Vatikanets 
tidligere promotor iustitia inden starten på høringen i FN i Genève. Foto: AFP.

Romerske jøder blev reddet i klostre
Igen debat om Pius XII´s rolle 
under shoah.

KIRKEHISTORIE Når de fleste ro-
merske jøder blev reddet under den anden 
verdenskrig, er det  først og fremmest Den 
katolske Kirkes fortjeneste. Dette nyere 
billede af Kirkens rolle  stammer ikke fra  
prokatolske historikere, men er et resultat 
af  historisk feltarbejde, der har rekonstru-
eret familiers eller enkeltindividers skæbne 
under krigen. Det skriver den jødiske histo-
riker Anna Foa, der er klummeskriver ved 

l`Osservatore Romano i en kommentar i 
bladet den 20-21. januar . 

De romerske jøders redning var  en aktion, 
der var koordineret ovenfra med pave Pius 
XII´s vidende og accept. Et netværk af 
klostre sørgede for at skjule jøderne, skriver 
Anna Foa, der  p.t. er bogaktuel i Italien 
med “Portico d´Ottavia 13” – en bog om 
den razzia nazisterne organiserede mod de 
romerske jøder den 16. oktober 1943. 

Det gængse billede af Pius XII som 
tavshedens pave  skyldes i høj grad “den 

sorte legende”, som den tyske forfatter 
Rolf Hochhuth skabte i 1963 med sit drama 
“Der Stellvertreter” (Stedfortræderen). Pius 
XII er stadig omstridt for sin rolle under 
krigen. Således protesterede Yad Vashem, 
det israelske center for holocaustforskning, 
da pave Benedikt XVI i 2007 tog det 
første skridt til en saligkåringsproces 
ved at godkende et 3.000 sider langt 
dokument fra kongregationen for salig- og 
helgenkåringer, hvor Pius XII´s “heroiske 
dyder” anerkendes. Det ventes, at der 
allerede i år vil blive åbnet for adgang til 
alle arkivalier fra Pius XII´s pontifikat. 

LR

Mogens Ballin

2014 er det 100 år siden han døde.
 Læs mere side 7

Grundlovens fader

Biskop Steen Skovsgaard udgiver 
skrift om Monrad.
 Læs mere side 10

Kirken i Danmark

Dobelt diakonvielse, børneøkumeni 
i Svendborg, helligtrekongersspil og 
meget andet
 Læs mere side 10-13
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Kirken må fremme 
’en mødets kultur’

Hvor er det forfriskende når pave Frans 
på sin ligefremme måde formår at skære 
ind til benet og få os til at se noget velkendt 
på en ny og berigende måde. Det gælder fx 
forholdet mellem de digitale medier og den 
kristne forkyndelse.

I sit budskab til dette års Verdensdag 
for social kommunikation fremhæver han, 
at internettet er en gave fra Gud, fordi det 
danner grundlag for en ’et mødets kultur’, 
hvor vi som den barmhjertige samaritaner, 
kan række hånden ud mod vor næste, og 
hvor andre måder at tænke på kan berige 
os.

Verden står i dag overfor mange og alvor-
lige problemer, fx det voksende skel mel-
lem de riges luksus og de fattiges elendig-
hed; de mange, der bor på gaderne i skæret 
af butikkernes lys, forskellige former for 
udstødelse, marginalisering og fattigdom, 
og konflikter med rod i økonomiske, politi-
ske, ideologiske og religiøse forhold.

Som paven skriver, kan nutidens 
medier hjælpe os med at føle os tættere 
på hinanden, og god kommunikation kan 
knytte os tættere sammen og lære hinanden 
bedre at kende. Brugt på den ’rette måde’ 
kan internettet være med til at nedbryde 
barrierer og grænser, og give mennesker 
mulighed for at vise solidaritet med alle.

Men at videregive det kristne vidnesbyrd 
handler ikke om at bombardere andre med 
religiøse budskaber, men om at gøre vort 
vidnesbyrd tilgængelig for andre ”ved 
tålmodigt og respektfuldt at engagere sig 
i deres spørgsmål og deres tvivl, i deres 
søgen efter sandheden og meningen med 
menneskets eksistens” (Benedikt XVI, 
Verdensdag for social kommunikation, 
2013).

Pave Frans har udtalt, at han foretrækker 
en kirke, der er ”såret, beskidt og lidende”, 
fordi den har været ude på gaden for at 
opsøge folk fremfor en selvtilstrækkelig 
kirke, der lukker om sig selv. Disse ”gader” 
er den virkelige verden, hvor folk lever og 
har drømme og håb. Den digitale hovedvej 
er en af disse gader – en gade ofte fyldt 
med sårede mennesker; mennesker, der 
leder efter frelse eller håb. 

At holde Kirkens døre åbne betyder 
også at holde dørene åbne for den digitale 
verden så folk, uanset deres baggrund, har 
mulighed for at høre evangeliets glade 
budskab. Vi er hver især kaldet til at vise, 
at Kirken er rummelig og har plads til alle 
med god vilje. 

Hvordan formidler vi dette billede af 
Kirken – en Kirke, der bringer varme og 
optænder folks hjerter? Kommunikation er 
et redskab til at udtrykke dens missions-
kald, og i dag er sociale netværk én måde 
at erfare kaldet til at (gen)opdage troens 
skønhed og mødet med Kristus.

Som kristne er vi også medborgere i 
den digitale verden. Brugt på den rette 
måde kan internettet være en glimrende 
måde for os at indgå i ’en mødets kultur’ 
med nutidens mennesker og lede dem de 
første skridt i mødet med Kristus. Set i det 
lys er de nye digitale medier en stor og 
spændende udfordring.

Niels Messerschmidt

Bed for Benedikt XVI
Italiensk blog organiserer en særlig 
dag for pave emeritus den 28. 
februar.

BEDEDAG Til markering af étårsdagen 
for afslutningen af pave Benedikt XVIs 
pontifikat den 28. februar har den italienske 
blog ’La Vigna del Signore’ (Herrens 
vingård) lanceret en bededag for pave 
Benedikt. Folkene bag initiativet siger, at 
dagen er en måde at ihukomme og markere 
pave Ratzingers historiske abdikation og at 
bede for og med Benedikt. 

Alle er inviteret til at deltage i bededagen 
og komme med forbønner for pave 
emeritus og deltage i eukaristien i deres 
sogn, forklarer organisatorerne. Man kan fx 
lægge vejen forbi en kirke for at bede en 
kort personlig bøn for Benedikt eller vælge 
et tidspunkt, hvor pave emeritus plejer at 
bede: kl. 7.00 morgenmesse, morgenbøn kl. 
7.30 efterfulgt af tidebøn, kl. 12.00 Angelus 
og middagsbøn, kl. 15.00 Rosenkrans, kl. 

18.00-19.00 vesper og komplet kl. 22.30. 
Initiativtagerne har oprettet en side 

på Facebook og er ved at udarbejde en 
online-brochure med tekster til alle bønner 

den pågældende dag, herunder en særlig 
recitation af rosenkransen. Meditationerne 
over mysterierne vil blive hentet fra 
Benedikt XVIs magisterium.       NM

Foto: L’Osservatore Romano.

19 nye kardinaler kreeres den 
22. februar 
De fleste kommer fra Den tredje 
verden.

Tekst: Niels Messerschmidt 

KARDINALKOLLEGIET Pave Frans 
meddelte søndag den 12. januar, at han i 
næste måned vil kreere 19 nye kardinaler. 
Det bliver første gang han kreerer nye 
kardinaler, som er hans nærmeste rådgivere 
og som blandt deres vigtigste opgaver har 
at vælge ny pave, når den foregående er 
død eller – som i pave emeritus Benedikts 
tilfælde – abdicerer.

De 19 nye kardinaler indsættes i deres 
nye embede af pave Frans ved en ceremoni i 
Vatikanet den 22. februar. Hermed kommer 
antallet af kardinaler til sammenlagt at 
være 218. Af disse er kun de 122 under 80 
år og dermed stemmeberettigede under et 
konklave. 

Af de 19 nye kardinaler er de tre allerede 
over 80 år. Blandt dem er den 98-årige 
ærkebiskop Loris Francesco Capovilla, som 
tidligere har været pave Johannes XXIIIs 
privatsekretær.

Her er de nye kardinaler i officiel 
rækkefølge:

1. Pietro Parolin (58), italiensk, 
titularærkebiskop af Acquapendente, 
Vatikanets statssekretær

2. Lorenzo Baldisseri (73), italiensk, 
titularærkebiskop af Diocleziana, 
generalsekretær for Bispesynoden

3. Gerhard Ludwig Müller (66), tysk, 
ærkebiskop-biskop emeritus af Regensburg, 
præfekt for Troslærekongregationen

4. Beniamino Stella (72), italiensk, 
titularærkebiskop af Midila, præfekt for 
Kleruskongregationen

5. Vincent Nichols (68), engelsk, 
ærkebiskop af Westminster i London

6. Leopoldo José Brenes Solórzano (64), 
nicaraguansk, ærkebiskop af Managua, 
Nicaragua

7. Gérald Cyprien Lacroix ISPX (56), 
canadisk, ærkebiskop af Québec, Canada

8. Jean-Pierre Kutwa (68), ivoriansk, 

ærkebiskop af Abidjan, Elfenbenskysten
9. Orani João Tempesta OCist (63), 

brasiliansk, ærkebiskop af São Sebastião de 
Rio de Janeiro, Brasilien

10. Gualtiero Bassetti (71), italiensk, 
ærkebiskop af Perugia-Città della Pieve, 
Italien

11. Mario Augusto Poli (66), argentinsk, 
ærkebiskop af Buenos Aires og primas for 
Argentina (pave Frans’ efterfølger)

12. Andrew Yeom Soo Jung (70), 
koreansk, ærkebiskop af Seoul, Sydkorea

13. Ricardo Ezzati Andrello SDB (72), 
chilensk (født i Italien), ærkebiskop af 
Santiago de Chile, Chile

14. Philippe Nakellentuba Ouédraogo 
(69), burkinsk, ærkebiskop af Ouagadougou, 
Burkina Faso

15. Orlando B. Quevedo OMI (74), 
filippinsk, ærkebiskop af Cotabato, 
Filippinerne

16. Chibly Langlois (55), haitiansk, 
biskop af Les Cayes, Haiti

17. Loris Francesco Capovilla (98), 
italiensk, titularærkebiskop af Messembria, 
tidligere den salige pave Johannes XXIIIs 
privatsekretær

18. Fernando Sebastián Aguilar CMF 
(84), spansk, ærkebiskop emeritus af 

Pamplona y Tudela, Spanien
19. Kelvin Edward Felix (81), sanktlucia-

ner (født i Dominica), ærkebiskop emeritus 
af Castries, Saint Lucia i Caribien.

Undgå unødig fejring af 
kardinaltitlen 
I et brev til de 19 kommende kardinaler 
fraråder pave Frans ”enhver form for 
fejring, som er i strid med den evangeliske 
ånd af enkelthed, nøgternhed og fattigdom”.

Det er traditionen, at nyudnævnte 
kardinaler holder mere eller mindre dyre 
modtagelser forskellige steder i Rom samme 
dag de modtager deres røde biretta. I brevet 
advarer paven imidlertid mod overdrevne 
selskabeligheder og han minder præsterne 
om at kardinalværdigheden ”hverken er en 
hæderspris eller en dekoration”. 

Det forventes, at kardinalerne ”udvider 
deres horisont og åbner deres hjerter”, fort-
sætter paven, således at de kan fungere som 
rådgivere for hele Den universelle Kirke. 
Præsterne må derfor følge ”den samme vej 
som Vor Herre: den selvudslettende og yd-
myge vej, og påtage sig tjenerrollen”.

En af kardinalernes vigtigste opgaver er at vælge ny pave. Her er de samlet i 
Peterskirken inden konklavet sidste år, hvor Bergoglio blev valgt til ny pave.  
Foto: L’Osservatore Romano.
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Udviklingsminister besøger 
Caritas-projekt i Jordan
Flygtningelejr huser 50.000 syriske 
flygtninge. 

Tekst: Caritas Danmark

BISTAND Den danske udviklingsminister 
Rasmus Helveg Petersen besøgte den 18. 
januar Caritas Jordans center i Mafraq nær 
den syriske grænse, hvor mindst 50.000 
syriske flygtninge opholder sig. Heraf har 
mere end 70 % modtaget støtte fra Caritas 
i form af madkuponer, køkkengrej, tæpper, 
sundhedsydelser, husly m.m.

Generalsekretær Jann Sjursen bød mi-
nisteren velkommen sammen med direk-
tøren for Caritas Jordan, Wael Suleiman, 
og udtrykte glæde over besøget, fordi tre 
fjerdedel af de mere end 575.000 syriske 
flygtninge i Jordan faktisk lever uden for 
flygtningelejrene:

”Det er et forhold, som ofte bliver for-
bigået i den almindelige mediedækning i 
Danmark af de syriske flygtninges situation 

i. De fleste flygtninge lever uden for lejrene, 
og det kræver en indsats med inddragelse af 
stærke lokale organisationer for at nå disse 
flygtninge,” sagde Jann Sjursen.

Ministeren takkede for det arbejde, som 
udføres af Caritas Jordan. Flere i mini-
sterens følge sagde 
spontant, at de var im-
poneret over den vær-
dighed, som arbejdet i 
centret bærer præg af, 
samt de mange frivil-
lige (inklusive syriske 
flygtninge), der er ind-
draget. Mere end tu-
sind frivillige er invol-
veret i Caritas’ arbejde 
i hele Jordan. Selvom 
der kun er få katolik-
ker i Jordan, er Ca-
ritas alligevel en af 
de største NGO’er i 
landet.

Under stort sikkerhedsopbud besøgte 
Rasmus Helveg Petersen også en syrisk fa-
milie, der modtager hjælp. Så efter knap to 
timer i Mafraq havde ministeren fået endnu 
et indtryk fra Jordan om syriske flygtninge 
– og et godt førstehåndsindtryk af Caritas’ 
arbejde.

Caritas Jordan har siden 2012 modtaget 
godt ti millioner kroner i støtte til syriske 
flygtninge fra Caritas Danmark. Over én 
million heraf er indsamlet i Danmark. 

Internationale nyheder

Kort nyt
Udskiftninger i 
kommission
VATIKANET Pave Frans har udnævnt 
fire nye kardinaler til at sidde i den fem 
mand store kommission, hvis opgave er at 
overvåge aktiviteterne i den skandaleramte 
Vatikanbank. 

De nye medlemmer er kardinalerne Chri-
stoph Schönborn (Wien), Thomas Collins 
(Toronto), Santos Abril y Castillo (St Mary 
Major) og den kommende kardinal Pietro 
Parolin (statssekretær).

Det eneste tilbageværende medlem af 
kommissionen er kardinal Jean-Louis Tau-
ran, formand for Det pavelige råd for den 
interreligiøse dialog.

Obama mødes med 
paven 
AUDIENS Præsident Obama ”ser frem 
til at mødes med pave Frans i nær fremtid”, 
sagde udenrigsminister John Kerry, da han 
for nylig mødtes med Vatikanets statsse-
kretær Pietro Parolin og ’udenrigsminister’ 
Dominique Mamberti.

Ifølge dagbladet La Stampa drøftede man 
den kommende fredskonference for Syrien, 
situationen i Sydsudan, de israelske-palæ-
stinensiske fredsdrøftelser og den kontro-
versielle sundhedsreform i USA.

Det hvide Hus har endnu ikke bekræftet 
Obamas møde med pave Frans, men ifølge 
Kerry deler amerikanerne ”fælles interes-
ser” med Vatikanet i kampen mod ”ekstrem 
fattigdom på globalt plan”.

Billigere 
sagsbehandling
KANONISERING Vatikanet ønsker at 
nedbringe omkostningerne op til en kano-
nisering. L’Osservatore Romano skriver, at 
fra begyndelsen af året har der været faste 
afgifter for disse processer, og alle implice-
rede er blevet pålagt at overholde dem.

Det nye tiltag skal fremme beskedenhed 
og undgå uens behandling af sager, siger 
den ansvarlige kardinal Angelo Amato og 
meddeler, at man vil oprette en fond til fi-
nansiering af helgenkåringsprocesser, som 
truer med at blive afbrudt på grund af man-
gel på penge.

Salig -og helgenkåringsprocesser koster 
ofte op imod 50 000 euro. 

Paveblod stjålet
ITALIEN Et skrin med blod fra den salige 
Johannes Paul II blev den 27. januar stjålet 
fra en lille kirke i den bjergrige Abruzzo-
region i det centrale Italien. 

En repræsentant for sognet siger til Reu-
ters, at hun tidligt om morgen opdagede en 
smadret rude i kirken. Da betjentene an-
kom, kunne de konstatere, at guldskrinet og 
et kors var forsvundet fra den lille stenkirke. 

Det er ikke første gang, at blod fra Johan-
nes Paul II bliver stjålet. I 2012 fik en præst 
stjålet sin taske i et tog nord for Rom, men 
blodet blev dog senere fundet af politiet.

Efter Johannes Paul IIs død i 2005 
samlede man noget af hans blod i fire 
beholdere. To af dem beholdt nonnerne på 
hospitalet, mens pavens privatsekretær fik 
de resterende to.

Filippinerne efter tyfonen Haiyan
Kommunikationsmedarbejder i 
Caritas Internationalis, Patrick 
Nicholson, beretter fra Filippinerne 

Tekst: Patrick Nicholson, Oversættelse 
v. Lene Blixenkrone, Redaktion: Toke 
Nyborg, Caritas

NØDHJÆLP Knap to måneder efter 
tyfonen Haiyan ramte Filippinerne, kan 
man stadig se dens eftervirkninger fra det 
øjeblik, man lander på øen Leyte. Taget er 
blæst af lufthavnen og blikplader er fejet til 
side, så flyene kan lande. I miles omkreds 
ses forvredne ståldragere, væltede træer og 
ødelagte huse.  Men det er ikke kun elen-
dighed, som møder nødhjælpsarbejderne. 
Øen summer af aktivitet og optimisme. 
Huse genopbygges, væltede træer fjernes 
og bulldozere rydder op i murbrokkerne. 
Det er bemærkelsesværdigt at se, med hvil-
ken energi og beslutsomhed filippinerne 
genopbygger deres liv.

Nødhjælp i frontlinjen
Caritas har i forreste række deltaget i nød-
hjælpsarbejdet og støttet Kirkens indsats. 
I løbet af de første måneder har flere hun-
drede tusinde filippinere fået hjælp i form 
af mad, husly, rent vand, hygiejneudstyr, 
værktøj, latriner og cash-for-work ordnin-
ger. Armoud Badion er ét af de mange ty-
fon-ofre, som har fået hjælp af Caritas:

“Det var den kraftigste tyfon, jeg nogen-
sinde har oplevet. Mange omkom og de 

fleste huse er ødelagt. Det første vi tænkte 
på, var at beskytte vores børn. Jeg havde det 
frygteligt, for jeg troede, det var min tur til 
at dø,” fortæller han, og fortsætter:

“I dag har jeg modtaget presenninger 
fra Caritas, som jeg skal bruge til at 
reparere mit tag. Det er ikke til at opdrive 
byggemateriale på øen. Jeg er meget glad. 
Alle her er glade. Jeg er så taknemmelig for 
Caritas og alle dem, som hjælper os.”

Nødhjælp frem i fiskebåde
Internationale medier har rapporteret 
udførligt om ødelæggelserne på Leyte, men 
tyfonen forårsagede også alvorlige skader 
i andre dele af Filippinerne. Mange af de 
ødelagte områder kan kun nås med båd. 
Alligevel er det lykkedes Caritas at nå frem 
til hundredvis af isolerede familier. Pablio 
Elliut, som bor på øen Hilantagan, fortæller:  

“Caritas har bragt os ris, spande, søm, 
sardiner, sæbe, shampoo, hamre, save og 
presenninger. Det hele hjælper os meget. 
Presenningerne giver os midlertidig ly, 
mens vi genopbygger vores huse. Folk her 
er lykkelige for at have modtaget alle disse 
ting.”

Nødhjælp uddeles af frivillige
Den store Caritas-indsats er i høj grad båret 
af frivillige kræfter. Overalt i Filippinerne 
har en hær af lokale frivillige uddelt nød-
hjælp. 17-årige Jasper er én af dem. Han ar-
bejder som frivillig for Caritas Filippinerne 
i byen Palo: 

“I døgndrift har 
vi pakket varer og 
uddelt mad, vand 
og tøj til de mange 
familier, som har 
brug for hjælp. De 
fleste frivillige er 
selv blevet ramt 
af tyfonens øde-
læggelser, men vi 
hjælper alligevel,” 
fortæller den unge 
dreng og fortsæt-
ter sin talestrøm:

“Når vi uddeler hjælp, råber folk. Ikke 
fordi de er vrede, men af glæde. De er let-
tede over, at der stadig er nogen, som be-
kymrer sig om dem. Det er virkelig sandt, 
at når nogen har brug for hjælp, så vil Guds 
forsyn være med dem. Vi føler os virkelig 
velsignede,” fortæller Jasper og takker alle, 
som har hjulpet Filippinerne: 

”I vil altid være med i vore bønner.”

Dansk støtte
Caritas Filippinerne har med økonomisk 

støtte fra en række internationale Caritas-
organisationer, herunder Caritas Danmark, 
uddelt mere end 90.000 nødhjælpspakker. 
En nødhjælpspakke indeholder fem kilo ris, 
ni dåser konserves, seks pakker nudler og 
fem pakker proteinrig manna-ris. Pakkerne 
er designet til at brødføde en familie på 
fem personer i tre dage. Caritas Danmarks 
økonomiske støtte til Filippinerne kommer 
i høj grad fra midler indsamlet i Danmark.

Sådan har andre organisationer 
støttet
Caritas Filippinerne og Caritas Tyskland 
har:

- Uddelt mere end 20.000 presenninger 
udover reb, søm og værktøj til at bygge 
læskure.

Caritas USA (Catholic Relief Services) har: 
- Uddelt 30.156 presenninger til 25.921 
husholdninger (129.000 personer). 
- Uddelt 11.381 sæt søm til 10.337 
husholdninger
- Uddelt 8.070 hygiejnesæt og materiale, 
der skal fremme hygiejnen. 
- Etableret 12 vandtanke, der giver 
13.445 husholdninger (67.225 personer) 
rent vand.
- Uddannet 21 personer i hygiejne.

Caritas Schweiz har:
- Uddelt mad, læskure og nødforsyninger 
til 7.000 familier (35.000 personer).

Caritas Østrig har:
- Uddelt mad til 2.600 familier (13.000 
personer).

fakta

Programkoordinator Kimi Hibri Pedersen (t.v.) fra Caritas 
Danmark fortæller udviklingsminister Rasmus Helveg Petersen 
om situationen for syriske flygtninge i Jordan. Foto: Jann Sjursen.
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Katolske skoler bør være 
mere missionerende 
De må uddanne til interkulturel 
dialog, siger præfekt for 
uddannelseskongregationen.

Tekst: Niels Messerschmidt

UDDANNELSE Kongregationen for ka-
tolsk uddannelse offentliggjorde lige inden 
årsskiftet et dokument, hvori de katolske 
skoler opfordres til at styrke deres katolske 
identitet i hvad der betegnes som ”et stadigt 
mere sekulariseret skolesystem”.

På en pressekonference i sidste måned 
påpegede kardinal Zenon Grocholewski, 
præfekt for uddannelseskongregationen, at 
den katolske identitet er grundlæggende for 
skolerne.

”Med vor tids omsiggribende sekularise-
ring må de katolske skoler i stigende grad se 
sig selv i en missionerende situation, selv i 
lande med en lang kristen situation”, hedder 
det i dokumentet ’Educate to Intercultural 
Dialogue in the Catholic School. To Live 
Together for a Civilization of Love’, og vi-
dere: ”De katolske skolers vigtigste ansvar 

er at bære vidnesbyrd […] I forskellige kul-
turer må den kristne tilstedeværelse være 
tydelig og klar, dvs. den må være synlig, 
håndgribelig og bevidst”.

”I Jesus Kristus finder de katolske 
skoler grundlaget for deres antropologiske 
og pædagogiske sigte; de må praktisere 
’dialogens grammatik’, ikke som et teknisk 
hjælpemiddel, men som en dyb måde at 
forholde sig til andre på. Katolske skoler 
må afspejle en egen identitet fordi det, de 
kan tilbyde i første omgang er det, de er ”. 

Kardinal Grocholewski bekræftede den-
ne vision under pressekonferencen: ”Katol-
ske skoler er de bedste – ikke kun fordi de 
formidler viden og kompetence, men fordi 
de interesserer sig for det gode for menne-
sket”, sagde han.

Målet er interkulturel dialog
Ifølge Vatikanets statistiske årbog er 

antallet af elever på katolske skoler i vækst 
på verdensplan– fra ca. 55 mio. i 2008 til 58 
mio. i 2011.

I dokumentet bemærkes samtidig, at 
”katolske skoler oplever en stigende tilgang 

af elever med forskellige nationale og 
religiøse baggrunde. I mange lande er de 
fleste elever ikke katolikker, hvilket gør 
temaet ’religionsdialog’ umuligt at komme 
uden om”. 

Kongregationens sekretær, ærkebiskop 
Angelo Vincenzo Zani, sagde på konferen-
cen, at ”kulturforskellene ikke er en hin-
dring, men en mulighed”.

I dokumentet siges det, at målet for de 
katolske skoler er at balancere mellem to 
opgaver; på den ene side er der brug for 
”evnen til at give vidnesbyrd uden at falde 
i relativismens fælde, hvor alle religioner 
sidestilles som udtryk for noget absolut, 
som ingen rigtigt kan vide noget om”; på den 
anden side må ”de mange unge mennesker 
’uden et religiøs ståsted’, der er resultatet af 
et stadig mere sekulariseret samfund, kunne 
få svar på deres spørgsmål”.

”Det egentlige formål med at uddanne i 
interkulturel dialog”, afsluttede kardinal 
Grocholewski, ”er at opbygge en civilisa-
tion baseret på næstekærlighed. Denne kær-
lighedens civilisation er for de kristne ikke 
en vag og uhåndgribelig solidaritet, men 
snarere et konkret udtryk for Kristi barm-
hjertighed”.

”Det er gennem denne tjeneste, at de 
katolske skoler, som altid bestræber sig efter 
at forene uddannelse med en håndgribelig 

forkyndelse af Evangeliet, udgør den mest 
værdifulde ressource for evangeliseringen 
af kulturen, selv i lande og byer, hvor 
fjendtlige holdninger udfordrer os til mere 
kreativt at søge egnede metoder”.

Kardinal Zenon Grocholewski, præfekt 
for uddannelseskongregationen, mener at 
katolske skoler må uddanne i interkulturel 
dialog for herigennem at medvirke til 
at opbygge en civilisation baseret på 
næstekærlighed. Foto: Getty Images. 

Wojtylas personlige notater 
udkommer i bogform 
Offentliggøres mod den salige 
Johannes Paul IIs vilje. 

NOTATER I månederne op til helgen-
kåringen af den salige Johannes Paul II 
den 27. april i Rom udkommer Karol 
Wojtylas personlige notater i bogform. 
Og det sker mod hans vilje, idet han bad 

sin personlige sekretær, kardinal Stanislaw 
Dziwisz, om at brænde noterne efter sin 
død. Men Dziwisz udlod at gøre det, da han 
fandt at notaterne “var af historisk betyd-
ning”.

I sit testamente, som blev ændret flere 
gange i løbet af det 27 år lange pontifikat, 
beordrede den polskfødte pave flere fortro-
lige personer, heriblandt hans personlige 
sekretær, at destruere de personlige notater 
når han var død. Blandt andet skulle han, 
ifølge dagbladet La Stampa, have sagt til 
mons. Dziwisz: “Jeg beder om, at mons. 
Stanislaw sørger for dette, og jeg takker 
ham for hans hjælp og samarbejde, og hans 
forståelse gennem så mange år”.

Kort tid efter den polske paves begravel-
se blev den senere ærkebiskop af Krakow 

spurgt om, hvorfor han ikke havde opfyldt 
den afdøde paves ønske. Han svarede, at 
notaterne var af historisk betydning. Nu 
meddeler ærkebispedømmet Krakow, at 
man den 5. februar offentliggør en bog med 
titlen ’Jeg er i Guds hænder. Personlige no-
tater 1962-2003’. Det polske forlag Znak 
oplyser, at bogen indeholder “de vigtigste 
personlige, mest inderlige spørgsmål og be-
vægende refleksioner og bønner, som fyldte 
pavens hverdag”. Disse omfatter ”notater, 
der viser hans omsorg for sine nærmeste – 
venner og samarbejdspartnere – og for Kir-
ken, som han havde fået betroet”. 

Det polske katolske nyhedsbureau KAI 
tilføjer, at notaterne ”nu bliver et nøgledo-
kument i Johannes Paul IIs kanoniserings-
proces”. KAI citerer kardinal Dziwisz for at 
sige: “Jeg brændte ikke Johannes Paul IIs 
notater fordi de er nøglen til at forstå hans 
spiritualitet, hans inderste væsen: hans for-
hold til Gud, til andre og til sig selv”. 

NM

Den salige Johannes Paul II skrev 
meget – ikke kun officielle dokumenter, 
men også meget personlige notater. Et 
udvalg af dem udkommer nu i bogform 
på polsk.

Rapport om Medjugorje færdiggjort
Kommission har afsluttet 
sin undersøgelse af Maria-
åbenbaringerne i Bosnien-
Hercegovina. 

Tekst: Niels Messerschmidt

MEDJUGORJE Den internationale 
kommission, som Vatikanet har nedsat for 
at undersøge Maria-åbenbaringerne i Med-
jugorje, har færdiggjort sine undersøgelser 
og vil sende resultaterne til Troslærekon-
gregationen. Det bekræftede kilder i Vatika-
net den 18. januar og samme dag udsendte 
man følgende erklæring:

”Lederen af Vatikanets pressekontor, p. 
Federico Lombardi, bekræftede lørdag [den 
18. januar] at den internationale kommis-
sion til undersøgelse af hændelserne i Med-
jugorje holdt sit sidste møde den 17. januar. 

Kommissionen, der er nedsat af Troslære-
kongregationen, ledes af kardinal Camillo 
Ruini. Kommissionen har efter sigende af-
sluttet sit arbejde og vil fremlægge resulta-
tet af sin undersøgelse for kongregationen”.

Når Troslærekongregationen har nærlæst 
rapporten vil den blive overdraget til pave 
Frans, som herefter træffer den endelige 
afgørelse. Hvornår det sker, er dog uvist, 
vurderer iagttagere.

Flerårig undersøgelse
Kommissionen har arbejdet bag lukkede 
døre siden 2010 og er sammensat af et 
internationalt hold af kardinaler, biskopper, 
teologer og øvrige eksperter. Deres opgave 
har været grundigt og kritisk at studere 
rapporterne om Maria-åbenbaringerne 
i Medjugorje, som begyndte i 1981 og 
som fortsat finder sted ifølge seks ’seere’. 

Hundredtusinde af pilgrimme besøger den 
bosniske by hvert år.

Det lokale bispedømmes forsøg på at 
bremse ’Medjugorje-fænomenet’ og Kir-
kens uafklarede holdning til åbenbaringer-
ne resulterede i, at Vatikanet har iværksat 
sig egen undersøgelse af fænomenet. I no-
vember sidste år foruroligede Troslærekon-
gregationens præfekt, ærkebiskop Gerhard 
Müller, tilhængere af Medjugorje, da han 
udsendte en instruks, der forbød ’seeren’ 
Ivan Dragicevic at tale i USA.

En række kroatiske nyhedsmedier gætter 
på, at kommissionen rapport hverken vil 
være ” et ja eller et nej”. Selv om Vatikanet 
i dag ikke forbyder folk i at besøge Med-
jugorje, henstiller man dog til besøgende 
om ikke at deltage i offentlige fejringer, der 
tager Maria-åbenbaringernes ægthed for gi-
vet.

Hundredtusinder af pilgrimme drager 
hvert år til Medjugorje i Bosnien-
Hercegovina trods Kirkens uafklarede 
holdning til Maria-åbenbaringernes 
ægthed.  
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Njet fra Moskva

Nyt dokument udstiller indre 
ortodoks uenighed.

Tekst: Lisbeth Rütz

ØKUMENE Højdepunktet i pavens 
kommende, højprofilerede besøg i Det 
hellige Land fra den 24.-26. maj bliver 
mødet mellem patriarken af Konstantinopel, 
Bartolomeios I, og pave Frans. Det sker i 50-
året for det historiske møde i 1964 mellem 

Athenagoras I og Paul VI i Jerusalem. 
Mødet og ophævelsen året efter af den 
gensidige ekskonumunikation fra 1054 var 
startskuddet til en dialogproces mellem 
Den katolske Kirke og ortodoksien med 
teologiske drøftelser i en dialogkommission 
om, hvad der skiller dem.

Men hvor der blæser milde vinde mellem 
Rom og Istanbul, er der p.t. høflig, men 
kølig afstand mellem Moskva og Rom. 
Kurt Koch, leder af Vatikanets Råd for 
kristen enhed, aflagde i midten af december 
besøg i Moskva. En af konklusionerne 
var, at Den Russisk-ortodokse og Den 
katolske Kirke ser meget ens på familiens 
rolle i samfundet. Få dage efter besøget 
offentliggjorde Moskvapatriarkatet dog 
midt i juletiden et dokument fra den hellige 
synode, der samledes i Moskva den 25.-
26. december. Dokumentet, der skal give 
bindende retningslinjer for dialogen mellem 
Den Russisk-ortodokse og Den katolske 
Kirke, afviser kategorisk pavens primat 
som andet end et slags æresprimat.  

Patriarkatet i Istanbul reagerede prompte 
med at kalde repræsentanter for alle orto-
dokse kirker til møde i marts for at forbe-
rede næste års panortodokse synode. I en 
kommentar på nettidsskriftet AsiaNews 
citerer Nat da Polis, metropolitten af Per-
gamon, Ioannis Zizioulas for, at den største 
fare for ortodoksien og kristendommen i 
det hele taget er, hvis den marginaliserer sig 
selv, søger tilbage i fortiden og taber evnen 
til at gå i dialog med den moderne kultur. På 
patriarkatets hjemmeside skriver metropo-
litten af Bursa, Elpidophoros Lambiniadis, 
i en reaktion på dokumentet fra Moskva, at 
Moskvapatriarkatet ”endnu en gang synes 
at vælge sin isolation både fra den teologi-
ske dialog med Den katolske Kirke og fra 

de ortodokse kirkers fæl-
lesskab.” Elpidophoros er 
førstesekretær for Bartolo-
meios, og hans udtalelser 

kan derfor tages som en autoritativ kilde 
til, hvad patriarkatet mener. Elpidophoros 
anklager Moskvapatriarkatets skrivelse for 
at bruge teologiske skinargumenter mod 
dialogdokumentet fra Ravenna 2007 og for 
forsøg på at underminere patriarken af Kon-
stantinopels særstatus som ”primus sine pa-
ribus” – den første uden ligemænd. 

Moskva og Rom
Kommer det til et møde mellem pave Frans 
og patriarken af Moskva, Kyrill I, vil det 
være en sensation, for siden grundlæggelsen 
af moskvapatriarkatet i slutningen af det 
16. århundrede har der ikke været møder 
mellem den russiske patriark og paven. Men 
i et interview med det katolske pressebureau 
KNA siger metropolit Hilarion, der er 
leder af Moskvapatriarkatets afdeling for 
økumene, dog at tiden ikke er inde til, at 
pave Frans kommer til Moskva. 

I italienske og russiske aviser har der 
været gisninger om, at pave Frans og Kyrill 
I i første omgang vil mødes på neutral 
grund. Wien eller benediktinerabbediet 
Pannonhalma i Ungarn er blevet nævnt som 
muligheder. 

I årtier har forholdet mellem Den Katolske 
og Den russisk-ortodokse Kirke været 
yderst sensibelt. Johannes Paul II ønskede 
lige siden kommunismens fald at besøge 
Moskva; men den daværende patriark 
Aleksej II (1990-2008) mente ikke, tiden 
var moden. Først i sommeren 2010 blev der 
oprettet diplomatiske forbindelser mellem 
Vatikanet og Rusland. Da Johannes Paul II 
i 2002 oprettede fire katolske bispedømmer 
i Rusland, udløste det heftige protester fra 
den ortodokse kirke, der anklagede Den 
katolske Kirke for proselytvirksomhed. En 
anden knast i forholdet mellem Den Russisk-
ortodokse og Den katolske Kirke, er den 
komplicerede kirkelige situation i Ukraine, 
hvor Moskva betragter de to kirkesamfund 
som skismatiske. I interviewet med KNA 
håber Hilarion, at de kan bringes tilbage ”i 
Kirkens skød”. Filaret blev i 1995 patriark 
for det nye Kievpatriarkat, der brød med 
Moskva og p.t. ikke er kanonisk anerkendt. 
Hilarion betragter Kievpatriarkatet som en 
politisk konstruktion, der er sat i gang af 
nationalistiske kræfter. I Ukraine findes 
også den Romtro græsk-katolske kirke, der 

er uneret med Rom og har godt 4 millioner 
medlemmer. Den led meget i Sovjettiden, 
hvor mange af dens præster og lægfolk 
blev sendt i genopdragelseslejre, og under 
Den anden Verdenskrig lagde Stalin den 
ind under den ortodokse kirke. Hilarion 
mener, den unerede kirke har beslaglagt 
mere end 500 kirker ulovligt efter det 
kommunistiske styres fald og betragter det 
som ” en genoprettelse af den historiske 
retfærdighed”, hvis de gives tilbage til 
Moskvapatriarkatet. 

Internationale nyheder
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Dialogen mellem Rom og Moskva
13. oktober 2007: I Ravenna i Italien vedta-
ger den ortodoks – katolske dialogkommis-
sion enstemmigt et dokument om ”de ekk-
lesiologiske og kanoniske følger af kirkens 
sakramentale natur”. Moskvapatriarkatet 
deltager ikke i mødet. Dokumentet arbej-
der med biskoppen af Roms særlige stilling 
indtil det store skisma i 1054. Det fastslår, 
at biskoppen af Rom er protos (førstemand) 
i den universelle kirke.  Kommissionen 
arbejder videre med dokumentet på Kreta 
(2008), Cypern (2009) og i Wien (2010).

Biskopper protesterer 
mod opførelse af 
sikkerhedsmur
Opfordrer til bøn og internationalt 
pres i forbindelse med den israelske 
Højesterets høring om opførelse af 
sikkerhedsmur i Cremisan-dalen.

PROTEST Katolske biskopper i koordi-
nationsgruppen for Det hellige Land, heri-
blandt biskop Peter Bürcher af Reykjavik 
som repræsentant for Den nordiske Bispe-
konference, udsendt den 28. januar følgen-
de appel om støtte til familier i Beit Jalas 
appel om retfærdighed.

”Som biskopper i koordinationsgruppen 
for Det hellige Land ønsker vi, at retfærdig-
heden sker fyldest i Cremisan-dalen. Den 
israelske stats planer om at opføre en sik-
kerhedsmur på jord, der tilhører 58 kristne 
familier, bør opgives. Under vort seneste 
besøg i det Hellige Land mødtes vi med 
familierne fra byen Beit Jala og hørte de-

res bekymringer og smerte over udsigten 
til at skulle miste deres jord og levebrød i 
forbindelse med opførelsen af den planlagte 
sikkerhedsmur, som vil ødelægge deres vin-
marker, olivenlunde og frugtplantager og 
adskille dem fra deres jord. 

Vi anerkender staten Israels ret til sik-
kerhed og sikre grænser. Men den planlagte 
rute for sikkerhedsmuren afviger markant 
fra den grønne linje, den internationalt 
anerkendte våbentilstandslinje, der adskil-
ler Israel og de områder, som blev erobret 
under seksdagskrigen i 1967. Mere end tre 
fjerdedele af murens planlagte rute ligger 
udenfor den grønne linje og er ifølge en 
udtalelse fra Den internationale Domstol 
ulovlig og samtidig en klar overtrædelse af 
Genève-konventionen og Menneskerettig-
hedserklæringerne. 

Vi opfordrer vore regeringer til at til-
skynde Israel til at efterleve international 
lov. Og især at Israel respekterer disse fa-
miliers levebrød og at beskytte folk i Beit 
Jala-området (i Betlehem) mod yderligere 
ekspropriation af deres jord og hjem. Der 
er tale om en presserende sag, idet Israels 
Højesteret begynder høringen om opførel-

sen af en sikkerhedsmur i Cremisan-dalen 
og familiernes appel om at beskytte deres 
jord den 29. januar.

Som vi gentagne gange har ytret det, er 
det vor dybeste bekymring, at den planlagte 
sikkerhedsmur mere drejer sig om at konso-
lidere bosættelsesområderne og permanent 
at afskære Betlehem fra Jerusalem. Denne 
pågældende plan er et spejlbillede på den 
tragiske situation i Det hellige Land, som 
ansporer til vrede og mistillid, hvilket gør 
muligheden for at finde frem til en meget 
tiltrængt løsning mindre sandsynlig.

Vore bønner er med folket i Beit Jala i 
deres stræben efter retfærdighed. Vi beder 
også for alle, der søger efter en retfærdig 
fred i Det hellige Land”.

Biskopperne i koordinationsgruppen for 
Det hellige Land
Ærkebiskop Stephen Brislin, Sydafrika
Biskop Peter Bürcher, Den nordiske 
Bispekonference
Biskop William Crean, Irland
Biskop Michel Dubost, Frankrig
Ærkebiskop Paul-Andre Durocher, Canada
Ærkebiskop Patrick Kelly, England og Wales

Biskop William Kenney, England og Wales
Biskop Declan Lang, England og Wales
Biskop Denis Nulty, Irland
Biskop Richard Pates, USA
Biskop Thomas Renz, Tyskland
Biskop Janusz Stepnowski, Polen
Ærkebiskop Joan Enric Vives, Spanien

NM

Biskopperne opfordrer den israelske stat 
til at efterleve international lov og stoppe 
planerne om at opføre en sikkerhedsmure 
i Cremisan-dalen syd for Jerusalem. Foto: 
Wikipedia. 

Patriark Bartolomeios I. Foto: Det 
økumeniske patriarkat af Konstantinopel.

Patriark Bartolomeios I. Foto: Det 
økumeniske patriarkat af Konstantinopel.

Patriark Kirill af Moskva 
og Rusland mødtes den 18. 
december med Kurt Koch, 
formanden for det pavelige 
råd for kristen enhed. Foto: 
Moskvapatriarkatet.
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“Lad rigdom tjener 
menneskeheden 
og ikke omvendt!”
Pave Frans beder erhvervsledere 
påtage sig et større ansvar for at 
afhjælpe fattigdommen i verden. 

Tekst: Niels Messerschmidt

TOPMØDE Verdens førende erhvervsle-
dere må påtage sig et større medansvar for 
menneskeheden og fordelingen af verdens 
rigdomme til gavn for de fattige. Økono-
misk ulighed er den største trussel for men-
neskeheden, siger paven og hans synspunkt 
bakkes op af flere uvildige rapporter.

Pave Frans sendte et budskab til de godt 
2.500 deltagere i det økonomiske topmøde 
World Economic Forum, der blev afholdt i 
den schweiziske vintersportsby Davos den 
21.-25. januar.

“Det er helt uacceptabelt, at tusindvis af 
mennesker fortsat dør af sult hver eneste 
dag, selv om der findes betydelige mængder 
af mad til rådighed, og som ofte blot smides 
ud”, understreger pave Frans: ”Jeg beder jer 
om at sikre, at rigdom tjener menneskeheden 
og ikke omvendt!” ”Væksten i lighed 
kræver […] beslutninger, mekanismer 
og processer rettet mod at sikre en bedre 

fordeling af rigdom, at skabe nye kilder til 
beskæftigelse og en helhedsorienteret måde 
at fremme forholdene for de fattige”, siger 
paven.   

Det er nogle af hovedpunkterne i pavens 
budskab til deltagerne i det igangværende 
World Economic Forum-møde, som blev 
læst op af kardinal Turkson, formand for 
det pavelige råd for fred og retfærdighed, 
Justitia et Pax.

Åbenhed for det transcendente
Pave Frans nævner i sit budskab de 
forandringer og betydelige fremskridt, der 
er sket i nyere tid, ved at rette en appel i 
form af en udfordring: ”De, der har vist evne 
til at være innovative og være i stand til at 
forbedre livet for så mange gennem deres 
opfindsomhed og professionelle erfaring, 
kan bidrage yderligere til dette ved at stille 
deres evner til rådighed for dem, der stadig 
lever i dyb fattigdom”.  

Ifølge paven er det kun gennem en ”åben-
hed for det transcendente” at en ”ny politisk 
og forretningsmæssig mentalitet […] kan 
tage form; én, der er i stand til at lede en-
hver økonomisk og finansiel aktivitet inden 
for en etisk og ægte menneskelig horisont”. 

Pave Frans citerer fra sin formaning 
Evangelii Gaudium: ”At drive forretning er 
faktisk et kald, og et ædelt kald under for-
udsætning af, at de involverede ser sig selv 
udfordret af en højere mening med livet” 
(Evangelii Gaudium, 203). 

Uligheden er voksende
De voksende sociale forskelle og den deraf 
afledte voksende sociale ulighed i verden 
er blevet udpeget som de to største trusler 
mod verden i World Economic Forums 
årlige rapport, Global Risks 2014, som blev 
offentliggjort i sidste uge.

Rapporten siger, at uligheden er blevet 
mere udtalt siden 1980’erne, men først 
efter den internationale finanskrise i 2008 
er uligheden for alvor rykket op på den 
internationale dagsorden.

Også velgørenhedsorganisationen Ox-
fam har tidligere på ugen offentliggjort en 
tankevækkende rapport om verdensøkono-
mien. Her fremgår det, at næsten halvdelen 
af verdens rigdom – anslået til 600.000 mia. 
kroner – ejes af én procent af verdens be-
folkning, og at de rigeste 85 personer i ver-
den tilsammen ejer lige så meget som den 
fattigste halvdel (ca. 3,5 milliarder menne-
sker).

”Ekstrem økonomisk ulighed er skadeligt 
og bekymrende af mange grunde: Det er 
moralsk tvivlsomt, det har negative effekter 
på økonomisk vækst og udryddelse af 
fattigdom, og det kan øge sociale problemer. 
Det kan forværre andre uligheder såsom 
dem mellem kvinder og mænd”, skriver 
Oxfam i rapporten.

Samtidig er Oxfam bekymret for effekten 
på det politiske liv, hvor den 
koncentrerede rigdom blandt en lille 
elite skaber en cyklus, der styrker de 

velhavendes position yderligere.
Rapporten kommer samtidig med, at 

chefen for Den International Valutafond, 
Christine Lagarde, advarer om øget ulighed 
i verden i Financial Times.

”Erhvervslivet og politiske ledere ved 
World Economic Forum skal huske, at i alt 
for mange lande, kommer vækstens fordele 
alt for få mennesker til gode. Det er ikke 
en opskrift på stabilitet og bæredygtighed”, 
siger hun til Financial Times.

Chefen for Den International Valutafond, 
Christine Lagarde, siger, at øget ulighed 
i verden ikke er opskriften på stabilitet og 
bæredygtighed. Foto: Jolanda Flubacher.

Tilsidesættelsen af menneskets 
værdighed truer freden
’State of the World’-tale afspejler 
Vatikanets diplomatiske prioriteter  
i indeværende år.

Tekst: Niels Messerschmidt

DIPLOMATI I sin årlige tale til det diplo-
matiske korps, akkrediteret til Vatikanet, 
citerede pave Frans sin forgænger Benedikt 
XVIs ord om at ”familiens sprog er fredens 
sprog”. Han kom også ind på Vatikanstatens 
bekymringer for konflikten i Syrien og uro-
en i Mellemøsten, overgrebene mod kristne 
i flere dele af verden, volden i Afrika, ind-
vandrernes situation og den omsiggribende 
ødelæggelse af miljøet.

Pavens tale til det diplomatiske korps 
i begyndelsen af året anses af mange som 
en skitse over Vatikanstatens aktuelle 
geopolitiske bekymringer – en slags ”State 
of the World”-tale. Det er i øvrigt første 
gang at pave Frans holder denne tale efter 
han tiltrådte paveembedet i marts 2013.

Familien, de ældre og de unge
Efter nogle indledende bemærkninger rette-
de pave Frans hurtigt fokus mod spørgsmå-
let om familien og familielivets vilkår i dag, 
og han bemærkede, at ”antallet af ødelagte 
og konfliktfyldte familier er i vækst” overalt 
i verden. Ved at fremhæve det traditionelle 
familiemønsters betydning for den sociale 
sammenhængskraft i samfundet efterlyste 
paven ”passende politikker med henblik på 
at støtte, hjælpe og styrke familierne”.

I samme forbindelse beklagede Den 
hellige Fader sig over, at ”det hænder at 
ældre mennesker bliver betragtet som 
en byrde, mens unge mangler tydelige 
udsigter for deres liv”. Og han fortsatte: 
”Men både de ældre og de unge er 

menneskehedens håb”. Han huskede tilbage 
på de unges entusiasme, da han deltog på 
Verdensungdomsdagene i Rio de Janeiro 
sidste år, og pave Frans opfordrede verdens 
ledere til at ”skabe muligheder for de unge”.

Verdens brandpunkter
I sin gennemgang af nogle af verdens 
brandpunkter begyndte paven med situa-
tionen i Syrien og genfremsatte sin opfor-
dring til at verdenssamfundet søger en for-
handlingsløsning på borgerkrigen i landet. 
Samtidig takkede pave Frans de mange, der 
havde taget imod hans opfordring i septem-
ber til at holde en bede- og fastedag for det 
syriske folk. Frans roste Syriens nabolande, 
navnlig Libanon og Jordan, for at give ly 
og humanitær hjælp til de hundredtusinde 
syriske flygtninge.

I nogle mere generelle betragtninger 
omkring situationen i Mellemøsten citerede 
pave Frans atter Benedikt XVI ved at 
sige, at ”våbnenes fysiske kraft” må vige 
for ”lovens moralske kraft”. Han gentog 
sin opfordring til at fredsforhandlingerne 
mellem staten Israel og de palæstinensiske 
ledere blev genoptaget. Mens han udtrykte 
bekymring over den voksende ustabilitet 
i de tilstødende lande Libanon og Irak, 
blandt andet som følge af den syriske 
borgerkrig, udtrykte pave Frans dog 
en vis tilfredshed over de fremskridt, 
som er sket i forhandlingerne med Iran 
omkring udviklingen af landets nukleare 
potentiale. ”Men de kristnes udvandring fra 
Mellemøsten og Nordafrika giver fortsat 
anledning til bekymring”, tilføjede han. 

Paven rettede herefter blikket mod Afrika 
og de regionale krige på kontinentet, og for-
dømte de eskalerende konflikter i lande som 
Nigeria og Den centralafrikanske Republik. 

Mens han fremhævede de internationale til-
tag, der er sket for at genoprette sikkerheden 
i Mali, udtrykte paven samtidig bekymring 
over urolighederne i Sydsudan og den vok-
sende humanitære krise dér. ”Vi kan heller 
ikke undgå at være påvirkede af de tragedier, 
der har tvunget så mange mennesker på flugt 
fra sult, vold og undertrykkelse, især på Afri-
kas Horn og i visse dele af Centralafrika”, 
sagde paven.

At tage vare på verden
Immigranternes situation var et andet stort 
tema ved dette års tale til det diplomatiske 
korps. Paven genkaldte sidste års følelses-
mæssige rejse til øen Lampedusa, hvor han 
sørgede over de mange immigranter, der 
var druknet i Middelhavet i deres forsøg 
på at komme til Europa. I samme forbin-
delse talte paven også om ”de mange mi-
granter i Latinamerika på vej mod USA”. 
Pave Frans insisterede på, at ethvert angreb 
på menneskets værdighed udgør en trussel 
mod verdensfreden, og fordømte i denne 
sammenhæng den fremherskende ”smid-

væk-kultur”, hvor nogle mennesker bliver 
betragtet som nogle, man kan ofre. ”For 
eksempel”, sagde han, ”er det forfærdeligt 
bare at tænke på, at nogle børn, som bliver 
udsat for abort, aldrig ser dagens lys”. I 
samme del af sin tale fordømte pave Frans 
brugen af børnesoldater og deres udnyttelse 
i menneskehandel, ”der er en forbrydelse 
mod menneskeheden”. 

Pave Frans berørte også ”den grådige ud-
nyttelse af naturens ressourcer”. En passende 
omgang med verdens ressourcer, sagde han, 
må bygge på en forståelse af verden som 
”en kostbar gave, som vi må tage vare om 
og bruge til gavn for vore brødre og søstre, 
herunder også fremtidige generationer”.

Paven sluttede sin tale ved at love, 
at Den hellige Stol vil samarbejde med 
verdens ledere i bestræbelserne på at 
fremme menneskets værdighed og løse dets 
behov. Vatikanet har i dag indgået formelle 
diplomatiske relationer med 180 lande, har 
repræsentanter fx i EU og de palæstinensiske 
områder, og fast observatørstatus i FN og 
dets søsterorganisationer.  

Pave Frans’ første tale til det diplomatiske korps blev mødt af klapsalver. Foto: 
L’Osservatore Romano.
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”Når man kan blive salig af 
at blive katolik, er det vel nok 
en fræk fordring: også at ville 
være lykkelig”
Om Mogens Ballin og hans 
betydning for Den katolske Kirke  
i Danmark.

Tekst: Nik Bredholt

KUNST I vores hjem blev han altid omtalt 
som morfar. Min fars morfar. Min far nåede 
dog aldrig at 

møde ham, da Mogens Ballin allerede 
døde i januar 1914, mere end tyve år før 
min far blev født og altså 100 år siden i 
disse dage.

Vi voksede op med morfars billeder på 
væggene og morfars sølv og tinrammer i 
vindueskarmene. Fra en tidlig alder har jeg 
været fascineret af de klare stærke farver 
i billederne, de store hovedbeklædninger, 
som kvinderne på billederne fra Bretagne 
havde på, når de var i marken, og den 
særprægede ornamentik i tinskålene, hvor 
indgraverede fabeldyr kraglede rundt. Han 
kikker ned til os fra sine selvportrætter og 
fra billederne af familien malet af vennen 
Ludvig Find. Hans blik er kærligt, men på 
en og samme tid noget mørkt og strengt.

Mogens Ballin har været lidt af en 
original. Fra en tidlig alder var han vegetar 
og havde fuldskæg fra han var 19 år 
gammel. Han var en person, der var intenst 
optaget og meget produktiv, når han var 
interesseret i noget, og når derfor meget i sit 
relativt korte liv. I en periode fra ca. 1887 – 
1895, maler han og bliver katolik. Derefter 
er der en periode, hvor Ballin forsøger at 
finde ud af, om han skal i kloster. Perioden 
slutter med, at han vælger at blive gift med 
den katolske Marguerite d’Auchamp. Fra 
1898 – 1907 opbygger han en sølvsmedje 
og et stort værksted i Nordre Frihavnsgade 
med udsalg i Skoubogade, og ægteparret 
får hurtigt fem børn. Så dør Marguerite, og 
værkstedet afhændes. I den sidste tid inden 
hans død i 1914 blot 43 år gammel, arbejder 
han med opbygning af en katolsk højskole.

En uge efter Mogens Ballins død og be-
gravelse i slutningen af januar 1914 afhold-
tes en mindefest med godt 500 deltagere. 
Her holdt den daværende apostolisk vikar, 
Johannes von Euch, en hyldest tale om Mo-
gens Ballins virke. Skulle man lave en lig-
nende tale i dag, kan følgende nævnes om 

Mogens Ballins betydning for den katolske 
kirke.

En overbevist idealist
Mogens Ballin kom fra det bedre borgerskab 
og konverterede på et tidspunkt, hvor det 
stadig var nyt og ukendt, at bliver katolik. 
Den helt unge Ballin var som ny konvertit en 
overbevist idealist, der uden at vakle støttede 
alt, hvad Kirken sagde og gjorde. Han og 
malervennen Jan Verkade, som han har lært 
at kende mens de begge malede i Frankrig, 
brugte mange kræfter på at overbevise den 
danske digter, Johannes Jørgensen, om Den 
katolske Kirkes betydning, og Johannes 
Jørgensen konverterede selv i 1896. Der var 
også flere adelige, der konverterede i den 
periode, herunder Greve Ludvig Holstein-
Ledreborg, som en kort overgang var 
statsminister. Selv i kongehuset var der en 
katolik. Dette gjorde det mere acceptabelt for 
danskere at være katolikker, og det har sikkert 
hjulpet nogle med at konvertere. Man kunne 
godt være dansk og katolik på samme tid.

Den unge kirke i Danmark var ifølge 
Ballin udansk og præget af mange frem-
medelementer, som ikke passede ind i en 
dansk sammenhæng, og kirken manglende 
en folkelig varme, hvilket Ballin selv var 
blevet inspireret af i Frankrig og Italien. I 
de sidste år af hans liv gjorde han en stor 
indsats for at opbygge en katolsk højskole, 
som aftenmøder, hvor han ønskede at styrke 
dannelsen hos den katolske ungdom. Han 
lod sig inspirere af den danske højskole 
model, som han så indefra ved de mange 
opfordringer han fik til at tale rundt i landet. 
Han lærte af samtaler med bl.a. højskole-
manden Thomas Bredsdorff, og fik smag 
for de grundtvigianske ideer, som han brug-
te i katolsk sammenhæng.

Endelig bliver hans indsats for kirken i 
høj grad ført videre af hans børn og familie, 
hvilket biskop Von Euch ikke har kunnet 
vide den triste dag for 100 år siden.

Et liv for Kirken
Af Mogens Ballins fem børn kom fire af 
dem til at virke direkte for kirken. På mange 
måder gjorde de det, som Mogens Ballin 
selv fandt allermest vigtigt i den sidste del 
af hans liv, nemlig at styrke kirken og dens 
liv i Danmark! I bogen ”Min Far” (1948) 
skriver den ældste søn, Jan Ballin, at farens 
ideal var, at alle børnene gik i kirkens 
tjeneste. Men i det daglige lagde han stor 
vægt på det håndværksmæssige, og ønskede 
ikke børnene som studenter med mindre de 
havde et mål med den eksamen. Han må 
også have opmuntret børnene til at lege 
messe derhjemme. I Sankt Ansgar kirkes 
lille museum findes et messe-sæt, som han 
lavede til sine børn. De kom meget i den 
lokale sognekirke i Ordrup, faktisk hver dag 
og flere gange om søndagen, og selv da han 
døde fra børnene, fortsatte de hyppige besøg 
i kirken. Sognepræsten, pater Günther, 
overtog den katolske opdragelse, mens den 
gamle jødiske bedstemor, Ida Ballin, tog sig 
af de praktiske omstændigheder. 

Den først fødte, Jan, blev Præmonstraten-
ser og virkede som sognepræst i en række 
sogne bl.a. mange år i Vejle, Esbjerg og 

Nyborg. Ved Jans fødsel, 
lovede Ballin at bekoste 
altret i Sakramentskirken, 
som på det tidspunkt om-
kring århundredskiftet var 
ved at blive planlagt. Ballin 
døde før planerne om kirken 
blev realiseret, hvorefter 
hans jødiske mor kom til 
at opfylde hans ønske, da 
kirken endelig blev bygget 
i 1917. På altret kan man 
stadig se, at Mogens og Grit 
Ballin lovede at rejse det.

Den næste i rækken, 
Bengt, indtrådte i klosteret 
i Clervaux i Luxembourg 
for at blive benediktiner-
munk, men døde allerede 
som ung efter kun at have 
været i klostret under et år. 
Herefter fulgte vores præ-
steonkel, Knud. Han blev 
verdenspræst og grundlag-
de Caritas Danmark og var 
med til at skabe den inter-
nationale sammenslutning, 
Caritas Internationalis. 
Knud var dertil præst i en 
række sogne og aktiv i det katolske spejder-
arbejde. Lillesøster Gertrud, indtrådte hos 
Liobasøstrene i Tyskland og bragte senere 
ordenen til Danmark, hvor de nu har til huse 
på Frederiksberg. Gertrud fik som ordens-
søster navnet Maria Birgitta, og var i mange 
år priorinde for søstrene. 

Han satte spor i mange sind
Min farmor, Esther, bliver gift med Kai 
Bredholt, der ligeledes kom fra en katolsk 
familie. Det kom der en hel familie ud 
af, der også er kommet til at præge den 
katolske kirke i Danmark.

”Lykkelig – hvad forstår de ved lykkelig: 
det er vist noget, kun kommiser og 
expeditricer er – og bryder sig om at være; 
hvem har givet dem brev på, at de skal 
være lykkelige? Når man kan blive salig 
af at blive katolik, er det vel nok en fræk 
fordring: også at ville være lykkelig”.

Citatet fra overskriften er efter sigende en 
udtalelse Mogens Ballin kom med over for 
en ung protestantisk teolog, Peter Schindler, 
der gik med tanker om at konvertere. 
Svaret har åbenbart ikke afskrækket Peter 
Schindler, for han blev senere både katolik 
og præst, og havde en omfattende litterær 

produktion, hvilket også omfatter en 
biografi om Mogens Ballin fra 1936. Her 
skriver Schindler, at skal man måle Ballins 
indsats, så skal det ske efter de åndelige 
spor han har sat sig i menneskesind, og ikke 
efter de institutioner, han byggede op.

Det spørgsmål som Peter Schindler må 
have stillet om sammenhængen mellem 
lykke og katolsk tro, det er også et spørgs-
mål for Mogens Ballin. Svaret vidner om 
selvhøjtidelighed, men også om et strengt 
menneske, der tager sin tro alvorligt, og 
som ikke går af vejen for at leve sin dedi-
kation helt ud. På det tidspunkt, hvor de 
to mænd mødes i 1913, er Mogens Ballin 
langt fra lykkelig efter hans kones død, og 
det mørke sind kommer frem i breve fra ti-
den og i hans samtaler med bekendte. Ikke 
desto mindre er han lige indtil sin død fuldt 
optaget af sit arbejde som taler i den katol-
ske højskole, og sine forsøg på at indføre 
danskerne i store katolske tænkere.

Mogens Ballins virke er til stadig inspi-
ration både religiøst og kunstnerisk, og den 
måde han forstod at kombinerede det katol-
ske, som han havde mødt i udlandet, med 
den danske realitet, bragte noget nyt med 
sig, som vi stadig nyder godt af. 

Motiv fra Bretagne af Mogens Ballin.

Selvportræt af Mogens Ballin.

Mogens Ballin læser sammen med sin yngste datter Gertrud. Maleri af Ludvig Find.
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Lær at bede som 
pave Frans
En ydmyg paves enkle måde at 
bede på.

METODE Allerede i sin tid som 
ærkebiskop var Jorge Mario Bergoglio 
kendt for sin enkle og beskedne livsførelse. 
Og som pave Frans har han vist en helt ny 
tilgang til paveembedet. I stedet for at lade 
sig ophøje, beder han folk om at bede for 
sig, og han lever et ydmygt liv uden luksus. 
I stedet for at tale dunder mod dele af Den 
katolske Kirke, der lever lidt for godt og 
bruger penge, som andre kunne have haft 
gavn af, lader han i stedet sit eksempel vise, 
hvad idealet for Kirken må være.

Yderligere et eksempel på pavens enkle 
tilgang til tingene er hans måde at bede på 
– en måde, han selv anviste mens han 
virkede som ærkebiskop i Buenos 
Aires, og en bønsform, der afspejler 
hans sans for enkelthed, hans 
vægtning af familien og hans 
kærlighed til de fattige. 

Her er pave Frans’ fem 
fingers’ måde at bede på:

1. Tommelfingeren er 
fingeren tættest på dig. 
Så begynd med at 
bede for dem, der 
er tættest på dig. 
Det er dem, der 
er nemmest at 
huske. At bede 
for vore kære 
er en ”sød 
pligt”. 

2. Næste finger er pegefingeren. Bed for 
dem, der underviser, vejleder og helbreder 
dig. De har brug for din støtte og visdom 
til at vise andre vejen. Hav dem altid i dine 
tanker.

3. Den tredje finger, langefingeren, er den 
længste. Den minder os om vore ledere, 
chefer og dem med autoritet. De har brug 
for Guds vejledning.

4. Fjerde finger er ringfingeren. 
Overraskende nok er dette vor svageste 
finger. Den bør derfor minde os om at 
bede for de svageste, de syge og dem, som 
døjer med problemer. De har brug for dine 
forbønner.

5. Endelig har vi lillefingeren, den 
mindste finger af dem alle. Den skal minde 
dig om også at bede for dig selv. Når du 
er færdig med at bede for de andre fire 
grupper, vil du bedre være i stand til at bede 

for dine egne behov.
Denne enkle bønsform er så nem at 

lære at selv børn hurtigt kan lære at 
bruge den. 

NM

Kald

Det menneskelige kald  
til at elske
Om den kristne kærlighed.

Tekst: Jan Hansen

KALD Mennesket, der som bekendt er 
skabt i Guds eget billede, afspejler i sit 
inderste væsen en længsel efter at kunne 
have forhold til andre mennesker, men 
i langt højere grad en længsel efter det 
absolutte, som er det evige fællesskab med 
Gud. 

Selvom vi alle har et specifikt kald til 
enten at være gift, at være præst, munk, 
nonne eller noget helt andet, så er der 
alligevel én ting som alle kristne har til 
fælles som deres grundlæggende kald, 
nemlig at elske. Dette kan måske virke som 
en nok så from eller klichéagtig måde at 
definere dét at være kristen på, men uden 
den basale evne til at elske Gud først, og 
dernæst andre mennesker, er det umuligt 
fuldt ud at være menneske.

Syndens tilstedeværelse i vores liv 
hindrer os i at elske som Gud oprindeligt 
havde tænkt det. Gennem synden går 
mennesket fra at fokusere på Gud og næsten 
til at fokusere på sig selv og egne behov for 
at realisere sig selv. Da Kristus kom for at 
frelse os mennesker, blev vores forhold til 
Gud ændret for altid. 

Det er ingen hemmelighed, at Kirken 
ikke kun er fyldt med hellige personer, 
men den er et sted hvor syndere først og 
fremmest kan finde Guds nåde og lade sig 
omvende til Gud. Således kan mennesket 
søge at genetablere sit forhold til Gud 
og medmennesket, som blev beskadiget 
gennem synden. Kirken bliver på dén 
måde til stedet par excellence hvor det er 
muligt at realisere evnen til at elske fuldt 
ud, da Guds kærlighed bliver fulkommen 
i os mennesker, hvis vi elsker ham og 
vores næste samt overholder hans bud om 
kærlighed (Jf. 1. Johannesbrev, kap. 2).

Begrebet ”kærlighed” kan ofte opfattes 
som en noget luftig størrelse der kan virke 
svær at definere. Vi hører dagligt ordet 
kærlighed brugt i mange sammenhænge i 
vores hverdag, hvad enten det er gennem 
folk som vi møder; i de bøger som vi læser; 
gennem musikken som bliver spillet i 
radioen, eller i et tv-program. 

Kærligheden kan antage mange former. I 
det gamle Grækenland brugte man udtryk 

som Eros, Filia og Agape til at beskrive 
kærlighedens natur. Eros er den fysiske eller 
seksuelle kærlighed, og er ofte dét aspekt 
af kærlighed som mange måske mest af alt 
forbinder med kærlighed. Filia blev brugt 
som et udtryk for venskabelig kærlighed 
mellem venner der deler samme interesser. 

Agape til gengæld er den fuldkomne 
og uselviske kærlighed, der ikke søger sit 
eget, men som udelukkende søger at elske 
andre uden at forvente noget igen. Mange af 
skrifterne i det Nye Testamente foretrækker 
at bruge ordet Agape netop som et udtryk 
for dén kærlighed hvormed Gud har elsket 
os, og givet sig selv for at frelse os. På dén 
måde bliver Agape et synonym på den ægte 
kristne kærlighed.

Den menneskelige evne til at elske er 
en realitet fordi Gud har elsket os først, 
og gennem vores kærlighed til Gud, bliver 
vi gennem Helligånden hjulpet til at se 
Guds billede og tilstedeværelse i andre 
mennesker, og bliver således bedre i stand 
til at elske andre uden at forvente noget igen 
(Jf. YouCat 309). 

De kristnes opgave er gennem Guds Ånd 
at elske alle mennesker, og blive i stand 
til at videregive Guds kærlighed til alle 
mennesker på Jorden uden forbehold. Når 
synden kommer i vejen, bliver Kirkens 
ansigt og væsen forvrænget, og det bliver 
sværere at se Guds kærlighed i Kirken og 
i mennesket. Vi synder alle i forskellige 
grader, hvad enten vi kristne eller ej. 
Spørgsmålet er blot om vi er åbne for at 
lade Guds kærlighed ændre vores liv, så 
vi bliver i stand til at elske Gud og vores 
medmennesker uden forbehold.

Temadag om kald for kvinder 
Søstrene på Åsebakken lægger hus 
til kaldsdag.
KALD Gud vil hvert eneste menneske og 
Gud kalder hvert eneste menneske. Der er 
mange forskellige kald. For dig, der går med 
tanker om måske at indtræde i ordenslivet 
eller det gudsviede liv (Ordo Virginum), 
afholdes lørdag den 22. marts en temadag 
om kald for kvinder. 

Temadagen holdes på Vor Frue Kloster 
(Åsebakken) nord for København, og her 
kan interesserede høre om det benediktinske 
ordensliv og det gudsviede liv. I løbet af 
dagen vil der være mulighed for at møde 
søstrene på Vor Frue kloster, høre om 
forskellige former for kald i Kirken, deltage 
i tidebønnen sammen med søstrene, ligesom 
der bliver tid til personlig bøn og samtale.

Har du brug for overnatning fredag til 
lørdag finder vi ud af det.

Yderligere information fås hos Grethe 

Thygesen Rasmussen, ocv, tlf. 29 42 10 22 
eller generalvikar Lars Messerschmidt, tlf. 
33 55 60 80.

Tilmelding senest otte dage før til sr. 
Marianne Groesmeyer, ocv, på e-mail 
marianneandersen1993@gmail.com.

Benediktinerne på Vor Frue Kloster i 
Høsterkøb er værter for en temadag om 
kald for kvinder. 

Programmet er som følger:
Kl. 8.00:  Messe
Kl. 9.30-10.00:  Ankomst, kaffe/the og brød
Kl. 10.00-10.15:  Filmen ”The Vocation Tree”
Kl. 10.15-11.30: Oplæg v. generalvikar Lars Messerschmidt om forskellige  

   former for kald
Kl. 11.30-12.00: Personlig bøn
Kl. 12.00-12:15: Middagsbøn
Kl. 12.15-12.45: Frokost sammen med søstrene
Kl. 13.00-14.00: Oplæg v. sr. Ana Maria om klosterkald
Kl. 14.30-15.00: Personlig refleksion
Kl. 15.00-15.30: Kaffe/the og kage
Kl. 15.30-16.15: Oplæg v. Grethe og Marianne om Jomfruvielsen
Kl. 16.15-16.45: Film om Jomfruvielsen og spørgsmål
Kl. 17.00-17.45: Vesper og afsluttende velsignelse
Kl. 18.00:  Afslutning

Jan Hansen. Foto: Niels Messerschmidt.
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Wilfrid Stinissen - karmelit, 
præst og åndelig vejleder
Om at have fokus på Kristus.

Tekst: Kirsten Krog

PORTRÆT Wilfrid Stinissen er nok 
den person i nyere tid, der har haft størst 
betydning for det åndelige liv i Norden. Født 
i Belgien og det meste af sit liv bosiddende i 
karmeliterklosteret i Norraby i Sverige, har 
han som ingen andre haft betydning også 
for mange danskere, katolikker såvel som 
protestanter.

Forankring.
Samtidig med, at Stinissen havde en evne til 
at formidle evangeliet og vejlede mennesker 
i bøn på en måde, så det appellerede til 
kristne fra alle kirkesamfund, var man 
aldrig i tvivl om hans egen forankring i 
Den katolske Kirke og i den karmelitisk 
spiritualitet. Anne Balleby, som er præses 
for karmeliternes sekularorden i Danmark 
udtrykker det på følgende måde: ”Han var 
Kirkens søn og Karmels Søn. Den daglige 
rutine i klosterlivet, den daglige bøn, messe 
og eukaristi var meget vigtig for ham”. 
Hans karmelitiske rødder skinnede også 
tydelig igennem, både i hans undervisning, 
hans bøger og i hans åndelige vejledning.

Præst og åndelig vejleder.
Når karmeliternonnerne i Hillerød skal 
præcisere, hvad det vigtigste hos deres 
mangeårige skriftefar og åndelige vejleder 
var, understreger de, at han først og 
fremmest var præst og åndelig vejleder: 
”Det var som skriftefar og vejleder, vi 
kendte ham bedst. Han havde en særlig evne 
til som sjælesørger at ”omstille sit register” 
i overensstemmelse med den enkeltes 
åndelige behov og væremåde”. Denne 
evne gjorde ham til en meget søgt åndelig 
vejleder, og alle, der har talt med ham, hvad 
enten det har været i sjælesørgerisk eller

anden sammenhæng, har mærket noget af 
denne tilstedeværelse hos den enkelte, som 
prægede ham i hans møde med mennesker. 
En af søstrene beskriver ham som ”en dybt 
åndelig præst, som havde et indgående 
kendskab til Gud og til menneskets kald 
til forening med Gud og vejen, der fører 
til forening med Gud. Man kunne være 
tryg ved, at han vidste, hvad han talte 
om, når man søgte åndelig vejledning. 
Han søgte at møde sin næste i hans eller 
hendes inderste væsen hinsides det ydre. 
Han forkyndte tillid til Guds grænseløse 
barmhjertighed og relationen til Gud som 
en kærlighedsrelation”.

Forenet med Kristus.
Ved Wilfrid Stinissens begravelse i Lund 
domkirke fik alle de mange, som deltog, 
et mindekort, hvorpå man på forsiden 
ser ham under en messefejring hos 
karmeliternonnerne i Glumslöv. Skråt 
bagved og over ham er den korsfæstede 
Kristus, der ser ned på ham. Den, som 
fremstår som den vigtige og centrale person 
på billedet, er altså ikke Wilfrid Stinissen, 
men Kristus. Men netop i Kristus, var og 
blev Stinissen den, han var. Dette vidner 
et af de valgte ord på kortets bagside også 
om. ”Nihil sum, sed tuus sum” (Jeg er 
ingenting, men jeg er din), et ord, som han 
ofte brugte i sin vejledning af mennesker. 
Den frihed fra sig selv og fokusering på 
Kristus, som dette ord vidner om, er nok 
også baggrunden for den befriende humor 
og glæde, som mange, der kendte Wilfrid 
Stinissen godt, fremhæver.

Overgivelse.
Det andet ord bag på mindekortet er den 
hellige Faustinas sætning: ”Jesus, jeg 
stoler på dig”. Betydningen af disse ord 
sammenfatter noget centralt i Wilfrid 
Stinissens spiritualitet og fik i hans åndelige

vejledning en meget 
nuanceret form. Formålet 
med vejledningen var at 
hjælpe mennesker til at 
forenes med Kristus og for 
at nå til denne forening, er 
det vigtigt, at alle bånd, som 
hindrer denne forening, 
bliver kappet. Søstrene i 
Hillerød husker, hvordan 
han ofte talte om, at ”man 
skal gå med en saks i 
lommen, rede til at klippe 
alle bånd over, som truer 
med at binde os til noget, 
som ikke er Gud eller Guds 
vilje”. Men denne form for 
askese, som kan virke lidt 
barsk, blev altid tilpasset 
den enkelte. Således var 
Wilfrid Stinnisen meget 
opmærksom på, at vi ikke 
altid i udgangspunktet er 
klar til at bruge saksen. Der 
kan være ting, som må være 
på plads, inden et menneske 
kan give slip på det, der 
binder. I bogen ”Natten er 
mit lys” skriver han således:
”En askese som overstiger din kærlighed, 
leder før eller senere til depression eller 
selvretfærdighed. [...] Askesen bør altså 
være organisk”.

Himmellængsel.
I 2010 udkom der en samtalebog, ”Ansikte 
mot ansikte. Samtal om kristen tro”, hvor 
forfatteren Göran Skytte samtaler med 
Wilfrid Stinissen, en bog som for resten 
kan anbefales, hvis der er nogen, der gerne 
vil lærer ham at kende på en lidt anden 
måde, end gennem hans egne bøger. Bogen 
afsluttes med et kapitel om himlen, og 
jeg vil til slut lade Wilfrid Stinissen selv 
tale om den overgang, som han nu har 
passeret: ”Når man siger ”død”, tænker 
man på at livet er forbi, uigenkaldeligt, men 
sådan er det ikke for en kristen. Ganske 
vist sker der en biologisk proces, man dør

Foto: Mindekort fra Stinissens begravelse.

biologisk. Men livet er ikke slut, men man 
går over til et meget bedre liv, til et rigere 
og lykkeligere liv. [...] Den fysiske død er 
begyndelsen på livet, det ægte liv. Det liv vi 
har på jorden er bare et spejlbillede af det 
ægte liv”, og han fortsætter med at beskrive 
den himmellængsel, som må være naturlig 
for en kristen: ”Hvis man tænker sig, at det 
kristne liv er at elske Gud, at elske Jesus, 
så vil vi gerne se ham. Nu lever vi i tro på 
Gud, og det er fint, men det er stadig ganske 
dunkelt, vi ser ham ikke. Når jeg elsker ham, 
vil jeg være hos ham, erfare ham og se ham, 
og det er himlen. For mig er det kristne liv 
rettet mod himlen”. Wilfrid Stinissen lever 
nu det ægte liv, hvor han er sammen med, 
erfarer og ser Kristus, som blev hele hans 
liv her på jorden.

I nummer 3 bringer KO en artikel af 
Kirsten Krog om Stinissens forfatterskab.

Det begyndte i Det hellige Land
Træk af karmeliternes historie.
ORDENSHISTORIE Karmeliterorde- 
nen går tilbage til anden halvdel af 1100-tal- 
let, hvor grupper af pilgrimme og korsfarere 
slog sig ned på Karmelbjerget i Palæstina. 
Her levede de et eneboerliv i bøn og stilhed 
og ventede efter tidens apokalyptiske men
talitet på Kristi snarlige genkomst.

Mellem 1206-1214 bad de Albert 
Avrogado, patriark af Jerusalem, om at give 
dem en regel

Da situationen i det hellige land fra 1220 
blev ustabil, begyndte ordenen at emigrere 
til Europa, hvor de slog sig ned på Cypern, 
Sicilien, Frankrig og England. Fra 1291 var 
karmeliterne med Acris fald ikke mere til 
stede på Karmelbjerget.

I forbindelse med at karmeliterne kom til 
Vesteuropa blev ordensreglen tilpasset de 
ændrede vilkår af Innocens IV. Karmeliterne 
blev accepteret som tiggerorden på linje 
med franciskanerne og dominikanerne. I 
1410 blev ordenen kaldt til Skandinavien 
af Erik af Pommern. Det første kloster blev 
oprettet i Landskrona i Sydsverige. Senere 
kom der klostre i Skælskør, Helsingør, 
Sæby, Aarhus og Assens. Alle klostrene blev 
opløst i forbindelse med reformationen.

I 1999 blev der grundlagt et nyt 
karmeliterkloster i Brødeskov ved Hillerød.

Poul Helgesen, der skrev Skibykrøniken, 
og de senere lutheranere Frands Vormordsen 
og Peder Laurentsen var alle karmelitere.

I 1593 blev karmeliterne delt i to ordener 
- de almindelige karmeliter og en strengere 
observans kaldet barfodskarmeliterne. 
Johannes af Korset og Teresa af Jesus blev 
de store ordensreformatorer, der ville føre 
karmeliterne tilbage til den oprindelige regel, 
og de grundlagde barfodskarmeliterne.

Det første karmeliterkloster lå i Wadi ’ain 
es-Siah på Karmelbjerget ca fire kilometer 
fra Haifa. Her begyndte den amerikanske 
arkæolog Eugenia Nitowski i 1987 en serie 
arkæologiske udgravninger på stedet som 
i slutningen af 50'erne og begyndelsen 
af 60'erne allerede tildels var blevet 
udforskede af den franciskanske arkæolog 
Bellarmino Bagatti.

Barfodskarmeliterne (OCD) findes i 
dag over hele verden. Ifølge de seneste 
statistikker fra 2012 er der 3.394 brødre 
inklusive postulanter og novicer. Mere 
end 1.000 af brødrene er indere. Også 
den kvindelige gren findes i dag over hele 
verden. Ifølge ordenens seneste statistikker

er der 11.500 kvindelige medlemmer af 
barfodskarmeliterne, som dermed er den 
største kvindelige klausurerede orden i 
Den katolske Kirke. De lever i næsten 750 
klostre spredt over hele verden.

Den oprindelige orden ( O.Carm) havde 
i flg. egen statistik per 31.12. 2009 1.918

Annonce:

Katolsk AAedie Forum^^
Jesus siger: Jeg er vejen, sandheden og livet. (John. 14:6)

BLIV MEDLEM AF KMF

Giv os styrke til, at Den Katolske Stemme kan høres i DR og TV2.

Arsmedlemsskab KUN 100,- kr. og 70,- kr. for 65+.

Send penge og navn til GIRO 644-1947 Katolsk Medie Forum eller navn og 
adressen til:

Formand Svenning Ravn, Peter Holms Vej 16, 3.2, 2450 København SV
E-mail: svenningogbritta@gmail.com / 29 46 79 88

medlemmer i den mandlige gren og 849 i 
den kvindelige.

LR

Læs mere om karmeliterordenen på http:// 
www.ocarm.org og om barfodskarmeliterne 
på http://www.carmelitaniscalzi.com/ .
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Landsbypræst, biskop, politiker og forfatter
Steen Skovsgaard bogaktuel med 
nyt biografisk portræt af biskop 
Monrad.

Tekst og foto: Lisbeth Rütz

KIRKEHISTORIE Den 28. marts 1887 
om morgenen blev Lolland Falsters biskop 
Ditlev Gerhard Monrad fundet død ved 
sit skrivebord med Det nye Testamente 
i hånden. Døden havde sat punktum for 
et langt liv præget både af store triumfer 
og bitre skuffelser.  Monrad var en højt 
begavet, men også utrolig sammensat 
og kontroversiel person. ”Hans politiske 
modstandere frygtede ham, for han var jo 
en stor oratorisk begavelse og kendt for at 
hakke dem i stykker verbalt”, siger Steen 
Skovsgaard, der har været fascineret af 
Monrad lige siden han selv blev biskop 
på Lolland – Falster. Skovsgaard skrev en 
række artikler om Monrad i 2011, 200-
året for hans fødsel, og i 2012 var han 
medgrundlægger af Monradselskabet. Som 
selskabets første udgivelse er nu kommet 
en lille bog af Skovsgaard med titlen 
”Monrad et indblik i biskop D.G. Monrads 
liv og tanker”. Han citerer fyldigt fra 
Monrads åndelige forfatterskab med mange 
prægnante udtalelser om bøn, lidelse, 
frelse og fortabelse, præstetjenesten og 
menighedens opgaver. 

Monrad og bønnen
”Monrad var en klassisk teolog præget af 
stor inderlighed og opmærksomhed på 
Jesus som frelseren, og bønnen var mere 
end noget andet hans religiøse livsnerve.  
I 1876 skrev han ”Fra bønnens verden”. 
Den er blevet en klassiker og er oversat til 
flere sprog. Jeg læste den i en bededagsferie 
og blev fascineret af den med det samme. 
Den er meget personlig og bærer præg af 
et langt livs erfaringer med bøn. Bogen 

rummer dybe erkendelser om vrede og 
bitterhed. Den er fuld af naturbilleder og 
viser ham som en stor menneskekender.  
Ofte bruger han havet som et billede på 
menneskesindet., ” siger Steen Skovsgaard. 

”Fra bønnens verden” tager læseren ved 
hånden og hjælper ham i gang med bønnen: 
”Spørger du:” Hvor ofte, hvor længe skal 
jeg bede” – så spørger jeg dig. ”Hvor 
ofte fornyer du ilden i dit kammer ved 
vintertide?” Ikke sandt, når du begynder at 
mærke kulden. Så skal du også bede, når du 
begynder at mærke kulden. Så skal du også 
bede, når du mærker, at dit hjerte begynder 
at blive koldt”.

Med sit eget stormfulde liv in mente har 
Monrad også meget at sige om, hvordan 
Gud opdrager os gennem livets sorger og 
lidelser, og hvordan man tackler kriserne i 
sit liv: ”Det er, som om Gud en stund skjuler 
sin nåde for os; han vil prøve os, han vil 
opdrage os til en stærkere tro… Da er der 
kun én udvej, ikke længere at stride imod, 
men give sig hen i Guds vilje og sige som 
så:” Nu vel, så vil jeg være dybt bedrøvet, 
så vil jeg leve i det glædesløse mørke, jeg 
fordrer ingen forandring, ingen lettelse, jeg 
vil skikke mig i alt, finde mig i alt, gøre mit 
livs gerning, så godt jeg formår, og tålmodig 
bøje mig under det åg, som Gud lægger på 
mine skuldre”. Denne fuldstændige opgiven 
af modstand og hengivelse i Guds vilje er 
den nærmeste vej til fuld oprejsning, og når 
så glæden over Gud atter lyser i sjælen, da 
have vi lært, at vi have intet af os selv, men 
alt af Guds nåde”.

Fadervor bliver gennem alle årene 
ved med at være omdrejningspunktet for 
Monrad. Det er der, hans tro udspringer, 
og ikke uden grund er Monrad blevet kaldt 
den femte bøns prædikant i den danske 
folkekirke. Han blev ved med at vende 
tilbage til anden halvdel af denne bøn. For 
hvad betyder ”som også vi forlader vore 

skyldnere”? Betyder det at Guds tilgivelse 
af os afhænger af, om vi evner at tilgive 
andre? Ja, siger Monrad: 

 ”Jeg forlader mine skyldnere. At sige 
disse ord med munden – intet er lettere; at 
sige dem med hjertet, – intet er sværere. 
Som du selv tilgiver, saaledes vil Gud 
tilgive”, siger han i en prædiken med titlen 
”forlad os vor skyld”. Sin opfattelse af 
Fadervors femte bøn udbygger han i den 
700 sider lange afhandling ”Den femte bøn 
og dens liv i kirken indtil Luther”, hvor han 
skriver om udlægningen af femte bøn fra 
kirkefædrene til Luther. 

Monrad og Dybbøl
Skovsgaard har valgt at fokusere på Monrad 
som landsbypræst og biskop og nævner kun 
en passant hans politiske virksomhed. Det 
gør han med baggrund i, at Monrad holdt 
sin politiske og religiøse virksomhed skarpt 
adskilte, men dog altid med udgangspunkt i, 
at ”kristendommen skulle gennemstrømme 
politikken som en skjult varme, som 
sandhed og nåde”.

Og Monrad blev en central figur i 
1800-tallets Danmark. Han fik tilnavnet 
”grundlovens fader”, fordi han på få dage 
skrev det første udkast til junigrundloven 
1849. Som kultus- og indenrigsminister i 
1848 og igen fra 1859-1863 satte han sit 

tydelige præg på dansk kirke- og skoleliv; 
men de fleste husker ham nok som skur-
ken over alle skurke. Konseilspræsident 
C.C. Hall der ønskede indrømmelser til 
tyskerne søgte i 1863 sin afsked, og kon-
gen bad Monrad overtage posten som kon-
seilspræsident. Dermed blev Monrad ho-
vedansvarlig for den politik, der gjorde, at 
Danmark ved fredsslutningen måtte afstå 
en tredjedel af sit areal til Preussen. Han 
satsede på en alt eller intet strategi og be-
ordrede, at Dannevirke ikke måtte rømmes, 
før to tredjedele af den danske styrke var 
tabt. Den 25. juni forkastede Danmark det 
engelske voldgiftsforslag om deling. Havde 
Danmark ikke indtaget så stejl en holdning 
og forkastet det engelske voldgiftsforslag 
om Slesvigs deling, kunne Danmark 
dengang have opnået stort set samme 
grænser som dem der blev gennemført i 
1920. Den opfattelse er blevet styrket efter 
udgivelsen af Tom Buk-Swientys bøger 
Slagtebænk Dybbøl og Dommedag Als.

Læs mere om Monrad og hans liv på 
www.monradselskabet.dk

Medlemmer af monradselskabet får 
”Monrad et indblik i biskop D.G. Monrads 
liv og tanker” gratis. Andre interesserede 
kan købe den ved henvendelse på http://
monrad.vbbt.dk/. Bogen koster 129 kr. + 30 
kr. i forsendelse.

Biskop Steen Skovs- 
gaard sammen med 
Niels Wivels portræt af 
Monrad i den pompe-
janske stue i bispegår-
den Nykøbing Falster. 
Stuen er udsmykket 
med væg- og loftsma-
lerier af Constantin 
Hansen.

Han bærer verdens synd
Prædiken til  2. almindelige søndag 
2014

Tekst: Jesper Fich, O.P.

PRÆDIKEN Johannes Døberen havde 
levet hele sit liv for at kunne sige: ”Se, der 
er Guds lam, der bærer verdens synd!” Han 
vidste hvad han sagde. Men vi forstår det 
ikke uden videre.

For hvad er det for et lam, og hvad er det 
for en synd?

Med fare for at lyde lidt langhåret, må 
jeg tage jer med på en opdagelsesrejse i det 
gamle testamentes univers, for ellers bliver 
vi ikke klogere på, hvad Døberen mente 
med at omtale Jesus som Guds lammet, der 
bærer verdens synd. 

Højst sandsynligt tænker Johannes 
Døberen på det lam, der hver morgen og 
hver aften blev ofret i templet.  Man kan 
læse om det i anden Mosebog (29.38ff)

Det var et dagligt renselsesoffer – og 
pulsen i hele Israels gudsdyrkelse. Det 
var en stående orden, som skulle udtrykke 
forholdet mellem Gud og hans folk. 

”Det er mig, der er Hellig – det er I ikke.” 
Så var proportionerne trukket op. 

Hvis man læser lidt længere i den 
forordning, der handler om det daglige 

morgen og aftenoffer – så vil man finde, 
at det ender med et løfte fra Gud: ”De skal 
vide, at jeg er Herren deres Gud, som førte 
dem ud af Ægypten for at tage bolig iblandt 
dem.”

Og nu bliver det spændende – for Johan-
nesevangeliet begynder sit evangelium med 
at sige om Jesus: at ”ordet blev kød og tog 
bolig iblandt os.” (Joh. 1.14)

Det er ikke en tilfældig parallel. Der er 
bekendelse i de ord: Johannesevangeliet 
siger: i og med Jesus flyttes Gudsnærvær 
fra templet til personen. Se, der går han… 
Det gående tempel eller rettere: nu kommer 
den egentlige gudsdyrkelse vandrende i 
egen person.

Nu har vi altså lammet på plads. Men 
hvad er det så for en synd, der er tale om?

Anthony Bloom, der i 1950erne blev 
ortodoks biskop i England har en beretning, 
som kan hjælpe os til at forstå, hvad det er 
for en synd, Gudslammet bærer.

Der var en russisk biskop, fortæller han, 
som havde været i koncentrationslejr, og 
havde oplevet lejrens utæmmede had og 
ondskab, men også martyrium og kærlighed 
og tro, der blev foldet ud i tilgivelse.

Biskoppen havde ved opholdet i lejren 
lært noget helt afgørende om det at være 
menneske.

Lider du uret, får du magten over den 
som påfører dig uretten. Du kan svare med 
samme mønt. Så bindes I til hinanden i 
uretten. I kæmper nådesløst mod hinanden. 
Men du kan også svare med Kristi sindelag, 
så sættes du selv fri, og den anden får 
tilbuddet om det samme. 

Se, der er Guds lam, som bærer verdens 
synd. Ikke ”synder” men ”synd”. Der er 
ikke først og fremmest tale om menneskets 
personlige misgerninger. Der tilbydes noget 
meget større. Gudslammet – som er Kristus 
– er kommet for at bryde kædereaktionen af 
ondskab og vold, og han standser den ved at 
tilgive, han bærer verdens synd.

Han gør det ved selv at dykke ned i 
mørket og i lidelsen. Ved at være der, hos 
det kvæstede menneske, for hvem så meget 
er gået galt. 

Kærligheden begynder at virke i 
elendigheden.

Det er ikke tale om en reparation her og 
der og lidt facaderenovering. Der er tale om 
en gennemgribende sanering. Eller skal vi 
ikke bare kalde det forløsning.

”Se der går Guds lam, der bærer verdens 
synd.”

Her til slut ord fra en bøn – fundet i en 
arkiverne i et tysk koncentrationslejr – 
skrevet af en jødisk fange: 

 

”Fred til alle med ond vilje. 
Gud! Må der være en ende på al hævn, 

alle krav om straf og gengældelse. 
Uhyrlighederne har i den grad overskredet 

ethvert mål, så de aldrig kan begribes af et 
menneske. Der er for mange ofre. Og så, 
Gud, vej ikke deres lidelser på din skala af 
retfærdighed, og må deres lidelser ikke føre 
til en frygtelig afregning. Gengæld dem på 
en anderledes måde.

Tilregn alle dem af ond vilje det gode, 
som alle de ydmyge, de med værdighed, 
og åndelig styrke levede, og dem som 
kæmpede med et stadigt og ubesejret 
håb og selv ind i døden stod trofast og 
stædigt: lad alt deres blive lagt foran dig, 
for at de kan opnå syndernes forladelse, 
lad deres gerninger være som en løsesum 
for retfærdighedens triumf, lad det gode, 
og ikke det onde blive dem tilregnet.og må 
vi forblive i vore fjenders erindring. Ikke 
som ofre, ikke som et mareridt, men som 
hjælpere i bødlernes stræben efter at gøre 
op med deres onde gerningers vildskab.

Og når alt er forbi, giv os at leve som 
mennesker mellem mennesker, og må fred 
igen komme til vores fattige jord. Fred for 
alle af god vilje og alle de andre…”
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Vinter      Forår          Sommer         Efterår

Katolsk 
Lederuddannelse 
10. - 15. okt. - 780 kr. 
Chef: Ledelsesteam 
Hvor: Ømborgen 
Hvem: 16+ år

Firmelsesweekender

Øst 17. - 19. jan. 
Chef: Miriam Garde 
Hvor: Center Sjælland, Haslev

Syd 17. - 19. jan. 
Chef: Kim Tai Nguyen 
Hvor: Ømborgen

Nord 31. jan. - 2. feb. 
Chef: Betina Bølling 
Hvor: Ømborgen

Nord 28. feb. - 2. mar - 280 kr. 
Chef: Jacob Messerschmidt 
Hvor: Århus

Weekender

Årsmøde 
21. - 23. nov. - Gratis

Hvor: Ømborgen 
Hvem: 2 
delegerede fra 
hver lokalforening, 
Teams, 
redaktioner og 
DUK’s 
Hovedbestyrelse

Familielejr 19. - 26. jul. - se duk.dk 
Hvor: Ømborgen 
Hvem: Familier med børn under 8 år

Mikrolejr 29. jun. - 5. jul. - 1275 kr. 
Chef: Rainier Jazmin 
Hvor: Ømborgen 
Hvem: 7-10 år
Børnelejr 5. - 12. jul. - 1275 kr  
Chef: Frederikke le Févre Ryom 
Hvor: Ømborgen 
Hvem: 10-12 år

Midilejr 12.- 19. jul. - 1275 kr 
Chef: Cecilie Bonde 
Hvor: Ømborgen 
Hvem: 12-14 år

Maxilejr 2. - 9. aug. - 1375 kr. 
Chef: Laura Falck Giraldi 
Hvor: Ømborgen 
Hvem: 14-16 år
Ungdomslejr 9. - 15. aug. - 1375 kr. 
Chef: p. Christian Noval 
Hvor: Ømborgen 
Hvem: 18-30 år

Juniorlejr 26. jul. - 2. aug. - 1375 kr. 
Chef: Nicklas Sørensen 
Hvor: Ømborgen 
Hvem: 16-18 år

Kommunionsweekender

DUK’s udviklingsseminar  
21. - 23 feb. - Gratis 
Chef: Hovedbestyrelsen 
Hvor: Ømborgen 
Hvem: Teams og 
lokalforeninger

Mini 12. - 14. sep. - 460 kr. 
Hvor: Ømborgen 
Hvem: 10-14 år

Maxi/Junior 
7. - 9. nov. - 520 kr. 
Hvor: Ømborgen 
Hvem: 14-17 år

Ungdom 
3. - 5. okt. - 520 kr. 
Hvor: Ømborgen 
Hvem: 18-30 år

Ungdomsretræte 
5. - 8. jun. -  se duk.dk 
Chef: p. Daniel Nørgaard 
Hvor: Vadstena, Sverige 
Hvem: Kvinder, 18-30 år

Sommerlejre
Øst 7. - 9. mar. - 280 kr. 
Chef: Line Therese Larsen 
Hvor: Amager

Firmelsesweekender

Ungdomsretræte 
28. - 31. maj - 520 kr. 

Chef: Sr. Susanne 
Hvor: Stella Matutina , Kokkedal 
Hvem: 18-30 år

Lejrledelseskursus 
25. - 27. apr. - Gratis  
Chef: Hovedbestyrelsen/
Ledelsesteam 
Hvor: Ømborgen 
Hvem: Sommerlejrteams

Pris for kommunionsweekender: 280 kr.

Syd 14. - 16. mar. - 280 kr. 
Chef: Patrick Hoyos 
Hvor: Esbjerg
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”Gud vil jer noget”

Dobbelt diakonvielse i domkirken.

Tekst: Lisbeth Rütz

KØBENHAVN Lørdag den 25. januar 
fik bispedømmet to nye diakoner, da Ste-
fano Tarquini og Mariano Cardiello fra 
præstekollegiet Redemptoris Mater i Ved-
bæk modtog diakonvielsen i Sankt Ansgars 
Kirke. Blandt de mange gæster var Neoka-
tekumenatets venner fra Danmark og Ita-
lien, sognebørn fra Stefanos og Marianos 
praktiksteder Sankt Laurentii menighed i 
Roskilde og Sankt Therese Kirke i Helle-

rup, søstre fra Kærlighedens Missionærer 
på Nørrebro og søstre fra det p.t. ubeboede 
Sostrup Kloster.

Diakonvielsen skete på festen for Paulus 
omvendelse og den sidste dag i bedeugen 
for de kristnes enhed. Biskop Czeslaw tog 
i sin prædiken udgangspunkt i det drama-
tiske, der skete for Paulus på vejen til Da-
maskus. For Paulus falder omvendelse og 
kaldelse tydeligt sammen. Begrebet om-
vendelse, som p.t. er meget omdiskuteret i 
Folkekirken, både kan og skal vi anvende, 

for omvendelse er grundlaget for enhver 
kaldelse. I Paulus´ tilfælde faldt kaldelse 
og omvendelse sammen på en måde, der 
var meget dramatisk, fordi Paulus havde en 
baggrund som nidkær forfølger af de krist-
ne, sagde biskoppen, der brugte Paulus, fol-
kenes apostel, som eksempel på, hvor brat 
man kan blive kaldet: ”Fra at have været 
en nådesløs forfølger blev han kaldet til at 
være apostel. Han blev kastet ud i det og der 
var ikke nogen karantænetid, hvor han lige 
skulle læres op og blive fortrolig med det at 
være apostel”, sagde biskoppen i sin tale til 
de to nye diakoner.

Biskoppen talte om, at de nye diakoner 
skal være med til at styrke enheden gennem 
ivrig forkyndelse og et godt eksempel. ”Gud 
vil Jer noget. Han vil bruge Jeres evner og 
talenter til Hans riges udbredelse”, sagde 
biskop Czeslaw og citerede fra 2. Kor. 12,9 
hvad Kristus sagde til Paulus på vejen til 
Damaskus: Min nåde er dig nok, for min 
magt udøves i magtesløshed. ”At 
være magtesløs betyder ikke at 
være passiv, det betyder ikke at 
vi skal give afkald på indflydelse, 
det betyder ikke, at vi ikke skal 
udnytte de muligheder der står 
til vores rådighed. Vi skal også 
bruge de legitime strukturer og 
kanaler, som samfundet har til at 
forkynde Kristus ” sagde biskop 
Czeslaw der gjorde det klart for 
diakonerne, at det ikke altid ville 
blive lige let for dem.  ”I vil som-
metider føle Jer magtesløse, når 
opgaver vokser jer over hovedet, 
når modstanden fra omgivelserne 
er stor og I ikke brænder igennem 
med det, I selv anser for så vigtigt 

og selvfølgelig; men det skal I ikke ængstes 
for”, sagde biskop Czeslaw..

Biskoppen så magtesløshed i Pauli for-
stand som det, at man ikke er for selvsikker 
eller støtter sig til verdslige magtstrukturer, 
men tværtimod søger støtte i den nådegave, 
som diakonvielsen er.

Rammen omkring diakonvielsen var i høj 
grad præget af Neokatekumenatets æstetik.  
Kikos (Neokatekumenatets grundlægger) 
kunst var på omslaget til salmeheftet og på 
et billedtæppe ved prædikestolen. Skrift-
stederne: ”Thi den Gud der sagde” (2. Kor. 
4,6-12) ”Jesus drog på vandringen gennem 
alle byer” (Matt. 9,35ff.) og ”Hvem kan 
skille os” (Rom. 8,33-39) blev sunget og 
akkompagneret med taktfaste klap og kom-
positioner af Kiko.

Samvær i menighedslokalerne med læk-
ker italiensk mad satte et festligt punktum 
for en stor dag – både for de to diakoner og 
for bispedømmet.
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Biskop Czeslaw sammen med de to nye diakoner. 
til venstre Stefano Tarquini. Til højre Mariano 
Cardiello. Foto: Ulla Elmquist.

Foto: Lisbeth Rütz.



12 katolsk orienteringKirken i Danmark

Ny hovedbestyrelse i DUK 
Danmarks Unge Katolikker får ny 
formand og næstformand

FORENING DUK har på deres årsmøde 
i december valgt ny hovedbestyrelse, og 
følgende personer er blevet valgt ind i 
hovedbestyrelsen:

Frederikke le Fèvre Ryom, Vincent Huynh 
og Katrine Arbirk, alle for en toårig periode, 
mens Cecilie Nybro Bonde er valgt for en 
étårig periode. Som suppleanter er valgt 

Patrick Hoyos og Thomas Smitshuysen – 
begge for en étårig periode.

Fra den ’gamle’ hovedbestyrelse sidder 
fortsat Khoa Dinh og Christopher Nybro 
Bonde for yderligere ét år, og de blev på 
hovedbestyrelsesmødet valgt til henholdsvis 
formand og næstformand.

I DUKs forretningsudvalg sidder Khoa 
Dinh, Christopher Nybro Bonde, Katrine 
Arbirk og Cecilie Nybro Bonde.  

NM 

De mødtes ved krybben

Helligtrekongersspil i den polske 
menighed.

AMAGER Casper, Balthazar og Melchi-
or er på vej til Betlehem for at hylde det 
nyfødte Jesusbarn; men djævelen standser 
dem og forsøger med slesk tale og indsmig-
rende fagter at lokke dem på vildspor. Vod-
kadjævelen og en hundjævel med blinkende 
røde horn har lumske planer mod den hel-
lige familie. Imens diskuterer englene det, 
der nu sker i Betlehem.  Maria og Josef er 
på vej til folketælling og leder efter nattely. 
En sur krovært afviser dem. Maria får mere 
og mere ondt af veerne, mens Josef bliver 
mere og mere bekymret.

Men vi ved jo, at historien har en happy 
end. De hellige tre konger og hyrderne 
på marken finder frem til stalden, hvor 
Jesusbarnet er blevet født. Jesusbarnet 
får guld, røgelse og myrra, men også 
stereoanlæg, colaer og en mobiltelefon 
fra de mange, der kommer på besøg for at 
hylde ham. Det var handlingen i et storslået 
helligtrekongersspil, som blev opført i den 
polske menighed på Amager i Sankt Annæ 
Kirke den 12. januar.

Et helligtrekongersspil kræver måneders 
slid og involverer mange mennesker. Der 
skal skrives manuskript, sys kostumer, la-

ves kulisser og instrueres. 
Der skal øves sange og 
musik, og der skal være 
helt styr på logistikken. 
Mange børn og voksne 
fra den polske menighed 

var med både bagved og på scenen; men det 
tungeste læs trak Maria Immaculatasøstre-
ne, som styrede slagets gang med fast og 
kyndig hånd. Helligtrekongersspillene har 
en helt unik udformning i Polen, hvor man 
krydrede spillet med sprælske indslag og let 
genkendelige hverdagsscener. Traditionen 
med også at indflette aktuelle kommentarer 
og hip har den polske menighed taget med 
sig til Danmark.

Spillet fulgte efter en festmesse med den 
apostolske nuntius Henryk Jozef Nowacki 
som hovedcelebrant. I  sin prædiken  knyt-
tede nuntius an til pave Frans´ formanings-
skrivelse Evangelii gaudium. Han opfor-
drede forældrene til at tage ansvaret for at 
børnene vokser i troen og appellerede til 
alle om  at være vidner for Kristus og vise 
smittende trosglæde. 

Nuntius så tilbage på sin egen karriere som 
pavelig diplomat i blandt andet Paraguay og 
Nicaragua, hvor han havde oplevet troende, 
der havde rejst i 10–12 timer  for at komme 
til messe. Han opfordrede menigheden til 
at være taknemmelig for den lette adgang, 
der er til at komme til messe i Danmark. 
En lydhør og talstærk polsk menighed 
fyldte kirken til mere end sidste plads og 
belønnede aktørerne i spillet med taktfaste 
klapsalver.

LR

Djævelen prøver at 
forvirre de hellige tre 
konger, så de tager fejl af 
vejen til Betlehem.  
Foto: Lisbeth Rütz.

Den hellige familie, engle, hyrder og de hellige tre konger forsamlet ved krybben. Foto: LR.

Økumenisk sangaften i Svendborg
19 børn fra Sankt Knuds kirke, 
Svendborg, deltog i økumenisk 
sangaften i Vor Frue Kirke. Et 
arrangement hvor også Frelsens 
Hær, Pinsekirken, Baptistkirken og 
Folkekirken var repræsenteret.

Tekst: Jonas Reinholdt Albjerg, kateket

SANGAFTEN Onsdag den 22. januar 
havde Økumenisk Komité i Svendborg 
arrangeret sangaften i Vor Frue Kirke. 
Alle deltagende menigheder var blevet 
bedt om at medbringe hhv. en gammel og 
en ny salme og en børnesalme/sang. Fra 
Sankt Knuds Kirke sendte vi et børnekor 
til sangaftenen, som skulle fremføre tre 
sange – ’Kom og syng med’, ’Tak Gud for 
hver en nyfødt morgen’ og ’Gud lær mig at 
se’. Børnene har øvet sig i forbindelse med 
katekesen i december til denne aften. I alt 
55 børn ville kunne deltage i koret, så det 
var spændende hvor mange der dukkede op.

Klokken blev 17.30 og vi mødtes med 
børnene til en sidste gennemgang af san-
gene. I alt 19 børn kom og var med i ko-
ret. Børnene sang for fulde lungers kraft og 
fik vist, at de kan ’levere varen’. Fem ud af 
Kirkens seks kateketer var til stede denne 
aften for at støtte børnene, til stor glæde for 
alle.

Foruden sangene til aftenens samling 
i Vor Frue Kirke, blev også indgangen 
øvet. De største piger forrest, så de mindre 
efterfulgt af de største drenge og derefter 
de mindste drenge. Børnene skulle komme 
gående ind i Kirken til forspillet fra ’Kom 
og syng med’, da dette passer meget fint til 
tekstens indhold.

Efter at have øvet de tre sange havde 
pastor Tuyen været i køkkenet og sørget 
for pølser og brød til de fremmødte børn, 
Kirkens frivillige organist og kateketer.

Klokken nærmede sig 18.45 og vi skulle 
til at gå mod Vor Frue Kirke, da aftenens 
arrangement startede med en kort andagt kl. 
19, efterfulgt af vores kors optræden. Det 
er en fem minutters gåtur fra Sankt Knuds 
Kirke til Vor Frue Kirke. I kirkens våbenhus 
hilste børnene sognepræst Anne Grethe 
Thestrup. 

Børnene sang de tre sange foran de 
fremmødte og fik en velfortjent applaus. 

Herefter introduceredes menigheden for 
en medbragt fællessang fra Sankt Knuds 
Kirke, ’Velkommen Grønne Adventskrans’, 
som menigheden samlet sang.

Herefter takkede Anne Grethe Thestrup 
for fremmødet og for børnekorets fine san-
ge og deltagelse, samt ’hævede’ aftenen i 
kirken til efterfølgende at foregå i menig-
hedssalen.

Vi fik taget nogle billeder med børnene 
og fik udvekslet forskellige tanker, drømme 
og idéer.

Børnene blev herefter fulgt tilbage til 
Sankt Knuds Kirke af pastor Tuyen og 
to kateketer, mens de øvrige fremmødte 
deltog i Vor Frue Kirkes menighedssal. Her 
blev sunget fællessange fra Baptistkirken, 
Pinsekirken, Frelsens Hær og Folkekirken. 
Vor Frue Kirkes organist og komponist 
Povl Chr. Balslev stod for det musikalske 
akkompagnement og havde medbragt en af 
sine helt nye salmer, ’Når din sol står op’ 
med tekst Rikke Vibeke Birkeholm. 

Vi sluttede aftenen med at synge to 
børnesange, medbragt af Vor Frue Kirkes 
anden sognepræst Gitte Meyer Jørgensen. 
Sangene var fra ’Sigurds sange om at være 
til’ af Sigurd Barrett. Nogle rigtig gode 
tekster, der formidlede død og sorg på en 
nuanceret og ’barnlig’ måde.

Sangene indledtes således:

Vi har fået den smukkeste gave,
en ny dag er på vej.
Solen skinner på marker og have
og ned på dig og mig.
Grib nu livet og spring ud i det blå,
Lad dagen fyldes med lys.
Mærk nu pulsen, glemt det triste og grå,
Mens livets glæde fornyes.

Er du rejst til lysets rige,
der, hvor sjæle hører til?
Bor du nu hos oldefar og oldemor?
Gik du op ad Himlens stige?
Er der lys og harpespil?
Er du med i himlens store englekor?

Mon du har det godt bag himmerigets 
porte?
Mon du lever, selv om du er langt, langt 
borte?

Tak for en rigtig god aften!

19 børn fra Sankt Knuds Kirke i Svendborg var det katolske islæt på en vellykket 
økumenisk sangaften i Vor Frue kirke den 22. januar. Foto: Vor Frue Kirke.
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Februar
Lørdag 8. kl. 14.00 afholdes SYGEDAGEN 
i Sct. Mariæ Kirke, Frederiksberg, med Mu-
lighed for modtagelse af “De Syges Salvelse 
i messen”, som læses af biskop Czeslaw 
Kozon. Mulighed for skriftemål fra kl. 13.15.

Mandag 10. kl. 19.00-21.00: Foredrag: Mes-
seofferet, v/ pastor Lars Messerschmidt m.fl. 
Sted: Jesu Hjerte Kirkes Menighedssal, Kbh. 
V. Info: www.forsoningsoghelbredelsesmesse.
dk

Tirsdag 11. kl. 19.00: Festen Vor Frue af 
Lourdes fejres med Pontifikalmesse i Sankt 
Ansgars Domkirke, efter messen information 
om årets valfart.

Torsdag 13. kl. 20.00-23.00: Natkirke, 
Sakramentskirken, Nørrebrogade, Kbh. for alle 
interesserede. Der er mulighed for tilbedelse, 
personlig forbøn, for at tale med en af med-
arbejderne, eller blot for at nyde stilheden og 
roen i kirkerummet. Man kan komme og gå 
som det passer. Aftenen slutter med sakra-
mental velsignelse ca. 22.45.

Fredag 14. kl. 18.00-19.30: ”Åben dør”. 
Personlig forbøn og samtale, v/ pastor Lars 
Mes-serschmidt m.fl., Sted: Jesu Hjerte Kirkes 
Menighedssal, Kbh. Info: www.forsoning-
soghelbredelsesmesse.dk

Mandag 17. kl. 19.00-20.00: Meditationsaften, 
derefter kaffe og te. Sted: Strandvejen 91, 
Kbh. Ø

Lørdag 22. kl. 14.30-16.30: Temalørdag: 
”Niels Stensen i en nøddeskal” v/Sebastian 
Olden-Jørgensen. Sted: Sankt Therese Kirke, 
Bernstorffsvej 56, Hellerup

Fredag 28. kl. 19.00-21.30: Forsonings- og 
helbredelsesmesse, for de aborterede og død-
fødte børn. Sted: Jesu Hjerte Kirke, Kbh., v/ 
pastor Lars Messerschmidt m.fl. Skriftemål fra 
kl. 18.00. Info: www.forsoningsoghelbredelses-
messe.dk

Første og sidste onsdag i måneden 
kl.17.30–19.30: Hjælp til misbrugere og 
pårørende ved den katolske organisation Ce-
nacolo. Rådgivningen finder sted i Bredgade 
69 A, Kbh. K. Tlf.: 51 53 41 60

Skt. Thomas Fællesskabet inviterer til euka-
risti, lovprisning og katekese. Sted: Oratoriet, 
Vor Frue Kirke, Ryesgade 26, Aarhus C. Info: 
p. Herbert, SJ 87 30 70 42 eller 24 27 86 89, 
eller Jan Zieleskiewicz 50 29 13 57. E-mail: 
johny.zet@gmail.com Datoer: ons 29/1, 12/2, 
19/2 og 26/2. 2014 kl. 19.00-21.00

Skt. Thomas Fællesskabet inviterer til tilbe-
delse, Sakramentet udstilles. Intentionen er 
messen for de syge, der afholdes 1. onsdag 
i måneden. Sted: Vor Frue Kirke, Ryesgade 
26, 8000 Aarhus C. Datoer i foråret: Fredage 
31/1, 28/2, 28/3, 2/5 og 30/5 kl. 19.00-24.00.

Messe med forbøn for de syge afholdes hver 
den 1. onsdag i måneden kl. 19.00-21.00, 
sted: Vor Frue Kirke, Ryesgade 26, 8000 
Aarhus C. Datoer: 5/2, 5/3, 2/4, 7/5 og 4/6.

Troslærekursus, for voksne katolikker. Sted: 
Jesu Hjerte Kirkes menighedssal, Stenosgade, 
Kbh. Det er gratis at deltage. Alle er velkomne. 
Kurserne afholdes hver onsdag kl. 19.30. 

Konvertitkursus hver torsdag kl. 19.30 i 
Sankt Ansgar Kirkes menighedslokaler, Bred-
gade 69 A, Kbh. Der er ingen tilmelding – mød 
blot op!

Der er MobilKirke 1. og 3. torsdag mel-
lem kl. 20.00 og 22.00. Der er mulighed 
for samtale, forbøn, velsignelse, samt kaffe 
og kage. Mobilkirken står på Gammel Torv i 
København. Alle er velkomne. 

Det sker i bispedømmet

Skal I giftes i år?
I år tilbydes som noget nyt 
ægteskabskursusdag på engelsk. 

Tekst: Niels Messerschmidt

UNDERVISNING Som en del af bispe-
dømmets nye undervisningsforløb skal par, 
der forberedes til en katolsk vielse, deltage 
på en kursusdag. I år tilbyder bispedømmet 
13 af sådanne kursusdage – altid en lørdag 
– fordelt på forskellige tidspunkter og ste-
der, og som par kan I frit vælge, hvor I vil 
deltage. 

Det er nødvendigt, at I tilmelder jer én af 
de udbudte kursusdage. På kursusdagen vil 
modulerne 3, 4, 5 og 6 (hhv. om ægteskab på 
tværs af tro og kulturer, kroppens teologi og 
seksualitet, familieplanlægning, samlivet i 
ægteskabet) blive behandlet af et team af 
undervisere, og I vil møde andre par. Mødet 
varer fra kl. 10.00 til kl. 17.00. 

Hurtig tilmelding
For at deltage på kursusdagen behøver I 
ikke nødvendigvis at være færdige med 
modul 2 (om kaldet til ægteskab) for at 
kunne deltage, men I skal have haft jeres 
første møde (modul 1 – introduktion til 
undervisningsforløbet) med præsten.

Det er vigtigt, at I tilmelder jer en 
kursusdag hurtigst muligt. Det sker 
nemmest ved at udfylde den elektroniske 
blanket på hjemmesiden www.vivilgiftes.
katolsk.dk. 

I skal have haft kontakt til jeres præst 
inden I tilmelder jer kursusdagen, og inden 
I møder op på kursusdagen, skal I have haft 
jeres første møde med præsten. 

Som noget nyt afholdes der næste år også 
kursusdage på engelsk af hensyn til par, 
hvor den ene er udlænding. Desuden findes 
kursusmaterialet nu også på engelsk.

I 2014 afholdes følgende kursusdage:

Sjælland:
15. februar, Sankt Ansgars Kirke
15. marts, Sankt Ansgars Kirke – (engelsk)
12. april, Sankt Pauls Kirke – Høje 
Taastrup
3. maj, Jesu Hjerte Kirke
23. august, Sankt Ansgars Kirke
11. oktober, Jesu Hjerte Kirke – (engelsk)

Aalborg:
22. marts

Aarhus:
1. marts
10. maj – (engelsk)
25. oktober

Odense:
29. marts 

Esbjerg:
8. marts (kl. 9.30-16.30)
12. april – engelsk (kl. 9.30-16.30) 

Som ringe i vandet

Skoleprojekt skaber fællesskab i 
Danmark og i Congo.

Tekst og foto: Lisbeth Rütz

SKOLER Nogle resignerer og sukker når 
de ser på verdens elendighed – andre gør 
noget ved det. Til de sidste hører Adrienne 
Mulimbi fra Sankt Andreas og Sankt 
Therese menighed. I 2010 havde hun besøg 
af en præst fra Paris. Han fortalte hende om 
de miserable forhold, som mange børn og 
unge lever under i hendes hjemland Congo. 
Noget må der gøres – men hvad, tænkte 
Adrienne. Hun havde ingen penge selv til 
at sætte noget i gang.  Men så snakkede hun 
med andre medlemmer af Sankt Therese 
og Sankt Andreas menigheder. De var 
med på at gøre noget for børn og unge i 
Congo, og snart var foreningen Watoto 
Skoleprojekt en realitet. Foreningens navn 
Watoto betyder alle børn og siger noget om 
formålet – at støtte børn og unge til deres 
skolegang og give dem redskaber til at få en 
bedre fremtid. Foreløbig støtter foreningen 
Kashumo pigeskolen, som Adrienne selv 
har gået på. Skolen ligger i Kivu-provinsen 
– et borgerkrigshærget område, hvor der er 
udstationeret FN – soldater.  

For os i Danmark er 15 kroner et forsvin-
dende lille beløb – men for en pige i Congo 
kan de gøre en forskel.  For de penge kan 
hun få en måneds skolegang- men selv 
dette beskedne beløb er for stort for mange 
af børnenes forældre. Kan familien ikke be-
tale, bliver pigen sendt hjem igen. Pigen får 
en uregelmæssig skolegang og må i værste 
fald opgive at uddanne sig. 2010 lagde sko-
leprojektet ud med at støtte tre førsteklasser 
på i alt 165 børn som nu går i 4. klasse, og 
man har nu fået en ny førsteklasse så man 

nu i alt støtter 412 børn. Det er meningen, at 
foreningen med tiden også vil hjælpe med, 
at børnene kan få et måltid mad i skolen. 

Adrienne var i december sidste år på besøg 
i Congo for at se, hvordan projektet trives 
og mødte her forældrerepræsentanterne i 
den lokale skolekomite. Det danske projekt 
har givet et løft til stedet og skabt mere håb. 
Det har gjort indtryk, at nogle mennesker 
tusinder af kilometer væk interesserer sig 
for Congo, og forældrene har fået overskud 
til at engagere sig mere i fællesskabet, 
fortæller Adrienne. 

Sidste år barslede foreningen med et nyt 
initiativ. Det er planen, at den vil støtte 
udvalgte familier med mikrolån, der kan 
sætte dem i stand til at starte deres egen 
virksomhed. Da Adrienne besøgte Congo i 
december, fik den første familie et mikrolån 
på 100 dollars – et lille beløb for os – men 
nok til at starte en bod, der på sigt kan skaffe 
familien flere indtægter.

Watoto Skoleprojektet er et flot stykke 
katolsk græsrodsarbejde, der skaber fælles-
skab både i Congo – men også i Danmark. 
I Danmark mødes foreningens medlemmer 
den 3. lørdag i måneden i Sankt Andreas 
Kirkes menighedslokaler til hyggeligt sam-
vær. Efter en orientering om, hvordan det 
går med projektet – følger en lækker mid-
dag og en film med et godt budskab. 

LR

Watoto skoleprojekts bankkonto er Nor-
dea reg. Nr. 2135 kontonummer 0756-466-
266

Hvis man er in-
teresseret i at vide 
mere om skolepro-
jektet – skriv til 
watotoskolepro-
jekt@gmail.com

Medlemmer fra Watoto skoleprojekt.

Adriennes 
barnebarn Felicia.
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Aflad, en middelalderlig 
latinsk arv
Aflad fylder ikke ret meget i det hjemlige katolske landskab, 
og jeg vil være den sidste til at beklage det (jf. Matt. 8,22). 
Det er helt i orden, at det var Information og Kristeligt 
Dagblad, ikke Katolsk Orientering, som fortalte os, at man 
kunne vinde aflad ved at twitte med paven, men jeg kunne 
ønske mig, at det kontor i Vatikanet, som styrer det med 
aflad, var lidt mindre foretagsomt i sin markedsføring. Den 
har haft en uheldig indvirkning på den økumeniske samtale, 
selv om vores adskilte brødre godt er klar over, at aflad ikke 
er syndsforladelse, men kun eftergivelse af syndestraf. Men 
hvad er så syndestraf? 

For at forstå det må vi langt tilbage i tiden, til det 6. og 
7. århundrede Det var nemlig dengang, de irske munke 
udviklede den opfattelse af syndernes forladelse, der har 
præget den vestlige kirke indtil nu. De lod sig inspirere af 
datidens forsøg på at genoprette retsvæsenets myndighed 
i den anarkistiske tilstand, som fulgte Romerrigets fald. 
Man gjorde det bl.a. ved at kræve af de dømte, at de udover 
deres straf betalte en kompensation til de forurettede.

Det var denne ordning, de irske munke indførte i kirkens 
praksis. Men hvem er de forurettede? ”Når Gud tilgiver os 
vores synder, gør han det fuldt og helt. Intet kan herefter 
stå i vejen for vort venskab med ham eller true vor frelse” 
skrev biskop Czeslaw i tilknytning til Troens år. Gud glem-
mer, men det ser ud som om kirkefolk er bedre til at holde 
regnskab. De husker, at vores synder, som stod i vejen for 
vores kærlighedsforhold til Gud, også har skadet kirkens 
fællesskab. Det bekender vi, hver gang vi deltager i mes-
sen. Og denne skade, vi er skyld i, skal vi bøde for ved det 
vi kalder syndestraf, enten ved vores egne gode gerninger 
eller med kirkens hjælp, som kanaliseres via aflad. Og hvis 
vi ikke når det inden vi dør, skal vi igennem en forbedrings-
anstalt, skærsilden, som blev opfundet i den latinske Kirke 
engang i 1170erne. Aflad er en slags bonuspoint vi bruger til 
at afkorte karantænetiden for os selv eller vores kære, før vi 
kan mødes hos Gud sammen med alle vores medmennesker. 
(Hvordan det kan forenes med Jesu ord på korset til røveren 
(Lukas 23,43) lader jeg klogere hoveder finde ud af.)

Afladssystemer er et typisk eksempel på det meritokrati, 
som vandt indpas i det vestlige samfund i middelalderen. Det 
var også dengang man opfandt banksystemet, i samarbejde 
med kirkens folk for resten. Er det herfra vi har det mærkelige 
system med at måle delvis aflad i dage og uger? I hvert fald 
tog folk imod den med glæde, og afladen spillede en ikke 
ringe rolle i den begejstring, som fik folk til at deltage i kors-
togene. Er det derfra udtrykket ”at vinde aflad” kommer?

Dette korte historiske rids forklarer, hvorfor jeg 
betegner aflad som en latinsk arv. Hvad galt er der i det? 
Intet selvfølgelig, bare man husker, at andre har en anden 
måde at udtrykke vores fælles tro på, at det er i Kirken, 
vi får adgang til den frelse, Jesu bragte os ved sin død på 
korset. Der er forskellige måder at opfatte følgen af Adams 
og Evas synd: Er det en skade som skal helbredes, eller en 
forbrydelse som skal straffes? Denne formulering har jeg 
lånt fra Johannes Værge (Det betroede menneske. Opgør 
med forvreden kristendom. Anis 2011. s. 95), som bruger 
den til at udtrykke de to forskellige indfaldsveje til frelsens 
mysterium, som den latinske og den græske kirke benytter 
sig af. Ifølge ham er det indflydelsen fra juristen Tertullian 
(ca. 160-220) og senere Augustinus, arvesyndens opfinder, 
som forklarer den strengt juridiske frelsesforståelse, som vi 
har set de irske munke bygge videre på. I Jesus, der ofrer 
sig selv på Golgata, ser vi i vesten Guds lam, som soner 
Adams synd, mens vores græsk-katolske medkristne er 
mere opmærksomme på den nye Eva, kirken, som fødes fra 
den nye Adams side.

Selvfølgelig behøver vi ikke vælge mellem de to syns-
vinkler. Kulturelt hører vi til den latinske del af Kristi kir-
ke, men vi må passe på ikke at overvurdere de elementer, 
som ikke kan få plads i de andres forståelse. Jeg vil ikke 
konkludere deraf, at den latinske opfattelse af syndestraf 
er forkert, men måske ville det være bedre, både for vores 
forhold til de andre kristne og for vores egen forståelse af 
evangeliet, at betragte alt det med aflad som et sidespor. 
Ellers risikerer vi at ligne den fortabte søns storebror som 
ikke kunne forstå, hvorfor man kunne feste og være glad, 
fordi lillebror, som var død, er blevet levende igen. Tænk, 
han har ikke betalt sin syndestraf endnu!
Jean-Pierre Duclos, 3600 Frederikssund

Er katolsk tro vigtigt for  
DR og TV2?
Ja! Det er afgørende vigtigt, at vi katolikker blander os kon-
struktivt i det kristne og etiske grundlag for danske produk-
tioner til radio og TV!

Vi har krav på, at ikke-kommercielle produktioner er med 
til at fastholde og udbygge vor dansk/nordiske kulturfælles-
skab – et kulturfællesskab, som bygger på det kristne bud-
skab. Her tænker jeg også på underholdningsprogrammer, 
for vi skal reagere på nedgørende satire o. lign. som – må-
ske ubevidst – latterliggør eller ligegyldiggør vor kristne, 
katolske grundtro. Naturligvis tænker jeg mest på produk-
tioner, som i public service-tankegangens hellige navn gør 
en materiel, egoistisk tankegang mere rigtigt end en kristen, 
næstekærlig tankegang!

Til at være vagthunde over for det, som er produceret, har 
vi alle et ansvar! Alle har ret til at kontakte vore radio- og 
TV kanaler og kritisere og irettesætte – og der bliver også 
lyttet til os. Endnu vigtigere er det at skabe en katolsk plat-
form for at påvirke den politik/de retningslinjer, som dan-
ner indholdet i morgendagens udsendelser – og her bliver 
menigmand hægtet af!

Derfor er Katolsk Medie Forum en afgørende vigtig me-
diepolitisk organisation! I KMF er der en bestyrelse og et 
repræsentantskab, som sidder med i dialogfora i såvel Dan-
marks Radio som TV2 landet over. Her får vi på den ene 
side stor viden om og indsigt i, hvad der politisk rører sig 
på mediefronten, og på den anden side hvordan det udmøn-
ter sig i direktionsbeslutninger, og hvilken påvirkning det 
kan have på vor samfundsudvikling. Flere i bestyrelsen har 
også mulighed for at påvirke det politiske system direkte 
ved konferencer og personlige kontakter til vore folkevalg-
te. I 2014 træffes der store beslutninger i et nyt medieforlig, 
og vi skal være aktive i den proces!

Derfor opfordrer jeg alle til at være med til at genrejse 
Katolsk Medie Forum! Ved at blive medlem styrker du vore 
muligheder for at blive hørt og gøre en forskel!
Svenning Ravn, KMF Landsformand, 2450 København SV

Justering af messeliturgien?
Efter mange gange at have oplevet en omstændighed 
ved såkaldte Danske Højmesser, der i stigende omfang 
har antaget karakter af noget problematisk, føles det som 
kirkesøgende og fortrolig med praksis påkrævet at udtrykke 
undren over denne omstændighed. Så at sige alt, hvad der 
udtrykkes med menighedens deltagelse, bygger på musik, 
specielt hvad menighedens deltagelse angår. På denne måde 
adskiller højmessen sig ikke væsentligt fra den oprindelige 
gregorianske sang, bortset naturligvis fra indførelse af 
modersmålet til erstatning for latinen. Det får man leve 
med så godt man kan, men nogen varig tilfredsstillelse, 
synes denne radikale ændring til sin nuværende form ikke 
at have ydet. Hvorfor har man ikke fra begyndelsen haft 
opmærksomheden rettet mod Folkekirken, hvis kompetente 
fagfolk endda med flid har øst af traditionens rige kilder 
indenfor Den katolske Kirke? Således er både 3. Credo og 
1. gregorianske messe ypperlige eksempler på udnyttelsen 
af grundlæggende elementer i højmessen hver søndag og på 
en ejendommelig måde føles de lige nye ved hvert besøg. 
Når man nu i en katolsk kirkes højmesse synger de danske 
bidrag til formålet og oplever, at de, der ikke har stemme 
eller øre for sangen hægtes af, opstår der et problem, og det 
er netop årsagen til dette lille indlæg. Problemet er Herrens 
Bøn, som uden hensyn til, om man kan synge eller ej, 
fremføres af præst og menighed. Altså den del, der synger, 
den øvrige del lytter eller roder i lommerne eller pudser 
næse, en følge af, at man ikke beder. Hvis man ikke skulle 
bede Herrens Bøn sammen, hvornår skulle man så gøre 
det? Det bør ikke være for meget at forlange, at dette punkt 
i messeliturgien justeres til alles fordel og glæde.
Bernhard Lewkovitch, 1260 København K. 

De 39 spørgsmål
I slutningen af det forgangne år kunne vi på bispedømmets 
officielle hjemmeside læse et meget interessant indlæg. Det 
forberedende dokument om: ”Pastorale udfordringer for fa-
milien i relation til forkyndelsen”.  

Det er pave Frans’ ønske at indkalde til en ekstraordinær 
generalforsamling allerede i 2014 med en ordinær general-
forsamling i 2015 med ovenstående emne på dagsorden.  Det 
er befriende og dristigt, at paven med de 39 spørgsmål sætter 
fingeren på alle de ømme punkter.  Spørgsmålene er gennem 
biskopperne i de enkelte lande retttet til præsterne såvel som 
lægfolket.

Når man ser bort fra en 3½ siders indledning om Kirkens 
lære om familien holdt i et oppustet, svulstigt sprog, som 
med en ophobning af superlativer kan virke kvalmende på en 
nordboer, så er spørgsmålene direkte og i mange tilfælde op-
fordrende til klare og ærlige svar.  Af og til kan man nok more 
sig over den naivitet, der ligger til grund for spørgsmålet, 
f.eks. ”Er naturretsbegrebet i forholdet mellem en mand og 
en kvinde bredt accepteret blandt katolikkerne generelt set?”

Naturretten blev især grundigt behandlet af Thomas 
Aquinas i 1200-tallet sammen med scolastikken, en filosofisk 
tænkning på grundlag af Aristoteles’ tanker.  Jeg antager, at 
nyuddannede præster, der bliver bedt om at forklare et kom-
mende ægtepar om Naturretten, vil få deres vanskeligheder, 
men de ville sikkert have en svag erindring om emnet - man 
kunne jo prøve det en dag efter messen.

Besvarelsen af de mange relevante spørgsmål, som vi også 
kender fra medierne, så som ægteskabsforberedelse, fraskilte 
og gengifte, homovielser, irregulære ægteskaber, aborter og 
prævention m.m. er præcise spørgsmål, som også kræver 
præcise svar, hvorfor biskoppen utvivlsomt har bedt kom-
petente præster og lægfolk om at besvare dem.  Danmark 
er i en diasporasituation, hvorfor svarene er så meget desto 
mere interessante.  Den katolske Kirke i Danmark er i Kir-
kens frontlinie, hvorved interessen i Vatikanet utvivlsomt er 
særlig stor med hensyn til de svar, som kommer herfra.

Det bliver derfor særligt spændende for os almindelige ka-
tolikker at læse offentliggørelsen af de forhåbentlig gode og 
ærlige svar, der bliver sendt til Rom.
Ole Dam, 2100 København Ø

Tak til Neokatekumenatet
Hvor er det en glæde, at opleve de unge præster fra 
Neokatekumenatet (NK), der er ansat i flere sogne. Deres 
glæde i Gud, deres hengivenhed for at tale om livets 
inderste mening, kærligheden, og efterleve den i deres 
virke i det daglige, er meget berigende for os sognebørn og 
jeg føler mig taknemmelig over at tilhøre et af disse sogne, 
Skt. Knud Lavard.

Messerne er levende, præsterne altid nærværende, og 
ikke mindst til familiemesserne kommer dette til udtryk. 
I Skt. Knud Lavard har vi lige afholdt en Hellig Tre 
Kongers messe, hvor børnene oplevede de Tre Hellige 
Konger i procession komme og overbringe gaver til det 
lille Jesusbarn.  Præsten, børnene og de tre konger knælede 
ned ved krybben og bad en stille bøn. Børnene oplevede en 
selvfølgelighed i det at bede sammen. 

Denne selvfølgelighed oplevede jeg også forrige år 
ved en messe på Ømlejren for unge og børn, hvor en af 
neokatekommunat -præsterne inddrog børn og unge i 
oplæsning af teksterne og bønnerne.Det er sådan vores tro 
skal overbringes til de næste generationer, den levende tro.

Jeg er selv konvertit og har tidligere være sognemedhjæl-
per i den protestantiske kirke. Jeg har undervist minikon-
firmander og har erfaret, hvor meget det har betydet i deres 
liv at Ordet/Troen blev formidlet for alle sanser, af nærvæ-
rende voksne.

NK-præsterne har et åndeligt fællesskab, som styrker 
dem,  og hvor kan det mærkes, at præsterne ikke er alene. 
De har et sted at trække sig tilbage, kan komme på retræte 
og lade op i ånden, så de kan klare udfordringerne i den 
travle hverdag i sognene. Altid er de parat til at hjælpe, 
gode til at organisere og nærværende i sjælsorgsarbejdet, 
f.eks. til at besøge meget syge dagligt på hospitalet. 

Biskop Martensen har ofte talt om, at præster ikke burde 
bo alene. I Skt. Knud Lavard har vi en NK-præstestuderende, 
snart diakon, som også bor i præstegården. Præsten og 
han hjælpes ad med alle ting og det er helt tydeligt, at det 
giver ekstra overskud i arbejdet og det spreder sig ud i 
menigheden.

Vi er alle med i det kærlige fællesskab.
Stor og hjertelig tak!

Susanne Viby, 2850 Nærum
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Sankt Andreas 
Bibliotek og 
Antikvariat

Vanløse Begravelsesforretning
Jyllingevej 8 • 2720 Vanløse

Kastrup Begravelsesforretning

Deres lokale bedemand siden 1940...

Tirsdag og torsdag 10-12 og 13-16.45
Onsdag og fredag 10-12 og 13-16
Mandag lukket. bibliotek@katolsk.dk

Tlf: 33 55 60 90 Steen Jørgensen Mariette Jørgensen

38 71 75 01
Ring og aftal et møde enten 
i Deres hjem eller hos os.
Vi træffes også aften, 
weekend og helligdage.

Telefon 32 55 55 55
Døgnvagt

Bedemand Michael Riis
Amagerbrogad el 55

Dragør Bcgravclscsforætning ■ Telefon 32 5 3 06 2 9
Taastnjp Begravelsesforretning ■ Telefon 43 99 19 19

www.v-lm.dk

Organiseret 
i bedemand,

>■ tilknyttet
/ garantiordning,
/ v/ Steen Jørgensen

Biskoppens 
kalender
Februar
Lørdag 1.: Ordensdag i Immaculata Kirke
Søndag 2. kl. 11.00:
Onsdag 5. kl. 16.30: Møde i Forretningsudvalget
Torsdag 6. kl. 8.00: Messe i Karmel, kl. 10.00: Møde 
i Økonomisk Råd
Søndag 9.: Besøg i menigheden i Nyk. F.
Mandag 10.: Hele dagen: Præsidiemøde i NBK
Torsdag 13. kl. 8.30: Messe i Immaculata Kirke
Fredag 14.-mandag 24.: Færøerne

TELEFONLINIE 
SOS FORBØN

Ønsker du forbøn, et lyttende øre, 
et ord fra Jesus og en velsignelse 

så ring: 75 18 18 08
Torsdag, fredag

og lørdag kl. 20.00-23.00 hele året

i— Seminar

Pilgrimsvandringens teologi og praksis
Elisabeth Lidell, pilgrimspræst

Hjælp med at sikre Kirkens beståen
- også når du er borte

Du kan støtte Kirken ved at betænke den 
i dit testamente.

Esrum Kloster
- et genopdaget pilgrimscentrum

Claus Aagaard, frikirkepræst

Lørdag d. 8. marts kl. 10 - 15 (kaffe fra kl. 9.30) 
Kollegievej 2A, Ordrup, 2920 Charlottenlund

Pris: 150 kr
Fri drikkevarer. Sandwich 45

Arv til Kirken er fritaget for alle afgifter og går derfor 
ubeskåret til Kirkens arbejde.

Læs mere på www.katolsk.dk eller ring til
Torben Møller
Katolsk Bispekontor
Telefon 33 55 60 11

Tilmelding:
Grethe Livbjerg, 39 63 53 33
grethe.livbjerg@levendevand.dk
Helle Bernth, 75 33 34 93
hbj@levendevand.dk

www.Leven deVa nd.dk

kr (bestilles senest 6. marts)
Arrangør

Levende
Vand

'Ö$ffåäemiwic

Ubeskåret støtte

www.vincentgrupperne.dk

Martin Ryom
- en katolsk bedemand

T 39 29 60 08
Lykkesholms Allé 9A | 1902 Frederiksberg C

• Arv og 
Testamenter

• Ægtepagter
• Familiesager
• Dødsboer
• Køb af ejendom 

i Danmark og 
udlandet.

Advokat Sandra Moll

Telefon: 31 35 35 60
Fax: 31 73 25 84
E-mail: sandra@moll.dk

ØKONOMISK RÅDGIVNING

Læserbreve
Indsendte indlæg skal forsynes med navn, adresse og 
telefonnummer.

• Kun navn og postnr. offentliggøres i bladet.
• Max. grænse for læserbreve: 400 ord. (vi forbeholder os ret 

til at forkorte læserbreve over denne længde).
•Max. grænse for kommentarer 800 ord. KO bringer en 

kommentar pr. nummer.
•Læserbreve kan indsendes som e-mail til

redaktion@katolskorientering.dk
Eller som brev til: Katolsk Orientering, redaktionen, 

Gl Kongevej 15, 1610 København V.
Katolsk Orientering bringer ikke læserbreve eller kommen

tarer som har været trykt i andre medier.

Hanne Roj-Larsen, Økonom og 
MA i Finansiering og Investering

► Er du i tvivl om bankernes råd 
om at investere i Investerings
foreninger, er det bedste for dig?

► Er du blevet alene og mangler 
overblik over din økonomi?

► 1. time gratis
Lourdes: ”Glæden ved omvendelse”

Festen for Vor Frue af Lourdes fejres på dagen 
tirsdag d. 11. februar kl. 19.00 i Domkirken 

Sankt Ansgars kirke, 
efterfulgt af informationsmøde om årets 
valfart til Lourdes 13.- 20. oktober 2014

d FREDERIKSBERG 
FINANSRÅDGIVNING 

- uvildig økonomisk rådgivning 

Tlf. 25 27 74 29 • www.frederiksbergfinans.dk

Informationschef: Niels Messerschmidt 
(ansvarshavende)
Redaktør: Lisbeth Rütz
Layout: Margrethe Stenby
Annoncer og abonnement: Lisbeth Rønne
roenne@katolskorientering.dk
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Toke Nyborg, Nik Bredholt, Jan Hansen, Kirsten Krog, 
Jesper Fich, O.P., Jonas Reinholdt Albjerg, Leo Roed, 
Ina Bach
Redaktion og annoncer:
Katolsk Orientering, Gammel Kongevej 15,
1610 København V, tlf.: 3355 6040 kl. 9-13 mandag
torsdag, Fax 3355 6041.
E-mail: redaktion@katolskorientering.dk, Giro 205-7042
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Ord på Vejen
Katolsk tidsskrift med prædikener 
til hver søndag
Årsabonnement kr. 190,- kan 
bestilles på tlf. 28 18 47 25 og 
e-mail: kontakt@katolik.dk

Katolsk Orientering
Indlæg til Katolsk Orientering nr. 3, som udkommer 

fredag den 28. februar 2014 
skal være redaktionen i hænde senest 

mandag den 10. ferbuar 2014

Indlæg til Katolsk Orientering nr. 4, som udkommer 
fredag den 21. marts 2014 

skal være redaktionen i hænde senest 
mandag den 3. marts 2014

Venlig hilsen Redaktionen

R. I. P.

Jørgen Kai Lassen
★17. december 1925 t 9. januar 2014

Ebba, Nina, Eva og Sigrid

Begravelsen har fundet sted

/----------------------------- --------------------------
Nu er det tid til indbinding af Katolsk 

Orientering for årene 2011, 2012 og 2013.

Er der nogen, der ønsker et eksemplar? Kontakt da 
venligst redaktionen senest den 28. februar 2014.

E-mail: redaktion@katolskorientering.dk eller 
tlf.: 33 55 60 40 mellem kl. 9.00 og 13.00 man-tors. 
\J
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deltog også i studiegruppen, og det blev 
snart klart for os, at Den katolske Kirke var 
den eneste kirke, der havde konkrete og 
meningsfulde svar på alle trosspørgsmål. Vi 
startede efterfølgende på et katolsk konver-
titkursus. Vi var stadigvæk meget arrogan-
te, og forsøgte at vise de andre deltagere, 
ud fra Bibelen, at de tog fejl. Men efterhån-
den indså vi, at Kirken var som et dybt hav, 
fuld af uendelige, åndelige gaver. Rebecca 
mente ikke, hun behøvede at konvertere, på 
trods af den indsigt hun fik. Det var først, 
da hun lærte om Kirkens læreembede, at 
det hele faldt på plads. Hun forstod, at Jesus 
selv gav nøglerne til Peter og havde lovet, 
at dødsriget ikke ville få magt over kirken 
(Matt 16:18-19). Sikke en glæde ikke læn-
gere at skulle stole på sin subjektive døm-
mekraft i alting! Da vi var protestanter, 
mente vi, at hver enkelt var den ultimative 
autoritet, der skulle bedømme, hvad der var 
sandt og falsk. Hver søndag spurgte vi os 
selv, om pastoren nu prædikede sandheden. 
Sikken et ansvar! Og hvad hvis man tog 
fejl? Endelig kunne vi stole på, at der alle-
rede var et svar på spørgsmålene. Dette be-
tyder ikke, at vi opgav vores egen fornuft.  
Men nu kunne vi lære med tillid. 

Bibelen er ikke den eneste autoritet
Efter at have været i den protestantiske 
verden, hvor enhver er sin egen autoritet, er 
det let at forstå, hvorfor Gud, i sin visdom 
og nåde, har givet os en ufejlbarlig autoritet 
i Kirkens læreembede. Vi gik væk fra et 
kirkeligt kaos og over til et fredeligt hav. 
Og så snart vi forstod, at sola scriptura-
princippet (skriften alene) ikke blot var 
ubibelsk men også ulogisk, var det med 
stor glæde og ro, at vi accepterede kirkens 
autoritet. Faktisk gik vi ofte i seng om 

aftenen med glædestårer, og takkede Gud, 
fordi han havde vist os sin velsignede kirke. 
I påsken i 2006 blev vi døbt og firmet i Den 
katolske Kirke.

Nej til prævention
Vi vidste, at Kirken sagde nej til prævention, 
men vi forstod ikke hvorfor. Emnet blev 
aldrig behandlet på konvertitkurset, så vi 
brugte stadigvæk prævention, da vi blev 
optaget i Kirken. Nu gik vi i gang med 
at undersøge læren om seksualitet. Vi 
opdagede til vores gru, at p-pillens tredje 
funktion er at abortere barnet, hvis der sker 
en undfangelse. Efter vi havde brugt p-piller 
i de første otte år af vores ægteskab, kunne 
vi ikke forestille os, hvor mange børn vi 

havde aborteret i vores uvidenhed. Vi græd, 
da vi tænkte på de børn, der ville komme 
hen til os i himlen og sige ”Mor, Far!” Vi 
havde på det tidspunkt en lille pige, Winter. 
Vi smed p-pillerne ud og fik en lille dreng 
ti måneder senere. Vi har nu fem børn. Vi 
er rige pga. de børn vi har, og ikke pga. de 
penge vi tjener. Tak Jesus, for Kirkens lære 
om seksualitet! Vores familie og venner 
mener, at vi er skøre.  Nogle af dem har dog 
ændret opfattelse, og er også blevet åbne for 
livet.

Fokus på stemning i evangeliske 
menigheder
Vi elsker især dybden i den katolske lære, 
men også traditionerne og liturgien. Evan-

geliske menigheder har den svaghed, at de 
fokuserer for meget på at fremkalde en fø-
lelsesmæssig respons i menighedsmedlem-
merne. Vi blev begge to så trætte af dette 
stemnings-fokus. Det gode ved ritual og 
liturgi er, at de ikke eksisterer for at under-
holde. De møder dig lige der, hvor du er. 
De kan løfte dit hjerte op til himlen eller til-
lade dig at forblive helt rolig. Hver gang en 
menighed ser det som sin opgave at under-
holde folk, vil den tabe, for det er medierne 
meget bedre til.

De eneste katolikker i familien
Vi var begge blevet opdraget til at tro, 
at paven var antikrist, så man kan nok 
forestille sig hvordan reaktionen var i vores 
familier. Der var ingen andre katolikker. 
Nærheden i familien blev mindre, og vi 
mistede en del venner. Vi beder for dem 
alle ved hver messe, og vi håber en dag 
at spise ved det samme bord. Indtil videre 
er min søster og en af vores venner blevet 
katolikker. Men vi har lært, at det ikke 
hjælper ret meget at råbe vores tro ud fra 
hustagene, for de fleste vil ikke lytte. I 
stedet for forsøger vi at leve vores tro på 
en autentisk måde. Vi er ikke bange for 
at sige sandheden i en familiediskussion, 
eller for at slå korsets tegn for os i et rum 
fuld af protestanter. Vi lever troen gennem 
liturgien og helligdagene, og vi fejrer og 
beder rosenkransen sammen som familie. 
Når vores familie kommer på besøg ser de 
vores stearinlys, ikoner og krucifikser. Vi 
lader bare vores lys skinne og beder.

Eftertanker
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Et anti-katolsk par opdager Kirken
Vidnesbyrd af Kenton Biffert fra 
Red Deer, Alberta, Canada.

Oversættelse fra engelsk ved Ina Bach, 
MA. studier i ægteskab og familie fra 
International Theological Institute 
Trumau  Østrig

SPIRITUALITET I min barndom gik 
min familie i pinse- og frikirker. Mine 
forældre havde et stærkt åndeligt liv. Min 
far er blind, og ingen af mine forældre 
afsluttede en uddannelse, så vi levede altid 
under fattigdomsgrænsen. Vi var nødt til 
at stole på, at Gud ville sørge for os. Det 
var meget vigtigt for min far, at vi lærte at 
læse Bibelen og at bede hver dag. Allerede 
som 12 årig læste jeg hele Bibelen. I mine 
teenageår var jeg tro mod Gud og havde 
ikke nogen rebelsk fase. 

Jeg mødte min kommende hustru Rebecca 
på en protestantisk teenagelejr, da vi var ret 

unge. Det er en utrolig historie i sig selv, 
om hvordan Gud lagde alting til rette og 
tilskyndede os til at tage på den lejr, selv 
om ingen af os egentlig havde lyst.

Menighedskaos og opløsning
I de første år af vores ægteskab var vi ak-
tive i forskellige menigheder. Først en 
evangelisk, så en reformert, og til sidst en 
baptistmenighed. Vi var meget aktive og 
begejstrede medlemmer af disse menighe-
der. Men de gik i opløsning én efter én pga. 
interne stridigheder. Derefter følte vi os me-
get modløse og hjemløse. 

Mission: At frelse katolikker
Jeg fik arbejde på en katolsk kunstskole, 
fordi jeg havde studeret drama på universi-
tetet. Straks forsøgte jeg at få mine medar-
bejdere ”frelst”. Jeg var nemlig overbevist 
om, at paven var antikrist, og at katolikker 

havde brug for at ’få Jesus som deres per-
sonlige frelser’. Så skete det, at min fjerde 
klasse skulle hen i en katolsk kirke for at 
få deres første Bibler. Jeg var begejstret, 
da jeg anså mig selv for at være en bibeltro 
kristen i modsætning til katolikkerne. Den 
dag fik jeg et chok. Jeg lukkede en af disse 
Bibler op, og i stedet for at finde Salmernes 
Bog i midten, fandt jeg noget som hed Mak-
kabæerbøgerne. Jeg var lamslået. Jeg satte 
mig for at finde ud af, hvornår og hvordan 
denne vanhelligelse var foregået. Hvorfor 
havde katolikkerne føjet bøger til Bibelen? 
Dette blev begyndelsen på en opdagelses-
rejse, der forandrede mit liv. 

Gud kalder fra skriftestolen
Senere det år skulle den samme klasse til 
skrifte i kirken. Alene tanken om at skrifte 
sine synder til en præst, fandt jeg afskyelig. 
Men jeg bed tænderne sammen og så til, 
imens mine elever blev fortalt den løgn, 
at en præst kunne tilgive deres synder. Så 
skete der noget skørt. Helligånden sagde 

til mig, jeg skulle gå til skrifte, og han 
mindede mig om bestemte synder, jeg 
skulle bekende. Jeg bad ham hurtigt tilgive 
disse synder og ignorerede ellers hans 
tilskyndelse. Men presset stoppede ikke. 
Mit hjerte begyndte at banke hårdt, og jeg 
fik svedige hænder. Jeg vidste, Helligånden 
ville have, jeg gik til skrifte. Dette var imod 
alt, hvad jeg troede på! Jeg så den sidste 
elev forlade skriftestolen og var nødt til at 
træffe en beslutning. I sidste øjeblik løb jeg 
ind i skriftestolen. Jeg anede ikke hvad jeg 
skulle sige, så jeg sad bare der, foran pater 
Don, og fortalte ham mine synder. Da jeg 
gik ud derfra, var det som om jeg fløj. Jeg 
følte mig fri og helbredt. Og jeg vidste, der 
var en kraft i Den katolske Kirke, som jeg 
aldrig før havde oplevet.

Kampen mod sandheden
Jeg startede en studiegruppe med andre 
ungdomspræster, for at undersøge hvad for-
skellige kirker lærte om forskellige emner. 
Rebecca Fortsættes nedenunder ▼

Kenton og Rebecca Biffert med deres 
børn, fra venstre: Tristan, Benedict, Kate, 
Octavian og Winter.
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Annonce:

Fasten er nær

Fastebestemmelserne og pavens 
fastebudskab.

Læs mere side 10 og 16

Kunst med dybde og 
alvor

Interview med Lisbeth Smedegaard 
Andersen.
 Læs mere side 6-7

Lourdes

Så er der Lourdesvalfart igen.
 Læs mere side 12

FN kritiserer Vatikanet  
– og Vatikanet svarer igen
Kalder dele af kritikken fra FN’s 
børneretskomité for ”fordrejet og 
uretfærdig”.

Tekst: Niels Messerschmidt

OVERGREBSSAGER FN’s komité 
for barnets rettigheder offentliggjorde i be-
gyndelsen af februar i en rapport, hvor Va-
tikanet skarpt kritiseres for dens håndtering 
af overgrebssagerne. Komitéen kræver, at 
Vatikanet offentliggør alle relevante doku-
menter, så offentligheden kan få indblik i, 
hvordan sagerne er blevet behandlede, hvil-
ke sanktioner de skyldige præster er blevet 
idømt, og hvad man har gjort for at hjælpe 
ofrene.

»Komitéen er dybt bekymret over, at Va-
tikanet ikke har anerkendt omfanget af de 
forbrydelser, der er blevet begået, ikke har 
taget de nødvendige skridt for at tage sig af 
sager om seksuelle overgreb på børn og be-
skyttet børnene, og har taget praksisser til 
sig, som har ført til en fortsættelse af mis-
brug og straffrihed til gerningsmændene”, 
står der i rapporten.

En rød tråd i rapporten er fordømmelsen 
af Kirkens ”stiltiende praksis” (code of 
silence) i behandlingen af overgrebssagerne, 
og det siges, at ”Den hellige Stol har 
prioriteret Kirkens rygte fremfor at sikre 
barnets rettigheder”. 

I rapporten kræver komitéen, at Kirken 
bringer kanonisk ret i overensstemmelse 
med FN’s Børnekonventionen. Blandt an-
det kritiseres Vatikanet for sine tidligere 
udtalelser om homoseksualitet, som ifølge 
rapporten bidrager til social stigmatise-
ring af og vold mod homoseksuelle. Hertil 
kommer kravet om kønsligestilling, som 
FN-komitéen allerede påpegede i 1995 og 
opfordringen til at sikre rådgivning til unge 
kvinder for at undgå uønsket graviditet.

Et indgreb på religionsfriheden
Samme dag som rapportens offentliggø-
relse, den 5. februar, udsendte Vatikanet en 
kortfattet pressemeddelelse, hvor man ta-
ger kritikken til efterretning, men samtidig 
angriber komitéens indblanding i katolsk 
troslære om abort og homoseksualitet. På 
et pressemøde kaldte Vatikanets talsmand 
rapporten for ”uretfærdig, fordrejet og ideo-
logisk farvet”.

Til Vatikanradioen sagde Vatikanets re-
præsentant ved FN, ærkebiskop Silvano 
Tomasi, at rapporten slet ikke tager højde 
for, at Vatikanet allerede har gennemført 
”en række ændringer for at styrke beskyt-
telsen af børn”.

”Rapporten forekommer at være forældet, 
når man tænker på, hvilke skridt Vatikanet 
har taget i de senere år. Det er simpelthen 
et spørgsmål om kendsgerninger og beviser, 

som ikke kan fordrejes”, tilføjede han.
Ærkebiskoppen pointerede, at FN ikke 

har ret til at bede Kirken om at ændre sin 
”ikke-diskutérbare” morallære, og tilføjede, 
at private hjælpeorganisationer, der går ind 
for at tillade homoseksuelle ægteskaber, 
formentlig har haft indflydelse på FN-ko-
mitéen og fået den til at styrke den ”ideolo-
giske linje” i rapporten.

Præster sat fra bestilling
I november sidste år bad FN-børneretsko-
mité Vatikanet om at besvare spørgsmål 
omkring dens håndtering af overgrebssa-
gerne. Under disse høringer fremhævede 
Tomasi blandt andet den indsats Johannes 
Paul II, Benedikt XVI og Frans har gjort for 
at komme problemet til livs. I forlængelse 
heraf sagde han, at intet kan retfærdiggøre 
vold mod eller udnyttelse af børn, hverken i 
eller uden for Kirken. 

”Kirken ønsker at være et eksempel på 
’best practice’ i forebyggelsen af overgreb 
i henhold til FN-konventionen”, forklarede 
Tomasi og mindede om, at pave Frans så 
sent som i december oprettede en ’ad hoc’ 
kommission, hvis opgave er at dæmme op 
om præsters overgreb på børn. 

I det seneste årti er der blevet indberettet 
mere end 4.000 sager om seksuelle over-
greb mod børn til Vatikanet. I de sidste to 
år af sit pontifikat laicerede Benedikt XVI 
næsten 400 præster efter mistanke om at 
de havde begået seksuelle overgreb. Tal-
lene fra Vatikanet viser drastisk stigning i 
antallet af laicerede præster i 2011 og 2012 
i forhold til tidligere år. 

I 2008 og 2009 blev 171 præster laicerede, 
mens tallene fra 2011 og 2012 viser mere 
end en fordobling.

”En spildt mulighed”
Nogle af FN-rapportens konklusioner har 
affødt megen kritik fra katolsk side. Således 
kalder Den amerikanske Bispekonferences 
mediechef, sr. Mary Ann Walsh, rapporten 
for ”en spildt mulighed”’. 

”Seksuelle overgreb mod mindreårige er 
en synd og en forbrydelse, og ingen orga-
nisation kan stille sig tilfreds med, hvordan 
de tackler problemet”, siger hun: ”Den ka-
tolske Kirke har helt sikkert gjort mere end 
nogen anden international organisation for 
at adressere problemet, og de vil fortsat føre 
an i disse bestræbelser”.

Rapportens budskab, siger hun, ”er blevet 
svækket ved at rumme indvendinger mod 
den katolske lære om homoseksuelle æg-
teskaber, abort og brugen af prævention.” 
Disse indvendinger, siger hun, ”synes at 
stride imod FN’s oprindelige forpligtelse til 
at forsvare religionsfriheden”.

Sr. Walsh siger videre, at FN’s komité har 
”ret i at udtrykke bekymring over de seksu-

elle overgreb” og roser disse bestræbelser. 
”Men det ville have virket mere troværdigt, 
hvis den også kæmpede for at beskytte bar-
nets mest grundlæggende rettighed: retten 
til at leve […] Når FN’s komité nu begiver 
sig ind i en kulturkamp for at fremme abort, 
brugen af prævention og homoseksuelle 
ægteskaber, undergraver den sin ædle sag 
og udskifter hensynet til barnets tarv med 
hensynet til organisationer, der har andre 
dagsordener. Hvilken spildt mulighed!”

FN’s komité har ”ret i at udtrykke 
bekymring over de seksuelle overgreb […] 
Men det ville have virket mere troværdigt, 
hvis den også kæmpede for at beskytte 
barnets mest grundlæggende rettighed: 
retten til at leve”, siger sr. Mary Ann 
Walsh, mediechef for Den amerikanske 
Bispekonference.

Er den katolske kvinde 
fremtidens kvinde?
Den katolske Kirke beskyldes for at have et forældet kvindesyn. 
Men spørgsmålet er, om den moderne frigjorte kvinde er så 
lykkelig endda. Undersøgelser viser, at hver 4. danske kvinde 
er så stresset, at hun er i fare for et sammenbrud.  

Er der hjælp at hente for den splittede kvinde i Kirken?

Mød Iben Thranholm

tid: Torsdag den 6. marts kl. 19.30
sted: Jesu Hjerte Kirkes menighedssal, Stenosgade 4, Kbh V
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En etisk glidebane
Et flertal af de belgiske politikere ønsker 
nu at udvide loven om aktiv dødshjælp til 
også at omfatte børn og demente. Aktiv 
dødshjælp blev gjort lovligt i Belgien i 2002. 
I 2012 oplyste landets sundhedsminister, at 
mere end 1.400 dødsfald skyldtes brugen 
af aktiv dødshjælp – en stigning på 25 
procent i forhold til 2011.

Kun få lande verden over tillader i dag 
aktiv dødshjælp og ingen har hidtil sagt 
god for, at det også kan gælde børn under 
12 år. Den belgiske lovtekst præciserer, at 
barnet skal være uhelbredeligt og lide af 
”ubærlig” fysisk sygdom. Forældrene skal 
desuden træffe den juridiske beslutning i 
samråd med læger og en særligt udpeget 
psykolog eller psykiater skal vurdere, om 
barnet er tilstrækkeligt modent og mentalt 
i stand til at træffe beslutningen. 

Det er svært at forlige sig med tanke 
om, at selv børn rammes af uhelbredelige 
sygdomme. Men uanset hvor uretfærdigt 
det end måtte synes, bør det ikke overskygge 
vores iboende og stærke instinkt til at ville 
beskytte liv i alle dets faser. Og aktiv 
dødshjælp er ikke nødvendigvis det eneste 
svar, når der ikke er længere er udsigt til 
helbredelse. 

I Sverige har man valgt at gå en anden 
vej. I 2010 åbnede man Nordens første 
børnehospice, som yder palliativ omsorg 
og pleje, smertelindring og skaber trygge 
rammer for det døende barn. I Danmark 
arbejder Sankt Lukas Stiftelsen, der driver 
et hospice nord for København, med planer 
om at åbne et lignende palliativt tilbud for 
uhelbredeligt syge børn.

I et indlæg på etik.dk skriver journalist 
Karin Dahl Hansen at siden Belgien 
legaliserede dødshjælp i 2002, har en 
mindre andel af patienterne været psykisk 
syge. Hun påpeger, at det belgiske senats 
beslutning om også at tillade aktiv 
dødshjælp til demente – en af de hastigst 
voksende sygdomme i de vestlige samfund 
– vil påvirke vort menneskesyn. Ikke alene 
i Belgien, men også i resten af Europa, 
hvor velfærdssamfund overalt er pressede 
af en aldrende befolkning, der har brug 
for pleje og omsorg. ”Hvis først ét land 
konkluderer, at svaret på den udfordring er 
aktiv dødshjælp, vil det også kunne opstå 
som argument og løsning andre steder”, 
skriver hun.

Når aktiv dødshjælp bliver svaret på 
smerter og uhelbredelig sygdom, begår 
man faktisk drab i tredobbelt forstand; 
drab på det fysiske liv, drab på de livs- 
og vækstmuligheder, den døende kunne 
have fået, og drab på de pårørendes 
livsmuligheder og erkendelser gennem 
processen. 

Aktiv dødshjælp er ydermere et stort svigt 
over for mennesker, der står overfor deres 
livs vanskeligste krise. At fortælle dem, at 
vi vil efterkomme deres ønske om aktiv 
dødshjælp, må i virkeligheden inderst inde 
føles som et stort svigt og efterlade dem i 
stor ensomhed. Vi bekræfter dem ikke blot 
i, at deres livsituation er både uværdig og 
besværlig; som samfund bevæger vi os 
også ud ad en etisk glidebane, hvor det 
tekniske er svar på menneskelig lidelse.

Niels Messerschmidt

tilstedeværelse dér, hvor katolikkerne 
i deres nærmiljø kun sjældent oplever 
et styrkende trosfællesskab”, siger 
Bonifatiuswerks præsident Hans Paus. 
Foto: Bonifatiuswerk.

Missionsbevægelse får gode råd med på vejen
Pave Frans kommer med 
tre anbefalinger til Den 
neokatekumenale Vandring. 

Tekst: Niels Messerschmidt

ANBEFALINGER Lørdag den 1. fe-
bruar tog pave Frans imod en stor gruppe 
af medlemmer fra Den neokatekumenale 
Vandring anført af dens grundlæggere, 
Kiko Argüello og Carmen Hernández. Ud-
over præster og seminarister deltog også 
414 familier, hvoraf 174 af dem står foran 
at skulle udsendes til forskellige steder i 
verden for at opbygge 40 nye fællesskaber, 
de såkaldte missio ad gentes. Vandringen 
har allerede 52 af sådanne små fællesskaber 
rundt om i verden – fællesskaber, der består 
af fire familier, én præst, én seminarist og to 
viede kvindelige lægpersoner.

”Jeg vil komme med nogle enkle anbefa-
linger i Kirkens, vor Moders navn”, sagde 
pave Frans, og gav bevægelsens medlem-
mer tre gode råd med på vejen: at de skal 
være lydige mod de lokale biskopper og 
arbejde aktivt for at bevare enheden i sog-
nene; at de skal inkulturere sig, dvs. respek-
tere den lokale kultur i de lande, de ankom-
mer til; og at de skal udvise forståelse for 
personer, der forlader bevægelsen.

Respektér den lokale kultur
Som det første råd anbefalede pave Frans 
bevægelsens medlemmer at samarbejde 
med biskopperne og de lokaler kirker, de 
virker i: ”Den neokatekumenale Vandring 
har sin egen karisma og dynamik […] Lyt 

til kirken dét sted, I kommer hen. Så I lærer 
at forstå dens rigdomme, dens fejl og dens 
behov, og vandre i samlet flok under den 
lokale kirkes ledelse. Fællesskabet er vig-
tigt. Nogle gange er det bedre at give af-
kald på at efterleve alle forskrifterne i jeres 
program for at sikre enheden med dem, der 
udgør det kirkelige fællesskab, som I altid 
må sørge for at være en del af”.

Paven fokuserede dernæst på vigtighe-
den af, at man respekterer den lokale kul-
tur: ”Uanset hvor I tager hen, er det godt 
at huske på, at Guds ånd altid går i forve-
jen. Ja, Herren går altid foran os! … selv 
på de mest afsidesliggende steder og i de 
mest fremmedartede kulturer sår Guds Ord 
sit frø. Derfor må I være opmærksomme på 
den kulturelle kontekst, jeres familier skal 
virke i – ofte miljøer, der er meget forskel-
lige fra det, I er vant til. Mange af jer vil 

desuden skulle arbejde hårdt for at lære det 
lokale sprog. Men selv om det nogle gange 
er svært, er dette værdsat”.

Den enkeltes frihed må ikke forceres
Til sidste kom pave Frans med en intern 
anbefaling om hvordan neokatekumenatet 
skal behandle sine medlemmer: ”Den 
enkeltes frihed må ikke forceres. I er nødt til 
at respektere medlemmernes valgfrihed, også 
selv når nogle beslutter sig for at følge Herrens 
kald og vælger andre former for kristent liv 
udenfor Den neokatekumenale Vandring”.

Paven sluttede med at takke familierne 
for deres store generøsitet. ”Evangelisér 
med kærlighed og bring Guds kærlighed til 
alle. Sig til alle, I møder på jeres missions-
vej, at Gud elsker mennesket, som det er, 
selv med dets begrænsninger, dets fejl, dets 
synder […] Vær forkyndere og budbringere 
af Guds uendelige godhed og utrættelige 
barmhjertighed”. 

Medlemmer af Den neokatekumenale Vandring i pavelig audiens i den store Paul VI’s 
audienshal.

Opus Dei-biskop 
saligkåres i september
Biskop Álvaro del Portillo besøgte 
Norden flere gange.

Tekst: Pater Richard Hayward

SALIGKÅRING I februar 1934 drog 
nogle studenter ud for at give katekese i 
Vallecas, et slumområde uden for Madrid. 
På vejen hjem blev de overfaldet og én 
blev slået i hovedet med en skiftenøgle. 
Heldigvis skete det tæt ved en metrostation 
og han nåede ind i toget inden dørene 
lukkede. Han kunne let være blevet dræbt, 
men gjorde ikke noget særligt ud af det og 
lægen, der behandlede ham, var forbløffet 
over hans mentale styrke.

I år fejrer vi 100-året for denne student, 
Álvaro del Portillos fødsel. Han fødtes 1. 
marts 1914, indtrådte i Opus Dei i 1935 
og var grundlæggeren Josemaría Escrivás 
nærmeste medarbejder indtil dennes død 
i 1975. Fra da af stod monsignore (senere 
biskop) Álvaro del Portillo i spidsen for 
Opus Dei indtil sin død 23. marts 1994. Den 
27. september i år saligkåres han i Madrid 
af kardinal Angelo Amato.

Sjælsstyrke og sindsro var to dominerende 
kendetegn ved Álvaro del Portillo. Han 
mødte mange vanskeligheder i livet, men 
lod det ikke påvirke sin optimisme. Jeg har 
haft det privilegium at møde ham ved flere 
lejligheder, i Rom og i England, men især 
i Sverige, hvor han ofte besøgte os. Han 
udstrålede fred og mod, og åbnede samtidig 

nye horisonter for vort apostoliske arbejde. 
Han talte ofte om behovet for at tilpasse os 
vort nye land for at vinde befolkningens 
tillid.

Biskop Álvaro besøgte kort Danmark 
i 1983, 1984 og 1986, og bad mindst én 
gang i Domkirken. I de sidste år af sit liv 
havde han på sit skrivebord et postkort med 
billedet af Jomfru Maria fra Domkirken. 
Dette billede hjalp ham med at holde Gud 
for øje, og hjalp ham uden 
tvivl med at bede især for 
Danmark.

Han fejrede sin 80 års 
fødselsdag i marts 1994, 
og rejste få dage senere for 
første gang til Det hellige 
Land. De, der ledsagede 
ham, vidnede om en stor 
glæde og hengivenhed 
ved at følge i Jesu Kristi 
fodspor. Han vendte fuld 
af glæde tilbage til Rom 
den 22. marts, men døde 
tidlig næste morgen af 
et hjerteanfald. Dagen 
forinden havde han 
fejret sin sidste messe i 
Nadversalen i Jerusalem. 
Samme aften gjorde 
Johannes Paul II det hidtil 
usete skridt personligt at 
begive sig til Opus Deis 
hovedsæde i Rom og bede 

foran biskop Álvaros afsjælede legeme. 
Hans saligkåringsproces begyndte i 2004 

og første indledende fase sluttede i 2008. 
Et dekret om hans heroiske dyder blev 
underskrevet af Benedikt XVI i juni 2012. 
Og i juli 2013 underskrev pave Frans et 
dekret, der anerkendte et mirakel tilskrevet 
den ærværdige Álvaro del Portillos forbøn. 
Det drejede sig om en lille chilensk dreng, 
José Ignacio Ureta Wilson, der i 2013 
fik hjertestop få dage efter at være født. 
Lægerne havde opgivet alt håb; men hans 
moder bad inderligt om biskop Álvaros 
forbøn og i dag, ti år senere, lever han et 
helt normalt liv.

Biskop Álvaro del Portillo. Foto: Opus Dei.
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Vær barmhjertige i annulleringssager, siger paven Kort nyt
Ægteskabsdomstole skal udvise 
større ’kondutte’.

Tekst: Niels Messerschmidt

DOMSTOLE I sit budskab til medar
bejderne i den romerske Rota (ægteskabs
domstolen) opfordrer paven dem til at være 
mere barmhjertige, når de behandler an
søgninger om annullering af ægteskaber. ”I 
må ikke glemme at I også er hyrder”, siger 
pave Frans og tilføjer, at domstolens med
arbejdere må agere som den ”god hyrde” 
for de troende og drage omsorg for ”de for
tabte får”. For bag hver sag om annullering 
af et ægteskab gemmer sig personer, som 
forventer en retfærdig sagsbehandling, for
klarer paven og fremhæver, at kanonisk ret 
og sjælesorg ikke står i modsætning til hin
anden: ”Begge er til for de troendes skyld 
og er opbygget af det kristne fællesskab”.

Den romerske Rota, som er hjemmehø
rende i Vatikanet, er den næsthøjeste instans 
indenfor Kirken og har ansvaret for ægte
skabssager. Dens medarbejdere er forplig
tede til at arbejde for sandhed og retfærdig
hed, siger paven.

”I deres upartiskhed må de ikke undlade 
at udvise en sjælesørgers takt og menne
skelighed. En dommers arbejdsværelse må 
være som et socialkontor. Han må ikke stil
le sig tilfreds med kun at have et overfladisk 
kendskab til baggrunden for en ansøgning, 
men må samvittighedsfuldt sætte sig ind i 
hvert eneste tilfælde”.

Biskop Czeslaw talte 
i Slesvig-Holsteins Landdag
Indbudt som gæstetaler i 
anledning af mindedagen for 
Nationalsocialismens ofre.

TYSKLAND Næsten 200 gæster fra det 
politiske, religiøse og kulturelle liv, heri
blandt vor egen biskop Czeslaw Kozon som 
gæstetaler, deltog den 27. januar i Slesvig- 
Holsteins Landdags mindehøjtidelighed for 
årsdagen for nationalsocialismens ofre.

I sin tale berørte biskop Kozon redningen 
af de danske jøder i efteråret 1943. Den 
tyske diplomat Georg Ferdinand Duckwitz, 
som havde vendt det nationalsocialistiske 
regime ryggen, lækkede den planlagte 
dato for deportationen af de danske jøder 
og var involveret i deres redning. Hermed

Hurtigere sagsbehandling
I de seneste måneder har højtstående em- 
bedsmænd i Vatikanet antydet behovet for 
lempelser i annulleringsproceduren, så vis
se grupper af fraskilte gengifte kan få ad
gang til sakramenterne. Vatikanets stort an
lagte spørgeundersøgelse om familielivet, 
ægteskabet og sexuallivet, som i slutningen 
af sidste år blev rundsendt til bispekonfe- 
rencerne til lokal besvarelse, indeholder et
spørgsmål om hvorvidt en ”fremskynding” 
af annulleringsproceduren kan tænkes at 
være en hjælp.

I 2013 blev flere katolske ægteskaber 
annullerede end i det

skriver særlige krite
rier for domstolsafgø
relse om et ægteskab 
kan opløses eller ej. Til

blev omkring 7.000 danske jøder reddet 
fra deportation og udryddelse i tyske 
koncentrationslejre. Duckwitz, der efter 
krigen arbejdede i tysk udenrigstjeneste, 
blev af den israelske stat i 1971 opført på 
listen over de retfærdige, ’The Righteous 
Among The Nations’, i det jødiske 
erindringssted Yad Vashem.

Biskop Kozon drog i sin tale også en pa
rallel fra Lübeck-martyrerne, særligt den 
protestantiske præst Karl- Friedrich Stell
brink, til vor egen Kaj Munk. Den danske 
digterpræst var et ”fremragende vidne” om 
den ”ideologiske modstand” mod besæt
telsesmagten. Munk, der oprindeligt havde 
sympatiseret med nationalsocialismens 
idéer, tog i stigende grad afstand fra dem

forskel fra en civilretslig skilsmisseproces 
skal dommerne fastslå om ægteskabets sa
kramentale karakter overhovedet forelå i et 
givent tilfælde ved at belyse ægtefællernes 
manglende vilje til at fuldbyrde ægteskabet 
i katolsk forstand. Det kunne fx være en 
ægtefælles modvilje mod at få børn eller 
vedkommendes grundlæggende afvisning 
af ægteskabets uopløselighed.

Den romerske Rota er den højeste instans 
med hensyn til annulleringsprocesser. De 
fleste processer behandles på bispedøm
meniveau, hvilket også er tilfældet i vort 
bispedømme.

Vito Pinto, og tenden
sen til, at antallet af
negative afgørelser 
overstiger de positive, 
er nu vendt. Ifølge 
Pinto blev der i 2013
afsluttet omkring 400 
flere sager end i 2012, 
hvilket er mere end en
fordobling i forhold til 
de foregående år.

Særlige kriterier
Den kanoniske ret be-

foregående år, ifølge 
domstolens dekan Pio

Vatikanet undersøger for tiden muligheden for at fremskynde 
procedurerne yderligere i såvel den romerske Rota som i de 
lokale kirkelige ægteskabsdomstole. Foto: Klaus Herzog. 
Pfarrbriefservice.de.

og blev efter længere tids kritiske bemærk
ninger myrdet den 4. januar 1944 af natio
nalsocialister.

”Kaj Munk havde oprindeligt sympati for 
deres ideologi. Mange, uden senere at angre 
det, viede sig til denne ideologi og stillede 
sig til dens tjeneste. Kaj Munk nåede at 
gennemskue den i rette tid, handlede ud fra 
denne erkendelse og betalte med sit liv for 
det”, sagde biskop Kozon.

Landdagens præsident, Klaus Schlie, 
forklarede om det overordnede mål med 
mindehøjtideligheden at ”det er vigtigt, at 
vi sender et klart signal for at modvirke 
risikoen for gentagelse”.

Den 27. januar 1945 rykkede de allierede 
styrker ind i Auschwitz og befriede de 
indsatte i koncentrationslejren. I mange 
europæiske lande afholdes denne dag 
en mindehøjtidelighed for ofrene for 
nationalsocialismen. NM

Evangelii Gaudium, 
bestseller i Tyskland
FORMANING Et andet oplag af pave 
Frans’ apostoliske rundskrivelse ’Evangelii 
Gaudium’ er allerede blevet udgivet i januar 
i år af den tyske bispekonference. Det første 
oplag på 50.000 eksemplarer blev udsolgt 
allerede i løbet af en uge, og nu er der 
altså trykt yderligere et oplag på 50.000 
eksemplarer på tysk.

Ikke tidligere er et paveligt dokument ble
vet udsolgt i løbet af så kort tid og med et 
så stort oplag. Det oplyser den tyske bispe- 
konference. Bispekonferencens formand, 
ærkebiskop Robert Zollitsch, betegner do
kumentet som ”en imponerende analyse af 
situationen i dag”.

Granat kastet ind i 
kirke
FILIPPINERNE En gruppe mænd på 
motorcykler kørte søndag 2. februar op 
til en katolsk kirke og kastede en granat 
ind i kirkerummet, hvor en gruppe ældre 
var samlet til et møde. Angrebet foregik i 
byen Zamboanga, hvor muslimske oprørere 
hyppigt går til angreb.

Fire ældre filippinere og en tilfældig 
forbipasserende blev såret, oplyser politiet.

Angrebet kom dagen efter at filippinske 
regeringssoldater havde indledt en storof
fensiv mod muslimske oprørere på øen 
Mindanao, hvor Zamboanga ligger.

Næste encyklika 
bliver om miljøet
ENCYKLIKA Pave Frans har påbegyndt 
arbejdet på en encyklika om menneskets 
forhold til naturen. Ifølge Vatikanet er dette 
arbejde stadig i en så tidlig fase, at det 
endnu er tidligt at sige noget tidspunktet for 
dens offentliggørelse.

Temaet for encyklikaen bliver ”menne- 
skehedens økologi”.

Siden sit valg i marts sidste år har pave 
Frans ved flere lejligheder talt for at 
beskytte miljøet.

I sin årlige ’State of the World’-tale til 
det diplomatiske korps sagde paven sidste 
måned: ”Gud tilgiver altid, og vi tilgiver 
nogle gange. Men naturen, skaberværket, 
tilgiver aldrig når det bliver mishandlet”.

Biskop Czeslaw Kozon var gæstetaler i Slesvig-Holsteins Landdag i anledning af 
mindedagen for ofrene for nationalsocialismen. Foto: Marco Heinen, Neue Kirchenzeitung.

Katolsk AAedie Forum^^
Jesus siger: Jeg er vejen, sandheden og livet. (John. 14:6)

BLIV MEDLEM AF KMF

Giv os styrke til, at Den Katolske Stemme kan høres i DR og TV2.

Arsmedlemsskab KUN 100,- kr. og 70,- kr. for 65+.

Send penge og navn til GIRO 644-1947 Katolsk Medie Forum eller navn og 
adressen til:

Formand Svenning Ravn, Peter Holms Vej 16, 3.2, 2450 København SV
E-mail: svenningogbritta@gmail.com / 29 46 79 88



4

”Det er en lang proces”
Når orientalske kristne emigrerer til 
Vesten.

INTERVIEw Over alt I Mellemøsten er 
de kristne i en svær situation, men særlig i 
Syrien og Irak, siger p. Husam Shaabo, der 
fra den første februar arbejder som præst i 
Tensta i Sverige.

Hvorfor er du kommet til Sverige, og hvad 
er din baggrund?

Patriark Ignace Joseph III, der er 
overhoved for den syrisk-katolske kirke, 
bad mig sidste år om at komme til Sverige 
for at være præst. Biskop Anders havde 
bedt ham om at hjælpe med præster til de 
syrisk-katolske kristne. Det er svært at 
skaffe præster til den type indvandrere; men 
jeg sagde straks ja. Jeg er født i Irak, men 
har studeret teologi i Frankrig. Fra 2010-
13 var jeg rektor for Collegioe Sant´Efrem 
– et paveligt kollegium for arabisktalende 
præster fra de orientalske kirker i Ægypten, 
Libanon, Syrien og Irak. Sideløbende har 
jeg taget en licentiatgrad i pastoralteologi 
fra Lateranuniversitetet i Rom. 

Du skal i gang nu med at arbejde som præst 
for de syrisk- katolske kristne i Sverige – 
hvad er det for vanskeligheder de har?

Det er en lang proces at vænne sig til den 
nye kultur. Sverige er helt anderledes end 
det, vi kommer fra. Vi orientalske kristne er 
vokset op under helt andre forhold og med 
meget mere disciplin og stramme tøjler. Så 
vi skal vænne os til, at alt er meget åbent og 
frit her. Mange forældre er meget bange for 
denne frihed som for eksempel indebærer 
sex før ægteskabet, åben homoseksualitet 
etc. De ser, at deres børn fjerner sig fra 
Kirken, og de er bange for at miste dem.

Hvordan er situationen i Irak i dag for de 
kristne?

Jeg er på besøg i Irak et par gange om året 
og følger med i, hvad der foregår i landet. 
Situationen er fortsat farlig for de kristne 
i Irak. Forholdet til muslimerne er blevet 
voldsomt belastet – det er et dybt sår, der 
er kommet i landet med volden og spæn-

dingerne mellem de forskellige 
religiøse grupper. Mange kristne 
bliver tvunget væk fra deres ar-
bejde, og antallet af fanatiske 
islamiske grupper vokser. Disse 
grupper afviser fredelig samek-
sistens med ikke-muslimer, og 
så er der ikke mange muligheder 
tilbage for de kristne. Enten må 
de blive muslimer for at redde 
livet – eller også må de forlade 
landet. Regeringen er svag, og 
de politiske partier arbejder 
mest for egne interesser og for 
at få fingrene i oliepengene. 

LR

Kirken i verden

Libanon i Slagelse
Maronitiske kristne plejede deres 
rødder.

Tekst og Foto: Lisbeth Rütz

SLAGELSE Libanesere fra hele Sjælland 
kom søndag den 9. februar til Slagelse for 
at fejre messe på arabisk i Vor Frue Kirke.  
Celebranten, père Elie Hachache, havde 
taget den lange tur fra den maronitiske 
domkirke i Paris for at celebrere messen 
sammen med ca. 80 mennesker. 

Den maronitiske kirke er uneret med Rom, 
men har sin egen liturgi og fejrer messen på 

arabisk. Libanesere fra Holbæk ledsagede 
med meget flotte og velskolede stemmer 
messen med vekselsange på arabisk. Koret 
blev akkompagneret af smukt guitarspil fra 
en kunstner, som père Elie selv havde taget 
med fra Paris. Libanons ambassadør Ali 
Ajami fra ambassaden i Stockholm deltog 
i messen. 

Vor Frue Kirkes menighedslokaler dan-
nede rammen om samværet bagefter. ”De 
fleste af os har boet i Danmark i mange år; 
men vi er her for at pleje vores libanesiske 
rødder og kultur”, fortalte en ung pige fra 
Holbæk.

”Jeg har nok været i flere kirker end i 
moskeer”, sagde dr. Ali Ajami, der selv 
er muslim. Han så Sankt Maron, som den 
maronitiske kirke har taget navn efter, som 
forbillede for både kristne og muslimske 
libanesere. Ajami er en travl mand, da 
han er ambassadør for libanesere i hele 
Norden; men alligevel havde han taget sig 

tid til at rive et par dage ud af kalenderen 
for at møde libanesere både i Jylland og på 
Sjælland. Ajami, der ankom til Stockholm 
for syv måneder siden, har allerede nået 
at oprette hjemmesider for libanesere i 
Norden.  Han lovede, at det i fremtiden vil 
blive meget lettere at få ordnet sine papirer 
på ambassaden i Stockholm. 

I flg. Danmarks Statistik var der januar 
2014 ca. 25.000 libanesere i Danmark. 
Halvdelen er indvandrere, den anden 
halvdel efterkommere med Libanon som 
oprindelsesland. 

Ældgamle, men skrøbelige kirker
Det kirkelige landskab i 
Mellemøsten.

Tekst: Lisbeth Rütz

KIRKEHISTORIE Med pave Frans’ 
rejse den 23.-25. maj til Det hellige Land 
kommer der igen spot på de kristnes 
situation i Mellemøsten, kristendommens 
vugge. Pave Frans bliver den fjerde pave, 
der rejser til Det hellige Land.  Den første 
var Paul VI i 1964. Derefter kom Johannes 
Paul II i 2000 og Benedikt XVI i 2009.

Ser man på de kristne kirker i Mellemøsten, 
kristendommens vugge, møder man et 
broget billede af en række kirker, som for 
de flestes vedkommende kan skrive deres 
historie tilbage til oldkirkens stridigheder 
om forholdet mellem Kristi to naturer. 
Man kan skelne mellem den østromerske 
og den vestromerske kirke Og man kan 
skelne mellem de øst-ortodokse kirker, der 
anerkender formuleringerne fra det fjerde 
økumeniske koncil i Kalkedon 451 om 
forholdet mellem de to naturer i Kristus, de 
orientalsk ortodokse monofysitiske kristne, 
der har andre løsninger på spørgsmålet 
og kirker, som er unerede med Rom, men 
har samme liturgi og messesprog som de 
ortodokse kirker. 

Kirkerne i tal
Prøver man at sætte tal på grupperne, kan 
der være stor forskel alt efter, hvilke kilder 
de stammer fra. Den største af kirkerne 
i Mellemøsten er den koptisk-ortodokse 
kirke, hvis overhoved er Tawadros II. Mere 
end 90 % af de ca. 5.130.000 ægyptiske 
kristne (de ægyptiske myndigheders tal) 
tilhører denne kirke, der opstod i år 451, da 
patriarken af Alexandria nægtede at deltage 
i koncilet i Kalkedon, som fastslår forholdet 
mellem Kristi to naturer ved at proklamere, 
at Kristus er sand Gud og sandt menneske. 
Der findes også en koptisk-katolsk kirke i 

union med Rom med 160.000 troende under 
ledelse af patriark Ibrahim Isaac Sidrak. 

Den etiopisk-ortodokse kirke har fælles 
oprindelse med den koptisk-ortodokse kirke 
og har i alt ca. 40 millioner medlemmer, 
hovedsageligt i Etiopien.

De græsk-ortodokse tæller ca. 500.000 
troende i Israel, Palæstina og Jordan. De 
er fordelt på Jerusalem-patriarkatet, der 
ledes af Theophilus III og Antiochia-
patriarkatet med to millioner troende og 
hovedsæde i Damaskus under ledelse af 
Yohanna X Yazigi. De troende bor i Syrien, 
Libanon, Tyrkiet og Irak; men i dag findes 
størsteparten af kirkens medlemmer i 
diasporaen i Vesten. 

De melkitiske kristne er opstået af en 
intern splittelse i den græsk-ortodokse 
kirke. Den er en katolsk kirke uneret med 
Rom fra 1729, men med orientalsk ritus.  
Ifølge Annuario Pontificio er der ca. 1,6 
millioner melkitiske kristne. Ca. 750.000 
af dem lever i Mellemøsten, resten især i 
diasporaen i Latinamerika.

Den syrisk – ortodokse kirke, der ledes 
af patriark Mar Zakka I med residens i 
Beirut, har ca. en million medlemmer i 
Mellemøsten og den vestlige diaspora. Den 
har bevaret aramæisk som liturgisk sprog.  
Som følge af intens missionsvirksomhed 
tilbage i oldkirkens tid har den i dag omkring 
fem millioner medlemmer i Indien.  Der 
findes også en syrisk-katolsk kirke med ca. 
140.000 medlemmer i Syrien og Irak.

Den maronitiske kirke er den største af de 
orientalske kirker som er i union med Rom. 
Den er den største kristne kirke i Libanon. 
Der er lidt under 1,6 millioner maronitiske 
kristne i Libanon i flg. Annuario Pontificio. 
Libanon er p. Husam Shaabo.

Maronitisk messe i Slagelse.

P. Elie Hachache.

Fortsættes på næste side▶
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Kirken i Danmark

Kan det virkelig lade sig gøre at 
øge kirkeskatten med 70 %?
Menigheden i Slagelse har god 
erfaring med plakatkampagne og 
personlig kontakt.

Tekst: Niels Messerschmidt

KIRKESKAT ”Vi er halvvejs og har 
opnået halvdelen af målsætningen. Men vi 
må antage, at det bliver stadig sværere at 
motivere flere til at betale kirkeskat”, siger 
Jurjen de Boer.

Som ’tovholder’ i bestræbelserne på at 
øge kirkeskatten i Vor Frue menighed i Sla-
gelse har Jurjen de Boer og andre allerede 
gjort meget for at skabe større synlighed 
omkring problematikken og opnå den øn-
skede adfærdsændring. Faktisk har de gjort 
det så godt, at det er lykkedes det midtsjæl-
landske sogn at øge kirkeskatten med 33 
procent i perioden 2011-2013. 

Jurjen de Boer har prøvet at motivere flere 
til at betale kirkeskat ved selv at stå ved 
udgangen af kirken med brochurer i hånden, 
ligesom han har foretaget telefonopkald til 
registrerede katolikker. 

”Som miljøvejleder ved jeg, at for at opnå 
den ønskede adfærdsændring – i dette til-
fælde: at få folk til at betale kirkeskat – er 
du nødt til at øge den generelle bevidsthed 
om nødvendigheden af denne ændring”, 
forklarer han: ”Hvis en person gøres op-
mærksom på, at alle andre i en gruppe viser 
den ønskelige adfærd, så kan du bruge so-
cialt pres for at bevirke adfærdsændringen. 
Du må også overbevise vedkommende om, 
at denne adfærdsændring er effektiv til at 
bidrage til at løse problemstillingen”. 

Efterfølgende er det vigtigt, forklarer 
Jurjen, at personen instrueres rigtigt for at 
opnå den rigtige adfærdsændring, ligesom 
han får redskaber til at kunne vise den 
ønskelige adfærdsændring. 

Må jeg forstyrre?
Et element i Vor Frue kirkes skattekam-
pagne var en telefonkampagne, som tog 
udgangspunkt i en liste over de registrerede 
katolikker i menigheden. Jurjen tilføjede en 
kolonne for hver dag, han udførte opkald 
og hver gang registrerede han resultaterne 
(i deres tilfælde 478 medlemmer). 

Når han ringede sagde han: ”Goddag. Du 
taler med Jurjen de Boer fra Den katolske 
Kirke. Må jeg forstyrre? Jeg ringer fordi 
forvaltningsrådet i Slagelse har bedt mig 
om at hjælpe dem med at finde flere kirke-
skatbetalere. Kunne du tænke dig, at hjælpe 
os med at betale kirkeskat?”

Han gik ikke i diskussion ved en negativ 
reaktion, men sagde: ”Du må fortsat have 
en god aften.”

Jurjen registrerede dem, der ønskede at 

betale kirkeskat og dem, der overvejede at 
betale kirkeskat. I begge tilfælde sendte han 
dem menighedens brochure og tilmeldings-
formularer, og gav dem desuden en svar-
konvolut med frimærker på.

”Jeg kunne nå at ringe til omkring tyve 
personer pr. time – inklusive dem, der ikke 
tog telefonen. Ved omkring 400 medlemmer 
kræver dette teoretisk tyve timer, men i 
praksis kræver det mere tid, fordi de, der 
ikke tager telefonen, skal ringes op igen og 
fordi du også skal bruge tid på at lede efter 
manglende telefonnumre”.

Et termometer giver overblik
Mens telefonkampagnen var meget arbejds-
intensiv og udbyttet magert, viste den min-
dre arbejdsintensive plakatkampagne sig 
at være langt mere effektiv. En plakat med 
teksten ’Vores kirke har brug for din hjælp!’ 
blev placeret på et trebenet træstativ ved 
indgangen af kirken. Inden mes-
sen blev den vist synligt og efter 
messen stod Jurjen de Boer ved 
stativet for at uddele brochurer og 
tilmeldingsskemaer.

”Det er vigtigt, at du synliggør 
kirkeskatproblematikken for heri-
gennem signalerer du, at emnet 
har den højeste prioritet i sognet”, 
forklarer Jurjen. På plakaten vi-
ser et termometer det nuværende 
kirkeskatteniveau og det ønskede 
resultat, og tallene rettes løbende 
med markører. 

”Når du løbende markerer 
fremskridtene i termometeret, får 
menigheden en feedback på den 
ønskede adfærd, og det kan dels 
forstærke adfærdsændringen og 
vise, at ens bidrag er med til at 
gøre en forskel”, forklarer han: 
”Vægten ligger ikke på det beløb, 
vi ønsker at indsamle, men at du er 
tilmeldt og at du bidrager”.

Resultaterne
Jurjen de Boer oplyser, at Vor Frue menig-
hed den 1. april sidste år havde 110 kirke-
skatbetalere. Hans skøn er, at antallet steg 
med 27 personer  – fra 81 til 108 -  som 
følge af plakatkampagnen og personlig 
kontakt via forvaltningsrådets medlemmer. 
Telefonkampagnen resulterede kun i to nye 
betalere. 

”Telefonkampagnen resulterede i 11 
personer, som sagde, at de ønskede at til-
melde sig kirkeskatordningen. 24 personer 
oplyste, at de ønskede at overveje at betale 
kirkeskat. To af de først nævnte personer 
tilmeldte sig efterfølgende”.

Ifølge administrationschef Thomas Lar-
sen skal kirkeskatten øges med 70 % fra 
2011 frem mod 2015. Antallet af kirkeskat-
betalere i Slagelse skal derfor stige fra 81 til 
138 betalere frem mod 2015. Indtil nu har 
man nået 36 % (fra 81 til 110 betalere).

”Vi er halvvejs og har opnået halvdelen af 
målsætningen. Men man må antage, at det bliver 
sværere og sværere at motivere flere til at betale 
kirkeskat. Derfor står vi faktisk overfor en kæmpe 
udfordring”, forklarer Jurjen de Boer.fakta

Et broget billede
En ny oversigt over udviklingen i kirkeskat-
ten i perioden 2011-13 viser hvor meget 
sognene har bidraget i hvert af de tre på-
gældende år. 

Oversigten viser, at hvert 5. sogn har 
indfriet målet med at øge kirkeskatten med 
20 %. Halvdelen af alle sognene har øget 
den med 10 %. Ni sogne havde i samme 
periode en faldende kirkeskatteindbetaling, 
mens ni sogne havde stort set uændret 
indbetaling. 

Af oversigten fremgår også, at ét sogn har 
formået at øge kirkeskatten med 187.000 kr. 
alene i perioden 2012-13. 

Oversigten findes på www.katolsk.dk/
kirkens_oekonomi/.

med ca. 36 % kristne det land i Mellemøsten, 
der har flest kristne. Den maronitiske kirke 
har været i union med den katolske kirke 
siden 1182.

Den assyriske kirke er en forgrening 
af den syriske kirke. Den tæller i dag 
400.000 troende i Irak og diasporaen. 
Dens overhoved bor i Chicago og hedder 
Mar Dinkha IV. Den kaldæiske kirke er en 
katolsk kirke med orientalsk ritus og den 
største gruppe blandt de irakiske kristne. 
Den er uneret med Rom fra 1553. Før 
krigen var der omtrent en million kaldæiske 
kristne i Irak; men i dag er tallet helt nede 
på 3-400.000, som hovedsageligt lever i 
Kurdistan. Den kaldæiske patriark hedder 
Raphael Sako.

Også den armenske kirke er opstået i 
forbindelse med oldkirkens kristologiske 
stridigheder ved koncilet i Kalkedon. 
Den største gruppe af armenske kristne 
er i Libanon, hvor der er 150.000. Den 
armenske gruppe er den største kristne 
gruppe i Iran (ca. 80. – 100.000). Der findes 
også en armensk kirke i union med Rom 
ledet af den armenske patriark af Cilicien 
Nerses Bedros IXI med ca. 540.000 troende.

Nye kristne
Den latinske ritus hvis patriark er Fouad 
Twal udgør ca. 235.000 kristne altså ca. 7 
% af de kristne der er i union med Rom. 
Den er vokset op omkring de ordener, der 

i århundreder har holdt til i Palæstina – 
specielt franciskanerne. En ny stor gruppe 
på hundredtusinder af mennesker har i 
de seneste år sluttet sig til de kristne, der 
praktiserer den latinske ritus i Det hellige 
Land. Det drejer sig om filippinere, indere, 
thailændere, rumænere og nigerianere, 
som arbejder i Mellemøsten. Alene i Israel 
arbejder omkring 50.000 filippinere. Den 
kristne indvandring præger også et land 
som Saudi-Arabien, hvor der i dag er mere 
end 1 million kristne, hvilket svarer til ca. 4 
% af befolkningen.

Selv om der fortsat kan være spændin-
ger mellem de mange forskellige kirker 
i Palæstina, er der i dag et langt tættere 
samarbejde. 13 kirker i Palæstina er med 
i Kairos-initiativet, et økumenisk initiativ, 
der opfordrer kristne verden over til at pro-
testere mod den israelske besættelsesmagt. 
Dokumentet erklærer således: ” I dette hi-
storiske dokument erklærer vi palæstinen-
siske kristne, at den militære besættelse af 
vores land er en synd mod Gud og menne-
skeheden”.

Kilde: Giorgio Barnardelli. Il Regno 
gr. 22 2013. Leif Vestergaard: Kristne 
kirkesamfund i Palæstina.

Læs mere om kristne i Palæstina på 
www.kairospalestine.ps/

Katolsk magasin går online.
Erfarent trekløver står bag.

MEDIER ”Katolsk Magasin er et 
uafhængigt, gratis online nyhedsmagasin, 
som skrives og redigeres af katolske 
lægfolk. Det er redaktionens målsætning 
at give et retvisende og loyalt billede 
af Den katolske Kirke – herunder dens 
historie, dens lære og dens rolle i den 
moderne verden – samt inspirere læserne 
til eftertanke.” Sådan præsenterer det nye 
webmagasin Katolsk Magasin sig selv 
på hjemmesiden www.katolskmagasin.dk 
Katolsk Magasin udkom i papirudgave i 
2010, 2011 og 2012. Det blev udgivet på 
Katolsk Forlag og udsendt til foreningen 
Academicum Catholicums medlemmer. Nu 
er Katolsk Magasin gået online både som 
følge af de stigende udgifter til porto og 
papir og for at få en mere aktualitetspræget 
formidling af stoffet.

Bag den nye hjemmeside står KO´s 
tidligere redaktør Torben Riis, Sebastian 
Olden-Jørgensen og Kirsten Kjærulff – 
tre erfarne kræfter med gedigen baggrund 
fra den offentlige debat, undervisning og 
publikationsvirksomhed. 

”Hvor de tidligere numre var retrospek-
tive og så tilbage på året der gik, tager vi 
nu tingene med det samme og kommenterer 
dem”, siger ansvarshavende redaktør Tor-

ben Riis, der også kan fortælle, at det nye 
website stiller en række resurser til rådig-
hed ved siden af det egentlige nyhedsstof.

Med artikler som ”Er Kirken skyld 
i at mennesker dør af aids i Afrika?”, 
”Hvad har pave Johannes Paul II sagt om 
Humanæ Vitæ?”, ”Hvorfor siger Kirken 
nej til abort?” tages de ”varme” emner om 
Kirkens morallære, befolkningspolitik, 
dens syn på kønsneutralt ægteskab m.m. op. 
Skulle læseren selv sidde tilbage med nogle 
spørgsmål om Kirkens liv og lære, så er der 
mulighed for at bruge en brevkassefunktion 
- ”Spørg om troen”, hvor man kan stille sit 
spørgsmål og få svar fra redaktionen. 

Webmaster for projektet er Andreas 
Riis, der står bag opbygningen af den nye 
Stensen-hjemmeside og Academicum 
Catholicums hjemmeside.          LR
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Tekst: Malene Fenger-Grøndahl

KUNST ”Kunst har inspireret mig så 
meget. Den har hjulpet mig til at skrive 
prædikener og salmer og til at forstå livet 
og kristendommen på nye måder. Den har 
betydet enormt meget, og det gør den stadig,” 
siger Lisbeth Smedegaard Andersen. ”Jeg 
holder meget af at se på kunst, også på 
museer, men det er klart, at kirkekunsten er 
noget særligt; den skal noget andet og mere 
end kunst på et museum; kirkekunst skal 
kunne holde til meget,” tilføjer hun. Svaret 
falder, da jeg som det første spørger hende, 
hvorfor kirkekunst har optaget hende i så 
mange år og stadig optager hende. Nok til, 
at hun i 1999 skrev bogen ”Mytens forladte 
huse – Dansk kirkekunst efter 1945”. Og til, 
at hun nu, knap 15 år senere, har udgivet 
endnu en bog om samme tema, men med 
fokus på den nyeste kirkekunst – fra 2000 
og frem til nu. 

Den nye bog, som udkom i slutningen af 
2013, har fået titlen ”Huset med de mange 
boliger. Ny dansk kirkekunst”, og den er 
anledningen til, at jeg har sat Lisbeth Sme-
degaard Andersen stævne for at tale med 
hende om kirke og kunst og forholdet mel-
lem de to størrelser. Vi mødes på Horsens 
Kunstmuseum, hvor der endnu nogle dage 
er en stor udstilling af Christian Lemmerz, 
en af de kunstnere, hvis værker Lisbeth 
Smedegaard Andersen omtaler og analyse-
rer i sin bog. 

Forlegen kirkekunst
En anden kunstner, som også har sær-
lig betydning i Horsens, er maleren John 
Kørner. I den ganske nye kirke i Østerhåb 

i udkanten af Horsens har Kørner lavet et 
apsismaleri på 4x11 meter. Det forestiller et 
lyst og let cedertræ, og det er, mener Lis-
beth Smedegaard Andersen, både smukt og 
flot udført. Det er god kunst. Men rigtig god 
kirkekunst mener hun ikke, at det er. Det 
virker, som hun skriver i bogen ”som om 
valget af et så åbent motiv er udtryk for en 
vis forlegenhed eller tilbageholdenhed over 
for de bibelske temaer”, og hun bemærker, 
at det især er påfaldende, at en kunstner 
som Kørner, der ellers ikke viger tilbage for 
at male mennesker i krig og kvinder til salg, 
viger tilbage for at male fx en korsfæstel-
sesscene eller et andet klart bibelsk motiv.   
”Livstræer har vi set så mange af. Det kan 
selvfølgelig tolkes som et kristent symbol. 
Men det kan også virke ligegyldigt, fordi 
det næsten kan betyde hvad som helst, og 
kristendommen er ikke hvad som helst. Kri-
stendommen er konkret og taler til os lige 
nu og her. Det skal vi afspejle i vores præ-
dikener, og jeg mener også, at det bør være 
tydeligt i kirkekunsten,” siger hun.

Naturen fylder meget
Lisbeth Smedegaard Andersens dybe in-
teresse for kirkekunst kommer netop af, 
at den, efter hendes mening, er det måske 
mest tydelige udtryk for, hvordan men-
nesker i en bestemt tid på et bestemt sted 
tænker om kirke og kristendom, hvordan 
de forstår livet og evangeliet. ”Kunstnere 
er jo udtryk for deres tid, og samtidig er 
kirkekunstnere sat på en opgave, så deres 
kunst afspejler også, hvordan den kirke, der 
bestiller og betaler for deres kunst, tænker 
og tror. Derfor er det virkelig interessant 
at se, hvilke tendenser der er i kirkekun-
sten i Danmark efter år 2000. Mens lidel-
sen fyldte meget i tiden efter 2. verdens-
krig – ganske naturligt som en reaktion på 
de mørke erfaringer under krigen – er det 

efter år 2000 bemærkelsesværdigt, at na-
turen har fået en stor plads i kirkekunsten.  
”Jeg tror, at det har noget at gøre med, at 
mange mennesker ikke længere er så fortro-
lige med kirkerummet, men i stedet søger 
Gud eller det spirituelle i naturen. Men det 
kan også have at gøre med en fornyet erken-
delse af vores skrøbelighed som mennesker 
og vores fælles skæbne med naturen; at vi 
er underlagt stærke kræfter og er dødelige 
som den,” siger Lisbeth Smedegaard An-
dersen.

Skal kunne tåle en kiste foran
Det førstnævnte blik på naturen – hvor 
den er et sted, hvor mennesket kan søge 
stilhed, harmoni og spirituel erfaring – er 
repræsenteret i Kørners værk i Østerhåb 

Kirke. Og det er ikke nødvendigvis en vel-
valgt tendens at sætte på kirkekunstnerisk 
form. ”Et billede som Kørners lægger op 
til stilhed og meditation og til at lade tan-
kerne flyde, men det er jo ikke det, der er 
formålet under en gudstjeneste. Der er det 
meningen, at vi skal samle os om at høre 
prædikenen og reflektere over Guds ord. Et 
billede som Kørners ville snarere passe ind 
i fx et hjørne af kirkerummet, som man ind-
retter som et sted, hvor man kan søge stil-
hed og ro i den travle hverdag,” siger hun. 
Hun tilføjer, at en bekendt af hende på et 
tidspunkt sagde, at ”et alterbillede skal 
kunne tåle, at der står en kiste foran det”. 
”Det synes jeg er meget præcist udtrykt. 
Kirkekunsten skal tage alvorligt, hvad der 
foregår i det rum, den indgår i. Derfor er det 
ikke bare kunst, der tilfældigvis befinder 
sig i en kirke, men snarere er det – med Per 
Kirkebys ord – kunst, lavet med en religiøs 
forpligtelse.”

Netop Kirkeby er ifølge Lisbeth Sme-
degaard Andersen en af de kunstnere, der 
tydeligt tager traditionen og teologien al-
vorligt. ”Det viser sig fx i den måde, han 
bruger naturen som motiv og symbol på,” 
siger hun og henviser til hans udsmykning i 
Gentofte Kirke, hvor han har skabt 11 glas-
malerier og et alterbillede. Glasmalerierne 
har titler, der henviser til både Gamle og 
Nye Testamente, og i et af dem, Syndflo-
den, ser man – med Smedegaard Andersens 
ord ”ligesom på byzantinske ikoner ikke 
vandet ovenfra, men stirrer lige ind i vand-
masserne, hvor et træ hvirvles rundt med 
rodnet og grene strittende i alle retninger, 
som om det af en tornado er blevet trukket 
op med rode og kastet i dybet. Hjælpeløst 
føres det mod tilintetgørelsen”. Træet som 
symbol genfindes i et korsfæstelsesbillede, 
hvor de træpløkke, der omgiver korsets fod 
i megen byzantinsk kunst, optræder. Det er 

en helt anden naturskildring end Kørners, 
for ”træerne i Gentofte lever, lider og læn-
ges. De deler skæbne med os,” siger Lis-
beth Smedegaard Andersen. Og for hende 
at se er det med til at inddrage kirkegænge-
ren i et bibelsk univers med dets lidenskab 
og lidelse. 

Desuden kobler Kirkeby i sit motiv- og 
titelvalg det Gamle og Nye Testamente tæt 
sammen og er på den måde med til at gøre 
klart for kirkegængeren, at kristendommen 
handler om mennesket som en del af en 
lang historie, der kulminerer i Jesu liv, død 
og opstandelse. ”En del kirkegængere i dag 
er ikke fortrolige med den historie, vi bliver 
sat ind i med kristendommen, og det mener 
jeg, at kirkekunsten kan være med til at 
formidle,” siger hun.

Katolsk tradition med mening
Smedegaard Andersen er tydeligt 
begejstret for Kirkeby – sådan som 
også katolik og kunsthistoriker Hans 
Jørgen Frederiksen er det (se artikel 
om hans bog Kunst og religion og 
interview med ham i Ko nr. 1 2013 
side 8). Men også kunstnere som 
Bjørn Nørgård og Peter Brandes. Hos 
Peter Brandes finder hun en stærk 
inspiration fra den katolske tradition 
for billedtavler med korsvejsstationer. 
I Dyssegårdskirken i Gentofte 
bruger han et udsnit af de 14 eller 
15 traditionelle korsvejsmotiver og 
forenkler dem, så de bliver til en slags 
andagtsbilleder, der til sammen danner 
en via dolorosa. 

”Jeg synes, at den lutherske kirke 
har haft lidt for travlt med at smide 
alt det ud, som forbindes med katolsk 
tradition. Jeg er selv meget optaget af 
korsvejsstationerne, som fx i faste-
tiden giver os mulighed for at dvæle 
ved lidelsen.  Det er en modsætning til 
den tendens, jeg ser til, at Folkekirken 
gør kristendommen til en form for feel 
good-religion, der skal gøre folk glade 
og tilfredse, men ikke tør insistere på, 
at den handler om et forpligtende fæl-
lesskab,” siger Smedegaard Andersen. 

Hun har selv for over tyve år siden 
skrevet en samling salmer til korsvejs-
stationerne og har også taget andre 
traditionelt katolske temaer op i sine 
salmer og i sit forfatterskab, fx i bogen 
”Guds moder og himlens veninde – 
Mariabilledets historie”. ”Mariaskik-
kelsen giver identifikationsmulighe-
der; for mig er hun et forbillede, som 
især viser os værdien af trofasthed 
og lydighed mod Gud, og det er jo 
bestemt relevant i en luthersk sam-
menhæng. Men det ser ikke ud til, at 
Mariaskikkelsen er på vej ind i kirke-
kunsten i Danmark”. 

Videokunst til prædikenen
Men hvad er så på vej i dansk 
kirkekunst? ”Det er svært at gætte på. 
M e n 

Kirkekunst

fakta

Lisbeth Smedegaard Andersen (f. 1934) 
er teolog, kunsthistoriker, forfatter og 
salmedigter. Hun har skrevet adskillige 
salmer og salmesamlinger og flere 
bøger om kunst, kirke og teologi, senest 
”Huset med de mange boliger. Ny dansk 
kirkekunst” (Kristeligt Dagblads Forlag, 
2013).

”Kristendommen har sit navn fra Kristus, og det 
har nogle konsekvenser, som fører ud over den rene 
meditation og selvudvikling. Kristendom består 
ikke i selvudvikling, men i et levende, forpligtende 
fællesskab.” Citat fra bogen

’Kirkekunst er ikke bare et 
spørgsmål om smag’
Kunst i kirken skal have dybde og alvor og tage livtag med både 
traditionen og den tid, den er skabt i. Det er store krav, men meget ny 
dansk kirkekunst lever faktisk op til dem. Det mener kunsthistoriker og 
teolog Lisbeth Smedegaard Andersen.

Fortsættes på næste side▶
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jeg kunne forestille mig, at vi kommer til 
at se nye medier, fx videoinstallationer,” 
siger hun og tilføjer med et smil: ”Jeg ville 
nødig stå og prædike, mens der kørte en 
video i baggrunden, men mange af de yngre 
præster vil sikkert have det anderledes, og 
det er også godt nok.” Fornyelse er nemlig 
ikke af det onde, mener Smedegaard 
Andersen. Blot må alvoren ikke forsvinde 
- og forståelsen af, at kirkekunsten udgør 
en form for forkyndelse på linje med 
prædikenen og salmerne. ”Kunsten har lært 
mig, at forkyndelsen - også prædikenen - 
skal blive større, end den er. Den skal række 
ud over kirkerummet ved at sætte tanker i 
gang. Det kan god kirkekunst,” siger hun. 
”Et flot eksempel på det er det billede, jeg 
ser på, hver gang jeg går til gudstjeneste om 
søndagen i min lokale kirke. Der har vi en 
altertavle af Arne Haugen Sørensen med 
et nadvermotiv. Det er forskelligt fra gang 
til gang, hvilken af personerne i billedet 
og deres sindsstemninger, jeg identificerer 
mig med. Men hver gang bliver jeg bevidst 
om, at jeg indgår i et fællesskab, som jeg 
er sat ind i uafhængig af, hvad jeg i øvrigt 
synes om den person, jeg knæler ned ved 
siden af. Der ligger en stærk forkyndelse af 
kristendommens forpligtende fællesskab i 
det billede,” siger hun.

”Det skal gøres helhjertet og ordentligt”
Anton Dekkers in memoriam.

Tekst: Lisbeth Rütz

MINDEORD Efter længere tids svaghed 
er pater Anton Dekkers S.J. i en alder 
af 91 død på jesuitternes plejehjem 
Berchmanianum i Nijmegen i Holland. 
Dekkers var født og opvokset i Holland; 
men i Danmark kom han til at lægge hele 
sin livsgerning, indtil han i 2003 rejste 
tilbage til Holland. Allerede som 18-årig 
trådte han ind i jesuiterordenen. To år efter 
præstevielsen kom han i 1954 til Danmark, 
hvor han var præst i fire år ved Jesu Hjerte 
Kirke i København. Fra 1958-1967 var han 
subprior i Aarhus ved Vor Frue Kirke. Her 
blev han skoleleder på Sct. Knuds Skole i de 
turbulente år, hvor Det andet Vatikankoncils 
beslutninger skulle virkeliggøres.

I Aarhus overtog Dekkers ledelsen af en 
skole med stærke traditioner. En kridtstreg 
ned gennem skolegården skilte drengene fra 
pigerne, og på lærerværelset sad søstrene 
for sig. Her satte han sig hurtigt i respekt 
som en dygtig skoleleder, der krævede 
meget af eleverne, men endnu mere af sig 
selv. Han kunne rumme problemeleverne 
og havde stor forståelse for dem. Sådan 
taler vi ikke om eleverne her, lød det 
myndige svar fra Dekkers, da nogle lærere 
ved en lærerforsamling engang klagede 
over en elev med særlige vanskeligheder. 
Som skoleleder var han på fra morgen til 
aften både bag katedret i klasserne og i 
fritiden som spejderleder. I svømmehallen 
imponerede han engang en nervøs elev ved 
at tage springet ud fra fem meter vippen.

I 1967 blev han hentet til København, 
hvor han indtil 1973 var skoleleder på Sankt 
Knuds Skole på Gammel Kongevej. Efter et 
par år på Sostrup Kloster blev han som ge
neralsekretær en af biskop Hans' nærmeste 
medarbejdere. Hans flair for administration, 
sans for systematik og udpræget analytiske 
evner kom ham til gode, da han sammen 
med daværende kontorchef Inger Saxild 
reorganiserede bispekontoret, opbyggede

Vandringen er slut
Carly Majholm in memoriam.

Tekst: Kaare Nielsen

MINDEORD Livet er som en vandretur. 
Når vi drager af sted på den, ved vi ikke, 
hvad og hvem der venter os. Vi kan have 
vore forhåbninger; men hvad turen og livet 
virkelig byder på, ser vi først i løbet af livet.

I nat, den 17.2, sluttede Carly Majholms 
jordiske vandring. Men den fortsætter i den 
himmelske herlighed. Det er jeg sikker på.

Lige nu står jeg på mit kontor og ser på
den stol, som Carly altid sad på, når han og 
Hanne trofast kom her på Missio Danmarks 
kontor for at give en hjælpende hånd.

Hvad kendetegnede Carly?
Han havde sin umiskendelige måde at tage 
livet på, for han var mild og omsorgsfuld 
og på samme tid kunne han være ilter og 
lidenskabelig, når han oplevede noget som 
uretfærdigt og forkert. Han var ikke bange 
for at sætte ord på disse ting. Han opgav 
ikke sine visioner og drømme for kirken. 
Tværtimod, Carly havde et frisk sind til det 
sidste og en begejstring for Guds sag. På 
den måde vidste man altid, hvor han stod.

dets arkiv og rationaliserede arbejdsgan
gene. Samtidig blev Dekkers bispedøm
mets skolekonsulent - en meget krævende 
opgave i disse år, hvor de katolske skoler 
gik fra at være privatskoler til selvejende 
institutioner. Det skulle sikres, at forbindel
sen til kirken blev så tæt som muligt; men 
lovgivningsgrundlaget skulle også være 
i orden. Dekkers arbejdede tæt sammen 
med p. Heinrich Roos S.J. og Jørgen Frost 
Jensen, daværende leder for Foreningen af 
Katolske Skoler om opgaven. Det var ikke 
altid nemt, og Dekkers måtte mange gange 
rykke ud, når det brændte på i lærerkollegi
erne eller i forældreflokken. Samtidig enga
gerede Dekkers sig i udviklingen i Kirken 
i Danmark efter koncilet. Han var med på 
synoden i Nyborg i 1969 og deltog i mange 
møder i det nystiftede Pastoralråd.

Da der i begyndelsen af 80'erne begyndte
at komme mange flygtninge, enga
gerede Dekkers sig i deres skæbner. 
Når de andre medarbejdere på bispe
kontoret gik hjem, blev han tilbage 
og arbejdede til ud på de små timer 
med flygtningesager. Som 66-årig 
holdt han op. Han var træt og ud
brændt; men med retræteposten som 
sognepræst i Køge kom kræfterne til 
en ny start, hvor han var medstifter 
af en dansk afdeling af bevægelsen 
Pax Christi - en international katolsk 
fredsbevægelse.

Det var en selvfølge for Dekkers, 
at man ikke kan få fred og forsoning 
uden fred og retfærdighed. Derfor var 
han i 1994 med til at stifte andelskas
sen Oikos - en ny slags etisk pengein
stitut, der driver almindelig bankvirk
somhed og støtter verdens fattigste 
gennem mikrolån. I talrige kronikker i 
Politiken og Kristeligt Dagblad skrev 
han blandt andet om FN's sanktioner 
mod Irak, udviklingslandenes gælds
problemer, flygtningepolitik og EU.

Dekkers gjorde ikke noget halvt. 
”Tingene skal gøres helhjertet og

Hans store kendskab til Det gamle Testa
mente og jødedommen var en naturlig 
del af hans liv og tro. Alt dette holdt 
Carly fast ved til det sidste.

Det, jeg mest vil huske ham for, er den 
tillid til Gud, som han havde; han selv ville 
have sagt: til Den Evige.

Denne tillid bar Carly gennem livet 
og bærer ham nu ind i den himmelske 
herlighed. Shalom, Carly!

Carly Majholm. Foto: Katolsk Ugeblad 1968.

Bøn for de afdøde
Måtte englene føre dig til Paradis.
Måtte martyrerne ved din ankomst 

modtage dig og føre dig ind i den hellige 
by Jerusalem.

Måtte englenes kor modtage dig, og 
måtte du sammen med Lazarus, der 
engang var fattig, finde den evige hvile.

Den latinske rekviemmesses afslutning. S. 532 i Bønnebog. 
Ansgarstiftelsens Forlag 2013

ordentligt” sagde han. Derfor satte han 
sig grundigt ind i dansk kultur og historie. 
Han var udpræget perfektionist og tog 
timer hos en fonetiker på Københavns 
Universitet, så han fik en fuldstændig dansk 
intonation. Konvertitter husker ham som en 
samvittighedsfuld og klog skriftefader, der 
udstrålede stor ro og var god til at lytte. Et 
lille diskret vidnesbyrd om hans tro var den 
nagle, han havde liggende på skrivebordet i 
Køge for at blive mindet om Kristi lidelser.

Anton Dekkers blev født den 7.2. 1922 i 
Nijmegen Holland og døde søndag den 26. 
januar 2014. Han blev begravet lørdag den 
1. februar fra kapellet på Berchmanianum 
i Nijmegen og efterfølgende jordfæstet på 
kirkegården Jonkerbos. Onsdag den 12. 
februar læste generalvikar Lars Messer
schmidt rekviemsmesse for Dekkers i hans 
gamle sognekirke i Køge.

Foto: Katolsk Orientering udateret.

In Paradisum deducant te Angeli.
In tuo advéntu suscipiant te Mårtyres, 

et pérducant te in civitåtem sanctam 
Jerusalem,

Chorus Angelörum te suscipiat, et 
cum Låzaro quondam påupere ætérnam 
håbeas réquiem.
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Wilfrid Stinissen var en flittig 
forfatter, der skrev omkring 30 
bøger fra 1974 til 2013. Her giver 
mag. art Kirsten Krog en oversigt 
over hans forfatterskab.

Tekst: Kirsten Krog

SPIRITUALITET I sit omfangsrige for-
fatterskab kommer Stinissen omkring man-
ge områder i troen, samtidig med, at man 
aldrig er i tvivl om den røde tråd, som går 
igennem alle bøgerne. Det kan være svært 
at opstille en systematisk tematisk oversigt 
over bøgerne. Jeg vil imidlertid forsøge at 
komme med en lidt løs inddeling af forfat-
terskabet ud fra dets temaer: 

Der er bøger, der er centreret om centrale 
kristne ord og tematikker, som tid, eller 
snarere det at have god tid, ”Den lilla boken 
om god tid” (2004) og kærlighed, ”Störst 
av allt är kärleken” (2008). Andre bøger 
tager fat på sakramenter som skriftemålet, 
”Bikten: försoningens sakrament” (1974) 
og eukaristien, ”Bröt som bryts” (1989). 
Endelig er der en bog om Helligånden, 
”Hör du vinden blåsa?” (1989) og en om 
Jomfru Maria, ”Maria i Bibeln – i vårt 
liv” (1981). Om den sidste fortælles det, at 
den blev skrevet, efter at Wilfrid Stinissen 
havde besøgt den franske mystikker Marthe 
Robin, som sagde til ham, at han skulle 
formidle Jomfru Maria til Norden. Når 
man læser disse bøger, som ikke omhandler 
egentlige karmelitiske specialiteter, er man 
ikke i tvivl om, at man har at gøre med 
en forfatter, som er gennemsyret af den 
karmelitiske spiritualitet, som var hans 
åndelige identitet og daglige livsrum. Et 
andet eksempel på en bog om et sådant 
mere generelt emne, som bliver særdeles 
karmelitisk, er bogen ”Jag dör inte – jag 
träder in i livet”, som omhandler døden, 
og blot med sin titel leder tankerne hen på 
Thérèse af Lisieux´ sidste ord.

Størstedelen af forfatterskabet har 
imidlertid også en mere direkte karmelitisk 
tematik. Det gælder både en biografi om 
Thérèse af Lisieux, ”Den enkla vägen till 
helighet” (1999), bøger, der gennemgår 
enkelte bøger af karmelitiske helgener, som 
”Inre vandring” (1985, 1999) som tolker 
Teresa af Avilas bog ”Den inre borgen” og 
”Låt oss ses i din skönhet” (2005), som tolker 
Johannes af Korsets bog ”Åndlig sång”, 
og det gælder bøger som tager temaer fra 
de karmelitiske helgener op, som ”Natten 
är mitt ljus” (1990), som mere bredt tager 
Johannes af Korsets åndelige nætter op og 
”De svagas styrka”, som har Thérèse af 
Lisieux´ ”lille vej” som omdrejningspunkt. 

Flere af disse bøger er gennem tiden blevet 
oversat til dansk. Bedst kendt i Danmark er 
nok hans bog ”I dag er Guds dag”, som har 
små meditative tekster til hver dag i året, 
og som har haft stor betydning for mange 
mennesker.

Katolik og karmelit.
Mange af Wilfrid Stinissens bøger er nået 
langt ud over Den katolske Kirkes grænser 
og læses flittigt og med stort udbytte også 
af protestanter. Hans bøger har da også 
et klart økumenisk præg, forstået på den 
måde, at han langt hen ad vejen behandler 
emner – ikke mindst bønnen – som er 
fælles for alle kristne, men også forstået 
på den måde, at han tydeligvis skriver 
med en bevidsthed om, at hans modtagere 
er kristne fra alle kirkesamfund. Dette 
kommer eksplicit til udtryk flere gange, når 
han i bøgerne imødegår den protestantiske 

læsers modstand f.eks. mod askese. 
Trods denne økumeniske tone, som ofte 
fremhæves ikke mindst af protestanter, 
fornægter katolikken og karmeliten sig 
aldrig. Ser man blot på nogle af de temaer, 
som jeg fremhæver ovenfor, kan man ikke 
være i tvivl om, at her er det en katolsk 
forfatter, vi har at gøre med. Dette fremgår 
også af en titel som ”Eukaristin i prästens 

liv” (2007). Også hans tætte tilknytning til 
det kontemplative klosterliv i karmelitisk 
klædedragt fornægter sig ikke. I 2010 udgav 
Wilfrid Stinissen således på opfordring 
bogen ”Skjul Dig ved bækken Kerit”, som 
udkom på dansk i 2012, og er en håndbog 
og vejledning i levet klosterliv, som er 
tilpasset, så også mennesker, der søger Gud 
udenfor klostermurerne kan få hjælp og 
inspiration.

Som det fremgår af det ovenstående, vil 
det være umuligt at komme med andet end 
en særdeles overfladisk gennemgang af 
Wilfrid Stinissens forfatterskab som helhed. 
Jeg vil derfor nu blot give en smagsprøve på 
tre af hans bøger:

I dine hænder.
Den lille bog ”I dine hænder”, som udkom 
på dansk i 1987 og er en oversættelse 
af bogen ”Fader, jag överlämnar mig åt 
dig” (1986), var den første bog af Wilfrid 
Stinissen jeg læste. Jeg husker, at den 
korte og enkle vejledning dengang gjorde 
indtryk på mig og gav mig en ny vinkel 
ikke blot på mit kristneliv, men også på mit 
hverdagsagtige menneskeliv.

Bogen - som i den danske udgave, jeg 
læste, er på kun cirka 60 sider - er delt op i 
tre hovedkapitler, som omhandler tre skridt 
eller tre grader på vejen til at overgive sig 
til Gud: At sige ja til Guds vilje, at adlyde 
Guds vilje og at være Guds redskab. I 
virkeligheden har denne bog dermed også 
som hovedtema det, som er centralt i hele 

Stinissens forfatterskab: Overgivelsen.
Første skridt handler om passivt med sit 

ja at lade Gud virke i sit liv gennem det, 
som møder os. Stinissen skriver: ”Ved ikke 
at protestere mod det, der sker, men i stedet 
for at sige ja til det, som et budskab fra Gud, 
lever jeg i Guds nærvær. […] Det eneste, 
som er nødvendigt, er en ja-holdning. Jeg 
lader Gud skabe mig”.

Andet skridt er af mere aktiv karakter, 
men stadig drejer det sig om at lade Gud 
gøre sit værk i mig.

I tredje skridt går vi fra Guds værk i os 
til Guds værk gennem os. Hvor jeg i andet 
skridt så at sige gennem Guds værk i mig 
gør ting for Gud, er det altså Gud der gør det 
gennem mig, når jeg er nået til tredje skridt. 
Jeg er blevet et redskab eller en kanal.

Bogen slutter med et vidnesbyrd fra en 
mand, der har oplevet, at ”slippe taget”. 
Han beskriver den angst, som et menneske 
oplever, når det så totalt skal slippe 
kontrollen, men han beskriver også den 
totale forandring, der indtræffer, dér hvor 
man helt lader Gud tage over i ens liv.

Lad os ses i din skønhed.
Én af Wilfrid Stinissens klare forcer er 
hans evne til at formidle til tider svært 
tilgængeligt, ældre mystisk litteratur, 
så det bliver forståeligt for det moderne 
menneske og anvendeligt i en moderne 
tid. Bogen ”Låt oss ses i din skönhet”, som 
desværre ikke er oversat til dansk endnu, 
er et eksempel på dette. I sin gennemgang 
af Johannes af Korsets ”Åndlig sång”, som 
bygger på Højsangen, fremhæver Stinissen 
allerede med valg af titel, skønheden hos 
Gud som noget centralt. Bogen er, som 
Johannes af Korsets digt og Højsangen, en 
kærlighedsskildring af de allersmukkeste 
og vækker hos læseren en længsel efter at 
kende Gud, hvor ordet ”kende” skal forstås 
i bibelsk forstand, som et inderligt, hjertets 

fællesskab med Gud, som kan sammenlignes 
med den elskedes fællesskab med den 
elskende. Når et menneske drages ind i 
dette guddommelige fællesskab, kan det 
let føle sig anderledes og syg. Som Wilfrid 
Stinissen udtrykker det: ”Bruden lider her 
af en sygdom, som alle, der virkelig elsker, 
og som endnu ikke er definitivt forenede 
med sit kærligheds mål, genkender. Men 
eftersom Gud er vor kærligheds ”naturlige” 
objekt – og bruden med alle sine kræfter 
stræber efter ham, føles sygdommen her helt 
ulidelig. I virkeligheden er en sådan person 
meget mere rask end andre, som lever i 
uvidenhed om deres egen bestemmelse 
[…] Er det bedre at være uvidende om sin 
sygdom og leve i en ulykkelig illusion, end 
at være bevidst om sygdommen og kæmpe 
for at overvinde den?” 

Hele bogen er en beskrivelse af, hvad 
denne sygdom gør ved Jesu brud, og hvordan 
hun gennem sygdommen når frem til den 
fuldendte harmoni i Gud. I foreningen med 
Gud erfarer bruden, ”at hele hendes væren 
er omformet i brudgommen”. Blot det at 
læse bogen, vækker længslen efter denne 
kærlighedsforening.

Vi har set Herren.
Til sidst vil jeg nævne en bog om 
bibellæsning, som er oversat til dansk i 
1998, ”Vi har set Herren. Lectio Divina. 
Bibellæsning med troens øjne”. Denne 
bog er vigtig også netop på baggrund af 
de to ovenstående eksempler fra Stinissens 
forfatterskab, da overgivelsen til og 
foreningen med Gud, netop kun kan ske på 
bibelens baggrund. Det er her vi møder ham 
og lærer ham og kende, så vi ved, hvem vi 
overgiver os til og forenes med.

Wilfrid Stinissen henviser til forskellige 
læsemåder. Blandt andet tager han den 
såkaldte firefoldige læsning, som har rødder 
tilbage i middelalderen, op. Metoden eller 
læsemåden går ud fra, at en bibeltekst har 
flere lag. Først og fremmest har den en 
bogstavelig betydning, som vi umiddelbart 
kan læse ud af ordene, den mening, som 
”forfatteren havde i tankerne, da han 
nedskrev teksten”. Men samtidig har den 
også en mere indirekte mening, med tre 
lag: det allegoriske lag, som har at gøre 
med, hvad vi skal tro og ”peger frem mod 
Kristus”; det moralske lag, som viser os, 
hvordan vi skal handle og det anagogiske 
lag, som peger frem mod fuldendelsen.

Bogen tager også op, hvordan vi skal 
forholde os til de ”problematiske” passager 
i Det gamle Testamente, og den lærer os, 
hvordan vi kan ”tygge drøv” på bibeltekster, 
eller hvordan vi har lov til at ”lege” med 
en bibeltekst: ”Vi har lov til at være som 
børn, der leger med teksten, finder på 
helt uventede, originale tolkninger, der 
er tilpasset vor egen specielle situation”. 
Endelig viser bogen, hvordan helgenerne 
og mystikerne har læst bibelen. Jeg tror, 
at netop denne bog af Stinissens hånd har 
særlig betydning og er vigtig som grundlag 
for de bøger, der har mere mystisk karakter. 
Når vi lytter til Gud og nærmer os ham, må 
vi gøre det på Kirkens og bibelens grund.

Et mangfoldigt forfatterskab 
med en rød tråd

Wilfrid Stinissen 2007.  
Foto: Kuno Arnkilde.

”Bogen slutter med et vidnesbyrd fra en mand, der 
har oplevet, at ’slippe taget’. Han beskriver den 
angst, som et menneske oplever, når det så totalt skal 
slippe kontrollen, men han beskriver også den totale 
forandring, der indtræffer, dér hvor man helt lader 
Gud tage over i ens liv.”
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Forsoning og helbredelse  
på Vesterbro 
En gang om måneden holdes 
forsonings- og helbredelsesmesse i 
Jesu Hjerte Kirke i København. 

Tekst: Bjarne Christiansen

REPORTAGE Det er den sidste fredag i 
januar. En kølig aften efter en dag med slud 
og sne. Tummas Planck er taget til Jesu 
Hjerte Kirke Vesterbro i København for at 
deltage i forsonings- og helbredelsesmessen. 
Det gør han, så ofte som hans arbejdstider 
tillader det. Sådan har det været de seneste 
seks år. 

”Messen har et fordybende perspektiv, 
som går et spadestik eller to dybere end en 
almindelig højmesse. Netop fordybelsen 
gør, at messen tager længere tid. Man har 
ikke så travlt,” siger han. 

Forsonings- og helbredelsesmesserne 
begyndte i 2007. Det skete på initiativ af 
pastor Lars Messerschmidt, bispedømmets 
generalvikar, der havde stiftet bekendtskab 
med formen fra nogle kroatiske præster, 
der begyndte at holde dem i Bosnien-
Hercegovina efter krigen på Balkan i 
1990erne. 

Messerne minder om en almindelig søn-

dagsmesse, men varer omkring to timer. 
Der lægges særlig vægt på lovsang, synds-
bekendelse, forsagelse, forbøn, befrielses-
bønner, litani og sakramental velsignelse. 

Før messen kan deltagerne skrive deres 
forbønner på et stykke papir og lægge det 
i en kurv, der under messen bliver båret op 
på alteret og er genstand for fælles forbøn. 
Desuden er der mulighed for skriftemål og 
personlig forbøn, hvad mange deltagere 
benytter sig af. Den personlige forbøn 
varetages af en gruppe lægfolk, som også er 
med til at arrangere messerne.

Messen begynder med lovsange, og under 
sin prædiken taler pastor Messerschmidt 
om de kristnes enhed. 

”Enhed kommer fra Gud, mens de onde 
kræfter arbejder for splittelse i verden. 
Kun ved at vedkende os et medansvar for 
splittelsen og ydmyge os foran Gud, kan 
enheden genoprettes. Enheden får kraft 
gennem vores åndelige vilje til forsoning, 
fordi Jesus får adgang gennem os til at 
forsone. Problemet er, at vi kristne ofte ikke 
er brændende i vores ønske om enhed,” 
siger han til de forsamlede. 

Fire en halv time med bus
Blandt tilhørerne kommer flere langvejs fra. 
En enkelt fra den svenske vestkyst, og det 
betyder en rejse på fire en halv time med 
bus for at nå frem til kirken på Vesterbro. 
Andre kommer fra Aarhus, Esbjerg, Odense 
og byer rundt om på Sjælland. 

Så lang er vejen ikke for Tummas Planck. 
Men for ham som for mange andre står 
bønnen centralt i messen.

”For mig er forsonings- og helbredel-
sesmessen den bedste ramme for bøn. Jeg 
kommer med det, jeg har på hjerte og læg-
ger ind i messen,” siger han. 

Efter kommunionen og helbredelsesbøn-
nerne er der sakramental tilbedelse. Her bli-
ver Jesu Hjerte Kirke i ti minutter det mest 
stille sted på Vesterbro fredag aften, og 
der er god tid til den personlige bøn, inden 
pastor Messerschmidt bærer monstransen 
rundt og velsigner alle.

Messen er ved at være til ende. Deltagerne 
samles ved kirkens Maria-alter, og synger 
Ave Maria. 

Udenfor er aftenen blevet lunere. 
Deltagerne belaver sig på at tage hjem. For 
nogle en længere rejse, for andre en kortere 
tur. For alle med et varmere hjerte, end da 
de kom.

fakta

Åben dør
Forsonings- og helbredelsesmesserne står 

ikke alene. En gang om måneden holdes 
Åben dør, som er et tilbud om en længere 
og mere dybtgående samtale, end der er 
tid til under skriftemålet i forbindelse med 
messen.

Forsonings- og helbredelsesmesse
Datoer: 28/2, 28/3, 25/4, 30/5, 27/6
Tidspunkt: kl. 19.00. Skriftemål fra kl. 18.00
Sted: Jesu Hjerte Kirke, Stenosgade 4, 
København V
Læs mere på: 
www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk

”Jeg fandt hjælp i kirken”
Thomas Halle deltager 
fast i forsonings- og 
helbredelsesmesserne. Her fortæller 
han, hvad de betyder for ham.

PORTRÆT At kirken kunne hjælpe 
mennesker til at komme gennem en 
krise, vidste Thomas Halle intet om, da et 
dødsfald i den nærmeste familie ledte ham 
ind i periode med stor sorg. Sorgen havde 
stået på i en årrække, og han var til tider 
overvældet af en uforklarlig tristhed og 
skrøbelighed.

Thomas Halle er født ind i en katolsk 
familie, og som barn og ung var messen en 
fast del af søndagen. Som voksen gled han 
væk fra kirken og kom kun et par gange om 
året ved bryllupper, dåb og begravelser.

Da sorgen ramte, søgte han hjælp hos 
psykologer og andre behandlere, uden at 
han følte det hjalp ham tilstrækkeligt. 

Det var først, da han for ti år siden kom 

tilbage til kirken, at der skete noget. Han 
kom med i en bedegruppe hvor han lærte 
at bede rosenkransen. Nogle deltagere i 
gruppen havde hørt om forsonings- og 
helbredelsesmessen.

”Selv om jeg er født katolik, vidste 
jeg ikke, at kirken kunne hjælpe mig. 
Rosenkransbønnen og forsonings- og 
helbredelsesmesserne fik mig til at 
genoptage min kirkegang. Jeg begyndte 
igen at værdsætte messen – og på en langt 
dybere måde end tidligere,” fortæller 
Thomas Halle og fortsætter:

”Messen er meget konkret. Man nøjes 
ikke med at bede om generel tilgivelse for 
sine eller andres synder. Man sætter ord på 
de konkrete synder.”

Thomas Halle har erfaret, at messen 
tiltrækker mennesker med de samme behov 
som han selv. 

”Jeg oplevede, at jeg ikke var den eneste. 
Vi var alle i samme båd,” siger han.

Vi har alle brug 
for forsoning 
Forsonings- og helbredelsesmessen 
er en mulighed for at genoprette 
skadede relationer.

Tekst: Bjarne Christiansen

BAGGRUND Mange mennesker lever 
med brudte eller dårlige relationer i deres 
nærmeste familie. Årsagen kan være 
misbrug, alkoholisme, sår fra barndommen, 
en abort eller gammelt fjendskab og nag. 
Her fortæller pastor Lars Messerschmidt 
om baggrunden for messen.

Hvor kommer forsonings- og helbredelses-
messen fra?

”Ideen stammer fra Bosnien. Her fandt 
nogle franciskanske præster ud af, at 
de måtte gøre noget for at forhindre, at 
1990ernes krig på Balkan gentog sig. Hvis 
folk skulle komme videre, var der brug for 
forsoning – både mellem de etniske grup-
per, men også inden for familierne – for 
krigene rækker langt tilbage, og konflikten 
ulmer stadigvæk. Efter krigen begyndte de 
at holde messerne en gang med måneden i 
Sarajevo, og folk strømmede til.

  Ideen var sund, for vi har alle brug for 
forsoning, både i de nære sammenhænge 
og mellem forskellige grupper. En slægt 
har brug for at blive forsonet på grund 
af arvesynden. Messen er det sted, hvor 
forsoningen finder sted på grund af Jesu 
offer på korset.” 

 
Har vi brug for en forsoningsmesse i 
Danmark?

”Ja absolut, også selv om det i Danmark  
ikke er så akut som andre steder i verden. 
Folk skal først opdage deres behov for 
forsoning. Kristus kommer for at forsone 
os med hinanden. Men ofte har det ingen 
effektiv virkning på mennesker, fordi der 
mangler undervisning om, hvad forsoning 
er. For mig selv var det lidt af øjenåbner, da 
den franciskanske præst fra Bosnien sagde, 
at messen er det sted, hvor alle kan blive 
forsonet med hinanden på grund af Kristi 
korsoffer.  

Forsoningen er et element i den alminde-
lige messe, som vi ikke rigtig har opdaget. 
Vi hører ganske vist om forsoning om søn-
dagen, men vi kommer ikke i dybden med 
det og går ud af kirken uden at reflektere 
yderligere over det. Ved forsonings- og hel-
bredelsesmessen understreger vi de særlige 
elementer, der har med forsoning at gøre, 
sådan at deltagerne kan koble deres egen 
forsonings-problematisk til messen.”

Kan man ikke forsone sig under messen om 
søndagen?

”Jo, vi har ikke opfundet en ny messe. 
Men den katolske messe indeholder så 
meget potentiale, og der er så meget frirum, 
for f.eks. bodsliturgien, at vi kan fokusere 
på behovet for forsoning og syndsforladelse 
osv. Under den almindelige messe er 
bodsliturgien hurtigt overstået. Men det kan 
være, at jeg som messedeltager har brug for 
virkelige at fordybe mig i min og andres 
synd og behov for forsoning med Gud og 
med mine medmennesker. Så er der behov 
for at stoppe op og bruge den tid, der er 
nødvendig.

Men vi skal huske på, at enhver messe er 
en forsoningsmesse. Ofte når jeg taler med 
mennesker om 

Pastor Lars Messerschmidt velsigner 
messedeltagerne med monstransen.  
Foto: Niels Messerschmidt.

Thomas Halle: Ved messen er deltagerne i 
samme båd. Foto: Niels Messerschmidt. Fortsættes på side 14▶
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Meddelelse i forbindelse med 
fastetiden og påsketiden 2014
Søndage og påbudte helligdage
Messen og modtagelsen af Herrens legeme 
og blod er centrum i både den enkeltes og 
i Kirkens liv. Kirken har derfor forpligtet 
de troende til at deltage i messen på alle 
søndage og andre påbudte helligdage 
(juledag og Kristi Himmelfart), med mindre 
man har en alvorlig grund til ikke at gøre 
det. På disse dage bør man afholde sig fra 
alle unødvendige aktiviteter, der hindrer én 
i at deltage i messen, i at fejre Herrens dag 
eller i af få den nødvendige hvile. 

Modtagelse af den hellige 
kommunion 
Alle, der har modtaget den første hellige 
kommunion, er forpligtet til at modtage Al-
terets Sakramente mindst én gang om året. 
Har man i årets løb ikke været til kommuni-
on, bør forpligtelsen opfyldes i påsketiden, 
hvor vi fejrer Kristi død og opstandelse og 
hans stadige nærvær iblandt os, medmindre 
der er en rimelig grund til at opfylde den på 
et andet tidspunkt. Påsketiden strækker sig 
fra påskenat til og med pinsedag.

Generelle regler for modtagelsen af 
den hellige kommunion:

1. Det er tilladt at modtage den hellige 
kommunion to gange på én dag, såfremt det 
anden gang sker under en messe og ikke un-
der en Ordets gudstjeneste.

2. Den, der ønsker at gå til kommunion, 
skal mindst én time før kommunionen af-
holde sig fra at spise og drikke, bortset fra 
vand og medicin. Ældre og syge eller dem, 
der passer dem, kan modtage kommunio-
nen uden at faste.

At faste før modtagelsen af den hellige 
kommunion går tilbage til det 3. århundrede. 
Kirken forstår denne faste som en åndelig 
forberedelse og en måde at vise Alterets 
Sakramente ærbødighed på.

Bodens sakramente
Er man sig bevidst at have begået en alvorlig 
synd, er man forpligtet til at skrifte den 
inden modtagelsen af kommunionen. Man 
er i øvrigt forpligtet til at skrifte inden for 
et år, hvis man har begået alvorlige synder. 
Der er ingen forpligtelse til en gang om 
året at skrifte de mindre alvorlige synder; 
men Kirken opfordrer os til regelmæssigt at 
gøre brug af bodens sakramente for at blive 
åndeligt helbredt og vokse i nådens liv.

Årets bodsdage
Alle troende er af Guds lov forpligtet til, 
hver på sin måde, at gøre bod. For at alle 
kan være fælles om en bestemt form for 
bod, har Kirken foreskrevet bodsdage og 
fastetid, hvor de troende ganske særligt 
vier sig til bøn, fromhedsøvelser og 
kærlighedsgerninger, fornægter sig selv ved 
mere trofast at opfylde deres forpligtelser 
og ved faste og afholdenhed.

Fredage er bodsdage
Alle årets fredage, hvor der ikke fejres en 
højtid, er bodsdage. I bispedømmet kan man 
om fredagen i stedet for at afholde sig fra 
kød (abstinens) vælge andre former for at 
markere fredagen som bodsdag, f.eks. ved 
at afholde sig fra anden føde, fra bestemte 
drikke eller fra andet, f.eks. fornøjelser, eller 
ved at øve særlige kærlighedsgerninger, 
bede mere og lignende. Denne frihed til 
selv at vælge formen for bodsøvelse må 
ikke føre til, at man tager fredagen som 
bodsdag mindre alvorlig. I vor tid har 
fredagen desværre skiftet karakter og blevet 
en dag, hvor man morer sig. Vi bør derfor 
passe på, at fredagens gamle karakter af 
bodsdag bliver overholdt for vort eget 
vedkommende. Det gælder også børnene 
og de unge. Det er en særlig udfordring for 
os som katolikker.

Fastetiden
Askeonsdag den 5. marts og langfredag 
den 18. april, som indleder og afslutter 
fastetiden, er både abstinens- og fastedage 
til minde om Herrens egen faste, lidelse og 
død. Disse to dage er forpligtende faste- og 
abstinensdage, dvs. på disse dage skal man 
faste og afholde sig helt fra kødspiser.

At faste betyder, at man højst spiser ét 
fuldt, men enkelt måltid om dagen og lader 
de øvrige måltider være et minimum, hvis 
ikke man helt undlader dem. 

Fastetiden bør være en tid, hvor man 
alvorligt bestræber sig på at udvikle sit 
trosliv, og mere ihærdigt øve kærlighedens 
gerninger. Man bør om muligt undgå fester 
og overdrevne fornøjelser, da fastetiden er 
en alvorens tid. Det gør ikke noget, at vi 
oplever, at fastetiden har en vis karakter af 
strenghed, netop fordi vi ønsker at samle 
os om Jesu lidelse. Så meget desto mere 
vil vi kunne opleve påskens store glæde, 
og vort trosliv vil få et dybere indhold. Det 
er vigtigt, at vi tager fastetiden alvorligt 
og ikke mister den åndelige iver. Det er 
nødvendigt for mange at genopdage den 
åndelige betydning af fastetiden. Forældre 
har et særligt ansvar for, at deres børn og 
unge også går ind i denne tid med den for 
børn og unge mulige forståelse.

Fastebidrag
Faste, bøn og åndelig fordybelse er vigtige 
elementer i fastetiden. Vor fordybelse i 
troen skal dog altid være ledsaget af vilje til 
håndgribelige udtryk for næstekærlighed. 
Derfor er der til fastetiden også knyttet en 
formaning til at give et konkret bidrag til 
nødlidende. Det kan ske ved at deltage i 
’Caritas Danmarks’ fasteaktion eller ved 
på anden måde at bidrage materielt til 
mennesker i nød.

Hvem er forpligtet?
Personer fra 14 år og opefter er forpligtet af 
bestemmelsen om, at fredage er bodsdage og 
askeonsdag og langfredag er abstinensdage 
(kødløse dage); fra man er fyldt 18, til man 
er fyldt 59 år, er man også forpligtet til at 
faste. Forældre opfordres til at tale med 
deres børn og unge om betydningen af at 
overholde Kirkens bestemmelser på dette 
område og til at markere bods- og fastedage 
i familien.

Oliemesse
Messen, i hvilken de hellige olier indvies, 
som bl.a. bruges til dåb, firmelse og de 
syges salvelse, finder sted tirsdag den 15. 
april kl. 17.00  i Sankt Ansgars Domkirke. 
Alle, der har mulighed for det, opfordres 
til at deltage i denne messe, som på en 
særlig festlig måde afspejler fællesskabet i 
bispedømmet. De tilstedeværende præster 
vil ved samme lejlighed overfor biskoppen 
og menigheden forny deres præsteløfter.

Kollekten til Det hellige Land indsamles 
langfredag den 18. april. De kristne i Det 
hellige Land er alvorligt trængt og har brug 
for vores solidaritet. Allerede apostlen 
Paulus anbefalede sine menigheder at støtte 
de fattige i menigheden i Jerusalem. Derfor 
anbefales kollekten indtrængende. Pengene 
går til opretholdelsen af Kirkens aktiviteter 
i Det hellige Land.

København, den 13. januar 2014

+ Czeslaw Kozon

Vi vandrer mod glæden
Tekst: Lisbeth Rütz

Fastetiden giver dig en ny chance
Den 5. marts er det askeonsdag og dermed 
begynder fastetiden. Fastetiden varer 40 
dage (søndagene er ikke fastedage) og er 
en nedtælling til påsken – årets største fest. 
De 40 dage symboliserer de 40 dage, Jesus 
tilbragte i ørkenen. Når man faster, skruer 
man ned for blusset- man spiser mindre 
og mere enkelt. Men fasten er ikke til for 
afsavnets skyld. Vores menneskenatur er 
træg. Vi har brug for et langt tilløb og flere 
chancer. Fastetiden er den årlige chance 
for at rette op på tingene. Den giver os en 
tænkepause og en mulighed for at overveje, 
hvad det er, som fjerner os fra Gud.  Den 
er der, for at gøre os til friere og mere åbne 
mennesker og for at rense os for syndens 
slagger, siger bispedømmets nye bønnebog, 
som også kommer med forslag til, hvad 
man kan gøre, 

Er du glad for lækker mad, så prøv at 
spise lidt mere nøjsomt og giv de penge, du 
sparer til de fattige. Er du meget på facebook 
eller hænger du ud foran fjernsynet, så var 
det nok en idé at skrue lidt ned for forbruget 
og bruge tid på kærlighedsgerninger i 

stedet. For eksempel kan man besøge et 
anstrengende, men ensomt familiemedlem, 
gøre rent i kirken eller udføre socialt 
arbejde, foreslår bønnebogen. Men fasten 
står ikke alene. Den hører sammen med 
bøn og afkald. Hvor fasten betyder afkald, 
afspejler bønnen forholdet til Gud, og 
almissen er knyttet til vor næste. Fasten 
er også en mulighed for at fremelske en 
giverkultur. Vi skal blive bedre til at give 
af os selv, af vores penge og vores tid til 
andre. Vi skal som Teresa af Calcutta siger 
det, give indtil det gør ondt.

Fastiden indledes med askeonsdag, hvor 
vi får askekorset som symbol på, at døden 
er syndens konsekvens (1. Mos. 3,19) men 
også symbol på at Gud blæser livsånden ind 
i støvet (1. Mos 2,7) LR

Her er to bønner - én til askeonsdag og én 
der kan bruges som daglig bøn i fastetiden.

Bøn i fastetiden
Herre, rens os på sjæl og legeme.
Hjælp os med at give slip på falske goder,
hvori vi søger os selv, vores fordel, vores storhed.
Gør os lydhøre for dine tilskyndelser,
for din stille appel i hjertet,
så vi kan blive frie mennesker og følge dig, hvorhen du går.
Amen.

Dagens bøn
Herre,
ved fastetidens højtidelige begyndelse
beder vi dig komme din stridende Kirke til hjælp.
Giv os ved faste og bod at få styrke
til kampen mod de onde ånders magt.
Ved vor Herre Jesus Kristus, din Søn,
som lever og råder med dig i Helligåndens enhed,
Gud, fra evighed til evighed.
Amen.

Bøn til fastetiden og til askeonsdag side 102 i 
Bønnebog. Ansgarstiftelsens Forlag 2013.
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„Bornholmertræf“ i Neuenbeken
Sr. Ansvera fra Bornholm fejrede 
rundt.

Tekst: sr. Maria Georg Loos CPS

ORDENSJUBILÆUM Da sr. Ansvera 
Rohbra og sr. Carina Pöppinghaus i septem-
ber 2013 forlod Bornholm, tænkte de nok 
ikke på, at de allerede februar det følgende 
år ville kunne have „Bornholmertræf“ i 
Neuenbeken i Westfalen. Grunden til det 
var sr. Ansveras 50-års profesjubilæum. 
Den 2. februar 1963 aflagde hun som ung 
søster sine første løfter i Neuenbeken, det 
tyske moderhus for Søstrene af Det dyre-
bare Blod. Til 50-års jubilæet kom en tæt-
pakket bil til Neuenbeken fra København. 
Pastor Niels Engelbrecht, der i mange år 
havde et tæt samarbejde med søstrene på 
Bornholm, havde taget de to trap-
pistbrødre broder Clemens og broder 
Bo med fra øen sammen med hr. John 
Krüger, sr. Carinas efterfølger i sog-
net. Jubelen var stor. Sr. Carina, der i 
mellemtiden er kommet på rette hylde 
som portsøster i Missionshaus Neuen-
beken, kunne tage hjerteligt imod de 
besøgende.

Kl. 10.00 på kyndelmissefesten 
var pastor Niels hovedcelebrant ved 
festgudstjenesten. Søsterkoret sørgede 
sammen med koret fra landsbyen for 
en festlig stemning, og prælat Kraning 
fra Magdeburg prædikede. (Også han 
er en gammel ven af Rønne. Han har 
ofte holdt ferie på den skønne ø).

Under den hellige messe fornyede sr. 
Ansvera og sr. Antonia Jörg deres løf-

ter, som de havde aflagt for 50 og 60 år siden. 
De viste ganske tydeligt, hvordan kongregati-
onen og Kirken er spredt ud over hele verden.

Begge havde jo fået deres uddannelse 
som søstre i Neuenbeken og rejste herfra 
ud i verden. Sr. Ansvera var næsten 50 år i 
Danmark, altså i Nordeuropa, og sr. Antonia 
arbejdede næsten 50 år i Mozambique, 
dvs. i Sydafrika, og begge vendte som 
pensionister tilbage til Neuenbeken. Dagen 
gik videre med familiefest, udveksling af 
de nyeste erfaringer og rundgang i vores 
store kloster. Den næste dag den 3. februar 
steg gæsterne igen ind i bilen for i dejligt 
solskinsvejr at køre tilbage til Norden. 
Hverdagen vender tilbage i klostret; men 
glæden og taknemmeligheden bliver tilbage 
i alles hjerter. Deo gratias.
Oversættelse fra tysk v. Lisbeth Rütz

Caritas får 1,5 millioner  
fra Danmarks indsamling
Lørdag den 1. februar kulminerede 
hele Danmarks indsamling i et 
stort tilrettelagt Tv-show på DR1. 
Caritas kunne for første gang søge 
om del af de indsamlede midler. 

Tekst: Toke F. Nyborg /Caritas

CARITAS Efter flere års dialog mellem 
Caritas og Danmarks Radio omkring ob-
jektive kriterier for, hvem der kan deltage 
i DRs forskellige indsamlinger, får Caritas 
del i Danmarks Indsamling. Det sker ved, at 
10 procent af det indsamlede beløb kan sø-
ges af mindre organisationer til langsigtede 
udviklingsprojekter: 

”Det er desværre fortsat kun de samme 
12 organisationer, der får lov til at være 
med hvert år. Men det er trods alt et 
fremskridt, at der nu er åbnet op for, at 
andre organisationer kan søge om at få 
del i de indsamlede midler,” siger Caritas’ 
generalsekretær, Jann Sjursen.

”Caritas vil fortsat arbejde for en anden 
indsamlingsmodel, hvor de deltagende 
organisationer først og fremmest vælges 
ud fra deres relevans i forhold til årets tema 
og på en måde, så bredden af de folkelige 
organisationer på ulandsområdet i højere 
grad kommer til udtryk,” lægger han til.

Caritas har siden 2010 klaget til Danmarks 
Radio over manglende bredde i Danmarks 
Indsamling og i DR’s andre indsamlinger.

De deltagende organisationer bør i 
følge Caritas afspejle den alsidighed og 
mangfoldighed, som kendetegner det 
danske civilsamfund. Det er trods alt alle 
lyttere og seere, der betaler licens.

Under overskriften ’Når mor mangler’ 
satte dette års Danmarks Indsamling 
fokus på konsekvenserne for de mange 
børn, der må vokse op uden deres mor i 
nogle af verdens fattigste områder. I alt 
blev der indsamlet 87 millioner koner, 
hvoraf Caritas’ får 1,5 millioner kroner. 
De øremærkes hjælp til forældreløse børn 
i Zimbabwe.

Egyptiske kvinder får ordet 
d. 7. marts
Kvindernes internationale bededag 
fejres over hele landet.

Tekst: Danmarks økumeniske 
kvindekomite

ØKUMENIFREDAG den 7. marts er 
det Kvindernes Internationale Bededag! 
Lokalt er vi også med! Tjek ind på www.
kvindebededag.dk og ser, hvor der afholdes 
Bededag i dit område. Indbydere er kvinder 
fra forskellige trossamfund, der sammen 
har tilrettelagt dagen. Velkommen!

Kvinder fra alle Egyptens kristne kirker 
har i år tilrettelagt en gudstjeneste, som 
bruges jorden rundt den første fredag i marts 
på Kvindernes Internationale Bededag. 
Temaet er ”Strømme i ørkenen”.

De sidste tre år har vi hørt meget til 
Egypten og til det arabiske forår i det hele 
taget. Dette forår trækker ud og har bragt 
lidelser til mange mennesker sammen med 
håb om demokrati og mere frihed. Den 
sidste afstemning om en ny forfatning 
bragte håb, men efterfulgtes hurtigt af 
dræbende bomber.

Kvindernes Internationale Bededag fej-
res i flere end 170 lande verden rundt, og i 
Danmark samles kvinder godt 60 steder for 
at stå sammen med de egyptiske kvinder. 
Egyptiske kvinder har samlet en lang række 
tekster og bønner, som på denne dag bliver 
brugt overalt i verden. Hvor det er muligt, 
bliver egyptere, der er bosiddende i Dan-

mark, inddraget i gudstjenesten, hvilket gør 
det hele endnu mere nærværende. 

Egypterne længes efter livgivende strøm-
me i ørkenen, både konkret og i overført 
betydning. Vi danskere længes også ofte ef-
ter livgivende strømme, så teksten har stor 
betydning både for mennesker i Egypten og 
for os i Danmark. 

Hvert år samles der penge ind ved guds-
tjenesten. Sidste år blev i alt kr. 103.996,50 
fordelt mellem kræftramte israelske og pa-
læstinensiske børn samt et fritidssted for 
børn i Polen. Indsamlingen i år har igen 
kvinder og børn i fokus. 

Dorothea Olbrecht, sr. Carina, br. Clemens, 
John Krüger, sr. Ansvera, br. Bo og pastor Niels 
Engelbrecht fra Sankt Ansgars Kirke. Foto: 
Neuenbeken

”Velkommen hjem” i Nykøbing Falster
Hellig Kors Kirke i Bispegade 
åbner dørene med inspirerende 
arrangementer.
Menigheden i Nykøbing Falster indleder 
fasten med at åbne dørene i Bispegade 10-
12 og siger velkommen hjem i dagene 5. til 
den 9. marts 2014. Denne gang indbydes 
til foredraget ”Konvertit, karrierekvinde og 
katolik”.  af  forlægger Maria Krabbe Ham-
mershøy. Psykolog ph. D. Peter Damga-

ard-Hansen fortæller om kroppens teologi. 
Diakon Kaare Nielsen kommer med mo-
bilkirken sammen med sin kone Eva Maria 
og vil være at træffe i byens centrum fredag 
eftermiddag, hvor alle bydes indenfor i mo-
bilkirken til en snak, bøn og velsignelse.

De fire dage kaldes ”Velkommen hjem ” 
– dage, fordi kirken i Bispegade vil være et 
stort, varmt og levende hjerte hvor der er 
åbent næsten 24 timer i døgnet. Og lige som 
i et rigtigt hjem vil der være fælles måltider, 
hvor alle er velkomne.

Der vil være muligheder for at deltage i 
• Fællesmåltider tre gange om dagen
• Morgen- og aftenbøn
• Gospelsang
• Korsvejsandagt
• Rosenkransbøn
• Husbesøg
• Gademission og mobilkirke
• Superspændende oplæg

For yderligere informationer – se Hellig 
Kors Kirkes facebookgruppe, eller kontakt 
sognepræst Gregers Mærsk-Kristensen på 
katolskfalster@yahoo.dk (tlf.: 54 85 07 
39/29 82 72 57) eller menighedsrådsmedlem 
David Noval på david@noval.dk (tlf.: 27 29 
10 76/30 38 29 21)
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På fransk visit
En gruppe pilgrimme fra Amiens og 
Corbie besøgte København.

KØBENHAVN Somme tider kan vi dias-
porakatolikker godt blive lidt misundelige 
på vores franske brødre og søstre. Gavmildt 
spredt ud over hele landet ligger der val-
fartssteder, hvor stærke religiøse traditioner 
går op i en højere enhed med det historiske 
og kulturelle. Og mange af os besøger dem 
flittigt. Men sommetider valfarter fransk-
mændene også til os. Det skete den 24. – 
27. januar, hvor en gruppe fra bispedømmet 
Amiens trodsede kulde, sne og sjap for at 
besøge København. 

Idemand og primus motor bag fransk-

mændenes valfart til København var p. 
Robert Culat, som er præst for den fransk-
talende menighed i København.  Culat tog 
kontakt til biskop Czeslaw og daværende bi-
skop af Amiens msgr. Bouilleret og præsen-
terede dem for ideen. På en forberedelsestur 
til Amiens faldt de mange puslespilsbrikker 
i planlægningen på plads, og franskmæn-
dene fattede interesse for projektet. Men 
hvorfor ville de egentlig til København? Jo, 
de kom for at mindes bispedømmets værne-
helgen Sankt Ansgar, Nordens apostel, der 
kom herop fra det store benediktinerkloster 
i Corbie, som ligger i bispedømmet Amiens.

Vi var rigtig glade for besøget, fortæller 
pilgrimskoordinator Jérôme fra katedralen 
i Amiens.  De københavnske kuldegrader 
kom lidt bag på franskmændene, indrøm-
mer Jérôme, der med et smil beskriver 

temperaturen i Køben-
havn som ”meget frisk”. 
Franskmændene havde 
fire tætpakkede dage 
i København, hvor de 
blandt andet mødte ge-
neralvikar Lars Messer-
schmidt, der satte dem 
ind i dansk kirkehistorie 
og talte om ordensliv i 
Danmark med Jesu Små 
Søstre og Sankt Joseph 
Søstrene.

Franskmændene dyk-
kede ned i danmarks-
historien under besøg 
på Nationalmuseet og 
Amalienborg og ople-
vede en bid af Christian 
IV´s København under 
besøget i Trinitatis Kirke 
og Rundetårnet. Det var 
første gang i Danmark for så godt som alle. 
Men de har mod på en genvisit, om to, tre 
år, hvor de vil kombinere besøget i Køben-
havn med besøg på Ansgarstederne i Sve-
rige, fortæller Jérôme.

Et af rejsens højdepunkter var en festve-
sper for Sankt Ansgar i domkirken, hvor 
Sankt Ansgars relikvier blev båret i festlig 

procession gennem kirken og biskop Cze-
slaw prædikede over bispedømmets værne-
helgen.

Amiens ligger ca. 120 kilometer nord 
for Paris og er især kendt for sin gotiske 
katedral. De fleste i gruppen kom fra Corbie, 
byen med det store benediktinerkloster, hvor 
som Sankt Ansgar var munk. Klostret blev 
opløst i 1790 efter den franske revolution; 
men rester fra bygningerne kan stadig ses 
på byens museum, og en stor portal står 
tilbage.            LR

”Lourdes gør altid noget ved en”
Georg Høhling fortæller om 
Lourdesvalfarten.

INTERVIEw Du er gået ind i arbejdet 
med at videreføre Lourdesvalfarten – hvad 
er din baggrund?

Jeg var formand for valfarten fra midt i 
80´erne indtil 1998, hvor Anne Storm tog 
over, så jeg kender jo valfarten rigtig godt. 
I 2012 stoppede jeg som formand for FAKS 
(foreningen for katolske skoler) og fik så 
mere overskud til andre ting. Bestyrelsen 
valgte mig til ny formand i september 2013.

Hvorfor har I ændret på konceptet i år?
Vi har opgivet at leje vores eget fly, fordi 

det simpelthen er for dyrt. Tidligere lejede 
vi et fly til Lourdes, og det fløj så tilbage 
med tomme sæder. I år er konceptet lidt 
anderledes. Vi flyver med KLM til Am-
sterdam, hvor vi skifter og flyver videre 
til Toulouse. Her bliver vi hentet af bus-
sen som kører os til Lourdes. Det gør, at 

vi kan banke prisen ned på 7.500 kr. med 
fuld pension. Hjælperne betaler 4.500 kr. 
Det er første gang, vi prøver det nye kon-
cept, så vi er lidt forsigtige og har reser-
veret 60 pladser. Ca, 20 af deltagerne vil 
være deltagere, der har brug for assistance. 

Er der ellers ændringer?
Nej, i det store og hele kører konceptet 

videre. Vi vil dog godt arbejde på, at flere 
unge mennesker kommer ind og påtager 
sig ansvar på valfarten. Kontinuiteten er 
vigtig., så der bliver daglige messe. Vi 
er med i sakraments- og lysprocession 
og tilbedelse. Der bliver mulighed for 
personligt skriftemål. Det stærke fællesskab 
mellem deltagerne er også noget, man 
lægger mærke til, når man er med for første 
gang. .

Hvad betyder Lourdes for dig selv?
Meget. For eksempel friede jeg til min 

kone foran Lourdesgrotten. En af de gode 
ting ved Lourdesvalfarten er, at der bliver 
byttet om på rigtig mange ting. Måske kom-
mer du derned som hjælper og opfatter dig 
selv som den stærke, der skal gøre en hel 
masse for andre. Men når du ser de ressour-
cer, de syge har, er det faktisk mange gange 

dem, der styrker dig.
Skal man være troende for at være med?
Overhovedet ikke. De fleste er katolikker; 

men der er da også mange protestanter med. 
Eller mennesker som slet ikke tror på noget. 
De oplever alle sammen, at Lourdes gør 
noget ved dem. Det er sket mange gange, at 
folk er begyndt at gå til undervisning efter 
de kom hjem og senere konverterede.

Er Lourdes det eneste I ser?
Nej, vi har lagt en heldagstur 

til Gavarnie ind i programmet.  
Gavarnie er et af de mest po-
pulære turistmål i Pyrenæerne. 
Her kommer vi ud i bjergene i 
et fantastisk naturskønt område 
med mange vandfald.        LR

Messen i Sakramentskirken med den fransksprogede 
menighed. Fra venstre mod højre p.  Bertrand Ledieu, 
sognepræst i Corbie, p. Dominique Guillot, p. André Bouzy 
og p. Robert Culot, præst for den fransksprogede menighed i 
Danmark. Foto: Jérôme Seille´.

En flok frysende franske pilgrimme klar til 
sightseeing i Nyhavn. Foto: Jérôme Seille´

fakta

Lourdes i tal
Sidste statistik fra 2012
2.443.380 overnatninger
38 % af gæsterne i Lourdes er franskmænd
62 % udlændinge. Den største gruppe 

udlændinge er med 23,5 % italienere. 
”Andre” (herunder for eksempel danskere) 
er 9 %.  7 % er spaniere, 6 % englændere, 
5 % belgiere, 3 % kommer fra Nord- og 
Sydamerika, 3 % fra Tyskland, 2 % fra 
Holland, 1,5 % fra Schweiz,  1,5 % fra 
Asien, Oceanien og Australien

Gæsterne overnattede gennemsnitlig tre 
nætter

Kilde: Turistkontoret i Lourdes

fakta

Få mere at vide om Lourdes
På den nordiske valfartskomites side www.
lourdes.dk kan du læse om Bernadette 
Soubirous og åbenbaringernes historie. Her 
kan du også finde praktiske oplysninger om 
årets valfart, og læse om byen Lourdes.

En søgning på Sankt Andreas Biblioteks 
hjemmeside www.sanktandreasbibliotek.dk  
viser 76 poster om Lourdes. Der er titler på 
de skandinaviske sprog, engelsk, tysk og 
fransk.

Bøgerne kan lånes ved personligt frem-
møde eller gennem dit lokale folkebiblio-
tek.

Sankt Andreas bibliotek ligger på Gl. 
Kongevej 15. Åbningstiden er tirsdag 
og torsdag 10.00-12.00 og 13.00-16.45. 
Onsdag og fredag 10.00-12.00 og 13.00-
16.00, tlf: 33 55 60 90. 

Procession den 7. december 2013 ved festen for  Den uplettede Undfangelse.  
Foto: Les Sanctuairies de Lourdes.

I regn og rusk foran grotten 
februar 2014 Foto: Les 
Sanctuairies de Lourdes.
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1. grøn. Lørdag i 7. alm. uge. (III Ps).
Eller hvid. Gudsmoders lørdagsmesse.
1 Sl 141,1-2.3+8
+ Herre tag imod min bøn som et røgelsesoffer.
L.: Jak 5,13-20. Ev.: Mark 10,13-16.
Bededag for præste- og ordenskald.

2. grøn. 8. ALM. SØNDAG. (IV Ps)
! Gl. Cr. Alm.S.pf.
1.L.: Es 49,14-15;
1 Sl 62,2-3.6-7.8-9ab.
+ Kun hos Gud finder min sjæl ro.
2.L.: 1 Kor 4,1-5. Ev.: Matt 6,24-34.

3. grøn. Mandag i 8. alm. uge. (IV Ps).
1 Sl 111,1-2.5-6.9+10c
+ Herren husker på sin pagt for evigt.
Eller Halleluja.
L.: 1 Pet 1,3-9. Ev.: Mark 10,17-27.

4. grøn. Tirsdag i 8. alm. uge. (IV Ps).
Eller hvid. Casimir, (†1483).
1 Sl 98,1.2-3ab.3c-4
+ Herren har kundgjort sin frelse.
L.: 1 Pet 1,10-16. Ev.: Mark 10,28-31.
Lucius, pave og martyr (†254), kan ihukommes i 
Domkirken.
Det almindelige kirkeår afbrydes her og genoptages 
mandag den 9. juni (2.pinsedag).

                     FASTETIDEN

5. viol. ASKEONSDAG. (IV Ps).
Faste pf. IV.
1.L.: Joel 2,12-18;
1 Sl 51,3-4.5-6a.12-13.14+17.
+ Herre, vær os nådig, for vi har syndet!
2.L.: 2 Kor 5,20—6,2. Ev.: Matt 6,1-6.16-18.
Faste- og abstinensdag.
Askeindvielse kan foretages ved hver menigheds 
messe eller ordets gudstjeneste.

6 . viol. Torsdag efter askeonsdag. (IV Ps).
Faste pf.
1 Sl 1,1-2.3.4+6
+ Lykkelig den mand, der tager sin tilflugt til Herren
L.: 5 Mos 30,15-20. Ev.: Luk 9,22-25.

7. viol. Fredag efter askeonsdag. (IV Ps).
Faste pf.
1 Sl 51,3-4.5-6a.18-19
+ Et sønderbrudt og sønderknust hjerte
afviser du ikke, Gud.
L.: Es 58,1-9a. Ev.: Matt 9,14-15.
Perpetua og Felicitas, martyrer (†204) kan ihukom-
mes

8. viol. Lørdag efter askeonsdag. (IV Ps).
Faste pf.
1 Sl 86,1-2.3-4.5-6
1Vis mig din vej, Herre, så jeg kan vandre i din 
sandhed
L.: Es 58,9b-14. Ev.: Luk 5,27-32.

9. viol. 1. SØNDAG I FASTEN.
!Cr. Særl.pf.
1.L.: 1 Mos 2,7-9; 3,1-7;
1 Sl 51,3-4.5-6a.12-13.14+17.
+ Gud, vær os nådig, for vi har syndet!
2.L.: Rom 5,12-19 eller 5,12.17-19 Ev.: Matt 4,1-11.

10. viol. Mandag i 1.uge i fasten. (I Ps).
Faste pf.
1 Sl 19,8.9.10.15
+ De ord, jeg har talt til jer, er ånd og liv.
L.: 3 Mos 19,1-2.11-18. Ev.: Matt 25,31-46.
Marie Eugénie Milleret (†1898) kan ihukommes.

11. viol. Tirsdag i 1.uge i fasten. (I Ps).
Faste pf.
1 Sl 34,4-5.6-7.16-17.18-19
+ Herren befrier dem fra alle deres trængsler.
L.: Es 55,10-11. Ev.: Matt 6,7-15.

12. viol. Onsdag i 1.uge i fasten. (I Ps).
Faste pf.
1 Sl 51,3-4.12-13.18-19
+ Et sønderbrudt og sønderknust hjerte afviser du 
ikke, Gud.
L.: Jonas 3,1-10. Ev.: Luk 11,29-32.

13. viol. Torsdag i 1.uge i fasten. (I Ps).
Faste pf.
1 Sl 138,1-2a.2b-3.7c-8
+ Den dag jeg råbte, Herre, svarede du mig.
L.: TilfEst C 12.14-16.23-25 Ev.: Matt 7,7-12.
1-års dagen for pave Frans’ valg (2013).
Mindes i menighedernes forbønner.
2-årsdagen for biskop Hans Ludvig Martensens død 
(2012). Mindes i menighedens forbønner

14. viol. Fredag i 1.uge i fasten. (I Ps).
Faste pf.
1 Sl 130,1-2.3-4.5-6.7-8
+ Hvis du, Herre, vogted på skyld, hvem kunne da 
bestå, Herre?
L.: Ez 18,21-28. Ev.: Matt 5,20-26.

15. viol. Lørdag i 1.uge i fasten. (I Ps).
Faste pf.
1 Sl 119,1-2.4-5.7-8
+ Lykkelig den, der vandrer efter Herrens lov.
L.: 5 Mos 26,16-19. Ev.: Matt 5,43-48.

16. viol. 2. SØNDAG I FASTEN.
! Cr. Særl.pf.
1.L.: 1 Mos 12,1-4a;
1 Sl 33,4-5.18-19.20+22.
+ Lad din godhed komme over os, Herre, for vi 
venter på dig.
2.L.: 2 Tim 1,8b-10. Ev.: Matt 17,1-9.

17. viol. Mandag i 2.uge i fasten. (II Ps).
Faste pf.
1 Sl 79,8.9.11.13
+ Herre, gengæld os ikke vore synder.
L.: Dan 9,4b-10. Ev.: Luk 6,36-38.
Patrick, biskop (†471) kan ihukommes.

18. viol. Tirsdag i 2.uge i fasten. (II Ps).
Faste pf.
1 Sl 50,8-9.16b-17.21+23
+ Den, der bringer takoffer, ærer mig, ham lader jeg 
se Guds frelse.
L.: Es 1,10.16-20. Ev.: Matt 23,1-12.
Cyrillus af Jerusalem, biskop og kirkelærer (†386) 
kan ihukommes.

19. hvid Onsdag JOSEF, Jomfru Marias brudgom 
(h)
Gl.Cr.Sankt Josefs pf.
1.L.: 2 Sam 7,4-5a.12-14a.16
1: Sl 89,2-3.4-5. 27+29
+: Hans slægt skal blive for evigt.
2.L.: Rom 4,13.16-18.22
Ev.: Matt 1,16.18-21.24a eller: Luk 2,41-51a

20. viol. Torsdag i 2.uge i fasten. (II Ps).
Faste pf.
1 Sl 1,1-2.3.4+6
+ Lykkelig den mand, der tager sin tilflugt til Herren
L.: Jer 17,5-10. Ev.: Luk 16,19-31.

21. viol. Fredag i 2.uge i fasten. (II Ps).
Faste pf.
1 Sl 105,16-17.18-19.20-21
+ Husk de undere, Herren gjorde.
L.: 1 Mos 37,3-4.12-13a.17b-28.
Ev.: Matt 21,33-43.45-46.

22. viol. Lørdag i 2.uge i fasten. (II Ps).
Faste pf.
1 Sl 103,1-2.3-4.9-10.11-12
+ Herren er barmhjertig og nådig.
L.: Mika 7,14-15.18-20. Ev.: Luk 15,1-3.11-32.

23. viol. 3. SØNDAG I FASTEN.
! Cr. Særl.pf.
1.L.: 2 Mos 17,3-7;
1 Sl 95,1-2.6-7c.7d-9.
+ Om I dog i dag ville lytte til Herren! Gør ikke 
jeres hjerter hårde!
2.L.: Rom 5,1-2.5-8.
Ev.: Joh 4,5-42 eller 4,5-15.19b-26.39a.40-42.

24. viol. Mandag i 3.uge i fasten. (III Ps).
Faste pf.
1 Sl 42,2.3.;Sl 43,3.4
+ Min sjæl tørster efter Gud, den levende Gud,
hvornår kan jeg komme og se Guds ansigt?
L.: 2 Kong 5,1-15. Ev.: Luk 4,24-30.

I 3.uge i fasten kan man på en af hverdagene til 
fremme af dåbskatekesen vælge at læse tekster til 3. 
søn dag i fasten.
I så tilfælde bedes også den særlige præfation.

25. hvid. Tirsdag HERRENS BEBUDELSE (h)
Gl.Cr.Særl.pf
1.L.: Es 7,10-14
1: Sl 40,7-8a.8b-9.10.11
+: Se, jeg kommer, Herre, at gøre din vilje!
2.L.: Hebr 10,4-10 Ev.: Luk 1,26-38

26. viol. Onsdag i 3.uge i fasten. (III Ps).
Faste pf.
1 Sl 147,12-13.15-16.19-20
+ Jerusalem, lovsyng Herren!
L.: 5 Mos 4,1.5-9. Ev.: Matt 5,17-19.

27. viol. Torsdag i 3.uge i fasten. (III Ps).
Faste pf.
1 Sl 95,1-2.6-7.8-9
+ Om i dag I dog ville lytte til ham! Gør ikke jeres 
hjerter hårde!
L.: Jer 7,23-28. Ev.: Luk 11,14-23.

28. viol. Fredag i 3.uge i fasten. (III Ps).
Faste pf.
1 Sl 81,6c-8a.8bc-9.10-11ab.14+17
+ Jeg er Herren din Gud; hør, mit folk.
L.: Hos 14,2-10. Ev.: Mark 12,28b-34.

29. viol. Lørdag i 3.uge i fasten. (III Ps).
Faste pf.
1 Sl 51,3-4.18-19.20-21b
+ Troskab ønsker jeg, ikke slagtofre.
L.: Hos 6,1-6. Ev.: Luk 18,9-14.

30. viol. eller rosa. 4. SØNDAG I FASTEN. (IV Ps).
! Cr. Særl.pf.
1.L.: 1 Sam 16,1b.6-7.10-13a;
1 Sl 23,1-3a.3b-4.5.6.
+ Herren er min hyrde, jeg lider ingen nød.
2.L.: Ef 5,8-14.
Ev.: Joh 9,1-41 eller 9,1.6-9.13-17.34-38.

31. viol. Mandag i 4.uge i fasten. (IV Ps).
Faste pf.
1 Sl 30,2+4.5-6.11-12a+13b
+ Herre, jeg priser dig, for du har trukket mig op fra 
dybet.
L.: Es 65,17-21. Ev.: Joh 4,43-54.

I 4.uge i fasten kan man på en af hverdagene til 
fremme af dåbskatekesen vælge at læse tekster til 4. 
søndag i fasten.
I så tilfælde bedes også den særlige præfation.

Liturgisk KalenderDet sker i Bispedømmet
Februar
Fredag 28. kl. 19.00-21.30: Forsonings- og helbredelses-
messe, for de aborterede og dødfødte børn. Sted: Jesu 
Hjerte Kirke, Kbh., v/ pastor Lars Messerschmidt m.fl. 
Skriftemål fra kl. 18.00. 
Info: www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk

Marts
Lørdag 1. kl. 14.30-17.00: Voksenkatekese: Tema: Un-
gdomsteologi v/ p. Christian Noval. Sted: Sankt Ansgars 
Kirkes menighedslokaler, Bredgade 69, Kbh. Kr. 40,- til 
materialer, kaffe og te. Slutter med messe kl. 17.00

Lørdag 1. kl. 17.00-21.00: Nightfever, tilbedelse, mu-
lighed for samtale med en præst og skriftemål. Sted: 
Sankt Ansgar Kirke, Bredgade, Kbh.

Torsdag 13. kl. 20.00-23.00: Natkirke, Sakramentskirken, 
Nørrebrogade, Kbh. for alle interesserede. Der er mu-
lighed for tilbedelse, personlig forbøn, for at tale med en 
af medarbejderne, eller blot for at nyde stilheden og roen 
i kirkerummet. Man kan komme og gå som det passer. 
Aftenen slutter med sakramental velsignelse ca. 22.45.

Fredag 14. kl. 18.00-19.30: ”Åben dør”. Personlig forbøn 
og samtale, v/ pastor Lars Messerschmidt m.fl., sted: Jesu 
Hjerte Kirkes Menighedssal, Kbh. 
Info: www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk

Lørdag 15. kl. 15.00: To oplæg om 2. Vatikankoncil v/ 
Hans Christensen og Kaare Rübner Jørgensen i anledn-
ing af Sankt Andreas Biblioteks fødselsdag. Sted: Sankt 
Andreas Bibliotek, Gl. Kongevej 15, Kbh. Tilmelding: 33 
55 60 90 eller bibliotek@katolsk.dk 

Mandag 17. kl. 19.00-20.00: Meditationsaften, derefter 
kaffe og te. Sted: Strandvejen 91, Kbh. Ø

Lørdag 29. kl. 14.30-16.30: Temalørdag: ”Præsten, der 
kom i Paradis uden at dø – opbrud fra en præstegerning i 
Folkekirken til et liv på en stillehavsø, v/ Vilhelm Stender. 
Sted: Sankt Therese Kirke, Bernstorffsvej 56, Hellerup

Søndag 30. kl. 14.30: Foreningen “Vi er også kirken” 
(VEOK) afholder sin årlige generalforsamling i Medborger-
huset Danasvej 30B. 1910 Frederiksberg. Alle, medlem-
mer og ikke-medlemmer - er velkomne.

Første og sidste onsdag i måneden kl.17.30–19.30: 
Hjælp til misbrugere og pårørende ved den katolske or-
ganisation Cenacolo. Rådgivningen finder sted i Bredgade 
69 A, Kbh. K. Tlf.: 51 53 41 60

Skt. Thomas Fællesskabet inviterer til eukaristi, lovprisn-
ing og katekese. Sted: Oratoriet, Vor Frue Kirke, Ryes-
gade 26, Aarhus C. Info: p. Herbert, SJ 87 30 70 42 eller 

24 27 86 89, eller Jan Zieleskiewicz 50 29 13 57, 
e-mail: johny.zet@gmail.com
Datoer: onsdage 12/3, 19/3, 26/3, 2014 kl. 19.00-21.00

Skt. Thomas Fællesskabet inviterer til tilbedelse, 
Sakramentet udstilles. Intentionen er messen for de syge, 
der afholdes 1. onsdag i måneden. Sted: Vor Frue Kirke, 
Ryesgade 26, 8000 Aarhus C. Datoer: fredage 28/2, 28/3, 
2/5 og 30/5 kl. 19.00-24.00.

Messe med forbøn for de syge afholdes hver den 1. 
onsdag i måneden kl. 19.00-21.00, sted: Vor Frue Kirke, 
Ryesgade 26, 8000 Aarhus C. Datoer: 5/3, 2/4, 7/5 og 4/6.

Konvertitkursus hver torsdag kl. 19.30 i Sankt Ansgar 
Kirkes menighedslokaler, Bredgade 69 A, Kbh. Der er 
ingen tilmelding – mød blot op!

Der er MobilKirke 1. og 3. torsdag mellem kl. 20.00 og 
22.00. Der er mulighed for samtale, forbøn, velsignelse, 
samt kaffe og kage. Mobilkirken står på Gammel Torv i 
København. Alle er velkomne.
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Pius XII og jøderne
”Romerske jøder blev reddet i klostre”, er overskriften på en 
artikel i K.O. nr. 2 (7. februar 2014). Det var en rednings-
aktion, ”der var koordineret ovenfra med pave Pius XII’s 
vidende og accept”, læser man vIdere. Nu er Anna Foa, der 
kommer med disse oplysninger, langtfra den eneste, der gen-
nem tiden har talt om Pius XII’s indsats for at redde jøder fra 
at havne i kz-lejre. Mest ihærdige har amerikanerne Ronald 
J. Rychlak og Margherita Marchione været, for de mener, at 
ingen reddede flere jøder end netop Pius XII. Flere millioner 
skulle det have været. De medtager dog også redningen af 
de danske jøder i oktober 1943, hvilket blot afslører deres 
uvidenhed og manglende seriøsitet.  Så lad mig fortælle, 
hvad vi på nuværende tidspunkt ved. I Rom var der under 
krigen 1.120 religiøse institutioner for kvinder og 152 for 
mænd. Af dem vides med sikkerhed 155 at have skjult jøder, 
hvilket vist ikke kan siges at være noget imponerende antal.

Pave Pius XII’s aktive indsats for redning af jøder strider 
desuden imod flere kendsgerninger. Den ene er hans noto-
riske antisemitisme - dokumenteret i hans indberetninger 
som nuntius om revolutionen i München i november 1918. 
Hvor udbredt denne antisemitisme var i Vatikanet, ses af 
kardinal Maglione’s accepterende påtegnelse på den nu sa-
ligkårede ærkebiskop Stepinag af Zagrebs indberetning af 
24. maj 1943, om hvorfor det var nødvendigt at ”fjerne” 
jøder fra Kroatien. Det er nemlig alle de stereotype katolske 
fordomme mod jøder, der her bringes til torvs.

Den anden kendsgerning er, at Pius XII trods gentagne 
opfordringer konstant afviste at kritisere nazisternes og de-
res medløberes rædselsgerninger. Og det uanset om ofrene 
var jøder eller polske katolikker. Det fremgår af de akter, 
Vatikanet har ladet offentliggøre i 11-bindsværket ”Actes et 
documents du Saint Siège relatifs à la seconde guerre mon-
diale”, der udkom i 1970’erne. Den tredje, at kardinal Rossi 
i februar 1944 beordrede alle jøder, der skjulte sig i Vatika-
net, om at forlade Den hellige Stols territorium. Da nogle 
af kardinalerne protesterede herimod, fik de ifølge kardinal 
Tardini at vide, at beslutningen var truffet efter ordre fra pa-
ven. Nogenlunde samtidig udgik der fra Vatikanet en ordre til 
alle ordenshuse i Rom, om at de ikke måtte iklæde de skjulte 
jøder gejstligt tøj, noget de havde gjort for at undgå, at tyske 
tropper, hvis de foretog en razzia, skulle kunne identificere 
de jødiske beboere. I samme forbindelse kunne også næv-
nes det forbud, ungarske biskopper fik mod at udstede falske 
dåbsattester til jøder, så de undgik deportation. Sluttelig bør 
vel også nævnes, at flere norditalienske biskopper direkte 
opfordrede deres befolkninger til at angive til de tyske myn-
digheder, hvor jøder skjulte sig - noget, der efter min me-
ning ville have været utænkeligt, hvis der havde foreligget 
en hemmelig, men dog generel opfordring fra paven om at 
hjælpe jøder på flugt. Indtil videre har ingen da heller kunne 

fremlægge et sådant dokument. Så længe historikerne ikke 
har adgang til papirerne fra Pius XII’s pontifikat, må denne 
pave derfor vedblive med at stå som den tavse pave.

Adgang til disse papirer forventes ifølge artiklen at blive 
givet senere i år. Når jeg stiller mig tvivlende over for rig-
tigheden heraf, skyldes det Vatikanets normale praksis med 
at frigive akter fra hele pontifikatsperioder, for Pius XII’s 
vedkommende altså tiden indtil 1958. Og så kommer et 
nyt problem på banen, nemlig Vatikanets aktive hjælp til 
flygtende og skjulte nazistiske krigsforbrydere i årene efter 
krigen (Eichmann, Mengele m.v.). Tør pave Frans virkelig 
lade os få sandheden at vide om denne hjælp, der ifølge 
tilgængelige amerikanske efterretningskilder også skulle 
belaste den senere pave Paul VI?

Kaare Rübner Jørgensen, 2000 Frederiksberg

forsoning, så siger jeg til dem: 
”Næste gang du går til messe, kan du tage dette problem 
med dig og i åndelig forstand lægge det på alteret.”

Er det ikke nok at bede for forsoning én gang for alle?
”Nej. Erfaringen viser, at selv om enhver messe 

indeholder hele Kristi forsoning, så kan vi ikke rumme det. 
For at jeg i mit hjerte kan bære hele min slægts behov for 
forsoning, skal der ofte megen bøn til. Derfor gentager vi 
messen. 

Det gælder ikke kun den enkelte og slægten. Under 
messen beder vi for hele verden, for kirken har fået som 
mandat af Kristus at bringe dette ud til hele verden, og nu 
gør vi vores bedste.”

Hvem har især brug for forsonings- og helbredelsesmessen?
”Vi har alle brug for forsoning. Men ikke alle er klar 

over det. Messen er stedet for forsoning, og eukaristien er 
forsoning. Men vi er ofte blinde for den side af troslivet, 
og det skyldes nok, at vi har en psykologisk tilgang til 
vores ansvar. Det er ikke mit ansvar, det er miljøet eller 
mine bedsteforældre. Vi fralægger os ansvaret, og det 
gælder også ansvaret for at blive forsonet. Men forsoning 

er en kerne-optik i katolsk lære og praksis. Bare tænk på 
Fadervor: Tilgiv os vore synder – ligesom også vi gør det. 
Dét er forsoning. Tilgivelse og forsoning er bare to ord for 
det samme.

Et meget katolsk element er forsoning med de afdøde. 
Ofte tænker vi, at når de døde er lagt i graven, så er der 
ingen relation mellem dem og os længere. Her kommer 
kirkens lære om skærsilden ind og siger, at de afdøde har 
brug for forsoning med os. Det kan ske under messen. I 
himlen er alle forsonet, men vi skal bruge livet på jorden til 
at blive forsonet. De døde kan ikke forsone sig med os, men 
vi her på jorden kan forsone os med dem.

Forsoning er genoprettelse af fællesskab mellem 
mennesker. Fællesskabet er belastet eller gået i stykker 
på grund af folks ondskab eller forkerte handlinger. Og 
så kom Kristus og sagde, at nu skal vi genoprette det. 
Guds kærligheds norm skal samle os. Så begynder en 
guddommelig proces, og hvor den fører hen, er altid 
spændende at se.”

Kan ikke-katolikker deltage i messen?
Der kommer også protestanter til messerne, og jeg har talt 

med nogle af dem om skærsilden, slægtstræet og behovet for 
forsoning med de afdøde, og de har ingen vanskeligheder 
med at forholde sig til det. For dem er det indlysende, og 
det er interessant, for det er netop et af de punkter, hvor 
reformationen skiller os katolikker fra protestanterne. På 
den måde bliver messen en økumenisk begivenhed.

Dæmoner, forsagelse og befrielsesbønner – hvor bliver det 
glade budskab af?

”Udefra kan det lyde dystert med dæmoner og forsagelse. 
Men man tager alt møget med til messen og lægger det ved 
korsets fod, så Gud kan forvandle det. Dét er det glade 
budskab.” 

Har du oplevet, messerne har ført til forsoning for 
deltagere?

”Ja, bestemt. Mange er kommet og har fortalt mig, at 
messerne har hjulpet dem til at forsone sig med andre, og 
nogle har oplevet fysisk helbredelse.” 

Læserne skriver

Læserbreve 
Indsendte indlæg skal forsynes med navn, adresse og 
telefonnummer.

· Kun navn og postnr. offentliggøres i bladet.
· Max. grænse for læserbreve: 400 ord. (vi forbeholder os ret 

til at forkorte læserbreve over denne længde).
·Max. grænse for kommentarer 800 ord. KO bringer en 

kommentar pr. nummer.
·Læserbreve kan indsendes som e-mail til  

redaktion@katolskorientering.dk
Eller som brev til: Katolsk Orientering, redaktionen,  

Gl Kongevej 15, 1610 København V.
Katolsk Orientering bringer ikke læserbreve eller kommen-

tarer som har været trykt i andre medier.

”Messen er det sted, hvor alle kan blive 
forsonet med hinanden på grund af 
Kristi korsoffer.”

Pastor Lars 
Messerschmidt 
hørte første gang 
om forsonings- og 
helbredelsesmessen fra 
en franciskansk præst i 
Bosnien, som han mødte 
under en konference 
i Polen. Foto: Niels 
Messerschmidt.

Fortsat fra side 9▶

Farvel
Jeg ønsker desværre ikke mere at modtage Katolsk 
Orientering.

Jeg er døbt katolsk og har praktiseret min katolske lære i 
mange år. Nu er jeg 67.

Jeg føler en sådan lede ved den måde Den katolske Kirke 
forholder og har forholdt sig til alle de misbrug katolske 
præster har foretaget på børn, at jeg er blevet flov over at

være katolik. Nu har jeg tænkt over det nogle år, men jeg 
synes stadig ikke Den katolske Kirke tager nok afstand til 
de forfærdende sager. Især den praksis der er blevet

brugt med bare at flytte disse kriminelle præster rundt til 
andre sogne. Hvor er deres og deres foresattes tro på Vor 
Herre henne? Deres tro kommer meget mærkeligt til udtryk

Stella Andersen, 7680 Thyborøn 

Pius XII og jøderne
Et par ord angående artiklen debat om Pius XII på side 1 i 
nr. 2 af 7. februar 2014.02.11

Rygterne verserede jo, at jødiske børn kom i Vatikanet 
for beskyttelse var kun rygter. At det var i klostre kan vise 
sig bedre, men at Pius’ samtykke dertil skal tolkes som 
beundringsværdig aktiv støtte for helligkåring, forekommer 
mere end tvivlsomt.

Før han blev valgt til pave, var Pius XII nuntius i 
Tyskland, bosiddende i Berlin. Hans usikre, konfliktsky 
larmende tavshed, trods gentagne henvendelser om aktiv 
indgriben mod Hitler-regeringens forfølgelser, ikke kun de 
jødiske, men absolut også kristne, særligt katolske tyskere, 
glemmes ikke!

B.-M. Olsen, 1302 København K.

Hvem er blevet spurgt?
Ole Dam skrev i sidste nummer et klogt indlæg om ”De 39 
spørgsmål” vedr. ”De pastorale udfordringer for familierne 
i relation til forkyndelsen” (til forberedelsen til den 3. 
ekstraordinære generalforsamling af bispekonferencen 
2014). Og forleden dag kom så en tysk pressemeddelelse fra 
den tyske bispekonference, en ”sammenfatning af svarene 
fra de tyske (ærke)bispedømmer på de 39 spørgsmål. Den 
har jeg læst igennem med stor interesse (se: www.dbk.de - 
findes også i engelsk oversættelse).

Ole Dam antyder, at han er nysgerrig efter at erfare, hvad 
det danske bispedømme i den henseende har foretaget sig 
og om der også foreligger svar herfra ”forhåbentlig gode og 
ærlig svar”. I Tyskland har man åbenbart spurgt temmelig 
bredt, og svarene virker ærlige.

Det undrer mig ikke, at for eksempel jeg ikke er blevet 
spurgt, selvfølgelig ikke. Men jeg kender heller ikke andre, 
der er blevet spurgt. Må jeg her meget direkte spørge: 
Hvem her i bispedømmet er blevet spurgt? Hvem har 
samlet svarene? Og hvornår kommer der så en slags dansk 
pressemeddelelse med en sammenfatning af svarene?

Karlheinz Löhrer, 2700 Brønshøj

Svar
En række bispedømmer har valgt at offentliggøre deres 
sammenfatning af besvarelserne – stik imod den henstilling 
bispekonferencerne ellers modtog fra synodesekretariatet. Vort 
bispedømme har i første omgang valgt at følge denne henstilling. 

Men skulle vi alligevel vælge at offentliggøre en sammen-
fatning, vil det først ske efter en konsultation med de øvrige bi-
skopper i Den nordiske Bispekonference. Men det er ikke noget, 
den pt. har overvejet.

Niels Messerschmidt, Informationschef



Annoncer 15

Godt til ganen og vitaminer til hjernen 
kl. 15.00 lørdag den 15. marts

Vi fejrer Sankt Andreas Biblioteks fødselsdag med to oplæg 
om 2. Vatikankoncil 

v/ Hans Christensen og Kaare Rübner Jørgensen. 
Vel mødt!

Tilmelding: tlf. 33 55 60 90, bibliotek@katolsk.dk 
Sankt Andreas Bibliotek, Gl.Kongevej 15, København V

Vanløse Begravelsesforretning
Jyllingevej 8 • 2720 Vanløse

Deres lokale bedemand siden 1940...

Steen Jørgensen Mariette Jørgensen

38 71 75 01
Ring og aftal et møde enten 
i Deres hjem eller hos os.
Vi træffes også aften, 
weekend og helligdage.

Kastrup Begravelsesforretning
Telefon 32 55 55 55

Døgnvagt

Bedemand Michael Riis
Amagerbrogad el 55

Dragør Begravelsesforretning ■ Telefon 32 53 06 29 
Taastnjp Begra velsesforretning ■ Telefon 43 99 19 19

Ælnoth - Katolsk Historisk Forening for Danmark

Arrangerer Store Bededagstur til Lübeck og Schwerin

den 15. - 18. maj 2014

4 dage - 3 overnatninger på hotel med morgenmad. 
Turen foregår i luksusbus - program bestilles på 
Irlov@mail.dk eller telefon 21 73 27 21 og 
koster kr. 2.450,- pr. person. Enkeltværelse er muligt.

Alle er velkomne til deltagelse i turen

www.v-lm.dk

Organiseret 
bedemand, 
tilknyttet 

garantiordning, 
v/ Steen Jørgensen

TELEFONLINIE 
SOS FORBØN

Ønsker du forbøn, et lyttende øre, 
et ord fra Jesus og en velsignelse 

så ring: 75 18 18 08
Torsdag, fredag

og lørdag kl. 20.00-23.00 hele året

Støtter mindre 
projekter

www.vincentgrupperne.dk

R. I. P.

Fabiana Villafane Martinez

*15/2.1945 t14/2. 2014

Den Spanske Menighed

Bisættelsen har fundet sted

21.-28. maj Pilgrimsrejse til
Det Hellige Land med Pave Frans

10 990SEKfro 
Kastrup, halv
pension, lokal 
katolsk skandi
navisktalende 
guide, svensk 
rejseleder og 
kapellan.__

7.-14. april Portugal med Fatima og Algarve
29. september Avila i karmelitiske Castillien

>1 
kXOres 
^ALoq!

EXOOUS Tel+46 46 14 05 90
RES@R Besøg os på www.exodusresor.se

VI LAVER DIN SOGNEREJSE - KONTAKT OS FOR TILBUD!

Bønnens Apostolat
Marts

- For at alle kulturer må respektere kvinders 
værdighed og rettigheder.

- For at mange unge vil acceptere Herrens 
opfordring til at vie deres liv til forkyndelsen af 
Evangeliet.
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ØKONOMISK RÅDGIVNING

Hanne Roj-Larsen, Økonom og 
MA i Finansiering og Investering

► Er du i tvivl om bankernes råd 
om at investere i Investerings
foreninger, er det bedste for dig?

► Er du blevet alene og mangler 
overblik over din økonomi?

► 1. time gratis

Katolsk Orientering
Indlæg til Katolsk Orientering nr. 4, som udkommer 

fredag den 21. marts 
skal være redaktionen i hænde senest 

mandag den 3. marts

Venlig hilsen Redaktionen

d FREDERIKSBERG
FINANSRÅDGIVNING

- uvildig økonomisk rådgivning

Tlf. 25 27 74 29 • www.frederiksbergfinans.dk

MAGLEÅS
Biskoppens 
kalender
Marts
Lørdag 1. kl. 16.00: Firmelse i Hillerød
Søndag 2. kl. 11.00: Messe i Jesu Hjerte Kirke
Onsdag 5. kl. 19.00: Askeonsdag, Messe i Dom
kirken
Torsdag 6. kl. 8.00: Messe i Karmel
Fredag 7. kl. 10.00: Møde i Biskoppeligt Råd, kl.
18.00: Messe i Sankt Annæ Kirke
Søndag 9. kl. 9.30: Messe i Sakramentskirken, kl.
11.00: Messe i Domkirken, kl. 16.30: Electio i Dom
kirken
Mandag 10.: Præstemøde i Vejle
Tirsdag 11. kl. 10.15: Møde i Økonomisk Råd, kl.
16.30: Møde i Forretningsudvalget
Fredag 14.-fredag 17.: Wien, deltagelse i ju
bilæumsfesten for Sankt Klemens M. Hofbauer 
Tirsdag 18.: Præstemøde for Østdanmark, Sankt 
Annæ Kirke
Onsdag 19.-fredag 21.: COMECE, Bruxelles
Lørdag 22.-onsdag 26.: NBK-plenarmøde I Ig- 
gelösa ved Lund
Søndag 30.-mandag 31.: New York, Deltagelse i 
Jødisk-Kristen dialogkonference

KURSUSCENTER

PÅSKEREFUGIUM 2014
Torsdag den 17. april kl. 14.00 - søndag den 20. april kl. 13.30 
- eller mandag den 21. april kl. 13.30 
Messe og andagt finder sted på Åsebakken.
Refugiet byder på socialt samvær med andre katolikker og 
naturen omkring Magleås lægger op til nogle dejlige spadser
eture.
Der er mulighed for tilbedelse i kapellet på Magleås.
Praktisk leder: Dagny Buhl mf.
Pris kr. 1.585,00 / 1.795,00

FAMILIEUGEN 2014
Søndag den 6. juli kl. 14.00 - lørdag den 12. juli kl. 14.00 
Familieugen henvender sig til familier af alle slags, store som 
små fællesskaber.
Tema: VAND
På årets familieuge vil vi arbejde med vand som element. 
Både fysisk, psykisk og åndeligt er vand livgivende. Vand er 
forudsætning for liv, men vand har også skræmmende kræfter. 
Emnet vil blive tematisk belyst for både børn og voksne.
Udflugt, værksteder, grillaften mm.
Lederteam: Pastor Allen Courteau, sr. Hildegard Doods, 
Kirsten Poulsen, Felicity Pors, Camilla Janning, Pia Kelly. 
Voksne kr. 2.185,- Børn 8-15 år kr. 1.395,- Børn 3-7 år kr. 
625,-

Tilmelding og yderligere oplysninger:
Sekretariatet, Magleås Kursuscenter
Høsterkøbvej 6, 3460 Birkerød
Tlf.: 45810715 - www.magleaas.dk
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tillid til Gud Fader, sin urokkelige tillid og 
sit ønske om kun at gøre sin Faders vilje 
og give Ham ære. Jesus er rig ligesom et 
barn, der føler sig elsket og elsker sine 
forældre uden nogensinde at tvivle på deres 
kærlighed og ømhed. Jesu rigdom er at være 
Den enbårne Søn; hans enestående forhold 
til Faderen er den fattige Messias’ suveræne 
privilegium. Når Jesus beder os om at bære 
sit ”åg, der er let”, beder han os om at blive 
rige gennem sin ”fattigdom, som er rig” og 
sin ”rigdom, som er fattig”, og sammen med 
ham tage del i hans broderlige ånd, at blive 
sønner og døtre i Sønnen, den Førstefødte 
blandt mange brødre (jf. Rom 8,29). 

Man siger, at den eneste virkelige sorg 
er ikke at være en helgen (L. Bloy): på 
samme måde kan vi sige, at der kun findes 
en virkelig form for fattigdom: ikke at leve 
som Guds børn og som brødre og søstre i 
Kristus.

Vort vidnesbyrd
Vi tror måske, at denne ”form” for fattigdom 
var forbeholdt Jesus og at vi, som følger 
efter ham, kan redde verden med mere 
passende menneskelige ressourcer. Men 
det er ikke tilfældet. Gud fortsætter med 
at frelse menneskene og verden gennem 
Kristi fattigdom; ham, som gjorde sig fattig 
i sakramenterne, gennem Ordet og i sin 
Kirke, der er et folk af fattige. Guds rigdom 
går ikke gennem vor egen rigdom, men ene 
og alene gennem vor egen og fællesskabets 
fattigdom, levendegjort af Kristi ånd.

I efterfølgelsen af vor Mester er vi kristne 
kaldede til at lindre vore brødres og søstres 
nød, at røre den, gøre den til vor egen og på 
konkret måde afhjælpe den. Nød er ikke det 
samme som fattigdom: nød er fattigdom uden 
tillid, uden solidaritet, uden håb. Der findes 

tre slags nød: materiel, moralsk og åndelig. 
Materiel nød er det vi normalt forbinder med 
fattigdom og som rammer dem, som lever 
under umenneskelige forhold; dem, som 
er frarøvet grundlæggende rettigheder og 
fornødenheder som mad, vand, hygiejniske 
forhold, arbejde, muligheden for at udvikle 
sig og vokse kulturelt. Stillet heroverfor 
tilbyder Kirken sin tjeneste, sin diakoni, for 
at møde disse behov og forbinde de sår, som 
skæmmer menneskehedens ansigt. I den 
fattige og udstødte ser vi Kristi ansigt; ved at 
elske og hjælpe den fattige elsker og tjener 
vi Kristus. Vort engagement driver os også 
til at stoppe overgrebene på menneskets 
værdighed, diskrimination og misbrug, 
fordi de er årsagen til nøden. Når magt, 
luksus og penge bliver forbilleder, står de 
i vejen for kravet om en retfærdig fordeling 
af rigdommene. Vor samvittighed må derfor 
vende tilbage til værdier som retfærdighed, 
lighed, nøjsomhed og delagtighed.

Den moralske nød er ikke mindre 
bekymrende. Den består i at være slave af 
moralsk fordærv og synd. Hvor stor smerte 
er der ikke i mange familier hvor et af 
dets medlemmer – ofte et ungt menneske 
– er afhængige af alkohol, narkotika, 
spillelidenskab eller pornografi! Hvor 
mange mennesker har mistet meningen med 
livet, har mistet deres fremtidsudsigt eller 
har mistet håbet! Og hvor mange er ikke 
havnet i denne nød som følge af uretfærdige 
sociale strukturer, manglen på arbejde, 
som frarøver dem deres værdighed som 
forsørgere, samt manglen på lige adgang 
til uddannelse og sundhedspleje. I sådanne 
tilfælde kan den moralske nød beskrives 
som et begyndende selvmord. Denne form 
af nød, der også resulterer i økonomisk 
ruin, er altid forbundet med åndelig nød, 

som rammer os, når vi fjerner os fra Gud og 
afviser Hans kærlighed. Hvis vi tror vi ikke 
har brug for Gud, der holder os i hånden 
gennem Kristus, fordi vi har nok i os selv, er 
vi dømt til at fejle. Kun Gud kan i sandhed 
frelse og udfri os.

Evangeliet er den sande modgift mod ån-
delig nød; som kristne er vi altid kaldede 
til at forkynde det forløsende budskab om 
at det findes tilgivelse for vore synder, at 
Gud er større end vore synder, at Han altid 
elsker os betingelsesløst og at vi er skabt til 
at have fællesskab og evigt liv med Ham. 
Vor Herre beder os om at være glade for-
kyndere af sit budskab om barmhjertighed 
og håb! Det er skønt at opleve glæden ved 
at sprede det glade budskab, at dele den skat 
med andre, som det er blevet os betroet, at 
trøste bristede hjerter og bringe håb til de 
brødre og søstre, der befinder sig i mørket. 
Det vil sige, at følge og efterligne Jesus, 
som opsøgte de fattige og syndere som en 
hyrde, der går ud for at lede efter de fortabte 
får. Forenet med Kristus kan vi frimodigt 
åbne for nye måder 
at evangelisere og 
fremme menneske-
lig velfærd.

Kære brødre og 
søstre. Må fasteti-
den gøre hele Kir-
ken parat til at bære 
vidnesbyrd for alle, 
der lever i materiel, 
moralsk og åndelig 
nød; evangeliets 
budskab om Guds 
barmhjertige kær-
lighed, som øn-
sker at favne alle i 
Kristus. Det er vi 

i stand til, i det omfang vi selv lever som 
Kristus, der blev fattig og gjorde os rige 
gennem sin fattigdom. Fastetiden er en 
gunstig tid til at se ud over sig selv; til at 
spørge os selv om hvad vi kan undvære for 
at hjælpe andre og berige dem gennem vor 
fattigdom. Vi må ikke glemme, at sand fat-
tigdom gør ondt: uden bodens dimension er 
en sådan selvfornægtelse ikke noget sær-
ligt. Jeg er mistroisk over for en almisse, 
som intet koster og ikke gør ondt.

Må Helligånden, gennem hvem vi er ”som 
fattige, der dog gør mange rige, som de, 
der intet har og dog ejer alt” (2 Kor 6,10), 
understøtte vore gode intentioner og styrke 
vor opmærksomhed og vor ansvarlighed 
overfor den menneskelige nød, så vi kan 
blive mere barmhjertige og udvise større 
barmhjertighed. Med dette håb forsikrer jeg 
alle om min forbøn for, at alle troende og 
hele Kirkens fællesskab må begive sig ud på 
en frugtbar rejse i denne fastetid. Jeg beder 
jer også om at bede for mig. Må Herren 
velsigne jer og Jomfru Maria beskytte jer!

Eftertanker
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Pave Frans’ fastebudskab 2014
”Han blev fattig for jeres skyld, 
skønt han var rig, for at I kunne 
blive rige ved hans fattigdom” (jf. 2 
Kor 8,9).

FASTEN I anledning af fastetiden vil 
jeg her komme med nogle betragtninger 
om vores personlige og fællesskabets vej 
til omvendelse. De tager udgangspunkt 
i apostlen Pauli’ ord: ”I kender vor Herre 
Jesu Kristi nåde, at han for jeres skyld 
blev fattig, skønt han var rig, for at I kunne 
blive rige ved hans fattigdom” (2 Kor 8,9). 
Paulus skrev til menigheden i Korinth for 
at opmuntre dem til generøst at hjælpe de 
troende i Jerusalem i deres nød. Hvad siger 
hans ord os kristne i dag? Hvad betyder 
denne opfordring til fattigdom i evangelisk 
betydning for os i dag?

Kristi nåde
Frem for alt viser den os hvordan Gud 
handler. Gud åbenbarer sig ikke indhyllet 
i verdslig magt og rigdom, men gennem 
skrøbelighed og fattigdom: ”Skønt han 
var rig, blev han fattig for jeres skyld…” 
Kristus, den evige Guds Søn og ét med 
Faderen i magt og ære, gjorde sig fattig; 
han steg ned til os for at være os nær; 
han gjorde sig nøgen for at blive lig med 
os i ét og alt (jf. Fil 2,7; Hebr 4,15). Guds 
menneskevordelse er et stort mysterium! 
Den skyldes Hans kærlighed til os; en 
kærlighed, der er nåde, generøs; et ønske om 
at være os nær og en kærlighed, som ikke 
tøver med at ofre sig selv for sine elskede 
skabninger. Barmhjertighed og kærlighed 
vil sige at dele alt med den, man elsker. 
Kærlighed gør os ligesindede, og nedbryder 
mure og afstande. Det har Gud beredt for os. 
Jesus arbejdede jo ”med menneskehænder, 

tænkte med en menneskehjerte, handlede 
i kraft af et menneskes vilje, elskede med 
et menneskehjerte. Fordi han var født af 
jomfru Maria, blev han virkelig som en 
af os, der var os lig i alt undtagen i synd” 
(II Vatikankoncils pastorale konstitution, 
Gaudium et Spes, 22).

Jesus gjorde sig ikke fattig for fattigdom-
mens egen skyld, men – som apostlen Pau-
lus skriver: ”for at vi kunne blive rige ved 
hans fattigdom”. Her er det ikke tale om et 
ordspil eller en talemåde. Nej, det sammen-
fatter Guds egen logik, kærlighedens logik, 
inkarnationens og korsets logik. Gud lod 
ikke sin frelse falde ned fra himlen som én, 
der uddeler almisser af sin overflod, af et 
fromt og filantropisk sindelag. Det er ikke 
Kristi kærlighed! Da Jesus trådte ud i Jor-
danfloden for at blive døbt af Johannes Dø-
beren, gjorde han det ikke for at gøre bod el-
ler omvende sig; han gjorde det for at kunne 
være midt iblandt folk; at være hos dem, der 
har brug for tilgivelse; at være midt iblandt 

os syndere og tage vore syndere på sig. Han 
har valgt denne vej for at trøste os, frelse og 
udfri os fra vor elendighed. Vi bliver slået 
af den kendsgerning, sådan som apostlen 
fortæller, at vi ikke bliver sat fri gennem 
Kristi rigdom, men gennem hans fattigdom. 
Apostlen Paulus kender dog godt ”Kristi 
uransalige rigdom” (Ef 3,8) og at han er 
”arving til alle ting” (Hebr 1,2).

Så hvad er da denne fattigdom hvormed 
Kristus forløser og gør os rige? Det er netop 
måden han elsker os på, måden han er nær 
os på ligesom den barmhjertige samaritaner, 
der nærmede sig den halvdøde mand ved 
siden af vejen (jf. Luk 10,25 ff.). Hans 
kærlige medfølelse, ømhed og delagtighed 
er det, der giver ægte frihed, frelse og ægte 
lykke. Kristi fattigdom er berigende fordi 
han påtog sig kød og bar vore svagheder 
og synder som udtryk for Guds uendelige 
kærlighed til os. Kristi fattigdom er 
den største skat: Jesu er rig gennem sin 
grænseløse Fortsættes nedenunder ▼

Foto: Pfarrbriefservice.
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Kardinal efterlyser flere 
kvinder på ledende poster
”Absurd” at kvinder er 
underrepræsenterede i Kirkens 
ledelse, mener kuriekardinal.

Tekst: Niels Messerschmidt

KIRKESYN I et interview i den italien
ske katolske avis Avvenire efterlyser den 
tyske kardinal Walter Kasper flere kvinder 
på ledende poster i kurien. Det er ”absurd”, 
siger Kasper i avisens søndagsudgave den

Paven om familien, gengifte 
fraskilte og overgrebsskandalerne
Interview i anledning af 1-årsdagen 
for pave Frans ’pontifikat.

Tekst: Niels Messerschmidt

INTERVIEW Pave Frans berører en række 
forhold, som står højt på den katolske agen
da, i et interview i anledning af 1-årsdagen 
for hans pontifikat. Interviewet kunne læses 
i avisen Corriere della Sera den 5. marts. 
Her antyder pave Frans blandt andet, at Kir
ken måske vil kunne acceptere visse former 
for civile ægteskaber som en praktisk foran
staltning for at sikre partnerne økonomisk 
og deres adgang til sundhedspleje. Men han 
fastslår samtidig, at selv om Kirken ikke vil 
ændre sin lære om brugen af kunstig præ
vention, ser han gerne at den bliver forvaltet 
med ”megen barmhjertighed”.

I samtalen med avisens chefredaktør, Fer
ruccio de Bortoli, berøres også det katolske 
syn på familien og ægteskabet, og i lyset af 
den kommende familiesynode om katolikker
ne vil kunne forvente ændringer på området.

2. marts, at kvinder er så underrepræsente
rede i Kirkens ledelse. ”Kvinder udgør jo 
omkring halvdelen af lægfolket”, og ”80 
procent af alle ordenfolk er kvinder”. I de 
pavelige råd såvel som i visse kongregatio- 
ner burde kvinder have større indflydelse i 
beslutningsprocessen, mener den pensione
rede kuriekardinal.

”Indtil nu har kvinder normalt kun del
taget på synoder som observatører og har 
kun bestridt få betydningsfulde stillinger i 
kirkelige organer”, forklarer han. ”Jeg har 
spurgt mig selv hvordan det er muligt at for
berede to familiesynoder uden at give kvin
der en afgørende rolle. En familie kan ikke 
eksistere uden en kvinde. Det giver ingen 
mening at tale om familien uden at lytte til, 
hvad de har at sige”.

Den tyske kardinal, der holdt åbningsta
len på det nylige konsistoriemøde om fami
lien, forklarer i interviewet: ”Jeg mener det 
er nødvendigt med kvinder på alle ledelses
niveauer og endda i stillinger, hvor de har 
det fulde ansvar. Den kvindelige intuition er

Ifølge kardinal Walter Kasper er det 
tænkeligt med kvinder i alle kirkelige 
positioner, som ikke kræver det ordinerede 
embede, dvs. bispekongregationen og 
kleruskongregationen. Foto: maszol.ro.

”Ægteskabet er mellem en mand og en 
kvinde”, fastslår pave Frans, men tilføjer - i 
lyset af de mange alternative samlivsformer 
i dag, herunder papirløse forhold - at ”det er 
nødvendigt at kigge på de forskellige tilfæl
de og vurdere dem i deres mangfoldighed”.

De forskellige bispekonferencer har tidli
gere i år indsendt svarene på den store spør
geundersøgelse til brug for familiesynoden, 
og besvarelserne viser bl.a. stor variation

en vigtig ressource. En kirke uden kvinder 
er en lemlæstet Kirke. Mange kvinder er i 
dag aktive i kirkelig sammenhæng. Kan vi 
forestille os samfunds-, pleje- og kulturlivet 
i dag uden kvinder? Uden dem ville sog
nene lukke ned i morgen”.

Kompetence og tjenestevillighed
Ifølge kardinal Kasper kunne kvinder f.eks. 
sagtens virke som undersekretærer i kon- 
gregationerne for ordensvæsenet, katolsk 
uddannelse og salig- og helgenkåring. 
Dette strider ikke mod kirkeretten, forklarer 
han. Også blandt de teologer, som arbejder 
for Troslærekongregationen, har der hid
til manglet kvinder til trods for at mange 
kvindelige teologer i dag underviser ved de 
pavelige universiteter. Kasper er desuden 
fortaler for, at kvinder bestrider større an
svarsområder i de pavelige råd for familien, 
lægfolket, nyevangelisering og kulturrådet, 
ligesom inden for kirkeretten.

Ifølge kardinal Kasper er det tænkeligt 
med kvinder i alle kirkelige positioner, som 
ikke kræver det ordinerede embede, dvs. 
bispekongregationen og kleruskongrega
tionen. I de øvrige tilfælde burde det være 
kompetence og villighed til at tjene Kirken, 
som udgør de væsentligste ansættelseskri
terier.

Kardinal Kasper vender i interview sig 
mod karrieretænkningen blandt kuriens 
medarbejdere og foreslår, når det gælder 
de gejstlige, at man i højere grad besætter 
stillinger i kurien med gejstlige, som kun 
arbejder i kurien i en begrænset periode, 
fx fem år, for herefter at vende tilbage til 
tjeneste i deres bispedømme.

med hensyn til en civil anerkendelse af 
ikke-ægteskabelige samlivsformer. Tilbage 
i februar sidste år udtalte formanden for det 
pavelige familieråd, at visse samlivsformer 
kan retfærdiggøres ud fra hensynet om at 
beskytte ikke-gifte pars økonomiske inte
resser.

Turde gå imod strømmen
Under samtalen spørger avisens chefredak
tør paven om Kirken i 50-året efter offent
liggørelsen af Paul VI’s encyklika Humanae 
Vitae vil slække på forbuddet mod brugen 
af kunstig prævention. Hertil svarer pave 
Frans, at doktrinet forbliver uforandret, 
men at der i disse tilfælde er et pastoralt be
hov for at udvise større barmhjertighed.

“Paul VI’s anbefalede selv, i slutningen 
af sit pontifikat, skriftefædre til at være 
meget barmhjertige og være mere opmærk
som på den konkrete situation”, forklarer 
paven: ”Han var profetisk. Han turde gå 
imod strømmen Fortsættes på side 2k

Det italienske dagblad Corriere della
Sera bragte den 5. marts et interview med 
pave Frans i anledning af 1-årsdagen for 
hans pontifikat.

Den gode død

Film om kvinder på hospice.
Læs mere side 4

Facebook

Unge og facebook.
Paven får facebookprofil.

Læs mere side 5

Caritas

Fasteindsamling 2014 går til Uganda.
Læs mere side 7-10

Kirken i Danmark

Velkommen hjem dage i Nykøbing 
Falster.

Læs mere side 13
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KO mener
Internationale nyheder

Et uendeligt 
værdifuldt bidrag
Familien er ligesom andre institutioner 
blevet trukket med ind i omfattende, dybt-
gående og hastige forandringer i samfunds- 
og kulturlivet, og er i dag stillet over for 
mange udfordringer: Den trues ofte af splid 
og opløsning og af sociale problemer. End-
videre rokkes der ved dens status og rettig-
heder i samfundet og folks bevidsthed, idet 
det klassiske familiebegreb, som dækker 
over en far og mor i et livslangt forhold, 
ikke længere præsenteres som den eneste 
definition på, hvad en familie er.

Udviklingen med mange skilsmisser og 
dermed brudte hjem, desværre også i ka-
tolsk regi, taler sit tydelige sprog og stil-
ler Kirken overfor store pastorale udfor-
dringer. For det er jo inden for familiens 
rammer, at grundlæggende værdier formes 
og gives videre, og familien er yderligere 
en vigtig samarbejdspartner og forkyndel-
sesplatform i Kirkens samlede mission. 
Måske er det derfor ikke overraskende, at 
familien og dens pastorale situation nyder 
kirkelig bevågenhed  år og næste år.

I slutningen af januar indsendte bispe-
konferencerne verden over deres besvarel-
ser på spørgeundersøgelsen om familiens 
rolle for evangeliseringen. Besvarelserne 
vil danne grundlag for forberedelsen af 
efterårets familiesynode i Rom. Ifølge en 
skrivelse fra synodesekretariatet er en sær-
lig udfordring for Kirken det store antal 
ugifte par, hvilket biskopperne forventes at 
ville drøfte på synoden. De vil også berøre 
emner som fødselskontrol, homoseksuelle 
partnerskaber, gengifte fraskiltes adgang 
til sakramenterne og mediernes rolle i dan-
nelsen af den offentlige opinion omkring 
familien, dens rolle og ægteskabet. Året 
efter, på synodens almindelige generalfor-
samling, vil der blive udarbejdet retnings-
linjer for den pastorale omsorg for såvel 
familien som den enkelte person.

Også i nordisk sammenhæng arbejdes 
der på at belyse familiens situation i dag. 
En arbejdsgruppe er i færd med at forbe-
rede den nordiske familiekonference, som 
bliver afholdt i København den 1.-3. maj 
2015 under temaet ’Den kristne families 
styrke’. Familien krumtap i det moderne 
samfunds udvikling, men dens betydning 
for grundliggende værdier som kærlighed, 
respekt og solidaritet samt for helt centrale 
samfundsopgaver som opdragelse, uddan-
nelse, arbejdsliv, demokrati og finansiel 
stabilitet tages ofte for givet, og bliver der-
for ofte helt overset. 

”Den kristne familie bidrager med den 
kristne tro og tradition; og som kristne 
tror vi, at de særlige kristne værdier 
er forudsætninger for meget af det vi 
værdsætter i det moderne samfund”, siger 
arrangørerne og peger på, at weekenden vil 
være en anledning for nordiske katolske 
familier til at mødes, udveksle idéer og 
inspiration til hvordan man fasteholder og 
udvikler ens kristne identitet. 

Familien er – til alle tider – ikke blot den 
vigtigste sociale læringsarena, men også 
en huskirke; den vigtigste formidler af den 
kristne tro til nye generationer og en vigtig 
skole for børn. At lære familierne at bede 
og gøre dem i stand til at blive gode og 
kærlige forældre er et uendeligt værdifuldt 
bidrag til at gøre verden til et bedre sted for 
alle.         NM

Paven opretter et økonomisk sekretariat
De økonomiske-finansielle 
aktiviteter samles i et nyt 
sekretariat.

Tekst: Niels Messerschmidt

VATIKANET Den første store ændring i 
pave Frans’ modernisering af den romerske 
kurie bliver etableringen af et økonomisk 
sekretariat (Segreteria per l’Economia). 
Det nye sekretariat skal overvåge og samle 
alle Den hellige Stols finansielle og økono-
miske aktiviteter. 

Sekretariatet ledes af en præfekt og til 
det hverv har pave Frans udnævnt kardinal 
George Pell, ærkebiskop af Sydney og 
medlem af pavens ’G8-rådgivergruppe’.    

Med det nye skridt signalerer pave Frans 
vigtigheden af at få styr på Den hellige 
Stols økonomiske og finansielle aktiviteter. 
Udover at have til formål at sikre en høj 
grad af transparens, er ønsket også at effek-
tivisere og nedbringe omkostningerne på et 
område, som i mange år har været plaget af 
afsløringer af korruption, dårlig ledelse og 
beslægtede problemer, og som i høj grad 
har skadet Kirkens omdømme.    

Det er værd at bemærke, at Istituto per le 
Opere di Religione (IOR) ikke er nævnt i 
det pavelige Motu Proprio den 24. februar.

Oprydning og omorganisering
Vatikanet oplyser, at pavens beslutning sker 
efter drøftelser med rådgivergruppen og 

efter at en komité bestående af 15 kardina-
ler, som fører tilsyn med Den hellige Stols 
finansielle aktiviteter, har tilsluttet sig de 
anbefalinger den pavelige kommission med 
reference til organiseringen af de økonomi-
ske og administrative strukturer under Den 
hellige Stol (COSEA) er kommet med. 

COSEA har anbefalet, at man forenkler 
og styrker de eksisterende ledelsesstruktu-
rer, og at man forbedrer koordineringen og 
tilsynet med Den hellige Stol og Vatikan-
statens finansielle aktiviteter. Videre anbe-
fales ”mere vidtgående forpligtelser til at 
antage regnskabsstandarder og almindeligt 
accepterede økonomistyring og afrapporte-
ringspraksis, og at forbedre interne kontrol-
procedurer, trans-
parens og ledelse”. 

Vatikanet siger, 
at det økonomi-
ske sekretariat vil 
implementere de 
politikker og anbe-
falinger, som et nyt 
økonomisk råd vil 
komme med. Dette 
råd er sammensat af 
15 medlemmer, otte 
kardinaler eller bi-
skopper fra forskel-
lige dele af verden 
og syv lægfolk med 
omfattende finan-
sielle erhvervserfa-

ringer”. Det nye råd vil ”mødes jævnligt for 
at drøfte politikker og praksis, og for at ud-
arbejde og analysere rapporter omkring Den 
hellige Stols økonomiske-administrative ak-
tiviteter”.

Nyheden om oprydningen og omorgani-
seringen i Vatikanets finanser bliver hilst 
velkommen af italienske politikere og i me-
dierne.

”Hidtil har Vatikanets finanser været ude 
af kontrol, hvor hver enkelt afdeling har 
opført sig som centrum for magten. Det 
virkelige brud med fortiden er, at paven 
har oprettet nye institutioner med reelle 
beføjelser til at gribe ind og som rapporterer 
direkte til paven”, udtaler Carlo Marroni, 
journalist på dagbladet Il Sole 24 Ore, 
ifølge Financial Times.

Den australske kardinal George Pell står i spidsen for det nye 
økonomiske sekretariat. Foto: Ærkebispedømmet Sydney.  

og forsvare 
den moralske lære, tale kulturen imod og 
modsætte sig den nuværende og fremtidige 
neomalthusianisme [anskuelse, der anser 
befolkningsudviklingen for at være den 
vigtigste årsag til de nuværende globale, 
økonomiske og sociale problemer, opkaldt 
efter økonomen Thomas Robert Malthus 
(1766-1834), red.]”

”Spørgsmålet er ikke om doktrinen skal 
ændres, men at vi trænger dybere ned i det og 
sikrer os, at den pastorale omsorg tager højde 
for omstændighederne og hvad den enkelte 
person er i stand til at gøre”, forklarer han.

Paven siger videre, at fødselskontrol og 
gengifte fraskilte katolikkers situation vil 
blive drøftet på familiesynoden i oktober i år 
og at det vil ske ”i lyset af dyb refleksion”.

De seneste måneder har især gengifte fra-
skiltes adgang til sakramenterne været livligt 
diskuteret blandt såvel gejstlige som katol-
ske lægfolk, og pave Frans hilste den “in-
tense diskussion” på kardinalernes konsisto-
riemøde i februar velkommen, hvor kardinal 
Walter Kasper foreslog, at fraskilte gengifte 
katolikker under visse omstændigheder kan 
modtage kommunionen uden at deres første, 
sakramentale ægteskab er blevet annulleret. 

“Åbne, men broderlige konfrontationer 
fremmer den teologiske og pastorale tænk-
ning”, siger paven, og bemærker: ”Noget 
sådan er jeg ikke bange for. Faktisk ønsker 
jeg det”.

På spørgsmålet om Kirkens lære på det 
seksuelle og medicinsk etiske område er 
”ikke-diskutérbare værdier” (en formulering 
brugt af Benedikt XVI) nævner Frans, at 
han aldrig helt har forstået udtrykket.

“Værdier er værdier. Punktum”. Når 
jeg betragter hånden kan jeg ikke sige, at 
nogle fingre er mindre nyttige end andre. På 
samme måde forstår jeg ikke hvordan der 
kan findes diskutérbare værdier”.

En model for Kirken og samfundet
En del af interviewet handler om overgrebs-
sagerne og Kirkens håndtering af dem. Her-
til siger pave Frans, at disse sager har til-
føjet Kirken nogle “meget dybe sår”, men 
at Kirken fra og med Benedikt XVIs ponti-
fikat ”måske gjort mere end nogen anden” 
for at løse problemet.

“Opgørelser om vold begået mod børn er 
chokerende. Men de viser også tydeligt, at 
de fleste overgreb begås i familierne eller i 
nærmiljøet”, siger paven. ”Den katolske Kirke 
er måske den eneste offentlige institution, som 
har reageret med åbenhed og ansvarlighed. 
Ingen andre har gjort det. Og alligevel bliver 
Kirken som den eneste angrebet”.

I dagene efter interviewet har støttegrup-
per for ofrene kritiseret paven for, at tonen 
i hans svar leder tankerne tilbage på ”den 
defensive retorik, som Vatikanet benyttede 
sig af for ti år siden”.

“Under pave Frans benægter Vatikanet 
fortsat sin rolle i at skabe og opretholde en 
kultur, hvor Kirkens anseelse vægtes højere 
end hensynet til barnets sikkerhed”, siger 
Maeve Lewis fra den irske støttegruppe 
’One in Four’.

Modsat sin forgænger har pave Frans kun 
sjældent udtalt sig om overgrebssagerne, 
men har i stedet fokuseret på at 
udbrede sin vision om ’den barm-
hjertige Kirke’ og på at reformere 
Vatikanets bureaukrati. 

Vatikanets talsmand p. Federico 
Lombardi udtalte den 5. marts at 
det postyr, som reformerne havde 
givet anledning til, havde forsin-
ket den lovede overgrebskommis-
sion i at komme fra start. Men han 
sagde, at kommissionen vil kom-
me med initiativer til at beskytte 
børn, der skal være en model for 
Kirken og hele samfundet.

Et ganske almindeligt menneske
I interviewet i Corriere della Sera kom pave 
Frans også ind på den store popularitet, 
han nyder for tiden og han kritiserer de 
”ideologiske fortolkninger, der skaber en 
særlig mytologi omkring pave Frans, fx 
når det hævdes, at han har forladt Vatikanet 
om natten for at bespise vagabonder på Via 
Ottaviano. Det har jeg aldrig gjort”.

“At portrættere paven som en slags 
supermand, en stjerne, virker frastødende 
på mig”, siger han. ”Paven er et menneske, 
der ler, græder, sover trygt og har venner 
ligesom alle andre. Et ganske almindeligt 
menneske”.

Paven fortæller også, at han har rådført 
sig med pave emeritus Benedikt og at han 
har opfordret ham til at ”gå ud og deltage 
i Kirkens liv”, som det senest skete, da 
Benedikt den 22. februar dukkede op ved en 
ceremoni i kardinalkollegiet i Peterskirken.

“Pave emeritus er ikke en statue i et mu-
seum”, forklarer pave Frans. Han bemær-
ker, at biskopper aldrig lod sig pensionere 
indtil efter 2. Vatikankoncil og at denne 
praksis siden er blevet normen. ”Det sam-
me bør ske med pave emeritus. Benedikt er 
den første og der kommer måske flere. Vi 
ved det ikke”.

Foto: Alessandro Bianchi, Reuters.

Fortsat fra forsiden ▶
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Britiske kirker: Fattigdom er 
skyld i den nationale krise
Kirkerne angriber 
velfærdsforringelser.

STORBRITANNIEN Mere end 40 bi-
skopper og repræsentanter for kirkesam-
fund i Storbritannien har i en åben skrivelse 
kaldt den voksende fattigdom i landet for 
”en national krise”. Selv om Storbritannien 
er den 7. største økonomi i verden er der 
folk, som sulter, hedder det blandt andet 
i brevet, der blev offentliggjort i dagbla-
det Daily Mirror den 20. februar. Sidste år 
måtte 5.500 personer indlægges på sygehus 
som følge af underernæring. Biskopperne 
opfordrer den engelske regering til at skride 
til handling.

Siden sidste forår har en mere end halv 
million mennesker i Storbritannien opsøgt 
steder, som uddeler gratis mad, ifølge 
underskriverne af brevet. Ifølge dem oplyser 
hver femte moder, at hun regelmæssigt 
afstår fra et måltid til for at der bliver mere 

til børnene at spise. Mens fødevarepriserne 
er steget med 30 procent de sidste fem år, 
er indkomstniveauet ikke steget i samme 
periode.

Brevunderskriverne kræver, at den briti-
ske regering tager hånd om problemet og 
også sikrer anstændige lønninger. Desuden 
må landets socialsystem være ”det sidste, 
men robuste bolværk mod sulten”, hedder 
det i skrivelsen.

Det åbne brev er underskrevet af 27 ang-
likanske biskopper og repræsentanter fra 
metodistiske og reformerede kirkesamfund. 
De opfordrer borgerne til at vise solidaritet 
under fastetiden og gøre ligesom hundred-
tusinder allerede gør det, at støtter bespis-
ningerne. ”Det er tvingende moralsk nød-
vendigt at handle nu”.

Nogle dage forinden havde den katolske 
ærkebiskop af Westminister, kardinal 
Vincent Nichols, rettet en skarp kritik mod 
den britiske regerings sociale reformer. Ved 

flere lejligheder har Nichols forklaret, at folk 
godt er klar over, at de er nødt til ”at spænde 
livremmen ind”, men at regeringen med de 
seneste tiltag er i færd med at ødelægge det 
fundamentale ”sociale sikkerhedsnet”.   NM

Den økonomiske krise har skabt øget 
fattigdom i Storbritannien og en række 
kirkesamfund angriber nu landets regering 
for ikke at gøre nok for at sikre de fattigste. 
Foto: The Journal.

Storærkebiskop 
kritiserer Rusland
UKRAINE Overhovedet for Den græsk-
katolske Kirke i Ukraine, storærkebiskop 
Svjatoslav Sjevtsjuk, retter hårde anklager 
mod Rusland. Der findes åbenbart kræfter 
i nabolandet, som ønsker at opildne til en 
borgerkrig i Ukraine, udtalte han til det ita-
lienske dagblad Il Messagiero i slutningen 
af februar. 

”Vi har nu brug for menneskelig og diplo-
matisk solidaritet”, siger storærkebiskop-
pen af Kiev-Halytj. ”Ukrainerne har vist, at 
de ikke ønsker at ty til vold. Demonstran-
terne i Kiev er ikke terrorister”. Sjevtsjuk 
understreger, at de blot ønsker at Ukraine 
får mulighed for at udvikle sig frit i Europa, 
og ”ikke i den gamle sovjetiske imperialis-
mes skygge”. 

Mirakel tilskrives pave 
Paul VI
VATIKANET Den teologiske kommission 
under Helgenkåringskongregationen har 
godkendt et mirakel, som tilskrives den 
ærværdige pave Paul VI’s (1963-78) 
forbøn; noget, som kan bringe ham et skridt 
nærmere en saligkåring.

Midt i 1990’erne blev et ufødt barn i Ca-
lifornien vurderet til at være hjerneskadet 
og lægerne anbefalede at det blev aborteret. 
Men moderen betroede svangerskabet til 
Paul VI, og barnet blev født uden kompli-
kationer og lever i dag et normalt liv. Hel-
bredelsen blev allerede dengang erklæret 
for medicinsk uforklarlig af den lægelige 
kommission under Helgenkåringskongre-
gationen.

Paul VI blev født i 1897 og blev præste-
viet allerede som 22-årig. Han var i mange 
år en betroet medarbejder i Statssekretaria-
tet og tjente som ærkebiskop af Milano før 
han blev pave i 1963. Han fuldførte 2. Vati-
kankoncil og kundgjorde det nye romerske 
missale i 1969. Året forinden havde han 
udsendte en apostolisk konstitution, der re-
formerede den romerske kurie og han skrev 
samme år encyklikaen Humanae vitae om 
samlivet i ægteskabet.

Første euromønter 
med pave Frans’ 
billede
VALUTA Vatikanet har sendt den første 
serie af euromønter med pave Frans’ por-
træt i cirkulation. Møntserien, der består af 
otte forskellige mønter med værdier fra én 
cent til to euro, koster 35 euro. Det oplyser 
Vatikanets myndighed for filateli og numis-
matik.

Serien for året 2013 bærer fortsat pave 
emeritus Benedikt XVI’s billede. 

Vatikanet har desuden udgivet en 20-euro-
mønt i sølv og en 50-euromønt i guld. De 
koster henholdsvis 160 og 1.090 euro. Den 
3. marts udkom desuden en bronzemedalje 
og en sølvmedalje til minde om helgen-
kåringen af de salige paver Johannes Paul 
II (1978-2005) og Johannes XXIII (1958-
1963), som finder sted den 27. april i år.  

Arbejdet med 
familiesynoden 
skrider frem
80 % af bispekonferencerne har 
indsendt svarene.

SYNODE I et interview i lørdagsudgaven 
af Vatikanets dagblad L’Osservatore Ro-
mano fortæller ærkebiskop Lorenzo Bal-
disseri, generalsekretær for bispesynoden 
om familierelaterede emner, som afholdes 
i Rom i oktober, at omkring 80 procent af 
samtlige bispekonferencer i verden har ind-
sendt deres besvarelse af de 39 spørgsmål 
om familiens rolle for evangeliseringen, 
som Vatikanet udsendte i midten af oktober.

Udover de indkomne besvarelser fra ver-

dens bispekonferencer har Vatikanet des-
uden modtaget besvarelser fra godt 700 
forskellige grupper samt enkeltpersoner. 
Derimod har Vatikanets egne afdelinger 
været meget langsomme til at indsende de-
res besvarelser – indtil har blot 60 procent 
besvaret spørgeskemaet.  

I interviewet fremhæver ærkebiskop 
Baldisseri, at pave Frans ønsker at give 
bispesynoderne en større tyngde og 
betydning i Kirkens liv, og paven ønsker 
videre, at spørgsmålene om familien skal 
drøftes i en kollegial og åben atmosfære 
under bispesynoden i oktober. 

I interviewet med overskriften ’Un sinodo 
per incontrare la gente’ (En synode for at 
møde folket) siger ærkebiskop Baldisseri, 
at de indkomne besvarelser viser at mange 
mennesker føler sig udelukkede eller 
efterladt af Kirken, fordi deres livsførelse 
ikke stemmer overens med Kirkens lære. 

Mange steder i verden eksisterer der en 
stor kløft mellem Kirkens synspunkt og de 
værdier, der præger det omgivne samfund 
og kulturen. De indkomne svar giver et 
globalt overblik over situationen rundt 
omkring i verden, tilføjer Baldisseri, som 
22. februar blev kreeret til kardinal.

Med udgangspunkt i den af synodesekre-
tariatet fastsatte korte tidsfrist valgte vort 
bispedømme kun at give gejstlige, menig-
hedsråd og pastoralrådsformænd adgang til 
at besvare undersøgelsen via et dertil opret-
tet website, og ved tidsfristens udløb den 
18. december havde 62 personer besvaret 
spørgeskemaet. Bispekontoret opfordrede 
andre, der var interesserede i at besvare 
spørgeskemaet, til at sende deres besvarelse 
direkte til synodesekretariatet. Hvor mange 
der har benyttet sig af denne mulighed vi-
des ikke.

NM

Oversvømmelserne 
affødte nye idéer 
Planerne om nye bade skrinlægges 
til fordel for et enklere 
grotteområde.

LOURDES Valfartsstedet i det sydvest-
lige Frankrig har skrinlagt planerne om at 
opføre flere bade til pilgrimmene i henhold 
til en ny plan for området, der vil gøre om-
rådet omkring grotten mere velegnet til bøn 
og personlig betragtning. Biskoppen af Tar-
bes og Lourdes, Nicolas Brouwet, siger at 
behovet for at reparere ødelæggelserne efter 
sidste års voldsomme oversvømmelse har 
betydet, at man har reviderede de eksiste-
rende byggeplaner.

Maria-helligdommen har modtaget 9,1 
mio. euro (godt 68 mio. kroner) i donationer 
efter oversvømmelserne i juni sidste år, og 
sammen med forsikringsudbetalinger og 
andre midler vil disse dække udgifter på 
i alt 15 mio. euro til at renovere området. 
Dette arbejde forventes at ville vare tre år.

Biskop Brouwet forklarede på en 
pressekonference, at stearinlys-automaterne 

og vandhanerne til aftapning af vand, som 
i dag befinder sig i nærheden af grotten, 
vil blive flyttet. Rækken af brændende 
stearinlys nær grotten flyttes til et område 
på den anden side af Gave-floden. De gamle 
eksisterende bade vil blive renoverede, men 

der vil ikke blive opført nye bade på den 
anden side af floden. Nye fontæner nær 
grotten vil gøre det muligt for pilgrimme 
at drikke og vaske sig i henhold til de 
instrukser Bernadette Soubirous modtog af 
Jomfru Maria.            NM

De voldsomme oversvømmelser i Lourdes sidste år resulterer nu i, at området omkring 
grotten gøres mere velegnet til bøn og personlig betragtning.  
Foto: Bispedømmet Cambrai.
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Den Nordiske Valfart til Lourdes
Den 13. til 20. oktober 2014 under temaet:”Lourdes – Glæden ved omvendelse”

Det er nu tid for tilmelding af deltagere og hjælpere
Gejstlige ledere for nærværende:  

biskop Czeslaw Kozon, København samt valfartspræst Herbert Krawczyk s.j.

Fly fra København med KLM via Amsterdam til Toulouse, bus til Lourdes. Indlogering på 
ACCUEIL (for deltagere med behov for hjælp) eller Hôtel Sainte Rose. På valfarten deltager 

læge, samaritter og plejepersonale, som hjælper deltagere på ACCUEIL, hvor de indgår i 
vagtturnus. Medhjælpere deltager med en reduceret pris og tilmelding er senest 1. maj 2014.

Prisen for almindelige deltagere er DKK 7.500,00 til dækning af fly tur/retur, bus og ophold 
med fuld pension. Tilmelding senest 15. maj for syge og 1. juni 2014 for øvrige pilgrimme.

TILMELDINGSMATERIALE og yderligere INFORMATION kan rekvireres hos:
Anna Vidal, Ellerupvej 45, 8883 Gjern  

Tlf. +45 8687 5544 E-mail: anida@post.tele.dk eller 
Jytte Ormstrup, Tlf.: +45 4364 4264 E-mail: jytte.ormstrup@gmail.com

info@lourdes.dk og www.lourdes.dk  
Den Nordiske Valfart til Lourdes 

Georg Høhling, Askemosevejen 18, 3210 Vejby

Mød Iben Thranholm i Næstved
Debataften om dødens kultur.

FOREDRAGSAFTEN Tirsdag den 1. 
april kl. 19.00 indbyder menighedsrådet ved 
Vor Frue Kirke Præstøvej 29 Næstved til en 
foredrags- og debataften med journalist og 
cand. theol. Iben Tranholm. Foredragets 
titel er: Den moderne kulturs eneste svar på 
lidelse er selvmord 

Om foredraget skriver Iben Thranholm: 
”Det stigende pres på at få indført aktiv 
dødshjælp hænger sammen med den frie 
abort. I begge tilfælde er holdningen bag, 
at livet og samfundet bliver bedre, friere, 
mere værdigt når man til enhver tid kan 
vælge døden. Men bag facaden handler det 
måske om manglende svar på, hvad vi stil-

ler op med lidelsen. Sekularismen har ikke 
noget meningsfyldt svar på lidelsen efter at 
kristne værdier er blevet 
fortrængt. Tilbage 
er kun doping el-
ler død. Er der 
en vej tilbage 
til en kultur, 
hvor livet i 
alle faser, 
giver me-
ning?”

Hospices i Danmark

Stærk og stille 
film om ”den 
gode død”
”En god død” er en hudløst ærlig 
dokumentarfilm om fire kvinder på 
hospice.

Tekst: Svend Løbner. Foto: Hospice.dk

FILM Dokumentarfilmen ”En god død” 
indfanger de intense øjeblikke, der uundgå-
eligt følger med bevidstheden om, at man 
kun har ganske få dage tilbage at leve i. 
Vi møder fire kvinder på hospice, dødeligt 
syge kvinder, der dog lader os få indblik i 
deres allerinderste tanker og følelser. 

”Jeg er bange for at dø!”, udbryder den 
ene pludselig. ”Min datter vil ikke se mig 
mere!”, hvisker den anden. Og den tredje 
lukker op for smertelige barndomsminder: 
”Det sidste, jeg hørte fra min mor, var: ”Du 
er en dum idiot!”. Den fjerde ligger bare 
helt stille plaget af smerter.

Men der er også smil, humor og latter i 
filmen, en stemning der sendes godt på vej 
af et personale med god tid til at sidde ved 
sengen og lade patienten tale ud om det, der 
trykker. 

”En god død” er en stille film, men efter-
lader et stærkt indtryk, skriver Hospice Fo-
rum Danmark i sin anmeldelse på Hospice.
dk. Vi kommer meget tæt på de fire kvin-
der og følger dem med sygeplejerskens, 
lægens, præstens, fysioterapeutens og ikke 
mindst de pårørendes øjne. Intensiteten og 
nærværet nærmest stråler fra skærmen, da 
ægteparret nyder en hyrdetime i sanseha-
ven, mens solens stråler leger på den smer-
teplagede hustrus kind, og manden bøjer sig 
ned og giver hende et kys. 

Filmen lukker op for fine samtaler
Filmen er instrueret af Estephan Wagner, 
der oprindelig kommer fra Chile. Han fik 
selv døden ind på livet, da hans mor blev 
alvorligt syg og døde. Estephan tog fri i fire 
måneder for at passe hende i den sidste tid.

- Jeg var glad for at passe min mor, men 
det var også en meget svær tid. Der er intet 
hospice i Chile, og jeg kendte heller ikke til 
konceptet dengang, fortæller han. 

Da han mange år senere fortalte historien 
til en god ven, spurgte denne: ”Jamen, 
hvorfor kom hun ikke på hospice?” 

- Det var først der, jeg blev klar over, 
at det overhovedet fandtes. Så lavede jeg 

research omkring det, og besluttede at lave 
en film om det. 

”En god død” havde verdenspremiere 
i New York i september 2013 og på 
CPH:DOX (Copenhagen Docs) i november 
samme år. CPH:DOX er Skandinaviens 
største filmfestival for dokumentarfilm. 

- Responsen har været enormt positivt. 
Det var helt vildt. Mange flere er glade for 
den, end man umiddelbart skulle tro, fortæl-
ler Estephan Wagner, der på det seneste har 
jeg været rundt i landet og vist filmen på 
biblioteker. Der er altid meget fine samtaler 
bagefter, fortæller han. 

Filmen er også vist på DR 2.

Maskerne falder af
Der er jo en vis blufærdighed omkring døden 
– og du kommer utroligt tæt på de døende 
og de pårørende i mildest talt magtesløse 
situationer. Hvordan lykkedes det?

- Man skal huske, at de befinder sig i en 
situation i livet, hvor der ikke sker så meget 
mere. Her følte de, at de alligevel kunne 
være med i noget meningsfyldt, og det var 
de faktisk meget glade for. De kunne se 
en mening i at fortælle om deres situation. 
Og det handlede ikke kun om at være på 
hospice – for det er naturligvis tusind gange 
bedre end at gå igennem den sidste tid, mens 
man ligger på hospitalet, hvor man ikke får 
den samme opmærksomhed og de samme 
ressourcer til rådighed. For dem handlede 
det også om noget personligt, om at få 
deres egen historie fortalt for sidste gang. 

Og det er noget af det stærke i filmen. 
Hvordan virkede det på dig?

- Det virker ærligt. Når man er i den 
situation, falder mange masker af. Det 
synes jeg er dejligt. Og det er jeg meget 
taknemmelig for, når man får disse 
meget ærlige samtaler og kan optage det. 

Hvilket indtryk fik du af personalet?
- De er helt fantastiske! Jeg er fuld af 

sympati for deres indsats. Jeg viste filmen 
for en konsulent fra Teknologisk Institut, og 
han sagde bagefter: ”Hør, det kan ikke være 
rigtigt, at alle sygeplejerskerne er sådan 
nogle engle!” Men det er de på en eller 
anden måde. De har virkelig en styrke og en 
ekspertise af en anden verden. Det gælder 
både for lægerne og sygeplejerskerne, 
præsterne og de andre medarbejdere. Også 
de frivillige – de giver virkelig en god 
atmosfære alle sammen. 

I døden er vi alle lige
Der er kommet flere film og serier om døden 
de senere år. Hvorfor tror du, vi fokuserer 

så meget på døden?
- Det er måske et af de mest universelle 

emner over hovedet. I døden er vi alle lige. 
Det er ligegyldigt, om man har været rig 
eller fattig, statsmand eller terrorist - eller 
hvad som helst. Vi dør alle. Jeg prøver i 
min film at lukke op for en diskussion og 
fremme en samtale, hvor man beskæftiger 
sig med emnet. Selv om der har været flere 
udsendelser om døden de senere år, synes 
jeg slet ikke, det er nok. Det er et emne, 
som der er stor berøringsangst omkring. 
Som kunstner har man lige præcis en 
opgave med at lukke op for sådanne emner.  

Men hvorfor er det vigtigt at turde snakke 
om døden omkring sofabordet derhjemme?

- Fordi de fleste har nogen i familien, der 
er døde eller er ved at dø. De har ikke lært 
at forholde sig til døden. De ved slet ikke, 
hvordan de skal håndtere deres følelser, og 
hvordan de får tingene sagt. Det betyder, at 
mange ender op ret traumatiserede. 

Snak om døden – også med børn
- Det overraskede mig meget, at der ikke 
var mange børn, der kom til hospicet for at 
besøge deres bedsteforældre. Jeg spurgte 
flere forskellige patienter, hvorfor de ikke 
inviterede deres børnebørn, og hørte næsten 
hver gang dette svar: ”Vi vil gerne have, at 
vores børnebørn husker os som vi var, da vi 
var raske!” 

- For mig er det en illusion.  Vi forandrer 
os hver dag; vi er ikke de samme, som da 
vi var 15, 30 eller 50 år. For mig er det en 
del af livet, når vi er syge, og det er også en 
del af livet, når vi dør. Hvis vi ikke indser 
det, når vi er børn, så har vi aldrig lært at 
forholde os til det, og derfor tror jeg, vi har 
så svært ved at håndtere døden på en positiv 
måde.

Hvad sker der, 
når barnet det ene 
øjeblik ser mormor 
rimeligt frisk og det 
næste øjeblik måske 
en måned senere 
ser hende ligge i en 
kiste?

- Jeg tror, det er 
et chok. Og fordi vi 
ikke håndterer det 
på en sund måde, 
bliver det bare som 
en knude indeni 
os, som et sår, der 
er meget svært at 
bearbejde som barn. 
Hvis man altså ikke 

er gået gennem hele processen, men bare 
får et enkelt billede af den her kiste. Det er 
enormt voldsomt! 

- Men hvis man kan snakke med 
børnene om dødens mulighed gennem hele 
sygdomsprocessen, så tror jeg, børnene kan 
takle det ret godt. Hvis ikke man har lært 
at tale om døden, så vil man blive meget 
bange, når man en gang selv skal dø. For 
man har aldrig forholdt sig til det. Derfor 
giver det god mening for mig at lave filmen, 
for her bliver det sagt og vist meget tydeligt, 
men på en fin og elegant måde. 

Dokumentarfilmen ”En god død” kan 
ses på www.filmstriben.dk eller på http://
danishdox.com/last-dreams

Annonce:

Billede fra ”En god død”.

Filminstruktør Estephan Wagner.
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Når jeg’et bliver et holdingselskab
Hvordan verden ser udfor en 
digital indfødt.

Tekst: Lisbeth Rütz

MEDIER I sit coverbillede på Facebook 
optræder Carsten med bar overkrop og en øl 
i hånden. Coverbilledet er frontstage - der 
hvor man bliver iagttaget. Og på frontstage 
signalerer Carsten en fest og alkoholkultur. 
Men backstage - i den mere private sfære er 
han en seriøs ung mand, der er troende, går op 
i sin skole og er trofast mod sin kæreste. På 
Carstens profil er der også et billede af ham 
på vej til en fest i præstekjole og med Bibelen 
i hånden. Det kan opfattes som Carstens 
ironiske selvportræt. Carstens selvopfattelse 
er et slags holdingselskab med mange 
forskellige roller, han ikke selv oplever som 
indbyrdes modstridende. De mange roller 
bruges nemlig i forskellige situationer og 
dækker forskellige behov. Og som bestyrer 
af holdingselskabet råder Carsten over en 
palet af forskellige rollemuligheder.

Carsten er en af de mange unge, der optræ
der i Josua Christensens ”Digital narrative - 
hvordan unge finder sig selv på Facebook”.

Josua Christensen
Uddannet folkeskolelærer 2000, Pædago
gisk Diplomuddannelse 2010, Master i bør- 
ne- og ungdomskultur med specialisering i 
medier 2012. Arbejdede på den kristne fri
skole Lukas-skolen i 15 år. Er i dag konsu
lent ved Frie Skolers Lærerforening.

Er forfatter til digital native, der udkom 
på Lohses Forlag i februar.

Læs mere på www.digitalnative.dk/

akta

Bogen der udkom i februar på Lohses For
lag er en redigeret og populariseret udgave 
af Josuas masterafhandling i børne- og ung
domskultur til Syddansk Universitet. Samti
dig med lærerarbejdet på en kristen friskole 
i Vejle studerede Josua i tre år børne- og 
ungdomskultur med æstetiske læreprocesser 
og medier som speciale. Æstetiske lærepro
cesser handler om tilegnelse af viden gen
nem sanselige, kunstneriske projekter.

Josuas blev interesseret i Facebook, da 
han for fire fem år siden skulle undervise 
en 7. klasse på sin skole. Da opdagede 
han, at de sociale medier var blevet en 
del af skolehverdagen. Det virtuelle rum 
og klasserummet smeltede tit sammen, og 
elevernes ageren i klasserummet kunne kun 
forstås ud fra de sociale fora, de var med 
i på Facebook. Et meget konkret eksempel 
på det fik han, da en ung pige nægtede at 
komme ud fra toilettet pga. en besked hun 
havde fået fra Facebook.

Jo mere Josua hørte om Facebook, jo 
mere fik han lyst til at skrive en bog om 
det og sætte teori på. Han oprettede en 
Facebookprofil og begyndte at skrive 
sammen med nuværende og tidligere 
elever fra Lukasskolen. Han førte logbog 
over korrespondancen og lavede en 
digital spørgeskemaundersøgelse med 212 
deltagere i alderen 13-19 år.

Et energikrævende projekt
Som en af de unge brugere formulerer det, 
er det faktisk enormt energikrævende at 
være på Facebook. Man er på og bliver 
iagttaget. Det er som at være i et glasbur 
hele tiden. En vigtig ting er kampen om 
den historie, man fortæller om sig selv. Da 
Carsten udbasunerer historien om sit forliste 
kæresteforhold på nettet, varer det ikke 
længe, før en verbal krig bryder ud. Carsten

prøver at sætte rammen om historien; men 
det lykkes ham ikke at stå med den version, 
han gerne vil have.

Man kan iagttage nogle af de samme 
mekanismer hos de modne brugere. P.t. er 
den største tilvækst af Facebookbrugere 
faktisk dem, der er fyldt 50. 80 % af de 
nye brugere er kommet fra +50-gruppen. 
Men hvor Carsten og hans jævnaldrende 
er digitale indfødte, er de modne brugere 
digitale indvandrere. De er opvokset i 
en tid uden digitale medier, hvor man 
havde en anden referenceramme og andre 
muligheder for selvspejling. De 13-19 årige 
har ikke noget andet udgangspunkt. De er 
vokset op med mediet. Derfor har Facebook 
ikke samme definerende kraft for de modne 
brugere.

En længselsfuld frihed
De unge Facebookbrugere er sat fri fra tid

ligere generationers normer. Når man har 
fået friheden, er der ingen bånd der binder, 
til gengæld er der heller ikke noget anker, 
og man driver rundt som følge af den totale 
frihed. Når man er sat fri kan man let kom
me til at mangle noget. Så længes man ef-

Foto: Lohses forlag
skoler.

ter skønhed, formål og indsigt. Man er med 
et udtryk fra den tyske pædagogikforsker 
Thomas Ziehe i en ambivalens. Man er 
splittet mellem behovet for frisættelse og 
en længsel efter at høre til et sted. Og der 
kan mediet blive en måde at opfinde sig selv 
på. Frontstage er et begreb der blev intro
duceret af den amerikanske sociolog Erving 
Goffman for godt 50 år siden. Med et be
greb fra Goffman kan man forstå Carstens 
coverbillede som en form for ”facework” 
- en måde at skabe et selvbillede på. Og på 
Facebook konstruerer vi os selv ved at for-
tælle historier om os selv.

En måde at håndtere ambivalensen på er 
det Ziehe kalder mestringsstrategier. Når 
Carsten skal håndtere alle de roller der er i
hans personlighed, bruger derfor forskellige 
mestringsstrategier afhængigt af, hvad man 
vil signalere.

Ca. tre millioner danskere har en Face-
bookprofil. Vil vi forstå, hvad der egentlig
er på spil for de unge på Facebook, ja så er
Josua Christensens bog ikke til at komme 
udenom. Anbefales både til forældregene-
rationen og underviserne på de katolske

Pavelig Facebook-profil snart i luften
IT-teknikerne er i gang med de 
sidste forberedelser.

SOCIALE MEDIER Pave Frans vil i nær 
fremtid have sin egen profil på verdens mest 
populære sociale netværk. Vatikanet er ved 
at løse de sidste tekniske detaljer før pavens 
Facebook-side bliver offentlig tilgængelig. 
Kurien har oplyst til nyhedsmediet Vatican 
Insider, at forberedelserne er inde i den 
sidste fase og at it-teknikere er i færd med 
at undersøge, hvordan man kan forhindre 
at stødende eller upassende budskaber i at 
blive postet på pavens side.

Opgørelser viser, at de nye digitale me
dier åbner for helt nye muligheder for den 
utroligt populære pave, elsket af såvel ka-

tolikker som mange andre, til at udbrede 
sine budskaber til en endnu større gruppe af 
mennesker. I dag følger op imod 12 millio
ner mennesker pave Frans’ korte budskaber 
på det sociale medie Twitter og disse bud
skaber re-tweetes (dvs. videresendes til an
dre Twitter-brugere) hyppigere end fx præ
sident Obamas budskaber. Præsidenten for 
det pavelige råd for social kommunikation 
monsignore Claudio Maria Celli anslår, at 
pave Frans’ tweets bliver læst af op imod 60 
millioner brugere.

Stor interesse for pavelige 
meddelelser
Den pavelige Twitter-konto @Pontifex blev 
lanceret på foranledning af Benedikt XVI

og han udsendte sin første tweet den 12. de
cember 2012 på otte forskellige sprog. Siden 
er latin kommet til og overraskende mange 
læser budskaberne på dette sprog. Da Bene
dikt XVI abdicerede den 28. februar sidste år 
fulgte omkring 3 millioner ham på Twitter. 
Kontoen var midlertidig lukket under sede 
vacante-perioden, men blev reaktiveret den 
17. marts sidste år, fem dage efter at pave 
Frans blev valgt, og siden er interessen for 
de pavelige tweets eksploderet. Flest følger 
pavens budskaber på spansk efterfulgt af en
gelsk og italiensk.

Annonce:

Katolsk Medie Forum^^
Jesus siger: Jeg er vejen, sandheden og livet. (John. 14:6)

BLIV MEDLEM AF KMF

Giv os styrke til, at Den Katolske Stemme kan høres i DR og TV2.

Arsmedlemsskab KUN 100,- kr. og 70,- kr. for 65+.

Send penge og navn til GIRO 644-1947 Katolsk Medie Forum eller navn og 
adressen til:

Formand Svenning Ravn, Peter Holms Vej 16, 3.2, 2450 København SV
E-mail: svenningogbritta@gmail.com / 29 46 79 88

I sit budskab til Verdensdagen for kom
munikation understregede Benedikt XVI i 
2011, at Facebook og online-chat ikke bør 
nedgøres fordi ”de gør det muligt for men
nesker at mødes på tværs af geografiske og 
kulturelle skel, og fordi de er åbne for en helt 
ny verden af mulige venskaber”. Så ”sociale 
netværk er gode, men lad være med at opret
te falske profiler på nettet”, sagde Benedikt 
og roste den sociale revolution, som internet
tet var skyld i.

NM
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Sjov og fællesskab på Øm
1. kommunionsweekend samlede 30 
deltagere.

Tekst og foto: Molly Linneberg

DUK Med en fantastisk start på det nye år 
2014, kunne 1. kommunionsweekend Syd, 
traditionen tro, afholdes i Jylland på Øm-
borgen den 17.-19. januar. Sognene Oden-
se, Vejle og Horsens ankom fredag aften, 
og kunne til sammen samle 30 energiske, 
engagerede og forventningsfulde deltagere. 
Efter at børnene var blevet indkvarteret på 
deres værelser og havde spist aftensmad, 
var det tid til at lære hinanden bedre at 
kende på kryds og tværs. Sjove aktiviteter, 
glade børn og en fantastisk god stemning 
var, hvad der prægede resten af aftenen. 
Den første dag blev afsluttet med en fælles 
aftenbøn, efterfulgt af en 
aftenbøn på værelserne. 

Efter morgenbøn og 
morgenmad stod der afri-
kansk dans, katekese om 
sakramenterne og kreativt 
værksted på programmet. 
På værkstederne kunne 
deltagerne bl.a. prøve fin-
gerstrik, neglelak, brætspil 
og bordfodbold. Da vi alle 
havde fået lækker frokost, 
var vi igen klar til at være 
aktive på Eukaristi-løbet, 
hvor deltagerne i farve-
opdelte grupper skulle gå 
rundt til 6 poster, der om-
handlede brødet, vinen, 
messens opbygning og 
messens genstande. De 

skulle også synge Guds ord og på en fælles 
tillidsvandring.

Om aftenen blev der holdt festmesse og 
middag med to-retters menu. Lejren fik 
besøg af tre ”kendte” x-factor dommere, 
der skulle bedømme gruppernes præstation 
fra Eukaristi-løbet. Der blev danset limbo, 
sunget og leget hele aftenen. Stemningen 
var helt i top hos børnene og de hyggede sig 
alle sammen. Ledernes humør kunne af den 
grund ikke andet end også være helt i top.

Den sidste dag, søndag, var der oprydning 
om formiddagen og fælles dans og morgen-
gymnastik, samt et oplæg med skuespil om 
skriftemål fra lejrpræsten. Fra lejrens start 
var der en super god stemning og børnene 
havde uden tvivl medbragt deres gode hu-
mør og nysgerrighed om 1. kommunion, 
som spredte sig over hele Ømborgen. 

Kirken i Danmark

En gave at give?
Det nærmeste de fleste danskere 
kommer fasten, er nok fastelavn med 
dens fest og farver. For mange børn og 
barnlige sjæle er det en hyggelig tradi-
tion med tøndeslagning og kroning af 
kattekonger og ditto dronninger. Det 
kan være i skolen, i menigheden eller 
på vejen derhjemme. Det er vel alt i 
alt, det nærmeste vi kommer karneval 
på dansk.
 
MERE END SUNDHEDSKUR 
På latin betyder ”carne vale” farvel til 
kødet og markerer dermed den kirkeli-
ge sammenhæng, der er mellem faste-
lavn og fasten. Fasten indebærer bl.a. 
at afstå fra at spise kød. Men fasten er 
langt mere end en sundhedskur. Den 
skal først og fremmest styrke troslivet 
og forholdet til Gud samt vise næste-
kærlighed.

Bispedømmer over den ganske jord 
har således fastindsamlinger til fordel 
for mennesker, der har særligt brug for 
hjælp. Caritas Danmark forestår Bispe-
dømmet Københavns fasteindsamling. 
Den er i år målrettet fattige bønder i 
Uganda og katastroferamte mennesker 
i nød. Det kan du læse op på disse 
temasider i Katolsk Orientering.

HJÆLP TIL SELVHJÆLP 
Også i Den katolske Kirke i Uganda 
blive der samlet ind i fasten, så Kirken 
kan bidrage til at skabe udvikling 
landet. Det er et vigtigt perspektiv på 
Caritas Danmarks fasteindsamling, 
fordi vi meget let får den opfattelse, at 
det er ”os” i den rige del af verden, der 
skal redde ”dem” i den fattige. Og det 
blive så ligesom vores almisse, for nu 
at blive på den katolske banehalvdel.

UGANDA

Fasteindsamlingen forestås af Caritas 
på vegne af Bispedømmet København. 
Caritas har siden 1968 samlet ind til 
fattige og nødlidende i forbindelse med 
fasten. I år går de indsamlede midler til 
Uganda og lokale landbrugsinitiativer, 
som skal hjælpe familier ud af fattig-
dom. En del af de indsamlede midler går 
desuden til Katastrofefonden.

www.caritas.dk

JANN SJURSEN 
GENERALSEKRETÆR, CARITAS

Men faktum er, at Kirken i f.eks. Ugan-
da også gør en stor indsats. Og virkelig-
heden er, at det er fattige bønder selv, 
der må gøre størstedelen af arbejdet i 
de programmer, som Caritas Danmark 
gennemfører. Vi arbejder nemlig ud 
fra princippet om hjælp til selvhjælp, 
fordi det er at respektere det enkelte 
menneskes værdighed og ønske om at 
kunne forsørge sig og sine.
 
EN GAVE AT GIVE? 
Dit bidrag gennem fasteindsamlingen 
er altså med til at give fattige bønder 
mulighed for at hjælpe sig selv i Ugan-
da. Er det ikke næsten en gave at få 
lov til at give den mulighed til andre?
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Snart i mål i Fredericia
Sankt Knuds Kirke samler penge til 
restaureringsarbejde.

Tekst: Lisbeth Rütz

INDSAMLING 72.000 kr. er hvad der 
mangler, før menigheden ved Sankt Knuds 
Kirke i Fredericia kan gå i gang med et 
omfattende restaureringsarbejde. Starten 
er planlagt til sommer. De 72.000 er, hvad 
menigheden selv skal skaffe til et meget 
tiltrængt projekt på i alt 532.000 kr.

Sankt Knud Kirkes facade mod Sjæl-
landsgade er snavset af vejstøv. Der er kom-
met revner i kirkens indgangsportal, hvor 
malingen skaller af og fugningen er defekt. 
Tårnets ur og urskiver skal sættes i stand, 
og der skal indsættes et nyt digitalt urværk. 
Samtidig skal dørene ud til havesiden ud-
skiftes, fordi de er angrebet af råd.  

Restaureringsarbejdet følger efter omfat-
tende restaureringer i 80érne og 90´erne, 
hvor kirken og den tidligere brødrene Schüt-
tens Skole blev behandlet mod hussvamp. I 
1990´erne fulgte en udvendig restaurering, 
hvor kirken fik nye tagrender. Inden for de 
seneste ti år er præsteboligen behandlet for 
hussvamp og har fået nyt tag. 

Hovedparten af udgiften til det nye restau-
reringsarbejde finansieres af to bevillinger 
fra Kulturstyrelsen og Bevaringsfonden for 
Fæstningsbyen Fredericia. De to fonde støt-
ter renoveringen med tilsammen 460.000 
kroner. Det største beløb til restaureringen 
kommer fra Bevaringsfonden, der er opret-
tet af  A.P. Møller og hustru Chastine McK-
inney Møllers fond – bedre kendt som Al-
menfonden. Almenfonden, der ifølge TV2 
med sine 56 milliarder er Danmarks største 
pengetank, donerede i 2012 50 millioner 
kroner til restaurering af gamle ejendomme 
i Fredericia. 

Fredericia har Nordeuropas bedst bevarede 
voldanlæg, og de 50 millioner skal gå til at 
bevare Fredericias historiske gadebillede 
inden for de gamle fæstningsanlæg. Med 
sin beliggenhed og alder opfylder Sankt 
Knuds Kirke betingelserne.

En gammel fæstningsby
Fredericia blev grundlagt i 1650 som fæst-
ningsby efter Christian IV´s nederlag i 30 
års-krigen. Fæstningen var ikke engang 
færdig, før Fredericia blev indviklet i krigs-
handlinger i 1657, hvor den blev belejret og 
stormet af den svenske hær. Der var mange 
ideer med byen, men knap så mange penge 

til at gøre ideerne til virkelighed. Man ville 
gerne tiltrække dygtige udlændinge, og der-
for udstedte Christian V i 1674 og 1682 en 
række privilegier og rettigheder til udlæn-
dinge, som kom til byen. I Fredericia kunne 
de dyrke deres tro i fred, og det kom kato-
likker, huguenotter og jøder til at nyde godt 
af. Sin særstatus som fristad bevarede Fre-
dericia helt frem til Grundloven af 5. juni 
1849, hvor alle danskere fik religionsfrihed.

En overgang var der både en synagoge, en 
reformert og en katolsk kirke i byen. I dag er 
kun gravpladsen tilbage som minde om den 
lille jødiske menighed; men den reformerte 
og den katolske kirke står der endnu. Efter 
et par år, hvor den lille katolske menighed 
havde holdt til skiftende steder, købte de 
to jesuiterpræster Stanislaus Følckers og 
Franciscus Aquilanus i 1685 en ejendom 
af amtmanden i Skanderborg, generalmajor 
Joachim Schack. Helt nemt var det ikke, 
for forhandlingerne stod på i tre år med den 
katolske oberst Adam von Uterwick som 
mellemmand.  

I ejendommen blev der bygget et kapel, 
der blev afløst i 1767 af Sankt Knuds Kirke. 
Sankt Knuds Kirke er den ældste katolske 
kirke her i landet. Da den jo blev bygget 
før indførelsen af trosfriheden her i landet, 
måtte den ikke syne af noget udadtil. Derfor 
falder den i et med gadebilledet; men 
indadtil er den en meget velbevaret lille 
rokokojuvel. 

Primus motor i det tidskrævende arbejde 
med at skrive ansøgninger og lave projekt-
beskrivelse har været den meget historisk 
interesserede kirkeværge Jørgen Braarup, 
der fører tilsyn med bygningerne og kender 
hver en krog af dem. Menigheden i Frede-
ricia er februar 2014 på 382 mennesker. De 
fleste af dem kommer fra Danmark, Viet-
nam, Filippinerne, Litauen, Bosnien og 
Polen. I de seneste år er der især kommet 
mange nye menighedsmedlemmer fra Øst-
europa. De bruger kirken flittigt, så på en 
almindelig søndag kommer der mellem 70 
og 90 til messen, siger Jørgen Braarup.

Sognepræst i dag er Ambroziu Anghelus, 
der også er sognepræst for menigheden i 
Assens.

Fredericia Menighed er taknemmelig 
for ethvert beløb til restaureringen. Gaver 
til restaureringen er fradragsberettigede. 
Beløbet indsættes på: reg.nr.4183 - kontonr. 
0005001471. Projektets kontonr. 97259 
bedes påført sammen med medlemsnummer 
eller CPR.

Sankt Knuds Selskab stiftet
Skal arbejde for traditionel 
messefejring i Jylland. 

LITURGI Den tridentinske messe, po-
pulært kaldet den traditionelle messe, var 
Kirkens dominerende form for messefej-
ring indtil Det andet Vatikankoncil (1962 
– 1965). Selv om den tridentinske messe 
stort set forsvandt med koncilets store litur-
gireformer, har der hele tiden – også her i 
Danmark - været katolikker, som følte sig 
knyttet til den traditionelle messe og gerne 
ville fejre den. Fra 1996 til 2003 blev den 
traditionelle messe med biskop Czeslaws 
tilladelse fejret fire gange om året med præ-
ster, som kom rejsende fra udlandet.  Fra 
2003 blev det til messe en gang om må-
neden i Sankt Therese Kirke og senere i 
kapellet på Institut Sankt Joseph. Da pave 
Benedikts motu proprio Summorum 
Pontificum trådte i kraft i 2008, kom 
fejringen i mere faste rammer, og 
der er p.t. traditionel messefejring 
ved en gruppe af præster to gange 
om måneden i Jesu Hjerte Kirke i 
København.

Interesserede fra hele Sjælland og 
Skåne kom rejsende for at være med 
til messerne i Jesu Hjerte Kirke. Nu 
kan jyderne også være med. En 
kreds af unge jyske katolikker har 
nemlig taget initiativ til at oprette 
Sankt Knuds Selskab, der vil 
arbejde for at udbrede kendskabet 
til den traditionelle liturgi i Jylland. 

I første omgang vil messerne blive læst af 
præster fra udlandet. Da Jesu Hjerte Kirke 
p.t. er under restaurering, er det Folkekirken, 
der lægger hus til, når den første messe 
bliver læst tirsdag den 25. marts på festen 
for Jomfru Marias Bebudelse i Sankt 
Mortens Kirke Randers. 

Senere i år, når Jesu Hjerte Kirke igen 
er taget i brug vil der blive læst traditionel 
messe i Randers på følgende datoer: Jesu 
Hjerte Festen fredag 27. juni 2014 kl. 18:00-
20:00. Ærkeenglen Michaels Fest mandag 
29. september 2014 kl. 18:00-20:00. Festen 
for Jomfru Marias Uplettede Undfangelse 
mandag 8. december 2014 kl. 18:00-20:00. 
Alle er hjerteligt velkomne. LR

Læs mere om Sankt Knuds Selskab og den 
traditionelle messe på sanktknudsselskab.
com/.          LR

Foto: Sankt Knuds Kirke



En gave at give?
Det nærmeste de fleste danskere 
kommer fasten, er nok fastelavn med 
dens fest og farver. For mange børn og 
barnlige sjæle er det en hyggelig tradi-
tion med tøndeslagning og kroning af 
kattekonger og ditto dronninger. Det 
kan være i skolen, i menigheden eller 
på vejen derhjemme. Det er vel alt i 
alt, det nærmeste vi kommer karneval 
på dansk.
 
MERE END SUNDHEDSKUR 
På latin betyder ”carne vale” farvel til 
kødet og markerer dermed den kirkeli-
ge sammenhæng, der er mellem faste-
lavn og fasten. Fasten indebærer bl.a. 
at afstå fra at spise kød. Men fasten er 
langt mere end en sundhedskur. Den 
skal først og fremmest styrke troslivet 
og forholdet til Gud samt vise næste-
kærlighed.

Bispedømmer over den ganske jord 
har således fastindsamlinger til fordel 
for mennesker, der har særligt brug for 
hjælp. Caritas Danmark forestår Bispe-
dømmet Københavns fasteindsamling. 
Den er i år målrettet fattige bønder i 
Uganda og katastroferamte mennesker 
i nød. Det kan du læse op på disse 
temasider i Katolsk Orientering.

HJÆLP TIL SELVHJÆLP 
Også i Den katolske Kirke i Uganda 
blive der samlet ind i fasten, så Kirken 
kan bidrage til at skabe udvikling 
landet. Det er et vigtigt perspektiv på 
Caritas Danmarks fasteindsamling, 
fordi vi meget let får den opfattelse, at 
det er ”os” i den rige del af verden, der 
skal redde ”dem” i den fattige. Og det 
blive så ligesom vores almisse, for nu 
at blive på den katolske banehalvdel.

UGANDA

Fasteindsamlingen forestås af Caritas 
på vegne af Bispedømmet København. 
Caritas har siden 1968 samlet ind til 
fattige og nødlidende i forbindelse med 
fasten. I år går de indsamlede midler til 
Uganda og lokale landbrugsinitiativer, 
som skal hjælpe familier ud af fattig-
dom. En del af de indsamlede midler går 
desuden til Katastrofefonden.

www.caritas.dk

JANN SJURSEN 
GENERALSEKRETÆR, CARITAS

Men faktum er, at Kirken i f.eks. Ugan-
da også gør en stor indsats. Og virkelig-
heden er, at det er fattige bønder selv, 
der må gøre størstedelen af arbejdet i 
de programmer, som Caritas Danmark 
gennemfører. Vi arbejder nemlig ud 
fra princippet om hjælp til selvhjælp, 
fordi det er at respektere det enkelte 
menneskes værdighed og ønske om at 
kunne forsørge sig og sine.
 
EN GAVE AT GIVE? 
Dit bidrag gennem fasteindsamlingen 
er altså med til at give fattige bønder 
mulighed for at hjælpe sig selv i Ugan-
da. Er det ikke næsten en gave at få 
lov til at give den mulighed til andre?
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Et spirende håb i Uganda
Landbrug kan løfte Uganda ud af fattigdom, men bønderne står over for store udfordringer, 
hvis de skal leve af høsten

TEKST & FOTOS: TOKE F. NYBORG

L
andbruget spiller en central rol-
le for Ugandas befolkning og for 
landets udvikling. Mere end 90 

procent af befolkningen bor på lan-
det. De er mere eller mindre direk-
te afhængige af landbrugsprodukti-
onen. Men klimaforandringer i form 
af tørke og manglende nedbør er ofte 
skyld i ringe høstudbytte, ligesom jor-
dens ringe beskaffenhed eller mang-
lende ressourcer til at udnytte jorden, 
gør det svært for familierne at leve af 
landbruget: 
     ”Hver tredje ugander lever i dag 
under fattigdomsgrænsen, mens knap 
70 procent af befolkningen i den nord-
østlige region, Soroti, lever i absolut 

SÅDAN 
HJÆLPER 

DU

fattigdom. En forbedring af bøndernes 
landbrugsproduktion er derfor afgø-
rende for udviklingen i landområder-
ne,” forklarer programkoordinator i 
Caritas, Maj Forum. 
     ”Det vil både bidrage til at opfylde 
FN’s 2015 Mål om at afskaffe fattigdom 
og sult, og det vil skabe større ind-
komst og social sikkerhed for landbe-
folkningen, som vil forplante sig til 
hele det lokale samfund og støtte såvel 
uddannelse som sundhed og erhvervs-
struktur,” lægger hun til.  Samtidig er 
det en vækst, som med garanti kom-
mer de fattigste til gode og sikrer, at 
pengene bliver dér, hvor de gør mest 
gavn. 
Caritas har iværksat en række lang-

sigtede landbrugsinitiativer i Uganda, 
som skal hjælpe familier ud af fattig-
dom. Målet er at hjælpe bønderne 
med at gå fra subsistenslandbrug - 
hvor man kun forsyner sig selv - til at 
kunne afsætte en del af deres land-
brugsvarer kommercielt, og således 
dække andre leveomkostninger.

HVAD GÅR DIT STØTTEBIDRAG TIL? 
Caritas samarbejder med den lokale 
paraplyorganisation, CAPCA, som har 
flere Caritas-medlemmer. CAPCA støt-
ter udviklingen af bæredygtige land-
brug med henblik på at give bønderne 
større fødevaresikkerhed og mulighed 
for at skabe sig en indtjening. Gennem 
landbrugstræning, hjælp til organise-

ring og adgang til billig såsæd forbed-
res bøndernes produktion og derved 
familiernes mulighed for at bryde ud 
af fattigdom. 
Størstedelen af indtægterne fra salg af 
afgrøder betaler børnenes skolegang, 
medicin og andre basale fornødenhe-
der. Udviklingen af landbrug bidrager 
således til lokaludvikling og giver spi-
rende håb i det østafrikanske land:
     ”Vi kan se, det virker. I flere lands-
byer har bønderne forøget deres pro-
duktion og levestandarten er radikalt 
forbedret. Det arbejde skal styrkes, så 
endnu flere familier kan løftes ud af 
fattigdom,” forklarer Maj Forum. 

Du kan hjælpe bønder i Uganda ved at 
bidrage til Caritas’ langsigtede arbejde 
med bæredygtig landbrugsudvikling.  
Se mere på www.caritas.dk. Du kan 
også støtte over SMS eller via netbank.

BANK 
Registreringsnummer: 2191

Kontonummer: 3487254516

SMS 
Send BISTAND til 1231 og støt med 150 kroner

Det er obligatorisk at bruge skoleuniform. Har du ikke en uniform, lukker læreren dig ikke ind i klassen. Det har ikke alle råd til.Mange børn kommer derfor ikke i skole. De må i stedet blive hjemme og arbejde i marken.
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Høsten afgør fremtiden
Ocura slider i marken fra solopgang til solnedgang. Der skal 
tjenes mange penge, hvis alle hans børn skal i skole. I Ugan-
da er skolegang hverken gratis eller en selvfølge. Der skal 
betales skolepenge, skoleuniformer og skolebøger

Det er tidlig morgen i Gweri – 
en landsby i det nordøstlige 
Uganda. Røgen siver lige så 

stille ud af de lerklinede hytter. Der er 
ved at komme liv i landsbyen. Et par 
piger er på vej efter vand. De slentrer 
stoisk henover bushen med retning 
mod brønden.  Solen slipper hurtig 
grebet i horisonten og begynder sin 
vandring over himlen. Mændene skal 
skynde sig i marken, inden det bliver 
for varmt. Uganda ligger ved ækvator, 
og solen brænder unådigt ned over 
bushen ved middagstid.  

1 HAKKE TIL 7 FODBOLDBANER 
Ocura John Albert har allerede slæn-
get sin hakke over skulderen. Der 
skal luges i dag. Ocura har fem hektar 
jord, hvor han dyrker kassava, hirse, 
kartofler samt lidt grøntsager. Fem 
hektar svarer til syv fodboldbaner, så 
det er hårdt arbejde, når man kun har 

en hakke.  Ocura er 51 år, men slider i 
marken fra solopgang til solnedgang - 
hver dag. Også i weekenden. Der skal 
tjenes mange penge, hvis alle hans 
børn skal i skole. I Uganda er skole-
gang hverken gratis eller en selvfølge. 
Der skal betales skolepenge, skoleuni-
former og skolebøger: 
     ”Min ældste søn har netop fær-
diggjort teknisk skole, hvor han har 
studeret landbrug,” smiler Ocura stolt 
og svinger hakken. Ocura har selv gået 
fem år i skole. Hans kone har aldrig 
fået en uddannelse. Men de er begge 
fast besluttede på at give deres børn en 
bedre fremtid:  
    ”Det meste af det jeg tjener ved 
at sælge afgrøder på markedet, bru-
ger jeg på mine børn. Det er dyrt at 
købe skolebøger og skoleuniformer, 
men de skal ikke ende som mig uden 
uddannelse,” forklarer Ocura. Han 
ser sit hårde slid i marken, som en 

investering i fremtiden. Når hans børn 
er færdiguddannede, kan de hjælpe 
familien økonomisk og være med til at 
uddanne de andre fra landsbyen.

KASSAVA FINANSIERER SKOLEGANG
Ocura har stadig tre små drenge og 
en lille pige i grundskolen, så der 
skal arbejdes hårdt, når han både skal 
brødføde familien og betale børnenes 
skolegang.  Hvis der er brug for penge 
til foreksempel medicin eller skolebø-
ger, sælger han sine afgrøder på det 
lokale marked. For 15 kilo kassava kan 
Ocura få ti kroner. Så der skal høstes 
mange kilo kassava, når Ocura skal be-
tale næsten 200 kroner om måneden i 
skolepenge:
     ”Når høsten er god, tjener jeg godt, 
men det afhænger af vejret. Hvis 
høsten er mager, er der kun penge 
til basale fornødenheder som sukker, 
sæbe og lampeolie. Så kan mine børn 

ikke komme i skole,” forklarer han. 

FREMTIDSSIKRING
Ocura tjener i dag så godt på sit lille 
landbrug, at han har kunnet købe en 
ko, som allerede har avlet fire tyre 
og en kvie. Kvien har endda fået en 
lille kalv. Ocura har solgt de tre tyre. 
Det har betydet, at hans børn indtil 
videre kan blive i skolen resten af året. 
Han er glad for, at Caritas har hjulpet 
med at gøre hans lille landbrug mere 
effektivt: 
     ”Havde det ikke været for Caritas, 
ville mine børn ikke være i skole,” 
smiler han.   

TEKST & FOTOS: TOKE F. NYBORG

Halvdelen af fastemidlerne støt-
ter lokale landbrugsinitiativer i 
Uganda, som skal løfte fattige 
familier ud af fattigdom. Gen-
nem landbrugstræning, organi- 
sering og adgang til billig såsæd 
forbedres familiernes produktion 
og derved deres indtjening. 
Den anden halvdel støtter men-
nesker i nød via Katastrofe-
fonden - en reservebeholdning, 
der kun bliver brugt i katastrofe- 
situationer.  I 2013 sendte fonden 
hjælp til Mali og Filippinerne.

Ocura John Albert kan idag sende sine børn i skole takket været et effektiv landbrug.

DET SAMLER 
VI IND TIL



Det er ikke den store nyhed, at 
Bispedømmet København i 
forbindelse med fasten samler 

ind til Caritas. Det er sket i mange år, 
så samtalen med Biskop Czeslaw be-
gynder med spørgsmålet om, hvorvidt 
der overhovedet er nogen grund til, at 
bispedømmet samlet foretager en ind-
samling. Biskoppen er ikke i tvivl: 
     ”Selvom katolikkernes dagligdag 
foregår i sognemenigheden, så er iden-
titeten alligevel bundet til bispedøm-
met som helhed og naturligvis til den 
universelle Kirke i særdeleshed. Lige 
så naturligt det er, at bispedømmet er 
ansvarligt for, at Ordet forkyndes og 
sakramenterne forvaltes, ligeså natur-
ligt er det, at bispedømmet er for-
pligtet på at gøre en karitativ indsats. 
Det sidste manifesteres bl.a. gennem 
fasteindsamlingen. Derfor har jeg også 
skrevet til alle katolske hjem med en 
opfordring til at bidrage. Det er vigtigt, 
at vi som bispedømme gør noget i 
fællesskab.”  
 
KOMPETENT OG RELEVANT 
Fasteindsamlingen er målrettet fattige 
bønder i Uganda samt Caritas’ kata-
strofefond. Biskoppen var selv for et 
par år siden i Uganda sammen med 
daværende bestyrelsesformand for 
Caritas Danmark, Jan Lange. Årets 
indsamlingstema ligger derfor Biskop 
Czeslaws hjerte nær: 
     ”Jeg har ved selvsyn konstateret, at 
indsatsen har stor betydning i Uganda, 
og at fattige bønder virkelig påskønner 
den hjælp og træning de modtager fra 
Caritas,” siger biskoppen. Han under-
streger flere gange, at ét er at have 
hørt om arbejdet i Uganda i mange år, 
noget andet er at være på stedet og 
opleve, hvor kompetent og relevant 
Caritas’ hjælpeindsats er. 

 
SKAL DET GØRE ONDT AT HJÆLPE? 
Pave Frans’ fastebudskab (se fak-
taboks) er selvfølgelig pligtlæsning for 
enhver biskop. Biskop Czeslaw har 
da også overvejet budskabet. Han har 
særligt hæftet sig ved, at paven taler 
om at almisse, skal koste og gøre ondt: 
     ”Det er egentlig en meget provoke-
rende udtalelse. For hvorfor skal det 
gøre ondt at hjælpe andre? Jeg tror, at 
paven med den formulering ønsker at 
understrege den radikalitet, der ligger 
i evangeliet – også i forhold til vor 
hjælp over for andre. I Danmark vil 
det for måske nogen i sig selv være en 
udfordring at begynde at give af den 
overflod, som mange i vort relativt vel-
stående land har; men det kunne være 
en begyndelse. Dog skal vi ikke glem-
me, at der også i vort eget samfund er 
mennesker, der er materielt fattige.”
 
SKÆRPET FOKUS PÅ DET ÅNDELIGE 
Interviewet er ved at være slut. Bi-
skoppen er nået til næste punkt på 
programmet. På falderebet bliver der 
alligevel tid til et spørgsmål om, hvad 
biskoppen selv bruger fastetiden på: 
     ”Et bidrag til fasteindsamlingen 
ligger selvfølgelig lige for.  Men ellers 
er fastetiden også for mig, som jeg 
vil håbe den er for mange katolikker 
i bispedømmet, en anledning til at få 
skærpet fokus på nogle af de åndelige 
aspekter af vor katolske praksis, som 
f.eks. bøn og bibellæsning.”  Selv bi-
skopper må til lommen og har brug for 
den anledning, fasten er til at stramme 
sig an…

TEKST & FOTOS: JANN SJURSEN

”Kære brødre og søstre. Må fastetiden gøre hele Kirken 
parat til at bære vidnesbyrd for alle, der lever i materiel, 
moralsk og åndelig nød; evangeliets budskab om Guds 
barmhjertige kærlighed, som ønsker at favne alle i Kristus. 
Det er vi i stand til i det omfang vi selv lever som Kristus, 
der blev fattig og gjorde os rige gennem sin fattigdom. 
Fastetiden er en gunstig tid til at se ud over sig selv; til at 
spørge os selv om hvad vi kan undvære for at hjælpe andre 
og berige dem gennem vor fattigdom. Vi må ikke glemme, 
at sand fattigdom gør ondt: uden bodens dimension er en 
sådan selvfornægtelse ikke noget særligt. Jeg er mistroisk 
over for en almisse, som intet koster og ikke gør ondt.”

FRA PAVE FRANS’  
FASTEBUDSKAB 2014

Biskop Czeslaw:

Vi skal gøre noget i fællesskab!

Biskop Czeslaw planter et træ i Uganda 

Fasteindsamling 2014: Caritas & det katolske bispedømme i København

4    TEMA/ET SPIRENDE HÅB I UGANDA
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Liturgisk KalenderLiturgisk kalender 1. - 30. april 2014
1. viol. Tirsdag i 4.uge i fasten. (IV Ps).
Faste pf.
1 Sl 46,2-3.5-6.8-9
+ Hærskarers Herre er med os, Jakobs Gud er vor 
borg.
L.: Ez 47,1-9.12. Ev.: Joh 5,1-16.

2. viol. Onsdag i 4.uge i fasten. (IV Ps).
Faste pf.
1 Sl 145,8-9.14.17-18
+ Herren er nådig og barmhjertig.
L.: Es 49,8-15. Ev.: Joh 5,17-30.
Frans af Paola, eneboer (†1507) kan ihukommes

3. viol. Torsdag i 4.uge i fasten. (IV Ps).
Faste pf.
1 Sl 106,19-20.21-22.23
+ Husk os, Herre, i nåde mod dit folk.
L.: 2 Mos 32,7-14. Ev.: Joh 5,31-47.

4. viol. Fredag i 4.uge i fasten. (IV Ps).
Faste pf.
1 Sl 34,17-18.19-20.21+23
+ Herren er nær ved dem, hvis hjerte er knust.
L.: Visd 2,1a.12-22. Ev.: Joh 7,1-2.10.25-30.
Isidor, biskop og kirkelærer (†636) kan ihukommes.

5. viol. Lørdag i 4.uge i fasten. (IV Ps).
Faste pf.
1 Sl 7,2-3.9b-10.11-12
+ Herre min Gud, hos dig søger jeg tilfl ugt.
L.: Jer 11,18-20. Ev.: Joh 7,40-53.
Vincent Ferrer, præst (†1409) kan ihukommes.
Bededag for præste- og ordenskald.

6. viol. 5. SØNDAG I FASTEN
!Cr. Særl.pf.
1.L.: Ez 37,12b-14;
1 Sl 130,1-2.3-4.5-6b.7ab-8.
+ Hos Herren er der troskab, hos ham er der altid 
udfrielse.
2.L.: Rom 8,8-11.
Ev.: Joh 11,1-45 eller 11,3-7.17.20-27.33b-45.

7. viol. Mandag i 5.uge i fasten. (I Ps).
Pass. pf. I.
L.: Tilf. A.t.Dan I(13),1-9.15-17.19-30.33-62 eller 
I(13),1-3.41c-62.
1 Sl 23,1-3a.3b-4.5.6
+ Selv om jeg går i mørkets dal, frygter jeg intet 
ondt, for du er hos mig.
Ev.: Joh 8,1-11.
Johannes Baptista de la Salle, præst (†1519) kan 
ihukommes.
I 5.uge i fasten kan man på en af hverdagene til 
fremme af dåbskatekesen vælge at læse tekster til 5. 
søn dag i fasten.
I så tilfælde bedes også den særlige præfa tion.

8. viol. Tirsdag i 5.uge i fasten. (I Ps).
Pass. pf. I.
1 Sl 102,2-3.16-18.19-21
+ Herre, lyt til min bøn, lad mit råb komme til dig.
L.: 4 Mos 21,4-9. Ev.: Joh 8,21-30.

9. viol. Onsdag i 5.uge i fasten. (I Ps).
Pass. pf. I.
L.: Dan 3,14-21.Tilf B Dan 26.3,24-25.28
1 Tilf.B.t.Dan 29.30.31.32.33
+ Lovprist og ophøjet til evig tid.
Ev.: Joh 8,31-42.

10. viol. Torsdag i 5.uge i fasten. (I Ps).
Pass. pf. I.
1 Sl 105,4-5.6-7.8-9
+ Evigt husker Herren på sin pagt.
L.: 1 Mos 17,3-9. Ev.: Joh 8,51-59.

11. viol. Fredag i 5.uge i fasten. (I Ps).
Pass. pf. I.
1 Sl 18,2-3a.3b-4.5-6.7
+ I min nød råbte jeg til Herren og han hørte mig.
L.: Jer 20,10-13. Ev.: Joh 10,31-42.
Stanislaus, biskop og martyr (†1079) kan ihukom-
mes.

12. viol. Lørdag i 5.uge i fasten. (I Ps).
Pass. pf. I.
1 Jer 31,10.11-12b.13
+ Han vogter os som hyrden sin hjord.
L.: Ez 37,21-28. Ev.: Joh 11,45-57.

13. rød. PALMESØNDAG
! Cr. Særl.pf.
Palmeprocessionen:
Ev.: Matt 21,1-11.
Messen: 1.L.: Es 50,4-7;
1 Sl 22,8-9.17-18a.19-20.23-24.
+ Min Gud, min Gud! Hvorfor har du forladt mig?
2.L.: Fil 2,6-11.
Ev.: Matt 26,14 –27,66 eller 27,11-54.

14. viol. MANDAG I DEN STILLE UGE. (II Ps).
Pass.pf. II.
1 Sl 27,1.2.3.13-14
+ Herren er mit lys og min frelse.
L.: Es 42,1-7. Ev.: Joh 12,1-11.

15. viol. TIRSDAG I DEN STILLE UGE. (II Ps).
Pass.pf. II.
1 Sl 71,1-2.3-4a.5-6b.15+17
+ Min mund skal forkynde din retfærdighed
L.: Es 49,1-6. Ev.: Joh 13,21-33.36-38.
I Domkirken: hvid. Fornyelse af præsteløfterne, 
indvielse af de hellige olier.
Gl. Særl.pf.
1.L.: Es 61,1-3a.6a.8b-9
1 Sl 89, 21-22. 25+27.
+ Om din nåde, Herre, vil jeg evigt synge.
2.L.: Åb 1,5-8 Ev.: Luk 4,16-21.

16. viol. ONSDAG I DEN STILLE UGE. (II Ps).
Pass.pf. II.
1 Sl 69,8-10.21-22.31+33-34
+ I nådens tid, Herre, svar mig i din store miskund-
hed, Gud!
L.: Es 50,4-9a. Ev.: Matt 26,14-25.

17. viol. TORSDAG I DEN STILLE UGE. (II Ps).
Fastetiden afsluttes skærtorsdag inden aftenmessen.

PÅSKEHØJTIDEN
(TRIDUUM PASCHALE)

17. hvid. SKÆRTORSDAG AFTEN.
Påskehøjtiden indledes med aftenmessen, som træder 
i stedet for vesper, og varer til og med 1.påskedags 
2.vesper.
Gl. Euk.pf. I.
1.L.: 2 Mos 12,1-8.11-14;
1 Sl 116,12-13.15-16.17-18.
+ Velsignelsens bæger er fællesskab med Kristi blod.
2.L.: 1 Kor 11,23-26.
Ev.: Joh 13,1-15.

18. rød. LANGFREDAG.
1.L.: Es 52,13–53,12;
1 Sl 31,2+6.12-13.15-16.17+25.
+ Fader, i dine hænder betror jeg min ånd.
2.L.: Hebr. 4,14-16; 5,7-9.
Ev.: Joh 18,1–19,42.
Faste- og abstinensdag.
Kollekt for Det Hellige Land.

19. viol. Lørdag. PÅSKELØRDAG.

Aften. hvid. PÅSKEVIGILIE. (h).
Gl. Påskens pf. I. Til bortsendelse og svar tilføjes: 
Halleluja! Halleluja! Påskelyset står tændt ved alle 
messer til og med pinsedag.
Af det Gamle Testamentes læsninger skal læses 
mindst 3.
GT:
1: 1 Mos 1,1–2,2 eller 1,1.26-31a;
1 Sl 104,1-2a.5-6.10+12.13-15a.24+35c.
+ Herre, send din ånd og skab liv, gør jorden ny!
Eller: 1 Sl 33,4-5.6-7.12-13.20+22
+ Herrens godhed fylder jorden.
2: 1 Mos 22,1-18 eller 22,1-2.9a.10-13.15-18;
1 Sl 16,5+8.9-10.11
+ Vogt mig, Gud, jeg søger tilfl ugt hos dig.

3: 2 Mos 14,15–15,1a (obliga torisk);
1 2 Mos 15, 1b.2.3-4.5-6.17-18
+ Jeg vil synge for Herren, for han er højt ophøjet.
4: Es 54,5-14;
1 Sl 30,2+4.5-6.11+12a+13b
+ Herre, jeg priser dig, for du har trukket mig op fra 
dybet.
5: Es 55,1-11;
1 Es 12,2.3+4bcd.5-6
+ I skal øse vand med glæde af frelsens kilder.
6: Bar 3,9-15.32–4,4;
1 Sl 19, 8.9.10.11
+ Herre, du har det evige livs ord.
7: Ez 36,16-17a.18-28;
1 Sl 42,3.5bcd; 43,3-4
+ Som hjorten skriger ved det udtørrede vandløb,
sådan skriger min sjæl efter dig, Gud.
I tilfælde af dåb: Vekselsang nr. 5
eller 1 Sl 51,12-13.14-15.18-19
+ Skab et rent hjerte i mig, Gud.
NT: Rom 6,3-11;
1 Sl 118,1-2.16-17.22-23.
+ Halleluja! Halleluja! Halleluja!
Ev.: Matt 28,1-10.

20. hvid. PÅSKEDAG. HERRENS OPSTAND-
ELSE (h)
 ! Gl. Sekvens. Cr. Påskens pf.I. Til bortsendelse og 
svar tilføjes: Halleluja! Halleluja!
1.L.: ApG 10,34a.37-43;
1 Sl 118,1-2.16-17.22-23.

+ Denne dag har Herren skabt, lad os juble og glæde 
os på den.
Eller: Halleluja! Halleluja! Halleluja!
2.L.: Kol 3,1-4 eller 1 Kor 5,6b-8.
Ev.: Joh 20,1-9 eller Matt 28,1-10 eller ved aften-
messe Luk 24,13-35.

PÅSKETIDEN

21. hvid. MANDAG I PÅSKEUGEN.
Gl. Evt.sekvens. (Cr.). Påskepf.I. Til bortsendelse og 
svar tilføjes: Halleluja! Halleluja!
L.: ApG 2,14.22-33;
1 Sl 16,1-2a+5.7-8.9-10.11.
+ Vogt mig, Gud, jeg søger tilflugt hos dig.
Eller: Halleluja!
Ev.: Matt 28,8-15.

22. hvid. TIRSDAG I PÅSKEUGEN.
Gl. Evt.sekvens. Påskepf.I. Til bortsendelse og svar 
tilføjes:Halleluja! Halleluja!
L.: ApG 2,36-41;
1 Sl 33,4-5.18-19.20+22.
+ Herrens godhed fylder jorden.
Eller: Halleluja!
Ev.: Joh 20,11-18.

23. hvid. ONSDAG I PÅSKEUGEN.
Gl. Evt.sekvens. Påskepf.I. Til bortsendelse og svar 
tilføjes: Halleluja! Halleluja!
L.: ApG 3,1-10;
1 Sl 105,1-2.3-4.6-7.8-9.
+ Jeres hjerte glæde sig, I, som søger Herren.
Eller: Halleluja!
Ev.: Luk 24,13-35.

24. hvid. TORSDAG I PÅSKEUGEN.
Gl. Evt.sekvens. Påskepf.I. Til bortsendelse og svar 
tilføjes:Halleluja! Halleluja!
L.: ApG 3,11-26;
1 Sl 8,2a+5.6-7.8-9.
+ Herre, vor Her re! Hvor herligt er dit navn over 
hele jorden. 
Eller: Halleluja!
Ev.: Luk 24,35-48.

25. hvid. FREDAG I PÅSKEUGEN.
Gl. Evt.sekvens. Påskepf.I. Til bortsendelse og svar 
tilføjes:Halleluja! Halleluja!
L.: ApG 4,1-12;
1 Sl 118,1-2+4.22-24.25-27a.
+ Den sten, bygmestrene vragede, er blevet ho ved 
hjørnesten. 
Eller: Halleluja!
Ev.: Joh 21,1-14.

26. hvid. LØRDAG I PÅSKEUGEN.
Gl. Evt.sekvens. Påskepf.I. Til bortsendelse og svar 
tilføjes:Halleluja! Halleluja!
L.: ApG 4,13-21;
1 Sl 118,1+14-15.16-18.19-21.
+ Jeg takker dig, for du svarede mig. 
Eller: Halleluja!
Ev.: Mark 16,9-15.

27. hvid. 2. SØNDAG I PÅSKEN. Guds Barhjer-
tigheds søndag.
! Gl. Evt.sekvens. Påskepf.I. Til bortsendelse og svar 
tilføjes: Halleluja! Halleluja!
1.L.: ApG 2,42-47;
1 Sl 118,2-4.13-15.22-24.
+ Tak Herren, for han er god, hans trofasthed varer 
til evig tid. 
Eller: Halleluja!
2.L.: 1 Pet 1,3-9.
Ev.: Joh 20,19-31.

28. hvid. Mandag i 2.uge i påsken. (II Ps).
Eller rød. Peter Chanel, præst og martyr (†1841)
Eller hvid. Ludvig Maria Grignion de Montfort, 
præst (†1716)
Påskepf.
1 Sl 2,1-3.4-6.7-9
+ Lykkelig hver den, der søger tilflugt hos dig, 
Herre! 
Eller: Halleluja!
L.: ApG 4,23-31. Ev.: Joh 3,1-8.

29. hvid. Tirsdag KATARINA AF SIENA, jomfru og 
kirkelærer, værnehelgen for Europa (†1380) (f)
Gl. Helg.pf.
L.: 1 Joh 1,5—2,2
1: Sl 103,1-2.3-4.8-9.10-11.13-14.17-18a.
+: Min sjæl, pris Herren.
Ev.: Matt 11,25-30

30. hvid. Onsdag i 2.uge i påsken. (II Ps).
Eller hvid. Pius V, pave (†1572)
Påskepf.
1 Sl 34,2-3.4-5.6-7.8-9
+ Den hjælpeløse råbte, og Herren hørte ham.
Eller: Halleluja!
L.: ApG 5,17-26. Ev.: Joh 3,16-21.

Marts
Fredag 28. kl. 19.00-21.30: Forsonings- 
og helbredelsesmesse, for de aborterede 
og dødfødte børn. Sted: Jesu Hjerte Kirke, 
Kbh., v/ pastor Lars Messerschmidt m.fl. 
Skriftemål fra kl. 18.00. Info: 
www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk

Lørdag 29. kl. 14.30-16.30: Temalørdag: 
”Præsten, der kom i Paradis uden at dø – 
opbrud fra en præstegerning i Folkekirken 
til et liv på en stillehavsø, v/ Vilhelm 
Stender. Sted: Sankt Therese Kirke, Bern-
storffsvej 56, Hellerup

Søndag 30. kl. 14.30: Foreningen “Vi er 
også kirken” (VEOK) afholder sin årlige 
general-forsamling i Medborgerhuset Dan-
asvej 30B. 1910 Frederiksberg. Alle, med-
lemmer og ikke-medlemmer, er velkomne.

April
Lørdag 1. kl. 14.30-17.00: Voksenkate-
kese: Tema: Thomas Aquinas, v/ sr. 
Hildegard. Sted: Sankt Ansgars Kirkes 
menighedslokaler, Bredgade 69, Kbh. Kr. 
40,- til materialer, kaffe og te. Slutter med 
messe kl. 17.00 

Torsdag 10. kl. 20.00-23.00: Natkirke, 
Sakramentskirken, Nørrebrogade, Kbh. 
for alle interesserede. Der er mulighed for 
tilbedelse, personlig forbøn, for at tale med 
en af med-arbejderne, eller blot for at nyde 
stilheden og roen i kirkerummet. Man kan 
komme og gå som det passer. Aftenen 
slutter med sakramental velsignelse ca. 
22.45.

Fredag 11. kl. 18.00-19.30: ”Åben dør”. 
Personlig forbøn og samtale, v/ pastor 
Lars Mes-serschmidt m.fl., Sted: Jesu 
Hjerte Kirkes Menighedssal, Kbh. Info: 
www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk

Mandag 21. kl. 19.00-20.00: Meditation-
saften, derefter kaffe og te. Sted: Strand-
vejen 91, Kbh. Ø

Første og sidste onsdag i måneden 
kl.17.30–19.30: Hjælp til misbrugere og 
pårørende ved den katolske organisation 
Cenacolo. Rådgivningen finder sted i Bred-
gade 69 A, Kbh. K. Tlf.: 51 53 41 60

Skt. Thomas Fællesskabet inviterer til 
eukaristi, lovprisning og katekese. Sted: 
Oratoriet, Vor Frue Kirke, Ryesgade 26, 
Aarhus C. Info: p. Herbert, SJ 87 30 70 42 
eller 24 27 86 89, eller Jan Zieleskiewicz 
50 29 13 57, e-mail: johny.zet@gmail.com
Datoer: onsdage 26/3, 9/4,16/4, 23/4, 30/4. 
2014 kl. 19.00-21.00

Skt. Thomas Fællesskabet inviterer til 
tilbedelse, Sakramentet udstilles. Intentio-
nen er messen for de syge, der afholdes 1. 
onsdag i måneden. Sted: Vor Frue Kirke, 
Ryesgade 26, 8000 Aarhus C. Datoer: 
fredage 28/3, 2/5 og 30/5 kl. 19.00-24.00.

Messe med forbøn for de syge afholdes 
hver den 1. onsdag i måneden kl. 19.00-
21.00, sted: Vor Frue Kirke, Ryesgade 26, 
8000 Aarhus C. Datoer: onsdage 2/4, 7/5 
og 4/6.

Konvertitkursus hver torsdag kl. 19.30 
i Sankt Ansgar Kirkes menighedslokaler, 
Bredgade 69 A, Kbh. 
Der er ingen tilmelding – mød blot op!

Der er MobilKirke 1. og 3. torsdag mel-
lem kl. 20.00 og 22.00. Der er mulighed for 
samtale, forbøn, velsignelse, samt kaffe og 
kage. Mobilkirken står på Gammel Torv i 
København. Alle er velkomne.

Det sker i 
bispedømmet
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Kendt DUK-profil bliver lejrchef i Krakow
Forberedelserne til VUD begynder 
i april.

Tekst: Lisbeth Rütz

DUK Når masser af forventningsfulde 
unge sidste uge i juli 2016 tager til 
Verdensungdomsdagen I Krakow, får 
de en garvet leder med. Lejrchef i 2016 
bliver Christian Walsh Elveberg, der har 
en gedigen erfaringsballast med som 
mangeårig kateket og chef for utallige 
lejre i DUK-regi. Daniel Nørgaard er med 
i lejrteamet som lejrpræst. Allerede nu 
er forberedelserne til VUD 2016 så småt 
ved at gå i gang. Som de foregående år vil 
VUD indeholde elementer med katekese, 
korsvej og vågenat sammen med det mere 
rekreative. Den største begivenhed under 
VUD – pave Frans’ møde med de unge - vil 
finde sted i Bloniaparken i Krakow, oplyser 
VUD’s polske hjemmeside. Her er der for de 
utålmodige allerede nu mulighed for at stille 
spørgsmål om VUD, se videoer om Polen, 
lære de vigtigste bønner på polsk og læse om 
den hellige Maria Faustina Kowalska. Som 
noget af det første vil Christian Elveberg i 
april rejse til Rom sammen med formanden 

for DUK´s hovedbestyrelse, Khoa Dinh. 
Her skal VUD 2013 evalueres, og man vil 
begynde med planlægningen af VUD 2016, 
oplyser DUK´s hjemmeside, hvor man også 
kan læse om DUK´s nye årstema, der bliver 
”I Faderens og Sønnens og Helligåndens 
navn”.  Næste nummer af DUK- bladet 
Føniks for de 14-30 årige vil introducere 
temaet, der giver gode muligheder for at 
fordybe sig i Treenighedens mysterium og 
i bøn. 

Læs mere om DUK ´s aktiviteter og 
Verdensungdomsdagen på www.duk.dk og 
på http://worldyouthday.com/.

Børn og unge

Børnebibel fra nord – et 
ambitiøst nordisk projekt
Børnebibel fra nord har som 
målgruppe børn og forældre, som 
vil læse en god historie. 

Af Eva Maria Nielsen

Fortælleglæden og nordiske 
rødder 
Forlaget Alfa lægger ud med et ambitiøst 
projekt, og titlen er sandelig valgt med rette. 
Denne børnebibel er noget ganske særligt 
og meget nordisk. Den er en samproduktion 
af forskellige forlag i de nordiske lande. 
Genfortællingerne er ikke sat i værk af én 
dygtig fortæller, men af 15 forskellige for-
fattere, og derudover er de blevet illustreret 
af forskellige tegnere. Men ét har de fælles: 
Fortælleglæden og de nordiske rødder. 

Børnebibler findes som sandskorn ved 
havets bred. Nogle er gode og kreative, har 
et sprog, der huskes, sjove replikker og nye 
indfaldsvinkler. Andre er nærmere en tro 
genfortælling af den bibelske tekst peppet 
op med børnetegninger. 

Det er anderledes i Børnebibel fra nord, 
som fortælles og fortolkes ind i vores tid, 
med vort sprog og ud fra vor kultur. Det 
lykkes på fineste vis. Bibelens budskab 
bliver transporteret ind i barnets verden. 
Jeg er begejstret over sprogets kreativitet, 
forfatternes mangfoldige indfaldsvinkler, 
indlevelsesevne og stærke fortællestemmer.

Skrevet ud fra barnets verden, med 
dets ord og ud fra dets undren
Hør bare engang: ”Gud så Abraham. Han 
bad Abraham pakke sit grej sammen og 
drage ud i verden. ”I dag skal alle familier 
på jorden blive velsignet.”, sagde Gud.  

Billedsproget er udtryksstærkt, for 
Hagars mave voksede og blev ”som en stor 
melon”, og Saras mave var ”flad som en 
pandekage”. Barnet vil kunne genkende 
Hagars følelser fra sin egen hverdag, og 
dermed bliver selv en historie fra en fjern 
tid og kultur vedkommende og eksistentiel: 
”Hagar flygtede. Ud i ørkenen. Bort fra det 
hele. Hun var alene og bange. Hun satte sig 
ved en kilde og drak en tår vand, mens hun 
tørrede tårerne bort.”

Englens besøg hos Maria bliver fortalt 
med enkelte ord, men også så rammende 
og sande: ”Jeg stod hjemme i vores køkken 
og skulle lige til at drikke et glas vand. 
Pludselig blev det helt stille og meget lyst, 
både inden i mig og uden om.”

Børnebibel fra nord er skrevet ud fra 
barnets verden med dets ord og ud fra 
dets undren. Forfatterne havde frie hænder 
til at gøre deres arbejde og komme med 
deres egne bud på, hvordan en bibelsk 
tekst skulle fortolkes. Nogle gange er den 
meget frit genfortalt, andre gange mindre. 
Men spændende er det, og det inviterer 
læseren til at tænke over: Hvordan ville jeg 
fortælle denne historie? Ville jeg gøre det 
anderledes?

Teksten, illustrationerne og 
læsenøglen bygger bro fra dengang 
til i dag
Også illustrationerne bygger bro mellem 
datiden og nutiden. - F.eks. sidder Jesus 
og mediterer, mens han faster 40 dage i 
ørkenen. På den modsatte side ser man 
en dreng, som er fristet til at stjæle fra et 
skab. Dermed gøres begrebet ”fristelse” 

håndgribeligt. Også vi fristes, ligesom 
Jesus. Også vi bliver udfordret af forkerte 
tanker. 

Rigtig fin er bogens læsenøgle til mor 
og far og andre. Den omfatter alle de ord, 
som forfatterne har bibeholdt, selv om 
de er så gamle, at børnene og nok også 
forældrene har svært ved at forstå dem, 
f.eks. bebudelse, hebræer, satrapper eller 
åbenbaring.  Åbenbart kunne disse gamle 
ord ikke undværes. Den lille nøgle til den 
bedre forståelse er en glimrende ide, synes 
jeg. 

Børnebibel fra nord har som målgruppe 
børn og forældre, som vil læse en god 
historie. Ingen forventer, at de skal vide, 
hvad en discipel egentlig er for noget. 
Bogen ønsker blot at give komplet 
forudsætningsløse læsere mulighed for at 
forstå teksten. 

Bibelen skal kunne læses og forstås i 
lænestolen
Jeg ved, at de, som har forudsætninger for 
at forstå teksten, helst ikke vil have lavet 
for meget om. Men jeg håber, at de vil være 
frisindede, så Børnebibel fra nord bliver 
modtaget godt i det danske land. Bibelen 
er Guds ord til verden og bør også kunne 
bruges uden for kirken, især hvis folk 
ikke har deres gang der. Den skal kunne 
læses og forstås i lænestolen, og helst fra 
barnsben af. Vi må være meget ivrige efter 
at give Bibelen videre. Når det er sagt: 
Ingen genfortælling kan alting på én gang. 
Derfor kan vi se denne børnebibel som et 
fint supplement – ikke en erstatning - for 
den eksisterende autoriserede oversættelse, 
som kan læses, når lysten til at fordybe sig i 
Bibelens verden er blevet vakt.

Børnebibel fra nord
Jens Blendstrup, Hanne Kvist, Peter 
Adolphsen, Tina Sakura Bestle, Martin 
Glaz Serup og Lilja Scherfig. (red.)
© 2014 forfatterne og Forlaget Alfa. 
ISBN: 978 87 71150858 156 s., 189,- 
www.forlagetalfa.dk.

Unge motiveres
På Danmarks Unge Katolikkers 
udviklingsseminar sidst i februar 
arbejdede ca. 35 unge med 
spørgsmål som: Hvorfor er du 
frivillig og hvordan arbejder 
du med din egen og andres 
motivation? 

Tekst: Ragna Valbjørn Skov, 
udviklingskonsulent DUK

DUK Kan du færdiggøre denne sætning: 
“Jeg motiveres særligt når…”? Det kan de 
frivillige i DUKs lokalforeninger og teams, 
som har været på udviklingsseminar i slut 
februar. En blanding af oplæg, workshops og 
tid med andre engagerede unge katolikker, 
skabte platformen for at deltagerne lavede 
deres egne motivationserklæringer. Her 
er et par eksempler, på hvordan nogle af 
dem starter: “Jeg motiveres særligt når 
jeg lærer noget som jeg kan give videre 
til andre”, “Jeg motiveres særligt, når jeg 
bliver bekræftet og får anerkendelse” og 
“Jeg motiveres særligt når jeg ved, jeg kan 
bidrage, med nogle af de kompetencer og 
egenskaber jeg besidder”. 

Lørdag morgen, efter morgenbøn, mødtes 
alle i Pejsestuen på Øm for at starte dagens 
første workshop med Rie Frilund Skårhøj 

fra www.ledfrivillig.dk. Denne workshop 
satte fokus på hvorfor vi er DUK, og hvor-
dan frivillige gradvist engagerer sig. Næste 
workshop handlede om egenmotivation, 
og blev ledt af DUKs udviklingskonsulent 
Ragna Valbjørn Skov. Alle erklæringerne 
som blev lavet, indeholder statements om 
både indre og ydre faktorer, som er særligt 
vigtige for den enkelte persons motivation. 
Weekenden bød også på et kateketisk oplæg 
og messer af p. Christian Noval, samt endnu 
en workshop om hvordan de unge kan tage 
ansvar, ikke kun for deres egen motivation, 
men også for at hjælpe hinanden og dem de 
leder med at motiveres. 

I en af øvelserne på udviklingsseminaret 
skulle deltagerne lytte til forskellige moti-
vations statements, og erklære hvor enige 
eller uenige de var, ved at stille sig forskel-
lige steder i rummet og derefter begrunde 
deres position. Det viste tydeligt den mang-
foldighed vi består af, og gav alle en større 
forståelse for hinandens forskelligheder. 
Samtidig viste det, hvad der binder alle de 
frivillige sammen. Der var nemlig én ting 
de alle var helt enige i. Det var følgende 
statement: ”Jeg kan godt lide at lave noget 
meningsfyldt - noget som gør en forskel for 
andre end mig selv”. Det glæder mig meget 
at Jesu udfordring til at elske vores næste 
som os selv, på denne måde bliver udlevet 
i alle hjørner af Danmark, gennem unge 
menneskers engagement i DUK. Hvad mo-
tiverer og glæder dig? 
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Velkommen hjem
Da menigheden i Nykøbing slog 
dørene op.

Tekst og foto: Lisbeth Rütz

FALSTER Med søndagsmessen satte 
menigheden i Nykøbing Falster den 9. 
marts et festligt punktum for tre intensive 
Velkommen hjem – dage. Meningen med 
arrangementet, der løb af stablen for tredje 
gang i træk og blev omtalt i lokalpressen, 
var at vise, hvordan sognekirken er et hjem 
for menighedens medlemmer, men også et 
sted, der åbner sig for dem, som ingen tro 
har eller dem, der bare er nysgerrige efter 
at vide lidt mere om, hvad Den katolske 
Kirke står for. I den ånd stod Hellig Kors 
Kirke og menighedslokalerne åbne de fleste 
af døgnets timer som et gæstfrit og varmt 
hjem med et væld af aktiviteter og fælles 
måltider tre gange om dagen. 

I løbet af de tre dage tog sognepræst 
Gregers Mærsk Kristensen rundt sammen 
med frivillige for at stemme dørklokker 
hos menighedens ældre, de syge og dem, 
man ikke ser så meget i kirken. ”Folk tog 
rigtig godt imod os. De viste stor åbenhed, 
og der var mange øjeblikke, der føltes som 
velsignede”, fortæller p. Gregers. 

Med Mobilkirken på Torvet
Fredag eftermiddag var der gademission 
på Torvet, hvor diakon Kaare Nielsen 
havde stillet Mobilkirken op.   Måske var 
det religiøs berøringsangst, måske var det 
skrækken for, at naboen skulle se en gå 
ind i Mobilkirken, der fik mange, især de 
lidt ældre til at ryste på hovedet og skynde 
sig forbi med nedslagne øjne. Men en 
del standsede dog op og fik en snak hen 
over kaffekoppen med Kaare Nielsen, 
Teresa Starzynski og David Noval. ”Jeg er 
overrasket over så mange vi kom i kontakt 
med”, siger Teresa, der beskriver de unge 
som de mest interesserede. ”Far, det er jo 
Peterskirken”, lød det pludselig, og en ung 
far med tre små børn skråede målbevidst 
over gaden for at kikke ind. Kaare Nielsen 
kom i snak med en del unge mennesker, og 
nogle af dem fandt ro ved at sætte sig inde 
i Mobilkirkens lille enkle rum, der virkede 
som en helle midt i weekendtravlheden. 
Inde i Mobilkirken var der tændt et par 
stearinlys og lagt brochurer frem. Der var 
mulighed for at læse i Bibelen og skrive 
forbønsanliggender i en bog. Et par stykker 
tog imod en invitation til messe, gospel og 
fællesmiddag om aftenen.

Allerede torsdag aften startede fælles-
spisningen med en meget vellykket polsk 
festmiddag arrangeret af p. Marek fra Ma-

ribo. Mange flittige hænder havde været i 
gang med de polske specialiteter. Efter fæl-
lesmåltidet blev der hver aften øvet gospel-
sang, og der var mulighed for skriftemål og 
rosenkrans. 

Og så var der foredrag…
Både fredag og lørdag blev dagen rundet af 
med oplæg fra to konvertitter, der fortalte 
om deres vej ind i Kirken via et helt 
areligiøst miljø og New Age.

Interessen og spørgelysten var stor, da 
forlagsredaktør Maria Hammershøy fre-
dag aften fortalte om sin egen snørklede 
vandring mod troen i Den katolske Kirke. 
Hendes egen baggrund var en familie, hvor 
ingen var troende; men da hun som lille 
kom i nonnebørnehave i Rom sammen med 
sin søster, kom de første spirer til en naiv 
og ukompliceret barnetro. Som ganske ung 
mødte hun sin store kærlighed, og da han 
kom i livsfare ved en ulykke med en ski-
lavine, tog de det begge som et wake up call 

til at gifte sig og stifte 
familie i en meget ung 
alder. Maria og kære-
sten kom fra smadrede 
familier, men følte et 
kald til at få børn hur-
tigt og være sammen 
om at skabe ro og faste 
rammer omkring fami-
lielivet.

Barnetroen lå i dvale, 
mens Maria studerede 
på ateismens højborg, 
Institut for Religions-
videnskab; men gen-
nem sine børn fandt 
hun på forunderlig vis 
ind i Kirken. I mange 
år holdt familien fe-
rie på Sicilien, og her 

blev hendes søn i 9-10 års alderen vild med 
pater Pio.  Han plagede og plagede om at 
blive døbt, og det skete så til sidst efter lang 
tids undervisning inde i Bredgade.  Sam-
tidig med sine børns dåb oplevede Maria 
en identitetskrise. Hvem er jeg? hvem er 
Gud? Jeg får kun fred hvis jeg bliver døbt, 
var tankerne. Hun lod sig døbe efter mange 
overvejelser og oplevede efter sin dåb en 
periode, hvor hun langsomt faldt til ro med 
sin tro.

Hun oplevede den første konvertittid som 
en anstrengende tid, hvor hun gik lidt ud 
af en tangent. Det føltes som meget vigtigt 
at tro og hverdag skal forenes, men det var 
sommetider svært i Danmark.

I dag arbejder Maria i London og bruger 
to aftener om ugen på at hjælpe til i et 
katolsk suppekøkken i Soho. 

I må selv tage jeres valg – og I ser måske 
anderledes på det; men det her er, hvad 
Kirken lærer om ægteskabet og seksualitet, 
var meldingen fra psykolog Peder Damgård 
Hansen, der tog omvejen gennem New Age, 
før han fandt ind i Den katolske Kirke.

 Det var jo klar tale; men der var ingen 
løftede pegefingre, da Damgård Hansen 
holdt foredrag om kroppens teologi og tog 
fat på varme emner som Kirkens lære om 
ægteskab, prævention og seksualitet.  Han 
var rundt om Humanæ Vitæ og Kirkens 
lære om brugen af prævention og forklarede 
Billings metode som noget, der styrker 
ægteskabet. Man elsker for den andens 
skyld, for sex skal være båret af kærlighed 
og er ikke bare et nydelsesmiddel, var 
budskabet. Der var god interaktion med 
salen, mens Damgård -Hansen forklarede 
ægteskabet som et livslangt frugtbart 
fællesskab mellem mand og kvinde.

En søndagsmesse med gospel
Velkommen hjem-dagene sluttede om 

søndagen med en festlig messe. Med Eva 
Strømberg Kiehn, organist ved den katolske 
kirke i Nakskov, som energisk instruktør og 
musikalsk koordinator var der i tre dage  
blevet øvet glad gospelsang. Ved messen 
sang menigheden, så taget næsten lettede, 
og p. Gregers prædikede om fasten, der 
kalder os til opgør med arvesynden ved 
at hive os op af lænestolen og rykke os 
ud af det mølædte og slidte. Mange gange 
bliver vi fristet af noget, der egentlig er 
godt, men bare i den givne situation bliver 
brugt forkert. Nu har vi fyrre dage til at 
få gjort op med det hele. Brug chancen til 
at tage kampen op med dine vanesynder, 
var budskabet fra Gregers. Han brugte en 
fastelavnsbolle som billede på alle de gode 
ting, som vi måske ikke altid bruger lige 
godt. Men fastetiden er alletiders chance til 
at gennemtænke det. 

Gå bare i gang
Sidder der nu nogle og tænker ”So ein 
Ding müssen wir auch haben”, ja så er 
det bare med at gå i gang Der er nemlig 
ingen tvivl om, at det her har støttet vores 
fællesskab, siger Teresa. Arrangementet 
har krævet en del knofedt og intensiv 
planlægning med mange møder. To-tre 
mennesker har fungeret som tovholdere og 

uddelegeret enkeltopgaverne til de mellem 
20-25 frivillige, som var i sving med 
arrangementet i de tre dage, det kørte. I 
hele planlægningsprocessen har p. Gregers 
været indpisker og jævnlig opfordret folk til 
at melde sig og skrive sig på lister til alle de 

små og store opgaver med pressekontakt, 
produktion af Velkommen Hjem-foldere, 
madlavning, oprydning, korsang, arrangere 
andagt i kirken m.m.

Forhåbentlig vil Velkommen Hjem-
konceptet spredes til andre katolske 

menigheder i Danmark.

Læs mere om menighederne på Lolland 
of Falster på www.helligkorskirke.dk/ eller 
i gruppen Hellig Kors Kirke på Facebook.

Kirken i Danmark

Maria Hammershøy fortæller 
om sin trosvandring.

Menigheden synger glad gospel.

Mange kikkede indenfor i Mobilkirken.

Fællesmiddag i menighedssalen.
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Læserbreve 
Indsendte indlæg skal forsynes med navn, adresse og 
telefonnummer.

· Kun navn og postnr. offentliggøres i bladet.
· Max. grænse for læserbreve: 400 ord. (vi forbeholder os ret 

til at forkorte læserbreve over denne længde).
·Max. grænse for kommentarer 800 ord. KO bringer en 

kommentar pr. nummer.
·Læserbreve kan indsendes som e-mail til  

redaktion@katolskorientering.dk
Eller som brev til: Katolsk Orientering, redaktionen,

Gl Kongevej 15, 1610 København V.
Katolsk Orientering bringer ikke læserbreve eller kommen-

tarer som har været trykt i andre medier.

Nu ikke så beskeden…
Hvorfor denne manglende begejstring og tydelige beske-
denhed på bispedømmets hjemmeside vedr. skatteoversigt 
2011-2013?

Der er ingen optimisme eller fornøjelige ord, kun tørre, 
neutrale og grå tal.

Hvordan kan bispedømmet fremme lysten til at betale 
kirkeskat og økonomisk gavmildhed med beskedenhed?

I udviklingen for kirkeskat 2011-2013 ser vi tydelig en 
fremgang trods generel samfundskrise, tilbageholdenhed 
og afmatning i de små hjem.

Dog er Aalborg i gigantisk vækst og overgår fantasien 
og målsætningen; men denne fremgang og succes skyldes 
præsternes og hovedsagelig sognepræst Jude Kulas’ 
aktivitet og arrangementer, vedholdende, ihærdige og ikke 
mindst effektive forklaringer om kirkeskattens absolutte 
nødvendighed.

Mon ikke det private erhvervsliv ville tage imod sådan en 
fremgang med kyshånd?

Der er god grund til at klappe i hænderne og finde den 
store farvepalet frem. Enhver forbedring af økonomien er 
til gavn for vores bispedømme og menigheden og skaber 
grobund for vækst, aktivitet, forbedringer, udvikling osv.

Lad os dele denne glæde, optimistisme, økonomiske 
fremgang og erfaringer med landets øvrige sogne, sådan at 
hverdagen bliver en beviselig del af målsætningen.

De bedste forårshilsner med håb om en blomstrende 
økonomi, for bispedømmet og Danmarks katolske sogne.

Per Larsen, 9000 Aalborg

God artikel, men…
Der er noget umiddelbart rørende og sympatisk ved artiklen 
”Et anti-katolsk par opdager kirken” i KO nr. 2 og det 
bragte familiebillede af Kenton Biffert og hans kære har en 
vidunderlig udstråling.

Jeg må lige i farten forudskikke, at jeg selv er hverken 
protestant eller katolik, selvom mine opponenter mener, 
at jeg da må være en af delene. Men det er jeg ikke. Jeg 
samles i mit hjem med både protestanter og katolikker på 
basis af løftet i Matt. 18:20.

Der er at par ting i artiklen, jeg imidlertid reagerer på. Ja, 
jeg nøjes med 2 ting.

For det første harceleres over ”sola scriptura”-princippet. 
Det synes jeg ikke, der er grund til. Fra min tidlige ungdom 
har jeg ikke haft anden virkelig rettesnor end Herrens egen 
parole: ”Der står skrevet”. For mange år siden sagde afdøde 
biskop Hans Martensen i et foredrag henvendt til sine 
lutherske tilhørere: ”I kalder jer selv lutheranere, men hvor 
meget betyder den Bibel for jer, som Luther lagde så stor 
vægt på?” (Jeg fik den gang hans tilladelse til at citere ham). 
Samme spørgsmål kunne rettes til min katolske venner, som 
generelt har et meget upersonligt eller overfladisk forhold 
til Den hellige Skrift.

For det andet er der heller ingen grund til at ironisere over 
udtrykket ”at tage imod Jesus som sin personlige frelser”. 
Dette kan som alt andet selvfølgelig blive en kliché, men 
realiteten i de ord kommer vi ikke uden om uanset kirkelig 
observans. Det er nemlig alt for let at være kirkegænger 
eller være kirkelig/religiøs aktiv uden at kende Kristus som 
sin Frelser og Herre. Det er mit tilbagevendende problem 
med religiøse mennesker.

Som sagt havde artiklen nogle gode elementer, bl.a. 
nogle relevante og tankevækkende bemærkninger om 
prævention.

Jørn Nielsen, 4700 Næstved

Gud elsker en glad giver
I en årrække var jeg i min ungdom og voksenalder en 

del af pinsemiljøet, hvor vi med stor selvfølgelighed betalte 
ti procent i tiende, og dér havde vi altid penge til al god 
gerning.

Grunden til, at vi ikke betragtede tiende som en sur pligt 
eller nogen form for byrde, var følgende:

Via forkyndelsen i kirken lærte vi vores bibel at kende 
og de forskellige kernepunkter i biblen, om eksempel på 2. 
Kor 9, 6-7 ”… Gud elsker en glad giver ”.

Yderligere blev vi belært om de forjættelser der fulgte 
med at give tiende til Guds hus. Malakias Bog 3,10 siger: 
”Bring hele jeres tiende til forrådskammeret. Sæt mig på en 
prøve, om ikke jeg åbner himlens vinduer for jer og udøser 
velsignelse uden mål over jer”.

At betale tiende er for mig at se at gå i tro. 
I diskussionen i Den katolske Kirke oplever jeg, at der er 

for lidt vejledning og fokus på den åndelige dimension af at 
betale tiende eller kirkeskat, som vi siger i vores kirke. Den 
åndelige dimension er Kristus selv, der gav sig selv først. 
Og nu giver vi, blandt andet tiende.

Brødre og søstre. Det er jo ikke vores biskop eller vores 
præst, der finder på kirkeskatten for at genere os katolikker. 
Biskoppen og kirken beder ikke om tiende (10 %) da 
vi alle betale kildeskat til vores velfærdsstat. Derimod 
beder biskoppen om mindst 1 % eller gerne 2 % af din 
skattepligtige indkomst. 

Når du modtager din månedlige lån eller offentlige 
ydelse, så giver du de ca. 2 % tilbage til Gud. Beslut dig for 
at tænke, at de 2 % var Guds fra starten af. Giv de 2 % af et 
glad hjerte og forvent i tro, at du får så rigeligt igen, både 
i form af åndelig velsignelse og materielt. Stol på, at Gud 
nok skal hjælpe dig. Det er det troen for mig drejer sig om. 
Det er så tæt forbundet med Kristi liv og hans forventninger 
til os, at vi tager hans ord og befalinger alvorligt. 

Tænk hvilken løft vores ”kirke” vil få, hvis alle betalte 
kirkeskat. Så tag det første skridt i dag!

Pia Bonnesen, 4000 Roskilde 

Det minder om Goebbels
Hvad minder pædofili-skandaler os om? Joseph Goebbels 

store aktion mod Den katolske Kirke. 
Den 10. marts 1937 udsendte Pave Pius XI et pavebrev 

med titlen ”Med brændende bekymring”. Pavebrevet blev 
udsendt på tysk og var beregnet til at blive læst op i samtlige 
katolske kirker i Tyskland den 14. marts 1937. I pavebrevet 
var der udtrykkeligt taget afstand over for den af nazisterne 
lancerede raceteori, hele pandeismen og statsopfattelsen. 
”Den, som ophøjer racer og mennesker eller stater, fordrejer 
sandheden om en verden som er skabt af Gud ”. Pavebrevet 
opridsede katolikkernes holdning og påviste, at der ikke 
kunne være noget kompromis med den nazistiske pseudo-
teoretiske lære og kirkens lære. Dokumentet var et svar på 
den i forvejen anspændte situation mellem kirken og den 
nazistiske stat. Få ved, at under ”de lange knives nat” var 
aktionen også rettet mod katolikker. Chikanen angik også 
hele det katolske skolesystem, og forlagsvirksomhederne. 

Det lykkedes at oplæse pavebrevet i næsten alle katolske 
kirker i Tyskland, og reaktionen kom omgående. Reinhard 
Heydrich, chef for sikkerhedspolitiet SiPO, skrev: ”Vi må 
regne katolicisme som vores gamle fjende, på lige fod med 
jøder, kommunister og frimureri”. Efter noget tid eskalerede 
den storstillede anti-katolske aktion. Sikkerhedspolitiet 
gennemrodede en masse dokumenter vedrørende Den 
katolske Kirke, og i 1937 blev 276 katolske præster og 46 
munke anholdt og beskyldt for pædofili. Avisoverskrifterne 
var fulde af fordømmelse, idet hele den hysteriske bølge 
havde til formål at sikre en kraftig afstandtagen til Den 
katolske Kirke.

Den sande ”heksejagt” fandt dog sted den 21. maj 1937 
ved en tale på en arena i Berlin. Den blev transmitteret som 
en radioudsendelse og gennemført af selveste propaganda-
ministeren Joseph Goebbels. I sin tale udgav han sig for, at 
være en bekymret fader for sine fire børn (dem han senere 
skulle slå ihjel) og udråbte Den katolske Kirke til at være en 
smittekilde fuld af moralsk råddenskab, som skulle bekæm-
pes med alle midler. Han udråbte samtidig Hitler til den tro 
vogter af ungdommens moral. 

Dernæst fulgte skueprocesser og en lang række overdre-
vene rapporttager. Af de i alt 325 personer der blev beskyldt 
for pædofili, var der angiveligt kun 21 tilfælde, hvor der fore-
lå noget grundlag. De 21 personer blev sendt til koncentra-
tionslejre, hvor de alle omkom. Men ved ikke den dag i dag, 
hvor meget man i virkeligheden har kunnet bevise, hvad an-
går pædofilianklagerne. Der var blot få som stillede spørgs-
målet, hvorfor kun katolske præster og ikke andre erhvervs-
grupper, så som pædagoger og sportsfolk, som blev taget 
på sigtekornet. Det betyder på ingen måde, at de eventuelle 
tilfældige beskyldninger skal bortforklares. Selv biskop af 
Münster, den saligkårede Clemens August von Galen, som 
var indædt modstander af Hitler, har fordømt tilfælde af lov-
overtrædelser inden for Den katolske Kirke, og erklæret sig 
samarbejdsvillig med myndigheder i forbindelse hermed.  
Men man må huske at hele kampagnen var iscenesat, for 
at bekæmpe Den katolske Kirkes indflydelse, og ikke som 
Goebbels påstod, for at beskytte ungdommen. 

I 1937 overbragte Wilhelm Canaris, som var efterret-
ningschef og modstander af Hitler, Gestapos instruksmap-
per om anti-pædofilkampagnen til advokaten Josef Müller, 
som igen overbragte den til Eugenio Pacelleni (senere pave 
Pius XII) i Vatikanet. De tyske dokumenter/instruksmapper 
om anti-pædofili kampagnen blev senere udgivet i et samlet 
dokument på i alt 7000 sider på engelsk af Jesuitpræsten 
Walter Mariaux. Takket være dette samlede dokument, fik 
verden et indblik i omfanget af nazisternes manipulation, 
som sammenkoblet med pressens overdrevne og overdi-
mensionerede beretninger, viste at kunne forårsage skade 
på de eksisterende kirkelige strukturer. Det er værd at tæn-
ke på navnlig i dag, hvor der ikke sorteres blandt nyheder 
i medierne, og hvor bebrejdelser så ofte er rettet mod den 
katolske kirke. Dermed være ikke sagt, at der ikke finder 
lovovertrædelser sted, men jeg beder blot om ikke at gene-
ralisere og blæse tingene ud af proportioner.

Kristof Lubowiecki, 4960 Holeby

Tre spørgsmål - et svar
Kære Niels Messerschmidt. Når jeg nu kun får svar på det 
tredje af mine spørgsmål  vedr. skæbnen af de 39 spørgsmål 
fra Vatikanet om de pastorale udfordringer til familier ..., 
nemlig at en  en pressemeddelelse med sammenfatningen 
af svarene ikke er tilsigtet - og ikke noget svar på, hvem 
der blev spurgt og hvem der har samlet svarene - skal jeg så 
forstå det sådan, at det må vi heller ikke få at vide? Jeg føler 
mig i hvert fald ikke ”orienteret” eller oplyst.

Karlheinz Löhrer, 2700 Brønshøj

Svar til Karlheinz Löhrer:
På grund af den korte tidsfrist sat af synodesekretariatet 
til indsendelse af besvarelserne og for at undertegnede 
og Den nordiske Bispekonferences generalsekretær 
skulle have mulighed for at samskrive svarene for de fem 
nordiske bispedømmer inden for denne tidsfrist, valgte vi 
i bispedømmet kun at invitere præster, menighedsråd og 
medlemmer af pastoralrådet til at besvare den elektroniske 
spørgeformular, som vi havde udarbejdet til formålet. 

I samme forbindelse opfordrede vi de lægfolk, som 
måtte have lyst til at besvare spørgsmålene om at sende 
deres besvarelser direkte til synodesekretariatet. Denne 
fremgangsmåde blev valgt ud fra ressourcemæssige hensyn 
og den korte tidsfrist til behandling af de indkomne svar. 

Efter at den af os fastsatte frist for besvarelse udløb 
den 18. december havde 62 personer svaret (på nogle 
eller samtlige spørgsmål) – nemlig 21 gejstlige, 10 
menighedsrådsformænd, 22 medlemmer af menighedsråd 
og 9 medlemmer af Pastoralrådet. Desuden har tre lægfolk 
sendt deres besvarelser til mig.

Af naturlige grunde ved jeg ikke hvor mange lægfolk har 
benyttet sig af muligheden for at sende deres besvarelser 
direkte til synodesekretariatet.

Den nordiske Bispekonference har valgt at følge 
synodesekretariatets henstilling om ikke at offentliggøre 
resultaterne.

Niels Messerschmidt, informationschef

Katolsk Orientering
Indlæg til Katolsk Orientering nr. 5, som udkommer 

fredag den 11. april 2014
skal være redaktionen i hænde senest 

 mandag den 24. marts 2014
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Sankt Andreas 
Bibliotek og 
Antikvariat

Vanløse Begravelsesforretning
Jyllingevej 8 • 2720 Vanløse

Deres lokale bedemand siden 1940...

Tirsdag og torsdag 10-12 og 13-16.45
Onsdag og fredag 10-12 og 13-16
Mandag lukket. bibliotek@katolsk.dk

Tlf: 33 55 60 90 Steen Jørgensen Mariette Jørgensen

38 71 75 01

Kastrup Begravelsesforretning
Telefon 32 55 55 55

Døgnvagt

Bedemand Michael Riis
Amagerbrogade 155

Dragør Begravelsesfarretning ■ Telefon 3 2 5 3 06 29
Taastrup Begravelsesforretning ■ Telefon 43 99 19 19

www.v-lm.dk

Ælnoth - Katolsk Historisk Forening for Danmark

Arrangerer Store Bededagstur til Lübeck og Schwerin 
den 15. - 18. maj 2014

4 dage - 3 overnatninger på hotel med morgenmad. 
Turen foregår i luksusbus - program bestilles på 
Irlov@mail.dk eller telefon 21 73 27 21 og 
koster kr. 2.450,- pr. person. Enkelt værelse er muligt.

Alle er velkomne til deltagelse i turen

Ring og aftal et møde enten 
i Deres hjem eller hos os.
Vi træffes også aften, 
weekend og helligdage.

TELEFONLINIE 
SOS FORBØN

Ønsker du forbøn, et lyttende øre, 
et ord fra Jesus og en velsignelse 

så ring: 75 18 18 08
Torsdag, fredag

og lørdag kl. 20.00-23.00 hele året

Hjælp der gavner

www.vincentgrupperne.dk

R I P

Birthe Merete Hjorth-Degenkolv
Felicitas

★ 27. juni 1922 + 26. februar 2014

Medsøstre

Begravelsen har fundet sted

Biskoppens kalender
Marts-april
Søn 30/3-ons 2/4: New York, deltagelse •••O® m 

i Jødisk-Kristen dialogkonference
Lørdag 5. kl. 16.00: Kaldæisk messe i Søborg 
Søndag 6. kl. 11.00: Messe i Jesu Hjerte Kirke, Kbh. 
Torsdag 10. kl. 10.00: Møde i Biskoppeligt Råd 
Søndag 13. kl. 11.00: Pontifikalmesse i Domkirken 
Tirsdag 15. kl. 17.00: Messe med olieindvielse i 
Domkirken
Skærtorsdag 17. kl. 17.00: Messe i Domkirken 
Langfredag 18. kl. 15.00: Langfredagsliturgi i Dom
kirken
Lørdag 19. kl. 21.30: Påskevigilie i Domkirken 
Søndag 20. kl. 11.00: Pontifikalmesse i Domkirken, 
kl. 18.00: Messe i Jesu Hjerte Kirke, Kbh.
Onsdag 23. kl. 9.00: Messe for medarbejderne på 
Gl. Kongevej
Torsdag 24. kl. 8.00: Messe i Karmel
Lørdag 26. kl. 14.00: Firmelse i Odense
Søndag 27. kl. 10.00: Firmelse i Odense
Tirsdag 29. kl. 10.15: Møde i Økonomisk Råd, kl. 
14.30: Møde i Liturgikommissionen

Informationschef: Niels Messerschmidt
(ansvarshavende)
Redaktør: Lisbeth Rütz
Layout: Margrethe Stenby
Annoncer og abonnement: Lisbeth Rønne
roenne@katolskorientering.dk
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Ord på Vejen
Katolsk tidsskrift med prædikener 
til hver søndag
Årsabonnement kr. 190,- kan 
bestilles på tlf. 28 18 47 25 og 
e-mail: kontakt@katolik.dk

Hjælp med at sikre Kirkens 
beståen
- også når du er borte

Du kan støtte Kirken ved at betænke den i dit testa
mente.

Arv til Kirken er fritaget for alle afgifter og går derfor 
ubeskåret til Kirkens arbejde.

Læs mere på www.katolsk.dk eller ring til

Torben Møller
Katolsk Bispekontor
Telefon 33 55 60 11

“Par søger lejlighed i København”
2-3 værelses lejlighed søges i København fra 1. maj/1. 
juni, max kr. 8.000 pr. måned, leje eller fremleje (min 1 
år). Tlf. 25 29 66 90

IPSICC
International Psychotherapeutic School 

in Christian Culture

Den certificerede psykoterapeutiske uddannelse 
IPSICC baseret på det kristne menneskesyn starter 
nyt hold i Kolding d. 2. - 9. august 2014. Uddannel
sen foregår på engelsk og tages over 4 år, opdelt i 11 
moduler.
Se nærmere på www.ipsicc.org for yderligere 
information og tilmelding.

Eventuelle spørgsmål til:

International leder for IPSICC: Vibeke Møller, læge 
og psykoterapeut MPF: vibeke@IPSICC.org

Telefon:+45 29891431

Martin Ryom
- en katolsk bedemand

T 39 29 60 08
Lykkesholms Allé 9A | 1902 Frederiksberg C

• Arv og 
Testamenter

• Ægtepagter
• Familiesager
• Dødsboer
• Køb af ejendom 

i Danmark og 
udlandet.

Advokat Sandra Moll

Telefon: 31 35 35 60
Fax: 31 73 25 84
E-mail: sandra@moll.dk

ØKONOMISK RÅDGIVNING

Hanne Roj-Larsen, Økonom og 
MA i Finansiering og Investering

► Er du i tvivl om bankernes råd 
om at investere i Investerings
foreninger, er det bedste for dig?

► Er du blevet alene og mangler 
overblik over din økonomi?

► 1. time gratis

d FREDERIKSBERG 
FINANSRÅDGIVNING 

- uvildig økonomisk rådgivning 

Tlf. 25 27 74 29 • www.frederiksbergfinans.dk

R I P 
Min kære mand 

Vores kærlige far, svigerfar og bedstefar

Carly Georg Majholm
★ 21. maj 1933 t 17. februar 2014

Hanne
Joachim og Nikki Daniel og Birgitte

Rebecca og Rasmus 
Børnebørn

Begravelsen har fundet sted

Bønnens Apostolat
April
- For at regeringerne må fremme beskyttelsen af alt 
det skabte og en ligelig fordeling af naturens goder 
og ressourcer.
- For at den opstandne Herre må fylde hjerterne med 
håb hos dem, som prøves af smerte og sygdom.
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på gården i Bergamo var man noget 
betænkelig. Ved meddelelsen om valget 
skulle hans søster have sagt: ”Det klarer 
vores Angelo aldrig”.

Johannes den XXIII, der blev kaldt den 
gode pave, rev murene ned og tog palisa-
derne bort. Han smækkede vinduerne op 
og pegede klart på, at Kirken og samfundet 
hørte sammen. Paven henvendte sig til alle 
mennesker af god vilje. Også til dem, der 
var uden for Kirken. I hans pontifikat foran-
drede Kirken sig så meget, at nogle menne-
sker føler, at bygningsværket er blevet mere 
udsat, andre mener derimod, at han har 
givet det nyt liv. Pave Johannes XXIII var 
77 år, da han indkaldte til 2. Vatikankoncil 
(1962-65). En af hans nærmeste medarbej-
dere sagde, at det da var alt for tidligt at ind-
kalde til et koncil i 1963. ”Ja, men lad os så 
begynde i 1962”, sagde paven.

Hvorfra kom den kraft og denne indsigt, 
som gjorde ham åben for Helligåndens 
susen på denne tid og gav Kirken en ny 
pinse? Den kan selvfølgelig kun komme et 
sted fra – nemlig fra Gud.

Sekularfranciskaner
Men paven var også besjælet af en bestemt 
spiritualitet. Fra sin ungdom af havde han 
været sekularfranciskaner – eller som det 
dengang hed franciskanertertiar. Han var i 
hele sit liv særdeles bevidst om dette kald 
og om sin franciskanske arv. Han vender 
tilbage til dette igen og igen i sin dagbog, i 
sine breve og i sine taler.

Pave Johannes blev optaget i den tredje 
orden i 1896, da han bare var 14 år gammel. 
Han betragtede selv sin indtræden i den 
tredje orden som det, der ansporede ham til 
at blive præst. Den unge Angelo voksede 
op under franciskansk indflydelse. I nærhe-
den af hans fødehjem lå kapucinerklosteret 

Baccanello, som havde en afgørende indfly-
delse på hans åndelige liv. Og under hele 
sit lange livsforløb i Kirken opretholdt han 
kontakten med det lille kloster i Baccanello. 
”Det glæder mig altid i hjertet at kunne føle 
mig som en ydmyg trofast franciskanerter-
tiar,” skriver han til lederen af klosteret. 
”Jeg vedkender mig som medbroder til den 
hellige Frans, omend som ydmyg tertiar”. 
Og da han en gang var på retræte i et andet 
franciskanerkloster skrev han: ”Indbydel-
sen til at tilbringe nogle dage på dette rolige 
sted er en lejlighed for mig til at meditere 
lidt sammen men Frans` kære sønner. Også 
jeg er franciskanertertiar, og vi deler altså 
den samme ånd”. Angelo Roncalli var søn 
af en bonde, og de jordnære dyder forlod 
ham aldrig. Der var ikke noget krukkeri 
ved ham. Han gav udtryk for, at Jesus var 
kommet til os som en broder.  Dette broder-
skab følte Johannes den XXIII når han var i 
franciskansk selskab. Han fortæller, at min-
drebrødrene er dem, der står ham nærmest i 
livet, fordi han også har været franciskaner 
i lang tid.

Det var også til franciskanerbrødrene, at 
paven udtrykte de berømte ord, som jour-
nalister og forfattere har gengivet i mange 
andre sammenhænge. ”Jeg er Josef, jeres 
bror”. Ordene faldt i Laterankirken i for-
bindelse med fejringen af 750-års dagen for 
franciskanernes første regel. Fattigdommen 
er en af de franciskanske dyder, som også 
levede i Johannes’ bevidsthed. ”Fattigdom-
men tog mig i sine arme, da jeg var barn”, 
skriver han til sine to søstre, ”og den har 
ikke forladt mig nu, hvor jeg er blevet bi-
skop. Lad os ikke klage over den, for fattig-
dommen, når den bæres med tålmodighed, 
får os til at ligne Jesus Kristus mere og sik-
rer os en bedre plads i paradiset”.

Og i sin dagbog skriver han: ”Skønt jeg 

har forladt fattigdommen og det enkle liv, 
har jeg aldrig forsøgt at distancere mig fra 
den”. Angelo Roncalli levede faktisk selv 
meget beskedent, især når man tager hans 
status i betragtning. De 9 år han var diplomat 
i Istanbul, havde han f. eks. ikke en bil til 
rådighed. Han gjorde ligesom de fattige han 
levede i blandt - han tog sporvognen.

Og Frans’ fru Fattigdom fulgte ham til 
enden. Som en ægte søn af Frans gav han 
fire dage før han døde den smule penge 
han havde til sekretæren med ordene. ”Jeg 
ønsker, at Herren skal finde mig fattig og 
uden besiddelse, sådan som jeg virkelig er”.

Enkelhed, ydmyghed og beskedenhed var 
de dyder, som karakteriserede ham, ligesom 
de havde karakteriseret Frans af Assisi.

Paveembedet et tjenerembede
Han forstod sit embede som et tjenerembede. 
Han besøgte sygehuse, kirker og fængsler. 
Og han skabte allerede i begyndelsen af sit 
pavevirke fornyelse i messen. Ved en rejse 
til bl.a. Assisi satte han sig ud over tidligere 
pavers traditionsrige holdning ved at fejre 
såkaldte dialogmesser. Berømt er hans 
indgriben midt under langfredagsliturgien 
i en af Roms basilikaer. Midt i rækken af 
forbønner for verden og menneskenes 
behov, var man kommet til bønnen for 
jøderne. Johannes havde i mange år loyalt 
bedt bønnen hver langfredag, selv om han i 
sit stille sind havde ærgret sig over den. Han 
fandt den tvivlsom, nedladende og falsk i 
tonen. Nu var han imidlertid blevet pave og 
kunne gøre noget ved det. Han rejste sig, 
afbrød bønnen og gav klar besked: ”Den 
bøn skal aldrig mere bruges”. Næste dag 
fik liturgikommisionen den samme besked. 
Og senere hen på koncilet fordømte Kirken 
skarpt og definitivt enhver form for jødehad.

I 1961 offentliggjorde Johannes XXIII 

sin højt agtede encyklika Mater et Magistra 
om Kirken og den sociale udvikling. Her 
gjorde han sig til talsmand for mindsteløn 
til alle arbejdere og henviste til, at en 
retfærdig udvikling ikke kun skulle ske 
inden for det enkelte samfund, men også 
mellem rige og fattige lande. Han brød med 
Vatikanets mistænksomhed mod socialisme 
og ønskede velfærdsstaten velkommen.

I sin sidste encyklika Pacem in Terris i 
1963 skriver han om freden blandt alle folk, i 
sandhed, retfærdighed, frihed og kærlighed. 
I rundskrivelsen tog han også spørgsmålet 
om afspænding og sameksistens op mellem 
de forskellige blokke. Han skelnede 
mellem marxistisk ideologier og den form 
for kommunisme, som man mødte. Han 
fordømte endvidere atomoprustningen.

Denne rundskrivelse blev anset som hans 
testamente. Selv russerne var imponerede 
og den marxistiske filminstruktør Passolini 
dedikerede sit mesterværk Mathæuspassio-
nen til paven. Det skal siges, at Paven rea-
gerede voldsomt over for de forfølgelser af 
Kirken, der fandt sted i østblokken. Paven 
fik en pris for sin indsats under Cubakrisen. 
Hans indgriben var med til at forhindre, at 
krisen ville udvikle sig til krig.

Pave Johannes XXIII døde den 3. juni 
1963. Hele verden sørgede. I FN blev der 
flaget på halv. Selv Union Jack blev flaget 
på halv stang i den britiske del af Belfast. 
Den 27. april i år helgenkåres pave Johannes 
XXIII sammen med pave Johannes Paul II.

Eftertanker
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Pave Johannes XXIII og Den 
franciskanske Sekularorden
I anledning af hans helgenkåring 
den 27. april 2014.

Tekst: Gert Ryom-Hansen

KIRKEHISTORIE Den 3. september år 
2000 blev fem præster saligkåret, heriblandt 
to sekularfranciskanere, pave Pius IX og 
pave Johannes XXIII. De to paver var på 
mange måder diametrale modsætninger, 
selv om de begge var sekularfranciskanere, 
og der har været mange forlydender om, at 
saligkåringerne af dem i samme åndedrag 
var en politisk handling. Det være sig som 
det være vil.

Man kunne også betragte beslutningen om 
at synkronisere disse saligkåringer ud fra et 
positivt synspunkt. Synkroniseringen viser, 
at Kirken officielt vedstår et holdningsmæs-

sigt og teologisk spektrum så bredt, at det 
kan rumme direkte modsætninger.

Pius IX (1846-78) var – bortset fra apost-
len Peter, den pave der har siddet længst 
på pavestolen (32 år) og Johannes XXIII 
(1958-1963, kun 5 år) – og de repræsente-
rer ikke bare to forskellige tidsaldre, men 
også to helt forskellige teologiske univer-
ser. Pave Johannes XXIII hed oprindelig 
Angelo Guiseppe Roncalli. Han blev født 
den 25. november 1881 i en lille landsby i 
Lombardiet i Norditalien. Han var barn nr. 
tre ud af en børneflok på 14 børn. Forældre-
ne var småbønder, der levede af forpagtet 
jord. Som det siger sig selv, så opvoksede 
Angelo under særdeles fattige forhold. I 
første etage af huset måtte de bo sammen 
med seks køer. Senere hen fortalte han, at 
der findes tre måder en mand kan blive rui-

neret på: ”Kvinder – spil og jordbrug. Min 
far valgte den forkerte måde”.

Bondedreng og diplomat
Angelo Roncalli var den eneste i familien, 
der fik lov til at studere. Efter at arbejdet i 
markerne var overstået, begyndte han at læse 
latin, og senere hen begyndte han at læse 
teologi i Bergamo. Efter sin præstevielse 
blev Roncalli involveret i undervisning, 
og en diplomatisk karriere startede med et 
ophold i Bulgarien. Som diplomat i Tyrkiet 
overtalte han bl.a. myndighederne til ikke at 
indrette museum i den gamle Sofia Kirke, 
der i 500 år havde været moske. Under 
krigen var han biskop i Athen. Der var 
hungersnød mange steder i landet. Sammen 
med andre arbejdede han hvileløst med at 
hindre nøden. Han hjalp krigsfanger med at 
få kontakt med deres familier, og han hjalp 
mange jøder med at udgå deportation. Nogle 
skaffede han visum til Palæstina, andre gav 
han dåbsattester, så de kunne udgive sig 
for kristne. Efter krigen kom han til Paris, 

hvor han støttede de franske biskopper med 
på ny at vinde arbejderne ved at uddanne 
arbejderpræster. 72 år gammel blev han 
udnævnt til patriark i Venedig. På det 
tidspunkt var han overbevist om, at dette 
måtte blive et retrætested efter en lang og 
tro tjeneste. Men sådan skulle det ikke gå.

Overgangspaven der forbløffede verden
Pius XII døde i 1958. En ny pave skulle 

vælges, og det blev den 76 årige patriark 
Roncalli. Pave Johannes XXIII var ukendt 
i den store verden. Af udseende lignede 
han bestemt ikke den asketiske Pius XII. 
Hans fyldige figur var en skuffelse for 
mange, som i Pius havde set idealtypen af 
en pave. Også i personlighed havde man 
fundet noget helt nyt. Man havde helt 
glemt, at paver kunne smile. Den lidt fjerne 
og ophøjede Pius var blevet afløst af den 
varme og direkte Johannes.

Mange mente, at han ville blive en 
overgangspave uden den store betydning. 
Han ville sikkert ikke leve så længe. Også 
hjemme Fortsættes nedenunder ▼
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Påske

Bibelmeditation til den stille uge og 
nye påskesalmer.

Læs mere side 5

Dialogarbejde

De arbejder for dialog på Zanzibar.
 Læs mere side 8-9

Aktiv dødshjælp

På vej i Danmark?
 Læs mere side 12

Kirken i Danmark

Noas Ark i Køge havn, Caritas og 
kirkedage.
 Læs mere side 9- 10

Overgrebsoffer medlem af pavens nye 
børnesikringskommission
Skal sætte nye standarder for 
Kirkens arbejde med at forebygge 
fremtidige overgreb.

Tekst: Niels Messerschmidt 

FOREBYGGELSE Pave Frans 
udnævnte den 22. marts de første otte 
medlemmer til den nye pavelige kommission 
til beskyttelse af mindreårige, fire kvinder 
og fire mænd, heriblandt den irske kvinde 
Marie Collins, der selv har været udsat for 
seksuelle overgreb i 1960’erne og kardinal 
Sean O’Malley, ærkebiskop af Boston og 
medlem af pavens rådgivergruppe. 

Vatikanets talsmand p. Federico Lombar-
di siger om den nye kommission, at ”den 
er et led i pavens mission som svar på hans 
hellige pligt til at sikre unge menneskers 
sikkerhed”. Lombardi forklarer, at kommis-
sionen vil blive bemandet med flere per-
soner fra hele verden. På nuværende tids-
punkt kommer de fleste af kommissionens 
otte medlemmer fra Europa – ”for at gøre 
tingene lettere”, siger Lombardi, og tilføjer: 

”Kommissionen er af den opfattelse, 
at Kirken har en afgørende rolle at spille 
på området, at den må kigge fremad 
uden at glemme fortiden, og at den skal 
arbejde ad flere forskellige spor for at 
sikre børns beskyttelse. Dens arbejde 
vil omfatte undervisning i, hvordan man 
undgår, at børn bliver udnyttet, hvordan 
man implementerer retslige procedurer i 
forbindelse med overgreb mod mindreårige, 
Kirkens kanoniske forpligtelser og ansvar, 
udviklingen af ’best-practices’ på såvel 

det kirkelige som det samfundsmæssige 
niveau”, siger talsmanden.

Federico Lombardi understreger, at 
pavens ønske er at fortsætte det arbejde, som 
hans forgænger påbegyndte, og han tilføjer: 
”Med dette nye tiltag gør Bergoglio det 
meget tydeligt, at Kirken gør beskyttelsen 
af børn til en af sine hovedprioriteter”.

Overrasket over at være blevet 
spurgt
Den mest bemærkelsesværdige udnævnelse 
til den nye kommission er Marie Collins, 
der blev misbrugt af en katolsk præst som 
13-årig.

”Jeg håbede, at et overgrebsoffer eller en 
repræsentant fra en støttegruppe ville sidde 
i kommission, men jeg havde 
overhovedet ingen anelse om at 
jeg blev udnævnt”, siger hun til 
Vatican Insider. ”Det kom helt 
bag på mig. Det er et meget po-
sitivt træk fra pave Frans’ side 
at kommissionen er oprettet. 
Den har potentialet til at skabe 
virkelige ændringer i måden 
beskyttelsen af børn og den 
pastorale omsorg for ofrene vil 
blive varetaget fremover”.

”Der ligger meget arbejde 
foran os. Som offer for en 
præsts overgreb har det været 
en lang og vanskelig rejse for 
mig, og min tillid og respekt 
for Den katolske Kirke er ble-
vet undermineret af hvordan 
min egen sag og overgreb mod 

mindreårige generelt er blevet håndteret af 
Kirken. Der har været tidspunkter, hvor jeg 
overvejede, om jeg skulle forlade Kirken 
[…] Muligheden for at et offer kunne kom-
me til orde i Vatikanets kommission er dog 
en chance, jeg ikke vil forpasse”. 

De øvrige medlemmer er Catherine Bon-
net (Frankrig), Sheila Hollins (Storbritan-
nien), Claudio Papale (italiensk jurist og 
professor i kanonisk lov ved det pavelige 
Urbaniana universitet), Hanna Suchocka 
(forhenværende polsk ambassadør), Hum-
berto Miguel Yanez S.J. (Argentina), leder 
af instituttet for moralteologi ved Gregorian 
universitet og Hans Zollner S.J. (Tyskland), 
vicerektor og leder af instituttet for psyko-
logi ved samme universitet. 

Det irske overgrebsoffer Maria Collins er et af de 
otte medlemmer af den nye Vatikan-kommission til 
beskyttelse afmindreårige børn.

Kirken har brug for lægfolk
– men de må ikke ”klerikaliseres”, 
understreger paven.
LÆGFOLKET Kirken har brug for 
lægfolket, og det bør ikke ”klerikaliseres”, 
fremhævede pave Frans under en audiens 
den 24. marts med det italienske katolske 
radio- og tv-netværk Corallo.

”Hvem er vigtigst? Paven eller den lille 
kone, som beder rosenkransen hver dag?” 
Frans stillede dette spørgsmål til repræsen-
tanter for de lokale tv-stationer og indrøm-
mede samtidigt, at han ikke selv kendte 
svaret. ”Kristi legeme er forskellighedens 
harmoni og det, der er vigtigt, er, at alle 
har plads i denne harmoni”, forklarede han 
og fordømte samtidig fænomenet ’klerika-
lisme’, der plager så mange lægfolk og det i 
en grad, at det kan karakteriseres som en af 
”Kirkens sygdomme”. Men det er et ”onde 
med to medskyldige”, understregede paven. 
”Nogle biskopper og præster er tiltrukket af 
fristelsen til at klerikalisere lægfolket, men 

der er også så mange lægfolk, der på deres 
knæ beder om at blive klerikaliseret, fordi 
det er mere bekvemt! Og dette er en tovejs 
synd. Vi må modstå denne fristelse. Læg-
personen skal være lægperson. Som døbt 
har han eller hun styrken, der kommer fra 
dåben. Tjener, men med sit lægpersonkald, 
og det er ikke til salg, ikke til forhandling. 
Og det er ikke sekundært i forhold til det 
andet kald”.

Paven kritiserede den tendens, som nogle 
prælater har med at presse lægfolk, der gør 
et stort stykke arbejde i deres sogne – de 
kan fx være fremragende organisatorer 
– til at blive diakoner. Det, der ofte sker, 
sagde Frans, er, at ”når en lægperson gør 
et godt stykke arbejde og er engageret, går 
vedkommendes sognepræst til den lokale 
biskop – det skete også for mig i Buenos 
Aires – og siger: ’Hvorfor gør vi ham ikke 
til diakon?’ Præstens øjeblikkelige forslag 
er at klerikalisere. Og hvorfor? Fordi diako-
nen, præsten er vigtigere end lægpersonen? 

Nej! Dette er en fejltagelse! Er det en god 
lægperson, så lad vedkommende vedblive 
at være dette og gro som sådan, for det er en 
del af den pågældendes kristne identitet”. 
”Sådan som jeg ser det, forhindrer klerika-
lisme lægfolk i at gro”, tilføjede han: ”Og 
dette er en tovejsfristelse, da klerikalisme 
aldrig ville eksistere, hvis der ikke var læg-
folk, som ønskede at blive klerikaliseret”.

Pave Frans efterlyste herefter ”harmoni” 
mellem de forskellige opgaver, der udføres 
i Kirken, ”for en præst kan ikke udføre 
en lægpersons funktion, og Helligånden 
er fri: Sommetider inspirerer den præsten 
til at gøre noget, andre gange inspirerer 
den lægpersonen”. Han understregede her 
vigtigheden af pastorale råd som det sted, 
hvor samtalen finder sted, og fortsatte: ”Et 
sogn – og her citerer jeg den kanoniske ret – 
et sogn uden et pastoralt og et økonomisk råd 
[i Danmark slået sammen til menighedsråd, 
red.] er ikke et godt sogn. Det mangler liv”.

Kilde: Vatican Insider og Zenit, 
Oversættelse v. Nina Lassen.
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Lys for enden af 
tunnelen?
Paven er af mange blevet rost for sine ini-
tiativer og tiltag, men nogle har kritiseret 
ham for ikke at have adresseret proble-
met med præsters seksuelle overgreb med 
samme iver som andre problemområder. 
Og hans udtalelser om at kvinder skal have 
større indflydelse i Kirkens liv er indtil nu 
forblevet ved snakken. Men med beslutnin-
gen om at nedsætte en børnesikringskom-
mission har Frans taget et vigtigt skridt for 
at imødegå disse indvendinger.

Med udnævnelsen af kardinal Sean 
O’Malley til medlem og formand for kom-
missionen signalerer Frans ikke blot vilje 
til at reformere et betændt område. For 
ingen amerikansk biskop har en dybere 
erfaring end O’Malley med at forsone og 
genopbygge Kirken efter overgrebsskan-
dalerne, og få prælater – hvis overhovedet 
nogen – har offentligt talt stærkere for en 
større troværdighed og transparens på om-
rådet. O’Malley er desuden medlem af pa-
vens rådgivergruppe; det er med til at sikre, 
at kommissionens initiativer ikke forhales 
af Vatikanets bureaukrati.

Bemærkelsesværdig er også kommis-
sionens syv andre medlemmer, hvoraf fem 
er lægfolk og fire kvinder – alle udpeget 
for deres kompromisløse holdning til præ-
sters seksuelle overgreb. De inkluderer 
overgrebsofferet Marie Collins, der leder 
en irsk støtteforening for overgrebsofre, 
og derved er repræsentant for en gruppe, 
som Kirken er blevet kritiseret for ikke at 
yde nok hjælp. Hun læner sig meget op ad 
Dublins ærkebiskop Diarmuid Martin, der 
ligesom O’Malley er kendt for sine stær-
ke synspunkter om at Kirken gør op med 
overgrebsskandalerne. 

I komiteen sidder også baronesse Shiela 
Hollins, medlem af det engelske overhus 
og tidligere formand for Royal College of 
Psychiatrists, en forening, der har specia-
liseret sig i at yde hjælp til personer med 
indlæringsvanskeligheder. Hun har i lang 
tid tid presset på for at Kirken sætter hen-
synet til ofrene i første række.

Man bør også nævne jesuitten p. Hans 
Zollner, leder af psykologiinstituttet ved 
Gregoriana universitet og en af verdens 
førende eksperter på området.  Zollner har 
for nylig udtalt, at mens de engelsktalende 
bispekonferencer generelt havde været 
gode til at gøre fremskridt på børnebeskyt-
telsesområdet, går det mere trægt i andre 
dele af verden, hvor man er mindre bevidst 
om overgrebsproblematikken. Med ”en-
gelsktalende” menes de lande, hvis rets-
systemer bygger på ’common law’, hvilket 
også kan forklare hvorfor der her er færre 
problemer med forslaget om, at Kirken er 
nødt til at overdrage anmeldelser om over-
greb til de civile myndigheder fremfor selv 
at behandle dem. 

En af kommissionens første opgaver bli-
ver at udarbejde universelle retningslinjer 
for hele Kirken og sikre, at Kirken efterle-
ver FN’s konvention om barnets rettigheder. 
Sammenstødet mellem FN’s børneretsko-
mité og Vatikanets repræsentanter tidligere 
i år blev ikke tacklet godt fra begges side 
og må ikke gentage sig. Men FN-rapporten 
pegede på en del kritisable forhold, som for-
tjener et grundigt svar fra Vatikanet – lige-
som den kirkelige praksis på nogle områder 
er nødt til at ændre sig.        NM

tilstedeværelse dér, hvor katolikkerne 
i deres nærmiljø kun sjældent oplever 
et styrkende trosfællesskab”, siger 
Bonifatiuswerks præsident Hans Paus. 
Foto: Bonifatiuswerk.

Aftale skal bringe menneskehandel til ophør
Katolikker, anglikanere og 
muslimer har underskrevet 
banebrydende aftale.

TRAFFICKING Repræsentanter fra 
den katolske, anglikanske og islamiske 
verden har for første gang nogensinde 
underskrevet en aftale, der skal bane vejen 
for et verdensomspændende frihedsnetværk 
med det formål at sætte en stopper for 
menneskehandel ved udgangen af dette årti.

Den banebrydende aftale blev underskre-
vet af biskop Marcelo Sanchez Sorondo på 
vegne af pave Frans. Den argentinske bi-
skop er kansler for det pavelige akademi for 
videnskab og socialvidenskaber, og samle-
de i november sidste år en bred vifte af anti-
trafficking eksperter til en workshop om 

emnet. Medunderskriver var New Zealands 
ærkebiskop David Moxon, leder af det ang-
likanske center i Rom og ærkebiskoppen 
af Canterburys repræsen-
tant ved Den hellige Stol, 
samt dr. Mahmoud Azab 
på vegne af storimanen 
af Al-Azhar – et af de 
vigtigste centre for sunni-
islam, beliggende i Egyp-
tens hovedstad Cairo.

Opgørelser viser, at 
mere end 30 millioner 
mænd, kvinder og børn 
er i dag er hænderne på 
menneskehandlere, men 
mange mener, at dette 
tal kun udgør toppen af 

isbjerget. Folkene bag det verdensomspæn-
dende netværk håber, at de, ved at tale til 
de troendes hjerter, kan sætte en stopper for 
menneskehandelen, som de kalder en skam-
plet på vores fælles menneskelighed.

NM

Katolske biskopper:  
”EU står ved en skillevej”
COMECE har udsendt en erklæring 
op til EU-valget i maj. 

Tekst: Niels Messerschmidt

EUROPA Kommissionen for de katolske 
bispekonferencer i EU, COMECE, siger 
i en erklæring den 20. marts, at Den 
europæiske Union står ved en skillevej. 
”Den økonomiske krise har, foranlediget 
af bankkrisen i 2008 og den offentlige 
gældsbyrde, skabt et anstrengt forhold 
medlemslandene imellem, har udfordret 
det grundlæggende princip om solidaritet 
i hele EU, og har efterfølgende skabt 
øget fattigdom for mange borgere og har 
berøvet mange unge deres fremtidsudsigt. 
Situationen er dramatisk og for mange 
endda tragisk”.

I erkendelsen af, at resultatet af det 
kommende valg til EU-parlamentet ”får 
store konsekvenser” opfordrer biskopperne 
alle EU-borgerne til at stemme og de tilføjer, 
at ”optakten til valget giver det europæiske 
samfund mulighed for at drøfte centrale 
socioøkonomiske spørgsmål, som vil forme 
unionen i de kommende år”. 

Biskopperne siger, det er deres ”pligt” 
som hyrder at tale til vælgernes samvittighed 
ved at pege på betydningsfulde spørgsmål 
og holde dem op mod den katolske 
sociallære. Disse overvejelser omfatter 
de unge (”Millioner af unge stemmer for 
første gang, nogle […] som arbejdsløse. 
Vi opfordrer dem til at engagere sig i den 
politiske debat og især at stemme”); de 
fattige og sårbare (”Antallet af ’nye fattige’ 
vokser i et alarmerende tempo”); det fælles 
gode (”De enkelte borgere, samfundet og 

nationalstater må kunne tilsidesætte egne 
interesser til fordel for det fælles gode”); 
en mådeholden kultur (”Vi må lære at leve 
med mindre” og samtidig sikre de fattige 
retfærdighed).

Et tolerant og åbent samfunds 
kendetegn
Med udgangspunkt i Kirkens sociallære op-
fordres EU-parlamentarikerne til at træffe 
beslutninger med afsæt i det fælles gode 
og biskopperne peger på vigtigheden af, at 
man værner om både subsidiaritets- og so-
lidaritetsprincippet. Det er desuden helt af-
gørende, at der til grund for ”ethvert aspekt 
af den sociale-økonomiske politik ligger en 
vision om mennesket, rodfæstet i en dyb 
respekt for menneskets værdighed”. På den 
ene side må livet beskyttes ”fra undfan-
gelsen til naturlig død”; på anden side må 
Europa, fordi det er et kontinent ”i foran-
dring”, ”fordele ansvaret for at modtage og 

integrere immigranter og asylansøgere pro-
portionalt mellem medlemsstaterne”.

Erklæringen fremhæver de miljømæssigt 
bæredygtige valg: ”Som Skaberværkets 
forvaltere må vi udbygge vor forpligtelse 
til at respektere og overholde de fastsatte 
CO2-grænser, fremme den internationale 
forståelse for klimaforandringer, forpligte 
os til en grønnere politik og fastholde, 
at bæredygtighed er grundlæggende for 
enhver vækst- eller udviklingspolitik”, samt 
at religionsfrihed kendetegner ”et tolerant 
og åbent samfund”.

De katolske biskopper udtrykker også 
deres støtte til “foranstaltninger, der 
værner om den fælles ugentlige hviledag, 
søndagen” og med udsigten til, at 
”demografiske forandringer over de næste 
fem år vil have en dyb indvirkning på livet i 
EU”, opfordrer de EU-parlamentarikerne til 
at arbejde for ”politikker, der kan skabe nye 
muligheder for de unge”. 

COMECE slutter sin erklæring med 
at komme med en direkte appel: ”Vi, de 
katolske biskopper, beder indtrængende om 
at det europæiske projekt ikke bringes i fare 
eller helt opgives”. 

De katolske bispe-
konferencer i EU 
opfordrer Europa-par-
lamentarikerne til at 
arbejde for beslutnin-
ger, der er til gavn for 
hele samfundet og at 
indføre politikker, som 
kan skabe nye mu-
ligheder for de unge. 
Foto: europa.eu.

Evangelii Gaudium – 
en bestseller
Stor interesse for pave Frans’ første 
apostoliske formaning.

UDGIVELSE Et år inde i pave Frans’ 
pontifikat afsløres det nu, at hans første 
apostoliske formaning Evangelii Gaudium 
(Glæden ved evangeliet) er den mest sæl-
gende tekst fra Vatikanet siden offentliggø-

relsen af det 2. Vatikankoncils dokumenter.
Den engelske udgiver The Catholic Truth 

Society (CTS) oplyser, at man netop har 
trykt det femte oplag af Evangelii Gaudium 
siden formaningen blev offentliggjort i 
december sidste år, og der er solgt mere end 
25.000 eksemplarer. Dette antal overgås kun 
af 2. Vatikankoncils dekret om økumeni, 
Unitatis Redintegratio (Genoprettelse af 
enheden), der alene i Storbritannien er solgt 
i 85.000 eksemplarer.

Herhjemme foreligger pave Frans’ 

formaning snart i en dansk oversættelse.
Hvilken form den siden vil udkomme i, er 
endnu ikke besluttet.        NM
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Katolsk præst vinder fornem pris
Hædres for sit mangeårige 
tværreligiøse og -kulturelle arbejde.

DIALOGARBEJDE Den tjekkiske 
katolske præst og filosofprofessor, p. Tomáš 
Halík, som efter Sovjetunionens invasion af 
Tjekkoslovakiet i slutningen af 1960’erne 
arbejdede illegalt med at fremme religions- 
og kulturfriheden i det østeuropæiske land, 
er dette års modtager af den prestigefulde 
Templeton pris. 

Tomáš Halík, der af landets kommuni-
stiske styre i 1972 blev erklæret som ”en 
fjende af staten”, arbejdede i næsten to år-
tier på at organisere og opbygge et under-
grundsnetværk af akademikere, teologer, 
filosoffer og studerende, som skulle være 
med til at opdyrke det intellektuelle og ån-
delige grundlag for den demokratiske stat i 
tiden efter regimets fald.

Dette arbejde og hans rådgivning til 
folk som den senere præsident Václav 
Havel og kardinal František Tomášek 
hjalp Tjekkoslovakiet i dets overgang til 
demokrati efter ’fløjlsrevolutionen’ i 1989.

Siden har p. Tomáš Halík været en stærk 
fortaler for religiøs tolerance og dialog i sit 
forfatterskab og forelæsninger, blandt andet 
ved at hente og dele idéer og synspunkter 
fra en bred vifte af kulturelle og åndelige 
traditioner, især blandt ikke-troende.

Hans tilgang til den tværreligiøse dialog 
bygger på idéen om, at katolicismens 
lange intellektuelle tradition kan udgøre et 
brohoved til forskellige vestlige sekulære 
strømninger, traditionelle religioner og 
islamisk kultur.

Templeton-prisen blev oprettet i 1973 
af den afdøde engelske entreprenør John 
Templeton og går hvert år til en person, 

der har ydet et ekstraordinært bidrag til at 
bekræfte livets åndelige dimension gennem 
indsigt, opdagelse eller praktisk arbejde. 
Prisen kaldes for verdens største hæderspris, 
fordi den er på mere end otte mio. kroner 
– den største sum, nogen enkeltperson 
tildeles.            NM

Foto: Wikipedia.

Internationale nyheder

Kort nyt
Første panortodokse 
koncil i 1200 år
KIRKEMØDE Patriarkerne for verdens 
250 mio. ortodokse kristne har besluttet at 
afholde et økumenisk koncil i 2016 – det 
første i over 1200 år.

Et af de store spørgsmål, som koncilet 
skal forholde sig til, vil være hvordan man 
afbalancerer forholdet mellem de forskel-
lige ortodokse kirkesamfund nu hvor den 
russiske kirke, efter i 70 år at have været 
undertrykt under kommunismen, atter er en 
markant stemme i den kristne verden. 

Koncilet holdes i Hagia Irene i Istanbul, 
som i dag er et museum og ikke har været 
brugt som kirke siden muslimerne erobrede 
Konstantinopel i 1453.

Lancerer kvindepris
KVINDER Caritas Internationalis og 
Fidel Götz Foundation ærer kvinders rolle 
i løsningen på verdens sultproblemer med 
prisen ’Women Sowers of Development’. 
Med prisen følger 75.000 kr.

De to organisationer vil det næste 
halve år finde frem til det kvindedrevne 
udviklingsprojekt, som på innovativ måde 
er med til at bekæmpe den globale sult. 

”Prisen har til formål at anerkende kvin-
ders rolle i bekæmpelse af sult”, forklarer 
Caritas Internationalis præsident, kardinal 
Oscar Rodríguez Maradiaga.

Ny formand for tyske 
biskopper
TYSKLAND Kardinal Reinhard Marx er 
ny formand for Den tyske Bispekonference 
– en af de mest indflydelsesrige nationale 
bispekonferencer i Den katolske Kirke. Han 
efterfølger ærkebiskop Robert Zollitsch. 

Kardinal Marx, der er født i 1953 og 
præsteviet i 1979, blev hjælpebiskop af 
Paderborn i 1996 og biskop af Trier i 2001. 
Pave Benedikt udnævnte ham til ærkebiskop 
af München og Freising i 2007 og han blev 
optaget i kardinalkollegiet i 2010.

I 2013 udpegede pave Frans kardinal 
Marx til at sidde i sin rådgivergruppe på 
otte kardinaler. For nylig udnævnte paven 
ham til koordinator for det nyoprettede 
økonomiske sekretariat. 

Katolsk forår på 
Island
NORDEN Antallet af katolikker på øen er 
fordoblet på ti år og er nu oppe på 11.000 
medlemmer. De troende betjenes af otte 
præster og 40 ordensfolk.

”De fleste ordensfolk er unge, og de 
er meget aktive inden for katekese og 
ungdomsarbejdet, og bidrager til at give 
Kirken på Island ny fremdrift”, siger biskop 
Peter Bürcher af Reykjavík.

Biskoppen siger, at bispedømmet 
køber og bygger kirker og man ønsker et 
”mandskloster, helst benediktinere eller 
augustinere, som i middelalderen rådede 
over flere klostre på Island”. Bispedømmet 
har allerede opkøbt jord og ejendom til 
formålet. 

“IOR kan ikke længere skade 
Vatikanets omdømme”
Koordinator for nyt 
økonomisekretariat om 
moderniseringen af ’banken’.

VATIKANET Istituto per le Opere di 
Religione (IOR, populært kaldet Vatikan-
banken) vil fremover ikke længere kunne 
skade Vatikanets omdømme.  Banken har 
i mange år været genstand for skandaler i 
form af pengehvidvask og andre, men dette 
”må aldrig mere gentage sig”, understreger 
ærkebiskoppen af München, kardinal Rein-
hard Marx. Udover at være formand for den 
magtfulde tyske bispekonference og med-
lem af pavens rådgivergruppe, blev Marx 
i sidste måned udnævnt til koordinator for 
Vatikanets nye økonomiske sekretariat. 

Der er endnu ikke truffet nogen beslut-
ning om IORs fremtid, siger kardinalen. 
”Kommissionen, der blev nedsat sidste 
sommer for at modernisere IOR, er kommet 
med nogle forslag, som vi må kigge på, men 
jeg tror at dets skæbne bliver afgjort i de 

kommende måneder. Vores mål er at sikre, 
at IOR ikke længere kan skade Vatikanets 
omdømme”.

Marx forklarer, at ”Vatikanets egentlige 
bank” er Administrationen af Den hellige 
Stols Patrimonium, hvilket bliver tydeligt 
”om kort tid”. 

Ønsker gennemsigtighed
Den tyske kardinal siger, at oprettelsen af 
det nye økonomiske sekretariat og den nye 

finansafdeling var blandt de emner, rådgi-
vergruppen diskuterede på sine møder. Be-
slutningen om at oprette en finansafdeling 
blev enstemmigt vedtaget i pavens nærvær 
med det formål at skabe ”gennemsigtig-
hed”.

”Oprettelsen af en finansafdeling i kurien 
er noget ganske nyt i Den hellige Stols hi-
storie”, forklarer kardinal Marx. ”Fremover 
vil pengestrømmene blive håndteret på en 
gennemsigtig måde og i henhold til inter-
nationale standarder”. ”Tiden er nu kommet 
til at rydde op”, så andre vigtige reform-
spørgsmål kan adresseres, tilføjer han. 

NM

Vatikanbankens skæbne bliver afgjort i de 
kommende måneder, siger kardinal Rein-
hard Marx, koordinator for Vatikanets nye 
økonomiske sekretariat.  
Foto: L’Osservatore Romano.

Nordisk bispemøde i Lund
Plenarmøde i lyset af 25-året for 
Johannes Paul IIs besøg i Norden. 

Tekst: Niels Messerschmidt

BISPEMØDE De syv katolske biskopper, 
som udgør Den nordiske Bispekonference, 
holdt deres plenarmøde i Lund, Sverige, i 
lyset af Johannes Paul IIs besøg i Norden i 
1989 og begivenhederne i Ukraine. 

Under sit besøg i Norden i sommeren 
1989 indviede Johannes Paul II vore lande 
til Jomfru Marias rene hjerte. Det skete 
under en upåfaldende ceremoni i domkirken 

i Reykjavík. For at markere 25-året for 
denne begivenhed og forny indvielsen 
deltog biskopperne den 22. marts sammen 
med kardinal Kurt Koch, præsident for 
det pavelige råd for kristen enhed, og den 
apostoliske nuntius, ærkebiskop Henryk 
Józef Nowacki, i en højtidelig messe i 
Thomas af Aquinas-kirken i Lund. 

Efter messen gik man i procession til 
Lunds domkirke for at fejre en økumenisk 
vesper under ledelsen af kardinal Koch og 
ærkebiskop Antje Jackelén fra Svenska kyr-
kan.

Et gennembrud for Kirken
”En indvielse af personer, lande eller in-
stitutioner til Jesus eller Jomfru Maria 
forekommer måske mange i dag frem-
med”, forklarer biskop Czeslaw. ”Bønnen 
skal dog forstås som en tillidserklæring til 
Jesus og Maria samt som et udtryk for at 
ville følge ikke mindst Jesus, lytte til ham, 
forsøge at gøre hans vilje, og for hans mors 
vedkommende at ty til hendes forbøn og 
lære af hendes tro og lydighed”. 

Konferencens formand, biskop Anders 
Arborelius, tilføjer, at jubilæet var vigtigt 
for de nordiske katolikker, fordi ”det var et 
slags gennembrud for Den katolske Kirke 
i samfundslivet i disse pågældende lande. 
Derfor ville Fortsættes på næste side ▶
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vi med 
fornyelsen af indvielsen til Jomfru Marias 
rene hjerte også betone hendes plads i det 
kristne liv. Samtidig ønskede vi at koble det 
sammen med det økumeniske, for Johannes 
Paul IIs besøg havde i høj grad, navnlig i 
Sverige, en stor økumeniske betydning”. 

Situationen i Ukraine 
I lyset af situationen i Ukraine udsendte de 
nordiske biskopper følgende erklæring: 

”Vi, de katolske biskopper i de nordiske 
lande, har de seneste uger og måneder med 
voksende bekymring fulgt med i udviklin-
gen i Ukraine og de tilstødende områder.

Navnlig de steder i verden, hvor demo-
kratiet er forankret og efterleves, er der i 
dag ingen moralsk begrundelse for at an-
vende vold og aggression for at sikre ret-
færdighed og beskytte de civile frihedsret-
tigheder. Aggression, magtanvendelse og 
vold kan aldrig tilvejebringe en retfærdig 
løsning på problemer, der deler befolknin-
ger og nationer. Man bør altid arbejde for 
fredelige løsninger baseret på forhandling 
og dialog, og gennem tiltag, der fører men-
nesker sammen i større gensidig forståelse, 
solidaritet og forsoning.

Vi opfordrer derfor alle parter til at re-
spektere Ukraines suverænitet og tage 
skridt til at ophæve alle planer om brug af 
militær magt.

Samtidig opfordrer vi indtrængende alle 
til at afstå fra trusler og overgreb mod 
religiøse og etniske mindretal. Historien har 
vist, at dette ikke skaber varig fred.

Det er vores håb at Jesus Kristus, Freds-
fyrsten, gennem Jomfru Marias forbøn kan 
bringe fred til Ukraine og alle steder i ver-
den, så mennesker altid må føle sig trygge 
og samfund fortsat må udvikle sig til gavn 
for alle mænd og kvinder”.

Kirken og medierne
De nordiske biskopper holder deres plenar-
møde under temaet ‘Kirken og medierne’, 
og til at belyse emnet havde de den 23. 
marts inviteret DRs tidligere nyhedschef 
Lasse Jensen og chefredaktøren fra den ty-
ske tv-station ZDF, Peter Frey. 

I forlængelse heraf drøftede biskopperne 
med deres pressetalsmænd og informati-
onsmedarbejdere, der også deltog på en del 
af biskoppernes møde, om hvordan man 
kan styrke presse- og informationsarbejdet 
på nationalt og på nordisk plan.

Biskopperne drøftede også den kom-
mende ekstraordinære bispesynode i Rom i 
efteråret om familien og evangeliseringen. 

Bispekonferencen vil være repræsenteret 
gennem biskop Anders Arborelius.

Kirken i verden

Fortsat fra forrige side ▶

De nordiske biskopper, anført af kardinal Kurt Koch og den apostoliske nuntius, 
ærkebiskop Henryk Józef Nowacki, fornyede indvielsen af Norden til Jomfru Marias rene 
hjerte under en højtidelig messe i Thomas af Aquinas-kirken i Lund.  
Foto: Sr. Anna-Mirijam Kaschner.
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Vi befinder os et sted mellem fornuft og 
følelse - hoved og hjerte - tro og tvivl 

og åbenhed og tilknappethed. I denne 
uge åbner vi for det uforklarlige og giver 

plads til undren og fordybelse

Alt klart til helgenkåringen 
af de to paver
Logistik og teknisk snilde går op i 
en højere enhed den 27. april.

Tekst: Niels Messerschmidt

HELGENKÅRINGER Hotellerne er 
for længst overbookede og flere millioner 
pilgrimme fra hele verden kommer til Rom 
i anledning af kanoniseringen af de salige 
paver Johannes XXIII og Johannes Paul II 
den 27. april.

Vatikanets pressekontor har allerede of-
fentliggjort dele af programmet for den hi-
storiske begivenhed. Tirsdag den 22. april 

afholdes et ung-
domstræf i Lateran-
kirken med kate-
kese og bøn, hvor 
postulater fra begge 
helgenkåringspro-
cesser taler. Lør-
dag aften den 26. 
april afholdes der 
bønsvigilier i man-
ge af Roms kirker.

Op imod tusinde 
gejstlige – kardinaler, biskopper og præster 
– vil koncelebrere under helgenkåringsmes-

sen på Peterspladsen, og 700 præster uddeler 
kommunionen. Tilstede vil også være de to 

kvinder, som er blevet helbredte på Johannes 
Paul IIs forbøn. 

Helgenkåringen af Johannes XXIII sker 
i øvrigt uden at der er tilskrevet ham et nyt 
mirakel, hvilket nok er usædvanligt, men 
ikke i strid med reglerne.

Måske får vi også pave emeritus Benedikt 
XVI at se ved messen. Han er i hvert fald 
inviteret og forventes at ville deltage, hvis 
hans helbred tillader det.

Dagen efter helgenkåringsmessen, man-
dag den 28. april, fejres en taksigelsesmesse 
på Peterspladsen, ledet af kardinal Angelo 
Comastri.

Italienske aviser har de seneste uger 
skrevet, at man forventer mindst fem 
millioner gæster ved helgenkåringerne. 
Roms præfekt, Guiseppe Pecoraro, har 
senest nævnt et tal på op til otte millioner.

En verdensomspændende 
begivenhed
På et pressemøde meddelte Vatikanets 
Televisionscenter (CTV), at man har 
indledt et samarbejde med tv-udbyderen 
Sky og it-giganten Sony om, at den direkte 
transmission sendes i HD- (High Definition) 
og 3D-kvalitet til godt tyve lande. CTV vil 
producere ceremonien i 3D, som vises i 500 
udvalgte biografer verden over, heraf 120 
biografer alene i Italien. Det blev oplyst, at 
der vil være gratis adgang til at følge med i 
transmissionen i samtlige biografer.

Ærkebiskop Claudio Maria Celli, for-
mand for Det pavlige råd for social kom-
munikation, sagde på pressemødet, at den 
benyttede kommunikationsteknik giver en 
”fantastisk mulighed for at følge begiven-
hederne tæt og være en del af den historiske 
begivenhed”.

Vatikanradioen står for lyden under selv 
ceremonien, som bliver sendt til hele ver-
den i samarbejde med Sky, Sony og CTV. 
Renato Farina fra Eutelsat Italia, der har an-
svaret for den tekniske del af satellittrans-
mission, beskriver samarbejdet omkring 
transmissionen af helgenkåringerne som 
historisk og siger, at man vil anvende ni af 
virksomhedens 36 satellitter under den fem 
timer lange transmission – hvilket er mere, 
end der er blevet anvendt til noget fodbold-
VM eller olympiske lege.

Annonce:
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FORBIGANGSFØLGER
Refleksioner over 2. Mos 12.

han siden alle dem, der tager imod Jesus,

Påskesalmer støtter kristne 
skoler i Mellemøsten

Tekst: Dr. theol. Erling Brodersen

BIBELMEDITATION Nogen eller 
noget, der går forbi - daglige-, sjældne- 
eller éngangsforeteelser - noget, der 
opfattes som vigtigt eller overses - noget, 
der vurderes positivt eller negativt...

En forbi'er ved et sportsmål udløser 
ærgrelse hos den ene og vild begejstring hos 
den anden.

Visse er med nysgerrighed på vagt i deres 
skjulested bag gardiner for at opsnappe, 
hvem der går forbi deres vinduer, andre er 
mildest talt revnende ligeglade med, om 
nogen går forbi eller hvem.

Livet er fyldt med forbigange og for
bigangsreaktioner af højst forskellig art. 
Forbigange kan undertiden få afgørende, ja 
endog livsvigtig betydning, idet de i sidste 
konsekvens enten kan redde eller dræbe. 
Der findes rigelige eksempler på det. Tænk 
bare på de omsiggribende tilfælde af vold - 
nogle førende til dødelig udgang, når visse 
mennesker går forbi andre. Tænk omvendt 
på, hvordan mange finder redning igennem 
forbipasserendes bistand. Den hellige Skrift 
har mange beretninger om vitale forbigange 
med forskellige reaktioner (sml. f.eks. Luk 
10, 25-37).

Israelitternes fest over alle fester er 
påsken. Den danner Guds præludium til 
udfrielse fra trældom, som deltagerne, 
imens de lader alt andet ligge, skal forberede 
sig omhyggeligt til. Ordet ”påske” (hebr. 
pesah) betyder ”forbigang”. Der hentydes til 
den nat, da Herren gik igennem Egypten og 
dræbte alle førstefødte iblandt mennesker 
og kvæg. Herren gik forbi alt og alle i hin 
skæbnesvangre nat: For Egypten betød det 
død og fortabelse - for Israel betød det liv 
og frelse. Til minde om denne begivenhed 
fejres den jødiske påske.

For snart to tusind år siden fandt en endnu 
større og i sin virkning evigt rækkende 
begivenhed sted: Gud hengav sin elskede 
Søn Jesus på et kors for vore synder (sml. 
Johs 3,16). Til evigheden oprejste han ham 
på den tredje dag, og til evigheden oprejser

Meditation i den 
stille uge fra dansk 
senmiddelalder
Kristne menneske, tænk på den store 
kærlighed, som den almægtige Gud fra 
evighed har vist os. Han ville ikke svigte 
sin kærlighed, men har gjort mod os som 
en fader mod sit barn. Han har givet os et 
testamente, som er hans dyrebare legeme 
og blod, som han hver dag skænker på 
alteret i præstens hænder som et pant på 
vor sjæls frelse og til ihukommelse af hans 
lidelse og død.

Derfor kalder han alle mennesker til sig 
i denne dyrebare tid og siger: Kom til mig 
mine udvalgte børn, jeg vil tage kærligt 
imod jer og ikke afvise nogen synder, der 
ønsker at forbedre sig og beder om nåde og 
barmhjertighed.

Menneske, glæd dig over, at den højeste 
Herre kalder dig sit barn og vil tage kærligt 
imod os og forlade os vor skyld. Han 
kalder nu alle gode kristne til sit bord, for 
at vi skal modtage hans dyrebare legeme 
og blod til vor sjæls frelse. Hvem vil da 
være så hårdhjertet ikke at takke ham for

når han går forbi dem i deres jordiske 
tilværelse. Jesu forbigang i historien har 
evigt dræbende eller evigt livgivende 
konsekvenser: dræbende for dem, der 
vælger at fortsætte på syndens vej, men 
livgivende for dem, der omvender sig og 
begynder et nyt liv i troen på Jesus.

Før Herrens forbigang forseglede israelit
terne indgangen til deres huse med offer
lammets blod. I en tid, hvor på den ene side 
forstenede tabuholdninger og på den anden 
ligegyldighed og mangel på selvransagelse 
ikke var fremherskende i Kirken lyder Skt. 
Cyprians (+258) opfordring til menighe
den: ”Lad os til beskyttelse af hovedet gribe 
den åndelige hjelm for at forskanse ører
ne. lad os beskytte øjnene, for at de ikke 
skal se de forhadte afgudsbilleder. Hjer
nen skal bevæbnes, så Guds tegn forbliver 
uskadt og tungen ved forsegling af munden 
selvsikkert bekender Kristus som Herre!” 
(Ef 58,9). Inden den troende konsumerede 
hostien, velsignede han / hun bogstaveligt 
talt ved direkte berøring sine sanser = sit 
hus med den hellige eukaristi! Den indre 
disposition forudsattes naturligvis at være 
i harmoni med den ydre handling (sml. 1. 
Kor 11, 16).

En amerikansk sang hedder ”Reach out 
and touch the Lord as he goes by” (“Ræk 
(din hånd) ud og rør ved Herren, når han 
går forbi”)! Det er Guds opfordring til os 
nu: Jesus går forbi os i døden på Golgata og 
opstår for os på den tredje dag. Lad det ikke 
blive en selvforskyldt forbi'er for dig i or
dets negative betydning, men lad det blive 
en forbigang med livgivende evighedsdi
mensioner! Forbered dig ved selvransa
gelse og bekendelse af dine synder. Rør ved 
Jesu kors langfredag og hold fast i det igen
nem dit liv, så kan du fejre påskedag med 
glad hjerte. Dit jordiske halleluja forenes 
allerede nu med englenes og de helliges 
kor i Himlen. Glæd dig og fryd dig. Udråb 
med Paulus: Døden er overvundet til sejr (1. 
Kor 15,57) og med Johannes: I troen er du 
”gået over fra døden til livet” (Joh 5, 24)! 
Halleluja: Glædelig påske!

hans velgerninger, han, der står for vor dør 
og beder om at blive lukket ind, idet han 
siger: Kæreste menneske, åbn dit hjerte 
for mig, så jeg kan bo dér med fred. Mine 
kære børn, hav medlidenhed med mig. I 
33 år har jeg arbejdet for jer og tålt stor 
fattigdom, lidelse og smerte for jeres skyld.

Jeg har selv skabt jer, og I vil nu falde 
fra mig i djævelens vold. Det er den største 
uret, der kan ske, og af den grund er jeg 
blevet fattigere end noget menneske i 
verden, for der er ingen så fattig, at han 
ikke kan gøre, som han vil med det, han 
har tjent, men jeg har arbejdet med hænder, 
fødder og hjerte, og ved deres store synder 
tager menneskene det fra mig igen. Det er 
min største sorg, menneske, tænk på det.

Visdoms Spejl

Fra Bispedømmets 
bønnebog.

Kristne skoler i Mellemøsten får 
støtte fra salget af en ny økumenisk 
støttet udgivelse med påskesalmer.

Tekst: Malene Fenger Grøndahl

SALMER En helt ny salme skrevet 
af højskolemand og komponist Arne 
Andreaessen, der er kendt som forfatter 
til en række nye salmer og kristne sange, 
samt en række traditionelle påskesalmer 
- indsunget af kendte sangere som Ann- 
Mette Elten (På Slaget Tolv) og Stig Rossen 
og med Bent Fabricius-Bjerre som en af 
flere ved tangenterne til at akkompagnere 
de rytmiske salmer i samlingen. Det er 
en kort beskrivelse af den nye udgivelse 
’Påskens salmer’, som består af cd og 
sanghæfte. I hæftet er gengivet malerier 
skabt af sognepræst i folkekirken Christina 
Philipstatt.

Udgivelsen er en udløber af en tidligere 
bogudgivelse med cd til ”Julens sange for 
Jerusalem” fra 2010. Overskuddet fra salget 
af julebogen gik til en skole i Betlehem 
og til en ny kirke i Jordan, i alt omkring 
300.000 kroner, og det er initiativtagernes 
håb, at den nye udgivelse med påskesalmer 
skal tjene mindst lige så mange penge ind, 
som skal gå til at støtte skoledriften ved de 
kristne kirker i Mellemøsten ved at give

Annonce:

-Katolsk AAedie Forum^^
Jesus siger: Jeg er vejen, sandheden og livet. (John. 14:6)

BLIV MEDLEM AF KMF

Giv os styrke til, at Den Katolske Stemme kan høres i DR og TV2.

Arsmedlemsskab KUN 100,- kr. og 70,- kr. for 65+.

Send penge og navn til GIRO 644-1947 Katolsk Medie Forum eller navn og 
adressen til:

Formand Svenning Ravn, Peter Holms Vej 16, 3.2, 2450 København SV
E-mail: svenningogbritta@gmail.com / 29 46 79 88

stipendier til skolernes elever. Et beløb på 
ca. 12.000 kroner dækker et års skolegang 
for en elev i 1.-6. klasse.

Bag udgivelsen står den danske gren 
af den økumeniske kristne organisation 
OSMTH, Ordo Supremus Militaris Templi 
Hierosolymitanis, også kaldet den interna
tionale tempelridderorden. Organisationen 
søger at hjælpe mennesker i nød, blandt an
det ved at påvirke verdens ledere til at bedre 
forholdene for alle, der lider og trænger til 
hjælp. I disse år fokuserer den danske gren 
af ordenen blandt andet på de kristne i Mel
lemøsten, men støtter i denne omgang ele
ver ved de kristne skoler, hvor der også går 
jødiske og muslimske børn.

Påskens Salmer støttes bl.a. af biskop 
Czeslaw Kozon, samtlige biskopper fra 
den danske Folkekirke og Metodistkirken i 
Danmark.

Læs mere om udgivelsen her: www. 
paaskens-salmer.dk/ - cd og sanghæfte 
kan bestilles via link på hjemmesiden. 
(Normalprisen er 150,- kr. pr. bog med CD’er 
i paperback version, og 250,- kr. i hardcover, 
men frem til 1. juni bestilles med rabat). 
Læs mere om OSMTH her: www.osmth.dk.
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MIKROLEJR ■ 7 -10 år ■ 29. juni - 5. juli X 
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Der var engang 
et koncil
Livligt møde i SAB om koncilets 
indflydelse på dansk katolsk kirkeliv.

Tekst og foto: Lisbeth Rütz

KONCILET Vitaminer til hjernen og godt 
til ganen var det lokkende budskab, som fik 
mange indenfor, da bispedømmets biblio-
tek Sankt Andreas Bibliotek lørdag den 15. 
marts fejrede sin 366. fødselsdag.  I to ind-
læg om Det andet Vatikankoncils betydning 
for de danske katolikker sørgede læge Hans 
Christensen og mag. art. Kaare Rübner Jør-
gensen for masser af intellektuelle vitami-
ner til de meget spørgelystne tilhørere. Hans 
Christensen, der efter at være blevet pensio-
neret kastede sig over teologistudiet, lagde 
ud med at fortælle om sit teologispeciale til 
Københavns Universitet. Han prøvede på at 
beskrive det faktiske hændelsesforløb fra 
1959-62 i Rom dels gennem studier i auto-
ritative kilder, dels gennem en undersøgelse 
af hvordan daværende Katolsk Ugeblad 
havde dækket processen.

Perioden frem til Det andet Vatikankon-
cil så Hans Christensen som domineret af 
ultramontanismen med tendens til ensret-
tethed og stram centralisme med Det før-
ste Vatikankoncils ufejlbarhedsdogme som 
en stjernestund i følge de to jesuitter Rau-
schens og Ottos kirkehistorie (1937). Den 
førkonciliære periode så han som ensret-
telsens, den stramme centralismes og ny-

thomismens tidsalder med antimodernisten 
som symptom på Kirkens problematiske og 
spændingsfyldte samliv med den moderne 
verden. 

Men før koncilet spirede nye tanker og 
ideér spirede frem også her i Danmark med 
den meget Newman-interesserede Peter 
Schindler, der oversatte Det nye Testamente 
til dansk fra grundteksten og Heinrich Roos, 
der i høj grad formidlede strømningerne fra 
Nouvelle Theologie.

Fokus i Hans Christensens indlæg lå 
på Sacrosanctum Concilium, koncilets 
konstitution om liturgien. Han forsøgte at 
afdække magtkampen mellem kurien og 
forberedelseskommissionen om koncilets 
dagsorden. Det skete gennem en analyse af 
de artikler, der dengang blev skrevet i Katolsk 
Ugeblad. Nord- syd polariseringen kom 
tydeligt til udtryk gennem en polarisering 
mellem en konservativ cisalpinsk og en 
liberal transalpinsk fløj. Mange debatindlæg 
i Katolsk Ugeblad afspejlede dengang en 
måske naiv forventning om, at lægfolket 
ville få indflydelse. I januar 1961 startede 
man i Katolsk Ugeblad en kampagne for 
at få læserne til at skrive ind om deres 
forventninger til koncilet. Der kom en hel 
del ønsker om liturgiske ændringer, som 
for eksempel, at modersmålet skulle afløse 
latin i hvert fald delvist. Det drejede sig om 
temmelig moderate ønsker i betragtning 
af, hvad der blev gennemført. Men hvad 
skete der egentlig med de danske indlæg fra 
lægfolkene? Havnede de i en papirkurv hos 
biskop Suhr, eller blev de arkiveret lodret 
hos nuntius? Ingen ved det; men indflydelse 
til lægfolket blev der ikke noget af, fastslog 

Hans Christensen. 
En af Hans Christensens konklusioner 

var, at de nye liturgiske reformer gav 
lægfolket en aktiv rolle i messen; men 
alligevel sejrede den romerske centralisme 
og ensretningstrang endnu en gang, og her 
så han en væsentlig årsag til, at vi endnu 
ikke har en dansk messebog.

Rübner, der præsenterede sig som 
konvertit fra 1960 og kritisk katolik siden 
1968, fortalte om foreningen VEOK´s 
udgivelse af Der var engang et koncil. I 
bogen, der udkom sidste år, beretter gruppe 
ældre danske katolikker suppleret med 
yngre katolikker som Bertil Frosell og 
Martin Knudsen om, hvordan de oplevede 
reformtiden efter koncilet.

Repræsenterede Det andet Vatikankoncil 
en kontinuitet eller diskontinuitet i forhold 
til kirkens historiske arv? Det var et af de 
varme emner, som en del artikler i Katolsk 
Orientering har beskæftiget sig med og som 

Rübner også kom ind på og ikke havde 
et entydigt svar på. Rübner så koncilets 
kontekst som et alment samfundsmæssigt 
opbrud med en befolkning, der blev mere 
og mere veluddannet og oplyst.

De nordiske biskopper fulgte med deres 
hyrdebrev i 1968 koncilets ånd ved at 
lade brugen af prævention være op til de 
troendes egen samvittighed, sagde Rübner. 
Han hilste den kommende familiesynode 
velkommen og ønskede sig et Vatikankoncil 
III med mod til at konfrontere et uløst 
problem på Det andet Vatikankoncil –
modsætningen mellem den nutidige viden 
og den overleverede tro.

Hans Christensens speciale Historien 
om hvordan pinseunderet kom til Rom 
kan lånes fra Katolsk Historisk Arkiv. 
”Der var engang et koncil” kan lånes via 
www.bibliotek.dk eller på Sankt Andreas 
Bibliotek www.sanktandreasbibliotek.dk 
tlf.: 33 55 60 90.

Et venskab der 
satte sig spor
Ny artikel af Stig Holsting om 
venskabet mellem Mogens Ballin og 
Johannes Jørgensen.

Tekst: Torben Riis

TIDSKRIFTER Johannes Jørgensen 
Selskabet har udsendt sit første nyhedsbrev 
i dette år. Her skriver formanden Stig 
Holsting i anledning af 100-året for maleren 
og kunsthåndværkeren Mogens Ballins død 
om hans venskab med Johannes Jørgensen. 

Ballin, som var opvokset i et jødisk or-
todokst hjem, konverterede til den katolske 
tro i 1893 og var i årene 1893-94 tilknyttet 
tidsskriftet ”Taarnet” som illustrator. ”Taar-
net” var talerør for den tids litterære symbo-
lisme med navne som Johannes Jørgensen, 
Sophus Claussen og Viggo Stuckenberg, 
som havde fundet sammen i et opgør med 
det moderne gennembruds forfattere og na-
turalismens materialistiske livssyn. 

Det var i Taarnet, Jørgensen i 1893 skrev 
sit programmatiske essay ”Symbolisme”, 
som han afslutter med ordene: ”Det er 
tilmed min faste Overbevisning, at en sand 
Verdensanskuelse nødvendigt må være 
mystisk. Verden er dyb. Og kun de flade 
Aander fatter det ikke.” Men hvor man 
i Jørgensens tekst fornemmer religiøse 
undertoner, blev Claussen og Stuckenberg 
stående ved en ikke-religiøs metafysik som 
alternativ til naturalismens dennesidighed. 

Jørgensen konverterede tre år senere, og 
det blev til et livslangt venskab mellem de 
to kunstnere afbrudt af Ballins tidlige død 
i 1914. Holsting indleder sin artikel med 

dødsbudskabet, som Jørgensen modtog 
fra Ballins mor under et ophold i Siena, og 
redegør herefter med baggrund i både kendt 
og endnu ikke publiceret kildemateriale for 
den betydning, venskabet fik for Jørgensen. 
I Ballin fandt Jørgensen en trofast ven, som 
han uden forbehold kunne betro sig til, og 
som kunne vejlede ham i hans åndelige 
kriser.  Jørgensen måtte en stor del af sit 
liv kæmpe med tvivl og anfægtelser og i 
sit privatliv med ægteskabelige kriser, som 
i 1913 kulminerede i et endeligt brud med 
hustruen Amalie.

Hele dette forløb kan man læse meget mere 
om i Stig Holstings artikel. I nyhedsbrevet 
kan man endvidere orientere sig om en 
særudstilling om venskabet mellem de 
to kunstnere i Johannes Jørgensens Hus 
i Svendborg samt om en planlagt rejse til 
benediktinerabbediet Beuron i Sydtyskland, 
som havde stor betydning for Jørgensen i 
forskellige perioder af hans liv. 

Læs mere på: www.johannesjorgen-
senselskabet.dk/.

JOHANNES JØRGENSEN SELSKABET

N Y H E D S B R E V
 Marts 2014                    12. Årg.                  Nr. 1

La Rocca

Præsten i 
medierne
Bog giver gode råd om hvordan 
man formidler kristne svar på 
aktuelle spørgsmål.

HÅNDBOG Præster bliver i stigende 
grad flittigt brugt som kilder, kommentato-
rer og debattører i de trykte og elektroniske 
medier. Men hvordan formidler man krist-
ne svar på aktuelle samfundsspørgsmål på 
sådan en måde, at budskabet har stor gen-
nemslagskraft og når ud over kirkens egne 
rækker? Det har Svend Løbner Madsen, der 
selv er journalist og præst, sat sig for at be-
svare i bogen ’Mediepræster’. 

Bogen rummer ni interviews med 
præster, der – til en vis grad – lever op til 
betegnelsen ’mediepræst’. Det gælder især 
for personer som Johannes Møllehave, 
Sørine Gotfredsen og Henrik Højlund, men 
er ikke umiddelbart den etikette, man vil 
bruge om fx vor egen Daniel Nørgaard, 
Karsten Nissen og Peter Lodberg. Nok 
udtaler de sig til medierne, men kan man 
kalde dem ’mediepræster’?

Det er som nævnt en sammensat flok, der 
kommer til orde i bogen: Daniel Nørga-
ard fortæller om arbejdet med institutionel 
’imagepleje’ i kølvandet på overgrebssa-
gerne for nogle år siden; Sarah Auken om 
at arbejde med sociale medier og Henrik 
Højlund, der er kendt for at tilhøre Folke-
kirkens ’højrefløj’, fortæller om når følel-
ser bliver til holdninger. Stærkest står nok 
interviewene med Sørine Gotfredsen og 
Johannes Møllehave – begge meget medie-
vante personer, som kommer med mange 

gode råd og overvejelser.
De ni interviews følger ikke den samme 

skabelon, men tager afsæt i den enkelte 
persons erfaring med kommunikation og 
medierne. Det efterlader umiddelbart et 
noget rodet indtryk, men omvendt tillader 
det forfatteren at komme rundt i alle 
krogene af kommunikationsarbejdet. Og 
som den gode pædagog, Svend Løbner 
Madsen er, opsummerer han hvert interview 
med at komme med tre gode råd, som med 
fordel kan bruges af alle, der arbejder med 
mundtlig eller skriftlig kommunikation.

De 156 sider er hurtigt læst, og for den 
præst eller anden medieinteresserede 
person, som mangler et skub til at give sig i 
kast med medierne, er der gode overvejelser 
og konkrete, handlingsanvisende råd at 
hente i bogen. 

Mediepræster, af Svend Løbner Madsen. 
Udgivet af Kirkeligt Medieakademi, 2014, 
156 sider, 180,- kr. inkl. moms.

NM
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Religiøse ledere kæmper 
for freden på Zanzibar
Bombesprængninger og attentater på kristne og muslimske ledere har 
præget Zanzibar de seneste år, og flere katolske præster er blandt ofrene. 
Det er en kamp mellem ekstremister og moderate, ikke mellem religioner, 
siger tre af øens ildsjæle. Katolsk Orientering mødte dem under deres 
nylige besøg i Danmark.

Tekst og foto: Malene Fenger-Grøndahl

TANZANIA ”En dårlig tromme hører 
du langt væk.” Sådan lyder et ordsprog på 
swahili, og det er et ordsprog, som er godt 
at huske på, når man hører historier om drab 
og attentatforsøg på kristne og muslimske 
ledere på Zanzibar. Det mener en af øens 
lutherske præster, Lusungu Mbilinyi, der 
udover sit arbejde som prædikant også 
bruger meget tid på interreligiøs dialog. Han 
har blandt andet været med til at etablere et 
kristent-muslimsk fodboldhold, skrive en 
håndbog om konfliktløsning på swahili og 
lave et dramahold med både muslimer og 
kristne. Den slags aktiviteter er også en del 
af virkeligheden og hverdagen på Zanzibar, 
og det skal man huske, når man hører ’de 
dårlige trommer’ lyde, mener han. Med de 
dårlige trommer mener han de kræfter på 
Zanzibar, der skaber uro og frygt ved at 
angribe kristne og muslimske ledere, kirker 
og turister med syre, bomber og pistolskud 
og ved at udstede anonyme trusler mod 
de dialogsøgende kræfter på sms’er og 
løbesedler.  

Angreb spreder frygt
Så sent som i slutningen af februar i år blev et 
par bomber bragt til sprængning i Zanzibars 
gamle hovedby Stone Town. Det var små, 
hjemmelavede bomber, og ingen blev såret. 
Men sprængningerne understregede, at der 
er kræfter på Zanzibar, som ønsker at skabe 
splid og uro. Den ene bombe blev sprængt 
uden for den anglikanske Christ Cathedral, 
den anden ved en restaurant, som er kendt 
som tilholdssted for turister. Dermed fulgte 
bomberne mønsteret for en række andre 
angreb de senere år, som især har rettet sig 
imod kristne kirker og kristne ledere, vestlige 
turister og dialogsøgende, moderate musli-
mer, forklarer Mbilinyi: ”Mediernes beskri-
velse af Zanzibar kan godt få det til at lyde, 
som om vi lever i konstant frygt. Sådan er 
det ikke. Men jo, jeg kan også blive bange af 
og til, fordi angrebene på den ene side ram-
mer tilfældigt, og på den anden side ofte ser 
ud til at være planlagt og være rettet meget 
specifikt mod bestemte personer, som netop 
arbejder for at fremme dialog mellem de reli-
giøse og politiske grupper på øen,” siger han.

Præst dræbt på vej til messe
Angrebene tog for alvor fart i 2012-2013. 
I slutningen af året 2012 blev en muslimsk 
leder udsat for et syreangreb, og to engelske 
teenagere, som i august 2013 gik gennem 
Stone Town i slutningen af den muslimske 
fastemåned, ramadan, blev også angrebet 
med syre. Første juledag 2012 blev den 
katolske præst father Ambros Mkenda 
forsøgt myrdet med en pistol, og i februar 
sidste år blev en anden katolsk præst, father 
Evaristus Mushi, dræbt på vej til messe, 
skudt på klos hold af to mænd, der ankom til 
gerningsstedet på motorcykler. I september 
sidste år blev endnu en katolsk præst, father 
Anselm Mwang’amba angrebet med syre. 
Kirkeledere har desuden modtaget 
anonyme trusler om angreb både på sms og 
løbesedler, og kirkerne har flere gange bedt 
om politibeskyttelse eller har aflyst eller 
udskudt gudstjenester. Frygten har sneget 
sig ind i hverdagen, erkender Mbilinyi: 
”Efter den slags angreb og trusler bliver 
jeg bekymret, ikke kun for mig selv og ikke 
kun for de kristne, men for de moderate, 
også blandt muslimerne.” Han nikker over 
mod sin samarbejdspartner og rejsemakker, 
sheik Abdullah Talib, som er en af lederne 
af det muslimske samfund på Zanzibar og 
medstifter af den fælles komité af religiøse 
ledere, der siden august 2005 har arbejdet 
for konfliktløsning og fred.

Radikal islam og politiske 
spændinger
De to er på besøg i Danmark sammen med 
Danmissions udsendte Daniel Nygaard 
Madsen, der er daglig leder af Zanzibar 
Interfaith Centre. Ved en række offentlige 
møder fortæller de om deres erfaringer 
med dialogarbejde i Zanzibar, en ø i Det 
Indiske Ocean 35 km øst for Tanzania og 
et sted, som er kendt for en tradition for 
fredelig sameksistens mellem forskellige 
religiøse og etniske grupper. De seneste 
årtier er der imidlertid opstået stærkere 
spændinger mellem kristne og muslimer, 
oftest fremprovokeret af nyere, mere 
radikale tolkninger af islam og kristendom 
i kombination med politiske spændinger 
mellem de af øens beboere, der ønsker 

løsrivelse fra det overvejende kristne 
Tanzania, og de, der ønsker at bevare øens 
status som en del af unionen med Tanzania.

Zanzibar, som også inkluderer Pemba, 
har siden 1964 været i union med Tanza-
nias fastland Tanganyika siden Zanzibars 
endelige uafhængighed fra Storbritannien i 
1963, og det er i høj grad forholdet mellem 
fastlandet og Zanzibar, der skaber spændin-
ger mellem øens cirka 95 % muslimer og 
de omkring 5 % kristne. Over halvdelen af 
øens kristne mindretal er katolikker. Derud-
over er der anglikanere, lutheranere og flere 
karismatiske evangeliske grupper. En del af 
øens muslimer mener, at øens begrænsede 
selvstyre ikke giver dem den fornødne fri-
hed, og at de i alt for høj grad er underlagt et 
kristent domineret styre fra fastlandet. 

Modstanden mod den kristne dominans 
fra fastlandet resulterede i 2001 i dannelsen 
af den islamistiske gruppe, Uamsho 
(swahili for ’vækkelse’), der især har gjort 
sig bemærket med krav om, at Zanzibar 
skal løsrive sig fra unionen med Tanzania. 
Uamsho er blevet beskyldt for en del 
af de senere års angreb mod kristne og 
muslimske ledere, men de færreste angreb 
er blevet opklaret, og ifølge sheik Talib er 
det meget uklart, hvem Uamsho er, og hvem 
der reelt står bag angrebene: ”Det er blevet 
almindeligt at sige, at Uamsho står bag alle 
angreb, men det hjælper ikke meget, for 
hvem er Uamsho? Jeg kender personer, 
som siger, at de er tilknyttet Uamsho, og 
de er slet ikke enige om, hvad gruppen står 
for. Nogle går ind for at løsrive Zanzibar 
fra Tanzania, og nogle vil have en islamisk 
stat, andre ønsker en sekulær selvstændig 
stat, mens andre igen bruger Uamsho som 
dække for blot at protestere mod det, de 
opfatter som stigende kristen dominans,” 
siger Lusungu.

Kristne udefra ses som en trussel
Under udtrykket kristen dominans gemmer 
sig dog ofte et spørgsmål om politisk og 
økonomisk ulighed snarere end teologiske 
forskelle, understreger han. ”En stor del 
af den turistindustri, der er vokset frem, er 
styret af forretningsfolk fra fastlandet, som 
typisk er kristne. De bliver opfattet som 
fremmede, der truer Zanzibars kultur og 
traditioner, og mange fattige på Zanzibar er 
vrede over, at det er folk udefra, der tjener 
mest på dem boomende turistindustri,” 
forklarer Talib.

Mbilinyi supplerer: ”Da turistindustrien 
på Zanzibar begyndte at boome, var det 
især folk med erfaring fra fx Arusha i 
Tanzania, der formåede at tjene penge. 
Det er især kristne, og det har været med 
til at skabe spændinger, også fordi de ofte 
kommer med en anden kultur end den, 
der er fremherskende på Zanzibar. Mange 
muslimer på øen føler sig ekskluderet, fordi 
de af religiøse årsager ikke ønsker at sælge 
træskulpturer af dyr og menneskeskikkelser 
eller arbejde steder, hvor der serveres 
svinekød og alkohol, eller hvor der færdes 
letpåklædte kvinder. Nogle kristne på 
Zanzibar har en del af de samme forbehold, 
men generelt er det muslimerne, der føler sig 
mest ekskluderet fra turismeøkonomien.”

Islam kom til Zanzibar allerede i 
7-800-tallet, og den ældste nuværende mo-
ske på øen blev opført i 1107. Portugiserne 
bragte kristendommen til øen i 1503, men 

de måtte forlade øen igen i 1698, og det næ-
ste kapitel i øens kristne historie begyndte 
i 1844 med ankomsten af en tysk luthersk 
missionær, som dog alene ville bruge Zan-
zibar som indgang til mission i Etiopien. I 
1863 ankom de første katolske missionærer 
til øen, og i 1893-97 blev Sankt Josefs ka-
tedral opført. De første anglikanske missio-
nærer ankom i 1864 og i 1879 stod Christ 
Cathedral færdig. Zanzibar var dog allerede 
i 1840 blevet hovestad i sultanatet Oman og 
udviklede sig til et center for islamisk vi-
denskab og retsvæsen i Østafrika. 

Modstand mod dialog
Meget få muslimer på Zanzibar er 
nogensinde konverteret til kristendom, 
og det er måske en af årsagerne til, at 
ikke alle øens kristne bryder sig om det 
dialogarbejde, som bl.a. sheik Abdulla 
Talib og Lusungu Mbilinyi er engageret i. 
Alene begrebet religionsdialog falder en 
del kristne for brystet, forklarer den daglige 
leder af Zanzibar Interfaith Centre, Daniel 
Nygaard Madsen: ”Nogle tror, at vi blander 
religionerne til en fælles religion, andre 
mener, at når vi arbejder med dialog, udfører 
vi ikke ”rigtig” mission, og andre igen har 
en ide om, at vi i vores arbejde kommer til 
at udjævne forskellene mellem religionerne 
og dermed baner vejen for Anti-Krist. 
Det er især i de nyere evangeliske kirker, 
vi finder det sidste synspunkt,” siger han. 
Han tilføjer, at dialogcentret har inviteret 
repræsentanter for alle øens kirkesamfund 
til seminarer for at forklare dem, hvad 
dialogcentrets arbejde reelt går ud på. 

Centret har blandt andet været med til at 
hjælpe fredskomitéen med at stifte omkring 
300 lokale fredskomiteer med både kristne 
og muslimer blandt medlemmerne. Formålet 
med komiteerne er, at de lokale aktører 
får et forum, hvor de kan diskutere fælles 
udfordringer og løsninger, bl.a. i forhold 
til ungdomsarbejdsløshed, stofmisbrug, 
uddannelse og økonomi. Men også religiøse 
konflikter spiller en rolle i komiteernes 
arbejde. ”I et lokalsamfund havde der fx 
udviklet sig en form for ’lydkrig’, hvor 
moskeen og kirken bekrigede hinanden ved 
at hæve lydniveauet og larme, når modparten 
skulle kalde til bøn eller gudstjeneste. Den 
konflikt blev løst ved, at den lokale komité 
indkaldte moskeens og kirkens ledere til 
et møde, hvor de blev enige om en aftale,” 
fortæller Daniel Nygaard Madsen. 

Svær tid forude
Ifølge de tre dialogarbejdere går Zanzibar 
en svær periode i møde, fordi der de næste 
år er flere politiske begivenheder i vente af 
den slags, som typisk fremprovokerer uro 
og vold. I år skal afholdes lokalvalg, og 
en forfatningskomite skal desuden komme 
med et forslag til det fremtidige forhold 
mellem Tanzania og Zanzibar. I 2015 er 
der parlamentsvalg. ”Så der er mere end 
nogensinde brug for dialogarbejdet, og vi er 
godt i gang” siger Lusungu Mbiliyi.

Han peger på en fælles håndbog om dia-
log og forsoning på swahili som et vigtigt 
skridt. Bogen er lavet af Mbilinyi, sheik Ta-
lib og Daniel Nygaard Madsen i fællesskab, 
og efter bogens udgivelse holdt de sammen 
med fredskomitéen et seminar i parlamen-
tet. De har holdt tilsvarende seminarer for 
religiøse ledere og politiske grupper, og bo-
gen er nu på vej i andet oplag. Men også på 
græsrodsplan har den interreligiøse dialog 
skabt resultater, understreger Mbiliyi: ”Vi 
lavede en fodboldturnering med nogle ung-
domshold, et politihold, et journalisthold og 
et hold fra en lokal gadebande. Om 

Pastor Lusungu Mbilinyi, sheik Abdullah 
Talib, leder af Zanzibar Interfaith Centre 
Daniel Nygaard Madsen.
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formiddagen underviste vi i konflikthånd
tering, om eftermiddagen var der fodbold
kampe. Efter turneringen udtalte lederen 
af den lokale bande, at nu følte de sig hørt 
og var parate til at samarbejde med politiet. 
Det handler om at opbygge relationer, for 
uden relationer er vi alt for lette ofre for de 
kræfter, der ønsker at splitte os,” siger han.

Lyt til de gode trommer
Daniel Nygaard Madsen er enig. Han 
mener, det er vigtigt, at relationerne mellem 
muslimer og kristne skal styrkes ikke kun 
på Zanzibar, men også på det tanzanianske 
fastland. Her har der nemlig de senere år 
også været angreb og uroligheder; i 2013 
var der et bombeangreb på en katolsk kirke i 
Arusha, hvor to mennesker døde, og over 60 
blev såret, og også en moské på fastlandet er 
blevet angrebet. ”Vi arbejder på et projekt, 
hvor vi vil samle religiøse ledere fra alle de 
steder både på fastlandet og på Zanzibar, 
hvor der har været konflikter og spændinger. 
Målet er, at de kan udveksle erfaringer og

Og de sprudlede af idéer
Visionsdag om kirkedagene.
KIRKEDAGE Samtlige pladser i den 
indre by i København er reserveret fra den 
5-8. maj 2016, hvor Danske Kirkedage 
skal løbe af stabelen. Og forberedelserne 
er allerede gået i gang. Ved et stort møde 
i kulturhuset på Islands Brygge med 
over 100 deltagere fra mange forskellige 
kirkesamfund blev der sat billeder på 
kirkefolkets håb og visioner. Der blev 
produceret, sorteret og forædlet idéer, som 
kirkedagenes sekretariat nu skal arbejde 
videre med.

I har det vi andre drømmer om - byens 
fedeste adresser og synlighed i gadebilledet. 
Brug det og find samarbejdspartnere som 
ikke ligner Jer selv, lød det entusiastisk fra 
Ulla Tofte, leder af festivalen Golden Days.

Der produceres ideér. Foto: Lisbeth Rütz

Caritas’ juleindsamling 
giver vand til 4750 
flygtninge
NØDHJÆLP I menigheder og blandt 
private blev der i december måned samlet 
ind til en supervandtank til Darfur-flygtninge 
i Tchad. Flygtninge fra Darfur-regionen 
opholder sig på tienende år i Tchad i et 
område, hvor der ikke findes naturlige 
vandkilder, og hvor dagtemperaturerne

finde løsninger på de udfordringer, som alle 
er fælles om” siger han.

Lusungu Mbiliyi tilføjer: ”Vi skal lytte 
til de mange trommer med god lyd. Der 
er masser af dem. Vi har startet en syskole 
for kristne og muslimske kvinder, som 
udviklede sig til et værksted, hvor kvinderne 
nu producerer tøj sammen. Når jeg ser 
folk gå i det tøj, tænker jeg, at de bærer et 
vigtigt budskab med sig: De kristne, der 
bærer tøjet, viser, at muslimer ikke bare 
er terrorister, og at det at møde muslimer 
ikke er et spørgsmål om at slås mod dem, 
men at kæmpe sammen med dem. Og de 
muslimer, der bærer tøjet, viser, at kristne 
ikke er korsfarere, man skal forsvare sig 
imod. På den måde udfordrer vi alle andre 
til at vise, hvad kristne og muslimer kan 
gøre sammen.”

Læs mere om den katolske kirke på 
Zanzibar: www. dioceseofzanzibar. org.

Læs mere om Zanzibar Interfaith Centre: 
www.zanzic.org.

Læs mere om syværkstedet: www. 
upendomeanslove.com .

Andreas Lloyd fra Borgerlyst - et nyt initia
tiv, som allerede har sat en masse i gang med 
to mennesker og en hjemmeside, kom med 
input til hvordan kirkedagene kan skabe ny 
energi i den danske samtalekultur med nær
vær, øjenhøjde, kontakt, spontanitet og for
ståelse. Teologen Peter Lodbjerg fra Aarhus 
Universitet gav teologiske perspektiver til 
arrangementet ved at tale om byen som håbs
symbol i Det nye Testamente. Der er lagt op 
til, at de kommende kirkedage viser Køben
havn som billede på en broget konfessionel 
mangfoldighed

Danske kirkedage er blevet afholdt 
hvert tredje år siden 1968. Også i 2016 
bliver der noget at glæde sig til. Hold øje 
med forberedelserne på kirkedagenes 
hjemmeside www.kirkedage.dk. LR

når 50 graders varme. Adgang til rent 
drikkevand er derfor altafgørende. Heldigvis 
valgte rigtig mange at bidrage til Caritas' 
juleindsamling, og der blev i alt indsamlet 
160.211 kroner, hvilket næsten er nok til en 
ny vandtank, der kan give 4750 mennesker 
adgang til rent vand hver dag året rundt. 
Tanken koster 196.000 kroner, og Caritas har 
valgt at finansiere resten af vandtanken med 
midler fra katastrofefonden. Byggeriet af 
tanken forventes at gå i gang i april måned.

Vi takker for de mange fine bidrag og glæder 
os over opbakningen til Caritas' arbejde!

Caritas afholder workshops om 
diakoni i praksis
Hvordan kan mit sogn vise 
solidaritet med de svage i vores 
lokalområde? Hvordan kan min idé 
til et hjælpeprojekt i min by blive til 
virkelighed? Hvad er realistisk for 
mit sogn at gøre? Det er nogle af de 
spørgsmål, som man har mulighed 
for at arbejde med, når Caritas 
inviterer til workshops om diakoni i 
praksis.

Tekst: National koordinator Mia Tolsam 
Korsgård, Caritas

DIAKONI At vise solidaritet og næste
kærlighed er en del af det at være kirke og 
kristen. Derfor er der også både enkeltper
soner, sogne og ordenssamfund indenfor 
Den katolske Kirke, der allerede laver kari- 
tativt arbejde i deres lokalområde.

Caritas’ arbejde er rodfæstet i Den 
katolske Kirkes sociallære. Caritas betyder 
kærlighed og barmhjertighed. Kærligheden 
og barmhjertigheden gælder såvel verdens 
fattigste som mennesker i Danmark, der 
lever på kanten af samfundet eller har brug 
for støtte i livet. Derfor har Caritas siden 
2011 haft et nationalt hjælpearbejde. Forud 
for opstarten af dette gav biskop Czeslaw 
udtryk for, at et indenlandsk arbejde i 
Caritas regi var meget velkomment. Caritas 
nationale arbejde er således startet og 
udvikles fortsat i dialog med Kirken.

Sammen kan vi gøre en forskel
I dag har Caritas to indsatser: Dels arbejder 
Caritas sammen med en række sogne 
om et socialt arbejde blandt au pairs, og 
dels afholder Caritas samlivskurser for 
at forebygge skilsmisser og samlivsbrud. 
Caritas ønsker at udvide indsatsen i 
Danmark i samarbejde med flere sogne. 
Det er der flere grunde til, siger Caritas’ 
formand, Christa Bonde:

”Det er oplagt, at Kirken og Caritas 
samarbejder om nationale hjælpeprojekter. 
Caritas har på den ene side en faglig viden 
om, hvordan man sætter et socialt projekt 
sammen. Sognene på den anden side 
kender behovene i deres lokalområde og 
har sognemedlemmer, der kan møde de 
medmennesker, der har brug for hjælp og 
omsorg.

Christa siger videre: ”Når et udsat eller

Annonce:

Den Nordiske Valfart til Lourdes
Den 13. til 20. oktober 2014 under temaet:”Lourdes - Glæden ved omvendelse”

Det er nu tid for tilmelding af deltagere og hjælpere
Gejstlige ledere for nærværende: 

biskop Czeslaw Kozon, København samt valfartspræst Herbert Krawczyk s.j.

Fly fra København med KLM via Amsterdam til Toulouse, bus til Lourdes. Indlogering på 
ACCUEIL (for deltagere med behov for hjælp) eller Hotel Sainte Rose. På valfarten deltager 

læge, samaritter og plejepersonale, som hjælper deltagere på ACCUEIL, hvor de indgår i 
vagtturnus. Medhjælpere deltager med en reduceret pris og tilmelding er senest 1. maj 2014.

Prisen for almindelige deltagere er DKK 7.500,00 til dækning af fly tur/retur, bus og ophold 
med fuld pension. Tilmelding senest 15. maj for syge og 1. juni 2014 for øvrige pilgrimme.

TILMELDINGSMATERIALE og yderligere INFORMATION kan rekvireres hos: f'*”*
Anna Vidal, Ellerupvej 45, 8883 Gjern

Tlf. +45 8687 5544 E-mail: anida@post.tele.dk eller
Jytte Ormstrup, Tlf.: +45 4364 4264 E-mail: jytte.ormstrup@gmail.com

info@lourdes.dk og www.lourdes.dk ,
Den Nordiske Valfart til Lourdes

Georg Høhling, Askemosevejen 18, 3210 Vejby

ensomt menneske møder en frivillig, der 
bruger tid på dem som et tilvalg, har det 
en værdi, som ikke kan sammenlignes med 
den professionelles indsats. Sammen kan 
Caritas og sognene gøre en forskel.”

Mulighed for at vise konkret 
solidaritet
Caritas ønsker at styrke samarbejdet med 
sognene med henblik på at identificere og 
udvikle lokale eller regionale muligheder 
for diakonalt arbejde. Derfor holder Caritas 
to steder i landet en workshop , hvor 
sognene får sparring til at udvikle deres 
karitative indsats og tage første skridt til 
at starte indenlandske hjælpeprojekter op - 
eller udvikle den indsats, der allerede er i 
gang.

Programmet er delt i tre blokke: Der 
indledes med messe eller andagt. Herefter er 
der oplæg med inspiration til og eksempler 
på diakoni. Dernæst starter det konkrete 
gruppearbejde om, hvordan de lokale sogne 
kan arbejde (mere) med diakoni i praksis.

De to workshops kommer til at foregår 
henholdsvis i København den 10. maj og i 
Vejle den 24. maj 2014. Alle interesserede 
er velkomne! Det giver nye perspektiver, 
nye venskaber og meningsfulde timer at 
være frivillig. Så tag gerne afsted sammen 
med andre fra dit sogn eller region og tag 
det første skridt til at vise konkret solidaritet 
med medmennesker i jeres lokalområde.

Læs mere på Caritas hjemmeside og 
tilmeld dig på mtk@caritas.dk eller 38 18 
00 03 senest den 1. maj 2014.
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Messe i dansk dominikanerkirke
Historisk begivenhed i Ribe.

Tekst og foto: Hanne Roj-Larsen

RIBE Der blev skrevet historie, da der den 
3 marts blev der fejret katolsk messe i Sankt 
Catharinæ Kirke i Ribe. 

Det skete i forbindelse med lederkonfe-
rencen for de katolske skoler – der denne 
gang fandt sted i Esbjerg

Og hvad er der specielt ved det? 
Sankt Catharinæ Kirke er bygget af do-

minikanermunke og kan dateres tilbage til 
1228. Siden reformationen har kirken fun-
geret som lokal folkekirke.

Det er formentlig første gang efter refor-
mationen, at en præst med tilknytning til 
dominikanerordenen har fejret messe i kir-
ken, idet Jesper Fich, der er bispedømmets 
skolekonsulent havde fået lov til at bruge 
kirken. 

Sankt Catharinæ Kirke har Nordens bedst 
bevarede dominikanerkloster. Klostergår-
den og rundgangen står helt intakt fra før 
reformationen.

For undertegnede var det en ganske 
særlig oplevelse. Sankt Catharinæ Kirke er 
min barndoms sognekirke. Her er jeg døbt, 
konfirmeret og gift. I 2012 konverterede jeg 
til Den katolske Kirke i Sankt Mariæ Kirke 
på Frederiksberg. Så da jeg hørte, at Jesper 
Fich, der nu er min sognepræst, skulle fejre 
messe i Sankt Catharinæ Kirke, måtte jeg 

bare tage turen til det vestjyske og være 
med!

Sådan sluttedes der måske hele to ringe 
denne mandag eftermiddag. Mellem mid-
delalderens dominikanere og vor tids orden 
og for mig mellem min dåbskirke og mig, 
som nu er katolik

Dominikanerne har 800 års jubilæum i 
2016. Da vi forlod kirken kunne jeg høre, 
at Jesper Fich allerede var ved at planlægge 
stor jubilæumsmesse sammen med den 
lokale folkekirkepræst. Så jyske katolikker 
kan godt begynde at glæde sig.

Sostrup kloster får nye ejere
Afklaring efter længere tids 
turbulens. 

KLOSTER Efter længere tids sondering, 
hvor det desværre ikke har været muligt at 
finde et ordenssamfund, der ville overtage 
klostret på Sostrup, har Skt. Bernhard 
Stiftelsen nu solgt bygningerne til anden 
side. De nye ejere er søskendeparret 
Kirsten og Anders Bundgaard, som ønsker 
at restaurere slottet og 
benytte klostrets bygninger 
til kreativitet i form af 
kunst, udøvende såvel som 
udstillinger, musik og kurser. 

Sostrup slot, hvis historie 
går tilbage til 1300-tallet, blev 
i 1960 købt af cistercienser-
ordenen. Det har siden ble-
vet gennemgribende restau-
reret, der er blevet indrettet 
ferielejligheder i de tidligere 
avlslænger, og det nye kloster 
blev indviet i 1992. Herefter 
har det også fungeret som re-
fugium og retrætested. 

I 1998 opnåede det som det 
første danske kloster siden 
reformationen status som 
abbedi.

Overdragelsen til de nye 
ejere finder sted den 1. juni i 

år. Stiftelsen oplyser dog, at det er muligt 
at leje ferielejlighederne på Sostrup over 
Dansommer og Novasol frem til den 1. 
oktober i år.

Klosterkirken vil ikke længere blive 
brugt til gudstjenester oplyser sr. Christiane 
Hansen OCist, formand for Skt. Bernhard 
Stiftelsen.

NM

Et skib ladet med bibelhistorier

Noas ark er kommet til Køge.

Tekst: Lisbeth Rütz

BIBELEN To giraffer stikker deres lange 
halse gennem et hul i midterdækket. På 
øverste dæk står Eva og rækker et flot rødt 
æble hen mod Adam. De står under det tolv 
meter høje kundskabens træ, der vokser 
ned gennem hele skibet. I bunden af skibet, 
der hvor rødderne fra Kundskabens træ 
slutter, begynder rødderne fra livets træ. Og 
sådan er der hele tiden nye bibelhistorier at 
opdage på Noas ark, der p.t. har lagt til kaj 
i industrihavnen i Køge. Arken er kommet 
til Danmark for at markere Bibelselskabets 
200 års jubilæum.

Mange af historierne bliver fortalt med et 
glimt i øjet. Noa har løbehjul med gedebuk-
kehorn, så han nemmere kan komme rundt 
på skibet. Undervejs gennem bibelhistori-
erne kan man løse opgaver om Bibelen el-

ler teste på et par søjler, om man er lige så 
stærk som Samson, der jo væltede søjlerne 
i templet. Man kan også prøve at nedlægge 
Goliat med en slynge. Nede i bunden af ski-
bet ligger kong Salomon på en kæmpeseng 
omgivet af underskønne kvinder. Her er 
der iskoldt, for kulden skal nemlig nedkøle 
følelserne mellem kong Salomon og hans 
1.000 hustruer, fortæller et skilt. På vej ud 
fra kong Salomon venter der endnu en over-
raskelse. Man går gennem spejlværelset, 
hvor man kan tænke over sin egen histo-
rie. I spejlene kan man se sig selv i mange 
forskellige udgaver og kikke ind i det store 
hjerteformede spejl, der symboliserer Jesu 
brudte hjerte. Og man kan fundere over, at 
Gud nogle gange er svær at forstå og ud-
vælger mennesker, som man ikke ville tro, 
han kunne bruge. Det gælder også for den 
kvindeglade Samson. Han taber sit hjerte til 
den underskønne filisterkvinde Dalila, som 

lokker hemmeligheden om hans styrke ud 
af ham.

Kend dine historier
Idémanden bag Noas ark er den hollandske 
teater- og Tv-producent Aad Peters, der i 
2010 købte arken af Johan Huibers.  Tilba-
ge i 1992 besluttede Huibers at bygge arken 
efter at han en nat havde haft et mareridt 
om, at Holland ville blive oversvømmet. 
Projektet tog ham 16 år, og han er nu gået i 
gang med at bygge en ny ark, der vil blive 
140 meter lang som den bibelske. Da Peters 
havde købt skibet, indrettede han det i løbet 
af fem måneder til bibeloplevelsespark, og 
50 kunstnere udsmykkede det med figurer 
i legemsstørrelse fra Det gamle og Det nye 
Testamente. ”Jeg missionerer for Bibe-
len, ikke for nogen kirke. Det er vigtigt at 
kende sine historier”, siger Aad Peters, der 
ikke selv har en kristen baggrund. ”Der er 
måske max 800 mennesker der går i kirke 
i Rostock på en søndag; men i de syv uger, 
arken lå i havnen, var der 30.000, som be-
søgte os. Det viser, at folk er meget interes-
serede i Bibelen”, siger Peters, der fortæl-
ler, at arken senere kommer til København, 
Helsingør og Aarhus, hvis alt går efter pla-
nen. ”Bibelen er ikke en sød og pæn, putte-
nuttet historie, og det skal kirken heller ikke 
være”, mener Peters, der betragter Bibelen 
som et skatkammer af dybsindige, smukke 
og grumme historier.

Ombord i bibelhistorien
Masser af mennesker går ombord i bibel-
historien, mens jeg er på vej rundt i arken. 
En lille dreng løser opgaver sammen med 
sin far og prøver på at finde ud af, hvem det 
er der ligger i kurven på vandet og hvem 
der senere finder ham. En gruppe unge står 
og kikker på kong Salomon, der dømmer i 
en tvist mellem to kvinder. Bødlen har hæ-
vet sværdet for at hugge spædbarnet midt 
over. Kan man se, hvem der er barnets rig-

tige mor, spørger jeg. Ja da. Det er hende i 
sort tøj, der ligger på knæ foran Salomon. 
Se den grimme næse den anden har. Det er 
næsten lige som Pinocchio. Hans næse blev 
også længere hver gang han løj, mener en af 
dem. Og sådan er der så mange historier at 
fundere over på arken i Køge. Man oplever 
den nok bedst, når man går rundt med sit 
barn eller barnebarn ved hånden. 

Læs mere om arken på www.verhalenark.
nl/da/ og om Bibelselskabets jubilæum på 
www.bibelselskabet.dk/200.Foto: Lisbeth Rütz.

Foto: Lisbeth Rütz.

Aad Peters Foto: Bigship BV.

Der er nu sat punktum for flere årtiers klosterliv på 
Sostrup slot. Foto: sr. Christiane Hansen.
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Den livgivende familie

Kønnenes forskel bærer en vigtig 
betydning for børn og voksne

Tekst: overlæge, dr.med. John-Erik Stig 
Hansen

ÆGTESKABET Katolikker demonstre-
rer i tusindvis i Frankrigs gader. Ligeså er 
der protestbevægelser i andre lande. Især 
homoseksuelle pars adgang til at adoptere 
små børn vækker anstød. De sekulære sam-
funds ophævelse af familien som en sam-
fundsbærende forening af mand og kvinde 
blotlægger dybe værdiforskelle i de euro-
pæiske samfund. I Danmark er udviklingen 
allerede løbet endnu længere end i de fleste 
andre lande, og enhver betydning af kønne-
nes forskel forsøges aktivt elimineret. I ka-
tolsk tradition er der imidlertid her tale om 
afgørende værdier med fundamental indfly-
delse på vores forståelse af tilværelsen. 

Biologi betyder noget
Menneskets forskellighed som to køn er 
ikke ligegyldig. Biologi betyder noget. 
Hver eneste af os oplever sig selv som et 
individ med et bestemt køn, som mange 
af vores karakteregenskaber er påvirket 
af. Og kønsforskelle er jo ikke noget, vi 
har fundet på hverken som enkeltindivider 
eller som samfund. Det tilsyneladende 
banale forhold, at der skal en mand og en 
kvinde til for at danne en stabil ramme 
for næste generations opvækst, er ikke en 
tilfældighed men et resultat af en årmillioner 
lang udfoldelse af skaberværket. Alligevel 
ser vi i adskillige vestlige samfund, at 
dette møjsommeligt udviklede biologiske 
grundfænomen af et flertal betragtes som 
en social konstruktion, en samfundsbestemt 
indretning uden iboende egenværdi. Det 
traditionelle mand-kvinde (ægte)par kan 
nu erstattes af mere moderne sociale 
konstruktioner, der er kønsneutrale, og 
som betragtes som ligeværdige både i 
forhold til parrets egen udvikling og som 
opvækstramme for børn. Drivkraften i 
denne tendens er en lighedstankegang, 
der i udgangspunktet - meget sympatisk - 
betragter alle mennesker som ligeværdige. 
Det betyder imidlertid i praksis, at 
mange ikke vil acceptere, at kønnenes 
forskellighed er en værdi, som et barn har 
ret til at opleve som del af sin opvækst. 
Derimod betragtes det som en rettighed 

for alle mennesker, homoseksuelle såvel 
som heteroseksuelle, par såvel som enlige, 
at få og opdrage børn. Det sker gennem 
kunstig befrugtning, rugemoderskab og nu 
senest også gennem adoption af børn til 
homoseksuelle ægtepar, hvorved den sidste 
forskelsbehandling synes at være fjernet. 
Men spørgsmålet er, om der her er tale om 
et skadeligt overgreb på såvel de børn, der 
bliver ofrene, som på de voksne, der med de 
bedste hensigter alligevel kommer til dels at 
begå en alvorlig fejltagelse og dels overser 
en betydningsfuld biologisk lektie.

Bedst med både mor og far
Talrige undersøgelser og statistiske opgø-
relser viser, at børn har bedst af at vokse 
op i en velfungerede familie med både far 
og mor. En række situationer kan udsætte 
børns opvækst for udfordringer, der i nogle 
tilfælde kan gøre deres vilkår dårligere. 
Dødsfald, skilsmisse, misbrug eller sygdom 
er alle forhold som er bedst at undgå, hvis 
det er muligt, fordi vi ved at det er skade-
ligt for både børn og voksne. Tilsvarende 
undersøgelser af børn, der er opvokset hos 
homoseksuelle par, er der ikke mange af, og 
de er vanskelige at konkludere noget sikkert 
på, først og fremmest fordi de er foretaget i 
et miljø præget af aktivisme og politisering 
frem for objektiv videnskabelighed. Dertil 
kommer, at der mangler langtidserfaringer 
med adoptivbørn opvokset hos homoseksu-
elle, simpelthen fordi der endnu ikke er til-
strækkeligt mange tilfælde heraf. Man en-
der derfor med at skulle tage stilling til dette 
spørgsmål ud fra egen vurdering af, hvad 
der er væsentligt for, at et barns opvækst får 
de bedst mulige vilkår, hvilket jo er særlig 
vigtigt, når der er tale om en statsligt sankti-
oneret og velplanlagt adoption, hvor vi alle 
får et medansvar for barnets opvækstvilkår.

Et ægtepar er en komplementaritet
Det menneskesyn, man har, og det formål, 
man ser med et parforhold mellem to 
voksne mennesker, har væsentlig betydning 
for, hvordan man vurderer et pars 
egnethed som adoptanter. Med en kristen 
grundforståelse af disse forhold har det 
afgørende betydning, at partnerne i (ægte)
parret udgør en komplementaritet, dvs. 
supplerer hinanden så helheden er større og 
rigere end summen af de to enkelte partnere. 
Den grundlæggende kristne opfattelse er, at 

mand og kvinde er skabt forskellige med 
det formål, at der dannes et livgivende 
kærlighedsforhold, der afspejler Guds egen 
natur, og at børn har behov for at opleve 
netop denne kærlighed for at kunne udvikle 
sig som hele mennesker. At sådanne par 
dannes helt af sig selv, har Skaberen sikret 
ved, at der skal to forskellige køn til, for at 
næste generation bliver født. 

Hermed er det ikke sagt, at der ikke kan 
være tale om kærlighedsforhold mellem 
mennesker af samme køn, for det kan der 
naturligvis, ligesom kærlighed kan blomstre 
på utallige andre måder mellem mennesker, 
uden at dette dog af den grund skaber et 
(ægte)par.

Et valg af eksistentiel betydning
Nu kunne man vælge at mene, at vores 
samfund og kultur – understøttet af den 
teknologiske udvikling – har udviklet 
sig så langt, at vi kan frigøre os fra vores 
biologiske bestemmelse og omdefinere 
biologiens betydning. Det ville blot være 
et overordentligt dristigt valg, hvis man 
vælger at se bort fra det helt grundlæggende 
fundament for menneskers samfund, nemlig 
det naturgivne ægteskab og familien, for 
ikke alene har det sikret den biologiske 
ramme om selve menneskets udvikling, det 
har også givet hvert eneste menneske en 
forståelse af de dybeste sandheder om os 
selv og vores Skaber. Ikke alene kærlighed 
men også unikke menneskelige fænomener 
som f.eks. forpligtelse, tilgivelse, glæde 
og omsorg bliver levendegjort i familien, 
der derved bliver stedet, hvor det enkelte 
menneskes inderste kerne dannes. At 
overse betydningsværdien i det biologisk 

baserede ægteskab og familie vil ikke alene 
opløse det nuværende samfund men også 
med stor sandsynlighed føre os bort fra 
de livgivende værdier som vores kristne, 
medmenneskelige samfund hidtil har 
bygget på. Det er altså ikke alene et politisk 
valg men også et valg af eksistentiel 
betydning for vores samfunds udvikling, 
hvis omdefineringen af familien får lov 
til at sætte sig så fuldstændigt igennem 
ved ligestillingens tyranni, at staten 
vælger at overdrage børn til en opvækst i 
homoseksuelle forhold uden hensyntagen 
til børnenes ret til en opvækst i et intimt 
miljø med en voksen mand og kvinde, en 
familie med en far og en mor. 

Øer truet af oversvømmelse
Det er ikke alle mennesker, der er kaldet 
til at skulle realisere et ægteskab som 
deres livsmission. Der findes andre kald, 
og hver enkelt af os har som oftest også 
andre opgaver i livet. Samtidig er det 
bestemt ikke altid det lykkes at realisere 
hverken et kald til ægteskab eller noget 
andet kald. Mennesker fejler, og mere 
eller mindre uforskyldte omstændigheder 
kan stille sig hindrende i vejen. Ikke desto 
mindre er de fleste af os klar over hvad 
idealet er; vi ønsker, at alle børn kan vokse 
op i en kærlig og livgivende familie med 
en mand og en kvinde som opdragere og 
beskyttere. For voksne er det nære venskab 
og fællesskab med en partner i ægteskabet 
noget, vi stræber efter at opnå. Hvad enten 
vi erfarer det i vores eget liv eller bevidner 
det i andres liv, så fremstår den livgivende 
familie som menneskets bestemmelse, 
som Guds mening med vores biologiske 
opdeling i mand og kvinde. Familien er i 
særlig grad Helligåndens arbejdsplads; hér 
er det muligt for mennesker at lære alle de 
vigtigste sider af Gud at kende. Ligesom de 
allerførste kristne familier, der levede som 
øer i et hedensk hav af flerguderi, kan man 
også opfatte de kristne familiers situation 
i dagens moderne samfund som øer, der 
er truet af oversvømmelse. Det er derfor 
vigtigt at understøtte den kristne familie 
som en huskirke, der holder fast ved dé 
lektier, Skaberen har nedlagt i naturen til at 
lede os til Ham, og som i praksis realiserer 
de værdier, Kristus viste os med sit liv. 

Mere sjov med 
Bibelen
Ny opgavebog for de 8 til 12-årige 
plus historier fra Bibelen.

Tekst: Eva Vinther 

BOGEN er i stil med de opgavebøger som 
Pastoral-Centret har udgivet, men denne 
opgavebog fra Unitas, er for de lidt større 
børn. Jeg vil tro, at den passer til de 8 til 
12 årige.

Mere sjov med Bibelen er en aktivitetsbog 
med opgaver og gåder. På 22 opslag 
fortælles der historier fra Jesus’ liv, og til 
alle historier er der forskellige opgaver der 
skal løses. Bogen giver mulighed for at gå 
på opdagelse i Bibelens historier på en sjov 
og spændende måde.

Bogen kan bruges af det enkelte 
barn alene, sammen med forældre eller 
søskende og som supplement til 1. 
kommunionsundervisning.

Bogens er i A4 størrelse, med glat papir 

der er godt at røre ved. Bogen er fuld af 
gode tegninger i klare farver, og opgaverne 
er med store bogstaver, der gør det let at 
læse.

Man kan også bruge de små historier, som 
en inspiration til at læse videre for børnene, 
i deres egen børnebibel.

Bethan James: ”Mere sjov med Bibelen”. 
Illustreret af Heather Stuart. Forlag: 
Unitas. Sideantal 48. Pris kr. 48,-

”Selve den biologiske 
evolutions indretning 
garanterer altså, at Guds 
kærlighed kan synliggøres for 
os mennesker, generation efter 
generation. En tilsvarende 
komplementaritet kan ikke 
opnås mellem mennesker af 
samme køn.”
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OG…
Vi skal ikke bare sige nej, men 
også engagere os i et og, siger 
sygeplejerske Lisbeth Arbøl.

Tekst: Lisbeth Rütz

SYGEPLEJE ”Jeg vil bare dø”, sagde 
kvinden. Hun sad og krøb sammen i en 
lænestol på det hospice, hvor hun lige var 
blevet indlagt. Hun havde forsøgt at begå 
selvmord derhjemme, men det var ikke 
lykkedes. Sønnen sad ved siden af hende – 
tydeligt frustreret og angst. Det der snakker 
vi ikke mere om, sagde han. 

”Jo, det gør vi.  Hvor må det have været 
smertefuldt og ensomt for dig at være så 
langt ude. Du skal vide, at netop den angst 
- den er vi her for at dele med dig og lindre. 
Vi hverken kan, må eller vil hjælpe dig med 
dit ønske om at dø; men vi vil lytte og blive 
hos dig og gøre alt, hvad vi kan for at lindre 
dine symptomer”, sagde sygeplejerske 
Lisbeth Arbøl til moderen. Kvinden levede 
i tre uger mere. ”Hvor var det godt, det ikke 
lykkedes dengang. Det har været hårdt det 
her; men det lykkedes at få tingene sat på 
plads”, sagde hun til Lisbeth Arbøl få dage 
før sin død.

Lisbeth Arbøl har arbejdet i mange år med 
palliativ pleje – først i 10 år på et hospice, 
og de sidste fem år i et palliativt team, der 
kører ud til døende patienter og tager sig af 
telefonrådgivning af patienter, pårørende og 
sundhedspersonale. I blandt andet USA har 
hun på School of Applied Theology i San 
Francisco videreuddannet sig I specialet.

Som sygeplejerske har hun mødt adskil-

lige, der har ønsket aktiv dødshjælp eller 
forsøgt at begå selvmord, og hun har taget 
konfrontationer med pårørende, der pres-
sede på for at ”få det overstået”. En datter 
ønskede aktiv dødshjælp til sin mor. I løbet 
af et par vagter fik personalet afklaret, at 
mor og datter havde behov for forsoning, og 
det lykkedes at hjælpe mor og datter til at 
kunne være i det samme rum, så de sammen 
kunne nærme sig enden. Efter forsoningen 
havde moderen ikke behov for ret meget 
smertestillende i den sidste tid.

”Det er vigtigt, at vi er helt tydelige over 
for patienterne. Vi skal vise fasthed og 
kompetence, som faktisk giver tryghed, 
men også rummelighed over for patienter 
og pårørende og være den væg, de kan læne 
sig opad. For under vreden og afmagten er 
der ofte en stor angst hos patienterne og 
de pårørende. Vores budskab til dem skal 
være: Jeg vil ikke svigte dig på den måde, 
at jeg hjælper dig herfra, men jeg bliver hos 
dig og følges med dig og dine pårørende – I 
er ikke alene”, siger hun. 

Som sygeplejerske oplever Lisbeth Arbøl 
stor forvirring omkring begreberne aktiv og 
passiv dødshjælp. I stedet for passiv døds-
hjælp foretrækker hun derfor at tale om suf-
ficient (tilstrækkelig) palliativ (lindrende) 
behandling.  Hun synes også, der mangler 
helt basal information. ”Man kan down-
loade pjecer om det fra Etisk Råds hjem-
meside; men de er for svært tilgængelige 
for lægfolk. Vi må have noget i en pixiud-
gave. Det er godt og vigtigt, at der bidrages 
med bioetiske og teologiske synsvinkler på 
dødshjælp, og jeg synes, det er fint, at vi 
kommer ud med holdninger til dødshjælp; 
men vi må ikke blive stående ved det. Når 
vi taler om, at aktiv dødshjælp er forbudt, 

skal der være et OG. Man skal kunne til-
føje – og det havde været tilladt f.eks. at 
frasige sig enhver form for livsforlængende 
behandling som f.eks. kunstig ernæring 
eller væsketilførsel, og at det er tilladt at 
modtage tilstrækkelig smertestillende og 
angstdæmpende medicin mv., også selv om 
det forkorter livet.  Jeg har besluttet mig for 
at arbejde med dette ”OG”, siger Lisbeth 
Arbøl, som også håber Den katolske Kirke 
ikke kun siger ”Nej” men også engagerer 
sig i ”OG”, for så er vi en aktiv Kirke, der 
møder medmenneskets behov i livets svæ-
reste faser. ”Som MED-MENNESKE der 
bare er hos et lidende menneske, kan du 
lindre utroligt meget”, siger Lisbeth Arbøl.  
Det tilbud hospices og palliative teams kan 
give er palliativ pleje – lindrende aktiv livs-
hjælp med smertelindring og anden vigtig 
symptomlindring indtil den naturlige død.  
Det er Lisbeth Arbøls erfaring, at når først 
patienterne ved, hvilke muligheder der er 
for palliativ pleje, så efterspørger de sjæl-
dent aktiv dødshjælp. 

En værdig død?
Også i Danmark er der kræfter, der 
arbejder for at legalisere aktiv dødshjælp. 
Landsbevægelsen ”En værdig død” har 
hjulpet fire danske patienter til at dø på 
selvmordsklinikken Dignitas i Schweiz. 
Jeg vil væk. Jeg vil have en værdig død, 
siger ALS- patienten Jane Hoffmann i 
programmet ”En værdig død? som DR2 
sendte den 3. marts. Den 9. januar i år døde 
hun hos Dignitas i Schweiz. Datoen var 
blevet valgt af Dignitas, mens hun endnu 
selv kunne trykke på den knap, der sørgede 
for at sende en dødbringende gift ind i 
sonden, hun fik mad gennem.

I samme program møder man en anden 
ALS-patient Birger Jeppesen. For ham 
er kampen for livet det vigtigste, selv om 
sygdommen har lammet nerverne i hans 
krop, og det eneste, han selv kan, er at blinke 
med øjnene. ”Jeg elsker livet, så alternativet 
er ikke særlig tiltrækkende. Kommunikation 
er altafgørende for mig. Jeg nyder at tage del 
i det, der foregår omkring mig. Jeg hænger 
på, så længe jeg kan betale elregningen”, 
skriver Birger på den computer, han bruger 
til at kommunikere med omverdenen på.

Aktiv dødshjælp har været tilladt i 
Holland siden 2002. Et lovforslag vedr. 
aktiv dødshjælp ventes behandlet i år i 
Forbundsdagen i Berlin. Formanden for 
det tyske etiske råd Christiane Woopen 
har udtalt sig positivt om aktiv dødshjælp 
i særlige tilfælde. Herhjemme er der i Etisk 
Råd flertal mod aktiv dødshjælp.

Hvordan svarer 
vi som kirke på 
dødens kultur?
Debataften i Næstved med Iben 
Thranholm.

Tekst og foto: Lisbeth Rütz

DEBAT 75 % af den danske befolkning 
går ind for aktiv dødshjælp, og det er meget 
oppe i tiden at snakke om en værdig død, 
sagde journalist og teolog Iben Thranholm 
den 1. april ved et velbesøgt debatmøde om 
aktiv dødshjælp i Vor Frue Kirkes katolske 
menighed i Næstved.

Når de fleste danskere går ind for aktiv 
dødshjælp, spiller angsten for hjælpeløs-
heden en stor rolle, men det går imod det 
kristne værdigrundlag, hvor idealet er at 
vise omsorg for den svage. Når vi er kom-
met så vidt, skyldes det, at 40 års adgang 
til fri abort også har været 40 års oplæring 
i at sige nej til livet.  Det er afhængigheds-
argumentet, der bruges. Vi har udviklet en 
kultur, hvor folk synes, det er uværdigt at 
være afhængig af andre – hvor autonomien 
og det at være i kontrol har højeste prioritet, 
sagde Thranholm, der tidligere i programmet 
religionsrapport har lavet et program om ho-
spices. Her viderebragte hun erfaringer fra 
sundhedspersonalet på hospices. De kunne 
fortælle om, hvad der sker, når kroppen sæt-
ter ud og mennesker må opgive autonomien. 
Det giver plads til åndelige erfaringer, der 
kan gøre den sidste tid til en rig tid.

Dødens kultur
Når den kræftsyge forfatter Jane Aamund i 
et interview i Billedbladet fortæller, at hun 
måske en dag godt kunne få lyst til selv at 
sige farvel og tak, og når medierne giver 
meget plads til ALS-patienten Jane Hoff-
mann og hendes død på en selvmordsklinik 
i Schweiz, så er det en promovering af dø-
dens kultur, mente Iben Thranholm. I DR2 
sagde Jane Hoffmann: Jeg er ikke bange for 
at dø, jeg er bange for at leve. Thranholm 
fandt udtalelsen symptomatisk.  I dagens 
Danmark er det blevet en lidelse at være 
afhængig af andre, fordi vi har så stort et 
ønske om selvkontrol. Man tænker, det er 
bedre for alle parter, hvis man gør en ende 
på livet; men det er en alvorligt syg kultur, 
der tænker sådan, mente hun. Hun så ind-
førelsen af retten til fri abort som en ren 

glidebane. Med den begyndte man at kvali-
tetsstemple livet. Sidste år sammenlignede 
Thranholm i en kronik i Politiken den frie 
abort med en kræftsvulst, der har bredt sig 
og indført en dødens kultur. Med den frie 
abort kom den opfattelse, at vi selv har lov 
til at afslutte livet i begge ender. 

Vi lever mere og mere i en singlekultur, 
og så bliver man mere udsat. 40 % af de 
danske husstande består kun af en person og 
mange mennesker har relationsproblemer. I 
en schweizisk statistik på godt 1.300 der har 
valgt assisteret selvmord, var højtuddannede 
enlige kvinder overrepræsenterede. 

Man indfører dødshjælp for børn i Belgien 
uden at det vækker opsigt. Samtidig går vi 
i selvsving over en giraf. For sekularismen 
er der kun doping eller død som svar på 
lidelsen, sagde Thranholm.

Man kan ikke komme med argumenter 
mod autonomikulturen. Det, som før 
var en stor synd, er nu vendt på hovedet. 

Sekularismen handler om at få Guds stemme 
ud af lovgivningen, sagde Thranholm, der 
så det åndelige og moralske fundament i en 
kultur som meget vigtigere end det politiske.

Kristendommen var den første trosret-
ning, der gav mening til lidelsen. Kristus 
der påtager sig både den fysiske og ånde-
lige lidelse betyder også troen på, at lidel-
sen giver nyt liv. Vi kommer ikke udenom 
lidelsen. Den er et livsvilkår i en falden ver-
den. Vi kan ikke slippe for den, og ethvert 
menneskeliv har sit kors. Men i og med at vi 
har fjernet de kristne værdier fra vores kul-
turgrundlag, er der sket en ændring i vores 
syn på dødshjælp, sagde Thranholm.

Hun opfordrede kristne til at blande sig 
og tale for de kristne værdier der hvor de 
færdes – for eksempler på arbejdspladserne. 
Vi skal ikke være bange for at blive stødt ud 
af det gode selskab for hvis ikke kristne skal 
komme med modargumenter mod dødens 
kultur – hvem skal så? sagde hun.

Jane Hoffmann på vej mod selvmordsklinikken Dignitas i Schweiz. Fra TV udsendelsen 
”En værdig død?”. 

Lisbeth Arbøl. Foto: Privat.

Iben Thranholm
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1. hvid. Torsdag i 2.uge i påsken. (II Ps).
Eller hvid. Josef, Arbejderen
Påskepf.
1 Sl 34,2+9.17-18.19-20
+ Den hjælpeløse råbte, og Herren hørte ham.
Eller: Halleluja!
L.: ApG 5,27-33. Ev.: Joh 3,31-36.

Hvis Josef fejres læses følgende tekster:
L.: 1 Mos 1,26–2,3 eller Kol 3,14-15.17.23-24
1: Sl 90,2.3-4.12-13.14+16
+ :Herre, frem vore hænders værk
Ev.: Matt 13,54-58
Pave Benedikt XVI mindes i menighedens forbønner.

2. hvid. Fredag i 2.uge i påsken. (II Ps).
Athanasius, biskop og kirkelærer (†373 (m)
Påskepf.
1 Sl 27,1.4.13-14
+ Kun ét ønsker jeg fra Herren, at bo i Herrens hus.
Eller: Halleluja!
L.: ApG 5,34-42. Ev.: Joh 6,1-15.

3. rød. Lørdag i 2.uge i påsken. FILIP OG JAKOB, 
apostle (f)
Gl.Ap.pf
L.: 1 Kor 15,1-8
1: Sl 19,2-3. 4-5ab
+: Deres røst når ud over hele jorden.
Eller: Halleluja!
Ev.: Joh 14,6-14 (f)
Bededag for præste- og ordenskald.

4. hvid. 3. SØNDAG I PÅSKEN.
! Gl. Cr. Påskepf.
1.L.: ApG 2,14.22-33;
1 Sl 16,1-2a+5.7-8.9-10.11.
+ Herre, du lærer mig livets vej. Eller: Halleluja!
2.L.: 1 Pet 1,17-21.
Ev.: Luk 24,13-35.
Kirketælling.

5. hvid. Mandag i 3.uge i påsken. (III Ps).
Påskepf.
1 Sl 119,23-24.26-27.29-30
+ Lykkelig den der vandrer efter Herrens lov.
Eller: Halleluja!
L.: ApG 6,8-15. Ev.: Joh 6,22-29.

6. hvid. Tirsdag i 3.uge i påsken. (III Ps).
Påskepf.
1 Sl 31,3d-4.6+7b+8a.17+21ab
+ Herre, i din hånd befaler jeg min ånd.
Eller: Halleluja!
L.: ApG 7,51–8,1a. Ev.: Joh 6,30-35.

7. hvid. Onsdag i 3.uge i påsken. (III Ps).
Påskepf.
1 Sl 66,1-3a.4-5.6-7a
+ Bryd ud i fryderåb for Gud, hele jorden.
Eller: Halleluja!
L.: ApG 8,1b-8. Ev.: Joh 6,35-40.
19-årsdagen for biskop Czeslaw Kozons bispevielse 
(1995)
Mindes i menighedens forbønner

8. hvid. Torsdag i 3.uge i påsken. (III Ps).
Påskepf.
1 Sl 66,8-9.16-17.20
+ Bryd ud i fryderåb for Gud, hele jorden.
Eller: Halleluja!
L.: ApG 8,26-40. Ev.: Joh 6,44-51.

9. hvid. Fredag i 3.uge i påsken. (III Ps).
Påskepf.
1 Sl 117,1.2
+ Gå ud i al verden og forkynd evangeliet.
Eller: Halleluja!
L.: ApG 9,1-20. Ev.: Joh 6,52-59.

10. hvid. Lørdag i 3.uge i påsken. (III Ps).
Påskepf.
1 Sl 116,12-13.14-15.16-17
+ Hvorledes kan jeg gengælde Herren
alle hans velgerninger mod mig?
Eller: Halleluja!
L.: ApG 9,31-42. Ev.: Joh 6,60-69.

11. hvid. 4. SØNDAG I PÅSKEN. (IV Ps).
! Gl. Cr. Påskepf.
1.L.: ApG 2,14a.36-41;
1 Sl 23,1-3a.3b-4.5.6.
+ Herren er min hyrde, jeg lider ingen nød.
Eller: Halleluja!
2.L.: 1 Pet 2,20b-25.
Ev.: Joh 10,1-10.
International bededag for præste- og ordenskald.
Kollekt til bispedømmets teologistuderende.

12. hvid. Mandag i 4.uge i påsken. (IV Ps).
rød. Nereus og Achilleus, martyrer (†1.årh.)
rød. Pancratius, martyr (†304)
Påskepf.
1 Sl 42,2-3;43,3.4
+ Min sjæl tørster efter Gud, den levende Gud.
Eller: Halleluja!
L.: ApG 11,1-18. Ev.: Joh 10,11-18.

13. hvid. Tirsdag i 4.uge i påsken. (IV Ps).
Eller hvid. Vor Frue af Fatima
Påskepf.
1 Sl 87,1-3.4-5.6-7
+ Lovsyng Herren, alle I folk. Eller: Halleluja!
L.: ApG 11,19-26. Ev.: Joh 10,22-30.

14. rød. Onsdag MATTIAS, apostel (f)
Gl.Ap.pf
L.: ApG 1,15-17, 20-26
1: Sl 113,1-2.3-4.5-6.7-8
+: Herren sætter ham blandt sit folks fyrster.
Eller: Halleluja!
Ev.: Joh 15.9-17

15. hvid. Torsdag i 4.uge i påsken. (IV Ps).
Påskepf.
1 Sl 89,2-3.21-22.25+27
+ Om Herrens store godhed vil jeg synge for evigt.
Eller: Halleluja!
L.: ApG 13,13-25. Ev.: Joh 13,16-20.

16. hvid. Fredag i 4.uge i påsken. (IV Ps).
Påskepf.
1 Sl 2,6-7.8-9.10-11
+ Du er min søn, jeg har født dig i dag!
Eller: Halleluja, halleluja!
L.: ApG 13,26-33. Ev.: Joh 14,1-6.
(Store Bededag)

17. hvid. Lørdag i 4.uge i påsken. (IV Ps).
Påskepf.
1 Sl 98,1.2-3b.3c-4
+ Hele den vide jord har set vor Guds frelse.
Eller: Halleluja!
L.: ApG 13,44-52. Ev.: Joh 14,7-14.

18. hvid. 5. SØNDAG I PÅSKEN. (I Ps).
! Gl. Cr. Påskepf.
1.L.: ApG 6,1-7;
1 Sl 33,1-2.4-5.18-19.
+ Lad din godhed komme over os, Herre, for vi 
venter på dig.
Eller: Halleluja!
2.L.: 1 Pet 2,4-9.
Ev.: Joh 14,1-12.

19. rød. Mandag i 5.uge i påsken. (I Ps).
Johannes I, pave og martyr (†526) (m)
Påskepf.
1 Sl 115,1-2.3-4.15-16
+ Ikke os, Herre, ikke os, men dit navn skal du give 
ære.
Eller: Halleluja, halleluja!
L.: ApG 14,5-18. Ev.: Joh 14,21-26.

20. hvid. Tirsdag i 5.uge i påsken. (I Ps).
Eller hvid. Bernardin af Siena, præst (†1444)
Påskepf.
1 Sl 145,10-11.12-13.21
+ Dine venner, Herre, skal kundgøre dit 
kongedømmes prægtige herlighed.
Eller: Halleluja!
L.: ApG 14,19-28. Ev.: Joh 14,27-31a.

21. hvid. Onsdag i 5.uge i påsken. (I Ps).
Eller rød. Kristoffer Magallánes, præst (†1927), og 
lidelsesfæller, martyrer (†1915-1937)
Påskepf.
1 Sl 122,1-2.3-4a.4b-5
+ Lad os drage til Herrens hus. Eller: Halleluja!
L.: ApG 15,1-6. Ev.: Joh 15,1-8.
(Eugène de Mazenod (†1861) kan fejres)

22. hvid. Torsdag i 5.uge i påsken. (I Ps).
Eller hvid. Rita af Cascia, ordenssøster (†1457)
Påskepf.
1 Sl 96,1-2a.2b-3.10
+ Fortæl om Herrens herlighed blandt alle folkene.
Eller: Halleluja!
L.: ApG 15,7-21. Ev.: Joh 15,9-11.

23. hvid. Fredag i 5.uge i påsken. (I Ps).
Påskepf.
1 Sl 57,8-9.10-12
+ Jeg vil takke dig blandt folkene, Herre
Eller: Halleluja!
L.: ApG 15,22-31. Ev.: Joh 15,12-17.

24. hvid. Lørdag i 5.uge i påsken. (I Ps).
Påskepf.
1 Sl 100,1b-2.3.5
+ Bryd ud i fryderåb for Herren, hele jorden!
Eller: Halleluja!
L.: ApG 16,1-10. Ev.: Joh 15,18-21.

25. hvid. 6. SØNDAG I PÅSKEN. (II Ps).
! Gl. Cr. Påskepf.
1.L.: ApG 8,5-8.14-17;
1 Sl 66,1-3a.4-5.6-7a.16+20.
+ Bryd ud i fryderåb for Gud, hele jorden.
Eller: Halleluja!
2.L.: 1 Pet 3,15-18.
Ev.: Joh 14,15-21.
Valfart til Åsebakken

26. hvid. Mandag i 6.uge i påsken. (II Ps).
Filip Neri, præst (†1595) (m)
Påskepf.
1 Sl 149,1-2.3-4.5+6a+9b
+ Herren glæder sig over sit folk.
Eller: Halleluja!
L.: ApG 16,11-15. Ev.: Joh 15,26—16,4a.

27. hvid. Tirsdag i 6.uge i påsken. (II Ps).
Eller hvid. Augustin af Canterbury, biskop (†605)
Påskepf.
1 Sl 138,1-2a.2bc-3.7c-8
+ Herre, din højre hånd frelser mig.
Eller: Halleluja!
L.: ApG 16,22-34. Ev.: Joh 16,5-11.

28. hvid. Onsdag i 6.uge i påsken. (II Ps).
Påskepf.
1 Sl 148,1-2.11-12.13.14
+ Himmel og jord er opfyldt af din herlighed.
Eller: Halleluja!
L.: ApG 17,15.22—18,1. Ev.: Joh 16,12-15.

29. hvid. Torsdag KRISTI HIMMELFART (h).
! Gl. Cr. Hf.pf.
1.L.: ApG 1,1-11;
1 Sl 47,2-3.6-7.8-9.
+ Gud drager op under jubelråb, Herren drager op til 
hornets klang.
Eller: Halleluja!
2.L.: Ef 1,17-23.
Ev.: Matt 28,16-20.

30. hvid. Fredag i 6.uge i påsken. (II Ps).
Påske- eller Hf.pf.
1 Sl 47,2-3.4-5.6-7
+ Gud er hele jordens konge. Eller: Halleluja!
L.: ApG 18,9-18. Ev.: Joh 16,20-23a.

31. hvid. Lørdag. JOMFRU MARIAS BESØG
HOS ELISABETH (f)
Gl.Jomfru Marias pf.
L.: Sef 3,14-18 eller Rom 12,9-16a
1: Es 12,2-3.4bcd.5-6
+: Stor i din midte er Israels Hellige!
Ev.: Luk 1,39-56

Liturgisk KalenderDet sker i Bispedømmet
April
Torsdag 10. kl. 20.00-23.00: Natkirke, Sakramentskirken, 
Nørrebrogade, Kbh. for alle interesserede. Der er mu-
lighed for tilbedelse, personlig forbøn, for at tale med en 
af medarbejderne, eller blot for at nyde stilheden og roen 
i kirkerummet. Man kan komme og gå som det passer. 
Aftenen slutter med sakramental velsignelse ca. 22.45.

Fredag 11. kl. 18.00-19.30: ”Åben dør”. Personlig forbøn 
og samtale, v/ pastor Lars Messerschmidt m.fl., Sted: 
Jesu Hjerte Kirkes Menighedssal, Kbh. Info: 
www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk

Mandag 21. kl. 19.00-20.00: Meditationsaften, derefter 
kaffe og te. Sted: Strandvejen 91, Kbh. Ø

Fredag 25. kl. 19.00-21.30: Forsonings- og helbredelses-
messe. Sted: Jesu Hjerte Kirke, Kbh., v/ pastor Lars 
Messerschmidt m.fl. Skriftemål fra kl. 18.00. Info: 
www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk

Lørdag 26. kl. 14.30-16.30: Temalørdag: ”Hvor sidder 
etikken? I hjernen, i hjertet – eller bare på rygraden ”, 
v/ Erling Tiedemann. Vi slutter dagen og sæsonen med 
fælles spisning. Sted: Sankt Therese Kirke, Bernstorffsvej 
56, Hellerup

Maj
Lørdag 3. kl. 14.30-17.00: Voksenkatekese: Tema: Den 
hellige Birgitta, v/ sr. Aloisia, O.Ss.S. Sted: Sankt Ansgars 
Kirkes menighedslokaler, Bredgade 69, Kbh. Kr. 40,- til 
materialer, kaffe og te. Slutter med messe kl. 17.00

Onsdag 7. kl. 18.00: Taksigelsesmesse i forbindelse med 
helgenkåringerne af paverne Johannes XXIII og Johan-
nes Paul II. Celebrant biskop Czeslaw Kozon. Messen 
afholdes med dansk, polsk og italiensk liturgi og sang. 
Sted: Sankt Ansgar Kirke, Bredgade, Kbh.

Torsdag 8. kl. 20.00-23.00: Natkirke, Sakramentskirken, 
Nørrebrogade, Kbh. for alle interesserede. Der er mu-
lighed for tilbedelse, personlig forbøn, for at tale med en 
af medarbejderne, eller blot for at nyde stilheden og roen 
i kirkerummet. Man kan komme og gå som det passer. 
Aftenen slutter med sakramental velsignelse ca. 22.45.

Søndag 26. Årets valfart til Åsebakken. Se annonce i nr. 
6, der udkommer 2. maj

Første og sidste onsdag i måneden kl.17.30–19.30: 
Hjælp til misbrugere og pårørende ved den katolske or-
ganisation Cenacolo. Rådgivningen finder sted i Bredgade 
69 A, Kbh. K. Tlf.: 51 53 41 60

Skt. Thomas Fællesskabet inviterer til eukaristi, lovprisn-
ing og katekese. Sted: Oratoriet, Vor Frue Kirke, Ryes-
gade 26, Aarhus C. Info: p. Herbert, SJ 87 30 70 42 eller 
24 27 86 89, eller Jan Zieleskiewicz 50 29 13 57, 
e-mail: johny.zet@gmail.com
Datoer: onsdage 16/4, 23/4, 30/4, 14/5, 21/5, 28/5 2014, 
kl. 19.00-21.00

Skt. Thomas Fællesskabet inviterer til tilbedelse, 
Sakramentet udstilles. Intentionen er messen for de syge, 
der afholdes 1. onsdag i måneden. Sted: Vor Frue Kirke, 
Ryesgade 26, 8000 Aarhus C. Datoer: fredage 2/5 og 
30/5, kl. 19.00-24.00.

Messe med forbøn for de syge afholdes hver den 1. 
onsdag i måneden kl. 19.00-21.00, sted: Vor Frue Kirke, 
Ryesgade 26, 8000 Aarhus C. Datoer: 7/5 og 4/6.

Konvertitkursus hver torsdag kl. 19.30 i Sankt Ansgar 
Kirkes menighedslokaler, Bredga-de 69 A, Kbh. Der er 
ingen tilmelding – mød blot op!

Der er MobilKirke 1. og 3. torsdag mellem kl. 20.00 og 
22.00. Der er mulighed for samtale, forbøn, velsignelse, 
samt kaffe og kage. Mobilkirken står på Gammel Torv i 
København. Alle er velkomne.
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176 Se, hvor nu Jesus træder
Stop klynkeriet
I efterhånden mange år har Katolsk Orientering jævnligt 
rummet artikler og læserbreve med opfordring til at betale 
kirkebidrag, ligesom bispedømmet har iværksat kampagne 
efter kampagne for at få alle os katolikker til at betale det 
for Kirken så helt essentielle kirkebidrag. Men angiveligt 
har det stort set været omsonst, for så vidt som Kirken i 
Danmark år efter år stadig udviser røde tal på bundlinjen af 
regnskabet. Eller med andre ord: Det bliver vanskeligere og 
vanskeligere at drive kirke i Danmark. På den baggrund må 
det uvægerligt være rimeligt at overveje, om der ikke er en 
anden og bedre måde at håndtere kirkeskatteproblematikken 
på? 

For efterhånden flere år siden forsøgte Kirken ad 
politisk vej at få tilladelse til at lade kirkebidraget opkræve 
via skattebilletten – nøjagtigt som det er tilfældet for 
folkekirkens vedkommende. Dette indlysende rigtige 
initiativ var – mig bekendt – lige ved at blive gennemført, 
men blev så pludselig og uden nogen form for forklaring med 
et pennestrøg annulleret af den daværende skatteminister 
fra Venstre, Kristian Jensen. At dette absolut berettigede 
ønske fra Den katolske Kirkes side på helt urimelig vis 
blev afvist, skyldtes den daværende borgerlige regerings 
parlamentariske grundlag, Dansk Folkeparti, der som 
bekendt under ingen omstændigheder ønsker at tilgodese 
eller på nogen måde hjælpe andre trossamfund end det 
folkekirkelige.

Hvad der er sket, eller om der overhovedet er taget 
initiativ til fra Den katolske Kirkes side at tage tråden 
op i kirkeskattesagen, står angiveligt hen i det uvisse. I 
hvert fald er Kirkens ledelse bemærkelsesværdig tavs 
desangående, når man ellers drøfter de store økonomiske 
problemer, som Kirken drages med. Det skulle ellers synes 
ret så nærliggende at henvende sig til politikerne igen for 
at få kirkebidraget opkrævet over skattebilletten. Det er der 
flere gode grunde til. 

For det første er den parlamentariske situation i øjeblikket 
fundamentalt anderledes end sidste gang, man prøvede. 
Mig bekendt skulle der overhovedet intet være til hinder for 
– også på baggrund af de to nuværende regeringspartiers og 
deres støttepartiers partiprogrammer – at få implementeret 
en kirkeskatteopkrævning via det offentlige skattevæsen. 
Men det ville nok være en god ide at komme op af 
starthullerne, da et kommende regeringsskifte baseret 
på Dansk Folkeparti som bekendt ikke synes at være et 
usandsynligt scenarium om godt og vel et års tid.

For det andet ville en offentlig kirkeskatteopkrævnings-
ordning med ét hug fjerne alle økonomiske problemer i vo-
res kirke. Der ville være råd til at vedligeholde bygninger, 
give præsterne bedre arbejdsforhold, initiere et bedre og 
mere udfarende menighedsliv samt ikke mindst da også ske 
en væsentlig aflastning i præsternes arbejde, så de fremover 
ikke skal bruge store ressourcer på at beskæftige sig med 
pengeproblemer, men således at de i stedet kan koncentrere 
sig mere om sjælesorg. Men det kræver unægtelig handling 
fra Kirkens ledelses side. Det er nemlig ledelsens opgave 
og ansvar at tage initiativ til, at der kommer penge i kassen! 
Derfor er det også helt urimeligt, når man fra biskoppens 
side forventer – som det fremgår af bispedømmets kam-
pagner - at det er en pligt for lægfolket at arbejde for, at så 
mange som muligt betaler kirkebidrag. Det kan imidlertid 
aldrig blive min opgave som en del af lægfolket at gå rundt 
i menigheden og udspørge folk, om de nu har husket at be-
tale kirkebidrag! At præsterne skal bruge i forvejen spar-
somme ressourcer derpå, er i sig selv heller ikke fornuftigt.

For det tredje tror jeg nok, at de fleste katolikker i Danmark 
kan indse det urimelige i, at vores katolske trosfæller i 
Tyskland fortsat skal finansiere en stor del af Kirkens anlægs- 
og driftsudgifter her i landet, blot fordi man af uransagelige 
grunde ikke mander sig op til fra bispedømmets side at få 
etableret en kirkeskatteopkrævningsordning, som absolut 
ligger inden for mulighedernes grænse. 

Hertil kommer, at den tidligere økonomichef i 
bispedømmet, Erik Lindegaard, mig bekendt for længe siden 
skulle have udtalt, at man nu havde nået maksimumgrænsen 
for, hvad man kunne forvente at få ind gennem kampagner. 
At katolikker derudover også skulle være modstandere af 
at betale kirkebidrag via skattebilletten, og at mange derfor 
ville forlade Kirken, har jeg mere end svært ved at indse. 
De 78 pct. af Danmarks befolkning, som er medlemmer af 
folkekirken betaler åbenbart med glæde deres kirkeskat, 
selvom de stort set ikke bruger deres kirke!

Opfordringen til Kirkens ledelse må derfor være: Gør 
noget nu! Og stop klynkeriet! 

Jørn Arpe Munksgaard, 6230 Rødekro
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”Blev messen da ikke fejret?”
Udtalelsen tilhører en meget gammel ven, jeg havde.  
Edmund Jensen hed han; han døde 97 år gammel for 1½ år 
siden, en gammel pensioneret præst i folkekirken, derefter 
katolik, bosiddende i Frederikshavn, på et tidspunkt 
Danmarks nordligste karmelit.

Udtalelsen kom de gange nogle af os (efter en messe) 
udtalte irritation over de udenlandske præsters, ofte lidt 
uheldige udtale af vort danske sprog! Når vi syntes vi ikke 
forstod alt, hvad de sagde!

”Blev messen da ikke fejret” spurgte Edmund så blot med 
sin milde røst og sit lille smil.

Jo, indrømmede vi, skamfulde!
For messen blev fejret.
Måske skal vi, der af og til irriteres over den manglende 

korrekte udtale, tænke på, hvor taknemmelig vi bør være 
over at vi overhovedet har præster, - unge mænd, der 
forlader hjemlandet for at afhjælpe vores præstesituation 
og fejre messen med os, her i det kolde nord!

Og tænke på, hvor svært det må være, at skulle tilegne sig 
vores ikke særligt nemme sprog!

Lad os bære over med de unge præster, og glæde os over: 
”jo, messen blev fejret!”

Det kunne også være at vi efter messen, stille og venligt 
skulle korrigerer en svær udtale. Det ved jeg af erfaring at 
præsterne sætter pris på.

Og lad os samtidig og fortsat bede om flere præstekald, 
også blandt vore egne unge danske mænd. 

Vi kan kun håbe og bede til at vore udenlandske præster, 
ikke tager ved lære af os danskere, når vi udtaler ord som 
f.eks:

ret, som ”rat”
bjerge, som ”bjeve”
hemmlighedskræmmeri som  ”….krammeri” (!)
alle, som ”ælle”
præst, som ”prast”
o.s.v…..listen er lang!
…og det er irriterende, også selvom messen blev fejret!
Birte Mandrup Christensen, 2000 Frederiksberg

Til orientering arbejder bispedømmet fortsat med at få 
indført en ordning, hvor katolikker indbetaler kirkeskat via 
kildeskatten på samme måde som i Folkekirken. Det sker 
via en arbejdsgruppe under Danske Kirkers Råd. Vi ved 
dog endnu ikke hvornår en sådan ordning vil kunne træde 
i kraft.

Niels Messerschmidt, informationschef 

Katolsk Orientering
Indlæg til Katolsk Orientering nr. 6, som udkommer  

fredag den 2. maj
skal være redaktionen i hænde senest 

mandag den 14. april

Indlæg til Katolsk Orientering nr. 7, som udkommer  
fredag den 23. maj

skal være redaktionen i hænde senest 
mandag den 5. maj

Venlig hilsen Redaktionen

Mel.: Dansk visemelodi / Anders Arrebo 1627
Min død er mig til gode

1  Se, hvor nu Jesus træder
hen til den morderstad,
enddog man ham bereder
så grumt et blodebad.

2  Enddog med Guddoms-øje
sit fængsel, kors og nød
forud han skuer nøje,
ja, ser sin visse død.

3  Dog vil han fri i sinde
mod sine fjender gå;
han ved, han skal dem binde
og evig sejer få.

4  Her er han, som vil løse
hver syndebunden træl;
her er han, som vil øse
trøst i hver bange sjæl.

5  Her er han, som vil favne
dig med sin kærlighed;
her er han, som vil gavne
dig med sin blodig sved.

6  Her er han, som vil bære
en tornekrans for dig,
her er han, som skal være
din drot evindelig.

7  O Jesus, gid jeg kunne,
som jeg så gerne vil,
dig ære nogenlunde,
hjælp du mig selv dertil!

8  Jeg gerne mine klæder
vil for dig lægge ned,
jeg med i flokken træder,
som er til tak bered.

9  Jeg bær’ og mine palmer
til ærens konge frem;
jeg sjunger mine salmer,
o Jesus, hør dog dem!

10 Vort hosianna klinge!
Du ærens konge, gak
vor død at undertvinge
og hav så evig tak!

Matt 21,1-9
Thomas Kingo 1689. J.P. Mynster 1845.
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Skoleleder til
Skt. Knuds Skole, Aarhus
Vi søger en anerkendende og handlekraftig skoleleder til Skt. 
Knuds Skole med tiltræden 1. august 2014.

Skolen er i gang med en spændende forandringsproces, 
der bl.a. er inspireret af den ny folkeskolereform. Skolen har 
desuden været igennem nogle udfordringer, og derfor søger 
vi en skoleleder med faglige og pædagogiske visioner, som 
har lyst til at stå i spidsen for en skole, der har potentiale til at 
udvikle sig markant de kommende år.

Om jobbet:
Som den kommende leder af Skt. Knuds Skole er det en 
fordel, hvis du har overordnet ledelseserfaring fra en større 
skole, gerne suppleret med uddannelsen Diplom i ledelse eller 
tilsvarende kompetencer indenfor området.

I samarbejde med skolens øvrige ledere skal du kunne skabe 
det grundlag, der er nødvendigt for udmøntningen af inten
tionerne i folkeskolereformen samt forløse skolens potentiale. 
Derfor skal du som kommende leder have kompetencer inden 
for pædagogisk ledelse, personaleledelse, ledelse af innova
tive processer samt administrativ og økonomisk ledelse.

Vi forventer af dig:
Med udgangspunkt i skolens værdier forventer vi, at:
• Du er visionær og kan arbejde strategisk og er proaktiv.
• Du som leder er synlig, kan gå forrest og vise vej i en 

forandringsproces.
• Du formår at motivere og skabe følgeskab, samt at 

involvere medarbejderne.
• Du er en god kommunikator og har den nødvendige 

gennemslagskraft.
• Du er empatisk og indlevende.
• Du er ambitiøs på skolens vegne
• Du har robustheden og de nødvendige relations 

kompetencer til at udøve kompetent ledelse i feltet 
bestående af forældre, elever og personale

• Du ser muligheder og tør udfordre vanetænkning

Vi kan tilbyde:
• kvalificeret, kompetent og engageret personale og en 

samarbejdsorienteret skolebestyrelse.
• en skole, hvor vi betragter inklusion som et grundlæggende 

menneskesyn og ikke en metode
• en skole som er indstillet på pædagogisk udvikling.
• elever med forskellige forudsætninger og mod på livet. 
Ansættelsesvilkår: Ansættelse sker efter overenskomst mel
lem Finansministeriet og Lærernes Centralorganisation. Løn 
aftales i henhold til overenskomsten i intervallet kr. 446.606 til 
kr. 537.661. Hertil kommer pensionsordning.

Om os:
Skt. Knuds skole er en kristen, katolsk privatskole. Vi arbejder 
for at udvikle det enkelte barn i et fællesskab, hvor der tages 
lige hensyn til dannelsen af:
• et kristent livs- og menneskesyn
• gode sociale færdigheder
• et højt fagligt niveau
Det kristent katolske livs- og menneskesyn på skolen har til 
formål at skabe et værdibaseret og tolerant skole- og under
visningsmiljø med omsorg og respekt for den enkelte elev. 
Skolen er beliggende i centrum af Aarhus og har ca. 450 
elever og 50 medarbejdere.

Skolebestyrelsen, ledelsen samt medarbejderne er langt 
i arbejdet med at forberede det kommende skoleår med 
udgangspunkt i folkeskolereformens intentioner.

Flere oplysninger:
Du er velkommen til at kontakte skolebestyrelsens 
næstformand Theresa Laursen, tlf. 21 72 79 75.

Læs mere om skolen her www.sktknudsskole.dk

Ansøgningsfrist:
Ansøgningsfristen er 24. april 2014 kl. 12.00.
Det forventes, at der afholdes 1. samtalerunde 30. april og 
den 1. maj og 2. runde 13. maj 2014.

Børneattest:
Vi indhenter børneattest og straffeattest.
Profilanalyse:
Vi anvender personprofilanalyse og eventuelt cases i 
forbindelse med ansættelsen.

Vanløse Begravelsesforretning
Jyllingevej 8 • 2720 Vanløse

Deres lokale bedemand siden 1940...

Steen Jørgensen Mariette Jørgensen

38 71 75 01
Ring og aftal et møde enten 
i Deres hjem eller hos os.
Vi træffes også aften, 
weekend og helligdage.

www.v-lm.dk

/ Organiseret
X bedemand, g , jh _—™_

X tilknyttet
/ garantiordning,

V v/ Steen Jørgensen

Sankt Andreas 
Bibliotek og 
Antikvariat

Tirsdag og torsdag 10-12 og 13-16.45
Onsdag og fredag 10-12 og 13-16
Mandag lukket. bibliotek@katolsk.dk

Tlf: 33 55 60 90

TELEFONLINIE 
SOS FORBØN

Ønsker du forbøn, et lyttende øre, 
et ord fra Jesus og en velsignelse 

så ring: 75 18 18 08
Torsdag, fredag

og lørdag kl. 20.00-23.00 hele året

Ord på Vejen
Katolsk tidsskrift med prædikener 
til hver søndag
Årsabonnement kr. 190,- kan 
bestilles på tlf. 28 18 47 25 og 
e-mail: kontakt@katolik.dk

Fang læserens opmærksomhed

Med en annonce i Katolsk Orientering, når 
dit budskab ud til mere end 10.000 katolske 
læsere.

Indryk en annonce som denne 
på 83 x 53 mm til kun 800,-

Skriv til roenne@katolskorientering.dk

Bønnens Apostolat

Du søger stillingen via skolens hjemmeside ved at bruge 
knappen ”Send ansøgning”. Husk at vedhæfte din ansøgning 
og CV samt andre relevante bilag, gerne alle dokumenter i en 
pdf- eller wordfil.

Når du har sendt 
ansøgningen, modtager du 
en e-mail som kvittering. Vær 
opmærksom på, at mailen 
kan være placeret i din 
mappe uønsket post.

Maj

- For at medierne må være midler til tjeneste 
for sandhed og fred.

- For at Maria, Evangeliseringens Stjerne, 
må lede Kirkens mission med at forkynde 
Kristus for alle folkeslag.

Kastrup Begravelsesforretning
Telefon 32 55 55 55

Døgnvagt

Bedemand Michael Rifs
Amagerbrogade 155

Dragør Begravelsesforretning ■ Telefon 32 53 06 29
Taastnjp Begravelsesforretning ■ Telefon 43 99 19 19

www.vincentgrupperne.dk

Støtter nødlidende

Martin Ryom
- en katolsk bedemand

T 39 29 60 08
Lykkesholms Allé 9A | 1902 Frederiksberg C

Agnes f. Hoffmann og Johannes 
Rosenkilde Grams Brudeudstyrslegat

Som hjælp til brudeudstyr for unge katolske piger, som indgår 
ægteskab med en katolik, uddeles en legatportion til værdigt 
trængende katolikker.

Uddelingen foretages løbende i 2014.

Ansøgningen indeholdende navn, bopæl, alder samt anbefa
ling fra en katolsk præst, samt kopi af dåbsattest eller andet 
bevis for katolsk tilhørsforhold for begge parter indsendes til 
bestyrelsen.

Ansøgning stiles til:

Katolsk Bispekontor
Gammel Kongevej 15
1610 København V.

MAGLEÅS
KURSUSCENTER

FAMILIEUGEN 2014
Søndag den 6. juli kl. 14.00 - lørdag den 12. juli kl. 14.00 
Familieugen henvender sig til familier af alle slags, store som 
små fællesskaber.
Tema: VAND
På årets familieuge vil vi arbejde med vand som element. 
Både fysisk, psykisk og åndeligt er vand livgivende. Vand 
er forudsætning for liv, men vand har også skræmmende 
kræfter. Emnet vil blive tematisk belyst for både børn og 
voksne.
Udflugt, værksteder, grillaften mm.
Lederteam: Pastor Allen Courteau, sr. Hildegard Doods, 
Kirsten Poulsen, Felicity Pors, Camilla Janning, Pia Kelly. 
Voksne kr. 2.185,- Børn 8-15 år kr. 1.395,- Børn 3-7 år kr. 
625,-

MAGLEÅSUGEN 2014
Mandag den 4. august - søndag den 10. august.
En uge for seniorer i dejlige omgivelser.
Tema: Trosbekendelsen
Foredrag, musik, litteratur og kunst.
Samvær i troen men også udflugt, film og grillaften med 
gæster.
Lederteam: Lisbeth Poulsen og Bent Jensen.
Pris kr. 2.960,-

Tilmelding og yderligere oplysninger:
Sekretariatet, Magleås Kursuscenter
Høsterkøbvej 6, 3460 Birkerød
Tlf.: 45 81 07 15 - www.magleaas.dk
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kontemplerer du over? Over rigdom og 
materielle ting? Over hver kvinde, der 
krydser din vej? Grubler du over den 
seneste mode? Eller den nyeste sladder? 
Eller reflekterer du over Guds undere i dit 
liv, det skønne i hans værk, og glæderne ved 
dit åndelige liv?

Kontemplation kræver ikke, at du lever 
et liv i kloster. Vi er alle kontemplative, for 
vi tænker hele tiden tanker. Og det, som du 
reflekterer dybt over kommer til at spille en 
stor rolle i det liv, du lever.

Grunden til at bøn og kontemplation er så 
vigtige for det kristne liv er, at de afføder 
handlinger. Hvis du sender dine tanker ned 
ad en bestemt vej, så vil dine handlinger 
følge efter. Tanke afføder handling, og 
derved bliver handlingerne i dit liv afgjort 
af dine overvejende tanker.

Mine tanker vandrer altid forud for mine 
handlinger. Tanke afføder handling, og 
der går ikke lang tid, fra man har tænkt 
noget, til man er i gang med at udleve 
det, som allerede er sket i ens tanker. Det, 
som du tillader at optage plads i dit sind, 
kommer til at forme din virkelighed. Der 
kan naturligvis ske ulykker og uforudsete 
ting. I de tilfælde, er måden, vi reagerer 
på, det eneste, vi kan kontrollere. Hvis du 
kan påvirke, hvad der sker indeni dit sind, 
så kan du have en afgørende indflydelse på, 
hvad der sker i dit liv.

Så hvad tænker du? Hvad tænker du 
over hele dagen igennem? Hvad tænker 
du i bilen på vej til og fra arbejde? Hvilke 
ting fylder du dine tanker med, når du står 
i kø i supermarkedet? Det, du retter din 
opmærksomhed på i dine tanker, vil få 
større betydning i dit liv. 

Vi har tidligere i denne bog talt om, at 
forskellen mellem helgenerne og andre, der 

med mindre held har forsøgt sig med at leve 
et kristent liv, lå i at helgenerne gjorde det til 
deres livs eneste formål at gøre Guds vilje, 
og at de havde bedre vaner. Disse vaner var 
ikke bare ydre vaner, men også indre vaner. 
En af de afgørende indre vaner var det 
tankemønster, som vi kalder kontemplation. 
Alt for ofte tillader vi bare vores tanker at 
flyve afsted. Gud indbyder os til at fokusere 
vore tanker, og disciplinen med daglig bøn 
lærer os, hvordan vi kan rette de tanker hen 
mod højere ting.

Idet du går fra det ene gøremål til det andet 
i løbet af dagen, så prøv at lægge mærke 
til, hvad du tænker og hvordan forskellige 
tanker vækker forskellige følelser op i dig. 
Læg mærke til de tanker, som tilskynder dig 
til at elske Gud og din næste, og de tanker, 
der ikke gør. Prøv så at fokusere mere og 
mere af din tankevirksomhed på de tanker, 
der gør. Når du kan se, at dit sind leder 
dig ned ad negative, selvdestruktive eller 

sladderbetonede tanker, så styr dine tanker 
udenom og i en anden retning.

Man kan ikke få et egetræ til at vokse 
ud af et æblefrø. Du kan ikke lade et godt 
liv vokse ud af dårlige tanker. Visse tanker 
afføder visse handlinger. Hver eneste dag 
indbyder Gud dig til at forandre dig, til at 
vokse, og til at blive en bedre udgave af dig 
selv. Gud elsker dig, som du er, men han 
elsker dig for meget til at han vil lade dig 
forblive som du er.

Vore liv ændrer sig, når vore vaner 
ændrer sig

Vore liv ændrer sig, når vore vaner 
ændrer sig. Mit liv forandrede sig, da jeg, 
på opfordring fra en ven, begyndte at bede 
i ti minutter hver dag. I de stille stunder 
med refleksion, faldt jeg over det store 
spørgsmål: Gud, hvad synes du, jeg skal 
gøre?

I mange år har jeg rejst rundt i verden 

og talt for mange forskellige grupper 
mennesker. Jeg kan ikke komme i tanker om 
en eneste gang, hvor jeg ikke har tilskyndet 
mine tilhørere til at gå ind i stilhedens 
klasseværelse i ti minutter hver dag i bøn og 
refleksion. Som årene er gået, har millioner 
af mennesker været til mine foredrag, 
seminarer, og retræter, og nogle gange kan 
jeg ikke lade være med at spørge mig selv 
om, hvor mange af dem mon reelt har taget 
den vane til sig med ti minutters bøn hver 
dag. Ofte afviser folk et kernebudskab, fordi 
det lyder for simpelt. Men det er de simple 
ting, som har en overvældende evne til at 
forandre vore liv. Jeg har oplevet kraften i 
de simple ting i mit liv, og jeg indbyder dig 
til at opleve det samme. 

Så nu er det din tur. Før du går i seng i 
aften, så tag et stykke papir og skriv disse 
fire ord: Ti minutter hver dag. Hæng sedlen 
op på spejlet ude på badeværelset, hvor 
du børster dine tænder. I morgen, når du 
børster dine tænder, så beslut dig for et 
tidspunkt i løbet af dagen, hvor du vil træde 
ind i stilhedens klasseværelse, og bruge ti 
minutter med din Gud i bøn. Hvis det er 
muligt for dig, så gå ind i en kirke. Den er 
helt tom og stille det meste af dagen. Jeg 
ved, at vi kan bede, hvor som helst, men der 
er noget mystisk og kraftfuldt over Guds 
tilstedeværelse i kirken.

Noget, du kan gøre: Skriv sedlen og hæng 
den op i dit spejl. Afsæt tid til stilhed, bøn 
og bibellæsning i 10 minutter hver dag. 

Læs mere om udgivelsesprojektet, giv et 
støttebeløb og vær dermed med til at sikre, 
at bogen udgives på dansk: www.bit.ly/
crwdPCf 

Flere uddrag fra bogen på Pastoral-
Centrets hjemmeside. Ny tekst hver morgen 
i fastetiden. www. pastoralcentret.dk.

Eftertanker
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Hvad jeg ønskede nogen havde 
fortalt mig om daglig bøn
I afsnittet om daglig bøn i bogen 
Rediscover Catholicism (dansk 
udgave under forberedelse) 
reflekterer forfatteren Matthew 
Kelly over, hvad det kræver at 
komme i gang med et rigtigt 
bønsliv. 

Tekst: Matthew Kelly. Oversat af 
Pastoral-Centret

BØN Mange mennesker mislykkes i et 
forsøg på at få en daglig rutine med bøn 
i deres liv, fordi de går ind til det med 
forkerte forudsætninger. Mange forventer 
- bevidst eller ubevidst – at det er nemt. 
Men bøn er måske noget af det sværeste, 
vi nogensinde kommer til at gøre. Af og 

til bliver vi opløftet af et særligt øjebliks 
inspiration, men for det meste er bøn hårdt 
arbejde. Det er det hele værd, men det er 
hårdt arbejde.

Man bliver ikke en stor sportsudøver 
ved bare at træne, når man har lyst til det. 
Man bliver ikke en stor forfatter ved bare 
at skrive, når man føler sig inspireret til at 
skrive. Og helgenerne blev ikke de fanta-
stiske eksempler på troen ved bare at bede, 
når de følte, de havde lyst til det. I alle disse 
tilfælde er der brug for daglig disciplin.

For nogle år siden så jeg et interview 
med en violinist. På det tidspunkt blev 
han anset som den bedste i verden. Han 
forklarede, at han øvede sig otte til ti 
timer hver dag. Intervieweren antydede, 
at når han nu var nået op på dette stadie i 
sin karriere, så kunne han vel godt slække 

lidt på sin træning. Violinisten smilede og 
sagde: ”Hvis jeg skipper træningen en dag, 
og optræder den næste aften, så er jeg den 
eneste, der kan mærke forskel. Men jeg kan 
mærke forskel. Min optræden er en smule 
ved siden af. Hvis jeg skippede træningen 
hver dag i en uge, og så havde en koncert, 
så ville der være en håndfuld mennesker i 
mit publikum, der kunne høre forskel. Men 
hvis jeg lod være med at øve mig i to eller 
tre uger, så ville næsten alle mennesker i 
publikum kunne høre, at jeg ikke var helt 
på det niveau, hvor jeg plejer at være.”

Det samme gælder for bøn. Hvis du 
forsømmer dit bønsliv en dag, er du nok 
den eneste, der kan mærke det. Men du kan 
mærke det. Du har mindre tålmodighed, og 
du er mindre fokuseret. Hvis du forsømmer 
det i en uge, vil der være flere mennesker 
i din omgangskreds, der vil lægge mærke 
til en forandring. Og hvis du forsømmer dit 
bønsliv i to eller tre uger, vil næsten alle 
omkring dig kunne se, at du ikke er helt på 
toppen.

Bøn er centralt i det kristne liv. Et liv 
som kristen er ikke holdbart i længden uden 
bøn, fordi en persons udvikling som kristen 
simpelthen ikke er mulig uden bøn. Det at 
vokse i karakterstyrke og dyd, det at lære 
at lytte til Guds stemme i vores liv og følge 
den vej, han kalder os ad, alt det kræver 
bønnens disciplin. Og det er ikke bare nok 
at bede, når vi har lyst. Bøn kræver en 
daglig forpligtelse.

Tanke afføder handling
Kontemplation betyder at overveje eller 
reflektere dybt over noget. Som kristne er 
vi kaldede til at tænke og leve på et dybere 
plan. Daglig bøn muliggør dette. Det er 
i vores bøn, at vi bevæger os ud over de 
flygtige tanker i vort liv og begynder at leve 
meningsfulde, kontemplative liv. 

Kontemplation er ikke bare for 
munke og nonner. Faktisk har vi alle et 
kontemplativt liv, men vi bruger bare livet 
på at overveje meget forskellige ting. Hvad 

Fortsættes nedenunder ▼
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De nye menighedsråd 
er på plads
Holdene for de næste fire års 
menighedsrådsarbejde er sat.

MENIGHEDSRÅD Første weekend i 
april havde katolikker i bispedømmet, der 
på valgdagen var mindst 16 år og optaget 
på den lokale valgliste, mulighed for at 
stemme på kandidaterne til deres nye 
menighedsråd i bispedømmets 45 sogne.

Ved de seneste menighedsrådsvalg 
har man kunnet spore en vis afmatning 
i nogle menigheder for interessen for 
rådsarbejdet. Det har været svært at finde 
kandidater, nogle har forladt rådene i 
utide, og der har kun været få suppleanter. 

I andre menigheder har der også været 
konflikter, som har umuliggjort det 

normale samarbejde mellem præster og 
menighedsråd. 

Den generelle manglende interesse for 
menighedsrådsarbejdet kom ved valget 
den 5. og 6. april til udtryk ved, at nogle 
menigheder havde svært ved at opstille det 
tilstrækkelige antal kandidater, hvilket 
resulterede i mere end 15 fredsvalg, hvor 
alle de opstillede kandidater kom ind i 
menighedsrådet. Bemærkelsesværdigt er 
også, at en så stor menighed som Skt. 
Annæ på Amager ikke kunne mønstre én 
eneste kandidat!

Til gengæld er det et positivt tegn, at 
flere unge har ladet sig opstille og er ble-
vet valgt, ligesom mange katolikker med 
udenlandsk baggrund nu også er blevet 
valgt ind i rådene.  

Som forventeligt var stemmeprocenten 
til menighedsrådsvalget en del højere i de 
mindre menigheder end i de store by- og 

citymenigheder, hvor stemmeprocenten 
typisk lå på under ti procent.  

Kort efter redaktionens deadline skal 
de nye menighedsråd udpege kandidater 
til det kommende pastoralråd, der holder 

sin første sam-
ling i weeken-
den 14.-15. juni 
på Magleås. 

O ve r s i g t e n 
over de nye me-
nighedsråd fin-
des på side 8-9 
i dette nummer.
NM
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Roskilde

Sankt Laurentii Kirke fylder rundt.
Læs mere side 5

Marias måned

Om andagten til Guds Moder.
 Læs mere side 7

To nye helgener

Johannes XXIII og Johannes Paul 
II saligkåret den 27. april.
 Læs mere side 16

Menighedsrådsvalg

Resultaterne fra valget.
 Læs mere side 8-9

PÅSKEN Pave Frans bad i sin Urbi et 
Orbi-velsignelse (’for byen og for verden’) 
påskedag for verdens brændpunkter, for 
konflikterne i Syrien og Ukraine, for of-
rene for den sekteriske vold i Irak og for 
fredsforhandlingerne mellem Israel og 
palæstinenserne. Paven berørte også kon-
flikterne i den centralafrikanske republik, 
Nigeria og Sydsudan, og de massive de-
monstrationer i Venezuela, hvor Vatika-
nets statssekretær kardinal Parolin for 
tiden optræder som fredsmægler.

Idet han omtalte Syrien som ”det elske-
de Syrien”, bad paven for at alle, der lider 
som følge af borgerkrigen, må modtage 
den nødvendige humanitære hjælp og at 
de stridende parter – i stedet for ”at rette 
deres dødelige våben mod en forsvarsløs 
civilbefolkning” – sætter sig forhand-
lingsbordet for at nå frem til en fredsaf-
tale ”som for længst burde være indgået”, 
pointerede han. 

Pave Frans, der gentagne gange har pe-
get på immigranternes udsatte situation, 
fortsatte: “Trøst dem, der har forladt de-
res hjemland for at udvandre til steder, 
der kan tilbyde dem håbet om en bedre 
fremtid, muligheden for at leve et værdigt 
liv og – ikke sjældent – frit at kunne prak-
tisere deres tro”. 

”Må vi også være i stand til at beskytte 
de udsatte, især børn, kvinder og ældre, 
som til tider bliver udnyttet og ladt 
tilbage”, fortsatte paven.

Frans bad også om en bedre medicinsk 
behandling af dem, der er ramt af 
ebola-epidemien i det vestlige Afrika 
og dem, der rammes af sygdomme, som 
spredes ”på grund af uvidenhed og dyb 
fattigdom”.

At bringe krige og konflikter til ophør
I sin Urbi et Orbi-velsignelse bad paven 
også for de personer, som er blevet 

kidnappede, både ”præster og lægfolk” 
og alle, som ”på uretfærdig måde er 
blevet revet væk fra” deres elskede.

”Vi beder dig, Herre Kristus, om at 
bringe alle krige og konflikter, store som 
små, nye som gamle, til ophør”.

For Ukraine bad paven: “Vi beder 
Dig om at oplyse og tilskynde initiativer, 
som kan bringe fred i Ukraine, så 
alle de involverede, med støtte fra det 
internationale samfund, gør alt for at 
forhindre vold og i en ånd af enhed og 
dialog anviser en vej for landets fremtid”.

Frans’ appel om at løse konflikten i 
Syrien gennem fredsforhandlinger faldt 
sammen med, at præsident Bashar al-
Assad besøgte den krigshærdede by 
Maaloula, der har et kristent flertal. 

Ifølge syrisk stats-tv besøgte præsiden-
ten også et kloster, der var blevet ødelagt 
under de voldsomme kampe i december, 
hvor regeringsstyrkerne generobrede 
byen.

En påskehilsen til de hjemløse
Pave Frans har som ingen tidligere pave 
taget den hellige Frans af Assisis fattig-
domsideal til sig. Det berørte han også 
i påskedagens velsignelse med ordene: 
”Hjælp os med at bekæmpe den sult, som 
forværres af konflikter og det enorme 
spild, vi alle er medansvarlige for”.

Langfredag havde pave Frans i øvrigt 
sørget for, at nogle af hans medarbejdere 
opsøgte hjemløse i Roms gader og mere 
end hundrede hjemløse modtog hver en 
konkret påskehilsen fra paven i form af 
en konvolut med 50 euro.

Mere end 200.000 mennesker var samlet 
på Peterspladsen for at høre pave Frans’ 
Urbi et Orbi-velsignelse påskedag. Foto: 
L’Osservatore Romano. 

Paven bad for fred i verden 
Verdens brændpunkter blev berørt i pavens Urbi et Orbi-velsignelse. 

Tekst: Niels Messerschmidt

Biskop Czeslaw angiver sin stemme til 
menighedsrådsvalget i Immaculata kirken 
på Østerbro i København. Foto: Frode 
Lundsteen.
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Belgiske unge 
katolikker interviewer 
paven
Jagten efter magt og penge 
skubber stadig flere ud i periferien, 
siger paven. 

INTERVIEW Efter at have givet en 
række interviews til italienske dagblade 
sagde pave Frans for nylig ’ja’ til at 
lade sig interviewe af fem unge belgiske 
katolikker. Interviewet varede i 45 
minutter og fandt sted i Vatikanet, og 
paven blev spurgt om lykke, de fattige, 
troen på Gud, menneskehedens skæbne, 
arbejdsløshed og angst. Interviewet blev 
vist i belgisk fjernsyn den 3. april. 

”På dette tidspunkt af historien”, sagde 
paven til de unge, ”skubbes mennesket 
væk fra dets centrum. Det skubbes ud i 
periferien og den centrale plads udfyldes 
af magt og penge. Og i denne verden, 
hvor magt og penge sættes i centrum, 
skubbes også de unge væk. Børn skubbes 
til side; vi ønsker færre eller slet ingen 
børn, familierne bliver mindre, de ønsker 
ikke børn”.

”De ældre skubbes i periferien”, fortsatte 

pave Frans. ”Mange ældre dør som et 
resultat af en skjult form for dødshjælp, 
fordi ingen drager omsorg for dem. Og 
nu skubbes også de unge væk. Tænk bare 
på fx Italien, hvor næsten hver anden 
under 25 år er arbejdsløs. Vi har tilegnet 
os en ”forbrug-og-smid væk kultur”. Alt, 
som ikke tjener globaliseringens mål, 
smides væk; ældre, børn, unge smides 
væk”. ”Men jeg har talt med mange unge 
venstre- og højreorienterede politikere og 
det glæder mig, at de taler om at finde en 
ny melodi og en ny form for politik, og 
det fylder mig med håb”.

Hvad er din skat?
I slutningen af interviewet spørger en af 

de unge paven om han har et spørgsmål til 
dem. ”Det er ikke mit eget spørgsmål, jeg 
vil stille jer. Det stammer fra evangeliet. 
Efter at have hørt jer, tror jeg, at det rette 
spørgsmål netop nu er: Hvor er din skat, 
hvor er dit hjerte? Hvilken skat brænder 
dit hjerte for?” Paven forklarede, at der 
kan findes mange skatte: ”Magt, penge, 
stolthed. Eller godhed, skønhed eller 
viljen til at gøre noget godt. Hvad er din 
skat? Det spørgsmål stiller jeg jer, men I 
må besvare det for jer selv derhjemme”. 

”Efter sit valg i marts 2013”, skriver de 
unge på hjemmesiden www.versevis.be, 

”har pave Frans givet Den katolske Kirke 
et frisk pust. Han er en inspirationskilde 
for mange unge. Takket var ham blev vor 
pilgrimsfærd til Verdensungdomsdagene 
i Rio de Janeiro sidste sommer 
uforglemmelig. I år satte vi overliggeren 
endnu højere, idet vort mål var at møde 
pave Frans personligt. ”En dag fik vi 
idéen om at interviewe ham. Vi blev alle 
overraskede da han umiddelbart sagde 
’ja’ til at lade sig interviewe. Vi forberedte 
interviewet sammen og siden tog fem af 
os ned for at møde ham”. 
NM

KO mener
Internationale nyheder

Skal vi til at kigge mod øst?

Stadig flere kinesere vender sig mod kri-
stendommen og landet vil i løbet af de 
næste 10-15 år have flere kristne end no-
get andet land. Officielt er Kina fortsat 
ateistisk, men er under hastig forandring 
i takt med, at landets 1,3 mia. indbyg-
gere søger mening og en åndelighed, som 
hverken kommunismen eller kapitalis-
men har kunnet give dem.

Antallet af  kristne menigheder i Kina 
er eksploderet efter kirkerne genåbnede 
efter formand Maos død i 1967. Min-
dre end fire årtier senere mener nogle, at 
Kina snart ikke blot er verdens førende 
økonomiske stormagt men også verdens 
største kristne nation. 

 Ifølge professor Fenggang Yang, som 
regnes for en af verdens førende eks-
perter i religioner i Kina, vil antallet af  
kinesiske protestanter vokse til over 160 
mio. frem mod 2025. Hermed vil man 
overhale USA, der i 2010 havde 159 mio. 
protestanter og i disse år er i tilbagegang. 

Også antallet af  katolikker i Kina vok-
ser og inden 2030 anslås det, at der vil 
være over 247 mio. kristne i landet. Kina 
vil dermed overhale lande som Mexico, 
Brasilien og USA som verdens største 
kristne land, vurderer Yang.

”Formand Mao troede han kunne 
afskaffe religion og mente selv at have 
opnået det. Ironisk nok skete det ikke. 
Faktisk mislykkedes det helt”, udtaler 
professoren til Daily Telegraph.

På mere hjemlige breddegrader, i Stor-
britannien, har premierminister David 
Cameron fået en gruppe intellektuelle på 
nakken, som beskylder ham for at splitte 
landet efter han i et læserbrev i Church 
Times skrev, at Storbritannien bør være 
sig mere bevidst om at være et kristent 
land.  ”Nogle mennesker føler, at i denne 
stadig mere sekulære tid bør vi ikke tale 
om disse ting. Jeg er helt uenig”, skrev 
han blandt andet. De 56 prominente per-
soner tog til genmæle i et brev, hvor de 
hævder at Camerons udtalelser ”skaber 
splittelse og fremmedgørelse”, og at det 
kan få ”negative konsekvenser” for den 
politiske debat og for samfundslivet.

Flere religiøse ledere er kommet Ca-
meron til undsætning, bl.a. den katolske 
biskop i Shrewsbury, Mark Davis, der i 
The Independent advarer mod at under-
vurdere kristendommens indflydelse. 

”Kristendommen er det vigtigste en-
keltelement i Englands historie. Fra vort 
retssystem til forfatningen er det grund-
laget for nationalidentiteten. Der er en 
fare ved at bortviske det fra vor erin-
dring. Den intolerante sekularisme, vi 
ser udtrykt, tillader ikke, at kristendom-
mens indflydelse og dens vigtige rolle i 
nutidens liv anerkendes”, siger han. 

Også talsmænd for britiske muslimer 
og hinduister siger det er indlysende, at 
England er et kristent land, og at Came-
rons udtalelse ikke splitter landets for-
skellige religioner.

Måske er den alvorligste splittelse 
i Vesten, at en lille elite ønsker at defi-
nere vores værdifællesskaber i abstrakte 
begreber, som den brede befolkning har 
svært ved at identificere sig med. Måske 
er det tid til at kigge mod øst og drage 
den lære, som Mao og hans rødgardister 
ikke forstod? Niels Messerschmidt

Kristne EU-
borgere skal til 
stemmeurnerne
Ny hjemmeside skal mobilisere 
kristne vælgere op til EU-
parlamentsvalget.

EU-VALGET ”En interaktiv platform 
med værktøjer som skal mobilisere 
kristne EU-borgere”. Det er målet for et 
nyt kristent paneuropæisk initiativ op til 
EU-parlamentsvalget den 22.-25. maj. 
Hjemmesiden ’The Europe Experience’ 
(www.theeuropeexperience.eu) fokuserer 
på tre områder:
* information om EU’s lovgivning på de 
fem kerneområder inden for integration 
– migrations- og asylpolitik, økonomisk 
politik og social sammenhængskraft, EU 
som global politisk aktør, bæredygtig ud-
vikling samt ungdoms- og familiepolitik-
ker og projekter. 
* dokumenter om Den katolske Kirkes 
sociallære i relation til en række europæi-
ske emner. 

* et interaktivt debatforum, som skal 
”involvere brugerne” og give dem mu-
lighed for at ”komme med konstruktive 
forslag”. Disse vil efterfølgende blive 
sendt til samtlige kandidater til EU-par-
lamentsvalget.

Hjemmesiden er opbygget på 
hovedsprogene og initiativet støttes af 
en række lægorganisationer og kristne 
bevægelser i Europa.

Biskoppelig formaning
Som man kunne læse i KO nr. 5 har 
Kommissionen for de katolske bispe-
konferencer i EU (COMECE) ud-
sendt en erklæring op til EU-parla-

mentsvalget, hvori de bekræfter deres 
støtte til det europæiske projekt og hvor 
de opfordrer alle EU-borgere til at stem-
me.

”Europa har nået et kritisk punkt”, 
skriver biskopperne i deres erklæring. 
”Den økonomiske krise forårsaget af 
bankkrakket i 2008 og den voksende 
gældsbyrde, der satte relationerne mellem 
medlemslandene på en hård prøve, har 
resulteret i en stigende fattigdom for 
rigtig mange borgere og har ødelagt 
fremtidsudsigterne for mange unge. 
Situationen er alvorlig”, påpeger de.

”Vi, de katolske biskopper, appellerer 
til alle om ikke at gå på kompromis med 
eller sætte det europæiske projekt over styr 
under de nuværende vanskelige tider. Det 
er vigtigt, at vi alle bidrager konstruktivt 
til udformningen af Europas fremtid. 
Vi har alt for meget at miste hvis det 
europæiske projekt afspores. Vi opfordrer 
derfor alle til at stemme ved valget den 
22. og 25. maj og til at det sker ud fra et 
oplyst grundlag”.

Biskoppernes erklæring kan læses på 
hovedsprogene på comece.org.
NM

Overgrebssagerne 
har kostet Kirken 
milliarder 
De øremærkede beløb steg med 50 
procent sidste år.

USA En række amerikanske bispedøm-
mer og ordenssamfund øremærkede sid-
ste år 50 procent flere midler i efterdøn-
ningerne på overgrebssagerne i landet. 
Det fremgår af en rapport fra Center 
for Applied Research in the Apostolate 
(CARA). Sidste år afsatte bispedømmer-
ne og ordenssamfundene 41,7 millioner 
dollar alene til dette formål, hvilket er 15 
millioner mere end det foregående år. 

Af det samlede beløb blev hele 62 

procent brugt til forskellige kompensa-
tionsordninger og terapeutisk hjælp til 
overgrebsofre, mens de resterende beløb 
blev brugt til advokatsalærer, hjælp til de 
anklagede og andre udgifter.

Derudover udbetalte amerikanske 
ordenshuse i 2013 i alt godt 14,4 millioner 
dollar i forbindelse med overgrebssager. 
Det resulterer i, at overgrebssagerne 
i perioden 2004-2012 samlet set har 
kostet amerikanske bispedømmer 
og ordenssamfund i nærheden af 
2,75 milliarder dollar, hvoraf de 2,35 
milliarder stammer fra bispedømmer, 
mens omkring 400 millioner er blevet 
betalt af  ordenssamfund.

Ifølge CARA-rapporten blev der i 
2013 anvendt 41,7 millioner dollar på 
forskellige præventive tiltag til beskyttelse 
af børn. Af rapporten fremgår endvidere, 

at der sidste år ”fremkom 370 nye, 
troværdige anklager om seksuelle 
overgreb begået mod mindreårige”. I alt 
har 365 personer tilsammen anmeldt 290 
præster og diakoner. Ni af anmelderne er 
mindreårige mens resten er voksne, der er 
blevet seksuelt forulempet som børn. 

Mere end halvdelen (56 procent) af  
de anklagede præster er tidligere blevet 
anklaget for seksuelle overgreb, mens 73 
procent ”enten er døde, allerede er fjernet 
fra præstegerningen, laicerede eller er 
forsvundet”.

80 procent af anklagerne er fremsat 
af mænd, som er blevet udsat for 
seksuelle overgreb mens de var 10-14 år. 
Størstedelen af sagerne er sket i perioden 
1960-1989, de fleste i 1970’erne.
NM 

Efter interviewet gav de unge den 
fodboldglade pave Frans den belgiske 
landholdstrøje. Billede fra tv-udsendelsen.
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På vej mod 
familiesynoden: 
Familien, afklaring og 
sandhed 
Kardinal Lorenzo Baldisseri, 
generalsekretær for bispesynoden, 
fortæller om efterårets 
familiesynode.

Oversættelse: Niels Messerschmidt 

SYNODE ”Familien er et vigtigt emne 
i dag” og ”Kirken må ikke undlade at 
tage udfordringerne op, men må gøre det 
på en meget ansvarlig måde”. Det siger 
kardinal Lorenzo Baldisseri i et interview 
til det italienske katolske pressebureau 
Agensir og tilføjer, at familien er et 
overordnet tema og at ”dens mangesidede 
aspekter bør adresseres som ét hele”.  

Kan Deres Eminence fortælle os om 
hvordan forberedelserne til synoden skrider 
frem?

”En gruppe eksperter har allerede 
gennemgået besvarelserne på det udsendte 
spørgeskema og lavet et sammendrag 
af resultaterne, som blev fremlagt på 
sekretariatets møde den 24. februar til 
førstehåndsvurdering. I maj vil man på et 
møde så vedtage arbejdsdokumentet, det 
såkaldte Instrumentum loboris. Det vil 
blive udsendt til synodedeltagerne op til 
mødet, som afholdes den 5.-19. oktober. 
I mellemtiden vil sekretariatet arbejde 
på højtryk med at behandle indkomne 
forslag fra nationale og regionale 
bispekonferencer, katolske universiteter 
og højere uddannelsesinstitutioner 
for religionsvidenskab, internationale 
katolske familiebevægelser og 
foreninger”.

Spørgeskemaet, der blev sendt til alle 
bispedømmer, affødte stor interesse i dele 
af offentligheden. Denne nye form for 
høring modtog stor anerkendelse såvel som 
kritik. Er der risiko for, at man har skabt 
for mange forventninger, som ikke vil blive 
indfriede? 

”Familien er et vigtigt emne i dag. Pave 

Frans har berørt dette emne ved at sige, 
at Kirken ikke må afholde sig fra at tage 
udfordringerne op, men at den må gøre 
det på en meget ansvarlig måde. Kirken 
ønsker at følge med tiden og ledsage 
mennesker, at dele deres glæder og smerte, 
håb og lidelser, og det agter den at gøre 
med klarhed, beslutsomhed og sandhed. 
Og forventningerne? Familien er et 
overordnet tema og dens mangesidede 
aspekter bør adresseres som ét hele og i 
helhold til deres respektive betydning. 
Den nye metodologi favoriserer denne 
tilgang til de forskellige temaer og vil gøre 
synodens arbejde mere dynamisk”.

Kan De oplyse os om hvor mange 
besvarelser, I modtaget?

”Indtil i dag [den 27. marts, red.] 
har vi modtaget svar fra mere end 84 
% af bispekonferencerne og fra mere 
end 70 % af individuelle respondenter, 
som spørgsmålene blev sendt til. Vi har 
desuden modtaget mange besvarelser 
fra individuelle personer og grupper”. 

Hvad er de største udfordringer og 
vanskeligheder i relation til familielivet og 
dens krise?

”De vigtigste er opridset i spørgeskemaet 
og de øvrige vil blive drøftet i synodens 
anden fase. Udgangspunktet er at få et 
indblik i viden om og formidlingen af 
Kirkens lære om ægteskabet og familien; 
herefter kommer naturretsbegrebet, 
evangeliseringen, pastorale udfordringer 
i relation til forskellige familiemæssige 
temaer efterfulgt af forskellige 
samlivsformer og de facto parforhold, 
situationen for separerede eller fraskilte, 
fraskilte, der indgår i et nyt civilt 
ægteskab, og andre problematiske forhold 
som kom til udtryk i besvarelserne. Det 
bør nævnes, at spørgeskemaet blev sendt 
til 114 bispekonferencer verden over, som 
hver har svaret med baggrund i deres 
egen kultur og traditioner. Kristi budskab 
retter sig mod ’al skabning’. Derfor er 
udfordringen for Kirken at gøre dette 
kendt i hele sin integritet og i fuld respekt 
for de forskellige kulturer”. 

Kan den nye fase i synodens historie 
og den betydning, som paven ønsker at 
give institutionen, bidrage til at forny 
bispesynodens rolle? Og i så fald; hvad 
bliver dens nye rolle i Kirken?

”Synoden kan næste år fejre sit 50 års 
jubilæum. Pave Frans ønsker at gøre 
synodens arbejdsform mere dynamisk og 
at dens arbejde bliver mere toneangivende 
for den pastorale ledelse af Den 
universelle Kirke. Bispesynoden ses som 
et referencepunkt for bispedømmerne, 
sognene og kirkelige institutioner, hvilket 
kan være med til at fremme lægfolkets 
deltagelse i de pastorale aktiviteter i 
henhold til deres funktion og talenter”. 
Hvilken forpligtelse har den kommende 
synode? 

“I øjeblikket er vi i færd med at 
forberede den særlige synode i oktober 
med tanke på den almindelige synode 
i 2015, der afholdes under samme tema 
men behandler emnet på en bredere og 
mere udtømmende måde. De to synoder 
er forbundne og vil komplementere 
hinanden”.

Internationale nyheder

Kort nyt
Sælger sit overdådige 
palads
ATLANTA Efter at have modtaget mas-
siv kritik for sin overdådige bispebolig 
har den amerikanske ærkebiskop Wilson 
Gregory nu valgt at sætte den til salg. 
Kritikken af ærkebiskop Gregory kom-
mer efter, at den tyske biskop Franz-Peter 
Terbartz van Elst i sidste måned trådte 
tilbage på grund af sin luksuriøse livsstil. 
Pengene fra salget, der forventes at ind-
bring 12 millioner dollar, skal gå til ”det 
katolske samfunds behov”, skriver Gre-
gory i en pressemeddelelse.

Pave Frans har ved flere lejligheder un-
derstreget nødvendigheden af, at katolske 
gejstlige udviser ydmyghed og nøjsom-
hed.

Hollandsk jesuit 
dræbt i Homs 
SYRIEN Den hollandske jesuit p. Frans 
van der Lugt (75) er blevet dræbt i byen 
Homs.  Det meddelte den syriske tv-
station Al-Mayadeen den 7. april.

Psykologen og jesuitten har været bosat 
i Syrien siden 1966, og var en vigtig bro-
bygger mellem landets kristne og muslim-
ske befolkning.

Van der Lugt skulle for nylig være ble-
vet tilbudt om at forlade den oprørskon-
trollerede by i forbindelse med FN-kon-
trollerede evakueringer af særligt udsatte, 
men han nægtede at opgive sit kald om at 
hjælpe og støtte den sultende lokalbefolk-
ning – både kristne og muslimer.

“Ægteskabet er smukt 
og må værnes om”
VATIKANET I en onsdagsaudiens sagde 
pave Frans, at manden og kvinden i det 
sakramentale ægteskab er ”udstyret med 
en sand mission, nemlig i det daglige at 
synliggøre Kristi kærlighed til sin Kirke”.

”Det ægteskabelige liv er smukt og man 
må værne om det”, sagde paven og tilføje-
de, at på samme måde som ”Guds fælles-
skab” kommer til udtryk i Treenigheden, 
udtrykker den sakramentale enhed mel-
lem husbond og hustru én enhed, som af-
spejler Gud og Hans kærlighed. ”Billedet 
af Gud er det gifte par, mand og kvinde 
– ikke kun manden, ikke kun kvinden, 
men dem begge. Det er billedet på Gud: 
kærlighed, Guds pagt med os afspejles i 
alliancen mellem mand og kvinde”.

Hjemmeside om 
skriftemålet
SAKRAMENTE Hjemmesiden Good-
Confession.com søger at opmuntre kato-
likker til at gå til skrifte oftere og at vende 
tilbage til det ”livgivende” sakramente, 
hvis de har været væk fra det i nogen tid.
Som praktiserede katolikker har vi brug 
for at hjælpe vore brødre og søstre tilbage 
til den sakramentale nåde, som udsprin-
ger af skriftemålet”, forklarer Tom Pe-
terson, direktør for initiativet ‘Catholics 
Come Home’.
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”Familien er et overordnet tema og dens 
mangesidede aspekter bør adresseres som 
ét hele og i helhold til deres respektive 
betydning”, siger bispesynodens sekretær 
kardinal Lorenzo Baldisseri om efterårets 
familiesynode. Foto: Wikipedia.

Kardinal Delly er død
Kaldæernes tidligere patriark blev 
87 år.

DØDSFALD Kardinal Emmanuel 
III Delly, patriark emeritus for Den 
kaldæiske Kirke, er død på et sygehus i 
San Diego, Californien, i en alder af 87 
år. Pave Frans kondolerede i et telegram 
sendt til patriarken Louis Raphael I 
Sako, hvor han mindes kardinalen som 
”en foregangsmand for respektfulde, 
retfærdige og fredelige relationer med 
tilhængere af andre religioner”. 

Paven betoner også patriarkens store 
engagement for sit folk og giver sin 
apostoliske velsignelse til alle, der sørger 
over tabet af denne ”værdsatte hyrde”.

Emmanuel III Delly var født den 6. 
oktober 1927 i Telkaif  ved Mossul i det 
nordlige Irak. Han havde allerede nået 
pensionsalderen, da han den 3. december 
2003 blev valgt til patriark, 76 år gammel.

Året forinden var han gået af fra sit 
embede som hjælpebiskop i Bagdad – en 
stilling han havde bestridt siden 1962. 

En stor del af  sin uddannelse modtog 
Emmanuel III Delly i Italien. I 2007 blev 
han kreeret til kardinal. 
NM
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LIMBURG Et byggeprojekt med 
omkostninger, der løb løbsk, mangel 
på transparens og systematisk 
misinformation af offentligheden har 
sørget for at et nyt stiftscenter i Limburg 
hitter i overskrifter over hele Europa.  
Hovedpersonen i byggeskandalen, biskop 
Franz-Peter Tebartz-van Elst, måtte træde 
tilbage, og den tyske bispekonference 
fastslog efter næsten fem måneders 
kulegravning og offentliggørelsen af 
en diger rapport, at biskoppen bærer 
det endelige ansvar for skandalen med 
henvisning til bl.a. can. 393 CIC. 

Tilbage i 2004 besluttede domkapitlet 
at bygge Diözesanes Zentrum St. 
Nikolaus ved domkirken, selv om 
daværende biskop Kamphaus var imod. 

Komplekset består både af et par 
ældre bygninger med bispedømmets 
administration, en nybygget bispebolig 
og et kapel. Allerede før byggeriet blev sat 
i gang, blev byggeomkostningerne sat til 
ca. 1,75 millioner euro uden forudgående 
beregninger.  Det helt urealistisk lave 
beløb skulle gøre projektet mere spiseligt 
for offentligheden.

En egenrådig ledelsesstil
Tebartz - van Elst blev biskop i 2008 og 
blev hurtigt kendt for en egenrådig ledel-
sesstil. Han holdt kortene tæt ind til krop-
pen og gik ud fra, at han ikke behøvede 
at involvere bispedømmets forvaltning i 
byggesagen. Fra 2011 blev bispedømmets 
egne kontrolinstanser sat uden for reel 
indflydelse, og kun tre personer – general-
vikaren, bispedømmets forretningsfører 
og den ledende arkitekt havde reelt kend-
skab til hvordan omkostningsniveauet 
udviklede sig. Biskoppen pålagde dem 
streng tavshedspligt. For at skaffe flere 
penge til det underfinansierede byggeri 
opløste biskoppen den 27.9. 2011 St Ge-
org Werk - en fond til almennyttige, vel-

gørende og kirkelige formål. og solgte 
andele af GSW et katolsk, almennyttigt 
boligselskab. 

Da biskoppen ville afslutte byggeriet 
hurtigst muligt, blev der uden at skele til 
omkostninger kun brugt leverandører, 
der kunne levere straks. I januar 2012 var 
byggeriet oppe på at koste 10,0 millioner 
euro, og ved slutningen af september 2012 
var man oppe på 20,0 millioner euro.  

Biskop Tebartz engagerede sig meget 
i byggeriet. Han stillede høje krav til 
kvaliteten og forlangte mange ændringer.  
Der blev skiftet til sensorstyret belysning, 
selv om der allerede var installeret 
almindelige kontakter. I stedet for 
vinduesrammer af træ blev der brugt 
1.730,000 mil. euro til vinduesrammer 
af kobber. Der blev købt antikviteter 
og udsmykning til 1.270.000 euro. Et 
haveanlæg blev omlagt for 667.000 
euro, og der blev brugt 213.000 euro på 
byggeriet af  et akvarium med sjældne 
fisk. 

Biskoppen havde mange ønsker til 
byggeriet, men interesserede sig ikke for, 
hvordan det skulle finansieres, fastslår 

rapporten.  Det overlod han stort set til 
generalvikaren, der med tiden resigne-
rede.  Han nøjedes nu med at underrette 
biskoppen hver gang en ny grænse på 5 
millioner euro blev overskredet.

Offentligheden blev vildledt
”Biskoppen kan ikke se nødvendigheden 
af at indskrænke sig, fordi der set fra 
hans synsvinkel er tilstrækkeligt med 
midler til stede i den biskoppelige stol”, 
hedder det lakonisk i rapporten. Ifølge 
rapporten vidste biskoppen senest den 
11.9. 2013, at byggeriet nu var oppe på at 
koste 31, 5 millioner. Ifølge rapporten har 
både biskoppen og generalvikaren hele 
tiden givet offentligheden misvisende tal 
om byggeriet. Biskoppen står også med 
det endelige ansvar for at have skjult de 
galopperende byggeomkostninger. Selv 
da Vatikanet sendte kardinal Giovanni 
Lajolo på inspektion i Limburg  i 
september 2013, fik  han ikke korrekte 
oplysninger om  prisen på byggeriet, viser 
rapporten.

En sag om demokratisk underskud i 
Kirken
Som tiden gik, blev byggeriet i Limburg 
til meget mere end historien om et  
monstrøst projekt, der kom ud af 
kontrol. Sagen i Limburg viser ikke bare 
noget om, hvordan biskoppen i Limburg 
bygger. Den viser også hvordan han 
forstår sit embede, skrev Frankfurter 
Allgemeine  sidste år i oktober, da den 
offentliggjorde fortrolige dokumenter 
fra byggeriet. I boulevardpressen blev  
Tebartz van Elst til ”pralebiskoppen”, 
og for mange katolikker kom  sagen til 
at handle om et demokratisk underskud 
i Kirken.  Biskoppen tolkede selv sagen 
som en  konflikt mellem progressive og 
konservative.  Gerhard Müller, præfekt 
for troslærekongregationen, støttede ham 
og  talte om  klapjagt og uværdig kritik. 

Tebartz van Elst har forsvaret sig 
med, at byggeriet har en uhørt høj 
standard, og førende arkitekturkritikere 
giver ham ret. De roser det til skyerne:   
”Hvad arkitekturen angår, er Den 
katolske Kirkes millioner givet godt ud. 
Stiftscentret er excellent byggekunst, et 
af  de bedste byggerier af sin art inden for 
de seneste år”, skriver  Rainer Haubrich  
i Die Welt.  Dieter Bartetzko roser i 
Frankfurter Allgemeine arkitekturen. 
Den meget velrenommerede arkitekt  
Michael Frielinghaus har i sit byggeri  
været inspireret af  Matthæus 16,18 om 
Petrus som den klippe, Kristus bygger 
sin kirke på. ”De historiske bygninger, 
klippegrunden og de nye bygninger er 
flettet sammen som tegn på historisk 
kontinuitet og en tryghed der varer 
fra generation til generation”, skriver 
Bartetzko. 

Også bispekonferencens rapport taler 
om en meget høj faglig og æstetisk stan-
dard; men prisen var høj i mere end én 
henseende, lyder konklusionen.
Den tyske bispekonferences rapport kan 
hentes på www.bistumspresse.de
Læs mere på bispedømmet Limburgs 
hjemmeside www.bistumlimburg.de

Kirken i Tyskland

Kirkefyrste eller fremsynet bygherre?
Rapport fra den tyske bispekonference sætter punktum for byggesag i Limburg.

Tekst: Lisbeth Rütz

Stiftscentret i Limburg. Forrest ses Alte Vikarie med mødelokaler og biskoppens 
kontorer. Bagved biskoppens privatkapel, det nybyggede Kapelle St. Maria. Foto: 
Wikipedia.

Tidligere biskop af Limburg, dr. Franz-
Peter Tebartz-van Elst. Foto: Bistum 
Limburg.

Domkirken i Limburg.  
Foto: Bistum Limburg
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JUBILÆUM Da den danske grundlov 
1849 havde indført religionsfrihed, 
kunne Den katolske Kirke virke og vokse 
frit i vort land. Den oplevede sin store 
ekspansionstid i årene omkring 1900. 
Da Johannes von Euch blev apostolsk 
præfekt i 1884, var der endnu kun otte 
sogne med ca. 3000 katolikker i landet; 
men da han døde som biskop i 1922, 
var der 28 sogne med omkring 25.000 
medlemmer. I Roskilde var der før år 
1900 kun enkelte katolikker. De fik 
besøg af den berømte islandske jesuit 
og forfatter Jon Svensson (Nonni), når 
han kom for at holde foredrag på Hotel 
Prindsen og uddele katolske bøger.  
Men messen måtte ”Nonni” fejre på 
Ledreborg, hvor familien siden grev 
Ludvig Holsteins konversion 1867 var 
katolsk. Først 1901, da to præster og 
en lægbroder af montfortanerordenen 
kom fra Holland, blev Roskilde sogn 
oprettet. De boede først i ”Vendelbohus” 
på Bellevuestien ved Byparken. Men 
samme år erhvervede ordenen gården 
Rodishøj på Frederiksborgvej. Sydfløjen 
blev bygget om til et kapel, der hvor nu 
menighedssalen er. Den energiske pater 
Alfons Kerckhoffs blev sognepræst; men 
der var flere andre præster og lægbrødre. 

Antallet af  sognemedlemmer steg 
hurtigt, dels fordi der var mange danske 
konvertitter, dels fordi der i disse år 
kom talrige polske landarbejdere og 
roepiger til Danmark, hvor de arbejdede 
for godsejerne. De var katolikker og 
ivrige efter at praktisere deres tro. 
Montfortanerne ydede dem hjælp og 
sjælesorg. Pater Knapen cyklede rundt 
til dem i deres ”polakkaserner”; men 
flere og flere kom til søndagsmessen i 
Roskilde. Kapellet blev derfor hurtigt for 
lille, så pater Kerckhoffs blev klar over, 
at der måtte bygges en rigtig kirke. Han 
sendte 12. marts 1913 et håndskrevet 
brev på fire linier til Roskilde Bygnings-
kommission og bad om lov til at bygge 
en kirke, og fik tilladelsen. Fra Holland 
kendte han en dygtig kirkearkitekt, Jacob 
van Gils i Rotterdam, som udførte planen 
og tegningerne til kirken, som den står 
den dag i dag. 

Hurtigt og dygtigt arbejde
Når man i vor tid ser på beretningerne 
og dokumenterne om, hvordan Skt. 
Laurentii Kirke blev til, bliver man 
slået af, hvor hurtigt og dygtigt der blev 
arbejdet. Udgravningen af grunden 
begyndte 12 dage efter Kerkhoffs 
ansøgning, og den15. juni 1913 kunne 
man fejre biskop von Euchs nedlæggelse 
af grundstenen.

Det foregik under det hidtil største 
danske katolske landsstævne med ca. 
1000 deltagere. Selve byggeriet blev 
udført af den udmærkede murermester 
Schledermann i Roskilde og andre lokale 
håndværkere. Den bevarede kontrakt 
eller entreprise om hvordan arbejdet i 
enkeltheder skulle udføres, tillod ingen 
slinger i valsen. Her står, at ydermure, 
søjler, piller, hvælvinger, tag og tårn skulle 
stå færdige inden 1. august, og alt indre 

og ydre arbejde være fuldført og kirken 
være færdig til aflevering 1. december 
1913. ”For hver dag, entreprenøren 
overskrider disse tidsfrister, erlægger han 
en bøde på 5o kr.” Faktisk kunne denne 
stramme tidsplan ikke helt overholdes; 
men ikke desto mindre blev kirken færdig 
til, at biskop von Euch allerede 19. april 
1914 kunne komme igen for højtideligt og 
under stor opmærksomhed at indvie den. 

Et problem for pater Kerckhoffs var 
naturligvis økonomien. Men han lod sig 
ikke slå ud. Fra Holland hentede han 
ikke blot arkitekten og alterbyggerne, 
men tiggede også penge sammen til sit 
danske projekt. Det fortælles, at han som 
kirkebygger havde en ligeværdig kollega 
i den østrigske redemptorist P.D. Steidl, 
der samtidig opførte Skt. Albani Kirke 
i Odense. Kerkhoffs hævdede, at han 
kunne bygge kirken i Roskilde for under 
100.000 kr., og det kaldte Steidl umuligt.

Så væddede de om det; men Kerkhoffs 
vandt. Hvortil Steidl skal have bemærket: 

Det skal man altså være hollænder for 
at gøre!

Talerne ved indvielsen viste stor be-
vidsthed om de historiske sammenhænge. 
Man valgte navnet Skt. Laurentius, fordi 
man så den nye kirke som arvtager for 
middelalderkirken af samme navn, hvis 
tårn stadig står ved Roskildes Stænder-
torv.  Ved portalen kom figurer af de dan-
ske helgener Skt. Ansgar og Skt. Knud 
Konge. Man vedtog at genoptage Skt. 
Knud Lavard-valfarterne. Og i 1913 hu-
skede man ikke blot, at det var 500-året 
for dronning Margrethe I.s  bisættelse i 
Roskilde Domkirke. Pater Kerckhoffs 
indstiftede endog en årlig messe for at 
mindes den store unionsdronnings døds-
dag 28. oktober.

Visdommens døtre
Montfortanerne var i over 90 år kirkens 
præster og menighedens ledere. Men de 
var ikke alene. Allerede 1903 lykkedes 
det at få ordenens kvindelige gren ”Les 
filles de la Sagesse” = Visdommens 
Døtre, til Roskilde. De købte den store 
gartnerigrund på den østlige side af 
Frederiksborgvej samt nabohuset, der 
i dag rummer børnehaven ”Marie-
Louise”. Der boede de selv og påbegyndte 
8. okt. 1904 ”Skt. Josefs Skole”. På den 
store grund ned mod ”Folkeparken” var 
der god plads til nye skolebygninger, men 
også til det store og for sin tid moderne 
”Skt. Maria Hospital”, hvor søstrene 
også selv flyttede ind. Det blev indviet af  
biskoppen 14. marts 1905. Dermed var 
der opstået et helt lille katolsk kvarter i 
den gamle bispeby. 

Men også aktive lægfolk sluttede op om 
Skt. Laurentii Kirke og fik stor betydning 
for sognets udvikling. Det gjaldt ført 
og fremmest grevefamilien Holstein-
Ledreborg, der gennem alle årene ikke 
blot har været trofaste medlemmer af 
menigheden, men også økonomisk og 
personligt på talrige forskellige måder 
har vist deres store ansvarsfølelse for 
kirkens liv. På den lille vej nord for kirken, 
”Skt. Laurentii Vej” købte to damer i 

1908 et hus, fordi de som konvertitter og 
lægfranciskanere ville leve nær kirken. 

Det var baronesse Erikke Rosenørn-
Lehn og malerinden Sofie Holten. Sofie 
Holten brugte sit kald til at hjælpe 
præsterne med kirkens indre udsmykning. 
Hun skabte over højaltret en baldakin 
med fire søjler, hvis ”himmel” var smykket 
med talrige billeder af helgenskaren, 
øverst med Marias himmelkroning. Til 
Mariaaltret mod syd udførte hun en 
altertavle, hvor Maria med Jesusbarnet 
fremviser hostien for tilbedelse. Denne 
tavle blev kaldt ”Vor Frue af Roskilde”. 
Denne originale udsmykning gik dog 
desværre tabt, da kirken i 1940 hærgedes 
af en brand. Efter branden måtte man 
også erstatte de oprindelige trælofter 
med stenhvælvinger. Erikke og Sofie er 
begravet på kirkegården ved ”Gamle Vor 
Frue Kirke”, og gravstenene er smykket 
med franciskanske symboler. Blandt 
talrige andre, der har tjent kirken trofast, 
kan her kun organisten gennem 40 år 
Alphonse Kerckhoffs nævnes. Han var 
pater Alfons Kerckhoffs nevø og ægtede 
Sofie Holtens adoptivdatter Ragnhild. 
Foruden organist var han også en meget 
anset korleder, komponist og kunstmaler. 

Tiden efter koncilet
Efter liturgireformen under 2. Vatikaner-
koncil blev højaltret forenklet og prædi-

kestolen erstattet af en læsepult (ambo). 
Man fritlagde korrundingens vinduer 
med deres glasmalerier, der viser forskel-
lige smukke Kristus-symboler. I 1984 vi-
ste en undersøgelse af tårnet, at spirets 
træværk var så forrådnet, at det måtte 
tages ned. Det blev ikke genopbygget, 
men erstattet af  den nuværende lave tårn-
hætte. Bortset derfra har kirkebygningen 
ikke undergået de store forandringer si-
den sin tilblivelse. Nu som før tjener den 
treskibede basilika i en robust nyromansk 
stil udmærket præsternes og menighedens 
behov.  

I ældre tid havde det liturgiske liv i 
Roskilde sine særpræg. I påsketiden 
var det gennem en årrække tradition at 
opføre den såkaldte ”Roskilde-passion”, 
der i Domkirken havde overlevet lige 
fra 1600-tallet, men havde rødder i 
den katolske middelalder. Særlig pragt 
prægede Kristi Legemes-festerne, hvor 
processionen drog rundt i det ”katolske 
kvarter” med præster, søstre og talrige 
lægfolk, kors, bannere, blomster og 
flag. De hørte til Roskildes attraktioner. 
Af disse offentlige fester findes kun 
processionen palmesøndag fra ruinen 
af St. Ibs Kirke til vor kirke stadig. 
Julekrybberne, der ligeledes oprindelig 
var kendt i byen for deres skønhed, er nu 
reduceret til et beskedent format i det lille 
Mariakapel i tårnrummet. 

Det kan ikke nægtes, at de senere 
års kirkekrise også har sat sine spor i 
Roskilde. Det svækkede hele menigheden, 
at Visdommens døtre efter 2. verdenskrig 
gradvist måtte nedtrappe driften af Skt.
Maria Hospital. Først blev det 1962 
reduceret til plejehjem, og i 1994 måtte 
det afhændes til kommunen, da de 
sidste søstre forlod landet. Som andre 
steder skyldtes dette svigtende tilgang 
til ordenen, men også at det moderne 
sundhedsvæsen stillede krav om en 
teknologi, som søstrene ikke havde råd 
til.

Over for kirken ligger stadig Visdoms-
døtrenes andre stiftelser, Skt. Josefs Skole 
og Skt. Josefs børnehave. De trives på den 
måde godt, at 

Roskilde

Alfons Kerckhoffs, SMM: Skt. Laurentii 
Menigheds første sognepræst, der som 
mål havde at bygge en katolsk kirke, 
grundlægge en katolsk skole og et katolsk 
hospital i Roskilde, og han nåede sit mål! 
(1864-1943).

Skt Laurentii Kirke Roskilde 
fylder 100
Tilbageblik over sognets historie.

Tekst: Jørgen Nybo Rasmussen Foto: Skt Laurentii Kirke

 Skt. Laurentii ca. 1920: Interiør fra Skt. Laurentii Kirke med kunstneren Sofie 
Holtens udsmykning af højalteret med baldakin, hvis himmel havde talrige billeder.

Fortsættes side 9 ▶
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KIRKEHISTORIE I slutningen af marts 
i år besluttede den såkaldte tyske ’luksus-
biskop’, Franz-Peter Tebartz-van Elst, at 
trække sig som biskop i byen Limburg 
nær Frankfurt. Baggrunden var, at han 
allerede i efteråret 2013 blev afsløret i at 
have brugt over 100 millioner kroner på 
at udbygge og ombygge sin embedsbolig, 
som bl.a. kom til at indeholde et 
akvarium til 1,5 millioner kroner. Ifølge 
en rapport om overforbruget blev en del 
af  biskoppens om- og udbygninger af sin 
embedsbolig finansieret med midler fra 
en fond til fattige familier. Unægtelig en 
uheldig sag og en praksis, som står i grel 
modsætning til Pave Frans’ stil og hans 
ønske om, at kirken skal være fattig og 
for de fattige. 

Nu skal man selvfølgelig være påpas-
selig med at drage paralleller over store 
tidsmæssige afstande, men det er al-
ligevel påfaldende, hvordan sagen om 
den tyske luksusbiskop har lighedstræk 
med en række sager, som den angelsak-
siske munk, prædikant, kirkereformator 
og helgen Bonifacius engagerede sig i i 
den sidste del af  sit liv. Bonifacius kom 
til verden omkring 675 i det sydvestlige 
England, i kongeriget Wessex, og døde 
den 5. juni 754, dræbt af en flok røvere, 
frisiske hedninge, der ikke dræbte ham, 
fordi han var kristen, men fordi de havde 
hørt rygter om, at netop de kristne mun-
ke og præster rejste med værdifuld baga-
ge af guld- og sølvskatte. Da Bonifacius’ 
og hans medrejsendes bagage ikke inde-

holdt noget af særlig værdi for røverne, 
dræbte røverne dem i frustration. Man 
kan altså diskutere, om Bonifacius blev 
martyr i simpel forstand, men ikke desto 
mindre er hans eftermæle i høj grad ble-
vet, at han døde for troen. Hans død må 
da også ses som en konsekvens af hans 
kald til at prædike evangeliet. 

En beslutning med vidtrækkende 
konsekvenser
Vigtigere end hans død er nemlig hans 
liv og det konsekvente valg, han traf som 
ca. fyrreårig, om at prædike evangeliet i 
det, der dengang kaldtes Germanien, i 
de grænseområder, hvor kristendommen 
og de gamle trossystemer kæmpede 
om overtaget. Betydningen af denne 
beslutning kan næppe overdrives, fremgår 
det af historiker Brian Patrick McGuires 
nyeste bog ”Det kristne Europas fødsel. 
Sankt Bonifacius”. Bonifacius besluttede 
tidligt at blive munk, og trods modstand 
fra sin far fastholdt han beslutningen. 
Men efter en lang periode som munk tog 
han endnu en skelsættende beslutning, 
som en seriøs historiker som McGuire 
må erkende, at vi i eftertiden ikke til fulde 
kan afkode baggrunden for, men kun 
konstatere betydningen af: ”Den store 
gåde i Bonifacius’ liv er, hvorfor han som 
ca. fyrreårig forlod sit kloster i England 
og drog til det europæiske kontinent for at 
prædike evangeliet. Jeg kan ikke forklare 
dette skridt, men kan vise, at en sådan 
adfærd var udbredt i 700-tallet, specielt 
blandt angelsaksere.” McGuire skriver 

her Bonifacius ind i en tid 
og et miljø, som kan virke 
yderst fremmed på os, men 
som han formå at beskrive 
levende og engageret, så det 
alligevel som læser føles, 
som om man kan snuse til og 
fornemme. McGuire kender 
sit stof godt; han har tidligere 
skrevet biografier om 
mennesker i middelalderen, 
bl.a. abbed Bernard af 
Clairvaux (1090-1153), abbed 
Aelred Rievaulx (110-1167) 
og teologen Jean Gerson 
(1363-1429). Sin beretning 
om Bonifacius baserer han 
på breve (der findes flere end 
100 breve til og fra Bonifacius, 
som brevvekslede med abbeder, 
nonner, bisper og paver) samt 
på helgenberetninger om 
Bonifacius og hans samtidige. 
McGuire lægger stor vægt på 
klostervæsnets betydning i 
datiden og nutiden og på det 
ganske særlige, at Bonifacius 

kombinerede løftet om klosterstabilitet 
med at drage ud som peregrinus, pilgrim, 
for at prædike evangeliet. Der er ikke 
tale om at være pilgrim i vores moderne 
forstand, for i den tidlige middelalder 
indebar det at blive pilgrim, at man 
”brød op, vendte sin fortid ryggen, og for 
altid forlod sine vante omgivelser.” En 
peregrinus var med andre ord i permanent 
eksil, i overensstemmelse med menneskets 
faktiske tilstand her på jorden.

På rejse ind i ukendt land
Benedikts regel, som allerede på dette 
tidlige tidspunkt menes at have dannet 
grundlag for livet i mange af Europas 
klostre, tog ikke højde for en beslutning 
om at forlade klostret for at blive 
peregrinus pro Christo – et menneske, 
der levede i eksil for Kristi skyld. Så 
Bonifacius begav sig – med sin abbeds 
nølende accept og uden nogen garanti for 
sin egen sikkerhed eller frelse – ud i ganske 
ukendt land. Han var dog ikke alene 
om en sådan beslutning, men indskrev 
sig snarere i en trend og tradition, for, 
som McGuire skriver: ”I slutningen af 
600-tallet var England tilsyneladende 
velsignet med lærde munke og præster, 
der stod på spring for at drage til 
kontinentet og sprede det gode budskab. 
(…) Frisien virkede som en magnet, fordi 
der her fandtes hårdnakket modstand 
mod kristningsprocessen.”

Bonifacius takkede nej til en karriere i 
kirken og afviste at blive abbed i sit gamle 
kloster. I stedet rejste han til Frisien, 
hvor det skulle vise sig, at kampen 
ikke blot bestod i at introducere folk til 
kristendommen, men lige så meget i at 
fastholde dem på den og forhindre dem i 
at blande den nye tro med gamle hedenske 
skikke. Af Bonifacius’ brevvekslinger 
fremgår det, at brug af amuletter, sort 
magi og offergaver til døde slægtninge 
var udbredt, og Bonifacius og hans 
medprædikanter stod altså over for en 
udfordring med at forklare forskellen 
på amuletter og helgenrelikvier og gøre 
det klart, hvorfor bønner og messer for 
afdøde var i orden, mens ofringer ved 
hellige kilder ikke var det.

En anden udfordring for Bonifacius 
kom til at bestå i at reformere den 
frankiske kirke, så kirken kunne være 
uafhængig af den verdslige magt. En af 
de kampe, Bonifacius kom til at bruge 
mange kræfter på, var kampen mod 
de gejstliges tendens til at efterligne 
stormændenes dekadente og syndige 
livsstil. Bonifacius var forbitret over, at 
bisper og præster gik på jagt, bar våben 
og deltog i kampe, hvor de gjorde sig 
skyldige i drab. Desuden drak de ifølge 
prædikanten tæt, og der var eksempler 
på diakoner, der havde adskillige 
konkubiner. Bonifacius appellerede til 
skiftende paver om at gribe ind, og han 
skrev brev efter brev, hvor han beklagede 
sig over synden inden for kirkens egne 
rækker. Jo, han havde sine luksusbisper 
at kæmpe mod og ”brugte lige så megen 
tid på bureaukratiske kirkeslagsmål, som 
på at prædike evangeliet”. Han optrådte 
endda i nogle af sine breve ”som en 
moralist, der kun så druk og hor omkring 
sig.”

Måske endte Bonifacius endda sit liv 
som en træt og mismodig mand. Han 
nåede ikke sine mål, for han fik ikke 
kristnet friserne, sådan som han havde 
sat sig for, og sakserne, som han havde 
haft held med at kristne i hvert fald større 

grupper af, trængte sent i hans liv sydpå 
og brændte nogle af de klostre og kirker 
af, han havde grundlagt. Men ved hans 
død var det dog lykkedes ham og andre 
angelsaksiske prædikanter at udbrede 
kristendommen til store dele af det, vi 
i dag kalder Tyskland, og han og hans 
samtidige var med til at grundlægge det 
klostervæsen, som stadig i dag er bærer af 
en stor del af  Europas kristne arv. 

Et nuanceret portræt
McGuires portræt af Bonifacius er nuan-
ceret og ikke unødvendigt forherligende, 
men hans fascination af mandens be-
tydning er tydelig. Han konkluderer, at 
Bonifacius ”bidrog til skabelsen af det 
Europa, som vi stadig nyder frugterne 
af”, fordi ”han var med til at formidle 
700-tallets afgørende møde mellem Syd 
og Nord, romersk og germansk, oldtid 
og middelalder. Når forfatteren her taler 
om Europa, handler det ikke kun om et 
geografisk område, men om ”en mental 
og sjælelig tilstand, i hvilken individet 
finder sig omsluttet af  fællesskaber, der 
tager vare på den enkelte”. Det var, ifølge 
McGuire, en del af  den udvikling, der før-
te til skabelsen af et kristent fællesskab, 
”hvori Nord- og Sydeuropa supplerede 
hinanden politisk og religiøst. Denne nye 
middelalder skabte den europæiske mid-
delalder, hvis kerne blev den kristne kir-
kes fællesskab og kulturelle dynamo frem 
til 1500-tallets brud og splittelse”. 

Bogen om Bonifacius er tydeligvis en 
videreførelse af McGuires sympatiske 
projekt med at pege på den fælles 
europæiske arv, Den hellige almindelige 
Kirke og den middelalderkristendom, der 
ligger før reformationen, og som stadig i 
dag præger hele Europa – et Europa, som 
med McGuires ord (trods alt?) stadig er 
præget af åndelige værdier og også af den 
søgende mennesketype, som Bonifacius 
kan siges at være en tidlig eksponent for.

Også venskabets betydning, som længe 
har optaget McGuire, betones i hans 
biografi om Bonifacius, hvor hans tætte og 
vedvarende kontakt med munke, nonner 
og andre moralske støtter i England 
beskrives. En del af  dem var kvinder, der 
var lige så lærde som Bonifacius og hans 
mandlige fæller, og det åndelige venskab 
– også på tværs af køn – spillede ifølge 
McGuire en central rolle i Bonifacius’ tid 
og i hans liv og virke. 

Alene i disse temaer – og uden, at man 
behøver at grave sig ned i sager om luksus 
og vellevned - er der masser af inspiration 
til vor tid og vor tids kirke. 

Bonifacius

Bonifac ius – et liv i 
eksil for Kristus
Ny bog giver et fascinerende indblik i et liv, der ikke blot resulterede 
i en udbredelse af kristendommen til nye områder af Europa, men 
også bidrog til en samling af kirken i nord og syd. Historiker Brian 
Patrick McGuire har skrevet endnu en medrivende biografi om en 
af middelalderens mest betydningsfulde skikkelser – Bonifacius, der 
delte sit liv mellem en tilværelse som munk og årtier som prædikant og 
kirkereformator. 

Tekst: Malene Fenger-Grøndahl

FAKTA: 
Det kristne Europas fødsel – 
Sankt Bonifacius udkom 3. april 
2014 på forlaget Alfa. 228 sider. 
Forfatter Brian Patrick McGuire er 
historiker og har bl.a. stået bag opret-
telsen af Center for europæiske mid-
delalderstudier på Københavns Uni-
versitet. Var fra 1996-2012 professor i 
historie på RUC. McGuire har skre-
vet adskillige bøger, bl.a. Spejl & kilde 
(Alfa, 2012) Hjælp mig herre – bøn 
gennem 1000 år (Alfa, 2011) og Den 
første europæer – Bernhard af Clair-
vaux (Alfa, 2009). Flere af bøgerne 
har været omtalt/anmeldt i Katolsk 
Orientering – se evt. 
www.katolskorientering.dk
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Det kalder vi hende
Om Vor Frues mange navne.

Tekst: Kirsten Krog

MARIA Her i maj måned, som er Jom
fru Marias måned, vil vi kort dykke ned 
i nogle af alle de navne, som hun har fået 
gennem tiden. ”Kært barn har mange 
navne”, som man siger, og det gælder i 
særdeleshed Jomfru Maria, der nok er 
et af de ypperste eksempler på, hvordan 
kærligheden til en person er ”navnska
bende”. Blandt de tydeligste eksempler 
på en række af Jomfru Marias navne er 
Det lauretanske Litani, hvor flere af hen
des navne når poetiske højder, som: Vis
dommens sæde, Retfærdighedens spejl, 
Ærens kar, Mystiske rose, Elfenbenstårn, 
Gyldne Hus, Himmelens Port og Mor
genstjernen. Jomfru Marias mange navne 
hænger på én gang sammen med Kirkens 
dogmatiseringsproces og med menighe
dens og den enkeltes Mariafromhed.

Guds moder - Theotokos
Et af de vigtigste og mest centrale af 
Jomfru Marias navne er ”Guds moder”. 
Navnet knytter sig til kirkemødet i 
Efesos i 431, hvor man med ordene: ”Vi 
bekender den ene og samme Kristus, 
Søn, Herre, enbåren, som erkendes i 
to naturer, uden sammenblanding og 
uforvandlet, uopdelt og uden adskillelse. 
Naturens forskel bliver ikke ophævet 
ved foreningen, men hver natur bevares 
i sin egenart, og begge går sammen til 
én person og en hypostase, ikke delt 
eller splittet i to personer [...]” gjorde 
op med Nestorius, der kun anså Maria 
som værende mor til den menneskelige 
Jesus, og dermed også anså Jesus som et 
menneske, som Gud godt nok boede i, 
men ikke som én person med to naturer. 
Skjult i navnet ”Guds moder” ligger også 
et opgør med andre tidlige kætterier, 
som såede tvivl om én af Jesu to naturer, 
f.eks. gnosticismen, som fornægtede 
Jesu menneskelige natur, og kun ville 
tale om, at han havde et skinlegeme, og 
ebionitterne, som til gengæld fornægtede 
Jesu guddommelige natur.

Den nye Eva
Begrebet ”Den nye Eva” hænger uløse
ligt sammen med ”Den nye Adam” eller 
”Den sidste Adam”. Jomfru Maria, som 
den nye Eva, nævnes ikke eksplicit i Bibe
len, mens Paulus i sit første brev til korin
terne tale om ”Den sidste Adam” (1 Kor 
15,45). Men betydningen af denne sam
menstilling, som den tydeligt fremgår lidt 
tidligere i det samme brev: ”For ligesom 
alle dør med Adam, skal alle gøres le
vende med Kristus” (1 Kor 15,22), findes

også om Maria. Dette ses allerede i syn
defaldsberetningen, hvor vi har det første 
løfte om menneskets frelse fra synd: ”Jeg 
sætter fjendskab mellem dig og kvinden, 
mellem dit afkom og hendes: Hendes af
kom skal knuse dit hoved, og du skal bide 
hendes afkom i hælen” (1 Mos 3,15).

Mens Eva blev stammor til syndens 
børn, er Maria mor til dem, som frelses på 
grund af hendes søns død og opstandelse. 
Synden kom ind i verden gennem Adam 
og Eva, frelsen gennem Jesus og hans 
mor, Maria, som fødte frelsen til verden. 
Theodotus af Ancyra (død ca. 446) siger
således: ”I stedet for jomfruen Eva,
som blev et redskab til døden, har 
Gud givet os livet gennem en jomfru, 
som var meget velbehagelig for hans 
åsyn og fuld af den guddommelige 
nåde”. I hymnen ”Ave Maris 
Stella” laves der et ordspil over 1 
det latinske ”Ave” (”Hil dig”) og 4 
navnet Eva, som er ”ave” stavet ■ 
bagfra: ”Evas navn vi vende, /I 
englens bud dig sende; tag vort 
fromme Ave, bring os fredens ■ 
gave!” m

Den smertefulde moder
Dermed går der også en na
turlig tråd fra ”Den nye Eva” 

til den ”Den smerte
. fulde moder”

V. yV og ”Maria

syv smer-
ter” Maria,
der står ved Jesu 
kors. I ikonografien syrn- ~ 
boliseres disse smerter med 
syv sværd.

Dette er ikke tilfældigt, men \ ” 
peger tilbage på Simeons profeti \ 
ved Jesu omskærelse, hvor han ud- J 
over at profetere om Jesus siger til i 
Maria: ”Se, dette barn er bestemt 
til fald og oprejsning for mange i Is
rael og til at være et tegn, som mod
siges -ja, også din egen sjæl skal et 
sværd gennemtrænge” (Luk 2,34b- 
35a). Denne episode regnes også for 
den første af Jomfru Marias smerter. 
Den anden er flugten til Ægypten; den 
tredje, da Jesus som tolvårig blev væk 
for hende; den fjerde, hendes møde 
med Jesus på hans vej til Golgata; den 
femte, Jesu korsfæstelse; den sjette, 
da Jesu legeme gennemboredes af et 
sværd og han blev taget ned af korset 
og den syvende, Jesu begravelse. Ud
over billedet af Jomfru Maria med de 
syv sværd, er den mest hyppige frem
stilling af ”Den smertefulde moder” 
i kunsten nok den såkaldte ”Pietå”, 
Maria med sin døde søn i armene. Der 
findes en særlig rosenkrans - med syv 
led - til meditation over ”Jomfru Ma
rias syv smerter”.

Vor Frue
Titlen ”Vor Frue” har givet 
navn til adskillelige kirker og / 
klostre. Selv den lutherske ’ 
domkirke i København 
bærer navnet Vor Frue Kirke.

Ofte følges navnet af et stednavn, 
som f.eks. ”Vor Frue af Karmel” eller 
”Vor Frue af Åsebakken”. Det sidste 
er samtidig et eksempel på et af vore 
klostre, som er opkaldt netop efter 
”Vor Frue”. Vort bispedømmes to store 
Mariavalfarter er således også til ”Vor 
Frue af Åsebakken” og ”Vor Frue af 
Øm”. I år kan vi fejre disse valfarter, 
for Åsebakke-valfartens vedkommende, 
søndag den 25. maj, og for Øm-valfartens 
vedkommende søndagen efter, den 1. 
juni.

Maria, Nordens dronning

Velsignede Maria, 
se i kærlighed ned til alle hjem 
og udvirk i hver familie den fred 
og glæde, 
som fyldte hjemmet i Nazaret. 
Foren forældre i tro og kærlighed 
og velsign alle børn.
Hjælp de unge til at svare på 
Kristi kald
med ædelt hjerte og fulde af tillid. 
Lær alle at forstå, hvad de ejer, 
i tilgivelsen og i den indbyrdes 
kærlighed.

Barmhjertige Moder, 
styrk de gamle og syge, 
hjælp dem, som lider uret 
eller som på grund af svaghed 
er hæmmet på legeme eller sjæl. 
Vær hos dem, som lider af kræft, 
aids 
eller anden sygdom, 
giv dem håb og nyt mod.

Rør ved alle deres hjerter, 
som har lagt troen bag sig, 
og kald dem hjem!
Mind dem om, at Faderen elsker 
dem 
og venter på dem med udstrakte 
arme,

Vor Frue af Norden, 
styrk biskopperne, præsterne og 
de gudviede personer, 
hver i deres land.
Giv, at de med brændende iver 
og kærlighed til deres 
medmennesker 
må være troværdige vidner om 
Guds rige.

Se med kærlighed til alle vore 
kristne brødre og søstre. 
Helbred adskillelsens sår, 
så vi engang på din forbøn 
må opleve genforeningens glæde.

Guds Moder - ophøjet over 
menneskeslægten, 
udbred din barmhjertigheds 
kappe over os alle, 
så vi ligesom du kan sige til vor 
Herre:
„Guds vilje ske!“

Amen.
Johannes Paul II (1920-2005) 
Ved Angelus-bønnen i Reykjavik, 
4. juni 1989
Bispedømmets bønnebog
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MENIGHEDSRÅDSVALG Første 
weekend i april blev det afgjort, hvem der 
skal sidde i de forskellige menighedsråd i 
bispedømmet de næste fire år.

Herunder er valgresultaterne for de 
enkelte menigheder. I de tilfælde, hvor 
menighedsrådet har nået at konstituere 
sig inden redaktionens deadline, er det 
anført med følgende koder: (F) for For-
mand, (NF) for Næstformand, (S) for 
Sekretær, (R) for Regnskabsfører og (K) 
for Kasserer. Det gælder desuden antallet 
af  optalte stemmesedler og stemmepro-
centen.

Den endelige liste kan ses på:
 www.katolsk.dk/valg2014.

KO ønsker de nyvalgte medlemmer 
held og lykke med arbejdet i de nye 
menighedsråd.

DOMKIRKEN
Sankt Ansgars, København (02)
8 valgte medlemmer
Ulla Elmquist 69 Valgt
Bjarne von Benzon 43 Valgt
Son Bui 39 Valgt
Jytte Hansen 37 Valgt
Adam Schwarz 27
Vita Trolle 21 Valgt
Stine Møller 21 Valgt
Birthe Krog-Møller 15 Valgt
Charlotte Simonsen 15 1. Suppl
92 optalte stemmesedler
Stemmeprocent 7,8 %

STORKØBENHAVN
Sankt Annæ, Amager (40)
Ikke afholdt menighedsrådsvalg
Sankt Mariæ, Frederiksberg (05)
8 valgte medlemmer, fredsvalg
Jacob Bjerregaard – Valgt
Marguerite Ellekvist (F) – Valgt
Simon Grum – Valgt
Christel Helleshøj (NF) – Valgt
Hanne Roj-Larsen (K) – Valgt
Søster Benedikte Nielsen – Valgt
Lola Trier (S) – Valgt
Torben Wamberg – Valgt

Sankt Andreas/Sankt Therese,  
Hellerup (08)
9 valgte medlemmer
Felicity Pors 88 Valgt
Frode Lundsteen Hansen 88 Valgt
Michaela T. Lange 
Baerentsen 80 Valgt
Thomas Siebner 67 Valgt
Astrid Andresen 66 Valgt
Adrienne Natwali 
Mulimbi 51 Valgt
Niels Henrik Assing 44 Valgt
Vu Bang Pham 43 Valgt
Katja Møller Jørgensen 41 Valgt
Klaus-Dieter Langbeim 28 Suppl
140 optalte stemmesedler
Stemmeprocent 15,2 %

Vor Frue/Sankt Antoni, Herlev (44)
10 valgte medlemmer, fredsvalg
Roshanie Frances 
Andersen  – Valgt
Helle Bjerre – Valgt
Patrick John Glynn – Valgt
Jette Svane Hansen – Valgt
Yvonne Therese 
Heinemeier – Valgt
Franz Chinekezi 
Igwebuike – Valgt
Zdravko Katic – Valgt
Malee Larsen – Valgt
Ann Marie Vinter 

Fox Maule – Valgt
Julietta Nielsen – Valgt

Sankt Nikolaj, Hvidovre (06)
6 valgte medlemmer
Jette Kromayer (F) 52 Valgt
Nguyen Van Thao (NF) 35 Valgt
Pia Maria Igwebuike 28 Valgt
Birgitte Mohrsen (S) 20 Valgt
Zofia Matulewicz 14 Valgt
Wioletta Jahani 13 Valgt
Derick Tatah 10 Suppl.
63 optalte stemmesedler
Stemmeprocent 11,9 %

Sankt Knud Lavard, Lyngby (04)
7 valgte medlemmer
John-Erik Stig Hansen (F) 63 Valgt
Henrik Ledertoug (NF) 47 Valgt
Eva Maria Linnemann Hansen 35 
Valgt
Tove Elisabeth Reiter 31 Valgt
Petrea Hannibal 28 Valgt
Susan Bjerregaard Nielsen 27 Valgt
Michael Høier Clausen (S) 26 Valgt
Rose Trier 22 1. Suppl
Marianne Hansen 19 2. Suppl
Thomas Høyer 14 3. Suppl
94 optalte stemmesedler
Stemmeprocent 6,4 %

Sakraments, Nørrebro (07)
8 valgte medlemmer
Clarice Scott 58 Valgt
Joan Campbell-Tofte 51 Valgt
William Nielsen 35 Valgt
Kate Toft Madsen 34 Valgt
Katrine Ørum 27 Valgt
Stella Sørensen 23 Valgt
Francois Baustert 17 Valgt
Sara Kobi (fr. menighed) 11 Valgt
Rafael Silva 21 1. Suppl
Karen Lagui 11 2. Suppl
110 optalte stemmesedler
Stemmeprocent 13,8 %

Sankt Pauls, Taastrup (54) 
7 valgte medlemmer
Eva Vinter (F) 69 Valgt
Jan Rønne (NF) 46 Valgt
Thi Kim Hoang 45 Valgt
Lisbeth Rønne (S) 35 Valgt
Anna Keller 30 Valgt
Ole Harreschou 26 Valgt
Mary Arulappu 22 Valgt
Ulla Forsmann 16 Suppl
103 optalte stemmesedler
Stemmeprocent 8,3 %

Jesu Hjerte, Vesterbro (41)
9 valgte medlemmer
Bjarne Rostbøll Christiansen (trækker sig af 
personlige årsager)  60 Valgt
Denice Jørgensen 49 Valgt
Bente Nielsen 44 Valgt
Maria G. Rasmussen 42 Valgt
Toni Dupont 36 Valgt
Anna Siekierska 34 Valgt
Birte Mandrup 32 Valgt
Pétronilla Nyiramuhire 26 Valgt
Natalie Madden 23 Valgt
Marie Storm 22 Valgt
Helena Larsen 13 1. Suppl
95 optalte stemmesedler
Stemmeprocent 9,0 % 

SJÆLLAND, LOLLAND-FALSTER OG 
BORNHOLM
Sankt Vincent, Helsingør (43)
7 valgte medlemmer, fredsvalg
Kirsten Eilertsen 
Rehorst (F)  – Valgt
Marina Schiellerup (NF) – Valgt

Jens Oluf Brandorff  (S) – Valgt
Christopher 
Kempson-Hopkins – Valgt
Collette Kitypa Feruzi – Valgt
Mariella Madsen – Valgt
Anette Ørsted Nielsen – Valgt
 
Sankt Vilhelms, Hillerød (16)
5 valgte medlemmer, fredsvalg
Jette Cæcilie Wærner (F) – Valgt
Elsebeth Plate (NF) – Valgt
Anne-Mette Hornuff (S) – Valgt
Susanne Merete Jørgensen – Valgt
Alexander Walluschek von Wallfeld – 
Valgt

Sankt Elisabeths, Holbæk (46)
7 valgte medlemmer
Sebastianus Martinus 
van der Meer 26 Valgt
Birgit Bidstrup Jørgensen 24 Valgt
Jude Jeniton Soosaithas 22 Valgt
Birthe Hjort Nielsen 21 Valgt
Jan Josef Tecza 16 Valgt
Lena Al-Gezinki 15 Valgt
Mieczyslaw Woziniak 14 Valgt
Marymalar Elden 12 1. Suppl
Casper Thorup 7 2. Suppl
Charbel Saab 6 3. Suppl
50 optalte stemmesedler
Stemmeprocent 18,9 %

Sankt Mariæ, Kalundborg (47)
3 valgte medlemmer, fredsvalg
John Ruremesha – Valgt 
Adel Mushi Ishag Momika – Valgt
Christopher Safari Mpenza – Valgt

Sankt Hans, Køge (20)
8 valgte medlemmer
Tommy Rasmussen 28 Valgt
Florence Thompson 
Rasmussen 21 Valgt
Christine Veng 17 Valgt
Alice Boh Tah Jensen 12 Valgt
Maria Caroline Larsen 11 Valgt
Katalina Géczi Lee 10 Valgt
Mary Jensen 8 Valgt
Martha Elva Andersen 4 Valgt
Michael Bloch 3 Suppl
32 optalte stemmesedler
Stemmeprocent 14,6 %

Sankt Birgitta, Maribo (21)
5 valgte medlemmer, fredsvalg
Iwona Thorsen – Valgt
Janina Sarna – Valgt
Anders Nielsen – Valgt
Anne Marie Raft – Valgt
Kristof Lubowiecki – Valgt

Sankt Franciscus, Nakskov (48)
5 valgte medlemmer, fredsvalg
Maja Flensted 
Andersen (F) – Valgt
Erna Jensen – Valgt
Marcina Husa – Valgt
Bogumila Husa – Valgt
Teresa Rudnik – Valgt

Hellig Kors, Nykøbing Falster (23)
7 valgte medlemmer
Teresa Starzynski 35 Valgt
Eric Kirkby 28 Valgt
David Noval 26 Valgt
Michael E. Dziubek 17 Valgt
Wojciech Wlasniewski 16 Valgt
Joakim Sølund 15 Valgt
Lea Noval 14 Valgt
Benedikte Klaumann 13 Suppl
43 optalte stemmesedler
Stemmeprocent 7,2 %

Vor Frue, Næstved (49)
7 valgte medlemmer, fredsvalg
Torben Riis – Valgt
John Georg Christensen – Valgt
Gabriella Katalin Szirmai – Valgt
Hugo Lauritzen – Valgt
Josefa Andersen – Valgt
Sonja Bigitte Larsen – Valgt

Mona Christensen – Valgt

Sankt Knuds, Ringsted (51)
5 valgte medlemmer
Sr. Hildegaard Dodds (NF) 23 Valgt
Birte Just Kjølby (F) 16 Valgt
Margrethe Sønderby 15 Valgt
Hanne Lauridsen 10 Valgt
Ulrike Wolf 10 Valgt
31 optalte stemmesedler
Stemmeprocent 16,7 %

Sankt Laurentii, Roskilde (52)
8 valgte medlemmer
John Munro 56 Valgt
Ellen Margrethe 
Birgitta Nelth 43 Valgt
Maria Alster (F) 37 Valgt
Maria Dovicicova 28 Valgt
Ole-Chr. Munk Plum (NF) 27 Valgt
Sisinnius Arkoh 23 Valgt
Annelise Nielsen (S) 18 Valgt
Anna Elzbieta Jørgensen 16 Valgt
Ludwig von Malsen 13 Suppl
82 optalte stemmesedler
Stemmeprocent 9,5 %

Vor Frue, Slagelse (53)
5 valgte medlemmer
Allan Hansen (F) – Valgt
Helena Baszkiewicz (NF) – Valgt
Jurjen de Boer (S) – Valgt
Katherine Larsen (K) – Valgt
Khalid Yousif  Shamoun – Valgt
Amer Elyas – Suppl
Peter Dybdahl Larsen – Suppl

Helligaandskirken, Vordingborg (33)
4 valgte medlemmer, fredsvalg
Anne-Lise Dabros 
Andersen (R) – Valgt
Julie Jensen – Valgt
Bodil Kjær (F) – Valgt
Judith Nielsen 
Taganyi (NF) – Valgt 

Rosenkranskirken, Åkirkeby (35)
4 valgte medlemmer
Knud-Erik 
Hesthaven Frandsen – Valgt
Stig Peder Fjording – Valgt
John Otto Qvist Krüger – Valgt
Berit Nybirk – Valgt
Pernille Wedel – Suppl
Knud Simonsen – Suppl
Halina Bertelsen – Suppl
Hans Jørgen Karlsen – Suppl

FYN
Stella Maris, Nyborg (22)
3 medlemmer, fredsvalg
Kai Jørgen Svendsen – Valgt
Dennis Chaves 
Frydenlund Hansen – Valgt
Mary Vyona 
Gnanaseelan – Valgt

Sankt Albani, Odense (50)
5 valgte medlemmer
Thao Ngo 105 Valgt
Poul Løvborg (F) 87 Valgt
Minh Tuan Tran 85 Valgt
Lucia Van (NF/S) 74 Valgt
Lene Cecilie Jacobsen 62 Valgt
Jaime Morales 58 1. Suppl
Giang Son Ta 45 2. Suppl
Peter Nash 32 3. Suppl
202 optalte stemmesedler
Stemmeprocent 12,2 %

Sankt Knuds, Svendborg (28)
6 valgte medlemmer
Jonas Reinholdt 
Albjerg (NF) 69 Valgt
Jette Soergel 58 Valgt
Minh Huy Hoang 43 Valgt
Nhan Van Nguyen 34 Valgt
Do Duc Hoang (S) 34 Valgt
Grethe Thygesen 
Rasmussen (F) 27 Valgt
Mette Lock Kaadtmann 18 1. Suppl

Krydserne er sat og 
stemmesedlerne er optalte
Resultat af menighedsrådsvalget den 5.-6. april 2014.
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der er flere børn 
end nogensinde. Skolen er netop blevet 
udvidet med en engelsksproget afdeling, 
der af pladsmangel har måttet indlogeres 
i en del af  præstegården. Men alt er ikke 
gået, som søstrene oprindelig tænkte sig. 
Med mindre end 10 % katolske elever er 
det katolske præg blevet stærkt svækket. 
Sækulariseringen er også her det største 
og uløste problem.

Da den sidste mortfortanske sogne-
præst, Johannes Umans begyndte at lide 
af svigtende helbred, blev han 1993 afløst 
af franciskanere fra USA., der derefter 
var sognets præster til 2011. De blev så 
afløst af mariaoblat pater Alren Soosa-
ipillai fra Sri Lanka. 

Den pastorale stil ændredes; men 
troen er den samme. Søndag efter 
søndag fyldes vor 100-årige kirke til 
fejringen af den hellige messe. Intet er 
fuldkomment, heller ikke i kirken på 
denne jord. Men Guds nåde forlader os 

ikke, og nye håb tændes. Fra stadig flere 
lande indvandrer katolikker, der tager 
bolig i Roskilde sogn. Og mange unge 
fastholder den tro, de blev døbt og firmet 
til. De fornyer de liturgiske former og 
deltager i sognets aktiviteter. Netop nu 
er der valgt et nyt menighedsråd, der vil 
fortsætte og forbedre, hvad forgængerne 
har lagt grunden til. Skt. Laurentii Kirke 
i Sjællands gamle bispeby vil fortsat være 
gudshuset, hvor den evigt unge katolske 
tro har sit hjemsted. 

Menighedsrådsvalg

Procession palmesøndag 2014 fra Skt. Ibs 
Kapel til Skt. Laurentii Kirke.

Fortsat fra side 5 ▶

Mary Anestina Kanikkai 11 2. Suppl
102 optalte stemmesedler
Stemmeprocent 22,6 %

JYLLAND
Sankt Nikolaj, Esbjerg (12)
8 valgte medlemmer
Maria Truelsen 78 Valgt
Søren Andersen 61 Valgt
Dorrit Winther 55 Valgt
Fatima Nguyen 54 Valgt
Thanh Vu 51 Valgt
Alicja Grodzka 38 Valgt
Rafid Kajo 37 Valgt
Stefan Matti 30 Valgt
James Kwasi Oinusu 11 Suppl
122 optalte stemmesedler
Stemmeprocent 12,0 %

Sankt Knuds, Fredericia (13)
6 valgte medlemmer
Jeremi Vinodeep 
Kiruparajan (F) – Valgt
Beth Veronica 
Jørgensen (NF) – Valgt
Torben Kruse (S) – Valgt
Sven Jensen (K) – Valgt
Urszula Nieweglowska – Valgt
Irene Erdmann – Valgt
Juliet Q. Petersen – Suppl
47 optalte stemmesedler
Stemmeprocent 18,3 %

Sankt Clemens, Grenå (14)
3 valgte medlemmer
Flemming Kurdahl (S) 10 Valgt
Birgit Clausen (F) 10 Valgt
Anne Marie 
Gulmann(NF/K) 10 Valgt
Susanne Grant 5 1. Suppl
Zaneta Anna 
Gozdzik-Ormel 3 2. Suppl
19 optalte stemmesedler
Stemmeprocent 20,4 %

Sankt Marie, Haderslev (15)
4 valgte medlemmer, fredsvalg
Luc Tan Le – Valgt
Josef Santus  – Valgt
Hong Mai Xuan Thi Le – Valgt
Agnieszka Anna 
Rusnarczyk Rønne – Valgt

Sankt Peters, Herning (45)
4 valgte medlemmer, fredsvalg
Wanda Sørensen – Valgt
Monika Skulska – Valgt
Eva Damgaard Worsøe – Valgt
Krzysztof Otreba – Valgt

Sankt Josefs, Horsens (17)
6 valgte kandidater, fredsvalg
Steen Balsløv – Valgt

Margareth Bergman – Valgt
Birgitte Boesen (F) – Valgt
Marian Elbek Carlsen – Valgt
Mikael Schütt – Valgt
Van Van Tran (NF) – Valgt

Sankt Michaels, Kolding (19)
6 valgte medlemmer
Ulla Roed (F) 40 Valgt
Anto Kukic (NF) 39 Valgt
Filip Bekic (S) 30 Valgt
Hanne Jensen 24 Valgt
Mariusz Zakrewski 17 Valgt
Joan G. Madsen 16 Valgt
Tranh Bink Nguyen 11 1. Suppl
Irene M. Pedersen 5 2. Suppl
62 optalte stemmesedler
Stemmeprocent 11,7 %

Jesu Hjerte, Randers (24)
4 valgte medlemmer
David Stelsberg 23 Valgt
Anne K. Nielsen 12 Valgt
Egon Dahl Kristensen 12 Valgt
Kristoffer Sloth-Kristensen 10 Valgt
Annette Høyrup 9 1. Suppl
Peter Jucker 6 2. Suppl
Urzula Slupinslu 3 3. Suppl
41 optalte stemmesedler
Stemmeprocent 14,8 %
 
Vor Frue, Silkeborg (27)
4 valgte medlemmer, fredsvalg
Maria Margrethe Dupont – Valgt
Hoa Thi Tran – Valgt
Anna Welander – Valgt
Katarzyna Monika 
Andraszyk Damgaard – Valgt

Sankt Pauls, Sønderborg (29)
5 valgte medlemmer
Dilona Salmi Punithaseelan 38 Valgt
Zdravko Lozancic 34 Valgt
Jens Aage Ibsen 25 Valgt
Urszula Grazyna Fiori 21 Valgt
Edelnora Gisela 
Abonce Pèrez 21  Valgt
S. Samuel Kolandavelu 12 Suppl
55 optalte stemmesedler 
Stemmeprocent 29,4 % 

Hellig Kors, Tønder (31) 
5 valgte medlemmer
Bispedømmets centrale valgstyrelse har efter 
behandling af indkomne klager beordret, 
at valget i Hellig Kors Kirke skal gå om.

Sankt Norberts, Vejle (55)
6 valgte medlemmer
Celia Klausen (F) 44 Valgt
Benedicte Reifling (S) 40 Valgt
Marc Segoufin 29 Valgt
Kenn Lauzsus 19 Valgt
Tenna Mikkelsen (NF) 22 Valgt
Jósef Kosak 17 Valgt
Magdalena Szelag-Dall 13 1. Suppl
Anna Petersen 12 2. Suppl
70 optalte stemmesedler
Stemmeprocent 10,9 %

Sankt Kjelds, Viborg (32)
5 valgte medlemmer, fredsvalg
Karen Ring Jørgensen (S) – Valgt
Elzbieta Wasilewska – Valgt
Tri Dung Nguyen (K) – Valgt
Hai Van Tran (F) – Valgt
Ann Mary 
Cunningham (NF) – Valgt

Sankt Ansgars, Aabenraa (34)
5 valgte medlemmer, fredsvalg
Danuta M. Belzo – Valgt
Suresh Jeyabala Parabas(NF)– Valgt
Jensiga Stephen – Valgt
Phuong Van Nguyen(F) – Valgt
Hong Thu Thi(S) 
Nguyen Haugaard – Valgt

Sankt Mariæ, (Aalborg, Frederikshavn, 
Hjørring og Thisted) (56)
9 valgte medlemmer

Frederikshavn (2 valgte medlemmer)
William Arnold Lee 55 Valgt
Anton Alvision Arulanantham 43 
Valgt
Mark A. Jewkes 27 Suppl

Hjørring (2 valgte medlemmer)
Thi Bich Hien Bui 132 Valgt
Ngoc Cuong Phung 59 Valgt
Anh Dung Tran 47 1. Suppl
Pawel Andrej Marcinski 42 2. Suppl
Nghia Dinh Nguyen 35 3. Suppl

Thisted (1 valgt medlem)
Deborah 
Damgaard-Hansen 38 Valgt
Elise Marianne Laursen 23 1. Suppl
Gonza Leonidace Nørgaard 14 2. Suppl
379 optalte stemmesedler
Stemmeprocent 17,8 %

Aalborg (4 valgte medlemmer)
Line Bøgelund Nielsen 223 Valgt
Mikael Blicher Breidy 149 Valgt
Per Larsen 142 Valgt
Sehel Tomas Bahoura 131 Valgt
Jacek Lochota 83 1. Suppl

Hellen Zielke Nielsen 80 2. Suppl
Sten Erik Lorentzen 
Løvgreen 56 3. Suppl
Pablo Rolando 
Cristoffanini 49 4. Suppl
Grzegorz Jaroslaw Pacyk 39 5. Suppl
Frank Carlo Gaardbo 
Frederiksen 16 6. Suppl

Vor Frue, Aarhus (57)
9 valgte medlemmer
Michael Andrew 
Dolan Møller 57 Valgt
Ivan Jajcevic 53 Valgt
Gabriella Skjøth-Jarecki 52 Valgt
Marianne Schrøder 52 Valgt
Regina M. C. Silva 52 Valgt
Klaus H. Aarup 51 Valgt
Jerzy S. Maniecki 46 Valgt
Hans Christian 
Christiansen 42 Valgt
Dorota Janina Matyjasek 41 Valgt
Maria De ka Kuz Perez 32 1. Suppl
Minh Thi Than Tran 26 2. Suppl
Helen Baltsersen 11 3. Suppl
Gaëtane de Busschère 9 4. Suppl
Maria Korndrup 7 5. Suppl
Leonora Hofman 6 6. Suppl
135 optalte stemmesedler
Stemmeprocent 6,2 %

FÆRØERNE
Mariukirkjan, Tórshavn (36)
4 valgte medlemmer
Søster Marisa Spiteri 
Cremona 33 Valgt
Agnieska Lach Johannesen 18 Valgt
Kathrina Magnussen 16 Valgt
Sharon Christiansen 15 Valgt
Ole Jakob Nielsen 11 1. Suppl
Søster Maria Forestal 8 2. Suppl
51 optalte stemmesedler
Stemmeprocent 36,4 %

GRØNLAND
Krist Konge, Nuuk (Godthåb) (58)
Ikke afholdt menighedsrådsvalg
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En bog om hele 
Niels Stensen
Tekst: August Ziggelaar

Vi har nu mange bøger om vor salige Niels 
Stensen, om den store videnskabsmand, 
anatom og geolog, eller om den hellige 
Kirkens mand, sjælesørger og biskop 
Niels Stensen. De belyser personen 
hver fra sin side. Gustav Scherz var 
enestående i sin biografi i to bind, fordi 
den fremstiller Niels Stensen som én 
personlighed, hvor naturvidenskab og 
religion hænger sammen. Vel har der 
været få andre forsøg på at fremstille 
Niels Stensen som en enhed, hvor de 
to aspekter hænger sammen. F. eks. Dr. 
Frank Sobiechs afhandling fra 2004: 
Herz, Gott, Kreuz. Die Spiritualität des 
Anatomen, Geologen und Bischofs Dr. 
med. Niels Stensen. Men altså centreret 
om Stensens åndelige liv.

Nu har den samme kirkehistoriker 
Frank Sobiech offentliggjort en anden 
bog om Niels Stensen med som titel 
det ord, som Niels Stensen udtalte 
i København i 1673, da han skulle 
dissekere en kvindes lig og holdt sit 
mest berømte foredrag. Han sagde 
da, at anatomen, ved at vise Guds 
underværker i legemet, står som 
pegepind i Guds hånd. På latin sagde 
Niels Stensen: Radius in manu Dei, og 

det blev bogens titel.
 Bogens undertitel er: Ethos und 
Bioethik in Werk und Rezeption des 
Anatomen Niels Stensen (1638-1686). 
Med udgangspunkt i Niels Stensens 
liv, forskning og skrifter tager bogen 
aktuelle bioetiske emner op som etik 
om livets begyndelse, om ægteskabelig 
seksualitet, sygdommens åndelige 
dimension og præsten som sjælens læge.

Bogen er yderst grundig ved udforsk-
ning og skrivestil, men da også en ak-
tualisering af et videnskabshistorisk og 
kirkehistorisk emne.

Radius in manu Dei. Ethos und 
Bioethik in Werk und Rezeption des 
Anatomen Niels  Stensen (1638-1686.) 
Aschendorff  Verlag. 2013. VIII + 342 
s. 15 billeder. bibliografi. 3 reg. ISBN  
978-3-402-15496-0 [Münster. Westfalia 
Sacra bd. 17.]   49,00 euro.

Forløber for den 
kristne bioetik
Frank Sobiechs bog præsenteret i 
Radio Vaticana.

RADIO Som videnskabsmand levede 
Stensen i en tid, hvor naturvidenskaberne 
og teologien endnu ikke var metodisk 
adskilte; men han var den første, der 
adskilte dem. Det betyder ikke, at 
naturvidenskaberne var noget absolut 
for Stensen. Tværtimod var adskillelsen 
for ham en forudsætning for dialog, 
siger kirkehistorikeren Frank Sobiech 
fra Würzburg i en udsendelse, som 
Radio Vaticana bragte den 29. marts. 
Sobiech er bogaktuel med „Radius in 
manu Dei“ (Pegefinger i Guds hånd), der 
udkom sidste år i Tyskland. Bogen blev 
præsenteret på Sankt Andreas Biblioteks 
og foreningen Academicum Catholicums 
Niels Stensen – seminar i november sidste 
år i København. Stensen grundlagde i 
1669 geologien som videnskab, idet han 
som den første påviser, at jorden har en 

historie. Den erkendelse var han kommet 
til gennem undersøgelser af jordlag 
i Toscana og andre dele af Europa, 
og Kirken gav ham imprimatur til at 
trykke disse nye indsigter, siger Sobiech 
i udsendelsen.t

Sobiech nævner også, at Stensen som 
den første gennem sine dissektioner påvi-
ser, at kvinden har æggestokke. Det var 
dengang en helt ny og epokegørende op-
dagelse. Den kirkelige censor påpegede 
Stensens grundige og nøjagtige fremstil-
ling af denne problemstilling, og hans 
bog endte i den daværende pave Clemens 
IX´s privatbibliotek.

Stensen var en beundrer af Galileo 
Galilei, men kom aldrig selv i konflikt 
med Kirken.  For Kirken lå der en gevinst 
i at bispevie en mand, der var skolet i 
logisk tænkning og naturvidenskab. Det 
gjorde ham nemlig særlig egnet til biskop 
i de nordlige missioner, hvor Stensen som 
hofmand hos den konverterede hertug i 
Hannover var ansvarlig for diasporaen og 
kontakten med lutheranerne. Her deltog 
han også i samtaler om kontroversielle 
teologiske emner, siger Sobiech. 

Filosoffen Leibniz, der dengang var 
i Hannover og mødtes med Stensen, 
prøvede at overtale ham til at komme 
tilbage til naturvidenskaben: Det ville 
Stensen dog ikke. Men hele sit liv blev 
han ved med at være fascineret af 
den naturvidenskabelige tænkemåde 
og embryologien (læren om fostrets 
udvikling). 

Frank Sobiech betragter Stensen 
som en forløber for den kristne bioetik 
- et begreb der først kom op i det 20. 
århundrede. Den menneskelige krop er 
central for Stensens bioetik, og den er 
for ham et tegn på Guds kærlighed til os. 

Tag og læs

NYEVANGELISERING Med den ny-
udkomne bog ”Kerygma. I slummen med 
de fattige. En erfaring med nyevangelisa-
tion Missio ad gentes” får læseren en let-
tilgængelig indføring i Neokatekumena-
tets historie, kald og spiritualitet fortalt 
af  bevægelsens stifter Kiko Argüello. 

Bogen er delt op i tre dele, hvor 
den første er en krydsning mellem en 
selvbiografi og en kort introduktion til 
Neokatekumenatets tilblivelse. Denne 
del bliver introduceret af kardinal 
Antonio Cañizares. Anden del er en 
katekese af Kiko om ”De tre engle”. 
Sidste del, som er den korteste, griber 
tilbage til første dels introduktion til Den 
neokatekumenale Vandring og er, som 
afsnittets overskrift siger, en beskrivelse 
af de erfaringer, man har gjort med 
virkningen af nyevangelisation ud fra 
Den neokatekumenale Vandring.

I første del beskriver Kiko, hvordan 
han – godt nok opvokset i et katolsk hjem 
– ender som ateist og nihilist, men gen-
nem et gennemgribende personligt møde 
med Kristus finder tilbage til troen.

Denne erfaring af levende kristentro 
bliver udgangspunktet for det, der ud-
vikler sig til Den neokatekumenale Van-
dring. Kiko ser, at man ikke kan nå det se-
kulariserede menneske alene gennem den 

sakramentbaserede pastorale omsorg. 
Mennesker har ikke længere det religiøse 
sprog og den grundlæggende kendskab til 
kristendommen, som er nødvendig for at 
kunne suge næring fra liturgien og sakra-
menterne. Mennesket må først føres til et 
personligt møde med Kristus og oplæres 
i den kristne tro. Kiko beskriver, hvordan 
han ledes til de fattige for at forkynde 
evangeliet, og hvordan Den neokateku-
menale Vandring derudfra efterhånden 
tager form.

Anden del kan læses som en opbygge-
lig katekese, men også som et eksempel 
på den særlige neokatekumenale for-
kyndelsesform, med dens nærværende 
og vedkommende stil. Den foreliggende 
katekese introducerer tre engle: Slangen, 
den faldne engel i Paradiset, der ledte 
menneskeheden til syndefaldet; ærkeeng-
len Gabriel, der bebudede, at Jomfru Ma-
ria skulle føde den frelser, der ville løse 
menneskeheden fra den synd, som kom 
ind i verden gennem den første engel, og 
endelig den tredje engel, sendebuddet, 
som er det menneske, der i dag, sendes 
med det glade budskab, evangeliet om 
frelse fra synden.

Gennem hele bogen møder man – for-
uden beskrivelsen af Den neokateku-
menale Vandring – en sund forkyndelse 

af, hvad det centrale i vor kristne tro er. 
Bogen er gennemsyret af en missions- og 
evangelisationsiver, som ikke kan undgå 
at smitte af på læseren, og den er skrevet 
i en mundtlig, spontan og lettilgænge-
lig form, som på den ene side er en stor 
styrke, men også på visse felter bliver en 
svaghed. Stilen giver således liv til fortæl-
lingen, men kan til tider gøre bogen lidt 
rodet. For eksempel nævnes Kikos nære 
medarbejder Carmen Hernández flere 
gange, før hun endelig præsenteres, og 
noget af den sammen ”indforståethed” 
eller manglende systematik findes i bru-
gen af ordet ”Kerygma”, som er titlen 
på bogen, men først lidt efter lidt bliver 
forklaret. På samme måde kan den lidt 
”skødesløse” stil bevirke, at der opstår 
noget, der ligner en ”fortegnet” teologi. 
Dette synes i hvert fald at ske i Kikos be-
skrivelse af måden at nå ”en hedensk, se-
kulariseret, ateistisk og agnostisk verden” 
med evangeliet på.

Han taler her om, hvordan det sker i 
Apostlenes Gerninger, nemlig ”ved hjælp 
af mirakler”, men konstaterer derefter, at 
”underligt nok ophører disse mirakler på 
et vist tidspunkt, for det fysiske mirakel 
har på en måde sin begrænsning”. Ud 
af sammenhængen er det ikke svært at 
forstå, hvad det er, Kiko mener, når han 
taler om det kristne fællesskab og den le-
gemliggjorte kærlighed og enhed, som det 
mirakel, der i dag overbeviser om evan-
geliets sandhed, men man kan let læse 
denne passage, som en fornægtelse af de 
fysiske miraklers fortsatte realitet, hvil-
ket sandsynligvis ikke er Kikos hensigt, 
og også går imod Kirkens tro og praksis, 

som den blandt andet kommer til udtryk 
i undersøgelserne af mirakler som bevis-
førelse for en persons hellighed i salig- og 
helgenkåringsprocesserne.

Der kan gives flere gode grunde til at 
læse bogen, men her skal blot nævnes to: 
For det første har vi her i Danmark flere 
neokatekumenatpræster- og kommunite-
ter, for ikke at glemme præsteseminariet, 
hvilket gør det oplagt at sætte sig lidt ind 
i deres historie og spiritualitet. For det 
andet er bogen gennemsyret af en ægte 
og levende kristentro og en glød, som gør 
den oplagt for enhver, der ønsker at få en 
dybere og mere personlig tro på Jesus.
Kiko Argüello: Kerygma. I slummen med 
de fattige. En erfaring med nyevangelisation 
Missio ad gentes. Katolsk Forlag. 144 
sider. Pris: 95 kr. Udkom den 1. maj.

Spontan og lettilgængelig
Ny bog om Neokatekumenatet gennemsyret af missions- og 
evangelisationsiver.

Tekst: Kirsten Krog

Stensen var ingen materialist, men havde 
altid forholdet mellem Gud og menneske 
for øje. Mister man fornemmelsen for 
Gud, taber man også målet af syne, og så 
kommer det menneskelige liv i fare, siger 

Sobiech. LR
Udsendelsen Niels Stensen ein 

Bioethiker vor seiner Zeit kan høres på 
http://de.radiovaticana.va/

Frank Sobiech og msgr. Dietrich 
Timmermann på Stensen-seminaret i 
november. Foto: Ulla Elmquist.
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BIBELEN Sidst i maj er det 200 år siden 
Det danske Bibelselskab blev stiftet.  

I Katolsk Orientering i januar i år 
handlede leder-artiklen netop om dette 
jubilæum, og om, at det er vigtigt også for 
os katolikker. Men hvorfor og hvordan? 

De fleste af os har jo nok en bibel, 
eller vi har den delt op i to bøger, Det 
nye og Det gamle Testamente. Måske 
har vi endda flere i familien, også en 
børne-bibel. Mange har fået en bibel i 
firmelsesgave, eller den er fulgt med fra 
bedsteforældrene. Vi har tit bibler på 
forskellige sprog efter vores forskellige 
baggrunde, på tysk, engelsk, fransk, 
polsk, en ældre bibel måske endda på 
græsk og latin og nu også på et afrikansk 
eller asiatisk sprog.

De katolske udenlandske bibler har ofte 
ud over Det gamle og Det nye Testamente 
nogle tekster – de såkaldte apokryfe 
tekster, som ikke altid har været trykt med 
i protestantiske bibler. Bibelselskabets 
bibel-udgave fra 1998 har dem dog med. I 
Katolsk Orientering fortalte Sr. Rut i flere 

artikler for over et år siden om, hvordan 
Biblen blev til, og der står meget mere på 
Bibelselskabets hjemmeside.

Katolikker bruger Biblen meget 
forskelligt. Nogle bruger den aldrig, 
andre hver dag, eller de bruger noget fra 
den hver dag. Det tænker vi nok ikke over, 
men til katolske messer og protestantiske 
gudstjenester bruges tekster både fra 
Det nye og Det gamle Testamente til 
læsningerne og til evangeliet. Hvis man 
tit går til messe, vil man efterhånden få 
læst og hørt prædikener over meget store 
dele af Biblen. Vi kan finde henvisninger 
til de tekster, som vi i Den katolske Kirke 
bruger, i den liturgiske kalender, der 
hvert år følger med Katolsk Lommebog 
eller på http://www.pastoral.dk/media/
wysiwyg/PDF/Sakristikalender_2014_1.
pdf. I tidebønnerne indgår hver dag 
korte udvalgte tekster fra Biblen til brug 
for bøn og refleksion. Man kan finde 
evangeliet på mange sprog på http://www.
evangelizo.org/evangelizo.php

Hvor mange tænker over, at vores 

danske bibler meget ofte er udgivet af 
Det danske Bibelselskab? Går man i 
boghandlen herhjemme for at købe en 
bibel, er det ikke en katolsk bibel, men en 
bibel i dansk oversættelse, som bruges af 
de fleste kristne i Danmark – som regel 
fra Bibelselskabet. Sådan står der ikke 
på titelbladet, men sådan bruges den. 
Bibelselskabet har en lang liste. Man kan 
finde standardBiblen til under 300 kr., og 
store og flotte og små og spejdersikre og 
på grønlandsk og til alle priser på http://
www.bibelselskabet.dk/boghandel/. Der 
er også bibler fortalt for børn og unge 
og som tegnede Manga-bøger. Listen er 
særlig righoldig nu i jubilæumsåret. Vores 
katolske Pastoralcenter har ikke selv 
bibler, men bøger, der har fortællinger 
fra eller bruger Biblen. ’Hvad Biblen 
fortæller om Jesus’ er sådan en bog for 
børn. 

Ud over i messen bruger vores menig-
heder Biblen hver på deres måde. Na-
turligvis i undervisningen til første kom-
munion og til firmelsen, så de unge ved, 
hvad der er i Biblen, og hvordan man slår 
op i den. Det gør man også til den pro-
testantiske konfirmation. Biblen bruges 
også oplæsning, til retræter og diskussion 
ved menighedsdage eller bibel-maraton, 
og der holdes mange spændende foredrag 
om Biblen, for eksempel om brugen af 
Biblen i middelalderen. Nogle menighe-
der bruger den ved fælles økumeniske 

dage med andre kirkesamfund. Biblen er 
selvfølgelig med i den katolske Mobilkir-
ke på Strøget i København.

De fleste katolske menigheder har et 
lille salg af bibler, og mange menigheder 
er med til at samle ind til Bibelselskabet 
en gang om året, på nytårsdag, så der 
stadig kan trykkes bibler, til vores og alle 
andres brug. Der kunne sikkert gøres 
mere. Man kunne jo støtte udgivelse og 
udsendelse af bibler - også til andre lande 
- ved at blive medlem af Bibelselskabet, 
for bare 200 kr. om året. 

Bibelselskabet har et udvalg i hvert 
folkekirkestift. Der er flest repræsentanter 
fra Folkekirken, men der er også baptister 
og katolikker med, i bestyrelsen og i 
repræsentantskab og udvalg. De er med 
til at foreslå og sikre aktiviteter rundt om 
i landet, og de fortæller om Biblen, i deres 
egne eller andre menigheder. 

 På selve jubilæumsdagen den 22. 
maj holdes en stor festgudstjeneste i 
domkirken i København, og der bliver 
festgudstjenester mange andre steder 
i landet, de fleste i maj og juni. Der er 
planlagt mange andre aktiviteter over 
hele landet og hen over hele året. De 
bliver annonceret på Bibelselskabets 
hjemmeside www.bibelselskabet.dk/200. 
Alle kirkesamfund er velkomne. 

Hvad forresten med en bibel-app  
www.bibelselskabet.dk/boghandel/apps til 
firmelsen? 

Bibelselskabets 200-årsdag 
- også for os katolikker
Jubilæet markeres med en lang række aktiviteter over hele landet.

Tekst: Ulla Pinborg, Teresa Starzynski og Eva Vinther

KATEKESE Danskerne har i adskillige 
sammenhænge taget ved lære af 
svenskerne. Således har også Folkekirken 
valgt at lade sig inspirere af vore naboer 
på det voksenkateketiske område. Og 
hurra for det. Svenskerne har meget at 
byde på i liturgisk sammenhæng, og 
netop Voksenkatekumenatet hænger 
nøje sammen med fejring af riter. I Den 
katolske Kirkes Voksenkatekumenat fik 
man endda efter Vat. II. en fin messebog 
til brug for fejring af riterne, kaldet Ordo 
Initiationis Christianae Adultorum. Så 
vidt er de lutherske kirker rundt om i 
verden ikke gået, men sakramentaliteten 
er synlig i form af fire specielle fejringer 
under gudstjenester i årets løb.

Det er nu anden gang, svenske præster 
er inviteret til Danmark for at fortælle om 
og give inspiration til at få implementeret 

Vuxenkatekumenatet / Voksenvej til 
Tro, som man også kalder det (ikke at 
forveksle med Neo-katekumenatet). 
Denne gang var det sognepædagog, 
Susanne Lindström, formand for Den 
svenske Katekumenatsforening og pastor 
em. Margareta Sandberg. I Danmark 
gik denne indførende katekese for 
voksne under navnet Voksnes Indføring 
i Kristendommen/VIK, som 
mange har hørt om. I 
det meste af Europa 
benyttes udtrykket 
Voksenkatekumenatet 
eller Katekumenatet i 
flæng, men i Frankrig nøjes 
man med Le Cathecumenat, 
for der er nok ikke mange dér, 
som ikke har én eller anden ide 
om hvad det går ud på. Allerede 

i slutningen af 1950’erne havde det sin 
blomstringstid i Paris.

I Sverige er der heller ikke mange som 
ikke ved hvad Voksenkatekumenatet er. 
Her har den overvejende del af  stifterne 
indført Voksenkatekumenatet i menighe-
derne, og der er løbende uddannelse for 
interesserede på folkehøjskolen, Helsjön, 
i Halland.  Det er således for svenskerne 
en ganske fortrolig og menighedsintegre-
rende måde at leve et aktivt kristent liv 
på. Det tager udgangspunkt i menighe-
dens midte, som det gjorde i oldkirken og 
har som al anden katekese Kristus som 
centrum. For Voksenkatekumenatet er et 
forum, hvor dét at dele sine troserfaringer 
med andre står i centrum, et forum hvor 
man sammenholder Biblens /Evangelier-
nes fortællinger med egne livserfaringer, 
et ”nådens værksted” om jeg må citere én 
af vore dedikerede katolske prædikanter.

Lige netop denne form danner basis for 
en levende og engageret tro i hverdagen, 
fordi troen ikke kan leves alene, men 
nødvendigvis må deles. I og uden for 
menigheden. Oprindelig var det tænkt 
som en indførende katekese for ikke-
døbte (katekumener), men både i Den 
svenske Kirke og i Den danske Folkekirke, 
ser det ud til at få fodfæste som en 
indførende katekese i hvad kristendom 
er. Og mennesker, som har deltaget, bliver 
senere ”medvandrere” eller som vi kaldte 
det i VIK: ”støttepersoner” for andre 
og nye deltagere, døbte som ikke-døbte, 
konfirmerede eller ikke-konfirmerede.  

I Den katolske Kirke 
desuden for de ikke-
firmede og de som 
ønskede at skifte 
ritus eller kirkeligt 
tilhørsforhold.
På nuværende tids-

punkt har Voksenkateku-
menatet i Folkekirken godt fat 
i flere menigheder på Fyn med 

ca. 6 grupper, der har udgangs-

punkt fra Odense Domsogn. Sjælland er 
lidt længere bagud med et enkelt sogn på 
Amager. Men så skød der et langskud til 
Randers, hvor der nu er to grupper. Der-
for var der også god mening i at indbyde 
til en to- dages konference på Diakonhøj-
skolen i Århus i dagen 4.-5. april 2014. 
Og netop Fyn med sit nye ”Økumeniske 
Center for Kristen Spiritualitet” og det 
økumeniske Retrætecenter ”Ådalen” ved 
Randers, er klart blevet de seneste spiritu-
elle vækstcentre på danmarkskortet.

Ca. 25 mennesker, hvoraf de fleste 
er præster  i  folkekirken, men også fire 
frivillige ledere af voksenkatekumenats-
grupper, forkvinden for sammenslutnin-
gen af menighedsråd og undertegnede 
katolik deltog i to spændende dage med 
oplæg og workshops. Flere af præsterne 
arbejdede foruden med præstelige opga-
ver tillige med formidling i samspil med 
TPC i Løgumkloster. Marie Højgaard 
Thomsen, ph.d., holdt oplæg ud fra sine 
undersøgelser om Kirkens mangfoldig-
hed i hvad den udbyder og hvilke tiltag, 
der har etableret sig de senere år: ”Kirken 
– et åbent hus med mange indgange”.

Sandsynligvis ender disse dage ud 
med nedsættelse af en arbejdsgruppe på 
økumenisk basis, som det var tilfældet 
i Sverige, da Voksenkatekumenatet dér 
tog sin begyndelse i begyndelsen af 
90’erne. Her hentede også franciskanerne 
i Danmark væsentlig inspiration. Og 
yderligere inspiration bliver der at hente i 
de europæiske EUROCAT møder og i en 
fælles nordisk forening, der forhåbentlig 
ser dagens lys om ikke alt for mange år. 
For som alle var enige om: hvis jorden er 
tilstrækkelig gødet, kan sæden vokse.

Den Katolske Kirke i Danmark valgte 
at lukke for Voksenkatekumenatet 
foråret 2013, og således visner noget og 
andet gror. Og det som gror, har vi lov at 
glæde os over – specielt i denne påsketid, 
hvor det er et Halleluja til LIVET på den 
anden side af graven.

Grøde i Folkekirkens voksenkatekese
Rapport fra konference på Diakonhøjskolen i Århus 4.-5. april 2014.

Tekst og foto: Marianne Meyer, voksenkateket

Fra venstre Initiativtager Anne Birgitte Reiter, Susanne Lindström og Margareta 
Sandberg.
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Ildsjæl og foregangs-
mand på Grønland
Finn Lynge in memoriam.

Tekst: Mikaela Engell

NEKROLOG Multimennesket Finn 
Lynge sov fredag den 4. april stille ind i 
sit hjem i Qaqortoq i en alder af 80 år.

Finn Lynge var født og opvokset i 
Grønland, men konverterede som ung 
under et ophold i Danmark til katolicismen. 
Hans brændende engagement ledte ham 
mod præstegerningen, og han virkede 
som oblatpræst fra 1963 til 1976 – som 
den første og hidtil eneste grønlænder. 
Han var chef for Grønlands Radio 
KNR i perioden 1974-79 og medlem 
af EF-parlamentet for Grønland fra 
1979 og  til Grønlands udmeldelse af 
EF i 1985. Herefter virkede han som 
Udenrigsministeriets grønlandskonsulent 
og som Grønlands repræsentant i 
Bruxelles med titel af  ministerråd. I de 
sidste år af sin aktive karriere var han 
ansat som seniorrådgiver ved Grønlands 
Repræsentation i København.Finn 
Lynge blev udnævnt til æresdoktor ved 
Grønlands Universitet i 2013.

Efter sin pensionering vendte Finn 
Lynge hjem til sit elskede Grønland 
og slog sig ned i Sydgrønland, først i 
Narsaq og herefter i Qaqortoq. Her 
havde han også den lykke at møde sin 
sjælefrænde, Rie, som han blev gift med 

i 2005. Det er få mennesker forundt at 
kunne sætte afgørende præg på den tid, 
de har levet i. Finn Lynge var ildsjæl og 
foregangsmand, og en aktiv forkæmper 
for kultur, miljø og natur i Grønland. 
Han kæmpede for omverdenens 
forståelse for Grønlands særlige behov, 
og hans omfattende sprogkundskaber 
og evne til at kommunikere gjorde ham 
til en særdeles værdifuld ambassadør for 
landet.

Gardar Foundation
Sammen med tidligere landsstyrefor-
mand Jonathan Motzfeldt arbejde-
de Finn Lynge for, at der skulle udvikles 
et økumenisk valfartssted på det sted, 
hvor den første kristne kirke i Grønland 
– og dermed også den første kirke på det 
nordamerikanske kontinent - lå. Syd-
grønland er rig på kirkehistoriske min-
desmærker fra nordbotiden: den første 
kristne kirke i Brattahlid (Qassiarsuk), 
bispesædet i Gardar (Igaliko), Hvalsøy 
Kirke, Benediktinerklosteret i Uunnar-
toqfjorden.  I forbindelse med 1000-året 
for kristendommens indførelse i Grøn-
land blev der opført replikater af Tjod-
hildes Kirke og Erik den Rødes langhus i 
vikingetidens Brattahlid. Disse bygninger 
dannede rammen om Gardar Founda-
tion, som skulle bygge bro mellem den 
historiske kirke og det moderne, interna-
tionale kristne fællesskab. I 2005 afhold-
tes et økumenisk miljø-etisk seminar med 
international deltagelse, og i 2007 danne-
de  Qassiarsuk rammen om afslutningen 

på et symposium afholdt af organisation 
’Religion, Science and the Environment’, 
med deltagelse af  patriarken af Konstan-
tinopel Bartholomæus, som holdt andagt 
i rekonstruktionen af Thjodhildes kirke.  
Finn var ildsjæl, anfører, planlægger, bag-
stopper og aktiv deltager i disse arrange-
menter. Koblingen mellem tro, miljø og 
etik var et anliggende, der lå Finn stærkt 
på sinde: det troende menneskes ansvar 
overfor Gud og verden for en bæredygtig 
udnyttelse af den jord, vi har til låns.

Omfattende forfatterskab
Sideløbende med sine mange hverv havde 
Finn Lynge et omfattende forfatterskab, 
som afspejler hans levende engagement i 
emner som kultur, samfundsdebat, etik, 
medier, fangst, jagt, kirke og religion. 
Blandt de mange titler kan nævnes 
’Kampen om de vilde dyr’ (1990), som 
er et væsentligt indlæg i debatten om 
oprindelige folks ret til bæredygtig 
udnyttelse af de levende ressourcer. ’Den 
vanskelige tango’ (2002) beskæftiger 
sig med forholdet mellem Grønland og 
Danmark, og bogen ’En Narsaq huspostil’ 
er ”tanker om Gud til adspredelse og 
samling”. Finn Lynge nåede også at 
udgive sine umådeligt interessante og 
historisk vigtige erindringer ’Et langt liv 
på tværs’, hvis sidste bind udkom i 2013.

Dialog
Det er ofte faldet i Finn Lynges lod 
at være den, der nedbrød barrierer og 
overskred grænser.  Hvor mange viger 
tilbage for en diskussion af frygt for 
at lide nederlag eller ”tabe ansigt”, så 
Finn diskussionen og dialogen mellem 
mennesker som en mulighed for at blive 
klogere, og i de sjældne tilfælde blive 
klogere sammen ved at opnå en ny fælles 
erkendelse. Alle - uanset om man kendte 
Finn lidt, meget eller slet ikke - har nu 
hans omfattende forfatterskab, som man 
kan gå til, hvis man vil vide mere om dette 
særlige menneske og den tid der var hans.

Katolsk begravelse
Finn Lynge døde af et svigtende hjerte, 
men var åndfrisk til det sidste. Han 
havde nøje planlagt sin begravelse, og 
han havde ønsket, at den skulle finde sted 
i det Qassiarsuk, som stod ham så nær, 
og forestås af en katolsk præst. Således 
oplevede Brattahlid den første katolske 
begravelse i næsten 1000 år.

P. Christian Noval forestod den smukke 
højtidelighed ved replikatet af  Tjodhildes 
kirke, og Finn Lynge blev stedt til hvile 
med den smukkeste udsigt til fjeldene 
over Eriksfjord. I en solgul kiste, der 
afspejlede hans kærlighed til lyset og livet.

Finn Lynge vil blive husket med 
taknemmelighed og savnet af hjertet.  

Må han hvile i fred.

Kirken i Danmark

BIRKERØD Det store Kors var 
ophængt frit bag alteret. Korset er lavet 
af guldsmed Egino Weinert fra Köln, 
der også lavede korsvejen i kirken og 
et mindre kors i Sankt Hans kirke i 
Hørsholm. Korset blev skænket til 
kirken af Bruno Heim, apostolsk delegat 
i Skandinavien 1961-1969. Det er af 
emalje i en træramme på ca. 185 x 185 
cm.

Korset var ophængt med to store 
øskener i to wirer, fastgjorte helt oppe i 
tagrygningen. To gjorde blev ført gennem 

øskenerne og blev bundet til forlængelse 
af wirerne og holdt fast. Wirerne blev 
frigjort fra øsknerne.Orgelfirmaet Svend 
Hjorth Andersen fra Skævinge havde 
hjulpet med nedtagning af det gamle 
orgel og opsætning af det nye. Det hjalp 
også med opsætningen af korset.

Tre stærke personer fra Sankt Knuds 
menighed i Århus flyttede kassen fra 
våbenhuset til varevognen, hvor de røde 
stole fra Sankt Hans Kirke i Hørsholm 
allerede stod.

Afsked med korset 
i Den hellige Families Kirke
Det store kors tages ned og sendes til Sankt Knuds Kirke i Århus.

Tekst og foto: Ulla Pinborg

Øverst tv: En lille flok fra Den Hellige 
Families Kirke siger farvel til korset.

Ovenfor: Korset tages ned.

Til venstre: Sr. Annamaria fulgte, at 
korset blev stivet af og fastgjort i kassen 
og dækket med plastfolie.

Finn Lynge blev i 2013 udnævnt til 
æresdoktor ved Grønlands Universitet. 
Foto: Grønlands Selvstyre

P. Christian Noval forestod begravelsen af Finn Lynge, som fandt sted i nordbotidens 
Brattahlid. Foto: John Rasmussen.
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Præstefest i Aalborg
Pastor Judes 25 års 
præstejubilæum.

Tekst: Lillian Kristensen

25 ÅR Søndag den 30. marts var der fest 
i Aalborg, for pastor Jude fejrede sit 25 
års præstejubilæum. Fejringen startede 
allerede om lørdagen med messe og efter-
følgende sammenkomst i Frederikshavn, 
og søndag var der messe i Aalborg, hvor 
der var repræsentanter fra den ortodokse 
kirke og fra folkekirken.

Pastor Jude havde valgt temaet ’Se, jeg 
er Herrens tjenerinde. Lad det ske mig 
efter dit ord!’ – et tema, der passer godt 
til hans måde at være præst på.

Efter den festlige messe mødtes 
omkring 300 mennesker i skolens sal. Der 
var mange fra menigheden, der havde 
haft travlt med at stille borde op og lave 
mad til de mange mennesker.

Menighedsrådsformanden, sekretæren 
for tamilerne og skolelederen holdt alle 

tale, og den præstestuderende Gilberto 
sang for pastor Jude og alle de fremmødte 
og endelig, men ikke mindst, sang 
afrikanerne og involverede pastor Jude i 
den dans, der altid naturligt følger med 
deres sang.

Endelig blev den specielle disciplin 
’præstekast’ udført – det bestod i at Jude 

flere gange blev kastet op i luften – og 
heldigvis grebet hver gang!

Så gik turen til Hjørring for pastor 
Jude, hvor der igen var fejring.

Det var en træt, men glad præst, der 
vendte hjem til præstegården søndag 
aften. 

ADMINISTRATION Caritas Dan-
marks virksomhed er i de senere år 
stille og roligt vokset. Aktiviteterne 
både internationalt og nationalt er 
blevet styrket, og det er sekretariatet 
på Gl. Kongevej i København også. 
I alt er 18 personer ansatte inklusive 
tre studentermedhjælpere og en på 
deltid. Endelig er der også flere frivillige 
tilknyttet Caritas sekretariat, som nu får 
en ny ledelsesstruktur.

Resultaterne tæller
”Vi er meget taknemmelige for de mulig-
heder, vi gennem de senere år har fået for 
at styrke vores arbejde til gavn for fattige 
og nødlidende internationalt og for at 
kunne påbegynde et arbejde i Danmark. 
Det er resultaterne af vores arbejde, der 
tæller, og ikke antallet af  ansatte på se-
kretariatet. På den anden side kan arbej-
det ikke gennemføres uden et sekretariat 
og ansatte, der arbejder professionelt på 
at forvalte en omsætning på mere end kr. 
60 mio. årligt.” 

Det siger formanden for Caritas Dan-
mark, Christa Bonde, der i over to år 
har stået i spidsen for Kirkens humani-
tære organisation. Som skoleleder ved 
hun, hvor vigtigt det er med kvalificerede 

medarbejdere og en struktur, der passer 
til organisationen og dens arbejde. Det 
er generalsekretær Jann Sjursen, der skal 
gennemføre ændringerne som den øver-
ste ansvarlige for Caritas’ daglige ledelse, 
men formanden understreger, at ændrin-
gerne sker med bestyrelsens fulde tilslut-
ning. Christa Bonde siger:

Sekretariatet får ny ledelsesstruktur
”Det er vigtigt, at sekretariatet nu bliver 
tilpasset den størrelse, organisationen har 
i dag og får en struktur, hvor det ikke 
alene er generalsekretæren, der står med 
ledelsesansvaret. En administrationschef 
skal løfte den del af  ledelsesansvaret, 
der vedrører personale og økonomi, 
og vedkommende kan samtidig være 
stedfortræder for generalsekretæren.”

Generalsekretær Jann Sjursen oplyser, 
at organisationsændringerne umiddelbart 
sker inden for den nuværende personale-
normering, idet den administrative koor-
dinator, Bjarne Jørgensen, der har arbej-
det for Caritas i 16 år, fratræder senere på 
året. Udover administrationschefen, som 
forventes at tiltræde efter sommerferien, 
så er Jesper Juel Rasmussen og Dolores 
Halpin-Bachmann udnævnt til teamlede-
re med det daglige ansvar for henholds-

vis udvikling og nødhjælp. Teamlederne 
indgår således i Caritas’ samlede ledelses-
struktur.

Omsætning på kr. 60 mio.
Caritas er nu på den årlige finanslov med 
to bevillinger på henholdsvis kr. 29 mil-
lioner til udvikling og kr. 18 millioner 
til nødhjælp. For nødhjælpens vedkom-
mende skal evt. ekstraordinære bidrag 
til katastrofesituation lægges til – i april 
måned i år fik Caritas en bevilling på kr. 
7,75 mio. til hjælp til syriske flygtninge i 
Jordan. Hertil skal lægges bidrag på om-
kring kr. 6 mio. som Caritas årligt ind-
samler til konkrete projekter og for sikre, 
den grundlæggende drift af  organisatio-
ner. 

Selvom de fleste midler kommer fra 
udenrigsministeriet, så er de indsamlede 
midler helt afgørende ifølge Jann Sjursen:

”Det kan siges meget kort. Der ville 
ikke være et Caritas Danmark uden en 
solid støtte fra baglandet! Udenrigsmi-
nisteriet betaler ikke for den grundlæg-
gende drift af  organisationer, men kræver 
tværtimod med finanslovsbevillingerne 
nu direkte, at Caritas medfinansierer de 
udviklingsprojekter, som Danida støtter. 
Samtidig er det vigtigt med frie midler, 
som vi selv kan prioriterer til udvikling 
og til katastrofefond. 

Endelig vil det nationale arbejde være i 
vækst i de kommende år. Så vi skal samle 
flere penge ind.” 

Det sker 
i bispedømmet
Maj
Lørdag 3. kl. 14.30-17.00: Voksenkatekese: 
Tema: Den hellige Birgitta, v/ sr. Aloisia, 
O.Ss.S. Sted: Sankt Ansgars Kirkes menig-
hedslokaler, Bredgade 69, Kbh. Kr. 40,- til 
materialer, kaffe og te. Slutter med messe kl. 
17.00

Onsdag 7. kl. 18.00: Taksigelsesmesse i 
forbindelse med helgenkåringerne af pa-
verne Johannes XXIII og Johannes Paul II. 
Celebrant biskop Czeslaw Kozon. Messen 
afholdes med dansk, polsk og italiensk liturgi 
og sang. Sted: Sankt Ansgar Kirke, Bred-
gade, Kbh.

Torsdag 8. kl. 20.00-23.00: Natkirke, Sa-
kramentskirken, Nørrebrogade, Kbh. for alle 
interesserede. Der er mulighed for tilbedelse, 
personlig forbøn, for at tale med en af medar-
bejderne, eller blot for at nyde stilheden og 
roen i kirkerummet. Man kan komme og gå 
som det passer. Aftenen slutter med sakra-
mental velsignelse ca. 22.45.

Fredag 9. kl. 18.00-19.30: ”Åben dør”. 
Personlig forbøn og samtale, v/ pastor Lars 
Messerschmidt m.fl., Sted: Jesu Hjerte Kirkes 
Menighedssal, Kbh. 
Info: www.forsoningsoghelbredelsesmesse.
dk

Lørdag 10. kl. 11.00 indbyder Skt. Nikolaj 
kirke, Kirkegade 58, Esbjerg, alle interessere-
de til den årlige procession gennem Esbjerg. 
Vi starter i kirken kl. 10.00 med tilbedelse og 
rosenkrans og kl. 11.00 starter selve proces-
sionen. Efter processionen er der fællesspis-
ning i haven.

Mandag 19. kl. 19.00-21.00: Foredrag – 
hvad er Kirken? v/ p. Lars Messerschmidt 
m.fl. Sted: Jesu Hjerte Kirkes menighedssal, 
Stenosgade 4 A, Kbh. V. 
Info: www. forsoningsoghelbredelsesmesse.
dk

Mandag 21. kl. 19.00-20.00: Meditationsaf-
ten, derefter kaffe og te. Sted: Strandvejen 
91, Kbh. Ø

Søndag 26.: Årets valfart til Åsebakken. Se 
annonce.

Juni
Søndag 1.: Årets valfart til Øm. Se annonce.

Lørdag 7. kl. 14.30-17.00: Voksenkatekese: 
Tema: Temperaturen på Kirken, v/ Andreas 
Rude. Sted: Sankt Ansgars Kirkes menig-
hedslokaler, Bredgade 69, Kbh. Kr. 40,- til 
materialer, kaffe og te. Slutter med messe kl. 
17.00

Første og sidste onsdag i måneden 
kl.17.30–19.30: Hjælp til misbrugere og 
pårørende ved den katolske organisation Ce-
nacolo. Rådgivningen finder sted i Bredgade 
69 A, Kbh. K. Tlf.: 51 53 41 60

Skt. Thomas Fællesskabet inviterer til euka-
risti, lovprisning og katekese. Sted: Oratoriet, 
Vor Frue Kirke, Ryesgade 26, Aarhus C. Info: 
p. Herbert, SJ 87 30 70 42 eller 24 27 86 89, 
eller Jan Zieleskiewicz 50 29 13 57, 
e-mail: johny.zet@gmail.com
Datoer: onsdage 14/5, 21/5, 28/5, 11/6, 18/6 
og 25/6, kl. 19.00-21.00

Skt. Thomas Fællesskabet inviterer til tilbe-
delse, Sakramentet udstilles. Intentionen er 
messen for de syge, der afholdes 1. onsdag 
i måneden. Sted: Vor Frue Kirke, Ryesgade 
26, 8000 Aarhus C. Datoer: fredage 2/5 og 
30/5, kl. 19.00-24.00.

Messe med forbøn for de syge afholdes 
hver den 1. onsdag i måneden kl. 19.00-
21.00, sted: Vor Frue Kirke, Ryesgade 26, 
8000 Aarhus C. Datoer: 7/5 og 4/6.

MobilKirke 1. og 3. torsdag mellem kl. 
20.00 og 22.00. Der er mulighed for samtale, 
forbøn, velsignelse, samt kaffe og kage. Mo-
bilkirken står på Gammel Torv i København. 
Alle er velkomne.

Kirken i Danmark

Unge skal bygge bro
Nyt pilotprojekt for unge 
Caritasambassadører.

Tekst: Caritas

UDVIKLINGSARBEJDE Til efteråret 
skal to unge rejse ud for Caritas Danmark 
og opholde sig en måned i et af  de pro-
gramlande, hvor organisationen arbejder. 
Her skal de få viden og indsigt i, hvordan 
Caritas Danmark arbejder, og hvilke re-
sultater fattige bønder opnår med udvik-
lingsindsatsen. Ideen er også, at de skal 
møde andre unge og fortælle om danske 
forhold. Tilbage igen i Danmark skal de 

så på mødetourné over det ganske land 
for at fortælle om, hvad de har oplevet.
”Caritas prøver til stadighed at gå 
nye veje i forhold til at oplyse om 
udviklingsarbejdet. Vi har gennemført 
fairtradebruncher, haft ”besøg fra syd” 
og er igen i år med i Verdens Bedste 
Nyheder.” Det siger generalsekretær Jann 
Sjursen, der fastslår, at det alt sammen er 
blevet gennemført i et tæt samarbejde med 
katolske skoler og sogne. Han fortsætter:
For unge i DUK

”Nu vil vi gerne afprøve et nyt 
pilotprojekt ved at inddrage unge, der 
er blevet færdige med gymnasiet, i vores 
oplysningsarbejde. De unge brobyggere 
får garanteret selv en oplevelse for livet, 

men jeg er sikker på, at de også vil være med 
at give andre et godt førstehåndsindtryk 
af Caritas udviklingsarbejde.”

Sjursen henviser til stillingsopslaget 
på Caritas’ hjemmeside. Han lægger 
ikke skjul på, at håbet er, at DUK’ere og 
andre unge med tilknytning til Kirken 
vil finde det spændende at arbejde for 
Caritas i efteråret fra 1. september og 
søger stillingen. De Unge BroByggere vil 
naturligvis bliver godt forberedt på rejsen 
og opgaverne, der venter dem.  Indsatsen 
bliver honoreret med et månedligt beløb 
på SU-niveau samt med rejser og ophold 
betalt.

Ny ledelsesstruktur hos Caritas
Administrationschef skal tage sig af personale og økonomi.

Tekst: Caritas

Foto: Joy Sebastian.
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Katolsk Medie Forum på vej 
mod succes!
KMFs medlemstal er øget med mere end 20 %! Tak og 
velkommen – også til jer, som ikke har nået det endnu.
Og hvor er det nødvendigt! Efter brødrene Prices 
skandaløse madudsendelse fra Rom, som bevæger 
meget tæt på en anmeldelse efter straffelovens § 140 
om blasfemi, bevidstgøres vi om, at der til stadighed 
sker en synliggørelse af djævelens håndlangere. I 
denne udsendelse under Danmarks Radios Public 
Service vinger var det så Den katolske Kirkes troslære, 
som skulle forhånes og latterliggøres. Derfor har jeg 
naturligvis også på KMFs vegne sendt en direkte kritik 
samt en række spørgsmål til DRs ledelse.

Men – skal det have vægt, så bør vi være mange 
flere, som støtter KMFs arbejde, der jo omfatter såvel 
radio- som tv-produktioner. Og tro mig – vi kan påvirke 
fremtidens etiske niveau. For KMF sidder med i alle 
de fora, som er væsentlige, ligesom vi også i øjeblikket 
arbejder målrettet i vores landssammenslutning, SLS af 
lytter og seerorganisationer i Danmark, på at påvirke 
vore folkevalgte mediepolitikere før en ny medieaftale 
vedtages op til sommerferien.

Katolsk Medie Forums fornyelsesudvalg arbejder 
pt. målrettet på at revitalisere KMF og forelægger 
en omfattende pakke af ændringsforslag for 
hovedbestyrelsen inden sommerferien. Herefter er vi 
klar til for alvor at tage fat ude i sognene såvel som i de 
centrale dialogfora ved DR, TV2 m.m.

Men din opbakning er afgørende, så send din 
indmelding til svenningogbritta@gmail.com. På 
forhånd tak!
Svenning Ravn, landsformand, 2450 Kbh SV 

Menighedsrådsvalg 2014 —
katastrofalt!
Danske katolikker sætter ny rekord,for ingen engagement 
ved menighedsrådsvalget!

Stemmeprocent for Skt. Ansgar, Domkirke: 7,8 %
Stemmeprocent for Vor Frue, Aarhus: 6,2 %
Hvad er der galt?  Der bliver rig lejlighed for præster 

og menigheds råd at analysere disse tal. Det kan kun 
blive bedre. 

Men måske det er en afspejling, af  den generelle lige-
gyldighed der er i kirken. Så vor Pave Frans, som opfor-
drer til en ny evangelisation, med glæde og begejstring, 
er højst påkrævet.
Klaus Aarup, 8541 Skødstrup.

Den kommende 
familiesynode
Som bekendt udsendte Vatikanet i efteråret et 
omfattende spørgeskema om familie- og samlivsformer, 
som også lægfolk blev opfordret til at besvare. Det var 
en ny fremgangsmåde, som tydeligvis ikke huede alle 
hverken i Vatikanet eller blandt biskopperne. Mange 
spørgsmål var uklart formuleret, andre var umulige at 
besvare, og atter andre krævede indsigt i klassisk filosofi 
med dens teorier om begrebet naturret. Der var desuden 
uanstændig kort tid til at besvare det, så efter at være blevet 
oversat fra engelsk valgte vort bispedømme kun at sende 
det ud til præsterne, menighedsrådene og medlemmer af 
pastoralrådet. Lægfolk fik allernådigst lov til at besvare 
det, men skulle i så fald sende deres svar, skrevet på et 
af  hovedsprogene, direkte til synodesekretariatet i Rom.

Og hvad blev så resultatet? 21 præster har helt eller delvist 
besvaret det. Det samme har 10 menighedsrådsformænd 
og 9 medlemmer af pastoralrådet. Når man ved, at der 
er 78 præster og 45 menigheder i bispedømmet, kan 
besvarelsesprocenten ikke siges at være imponerende. 
Repræsentativt er tallet i hvert fald ikke. Men derfor 
kunne det være nok så interessant at se, hvordan 
spørgsmålene er blevet besvaret. Derfor vil jeg opfordre 
biskoppen til at offentliggøre svarene, således som 
biskopperne har gjort det i Storbritannien, Tyskland 
og til dels i USA. Skal der flere penge i bispedømmets 
kasse, må engagementet i sognene øges. Skal det lykkes, 

må der foregå en debat og diskussion blandt menige 
katolikker og en forudsætning for den er igen, at man 
få de rette informationer. Ikke kun i denne sag, men i 
alle forhold vedrørende vor kirke. Jo tættere biskoppen 
holder kortene ind til kroppen, desto større er risikoen 
for, at vor kirke visner hen og dør.
Kaare Rübner Jørgensen, 2000 Frederiksberg

Intetsigende svar
I sidste nummer af Katolsk Orientering bragtes en 
artikel af  undertegnede vedrørende udviklingen i 
forsøget på at få opkrævet kirkebidrag gennem det 
offentlige skattevæsen, ligesom det sker for folkekirkens 
vedkommende.

Selvom jeg i mit indlæg, som strakte sig over en 
hel spalte, stillede adskillige helt konkrete forslag og 
spørgsmål til problematikken, fik jeg af bispedømmets 
informationschef, Niels Messerschmidt, et intetsigende 
svar på fem linier, som overhovedet ikke indeholdt nogen 
form for substans og dermed stillingtagen til mine rejste 
spørgsmål. Tværtimod var det mere end nærliggende at 
interpretere det lakoniske svar som: ”Bland dig udenom, 
og betal dit kirkebidrag!”

Ifølge Niels Messerschmidts svar arbejder man videre 
med problematikken, idet der er nedsat en arbejdsgruppe 
under Danske Kirkers Råd. Men hvorfor nu det? Er det 
nu pludselig nødvendigt at blande dette råd ind i arbejdet 
med at få oprettet en kirkeskatteopkrævningsordning 
som folkekirkens? Efter de oplysninger, som hidtil er 
sluppet ud til lægfolket, var man lige på stregen til at 
få en opkrævningsordning gennemført, da den tidligere 
skatteminister fra Venstre, Kristian Jensen, efter pres 
fra Dansk Folkeparti med et pennestrøg annullerede 
ansøgningen. Man havde med andre ord stort set 
færdigforhandlet ansøgningen og kunne derfor vel også 
nu genoptage sagen på det stadium, hvor man befandt 
sig for adskillige år siden. Eller med andre ord: Hvorfor 
skal der nu snakkes og snakkes i Danske Kirkers Råd? 
Kan eller vil vores egen katolske kirke ikke mande sig 
op til at forhandle ansigt til ansigt med den nuværende 
regering om en opkrævningsordning? Er det viljen eller 
handlekraften, der mangler? Men uanset, hvad der måtte 
være tilfældet, er det utilstedeligt og uacceptabelt, at man 
fra Kirkens ledelses side åbenbart mener, at lægfolket 
bare skal betale kirkebidrag/det fulde kirkebidrag, uden 
at man på nogen måde er forpligtet til at informere de 
betalende medlemmer om, hvad der sker, og om der 
overhovedet sker noget? Måske er det også netop denne 
manglende transparens, der er grunden til, at for få 
vælger at betale kirkebidrag.

Med Kirkens mere end miserable økonomiske situation 
in mente kunne man nok med god ret forvente mere 
handlekraft fra Kirkens ledelses side i forsøget på, via en 
offentlig kirkeskatteopkrævningsordning, at eliminere 
underskuddet på finanserne og dermed også sågar skabe 
økonomisk råderum til gavn for præster, lægfolk og idet 
hele taget vores fælles kirke. 

Men muligheden herfor er kun til stede, såfremt 
man fra Kirkens ledelses side kender sin besøgelsestid 
og udnytter den nuværende parlamentariske situation. 
Et ikke helt uvirkeligt scenarium er som bekendt, at vi 
om godt og vel et års tid muligvis får en regering ledet 
af Venstre med Dansk Folkeparti som parlamentarisk 
grundlag. Og i så tilfælde vil det svide ret så eftertrykkeligt 
til Kirken, at man valgte at snakke og snakke i Danske 
Kirkers Råd i stedet for at handle i rette tid! Der er nu 

gået knap tre år, siden den nuværende regering tiltrådte, 
og disse tre år er angiveligt også blevet anvendt til snak 
og snak og atter snak. Og intet er åbenbart sket! Og sker 
der intet inden for det næste års tid, og får vi en borgerlig 
regering støttet af  Dansk Folkeparti, tør jeg med vished 
røbe svaret på en til den tid indleveret ansøgning: Det 
bliver et stort, overbevisende og definitivt NEJ!  
Jørn Arpe Munksgaard, 6230 Rødekro

Katolsk Orientering
Indlæg til Katolsk Orientering nr. 7, som udkommer 

fredag den 23. maj 2014
skal være redaktionen i hænde senest 

 mandag den 5. maj 2014

Indlæg til Katolsk Orientering nr. 8, som udkommer 
fredag den 13. juni 2014

skal være redaktionen i hænde senest 
 mandag den 26. maj 2014

Venlig hilsen Redaktionen

www.katolskorientering.dk
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Sankt Andreas ^^ ^ 
Bibliotek og 1|&
Antikvariat

Tirsdag og torsdag 10-12 og 13-16.45
Onsdag og fredag 10-12 og 13-16
Mandag lukket. bibliotek@katolsk.dk

Tlf: 33 55 60 90

Vanløse Begravelsesforretning
Jyllingevej 8 • 2720 Vanløse

Deres lokale bedemand siden 1940...

Steen Jørgensen Mariette Jørgensen

38 71 75 01
Ring og aftal et møde enten 
i Deres hjem eller hos os.
Vi træffes også aften, 
weekend og helligdage.

Kastrup Begravelsesforretning
Telefon 32 55 55 55

Døgnvagt

Bedemand Michael Riis 
Amagerbrogad el 55

Dragør Bcgravchcsforrctning ■ Telefon 32 5 3 06 2 9
Taastnjp Begravelsesforretning ■ Telefon 43 99 19 19

www.v-lm.dk

Organiseret
4 bedemand,

K tilknyttet
/ garantiordning,
/ v/ Steen Jørgensen

tøfe

Biskoppens 
kalender . +
Maj
Torsdag 1. kl. 10.00: Præsterådsmøde
Fredag 2. kl. 16.00: Firmelse i Slagelse
Lørdag 3. kl. 10.00: Firmelse i Næstved, kl. 16.00:
Jubilæum i Roskilde
Søndag 4. kl. 10.00 og kl. 13.00: Firmelse i Sankt
Annæ Kirke
Mandag 5. kl. 15.00: Repræsentantskabsmøde -
Kristeligt Dagblad
Tirsdag 6. kl. 16.30: Møde i Forretningsudvalget
Onsdag 7. kl. 10.00: Møde i Biskoppeligt Råd
Torsdag 8. kl. 10.15: Møde i Økonomisk Råd
Fredag 9. kl. 17.00: Firmelse i Kalundborg
Lørdag 10. kl. 10.00: Firmelse i Aarhus
Søndag 11. kl. 15.00: Kirke- og alterinvielse i Ran
ders
Mandag 12.-torsdag 15.: COMECE, Rom
Fredag 16. kl. 10.00: Firmelse i Esbjerg
Lørdag 17. kl. 10.00: Firmelse i Herning, kl. 16.00:
Firmelse i Frederikshavn
Søndag 18. kl. 10.00: Firmelse i Aalborg, kl. 16.00:
Firmelse i Hjørring
Torsdag 22. kl. 9.00: Messe for medarbejderne på 
Gl. Kongevej
Lørdag 24. kl. 10.30: Firmelse for Sankt Mariæ sogn, 
Frb. i Jesu Hjerte Kirke, Kbh. V, kl. 16.00: Firmelse i 
Ringsted
Søndag 25.: Valfart til Åsebakken
Tirsdag 27.-fredag 30.: Katholikentag i Regensburg
Lørdag 31. kl. 11.00: Firmelse i Horsens

TELEFONLINIE 
SOS FORBØN

Ønsker du forbøn, et lyttende øre, 
et ord fra Jesus og en velsignelse 

så ring: 75 18 18 08
Torsdag, fredag

og lørdag kl. 20.00-23.00 hele året

Ord på Vejen
Katolsk tidsskrift med prædikener 
til hver søndag
Årsabonnement kr. 190,- kan 
bestilles på tlf. 28 18 47 25 og 
e-mail: kontakt@katolik.dk

Hjælp med at sikre Kirkens 
beståen
- også når du er borte

Ubeskåret støtte

www.vincentgrupperne.dk

Du kan støtte Kirken ved at betænke den i dit testa
mente.

Arv til Kirken er fritaget for alle afgifter og går derfor 
ubeskåret til Kirkens arbejde.

Læs mere på www.katolsk.dk eller ring til

Torben Møller
Katolsk Bispekontor
Telefon 33 55 60 11

Martin Ryom
- en katolsk bedemand

T 39 29 60 08
Lykkesholms Allé 9A | 1902 Frederiksberg C

• Arv og 
Testamenter

• Ægtepagter
• Familiesager
• Dødsboer
• Køb af ejendom 

i Danmark og 
udlandet.

Advokat Sandra Moll

Telefon: 31 35 35 60
Fax: 31 73 25 84
E-mail: sandra@moll.dk

LOPPEMARKED I SKT. KNUD LAVARD
Kælderen under kirken skal tømmes for loppemarkedsting, 
og samtidig sælges resterne af tingene efter nedlæggelsen 
af Den Hellige Families Kirke i Bistrup.

Der skal derfor holdes loppemarked den 18. maj efter messen 
kl. 11.00.

Indsamlede penge går til Caritas.

ØMvalfart
Søndag den 1. juni 2014 MAGLEÅS

“Forkynd Evangeliet for 
al skabningen”

(jf. Mk. 16,15)

PROGRAM

Kl. 11.00
Indledning og valfartsvandring fra Ømborgen.

Kl. 12.30
Pause - Tilbedelse - Underholdning.

Kl. 13.00 - 14.00:
Mulighed for skriftemål i kirken

Kl. 13,30:
Biskoppen møder årets 1. kommunikanter.

Kl. 14.30:
Højmesse ved biskop Kozon.

Katolsk Lejrcenter 
Lindholmvej 11-13, Emborg 
8680 Ry 
www.omborgen.dk

Katolsk Orientering 
www.katolskorientering.dk

KURSUSCENTER

FAMILIEUGEN 2014
Søndag den 6. juli kl. 14.00 - lørdag den 12. juli kl. 14.00 
Familieugen henvender sig til familier af alle slags, store som 
små fællesskaber.
Tema: VAND
På årets familieuge vil vi arbejde med vand som element. 
Både fysisk, psykisk og åndeligt er vand livgivende. Vand er 
forudsætning for liv, men vand har også skræmmende kræfter. 
Emnet vil blive tematisk belyst for både børn og voksne.
Udflugt, værksteder, grillaften mm.
Lederteam: Pastor Allen Courteau, sr. Hildegard Doods, 
Kirsten Poulsen, Felicity Pors, Camilla Janning, Pia Kelly. 
Voksne kr. 2.185,- Børn 8-15 år kr. 1.395,- Børn 3-7 år kr. 
625,-

MAGLEÅSUGEN 2014
Mandag den 4. august - søndag den 10. august.
En uge for seniorer i dejlige omgivelser.
Tema: Trosbekendelsen
Foredrag, musik, litteratur og kunst.
Samvær i troen men også udflugt, film og grillaften med 
gæster.
Lederteam: Lisbeth Poulsen og Bent Jensen.
Pris kr. 2.960,-

Tilmelding og yderligere oplysninger:
Sekretariatet, Magleås Kursuscenter
Høsterkøbvej 6, 3460 Birkerød
Tlf.: 45 81 07 15 - www.magleaas.dk

Retræten for mænd 2014

afholdes hos Sankt Hedvig Søstrene på Dalum Kloster 
Dalumvej 105, 5250 Odense SV

mandag den 11. til fredag den 15. august

Retræteleder: Pater Paul Marx, O.M.I
Pris: kr. 1.200,-

Tilmelding: Jaime Morales. Tlf. 31 44 31 10
Eller e-mail: jaime@mail.dk

Bispedømmets hjemmeside 
www.katolsk.dk

Bønnens Apostolat

Maj
- For at medierne må være midler til tjeneste for 
sandhed og fred.

- For at Maria, Evangeliseringens Stjerne, må 
lede Kirkens mission med at forkynde Kristus for 
alle folkeslag.
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Gerninger”.  Et ’mirakel’ er vel det bedste 
ord, vi har for at italesætte Guds nærvær 
og indgriben. Sådan kan man i hvert fald 
godt fortolke det. I Peter Seewalds: Gud 
og verden, interviewbogen med Joseph 
Ratzinger, nu pave emeritus, sagde Bene-
dikt om mirakler: ”Det kommer ikke an 
på, om vi anerkender en eller anden usæd-
vanlig begivenhed som et mirakel.

Det handler om, at Gud er og forbliver 
Gud. Og at han også fremover, på den 
måde, han selv vil, og som er god for ver-
den, og når han vil, kan give sig til kende i 
verden som skaber og Herre”. Amen. 

Hvad man end tror og synes om mi-
rakler, så er det i denne ydmyghedens 
tjeneste, at de to tidligere paver er blevet 
helgenværdige. Lad os pege på nogle vig-
tige træk, der kendetegner de to historiske 
personligheder, og som måske også peger 
fremad. 

Pave Johannes XXIII: den ‘Gode 
Pave’
De italienere, der kan huske Johannes 
XXIII, kalder ham altid for den ”gode 
Pave”.  Han er husket af alle som en 
smilende og varm personlighed, der på 
spontan vis vandt folks hjerter. Min gode 
ven, vinbonden Antonio på 87, har altid 
fortalt mig, at han var den bedste pave no-
gensinde, og sådan siger mange italienere 
stadig i dag. 

Pave Johannes XXIII blev født som 
Angelo Giuseppe Roncalli, den 25. no-
vember 1881 i den italienske by Sotto il 
Monte. Han var det fjerde ud af 13 børn 
i en ydmyg bondefamilie. Det var denne 
medfødte ydmyghed, Roncalli senere bar 
med sig ind i paveembedet. Han kom i en 
ung alder på præsteseminarium og blev 

som 24-årig præsteviet i 1904 i Rom. I 
1905 blev han sekretær for biskoppen af 
Bergamo, den egentlige start på en lang 
kirkelig karriere.

Første Verdenskrig vendte op og ned 
på Roncallis liv. Han kom ikke i kamp, 
men blev indsat ved diverse militærho-
spitaler i Norditalien. Her kurerede han, 
fysisk og åndeligt, tusindvis af de sårede 
soldater der blev sendt hjem fra fronten. I 
1916 blev han forfremmet til sekondløjt-
nant og derefter udnævnt til feltpræst ved 
Bergamo hospitalet. Roncalli var yderst 
aktiv gennem hele krigen og prøvede på 
at holde fast i kulturens vigtighed.  Gen-
nem litteratur, musik, teater og religiøse 
ceremonier, som han utrætteligt fejrede 
hvorend han kunne, forsøgte han at holde 
ånden oppe blandt soldater og den civile 
befolkning.

I 1925 blev Roncalli udsendt til Bulgari-
en, hvilket blev indledningen til en række 
betroede hverv for Vatikanet uden for Ita-
lien. Udover det lange ophold i Bulgarien, 
varetog han 1925-53 diplomatiske poster 
som pavestolens repræsentant i Istanbul, 
Athen, Paris og ved UNESCO. Perioden 
var afgørende på mange måder. Ron-
calli lærte bulgarsk og kom i tæt dialog 
med andre religioner og verdenssyn, ikke 
mindst via mødet med de ortodokse kir-
ker og Islam. Han var en glimrende diplo-
mat. Hans åbenhed over for den religiøse 
pluralisme skulle senere blive afgørende 
for Kirken. Roncalli var særdeles aktiv 
i Tyrkiet og Grækenland under 2. Ver-
denskrig for at redde de derboende jøder. 
Franz von Papen, Nazitysklands ambas-
sadør i Ankara under krigen, estimerede 
at mindst 24.000 jøder havde reddet livet 
ved Roncallis direkte indgriben. Kort for 

sin død spillede han, som pave, en vis rolle 
i løsningen af Cubakrisen 

I 1953 blev Roncalli kardinal ærkebi-
skop og patriark af Venedig. Han blev 
kendt som en jævn og særdeles ligefrem og 
ikke mindst social bevidst gejstlig og var 
stolt af sin jævne opvækst. Da han i 1958, 
som 77-årig, blev valgt til pave, blev han 
opfattet som en overgangsskikkelse, der 
kunne give kirken tid til at finde en yngre 
pave, som kunne bringe den ind i en ny tid 
efter den markante og autoritære Pius d. 
12. Pavenavnet var en lige så stor overra-
skelse som udnævnelsen. Johannes havde 
ikke været i brug siden 1400 tallet, hvor 
en ”antipave” havde misbrugt navnet; det 
var i mellemtiden blevet fast tradition at 
en pave skulle hedde ”Pio”. Det var som 
om Roncalli ville have navnet Johannes 
tilbage til kirken, en symbolsk heling af 
historiske skismer. 

Et af de første besøg han foretog sig 
uden for Vatikanets mure var til fængslet i 
Rom, Regina Coeli, den 26-12. Her sagde 
han de berømte ord: ”Eftersom I ikke kan 
komme til mig, så kommer jeg til Jer”. Ju-
len havde bragt velsignet bud. Han aede 
blidt en af fangerne der kastede sig for 
hans fødder, en næsten utænkelig gestus 
for en pave. Det var første bevis på en helt 
ny jordnær og medmenneskelig måde at 
fortolke paveembedet på.

Nytænkningen var ikke blot ceremo-
niel. Fra 1960 udnævnte han en række 
kardinaler fra blandt andet Afrika, Filip-
pinerne og Japan. I 1962 gennemførte han 
den første helgenkåring af en sort katolik, 
peruvianeren Martin de Porres, søn af en 
tidligere afrikansk slave. Det var sym-
bolsk på mange måder, midt i afkolonia-
liseringens afgørende periode, og vidnede 

igen om beslutsomhed og fremsyn. 
Endnu vigtigere var det, at Johannes 

XXIII straks overrumplede alt og alle ved 
at indkalde til Det andet Vatikankoncil, 
hvis opgave skulle være en ajourføring, 
aggiornamento, af Den katolske Kirkes 
liv og lære. Han knyttede store økume-
niske forhåbninger til koncilet, som han 
regnede med kunne gennemføres på tre 
måneder. Det blev til tre år i stedet for, og 
han nåede ikke selv at se forhandlingerne 
til ende. Men vi husker ham for koncilet 
og af gode grunde: det store kirkemøde 
blev på alle måder banebrydende for mo-
derniseringen af Kirkens teologi og li-
turgi. Dagsordenen var Kirkens rolle i en 
moderne tid. Johannes XXIII satte pro-
gressive universitetsteloger til at udarbej-
de forberedelsespapierne. Kirken skulle 
nu tage samtalen op med andre religioner, 
politiske ideologier og den moderne kul-
tur. Det skulle ikke udtale fordømmelser, 
men gennem en positiv fremstilling kom-
me andre kirkesamfund i møde. Joseph 
Ratzinger var en aktiv deltager og spillede 
en vigtig rolle for de reformvenlige kræf-
ter. Og allerede her hænger historierne om 
de to kommende helgener sammen. Det 
var nemlig ved som ung biskop at deltage 
i koncilet, at Karol Wojtyla for alvor blev 
introduceret til mange af de udfordringer, 
som Kirken står over for i den moderne 
verden.

Johannes XXIII blev ingen overgangs-
pave, men en brydningsfigur, der holdt 
fast i det essentielle, og huskede Kirken på 
de urokkelige rødder, hvorfra al fornyelse 
må springe. Trods sin korte tid på pave-
stolen blev han dermed en af de mest be-
tydende paver i moderne tid. Pave Johan-
nes XXIII døde af kræft den 3. juni, 1963. 

Eftertanker
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KIRKEHISTORIE Vi husker stadig det 
spontane råb der spredtes med vindenes 
hast i april 2005, da Karol Wojtylas død 
havde samlet alverden i den evige by: 
”Santo subito!”, ”helgen straks!”. Millio-
ner af mennesker stimlede sammen i en 
sørgende andagt, der på forunderlig vis 
også blev til en fejring. Aldrig har tre mil-
lioner pilgrimme blandet med Roms tre 
millioner ellers så larmende indbyggere 
været så stille. Alle smilede sagte til hinan-
den på gaden. Romerne holdt helt op med 

at dytte i hornet. ”Santo subito” var et 
spontant krav. Helt subito blev det ikke, 
men næsten. Den 1. maj 2011 blev Ka-
rol Józef Wojtyla saligkåret af Benedikt 
XVI. Den 3. juli 2013 tilskrev kardina-
lerne Johannes Paul II det andet mirakel, 
der i princippet er nødvendigt for, at de 
kan anbefale paven at kanonisere en sa-
ligkåret person. Således anbefalede de Jo-
hannes Paul II som helgen til Pave Frans, 
som den 5. juli 2013 underskrev dekretet, 
der godkendte kardinalernes mirakeltil-

skrivning. Wojtyla får dermed helgensta-
tus på rekordtid, blot ni år efter sin død. 
Men hvis ikke Wojtyla skulle slå rekorden 
på tid, hvem så? Angelo Roncallis helgen-
kåring er også usædvanlig, for Johannes 
XXIII har nemlig kun et mirakel på sin 
CV. Men han tog initiativet til det Andet 
Vatikan Koncil. Og det var også lidt af et 
(verdsligt) mirakel. 

Hvad skal man mene om denne dob-
belte helgenkåring? Den verdslige presse 
har ikke meget tilovers for en ceremoni, 
der bygger på mirakler som kirken selv 
godkender og ”videnskabeligt” doku-
menterer. Mange ser det hele som endnu 
et bevis på kirkens ”umoderne” karakter. 
Johannes Paul II valgte i 1983 at afskaffe 
den såkaldte promotor fidei, troens for-
kæmper (bedre kendt som djævlens advo-
kat) der siden 1587 havde haft til opgave 
at rejse indvendinger mod en aspirerende 
helgen. Det førte til 1.338 saligkåringer, 
51 kanoniseringsceremonier, og 482 nye 
helgener i løbet af de 27 år som pave - 

dobbelt så mange som i de foregående 
400 år. Kritikere peger på, at kirken bru-
ger disse kåringer som PR -instrument. 
Er der gået inflation i helgenbegrebet? Er 
det hele noget pop? 

Meget kommer an på, hvad vi mener 
med mirakler, og hvad vi forstår ved en 
helgen. Tror alle katolikker på mirakler? 
Nej, ikke på den måde, nødvendigvis. Men 
hvad er et mirakel? Ordet kommer fra la-
tin, ’miraculum’, fra ’mirari’, som betyder 
at se - nærmere bestemt, at lade sig selv 
rive med i en undrende-begejstrende an-
erkendelse af en gudsbestemt begivenhed: 
en form for salig forbløffelse. Den indo-
europæiske rod for ordet er *smei, som 
betyder at smile. Når vi fejrer en helgen 
fejrer vi ikke blot en persons hellige ger-
ninger: dybest set er det en smilende fej-
ring af den forunderlige, ufattelige gave 
som livet er, som den også tiltales i Sal-
merne (39:14). ”Jeg vil takke dig, fordi jeg 
er underfuldt skabt; underfulde er dine  
 Fortsættes nedenunder ▶

Miraklernes tid er ikke forbi: Johannes Paul II 
og Johannes XXIII bliver helgenkåret.
Den 27. april 2014 var en historisk dag for Den katolske Kirke. Johannes 
Paul II og Johannes XXIII blev helgenkåret. Det var en fest og en fejring. 
Men det var også en glædesdag med historisk tyngde, der på forskellig 
vis markerede kirkens fortid, nutid - og måske fremtid.

Tekst: Lektor Bjørn Thomassen RUC

Artiklen fortsætter i nr. 7 med et portræt af Johannes Paul II
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VATIKANET I morgen den 24. maj 
starter pave Frans det med spænding 
imødesete besøg i det hellige land. 
Besøget starter i Jordans hovedstad, 
Amman, hvor paven blandt andet vil 
fejre messe på et stort stadion og se 
Jordanfloden. Dagen efter vil han fejre 
messe på  Krybbepladsen i Betlehem 
i det palæstinensiske selvstyreområde 
og  senere  mødes med børn fra 
flygtningelejrene i Dheisheh, Aida og 
Beit Jibrin. Samme dag om aftenen vil 
han mødes privat i Jerusalem  med den 
økumeniske patriark af Constantinopel,  
Bartolomeos  I, som optakt til et stort 
møde, der skal markere 50 årsdagen for 
det historiske møde mellem pave Paul 
VI  og patriarken af Konstantinopel, 
Athenagoras.

Med mødet mellem Athenagoras og 
Paul VI i Jerusalem den 5. januar 1964 
begyndte en dialog, hvis første resultat 
året efter var ophævelsen af den gensidige 
exkommunikation fra 1094. Pave Paul VI 
vendte som den første pave nogensinde 
tilbage til kristendommens vugge. Han 
undgik under sit besøg  omhyggeligt at 
bruge ordet Israel og kom på intet tids-
punkt med udtalelser, der  kunne tolkes 
som en anerkendelse af staten Israel.  

Først under Paul VI´s efterfølger, 
den hellige Johannes Paul II, kom der i 
1994 diplomatiske forbindelser mellem 
Vatikanet og Israel.  I jubelåret 2000 
besøgte Johannes Paul II Israel, hvor 
han blandt andet bad ved grædemuren 
og besøgte Klippemoskeen. Fra den 11. – 
15. maj 2009 besøgte pave Benedikt  XVI  
Israel, Jordan og det palæstinensiske 

selvstyreområde.
Besøget var lidt af en politisk balan-

cegang; men det lykkedes pave Benedikt 
at rette op på de katolsk-muslimske rela-
tioner efter Regensburgtalen og brænde 
igennem med et budskab om, at grund-
læggelsen af en palæstinensisk stat side 
om side med Israel er den eneste rigtige 
løsning. Under besøget genoptog han i 
sin tale i Amman temaet om forholdet 
mellem tro og fornuft, men i mere afba-
lancerede vendinger. 

I Israel blev temaet om relationen 
mellem ikke Den katolske Kirke og de 
ikke-kristne straks mere kompliceret. 

Under et besøg i Yad Vashem blev han 
således kritiseret for ikke at tale om 
ofrene for Holocaust.  

Pave Benedikt pointerede under 
besøget, at palæstinenserne må afstå fra 
vold for at blive troværdige i verdens øjne. 
Han kaldte den israelske beskyttelsesmur 
for ”tragisk” og brugte under en tale i 
flygtningelejren Aida de magiske ord ”en 
palæstinensisk stat”.

Det er pave Frans´ andet besøg i Israel. 
I 1973 var han i landet, da Yom Kippur-
krigen brød ud. På grund af krigen var 
han tvunget til at blive på sit hotel, hvor 
han tilbragte tiden med at studere Paulus´ 
breve til Korinterne. Pavens guide i Israel 
vil blive hans nære ven, rabbineren 
Abraham Skorka fra Buenos Aires.

Læs mere om besøget i det hellige 
land på det officielle website http://
popefrancisholyland2014.lpj.org
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Pave Paul VI 
saligkåres den 19. 
oktober 
Sker i forbindelse med lukningen 
af familiesynoden i Rom.

VATIKANET Den 10. maj havde pave 
Frans Helgenkåringskongregationens 
præfekt, kardinal Angelo Amato, i pri-
vataudiens. Her gav han kongregationen 
autorisation til at promulgere fem nye 
dekreter.

Det er godkendt mirakler på forbøn af 
to ærværdige, hvilket normalt åbner for 
en hurtig saligkåring. Det gælder for:

• Den ærværdige pave Paul VI (1963-
78), Giovanni Battista Montini, født den 

26. september 1897 i Concesio, Italien og 
død den 6. august 1978 i Castel Gandolfo. 
Ærværdig den 20. december 2012.

• Den ærværdige Luigi Caburlotto, 
verdenspræst og stifter af instituttet Døtre 
af Skt. Josef (Figlie di San Giuseppe). 
Født den 7. juni 1817 i Venedig og død 
den 9. juli 1897, samme sted. Ærværdig 
den 2. juli 1994.

Herudover har tre personer fået deres 
heroiske dyder anerkendt og er blevet 
erklæret venerabilis (ærværdige), hvilket 
betyder, at der kun skal et tilskrives 
et mirakel på deres forbøn før de kan 
saligkåres. Det gælder for:

• Guds tjener Giacomo Abbondo, 
verdenspræst, født den 27. august 1720 i 
Salomino, Italien og død den 9. februar 
1788 i Tronzano, Italien.

• Guds tjener Jacinto Alegre Pujals 

SJ, jesuiterpræst, født den 24. december 
1874 i Terrassa, Spanien og død den 10. 
december 1930 i Barcelona.

• Guds tjenerinde Caroline Barbara 
Colchen Carré de Malberg, lægkvinde 
og stifter af selskabet ’Døtre af 
Skt. Frans af Sales’ (La Société des 
Filles de Saint François de Sales) og 
missionsgrenen ’Salesianermissionærerne 
af Den uplettede Maria’ (Les Salésiennes 
Missionnaires de Marie Immaculée), født 
den 8. april 1829 i Metz, Frankrig, død 
den 28. januar 1891 i Lorry-les-Metz, 
Frankrig. 

Under samme audiens gav paven Hel-
genkåringskongregationen autorisation 
til at offentliggøre saligkåringen af Paul 
VI, som finder sted i Vatikanet den 19. 
oktober 2014. 
NM

Symbolladet besøg 
i det hellige land
 50-året for mødet mellem Athenagoras og Paul VI markeres.

Tekst: Lisbeth Rütz

Pave Frans sammen med sin mangeårige ven, den argentinske rabbiner Abraham 
Skorka. Foto: León Muicey.

Valfart

Valfart til Åsebakken og Øm.
 Læs mere side 9.

Ordensliv

Søstre på Amager fejrer jubilæum.
 Læs mere side 8.

Valg til EU

Ungdomsarbejdsløsheden er en kæmpe 
udfordring.

Læs mere side 5.

Kirken i Danmark

Fest i Randers. Jubilæum i 
Roskilde, takkemesse og meget 
mere.  Læs mere side 10-11.
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”Kun få tusinde 
kristne i Irak om ti år” 
Kaldæernes overhoved taler om en 
alarmerende udvikling.

IRAK Den katolske patriark af Bagdad, 
Louis Raphael Sako I, der er overhovedet 
for de kaldæisk kristne i Irak, kalder den 
fortsatte udvandring af kristne fra det 
krigshærgede land for ”alarmerende”. 
Han udtaler til nyhedsbureauet AsiaNews, 
at hvis ikke der sker drastiske tiltag for at 
bremse den massive udvandring vil der 
”om ti år kun være få tusinde kristne 
tilbage i Irak”. 

Patriarken udtaler, at det især er de 
kristne, som rammes af den fortsatte 
voldsbølge i landet, og at tusindvis 
af kristne familier nu forlader Irak – 

ofte tilskyndet af Vesten til at forlade 
deres hjemland, fordi de ikke kan regne 
med at den irakiske regering yder dem 
beskyttelse mod dødstrusler fra militante 
islamiske grupper.

”De kristne rammes hårdest af den 
fortsatte vold i Irak. Det skyldes, at de 
kristne, i modsætning til arabiske musli-
mer, ikke forfægter deres stammetilhørs-
forhold. Den eneste måde, disse uover-
ensstemmelser kan løses på, er gennem 
det irakiske retssystem, som tit er blevet 
kritiseret for at være korrupt og udsat for 
politisk påvirkning”, forklarer patriark 
Sako.

Irak havde mere end en million 
kristne før krigen i 2003, heraf alene 
600.000 i hovedstaden Bagdad. I dag 
er der mindre end 400.000 tilbage i hele 
landet. Hovedårsagerne til denne massive 
udvandring er dårlig sikkerhed, stigende 

dødstrusler fra islamister mod kristne 
og væbnede gruppers ekspropriering af 
kristen ejendom.
NM

KO mener
Internationale nyheder

Lampedusa: Ikke 
flere døde på havet!
Ligene af fyrre personer blev den 10. maj 
bjærget fra havet ud for den italienske ø 
Lampedusa – den seneste i rækken af 
tragedier, som har ramt afrikanske båd-
flygtninge i deres stræben efter at nå det 
forjættede Europa. Øen er et af  de vigtig-
ste ankomststeder for afrikanske immi-
granter og ligger kun 113 kilometer fra 
Tunesien. Lampedusa er ofte det første 
transitsted for desperate folk, der flygter 
fra krig eller fattigdom, og sommersæso-
nen er ensbetydende med en massiv stig-
ning i antallet af  synkefærdige både, der 
forsøger at krydse Middelhavet, desværre 
tit med en tragisk udgang. Da strømmen 
af immigranter var på sit højeste ankom 
hver dag snesevis af både til Lampedusa 
med hundreder af immigranter. 

Lampedusa var det første sted Frans 
besøgte som pave. Her fejrede han messe 
til minde om de tusindvis, som døde i 
forsøget på at krydse Middelhavet. Frans 
takkede øens befolkning for at tage imod 
de mange immigranter og for at være ek-
sempel på solidaritet i et samfund, der er 
gledet ind i ”globaliseringens ligegyldig-
hed”. Han fordømte samtidig de men-
neskesmuglere, der tjener store summer 
på desperate mennesker. Frans’ stærke 
manifestation har nu fået EU til at prø-
ve at afværge lignende katastrofer med 
hundredvis af immigranter, som druk-
ner ud for kyster. Et flertal i EU-Parla-
mentet stemte i begyndelsen af maj for 
nye eftersøgnings- og redningsregler for 
kystvagterne fra Det Europæiske Græn-
seagentur, Frontex, så disse katastrofer 
kan undgås. EU’s kommissær for indre 
anliggender, Cecilia Malmstöm, mener, 
at bindende regler vil hjælpe med at for-
hindre tragedier som dem ud for Lampe-
dusa i fremtiden. ”Vi har været vidne til 
alt for mange tragiske tab af liv i Mid-
delhavet på det seneste”. 

Med de nye regler har kystvagterne 
pligt til at hjælpe immigranter i nød. De 
siger også, at individer ikke må sendes 
tilbage til et land, hvor de risikerer for-
følgelse. Derudover bliver det forbudt 
at lave ’push-back’-operationer til havs, 
hvor både tvinges væk fra EU’s grænser. 
Vagterne må kun advare bådene og op-
fordre dem til ikke at sejle ind på EU’s 
territorium. 

Op til EU-valget senere på måneden 
rokker tragedierne ved Lampedusa ved 
det menneskesyn, vi ønsker skal gen-
nemsyre Europa. For ønsker vi et mere 
humant og solidarisk Europa? Eller øn-
sker vi et rigt og menneskeligt uværdigt 
Europa, som ender med at udelukke alle, 
som nogle mener ikke har nogen værdi? 
Som et gammelt kristent kontinent bør 
det være Europas pligt til at redde de 
mennesker, som flygter fra krig og dik-
tatur i håbet om at skabe en bedre frem-
tid for dem selv og deres familier. I dag 
er det umuligt for dem at nå til Europa 
uden at falde i hænderne på menneske-
handlere og risikere deres liv på synke-
færdige skuder. Vi har pligt til at redde 
disse liv. Godt EU-valg! 

Niels Messerschmidt

VATIKANET Pave Frans lovpriste pa-
verne Johannes XXIII og Johannes Paul 
II som ”paven, som var åben for Hellig-
ånden” og som ”familiens pave” efter at 
havde helgenkåret dem under en ceremo-
ni 2. søndag i påsken, på Guds Barmhjer-
tigheds søndag, indstiftet af  Johannes 
Paul II, og under overværelse af op imod 
én millioner pilgrimme på Peterspladsen 
og de tilstødende gader. 

Under helgenkåringsceremonien sad 
den 87-årige pave emeritus Benedikt 
XVI på første række til venstre for altret 
sammen med 150 kardinaler og koncele-
brerede messen sammen med dem. Re-
likvierne af de to hellige paver stod på 
altret, således at faktisk fire paver var til 
stede samtidig på Peterspladsen, en gan-
ske enestående og historisk begivenhed. 
Blandt de fremmødte var også mere end 
tusind biskopper samt statsoverhoveder 
og religiøse ledere fra hele verden.

Relikvierne af de to nye hellige blev 
frembåret til alteret af  sognepræsten fra 
Johannes XXIIIs hjemby Sotto il Monte 
på vegne af den hellige paves utallige 
nevøer, niecer, grandnevøer og -niecer, 
samt af Florence Mora Diaz fra Costa 
Rica, som var blevet helbredt på pave 
Johannes Paul IIs forbøn – et mirakel, 
der bidrog til hans helgenkåring. En af 
forbønnerne blev læst af den franske 

ordenssøster sr. Maria Simon-Pierre, 
som var blevet helbredt for Parkinsons 
sygdom på Johannes Paul IIs forbøn, 
hvilket førte til hans saligkåring i 2011.

To modige paver
På denne historiske dag tog pave Frans 
i sin prædiken udgangspunkt i den 
opstandne Jesu sårmærker for at beskrive 
de to pavers hellighed.

”Johannes XXIII og Johannes Paul 
II havde begge modet til at se Jesu 
sårmærker og berøre hans gennemborede 
hænder og side. De blev ikke forarget 
over hans legeme, over hans kors; de 
vender ikke ryggen til deres egne, fordi 
de så Jesus i enhver menneske, der lider 
og kæmper. De var begge modige mænd, 
fulde af Helligånden og de vidnede begge 
for Kirken og verden om Guds godhed og 
hans barmhjertighed”.

”De var begge som præster, biskopper 
og paver formet af det 20.århundrede.

De kendte begge til dette århundredes 
tragedier, men de lod sig ikke overmande 
af det, fordi Gud var en stærkere kraft 
hos dem ligesom troen på Jesus Kristus, 
menneskehedens Frelser og historiens 
Herre. Det gjaldt også deres tro på 
Guds barmhjertighed, der det kommer 
til udtryk i Jesu fem sår og deres tro på 
Guds Moder, Jomfru Marias nærvær”. 

”De dvælede begge ved Kristi sårmærker 
og vidnede om hans barmhjertighed, 
og de havde begge et levende håb og en 
uudsigelig og himmelsk glæde”.

”Det håb og den glæde, den opstandne 
Kristus giver sine disciple, kunne ingen 
tage fra dem […] De to hellige paver tog 
imod det som en gave fra den opstandne 
Herre og gav det videre til Guds folk, som 
tog imod det med evig taknemmelighed”, 
sagde pave Frans og fortsatte: 
”Dette håb og glæde spirede frem i den 
unge menighed i Jerusalem, sådan som 
vi læser det i Apostlenes Gerninger. Et 
fællesskab, som lever efter evangeliets 
forskrifter i kærlighed og barmhjertighed, 
i en ånd af enkelthed og broderskab”.

Undervejs mod familiesynoden
”Det var også det billede af Kirken 2. 
Vatikankoncil sætter op foran os. Den 
hellige Johannes XXIII og den hellige 
Johannes Paul II samarbejdede med 
Helligånden i at forny og bringe Kirken 
i overensstemmelse med dens oprindelige 
natur; den natur, som helgener har givet 
den op gennem århundrederne. Lad os 
ikke glemme, at helgenerne giver Kirken 
retning og vækst. Ved at indkalde til 
koncilet viste hellige Johannes XXIII 
en udsøgt åbenhed overfor Helligånden. 
Han lod sig lede og han var for Kirken 
en hyrde, en tjenende hyrde. Det var hans 
store tjeneste for Kirken; han var paven, 
som var åben for Helligånden”. 

”Den hellige Johannes Paul II var i 
hans tjeneste for Guds folk familiens 
pave. Han sagde engang, at han ønskede 
at blive husket som familiens pave. Jeg 
er særlig glad for at fremhæve dette 
mens vi er sammen med familierne er 
undervejs mod familiesynoden; en rejse 
han sikkert fra sin plads i himlen leder og 
understøtter”. 

”Måtte begge de nye helgener og 
hyrder for Guds folk bede for Kirken, så 
den under sin toårige rejse mod synoden 
må være åben for Helligånden i dens 
pastorale omsorg for familien. 

Måtte de begge lære os om ikke at 
forarges ved Kristi sårmærker, men 
at dykke dybere i mysteriet om Guds 
barmhjertighed, der altid håber og altid 
tilgiver, fordi den altid elsker”.

Historiske helgenkåringer
Fire paver var samlet på Peterspladsen 2. søndag i påsken.

Tekst: Niels Messerschmidt

Det var et bevægende øjeblik, da pave 
Frans omfavnede pave emeritus Benedikt 
XVI inden helgenkåringsmessen gik i 
gang. Foto: L’Osservatore Romano.

Mere end 600.000 kaldæiske kristne har 
forladt Irak siden 2003 især på grund 
af dødstrusler og angreb fra militante 
islamiske grupper.
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Plan for reform af 
kurien først færdig 
i 2015
Pavens G8-gruppe har holdt sit 
fjerde møde.

KURIEN Den pavelige rådgivergruppe 
bliver formentlig først færdig med en 
overordnet plan for moderniseringen 
af Den hellige Stols administration, 
den romerske kurie, i 2015. Det oplyser 
Vatikanet.

De otte kardinaler begyndte deres 
fjerde møde i slutningen af april, og for 
anden gang i træk deltog statssekretær 
kardinal Pietro Parolin i drøftelserne. 
Flere iagttagere ser det som tegn på, at 
Parolin, der blev udnævnt til Vatikanets 
’statsminister’ i oktober, har vundet 
pavens tillid.

Vanen tro deltager pave Frans i 
rådgivergruppens møder dog uden 
at blande sig i drøftelserne, idet han 
foretrækker at lytte til argumenterne.

På dagsordenen på rådets fjerde møde 
stod en ’reorganisering’ af de pavelige 
råd. Der findes i dag tolv pavelige råd, 
som stort set alle er oprettet efter 2. 
Vatikankoncil, fx Det pavelige råd for 
Retfærdighed og Fred (Justitia et Pax), 
Det pavelige råd for Familien og Det 
pavelige råd for Sundhedsarbejdere - 
kontorer med en begrænset politisk 
indflydelse og derfor mest at betragte som 
en slags tænketanke.

Mange iagttagere har længe beklaget 
sig over, at der er for megen overlapning

’Europa har nået et 
kritisk punkt’
De katolske biskopper angiver otte 
grunde til at stemme.

EU-VALGET I en erklæring fra 
COMECE, Kommissionen for de 
katolske Bispekonferencer i EU, 
angives otte grunde til at EU-borgere 
går til stemmeurnerne den 22. og 25, 
maj. De siger, at man særligt skal være 
opmærksom på følgende:

1. Det er vigtigt, at bestræbelserne 
efter enhed i EU ikke kommer i konflikt 
med subsidiaritetsprincippet, en af 
grundpillerne i EU’s ”unikke familie 
af nationer”, eller at hævnvundne 
traditioner i de enkelte medlemslande 
sættes over styr.

2. Solidariteten, grundlaget for den 
katolske sociallære, er en grundpille i EU- 
samarbejdet. ”Vi er nødt til at opbygge et 
andet Europa, hvor solidariteten står i 
centrum”, siger biskopperne.

3. Al socioøkonomisk politik må bygge 
på et menneskesyn, der respekterer 
menneskets værdighed. Menneskelivet 
må beskyttes fra undfangelse til naturlig 
død, og som samfundets grundsten 
må familien sikres den nødvendige 
beskyttelse.

4. Det europæiske kontinent er præget 
af stor mobilitet, hvor migrationen 
såvel inden- som udenfor unionens 
grænser i høj grad påvirker samfundet og 
borgerens liv. EU deler fælles ydre grænse 
og har et fælles ansvar for at modtage og 
integrere indvandrere og asylansøgere 
proportionalt medlemslandene imellem.

og duplikering af bestræbelserne mellem 
de forskellige råd, og kardinalerne har 
blandt andet kigget på flere forslag om 
at nedlægge nogle af rådene og sammen
lægge andre.

Kardinalernes ’reformpakke’ kan må
ske også indeholde idéen om at etablere 
en ny kongregation for lægfolket. Vati
kanet råder i dag over kongregationer 
for henholdsvis biskopperne, præsterne 
og ordensfolk, men altså ikke en for læg
folket, der jo udgør langt størstedelen af 
Den katolske Kirke.

Til mødet var inviteret Joseph F. X. 
Zahra, en maltesisk økonom, der står 
i spidsen for det organ, som pave Frans 
oprettede sidste sommer til at overvåge 
Vatikanets økonomiske strukturer.

Pave Frans’ rådgivergruppe har på deres seneste møde drøfte muligheden for at slanke 
og effektivisere de pavelige råd. Foto: Vatikanet.

Modtagelsen bør foregå på en human 
måde og man bør gøre alt, også fra 
kirkernes side, for at integrere dem i deres 
værtslande.

5. Som forvaltere af skaberværket må 
EU arbejde for at efterleve målene for 
reduktion af udledningen af kuldioxid, 
udbrede kendskabet til klimaforandringer 
samt arbejde for en mere bæredygtig og 
økologisk udvikling.

6. Religionsfrihed er et afgørende 
element i et tolerant og åbent samfund, og 
dette inkluderer retten til offentligt at vise 
sit religiøse tilhørsforhold. Biskopperne 
hilser EU’s retningslinjer om at fremme 
og beskytte religionen velkommen og 
håber, at det nye parlament vil fortsætte 
dette arbejde.

7. Biskopperne støtter alle initiativer, 
der værner om den fælles ugentlige 
hviledag, søndagen.

8. I de kommende år vil demografiske 
forandringer påvirke samfundet og bor
gerne i stadig højere grad. Biskopperne 
appellere til at ældre medborgere modta
ger den sundhedspleje og omsorg, de har 
ret til, men også at EU-parlamentet vil 
føre en politik til gavn for de unge gene
rationer.
”Europa har nået et kritisk punkt”, 
skriver COMECE i deres pressemedde
lelse. ”Den økonomiske krise forårsaget 
af bankkrakket i 2008 og den voksende 
gældsbyrde, der har sat relationerne mel
lem medlemslandene på en hård prøve, 
har resulteret i en stigende fattigdom for 
rigtig mange borgere og har ødelagt frem
tidsudsigterne for mange unge. Situatio
nen er alvorlig”, påpeger biskopperne.
Læs også side 5. NM

Zahra er også medlem af det nyoprettede 
finanssekretariat i Vatikanet.

I begyndelsen af marts sagde Zahra i 
et interview til den amerikanske avis The 
Boston Globe, at den nye struktur skulle 
forhindre gentagelse af de økonomiske 
skandaler, som har rystet Vatikanet ved 
flere lejligheder.

Kardinalerne vil måske også overveje 
idéen om at oprette en stilling som mo
derator for kurien. Moderatoren skal ko
ordinere arbejdet i og kommunikationen 
mellem Vatikanets forskellige afdelinger.

En talsmand fra Vatikanet siger, at 
den endelige skitse til en omfattende 
omorganisering af kurien nok først er 
klar i 2015.
NM

Advarer mod
ortodoks nationalisme
Baggrunden er konflikten i 
Ukraine.

UKRAINE Den økumeniske patriark af 
Konstantinopel, Bartholomæus I, kriti
serede det, han mener, er nationalistiske 
tendenser indenfor visse ortodokse kirke
samfund.

”Nationalbegrebet må ikke være den 
afgørende faktor for Kirkens liv eller en 
grundpille for Kirkens organisering”, 
sagde patriarken i den gammelkatolske 
katedral i Utrecht.

”Når en ortodoks kirke forfalder til 
nationalistisk retorik og støtter en race
baseret retorik, mister den de autentiske
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Caritas deltager igen i år i valfarterne på 
Åsebakken og i Øm.
Mød bestyrelsesmedlemmer, medarbejdere 
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Kort nyt
Censur mod irsk 
præst ophævet
VATIKANET Ifølge avisen The Irish Ti
mes har Troslærekongregationen ophæ
vet sin censur mod den irske fader Séan 
Fagan fra Marist-ordenen. Den irske Bi- 
spekonference udtalte tilbage i 2004, at 
en af Fagans bøger ”indeholdt en række 
fejl” af moralsk teologisk art, og i 2010 
meddelte Troslærekongregationen, at han 
ville blive laiceret hvis han skrev noget 
beregnet til offentliggørelse, som stred 
mod Kirkens lære.

Avisen fortæller, at Troslærekongregati
onen har ophævet sanktionerne mod Fa
gan fordi han “elsker Kirken på trods af 
al dens svaghed”, fordi “han accepterede 
sin censur og efterlevede disse restriktio
ner”, og “på grund af hans fremskredne 
alder”.

Fader Fagan er 86 år.

’Paven bør være alle 
kristnes overhyrde’ 
TAIZÉ ”Kristne bør samles under samme 
tag med paven som deres overhyrde”, 
siger prioren for det verdenskendte 
økumeniske kommunitet i det sydlige 
Frankrig.

I en artikel i Süddeutsche Zeitung 
siger broder Alois Löser ”det er en 
kendsgerning, at ingen anden kristen 
stemme har så megen opmærksomhed 
som biskoppen af Roms. Han ses af 
mange verden over som talsmand for 
kristendommen”.

Ligesom enhver kristen menighed har 
brug for en hyrde, der kan lede sin flok 
tilbage i folden, har kristendommen også 
brug for en overhyrde, forklarer broder 
Löser - ”ikke i toppen af pyramiden, 
og ikke som et overhoved, fordi Kristus 
er Kirkens overhoved, men som dets 
hjerte”, udtaler prioren.

teologiske principper af syne, og giver ef
ter for et tankesæt, som er helt fremmed 
for ortodoksiens kerne”.

”Vi må ikke glemme, at Den ortodokse 
Kirke kom med en synodal fordømmelse 
af nationalismen allerede i 1872 og den 
har siden gentaget dette mange gange”, 
siger patriark Bartholomæus I.

NM
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SIKKERHEDSTRUSSEL De kine-
siske myndigheder har identificeret fire 
”alvorlige udfordringer” mod landets 
nationale sikkerhed – de vestlige landes 
eksport af demokrati, påvirkningen fra 
vestlig kultur, informationsspredningen 
via internet og den religiøse infiltration. 
Det fremgår af en rapport offentliggjort 
den 6. maj. Rapporten er udarbejdet af 
universitetet for interne relationer og so-
cialvidenskab i Beijing. 

I rapporten står, at ”religiøs infiltration 
udgør en trussel mod Kinas socialistiske 
overbevisning”, og at ”udenlandske reli-
giøse infiltrerende kræfter har gennemsy-
ret alle de kinesiske samfundslag”. 

Nyhedsbureauet UCA News mener, 
at styret i Beijing ved at præsentere 
religion som en alvorlig trussel mod 
kinesisk identitet er med til at opildne 
en modreaktion mod kristne grupper 
i kølvandet på den seneste tids 
kirkenedrivninger i landet.

Rapporten kommer på et tidspunkt, 

hvor den officielle marxistiske ideologi 
har mistet sin tiltrækningskraft blandt 
de fleste kinesere, især blandt de yngre 
generationer. Kristendommen – især de 
evangeliske kirker i form af ’huskirker’ – 
vokser stærkt, mens antallet af  katolikker 
ligger stabilt på omkring 12 millioner 
troende. Som omtalt i KO nr. 6 spås 
antallet af  kristne nærmest at eksplodere 
i Kina de næste 25 år.

Vatican Insider nævner, at i følge 
en nylig undersøgelse på det sociale 
medie Weibo, den kinesiske pendant til 
Twitter, som bruges af ca. 300 millioner, 
er Jesus Kristus mere populær end 
formand Mao, og at kristent materiale 
er langt mere efterspurgt end ditto fra 
kommunistpartiet.

Udover kristendom spiller især islam, 
men også buddhismen fortsat en vigtig 
rolle i Kina på trods af regeringens be-
stræbelser på at kontrollere disse religio-
ner. Det er indlysende, at dette er dårligt 
nyt for det kinesiske kommunistpartis 

officielle ideologi, og det ligger måske til 
grund for rapporten.

UCA News oplyser, at vicedirektøren 
for instituttet for nutidig kunst ved det 
kinesiske akademi for socialvidenskaber, 
Wu Li, til lokale medier i Beijing har 
udtalt, at rapporten ”kommer på det rette 

tidspunkt”, fordi den kan komme med 
råd til Kinas nye nationale sikkerhedsråd, 
der blev nedsat i november sidste år og 
for nylig holdt sit første møde. 
NM

Internationale nyheder

FN-HØRING De sidste ti år har mere 
end 3.400 katolske præster modtaget 
disciplinære sanktioner på grund 
af seksuelle overgreb begået mod 
mindreårige, dvs. børn og unge under 18 

år. Det oplyste Vatikanets repræsentant 
ved FN, ærkebiskop Silvano Tomasi. 
I samme tidsrum er 848 præster blevet 
laicerede. Tomasi oplyste videre, at siden 
2004 har Troslærekongregationen, som 
disse sager hører under, modtaget 3.420 
pålidelige anmeldelser om seksuelle 
overgreb, herunder 410 anmeldelser alene 
sidste år.

Et stort antal præster, 2.572, har mod-
taget disciplinære sanktioner dog uden at 
blive laicerede. Den primære grund hertil 
er mange præsters høje alder, og de er i 
stedet blevet bedt om at tilbringe resten 
af deres liv ”i bøn og bod” og på et sted, 
”hvor de ikke har nogen form for kontakt 

med børn”, forklarede ærkebiskoppen 
under høringen den 6. maj.

Under høringen insisterede Tomasi på, 
at der i Den katolske Kirke ”ikke findes 
en særlig kultur for retslig immunitet” 
mod præster, der har forgrebet sig 
seksuelt på børn, men pegede i stedet på, 
at Kirken de sidste ti år på en forpligtende 
og engageret måde har søgt at tackle 
problemet ”på en systematisk, holistisk 
og konstruktiv måde”.

Vatikanets repræsentant kunne også 
oplyste, at de fleste af anmeldelserne 
har at gøre med overgreb, som har 
fundet sted i perioden fra 1950’erne til 
1980’erne. Han nævnte, at Den katolske 

Kirke alene i USA har udbetalt 2,5 mia. 
dollar i erstatning til ofrene og forklarede, 
at Vatikanet ikke bar ansvaret for hver 
enkelt katolsk præsts gerninger verden 
rundt.

”Vatikanet er ligesom andre lande, der 
har underskrevet FN-konventionen mod 
tortur, forpligtet til at følge den. Men 
Vatikanet hævder, at underskrivelsen 
gælder den lille katolske stats grænser i 
Rom, og at Kirken har et moralsk, ikke 
et juridisk ansvar for sine præster og 
institutioner verden rundt”, forklarede 
ærkebiskop Tomasi.

Alle 155 lande, der har underskrevet 
FN’s torturkonvention, er forpligtet til 
at møde op for komitéen hvert fjerde år. 
Organisationer for misbrugsofre, især 
i USA, har arbejdet for at få seksuelt 
misbrug anerkendt som tortur, fordi det 
vil give mulighed for nye retssager mod 
Den katolske Kirke. 

NM

Religion udgør en “alvorlig 
udfordring” for Kinas nationale 
sikkerhed
Statslig rapport identificerer fire trusler mod landets kommunistiske 
styre.

Kina spås at blive det land med flest kristne om få årtier – ikke til de nuværende 
magthaveres udelte begejstring.

Over 3.000 katolske præster straffet for 
seksuelle overgreb
Det oplyste Vatikanets repræsentant under en høring i FN’s komité mod 
tortur. 

Flere tusinde præster har modtaget 
disciplinære sanktioner efter at 
have begået seksuelle overgreb mod 
mindreårige, oplyser Vatikanets 
repræsentant ved FN, ærkebiskop Silvano 
Tomasi. Foto: Vatikanet. 

Paven har tætte bånd 
til befrielsesteologien
Det siger Troslærekongregationens 
præfekt kardinal Gerhard Müller.

TEOLOGI I et længere interview til det 
tyske dagblad Frankfurter Allgemeine 
siger præfekten for Troslærekongregatio-
nen, den tyske kardinal Gerhard Ludwig 
Müller, at pave Frans ”ikke så meget er 
befrielsesteologi i akademisk forstand, 
men når det gælder det pastorale arbejde, 
har han tætte bånd til befrielsesteologiens 
anliggender. Hvad vi kan lære af ham, er 
den indsigt, at der bag det pastorale ar-
bejde ligger en dyb teologi og omvendt”.

I 1980’erne angreb Troslærekongrega-
tionen, under daværende kardinal Joseph 
Ratzingers ledelse, befrielsesteologien for 
at låne ”af forskellige marxistiske tanke-

sæt”. Men under et besøg i Peru i 1988, 
dengang Müller var ærkebiskop, mødte 
han pater Gustavo Gutiérrez OP (bil-
ledet), der regnes for den teologiske op-
havsmand til bevægelsen og han overbe-
vidste Müller om bevægelsens ortodoksi. 

“Befrielsesteologi ønsker at gøre Guds 
befriende handlinger synlige i Kirkens 
religiøse og sociale praksis […] Det 
stopper med at være en rigtig teologi, 
når den sammenblandede det kristne 
budskab med marxistiske eller andre 
former for socialanalyse”, forklarer han 
i interviewet. 

Adspurgt om befrielsesteologien i 
mellemtiden er blevet anerkendt som 
et tankesæt på lige fod med andre 
traditionelle former for teologi forklarer 
Müller, at befrielsesteologiens  Adspurgt 
om befrielsesteologien i mellemtiden 
er blevet anerkendt som et tankesæt 
på lige fod med andre traditionelle 

former for teologi forklarer Müller, at 
befrielsesteologiens grundlæggende 
bekymring er i overensstemmelse med 
de fattiges evangelium – ”dem ude i 
periferien” som pave Frans til stadighed 
understreger det, siger kardinalen.

På spørgsmålet om det er rigtigt at pater 
Gutiérrez – med hvem han har udgivet 
to bøger om fattigdom – stadig er under 
mistanke i Vatikanet svarer Müller, at så 
vidt han ved, har Troslærekongregationen 
altid behandlet Gutiérrez ordentligt.

“Selvfølgelig er befrielsesteologien 
blevet draget i tvivl. Det er helt legitimt. 
Der er altid en vis ’trial and error’ inden 
for teologien, selv blandt store kirkelærere 
som Augustin og Thomas Aquinas eller 
teologer som Newman, Rahner eller von 
Balthasar. Befrielsesteologi har udviklet 
sig efter den treleddede metode ’se-
bedøm-handl’, som der aldrig er blevet 
fundet fejl ved”, tilføjede han. NM
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EUROPA Ved det kommende 
valg til EU bør bekæmpelsen af 
ungdomsarbejdsløshed være blandt de 
højeste prioriteter, mener de europæiske 
kommissioner for fred og retfærdighed.

Dels er ungdomsarbejdsløsheden i 
Europa generelt alarmerende høj, og 
således et kæmpe socialt problem, dels 
vokser den politisk ekstremisme ud af 
håbløshed, og de unge fristes let af  de 
radikale og forenklede løsninger. Ved EU-
valget er der grund til at tænke europæisk, 
også selvom ungdomsarbejdsløshed i 
Danmark ikke er på højde med flere af 
de sydeuropæiske lande, hvor den i flere 
tilfælde er over 50 %.

Anstændigt arbejde – en menneskeret
På EU-plan er der afsat milliarder af 
euro til jobgarantiordninger for unge, 
men økonomisk politik alene løser ikke 
denne krise. Det må erkendes, at en 
grundlæggende årsag til krisen var den 
manglende forståelse af, at betydningen af 
arbejde strækker sig langt ud over lønnet 
beskæftigelse med afgørende personlige, 
sociale og kulturelle konsekvenser for 
den enkelte og for samfundet. Derfor 
understreger katolsk sociallære igen 
og igen, at anstændigt arbejde er en 
grundlæggende menneskerettighed. I 
mange europæiske lande i dag nægtes 
mange denne ret, herunder millioner af 
unge mennesker.

Fokus har været på at balancere 
de nationale budgetter, og imens er 
behovet for at investere i mennesker 
blevet ignoreret. I sidste ende vil den 
strategi skade mulighederne for en 
bæredygtig økonomisk vækst på lang 
sigt. Kravene fra markedsmekanismerne 
og den finansielle sektor prioriteres over 
samfundets behov og især over de unges 
behov. Selvom de unge repræsenterer 
fremtiden for vores samfund, accepterer 

vi, at deres muligheder formindskes og 
deres menneskelige værdighed krænkes. 
De løber risikoen for at blive en tabt 
generation, når de betaler prisen for 
den økonomiske krise, som de ikke har 
forårsaget. 

Arbejdsgiverne bør opmuntres og støt-
tes til at have en afbalanceret arbejds-
styrke, så de ansætter unge med behov for 
erfaring sammen med andre, der har er-
faringer at dele ud af. Lige så vigtigt er en 
robust regulering, som forhindrer udnyt-
telse af unge mennesker ved at sikre, at de 
får en retfærdig løn for deres arbejde, og 
at eventuelle uddannelsesmuligheder, der 
tilbydes i forbindelse med praktikophold, 
er af en passende standard.

Uddannelse og gældsættelse
Uddannelse er centralt for beskæftigelse, 
men uddannelse er meget mere end 
forberedelse til arbejdsmarkedet. Den 
forbereder også de unge til at være borgere 
i samfundet. Men udsigt til arbejdsløshed 
afskrækker mange unge fra at investere 
i uddannelse. I mange lande må unge 
mennesker desuden betale meget høje 
gebyrer for universitetsuddannelse og 
erhvervsuddannelse, så de risikerer 
at gældsætte sig i en ung alder uden 
mulighed for job efterfølgende. 

Nogle vælger at migrere i håb 
om bedre muligheder andre steder. 
Større bevægelsesfrihed på tværs af 
landegrænser hilses i dag velkommen, 
men der er samfund, der mister store antal 
unge mennesker på grund af manglende 
muligheder, og konsekvenserne er 
ødelæggende.

Desillusion truer fremtidig stabilitet
Mange unge mennesker er desillusio-
nerede over de politiske ledere, som de 
anser for at have overset deres behov og 
bekymringer og for at undlade at beskytte 

dem. Udbredelsen af en sådan desillu-
sion sætter demokratierne i fare og truer 
den fremtidige stabilitet i vores samfund. 
Over hele Europa er disse følelser blevet 
manifesteret forskelligt – desværre også 
ved voldelige protester og stigende støtte 
til politiske ekstremisme. Parallelt med 
strategien for ungdomsarbejdsløshed, er 
de politiske ledere nødt til at investere i 
demokratiske mekanismer, som aktivt 
engagerer unge i de processer, der forsø-
ger at løse denne krise.

Ungdomsarbejdsløshed er det mest 
indlysende og bekymrende symptom på 
et langt større problem: Den manglende 
anerkendelse af arbejdets fulde betyd-
ning i den sociale og økonomiske politik. 
Ungdomsarbejdsløshed bør være en klar 
prioritet for EU’s regeringer, men spørgs-
målet bør ikke betragtes isoleret. 

Kerneværdier og trivsel
De værdier vi kommunikerer til de unge 
i forhold til arbejde og beskæftigelse 
er også vigtige: Kerneværdier som 
solidaritet, at yde en indsats for det 
fælles bedste og at tjene andre kan gå 
tabt i vores stadigt mere materialistiske 
samfund. Kombineret med den måde 
hvorpå vi tolererer betydelig lønforskel 
for forskellige typer af beskæftigelse, ofte 
med lidt eller ingen relation til den reelle 
værdi af arbejdet, skabes en kulturel 
kontekst, hvor et ungt menneske kan 
komme til at se sig selv som en fiasko, 
fordi man ikke har et tilpas ”spændende” 
job, får høj løn eller bliver berømt. Dette 
er ikke kun skadeligt for den mentale 
sundhed og trivsel hos den enkelte, men 
kan føre til sociale sammenbrud i forhold 
til solidaritet og sammenhængskraft i 
samfundet.

Ungdomsarbejdsløshed bør være et fast 
punkt på dagsordenen hos Europarådet 
og figurere som en topprioritet hos 

relevante internationale organisationer. 
Kortfristede interventioner for at hjælpe 
de mest udsatte er afgørende, men endnu 
vigtigere er de langsigtede politiske 
og kulturelle forandringer, der er 
nødvendige for at skabe mere retfærdige 
og bæredygtige modeller for beskæftigelse 
i Europa. Den nuværende krise udgør 
en reel mulighed for varig forandring, 
som kan åbne op for anerkendelse og 
opmuntring til unge menneskers legitime 
ønske om at deltage i styringen af vores 
kontinent fremover.

I forhold til EU parlamentsvalget 
den 25. maj, opfordrer de europæiske 
kommissioner for fred og retfærdighed 
de europæiske regeringer og EU-
institutionerne til at:

• prioritere beskæftigelsen i planlæg-
ningen af den økonomiske genopretning 
med specifikke strategier for bekæmpelse 
af ungdomsarbejdsløshed, som er udvik-
let i samråd med unge,

• sørge for hurtig sagsbehandling 
i forhold til godkendelse af 
eksamensbeviser på tværs af EU,

• overveje de eksisterende mekanismer 
for høring og engagering af unge, med 
henblik på at overvinde både den politiske 
fremmedgørelse og politisk ekstremisme, 
der er i stigning blandt unge,

• støtte de arbejdsgivere, der giver pas-
sende muligheder for unge, samtidig med 
at reguleringsmekanismer beskytter til-
strækkeligt mod udnyttelse af unge ar-
bejdstagere,

• yde støtte til uddannelse og erhvervs-
uddannelse – også økonomisk,

• etablere undersøgelser af hvordan 
vores nuværende uddannelsessystemer 
bidrager til bæredygtig beskæftigelse med 
deltagelse af alle centrale aktører; herun-
der erhvervslivet, fagforeninger, arbejds-
tagerorganisationer og ikke mindst unge.

Læs mere om Europaparlamentet og 
valget den 25. maj på www.elections2014.
eu/da.
Se katolsk manifest om familiepolitik i 
EU på www.voteforfamily2014.eu.

Europaparlamentet

Ungdomsarbejdsløshed er et af de største 
problemer som EU-landene står over for i 
disse år. Foto: Huffingtonpost.com. 

EU-parlamentsvalget: Ungdomsarbejdsløshed 
er en fælles trussel
Et vigtigt problem, hvis løsning angår og berører os alle.

Tekst: Nik Bredholt og Rosa Ørtved Knudsen, bispedømmets Kommission for Fred & Retfærdighed
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BUDAPEST ”Uuh, det er altså lidt 
uhyggeligt. Er det hans rigtige hånd, der 
ligger der?” Min syvårige datter gyser 
lidt og griner samtidig. Hun kan ikke 
helt finde en grimasse, der kan passe, da 
vi er på vej ind i kapellet for den hellige 
højre hånd (Szent Jobb-kápolna), hvor 
Kong Stefans balsamerede højre hånd 
opbevares. Hånden, og jo, det er en 
rigtig hånd, om end det kan være svært 
at se, fordi den er forsvarligt ’pakket’ 
ind i skrin og montrer, er det vigtigste 
relikvie for Ungarn som en kristen 
stat, og hvert år den 20. august bæres 
relikviet i et storslået optog rundt i de 
centrale gader tæt ved Budapests største 
kirke, Skt. Stefanbasilikaen. I det hele 
taget kan man ikke bevæge sig mange 
meter rundt i den ungarske hovedstad 
– eller i Ungarn i det hele taget – uden 
at støde på et eller andet, der henviser 
til landets første kristne konge, Stefan 
(975-1038), eller István på ungarsk.  
Magyarerne, de ungarske stammer, 
indtog det nuværende Ungarn, er 
ganske vist store nationale helte, ikke 
mindst høvdingen Árpád, der førte 
an, da magyarerne kom til området 
i det nuværende Ungarn i 896. Men 
kong Stefan, der blev født i Esztergom 
nordøst for Budapest ved grænsen til det 
nuværende Slovakiet, er om muligt en 
endnu større person i mange ungareres 
bevidsthed, fordi han som den første 
kristne konge gjorde Ungarn til en kristen 
nation. Derfor er Skt. Stefanbasilikaen 
i Budapest og Skt. Stefankatedralen i 
hans fødeby Esztergom særligt markante 
ungarsk-katolske helligsteder. Men også 
en klippekirke på Buda-siden af Donau 
i hovedstaden Budapest har en særlig 
betydning for katolske ungarere.

Skt. Stefanbasilikaen i Budapest
Skt. Stefansbasilikaens kuppel kan ses fra 
mange steder i Budapest – og deroppefra 
kan man se det meste af byen. Blandt 
andet derfor er basilikaen et populært 
stop på turisternes rute, og stemningen er 
ikke så andægtig eller rolig, som man godt 
kunne ønske sig som troende katolik. 
Men imponerende er bygningen, der er 
opført i neo-renæssance-klassicistisk stil, 
og både dens nyrenoverede ydre og ditto 
indre, der er formet som et græsk kors, 
gør indtryk trods de ikke altid stilfærdige 
grupper af turister. Kirkens indre er 
opdelt i ni dele; den midterste sektion 
er overdækket af kuplen, midterskibet 
af en tøndehvælving, og overalt er der 
mosaikker, malerier og skulpturer udført 
af datidens største kunstnere i Ungarn.  
Kirkens opførelse tog næsten 50 år, 
fordi den første kuppel styrtede sammen 
i 1868, og en ny arkitekt tog over. 
Først i 1906 blev kirken indviet – med 
sin nuværende 96 meter høje kuppel 
Kun én anden bygning i byen er lige så høj, 
nemlig den enorme parlamentsbygning, 
hvis imponerende nygotiske facade 
vender ud mod Donau. Tallet 96 er noget 

nær helligt i Ungarn, fordi det henviser 
til året 896, da de magyariske stammer 
indtog landet. En lov forbyder at bygge 
højere end 96 meter i Budapest, så her 
kommer intet op ved siden af nationens 
grundlæggelse – og dens første kristne 
konge. Mens nationalhelgenes højre hånd 
findes i et kapel i Skt. Stefanbasilikaen, 
er hans krone i øvrigt udstillet i 
parlamentsbygningen.

Klippekirken på Gellért-bjerget
”Jo, gå endelig ind. Nej, det er da 
ligemeget, om I forstår ungarsk. En messe 
er en messe.” Manden i servicecentret, 
som er tilknyttet den ungarske 
paulinerorden som lægperson, byder 
os velkommen inden for i Budapests og 
Ungarns måske mest særprægede kirke, 
Hulekirken eller Klippekirken på Gellért-
bjerget. Kirken tilhører paulinerordenen, 
den eneste munkeorden, der er opstået 
og etableret på ungarsk jord, og det er 
en særlig glæde for ordenens munke frit 
at kunne holde daglige messer i kirken 
i klippen. I perioden fra 1951 til 1992 
blev der nemlig ikke holdt messer i 
kirken. I stedet stod en tyk cementmur 
mellem kirken og de troende. Muren 
blev opført i 1951, umiddelbart efter 
at det ungarske hemmelige politi ved 
midnat påskemandag brød ind i kapellet 
og arresterede ordenens medlemmer. 
Prioren blev efterfølgende dømt til 
døden; de andre munke idømt 5-10 
års fængsel, og kapellet blev blokeret 
med en 2,25 meter tyk cementmur. I 
august 1989 blev kapellet genåbnet, men 
cementmuren var først helt fjernet i 1992.  
I dag holder tre paulinermunke til i det 
lille kloster nedenfor kirken, og i ordenens 
fire øvrige klostre i Ungarn er der i alt 
omkring 20 munke. Derudover har 
ordenen klostre i bl.a. Polen, og faktisk 
menes det, at det var paulinermunke fra 
Ungarn, der bragte ikonen af Den Sorte 
Madonna til Czestochowa i Polen.

Hulekirkens historie går langt tilbage
Angiveligt boede der for århundreder 
siden en eneboermunk her, men kirken 
blev først grundlagt i 1924, efter at en 
gruppe paulinermunke havde foretaget 

Ungarn

Ungarn – nationalfølelse og 
kristendom hånd i hånd
En mumificeret hånd fra nationens første kristne konge og en 
klippekirke, der blev muret til under kommunismen, men genåbnet af 
den eneste ungarske munkeorden. Ungarn – ikke mindst hovedstaden 
Budapest og den katolske hovedby Esztergom. 

Tekst og foto: Malene Fenger-Grøndahl

Fakta:
Ungarn og kristendommen
Ungarerne blev kristnet i 900-tallet 
ved mission fra Det Byzantinske Rige 
og Germanien, men omkring år 1000 
sluttede kong Stefan (István) 1. den 
hellige sig til Rom. Efter reformationen 
bredte protestantismen sig i de 
osmanniske områder, herunder det 
nuværende Ungarn, men den romersk-
katolske kirke forblev den største 
kirkeretning. 

Under kommunismen blev kirken 
strengt kontrolleret, og en del præster 
og munke blev arresteret og idømt lange 
fængselsstraffe, fordi de mistænktes for 
at stå i modsætning til det kommunistiske 
styre. Alt i alt havde ungarerne dog 
større frihed til at udøve deres religion 
end i mange andre østbloklande. 

I dag er Ungarn en sekulær republik, 
og kirken er adskilt fra staten. Af de ca. 
10 mio. indbyggere angiver 62,5 %, at de 

er kristne, ca. 0,1 % er jøder, og herud-
over er der små samfund af muslimer, 
buddhister og andre. Over en tredjedel 
angiver, at de er ateister eller ikke har 
nogen religion. De 62,5 % kristne er for-
delt på 45 % katolikker, 16,3 % prote-
stanter (heraf en del kalvinister) og 0,2 
% ortodokse, bl.a. serbisk-ortodokse, 
og 1 % tilhører andre kristne trosretnin-
ger, fx baptister. 

I 2012 blev der vedtaget en ny reli-
gionslov, som betyder, at trossamfund 
skal have mindst 1000 medlemmer, skal 
have eksistereret i mindst 100 år på in-
ternationalt plan eller mindst 20 år i 
Ungarn og desuden godkendes af den 
ungarske sikkerhedstjeneste og to tred-
jedele af parlamentets medlemmer for 
at få ret til statstilskud og skattefradrag, 
til at udøve præstegerning på hospita-
ler og i fængsler m.m. Det reducerede 
antallet af  godkendte trossamfund fra 
over 350 til lige over 30.

en pilgrimsfærd til Lourdes og ønskede 
at etablere et kapel i stilen fra Lourdes, 
som skulle minde de troende i Ungarn 
om, at kong Stefan udråbte Jomfru 
Maria til dronning af sit land. Den stærke 
forbindelse mellem fortid og nutid, nation 
og kirke, er stadig tydelig i kapellet i 
dag, hvor skulpturer, ikoner og andre 
kunstværker forbinder nationens helte 
med kirkens historie. 

Der er typisk tre daglige messer på 
hverdage og fire om søndagen – alle 
på ungarsk. Uden for messetiderne er 
der adgang for turister, og der tilbydes 
audioguider, så man kan få hele historien 
på engelsk eller tysk. Men messerne 
foregår på ungarsk!

Stefanbasilikaen.

Relikvieskrinet med kong Stefans 
balsamerede hånd.

Stefan 1 konge af Ungarn. Statue på Gellertbjerget.

Paulinernes hulekirke på Gellertbjerget.
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HELGENER De fleste katolikker har 
nok hørt om eller kender Francis Poulenc´ 
opera ”karmeliterindernes samtaler” om 
karmeliterinderne fra Compiègne´s mar-
tyrium under Den franske Revolution, og 
lige så mange, om ikke flere, kender Edith 
Stein, der som karmelit fik navnet Teresa 
Benedikte af Korset og døde i Auschwitz 
under Anden Verdenskrigs jødeforfølgel-
se. Langt færre kender sandsynligvis de 
spanske karmeliter, der døde som marty-
rer under den spanske borgerkrig (1936-
1939), heriblandt den salige Maria Pilar, 
Teresa og Maria Angeles fra Sankt Josefs 
Karmel i Guadalajara, der blev slået ihjel 
den 24. juli 1936 og knap to måneder se-
nere den salige Maria Sagrario af Sankt 
Aloysius Gonzaga fra Sankt Anne og 
Sankt Josefs Karmel i Madrid.

Familie og uddannelse
Elvira, som var Maria Sagrarios borger-
lige navn, var Richard Moragas Ucelays 
og Cantarero Vargas´ andet barn. Deres 
første, datteren Sagrario, var allerede 
død, da Elvira kom til verden den 8. ja-
nuar 1881. Efterfølgende fik de sønnen 
Richard. 

Den lille Elvira viste sig hurtig at være 
viljestærk og særdeles velbegavet. Efter 
en solid grunduddannelse begyndte hun i 
1899 – som én af de første kvindelige stu-
derende – på universitet. I 1905 færdig-
gjorde hun sin farmaceutiske uddannelse 
og fulgte dermed i sin fars fodspor.

Hendes far var således også farmaceut 
og havde siden midten af 1880’erne haft 
sit eget apotek i Madrid.

Farmaceut
Trods sine gode evner og sin høje 
uddannelse gik der en del år, inden Elvira 
for alvor kom til at arbejde med sit fag. 
I 1909 døde hendes far, men på trods af, 
at det ville være oplagt, at hun nu skulle 
overtage ansvaret på apoteket, overtog 
hun i stedet ansvaret for husholdningen 
derhjemme, mens hendes bror begyndte 
at studere til farmaceut. Det så altså ud 
til, at det ville blive broderen, og ikke 
Elvira, som med tiden skulle overtage 
ansvaret for familiens apotek og føre sin 
fars livsværk videre. Da moderen døde to 
år senere, var Richard imidlertid endnu 
ikke færdig med sine studier, og Elvira 
overtog alligevel ledelsen af apoteket.

Klosterkald
Elvira havde imidlertid på det tidspunkt i 
længere tid båret på et kald til klosterlivet. 
Efter at have haft et par nære mandlige 
venskaber, valgte hun at reservere sin 
kærlighed til Jesus. Men ansvaret for 
broderen og for familiens forretning 
holdt hende indtil videre tilbage i verden. 

Her levede hun i aktiv tjeneste for 
Kristus, som hun mødte Ham i sin næste. 
Som farmaceut brugte hun sin viden og 
sine evner til at lindre sygdom og lidelse, 
samtidig med at hun virkede som kateket 
og hjalp til i ghettoerne. Denne tid blev 
på mange måder en forberedelsestid for 
hende til hvervet som novicemesterinde 
og priorinde, som hun senere skulle få.

Allerede her lærte hun at se Jesus i de 
mennesker hun mødte, noget som senere 
viste sig i hendes omsorg for medsøstrene 
i klostret.

Indtræden i Karmel
Igennem deres opvækst og ikke mindst 
efter forældrenes død, var Elvira og 
hendes bror Richard blevet tæt knyttet 

til hinanden. Elvira var i den tid blevet 
som en anden mor for Richard. Men 
da han blev færdig med sin uddannelse 
og kunne overtage apoteket, skiltes de 
to søskendes fysiske veje for altid, og 
Elvira søgte om at indtræde i Sankt Anne 
og Sankt Josefs Karmel i Madrid, et 
kloster, som havde rødder helt tilbage til 
Teresa af Avilas og Johannes af Korsets 
tid. Efter i første omgang at være blevet 
afvist på grund af et for dårligt helbred, 
indtrådte hun endelig i 1915, 34 år 
gammel. Elvira valgte ved sin indtræden 
klosternavnet Maria Sagrario af Sankt 
Aloysius Gonzaga og knyttede dermed 
tråde tilbage til den storesøster, som hun 
aldrig havde mødt. Søster Maria Sagrario 
elskede fra første dag klosterlivet og lod 
sig straks inspirerer af Teresa af Avilas 
og Johannes af Korsets skrifter. Søstrene 
beskrev den nye novice således: ”Hun var 
ydmyg, brændende, naturlig og meget 
barmhjertig. Hendes novicemesterinde 
kunne prøve hende i alle dyder, forvisset 
om, at hendes handlinger altid ville 
stemme overens med hendes længsel efter 
hellighed”.

Priorinde, novicemesterinde og 
priorinde igen
Efter endt noviciat aflagde søster 
Maria Sagrario den 6. januar 1920 sine 
evige løfter, og i 1927 blev hun valgt 
til priorinde. Efter en treårig periode 
som leder af klostret, fik hun ansvaret 
for novicernes åndelige opdragelse. En 
opgave hun også havde i tre år. I 1936, 
året hvor Den spanske Borgerkrig brød 
ud, blev Maria Sagrario igen valgt som 
priorinde, og det var som priorinde for 
sit kloster, at hun nogle måneder senere 
døde som martyr.

Maria Sagrario viste både som novi-
cemesterinde og som priorinde med sit 
eksempel hen på Ham, hun havde viet sit 
liv til. Vidnesbyrdet fra hendes medsøstre 
tegner billedet af en omsorgsfuld og mild 
priorinde, hvis ydmyghed og overgivelse 
til Guds vilje vejledte søstrene langt bedre 
end hårde ord. Hendes gentagne råd til 
søstre, der erfarede deres egen manglende 
styrke og evne til at leve et helligt liv, var: 
”Lad os træde ind i Jesu Hjerte”, og ikke 
en kritik af søstrenes svaghed eller en op-
fordring til at kæmpe hårdere. Hun vid-
ste, at det ikke er ved at kæmpe med sig 
selv eller fokusere på egen hellighed eller 
mangel på samme, men ved at se på Jesus 
og være helt tæt på ham, at vi vokser i hel-
lighed. 

Moder Maria Sagrarios ”Getsemane”
At leve i Jesu nærvær og leve af Ham, 
betyder også delagtighed i Hans lidelse 
og død. Dette mysterium har fået mange 
helgener til at længes efter martyriet – 
at dø for Ham, som er død for os – og 
Moder Maria Sagrario var én af dem, 
som så frem imod martyriet. 

Den 18. juli 1936 indledtes hendes 
”Getsemane”, da der blev kastet sten ind 
gennem klostrets vinduer. Søstrene var 
fuldt ud klar over situationens alvor, men 

på trods af, at mange anbefalede dem at 
forlade klostret, inden det blev for sent, 
ønskede de alle at blive. Til sidst måtte 
nogle af søstrene dog flytte hjem til deres 
familier. Få dage efter, da klostret fejrede 
Sankt Elias, én af Karmels store helgener, 
blev klostret beskudt og en folkemængde 
forsøgte at sætte ild til det. Dette blev dog 
forhindret af naboerne, da de var nervøse 
for, at ilden ville brede sig til deres huse.

I stedet lykkedes det folkemængden 
at trænge ind i klostrets klausur, mange 
med stokke og pistoler. For at hindre 
dem, som var trængt ind i klosteret, i at 
vanhellige Herrens legeme, måtte søstre-
ne spise de opbevarede indviede hostier, 
mens hoben væltede hellige statuer, råbte 
blasfemiske ord og tændte et bål af  det, 
som de havde ranet. De fleste af søstre-
ne var på det tidspunkt rykket sammen 
i deres eremitage, et hus i klostrets have, 
hvor den enkelte søster på skift plejede at 
holde deres stille retræter. Herfra trådte 
Moder Maria Sagrario ud for at tale med 
de ledende i folkemængden, og det lyk-
kedes hende at få garanti for, at de ikke 
ville skade søstrene. Søstrene blev nu hen-
tet af  en taxa, men da Moder Maria Sa-
grario frygtede for, hvad der ville ske med 
hendes søstre, bad hun om, at de i stedet 
måtte blive slået ihjel i deres kloster – at 
det ville ende med martyriet tvivlede hun 
ikke på.

Alligevel blev søstrene 
kørt til Statens sikker-
hedskontor sammen med 
Moder Maria Sagrario, 
mens de sang ”Te Deum” 
og nogle af salmerne. Alle 
blev dog sat fri igen og 
kørt til deres familier. Mo-
der Maria Sagrario blev 
taget imod hos én af sø-
strenes forældre, men det 
var svært for hende, at det 
nu var umuligt for hende 
at øve omsorg for alle sø-
strene. Til én af dem skrev 
hun: ”Når vi har [Jesus] 
har vi alt, og de kan al-
drig tage ham fra os. Vær 
meget modig. Lidelse er 
selvfølgelig svært, men du 
ved, at det er det bedste. 
Velsignet være ham, som 
giver os det, som er til vort 
bedste”.

Martyriet
Den 14. august blev Moder 
Maria Sagrario hentet igen 
og ført til det hemmelige 
politis hovedkvarter, 
hvor hun senere blev 
slået ihjel. Hun var nu 
forenet med sin brudgom 
- også i Hans død. Moder 
Maria Sagrario var 
55 år gammel, da hun 
led martyrdøden. De 
nærmere omstændigheder 
i forbindelse med hendes 
død er ukendte. Hendes 

bror forsøgte efterfølgende at undersøge, 
hvad der var sket, men blev advaret: ”Lad 
være med det, for du vil ikke finde ud af 
noget, og du vil blot udsætte de andre 
nonner og dig selv for fare”.

Tilbage i klostret
Efter at krigen var slut i 1939 kunne 
søstrene endelig vende tilbage til 
deres kloster. Senere blev Moder 
Maria Sagrarios legeme også flyttet til 
klostret, hvor hun havde virket som 
en omsorgsfuld mor for søstrene. Den 
18. november kunne de således holde 
en begravelsesmesse for hende og stede 
hende til hvile i klostret. 

Da klostret senere den 20. april 1959 
flyttede til et andet sted, blev Moder 
Maria Sagrario også overflyttet til det nye 
kloster.

Saligkåring
Den 22. oktober 1962 indledtes 
saligkåringsprocessen for Moder Maria 
Sagrario. Hendes bror, Richard var én af 
vidnerne. Den 10. maj 1998 saligkårede 
Pave Johannes Paul II Moder Maria 
Sagrario. Billedet af hende, som blev 
afsløret på Peterskirkens facade, var 
malet af  hendes niece Elena Franco. 
Sankt Maria Sagrarios festdag er den 16. 
august, dagen for hendes martyrium.

Ydmyg, brændende og 
barmhjertig
Den salige Maria Sagrario af Sankt Aloysius Gonzaga  
– én af Karmels martyrer fra den spanske borgerkrig. 

Tekst: Kirsten Krog

Den Nordiske Valfart til 
Lourdes med fly år 2014

Det er nu tid for 
tilmelding af deltagere! 

Valfarten foregår under 
temaet: ”Lourdes – Glæden 
ved omvendelse”

Valfarten  finder sted fra 13.  til 20. oktober 2014
Gejstlige ledere for nærværende: 
biskop Czeslaw Kozon, København
samt valfartspræst Herbert Krawczyk s.j.
Vi rejser med fly fra Københavns lufthavn i Kastrup 
med KLM via Amsterdam og Toulouse, hvorfra 
busser kører os til Lourdes og bliver indlogeret på 
henholdsvis ACCUEIL (for deltagere med behov 
for hjælp i hverdagen) eller Hôtel Sainte Rose. 

På valfarten deltager læge, samaritter og plejeperso-
nale, som hjælper deltagere på ACCUEIL, hvor de 
indgår i vagtturnus. 

Prisen for almindelige deltagere er DKK 7.500,00 
til dækning af fly tur/retur, bus og ophold med fuld 
pension. Tilmelding senest 1. juni 2014.

TILMELDINGSMATERIALE og yderligere
INFORMATION kan rekvireres hos:

Anna Vidal, Ellerupvej 45, 8883 Gjern
Tlf.: +45 8687 5544
E-mail: anida@post.tele.dk

Jytte Ormstrup, Tlf.: +45 4364 4264
E-mail: jytte.ormstrup@gmail.com

info@lourdes.dk og www.lourdes.dk

Den Nordiske Valfart til Lourdes
Georg Høhling, Askemosevejen 18, 3210 Vejby
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Det begyndte med 
fire søstre
Bojanowskis døtre på Amager.

Tekst og foto: Lisbeth Rütz

ORDENSLIV Kan man godt snakke 
med de der nonner? spurgte en af mine 
venner en dag. Han var så tit gået forbi 
søstrene på Amagerbrogade og havde 
rigtig meget lyst til at komme i kontakt 
med dem. ”Det var rigtig hyggeligt”, 
fortalte han næste gang vi mødtes. 
Søstrene var Maria Immaculata Søstrene. 
Ofte ser man dem i den karakteristiske 
blå søsterdragt på Amagerbrogade. De 
bor tæt på Sankt Annæ Kirke på Amager, 
hvor de lever stilfærdigt på en stille 
villavej. 

Når der altid er værdige og smukke 
rammer i Sankt Annæ Kirke omkring 
kirkeårets højtider, er det først og 
fremmest noget, man kan takke søstrene 
for. Det er dem, der skriver manuskript, 
instruerer og laver kostumer til det polske 
krybbespil i juletiden.   

Men søstrene er også yderst aktive bag 
kulisserne. De besøger syge og har altid 
en skulder at græde ud ved, hvis man er 
langt hjemmefra og trænger til et lyttende 
øre. Til Sankt Annæ Kirke er der knyttet 
en stor og dynamisk polsk menighed.  
Søstrene spiller en væsentlig rolle i den 
polske menighed, hvor der er mange 
unge familier, som efter nogle år tager 
tilbage til Polen. De tager sig af børnene 

– underviser dem til første kommunion 
og firmelse og hjælper også den danske 
og den filippinske menighed.

Den 21. november 1971 kom de første 
fire søstre: sr. Konstantyna, sr. Januaria, sr. 
Leopoldyna og sr. Wincencja til Danmark 
på invitation af p. Jan Szymaszek og 
p. Jozef Grochot. Hedvigssøstrene 
var blevet ældre og manglede hjælp på 
Sankt Annæ Plejehjem. Her kom de tre 
søstre til at arbejde efter at have fået 
en dansk sygeplejeuddannelse, og den 
fjerde kom til at arbejde på kontoret. 
Da Sankt Annæ Plejehjem blev lukket, 
og kommunen byggede Absalonhus på 
Vesterbro flyttede søstrene med. For 
mange af beboerne ville ikke undvære 
den ånd, der er knyttet til en katolsk 
institution. Sr Januaria og sr Leopoldina 

er pensionerede nu; men sr. Anna, der 
kom med sr Tarsylla i 1975 arbejder 
stadig på Absalonhus. Sr. Tymotea laver 
mad til præsterne. Sr. Tarsylla spiller på 
orgel og arbejder i kirken. For fire et halvt 
år siden kom sr. Dorota.  Hendes primære 
arbejde er at undervise børnene i religion 
og arangerere de forskellige aktiviteter. 

Jubilæum i år
I år er det 200 år siden ordensgrundlæggeren 
Edmund Bojanowski blev født. Han 
stiftede ordenen i 1840´erne - et dynamisk 
årti, hvor mange nye karitative ordener 
opstod som svar på tidens store sociale 
problemer. Edmund tog sig sammen med 
søstrene i sin nye orden af børn, syge og 
fattige. I Polen arbejder søstrene stadig 
med sygeplejeopgaver og i børnehaver 

efter hans pædagogiske programmer, der 
både ser på barnets åndelige og fysiske 
behov. I dag er forholdene i Danmark 
helt anderledes end da Bojanowski 
stiftede sin orden langt ude på landet i 
1800-tallets Polen. Fattigdommen er ikke 
mere så synlig. Men søstrene lever stadig 
efter ordenens karisma i kærlighedens 
og fattigdommens ånd. De er tæt på 
Bojanowski også i fysisk forstand. I 
deres lille kapel har de den saligkårede 
Bojanowskis relikvie, som bliver vist frem 
til hans fest den 7. august.  

I deres blå ordensdragt med lange 
rosenkranse skiller søstrene sig markant 
ud fra andre i gadebilledet; men det 
oplever de faktisk som en fordel.” Jeg 
arbejder tæt på Istedgade; men jeg har 
aldrig oplevet noget ubehageligt. Engang 
blev jeg lidt bange, da en mand kom 
løbende efter mig; men det var der nu 
ingen grund til. Han ville bare gerne have 
mig til at bede for ham og velsigne ham”, 
siger sr. Anna. 

”Engang mødte jeg en flok unge piger 
til karnevallet. De var klædt ud som 
nonner. Er du rigtig nonne, spurgte de 
mig. Og det måtte jeg jo sige ja til”, smiler 
sr. Leopoldyna.

Også i Polen er der blevet længere 
mellem ordenskaldene og færre yngre 
søstre. Men søstrene på Amager håber, 
at de en dag får nogle flere kolleger. Lige 
nu arbejdes der på at markere 200-året 
for Bojanowskis fødsel med forskellige 
aktiviteter, blandt andet en dramatisering 
af hans liv og en tur til Polen for forældre 
og børn.

Børnenes, de syges 
og de fattiges tjener
En polsk aristokrat grundlagde 
Maria Immaculata Søstrene.

Tekst og foto: Lisbeth Rütz

ORDENSHISTORIE Først når børn 
får lov til at udvikle alle sider af sig selv 
i en levende samtale, bliver de til hele 
mennesker.  Deres forstand skal udvikles, 
deres følelser og fantasi skal stimuleres, 
og de skal lære at tage ansvar. Grobunden 
og næringen for det hele skal være en 
levende gudstro.

Lyder det bekendt i Grundtvigs 
fædreland, er det ikke så mærkeligt. 
Samtidig med at Grundtvig arbejdede 
med sine tanker om at oplive og oplyse 
danskerne, udviklede polakken Edmund 

Bojanowski sine ideer om, hvordan 
landarbejderne i Polen kunne komme ud 
af den nød, de var i. 

Bojanowski blev født i 1814. Som 
godsejersøn i Grabonóg voksede han 
op i en dybt religiøs, patriotisk familie, 
der tilhørte Polens kulturelle aristokrati. 
Som fireårig blev han alvorligt syg, og 
tæt på døden og gennem sin mors forbøn 
til Jomfru Maria, blev han mirakuløst 
helbredt. Han viste meget tidligt store 
evner og studerede ved universiteter i 
Wroclaw og Berlin. I Berlin blev han 
meget hurtigt en del af  det intellektuelle 
miljø. Han deltog i tidens debatter, 
oversatte lyrik af blandt andet Byron og 
skrev også selv. 

Men en alvorlig lungesygdom satte 
en brat stopper for det udadvendte, 
intellektuelle liv i Berlin, og som 24-
årig måtte han på rekonvalescens i sit 
barndomshjem. Her fik han øjnene op 

for den armod, landbefolkningen levede 
i. Uvidenheden var stor, og mange børn 
måtte gå for lud og koldt vand, mens 
forældrene sled ude i markerne. Sammen 
med andre grundlagde Bojanowski små 
landsbybiblioteker, hvor man kunne låne 
lødig litteratur. 

I 1849 brød en koleraepidemi ud i 
Gostýn. Selv om Bojanowski døjede med 
sit eget svage helbred, organiserede han 
ordentlig sygepleje for de kolerasmittede 
og tog vare om de mange forældreløse 
børn. Han fik derfor tilnavnet ”den anden 
Vincent af Paul”. 

Den 21. august 1849 stiftede han det 
første ”barmhjertighedens hus” i Gostýn. 
Her blev de syge plejet og de forældreløse 
børn passet og undervist. Bojanowski 
grundlagde Polens første børnehaver. De 
skulle tage sig af landbefolkningens børn. 
Men børnehaverne skulle ikke bare løse et 
pasningsproblem – de skulle også udvikle 
børnenes evner bedst muligt og stimulere 
dem efter pædagogiske programmer. 

I 1861 åbnede den første børnehave i 
det østrigsk besatte Galicien, og snart 
fulgte børnehaver i Polen og Schlesien ef-
ter. Bojanowski vandt mange unge kvin-
der for sin sag, og i løbet af få år kom der 
et netværk af huse over hele Polen. Unge 
kvinder fra landbefolkningen slog sig ned 
i smågrupper på tre ude i landsbyerne.  
Her plejede de syge og tog ansvar for de 
mange børn, der var blevet forældreløse 
under koleraepidemien.  Det første lille 
samfund af søstre blev grundlagt i den 
3.maj 1850. Bojanowski skrev en ordens-
regel til dem, og kvinderne tog navnet 
Maria Immaculata Søstrene (Maria Im-
maculata: Maria den Uplettede. red.) 

Kravene til søstrene var ganske store. 
De skulle helt og holdent stille sig til 
rådighed for Gud, leve et enkelt liv 
sammen med landbefolkningen og i glæde 
løse de ofte besværlige og utaknemmelige 
opgaver, der fulgte med. 

På grund af de komplicerede forhold 
i det besatte Polen blev ordenen spaltet 
op i fire grene, men fra1991 blev de 
samlet i en føderation. Den 13. juni 1999 
blev Edmund Bojanowski saligkåret i 
Warsczawa af den hellige pave Johannes 
Paul II. 

I år fejrer søstrene højtideligt 200-års 
jubilæum for fødslen af deres grundlægger, 
den salige Edmund Bojanowski.

Ordenen har i dag huse på fire forskellige 
kontinenter.  Maria Immaculata Søstrene 
har to kommuniteter i Danmark – ét ved 
Sankt Annæ Kirke på Amager og et ved 
Sankt Albani Kirke i Odense. 

Ordensliv

Sr. Dorota sammen med nogle af børnene 
ved den polske menigheds krybbespil.

Edmund Bojanowski (1814-1871).

Søstrene i kommunitetet på Amager: Fra venstre mod højre: sr.Januaria, sr.Tarsylla, 
sr. Tymothea, sr. Anna, sr. Dorota, sr.Leopoldyna.
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VALFARTER Tiden for vore to årlige 
valfarter til hhv. Åsebakken og Øm 
nærmer sig, søndag den 25. maj på 
Åsebakken, og søndag den 1. juni på Øm.

Meningen med at tage på valfart er 
blandt andet at fejre vor tro – glæde os 
over den og blive styrket i den, ikke mindst 
sammen med andre. Samtidig udtrykker 
de også noget, som vi er meget fortrolige 
med og forventer os noget af, nemlig 
fællesskab og relation, i bispedømmet og 
menighederne imellem. 

Temaet for årets valfarter er ’Forkynd 
evangeliet for al skabningen’ (Mark 
16,15). Dette tema er altid aktuelt og 
bliver det stadig mere. Derfor har vi 
de senere år fokuseret stadig mere på 
vigtigheden af mission og evangelisering. 
Grunden til, at dette skriftord er valgt i år 
er, at det var temaet for Den hellige Pave 
Johannes Paul II’s besøg i Norden i 1989. 

I år er det således 25 år siden, vi tog 
imod Paven i Danmark. I begyndelsen 
af juni 1989 mødtes vi med ham netop 

på Åsebakken og Øm, som også var 
rammen om de to hovedgudstjenester 
under pavebesøget. Aktualiteten af dette 
jubilæum bliver yderligere understreget 
af pave Johannes Paul II’s helgenkåring 
den 27. april. Valfarterne vil således stå 
i lyset af  pavebesøget i 1989. Derfor vil 
vi også fremsige indvielsen til Jomfru 
Marias rene Hjerte, som pave Johannes 
Paul foretog på Island under besøget dér, 
og som de nordiske biskopper fornyede 
den 22. marts i år under vort møde i 
bispekonferencen.

Vi har således ikke kun haft besøg af 
Peters efterfølger, men også af en helgen. 
Udfordringen til at forkynde evangeliet 
er vor permanente udfordring. I pave 
Johannes Paul II har vi både forbilledet 
på en utrættelig forkynder og nu også en 
forbeder i himlen for evangeliseringens 
sag. Pave Johannes Paul så sine 
mange rejser som pastorale besøg og 
pilgrimsrejser – for at forkynde evangeliet 
og styrke de lokale kirker rundt omkring 
i verden. 

Mange unge har ikke oplevet pavebe-
søget; for os andre er der sket så mange 
ting siden, at vi måske kun ser tilbage på 
det som en historisk begivenhed, og Kir-
kens liv går jo videre. Det er rigtigt; men 
det må aldrig blive rutine. Derfor har vi 
brug for at få bevidsthed og engagement 
på troens område forøget. Det består i vid 

udstrækning i at gøre det, vi er vant til, 
med større indlevelse og opmærksomhed, 
og tage ting op, vi har glemt eller forsøm-
mer: Bøn, deltagelse i messen, modtagelse 
af sakramenterne, ikke mindst skriftemå-
let, læsning i Bibelen.

Valfarterne er kun et enkelt element i 
denne sammenhæng; men de udtrykker 
opbrud og er derfor også en motivation 
til fornyelse. Opbruddet skal ikke kun 
mobilisere os til at komme ud af stilstand, 
men tillige gøre os opmærksomme på nye 
udfordringer. Troen bliver irrelevant for 
mange, kløften mellem livet i troen og 
det, der leves i vore omgivelser, vokser. 
Samtidig møder vi dog også mennesker, 
som er interesserede i troen og Kirken. 
Vi har derfor brug for at skabe miljøer, 
hvor vi både selv kan finde styrke og 
byde søgende mennesker velkommen. 
Valfarterne er med til at udtrykke 
det fællesskab, vi skal have om disse 
ambitioner.

Vore valfarter samler ikke længere så 
mange mennesker som tidligere. Nogle 
af dem, der kommer, tager dem måske 
mere som en adspredelse og en mulighed 
mødes med venner og bekendte. Lad os 
dog forsøge igen at gøre valfarterne til en 
trosmanifestation, der viser, at vi er glade 
for at tro på Gud og for at tilhøre hans 
Kirke. 

Jeg opfordrer derfor også i år alle, der 
har mulighed for det, til at deltage i vore 
valfarter, så de både må blive en glædelig 
oplevelse, mens de står på, og en afspejling 
og styrkelse af vort engagement i troen.
København, den 2. maj 2014
 +Czeslaw

Valfarter

Velkommen til valfarterne 2014
25-året for Johannes Paul II’s besøg præger årets valfarter til Åsebakken 
og Øm.

I år er der 25 år siden den hellige pave 
Johannes Paul II besøgte de nordiske 
lande. Billedet stammer fra pavens 
besøg på Åsebakken. Foto: Katolsk 
Orienterings arkiv.

VALFART Vi går vore to valfarter i 
møde. Den til Magleås, sidste søndag 
i maj måned og den til Øm, 1. søndag i 
juni måned. Længere fremme, i oktober 
måned er der den skandinaviske valfart 
til Lourdes i sigte. Jeg nævner den, fordi 
biskop Hans L. Martensen i sin tid 
erklærede den som bispedømmets valfart 
på lige fod med de to andre.

I gamle dage valfartede man til fods 
eller på hest. I dag gør man det til fods, 
i bil, i tog eller i fly. Andre tider, andre 
muligheder. Men formålet med valfart 
har altid været det samme: at opleve den 
konkrete vej, som fører til et bestemt 
mål.  Valfarten handler ikke kun om 
at nå til målet. Selve vejen dertil er et 
vigtigt element. Det er den fælles vej 
med Gud og med de andre. Undervejs 
forvandles vi. Gud forvandler os indefra 
og de medrejsende pilgrimme bidrager 
til det. Det, der adskiller valfarten fra en 
turistrejse, en picnic eller en vandretur, 
er, at deltageren er indstillet på at opleve 
”troens mysterium” i pilgrimsfærdens 
anstrengelser, ubekvemme forhold og 
vandringens strabadser. 

Pilgrimmen ser sit liv i Guds perspek-
tiv og i forhold til det evige liv. ”Det vig-
tigste er usynligt for øjet” kan der med 
rette siges om pilgrimsrejsen.  Man kan 
derfor sammenligne en pilgrimsrejse med 
et sakramente. Igennem sakramentets 
synlige tegn udvirker Gud frelsen ved at 
give den sakramentale nåde til det kon-
krete menneske.  Under valfartens synlige 

tegn handler Gud med sin nåde og giver 
det, som de enkelte pilgrimme har brug 
for. Derfor er en af de vigtigste holdnin-
ger åbenhed for det, Gud i sin kærlighed 
vil skænke deltageren. Man kan tage på 
valfarten med bestemte forventninger; 
men de kan sommetider få deltagerne til 
at fiksere deres opmærksomhed på disse, 
så at de blokerer for det, Gud egentlig har 
forberedt til dem. Vi ved, at det, som vi 
beder om, ikke altid er godt for os. Gud 
kender os bedre, end vi kender os selv. 
Derfor er det, som han vil give os, godt 
for os. 

Valfarten minder os samtidig om, at 
Kirken er på pilgrimsfærd. Den har ikke 
sit blivende sted på denne her jord; men 
den er undervejs til fuldendelsen i Guds 
Rige. Guds Rige er der allerede, men 
ikke helt. Kirken skal igennem denne 
verdens trængsler og lidelse for til sidst 
helt at kunne blive forenet med sin Herre 
og Frelser i Guds herlighed.  Undervejs 
fejrer Kirken Eukaristi, som er centrum 
i Kirkens liv og vandring igennem dette 
livs snævre veje. I den hellige kommunion 
modtager vi Jesu Kristi Legeme og Blod. 
Vi forenes med Ham. Han bærer vore 
byrder sammen med os. Han styrker os 
og giver os mod til at fortsætte den vej, 
som Han har udstykket for os. Det er 
lettere at vandre igennem livets trængsler, 
når flere vandrer med.

Adskillige besværligheder under valfar-
ten hjælper os til endnu dybere at erfare, 
at vi er svage mennesker, at vi hele tiden 

har brug for hjælp, at vi ikke kan klare os 
selv og vi er henvist til de andre. Under 
valfarten konfronteres vi med Guds ord 
og med hinanden.  Valfartens virkelig-
hed indbyder os til for alvor at overveje 
vort livs realiteter og til at foretage både 
mentalitets- og faktuelle ændringer, som 
får indflydelse på vor dagligdag. Det er 
omvendelse. Bodens sakramente – skrif-
temålet hører derfor til valfartens væsent-
lige elementer. 

Valfarten er ligesom en lang gudstje-
neste. Gudstjenesten slutter og man ta-
ger hjem. Den fortsætter i 
dagligdagen. Den giver os 
næring i vor daglige kamp. 
Den konkrete valfart slut-
ter, men den ender ikke. 
Den fortsætter. At valfarte 
er et vilkår fra begyndel-
sen af menneskelivet. Ja, 
mennesket er kaldet til at 
valfarte. Hvis vi i relation 
til Gud vandrer igennem 
livet for til sidst at møde 
den levende Gud ansigt til 
ansigt, er vort liv en pil-
grimsfærd.  

Mens vi er på valfarten 
til fods eller på cykel, 
bruger vi ofte en rygsæk. 
I rygsækken har vi kun 
de allervigtigste ting, som 
vi får brug for undervejs. 
Hvis vi har noget, som er 
overflødigt, tager vi det ud 
af sækken og efterlader 
det. 

Rygsækken er et godt 
symbol på vor livs valfart. 
Vi lærer at skelne mellem 
det vigtige og uvigtige. 

Det er et symbol på det forgængelige.
En sang, som en irsk sangerinde har lavet, 
hedder ”Pilgrim”. Sangerinden mener, at 
pilgrimsrejsen går ud på at finde sig selv. 
Det føles tomt, hvis Gud ikke nævnes 
eller hvis der ikke hentydes til Ham. 

Den kristne pilgrimsrejse drejer sig om 
at lade Ham finde os og lade Ham vejlede 
os på vor vej. Guds veje er uransagelige. 
Derfor kan det ikke udelukkes, at Gud 
finder mennesket igennem denne sang.

Lad dig finde af Gud
På valfarten handler det om at være åben over for det Gud vil give os. 

Tekst: P. Herbert Krawczyk S.J.

ØMVALFART
Søndag den 1. juni 2014

PROGRAM

Kl. 11.00
 Indledning og valfartsvandring fra Ømborgen.

Kl. 12.30
 Pause – Tilbedelse – Underholdning.

Kl. 13.00 – 14.00:
 Mulighed for skriftemål i kirken

Kl. 13,30:
 Biskoppen møder årets 1. kommunikanter.

Kl. 14.30:
 Højmesse ved biskop Kozon.

“Forkynd Evangeliet for 
al skabningen” 
    (jf. Mk. 16,15)

Katolsk Lejrcenter
Lindholmvej 11-13, Emborg
8680 Ry
www.omborgen.dk
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Fest i Randers
Jesu Hjerte Kirke indviet efter stor 
restaurering.

RANDERS Det var en glad menighed 
i Randers, der den 11. maj kunne tage en 
smukt restaureret kirke i brug efter at have 
været hjemløs i fire måneder. Det er mere 
end 30 år siden, kirken er blevet renoveret 
indvendigt, så menigheden havde 
fornemmelsen af at træde ind i en næsten 
ny kirke.  Begivenheden blev markeret 
ved en festlig messe, som biskop Czeslaw 
celebrerede sammen med sognepræst p. 
Dominique Tran, tidligere sognepræst i 
Randers Leo Kertz OMI og sognepræst 
i Fredericia p. Ambroziu  Anghelus. 
Kirken blev indviet den 30. marts 1879 og 
er således en af de ældste katolske kirker i 
Danmark. Uden at nogen egentlig kender 
årsagen, er den aldrig blevet konsekreret. 
Men den 11. maj skete så det endelig med 
135 års forsinkelse.

 I en højtidelig procession bar p.  
Dominique et skrin med relikvier fra 
den hellige Maria Goretti ind i kirken. 
Relikvierne blev under messen muret inde 
under alteret.  Under messen indviede 
biskop Czeslaw  det nye alter, der blev 
salvet med olie og tilrøget som symbol  
på, at kirken skal gennemstrømmes af 
Kristi liflige duft. Kirkens vægge blev 

også salvede som et symbol på den 
sammenhæng, der er mellem bygningen 
af materielle sten og kirken af levende 
stene. Dagens læsninger var specielt 
udvalgte til kirkeindvielse og fortalte om 
kirken både som en materiel bygning, 
men også om kirken som et billede på det 
nye Jerusalem.

Kristoffer Sloth-Kristensen og Nele 

Lohrum sørgede for musikken på orgel 
og valdhorn med blandt andet  Giulio 
Caccinis Ave Maria, Stephen Adams den 
hellige stad, Wolfgang Amadeus Mozarts 
Ave verum, og Cesar Francks Panis 
Angelicus.

Restaureringen  er blevet mulig takket 
være en stor arv efter afdøde journalist 
på Randers Amtsavis, Anders Dahl, 

der i mange år var et trofast medlem af 
menigheden. 

LR
I KO nr. 8 vil restaureringen af Jesu 

Hjerte Kirke blive beskrevet nærmere.
Læs mere om menigheden i Randers på 

http://www.katolsk-randers.dk.

MEDIER En smilende, ung afrikansk 
ordenssøster holder sit kamera op med 
fokus på os, der kikker på websiden. Bag 
hende ses en gade et sted i Italien.
Billedet sender et signal om en dynamisk, 
ung og globaliseret kirke, der er nysgerrig 
på fremtiden, og man finder det på 
forsiden af det nye website Katolikker i 
dialog (www.katidialog.dk) .
Manden bag det nye website er Frans 
Josef Meyer, en gammel kending fra det 
katolske medielandskab. Meyer er blandt 
andet chefnørd og bestyrelsesmedlem af 
gruppen bag det katolske podcast ing-site 
www.katpod.dk  og webmaster for Erling 
Tiedemanns blog om religion og politik 
www.relogpol.dk.

Tanken med katolikker i dialog er at 
skabe overblik, indblik og en åben dialog 
først og fremmest med katolikker, men 
også med andre. Websitet er baseret 
på responsivt webdesign.  Det giver en 
bedre visuel oplevelse, fordi webdesignet 

automatisk tilpasser sig den enhed og 
skærmopløsning, som brugeren sidder 
med.

Allerede nu er der masser af katolske 
udfordringer på sitet.  På listen videoer 
er der links til forskellige udenlandske 
kanaler og en serie klikbare videoer om 
Det andet Vatikan Koncils historie. Man 
kan også følge udvalgte Twitter konti 
fra blandt andet The Tablet, NCR og 
vatikanisten John Allen.

Under punktet medier viser en oversigt, 
hvor man gennem nøgleord kan finde ar-
tikler og udsendelser med for eksempel 
Jesper Fich, Malene Fenger-Grøndahl 
og Jakob Egeris Thorsen.  Websitet vil 
også orientere om hvad der sker i Den 
katolske Kirke i Danmark. Under punk-
tet side 2 finder man blandt andet Grethe 
Livbjergs overvejelser over sognepræst 
Martin Herbsts bog om sunde og sekteri-
ske fællesskaber.  Her findes også en fuld-
stændig gengivelse af diskussionen om 

Neokatekumenatet på 
Pastoralrådets møde i 
november. Flere steder 
er der mulighed for at 
kommentere indlæg-
gene. Alle kommenta-
rer godkendes først af  
redaktøren. Vil man 
følge Katolikker i 
Dialog løbende, kan 
man tilmelde sig en 
nyhedsmail, der ud-
sendes om lørdagen.
Katolikker i dialog 
er det tredje katol-
ske website på kun 
få måneder.  På 
katolskmagasin.dk kan man 
møde Katolsk Magasin, der præsenterer 
sig som et uafhængigt gratis online-ma-
gasin, som skrives og redigeres af katol-
ske lægfolk.  

Magasinet vil give et retvisende og loyalt 
billede af den katolske kirke og dens rolle 
i den moderne verden. I redaktionen af 
tidsskriftet sidder KO´s tidligere redaktør 
Torben Riis, forfatteren Kirsten Kjærulff  
og historikeren Sebastian Olden-
Jørgensen.

Sankt Knuds Selskab (www.sanktknuds-
selskab.com) præsenterer sig som et web-
site, der handler om den traditionelle 
messe, liturgi og det trosliv, der er knyt-
tet til den. Idémanden bag er Kristoffer 
Sloth-Kristensen.
LR

PROCESSION Maj måned er som 
bekendt dedikeret til Jomfru Maria. Det 
blev markeret på Amager, hvor Sankt 
Annæ Kirke søndag den 11. maj havde 
arrangeret en større procession til ære 
for Jomfru Maria. Processionen startede 
ved kirken kl. 13 og den lange procession 
gik i samlet flok til Sundbyvester Plads 

og tilbage igen ad den normalt meget 
befærdede Amagerbrogade, der til 
lejligheden var blevet afspærret. Under 
processionen bad de flere hundrede 
deltagere – hvoraf flere var klædt i deres 
respektive nationaldragter – rosenkransen 
og sang salmer. Processionen sluttede kl. 
15 med en familiemesse.

Det nye initiativ blev stablet på benene 
i et samarbejdet mellem den danske, 
polske og engelske gruppe, som udgør 
den katolske menighed på Amager. 
Udover at menighedens medlemmer 
medbragte blomster, billeder og statuer 
til ihukommelse af Jomfru Maria og for 
at takke Jesus for de nådegaver, vi har 
modtaget gennem hans Moder, blev også 

kirkens relikvier af den hellige søster 
Faustina og den hellige pave Johannes 

Paul II medbragt under processionen.
NM

Kirken i Danmark

Med jomfru Maria ad 
Amagerbrogade
Den trafikkerede gade var for en 
stund afspærret til ære for Guds 
Moder.

Mange af processionens deltagere havde 
til lejligheden udskiftet hverdagstøjet med 
flotte folkedragter eller englekostumer. 
Begge fotos: Sankt Annæ menighed.

For en stund var de mange biler på 
Amagerbrogade afløst af et flot og festligt 
Maria-optog. Mange lørdagshandlende 
har sikkert spærret øjnene op.

Sognepræst p. Domique bærer skrinet med relikvier fra den hellige Maria Goretti  ind i 
kirken.

Biskop Czeslaw salver kirkens mure.

Overblik, indblik og dialog med  
Frans Josef Meyer
Nyt katolsk website med kant.

Læs mere på www.katidialog.dk.
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JUBILÆUM ”Tillykke til os med Jer 
her i Roskilde. Det er en stor glæde for 
os hver dag at høre klokkerne fra Sankt 
Laurentii Kirke og blive mindet om, 
at vi er flere kirker her i byen. Og det 
økumeniske er blevet meget bedre i de 
sidste år. Vi skal give hinanden inspiration 
og støtte hinanden. Folkekirken har jo 
også lært meget af Den katolske Kirke. 
Nu går vi på pilgrimsvandring – vi 
har fået kristuskransen, og vi bruger 
messehageler. Alt det har vi lært af vores 
katolske brødre og søstre. Men der er 
stadig knaster i vores forhold.

Vi kan jo ikke have fælles altergang”, 
sagde Roskildebiskoppen Peter Fischer 
– Møller, da Roskildemenigheden den 3. 
maj fejrede kirkens 100 – års jubilæum 
med messe og fest på Sankt Josephs Skole 
bagefter. Messen blev fejret med biskop 
Czeslaw som hovedcelebrant. Nuværende 
sognepræst p. Alren Soosaipillai og p. 
Carroll Parker fra OMI koncelebrerede.
Kirken blev indviet den 19. april 1914; 
men på grund af påsken valgte man at 
flytte 100 årsfesten til den første lørdag 
i maj. Også Roskildes borgmester Joy 
Mogensen var med til at markere jubilæet: 
”Det er menneskeligt at ville stræbe efter 
det perfekte; men ikke mindre vigtig 
er bevidstheden om, at vi fejler. Som 

politikere kan vi prøve at sætte rammer 
op og skabe muligheder for udvikling; 
men I har et par århundreders forspring. 
I kan noget særligt. Religion kan inspirere 
mennesker til at stræbe efter at gøre deres 
bedste”, sagde Joy Mogensen.

Og det var jo helt anderledes velvillige 
toner, end da katolikkerne vendte tilbage 
til byen fra slutningen af 1800-tallet. 
Dengang var der virkelig smæk for 
skillingen og hård, antikatolsk polemik 
i lokalpressen efterhånden som Den 
katolske Kirke blev mere og mere synlig i 
bybilledet gennem sine institutioner. Som 
den første katolske sognepræst i Roskilde 
efter reformationen var p. Alfons 
Kerckhoffs ofte indblandet i langvarige 
og heftige pennefejder.

Starten
Det hele begyndte en dag i maj 1901, 
hvor biskop von Euch hentede de tre 
montfortanere  p. Kerckhoffs, p. Blois og 
broder Bonifacius på Hovedbanegården. 
De første par uger boede præsterne 
hos von Euch, der udpegede Roskilde 
som udgangspunktet for deres mission. 
En dag bredte von Euch et kort over 
Sjælland ud på sit skrivebord. Han lagde 
en lineal ned over kortet og trak en linje 
fra Glostrup til Glænø. Alt hvad der 

ligger vest for denne linje skal være Jeres 
arbejdsområde, blev der sagt. Kort tid 
efter gik det løs. Montfortanerne kom til 
Roskilde den 7. juni 1901. Her stod en 
tom lejlighed parat til dem, og de blev i 
byen helt frem til 1993.

I sin prædiken til festmessen kom 
biskop Czeslaw ind på det varige præg, 
som montfortanerne har sat på byen, men 
også på, hvordan vi i dag kommer videre.  
”Som kirke af levende stene er vi her for 
at fejre den levende Kristus, Ham som i 
eukaristien gør påskens begivenheder 
nærværende.

Vi skal som kirke prøve at gøre Kristus 
nærværende og præsentere ham for de 
mange mennesker der overser ham. Også 
i dag er der mange mennesker der overser 
ham.

Sommetider kan vi godt tabe modet. 
Hvorfor kommer der ikke flere søstre? 
Hvorfor er der så lidt lydhørhed for 
evangeliet. Hvad er det vi gør forkert? 
Men vi må ikke give op. Vi skal prøve 
at hjælpe andre med at opdage Gud. 
Menigheden har haft op- og nedture. 
Nu beder vi Gud hjælpe os med en ny 

begyndelse og med at skabe enhed og 
forsoning”, sagde biskop Czeslaw.
 Sognepræst Alren Soosaipillai takkede 
i messen Gud for den store gave, det er 
for menigheden at have Sankt Laurentii 
Kirke og bad for kirkens bygherre, p. 
Alfons Kerckhoffs.  

Jubilæet i Sankt Laurentii Kirke har 
været udførligt omtalt i den lokale presse. 
Dagbladet bragte den 30. april en artikel 
om menighedens historie og en reportage 
med interviews med sognepræsten, 
formand for menighedsrådet Maria 
Alster og næstformand Ole-Christian 
Munk-Plum.
Læs mere om menigheden i Roskilde i 
”Den katolske kirke i Roskilde 1901-
2001” v. Henrik Denmann. Udgivet i 2001 
af Historisk Samfund for Roskilde Amt 
2001.

Kirken i Danmark

”Tillykke til os med Jer”
Fødselsdagsglæde i Roskilde. 

Tekst og foto: Lisbeth Rütz

Biskop Peter Fischer-Møller overrakte ved 
menighedens fest et billede af Johannes 
Paul II til sognepræst p. Alren Soosaipillai 
OMI.

Borgmester Joy Mogensen havde 
anerkendende ord til kirken ved 
sammenkomsten efter festmessen.

En lille pige fra den engelsksprogede menighed i Roskilde læser forbøn.

Børn i polske egnsdragter var med til at gøre takkemessen for Johannes XXIII og 
Johannes Paul II til en festlig oplevelse. Foto: Ulla Elmquist.

Tak for to nye helgener
Messe for Johannes XXIII og 
Johannes Paul II i Sankt Ansgars 
Kirke.

TAKKEMESSE Medlemmer af de 
polske og italienske menigheder var mødt 
talstærkt op sammen med repræsentanter 
for Italiens og Polens ambassader, da der 
den 7. Maj blev  fejret en takkemesse i 
Sankt Ansgars Kirke  for kanoniseringen 
af Johannes XXIII og Johannes Paul II.

„De var begge del af  det store projekt 
som det andet Vatikankoncil var. 
Johannes XXIII står som paven der 
uden at bryde med fortiden indledte en 
ny æra i Kirkens historie. Han nåede 
ikke at se frugterne, mens Johannes Paul 
kom til at opleve virkeliggørelsen af 
det og møde dets mange udfordringer. 

De har begge givet et betydningsfuldt 
bidrag til kirkehistorien”, sagde biskop 
Czeslaw. Han mindede om Johannes 
Paul II´s berømte udtalelse:  „Vær ikke 
bange – åben døren for Kristus” og 
understregede at vi ikke skal være bange 
for at lukke Kristus ind i vores liv. Biskop 
Czeslaw beskrev Johannes XXIII og 
Johannes Paul II som store aktører og 
som to mennesker, der i udpræget grad 
forstod at samarbejde med Helligånden. 
Takkemessen fik en smuk musikalsk 
ramme ved at et kor, dirigeret af  sr. 
Tarsylla fra Maria Immaculata Søstrene 
på Amager blandt andet sang: Totus 
Tuus”, cały Twój Maryjo, tak mówiłe 
(Du sagde – totus tuus – jeg hører til Dig 
Maria. Vi kalder på dig, bed for os. Den 
gode hyrde søger sine får, og du søger os. 
Helligånden kom ned og omskab jordens 
overflade) og „Dzi Chrystus Król wiecznej 
chwały” – om Kristi Opstandelse. LR
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DØDSHJÆLP ”En lugt af småkager 
og pibetobak rammer mig som en mur da 
jeg åbner døren ind til lejlighed nr. 47. Jeg 
siger ’hej’ og lukker døren efter mig. Jeg 
regner ikke med, at den gamle nisse har 
rykket sig ud af flækken og ganske rigtigt, 
der sidder han. Skægget er blevet lidt 
viltert og han sidder nærmest i en røgsky 
af pibetobak. Jeg skubber et par gamle 
eksemplarer af ’se og hør’ ned fra den 
lille fodskammel, og sætter mig over for 
ham. ”Nå hvordan går det så i dag” siger 
jeg kækt til ham og smiler. Han sukker 
og siger: ”Tjo.. det går vel”. Han virker 
bedrøvet, ”Hvordan har dagen så været, 
jeg hører din søn og børnebørn har været 
forbi?” siger jeg muntert, imens jeg lægger 
aviserne sammen. ”Ja” - siger han,” men 
de skulle gå igen... De havde jo andre ting 
at tage sig for” han sukker.

Jeg kigger på ham, han virker meget ude 
af sig selv. ”Skal jeg varme noget mad til 
dig så du kan spise mens vi snakker” siger 
jeg, og han nikker. Jeg luner maden, og vi 
snakker om hans børn, og det det lader 
til at det muntrer ham op - det gør mig 
glad. Da maden er varmet er stemningen 
også lunet lidt op, og da jeg skal gå siger 

han: ”Tusind tak for hjælpen, jeg håber 
ikke jeg har været for meget til besvær, 
du har jo ikke tid til at snakke med sådan 
en gammel nisse som mig hele aftenen, 
du har jo masser af ting du skal nå.” 
Jeg kigger på ham, og siger helt nede fra 
bunden af min mave: ”Nej, jeg har ikke 
travlt jeg har altid tid til at snakke med 
dig”. Han smiler og lukker døren efter 
mig.

Denne oplevelse rykkede virkelig noget 
inde i mig. Det betød noget fordi det gik 
op for mig, hvor meget af mit liv denne 
person rent faktisk holdt i sine hænder, 
også selvom det var mig der udførte den 
praktiske opgave: At varme mad.

Der var engang, hvor ’livet’ for racen 
homo sapiens først og fremmest handlede 
om to ting: At overleve og at reproducere 
sig selv.

Der var engang, i dag i år 2014 hvor livet 
er baseret på valg. Hver enkelt person har 
mange valg pr. dag; hvad skal jeg have til 
morgenmad? Hvem henter børnene - og 
hvad skal vi have til middag?

Der er mange ting at vælge mellem. 
Livet handler, for os i Danmark i hvert 
fald, ikke længere om at lave afkom og 

overleve, det handler mere om hvad man 
skal foretage sig i den tid fra børnehaven 
til plejehjemmet. Hvad man skal være i 
livet, og hvordan skal man være det, men 
hvis man har valget mellem at dø eller 
leve hvad ville man så vælge?

Forskellige opfattelser
Debatten om aktiv dødshjælp er i gang. 
Der er mange der går ind for at man som 
menneske kan få hjælp til at ende sit liv på 
selvmordsklinikker i Schweiz, og dette er 
også et valg, et valg om at vælge livet fra, 
og måske også et valg som bliver truffet 
før man har indset sin egen betydning i 
livet. 

Mit liv er ikke kun mit liv. Mit liv 
er også dit liv. K.E. Løgstrup skriver  
”Vi bærer altid noget af næstens liv i vore 
hænder.”

Dette er et udsagn de fleste af os måske 
ikke tænker over i vores hverdag, når vi 
tager bussen og smiler til den ensomme 
dranker på første sæde, eller når vi ligger 
syge i sengen med 80 år på bagen og 3 
oldebørn der kigger på os. De valg vi 
træffer kommer til at have betydning for 
de mennesker der er i vores liv. Vi kan 
vælge at gøre noget aktivt i vores hverdag 
f.eks. starte andres smil med vores eget 
rettet imod dem, og vi kan vælge at vælge 
livet

Hvis vi vælger døden, i form af aktiv 
dødshjælp, så fralægger vi os det ansvar 

vi har for at holde andre i live; ikke ved 
at gøre noget aktivt selv, men ved at give 
andre lov til at være noget for os. Der 
er mange som er bange for at være til 
besvær, både unge mennesker som måske 
har problemer der skal snakkes igennem 
100 gange og ældre mennesker som skal 
have hjælp til at få skiftet ble.

Der er kommet en opfattelse af at man 
skal kunne klare alting selv og det anses 
som ”svagt” at bede for meget om hjælp. 
Det er jeg uenig i. 

Verden er kompleks, og vi kan ikke 
klare alting selv. I virkeligheden er dét, at 
vælge hjælpen til også at vælge mening i 
livet til; ikke i ens eget liv nødvendigvis, 
men i næstens.

Ved at være villig til at tage imod hjælp 
fra andre, giver man en anden mulighed 
for at give omsorg og kærlighed, man 
måske ikke ellers ville have kunne give, 
og det er efter min mening det vigtigste 
i denne verden. Vi skal alle være villige 
til, ikke kun at give kærlighed, men også 
modtage kærlighed fra andre, nogle 
gange kan man i modtagelsen også være 
en ubevidst giver.

Hvis den mand fra lejlighed nr. 47 
havde valgt at gå i døden, så ville han 
hverken have modtaget omsorg fra mig, 
eller givet mig chancen for at være noget 
for ham. Så ved at vælge livet valgte han 
også ubevidst at give mig noget, og derved 
give mening til mit liv. 

Du holder mit liv i dine hænder
Mit liv er ikke kun mit liv. Mit liv er også dit liv.

Tekst: Eva Maria Linnemann Hansen

CARITAS Pave Frans har med sit 
valg af navn, sit liv, sin ledelse og sine 
offentlige udtalelser tydeliggjort, at Den 
katolske kirke skal blive mere udadvendt 
og evangeliserende og mindre optaget af 
sit eget indre liv.

I samklang hermed har Caritas taget 
et værdifuldt initiativ. I sidste nummer 
af Katolsk Orientering og Caritas 
Nyt redegør Caritas for baggrunden 
for en indbydelse til de katolske 
sognemenigheder om at indgå i et 
samarbejde med Caritas om diakoni i 
praksis, hvor man kan udnytte hinandens 
kompetencer og etablere en række 
projekter båret af næstekærlighed og 
solidaritet med udsatte grupper.

Begyndelsen hertil er en Caritas 
invitation til to regionale workshops, 
hvoraf den første for Sjælland og 
Hovedstadsområdet fandt sted lørdag den 
10. maj i Sakramentskirkens lokaler på 
Nørrebro i København. Tyve engagerede 
mennesker deltog i mødet, hvor de om 
formiddagen blev præsenteret for Caritas’ 
formål og arbejdsform. I forlængelse 
heraf var indbudt to inspirerende 
oplægsholdere til at give eksempler på 
diakoni i praksis.

Det første eksempel var ”Mødested 
Amager”, et folkekirkeligt projekt på en del 
af  Amager, som har mange indvandrere. 
Her indbyder man til internationale 
gudstjenester med fællesspisning 
bagefter, natkirke, lektiehjælp som vigtigt 
individuelt supplement til den offentlige 
sprogundervisning, dialogaftener 
med deltagelse af lokale muslimske 
organisationer, sommerferieuge med 

fattige indvandrerfamilier, udflugter 
med bydelsmødre, sangaftener og 
kristendomsundervisning. Nogle af 
aktiviteterne bæres i høj grad af frivillige 
fra menighederne, mens andre hviler 
mere på to lokale præster og en lønnet 
tværkulturel sekretær. 

Det andet projekt havde overskriften 
”Familieudflugter” og har Røde Kors 
som baggrundsorganisation. Projektet 
hviler udelukkende på frivillige, hvoraf en 
del har rod i en baptistkirke på Nørrebro. 
Gruppen arrangerer familieudflugter 
og andre sociale arrangementer for 
asylfamilier, hvis liv mangler sådanne 
aktiviteter. Pengene er små, så gruppen 
må vælge udflugtsmål og aktiviteter med 
omhu. Tivolibesøg ligger for eksempel 
uden for mulighedernes grænse. Alligevel 
er aktiviteterne populære. Først var det 
mødrene, der meldte sig med deres børn, 
men efterhånden kom fædrene til.

Efter formiddagens oplæg var grunden 
lagt til eftermiddagens fremtidsværksted. 
Deltagerne blev opdelt i grupper efter 
sognetilhørsforhold og arbejdede gennem 
forskellige delspørgsmål og opgaver 
med spørgsmålene: 1) Hvordan kan 
mit sogn vise solidaritet med de svage i 
vores lokalområde? 2) Hvordan kan min 
idé til et hjælpeprojekt i min by blive til 
virkelighed og 3) Hvad er realistisk for 
mit sogn at gøre?

Diskussionerne var livlige og kom 
langt omkring. Alligevel lykkedes det 
ved hjælp af en dygtig Caritas facilitator 
at nå frem til projektideer rettet mod 
konkrete målgrupper som ensomme 
ældre, ensomme og sårbare unge og 

udsatte enlige mødre. Projektideer, som 
deltagerne i dialog med Caritas ville gå 
videre med, når de kom hjem.

Det blev også foreslået, at Caritas skul-
le stå for udarbejdelse af et informations-
materiale til Hovedstadsområdets præ-
ster og menigheder. Det sker nemlig efter 
sigende ikke så sjældent, at hjemløse og 
andre mennesker med store sociale pro-
blemer henvender sig til de lokale katol-
ske kirker om hjælp, en hjælp det er svært 
for dem at yde. Her ville en information-
spjece om, hvor man så kan gå hen, være 
til stor gavn.

Trods det lille fremmøde fra sognene 
var dagen opløftende. Skal Caritas 
initiativet imidlertid blive til konkrete 
projekter, kræver det, at de lokale præster 
og sognemenigheder engagerer sig – 
vel at mærke båret af lyst og en følelse 
af trosmæssig nødvendighed. Ellers 
holder det ikke i længden. På mødet 
blev videregivet den erfaring, at det 
ikke kun drejer sig om at gøre noget for 
andre. Diakoni i praksis skaber større liv 
i menighederne og meningsfuldhed og 
personlig læring for den enkelte frivillige. 

Kirken er ikke hel uden et klart og tydeligt 
element af diakoni
Rapport fra Caritas workshop i København.

Tekst: Else-Marie Kjerkegaard, Sankt Ansgar sogn

Der blev arbejdet igennem på workshoppen. Foto: Caritas.
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Tag et initiativ!
Jeg vil gerne bakke op om Jørn Arpe Munksgaards 
konstruktive opfordring til vores kirkes ledelse (K.O. 
11/4 og 2/5) om snarest muligt at drage omsorg for, at 
vi som katolikker kan få opkrævet vores kirkebidrag 
gennem det offentlige skattevæsen, ligesom det sker for 
folkekirkens vedkommende. En sådan ordning skulle 
have de bedste muligheder for at blive indført under 
den nuværende regering, og den vil uden tvivl være den 
bedste løsning på vores kirkes økonomiske problemer. 

Ordningen findes allerede i andre lande, vi normalt 
sammenligner os med, bl.a. Norge.

Flere kirkepolitiske ordførere har tidligere bakket op 
om, at alle kirkesamfund skal kunne betale deres kirke-
bidrag ligesom kirkeskat til folkekirken, bl.a. det radika-
le Venstre, SF og konservative (Kr. Dagblad 19.8.2009).  
Men den tidligere regering og dens skatteminister fik 
tilsyneladende kolde fødder og droppede tanken, efter 
pres fra Dansk Folkeparti. Heldigvis er vi i dag i en si-
tuation, hvor dette parti ikke har samme indflydelse som 
tidligere.

Jeg er også enig med Jørn Arpe Munksgaard i, at hvis 
det svar, som han fik her i K.O. af informationschef 
Niels Messerschmidt (11/4), er det eneste, som kirken 
satser på, er det et forstemmende svar. En ny borgerlig 
regering vil efter alt at dømme igen blive afhængig af 
Dansk Folkeparti, og så er chancen måske forpasset. 
Kirken må kende sin besøgelsestid! Man må i al fald 
håbe, at kirkens ledelse også forfølger andre måder at 
fremme sin retfærdige sag på, og at den er i fuld gang 
hermed.

Den kunne f.eks. i første omgang tage direkte kontakt 
til folkekirkens biskopper hver for sig for at høre, om vi 
kunne få opbakning herfra, hvilket vel ikke skulle være 
umuligt, og eventuelt også andre kirkesamfund. For 
herefter at udfærdige en fælles økumenisk henvendelse 
til kirkeministeren om at tage sagen op, dækket af 
presseomtale. Vi er mange, der ønsker de bedste rammer 
for vores kirkes tilstedeværelse. Og meget tyder på, at 
vi med den nuværende kirkebidragsordning er nået til 
grænsen for, hvad der kan leveres af medlemmerne alene.
Kirkens ledelse har også et ansvar! 
Niels Arbøl, 9330 Dronninglund

Svar til Niels Arbøl og Jørn 
Arpe Munksgaard
Den katolske Kirke arbejder aktivt på sagen i samarbejde 
med Danske Kirkers Råd og gennem direkte kontakt til 
relevante personer i og udenfor Folketinget. Det er rigtigt, 
at det endnu ikke er lykkedes at komme igennem med 
sagen, men det skyldes ikke passivitet fra Kirkens og 
Danske Kirkers Råds side. Det er vores vurdering, at sagen 
p.t. bedst er tjent med at blive forfulgt i det nuværende regi.
Niels Messerschmidt, informationschef

Tag på Magleås!
Går man og tænker på, hvor man kan holde en uges 
sommerferie sammen med familien – på tværs af 
generationer, så er familieugen på Magleås en virkelig 
god mulighed.

Magleås er et kursuscenter der siden 1976 har været 
ejet af  Den Katolske Kirke i Danmark.

Hovedbygningen blev opført som privatbolig i 1910. 
Huet er moderniseret og der er blevet bygget til, alligevel 
er der stadig en særlig atmosfære over stedet.

Stedet er Nordsjælland i byen Høsterkøb, 78 meter 
over havets overflade. Der er en dejlig udsigt ud over 
landskabet omkring Sjælsø og om aftenen kan man se 
de smukkeste solnedgange. Fra foredrags salen, der i 
den uge også bliver brugt som kirkerum, har man som 
altertavle det kuperede istidslandskab hvor heste og 
rådyr ofte græsser. På den ene side af huset ligger store 
græsplæner, som fører ned til Magleås egen lille sø. Søen 
er omkranset af kæmpe rododendron. Magleås ligger 
lige op til Rude skov, hvor der er mulighed for dejlige 
vandreture. Familieugen henvender sig til familier af alle 
slags, både store som små fællesskaber.

Efter morgenmad og bøn er der oplæg for de voksne. 

De mindste børn samles og laver kreative ting, går i 
skoven og ser på haletudser i søen og hvad der ellers er 
at se på – man hygger sig. Efter frokost er der siesta, hvor 
man kan tage sig en lur, gå sig en tur, eller gå til Sjælsø 
og bade. Om eftermiddagen er der workshops for alle 
og der er hvert år forskellige muligheder. Der kan være 
f.eks. sport, dans, lysestøbning og bibellæsning.

Om aftenen er der hygge, hvor alle er velkomne til at 
komme med diverse indslag til aftenunderholdningen.

Når de små er puttet, er der mulighed for at deltage 
i meditation og bøn. Én af dagene er anderledes end 
de andre. Da er der udflugtsdag, som gerne sluttes af 
med en badetur på stranden. Om aftenen hjemme på 
Magleås er der grillaften, og man må invitere venner og 
familie med til en hyggelig aften.

Når man har været i et fællesskab med troen som 
ramme - med tid til leg og alvor, hvor man beder sammen, 
hvor der er kvalitets tid sammen med familien, går man 
opladet tilbage til hverdagen, med en ro der kan være 
svær at finde i det daglige liv. Mine to børn, som nu er 15 
og jeg har være på familieugen fra børnene var helt små.

Jeg har spurgt mine børn om, hvad der bedste har 
været. De svarede: Udflugtsdagen med grillaften, al den 
gode mad og ikke mindst venskaberne, som stadig varer 
ved. Jeg har været så glad for den tid, vi har haft på 
Magleås og jeg vil gerne sige tak til det altid velforberedte 
lederteam.
Lola Maria Trier, 2000 Frederiksberg 

Vi er fredens håndelangere
I Katolsk Orientering nr. 6 2014 havde landsformanden 
for Katolsk Medie Forum Svenning Ravn, et læserbrev, 
hvori han berettiget tager afstand fra brødrene 
Prices madudsendelse fra Rom, hvori disse brødre på 
uanstændig vis brugte en Mariastatue, som værktøj i 
madlavningen.

Det der skurrer i mine ”øjne” er Svenning Ravns 
stempel på brødrene Price, udtrykt som, jeg citerer 
”..som djævelens håndlangere ” citat slut.

En retorik der minder mig om middelalderens 
forfølgelser og en retorik vi i dag (min påstand) kan 
finde dels i sekteriske menigheder og i det kristne 
ekstremistiske miljø. En retorik der skaber afstand og 
udstiller Den katolske Kirke som ude af trit med tiden.

Som landsformand for KMT, bør du Svenning Ravn 
være mere påpasselig med, hvilke udtryk du bruger i 
offentligheden. Som kristne bør vi om nogen forsøge 
at udsprede fredens budskab, og din udtalelse fremmer 
bestemt ikke dialog, men snarer det modsatte. Lad os 
holde os til at være fredens håndlangere og beskæftige os 
med ”djævelen” mindst muligt.
Pia Bonnesen, 4000 Roskilde

Ved ikke hvad kontemplativ 
bøn er
Bagsiden af Katolsk Orientering Nr. 5 er en oversættelse 
af afsnittet om daglig bøn i Matthew Kellys bog 
Rediscover Catholicism, oversat af Pastoralcenteret. 
Koncentratet af  teksten er en opfordring til 10 minutters 
daglig bøn, hvilket er en positiv opfordring som alle 
bør følge, så i dette er der intet problem. Men i teksten 
kommer forfatteren ind på det han kalder kontemplativ 
bøn og her begynder det at gå helt galt. 

Jeg går ud fra, at oversættelsen af teksten er korrekt 
og må derfor konstatere, at forfatteren ikke ved hvad 
kontemplativ bøn er, hvilket må siges at være et problem 
når man, som han skriver, har holdt foredrag for 
millioner af mennesker gennem de sidste mange år. 

Grunden til det er et problem er, at der opstår 
begrebsforvirring og hvis et menneske tror, at det er 
kontemplativt uden at være det, kan det blive til en 
hindring i udviklingen i bønslivet og dermed det åndelige 
liv og i sidste ende betyde, at man forlader bønnens vej 
hvilket aldrig er Guds vilje. 

Så vidt jeg kan bedømme, opstår problemet pga. 
det engelske ord to contemplate, som forfatteren siger 
betyder at overveje eller reflektere dybt over noget, dette 
er for så vidt korrekt; men hvad forfatteren ikke ved er, 
hvad det er man kontemplerer i den kontemplative bøn.

Den kontemplative bøn er altid en nådegave fra Gud, en 
nådegave som Gud skænker de mennesker, som gennem 
udholdenhed og overgivelse i bønnen har ladet sig føre 
af Gud gennem den såkaldte sansernes nat, hvor Gud 
renser menneskets naturlige sanser og frigør mennesket 
fra kærligheden til den skabte verden og dermed åbner 
mennesket for Gud på åndens niveau. Når dette er sket, 
indtræder kontemplationen, som består i at Gud nu 
giver sig til mennesket i det åndelige og mennesket bliver 
nu passivt i bønnen og betragter (kontemplerer) Guds 
arbejde i sjælen, hvad der kendetegner kontemplation er 
at mennesket er magtesløst i den kontemplative bøn og 
aldrig selv kan fremtvinge kontemplationen, for det er 
nu Gud, der helt og holdent styrer, og Gud giver sig til 
sjælen som Han vil, alt efter hvad sjælen har brug for at 
vokse i kærlighed og selvfornægtelse.

Den bøn, som Matthew Kelly beskriver, er en aktiv 
bøn hvor mennesket arbejder for at vokse i erfaringen af 
Guds nærvær også kaldet meditativ bøn. Denne aktive 
bøn er den nødvendige for at begynde et ægte bønsliv; 
men det har intet med kontemplation at gøre. 

Hvis man ønsker at få en bedre forståelse af hvad bøn 
er og hvordan bønnens udvikling er, kan det anbefales at 
læse karmeliten Br. Wilfrid Stinissens bog “ Når natten 
falder på” (Den indre bøns vej) som netop omhandler 
begyndelsen af bønnens vej med fokus på overgangen fra 
aktiv/meditativ bøn til passiv kontemplativ bøn, den så 
kaldte Sansernes nat. I denne bog gennemgår han hvad 
Kirkens største mystikere Theresa af Avila og Johannes 
af Korset (begge to kirkelærere) skriver om overgangen 
til kontemplation. 

I Kristus Jesus Guds kærlighed
Martin af Guds Lam ocds, 2830 Virum
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1. hvid. 7. SØNDAG I PÅSKEN. (III Ps).
! Gl. Cr. Påske- eller Hf.pf.
1.L.: ApG 1,12-14;
1 Sl 27,1.4.7-8.
+ Jeg stoler på, at jeg skal se Herrens godhed i de 
levendes land. Eller: Halleluja!
2.L.: 1 Pet 4,13-16. Ev.: Joh 17,1-11a.

Valfart til Øm

2. rød. Mandag i 7.uge i påsken. (III Ps).
Eller rød. Marcellinus og Peter, martyrer (†303)(m)
Påske- eller Hf.pf.
1 Sl 68,2-3.4-5ac.6-7b
+ I jordens riger, syng for Gud Eller: Halleluja!
L.: ApG 19,1-8. Ev.: Joh 16,29-33.

3. rød. Tirsdag i 7.uge i påsken. (III Ps).
Karl Lwanga og lidelsesfæller, martyrer(†1886) (m)
Påske- eller Hf.pf.
1 Sl 68,10-11.20-21
+ I jordens riger, syng for Gud! Eller: Halleluja!
L.: ApG 20,17-27. Ev.: Joh 17,1-11a.

4. hvid. Onsdag i 7.uge i påsken. (III Ps).
Påske- eller Hf.pf.
1 Sl 68,29-30.33-35a.35b-36bc
+ I jordens riger, syng for Gud. Eller: Halleluja!
L.: ApG 20,28-38. Ev.: Joh 17,11b-19.

5. rød. Torsdag i 7.uge i påsken. (III Ps).
Bonifatius, biskop og martyr (†754)(m)
Påske- eller Hf.pf.
1 Sl 16,1-2a+5.7-8.9-10.11
+Vogt mig, Gud, jeg søger tilflugt hos dig.
Eller: Halleluja!
L.: ApG 22,30; 23,6-11. Ev.: Joh 17,20-26.

6. hvid. Fredag i 7.uge i påsken. (III Ps).
Eller hvid. Norbert, biskop (†1134)
Påske- eller Hf.pf.
1 Sl 103,1-2.11-12.19-20b
+ Herren har grundfæstet sin trone i himlen.
Eller: Halleluja!
L.: ApG 25,13-21. Ev.: Joh 21,15-19.

7. hvid. Lørdag i 7.uge i påsken. (III Ps).
Påske- eller Hf.pf.
1 Sl 11,4.5+7
+ De retskafne skal se dit ansigt, Herre. 
Eller: Halleluja!
L.: ApG 28,16-20.30-31. Ev.: Joh 21,20-25.

Bededag for præste- og ordenskald.

7. Aften: rød. PINSEVIGILIE (h)
Gl. Sekvens. Cr. Pinsens pf. Til bortsendelsesord og 
svar føjes: Halleluja! Halleluja!
1.L.: 1 Mos 11,1-9 eller 2 Mos 19,3-8a.16-20b eller 
Ez 37,1-14 eller Joel 3,1-5;
1 Sl 104,1-2a.24+35c.27-28.29b-30.
+ Herre, send din ånd; gør jorden ny!
Eller: Halleluja!
2.L.: Rom 8,22-27. Ev.: Joh 7,37-39.

8. Søndag. rød. PINSEDAG (h)
! Gl. Sekvens. Cr. Pinsens pf. Til bortsendelsesord 
og svar føjes: Halleluja! Halleluja!
1.L.: ApG 2,1-11;
1 Sl 104,1ab+24ac.29bc-30.31+34.
+ Herre, send din ånd; gør jorden ny!
Eller: Halleluja!
2.L.: 1 Kor 12,3b-7.12-13. Ev.: Joh 20,19-23.
Påsketiden afsluttes efter komplet.

DET ALMINDELIGE KIRKEÅR

9. grøn. Mandag i 10. alm. uge. (II Ps).
Eller hvid. Efræm Syrer, diakon og kirke lærer, 
(†373).
1 Sl 121,1-2.3-4.5-6.7-8
+ Min hjælp kommer fra Herren, himlens og jordens 
skaber.
L.: 1 Kong 17,1-6. Ev.: Matt 5,1-12.

10. grøn. Tirsdag i 10. alm. uge. (II Ps).
1 Sl 4,2-3.4-5.7-8
+ Løft dit ansigts lys mod os, Herre!
L.: 1 Kong 17,7-16. Ev.: Matt 5,13-16.

11. rød. Onsdag i 10. alm.uge. Barnabas, apostel(m)
Ap.pf.
1 Sl 16,1-2a,4.5+8.11
+ Vogt mig, Gud, jeg søger tilflugt hos dig!
L.: 1 Kong 18,20-39. Ev.: Matt 5,17-19.

Ad libitum læsninger til Barnabas:
L.: ApG 11,21b-26; 13,1-3
1 Sl 98,1.2-3ab.3c-4.5-6
+ For folkenes øjne har Herren åbenbaret sin 
retfærdighed.
Ev.: Matt 10,7-13

12. hvid. Tordag JESUS KRISTUS - DEN EVIGE 
YPPERSTEPRÆST(f)
Gl.Særl.pf.
L.: 1 Mos 22,9-18 eller Hebr 10,4-10
1: Sl 40, 7-8a.8b-9. 10-11ab.17
+ Se, jeg er kommet, Herre, for at gøre din vilje.
Ev.: Matt 26,36-42

13. hvid. Fredag i 10. alm. uge. (II Ps).
Antonius af Padova, præst og kirkelærer,(†1231)(m)
1 Sl 27,7-8a.8b-9abc.13-14
+ Herre, jeg søger dit ansigt.
L.: 1 Kong 19,9a.11-16. Ev.: Matt 5,27-32.

14. grøn. Lørdag i 10. alm. uge. (II Ps).
Eller hvid. Gudsmoders lørdagsmesse.
1 Sl 16,1-2a+5.7-8.9-10
+ Herre, du er min tilmålte del.
L.: 1 Kong 19,19-21. Ev.: Matt 5,33-37.

15. hvid. DEN HELLIGE TREENIGHEDS FEST 
(h). (11.alm søndag)
! Gl. Cr. Særl.pf.
1.L.: 2 Mos 34,4b-6.8-9
1: TilfDan B (Dan 3) 52a.53a.54a.55a.56a
+ Lovprist og ophøjet til evig tid.
2.L.: 2 Kor 13,11-13 Ev.: Joh 3,16-18
Kollekt for Bonifatius Werk

16. hvid. Mandag i 11. alm. uge. (III Ps).
Vilhelm, abbed, (†1203)(m).
1 Sl 5,2-3.5-6.7
+ Herre, læg mærke til min stønnen!
L.: 1 Kong 21,1-16. Ev.: Matt 5,38-42.

17. grøn. Tirsdag i 11. alm. uge. (III Ps).
1 Sl 51,3-4.5-6a.11+16
+ Gud, vær os nådig, for vi har syndet!
L.: 1 Kong 21,17-29. Ev.: Matt 5,43-48.

18. grøn. Onsdag i 11. alm. uge. (III Ps).
1 Sl 31,20.21.24
+ Vær stærke, fat mod, alle I som venter på Herren.
L.: 2 Kong 2,1.6-14. Ev.: Matt 6,1-6.16-18.

19. grøn. Torsdag i 11. alm. uge. (III Ps).
Eller hvid. Romuald, abbed, (†1027).
1 Sl 97,1-2.3-4.5-6.7
+ I retfærdige, glæd jer i Herren.
L.: Sir 48,1-14. Ev.: Matt 6,7-15.

20. grøn. Fredag i 11. alm. uge. (III Ps).
1 Sl 132,11.12.13-14.17-18
+ Herren har udvalgt Zion til sin bolig.
L.: 2 Kong 11,1-4.9-18.20. Ev.: Matt 6,19-23.

21. hvid. Lørdag i 11. alm. uge. (III Ps).
Aloysius Gonzaga, ordensmand, (†1591)(m).
1 Sl 89,4-5.29-30.31-32.33-34
+ Jeg bevarer min troskab mod ham til evig tid.
L.: 2 Krøn 24,17-25. Ev.: Matt 6,24-34.

22. hvid. KRISTI LEGEMS OG BLODS FEST 
(h). (12. alm. søndag)
! Gl. Sekvens ad lib. Cr. Euk.pf.
1.L.: 5 Mos 8,2-3.14b-16a
1: Sl 147,12-13.14-15.19-20
+ Jerusalem, lovsyng Herren! Eller: Halleluja!
2.L.: 1 Kor 10,16-17
Sekv (ad lib): Pris, o Sion, din forsoner
Ev.: Joh 6,51-58

23. grøn. Mandag i 12.alm.uge. (IV Ps).
1 Sl 60,3.4-5.12-13
+ Giv frelse med din højre hånd, Herre, og hør os.
L.: 2 Kong 17,5-8.13-15a.18. Ev.: Matt 7,1-5.

23. Mandag aften: VIGILIEMESSE
hvid. JOHANNES DØBERS FØDSEL (h).
Gl. Cr. Særl.pf.
1.L.: Jer 1,4-10
1 Sl 71,1-2.3-4a.5-6ab.15ab+17.
+ Fra fødslen har jeg støttet mig til dig.
2.L.: 1 Pet 1,8-12. Ev.: Luk 1,5-17.

1.vesper til Johannes Døber

24. hvid.Tirsdag JOHANNES DØBERS FØDSEL 
(h) Højtidens messe
Gl. Cr. Særl.pf.
1.L.: Es 49,1-6.
1 Sl 139,1-3.13-14ab.14c-15.
+ Jeg takker dig, fordi jeg er underfuldt skabt.
2.L.: ApG 13,22-26. Ev.: Luk 1,57-66.80.

25. grøn. Onsdag i 12. alm. uge. (IV Ps).
1 Sl 119,33.34.35.36.37.40
+ Vis mig, Herre, dine loves vej.
L.: 2 Kong 22,8-13; 23,1-3. Ev.: Matt 7,15-20.

26. grøn. Torsdag i 12. alm. uge. (IV Ps).
1 Sl 79,1-2.3-5.8.9.
+ Befri os, Herre, for dit ærede navns skyld.
L.: 2 Kong 24,8-17. Ev.: Matt 7,21-29.

1.vesper til Jesu Hjerte fest

27. hvid. Fredag. JESU HJERTE FEST (h).
Gl. Cr. Særl.pf.
1.L.: 5 Mos 7,6-11
1: Sl 103,1-2.3-4.6-7.8+10
+ Herrens troskab varer fra evighed til evighed mod 
dem, der frygter ham.
2.L.: 1 Joh 4,7-16 Ev.: Matt 11,25-30

International bededag for præsterne.

28. hvid. Lørdag i 12. alm. uge. (IV Ps).
Marias reneste hjerte (m).
Jomfru Marias pf.
L.: Es 61,9-11;
1 1 Sam 2,1.4-5.6-7abcd
+ Mit hjerte jubler over Herren, min Frelser!
Ev.: Luk 2,41-51.

28. Lørdag Aften: VIGILIEMESSE
rød. PETER OG PAUL, apostle (h).
Gl. Cr. Særl.pf.
1.L.: ApG 3,1-10
1 Sl 19,2-3.4-5b
+ Deres røst når ud til verdens ende.
2.L.: Gal 1,11-20 Ev.: Joh 21,1.15-19

1.vesper til Peter og Paulus, apostle

29. rød. Søndag PETER OG PAUL, apostle (h).
Højtidens messe. (13. alm. søndag)
! Gl. Cr. Særl.pf.
1.L.: ApG 12,1-11
1 Sl 34,2-3.4-5.-6-7.8-9
+ Herren befriede mig for al min frygt
2.L.: 2 Tim 4,6-8.17-18 Ev.: Matt 16,13-19

30. grøn. Mandag i 13. alm. uge. (I Ps).
Eller rød. Byen Roms første hellige martyrer.
1 Sl 50,16b-17.18-19.20-21.22-23
+ Forstå det dog, I som glemmer Gud
L.: Am 2,6-10.13-16. Ev.: Matt 8,18-22.

Ad libitum læsninger til Byen Roms første hlg. 
martyrer:
Ev.: Matt 24,4-13

Liturgisk KalenderDet sker i Bispedømmet
Maj
Søndag 25.: Årets valfart til Åsebakken. Se annonce.

Tirsdag 27. kl. 19.30: Generalforsamling i Katolsk Menighesple-
je. Tilmelding på katolskmenighedspleje@mail.dk eller 39 29 08 
11. Stemmeberettigede er medlemmer, der har betalt kontingent 
kr. 100. Samt repræsentanter for sogne og institutioner, som har 
betalt kollekt eller bidrag. 

Fredag 30. kl. 19.00- ca. 21.30: Forsonings- og helbredelses-
messe v/pastor Lars Messerschmidt m.fl. Skriftemål fra kl. 18.00. 
Sted: Jesu Hjerte Kirke, Stenosgade, Kbh. 
Info: www. forsoningsoghelbredelsesmesse.dk

Juni
Søndag 1.: Årets valfart til Øm. Se annonce

Lørdag 7. kl. 14.30-17.00: Voksenkatekese: Tema: Temperaturen 
på Kirken v/ Andreas Rude. Sted: Sankt Ansgars Kirkes me-
nighedslokaler, Bredgade 69, Kbh. Kr. 40,- til materialer, kaffe og 
te. Slutter med messe kl. 17.00

Torsdag 12. kl. 20.00-23.00: Natkirke, Sakramentskirken, 
Nørrebrogade, Kbh. for alle interesserede. Der er mulighed for 
tilbedelse, personlig forbøn, for at tale med en af medarbejderne, 
eller blot for at nyde stilheden og roen i kirkerummet. Man kan 

komme og gå som det passer. Aftenen slutter med sakramental 
velsignelse ca. 22.45.

Fredag 13. kl. 18.00-19.30: ”Åben dør”. Personlig forbøn og 
samtale, v/ pastor Lars Messerschmidt m.fl., Sted: Jesu Hjerte 
Kirkes Menighedssal, Kbh. 
Info: www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk

Søndag 15. kl. 19.00: Ælnoth arrangement: Tur i Roskilde hvor 
dr. Jørgen Nybo Rasmussen er guide. Vi starter med messe i 
Sankt Laurentii Kirke. Alle er velkomne. 

Mandag 16. kl. 19.00-20.00: Meditationsaften, derefter kaffe og 
te. Sted: Strandvejen 91, Kbh. Ø

Torsdag 19. kl. 18.30: Kristi Legems- og Blods Fest. Messe og 
procession med biskoppen. Sted: Sankt Therese Kirke, Bern-
storffsvej 56, 2900 Hellerup

Juli
Lørdag 5. og søndag 6: Fejring af 100-året for genoptagelsen af 
valfarten til Haraldsted. Oplysninger: Jerzy Golubowski: 
Tlf. 21 40 91 88 eller golubowski@kabelmail.dk

Søndag 6.- lørdag 12.: Familieugen på Magleås for familier af 
alle slags og flere generationer. Tema: LIVETS VAND. 

Oplysninger: www.magleaas.dk

Første og sidste onsdag i måneden kl.17.30–19.30: Hjælp til 
misbrugere og pårørende ved den katolske organisation Cena-
colo. Rådgivningen finder sted i Bredgade 69 A, Kbh. K. Tlf.: 51 
53 41 60

Skt. Thomas Fællesskabet inviterer til eukaristi, lovprisning og 
katekese. Sted: Oratoriet, Vor Frue Kirke, Ryesgade 26, Aarhus 
C. Info: p. Herbert, SJ 87 30 70 42 eller 24 27 86 89, eller Jan 
Zieleskiewicz 50 29 13 57, e-mail: johny.zet@gmail.com
Datoer: onsdage 28/5, 11/6, 18/6 og 25/6, kl. 19.00-21.00

Skt. Thomas Fællesskabet inviterer til tilbedelse, Sakramentet 
udstilles. Intentionen er messen for de syge, der afholdes 1. ons-
dag i måneden. Sted: Vor Frue Kirke, Ryesgade 26, 8000 Aarhus 
C. Fredag 30/5, kl. 19.00-24.00.

Messe med forbøn for de syge afholdes hver den 1. onsdag 
i måneden kl. 19.00-21.00, sted: Vor Frue Kirke, Ryesgade 26, 
8000 Aarhus C. Den 4/6.

Der er MobilKirke 1. og 3. torsdag mellem kl. 20.00 og 22.00. 
Der er mulighed for samtale, forbøn, velsignelse, samt kaffe og 
kage. Mobilkirken står på Gammel Torv i København. Alle er 
velkomne.
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Sankt Andreas 
Bibliotek og 
Antikvariat

Vanløse Begravelsesforretning
Jyllingevej 8 • 2720 Vanløse

Deres lokale bedemand siden 1940...

Kastrup Begravelsesforretning

Tirsdag og torsdag 10-12 og 13-16.45
Onsdag og fredag 10-12 og 13-16
Mandag lukket. bibliotek@katolsk.dk

Tlf: 33 55 60 90

38 71 75 01
Ring og aftal et møde enten 
i Deres hjem eller hos os.
Vi træffes også aften, 
weekend og helligdage.

www.v-lm.dk

Steen Jørgensen Mariette Jørgensen
Organiseret 
bedemand, 
tilknyttet 

garantiordning, 
v/ Steen Jørgensen

Telefon 3 2 55 55 55
Døgnvagt

Bedemand Michael Ri is
Amagerbrogad el 55

Dragør Bcgravciscsforætning ■ Telefon 32 53 06 29
Taastnjp Begra velsesforretning ■ Telefon 43 99 19 19

Pilgrimsrejse til Medjugorje

Den 26. september - 3. oktober 2014 
Pris: 5.000 kr. - fly Kastrup-Dubrovnik 
Præst: Benny Blumensaat

Oplysninger og tilmelding: Maria Truelsen
E-mail: mariatruelsen@mail.tele.dk Tlf. 24 60 23 08

TELEFONLINIE 
SOS FORBØN

Ønsker du forbøn, et lyttende øre, 
et ord fra Jesus og en velsignelse 

så ring: 75 18 18 08
Torsdag, fredag

og lørdag kl. 20.00-23.00 hele året

Støtter mindre 
projekter

www.vincentgrupperne.dk

Kvindernes Dalumretræte 
Mandag den 25. - fredag den 29. august 2014

Danmarks Katolske Kvindeforening indbyder til retræte hos de 
gæstfrie Sankt Hedvigsøstre på Dalum Kloster, Dalumvej 105, 
5250 Odense SV.

Retrætepræst er pastor Benny Blumensaat, og temaet for 
retræten er: Jomfru Maria, Kirkens Moder og vor Moder.

Pris: 1.200 kr, hvoraf 400 kr er depositum, som skal betales 
ved tilmelding på bankkonto reg. nr. 7260 konto 1115743. 
Husk at anføre dit navn og adresse på indbetalingen.

Yderligere oplysninger og tilmelding inden 1. juli til 
Birgit Clausen,Teglvangsvej 64, 8543 Hornslet 
Tlf. 86 99 63 54. E-mail: clausen.birgit@gmail.com 
Alle kvinder er velkomne.

Ord på Vejen
Katolsk tidsskrift med prædikener 
til hver søndag
Årsabonnement kr. 190,- kan 
bestilles på tlf. 28 18 47 25 og 
e-mail: kontakt@katolik.dk

Valfart til Vor Frue 
afAasebakken

Martin Ryom
- en katolsk bedemand

T 39 29 60 08
Lykkesholms Allé 9A | 1902 Frederiksberg C

Fang læserens 
opmærksomhed

Med en annonce i Katolsk Orientering 
når dit budskab ud til mere end 
10.000 katolske læsere.

Ring på tlf. 33 55 60 40 og hør 
nærmere om dine muligheder 
for at blive set i et medie med 
mening.

Søndag den 25- maj 2014 
6. unid ag i påsken

"Forkynd Ewngelitf for ■■ skaJbniu^ji."
4j£M4k IM5|

P MK RAM
kl. 9.IS: Valfart gennem Rude g ko^ 

Urfjfirtri AMNyiwtø RudradilkivJ 
khMu.

kl. 10.34: Mulighed for skriftemål 
vl^rfru, KIpiMr

kl. 11.3D: BktpHHMM

Kl. 11M: PflU« W ipkning.kij, tamvar

Dm v41iM<r*t4fA* pnjppt f*f¥M«r 
i«MLklW -OTMri»MM ^r H| WfirUn 
Kaffe, ri og vand kan late» h« ipajiia^iq. 
Lwfln-iwidnoisnnlMltofuir fortallar om 
iIkh Mh|rie
DUK arranøerar dBudwi lerø For barn og 
u igä i pju»n

kl. 15-DDi Andagt

0>9*na derart thrtltf kl. 1MJLnMi»PHn ir 
MilkwTHMnlll at Ww*c| awiM M l*njo nurtvll,

Tranipüft SJog H ttata !*<(&* OH ^ n 24 n*Mlw ri 
qü ■ ai Vnwbcc' ti Rudaroda «vq io<w tat Foppw AM*' 
S^iVfKvw* ftøffl ivwkl (US. nil LTT* ung og ben 
gtmam Sutte £um>U HHtwkib Vi du d/økTf.l Hmw- 
K« lø’tr M nr HW &■ hqHb ri via HaririMn^ M 
Bn* ad u M£wtg Ir# røm R. 4 I U. 42* T,^ <rø 
25 nm T.ck «t ww* rirBwurcr dk 
tøCWM: MfglMk-XvR*'**

Bønnens Apostolat

Juni

- For at de arbejdsløse må få den støtte og 
det arbejde, som de behøver for at leve med 
værdighed.

- For at Europa må genfinde sine kristne rødder 
gennem de troendes vidnesbyrd.

100-års jubilæums valfart til 
Hellig Knud Hertug i Haraldsted

Begyndende med en kort andagt i Haraldsted Kirke, hvorefter vi 
i procession går den lille kilometer til Kapelruinen, hvor Biskop 
Czeslaw Kozon celebrerer Den Hellige Messe.

Derefter fælles samvær i Knud Lavard Huset, hvor Ælnoth er 
vært ved kaffe/the og kage. Der vil også være mulighed for køb 
af pølser m/brød og diverse drikkevarer.

Afsluttende andagt kl. 18.00.

Der er mulighed for transport, hvis man ikke kan gå fra Harald
sted Kirke til Kapelruinen.

For afhentning på Ringsted Station, kontakt
Lene Irlov tlf. 21 73 27 21.

En katolsk håndværker
Tømrer-murermester Keld Erik Johnsen udfører hånd
værksarbejde overalt på Lolland Falster, Sydsjælland 
og Københavnsområdet.

Vi har mere end 30 års erfaring inden for håndværksfa
get med blandt andet renoveringsopgaver på katolske 
kirker, menighedsbygninger og skoler samt nybygnings- 
og renoveringsopgaver for privatkunder.

Vi er medlem af Dansk Byggeri og Nyk. F. Murerlaug.

Kontakt os for et uforpligtende møde.

Tømrer-murermester Keld Erik Johnsen
Ankervej 12, 4800 Nykøbing F. Tlf.: 54 43 99 08

post@keldjohnsen.dk 
www.keldjohnsen.dk

Katolsk Orientering 
www.katolskorientering.dk
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orienterede politiske teologi, som havde 
vundet indpas i Den katolske Kirke 
især i denne verdensdel. Han var ikke 
”konservativ” i politisk forstand. Han 
understregede den almindelige arbejders 
ret og muligheder og pegede på en 
samfundsorden midt mellem kapitalisme 
og kommunisme, en ”tredje vej” længe før 
Anthony Giddens og Tony Blair. Da han i 
1979 vendte tilbage til det kommunistiske 
Polen for første gang som pave, blev han 
mødt af et oprørt hav af landsmænd. 
Pave Johannes Paul II spillede en 
indirekte, men central rolle i opbruddet 
i hjemlandet Polen, der blev starten på 
kommunismens fald i Østeuropa.

Det var ikke det rene pop
De mange helgenkåringer under hans 
pontifikat skal ikke reduceres til det rene 
pop. Gennem de talrige rejser, de mange 
rundskrivelser og gennem salig- og 
helgenkåringerne af mennesker fra alle 
verdenshjørner (inklusive saligkåringen 
af danske Niels Stensen i 1988) 
forberedte han Den katolske Kirke på at 
skulle virke i en stadig mere åben verden, 
hvor forskellige kulturelle og historiske 
traditioner mødes i Den katolske Kirke, 
og hvor forskellige folkeslag og religioner 
lever i tæt kontakt med hinanden. 

I 1981 blev han på Peterspladsen 
udsat for et attentat af en ung tyrk. Han 
blev livsfarligt såret, og helbredet blev 
aldrig det samme derefter. I julen 1983 
besøgte han sin attentatmand i fængslet 
i forsoning og tilgivelse. Johannes Paul II 
blev også den første pave, som eksplicit 
undskyldte de ugerninger, som Den 
katolske Kirke havde gjort igennem dens 
2000 års historie. 

Forholdet til andre religioner, kristne 
som ikke-kristne, var et væsentligt tema, 
særligt i den sidste halvdel af  Johannes 
Paul II’s pontifikat. I 1986 inviterede 
Johannes Paul II verdens religiøse ledere 
til fredstopmøde i Assisi. Det var første 
gang nogensinde, at verdensreligionernes 
ledere var samlet til en tværreligiøs bøn. 
Jødiske rabbinere, muslimske muftier, 
kristne patriarker, buddhistiske lamaer 
og indiske guruer knælede hånd i hånd 
og sendte et globalt budskab om fred, 
forståelse og næstekærlighed, en historisk 
milepæl. I sin velkomsttale understregede 
paven nødvendigheden af retfærdighed 
og respekt for menneskerettigheder som 
en forudsætning for fred, og gentog 
dermed et af  kernebudskaberne i Det 
andet Vatikankoncil – som Johannes 
XXIII havde igangsat. Johannes Paul 
introducerede ved samme lejlighed en 
”verdensbøn for fred”.

Paven introducerede the World Youth 
Days, der står som et varigt bidrag til 
Kirkens traditioner. Som Den katolske 
Kirkes synlige overhoved blev han et 
enhedens tegn langt ud over katolikkernes 
rækker.

I de sidste år af hans liv var Johannes 
Paul IIs helbred svækket af Parkinsons 
sygdom. Han var åben og ærlig omkring 
sit svigtende helbred, og blev på mange 
måder et ikon for de mange mennesker 
der lider af lignende sygdomme, og som 
på bedste vis holder fast i livet, så længe 
det er os forundt. 
Angelo Roncalli og Karol Wojtylas 
helgenkåring i perspektiv

Lad os slutte med at antyde en række 
tråde, der binder de mange historier 
sammen i en fortælling der gjorde den 

dobbelte helgenkåring den 27. april 
ganske naturlig, historisk signifikant, 
men også dybt symbolsk i forhold til 
vores nutid. 

Det var de to paver, Johannes XXIII 
og Paul VI, der var Det 2. Vatikankon-
cils drivende kræfter, og det understre-
gede Johannes Paul II symbolsk ved det 
samtidige valg af netop de to navne som 
pave. Så nej, det er ikke noget tilfælde, at 
de to helgener der nu skal fejres bærer det 
samme navn fra  evangelisten Johannes. 
Blandt Det 2. Vatikankoncils kernedoku-
menter står deklarationen om den men-
neskelige værdighed, religionsfrihed og 
menneskerettigheder (Dignitatis huma-
nae 1965, med Jacques Maritain som vig-
tigste inspirator og Ratzinger som med-
arbejder) og konstitutionen om kirkens 
forhold i den moderne verden (Gaudium 
et spes 1966; med Wojtyla som aktiv 
medarbejder). Dokumenterne dannede 
grundlag for Johannes Pauls budskaber 
på hans tre første pilgrimsrejser til Polen 
(1979, 1983, 1987). Johannes Paul kom 
dermed til at udfylde den globale rolle 
for paven og Kirken, som netop Johan-
nes XXIII havde åbnet vinduet for. Deres 
liv og gerninger er ikke to adskilte histo-
rier, men et kontinuum, der igennem to 
dramatiske menneskeliv skriver sig ind i 
kirkens større fortælling. 

Hvis man ser Roncallis og Wojtylas 
liv som én lang fortælling, der strækker 
sig fra 1881 til 2005, og som mødes 
på halvvejen ved Det 2. Vatikankoncil 
i 1962-65, så er det en fortælling om 
kirkens forsøg på at finde en rolle i den 
moderne verden. Det er en fortælling om 
verdenskrigenes grusomheder, om vold 
og ødelæggelse og politiske ideologier 

som lige ved og næsten ødelagde selve 
ideen om en menneskeværdig form for 
kultur og civilisation. Det er en historie 
om religionens og kulturens vigtighed i 
et århundrede, hvor den radikale ateisme 
og værdinihilisme trængte frem i alle 
mulige afskygninger, i en affortryllet 
verden, hvor mennesket står alene i sin 
ensomhed, og hvor ånden bliver revet ud 
af den forarmede sjæl – eller næsten.  

Hvis man skal sammenholde nogle 
personlige fællestræk ved de to paver, så 
handler det om ydmyghed, inderlighed 
og et livsbekræftende glimt i øjet der 
kunne åbne diplomatiske døre og 
menneskehjerter, selv i de mest håbløse 
situationer. Det handler om forsoning 
og tilgivelse. Det handler om åbenhed 
overfor forskelligheden, men samtidig 
en bevidsthed om, at pluralisme ikke 
betyder relativisme. Det handler om 
traditionens og kulturens vigtighed, som 
et uerstatteligt fundament, der blot vinder 
i vigtighed, jo hurtigere tiderne skifter.  
Det var Pave Johannes Paul II selv der 
saligkårede Johannes XXIII i år 2000, 
og efter pave Benedikts anbefaling så 
pave Frans til den endelige godkendelse 
og planlægning af ceremonien. De to 
sidstnævnte var selv til stede. En cirkel 
blev sluttet. Og så er det jo næsten som 
om at helgenerne står der i blandt os, de 
stadig levende, os der stadig har tid til 
låns her på jorden. Er det gået for hurtigt? 
Afstanden mellem helgen og menneske er 
i hvert fald blevet kortere. Og i disse tider 
er det måske ikke det værste der kunne 
ske. 

Læs den uforkortede udgave af Bjørn 
Thomassens artikel om Johannes XXIII 
og Johannes Paul II på www.catholica.dk
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KIRKEHISTORIE Karol Wojtyla blev 
født den 18. maj 1920 i Wadowice uden 
for Krakow som søn af en polsk officer. 
Han var den anden af blot to sønner. 
Hans mor (Emilia) døde i 1929. Hans 
ældre bror Edmund, der var læge, døde 
i 1932, mens hans far, som var officer, 
døde i 1941. Nar familien dør omkring 
en, kan man enten lukke sig inde i den 
bitre ensomhed eller åbne sit hjerte mod 
næsten. Wojtyla gjorde det sidste. 

Under krigen kom Wojtyla i kontakt 
med den polske modstandsbevægelse. 
Han valgte den ikke-voldelige 
modstand. Sammen med en gruppe 
medstuderende grundlagde han i 1941 

”Teatr Rapsodyczny” (Rapsoditeatret), 
en studenterteatergruppe, der virkede 
indtil 1944, gennem krigens sværeste 
år. Mange af hans venner og bekendte 
blev dræbt under krigen, og det var lidt 
af  et mirakel, at han selv overlevede. 
Polske intellektuelle blev betragtet som 
potentielle uromagere, og professorerne 
ved universitetet blev deporteret, mens 
studenterne blev udkommanderet 
til forskelligt tvangsarbejde. Karol , 
der læste filosofi og litteratur ved det 
jagellonske universitet, blev først sendt 
til et kalkstensbrud, og fra foråret 1942 
arbejdede han i en vandrensningsafdeling. 

Under besættelsen mødte han Jan Ty-

ranowski, en skrædder som hemmeligt 
var begyndt at samle unge mennesker i 
en bedegruppe. Karols interesse for re-
ligion voksede, og han begyndte at stu-
dere blandt andet karmeliteren Johannes 
af Korset, en spansk mystiker og digter 
fra det 16. århundrede. Senere skrev han 
doktorafhandling om Johannes. Denne 
polske baggrund er derfor afgørende for 
forståelsen af ham. Det var under krigen, 
at han begyndte at føle kald til at blive 
præst. Karol vidste, at Polen kun kunne 
overleve som nation ved at holde fast i 
sin kulturelle identitet. Kulturen var for 
ham det mest dynamiske element i histo-
rien, og han vidste, at kulten – det man 
ærer, holder af og tilbeder – er kulturens 
kerne. Han var ikke nationalist i politisk 
forstand; hans udsyn var altid kosmopo-
litisk, men forankret i de konkrete, lokale 
traditioner der giver mening til, og er med 
til at overlevere og formidle de universel-
le, tidsløse værdier som religionen repræ-
senterer. 

Nazismens helvede blev erstattet af  
kommunismens rædsler. Polen, hans 
elskede land, var stadig taget til fange 
af endnu en politisk ekstremisme. Han 
fik dermed brug for sine diplomatiske 
evner, da han som en ledende figur for 
den polske kirke tog det på sig at holde 
kristendommen i live i det kommunistiske 
diktatur. Som 54-årig ærkebiskop i 
Krakow blev Wojtyla valgt til pave som 
den første fra Polen den 16. oktober 
1978. Med valget fik Den katolske Kirke 
sin første ikke-italienske pave i 450 år 
og den første slaviske pave nogensinde. 
Han blev en af de længst regerende paver 
nogensinde.

Han blev også den første virkelig globalt 
orienterede pave. Da han tiltrådte, havde 
pavestolen diplomatisk forbindelse med 
85 stater. Ved hans død var tallet vokset til 
174. Johannes Paul foretog i sin pavetid i 
alt 120 rejser rundt i verden. På sine rejser 
til Sydamerika gjorde han op med den 
socialistisk Fortsættes nedenunder ▶

Johannes Paul II – paven fra Polen der tog 
verden med storm
Karol Wojtyla blev den første globale pave.

Tekst: Professor Bjørn Thomassen RUC (fortsat fra nr. 6)
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BISPEDØMMET Den 1. september i 
år fratræder Mons. Lars Messerschmidt 
embedet som generalvikar. Som hans 
efterfølger har jeg fra samme dato 
udpeget Mons. Niels Engelbrecht, 
hidtidig sognepræst ved domkirken og 
konstitueret sognepræst ved Jesu Hjerte 
og Sakraments menigheder i København 
og Rosenkranskirken i Aakirkeby.

Som pastor Engelbrechts efterfølger 
ved domkirken og Sakramentskirkens 
menighed konstitueres pastor Daniel 
Nørgaard som sognepræst fra 
den 1.august. Pastor Engelbrecht 
fortsætter i konstitueringen ved Jesu 
Hjerte kirke og Rosenkranskirken. 
Pastor Lars Messerschmidt forsætter  i 
konstitueringen som formand for den 
kirkelige domstol under pater Gerhard 
Sanders sygeorlov samt som konstitueret 
sognepræst  ved Sct. Hans menighed i 
Køge, Sct. Knuds menighed i Ringsted og 
Helligånds menighed i Vordingborg.

Pastor Stefano Tarquini, som præste-
vies den 28. juni, udnævnes fra 1. august 
til andenpræst ved Jesu Hjerte kirke.

Jeg byder den nye generalvikar vel-

kommen i det nye embede og ser frem til 
samarbejdet med ham, et samarbejde, der 
ikke vil være helt nyt, da pastor Engel-
brecht allerede på mange måder er invol-
veret i bispedømmets anliggender. 

Samtidig siger jeg tak til pastor Mes-
serschmidt for 17 års trofast virke som 
generalvikar samt for beredvilligheden 
til at fortsætte i de andre ovennævnte 

funktioner.  Min tak gælder også pastor 
Messerschmidts lange virke som gene-
ralvikar under biskop Hans samt for 
de mange vikariater og konstitueringer, 
han i så mange år har påtaget sig, blandt 
andet på Færøerne, ja, i det hele taget 
for en ivrig og generøs præstetjeneste. 
Øm, den 1. juni 2014

+Czeslaw Kozon 
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Ny generalvikar
Udnævnelser og konstitueringer.

Haraldsted

Bispedømmets ældste valfart 
fylder 100. 
 Læs mere side 8-9.

Tunger af ild

Benny Blumensaat skriver om 
pinsen og os. 
 Læs mere side 5.

Evangelisering

Den begynder med de mindste.
Læs mere side 3.

Kirken i Danmark

Kirkemusik, valfarter, pastoralråds-
møde.
 Læs mere side 11-12.

Bispedømmets mangeårige generalvikar, pastor Lars Messerschmidt, afløses pr. 
1. september af pastor Niels Engelbrecht, hidtidig sognepræst ved domkirken og 
konstitueret sognepræst ved Jesu Hjerte og Sakraments menigheder i København og 
Rosenkranskirken i Aakirkeby. Foto: Omar Ingerslev og Lisbeth Rütz.

ØSTRIG Vatikanet har ekskommunikeret 
lederen af reformbevægelsen Wir 
sind Kirche i Østrig for at have fejret 
messe i deres hjem i Sydtyrol uden en 
præsts medvirken. Ifølge dagbladet 
Tiroler Tageszeitung er den 67-årige 
Martha Heizer og hendes mand Gert 
ekskommuniceret for gentagne gange 
at have ”simuleret” messe, hvilket af 
kirkeretten betragtes som en delictum 
gravius eller en alvorlig forbrydelse.

Parret blev den 21. maj underrettet 
om den kirkelige domstols afgørelse af 
biskoppen af Innsbruck Manfred Scheuer, 
som i en efterfølgende pressemeddelelse 
forklarede, at han havde været nødsaget 
til at tage dette skridt som følge af den 
situation, parret havde bragt sig i.

Ved at ”simulere” en katolsk messe har 
Heizer overtrådt kirkerettens bestemmel-
se Canon 1378, som siger, at ”den, som 
uden at være præsteviet forsøger at fejre 
det eukaristiske offer” ekskommunice-
res latae sententiae – dvs. i kraft af  selve 
handlingen og dermed uden at de kirke-
lige myndigheder behøver udtrykkeligt at 
bekendtgøre ekskommunikationen.

Parret har efterfølgende udsendt en 
erklæring hvori de siger at de er ”meget 
chokeret” over Roms skridt, men de ikke 

angrer deres handlinger og de vil fortsæt-
te deres arbejde med at reformere Kirken.

Et alvorligt skridt
Ifølge oplysningerne er pave Frans ikke 
personligt informeret om beslutningen. 
Vatikanet bekræfter imidlertid, at en 
ærkebiskop har myndighed til at træffe 
afgørelse om ekskommunikation. I det 
pågældende tilfælde har biskop Manfred 
Scheuer af Innsbruck, i overensstem-
melse med gældende kirkeret, informeret 
Troslærekongregationen om at der var 
tale om en forbrydelse mod eukaristien. 

Kongregationen har så, med henvisning 
til Canon 1378 i kirkeretten, meddelt bi-
skoppen, at straffen var ekskommunika-
tion, og denne sanktion er siden blevet 
stadfæstet og kundgjort af ærkebiskop-
pen. 

Ifølge kirkeretten har Troslærekongre-
gationen i særligt alvorlige tilfælde, fx når 
der er tale om disciplinære sanktioner 
mod højtstående gejstlige, mulighed for 
at informere paven personligt. Det var 
dog ikke tilfældet med parret Heizer.

En ekskommunikation betyder, at den 
eller de skyldige udelukkes fra Kirkens 
fællesskab og dermed også udelukkes fra 
sakramenterne. Formålet med ekskom-
munikationen er at bringe synderen til-
bage til Kirken, hvilket kan ske med en 
biskops mellemkomst. Det forudsætter 
naturligvis, at pågældende erkender sin 
skyld og angrer den.

Opfordres til at træde tilbage
Den tidligere formand for Wir sind 
Kirche i Østrig, Hans Peter Hurka, op-
fordrer reformbevægelsens nuværende 
formand Martha Heizer om frivilligt at 
træde tilbage. Ellers trues bevægelsen af 
splittelse, forklarer Hurka i en skriftlig 
erklæring til nyhedsbureauet Kathpress. 
Han skriver videre, at han har sagt til 
dets bestyrelse, at han ikke støtter en pri-
vat fejring af eukaristien uden en præsts 
medvirken. Flere af bestyrelsens medlem-
mer har deltaget i disse fejringer, men de 
siden angret det og har 

Leder af ’Wir sind Kirche’ ekskommuniceret
Ekskommunikeret for at fejre eukaristien uden en præsts medvirken.

Tekst: Niels Messerschmidt

Formanden for reformbevægelsen Wir 
sind Kirche, Martha Heizer, er sammen 
med sin mand blevet ekskommuniceret for 
gentagne gange at have fejret eukaristien 
uden en præsts medvirken. Foto: Tiroler 
Tageszeitung. Fortsættes side 2 
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PALÆSTINA Med bøn og dialog 
forsøgte pave Frans under sit tredages 
besøg fra den 24.-26. maj i Det hellige 
Land at nedbryde de mentale mure 
mellem ortodokse og katolikker, israelere 
og palæstinensere.  Den formelle 
anledning til besøget var fejringen af 
50-års jubilæet for det historiske møde 
i Jerusalem mellem pave Paul VI og 
patriark Athenagoras af Konstantinopel. 
Pave Frans fulgte samme rute som sine 
forgængere, men formåede i høj grad at 
sætte sine egne accenter under besøget. 
I Gravkirken i Jerusalem mødtes pave 
Frans med patriark Bartholomeos 
af Konstantinopel. De udvekslede 
fredshilsen og velsignede forsamlingen. 
Pave Frans og Bartholomeos markerede 
mødets særlige karakter ved at mødes i 
den sal, hvor pave Paul VI og Athenagoras 
mødte hinanden den 5. januar 1964. 
De to kirkeoverhoveder ønskede et 
tættere samarbejde mellem kirkerne om 
miljøspørgsmål og familiepolitik.   Pave 
Frans kom som sine forgængere Benedikt 
og Johannes Paul II med et tilbud om at 
diskutere pavens primat.

Dialog havde høj prioritet
Det var således dialog, der stod øverst 
på dagsordenen; men besøget udstillede 
endnu en gang den indre splittelse 
i ortodoksien og den mentale mur 
mellem Den katolske Kirke og dele af 
ortodoksien. For noget tyder på, at det 
katolsk-ortodokse dialogarbejde ikke er 
interessant for andre end en snæver kreds 
af økumenisk interesserede.  

Ved modtagelsen af pave Frans i Je-
rusalem var der ikke højtstående repræ-
sentanter med fra den russiskortodokse 
kirke. Den russiskortodokse kirke, som er 
langt den største gruppe inden for orto-
doksien, har gentagne gange distanceret 
sig fra drøftelserne i den katolsk-orto-
dokse dialogkommission.  Omkring jul 
sidste år tog Moskvapatriarkatet således 
skarpt afstand fra tanken om, at paven 
skulle have en særlig stilling i forhold til 
andre kirkeoverhoveder i den ortodokse 
verden. 

10. april i år modtog pave Frans i 
følge vatikanisten Sandro Magister et 
længere brev med anklager for kætteri 
og afgudsdyrkelse. To metropolitter i den 
græskortodokse kirke, Serafim af Piræus 
og Andreas af Konitsa står bag brevet, hvis 
konklusion er, at kompromisser mellem 
ortodoksien og Den katolske Kirke 
ikke kan komme på tale. Det menes, at 
stærke traditionalistiske fløje inden for de 
ortodokse kirker i Grækenland, Rusland 
og Rumænien deler disse synspunkter.  

50-års jubilæet og de finere nuancer 
i den katolsk-ortodokse dialog har 
dog næppe den store interesse for de 
almindelige kristne, der lever dagligdagen 

med ryggen mod muren. Ortodoks, 
katolik eller protestant – for mange 
kristne var pavebesøget en lejlighed til 
at få mere opmærksomhed på en trængt 
gruppes vilkår ii en region, hvor specielt 
de arabiske kristne efterhånden er en 
minoritet inden for minoriteten.

Bøn ved murene
Pave Frans´spontane stop foran den 
israelske beskyttelsesmur ved Betlehem, 
hvor han bøjet ind over betonmuren 
dvælede et øjeblik i bøn, var et af  de 
mest symbolske øjeblikke under besøget, 
mente det israelske dagblad Haaretz.  
Ved Grædemuren stak pave Frans en 
lille seddel med Fadervor på spansk ind 
mellem sprækkerne i muren. I en stærk, 
symbolsk gestus omfavnede han sine to 
venner, den argentinske rabbi Abraham 
Skorka og den argentinske Islamlærde 
Omar Abboud, der begge ledsagede ham 
på rejsen.  Som altid ved et pavebesøg 
var det en balancegang. Pave Frans talte 
om staten Palæstina og bekræftede staten 
Israels ret til at eksistere. Gid Jerusalem 
må blive en fredens by gentog paven, 
der talte for fri og uhindret adgang 
for alle til de hellige steder i Jerusalem 
og en bedre integration af de kristne i 

Israel. Hermed gentog han Vatikanets 
traditionelle synspunkt, at Jerusalem skal 
være en international by for de tre store 
monoteistiske religioner og ikke bare 
Israels hovedstad

Som den første pave nedlagde Frans en 
krans på Theodor Herzls grav i Jerusalem.  
Theodor Herzl grundlagde den moderne, 
zionistiske bevægelse. Han opfordrede 
jøder og muslimer til at arbejde sammen 
for fred og retfærdighed. Både Simon 
Peres og Mahmoud Abbas tog imod en 
invitation til at komme til fælles bøn for 
fred i Rom.

Nu vil tiden vise, om pave Frans gjorde 
en forskel, eller om man vendte tilbage til 
business as usual, da besøget var slut.

KO mener
Internationale nyheder

Rundrejse med 
politiske undertoner
Nok var fredsmessen i Vatikanet den 8. 
juni med deltagelse af Shimon Peres og 
Mahmoud Abbas mest af alt en sym-
bolsk handling, men pave Frans viser 
med sit ’fredsinitiativ’ hvilken rolle re-
ligion kan spille i at adressere fastlåste 
politiske kriser.

Selv om Vatikanet på forhånd havde 
meddelt, at pave Frans’ rejse til Det helli-
ge Land kun tjente et religiøst formål, er 
det – set i bakspejlet – svært at negligere 
turens politiske undertoner. For blot at 
nævne to eksempler: pavens improvise-
rede stop ved den meterhøje betonmur, 
der adskiller Betlehem fra Jerusalem, for 
at bede en kort bøn på dét sted hvor der 
med rødt var sprayet ’Befri Palæstina’ – 
Frans’ egen stille manifestation ved et 
omstridt, men også håndgribeligt sym-
bol på adskillelse og konflikt.

Den mest vidtrækkende politiske ge-
stus var nok, da paven – under messen i 
Betlehem med deltagelse af bl.a. Israels 
præsident og palæstinensernes præsident 
– helt spontant inviterede begge til et 
freds- og dialogmøde i Vatikanet.

Pavens spontane initiativ skal ses i ly-
set af, at fredsforhandlingerne mellem 
Israel og palæstinenserne har ligget stille 
de sidste fire år og at FN’s bestræbelser 
tidligere i år på at genoptage dem mis-
lykkedes.

At reducere paven Frans’ fredsinitiativ 
til udelukkende symbolpolitik er dog at 
underkende den rolle religion kan og bør 
spille i at adressere og løse vanskelige po-
litiske og etiske spørgsmål. I historiens 
løb er det lykkedes for religiøse person-
ligheder at navigere i højspændte situati-
oner for at fremme fred og retfærdighed. 
I det 20. århundrede har folk som Gan-
dhi, Martin Luther King og Johannes 
Paul II vist os, at et religiøst vidnesbyrd 
kan vinde en krig uden at hæve hånden.

Selv så sent som i september sidste år 
viste pave Frans og Den katolske Kirke 
sin åndelige styrke op til USA’s bebu-
dede militære intervention i Syrien. Da 
interventionen syntes lige om hjørnet 
bad Frans de troende om at holde en 
verdensomspændende bøns- og faste-
dag. Under bønsvigilien i Peterskirken 
bad Frans: ”Er det muligt at ændre kurs? 
Hvordan kommer vi ud af denne spiral 
af  vold og død? Hvordan lærer vi igen at 
gå ad fredens vej?” 

Dengang sagde kritikerne, at Den 
katolske Kirkes svar med faste og bøn 
ikke ville ændre noget ved situationen i 
Syrien. Men de tog fejl. Verdenssamfun-
det forhandlede en nedrustningsplan for 
Syriens kemiske våben og USA undgik 
endnu et militært engagement.

Gjorde bønner virkeligt udslaget? Det 
er svært at sige. Syrien er stadig præget 
af vold og fremskridtene i fredsforhand-
lingerne er vanskelige. Men pavens initi-
ativ viste, at når de politiske aktører ikke 
formår at skabe fremskridt i vanskelige 
samfundsmæssige problemer, har reli-
gion skabt den afgørende forskel.

Effekten af pave Frans’ ’fredsmøde’ 
med Peres og Abbas i Vatikanet er det 
endnu for tidligt at sige noget om, men 
fredsmessen kan vise sig at være den ka-
talysator, der skulle til for at optø de fast-
frosne fredsforhandlinger i Mellemøsten 
og stoppe årtiers voldsspiral i regionen. 
Alt er muligt, hvis Gud vil!
Niels Messerschmidt

Der blev skrevet kirkehistorie, da 
Athenagoras, patriark af Konstantinopel, 
mødtes med pave Paul VI i Jerusalem i 
1964. Foto: Det økumeniske patriarkat i 
Istanbul

Patriark Bartolomeios og pave Frans i Jerusalem. Foto: Patriarkatet i Istanbul

overfor biskoppen 
af Innsbruck forsikret, at de fremover 
ikke vil deltage i sådanne handlinger.

”Eukaristien må absolut ikke misbru-
ges som et kampmiddel. Eukaristien er 
et kærlighedens måltid. Alle former for 
polemik og instrumentalisering af euka-
ristien må afvises”, skriver Hans Peter 
Hurka og tilføjer: ”Martha Heizer bør 

frivilligt træde ud af bestyrelsen på vores 
næste bestyrelsesmøde. Hvis ikke hun gør 
de, må vi indkalde en generalforsamling 
for at afgøre sagen. Disse eukaristiske 
fejringer uden en præsts medvirken er 
ikke kun et privat anliggende for parret 
Heizer. De berører også Wir sind Kirche, 
fordi hun har offentliggjort sin holdning 
til ekskommunikationen på bevægelsens 

officielle hjemmeside […]”. Også præ-
steinitiativet Pfarrerinitiative i Østrig 
har gennem formanden Franz Kranebit-
ter taget afstand til Heizers adfærd. Det 
samme har landets katolske lægmands-
råd (KLRÖ), som gennem sin præsident 
Theo Quendler meddeler, at Martha Hei-
zer ikke længere kan repræsentere Wir 
sind Kirche i KLRÖ.

Fortsat fra forside...

Bøn og dialog skal bryde murene ned
Status på pave Frans´ besøg i Det hellige Land.

Tekst: Lisbeth Rütz
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Kort nyt
Hylder Johannes 
XXIII
ISRAEL Det israelske parlament holdt 
den 13. maj en ekstraordinær samling for 
at hylde Johannes XXIII.

”Dette er ikke tidligere sket i Knessets 
historie og er en begivenhed, der er vigtig 
for vore relationer til den kristne og den 
katolske verden”, siger den tidligere 
minister Yair Tzeven.

Under 2. Verdenskrig ”gjorde han alt 
for at redde jøder”, siger Isaac Herzog, 
kabinetsminister i perioden 2005-2011 
og nuværende oppositionsleder. Herzog 
fortæller, at hans bedstefar, en prominent 
rabbiner, mødtes med den senere pave, 
som dengang var Vatikanets diplomat i 
Tyrkiet og Grækenland, og at ”Roncalli 
græd på disse møder. Johannes XXIII 
gjorde en kæmpe indsats for at redde 
jøder og tusindvis blev reddet på grund 
af ham”.

Ny primas er 49 år
POLEN Pave Frans har udnævnt 
Wojciech Polak til ærkebiskop af Gniezno 
og dermed til ny primas for Den polske 
Kirke. Den 49-årige biskop har hidtil 
fungeret som generalsekretær for Den 
polske Bispekonference. 

Polak afløser ærkebiskop Józef 
Kowalczyk, der stopper på grund af 
alder. Polak læste på bispedømmet 
Gnieznos præsteseminar i 1983 og blev 
præsteviet seks år senere. Efter tre år 
som kapellan fortsatte han sine studier 
i Rom og erhvervede en doktorgrad i 
moralteologi. 

Efter flere års tjeneste i præsteuddan-
nelsen i Gniezno blev Polak hjælpebiskop 
dér i 2003. Han har siden 2011 været 
generalsekretær for den nationale bispe-
konference og har også været talsmand 
for kontaktgruppen til Den russisk-orto-
dokse Kirke. 

”Evangelisering må 
begynde med den 
mindste iblandt os”
Pavens tale til de pavelige 
missionsselskabers årlige 
generalforsamling.

MISSION Fredag den 9. maj 
havde pave Frans repræsentanter 
fra de pavelige missionsselskaber i 
privataudiens i anledning af deres årlige 
generalforsamling. Delegationen var 
anført af præfekten for Kongregationen 
for folkenes Evangelisering, kardinal 
Fernando Filoni.

”Hverken vore svagheder, vore 
syndere eller de mange forhindringer, 
som vanskeliggør vort vidnesbyrd og 
forkyndelsen af evangeliet, kan holde os 
tilbage”, sagde paven.

”Med den apostoliske skrivelse 
Evangelii gaudium er det mit ønske at 
invitere alle troende til en ny stund for 
evangelisering; også i dag henter missio ad 
gentes sin kraft fra denne grundlæggende 
dynamik i Kirken; ønsket om at 
evangelisere til verdens fjerneste ’grænser’ 
gennem hellige og generøse missionærer 
at hjælpe alle fællesskaber med at udøve 
en udadvendt og virksom pastoral 
opgave, en fornyelse af strukturerne og 
dets arbejder. Den missionale indsats er 
paradigmet for enhver kirkelig opgave (jf. 
Evangelii gaudium, 15).

I en tid med store sociale forandringer 
kræver evangeliseringen en missionerende 
Kirke, der går ud og med dømmekraft 
kan vurdere de forskellige kulturer og 
menneskelige visioner. I en verden i 
forandring har vi brug for en Kirke, 
der er fornyet og forvandlet gennem 
kontemplationen over Kristus og den 
personlige kontakt med Ham, og gennem 
Helligåndens kraft. Kristi ånd er kilden 
til denne fornyelse, der sætter os i stand 
til at finde nye veje, nye og kreative 
metoder og forskellige udtryksformer for 
evangeliseringen i dagens verden. Det er 
Ham, der giver os styrke til at foretage en 

missionsrejse og glæden ved at forkynde, 
så Kristi lys må skinne på dem, der 
endnu ikke kender eller har forkastet 
Ham. Derfor har vi brug for modet til 
”at nå ud til alle periferier, som har brug 
for evangeliets lys (Evangelii gaudium, 
21). Hverken vores egne svagheder, vore 
synder eller de mange forhindringer, 
som vanskeliggør vort vidnesbyrd og 
forkyndelsen af evangeliet, kan holde os 
tilbage. 

Det er erfaringen af mødet med den 
Herre Kristus, der tilskynder os og giver 
os glæde ved at forkynde Ham for alle 
folkeslag. Kirken, som er missionerende 
af natur, har som sin grundlæggende 
forret at være til alles barmhjertige 
tjeneste. Det universelle broderskab og 
solidariteten er medfødt i Kirkens liv 
og dens mission i verden og for verden. 
Evangelisationen, der må nå ud til alle, 
er altid kaldet til at begynde med de 
mindste, de fattige, dem hvis ryg er bøjet 
under livets byrder og slid. På den måde 
efterlever Kirken Kristi egen mission; 
Ham som kom ”for at de skal have liv 
og have i overflod” (Joh 10,10). Kirken 
er saligprisningernes folk, hjem for de 
fattige, de plagede, de udstødte og de 

forfulgte, dem, der hungrer og tørster 
efter retfærdighed. I bliver bedt om at 
arbejde for at de kirkelige fællesskaber 
kan modtage de fattige med forkærlighed 
og holde Kirkens døre åben så alle kan 
komme ind og søge tilflugt. 

De pavelige missionsselskaber er det 
foretrukne instrument, der minder os om 
missio ad gentes og på generøst arbejder 
med det. Derfor henvender jeg mig til 
jer, initiativtagere og undervisere i den 
missionale bevidsthed i de lokale kirker: 
frem det missionale medansvar med 
tålmodighed og udholdenhed. Kirken 
har brug for præster, gudviede personer 
og troende lægfolk, der – rodfæstet i 
Kristi kærlighed – er kendetegnet ved at 
have en brændende iver for udbredelsen 
af Guds rige og jeres villighed til at begive 
sig ud på evangelisationens vej.

Jeg takker jer for jeres dyrebare 
tjeneste, helliget udbredelsen af Guds 
rige, at bringe Kristi kærlighed og lys 
til alle verdens afkroge. Måtte Jomfru 
Maria, det levende evangeliums Moder, 
altid ledsage jer på denne vej til støtte for 
evangeliseringen. Måtte min velsignelse 
ledsage jer og jeres medarbejdere”.
NM

Ny kommission skal 
lytte til anklagede 
præsters appeller
Argentinsk biskop, pavens tidligere 
kollega, skal lede kommissionen. 

APPELINSTANS Pave Frans har 
nedsat en kommission, der skal lytte til 
appeller fra præster anklaget for alvorlige 
forbrydelser, herunder seksuelle overgreb 
på mindreårige.

Den nye kommission vil høre under 

Troslærekongregationen som i forvejen 
behandler anklager om seksuelle 
overgreb begået af præster. Tidligere på 
måneden oplyste ærkebiskop Silvano 
Tomasi, Vatikanets repræsentant ved FN, 
at mere end 3.400 præster har modtaget 
disciplinære straffe af Vatikanet som 
følge af seksuelle overgreb.

Vatikanet udsendte en kortfattet 
erklæring den 19. maj om at den 68-årige 
ærkebiskop José Luis Mollaghan af 
Rosaria, Argentina, er udnævnt til 
medlem af Troslærekongregationen 
”med ansvaret for at etablere den 
kommission, der skal undersøge appeller 

fra præster anklaget for delicta graviora 
[dvs. forsyndelser mod Eukaristien, 
skrifteseglet og seksuelle overgreb på 
mindreårige]”. Mollaghan arbejdede 
sammen med pave Frans i årene 1993-
2000, dengang de begge virkede som 
biskopper i Buenos Aires. Vatikanet har 

ikke tidligere oplyst om oprettelsen af 
kommissionen. Udnævnelsen af en prælat 
med rang af ærkebiskop (som dermed 
forlader sin nuværende post i Argentina 
til fordel for hvervet i Rom) antyder, at 
pave Frans anser oprettelsen af den nye 
kommission som et vigtigt skridt.NM

Diakon Kaare H. Nielsen fra Missio Danmark hilser på pave Frans i forbindelse med 
de pavelige missionsselskabers generalforsamling i Rom.  

Når du skriver testamente, kan du vælge at 
lade hele eller en del af din arv gå til Caritas´ 
arbejde for verdens fattigste. 

Hvis du beslutter dig for at betænke Caritas, 
dækker vi omkostningerne ved oprettelsen af 
testamentet. Caritas kan henvise dig til en 
advokat.

Kontakt kampagnekoordinator Sidse 
Helene Surel Mogensen på ssm@caritas.dk 
eller 38180028, hvis du har spørgsmål an-
gående arv og oprettelse af testamente. 

DEL DIN ARV MED 
VERDENS FATTIGSTE!

Caritas
Danmark

Biskopper forgreb sig 
på børn
HOLLAND To katolske biskopper, 
begge afdøde, er af deres bispedømmer 
bekræftet som skyldige i at have begået 
seksuelle overgreb på børn. Den ene er 
Johannes Gijsen, biskop i Roermond 
1972-93 og senere biskop af Reykjavik. 
Han døde i 2013.

Gijsen blev af mange anset for at være 

en konservativ og kontroversiel biskop. 
Han grundlagde præsteseminaret i Ker-
krade, der blev beskyldt for at være et 
lukket miljø, der fremmede homoseksu-
elle relationer mellem unge mænd.

Den anden er Jan Niënhaus, hjælpebi-
skop i Utrecht og biskop af Benda. Han 
skulle have forgrebet sig på børn i tids-
rummet 1950-70. Niënhaus døde i 2000. 
En undersøgelseskommission fik forelagt 
en del af  anklagerne allerede for to år si-
den, men de bekræftes først nu. NM
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En næsten ny kirke
Arven efter Anders Dahl gjorde det 
muligt at restaurere Jesu Hjerte 
Kirke i Randers.

Tekst og fotos: Lisbeth Rütz

RANDERS Anders Dahl, der var jour-
nalist ved Randers Amtsavis og gennem 
mange år et trofast medlem af Jesu Hjer-
te Kirkes menighed, efterlod en arv på 
1,3 millioner kroner til Jesu Hjerte Kirke. 
Derved er der blevet råd til en så gennem-
gribende restaurering, at kirkegængerne 
ved indvielsen af kirken kunne tage en 
næsten ny kirke i brug. Jesu Hjerte Kirke 
blev taget i brug i 1879 som den allerfør-
ste kirke, der blev bygget i bispedømmet 
efter indførelsen af trosfrihed i 1849. 

Det er godt 30 år siden, kirken sidst er 
restaureret, så der er sket rigtig mange 
ændringer.  Helhedsindtrykket er et me-
get lysere kirkerum med en bedre akustik 
efter at det gamle gulvtæppe er fjernet og 
der er lagt trægulv med isolering under. 

De gamle kirkebænke af egetræ er 

blevet rensede og oliebehandlede.  Jesu 
Hjerte statuen og Mariastatuen, der i 
mange år var gemt væk oppe på kirkelof-
tet efter en nyindretning af kirkerummet 
i 1958, er kommet til ære og værdighed 
igen inde i kirken.

Tidligere stod Jesu Hjertestatuen over 
prædikestolens lydhimmel. En del af  den 
gamle prædikestol, der ved restaurerin-
gen efter koncilet blev savet i stykker, er 
nu blevet til læsepult.

De gamle blyruderammer er sat i stand, 
og glasmosaikkerne er blevet meget mere 
synlige efter at de gamle, meget medtagne 
forsatsvinduer er blevet fjernet. Kirken 
har fået teleslyngeanlæg, og der er opsat 
et nyt alter, som blev indviet af  biskop 
Czeslaw den 11. maj.

De fine gamle fresker (malet af  Birgitte 
West fra 1933 – 34) på altervægge og kor-
muren var sodede til og havde slået rev-
ner. Nu er de blevet rensede efter gamle 
teknikker med ugæret franskbrød, der 
bages halvt og nærmest suger snavsen 
op. Birgitte West (1901-1979) var stærkt 
påvirket af Joakim Skovgaard og søgte 
inspiration i tidlig kristen kirkekunst, 
for eksempel Giotto, fra Angelico og 

 byzantinsk kunst fra 5.–12. århundrede. 
De samlede udgifter til byggeriet er på 
1.368 millioner. Bispedømmets fælleskas-
se har bidraget med 50 % af omkostnin-
gerne. Desuden har menigheden fået pro-
venuet af salget af Sankt Michaels Hus 
– den tidligere skolebygning i Thorsgade 
20 på 288.000 kr. 

Med restaureringen har man fået et 
moderne kirkecenter med gode faciliteter. 
For to år siden blev der med støtte fra de 
tyske biskoppers diasporakommission 
foretaget en gennemgribende restaurering 
til 2,2 millioner kr. af  præsteboligen, 
hvor der også blev indrettet nyt kontor og 
mødelokaler.

Kirken uden at det sker på bekostning af 
de efterladte.

Lad Kirken betale afgifterne
Overvejer man at betænke Kirken, 
er det vigtigt at huske på at uden et 
testamente bliver ens formue og ejendele 
fordelt efter arvelovens regler, dvs. til 
den nærmeste familie. Har man ikke 
oprettet et testamente, fratager man sig 
selv muligheden for at få indflydelse på, 
hvordan ens formue og ejendele fordeles. 
Og i de tilfælde, hvor man ikke har nære 
slægtninge (hvilket gælder for mange af 
dem, der testamenterer til Kirken) og 
ikke har oprettet et testamente, tilfalder 
hele ens arv staten.

I de tilfælde, hvor man ønsker at betænke 
ens børn og børnebørn (den såkaldte 
arveklasse 1) og hvor størrelsen af ens 
formue ifølge arvereglerne resulterer i, 
at arvingerne skal betale en høj afgift til 
staten, kan det være relevant at betænke 
Kirken med et beløb fremfor at nogle 
af pengene tilfalder staten. Afhængig af 
størrelsen på ens formue (fra kr. 700.000 
og op) sparer arvingerne for at betale den 

afgift ved at lade Kirken gøre det i stedet. 
Selv hvis arvingerne tilhører til de dyre 

arveklasser (arveklasse 2 & 3), dvs. at 
man ikke efterlader sig ægtefælle, børn 
eller børnebørn, kan det stadig svare sig 
at støtte Kirken. Endelig kan tilfældet 
være, at ens nærmeste sidder i så gode 
økonomiske kår, at man finder det (mere) 
aktuelt at støtte en god sag.

Som nævnt er det i visse tilfælde 
gratis at begunstige Kirken takket være 
skattetekniske regler som fx bundfradrag 
og forskellige afgiftssatser.

Neutral rådgivning
Ansgarstiftelsen har mange års erfaring 
i at rådgive og behandle testamenter og 
boer, og sætter en ære i at alle ønsker 
bliver respekteret for såvel giver som 
de efterladte. Derfor ved vi også, hvilke 
spørgsmål et testamente skal give svar 
på. Vi formidler også gerne kontakt til en 
advokat med henblik på udarbejdelse af 
testamente eller oprettelse af gavebrev, 
når og hvis dette bliver aktuelt. 

Uanset hvilken løsning man beslutter 
sig for, vil en arv eller donation til Kirken 
eller ens egen menighed – uanset beløbets 
størrelse – række mange år frem i tiden. 

Læs mere på www.retsinformation.dk 
eller ring til bispekontoret for at høre 
nærmere om hvordan du kan hjælpe 
bispedømmet. 

DONATION Mere end én million 
seere fulgte med da DRs dramaserie 
’Arvingene’ rullede hen over skærmen 
søndag aften dette forår. Serien om 
komplikationerne ved de fire søskendes 
bodeling efter moderens død berørte 
nemlig det meget følsomme emne, at sikre 
sine efterladte.

Vi mennesker omgiver os med ting, der 
øger vores livskvalitet. Og vi håber, at det, 
der har været værdifuldt for os her i livet, 
også kan være til glæde og gavn for andre 
efter vi er døde. Derfor opretter mange et 
testamente for at sætte navn på dem, der 
skal arve værdierne.

Når vi katolikker opretter et testamente 
betænker flere bispedømmet eller ens 
menighed med en gave. For Kirken har 
altid været en central del af  vort liv, fra 
dåb til livets afslutning – i glæde og sorg. 

Bispedømmet har i mange generationer 
nydt godt af katolikkers arv og 
donationer, og gør det fortsat. Endnu 
flere ville sikkert benytte sig af denne 
mulighed hvis de vidste, hvordan de skulle 
gribe det an og navnlig hvis de vidste, at 
den nye arvelov gør det muligt at støtte 

Kirkens økonomi

Hvad siger arveloven?

Hvis der ikke er skrevet testamente
* arver ægtefælle og livsarvinger (børn, 
adoptivbørn og deres efterkommere) 
først
* arven fordeles med 50 % til ægtefælle 
og 50 % til livsarvinger
* efterlader man sig kun en ægtefælle, 
arver denne det hele 
* efterlader man sig kun livsarvinger, 
arver disse det hele
* er ovennævnte heller ikke tilfældet, 
arver evt. slægtninge efter hvilken 
arveklasse, de tilhører
* er der ingen arvinger i nogle af de 
tre arveklasser, går hele arven til 
statskassen.
Ved at oprette testamente kan man 
ændre fordelingen
* der er visse tvangsarveregler, som 
altid gælder
* ægtefælle og livsarvinger (børn, 
adoptivbørn, børnebørn m.m.) er 
tvangsarvinger, som ikke kan gøres 
arveløse
* tvangsarvinger skal tilsammen 
have mindst ¾ af formuen. Har man 
ingen tvangsarvinger, kan man altid 
disponere over hele formuen.

En rest af den gamle prædikestol er blevet 
til en ny læsepult.

Det nye alter. Relikvier af den hellige Maria Goretti er ved at blive muret inde.

Jesu Hjertestatuen har været gemt væk i 
mange år. Nu er den kommet frem igen.

Kirkens indre: Jesu Hjerte Kirke i Randers efter restaureringen.

Støt Kirken og spar afgiften
Arv og donationer til bispedømmet er ikke gået i graven endnu!

Tekst: Niels Messerschmidt
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Tunger af ild
Da Gud sendte Helligånden til 
verden.

Tekst: Pastor Benny Blumensaat

PINSEN er et åndepust fra Faderen 
selv, og pinsen er som vi ved Kirkens 
fødselsdag, hvor apostlene blev udstyret 
med kraft, visdom og styrke. Pinsen er 
en levendegørelse af Jesus Kristus, da 
Jesus efter sin opstandelse og himmelfart 
viste sig for sine disciple, stod midt 
iblandt dem, blæste ånde i dem og sagde: 
“Modtag Helligånden” (Joh 20,19-
23) Helligånden gør Jesus levende, den 
Helligånd som vi modtager i dåben og i 
firmelsen, dvs. Helligånden kan erfares 
og er i virkeligheden grundelementet i 
tilværelsen.

I begyndelsen hører vi, hvordan Guds 
Ånd svævede over vandene (1 Mos 1-2), 
og Jesus siger (Joh 7,37-39), at “den der 
tror på mig, skal det gå, som Skriften 
siger: “Fra hans indre skal der rinde 
strømme af levende vand, det sagde Han 
om den ånd, som de, der troede på Ham, 
skulle få”. Pinsen er Helligåndens komme 
efter at Jesus var opfaret til Himlen Kristi 
himmelfartsdag, hvor Han sendte Ånden 
på denne fantastiske dag, pinsedag år 33. 
(ApG 2,13). En ny æra begyndte den dag, 
og verden er aldrig blevet den samme igen. 
Opfyldelsen af Jesu løfter til disciplene, 
at han ikke efterlader os faderløse, (Joh 
14,18) men at Han, Sandhedens Ånd, 
Guds Ånd, skal komme til os, og være 
i os, giver mennesket en indre vished, 

en indre tryghed, som den materielle 
og sekulariserede verden ikke kan give. 
Helligånden er i virkeligheden svaret på 
mennesket dybeste længsel. Så mange 
unge og ældre oplever et tomrum, som 
fyldes ud med iPad, internet, spil, stoffer, 
alkohol, sex, etc.; men når alt kommer til 
alt, så siger den hellige Augustin det så 
rammende: “Mit hjerte finder ikke hvile, 
før det hviler i Dig, O min Gud”.

Helligånden leder os til hvilen i Gud, 
og i denne hvilen møder vi Jesus, som 
forener os med Faderen. Her er der ikke 
brug for mindfulness, yoga, TM eller 
andre teknikker, for Helligånden, som 
bor i os, åbner for “det levende vand” som 
enhver døbt og firmet person har fået del 
i. Som katolikker behøver vi ikke gå over 
åen efter vand, det er os allerede givet, vi 
skal blot selv åbne for gaven og drikke af 
“livets kilde”, vi skal folde vore hænder, 
søge Gud i bønnen og have uendelig tillid 
til Helligånden. 

Pinsen bevæger Kirken
Pinsen sætter en bevægelse i gang. 
Helligånden bevæger Kirken og indgyder 
den nyt liv. I respekt for det gamle 
drager Ånden os ind i det nye, ind i 
denne manifestation af Guds kraft og 
kærlighed. Helligånden er en eksplosion 
af helbredende og livgivende kærlighed, 
der udgår fra Faderen og Sønnen og 
sætter et dybt spor i den menneskelige 
sjæl, et ubrydeligt segl, der aldrig forgår. 

Jerusalem var fyldt med mennesker, og 
i ovensalen i Jerusalem, hvor disciplene 
er samlet med Maria Jesu Mor, kommer 
Helligånden over dem som tunger af ild, 
som dengang, hvor Gud åbenbarede sig 

for Moses i den brændende tornebusk 
(2 Mos 3,2). Det er den ild, der brænder, 
men ikke forbrænder. Der er ingen sand 
åndelig fornyelse i kirken uden Guds 
Moder Maria, den samme Maria som var 
med sin Søn hele vejen og er med os i dag, 
for at vise os “vejen” til Jesus. 

Disciplene, som var bange og holdt 
sig inde bag lukkede døre af frygt for 
jøderne, blev nu frimodige, og Peter, der 
ikke for længe siden havde fornægtet 
Jesus, stod nu på Tempelpladsen, og 
forkyndte og undere og tegn fulgte med. 
Der stod han, og vi hører hans ord i 
dag, modige ord: “Jesus som befalede 
os at prædike for folket og vidne om, at 
det er Ham, Gud har bestemt til at være 
dommer over levende og døde”. (ApG 
10.42) Hvor mange mennesker i dag er 
ikke af den opfattelse, at man er sin egen 
lykkes smed, at man er sin egen herre. Jeg 
tror på mig selv, ja men begrebet er på 
forhånd dømt til at mislykkes. Gud kan 
aldrig blive tvunget ud af hverken det 
private eller offentlige rum, netop fordi 
Han er Gud. Mennesket kan sige nej tak; 
men Gud er der stadig. 

Den ukendte person
Den nyligt helgenkårede pave Johannes 
XXIII (1881-1963) medvirkede til, at 
den tredje person i Treenigheden, som 
man kaldte den ukendte person, fik en ny 
opmærksomhed i Den katolske Kirke i 
forbindelse med Det andet Vatikankoncil 
(1962-1965). Den 25. december 1961 
skrev paven denne bøn: “Guddommelige 
Ånd, forny i vor tid dine undere, som i en 
ny pinse, og giv at din kirke, i udholdende 
og indtrængende bøn, med et hjerte og 

et sind, sammen med Maria, Jesu Mor, 
og ledet af den hellige Peter, må få den 
guddommelige Frelsers herredømme 
til at vokse, sandhedens og fredens 
herredømme. Amen”

Efter at Helligånden blev sluppet løs i 
forbindelse med Det andet Vatikankoncil, 
har millioner af katolikker oplevet deres 
egen pinse. Undertegnede kom selv 
tilbage til Kirken og fandt mit præstekald 
gennem bøn med håndspålæggelse, som 
bevirkede, at den gave som allerede var 
givet mig i dåben og firmelsen fik lov til at 
komme til udfoldelse.   “Guddommelige 
Ånd, forny i vor tid dine undere som i en 
Pinse”. 

Den karismatiske (karisma=nådegave) 
fornyelse, som er en af de mange 
bevægelser som Helligånden fornyer 
Kirken med, understreger vigtigheden af 
et personligt møde med Jesus Kristus som 
Herre og Frelser. I 1975, da titusindvis 
af katolikker var samlet med pave Paul 
VI i Peterskirken, sagde paven: “Den 
karismatiske fornyelse er en chance for 
kirken og for verden. Den karismatiske 
fornyelse bør forny verden, give den 
åndelighed tilbage, en sjæl og en religiøs 
tankegang. Den bør åbne verdens lukkede 
mund til bøn og åbne dens mund til sang, 
til glæde, til salmer og vidnesbyrd. Det 
vil være en lykke for vor tid, for vore 
brødre og søstre, at der er en generation, 
som udråber for verden den herlighed og 
storhed, som tilhører pinsens Gud”.

Pave Johannes Paul II kaldte gentagne 
gange til “nyevangelisering”, som kun 
kan finde sted ved Helligåndens hjælp. 
Ikke kun den karismatiske fornyelse, 
men hele kirken er kaldet til at forny 
verden: “Kom Helligånd! Opfyld dine 
troendes hjerter og antænd i dem din 
kærligheds ild. Udsend din ånd, og alt 
vil blive nyskabt og du vil forny jordens 
skikkelse”.

Pinse

Disciplene med ildtunger, fyldt af Den Hellige Ånd. Kirkemaleri fra Siena udført af Duccio di Buoninsegna omkring år 1310.  
Foto: Wikipedia.

Pinsemeditation 
fra dansk 
senmiddelalder
På denne højtidsdag bør alle kristne 
berede deres hjerte med ydmyghed 
og kærlighed, så vi må blive værdige 
til at modtage den dyrebare gæst, 
Helligånden, i vort hjerte, for uden 
Helligåndens nåde, kan vi intet gøre 
og heller ikke frelses.

Når et menneske skal bede eller gøre 
noget og mangler Helligåndens hjælp 
dertil, da er alt forgæves. Helligånden 
er begyndelsen og enden på alt godt.
På denne højtidsdag råber den 
almægtige Gud til os og siger: Alle 
som længes efter mig, de skal nu kalde 
ydmygt på mig, og jeg vil give dem 
Helligåndens nåde, åbenbare mig for 
dem og tage min bolig i dem. Hvilken 
ubegribelig barmhjertighed er det 
ikke, at den dyrebare Helligånd vil 
komme til os arme syndige mennesker 
og tage bolig i os og oplyse os fattige 
skabninger, så vi alle bliver én sjæl og 
han den rige visdom over os alle. 

Derfor menneske, bed ydmygt, at 
Helligånden må oplyse dit hjerte og 
tage sin bolig dér.
 Visdoms Spejl
(Taget fra Bispedømmets Bønnebog 
side 156.)
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MUSEER Johannes Jørgensen havde 
ikke svært ved at få venner. Især efter at 
han var blevet en kendt forfatter også ude 
i Europa, flokkedes beundrerne og ikke 
mindst beundrerinderne om ham. Over-
alt hvor han kom frem, kappedes man 
om at fetere den berømte forfatter, og det 
vil være forkert at påstå, at han ikke ofte 
nød denne opmærksomhed, selvom hans 
manglende tro på eget værd tit fik ham til 
at nære tvivl, om det var hans person eller 
hans forfatterskab, man beundrede.

Men hans lange liv rummer også 
beretninger om venskaber, som bar 
ham ud over disse komplekser. Et af 

dansk litteraturhistories mest kendte 
venskabsforhold er netop venskabet 
mellem ham og Viggo Stuckenberg og 
siden også Ingeborg Stuckenberg. Det 
paradoksale er, at det måske især er 
bruddet mellem dem, der blev årsagen til, 
at det huskes. Også hans ofte stormfulde 
venskab med digterkollegaen Sophus 
Claussen kom til at præge hans ungdoms 
turbulente liv i Københavns boheme.

Men bruddet med Stuckenbergs blev 
også den indirekte årsag til et andet og 
mere personligt betydningsfuldt venskab, 
som kom til at fylde alt i digterens liv. Det 
var mødet med den unge nykonverterede 
jøde, maleren og kunsthåndværkeren 
Mogens Ballin, som man kunne læse om i 
Nik Bredholts artikel i KO den 7. februar 
2014.

Dette venskabsforhold er for tiden 
aktuelt, idet det i år er 100 år siden, 
Mogens Ballin døde og efterlod Johannes 
Jørgensen i fortvivlelse, fordi vennens død 
på et tidspunkt da digterens ægteskabelige 
og familiære forhold lå i ruiner, gav 
ham en følelse af dyb ensomhed. Han 
sad i Siena nærmest som en hjemløs og 

prøvede at samle sig om arbejdet med at 
skrive sin bog om den hellige Katerina af 
Siena (udkom i 1915).

I anledning af dette mærkeår har 
Johannes Jørgensens Hus i Svendborg 
åbnet en særudstilling, der belyser deres 
venskabsforhold, og hvordan det siden 
greb ind i især Ballins familieforhold 
længe efter hans død. Alle hans børn 
holdt forbindelsen ved lige til digterens 
død i 1956.

Udstillingen viser ved tekster, billeder 
og effekter, hvordan deres venskab, fra 
da Mogens Ballin første gang opsøgte 
Johannes Jørgensen i hans hjem på 
Frederiksberg en vinterdag i 1893, 
voksede og hvordan Ballin to gange greb 
afgørende ind i Jørgensens liv. Sidste 
gang kort før Ballins død, ved at overtale 
vennen til at bryde ud af sit opslidende 
familieforhold, der var ved at ødelægge 
ham menneskeligt og kunstnerisk. Der 
vises eksempler på deres omfattende 
korrespondance, der rummer næsten 
100 breve fra hver af dem og Johannes 
Jørgensens ufuldførte manuskript til hans 
påtænkte bog om Mogens (Francesco). 

Ideen til bogen fik han samme dag, han 
modtog dødsbudskabet i Siena, men 
først næsten to år efter begyndte han at 
skrive for snart efter at gå i stå. Årsagen 
var sandsynligvis, at han i samme periode 
skrev på sit erindringsværk ”Mit Livs 
Legende”, hvor vennen fik en god og 
fyldig plads. Straks efter at Johannes 
Jørgensen havde modtaget telegrammet 
fra Mogens’ mor, skrev han en fyldig 
nekrolog til Nationaltidende over sin 
ven. Da Ballinsønnerne Jan og Knud i 
begyndelsen af 1930-erne henvendte sig 
til ham for at bede ham skrive en bog om 
deres far, afslog han det derfor. I stedet 
blev det så Peter Schindler, som i 1936 
udgav bogen ”Mogens Francesco Ballin”.

Johannes Jørgensen Selskabet vil til sit 
sommermøde den 17. august i Møstings 
Hus på Frederiksberg (hvor alle er 
velkomne) ligeledes markere mindeåret, 
idet selskabets formand vil tale om de 
to venners omfattende korrespondance. 
Ved samme lejlighed spiller et af  Mogens 
Ballins oldebørn, Henrik Bredholt 
sammen med Ann-Mai-Britt Fjord 
eksempler på den jødiske klezmermusik. 
Johannes Jørgensen Huset ligger i 
Fruestræde 15, 5700 Svendborg. Åbent: 
Tirsdag: kl. 14-16 juli og august: Tirsdag, 
onsdag og torsdag kl. 14-16. Udstillingen 
varer til november 2014

LITTERATUR Det er måske ikke 
så kendt, at den norske forfatter og 
nobelprismodtager Sigrid Undset (1882-
1949) stammer fra Danmark. Men det var 
faktisk takket være Sigrid Undsets danske 
mor, Charlotte Gyth, at hun blev bekendt 
med den danske litteratur, hvilket kom 
til at præge Sigrid Undsets omfattende 
forfatterskab. Sigrid Undset blev født 
i Kalundborg, som var hendes moders 
hjemby. Her kom hun til verden den 20. 
maj 1882 og blev døbt i byens fem-tårnede 
Vor Frue Kirke. De første par leveår 
boede Sigrid Undset og hendes forældre 
i Kalundborg hos morfaderen i dennes 
statelige Gyths Gård – ”Den rolige gård 
med den lange facade under lindetræernes 
skygge.” Sigrid Undsets fader var norsk 
og stammede fra Trondhjem, og da Sigrid 
Undset var et par år flyttede familien til 
Kristiania (Oslo), hvor faderen havde sit 
videnskabelige virke som arkæolog og dr. 
phil. ved Oldsagssamlingen.

Som ung spirede Sigrid Undsets 
forfattertalent, og i 1907 debuterede hun 
som forfatter med romanen Fru Marta 
Oulie. I debutantgave forærede hendes 
moder hende St. St. Blichers smukke 
digtsamling fra 1838: Trækfuglene. 
Dette værk satte spor hos den unge 
forfatterinde, og digtsamlingen blev en af 
hendes yndlingsbøger, og Sigrid Undset 
anså Blicher for en af verdenslitteraturens 
store fortællere. Det var gennem sin 
danske moder og under ferieopholdene 
hos familien i Kalundborg, at Sigrid 
Undset tidligt stiftede bekendtskab med 
dansk litteratur og kulturhistorie. Endnu 
en dansk forfatter har sat sig spor hos 
Sigrid Undset, og det er Svendborgs 

litterære æresborger Johannes Jørgensen, 
der i 1896 var konverteret til katolicismen.  

Ligesom Johannes Jørgensen (1866-
1956) søgte Sigrid Undset et holdepunkt 
i kristendommen, og det skulle også 
for hendes vedkommende blive 
katolicismen. Hun lod sig inspirere af 
katolske forfattere, og en af disse var 
altså Johannes Jørgensen. Da Johannes 
Jørgensen fyldte 60 år skrev Sigrid 
Undset et rørende essay – en lille epistel – 
til digteren: Og igjen blev det av Johannes 
Jørgensen at jeg mottok de avklarede 
billeder av uryddige følelseskomplekser, 
som en ny virkelighetserkjendelse hadde 
vakt. For selv om intet menneske kan 
hjelpe et andet med at opleve og erfare 
en eneste smule av virkeligheten – og 
allermindst naar det gjælder religion, 
siden det er det virkeligste av alt, saa 

kan man netop hjelpe og leie hinanden 
gjennem den røk og skodde av stemning 
og følelse og refleksion som oplevelser 
reiser i menneskesindene. Og Sigrid 
Undset slutter sin gratulationshilsen 
med disse velmente ord: Derfor blir min 
hilsen til Johannes Jørgensen paa hans 
seksitaarsdag en tak og et ønske. ”Gud 
lønne Dem!”

I 1923 begyndte Sigrid Undset på kon-
vertitundervisning hos den katolske pa-
ter Kjelstrup. I 1924 konverterede Sigrid 
Undset til katolicismen ved en ceremoni 
Allehelgensdag i St. Torfinns kapel i Ha-
mar. Få år efter fulgte hendes danske mo-
der med over i den katolske tro. I 1928 
blev Sigrid Undset optaget som lægsø-
ster (tertiær nonne) i den dominikanske 
orden. Hun tog navnet Olave (Olivia), 
fordi Olav den Hellige var hendes forbil-
lede. Som katolik rejste Sigrid Undset til 
det katolske Italien, hvor hun året efter 
sin konversion besøgte Benediktinerorde-
nens moderkloster Abbediet Montecas-
sino, der ligger omtrent midtvejs mellem 
Rom og Napoli. Det var i påsken 1925, og 
her oplevede Sigrid Undset, hvordan de 
mange pilgrimme forsamledes til messe – 
og måske hun også selv var en pilgrim på 
rejse...

Sigrid Undset, der fik nobelprisen i 
litteratur i 1928, havde sit forfatterhjem, 
Bjerkebæk, i Lillehammer. Her indrettede 
hun pejsestuen med et speciallavet alter, 
og fra Paris skaffede hun 12 bedestole, 
så der kunne holdes katolsk messe 
på Bjerkebæk for de omkringboende 
katolikker.  Da Sigrid Undset afgik ved 
døden blev der afholdt en højtidelig 
rekviemmesse i den katolske Torfinns 
Kirke med efterfølgende jordfæstelse på 
Mesnalia kirkegård. 

Sigrid Undset er nok mest kendt for 
sin romantrilogi Kristin Lavransdatter, 
men har også skrevet helgenbiografier og 
katolske essays.

Sigrid Undset 1927. Carl van Vechten 
Collection, Library of Congress.

JOHANNES JØRGENSENS HUS 
I SVENDBORG 
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Særudstilling om 
venskabet mellem 

  JOHANNES JØRGENSEN og 
 MOGENS BALLIN 

Johannes Jørgensens og Mogens Ballins 
venskab
– aktuel udstilling i Johannes Jørgensens Hus i Svendborg.

Tekst: Stig Holsting

Det begyndte i Kalundborg
Danske spor i Sigrid Undsets forfatterskab.

Tekst: Nanna Drejer

Katolsk Orientering

Indlæg til Katolsk Orientering nr. 9, 
som udkommer  

fredag den 4. juli
skal være redaktionen i hænde 

senest 
mandag den 16. juni

Hvis du vil vide mere
Johannes Jørgensen Selskabet er et 
litterært selskab for alle, som interesserer 
sig for Johannes Jørgensens forfatterskab 
og liv. Læs mere om selskabet på 

www.johannesjorgensenselskabet.dk, 
hvor man også kan læse om digterens 
lange og begivenhedrige liv.

Her ligger under fanen artikler 
forskellige foredrag fra selskabets 
sommermøder. Man kan også læse om 
selskabets aktiviteter, købe bøger af og 
om Johannes Jørgensen og tilmelde sig 
selskabets nyhedsbrev.

Medlemskab koster 160 om året. 
Beløbet indbetales til Danske Bank 
Kontonr. 1551001032908 med angivelse 
af indbetalerens navn og adresse.
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Filosof, mystiker og 
martyr
Kompetent og spændende bog om 
Edith Stein.

Tekst: Kirsten Krog

HELGENER Magdalene Thomassens 
bog ”Den troende tanke. Studier i Edith 
Steins forfatterskap”, som er udkommet 
på det norske forlag Emilia, består af 
fire selvstændige artikler om Edith Steins 
filosofiske og åndelige forfatterskab, samt 
Edith Steins egen artikel ”Kirkens bøn” 
fra 1936.

Bogens første artikel er en kort 
biografisk gennemgang af Edith Steins 
liv fra ung jødinde, over ateistisk filosof 
til katolsk nonne. Artiklen disponeres ud 
fra Edith Stein som filosof, mystiker og 
martyr.

Anden artikel er en indføring i Edith 
Steins tænkning i hendes doktordisputats 
”Zum Problem der Einfühlung” (”Om 
indfølingens problem”). Begrebet 
”indføling” står her, som disputatsens 
titel siger, i centrum. Begrebet stilles i 
modsætning til andre ofte mere eller 
mindre synonymt anvendte begreber 
som medfølelse og sympati. Edith Stein 
påpeger, at mens medfølelse og sympati 
handler om ”en-anden-som-mig-selv”, 
handler indføling om ”en-anden-end-
mig-selv”. Med andre ord har indfølingen 
”den anden” i centrum og udgår fra 

denne ”den anden”, mens medfølelsen og 
sympatien udgår fra ”mig selv”. Dermed 
adskiller Edith Steins tænkning sig også 
fra de såkaldte associationsteorier, der 
slutter fra egne oplevelser og følelser 
til andres. Hvordan man så kan nå til 
en forståelse af ”den anden” uden at 
gå gennem ”sig selv”, forklarer Edith 
Stein bl.a. ved et eksempel: ”Hvis jeg 
innfølende tillegger en umusikalsk person 
min nytelse ved en Beethovensymfoni, så 
vil denne feiltagelsen forsvinne straks jeg 
ser ham i ansiktet og der møter et uttrykk 
av drepende kjedsomhet” (s. 52). Hun 
taler om mennesket som et psykofysisk 
væsen, hvor det fysiske udtryk ikke er ”et 
tegn” på, men er ”et med” den sjælelige 
eller psykiske virkelighed. Hendes pointe 
er, at der er en enhed mellem følelsen og 
det fysiske udtryk, således at man kan 
”læse” den andens forskellighed fra en 
selv. Men mennesket er ikke blot legeme 
og sjæl, men også ånd, og det er kun 
ved at medtage dette sidste element i det 
tredelte menneske, at man kan tale om 
mennesket som en person. 

I tredje artikel, som netop handler om 
personbegrebet hos Edith Stein, tager 
Magdalene Thomassen også udviklingen 
i Edith Steins forståelse af ”ånd” op. 
Begrebet ”ånd”, som det bruges i Edith 
Steins doktordisputats, skal forstås på 
samme måde, som når man talte om 
”åndsvidenskab” og ”åndsliv” (s. 68), 
men efterhånden, som hun integrerer en 
kristen forståelse, bliver begrebet ”ånd” 
brugt teologisk og knyttes til Helligånden 

(s.72). En vigtig pointe i dette kapitel er 
Edith Steins præcisering af forskellen på 
det psykofysiske individ - eller ”sjælen” 
eller ”psyken” - og den åndelige person. 
Magdalene Thomassen formulerer denne 
forskel på følgende måde: ”Sjelen eller 
psyken utvikler seg, personen utfolder 
seg” eller ”Det psykofysiske individ er 
en ”empirisk person” som realiserer den 
åndelige person” (s. 69). Med andre ord 
er vi, dem vi er som personer, men vi kan 
udleve denne person mere eller mindre 
efter hvor meget vort psykofysisk individ 
har realiseret vor åndelige person. Den 
højeste realisering af ”personen” sker i 
den personlige relation med ”Personen”, 
”ecce homo” – med Kristus.

Hermed er Magdalene Thomassen i sin 
gennemgang af Edith Steins tænkning 
nået til Steins kristne tænkning. Artiklen 
”Erkjennelse og Gudserfaring” er delt ind 
i kapitlerne: ”Veien til gudserkjennelse”, 
”Bønnens vei” og ”Korsets vei” og 
bevæger sig gennem disse tre kapitler 
dybere og dybere ind i kristendommens 
kerne. I ”Veien til gudserkjennelse” 
præsenterer Magdalene Thomassen 
Edith Steins tredeling af gudserkendelse: 
Den naturlige gudserkendelse, troen og 
erfaringerkendelsen af Gud. I andet 
kapitel er det den indre bøn og Kirkens 
bøn, der står i centrum, og bøn præsenteres 
først og fremmest som værende Kristi 
egen bøn, som Guds værk i mig: ”Bønnen 
er ikke først og fremst mitt liv med Gud, 
men Guds liv i oss – den Anden i meg” 
(s. 95). I sidste kapitel skal særlig afsnittet 

”Korskjærlighet” fremhæves. Her gives en 
kort og klar fremstilling af Edith Steins 
forståelse af lidelsens mystik.

I den sidste artikel kommer Edith 
Stein så direkte til orde med sin artikel 
”Kirkens bøn”. Her genfindes meget fra 
Magdalene Thomassens sidste artikel. 
Edith Stein tager i sin artikel afstand 
fra tanken om at sætte ”den indre bøn” 
op mod ”kirkens liturgiske bøn”, som 
den subjektive fromhed overfor Kirkens 
”objektive”: ”Hver ekte bøn er Kirkens 
bønn, ved hver ekte bønn skjer noe i 
Kirken, og det er Kirken selv som ber i 
den” (s. 122). I artiklen definerer Edith 
Stein samtidig Kirkens bøn som en 
videreføring og – i Kristus – en opfyldelse 
af den gammeltestamentlige gudstjeneste 
og bøn og skriver sig dermed ind i sin 
jødiske arv. 

De enkelte artikler i ”Den troende 
tanke” kan med lethed læses som enkelt-
stående artikler. Trods deres selvstændige 
karakter er der en rød tråd fra artikel til 
artikel. Ord og begreber som ”indføling” 
og ”person” går igennem hele bogen, og 
der vises en klar udvikling i betydningen 
af ordene fra en filosofisk til en teologisk.

Bogen er måske ikke den lettest tilgæn-
gelige med sit akademiske sprog. Allige-
vel er den på alle måder en højest anbefa-
lelsesværdig bog.
Magdalene Thomassen: ”Den troende 
tanke”. Emilia forlag, 132 sider. 198 
norske kr.

Hvilken bibel er din bibel?
Nu er der tre valgmuligheder

Én bog – til ethvert menneske
Autoriseret af H.M.Dronningen. Husk: Du kan få dit navn præget på biblerne i ægte skind.

Køb din bibel hos landets boghandlere, på www.bibelselskabet.dk eller på tlf. 3393 7744.

Bibelen 
med De Apokryfe Bøger i lilla ægte skind
Pragtbibel med guldsnit på kanterne og guldprægning på front og ryg 
Med 4 læsebånd
Vejl. pris kr. 1699,95
ISBN 978-87-7523-782-1

Bibelen med De Apokryfe 
Bøger i lilla ægte skind
Med guldprægning på ryg, guldsnit 
på kanterne og med 2 læsebånd 
Vejl. pris kr. 899,95
ISBN 978-87-7523-763-0

Bibelen med 
De Apokryfe Bøger
Hardback
Med 2 læsebånd 
Vejl. pris kr. 299,95
ISBN 978-87-7523-780-7

“Bibelen 
– den rigtige udgave ... med de gammel-

testamentlige apokryfer”
ErliNg TiEdEmaNN
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VALFARTER Søndag den 6. juli 
afholder vi vor årlige valfart til 
Haraldsted. Det er så 100 år siden, den 
første valfart i nyere tid løb af stablen; 
men her er et kort historisk overblik, før 
vi går videre.

I vor katolske middelalder var det 
tradition at valfarte til en helgengrav. 
Da Knud Lavard var blevet gravlagt i 
Ringsted klosterkirke – den nuværende 
Sct. Bendts Kirke – opstod der også her og 
ved det sted i Haraldsted, hvor han faldt 
for sin fætter Magnus sværd, valfarter 
til stederne. En kilde sprang frem, og 
omkring 1150-60 byggede man et kapel 
ved drabsstedet, altså allerede inden pave 
Alexander III i 1169 godkendte Hertug 
Knud som helgen. Igennem hele den 
resterende tid af middelalderen fortsatte 
valfarten, og først med reformationen 
i 1536 stoppede den officielt. Vi ved, at 
blandt en stor del af  folket fortsatte den et 
stykke tid; men den forsvandt sikkert med 
“den gamle generation”. Kapellet blev 
brugt som stenbrud ligesom mange andre 
store bygninger, – eksempelvis Kalø Slot, 
hvis rester i dag indgår i Charlottenborg 
på Kongens Nytorv i København – og det 
så effektivt, at man fra Nationalmuseets 
vedkommende måtte bruge udgravning 
for at genfinde ruinen. Dette skete i 1883 
ved museets direktør Henry Petersen.

Med religionsfrihedens indførelse i 
1849 var muligheden for at gennemføre 
valfarter igen til stede, og ved det store 
katolske landsmøde den 5. juni 1913 
i Roskilde foreslog lærer og sakristan 
Johannes Hansen en genoptagelse 
af Knud Lavard valfarten. Det blev 
modtaget med begejstring af deltagerne, 
og året efter den 25. juni 1914, den dag 
som pave Alexander III havde fastsat som 
Knud Lavards festdag, blev valfarten 
afholdt med næsten 100 deltagere. 

Valfartens første år
Vi skriver 1914, og for os i vor tid i et 
samfund ”bestående af biler”, hvor 
togforbindelserne til Ringsted, om man 
så kommer fra øst eller vest, syd eller 

nord er hurtige og regelmæssige, og hvor 
der også er nogenlunde regelmæssig 
bustransport fra stationen og ud af 
Holbækvej til Haraldsted, kan det være 
en smule underligt at sætte sig ind i 
datidens “færdselsproblemer”. Der blev 
i de første år brugt bl.a. hestevogne til 
at transportere folk og bagage frem og 
tilbage med fra Ringsted station. De 
fleste tog alligevel valfarten så alvorligt, 
at man gik til kapelruinen og retur. Nogle 
overnattede, da et “St. Knud Hertugs 
Broderskab” havde erhvervet ruinen samt 
Skovfogedhuset, det der senere blev p. 
Timmermanns bolig indtil hans bortgang 
i december 2013. 

Toggangen fra fx København var også 
lidt kompliceret. Ikke alle var velhavende, 
så gode råd ang. priserne var også på 
sin plads. Her er et uddrag fra Katolsk 
Ugeblad 1925, der også fortæller os om 
en valfartsdag.  

“Toget går fra København Søndag 
Morgen kl. 7.02 og er i Ringsted kl. 
8.42. Hvis man vil rejse for halv pris, kan 
man tage med de billige Søndagstog fra 
København allerede kl. 6.03. 

Ligesom ellers bliver der Messe i 
Kirken i Ringsted lidt over ni, og man 
kan kommunicere før Messen. Nogle 
har villet kommunicere ude i Haraldsted, 
men det lader sig ikke gøre og er alt for 
anstrengende. Efter Messen kan man 
spise lidt og få Kaffe hos Søstrene. Kl. 
ti samles vi i Kirken til Processionen. 
På vejen skal de to nye Statuer indvies 
og ude i Ruinen læses Messe straks ved 
Ankomsten.

Ude i Vrangeskoven tæt ved opfører 
“Lusores Sancti Canuti Ducis” kl. tre St. 
Knud Hertugs Passion i Lighed med i fjor 
– Kl. fire begynder Hjemturen.
I Ringsted er der Vogn, der tager 
Madpakkerne derud; Kaffe og Øl fås i 
Skoven.

Fra Ringsted går det billige Søndagstog 
tilbage til København Kl. 10.20 (Ekspress 
7.08 og 9.41). Deltagerne bedes huske det 
lille Hæfte med valfartssange, og bedst er 
det også at tage Salmebogen med.

Vi håber på en smuk og Velsignet dag 
til Hellig Knud Hertugs Ære”.

Man får indtryk af, at valfarten var 
åben og venlig og i sin udførelse lidt af  
en “folkefest”, Det har den også været i 
de 30 år, hvor jeg har deltaget, og hvor 
pastor Timmermann, pastor Stephen 
Holm og pastor Torsten Jortzick har 
arrangeret den.

Første Verdenskrig brød ud, og selv 
om vi heldigvis ikke deltog i denne, 
greb den alligevel forstyrrende ind i 
arrangementerne, og først i 1920 kom 
der regelmæssige valfarter i gang igen. 
Initiativet kom fra nogle medlemmer af 
Academicum Catholicum. Valfarterne 
var absolut ikke noget, man tog let 
på. For nogle af deltagerne var selve 
vandringen, de små tolv kilometer til 
Kapelruinen særlig vigtig. Ofte blev 
processionen anført af billedhuggeren 
Windfeldt-Schmidt, der iført jaket også 
bar et kors. I 1921 blev det store krucifiks 
og de to nicher med henholdsvis Maria 
og Jesu-hjerte figurer på Holbækvej rejst.
Initiativtager til disse var Godsejer Garth-
Grüner, hvis grund stødte op til vejen.

Spillet om hellig Knud Hertug 
I 1922 opførte Det Kongelige Teater 
skuespillet “Spillet om den hellige Knud 
Hertug”.

En kreds af unge katolikker tog 
idéen op og opførte flere gange dette 
skuespil under valfarterne. Under Den 
anden Verdenskrig og den dermed tyske 

besættelse af landet, skete en opblussen 
af valfartsinteressen. Den 22. juni 1941 
afholdtes valfarten, der det år blev 
anført af selveste biskop Suhr, på det 
der senere skulle blive en mærkedag i 
krigen. Tyskerne og de med dem allierede 
angreb Sovjetunionen. Især befrielsesåret 
1945 var vigtigt i manges bevidsthed, og 
man ønskede naturligvis at gennemføre 
valfarten.

Der var dog transportmangel, og en 
stor del af  toggangen om søndagen var 
ophørt. Men opgive valfarten ville man 
ikke. En gruppe unge mødtes Sankt 
Hansaften ved Damhussøen i København 
og cyklede frem og tilbage til Haraldsted. 
Natten blev tilbragt i halmen ved “Lille 
Svenstrup”, og valfarten blev gennemført.

Efter krigen sank interessen for 
valfarten, og man prøvede flere løsninger. 
F.eks. arrangerede pastor Geertz-Hansen 
en ungdomsvalfart, hvor man gik 
gennem skovene fra Hvalsø Station med 
sang og bøn undervejs. I 1955 var man 
tyve deltagere og de følgende år færre, og 
i 1963 måtte denne valfartsform opgives. 
Valfarterne til Åsebakken og Øm var også 
dukket op og gav en vis konkurrence. 
Omkring 1970 var valfarterne ved at gå 
i stå, men ved pastor Geertz-Hansens 
initiativ eksisterede de da stadig, selv om 
tilslutningen var ringe.

I 1980 blev pastor Dietrich 
Timmermann præst ved Sankt Ansgars 
Kirke og sammen med pastor Stephen 
Holm, der i 1984 var blevet sognepræst i 

Knud Lavard

Haraldstedvalfarten fylder 100
Samme dag som skuddene i Sarajevo faldt, begyndte danske katolikker 
at valfarte igen.

Tekst: Bent Irlov, formand for Katolsk historisk Forening Ælnoth

Sommerlandskab i Haraldsted. Processionen på vej ud mod kapelruinen.  
Foto: Montfortkommunitetet Sorø.

Fra 1985 til 2009 stod pastor Stephen Holm og pastor Dietrich Timmermann i spidsen 
for Knud Lavardvalfarten. Foto: Montfortkommunitetet Sorø.

Tidligere sognepræst i Køge og Ringsted pastor Torsten Jortzick overtog fra 2010 val-
farten fra Stephen Holm, tidl. sognepræst i Slagelse. Foto: Montfortkommunitetet Sorø
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”Biskop Suhr begynder messen i ruinerne af St. Knuds Kapel assisteret af bagest pater 
Brunicardi, Næstved. I forgrunden pastor Hjorth København og den vordende katolske 
præst Olaf Magnussen”, skriver Berlingske Tidende 1940. Billedet er taget søndag den 
16. juni 1940 i Haraldsted. Ca. 270 deltog.

De beder med 
fødderne
Knud Lavard mindes den 5. juli ved 
pilgrimsvandring fra Roskilde til 
Haraldsted.

PILGRIMSVANDRING Danskerne 
strømmer ud på veje og stier for at vandre. 
De søger derud for at falde til ro, komme 
i balance med sig selv og blive ladet op til 
en travl hverdag. Men vandring kan være 
mere end stresshåndtering og wellness, 
mener Jerzy og Beata Golubowski fra 
Roskilde menighed. I Polen, som de 

kommer fra, er der en gammel ubrudt 
tradition for at vandre og søge mod 
de steder, der er forbundet med hellige 
menneskers liv.

Den tradition må kunne overføres til 
Danmark, tænkte de, og da de gennem 
mange år har boet i Roskilde, var det 
naturligt for dem at kikke lidt nærmere 
på Sjællands værnehelgen Knud Lavard. 
I 2011 begyndte de så at arrangere 
vandringer fra Ringsted til Haraldsted 
fire gange om året. Nogle gange gik de 
alene – andre gange sammen med andre; 
men målet var hver gang samling og 
fordybelse. 

Vandringen begyndte hver gang i Sankt 
Knuds Kirke i Ringsted. På Holbækvejen 

standsede man op ved vejkrucifikset og 
de små vejkapeller fra 1920´erne med Jesu 
Hjerte Statuen og Maria med Jesusbarnet.  
Her blev der holdt andagter for at styrke 
pilgrimsånden og koncentrere tankerne 
omkring bønnen.

Jubilæumsvandringen
I år har Jerzy og Beata sammen med 
historikeren Jørgen Nybo Rasmussen 
lagt en særlig rute for at markere 100 
års jubilæet for Knud Lavard valfarten. 
Ruten er på 30 km og kan gennemføres på 
en dag. Den kommer  så tæt som det nu 
er muligt i dag på den vej, Knud Lavard 
red på. I skovbrynet ved Haraldsted, der 
hvor der i dag står et krucifiks, sluttede 

hans unge liv brat, da han blev myrdet 
af sin fætter Magnus den 7. januar 
1131. Pater Paul Marx, der er en erfaren 
pilgrimsvandrer, følger med hele vejen 
fra Roskilde til Haraldsted. Man starter 
tidligt om morgenen den 5. juli ved Sankt 
Laurentii Kirke. Her holder p. Paul Marx 
en kort andagt. Over for hovedindgangen 
til domkirken standser man ved det sted 
hvor kongsgården i Roskilde menes at 
have ligget. Så går man videre ud mod 
Ledreborg  Slotskirke, hvor der igen er 
kort andagt og ad en meget naturskøn 
rute går man ud mod Haraldsted, hvor 
man overnatter i medbragte telte. Den 6. 
juli følger man så det officielle program 
for valfarten. LR

Valfarten i år
Den 5. juli:   Pilgrimsvandring fra Ros-
kilde til Haraldsted med start kl. 7 i 
Sankt Laurentii Kirke Roskilde. Efter 
vandringen fælles aftensmad og hygge-
ligt samvær. Overnatning i medbragte 
telte i Haraldsted.  Fælles morgenmad. 
Vi hjælper Ruth og Maria med forbere-
delserne til dagens valfart.

Turen organiseres af Jerzy og Beata Go-
lubowski, som kan kontaktes på 
mobil: 21 40 91 88, eller mail: golubow-
ski@kabelmail.dk. Bindende tilmelding 
per telefon eller mail til Jerzy og Beata 
Golubowski senest den 25. juni.

Valfarten søndag den 6. juli: Vi mødes i 
Haraldsted Kirke kl. 14.00 og går de  r-

efter til kapelruinen. For gangbesvære-
de og ældre vil der være kørelejlighed. I 
kapelruinen messe ved biskop Czeslaw. 
Derefter samvær i og ved Knud Lavard 
Huset, hvor Katolsk Historisk Forening 
Ælnoth byder på kaffe/te og kage.
Pølser med brød samt diverse drikkeva-
rer kan købes til rimelige priser.
Kl. 18.00 en afsluttende bøn / andagt.

Fra Spillet om hellig Knud Hertug. Forrest: Lederen af Ludores Sancti Canuti 
Ducis: Knud Kannik som Sct. Knud med hertugstaven. Forreste munk: Gottfred 
Wissum. Munken med bælte: cand phil Vöhtz. Pagen med våbentrøje: Ib von Benzon. 
Trompetere af slægten Höhling. Sidste page: Holger Krusenstjerna-Haffstrøm. 
Sted: Skovbrynet ved Haraldsted. Billedet blev bragt i Tidens Kvinder i 1924. Her 
fortælles det, at stykket blev spillet, mens pilgrimmene hvilede sig i skoven uden for 
kapelruinerne. Stykket sluttede med hymnen Gaudet mater ecclesiae, der stammer fra 
Knud Lavards kanonisering i 1170. Foto: Katolsk Historisk Arkiv.

Fra Spillet om hellig Knud Hertug. Bragt i Tidens Kvinder 1924. Foto: Katolsk 
Historisk Arkiv.

Slagelse, fik han styr på tingene. Det er 
på den tid, at jeg selv begynder at deltage 
i valfarterne.
Fra 1985 til 2009, altså gennem 24 år, 
gennemførte de to præster den årlige 
valfart med stor deltagelse.

Valfarten i Ringsted
Her vil jeg komme med en lille 
øjenvidneberetning. Vi mødtes i Sankt 
Bendts Kirke i Ringsted, som den 
protestantiske menighed venligst havde 
stillet til vor disposition. Væk er heldigvis 
de tider som i 1923, da “Sankt Knud 
Hertugs Broderskab” havde erhvervet 
sig kapelruinen, og hvor man fra 
protestantisk side rettede et angreb på 
foreningen, fordi “udenlandsk kapital 
sætter sig i besiddelse af et historisk 
minde“. Der var naturligvis ikke tale om 
fremmede midler, det var penge indsamlet 
herhjemme. 

I Sankt Bendts Kirke blev begivenhe-
derne omkring Knud Lavard fortalt, og 
pastor Stephen Holm plejede at oplæse 
af Johs. Jørgensens digt “Knud Lavards 
Liv“. Kirkens menighed var venlig og 
hjælpsom fra start til slut. En halv times 
tid varede det her, så gik vi et lille 100 
deltagere – til stor forundring for forbi-
passerende – i procession til Sankt Knuds 
Kirke, hvor messen afholdtes. Derfra i 
privatbiler til Haraldsted kirke hvor sog-

nepræst og menighed også havde givet os 
lov til at benytte kirken. En tak til de to 
menigheder. Derfra med bøn og sang i 
procession den lille kilometers vej til ka-
pelruinen, hvor messen blev afholdt. Og 
så til festligt samvær med kaffe, øl, vin og 
diverse madvarer i Knud Lavard Huset 
hos pastor Timmermann, Ruth og Ma-
ria. Jeg mindes, at både biskoppen, andre 
præster og folk så langt som fra Sverige 
og Schleswig har deltaget. En virkelig god 
sommereftermiddag, hvor min plads som 
regel var ved udskænkning af vin og salg 
af samme plus øl og vand.

De sidste par år har det været Ringsted 
menighed med pastor Torsten Jortzick, 
der har afholdt valfarten. Her begyndte 
den i Haraldsted Kirke, hvorfra vi gik i 
procession til Kapelruinen, hvor der blev 
læst messe. 

Derefter til samvær i Knud Lavard 
Huset. Vel mødt, vi håber på stor 

tilslutning til 100-års jubilæet.
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Trosforsvar for 
teenagere
Fin lille bog om spørgsmål og tvivl.

Tekst: Eva Vinther 

KATEKESE I forlagsomtalen af ”tros-
forsvar for teenagere” står der, at det kun-
ne være en god gave til firmanderne, el-
ler dem der er ældre. Jeg vil nok anbefale 
bogen til de ældste teenagere men også til 
voksne. Jeg har selv været glad for at læse 
den. Bogen har tre hovedafsnit: ”Kan 
man regne med Bibelen”, Bibelen, Big 
Bang og biologien” og ”En god Gud – et 
dårligt liv” 

Kan man regne med Bibelen, eller er det 
ikke bare et eventyr? er et af  de mange 
spørgsmål der behandles i bogen. Der er et 
kapitel og ” Noa og arken” som fortæller, 
at den måde arken blev bygget på, er en 
indretningsteknik, som ellers først kendes 
fra 1800-tallet. Der er kapitlet om: 
”Hvordan videnskaben virker – og ikke 
virker” som også er virkelig interessant. 
Der er mange interessante kapitler.

Dette er en bog om spørgsmål og om 
tvivl. Bogen stiller mange af de spørgsmål, 
man som kristen kommer ud for, når man 
taler med skeptikere, og ikke troende. Og 
man får nogle gode forklaringer på disse 
spørgsmål.

Her er et lille udpluk fra forfatterens 
introduktion: ”Denne lille bog rummer 

ikke svaret på alle tvivlens store 
spørgsmål. Men er en opmuntring fra en, 
der har prøvet at være fanget i tvivlens 
kløer, til at holde ud i kampen. Jeg kan 
ikke sige, jeg er fuldstændig fri fra tvivl 
nu. Nogle gange kommer angrebene – og 
de kan stadig gøre rigtig ondt. Men jeg vil 
sige, at jo længere jeg har levet med Jesus, 
stillet spørgsmål til ham og fået svar fra 
Bibelen og kloge mennesker, jo mere har 
jeg fundet ud af, at de mange angreb på 
kristendommen ikke er så farlige, som de 
kan se ud til. At de faktisk rigtig tit hviler 
på et løst og tilfældigt grundlag.”

Henrik Gren Hansen ”Trosforsvar for 
teenagere” Illustreret med stregtegninger 
af Rasmus Najbjerg. Forlagsgruppen Loh-
se. Uindbunden. 85 sider. Pris kr. 99,95. 

Børn og unge

UNDERVISNING ”Der er meget at 
være bange for; Men Kirken må forlade 
sin frygt.

Frygten overvindes ved at gå ud over 
grænserne. Det er sand katolicitet...”

Biskop Pero Sudar holder foredrag 
og tryllebinder skolebiskopper og skole-
organisationsformænd fra hele Europa 
der er samlet i Sarajevo.

Det er ingen overraskelse, at han siger 
sådan. Vi står overfor en profet. Det 
vidste vi godt. Det er på grund af ham, at 
vi er kommet sammen netop i Sarajevo. 
Som en manifestation af hans betydning 
i arbejdet med katolske skoler i Bosnien, 
og for katolsk skoletænkning i det hele 
taget. 

Biskop Pero Sudar blev i en alder af 42 
år udnævnt til hjælpebiskop i Sarajevo af 
Johannes Paul II. Det var i 1993. Bor-
gerkrigen i Bosnien rasede. Befolknings-
grupper, som havde levet side om side 
som naboer, var hinandens fjender.

Efter krigen stod befolkningen tilbage 
med ufattelige ødelæggelser. Men ikke 
kun materielle, og ikke først og fremmest 
materielle.

Hvordan kunne sameksistens nogen-
sinde igen blive mulig?

Biskop Sudar så de katolske skoler som 
et instrument. Et uhyre virksomt og væ-
sentligt instrument. ”Katolske skoler, 
skoler for Europa” gav han skolerne som 
slogan. 

Det – at få mennesker med forskellig 
kulturel baggrund til at nå hinanden og 
finde sammen – det er ikke opgave kun 
for Bosnien. Den opgave venter på at bli-
ve løst i hele Europa.

”Lykkes det ikke for os, lykkes det hel-
ler ikke for jer. Vores skoler er et fremtids-
laboratorium.”

Og så forsætter han:
”Det falder os naturligt, som katolik-

ker at turde tage det første skidt. Det er et 
katolsk aspekt, at vi vinder ved hjælp af 
kærligheden, som vi tror på, og som har 
magt til at frisætte mennesker.” 

Det er denne radikale ændring af men-
taliteten som er et dannelsesmål for sko-
lerne i Bosnien. Eleverne skal forlade sko-
len med en anden indstilling end den de 
kommer til skolen med. De skal forlade 
skolen med en kultur af respekt.

De katolske skoler åbnede sig derfor 
for alle befolkningsgrupper. Katolikker, 
ortodokse, muslimer. Og hvad mere er: 
skolerne har konfessionsdelt religionsun-

dervisning for alle tre grupper.
Det krævede hårde kampe med kon-

gregationen for katolsk uddannelse, som 
indledningsvis havde svært ved at accep-
tere den konsekvens. Kunne skoler med 
religionsundervisning i islam være sande 
katolske skoler?

Men som Biskop Sudar mener at have 
det ultimative argument: ”Vi skal huske, 
at Kristus ikke kun døde for katolikkerne, 
og alle elever skal forlade skolen med en 
følelsesmæssig erkendelse og viden om, at 
vi er børn af ÉN Gud.”

Ærkebiskop Miller, der dengang var 
højt placeret i kongregationen i Rom 

støttede biskop Sudar hele vejen 
igennem, han så klart perspektivet: Sand 
humanistisk uddannelse er Den katolske 
Kirkes største gave til Europa og har altid 
været det. Det er faktisk dette som har 
gjort Europa til Europa.

”Sameksistens – fred og det at leve 
med hinanden er en illusion, hvis vi ikke 
lever på basis af  menneskerettighederne, 
forsætter biskop Sudar. Der kommer 
aldrig fred i verden, hvis ikke der kommer 
fred mellem religionerne. I skolerne skal 
vi finde stien til fremtiden. Det er det 
eneste virkelige perspektiv for den verden 
vi lever i.

Det er et menneskeligt anliggende, og 
det skal kirkerne forstå at kultivere…” 

Bifaldet brager gennem salen. Det 
er den 17. maj – 200 års dagen for 
Eidsvoldserklæringen – pudsigt nok, for 
biskop Sudar er titularbiskop af Selja, 
som netop er et historisk bispesæde uden 
for Norges kyst.

Hvad var det, grundlovsfædrene i 
Eidsvold svor? enige og tro til Dovre 
falder...

”Vi vil aldrig afvige fra vores forpligtelse 
til at udvikle katolsk-humanistisk 
dannelse i vores skoler,” siger Eric 
Aumonie, der er biskop af Versailles til 
mig over kaffen bag efter. Og vi skal have 
det lange perspektiv... I de franske skoler 
er der 2 millioner elever, også mange 
muslimer...

”Der er meget at være bange for, men 
kirken må forlade sin frygt. Frygten 
overvindes ved at gå ud over grænserne. 
Det er sand katolicitet...”

BØRN OG UNGE i en totalt fyldt 
menighedssal ved Sankt Pauls Kirke 
modtog Grethe Maziarz Det Danske 
Spejderkorps hæderstegn for et supergodt 
børne-og ungdomsarbejde i den katolske 
spejdergruppe Sankt Paul i Høje-
Taastrup gennem en lang årrække.

Her er historien der gav anledning til 
dette hæderstegn.

I 1982 havde Grethe sin søn indmeldt 
som ulveunge i Sankt Pauls Spejdergrup-
pe. Desværre flyttede de to spejderledere 
kort efter til Jylland. Spejdergruppen var 
nu uden ledere og derfor truet af lukning.

Forældrene til de ni medlemmer holdt 
krisemøde om gruppens fremtid. Efter 
en længere debat besluttede forældrene 
at pege på Grethe og en anden forældre.
Men som Grethe sagde, ”jeg har jo ingen 
spejdererfaring og kan ikke engang binde 
et råbåndsknob”.

Men Grethe og den anden forældre 

vandt hurtigt børnenes hjerter, selvom 
ulveungerne var meget bedre til at binde 
knob og knuder end de to ”forældrele-
dere”.

Grethe kom hurtigt på nogle spejder-
lederkurser og blev snart en dygtig spej-
derleder. Det der var tænkt som en nød-
løsning i en kort periode, blev i stedet til 
en langvarig ledergerning i den katolske 
spejdergruppe i nu foreløbig 32 år.

Grethe har været på et utal af  lejre, ka-
noture og vandreture i ind- og udland.

Grethe er supergod til at lave mad over 
bål, god til at planlægge og gennemføre 

store som små ture. Hun har et vindende 
væsen, er rolig af natur og har et gå på 
mod uden lige.

Der er stor respekt omkring hendes 
store børne- og ungearbejde fra såvel for-
ældre, børn og øvrige ledere.

Den katolske spejdergruppe i Høje-Ta-
astrup er i dag en velfungerende enhed på 
43 medlemmer, hvilket først og fremmest 
er Grethes fortjeneste.

Grethe fik overrakt hæderstegnet 
af divisionschef fra Lars Larsen, Det 
Danske Spejderkorps.

En opgave for hele Europa
Jesper Fich, bispedømmets skolekonsulent, har deltaget i en konference 
i Sarajevo om katolske skoler i Europa, indkaldt af sammenslutningen 
af de katolske bispekonferencer i Europa og de katolske skolers 
europæiske forening.

Tekst: p. Jesper Fich O.P.

Pero Sudar – hjælpebiskop i Vrhbosna i 
Bosnien og Herzegovina. Foto: 
Wikipedia.

Katolsk spejderleder modtager Det Danske 
Spejderkorps hæderstegn
Der er grøde i det katolske spejderarbejde i Høje Taastrup.

Tekst: György Bihari

Foto: György Bihari.
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Hvem er vores 
repræsentant?
Det nye pastoralråd mødes for 
første gang på Magleås den 14.-15. 
juni. 

Tekst: Niels Messerschmidt

PASTORALRÅD I forlængelse af me-
nighedsrådsvalget i begyndelsen af april 
har de nye menighedsråd nu udpeget per-
sonerne til den nye pastoralrådssamling. 

Den 12. marts i år udsendte biskoppen 
et dekret om omlægning af udpegnings-
områder i forbindelse med menigheds-
rådsvalget og udpegning af medlemmer 
til pastoralrådet. Det drejer sig om ud-
pegningsområde II (Grenå, Randers og 
Aarhus), der stiller med to mandater, ud-
pegningsområde III (Horsens og Vejle) 
og udpegningsområde IV (Herning, Sil-
keborg og Viborg), som begge stiller med 
ét mandat. Det tidligere udpegningsom-
råde V er samtidig blevet nedlagt.

Begrundelsen for ændringer er dels et 
ønske fra nogle af menighederne, dels 
en mere hensigtsmæssig gruppering af 
menighederne i området, da præstebetje-
ningen af disse menigheder er ændret. Så-
ledes muliggøres et pastoralt samarbejde 
mellem menighederne i udpegningsom-
råderne. 

Med omlægningen forbliver det sam-
lede antal mandater for de berørte udpeg-
ningsområder på fire.

Pastoralrådet udgøres af 27 lægmed-
lemmer (udpeget af menighedsrådene), 
fire ordenssøstre (udpeget af katolsk 
søsterforbund) og fire gejstlige (udpeget 
af præsterådet), repræsentanter for syv 
større fremmedsprogede grupper, repræ-

sentanter fra Færøerne og Grønland samt 
ti faste medlemmer uden stemmeret, men 
med taleret i alle sager.

I nedenstående liste indgår ikke navnene 
på eventuelle suppleanter.
Faste medlemmer med stemmeret i alle 
sager 
Udpegningsområde - Menighed(er) - 
Navn(e):
I - Aalborg - Lillian Kristensen / William 
Arnold Lee 
II - Grenå, Randers og Aarhus, Hans 
Jørgen Frederiksen / Margarethe 
Stelsberg
III - Horsens og Vejle - Anton Dorph-
Petersen
IV - Herning, Silkeborg og Viborg - 
Asbjørn Nordam
VI - Esbjerg - Maria Truelsen
VII - Fredericia og Kolding - Leo Roed
VIII - Haderslev, Sønderborg, Tønder og 
Aabenraa - ikke udpeget
IX - Odense - Jaime Morales Henriquez
X - Nyborg og Svendborg - Huy Minh 
Hoang
XI - Maribo, Nakskov og Nykøbing F 
Teresa Starzynski
XII - Køge, Ringsted, Næstved og 
Vordingborg - Gabriella Szirmai
XIII - Kalundborg, Holbæk og Slagelse - 
Helena Baszkiewicz
XIV - Roskilde - Ole-Chr. Munk Plum
XV - Taastrup - Eva Vinther
XVI - Helsingør og Hillerød - Ulla 
Pinborg
XVIII - Brønshøj og Herlev - Patrick 
Glynn
XIX - Lyngby - Eva Maria Linnemann 
Hansen
XX - Hellerup og Ordrup - Hans Larsen
XXI - Frederiksberg og Hvidovre -  
Hanne Roj-Larsen

XXII - København V - Natalie Madden
XXIII - København N - ikke udpeget
XXIV - København K, Domkirken -  
Stine Møller
XXV - København S - ikke udpeget
XXVI - Bornholm - Pernille Wedel
XXVII - Færøerne - J.M. Hanusdóttir
XXVIII - Grønland udpeges senere
XXIX - Katolsk Søsterforbund 
Sr. Anna Maria Kjellegaard, OSB
Sr. Hildegard Doods, Skt. Josephsøster
Sr. Miriam Wirt, Skt. Elisabethsøster
Sr. Teresa Piekos, Maria 
Immaculatasøster
XXX - Præsterådet 
Pastor Samuele Lando
Pastor Marcos Romerus Bernus
Pater Ambroziu Anghelus
Pastor Benny Blumensaat
XXXI - Repræsentanter for 
fremmedsprogede grupper
Polsk - Jerzy Czopik
Tamilsk - Shan Lingeswaran
Spansk - Marcelo Baltasar
Engelsk - Joan Campbell Tofte 
Filippinsk - Rosalinda Jimenez 
Kaldæisk - Marcus Ayad Sabri

Biskop - Czeslaw Kozon
Generalvikar - Lars Messerschmidt

Faste medlemmer uden stemmeret, 
men med taleret i alle sager: 

Bispedømmets økonom 
Stig Sørensen
Udpeget af Økonomisk Råd 
Marlene Henrichsen
Udpeget af Biskoppeligt Råd
ikke udpeget
Bispekontorets leder 
Thomas Larsen

Infotjenesten 
Niels Messerschmidt
Pastoralrådets sekretariat 
Kirsten Gravgaard
Pastoral-Centret 
Marcelino Gauguin
Missio Danmark 
Kaare Nielsen
DUK 
Thomas Erik Bohn Smitshuysen
Caritas 
David Vincent Nielsen
FAKS 
Simon Gjedde

Hvad skal de tale om?
Lørdag den 14. juni
Kl. 9.30 Velkomst og indledning og  
 præsentation af det nye PR
Kl. 10.00 Rapport fra det afgående FU  
 med anbefalinger til det nye 
PR
Kl. 10.45 Valg til forretningsudvalget
Kl. 11.15 Rapport fra Bispedømmets  
 valgstyrelse v. Erik  
 Smitshuysen
Kl. 14.00 Biskoppens almene  
 orientering
Kl. 15.00 Workshop om  
 arbejdsopgaver  
 for det nye PR
 
Søndag den 15. juni
Kl. 10.00 Pastoral-Centret, M.Gauguin
Kl. 10.30 Fremlæggelse af regnskab  
 2013 v. Thomas Larsen
Kl. 11.15 Opfølgning af økonomisk  
 politik v. Thomas Larsen
Kl. 12.30  Afslutning

Kirken i Danmark

HISTORIE Til salig Johan Friedrich 
Struensees ihukommelse (hans sidste 
tragiske endeligt ufortalt, den er jo til 
fulde gengivet både på film og i litteratur) 
har vi stadig en fridag, hvor man qua 
katolik ikke behøver at engagere sig i 
kirkelige arrangementer. 

Derfor har man i adskillige år haft den 
tradition, at man i den katolsk-historiske 
forening Ælnoth benytter denne uofficielle 
”fridag” til – med baggrund i et katolsk 
historiesyn – at besøge steder, museer og 
bygninger, både her i landet, men også i 
vore nabolande, ofte i form af flerdages 
busture, men i år havde foreningen valgt 
at besøge ”Borgen”, bedre kendt som 
”Christiansborg”, ikke som stedet for 
vores regering og folkestyre, men som det 
sted, hvor man får en rig mulighed for at 
lære stedets brogede historie at kende. 

Det kan man ikke gøre bedre end ved at 
besøge ruinmuseet under Christiansborg, 
som ud over den interessante arkæologi, 
også indebærer et spændende tværsnit af  
den mildest talt brogede bygningshisto-
rie, som her bliver fortalt på en særdeles 
instruktiv måde med mange plancher, 
tegninger og modeller. Det er ikke blot, 
som en af mine elever engang udtrykte 
det: ”Bare nogle gamle murbrokker!” 
Man starter med at se resterne af biskop 

Absalons borg, anlagt på en lille ø ud for 
den lille by ”Havn”, som Saxo beskriver i 
”Danernes Bedrifter”. Det blev den før-
ste spæde begyndelse til det som senere 
blev rigets hovedstad og ”Kongens by”. 
Allerede her fortæller Saxo om en turbu-
lent tid med sørøveroverfald i 1171. Men 
trods sørøvernes og vendernes uvæsen 
voksede det lille bysamfund i ly af bor-
gen.

Ikke langt fra Absalons borg, for enden 
af Vester Voldgade kan man se ruinerne 
af et fæstningstårn opkaldt efter den 
vendiske fyrste Jarimar (pladsen hedder 
efter ham Jarmers Plads). Det er et 
vidnesbyrd om venderne, som den gang 
hærgede de danske kyster, og dermed 
også Købmændenes Havn trods volde 
og befæstning, vi er i 1259. Senere, da 
Valdemar Atterdag var konge blev 
Absalons borg udslettet af  Hanseaterne, 
som han var i krig med. Den lille holm, 
hvor borgen havde ligget, blev det, som 
også i dag benævnes ”Slotsholmen”. 
Her opstod Københavns Slot, som i de 
følgende år blev bygget større ved en ofte 
uskøn form for knopskydning i form af 
forskellige bygningselementer. 

I 1700-tallet byggede Christian 6. det 
første Christiansborg, en pompøs og dyr 
bygning, som få år efter (i 1794) brændte 

ned. En medvirkende årsag til branden 
var selve bygningens konstruktion: 
mange lange røgkanaler, dertil kom 
det manglende slukningsudstyr. Et nyt 
slot (nr. to i rækken) kunne først tages 
i brug i 1820´erne og det brændte ned i 
1884, hvorefter vi i dag har nr. tre i hvis 
kælder, vi i vore dage kan gå opdagelse 
og tænke på, hvor dårligt man var 
forberedt på ildsvåde. Disse og andre 
oplysninger kan man bl.a. læse i Jan 
Møllers bog ”Københavner Mosaik –117 
begivenheder i Københavns historie” 
(forlaget Sesam 1996). Med den bog eller 
lign. i hånden kan man gå på opdagelse 

og ikke mindst i en rundgang i museet 
under vore dages Christiansborg). 

Det var det, som en lille flok af 
”Ælnoths” medlemmer, anført af 
formanden, Bent Irlov og krydret 
med hans instruktive bemærkninger, 
oplevede hin Store Bededag den 16. maj 
2014.  Arrangementet sluttede med et 
forfriskende samvær i en café på Højbro 
Plads, hvor man kunne fordøje de mange 
indtryk, som nok kan give anledning til 
historisk eftertanke.

Derfor stor tak til Ælnoths bestyrelse.

Det er ikke bare gamle murbrokker
Med Ælnoth på Store Bededagsudflugt.

Tekst: Ole Meyer

Jarmers Tårn i København. Foto: Wikipedia.
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Pinsestemning og 
pavefotojagt på ØM
Tekst: Malene Fenger-Grøndahl

ØM Der var paraplyer og pinsestemning 
i luften, da årets valfart til Øm fandt sted 
– og Danmarks Unge Katolikker havde 
arrangeret pavefotojagt for børn og 
barnlige sjæle.

”Jeg tror, at man skal gætte, hvilken 
pave der er på billederne. Jeg vil gerne 
prøve.” En lyshåret pige havde fået øje 
på et af  de otte fotografier af paver, som 
Danmarks Unge Katolikker havde hængt 
op rundt omkring på arealet ved Øm-
borgen. Børn og barnlige sjæle kunne 
gå på jagt efter fotografierne, og når de 
havde samlet den bogstavkombination, 
som fotoerne udgjorde, kunne de deltage 
i lodtrækningen om en fin skuldertaske 
med DUK’s logo. Selv da konkurrencen 
var afgjort, tiltrak fotojagten dog børn 
og unge, som bare for fornøjelsens skyld 
gerne ville løbe området rundt og kigge 
efter pavefotos. 

Det var helt i tråd med den særlige 
stemning, der prægede dette års 
valfart. Det var nemlig 25 år siden, at 

den salige pave Johannes Paul den 2. 
deltog i valfarten til Øm under mottoet 
”Forkynd evangeliet”, sådan som der 
står på mindepladen for hans besøg, der 
er placeret uden på Øm-borgen. Årets 
valfart havde samme tema: ”Gå ud og 
prædik evangeliet for al skabningen” 
(Mark 16,5), og i sin prædiken opfordrede 
biskop Czeslaw Kozon til, at vi alle 
vover at forkynde evangeliet, uanset om 
vi mødes modstand og foragt, og at vi 
samtidig hele tiden arbejder på at lade det 
slå rod i os selv. 

Han understregede Helligåndens 
betydning for fornyelsen af vores trosliv, 
en betydning som er særlig nærværende 
netop i tiden op til pinse, hvor valfarten 
fandt sted. Valfarten var også en 
anledning til at fordybe sig i Maria 
betydning for os som Guds moder, og i 
messen ved valfarten indgik også den 
særlige bøn til jomfru Maria, som blev 
brugt, da den salige pave Johannes Paul 
II indviede de nordiske lande til Jomfru 
Marias rene hjerte, og da indvielsen blev 
fornyet under de nordiske biskoppers 
møde i Lund i marts i år.

Midsommervesper i 
Aarhus
Kom til aftensang i Aarhus med 
Vor Frue Kirkes Kantori.

SØNDAG den 15. juni kl. 20.00 er der 
liturgisk aftensang ved Vor Frue Kirkes 
Kantori i Vor Frue Kirke i Aarhus. 
Programmet vil som altid være en 
kombination af katolsk vespersang og 
anglikansk Evensong.

Solister vil være Sanne Kolman, 
Camilla Løvstad, Astrid Lystbech og 
Matthias von Niessen. Korleder er som 
sædvanlig Olav K. Jepsen.  Koncerten 
markerer samtidig en slags jubilæum, idet 
det er 180. gang, kantoriet synger. 

Kirken i Danmark

Der lå engang en 
kirke…
Skt. Hans menighed i Hørsholm blev 
sidste år nedlagt med et biskoppeligt 
dekret den 7. oktober. I  de efterfølgende 
måneder blev kirkens interiør afhændet 

til interesserede menigheder, og herefter 
blev resten af interiøret afhændet på 
anden vis. Nedrivningen af Skt. Hans 
Kirke begyndte i påsken og blev afsluttet 
inden Kristi Himmelfartsdag. Grunden 
på Marievej 6 er blevet udmatrikuleret 
i tre parceller. To parceller på ca. 800 

kvm. er allerede solgt til overtagelse pr. 
1. august i år for 2,7 millioner kr,  mens 
bispedømmet nu ligger i forhandlinger 
om salg af den sidste parcel på ca. 850 
kvm til 2,95 millioner kr. Hermed er 
det endegyldigt slut for 114 års katolsk 
historie i Hørsholm. NM.

De sang til Guds 
større ære
Majkoncert i Sakramentskirken. 

KIRKEMUSIK Endnu en gang viste det 
sig, hvor mange musikalske traditioner 
der findes i Den katolske Kirke i Danmark, 
da Sakramentskirken fredag den 23. maj 
lagde hus til en koncert med katolske 
kor fra Københavnsområdet. Koret fra 
Sankt Knud Lavard Kirke i Lyngby sang 
med dans som akkompagnement. Sankt 
Annæ Kirke på Amager markerede 
sig endnu en gang som en kirke med 
stærke musiktraditioner. Herfra deltog 
DUCA (Danish Ugandan Catholic 
Association), lørdags- og søndagskoret 
samt gaude mater Polonia med et meget 
bredt repertoire, der spændte lige fra 
det klassiske til mere rytmisk sang. Fra 
Sakramentskirken deltog det fransk-
afrikanske kor og Sacchoir. Terry Murphy 
tryllede som solist med irsk folkemusik 

udsat for skeer og mundharmonika. 
Publikum belønnede med taktfaste 
klapsalver, så taget næsten lettede. LR

Valfart med fokus på 
det kristne håb
ÅSEBAKKEN Efter flere år med fal-
dende tilslutning, hvilket til dels må til-
skrives dårligt vej på selve valfartsdagen, 
deltog i år næsten tusind i valfarten til 

Vor Frue af Åsebakken søndag den 25. 
maj, godt hjulpet på vej af  sommeragtig 
varme og blå himmel. 

I sin prædiken kredsede biskoppen om 
det kristne håb og hvordan det bevarer 
os mod modløshed – både som Kirke og 
som bispedømme.

Foto: Ulla Elmquist.

Foto: Lisbeth Rütz.

Foto: Malene Fenger-Grøndahl.

En byggetomt er alt, hvad der er tilbage 
af tidligere Sankt Hans Kirke. Foto: 
Niels Messerschmidt (tv) og Sorin Nita, 
Promana.
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Den katolske Kirke i Danmark har ingen visioner
Lørdag den 10. maj gik ca. 300 mennesker fra Odense, 
Svendborg, Horsens, Åbenrå og Esbjerg bedende og 
syngende gennem Esbjerg med Vor Frue af Fatima. 
De vietnamesiske børn dansede på byens torv og de 
filippinske kvinder dansede til ære for Jesu kors på deres 
årlige fest hvor dronning Helena bærer Jesu Kors. Det 
blev en flot, flot procession til ære for Jesus og Maria, 
nyevangelisering i dens smukkeste udgave.   Mange 
mennesker stoppede op gennem byens gågade for at 
se Guds folk på vandring, et skue som de ikke havde 
set mage til i hele deres liv. Jesus og Maria iblandt 
mennesker i byens gader bragte nyt liv og glæde til en 
betrængt by, et betrængt land hvor Gudstroen er blevet 
en privat sag og ingen gennemslagskraft længere har 
i det danske samfund. Den eneste vej frem for Den 
katolske Kirke i Danmark er at vise flaget, at stå ved 
hvem vi er, stå ved kirkens tro og lære i vore menigheder, 
børnehaver og skoler. Den katolske Kirke i Danmark 
er p.t. uden visioner, altid fokuseret på den dårlige 
økonomi som er et resultat af manglende evangelisering, 
manglende mod til at stå frem i tide og utide og forkynde 
“Livets Evangelium”. I samme grad Kirken bliver 
evangeliserende, i samme grad vil både det sociale og 
økonomiske fællesskab vokse som en naturlig frugt af 
at bekende troen på Jesus Kristus. Lad os bringe Jesus 
og Maria ud på byens torve og gader, ud i den offentlige 
debat som bl.a. Iben Thranholm gør det og lad os 
dog være vores tro bekendt, i stedet for at blive bag de 
lukkede døre af frygt for hvad de andre dog vil sige.
Pastor Benny Blumensaat, 6700 Esbjerg.

Tillykke med jubilæet
Den 5. maj blev en fantastisk festlig dag i Pedersborgs 
vidunderligt beliggende kirke, som velvilligt var blevet 
udlånt til os i den montfortanske association plus en 
masse andre, idet det ikke kunne forundes os at være i 
vores gamle kirke, Vor Frue Kirke i Slagelse, der ellers er 
hjemsted for associationen. 

Vi var over tres mennesker i den lille 
middelalderkirke i Sorøs nord kvarter. Helt vidunderlig 
festmesse for vore to helgener: Montfort og Marie Louise, 
– på pastor Stephen Holms 30-års-præstevielsesdag. 
Pastor Stephen celebrerede sammen sin montfortanske 
medbroder fra Horsens, pastor Thomas Birkheuser og 
pastor Michael Hornbech Madsen. Og br. Poul-Erik 
gik tjenende til hånde. Pedersborg Kirkes to præster var 
med og læste de to læsninger før evangeliet. Annelies van 
der Meer ’slog orgelet’ som sædvanlig på smukkeste vis, 
Ida Koefoed spillede Beethoven på kirkens klaver og 
menigheden sang og svarede, som vi var vant til det fra 
’gamle dage’.. Jeg blev faktisk på et tidspunkt så rørt, at 
tårerne meldte sig i øjenkrogene. Det var som om tiden 
stod stille og vi alle var kommet hjem igen. 

Efterfølgende reception i våbenhus for alle gæ-
ster. Vi spiste på restaurant i Sorø (sammenkom-
ster i associationen slutter altid med at vi ma-
nifesterer fællesskabet  ved at spise sammen). 
Fra min tale: 
Kære Stephen!
Lad din 30-års præstejubilæumsdag være anledning 
til den montfortanske associations tak til dig. 
Med ordensgeneralens og biskoppens godkendelse 
genoplivede du den i 1995, og med dens nu over 
tredive medlemmer og trofaste sympatisører er den 
blevet en stabil gruppe. Som aktuel leder går din 
medbroder pastor Thomas Birkheuser fint i spidsen for 
associationen, men stadig gør du jo et kæmpe arbejde 
for os. Vi glæder os over at have fået et fristed i Sorø, 
hvor vi føler os hjemme og hvor du utrættelig, som du 
altid har været det, ikke bare inviterer os, men også 
forbereder messerne, celebrerer dem på smukkeste måde 
og klart prædiker, så enhver kan forstå budskabet. 
Altid kan vi gå hjem, berigede og glade. 

Måtte du, trods de urimelige forhold, som du 
igennem de senere år er blevet budt, holde ud mange 
år endnu. Ligesom Montfort havde br. Mathurin, 
har du din gode medbroder Poul-Erik til hjælp og 
støtte, og vi kan hver første mandag glæde os over 
hans fortræffelige køkken. Også ham skylder vi 
en stor tak.

Vi håber, du får mange gode år endnu, hvor vi 
kan glæde os over din inderlige og kærlige tilgang 

til alt det hellige, – i skøn forening med din humor 
på højt plan, som du gudskelov har i behold. 
Kim Black, 4200 Slagelse

Tak for en god og smuk valfart!
Åsebakkevalfarten (og Ømvalfarten) er for mange af os 
en hyggelig dag med mulighed for at fejre vores katolske 
fællesskab og tro med hinanden i smukke omgivelser. For 
flere knytter der også særlige minder fra barndomsture 
til Åsebakken. 
I sit brev angående valfarterne 2014 og i sin prædiken 
den 25. maj 2014 til Åsebakkevalfarten, opfordrer 
Biskop Czeslaw os til at samles om vores tro i alle livets 
sammenhænge, herunder til valfarterne. Som en, der har 
været med på valfarterne i snart 21 år og er startet med at 
komme til disse som en ung mand, kan jeg jo genkende 
biskoppens bemærkning om hvordan det sociale kan 
være den tiltrækkende faktor og ikke nødvendigvis 
troen. Man kan dog også tillade sig at svare igen med at 
det måske netop er i det sociale, i fællesskabet med andre 
troende venner og bekendte, at vi genopdager troen i vores 
liv. Åsebakkevalfarten har derfor mange fællesskabs- 
OG trosforstærkende gevinster. Vores katolske 
børnefamilier møder hinanden her og bekræfter overfor 
sig selv og deres børn, at der findes et trosfællesskab. 
At Kirken også kan være en anderledes oplevelse end 
”stive”, ”kedelige” messer. Vores single, men søgende 
venner kan måske møde gamle bekendte og venner og 
måske genopdage interesser? Min kære mor er jo nået 
den alder, hvor sammenligning af antal børnebørn er 
det man snakker om. Og på valfarterne kan man både 
sammenligne og se føromtalte børnebørn. Og sidst og 
også lige så vigtigt, præste- og ordenskald. Selvom der 
ikke udklækkes mange nye katolske ordenskald blandt 
de unge mænd og kvinder i Danmark, så har jeg mødt 
og kendt næsten alle unge mænd (især), som nu læser til 
præst i forbindelse med valfarterne. 

Det er nye tider. Riget fattes penge. Vi opfordres, 
tigges, trygles til at betale kirkeskat for at dække de 
udgifter, der er i at drive en kirke. På samme måde 
koster Åsebakkevalfarten også penge. I år var vi meget 
bevidste om dette og gjorde ekstra opmærksom på det. 
Og det gav pote! Det man nok ikke tænker over, når man 
er på Åsebakken, er at scenen, toiletterne, lydmanden, 
valfartshæfter, annoncering i KO koster noget. Faktisk 
beløber disse ting sig til omkring 27.000 kr. alene hvert 
år! Et hurtigt regnestykke betyder, at hvis der kommer 
1000 mennesker, skal hver person, uanset alder, betale 
mindst 27 kr. bare for at dække disse udgifter. Dertil 
lægges der andre udgifter. Indtægterne kommer fra 
kollekten, overskuddet fra salg af mad, udlejning af 
stole. De fleste år kan disse indtægter dække udgifterne. 

Det gode vejr i år gjorde, at der kom flere end 
nogle af de andre år. Vi havde på forskellige måder 
gjort opmærksom på økonomien omkring valfarten. 
Biskoppen nævnte det i sin prædiken, vi sagde det 
fra scenen – det koster… Og I lyttede og handlede!  
Kollektindsamlingen gav over 27.000 kr.! Og vores 
ekstra indsamling gav knap 7.000 kr. Det kan vi ikke 
takke jer nok for. Dertil kommer indtægterne fra salg 
af mad og udlejning af stole. Overskuddet i år betyder, 
at der kan investeres i værktøj og andre ting. I en travl 
hverdag, hvor det kan være svært at samle folk om til 
at forberede og rydde op efter Åsbakkevalfarten, kræver 
det at have de redskaber, for at kunne udføre arbejdet, 
om nødvendigt, alene eller med ret få mennesker. 

Vi har brug for feedback til fortsat at kunne 
videreudvikle rammerne omkring Åsebakkevalfarten. 
Dette kan gøres ved at sende mig en mail eller kigge 
forbi denne hjemmeside http://pastoralcentret.dk/
aasebakkevalfart/ og besvare spørgeskemaet.
Franz Igwebuike, Praktisk ansvarlig, Åsebakkevalfarten
Franz@privat.dk, Hvidovre

Hvad sker der med Magleås?
Vi var nogle stykker, som sidste år foreslog, at “man” 
solgte bl.a. Magleås for at kunne redde Nordvanggaard, 
inden der blev lukket og slukket.   Men nej, Magleås 
var urørligt, det kunne bestemt ikke lade sig gøre.  En 
trøst var det dog, at Magleås var katolsk og blev drevet 
i denne ånd således, at vi kunne glæde os over de 
forgangne års foredrag og begivenheder, ligesom dette jo 
så ville fortsætte. Men der blæser til stadighed nye vinde 

åbenbart.  En ny centerleder, Ole Thomsen, er ansat: ”Vi 
åbner op for selskaber og det skal være mere oplagt, 
at man holder fest her.” Han håber at kunne udvide 
foretagendet,  så det også kan fungere som decideret 
hotel engang i fremtiden. ”Vi arbejder på at komme ind 
i hotelbranchen, for vi har jo alle disse værelser med 
udsigt til fantastiske omgivelser”.

Hvad sker der egentligt med Den katolske Kirke 
bag kulisserne?   Er den lukningstruet – og er salget 
af Nordvanggaard, Sankt Hans Hørsholm, og  nu 
”omstruktureringen” af Magleås blot begyndelsen?
 Maja Arthy, 3460 Birkerød

Svar fra administrationschef Thomas Larsen:
Lukningen af Den Hellige Families Kirke (Nordvang-
gaard) har ikke sammenhæng med driften af Magleås. 
Søstrene af det dyrebare blod, som ejer Nordvangga-
ard har måtte sætte ejendommen til salg, som følge af 
at Rudersdal Kommune har opsagt lejemålet for pleje-
hjemmet Nordvanggaard. Derved bortfaldt væsentlige 
driftsindtægter for Nordvanggaard, og hverken søstrene, 
menigheden eller biskoppen har kunnet finde løsninger, 
som kan sikre en fremtidig rentabel drift af  Nordvang-
gaard. Derfor blev beslutningen om at lukke Den Hel-
lige Families Kirke truffet.

Med hensyn til Magleås, så har der været underskud 
på driften gennem flere år. I forbindelse med vedtagelsen 
af en ny økonomisk politik for bispedømmet ultimo 
2012 (se hjemmesiden) blev det besluttet, at søge at 
øge aktiviteterne på Magleås for derved at sikre et øget 
indtægtsgrundlag. Det er denne opgave, som styrelsen 
for Magleås nu søger at løse ved at åbne for selskaber og 
øget aktivitet på Magleås.

Den katolske Kirke i Danmark er ikke lukningstruet, 
men – som det må være læserne af KO bekendt – har kirken 
siden 2009 realiseret et akkumuleret underskud på over 
femten (15!) millioner kroner. Det er derfor nødvendigt 
at skabe balance mellem indtægter og udgifter i kirken. 
I første omgang har der været ført en massiv kampagne 
for at øge bidraget til kirkeskatten.  Dette bidrag er steget 
ca. 6%  (se www.katolsk.dk/kirkens_oekonomi/) hvilket er 
langt under den budgetterede stigning. Derfor må det 
forventes, at der fortsat vil ske reduktion til aktiviteterne 
i bispedømmet. Et forhold, som løbende er blevet drøftet 
i pastoralrådet og omtalt i KO. 
Venlig hilsen Thomas Larsen
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Liturgisk KalenderLiturgisk kalender 1. - 31. juli 2014
1. grøn. Tirsdag i 13. alm. uge. (I Ps).
1 Sl 5,5-6b.6c-7.8
+ Herre, led mig i din retfærdighed
L.: Am 3,1-8; 4,11-12. Ev.: Matt 8,23-27.

2. grøn. Onsdag i 13. alm. uge. (I Ps).
1 Sl 50,7.8-9.10-11.12-13.16bc-17
+ Den der følger vejen, lader jeg se Guds frelse.
L.: Am 5,14-15.21-24. Ev.: Matt 8,28-34.

3. rød. Torsdag. THOMAS. apostel (f)
Gl.Ap.pf
1: Sl 117,1-2
+: Gå ud i al verden og forkynd evangeliet!
L.: Ef 2,19-22 Ev.: Joh 20,24-29

4. grøn. Fredag i 13. alm. uge. (I Ps).
Eller hvid. Elisabeth af Portugal, (†1336).
1 Sl 119,2.10.20.30.40.131
+ Mennesket skal ikke leve af brød alene, men af 
hvert ord, der udgår af Guds mund.
L.: Am 8,4-6.9-12 Ev.: Matt 9,9-13

5. grøn. Lørdag i 13. alm. uge. (I Ps).
Eller hvid. Antonius Maria Zacharia præst,(†1539)
Eller hvid. Gudsmoders lørdagsmesse.
1 Sl 85, 9.11-12.13-14
+ Herren taler fred til sit folk.
L.: Am 9,11-15. Ev.: Matt 9,14-17.
Bededag for præste- og ordenskald.

6. grøn. 14. ALM. SØNDAG. (II Ps).
!  Gl. Cr. Alm.S.pf.
1.L.: Zak 9,9-10;
1 Sl 145,1-2.8-9.10-11.13-14.
+ Jeg vil prise dit navn, min Gud og konge,
for evigt og altid. Eller: Halleluja.
2.L.: Rom 8,9.11-13. Ev.: Matt 11,25-30.

7. grøn. Mandag i 14. alm. uge (II Ps).
1 Sl 145,2-3.4-5.6-7.8-9
+ Herren er nådig og barmhjertig.
L.: Hos 2,16.17b-18.21-22 Ev.: Matt 9,18-26.

8. grøn. Tirsdag i 14. alm. uge (II Ps).
Eller rød. Augustin Zhao Rong, præst (†1815), og 
lidelsesfæller, martyrer (†1648-1939)
1 Sl 115,3-4.5-6.7ab+8.9-10
+ Israel, stol på Herren! Eller: Halleluja!
L.: Hos 8,4-7.11-13. Ev.: Matt 9,32-38.

9. rød. Onsdag i 14. alm. uge. (II Ps).
Villehad, martyr, (†1572)(m).
1 Sl 105,2-3.4-5.6-7
+ Søg altid Herrens ansigt. Eller: Halleluja!
L.: Hos 10,1-3.7-8.12. Ev.: Matt 10,1-7.

10. rød. Torsdag. KNUD KONGE, martyr, 
kongeriget Danmarks værnehelgen (†1086)(f)
Gl.Mart.pf.
L.: 2 Krøn 24,18-22 eller 2 Kor 9,6-15
1: Sl 31.3cd-4.6+8ab. 16bc-17
+: Fader! I dine hænder betror jeg min ånd.
Ev.: Matt 10,34-39

På Færøerne og i Grønland:
10. rød. Torsdag i 14. alm. uge.
Knud Konge, martyr (†1086)(m).
1 Sl 80,2ac+3b.15-16
+ Lad dit ansigt lyse, Herre, så vi bliver frelst.
L.: Hos 11,1-4.8c-9. Ev.: Matt 10,7-15.

11. hvid. Fredag BENEDIKT, abbed, værnehelgen 
for Europa (†547)(f)
Gl. Helg.pf.
1: Sl 34,2-3.4-5.6-7.8-9.10-11.
+ Jeg vil love Herren til hver en tid.
Eller: Smag og se, at Her ren er god.
L.: Ordspr 2,1-9. Ev.: Matt 19,27-29.

12. grøn. Lørdag i 14. alm. uge (II Ps).
Eller hvid. Kjeld, præst, (†1150).
Eller hvid. Gudsmoders lørdagsmesse.
1 Sl 93,1ab.1c-2.5
+ Herren er konge! Han har klædt sig i højhed.
L.: Es 6,1-8. Ev.: Matt 10,24-33.

13. grøn. 15. ALM. SØNDAG. (III Ps).
! Gl. Cr. Alm.S.pf.
1.L.: Amos 7,12-15;
1: Sl 85,9ab+10.11-12.13-14.
+ Lad os skue din miskundhed, Herre, din frelse 
give du os!
2.L.: Ef 1,3-14 eller 1,3-10. Ev.: Mark 6,7-13.

14. grøn. Mandag i 15. alm. uge. (III Ps).
Eller hvid. Kamillus af Lellis, præst, (†1614).
1 Sl 50,8-9.16bc-17.21+23
+ Den, der ærer mig, lader jeg se Guds frelse.
L.: Es 1,10-17. Ev.: Matt 10,34—11,1.

15. hvid. Tirsdag i 15. alm. uge. (III Ps).
Bonaventura, biskop og kirkelærer, (†1274)(m).
1 Sl 48,2-3a.3b-4.5-6.7-8
+ Gud lader sin by bestå til evig tid.
L.: Es 7,1-9. Ev.: Matt 11,20-24.

16. grøn. Onsdag i 15. alm. uge. (III Ps).
Eller hvid. Vor Frue af Karmel.
1 Sl 94,5-6.7-8.9-10.14-15
+ Herren forkaster ikke sit folk.
L.: Es 10,5-7.13-16. Ev.: Matt 11,25-27.

17. grøn. Torsdag i 15. alm. uge. (III Ps).
1 Sl 102,13-14ab+15.16-18.19-21
+ Fra himlen ser Herren ned til jorden.
L.: Es 26,7-9.12.16-19. Ev.: Matt 11,28-30.

18. grøn. Fredag i 15. alm. uge. (III Ps).
1 Es 38,10.11.12abcd.16
+ Du, Herre, skånede mig for ødelæggelsens grav.
L.: Es 38,1-6.21-22.7-8. Ev.: Matt 12,1-8.

19. grøn. Lørdag i 15. alm. uge. (III Ps).
Eller rød. Apollinaris, biskop og martyr (†75)
Eller hvid. Gudsmoders lørdagsmesse.
1 Sl 10,1-2.3-4.7-8.14
+ Herre, glem ikke de hjælpeløse!
L.: Mika 2,1-5. Ev.: Matt 12,14-21.

20. grøn. 16. ALM. SØNDAG. (IV Ps).
! Gl. Cr. Alm.S.pf.
1.L.: Visd 12,13.16-19;
1 Sl 86,5-6.9-10.15-16a.
+ Du, Herre, er god og tilgiver gerne.
2.L.: Rom 8,26-27.
Ev.: Matt 13,24-43 eller 13,24-30.

21. grøn. Mandag i 16. alm. uge. (IV Ps).
Eller hvid. Laurentius af Brindisi, præst og kir-
kelærer (†1619).
1 Sl 50,5-6.8-9.16bc-17.21+23
+ Den, der ærer mig, lader jeg se Guds frelse.
L.: Mika 6,1-4.6-8. 
Ev.: Matt 12,38-42.

22. hvid. Tirsdag i 16. alm. uge. (IV Ps).
Maria Magdalene (m).
1 Sl 85,2-4.5-6.7-8
+ Lad os se din godhed, Herre!
L.: Mika 7,14-15.18-20. 
Ev.: Matt 12,46-50.

(ad libitum læsninger:
L.: Højs 3, 1-4a eller 2 Kor 5,14-17
1: Sl 63,2.3-4.5-6.8-9
+: Min sjæl tørster efter dig, min Gud.)

23. hvid. Onsdag BIRGITTA, værnehelgen for 
Europa (†1373)(f)
Gl.Helg.pf
1: Sl.34,2-3.4-5.6-7.8-9.10-11
+: Smag og se, at Herren er god
L.: Gal.2,19-20 
Ev.: Joh.15,1-8

24. grøn. Torsdag i 16. alm. uge. (IV Ps).
Eller hvid. Charbel Makhlouf, præst (†1878).
1 Sl 36,6-7ab,8-9.10-11
+ Hos dig, Herre, er livets kilde.
L.: Jer 2,1-3.7-8.12-13. 
Ev.: Matt 13,10-17.

25. rød. Fredag. JAKOB, apostel (f)
Gl.Ap.pf
1: Sl 126,1-2ab.2cd-3.4-5.6
+: De, som sår med gråd, skal høste med frydesang.
L.: 2 Kor 4,7-15 Ev.: Matt 20,20-28

26. hvid. Lørdag i 16. alm. uge. (IV Ps).
De hellige Joakim og Anna, Jomfru Marias 
forældre (m).
1 Sl 84,3.4.5-6a+8a.11
+ Hvor er din bolig vidunderlig, Herre!
L.: Jer 7,1-11. 
Ev.: Matt 13,24-30.

Ad libitum læsninger til Joakim og Anna:
1: Sl 132,11.13-14.17-18
+: Herren skal give ham Davids, hans faders trone)
L.: Sir 44,1.10-15 Ev.: Matt 13,16-17

27. grøn. 17. ALM. SØNDAG. (I Ps).
! Gl. Cr. Alm.S.pf.
1.L.: 1 Kong 3,5.7-12.;
1 Sl 119,57+72.76-77.127-128.129-130.
+ Herre, hvor jeg elsker din lov!
2.L.: Rom 8,28-30.
Ev.: Matt 13,44-52 eller 13,44-46.

28. hvid. Mandag i 17. alm. uge. (I Ps)Martha (m)
1 5 Mos 32,18-19.20.21
+ Du glemte den Gud, der bragte dig til verden.
L.: Jer 13,1-11. 
Ev.: Joh 11,19-27 eller Luk 10,38-42

Ad libitum læsninger til Martha:
L.: 1 Joh 4,7-16
1: Sl 34,2-3.4-5.6-7.8-9.10-11
+: Jeg vil prise Herren til alle tider. Eller: Smag og 
se, at Herren er god!

29. rød. Tirsdag i 17. alm. uge. (I Ps).
Olav, martyr (†1030) (m)
1 Sl 79,8.9.11+13
+ Befri os, Herre, for dit navns æres skyld.
L.: Jer 14,17b-22. 
Ev.: Matt 13,36-43.

På Færøerne og i Grønland
rød. OLAV, martyr (†1030) (h)
Gl.Cr.Mart.pf
1.L.: Visd 10,10-14
1: Sl 31,2-3a.3bc-4.6+8ab.16bc-17
+: Fader! I dine hænder betror jeg min ånd.
2.L.: Jak 1,2-4.12 
Ev.: Matt 16,24-28

30. grøn. Onsdag i 17. alm. uge. (I Ps).
Eller hvid. Peter Chrysologus, biskop og 
kirkelærer, (†451).
1 Sl 59,2-3.4-5a.10-11.17.18
+ Gud, du er min tilflugt, når jeg er i nød.
L.: Jer 15,10.16-21. 
Ev.: Matt 13,44-46.

31. hvid. Torsdag i 17. alm. uge. (I Ps).
Ignatius af Loyola, præst, (†1556)(m).
1 Sl 146,1-2.3-4.5-6
+ Lykkelig den, hvis hjælp er Jakobs Gud.
Eller: Halleluja!
L.: Jer 18,1-6. 
Ev.: Matt 13,47-53.

Ad libitum læsning til Ignatius af Loyola:
L.:1 Kor 10, 31–11,1.

Liturgisk KalenderDet sker i Bispedømmet
Juni
Torsdag 12. kl. 20.00-23.00: Natkirke, Sakramentskirken, 
Nørrebrogade, Kbh. for alle interesserede. Der er mu-
lighed for tilbedelse, personlig forbøn, for at tale med en 
af medarbejderne, eller blot for at nyde stilheden og roen 
i kirkerummet. Man kan komme og gå som det passer. 
Aftenen slutter med sakramental velsignelse ca. 22.45.

Fredag 13. kl. 18.00-19.30: ”Åben dør”. Personlig forbøn 
og samtale, v/ pastor Lars Messerschmidt m.fl., Sted: 
Jesu Hjerte Kirkes Menighedslokaler, Kbh. 
Info: www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk

Søndag 15. kl. 10.00: Ælnoth arrangement: Tur i Roskilde 
hvor dr. Jørgen Nybo Rasmussen er guide. Vi starter med 
messe i Sankt Laurentii Kirke. Alle er velkomne. 

Mandag 16. kl. 19.00-20.00: Meditationsaften, derefter 
kaffe og te. Sted: Strandvejen 91, Kbh. Ø

Torsdag 19. kl. 18.30: Kristi Legems- og Blods Fest. 
Messe og procession med biskoppen. Sted: Sankt 
Therese Kirke, Bernstorffsvej 56, 2900 Hellerup

Fredag 27. kl. 19.00 – ca. 21.30: Forsonings- og hel-
bredelsesmesse i Jesu Hjerte Kirke Kbh., v/pastor Lars 
Messerschmidt m.fl. 
Info.: www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk

Juli
Lørdag 5. og søndag 6: Fejring af 100-året for 
genoptagelsen af valfarten til Haraldsted.
Pilgrimsvandring fra Roskilde til Haraldsted, ca. 30 km. 
Oplysninger: Jerzy Golubowski: 21 40 91 88 eller 
golubowski@kabelmail.dk

Søndag 6.- lørdag 12. juli: Familieugen på Magleås for 
familier af alle slags og flere generationer. Tema: LIVETS 
VAND. Flere oplysninger: www.magleaas.dk

Første og sidste onsdag i måneden kl.17.30–19.30: 
Hjælp til misbrugere og pårørende ved den katolske or-
ganisation Cenacolo. Rådgivningen finder sted i Bredgade 
69 A, Kbh. K. Tlf.: 51 53 41 60

Skt. Thomas Fællesskabet inviterer til eukaristi, lovpris-
ning og katekese. Sted: Oratoriet, Vor Frue Kirke, Ryes-
gade 26, Aarhus C. Info: p. Herbert, SJ 87 30 70 42 eller 
24 27 86 89, eller Jan Zieleskiewicz 50 29 13 57, e-mail: 
johny.zet@gmail.com
Datoer: onsdage 18/6 og 25/6, kl. 19.00-21.00

Der er MobilKirke 1. og 3. torsdag mellem kl. 20.00 og 
22.00. Der er mulighed for samtale, forbøn, velsignelse, 
samt kaffe og kage. Mobilkirken står på Gammel Torv i 
København. Alle er velkomne.
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Sankt Andreas 
Bibliotek og 
Antikvariat

Vanløse Begravelsesforretning
Jyllingevej 8 • 2720 Vanløse

Deres lokale bedemand siden 1940...

Biblioteket holder ferielukket i uge
27-30 og genåbner den 29. juli. bibliotek@katolsk.dk

Tlf: 33 55 60 90

38 71 75 01
Ring og aftal et møde enten 
i Deres hjem eller hos os.
Vi træffes også aften, 
weekend og helligdage.

Steen Jørgensen Mariette Jørgensen

www.v-lm.dk

i Organiseret
A bedemand, ■_
/ tilknyttet
/ garantiordning, ■• :

v/ Steen Jørgensen

11/10 Klostre og spiritualitet i Provence
8 dage ca. 10.600 kr. med 
halvpension, entréer, 
udflugter og fly fra Kastrup.

Rejseleder: Lisbeth Rütz 
Præst: Fr. Markus Künkel 
(Stockholm).

7/9 
14/9 
20/9 
29/9 
25/10

Tyrkiet - Paulus og de syv menigheder 
Det hellige land med fr. Martin Ferenc 
Korsika - Middelhavets perle 
Avila - det karmelitiske Castillien 
I St. Ignatius fodspor med P. R. Carls SJ.

TELEFONLINIE 
SOS FORBØN

Ønsker du forbøn, et lyttende øre, 
et ord fra Jesus og en velsignelse 

så ring: 75 18 18 08
Torsdag, fredag

og lørdag kl. 20.00-23.00 hele året

EXOOUS Tel+46 46 14 05 90
RES@R Besøg os på www.exodusresor.se

Retræten for mænd 2014

afholdes hos Sankt Hedvig Søstrene på Dalum Kloster 
Dalumvej 105, 5250 Odense SV

mandag den 11. til fredag den 15. august

Retræteleder: Pater Paul Marx, O.M.I
Pris: kr. 1.200,-

Tilmelding: Jaime Morales. Tlf. 31 44 31 10
Eller e-mail: jaime@mail.dk

Ord på Vejen
Katolsk tidsskrift med prædikener 
til hver søndag
Årsabonnement kr. 190,- kan 
bestilles på tlf. 28 18 47 25 og 
e-mail: kontakt@katolik.dk

Kastrup Begravelsesforretning
Telefon 32 55 55 55

Døgnvagt

Bedemand Michael Riis 
Amagerbrogad el 55

Dragør Begravclsesforrctning ■ Telefon 32 5 3 06 2 9
Taastmp Begravelsesfon'etning ■ Telefon 43 99 19 19

www.vincentgrupperne.dk

Hjælp der gavner

Martin Ryom
- en katolsk bedemand

T 39 29 60 08
Lykkesholms Allé 9A | 1902 Frederiksberg C

Ælnoth arrangerer 100-års jubilæumsvalfart til 
Hellig Knud Hertug i Haraldsted 

Søndag den 6. juli kl. 14.00-18.00
Begyndende med en kort andagt i Haraldsted Kirke, hvorefter vi 
i procession går den lille kilometer til kapelruinen, hvor biskop 
Czeslaw Kozon celebrerer Den hellige Messe.

Derefter fælles samvær i Knud Lavard Huset, hvor Ælnoth er 
vært ved kaffe/the og kage. Der vil også være mulighed for køb 
af pølser m/brød og diverse drikkevarer.

Afsluttende andagt kl. 18.00.

Der er mulighed for transport, hvis man ikke kan gå fra 
Haraldsted Kirke til kapelruinen.

For afhentning på Ringsted Station, kontakt 
Lene Irlov tlf. 21 73 27 21.

Maria Terese Kieler

* 9. juni 1927 t 23- maj 2014

Familien

Bisættelsen har fundet sted

Hjælp med at sikre Kirkens 
beståen 
- også når du er borte

Du kan støtte Kirken ved at betænke den i dit testa
mente.

Arv til Kirken er fritaget for alle afgifter og går derfor 
ubeskåret til Kirkens arbejde.

Juli

Bønnens Apostolat
Læs mere på www.katolsk.dk eller ring til

Torben Møller
Katolsk Bispekontor
Telefon 33 55 60 11

- For at sportsudøvelse altid må være en lejlig
hed til fællesskab og menneskelig vækst.

- At Helligånden må støtte det arbejde som 
lægfolk udfører ved at forkynde Evangeliet i de 
fattigste lande.

katolsk orientering 
www.katolskorientering.dk

Fang læserens 
opmærksomhed

Med en annonce i Katolsk Orientering 
når dit budskab ud til mere end 
10.000 katolske læsere.

Ring på tlf. 33 55 60 40 og hør 
nærmere om dine muligheder 
for at blive set i et medie med 
mening.

• Arv og 
Testamenter

• Ægtepagter
• Familiesager
• Dødsboer
• Køb af ejendom 

i Danmark og 
udlandet.

Advokat Sandra Moll

Telefon: 31 35 35 60
Fax: 31 73 25 84
E-mail: sandra@moll.dk

Biskoppens 
kalender
Juni

Fredag 13. kl. 16.00: Møde i Forretningsudvalget
Lørdag 14. - søndag 15.: Pastoralrådsmøde på
Magleås
Søndag 15. kl. 17.00: Messe i Sankt Annæ
Tirsdag 17. kl. 10.00: Møde i Biskoppeligt Råd
Onsdag 18. kl. 9.00: Messe for personalet på Gl.
Kongevej
Torsdag 19. kl. 18.30: Kristi Legems- og Blods Fest i
Sankt Therese, Hellerup
Fredag 20. kl. 7.30: Messe i Redemptoris Mater
Lørdag 21. kl. 10.00: Firmelse i Helsingør, kl. 16.00:
Firmelse i Hvidovre
Søndag 22. kl. 10.00: Jubilæumsmesse i Aarhus 
(200-året for Jesuitternes genoprettelse).
Onsdag 25. kl. 17.00: Messe i Domkirken (Sankt
José Maria Escriva)
Lørdag 28. kl. 17.00: Præstevielse i Domkirken
Mandag 30. juni - torsdag 3. juli:
Studieuge i Osnabrück.
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i sandhed og kærlighed, som kræver et 
stadig dybere kendskab til hinandens 
traditioner for at forstå dem og lære af 
dem. Derfor bekræfter vi endnu engang, 
at den teologiske dialog ikke søger den 
teologisk laveste fællesnævner for at nå 
frem til et kompromis, men at den snarere 
handler om at uddybe ens forståelse 
for hele sandheden, som Kristus har 
givet sin Kirke; en sandhed, vi aldrig 
ophører med at forstå bedre, når vi 
følger Helligåndens tilskyndelser. Derfor 
bekræfter vi sammen, at vor trofasthed 
overfor Herren kræver broderlige møder 
og ægte dialog. En sådan fælles stræben 
fører os ikke bort fra sandheden; snarere 
– gennem udveksling af gaver og under 
Helligåndens vejledning – vil den føre os 
ind i hele sandheden (jvf. Joh 16,13).

5. Men selv om vi foretager denne rejse 
mod fuldt fællesskab, har vi allerede nu 
pligt til at give et fælles vidnesbyrd om 
Guds kærlighed til alle folk ved at arbejde 
sammen i tjeneste for menneskeheden, 
især i forsvaret for menneskets værdighed 
i alle livets faser og familiens hellighed 
baseret på ægteskabet, fremme freden 
og det fælles gode, og at reagere på de 
lidelser, der fortsat plager vores verden. 
Vi anerkender, at sult, fattigdom, 
analfabetisme og den ulige fordeling af 
ressourcer til stadighed må adresseres. 
Det er vores pligt sammen at forsøge 
at opbygge et retfærdigt og humant 
samfund, hvori ingen føler sig udelukket 
eller marginaliseret.

6. Det er vores faste overbevisning, 
at fremtiden for den menneskelige 
familie også afhænger af, hvordan vi 
beskytter – både klogt og medfølende, 
med retfærdighed og rimelighed – 

skabelsens gave, som vores Skaber har 
betroet os. Derfor anerkender vi i anger 
den uberettigede mishandling af vores 
planet, hvilket er ensbetydende med at 
synde for øjnene af Gud. Vi bekræfter 
vores ansvar og pligt til at fremme en 
følelse af ydmyghed og mådehold, så 
alle kan føle behovet for at respektere 
skaberværket og beskytte det med omhu. 
Vi har lovet hinanden at forpligte os 
til at øge bevidstheden om hvordan vi 
forvalter skaberværket: vi appellerer 
til alle mennesker af god vilje om at 
overveje måder at leve mindre ødselt og 
mere sparsommeligt på, at udvise mindre 
grådighed og større velvilje for at beskytte 
Guds verden og til gavn for Hans folk.

7. Der er ligeledes et presserende behov 
for et effektivt og forpligtende samarbejde 
blandt kristne for overalt at beskytte 

retten til offentligt at udtrykke ens tro 
og til at blive behandlet retfærdigt, når 
man fremmer dét, som kristendommen 
fortsat kan tilbyde det moderne samfund 
og kultur. I denne forbindelse opfordrer 
vi alle kristne til at fremme en autentisk 
dialog med jødedommen, islam og andre 
religiøse traditioner. Ligegyldighed og 
gensidig uvidenhed fører kun til mistillid 
og desværre også konflikt.

8. Fra den hellige by Jerusalem udtrykker 
vi vores fælles, dybe bekymring for 
situationen for de kristne i Mellemøsten 
og for deres ret til at forblive fuldgyldige 
borgere i deres hjemlande. Vi vender os 
i tillid til den almægtige og barmhjertige 
Gud i en bøn for fred i Det hellige Land 
og i Mellemøsten generelt. Vi beder især 
for kirkerne i Egypten, Syrien og Irak, der 
har lidt frygteligt på grund af de seneste 

begivenheder. Vi opfordrer alle parter, 
uanset deres religiøse overbevisning, 
til fortsat at arbejde for forsoning og 
anerkendelsen af folks rettigheder. Vi er 
overbevist om, at det ikke er våben, men 
dialog, tilgivelse og forsoning, som er den 
eneste farbare vej til at opnå fred.

9. I en historisk kontekst præget af 
vold, ligegyldighed og egoisme, føler 
mange mænd og kvinder i dag at de 
har mistet orienteringen. Det er netop 
gennem vores fælles vidnesbyrd om 
evangeliets glade budskab, at vi kan 
være i stand til at hjælpe folk i vor tid 
med at genopdage den vej, der fører til 
sandhed, retfærdighed og fred. Forenet 
i vore intentioner og ihukommende det 
eksempel, som pave Paul VI og patriark 
Athenagoras satte her i Jerusalem for 50 
år siden, opfordrer vi alle kristne sammen 
med troende fra enhver religiøs tradition 
og alle mennesker af god vilje, til at 
anerkende det øjeblikkelige behov, der 
tvinger os til at søge forsoning og enhed 
i den menneskelige familie, med fuld 
respekt for de legitime forskelle til gavn 
for hele menneskeheden og kommende 
generationer.

10. I forbindelse med denne fælles 
pilgrimsfærd til det sted, hvor vores 
ene og samme Herre Jesus Kristus blev 
korsfæstet, begravet og genopstod, beder 
vi ydmygt om den allerhelligste og evige 
Jomfru Marias forbøn for at lede vore 
skridt på vejen mod enhedens fylde, og 
betro Guds uendelige kærlighed til hele 
den menneskelige familie.

”Herren lade sit ansigt lyse over dig og 
være dig nådig. Herren løfte sit ansigt 
mod dig og give dig fred” (4 Mos 6,25-
26).   Oversættelse: Niels Messerschmidt

Eftertanker
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ØKUMENI 1. Ligesom vore ærværdige 
forgængere pave Paul VI og den 
økumeniske patriark Athenagoras 
mødtes i Jerusalem for halvtreds år siden, 
har vi, pave Frans og den økumeniske 
patriark Bartholomeios, besluttet at 
mødes i Det hellige Land ”hvor vor 
fælles Forløser, Vor Herre Kristus, 
levede, underviste, døde, genopstod og 
fór til Himmels, og hvorfra han udsendte 
Helligånden til den unge Kirke”  . 
Vort møde – endnu et møde mellem 
biskopperne for Kirkerne af Rom og 
Konstantinopel, grundlagt henholdsvis 
af  de to apostle, brødrene Peter og 
Andreas – er kilde til en dyb åndelig 
glæde for os. Det er en guddommelig 
anledning til at reflektere over dybden 

og ægtheden over de eksisterende bånd, 
frugten af den underfulde rejse, som Vor 
Herre har ledt os ad siden den velsignede 
dag for halvtreds år siden.

2. Vort broderlige møde i dag er et 
nyt og nødvendigt skridt på rejsen mod 
den enhed, som kun Helligånden kan 
lede os, nemlig mod fællesskab i legitim 
mangfoldighed. Vi mindes med dyb 
taknemmelighed de skridt, som Herren 
allerede har gjort det muligt for os at tage. 
Pave Paul VI og patriark Athenagoras’ 
omfavnelse her i Jerusalem banede efter 
mange århundredes tavshed vejen for en 
betydningsfuld gestus; fra erindringen 
og fra Kirkens midte at udviske følgerne 
af den fælles ekskommunikation i 1054. 
Dette blev efterfulgt af gensidige besøg til 

bispesæderne i Rom og Konstantinopel, 
gennem regelmæssig korrespondance 
og senere med pave Johannes Paul II og 
patriark Dimitrios’ beslutning, ære være 
begge, om at indlede en ægte teologisk 
dialog mellem katolikker og ortodokse. 
Gennem disse år har Gud, ophav til al 
fred og kærlighed, lært os at betragte 
hinanden som medlemmer af samme 
kristne familie, under én Herre og Frelser, 
Jesus Kristus, og at elske hinanden, så 
vi kan bekende vor tro på samme Kristi 
evangelium, modtaget af apostlene, 
nedskrevet og overleveret til os gennem 
de økumeniske konciler og kirkefædrene. 
Vel vidende om ikke at have nået målet 
om fuldt fællesskab, bekræfter vi i dag 
vores forpligtelse til fortsat at vandre 
sammen mod den enhed, som Kristus, 
Vor Herre, bad til Faderen, så ”at de alle 
må være ét” (Joh 17,21). 

3. Idet vi er klar over, at enhed viser sig 
i kærlighed til Gud og kærlighed til ens 
næste, ser vi med spændt forventning frem 

til den dag hvor vi sammen endelig kan 
tage del i det eukaristiske festmåltid. Som 
kristne er vi kaldet til at forberede os på 
at modtage denne gave, det eukaristiske 
fællesskab, ifølge Sankt Irenæus af 
Lyon gennem bekendelsen af den ene 
tro, udholdende bøn, indre omvendelse, 
fornyelse af livet og en broderlig dialog. 
Ved håbefuldt at nå dette mål vil vi vidne 
om Guds kærlighed for verden og da 
kendes som Jesu Kristi sande disciple (jvf. 
Joh 13,35).  

4. Til det formål udgør den teologiske 
diskussion, som finder sted i den 
fælles internationale kommission, et 
grundlæggende bidrag i stræben efter 
fuldt fællesskab blandt katolikker og 
ortodokse. I paverne Johannes Paul II, 
Benedikt XVI og patriark Dimitros’ tid er 
der sket store fremskridt i vore teologiske 
drøftelser. I dag udtrykker vi en dybtfølt 
påskønnelse af de hidtil opnåede resultater. 
Det er ikke blot en teoretisk øvelse, men 
en øvelse Fortsættes nedenunder ▶

På vej mod det eukaristiske fællesskab
Fælleserklæring fra pave Frans og den økumeniske patriark 
Bartholomeios, underskrevet den 25. maj 2014 i Jerusalem.

Pave Frans og patriark Bartolomeios underskriver fællesdeklarationen på den 
apostoliske delegation i Jerusalem. Foto: Det økumeniske patriarkat i Istanbul.
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Pastoralrådsmøde

Evangelisering, præstesituationen 
og Kirkens økonomi. 
 Læs mere side 5 og 6.

Mobilkirken

Til folkemøde på Bornholm og i 
Regensburg.

Læs mere side 4.

Aabenraa

Hvordan ser fremtiden ud for menig-
heden?  Læs mere side 10.

ITALIEN Pave Frans afsluttede sin rejse 
i den syditalienske region Calabrien med 
at komme med et skarpt udfald mod den 
lokale mafia, ’Ndranghetaen. ”De, der 
ligesom mafiaens medlemmer har valgt 
den onde vej i deres liv, har ikke fællesskab 
med Gud. De er ekskommunikerede”, 
sagde han under lyden til store bifald. 
Udtalelsen blev fremsat under Kristi 
Legems og Blods fest den 22. juni, da 
Frans koncelebrerede friluftsmessen med 
den lokale biskop og 207 præster udenfor 
den lille by Sibari og under overværelse 
af omkring 200.000 troende. På første 
række sad syge og handicappede i stedet 
for lokale velgørere og politikere – en 
beslutning truffet af  den lokale biskop 
for at understrege rejsens budskab om 
kærlighed og solidaritet. 

Pave Frans’ tur til en af Italiens fattigste 
regioner, der er hårdt plaget af vold, 
korruption og organiseret kriminalitet, 
sker kun få måneder efter at området 
blev rystet af  mordet på pater Lazzaro 
Longobardi og en treårig dreng, begge 
uskyldige ofre for den mafiarelaterede 
vold.

I sin prædiken talte paven om det onde, 
som opstår, når tilbedelsen af Gud er
stattes med tilbedelsen af penge. ”Jeres 
smukke land kæmper med konsekvenser
ne af denne synd”, sagde han, og ”denne 
ondskab må bekæmpes og må fordrives”. 
Frans opfordrede den lokale kirke til at 
arbejde endnu hårdere for at ”godheden 
kan sejre” og tilføjede, at ”vore kære børn 
kræver det af os”.

Pave Frans fortalte de fremmødte, at 
han var kommet for at støtte den lokale 
kirke, for at bekræfte mennesker i tro og 
kærlighed og for at opmuntre dem på de
res vandring med Jesus Kristus. ”I dag”, 
fortsatte han, ”beder vi Herren om at 
oplyse os og at omvende os, så vi virkelig 
kun elsker Ham og afstår fra ondskaben i 
alle dens afskygninger”.

Flere udfald mod organiseret 
kriminalitet
Efter besøget til Lampedusa sidste efterår 
– øen, der oversvømmes med flygtninge 
og immigranter fra det afrikanske kon
tinent – og turen til Sardinien, hvor han 
mødte arbejdsløse, var turen til Calabrien 
den næste destination i pave Frans’ rejser 
til Italiens randområder, og alle steder 
prioriterede Frans at mødes med udstød
te og marginaliserede. I Cassano all’Jonio 
for at vise indbyggerne, at han i ånden er 
tæt på dem, der bor i et område plaget 
af organiseret kriminalitet og for at give 
de fremmødte et tegn om håb og bedre 
fremtidsudsigter. I fængslet i Castro

villari omfavnede paven faderen og de to 
bedstemødre til den treårige dreng Cocò 
Campolongo, der brændte ihjel under 
et ‘Ndrangheta bagholdsangreb, og un
der udendørsmessen i Sibari fraveg han 
prædikenteksten for at erklære, at ”dette 
onde må bekæmpes og fordrives”. 

Det er ikke første gang pave Frans ud
taler sig om mafiaen. I marts sidste år 
mødtes han med to familier, ofre for ma
fiaen, i forbindelse med en mindegudstje
neste for 842 uskyldige ofre i Rom arran
geret af Libera Foundation. Stiftelsen, 
der ledes af pater Luigi Ciotti, arbejder 
for at bekæmpe organiseret kriminalitet 
i Italien. Ved den lejlighed udtalte pave 
Frans: ”Helvede venter jer, hvis I ikke 
omvender jer”. I Sibari kom han med sin 
hidtil skarpeste udtalelse, da han talte om 
ekskommunikation og dette utvetydige 
og stærke udsagn gav mindelser om den 
hellige pave Johannes Paul IIs berømte 
tale i tempeldalen ved Agrigento på Sici
lien i 1993. 

For pave Frans er det nyt at tale dunder 
mod organiseret kriminalitet. I sin tid 
som ærkebiskop af Buenos Aires gik han 
i brechen for præsten Pepe di Paulo, én af 
de præster han havde udset til at betjene 
slumbydelen Barracas. Paulo modtog i 
2009 flere dødstrusler fra narkohandlere 
og Bergoglio skulle have sagt til præsten: 
”Hvis noget tilstøder én af mine [præster] 

ville jeg ønske, de dræber mig”, ifølge 
Vatican Insider. Den senere pave valgte 
siden at forflytte Paulo for at beskytte 
ham, og Bergoglio forsvarede ham 
offentligt ved at sige, at appellerne om at 
bekæmpe kriminalitet og narko kom fra 
ærkebiskoppen selv.

Lyssky aktiviteter
Efter friluftsmessen i Sibari sagde 
biskoppen af Cassano og sekretær for 
Den italienske Bispekonference, Nunzio 
Galantino, at ”evangeliet indeholder 
svar til alle os, selv mod ‘Ndranghetaen”. 
Paven gentog dette den 22. juni ikke 
kun overfor dem, som modsætter sig 
forandringer men også de medskyldige 
med en ’slumrende bevidsthed’. 

Ifølge det det italienske forskningscenter 
for kriminalitet står mafiaen stærkest i den 
nordvestlige og de centrale dele af Italien, 
og den er ansvarlig for størstedelen af 
de illegale aktiviteter i landet, hvoraf 
de vigtigste er prostitution, handel med 
våben og stoffer, kopivarer, spil, ulovlig 
affaldsdeponering, tobakssmugling, åger 
og afpresning.

Forskningscenteret anslår, at 
mafiaens samlede aktiviteter udgør 
et sted mellem 24 og 46 mia. dollar, 
hvilket svarer til 1,7 procent af Italiens 
bruttonationalprodukt. 

Paven ekskommunikerer mafiamedlemmer
”Denne form for ondskab må bekæmpes og fordrives”.

Tekst: Niels Messerschmidt

Pave Frans er kommet med sit hidtil skarpeste udfald mod mafiaen. På billedet hilser 
paven på pårørende til 842 uskyldige ofre for mafiarelateret vold, som blev mindet ved 
en gudstjeneste i Rom sidste år. Foto: Al Jazeera.

Feriekrimien 

Tro, mord og kærlighed hos P.D. 
James. Læs mere side 7.
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SYDAMERIKA Den katolske 
bispekonference i Brasilien har givet 
arrangørerne af fodboldVM det røde 
kort for at bruge milliarder af dollars til 
at opføre nye stadioner, men samtidig 
gøre for lidt for at forbedre landets ringe 
velfærdssystem. 

I en brochure udformet som fodbold
dommerens røde kort, der blevet omdelt i 
kirker og sogne i verdens største katolske 
land op til åbningen af fodboldturnerin
gen, opfordrer de katolske biskopper re
geringen til at respektere folkets ret til at 
demonstrere mod fodboldturneringen.    

”Kirken ønsker at bidrage til den of
fentlige debat og udtrykker sin bekym
ring over […] den ændrede prioritering i 
brugen af offentlige midler; midler, som 
skulle være blevet brugt på sundheds og 
uddannelsesområdet, til forbedring af 
sanitære forhold, til transport og sikker
hed”, hedder det i bispekonferencens er
klæring. 

Biskoppernes synspunkt deles af man
ge brasilianere, der de seneste måneder 
spontant har protesteret mod de svimlen
de udgifter til opførelse af VMstadioner 
og afviklingen af fodboldmesterskaberne.    

I brochuren kritiserede biskopperne 
også arrangørerne for at deportere hund

redvis af fattige, der bor i områder nær 
stationer, at se stort på diverse miljøre
gulativer og lægge sporten i hænderne på 
”multinationale virksomheder”.  

Fodboldverdensmesterskabets succes, 

skriver de brasilianske biskopper i 
brochuren, vil ikke blive målt i hvor mange 
penge, den lokale økonomi får tilført eller 
hvor mange penge sponsorerne tjener på 
arrangementet. 

”Det bliver kun en succes for alle, hvis 
en række grundlæggende behov bliver 
opfyldt”.
NM

IRLAND En irsk ærkebiskop kræver nu 
svar på, hvordan det kunne gå til, at op 
imod 800 døde børn fra et hjem drevet af 
nonner, endte i en septiktank, og hvorfor 
de mange dødsfald ikke er blevet registret 
nogen steder.

Mellem 1925 og 1961 brugte hjemmet 
for enlige mødre og deres børn i Tuam i 
det vestlige Irland, drevet af nonneorde
nen Sisters of Bon Secours septiktanken 
til at begrave i alt 797 børn, som døde på 
hjemmet. Børnene var mellem to dage og 
op til ni år gamle.

Graven var ikke mærket, og der findes 
ingen registre med oplysninger om bør
nene. Graven blev fundet for næsten 40 år 
siden, men lige indtil en lokalhistoriker 
begyndte at granske i hidtil ukendte do
kumenter har antagelsen været, at det var 
en af de mange tragiske grave fra den sto
re hungersnød i Irland tilbage i 1850erne.

”Når døtrene blev gravide, blev de fros
set ud af deres familier. De var bange for, 
at naboerne skulle finde ud af det, for det 
at blive gravid uden for ægteskabet var 
det værste, der kunne ske. Det var den 
værste forbrydelse en kvinde kunne begå, 
også selv om graviditeten i mange tilfælde 
skyldtes, at kvinden var blevet voldtaget”, 
forklarer lokalhistorikeren Cathrine Cor
less til Washington Post. 

Hjem for ’faldne kvinder’
Cathrine Corless opdagede graven i 
forbindelse med at hun gennemgik 
dødsattesterne på de 797 børn, som døde 
på hjemmet fra 1925 til det lukkede i 
1961. Kun et af  børnene blev gravlagt i en 
almindelig grav.

Ifølge de dokumenter Cathrine Corless 
fandt frem til, var børnedødeligheden 
meget høj på hjemmet. Børnene døde af 

underernæring og vantrivsel, sygdomme 
som mæslinger, tuberkulose og lungebe
tændelse tog også mange små liv.

En rapport fra de lokale 
sundhedsmyndigheder i 1944 vidner om 
frygtelige forhold på mødrehjemmet, 
som blev kaldt ’The Home’. På den 
tid boede der 61 mødre og 271 børn. 
Ifølge rapporten var mange af børnene 
underernærede. 

Hjemmet i Tuam var ét af  ti, hvor 
anslået 35.000 ’faldne kvinder’ blev sendt 
til for at føde deres børn.

Flere irske politikere har krævet en 
undersøgelse af alle børnehjem og hjem 
for ugifte mødre og børn i stil med forrige 
års storstilede undersøgelse af vaskerierne 
drevet af Magdalenesøstrene, hvor 
ligeledes ’faldne kvinder’ arbejdede under 
umenneskelige vilkår. 

Må få konsekvenser
Michael Neary, ærkebiskop af Tuam, 
siger at han og bispedømmet er rystet og 
forfærdet, men understreger samtidig, 
at bispedømmet ikke havde noget med 
driften af mødrehjemmet at gøre.

”Jeg kan knapt forestille mig mødrenes 
enorme lidelse, da de var nødt til at give 
deres barn væk til adoption eller se på, 
at de døde”. Biskop Neary understreger, 
at sagen må få følger også selv om der 
er gået mange år, og han opfordrer 
nonneordenen til at samarbejde.

De irske myndigheder vurderer, at der 
er behov for  en udredning af det rystende 
fund i Tuam. Politiet er også koblet på 
sagen og kommer formentlig til at indlede 
en efterforskning, selv om der er gået 50 
år siden mødrehjemmet lukkede.
NM

KO mener
Internationale nyheder

At vende det blinde 
øje til problemet
Sommeren er for mange af os ensbety
dende med ferie og ’kvalitetstid’ sammen 
med vore kære. Men den er samtidig en 
ubehagelig påmindelse – navnlig i de 
større byer – om alle de hjemløse og ud
satte, normalt udenfor vores synsvidde, 
som lokket af det gode vejr ses i parker 
og fællesarealer, på bænke og trappetrin. 
For de minder os om livets skrøbelig
hed og marginaliseringen af samfundets 
svage. ”Vi danskere har fået sværere ved 
at tåle det magtesløse”, udtaler Bjarne 
Lenau Henriksen, fængselspræst i Hor
serød Statsfængsel og tidligere korshær
schef i Kristeligt Dagblad.

”Som minimum kan vi vende ryggen 
til det. Men hvis der bliver for mange 
hjemløse, som vi ser det nu med østeuro
pæerne, angriber vi med byplanspolitik. 
Det udbreder en kynisme og en råhed, 
som, kombineret med uvidenhed, gør 
det hundefarligt at være anderledes.”

Midt i juni flød engelske aviser over af 
forargelse over de centimeterhøje metal
pigge, der var blevet støbt ind i betonen 
ved indgangen til luksuslejlighederne på 
Southwark Bridge Road i London for at 
forhindre hjemløse fra det nærliggende 
herberg i at overnatte foran hovedind
gangen. Heldigvis gør vi ikke noget til
svarende i velfærdsDanmark – i hvert 
fald ikke på overfladen. Vi nøjes med til 
at udskifte bænkene i det offentlige rum 
med skæve bænke, så man triller ned hvis 
man forsøger at lægge sig, eller forsyner 
dem med ekstra armlæn i midten for at 
undgå at man sover på dem. Eller vi fjer
ner dem helt som fx i de københavnske 
metrostationer og erstatter dem med hvi
lepæle til at læne sig op ad. 

Men signalet er det samme: Overnat
tende hjemløse er uønskede hér. Vi øn
sker ikke at blive konfronteret med pro
blemet i det offentlige rum.

Hvorfor bliver vi ikke som englænder
ne forargende over at nogen er nødt til at 
sove på gaden i det 21. århundredes vel
færdsDanmark? De seneste opgørelser 
viser endda, at antallet af  hjemløse stiger 
stødt og er nærmest eksploderet i Kø
benhavn. Ved at gøre hjemløse og andre 
udsatte grupper usynlige i det offentlige 
rum slipper vi for at blive konfronteret 
med problemet og for at skulle forholde 
os til, at der bag enhver af disse skæbner 
gemmer sig et menneske som du og jeg; 
et menneske, der på grund af økonomi
ske, sociale eller psykiske problemer er 
havnet i en personlig deroute. 

I pave Frans’ ånd bør vi huske og 
navnlig vise, at alle mennesker er vor 
næste og især samfundets svageste skal 
være genstand for vor opmærksomhed 
og omsorg. Hver især kan vi kun udrette 
lidt; men som samfund kan vi udrette 
meget, hvis viljen er til stede. Det gør vi 
hver især ved ikke at vende ryggen til et 
alvorligt samfundsproblem og som sam
fund ved at lade politikerne italesætte 
problemet og foreslå holdbare løsninger 
til gavn for samfundets svageste.

Problemet løses ikke ved at opsætte 
metalpigge foran vore hjem. Det er en 
farlig vej at begive sig ud ad. Redaktio
nen ønsker KO’s læsere en god sommer
ferie!  Niels Messerschmidt

Indgangen til området, hvor op imod 800 
børn ligger begravet. Foto: Reuters.

Tragedie rammer den irske kirke
En massegrav med hundredvis af børnelig er fundet ved et nedlagt hjem for 
ugifte mødre.

Giver fodbold-VM det røde kort
Katolske biskopper ønsker forbedringer på velfærdsområdet i stedet.
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14,2 mio. euro til projekter i diasporaen
Bonifatiuswerk yder fortsat stor økonomisk hjælp til Kirken i diasporaen.

Tekst: Niels Messerschmidt

VELGØRENHED De tyske 
katolikkers Bonifatiuswerk støttede 
sidste år diasporaen (dvs. det tidligere 
Østtyskland, de nordiske lande og 
Baltikum) med 18,2 mio. euro. Ved 
offentliggørelsen af 2013-årsrapporten 
oplyste generalsekretær monsignore 
Georg Austen, at organisationen har 
støttet diverse byggeprojekter, indkøb 
af køretøjer, kateketiske projekter samt 
børne- og ungdomsarbejde i disse med i 
alt 14,2 mio. euro.

Bonifatiuswerk udbetalte sidste år 2,1 
mio. euro til byggeprojekter i de nordiske 
lande eller 0,2 mio. mere end i 2012, mens 
Estland og Letland modtog i alt 860.000 
euro. Til fremtidige projekter er afsat 
reserver på 1,1 mio. Mens den samlede 
hjælp til Estland og Letland steg med ca. 
56 procent i forhold til 2012, er hjælpen 
for Tysklands og de nordiske landes 
vedkommende i samme periode steget 
med henholdsvis godt 34 og 12 procent.

De fleste tilskud er ydet til byggepro
jekter, viser årsrapporten. Udover støtte 
til indkøb af køretøjer, kateketiske pro
jekter og børne- og ungdomsarbejde med

”Vi modtager utallige rapporter om 
intolerance begået mod kristne”, siger 
dr. Gudrun Kugler fra den europæiske 
organisation ‘The Observatory on 
Intolerance and Discrimination Against 
Christians’.

DISKRIMINATION En organisation, 
der overvåger angreb mod kristne i 
Europa, rapporterer om 214 tilfælde af 
intolerance mod kristne i 2013 og advarer 
om, at tallet er stigende.

The Observatory on Intolerance and 
Discrimination Against Christians 
offentliggjorde for nylig disse resultater 
og kom samtidig med anbefalinger til 
regeringer, internationale institutioner, 
pressen og andre relevante aktører.

Direktøren for organisationen, dr. 
Gudrun Kugler, siger, at de ”stadig mere 
sekulære samfund” i Europa levner 
”stadig mindre plads til kristendommen”.

“Visse regeringer og offentlige 
aktører synes mere ekskluderende 
end imødekommende. Vi modtager 
utallige rapporter om intolerance 
begået mod kristne. Gennem forskning,

i alt 9,3 mio. euro har Bonifatiuswerk 
ydet 1,5 mio. euro blandt andet til ud
dannelse og videreuddannelse af præster 
i diasporen og øremærkede projekter 
som fx den nye Propstei-kirke i Leipzig. 
Bonifatiuswerk støttede sidste år 128 
byggeprojekter med 5,8 mio. euro og 803 
børne- og ungdomsprojekter med 1,8 
mio. euro. De støttede desuden 25 projek
ter, herunder missionale og pastorale per
sonaleansættelser med 0,7 mio. euro og 
indkøbte 48 køretøjer til en samlet værdi 
af 0,87 mio. euro til brug i de forskellige 
bispedømmer.

Fortsat behov for støtte
De tyske katolikkers Bonifatiuswerk 
blev grundlagt i Regensburg i 1849 
af lægfolk. Selv om den kan fejre sin 
165. fødselsdag i år, er dens formål og 
mission mere relevant end nogensinde, 
siger generalsekretær Georg Austen og 
forklarer, at selv Tyskland udvikler sig 
mere og mere til en diasporaregion.

”Vor udfordring er at følge i den 
hellige Bonifatius’ fodspor og fortsat yde 
økonomisk hjælp, så vi kan tilføre vor

Rapport: Stigende intolerance mod kristne 
i Europa
Kunsten og medierne er ^intolerancens nye legeplads”.

dokumentering og ved at offentliggøre 
disse tilfælde håber vi at øge bevidstheden 
om problemets omfang, hvilket er første 
skridt i retningen mod en løsning”, 
tilføjer hun.

I sin seneste rapport har organisatio
nen opgjort 241 tilfælde af “hadefuld in
tolerance mod kristne, intolerance mod 
kristne på lovgivningsområdet og inden 
for politik, og intolerance mod kristne i 
kunst og medier”.

Rapporten anfører, at organisationen i 
de senere år har set ”et meget stort antal 
tilfælde af vandalisme mod kristne steder 
og kirker”, men siger, at disse oplysninger
ikke bliver registreret fordi ”de europæi
ske regeringer generelt ikke segmenterer 
data i relation til kristendom”. Ifølge 
organisationen indikerer deres “begræn
sede data”, at “hadrelaterede episoder 
mod kristne i Europa er stigende”, og de 
har registreret 133 tilfælde af vandalisme 
mod kristne steder i 11 lande.

Af rapporten fremgår også, at into
lerancen mod kristne inden for ”lov- 
givning og politik” kommer til udtryk 
”især gennem til begrænsninger i retten 
til samvittighedsnægtelse, restriktioner i 
ytringsfriheden gennem lovgivningen, li
gestillingspolitikker, der diskriminerer de 
kristnes tro, indskrænkninger i forældres 
ret på området seksualundervisning samt 
retten til forsamlingsfrihed”.

Sidste års rapport pegede på 41 love i 
flere europæiske lande, der lægger bånd 
på kristnes ret til at udøve deres tro.

Endelig peger rapporten på det 
forhold, at kunst og medier, herunder de 
sociale medier, er blevet ”intolerancens 
nye legeplads” mod kristne. Sidste år 
registrerede de femten sådanne tilfælde i 
seks lande.

gamle Kirke vitalitet og give mennesker 
smag for evangeliet. Katolikkerne i
diasporaen har brug for vor solidaritet 
for at kunne opleve et levende 
trosfællesskab”, siger Austen

De katolske kirker i Tyskland har hvert 
år en kollekt til fordel for katolikker i 
diasporaen, i år er det søndag den 16. 
november under sloganet ’Ingen bør 
være alene med sin tro. Dit bidrag får 
troen til at vokse’. I vort bispedømmet er 
kollekten søndag den 15. juni øremærket 
til Bonifatiuswerk.

Årsrapport for 2013 kan downloades 
fra www.bonifatiuswerk.de .

Bonifatiuswerks præsident Heinz Paus og 
generalsekretær monsignore Georg Austen 
(tv.) præsenterede 2013-årsrapporten i 
organisationens hovedsæde i Paderborn, 
Tyskland. Foto: Bonifatiuswerk.

“Respekt er et nøglebegreb i forståelsen 
af menneskerettigheder generelt og 
religions- og trosfriheden specifikt”, siger 
det i rapporten. ”En passende tillempning 
burde være rettesnoren, når det gælder 
troen i det offentlige rum”.

Rapporten om de forfulgte kristne kan 
hentes på organisationens hjemmeside 
www.intoleranceagainstchristians.eu.
NM

Biskopper sadler om
USA Mindre end halvandet år efter 
valget af pave Frans er de katolske 
biskopper i USA begyndt at genoverveje 
deres hidtidige livsstil og de emner, 
der blev drøftet på bispekonferencens 
seneste møde. Det sker i lyset af pavens

IH Caritas
Danmark

HUSK 
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Du kan læse programmet på www.caritas.dk

Kort nyt
Nonne synger sig 
helt til tops
ITALIEN En ung nonne, sr. Christiane 
Scuccia, der i løbet af foråret blev en 
sensation på de sociale medier efter at 
have deltaget i den italienske udgave af 
sangtalentkonkurrencen ’The Voice’, 
har nu vundet konkurrencen.
Sr. Cristina Scuccia, som optrådte 
i ordensdragt, er blevet et populært 
fænomen på internettet og på Youtube 
har mere end 50 millioner set og hørt 
hendes fortolkning af nummeret ‘No 
One’
Den 25-årige nonne siger, at hun med 

sin optræden forsøge at følge pave 
Frans’ opfordring om at bringe Kirken 
tættere på almindelige mennesker.

Ny katolsk 
bibelskole
UNDERVISNING Bispedømmet
Stockholm lancerer hen over somme
ren et nyt e-læringskursus i verdens 
mest læste bog, bibelen. Bibelkurset 
består af fire af hinanden uafhængige 
moduler, som kan følges i det tempo, 
der passer én bedst, og til hvert modul 
er det muligt at chatte med læreren og 
de andre studerende.

Kurset, der går under navnet Verbum 
Dei, vil dette efterår tilbyde to kurser, 
om henholdsvis Mattæusevangeliet og 
de fem Mosebøger. Mere info på www. 
verbumdei.se.

fremhævning af personlig beskedenhed 
og økonomisk retfærdighed.

På deres seneste plenarmøde i New 
Orleans drøftede de standarden af 
deres embedsboliger og bilerne, de 
kører rundt i. De drøftede også om at 
ændre deres indstillinger til præster og 
lægfolk op til præsidentvalget i 2016, så 
fattigdomsspørgsmålet får topprioritet.

Mange biskopper er blevet kritiseret for 
deres alt for luksuriøse embedsboliger, og
flere er begyndt at rette blikket mod deres 
egne udgifter i lyset af pavens beslutning 
om at blive boende i Vatikanets gæstehus, 
og fordi deres sognebørn er begyndt 
at interessere sig for hvordan Kirken 
forvalter sine midler. NM
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FOLKEMØDET Allinge på Bornholm 
var i dagene 12.15. juni forvandlet til 
en større provinsby, da op imod 87.000 
personer – politikere, lobbister, foreninger 
og interesseorganisationer – mødtes for 
at udveksle synspunkter og tale sammen 
under uformelle rammer i telte, boder, på 
skibe og under åben himmel i de smukke 
omgivelser ved Allinge havn. Det var 
fjerde gang Folkemødet blev afholdt og 
første gang at Den katolske Kirke deltog. 

Den katolske Kirke var én af de ca. 600 
organisationer og virksomheder, der var 
tilmeldt et Folkemødet og medvirkede i 
det omfattende program på over 2.000 ar
rangementer, der spændte fra paneldebat
ter og ophedede diskussioner til energisk 
gospelsang og et fangekor (!). 

Den katolske Kirke var sammen med 14 
andre kirker og kirkelige organisationer 
medarrangører af teltet Mellem 
Himmel og Jord med debatter, der satte 
fokus på religion i det offentlige rum, 
religionsfrihed, forfølgelse af kristne, 
menneskehandel og socialt udsatte. 
Kirken var også repræsenteret med 
mobilkirken, hvor diakon Kaare Nielsen, 
Eva Vinter og Teresa Starzynski stod for 
evangelisering ’på gadeplan’.

”I den anledning talte vi med troende 
og ikke troende, både fra Den katolske 

Kirke og andre trossamfund, samt perso
ner fra de politiske partier, fagforeninger 
og mange andre, der var nysgerrige på en 
anderledes kirke”, siger Eva Vinther: ”Da 
de fandt ud af eller kunne se, at vi repræ
senterede Den katolske Kirke, var folk 
meget positive og specielt pave Frans fik 
mange rosende ord med på vejen”.

”Vi, der deltog, var indkvarterede 
i Åkirkeby, hvor vi fik en fantastisk 
modtagelse. Menigheden havde sørget 
godt for os på alle måder, og vi følte os 
meget velkomne. Vi håber næste år atter 
at kunne deltage på Folkemødet, så vi 
igen kan få mulighed for at evangelisere 
for folket”.

Om søndagen blev der holdt økumenisk 
gudstjeneste i en stopfuld Allinge kirke 
med deltagelse af pastor Niels Engelbrecht 
og præster fra bl.a. Folkekirken, 
Pinsekirken og Metodistkirken. 

Hvorfor lige Folkemødet?
Nogle vil måske spørge hvad Den katol
ske Kirke, ja andre kristne trossamfund 

har at gøre på et folkeligt stormøde. Kir
ken er en vigtig del af  samfundet og en 
vigtig stemme i verden, og derfor er det 
helt naturligt, at såvel kirker som kirke
lige organisationer er repræsenteret på 
Folkemødet. For nogle år siden efterlyste 
Venstrepolitikeren Bertel Haarder, en af 
initiativtagerne til Folkemødet, kirkens 
tilstedeværelse ud fra devisen; Hvor men
nesket er bør kirken også være. Den op
fordring har kirkerne og kirkelige orga
nisationer siden efterkommet og nu også 
Den katolske Kirke. 

Det er naturligt, at kirkerne – herunder 
Den katolske Kirke – er med, når forskel
lige interesser mødes med borgere for at 
diskutere samfundet. Det viser, hvad kir
ken er, og at den er med til at tage ansvar 
og eksplicit vise omverden, hvad kirken 
og kirkelige organisationer kan bidrage 
med i samfundet og at italesætte en kri
sten holdning på den politiske debat.

Idéen bag det fælleskirkelige initiativ 
Mellem Himmel og Jord var at vise, 
at lige så fælles vi er om at være kirke 

og fælles i vores tilstedeværelse ved 
Folkemødet, ligeså mangfoldige er vi 
også. Denne dobbelthed af fællesskab og 
mangfoldighed kom også til udtryk i teltet 
ved spændvidden i de mange debatter og 
aktiviteter, som Mellem Himmel og Jord 
lagde teltdug til. 

”Trods vore forskelligheder var vi 
sammen med til at vise omverden, hvad 
Kirken også er. Kirken er fællesskab i bøn 
– men også en profetisk stemme i verden, 
der kæmper for frihed, retfærdighed og 
kirken er ansvarlig handling i forhold 
til den svage. Kirken er århundreder 
gamle forskellige traditioner – men også 
initiativer på tværs i fælles handling til 
aktuelle udfordringer. Kirken er evighed 
– men også foranderlighed”, forklarer 
John MesterChristensen fra Pinsekirken 
i Rønne, som er tovholderen bag 
kirketeltet og en medvirkende årsag til, 
at kirker og kirkelige organisationer nu 
for tredje år i træk formåede at sætte et 
kristent aftryk på det politiske stormøde 
i Allinge. 

De mange spændende debatter og 
arrangementer i kirketeltet kan (gen)ses 
på https://ucb.solidtango.com.

Møder

Et lille katolsk fingeraftryk
Med ’Peterskirken’ og det fælleskirkelige telt til Folkemødet.

Tekst & foto: Niels Messerschmidt

ARRANGEMENT Katolikker fra hele 
Tyskland mødtes i Regensburg 28. maj
1. juni til Katholikentag, det nationale 
kirkelige arrangement som i år blev 
afholdt for 99. gang siden 1848. Temaet 
for dette års møde var ’at bygge broer 
med Kristus’.

Mennesker har gennem årtusinder byg
get broer for at krydse afgrunde, floder og 
andre forhindringer. Broer afkorter vejen 
og gør den mere sikker. Når mennesker 
møder grænser, så tingene ikke kan gå vi
dere, kan broer hjælpe én videre.

Broer åbner for nye territorier. De mu
liggør mødet mellem mennesker og frem
mer udvekslingen af viden og varer. De, 
der krydser broer, vinder i erfaring og ud
vider deres horisont.

Regensburg har, som en af Tysklands 
ældste byer, en righoldig religiøs og kul
turel arv. Byens varetegn, den 336 meter 
lange stenbro Steinerne Brücke, tjente 
som illustration for brobygningstemaet 
og i sit budskab til de tyske katolikker 
sagde pave Frans, at Kristus er broen 
mellem folk og broen mellem Gud og 
mennesket. Nøglen til at bygge broer med 
Kristus, sagde han, er bøn som en ”ægte 
dialog”. 

Mere end tusind arrangementer i 
form af workshops, foredrag og stande 

fordelt over hele Regensburg gjorde 
Katholikentag til et brobygningssted 
– på vegne af troen, fællesskabet og 
samfundet. For at være kristen betyder at 
dedikere sig til troen på Gud, Kirken og 
samfundet. 

Mange former for brobygning
Formålet med Katholikentag er at være en 
platform for en politisk, social og kirkelig 
dialog omkring spørgsmål i relation til 
samfundslivet. Men den ønsker også at 
være platform for den interne dialog i 
Kirken og den rolle, troen spiller i dag. 
Samtidig er Katholikentag en invitation 
til dialog mellem tro og fornuft, en dialog 
med andre kulturer og religioner, især 
jødedommen og islam. 

På dette års Katholikentag søgte 
man med en bred vifte af kirkelige 
arrangementer af såvel katolsk som 
økumenisk art, gennem meditation, bøn 
og bibelsk inspiration, at styrke dialogen 
og indsatsen på det socialpolitiske 
område for herigennem at bygge bro 
mellem Gud og mennesket. Blandt andet 
har finanskrisen lært os vigtigheden af 
ikke udelukkende at træffe politiske, 
økonomiske og sociale valg ud fra 
kortsigtede mål. Hvad har finanskrisen 
lært os om social retfærdighed og 
fordelingen af velfærden i Tyskland 
i dag? Om retfærdighed på tværs af 
generationerne med udgangspunkt i de 
demografiske forandringer? Hvordan 
bliver uddannelsessystemet bedre i stand 
til at afspejle lige muligheder? Hvordan 
understøtter vi familierne i et stadig 
mere præstationsdrevent samfund, så 
beslutningen om at stifte familie ikke kun 
sker ud fra et økonomisk perspektiv? Og 
hvordan tænker vi langsigtet, så vi som 
kristne kan forvalte skaberværket på en 
bæredygtig og langsigtet måde?

Disse og beslægtede spørgsmål blev rejst 
og til dels også besvaret på Katholikentag 
og håbet er, at beslutningstagere vil 
indarbejde dem og optage dem i deres 
politiske agenda.

Besøg fra Danmark
Katholikentag nød ikke kun de tyske 
katolikkers bevågenhed. Forbundskansler 
Angela Merkel og forbundspræsident 
Joachim Gauck, tidligere præst og 
menneskeretsaktivist i DDR, fandt 
også tid til at besøge arrangementet i 
Regensburg ligesom en række biskopper, 
herunder vor egen biskop Czeslaw 
Kozon, der havde lejlighed til at mødes 
med monsignore Georg Austen, 
generalsekretær for de tyske katolikkers 
Bonifatiuswerk.

Til markering af Bonifatiuswerks 165
års fødselsdag havde organisationen i 
øvrigt inviteret diakon Kaare Nielsen 
og mobilkirken til Regensburg for at 
illustrere, hvordan man kan forkynde 
evangeliet på en usædvanlig og innovativ 
måde. Bonifatiuswerk har ydet økonomisk 
støtte til mobilkirken og har begejstret vist 
konceptet frem ved flere lejligheder. Mate 
Rada og Davide De Nigris, begge fra 
præstekollegiet i Vedbæk, påtog sig den 
store opgave at køre mobilkirken de godt 
1.500 kilometer til Regensburg, så endnu 
flere tyske katolikker lejlighed kunne 
stifte kendskab med mobilkirken og den 
spændende form for evangelisering. 

Næppe var mobilkirken vendt hjem 
fra Tyskland før den igen var på farten, 
denne gang på Folkemødet på Bornholm. 

Biskop Czeslaw og monsignore Georg Austen, generalsekretær for de tyske katolikkers 
Bonifatiuswerk. Diakon Kaare Nielsen og mobilkirken, der var taget den lange vej fra 
Danmark. Foto: Patrick Kleibold, Bonifatiuswerk.

Katholikentag 2014: At bygge broer med 
Kristus
Bøn er nøglen til at bygge broer, siger paven til de tyske katolikker.

Tekst: Niels Messerschmidt
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Pastoralrådsmøde

PASTORALRÅDET Bevæger vi os 
som katolsk kirke i Danmark i den 
rigtige retning? Hvilke overordnede 
tendenser ser vi? Hvad betyder det, at 
fremtidens præster primært kommer 
fra Neokatekumenatet, at Den katolske 
Kirke i Danmark er ved at blive en 
indvandrerkirke og at flere og flere opgaver 
lægges over på frivillig arbejdskraft? Det 
var nogle af de fremtidige udfordringer, 
det afgående forretningsudvalg pegede 
på ved pastoralrådsmødet den 14.
15. juni på Magleås. Det afgående 
forretningsudvalg fremhævede, at der 
flere steder er problemer med at skaffe 
kvalificerede kateketer til undervisning af 
børn og unge og foreslog til overvejelse, at 
bispedømmet i fremtiden tager initiativ til 
en kateketskole eller et fortløbende kursus 
for kateketer fra hele landet. Endvidere 
blev der foreslået en tænketank af 
kvalificerede mennesker til at komme med 
forslag til forbedring af kommunikation 
mellem præster og lægfolk. 

Det afgående forretningsudvalg fast
slog, at der har været mange visioner i åre
nes løb; men desværre er de fleste visioner 
og ideer endt som skuffeprojekter. Der 
blev efterlyst mere handling i forbindelse 
med beslutninger taget i pastoralrådet, 
og det blev set som nødvendigt for rådets 
virke at finde en måde, så biskoppen og 
bispekontoret igen bliver den udførende 
myndighed af pastoralrådets vedtagelser. 
Vi skal have en stærkere fokusering på 
vores hovedopgave – at evangelisere, og 
samtidig skal vores økonomi styrkes. 

I det forretningsudvalg, som det nye 
pastoralråd valgte, blev Maria Truelsen 
formand og Patrick Glynn næstformand. 
Øvrige medlemmer blev Hanne RojLar
sen, Eva Maria Linnemann Hansen og 
Leo Roed. Som repræsentant for præster
ne blev pastor Samuele Lando valgt. Sr. 
Hildegard Doods blev valgt som repræ
sentant for søstrene. Ulla Pinborg, Per
nille Wedel, sr. Anna Marie Kjellegaard 
og Margarethe Stelsberg blev valgt som 
suppleanter.

Rapport fra bispedømmets 
valgstyrelse
Erik Smitshuysen aflagde rapport om 
menighedsrådsvalgene. I Danmark har 
valgprocenten været mellem 5 og 20 %, 
mens den på Færøerne var helt oppe på 
36 %. Udpegningen af de nye pastoral
rådsmedlemmer var forløbet smertefrit, 
men er ikke helt faldet på plads endnu, 
idet et par sogne i skrivende stund mang
ler at udpege kandidater. Et relativt stort 
antal kandidater var blevet afvist på 
grund af manglende kirkeskattebetaling. 
Smitshuysen  anbefalede en konkretise
ring af, hvordan valgbarhedsreglerne skal 
fortolkes. Han anbefalede også en sprog
lig revidering af vedtægterne, så de bliver 
lettere at forstå.

Neokatekumenatet
I debatten efter biskop Czeslaws rapport 
om bispedømmet, blev Neokatekume
natets virksomhed i Danmark igen dis
kuteret. Ni unge præstestuderende fra 

Redemptoris Mater, Neokatekumena
tets seminarium  i Vedbæk, er på vej til 
at blive præster i Kirken herhjemme. Når 
Neokatekumenatet bliver så stor en grup
pe blandt præsterne, fører det så ikke til 
en skævvridning af sognespiritualiteten? 
Dette spørgsmål blev ikke tilfredsstillende 
besvaret på sidste PR – møde, mente flere 
af de tilstedeværende. En spørger mente, 
at præsteuddannelsen på RM er for tynd
benet i forhold til den, der for eksempel 
gives på de tyske universiteter. Han fandt 
det vigtigt med en ordentlig kvalitet af  
præsteuddannelsen, da vi ellers risikerer 
at tabe de unge og ville gerne vide, om bi
spedømmet har indsigt i tyngden af den 
uddannelse, der gives i Vedbæk.

Hertil svarede biskop Czeslaw, at se
minaristernes studieforløb er aftalt med 
Gregoriana i Rom, som fører tilsyn med 
studierne i Vedbæk.  Der kommer løben
de professorer udefra til RM for at give 
koncentrerede forelæsninger, og efter en 
tid kommer de så tilbage for at afholde 
eksamen, sagde biskop Czeslaw. Han un
derstregede nødvendigheden af teologisk 
velfunderede præster og konstaterede, at 
mange præster ikke havde den store inte
resse i teologisk dybde. Han bemærkede, 
at de studerende på RMkollegiet er be
stemt til at blive sognepræster, men at de 
også har et stort ønske om at komme ud 
og virke i andre lande. P.t. er pastor  Calo
gero la Loggia således udlånt til Sverige. 

Fra flere sider blev det hævdet, at præ
sterne fra RM danner parallelmenighe
der. ”Jeg har stor respekt for præsterne 
fra Neokatekumenatet og oplever dem 
som meget engagerede,  men der vil kunne 
ske en spiritualitetsforvridning i de kom
mende år, hvis der ikke tages aktivt hånd 
om det. PR bør drøfte dette løbende.

Den spiritualitet, som har præget bi
spedømmet, har været præget af mange 
forskellige ordener. Bredden og mang
foldigheden i spiritualiteten skal beva
res også med et stort antal præster fra 
Neokatekumenatet”, sagde pastor Benny 
Blumensaat.

”Der er også plads til Neokatekume
natet  i bispedømmet; men det må ikke 
blive en parallelkirke. Her kræves der sta
dig dialog og ledsagelse fremover, og hvis 
man er sognepræst er det ens primære vir
kefelt”, sagde biskop Czeslaw.

Så mange fremmedsprogede messer 
som muligt
En længere debat satte fokus på 
fordelingen mellem dansksprogede messer 
og messer på andre sprog.  Det blev set 
som en stor styrke, at vi er den universelle 
kirke i modsætning til folkekirken. Men 
hvad er der blevet af bestræbelserne for at 
skabe en dansk, national katolicisme, blev 
der spurgt. Vi må konstatere, at masser af 
gammeldanske katolikker er sivet ud af 
Kirken over en længere årrække.  Flere 
så det som en nødvendighed at profilere 
vores kirke mere som en del af  dansk 
kultur og mente, at gammeldanskere 
ikke altid følte sig hjemme i Kirken i 
samme grad som tidligere. Vi skal være 
universalistiske indadtil; men udadtil 

skal vi markere os som dansk katolsk 
kirke. Det er svært at finde en kulturel 
fællesnævner, blev det sagt.

Hertil blev der kommenteret, at mange 
gammeldanskere forsvandt ud af Kir
ken, før den blev så farverig, som den er i 
dag. Det blev også fremhævet, at vi får en 
enorm styrke af at være en multikulturel 
kirke, der rækker ud i hele verden. Men 
lægfolkene skal hjælpe præsterne med at 
udnytte denne resurse mest muligt. 

 Vi tabte et værktøj, da vi mistede vores 
fællessprog latin, blev det sagt. Det blev 
dog også fremhævet, at messer på forskel
lige sprog er en nødvendighed, da mange 
har brug for en lang indslusningsproces. 
Derfor skal vi være imødekommende.

Pastor Samuele Lando sagde, at pro
blemet ikke kun ligger ikke kun i de for
skellige sprog. Det handler også om, at vi 
skal udvikle sproget i Kirken. Tit forstår 
folk måske ikke helt det danske sprog, vi 
bruger der.

Pastor Benny Blumensaat så det som en 
del af  integrationsprocessen at fejre mes
sen på modersmålet.  Han mente, dansk 
skulle være hovedsproget, men at det ene 
ikke udelukker det andet.

Det ene skal gøres uden at udelukke det 
andet, mente biskop Czeslaw, der fast
slog, at det overordnet set skal være så let 
som muligt at få kontakt til Gud. Biskop 
Czeslaw mente, at de dansksprogede ka
tolikker måtte mere på banen. ”Tag fat i 
de danskfødte katolikker der står i kar
toteket – gå ud og snak med dem – sig 
til dem – der er brug for jer. Fremmed

sprogede messer er med til at fastholde 
udlændinge i Kirken. Udgangspunktet 
må være, at der skal være så mange frem
medsprogede messer som muligt. Uden
landske grupper siver lige så stille ud af 
Kirken, fordi vi ikke har været gode nok 
til at imødekomme deres behov. Lad os 
tage os tid til det her og give plads til beg
ge dele”, sagde biskop Czeslaw.  

Brug hurtig og kærlig kommunikation
Der var mange bolde i luften, da de nye 
medlemmer af pastoralrådet brainstor
mede i fem grupper  om mulige indsats
områder i fremtiden. Vi skal arbejde for 
nye kampagneformer til indbetaling af 
kirkeskat, samtidig med at der fortsat ar
bejdes for kirkeskat som kildeskat. Der 
skal graves et spadestik dybere og arbej
des mere med, hvorfor folk ikke vil betale 
kirkeskat, når de gerne vil betale til egen 
menighed? Der skal ske en bevidstgørelse 
om, at der er en fælleskasse, som alle skal 
betale til; men samtidig skal det udmeldes 
klarere, hvad bispekontoret selv gør for at 
sætte tæring efter næring. 

Der ønskedes en mere effektiv, hurtig og 
kærlig kommunikation fra bispekontoret 
til menighederne i forbindelse med 
eventuelle kommende sognelukninger. Vi 
skal meget mere tydeligt markere, at vi 
er en del af  det danske samfund, vi skal 
besinde os på økumenien og være med til 
at markere reformationsjubilæet. Og vi 
skal engagere os mere i ansvaret for Guds 
skabning, miljøet.

Maria Truelsen (formand), Patrick Glynn (næstformand), Hanne Roj-Larsen, Eva 
Maria Linnemann, Leo Roed, som repræsentant for præsterne er valgt pastor Samuele 
Lando, mens sr. Hildegard Doods er repræsentant for ordenssøstrene.

Det nyvalgte pastoralråd.

Pastoralrådsmøde nummer 90 
tog hul på fremtiden
Katekesen, præstesituationen og kirkeskatten i fokus på Magleås.

Tekst: Lisbeth Rütz, Foto: Anton Dorph-Petersen
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25 året for Johannes 
Paul IIs besøg
Første gang nogensinde en pave 
satte sin fod på dansk jord.

PAVEBESØG Sidste måned var det 25 
år siden pave Johannes Paul II besøgte 
de nordiske lande. Han ankom med 
Værløse militærlufthavn den 6. juni 1989 
og understregede i sin velkomsttale, at 
han kom til Danmark for at bede for sine 
trosfæller, fejre sakramenterne med dem 
og styrke dem i de kirkelige bånd, som 
knytter dem til Kirkens fællesskab i hele 
verden. 

Paven startede sit to dage lange besøg 
med et privat besøg hos regentparret på 
Fredensborg Slot.

De to store friluftsmesser på 
Åsebakken (billedet) og Øm med ca. 
13.000 deltagende hvert sted hørte til 

højdepunkterne under besøget. Knap 
1.000 lægfolk havde en funktion under 
messerne enten som ordensmarskaller, 
sangkor, oplæsere, kollektindsamlere, 
ministranter eller kommunionsuddelere. 
Ved alteret på Åsebakken var foruden 

biskop Hans Martensen også tidligere 
biskop Theodor Suhr, dengang 93 år. 
Halvdelen af bispedømmets præster 
assisterede ved messen på Åsebakken, 
mens en fjerdedel var med i Øm.

Den 7. juni mødtes paven med lægfolk, 
søstre og præster i en stopfuld domkirke 
i Bredgade (billedet), hvor mange måtte 
vente udenfor. 

Besøget bød også på en række øku
meniske arrangementer, bl.a. liturgisk 
aftenssang i Ros
kilde domkirke un
der overværelse af 
1.500 mennesker og 
prinsesse Benedikte. 
Herefter talte Jo
hannes Paul II i bi
skop Wibergs palæ, 
og han mødte dagen 
efter 250 repræsen
tanter for forskellige 
kristne trossamfund 
i Moltkes Palæ i Kø
benhavn. Torsdag 
den 8. juni fortsatte 
Johannes Paul II sin 
rejse til Sverige. 

Selv om Johannes Paul IIs besøg i 
Danmark kun varede to dage, kom 
besøget til at sætte spor i bispedømmets 
liv mange år fremover.
NM

ØKONOMI Vi lever over evne og æder 
af formuen. Derfor er vi frygtelig sårbare. 
Fra 2010 til 2013 er bispedømmets formue 
skrumpet med 17 millioner kroner for at 
dække underskuddet. Selv med fasthol
delse af det nuværende aktivitetsniveau 
vil udgifterne stige, først og fremmest på 
grund af bygningsudgifter og stigningen 
i udgifterne til præstelønninger. Og vi vil 
fortsat være afhængige af tilskud fra ind 
og udland. Det var det dystre budskab fra 
bispedømmets økonom Stig Sørensen, 
da han søndag den 14. juni gennemgik 
bispe dømmets økonomiske situation for 
pastoralrådet.

I november 2009 tilsluttede pastoralrå
det sig det daværende forretningsudvalgs 
anbefaling af budgettet for 2010. Det 
skete på trods af et budgetteret under
skud på 8 millioner. Anbefalingen skete 
under den betingelse, at bispedømmet ar
bejdede på at få aktivitetsniveauet til at 
passe sammen med de faktiske indtægter. 
I efteråret 2011 foretog økonomisk råd 
en totalgennemgang af bispedømmets 
økonomi. På grundlag af gennemgangen 
blev der udarbejdet et forslag til en øko
nomisk politik med forslag til konkrete 
initiativer til en forøgelse af indtægterne 
og en reduktion af udgifterne. 

I 2012 kom forslaget til høring i præste

rådet og i juni samme år i pastoralrådet. 
Forslagene i denne økonomiske politik er 
grundlaget for budgettet 201315.

Udgiftsbudgettet følger den økonomi
ske politik; men hvis det budgetterede un
derskud skal blive mindre og i 2015 blive 
vendt til et overskud skal kirkeskatteind
tægterne øges med ca. 70 % i perioden 
201315. Desværre er vi langt fra kommet 
i mål. I perioden er der dog sket en positiv 
udvikling, idet provenuet fra kirkeskatten 
er øget med 6 %. Antallet af  1års aftaler 
er i forhold til 2011 steget med 390, mens 
antallet af  10års aftaler er faldet med 89. 
Samlet er der i 2013 kommet kr. 985.310 
mere i kassen end i 2011.

Da målsætningen om en stigning i 
kirkeskatteindtægterne på 70 % ikke 
er indfriet, skal der allerede nu findes 
besparelser på 34 millioner årligt på 
driften. Det skal primært ske ved, at 
aktivitetsniveauet reduceres og der 
sælges bygninger fra. I fremtiden vil 
der være stigende udgifter til præsterne, 
da der bliver færre ordenspræster. 
En større andel af  donationerne fra 
udlandet vil derfor blive øremærket til 
præstelønninger. Det betyder, at der 
bliver færre penge til vedligeholdelse af 
bispedømmets bygninger. P. t. undersøges 
det også, om der kan findes et billigere 

alternativ til biskoppens nuværende bolig 
på Ehlersvej. 

I november vil der til næste pastoral
rådsmøde foreligge et samlet oplæg til, 
hvilke bygninger der overvejes indstillet 
til salg. Dette tiltag skal ses i forbindelse 
med oplægget til en ny sognestruktur.

Bispedømmet administrerer i dag 
for samme beløb som i 2004. Vi betaler 
2/3 af den husleje, vi betalte før Caritas 
flyttede ind på Gammel Kongevej i 2010. 
Der er sparet to millioner i tilskud til 
institutionerne siden 2010.

Fra 2009 er administrationen på Gam
mel Kongevej gradvist reduceret med to 

ansatte. I den kirkelige domstol er der 
dog blevet ansat en notar på halv tid på 
grund af væksten i antallet af  ægteskabs
sager.

En stor post på budgettet er de mange 
bygninger, bispedømmet ejer. I forhold 
til de andre nordiske lande er vi utrolig 
privilegerede i Danmark, hvor vi er ca. 
1.000 katolikker per kirke. 

Men vi har for mange bygninger, som 
vi ikke har råd til at vedligeholde. Nogle 
menigheder vil derfor nok i fremtiden 
skulle leve uden egen kirkebygning.

Læs mere om Kirkens økonomi på 
http://www.katolsk.dk/kirkens_oekonomi/.

Pastoralrådsmøde

Bispedømmets økonom Stig Sørensen gennemgår Ansgarstiftelsens regnskab.

Kan vi skrumpe os sunde?
Årets budgetgyser.

Tekst: Lisbeth Rütz. Foto: Anton Dorph-Petersen

PASTORALRÅDET På pastoralrå
dets møde lørdag den 14. juni orientere
de biskop Czeslaw om ændringer i bispe
dømmet. Niels Engelbrecht efterfølger 
den 1. september Lars Messerschmidt 
som generalvikar. Niels Engelbrecht for
bliver konstitueret sognepræst for Jesu 
Hjerte Kirkes menighed og for Born
holm. Lars Messerschmidt fortsætter 
som konstitueret sognepræst for Køge, 
Ringsted og Vordingborg samt som for
mand for den kirkelige domstol. Pastor 
Daniel Nørgaard konstitueres som sog
nepræst i Sankt Ansgars Kirke og i Sa
kramentskirken. Fra 1. august er pastor 
Stefano Tarquini, som blev præsteviet 
den 28. juni, andenpræst ved Jesu Hjerte 

Kirke. Mariano Cardiello, der ligeledes 
blev præsteviet den 28. juni, efterfølger 
pastor Marek Pomykala som anden
præst for menighederne på Lolland
Falster. Begge de to præster kommer fra 
Neokatekumenatets præsteseminarium 
Redemptoris Mater i Vedbæk. Pastor 
Marek flytter tilbage til bispedømmet 
Lublin.

Leo Kertz OMI er afløst som 
sognepræst af p. Allen Courteau OMI og 
er flyttet til Sinding ved Silkeborg, hvor 
han fortsat vikarierer. P. Dominique 
Tran Duc Than i Randers har ønsket 
at fratræde som sognepræst. Det er 
p.t. uvist, hvor han kommer til at gøre 
tjeneste. I skrivende stund er der ingen 

oplysninger om, hvem der efterfølger 
ham som sognepræst i Randers. P. 
Gregers MærskKristensen Nykøbing 
Falster er per 1. august udnævnt til 
bispedømmets kaldskoordinator og 
ansvarlig for de præstestuderende.

Pater Gerhard Sanders S.J., pater Joe 
Toms C.Ss.R.  og pastor Finn Arvé er 
p.t. sygemeldt. Jan Hansen og Kasper 
Baadsgaard, der begge studerer teologi 
i Rom, kommer fra august i praktik i 
bispedømmet.

Mate, Gilberto og Davide fra 
Redemptoris Mater diakonvies til 
efteråret. I Birkerød har Søstrene af 
Det dyrebare Blod endnu ikke solgt 
Nordvanggaard. Søstrene på Maria 
Hjerte Kloster i Sostrup flyttede i januar 
til Peru og Düsseldorf. Bygningerne er per 

1. juni overtaget af et danskamerikansk 
søskendepar. Det har ikke været muligt 
at finde et andet kommunitet, der kunne 
flytte ind.

Niels Steensens Gymnasium er igen 
med i FAKS – Foreningen af katolske 
skoler. Diakon Kaare Nielsen er tovholder 
for Nordisk Familiekongres i Danmark 
næste år. Han er også bispedømmets 
repræsentant i forberedelsesgruppen af 
Danske Kirkedage i Kbh. i 2016.

Foranlediget af Niels Engelbrechts 
udtalelser i Kristeligt Dagblad om en 
ny pastoralinddeling blev der spurgt, 
hvad dette kommer til at betyde for det 
katolske landkort i Danmark. Biskop 
Czeslaw udtalte, at hvis alle planlagte 
tiltag bliver til noget, vil det komme til at 
betyde væsentlige ændringer.  LR

Fra biskoppens orientering om bispedømmet
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BØGER Hvis man skal have en krimi 
med i en katolsk feriekuffert, kan det an
befales at lade valget falde på en af P.D. 
James’ kriminalromaner. P.D. James er 
blevet kaldt en af vor tids vigtige kristne 
forfattere,  fordi kristne temaer spiller en 
central rolle i alle hendes bøger (samtlige 
er oversat til dansk), men på en meget 
underforstået måde. Overalt i hendes for
fatterskab er der små tegn og  spor, der 
peger frem mod det hellige, der pludselig 
kommer til syne midt i en sekulariseret 
verden.

Phyllis Dorothy James blev født i 1920 
og har gennem sit lange liv modtaget et 
utal af  priser og æresbevisninger. I 1991 
blev hun blev adlet for sit forfatterskab 
og bærer af den grund  titlen Baroness 
James of Holland Park. Fra hendes tid
lige barndom gjorde den anglikanske kir
kes traditionelle liturgi ud fra The Book 
of Common Prayer (1549) og med brug 
af The King James Version (1611) af Bi
belen et dybt indtryk på hende, og denne 
stærke tilknytning til liturgien dukker 
jævnligt op i hendes bøger. Hun  har al
drig lagt skjult på sin højkirkelige angli
kanske tro, og har som debattør markeret 
sig som modstander af den relativisme, 
som hun ser som et resultat af samfun
dets afkristning. 

James mener ikke, at der kan være en 
kristendom uden mystik, uden et ander
ledes sprog, vanskeligt tilgængelige dog
mer og en livsstil, der virker som et tegn 
til modsigelse i den sekulære verden. 

Hverdagslivets ondskab og had
Hendes forfatterskab derimod er ikke 
forkyndende, men former sig som en rea
listisk beskrivelse af Storbritannien fra 
1960 til i dag.

Hun skriver i den klassiske engelske 
krimitradition, hvor mordene begås 
i lukkede miljøer: f.eks foregår ”Døde 
nattergale” (1988) på en sygeplejeskole, 
”Mordsalen”(2004) på et museum og 
”En form for retfærdighed”(1998) på et 
advokatkontor. Hendes krimier er ikke 
voldelige, men fokus er på plottet, miljøet 
og personskildringen. Således afdækker 
P.D. James’ krimier ikke blot hvem der 
har begået mordene, men lige så meget 
hvorfor morderen har truffet dette valg. 
Vejen tilbage til morderens motiv er det, 
der bærer spændingen, og som giver gy
sene. 

Det er typisk for en P.D. James krimi, at 
den har mange karakterer, og at disse alle 
har et navn og en skæbne, og hver eneste 
er mærket af en form for lidelse. På denne 
måde udtrykker James et kristent menne
skesyn i den forstand, at Kristus inkarne
rerede sig i alle mennesker, og ingen kan 
derfor nøjes med en bisætning. James an
erkender, med beklagelse, at det er flere 
kunstneriske muligheder i at skrive om 
ondskab end om godhed, men i hendes 
persongalleri findes også den slags men
nesker, som bruger deres liv på, i stilhed 
og med tålmodighed, at passe en syg ven, 
udholde et dårligt ægteskab eller varetage 
et kedsommeligt arbejde. Også morderne 
er beskrevet som så komplekse skæbner, 
at man ikke kan lade være med at føle en 
eller anden form for forståelse for dem. 
Hos P.D. James er intet mord begået i af
fekt, men derimod som kulminationen på 
en frustration over ikke at kunne sætte sig 
igennem overfor omgivelserne. James har  
virkelig fornemmelse for hverdagslivets 
ondskab og had, når hun beskriver intri
gerne, klikerne og jalousien i de lukkede 

miljøer, hvor mordene bliver begået, lige
som hun er meget bevidst om selvmod
sigelserne i det enkelte menneskes karak
ter. Hos P.D. James har en morder altid 
et moralsk valg, men valgets udfald beror 
ikke så meget på ond vilje, som på lykke
lige eller ulykkelige omstændigheder.

Længslen efter troens verden
Detektiven Adam Dagliesh, som er ho
vedpersonen i tolv af James’ bøger er den 
karakter, der bliver beskrevet mest dybt
gående. Dagliesh er søn af en anglikansk 
præst, men mister sin tro efter hans kone 
og søn dør under en vanskelig fødsel. 
Hans kone var katolik, og selvom han 
altså ikke længere selv har en personlig 
tro, er det et ufravigeligt ritual for Dag
liesh at opsøge en katolsk kirke hvert år 
på hans kones dødsdag for at tænde et 
lys for hende. Dagliesh er ude af stand til 
at rumme og acceptere en verdensorden, 
som giver døden så afgørende en plads, 
og han vælger derfor udelukkende at 
sætte sin lid til sit intellekt, men han ven
der konstant tilbage til kirkelige miljøer, 
som han udviser stor respekt for, og hvor 
han færdes hjemmevant. Man mærker, at 
Dagliesh længes  efter den troens verden, 
han har forladt, og på præsteseminariet i 
”En gejstlig død”(2002), indser han om
sider, at hans agnostiske distance er ved 
at kvæle ”det indre liv, som præsterne her 
kalder sjælen”. Under opklaringen af en 
sag udfordrer Dagliesh konstant sine egne 
fordomme, og er bevidst om, at der til en
hver tid er grænser for hans egen indsigt 
og medfølelse. Dagliesh har mange lig

hedstræk med ”præstedetektiven”, som 
den kendes fra franciskanermunken Wil
liam Baskerville i Umberto Ecos ”Rosens 
navn”, Fader Brown i Chestertons roma
ner og benediktinermunken Cadwael i El
lis Peters’ middelalderromaner. James har 
sagt, at hun opfatter et menneskes spiri
tualitet som så væsentlig en del af  person
ligheden, at hun simpelthen ikke kan lade 
være med at beskrive den. Derfor hører 
man f.eks. også, at den unge Kate Miskin, 
en af Daglieshes nærmeste medarbejdere, 
på typisk senmoderne vis tillægger arbej
det en altomfattende åndelig værdi; men 
efterhånden undrer hun sig mere og mere, 
hvorfor arbejdet skal være det endelige 
mål for hendes liv. Hendes jævnaldrende 
kollega Piers har en universitetsgrad i 
 teologi, men det skyldes kun, at det var 
det studium  på Oxford, der havde de la
veste adgangskrav.

Kirkens forsvinden som institution
Handlingen i James’ romaner foregår ofte 
i kirker eller klostre. I ”Det sorte tårn” 
(1986), som foregår på et religiøst pleje
hjem, bliver Dagliesh mistænksom, fordi 
han med sin baggrund kan gennemskue, 
at det der i det ydre, med munkekutter 
og megen røgelse, har en vis lighed med 
et klostersamfund, i virkeligheden er en 
pseudokristen konstruktion med im
pulser fra new age. Det såkaldte kloster 
viser sig da også at være  hjemsted for 
narkohandel. Det billede James tegner 
af en fremskreden sekularisering kom
mer bl.a. til udtryk i de mange kirkelige 
bygninger, der nu tjener andre formål 

som f.eks. museer eller almindelige hjem. 
”List og længsler”(1990) foregår i områ
det omkring et atomkraftværk og er en af 
James’ mange  iscenesættelser af modsæt
ningsforholdet mellem videnskab og tro. 
Her bor en af morderne, en kendt koge
bogsforfatter, i en tidligere præstegård 
som under reformationen har huset en 
protestantisk martyr.

Handlingen i ”Mord på laboratoriet” 
(1979) er henlagt til et forskningslabora
torium, som er indrettet på en tidligere 
herregård. Herregårdens smukke kapel 
har man ikke kunnet finde på noget at 
bruge til, og det er symbolladet, at det er 
i denne forkastede helligdom, at et mord 
bliver begået. Hvis man fordrejer og mis
bruger det oprindelige formål med et 
helligt sted, får det konsekvenser. På det 
præsteseminarium hvor ”Gejstlig død” 
foregår, rummer kirken meget værdifuld 
kunst, og derfor er den kun åben under 
gudstjenester. På andre tidspunkter må 
stedets beboere benytte et almindeligt 
værelse til bøn – altså vinder æstetikken 
og kapitalen over spiritualiteten. James’ 
forfatterskab beskriver således, hvordan 
kirken langsomt – men sikkert – er ved 
at forsvinde både som arkitektur og som 
institution.

Døden er omdrejningspunktet i enhver 
kriminalroman, men hos P.D. James bli
ver der lagt særlig vægt på at beskrive, 
hvordan døden bliver trivialiseret, når 
man afviser et transcendent liv efter dø
den. Igen og igen bliver livets flygtighed 
og skrøbelighed beskrevet gennem den 
hast, hvormed de jordiske levn af et men
neskeliv forsvinder, som om dette liv al
drig havde eksisteret. ”Fik du set det du 
ville?”, hedder det i en dansk tekst, som 
udtrykker denne brutale holdning til li
vets afslutning. James siger et sted, at tid
ligere frygtede mennesket at møde Gud 
uden at have skriftet, men i dag bekym
rer man sig i stedet i sit sidste øjeblik om 
at have efterladt et belastende brev på et 
skrivebord, man ikke nåede at få ryddet. 
P.D. James har også brudt med vor tids 
overfladiske forhold til døden ved offent
ligt at forholde sig til sin egen død, f.eks. 
i en kort selvbiografi med den meget si
gende titel ”Tiden er inde” (2000).

Hvis man har en P.D. James  krimi med 
i sin katolske feriekuffert kan man blive 
underholdt på mange måder:  det indvik
lede, men overbevisende, plot kan holde 
en vågen en lang sommernat, og  man 
kan få sig mange ubehagelige gys over 
beskrivelsen af hverdagens genkendelige 
ondskab. Men der er også alle de små 
tegn og spor: en retsmediciner der gør 
korstegn, inden han begynder sit arbejde, 
en præst der myrdes, efter han har læst 
morgenmesse for en menighed på én, en 
kvinde der aflægger skriftemål umiddel
bart før hun myrdes, en anden der under 
sin daglige gerning med at sætte blomster 
på Mariaaltret i en kirke i London, fin
der en mand myrdet i kirkens krypt. Un
der læsningen kan man genkende sin egen 
kristne verden, en verden under pres – 
måske endda under afvikling som James 
antyder – en verden hvor hverdagens 
mere og mere sjældne tegn på det hellige 
bliver større og større tegn på nåde. 

Og når man så kommer hjem igen og 
pakker den katolske feriekuffert ud, er en 
P.D. James krimi god nok til at kunne tåle 
en genlæsning på en mørk efterårsaften!

 Kriminalromaner

P.D. James. Foto: Forlaget Rosinante.

En kristen krimi til feriekufferten?
– om P.D. James’ forfatterskab.

Tekst: Vibeke Fenger-Petersen
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Polakkasernen i 
Tågerup
Hårdt slid og en stærk gudstro var 
kernen i roepigernes liv.

LOLLAND ”Om søndagen skulle vi 
i kirke. Vi var glade, at vi kunne tage 
vores ”søndagstøj” og vores tørklæde 
på. Skoene, dem bar vi for ikke at slide 
dem på den lange vej. Da vi nærmede os 
byen, var det mange polakker, vi mødte. 
Vi snakkede og snakkede. Under messen 
kom jeg til at græde, for jeg vidste, at alle 
dem derhjemme også var i kirke nu. Jeg 
kom til at savne dem forfærdeligt. ”

Sådan ser en polsk kvinde tilbage på 
sin tid som ”roepige” på Lolland Falster. 
Beretningen om hendes og mange andre 
roepigers liv findes på Museum Polakka
sernen i Tågerup på Lolland.

En anden roepige var Anna Oktaba. 
Hun blev født i 1892 i Polen og kom som 
14årig til Lolland. Her skulle hun luge 
roerne, trække dem op og læsse dem på 
vogne. Alt foregik per håndkraft. Det var 
hårdt arbejde fra kl. 6 om morgenen til kl. 
6 om aftenen. Senere blev Anna førstepige 
på Orupgård. Sammen med Franciska 
Wahua og Agnes Banas boede hun hele 
sit voksenliv på Orupgårds polakkaserne, 
hvor lokalavisen interviewede dem i 
1968. Anna ser i interviewet tilbage på et 
langt og slidsomt liv ude på landet, hvor 
mennesker, heste og køer gradvist blev 
afløst af maskiner. Trods hårde vilkår var 
der plads til taknemmelighed.

Den katolske tro var det bærende 
element i Annas og mange andre roepigers 
liv. Takket være dem har vi i dag katolske 
kirker i Maribo, Nykøbing og Nakskov. 

Hver søndag gik pigerne de 15 kilometer 
til messe inde i Nykøbing. Annas korsvej, 
hendes salmebog og andre private ting 
står i dag på Polakkasernen i Tågerup 
som minde om et langt og slidsomt liv i 
Danmark. 

De sled i sukkerroerne
Anna og hendes kammerater kom som 
nogle af de første fremmedarbejdere til 
Danmark. I begyndelsen af 1800tallet 
da Danmark under krigen mod England 
ikke kunne importere sukker fra Dansk 
Vestindien, begyndte man at overveje en 
dansk sukkerproduktion. I 1874 stod den 
første sukkerfabrik parat ved Holeby. På 
LollandFalster kom der sukkerfabrikker 
i Holeby, Nakskov, Maribo, Sakskøbing 
og Nykøbing. I midten af 1870´erne blev 
de første sæsonarbejdere hentet fra Sve
rige; men da roearealerne blev udvidet, 
hentede De danske Sukkerfabrikker i 
1893 de første piger fra Polen. 

Efter tysk mønster opførte fabrikkerne 
boliger – kaldet polakkaserner  til pi
gerne direkte ude på marken, så de ikke 
skulle spilde tid på transport til arbejde. 
Polakkasernen i Tågerup blev bygget i 
1911 af godset Lungholm. I kasernen bo
ede der 30 piger og en opsynsmand kal
det en aufseher. Det var småt med privat

liv på kasernen. Hver pige havde en seng, 
et madskab og en kartoffelkasse. Pigerne 
tjente godt en krone om dagen. Som en 
del af  lønnen fik de 12 kilo kartofler om 
ugen og en liter sødmælk om dagen. Sæ
sonen gik fra den 30. april til den 4. de
cember.

Museet i Tågerup står i dag tilbage, 
som den eneste af polakkasernerne, som 

et minde over en svunden tid, danskerne 
ikke bør være alt for stolte over.

h t t p : / / w w w. s u k k e r m u s e e t . d k /
Polakkasernen.htm

Museet Polakkasernen Højbygårdsvej 
34, 4970 Tågerup er åbent 1. juli til 31. 
august alle dage undtagen mandag kl. 
14.00-16.00. Museet er desuden åbent i 
påsken, pinsen og i skolernes efterårsferie. 

Sommerkirken

KIRKEBYGGERI Forslaget var mit, 
det vedgår jeg gerne. Men måske ikke 
så vel gennemtænkt. Skt. Lioba kloster 
havde endelig penge nok til at gennemføre 
den totalrenovering af kirken, heriblandt 
loftet, som søstre og menighed i årevis 
har ønsket sig.

Jeg troede det drejede sig om en måned, 
hvor søndagens messe skulle fejres i et 
telt. Men hvad forstår bønder sig på 
agurkesalat – og håndværkere? Snarere 3 

måneder!
Nu var det for sent at lave beslutningen 

om. Bordet fangede. Den sidste søndag, 
hvor vi stadig var i kirken, sagde jeg til 
menigheden: NU er det op til os, at det 
her bliver en god tid, en positiv oplevelse, 
og at vi bærer det sammen med alle de 
ulemper der må være.

Heldigvis skinnede solen den første 
søndag, vi var i messen. Der var 
kirketælling, så vi ved at der var 190. Altså 

hele menigheden – med på idéen. Det gav 
mod! Tilmed: humøret var kæmpehøjt, 
og det har det været lige siden.

”Tænk, at man kan sidde og høre en 
prædiken og fuglesang på samme tid! 
Kan vi ikke gøre det her, hver år? Må 
jeg komme med min trompet på søndag? 
Rasmine går på suzukiskolen – må hun 
gerne spille til kommunionen? Hvem slår 
græs i kirketeltet i ugen der kommer?”

En udfordring? Snarere en meget, 
meget god – uforudsigelig god erfaring 
om at være menighed på vej – sammen.

Første søndag mindede jeg menigheden 
om Sara og Abraham, der havde besøg af 
Gud i deres telt, og vores håb om, at Gud 
også ville gæste vores. Om det jødiske 

tabernakel, der netop var et telt, og viste 
Guds nærvær hos sit folk. Om Gud, der 
har haft sin bolig i blandt os: eller ordret: 
har slået sit TELT op iblandt os. At Gud 
beskyttende ruller himlen ud over sit folk 
som et telt, som salmerne siger.

Nu – snart to måneder senere ved vi af  
erfaring, at mens kirken er ved at få nyt 
tag, har menigheden også været igennem 
en opblomstring.

Søndag den 22. juni fejrede vi Kristi 
Legems og Blods fest. Så gik vi i en 
”omvendt” procession fra haven ad vejene 
over til kirkens forplads. For nu begynder  
vi også at glæde os til at flytte ”hjem” til 
en kirke, der skinner i et helt nyt lys...

Foto: Sankt Mariæ menighed.Foto: Sankt Mariæ menighed.

”Så holder vi da bare messen i et telt...!”
Et byggeprojekt blev en opblomstring for menigheden på Frederiksberg.

Tekst: p. Jesper Fich: O.P.

Polakkasernen i Tågerup i dag. På 
initiativ af formanden for Tågerup Sogns 
Beboerforening, Torsten Elsvor, blev 
kasernen til selvejende institution i 1984.

I stueetagen er et værelse indrettet med 
minder efter Anna Oktaba, der kom til 
Danmark som 14-15årig.

I stueetagen lå aufseherens stue.

Anna Oktaba
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BIBELEN I anledning af sit 200års 
jubilæum har Bibelselskabet udgivet 
en ny kollektion af bibler i ikke færre 
end 21 forskellige omslag og udgaver. 
Med  den store  forlagssatsning ønsker 
Bibelselskabet at give danskerne meget 
mere at vælge imellem, når de vil have en 

bibel. Ud over de mange forskellige designs 
er al tekst layoutet fra bunden af i hele tre 
forskellige størrelser. Der har været fokus 
på at få den bedst mulige læsbarhed. 
Udvalget spænder fra den praktiske og 
billige paperbackudgave på omkring 
1.500 sider, som kan erhverves for blot 

200 kroner, over udgaver i moderne 
design og flotte farver til den klassiske 
pragtbibel med fingerregister og guldsnit. 
Sidstnævnte koster 1.700 kroner, men så 
får man også en luksusudgave af verdens 
mest læste bog indbundet i ægte skin 
med guldprægning på front og ryg samt 
guldsnit på kanterne. Med andre ord en 
udgave af Bibelen for enhver smag og 
pengepung.

Ifølge Bibelselskabet køber danskerne 
over 50.000 nye bibler hvert år. Med 
den største ændring i mere end tyve år 
imødekommer selskabet en stigende 
efterspørgsel herhjemme, efter verdens 
mest udbredte bog i anderledes og 
moderne udformning, også til glæde for 
os katolikker. 

Som standard udgives den autorise
rede danske bibeloversættelse uden de 

apokryfe skrifter, og man skal tilbage til 
1998 sidst Bibelselskabet udsendte en ud
gave med autoriseret oversættelse af de 
gammeltestamentlige apokryfer. Disse 
apokryfer har af Den katolske Kirke en 
deuterkanonisk, dvs. halvkanonisk sta
tus, men er udeladt i jødernes hebræiske 
’bibel’ og blev af Martin Luther betragtet 
som gode og opbyggelige, men ikke auto
ritative. 

Set gennem katolske briller er det der
for glædeligt, at Bibelselskabet udsender 
ikke færre end tre nye udgaver af bibelen 
indeholdende de gammeltestamentlige 
apokryfer, nemlig en udgave i mellemfor
mat (som erstatter den hidtidige) og to 
’luksusudgaver’ i lilla skindindbinding, 
guldpræg, guldsnit og læsebånd i et mel
lemformat og et stort format – prisen er 
henholdsvis 300, 900 og 1.700 kroner. 
Alle udgaver indeholder seks kort til Bi
belen og et minileksikon med ord og nav
neforklaringer.

Bibeludgivelserne sker sammen med en 
storstilet kampagne for Bibelen, hvor der 
i maj blev uddelt 70.000 magasiner om 
Bibelen og mere end 30.000 kataloger om 
de nye bibler.

NM

RUNDSKRIVELSE Pave Frans’ 
skrivelse Evangelii Gaudium (Evangeliets 
Glæde) om evangeliets forkyndelse 
foreligger nu på dansk. Med skrivelsen 
ønsker paven at råbe Kirken og verden 
op, og han opfordrer til, at de troende 
indleder et nyt kapitel af  evangelisering.
Evangeliets Glæde er skrevet i pave Frans’ 
velkendte ligefremme og hverdagsagtige 
tone.
Et udpluk fra indholdet:
”En ægte tro – som aldrig er bekvem og 
individualistisk – indebærer altid et dybt 

ønske om at ændre verden, viderebringe 
værdier og efterlade verden i en noget 
bedre stand, efter at vi har været her på 
jorden. Vi elsker denne herlige planet, 
hvor Gud har anbragt os, og vi elsker den 
menneskehed, der bebor den, med alle 
sine dramaer og sin stress, sine drømme og 
sine håb, sine værdier og sin sårbarhed”.

”At være Kirke er at være Guds folk, 
i overensstemmelse med Faderens store 
kærlighedsprojekt. Kirken skal være 
stedet for den ufortjente barmhjertighed, 
hvor hele verden kan føle sig taget imod, 

velkommen, elsket, tilgivet og opmuntret 
til at leve Evangeliets gode liv”.

”Evangeliet er først og fremmest en 
invitation til at svare Gud... Hvis denne 
indbydelse ikke lyser op med dragende 
kraft, så står Kirkens moralske lærebyg
ning i fare for at blive et korthus”.

”På samme måde, som buddet om 
’ikke at slå ihjel’ ... så bør vi i dag sige 
’nej til et økonomisk system, der fører 
til social udelukkelse og social ulighed’. 
Et sådant økonomisk system slår ihjel. 
Det er bydende nødvendigt at få gjort 
noget ved de strukturelle årsager til 
fattigdommen. Den sociale ulighed er 
roden til samfundets onder”.
Evangelii Gaudium. Oversat af  Erling 
Tiedemann og Hanne Gregersen. 235 sider. 
Pris: 119 kr. Kan købes på www.pastoral.
dk og i enhver boghandel.
NM

Tag og læs

HÅNDBØGER Ægteparret Lisbet 
og Mogens Müller – hun cand. phil. i 
kristendom og sognepræst i Lindevang 
Kirke og han professor i nytestamentlig 
eksegese ved Københavns teologiske 
fakultet – har udgivet et fyldigt etbinds 
bibelleksikon på Bibelselskabets forlag. 
Bogen er en videreudvikling af ”Bibelens 
Hvem Hvad Hvor” (1982) og ”Politikens 
Bibelleksikon” (1992).

Når man tænker på et bibelleksikon, 
er det oplagt at tænke sig en bog, der 
forklarer og uddyber bibelske ord og be
greber og netop har Bibelen i centrum. 
Dette er da også i hovedtræk tilfældet 
med dette leksikon. Alligevel er der en 
drejning mod, hvad jeg vil kalde et teo
logileksikon, hvor den egentlige bibelske 
centrering til dels må vige pladsen for 
den teologiske forskning. Der er således 
adskillige opslagsord som: bibelforsk
ning, bibelsyn, biblicisme, fundamenta
listisk bibelsyn, bibelhistorisk bibelsyn 
og historiskkritisk forskning, ligesom 
der er opslagsord om forskellige bibelske 

kilder og bibeloversættelser som: Pesher 
(tolkning af Dødehavsrullerne), Pers
hitta (syrisk bibeloversættelse fra 4. årh.) 
og Vulgata. På samme måde har bogens 
forfattere inddraget adskillelige opslag 
om apokryfe skrifter som Petersakterne, 
Mariaevangeliet, Nag Hammadi (tekst
fund med bl.a. Thomasevangeliet, Filip
sevangeliet og Sandhedens Evangelium) 
og Kerygma Petrou (Peters Prædiken) og 
har dermed bevæget sig væk fra et egent
lig bibelleksikon og måske også røbet no
get om deres bibelsyn.

De fleste opslagsord er dog ord fra Bibe
len. Disse ord forsøges forklaret objektivt 
og sagligt og med henvisning til forskel
lige tolkningsskoler, men det skinner al
ligevel igennem, hvilken skole forfatterne 
selv tilhører, og hvilket bibelsyn de har. 
Fra katolsk synsvinkel kan for eksempel 
forklaringen af et opslag som ”Jesus´ 
brødre” drages frem. Her skriver forfat
terne blandt andet: ”Der er ingen grund 
til at tro, at der ikke skulle være tale om 
søskende i almindelig forstand. Forsøget 

på at bortforklare dette er udsprunget af 
en senere dogmatisk interesse i, at Jesus 
skulle være Marias eneste barn”. Det ne
gativt ladede ord ”bortforklare” er såle
des et eksempel på, hvordan forfatternes 
egen teologi skinner igennem. Et andet 
eksempel på en teologisk drejning i for
klaringen af bibelske ord er forklaringen 
til ordet ”fortabelse”, hvor forfatterne til 
fremstillingen af ”den dobbelte udgang” 
tilføjer følgende: ”Sammenfattende må 
det imidlertid siges, at NT ikke rummer 
nogen særlig lære om fortabelse, men i 
vid udstrækning blot betjener sig af den 
oldjødiske apokalyptiks billedsprog med 
hensyn til fortabelse”. Dette citat synes 
at sige noget, både om forfatternes for
hold til Det gamle Testamente og om 
deres placering i den lutherske tradition, 
som de tilhører. Talen om den dobbelte 
udgang er således klassisk lære også hos 
Luther. Ved andre opslagsord som frelse, 
retfærdiggørelse, synd og soning er forfat
terne til gengæld mere lutherske.

Bibelleksikonet kan anbefales til folk 
med lidt dybere teologisk interesse, til 
dem, der interesserer sig for bibelforsk
ningens udvikling og for de første år
hundredes apokryfe skrifter og til teolo
gistuderende og teologer – i alle tilfælde 
med bevidstheden om værkets forudsæt

ninger, bibelsyn og teologi. Som alminde
lig, bibellæsende katolik kan man sikkert 
også få noget ud af bogen som opslags
værk, men her vil der helt sikkert være 
andre, mere relevante bibelleksika. Ud
gangspunktet for at anvende leksikonet 
må således være behovet eller interessen 
for et teoretisk, videnskabeligt og ikke et 
opbyggeligt værk – hvilket vel også passer 
bedst til genren ”bibelleksikon”.   
Mogens Müller og Lisbeth Kjær Müller: 
Bibelleksikon. Bibelselskabets Forlag. 450 
sider. Illustreret. 399,95 kr.

Bibelleksikon eller teologileksikon?
Ny udgave af dansk klassiker.

Tekst: Kirsten Krog

Glæd dig sammen med paven!
’Evangeliets Glæde’ af pave Frans nu på dansk.

Tekst: Pastoralcentret

Bibelselskabet her netop udgivet verdens 
mest læste bog i 21 forskellig omslag og 
udgaver for at tilgodese enhvers smag og 
pengepung. 

Nye udgaver af verdens mest læste bog
Bibelselskabet markerer sit jubilæum med nye udgaver af bibelen.
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ORDENSLIV Der er blevet stille i den 
store bygning i Fiskergade i Aabenraa 
efter at de sidste tre Sankt Hedvig Søstre 
er rejst. Men engang summede her af 
liv. I Fiskergade lå der nemlig et stort 
kloster og en travl arbejdsplads, hvor 
næsten 30 søstre arbejdede på Sankt 
Ansgars Klinik – et hospital for øjen 
og hudsygdomme.  Det hele begyndte i 
1926. Biskop Johannes Brems havde brug 
for søstre til pastoralt arbejde blandt 
katolikkerne på Aabenraaegnen. Tyve år 
tidligere havde redemptoristerne i 1906 
hentet de første Sankt Hedvig Søstre til 
Danmark. I løbet af få år grundlagde 
søstrene tre huse på Fyn – et børnehjem 
i Odense, et spædbørnshjem i Nyborg og 
et alderdomshjem i Dalum ved Odense. 
I de følgende år blev der sendt mange 
søstre til Danmark, da søstrenes nyvalgte 
generalpriorinde, søster Margareta 
fattede interesse for den danske mission.
Biskop Brems henvendte sig til søstrenes 
moderhus i Breslau, og i maj 1926 kom 
de første søstre så til byen. Efter mange 
og svære overvejelser købte de dr. 
Janssens private hospital i Fiskergade og 
indrettede den til specialklinik for øjen 
og hudsygdomme. Byen havde brug for 
klinikken, for på det tidspunkt fandtes 
disse specialer kun i universitetsbyerne.
Søstrenes klinik blev meget søgt, og i 
1934 udvidede de. Der var behov for flere 
sengepladser, og søstrene købte naboejen
dommen på Søndertorv sammen med en 
tidligere hestestald.  Med velfærdsstatens 

udvikling kom der specialafdelinger på 
de offentlige sygehuse, og grundlaget for 
søstrenes virksomhed faldt gradvist bort. 
I 1975 lukkede klinikken og blev afløst af 
Sankt Ansgars Plejehjem der blev indviet 
ved Aabenraasøstrenes 50 års jubilæum i 
1976.

I Aabenraa blev der færre og færre sø
stre. For få år siden forsøgte man i 2010 
at få fire unge søstre fra Vietnam til 
Aabenraa. Det lykkedes desværre ikke, 
da søstrene ikke kunne få opholdstilla
delse. Den 1. juli var det så definitivt slut. 
De sidste søstre flyttede efter 88 år med 
Sankt Hedvig Søstre i Aabenraa. 

Sankt Hedvig Søstrene er en af de i alt 
27 katolske søsterordener, der har virket 
i Danmark siden 1856. Seks af disse 
ordener ejede i alt 16 sygehuse. De har, 
som sygeplejeforskeren Susanne Malchau 
skriver, ydet en meget betydelig indsats 
i Danmark, hvor de har været med til 
at professionalisere sygeplejen ved at 
drive tre velanskrevne specialklinikker i 
Slagelse, Kolding og Aabenraa. Søstrene 
er nu flyttet ind hos deres medsøstre på 
Dalum Kloster.  
LR

AABENRAA ”Jeg skal jo være optimist. 
Jeg vil gøre alt for at vi kan beholde 
kirken, for det skylder vi søstrene”, siger 
pastor Piotr Rypulak, sognepræst ved 
Sankt Ansgars Kirke i Aabenraa. Og han 
har brug for sin optimisme. For kun to 
år siden fejrede menigheden i Aabenraa 
kirkens 75 års jubilæum sammen med 
biskop Czeslaw og en række indbudte 
gæster. Dengang var der stor glæde; men 
her to år efter jubilæet lever menigheden 
nu i uvished. Lukker kirken? For tre 
måneder siden fik den i fastetiden et brev 
fra biskop Czeslaw. Skal vi beholde Sankt 
Ansgars Kirke i Aabenraa, eller skal vi 
sælge den? var den sigende overskrift. 
Sankt Hedvig Søstrene forlader byen 
efter 88 års virke. Det var dem, der i 1937 
lod kirken bygge. Gennem alle årene har 
de betalt størstedelen af udgifterne ved 
kirken og driften af de bygninger, den 
er bygget sammen med. I begyndelsen 
af sidste år traf Sankt Hedvig Søstrene 
imidlertid beslutning om, at klostret i 
Fiskergade 7 skal sælges. Bygningerne, 
der trænger meget til at blive renoveret, 
er nu sat til salg med nedrivning for øje; 
men der er endnu ikke fundet en køber. 
Per den 1. juli blev kirke, præstebolig 
og menighedslokaler overdraget til 
bispedømmet. Der er altså mulighed for 
at menigheden kan råde over bygningen 
i Fiskergade 9, hvor menighedslokalerne 
og præsteboligen ligger. Men hvis 
bispedømmet skal overtage bygningerne, 
skal menigheden selv betale udgifterne til 
den daglige drift. Lige nu har menigheden 
ca. 90.000 kr. i indtægt om året, når den 
har betalt sin andel til bispedømmets 

fælleskasse. Det vil koste lidt over 
200.000 i driftsudgifter, hvis menigheden 
skal kunne overtage bygningerne. Der 
mangler ca. 150.000 i årlige indtægter, 
hvis kirken skal kunne fortsætte.

Menigheden blev derfor i biskoppens 
brev opfordret til straks at melde sig til 
kirkeskatteordningen. 

Menigheden i Aabenraa består i dag 
af vietnamesere, tamiler, nogle polakker 
og nogle få danskere. Det er en levende 

menighed med mange aktiviteter. Da 
jeg er til pinsemessen sammen med 
menigheden er kirken stuvende fuld. Men 
sådan er det faktisk hver søndag, fortæller 
pastor Piotr. Ca. 40 % af menigheden 
ser han regelmæssigt i kirken. Kirken 
har både et børne og et voksenkor og 
en trofast ministrantgruppe af unge 
studerende, som også gerne kommer til 
hverdagsmesserne, hvor der som regel 
er en deltagelse på mellem 10 og 20. 

Sankt Ansgar Kirkes menighedsråd 
har  holdt møder, hvor menigheden er 
blevet informeret om kirkens mulige 
lukning både på dansk og vietnamesisk. 
På et større møde var der sat pc´ere 
op, hvor menighedens medlemmer 
kunne få hjælp til onlinetilmelding til 
kirkeskatteordningen.

Det vil nu meget snart vise sig, 
om anstrengelserne har båret frugt. 
Menigheden skal i den kommende tid tage 
stilling til, om der er penge nok til at drive 
kirken videre. Hvis det ikke er tilfældet, 
skal Aabenraas katolikker i fremtiden 
helt til Haderslev eller Sønderborg for at 
komme til messe.

Aabenraa

Søstre og præster i gården bag Sankt 
Ansgars Plejehjem i Fiskergade. I midten 
Casimir Flandrup, der var generalvikar 
fra 1948-1974. De tre præster er fra 
venstre mod højre Wilhelmus van de Wall, 
franciskaneren Johannes Jong og Andreas  
Bastiaansen. Hollandske franciskaner-
conventualere var sognepræster i 
Aabenraa fra 1955 til 1972. Billedet er 
formentlig taget mellem 1957 og 1963, 
hvor Johannes Jong var sognepræst i 
Aabenraa. Foto: Sankt Hedvigs Stiftelse.

De tre sidste søstre i kommunitetet i Aabenraa flyttede den 1. juli til Dalum Kloster. 
Fra venstre mod højre sr. Dorothea, sr. Venantia og sr. Bobola.  
Foto: Pastor Piotr Rypulak.

Pinsemesse 2014 i Sankt Ansgars Kirke.Sankt Ansgars Kirke set fra Søndertorv.

”Jeg skal jo være optimist”
Usikkerhed om fremtiden for menigheden i Aabenraa.

Tekst og foto: Lisbeth Rütz

Farvel til Aabenraa
Sankt Hedvig Søstrene forlader 
byen.
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2003 og som ved udgangen af juli har 
valgt at gå på pension.

Et lysglimt i mørket
Åbent hus-arrangement en succes.

Tekst: Jørgen Aunkilde

ASSENS Vor Frelsers Kirke og den lille 
distriktsmenighed i Assens har flere gange 
været truet med salg/lukning, men selv 
om vi er få (2030) til messe om lørdagen, 
har vi endnu ikke opgivet håbet. Vi har 
haft 2 konversioner indenfor det sidste 
år, og p. Ambroziu har fået samlet 4 børn 
som ministranter, som går ivrigt ind for at 
gøre fyldest. Tre af dem fik 1. kommunion 
på Kristi Himmelfartsdag i år.

Det seneste arrangement som vi har 
deltaget i, skal særligt nævnes:

I forbindelse med et foretagende, som 
Assens Kommune og Udvikling Fyn 
har udviklet (kaldet ”Vi Gør Hinanden 
Gode”), lidt i stil med nogle byers 
kulturnat, fik nogle af vor menighed 
den ide, at vi måske kunne deltage med 
et Åbent Hus arrangement i vor kirke. 
Vi havde indhentet tilladelse fra p. 
Ambroziu. Vi blev godt modtaget på det 

indledende møde. Arrangørerne udgav 
en folder, der blev husstandsomdelt i hele 
Assens Kommune, vi fik også et banner, 
nogle opslag og et par Tshirts stillet til 
rådighed, og Lokalavisen var så venlig at 
omtale vor ide. Alt dette uden at det har 
kostet os en krone. Selv har vi fremstillet 
diverse skriftligt materiale, som de 
besøgende kunne tage med hjem.

Fredag den 30.maj åbnede vi så dørene 
kl 13.00 og indtil kl 18.00 havde der 
været 22 besøgende. Næste dag, lørdag, 
kom der 26 besøgende fra kl 13.00 til kl 
16.00. Kl 15.30 begge dage, spillede vor 
organist, Ingrid Bach Pedersen, en lille 
afdeling passende musik, og som vi plejer 
hver lørdag, holdt vi messe kl 16.00, hvor 
nogle af de besøgende deltog. 

Begge dage var vi fire personer fra 
menigheden, der kunne fortælle om 
kirkens historie, dens indretning, 
katolicismens udvikling, traditioner, 
helgener, bønsliv med mere. De besøgende 
(herunder en Folkekirkesognepræst 
fra området og en repræsentant fra 
kommunen) var meget begejstrede og 
spørgelystne. 

Vi synes, at 48 besøgende fra en 
lille søvnig by som Assens, var yderst 
tilfredsstillende, og vi har lyst til at 
gentage succesen næste år.

Måske kan dette inspirere andre 

menigheder til noget lignende. 
Vor Frelsers Kirke ligger i Nørregade 3, 

5610 Assens.

Kirken i Danmark

Hjælp der 
gavner!
Sankt Vincent Grupperne ser 
tilbage på et godt år. 

Tekst: Poul Skallerup

NØDHJÆLP Sankt Vincent 
Gruppernes (SVG) havde et rigtig godt år 
i 2013. Vi takker alle vore trofaste støtter, 
som gør det muligt for os at fortsætte 
vores hjælpearbejde. 

SVG yder primært langsigtet hjælp til 
videreførelse af arbejder der virker til 
forbedring af de allerfattigstes vilkår, 
og vi støtter pt. i alt 16 projekter rundt 
omkring på jordkloden. De indsamlede 
midler går ubeskåret til projekterne.

Her er lidt information fra nogle af 
projekterne om hvordan hjælpen har 
gavnet.

Manipur, Indien: 
SVG støtter skolegang for 50 børn fra tre 
landsbyer i Manipur. Udover skolegangen 
giver vi også hjælp til fem læringscentre, 
hvor børnene kan få hjælp til lektier.

I årsrapporten berettes: ”Før dette 
program havde børnene ikke et ordentligt 
sted at studere og ingen til at hjælpe 
dem med lektier. Læringscentrene har 
været til stor fordel for børnene, som 
har gjort store fremskridt. Familierne til 
de støttede børn er uhyre taknemmelige 

for støtten til deres børn, som giver dem 
mulighed for at få en uddannelse. De har 
intet at give til gengæld, udover dybtfølt 
taknemmelighed, oprigtige bønner og at 
børnene klarer sig godt i skolen.”

Ikwezi Lokusa, Sydafrika:
SVG støtter et rehabiliteringscenter for 
handicappede som drives af Søstrene af 
det dyrebare Blod. Centrets vision er at 
hjælpe personer der er fysisk eller mentalt 
handicappet. Der er pt. 64 handicappede 
tilknyttet centeret.

Centret har fire værksteder, hvor de 
handicappede kan få undervisning med 
henblik på at få et job og klare sig selv. 
Der er værksteder inden for syning, 
keramik, kunst og kunsthåndværk og 
læder.

SVGs støtte anvendes til indkøb af ma
skiner, værktøj og materialer og til repa
ration af udstyr som f.eks. symaskiner.

CESSA, Haiti
SVG giver hjælp til forældreløse og 
traumatiserede børn på Haiti. 

Støtten ydes gennem organisationen 
CESSA (Centre D’Evangelisation de 
spiritualiteet De Sante Mentale), der 
ledes af Fr. Wismick JeanCharles fra 
Montfortanerordenen.

CESSA’s mission er bl.a. at opfylde 
de basale behov for fødevarer til fattige, 
sultende og forældreløse børn.

Det program som CESSA har igangsat 
skal sikre, at der opbygges et bæredygtigt 
lokalsamfund ved bespisning, uddannelse 

og behandling af meget fattige, 
forældreløse, sultende og misbrugte børn

i PortauPrince, Haiti.
CESSA ejer 4 tønder land nær Port

auPrince, hvor man dyrker forskellige 
afgrøder, som anvendes til at brødføde 
550 børn. Støtten fra SVG er bl.a. gået til 
indkøb af frø til de afgrøder der dyrkes.

Father Wismick skriver efter 
modtagelse af seneste bidrag ” Dette er 
jeres påskegave til børnene. I mit navn 
og på vegne af vores fattige børn, takker 
jeg mange for jeres aldrig svigtende 

generøsitet. Ingen ord er meningsfulde 
nok til at udtrykke min taknemmelighed 
over for jer”.

Læs mere om vore projekter på 
www.vincentgrupperne.dk og følg og 
os på Facebook www.facebook.com/
SanktVincentGrupperne 

Du kan støtte vores arbejde ved at 
indbetale et beløb på giro 33471097164.

”Vi Gør Hinanden Gode” var overskriften 
på kulturdagen i Assens. Arrangementet 
var udviklet af Assens Kommune og 
Udvikling Fyn. Foto: Assens Menighed

Fire børn fra menigheden modtog den 
første hellige kommunion den 29. maj. 
Foto: Assens Menighed.

Fasteindsamling 2014
CARITAS Bispedømmets årlige faste
indsamling blev skudt i gang askeonsdag 
med en personlig opfordring fra biskop 
Czeslaw til alle katolikker om at støtte 
indsamlingen og dermed vise solidaritet 
og give håb til bønder i Uganda. 

Den opfordring har rigtig mange 
heldigvis taget til sig, og der er samlet 
739.000 kroner ind. En del af  de 
indsamlede midler går til opfyldning af 
katastrofefonden og resten går til hjælpe 
bondefamilier i Uganda. 

Vi takker mange gange for de fine bi

drag fra både menigheder og private  
bidragydere og glæder os over opbaknin
gen til Caritas´ arbejde! 

Du kan læse mere om årets fasteind
samling på www.caritas.dk.

Father Wismick med skolebørn fra CESSA, Haiti. Foto: Sankt Vincent Grupperne.

Ny bogholder
BISPEKONTORET Inger Lantz Niel
sen er pr. 10. juni ansat som ny boghol
der i Ansgarstiftelsen. Inger er 58 år og 
har mere end 30 års erfaring fra boghol
deri og regnskab. Hun får bl.a. ansvar for 
regnskabet for Ansgarstiftelsen, sogne
regnskaberne, administration af diverse 
fonte og legater under Ansgarstiftelsen, 
projektregnskaber og rapportering, ejen
domsadministration samt håndtering af 
arv og testamente. Inger afløser Ove Ja
cobsen, der har arbejdet som bogholder 
i Ansgarstiftelsen siden begyndelsen af 



12 Jubilæum

JESUITTER ”Her ser vi så den 
begivenhed, vi fejrer i år. Det er pave 
Pius den 7., der giver tilladelse til, at Jesu 
Selskab bliver genetableret,” siger pater 
Adolf Meister og peger på et farverigt 
maleri. ”Det skete den 6. august 1814, 
og det bliver fejret af  jesuitter over hele 
verden. Men da mange i Danmark jo 
holder ferie i august, tager vi forskud 
på fejringen her i Aarhus,” smiler han. 
Ordene faldt, da der den 6. juni var 
fernisering på en stor udstilling i Galleri 
ved Kirken i Aarhus. Maleriet, som pater 
Meister talte om, forestillede netop den 
begivenhed i 1814, hvor Jesu selskab, 
jesuitterne formelt blev genetableret. 
Forud var gået over 40 år, hvor ordenen 
formelt havde været afskaffet. 

At Jesu Selskab blev genetableret, er 
en del af  baggrunden for, at den katolske 
menighed i Aarhus har netop de præster, 
den har, og at alle katolikkers hyrde, er 
netop den, han er. Pave Frans er den 
første jesuit nogensinde, der bestrider 
paveembedet, og det var en overraskelse 
for mange, at det gik sådan, også for de 
fire jesuiterpræster og de to jesuitiske 
præstestuderende, som menigheden i 
Aarhus for tiden bliver betjent af. Lige 
siden menighedens etablering i 1873 er 
menigheden blevet betjent af jesuitiske 
præster, og det sætter blandt andet sit præg 
på hverdagen ved, at menigheden bliver 
tilbudt at deltage i ignatianske retræter, 
retræter baseret på den spiritualitet, 
som grundlæggeren af jesuiterordenen, 
Ignatius af Loyola (14911556), udviklede  
Seks jesuitter holder fernisering.

De seks jesuitter, der bor sammen i en 
ejendom ved siden af kirken i Aarhus, har 
rigeligt at se til i hverdagen og er derfor 
stort set aldrig samlet i samme lokale, 
sådan som det skete, da der blev holdt 
fernisering den 6. juni. Ferniseringen 

markerede åbningen af en udstilling 
med 40 malerier af pater Adolf Meister, 
mangeårig præst i Aarhus. Adolf Meister 
er en anerkendt kunstner, der har 
udstillet mange gange, ikke kun i kirkens 
eget galleri. Mange af menighedens 
medlemmer kender desuden hans 
korsvejsbilleder, som ofte indeholder 
motiver af dramatiske og tragiske 
begivenheder fra samtidshistorien. De 
40 malerier, der indgår i den nuværende 
udstilling, er for ca. halvdelens 
vedkommende malet for adskillige år 
siden, mens den anden halvdel er malet 
inden for det sidste års tid, hvor både 
Adolf Meister og de øvrige præster og 
præstestuderende i Aarhus har forberedt 
fejringen af 200årsjubilæet.

Ved ferniseringen holdt alle seks 
jesuitter korte foredrag om forskellige 
elementer af ordenenes historie, som blev 
koblet til motiverne på Adolf Meisters 
malerier. De tilstedeværende fik på den 
måde både en introduktion til ordenens 
grundlægger, den baskiske adelsmand 
Ignatius af Loyola, ordenens tidlige 
historie, baggrunden for dens opløsning 
og genetablering samt dens succes med 
at drive mission i både Sydamerika og 
Asien.

En stor missionsorden
Udstillingen rummer bl.a. to malerier 
lavet efter Ignatius af Loyolas dødsmaske 
og et billede af den trædør, der førte 
fra hans værelse i Rom ud til en altan, 
hvorfra han kunne nyde udsigten over 
byen. Der er desuden billeder af ruiner 
af de missionsstationer og kollektive 
landsbrugssamfund, som jesuitterne 
tidligt i deres historie etablerede i Syd 
og Latinamerika, bl.a. for at beskytte 
indianerne mod de portugisiske og 
spanske kolonialister. Selv om jesuitterne 

naturligvis var præget af datidens syn 
på andre folkeslag og kulturer, var de 
meget mere åbne over for at inkorporere 
fremmede kulturelle elementer, så længe de 
ikke var i modstrid med kristen lære. Det 
understregede en af foredragsholderne, 
den præstestuderende Jurij Iwanov: ”De 
eneste krav, jesuitterne stillede til de 
indfødte i Sydamerika, var, at de skulle 
gå med tøj af  en eller anden slags i stedet 
for at gå nøgne, og at de skulle bekende 
sig til den kristne tro,” forklarede han, og 
han tilføjede – med et smil – at de særlige 
kollektive samfund, som jesuitterne 
etablerede, de såkaldte ”reduktioner”, 
var ”det tætteste, nogen er kommet på at 
virkeliggøre kommunismens idealer”. 

Nogle jesuitter er også kendt for at 
have været med til at udvikle og støtte 
befrielsesteologien i Latinamerika; men 
bredden inden for ordenen er stor, både 
når det gælder teologiske holdninger og 
interessefelter. Historisk og aktuelt er or
denen kendt for sine uddannelsesinstitu
tioner, og de fleste af ordenens præster er 
højtuddannede. Gennem århundrederne 
har mange jesuitter udmærket sig som 
astronomer, matematikere, journalister, 
ligesom de har været og er kendt for at 
lære sprog for at kunne udføre missi
onsarbejde over hele verden. Allerede i 
1542 nåede den salige Francis Xavier til 
Indien, og han nåede til Japan i 1549 og 
til grænsen til Kina i 1552. Først i 1583 
bosatte den første jesuit sig imidlertid i 
Kina, Matteo Ricci, der bl.a. blev kendt 
for at introducere astronomien ved det 
kinesiske kejserhof. 

Siden spredte jesuitternes missionsbe
vægelse sig til både Filippinerne, Vietnam 
og Cambodia. ”Frances Xavier er stadig 
et forbillede for os. Han lærte sig kinesisk 
og japansk for at udføre sit arbejde, og 
efter ham fulgte andre missionærer, der 
var afgørende for udbredelsen af kristen
dommen i bl.a. Vietnam, hvor jeg kom
mer fra. Så jeg er taknemlig for de tidlige 
jesuitters indsats, og vi går i deres spor, 
når vi nu kommer her og lærer os dansk 
for at videreføre arbejdet,” sagde pater 
Thé som indledning til sit foredrag om je
suitternes mission i Asien. Pater Thé har 
ligesom mange af den århusianske me
nigheds medlemmer vietnamesiske rød
der, mens andre af jesuitterne i Aarhus 
har polsk og ukrainsk baggrund.

Mange dygtige jesuitiske teologer kom
mer fra Tyskland. Pater Meister har tysk 
baggrund og fremhævede med et smil, at 
der i nyere tid er kommet mange dygtige 
jesuitiske teologer fra Tyskland, bl.a. en 
af de betydeligste katolske teologer i ny
ere tid, Karl Rahner (19041984). Rahner 
er blandt de mange betydningsfulde jesu
itter, Adolf Meister har portrætteret og 
derfor kan ses på udstillingen i Aarhus i 
hans fortolkning. Det nyeste portræt fore
stiller den hollandske præst Frans van der 
Lugt, der i april i år blev dræbt i den be
lejrede syriske by Homs, hvor han havde 
boet og arbejdet siden begyndelsen af 
1970’erne. Han blev bortført af  bevæbne
de mænd og dræbt med skud gennem ho
vedet, formodentlig  

Jesuitterne fejrer 200-års 
jubilæum
Med pave Frans satte en jesuit sig for første gang i Sankt Peters stol, 
og i år kan verden største katolske orden for mænd fejre 200-året for 
ordenens genetablering. Det blev fejret i Aarhus med stor maleriudstilling 
og foredrag.

Tekst og foto: Malene Fenger-Grøndahl

Ignatius og Jesu Selskab
Ignatius af Loyola (14911556) var 
en baskisk adelsmand og soldat, 
der grundlagde Jesus Selskab, Je
suiterordenen, i 1534. Ordenen blev 
godkendt af paven i 1540, men op
løst i 1773 og genetableret i 1814. 
Ignatius var overbevist om, at man 
kan finde Gud i alle ting, og hans 
orden var meget forskellig fra mid
delalderens munkeordener, idet dens 
medlemmer ikke bar ordensdragt 
og ikke var bundet til et kloster. De 
skulle sættes ind der, hvor kirken 
vurderede, at der var mest behov for 
dem. Jesuitterne aflagde løfte om fat
tigdom, kyskhed og lydighed og afgav 
derefter et løfte om at adlyde paven.   
Ignatius’ ideer til ordenen fik han un
der et langvarigt sygeleje, efter at han 
var blevet ramt af en kanonkugle.

Under sygelejet læste han bøger 
af og om helgener og beretninger 
om Jesu liv. Senere rejst han til Det 
Hellige Land og studerende siden i 
Spanien og Paris, hvor han samlede en 
lille gruppe på seks personer omkring 
sig, som blev kernen i Jesu Selskab.   
Ignatius’ lærebog med åndelige øvelser 
(Exercitia Spiritualia), som beskriver, 
hvordan man mediterer over Jesu 
liv og død, er blevet en klassiker og 
bruges i dag af ordenenes medlemmer 
og af mange andre, der er inspireret 
af  ignatiansk spiritualitet. Ignatius’ 
øvelser og jesuitternes organisering har 
inspireret en række ordener, bl.a. Sankt 
Joseph Søstrene, som på deres retræter 
benytter sig af ignatianske metoder.  
Jesuiterordenen er repræsenteret i 
over 100 lande og har op mod 20.000 
medlemmer, men har – ligesom 
mange andre ordener – oplevet 
medlemsnedgang siden 1960’erne.

Fortsættes side 14 

”Frances Xavier er stadig et 
forbillede for os. Han lærte 
sig kinesisk og japansk for at 
udføre sit arbejde, og efter ham 
fulgte andre missionærer, der 
var afgørende for udbredelsen 
af kristendommen i bl.a. 
Vietnam, hvor jeg kommer fra. 
Så jeg er taknemlig for de tidlige 
jesuitters indsats, og vi går i 
deres spor, når vi nu kommer 
her og lærer os dansk for at 
videreføre arbejdet” 
Pater Thé

Adolf Meisters malerier viser jesuitternes 
tilstedeværelse i flere verdensdele, fra 
Europa til Alaska, Sydamerika og Asien.

Jurij Iwanov, jesuit og præstestuderende, der er i praktik i menigheden i Aarhus frem 
til august i år, foran pater Meisters maleri af den skelsættende begivenhed, som er 
anledning til jesuitternes 200-årsfejring: Pave Pius den 7. genetablerer officiel Jesu 
Selskab, jesuiterordenen, den 7. august 1814. Bagved ses bl.a. malerier af ruiner af de 
jesuitiske landsbysamfund, som missionærer oprettede i Sydamerika, samt portrætter af 
betydningsfulde jesuitiske personligheder.

Pater Thé, der har oprindelse i Vietnam, 
foran et maleri, som fortæller om 
jesuitternes interesse for astronomi. 
Jesuitiske missionærer underviste bl.a.  
i astronomi ved det kinesiske hof allerede  
i 1500-1600-tallet.
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Liturgisk KalenderLiturgisk kalender 1. - 31. august 2014
1. hvid. Fredag i 17. alm. uge. (I Ps).
Alfons Maria de Liguori, biskop og kirkelærer, 
(†1787) (m).
1 Sl 69,5.8-10.14
+ Svar mig i din store trofasthed, Gud.
L.: Jer 26,1-9. Ev.: Matt 13,54-58.

2. grøn. Lørdag i 17. alm. uge. (I Ps).
Eller hvid. Eusebius af Vercelli, biskop, (†371).
Eller hvid. Peter Julian Eymard, præst, (†1868).
Eller hvid. Gudsmoders lørdagsmesse.
1 Sl 69,15-16.30-31.33-34
+ I nådens tid, Herre, svar mig.
L.: Jer 26,11-16.24. Ev.: Matt 14,1-12.
Bededag for præste- og ordenskald.

3. grøn. 18. ALM. SØNDAG. (II Ps).
! Gl. Cr. Alm.S.pf.
1.L.: Es 55,1-3;
1 Sl 145,8-9.15-16.17-18.
+ Herre, du åbner din hånd og mætter os.
2.L.: Rom 8,35.37-39. Ev.: Matt 14,13-21.

4. hvid. Mandag i 18. alm. uge.(II Ps).
Johannes Maria Vianney, præst, (†1859)(m).
1 Sl 119,29.43.79.80.95.102
+ Lær mig dine love, Herre!
L.: Jer 28,1-17. Ev.: Matt 14,22-26.

Ad libitum læsninger til J.M. Vianney
Ev.: Matt 9,35–10,1

5. grøn. Tirsdag i 18. alm. uge. (II Ps).
Eller hvid. Kirkevielsesfest for kirken Santa 
Maria Maggiore.
1 Sl 102,16-18.19-21.29+22-23
+ Herren genopbygger Zion, han viser sig i sin 
herlighed.
L.: Jer 30,1-2.12-15.18-22. Ev.: Matt 15,1-2.13

6. hvid. Onsdag. HERRENS FORKLARELSE (f)
Gl. Særl.pf
Der vælges enten 1. eller 2. læsning
1.L.: Dan 7,9-10.13-14
1: Sl 97,1-2.5-6.8-9
+: Herren er konge, den Højeste over hele jorden
2.L.: 2 Pet 1,16-19 Ev.: Matt 17,1-9

7. grøn. Torsdag i 18. alm. uge. (II Ps).
Eller rød. Xystus II, pave, og lidelsesfæller, mar-
tyrer (†258)
Eller hvid. Cajetan, præst, (†1547).
1 Sl 51,12-13.14-15.18-19
+ Skab et rent hjerte i mig, Gud.
L.: Jer 31,31-34. Ev.: Matt 16,13-23.

8. grøn. Fredag i 18. alm. uge. (IIPs).
Dominicus, præst, (†1221)(m).
1 5 Mos 32,35cd-36ab.39abcd.41
+ Det er mig, der dræber og gør levende.
L.: Nah 2,1.3; 3,1-3.6-7. Ev.: Matt 16,24-28.

9. rød. Lørdag. THERESA BENEDICTA AF 
KORSET, jomfru og martyr, værnehelgen for Europa 
(Edith Stein) (†1942) (f)
Gl.Mart.pf
1: Sl 45,11-12.14-15.16-17
+: Se brudgommen er der, gå Kristus Herren i møde
L.: Hos 2,16b,17b.21-22 Ev.: Matt 25,1-13

10. grøn. 19. ALM. SØNDAG. (III Ps).
! Gl. Cr. Alm.S.pf.
1.L.: 1 Kong 19,9a.11-13a;
1 Sl 85,9abc+10.11-12.13-14.
+ Lad os se din godhed, Herre, og giv os din frelse.
2.L.: Rom 9,1-5. Ev.: Matt 14,22-33.

11. hvid. Mandag i 19. alm. uge. (III Ps).
Klara, jomfru, (†1253)(m).
1 Sl 148,1-2.11-12.13.14
+ Himmel og jord er opfyldt af din herlighed.
Eller Halleluja!
L.: Ezek 1,2-5.24-28c. Ev.: Matt 17,22-27.

12. grøn. Tirsdag i 19. alm. uge. (III Ps).
Eller hvid. Johanne Franciska Chantal, ordens-
søster, (†1641)
1 Sl 119,14.24.72.103.111.131
+ Hvor er dit ord sødt for min gane, Herre!
L.: Ezek 2,8—3,4. Ev.: Matt 18,1-5.10.12-14.

13. grøn. Onsdag i 19. alm. uge. (III Ps).
Eller rød. Pontianus, pave, og Hippolyt, præst, 
martyrer (†3. årh.).
1 Sl 113,1-2.3-4.5-6
+ Herrens herlighed er ophøjet over himlen.
Eller Halleluja!
L.: Ezek 9,1-7; 10,18-22. Ev.: Matt 18,15-20.

14. rød. Torsdag i 19. alm. uge. (III Ps).
Maximilian Maria Kolbe, præst og 
martyr (†1941)(m)
1 Sl 78,56-57.58-59.61-62
+ Glem ikke Herrens gerninger!
L.: Ezek 12,1-12. Ev.: Matt 18,21—19,1.

15. grøn. Fredag i 19. alm. uge. (III Ps).
1 Es 12,2-3.4bcd.5-6
+ Din vrede svandt, og du blev mig til trøst.
L.: Ez 16,1-15.60.63 eller Ez 16,59-63. 
Ev.: Matt 19,3-12.

16. grøn. Lørdag i 19. alm. uge. (III Ps).
Eller hvid. Stefan af Ungarn, (†1038).
Eller hvid. Gudsmoders lørdagsmesse.
1 Sl 51,12-13.14-15.18-19
+ Skab et rent hjerte i mig, Gud!
L.: Ezek 18,1-10.13b.30-32. Ev.: Matt 19,13-15.

16. hvid. Lørdag aften: VIGILIEMESSE
JOMFRU MARIAS OPTAGELSE I HIMLEN (h)
Gl.Cr.Særl.pf.
1.L.: 1 Krøn 15,3-4.15-16;16,1-2
1: Sl 132,6-7.9-10.13-14
+: Herre, bryd op til dit hvilested sammen med
din magtfulde ark.
2.L.: 1 Kor 15,54b-57 Ev.: Luk 11,27-28

17. hvid. Søndag. JOMFRU MARIAS OPTAG EL
SE I HIMLEN (h) Højtidens messe 
(20. alm. søndag)
!  Gl. Cr. Særl.pf.
1.L.: Åb 11,19a; 12,1-6a.10ab
1: Sl 45,10.11-12.16
+: Dronningen står ved din højre side, smykket 
med ofirguld.
2.L.: 1 Kor 15,20-26 Ev.: Luk 1,39-56
Kirketælling.

18. grøn. Mandag i 20. alm. uge. (IV Ps).
1 5 Mos 32,18-19.20.21
+ Gud, der fødte dig, forsømte du.
L.: Ezek 24,15-24. Ev.: Matt 19,16-22.

19. grøn. Tirsdag i 20. alm. uge. (IV Ps).
Eller hvid. Johannes Eudes, præst, (†1680).
1 5 Mos 32,26-27ab.27cd-28.30.35cd-36ab
+ Det er mig, der dræber og gør levende.
L.: Ezek 28,1-10. Ev.: Matt 19,23-30.

20. hvid. Onsdag i 20. alm. uge. (IV Ps).
Bernhard, abbed og kirkelærer, (†1153)(m).
1 Sl 23,1-3.4.5.6
+ Herren er min hyrde, jeg lider ingen nød.
L.: Ezek 34,1-11. Ev.: Matt 20,1-16.

21. hvid. Torsdag i 20. alm. uge. (IV Ps).
Pius X, pave, (†1914)(m).
1 Sl 51,12-13.14-15.18-19
+ Jeg vil stænke rent vand på jer. Jeg renser jer for al
jeres urenhed.
L.: Ezek 36,23-28. Ev.: Matt 22,1-14.

22. hvid. Fredag i 20. alm. uge. (IV Ps).
Jomfru Maria, vor Dronning (m).
Jomfru Marias pf.
1 Sl 107,2-3.4-5.6-7.8-9
+ Tak Herren, for hans trofasthed varer til evig tid.
eller Halleluja!
L.: Ezek 37,1-14. Ev.: Matt 22,34-40.

23. grøn. Lørdag i 20. alm. uge. (IV Ps).
Eller hvid. Rosa af Lima, jomfru, (†1617).
Eller hvid. Gudsmoders lørdagsmesse.
1 Sl 85,9ab-10.11-12.13-14
+ Herrens herligheden skal bo i vort land.
L.: Ezek 43,1-7a. Ev.: Matt 23,1-12.

24. grøn. 21. ALM. SØNDAG. (I Ps).
! Gl. Cr. Alm.S.pf.
1.L.: Es 22,19-23;
1 Sl 138,1-2b.2c-3.6+8bc.
+ Herre, din trofasthed varer til evig tid,
opgiv ikke dine hænders værk!
2.L.: Rom 11,33-36. Ev.: Matt 16,13-20.

25. grøn. Mandag i 21. alm. uge. (I Ps).
Eller hvid. Ludvig, (†1270).
Eller hvid. Josef af Calasanz, præst, (†1648).
1 Sl 96,1-2a.2b-3.4-5
+ Fortæl om Herrens undere blandt alle folkeslag!
L.: 2 Tess 1,1-5.11-12. Ev.: Matt 23,13-22.

26. grøn. Tirsdag i 21. alm. uge. (I Ps).
1 Sl 96,10.11-12a.12b-13
+ Herren kommer for at holde dom over jorden.
L.: 2 Tess 2,1-3a.14-17. Ev.: Matt 23,23-26.

27. hvid. Onsdag i 21. alm. uge. (I Ps).
Monika, (†387)(m).
1 Sl 128,1-2.4-5
+ Lykkelig hver den, der frygter Herren.
L.: 2 Tess 3,6-10.16-18. Ev.: Matt 23,27-32.

Ad libitum læsninger til Monika:
Ev.: Luk 7,11-17

28. hvid. Torsdag i 21. alm. uge. (I Ps).
Augustin, biskop og kirkelærer, (†430)(m).
1 Sl 145,2-3.4-5.6-7
+ Jeg vil prise dit navn, Herre, for evigt og altid.
L.: 1 Kor 1,1-9. Ev.: Matt 24,42-51.

29. rød. Fredag i 21. alm. uge. (I Ps).
Johannes Døberens martyrium (m).
Særl.pf.
1 Sl 33,1-2.4-5.10-11
+ Herrens godhed fylder jorden.
L.: 1 Kor 1,17-25. Ev.: Mark 6,17-29

Ad libitum læsninger til Johannes Døbers 
Martyrium:
1: Sl 71,1-2.3-4a.5-6ab.15ab+17
+: Min mund skal vidne om din retfærdighed.
L.: Jer 1,17-19

30. grøn. Lørdag i 21. alm. uge. (I Ps).
Eller hvid. Gudsmoders lørdagsmesse.
1 Sl 33,12-13.18-19.20-21
+ Lykkeligt det folk, Herren udvalgte sig til ejen-
dom.
L.: 1 Kor 1,26-31. Ev.: Matt 25,14-30.

31. grøn. 22. ALM. SØNDAG. (II Ps).
! Gl. Cr. Alm.S.pf.
1.L.: Jer 20,7-9;
1 Sl 63,2.3-4.5-6.8-9.
+ Min sjæl tørster efter dig, Herre min Gud.
2.L.: Rom 12,1-2. Ev.: Matt 16,21-27.
Kollekt for Caritas Danmark

Liturgisk KalenderDet sker i Bispedømmet
Juli
Lørdag 5. og søndag 6: Fejring af 100-året for genop- 
tagelsen af valfarten til Haraldsted. Pilgrimsvandring fra 
Roskilde til Haraldsted, ca. 30 km. Oplysninger: Jerzy 
Golubowski: 21 40 91 88 eller golubowski@kabelmail.dk

Søndag 6.- lørdag 12. juli: Familieugen på Magleås for 
familier af alle slags og flere generationer. Tema: LIVETS 
VAND. Flere oplysninger: www.magleaas.dk

Onsdag 16. kl. 14.30 fejres Vor Frue af Bjerget Karmels 
højtid i Skt. Josefs Karmel, Brødeskovvej 46, Hillerød, 
mail: karmel@mail.dk

August
Mandag 4. – søndag 10.: I uge 32 er der “Magleås-uge”. 
Temaet i år er “Trosbekendelsen”. Der er daglig messe, 
foredrag og udflugt, samt tid til fællesskab, en god snak, 
gåture, sang og musik. Programmer ligger i kirkerne, eller 
fås ved henvendelse til Magleås, tlf.: 45 81 07 15, eller
www.magleaas.dk  Alle er velkomne.

Torsdag 7. kl. 20.00 og 22.00: MobilKirke. Der er mulig- 
hed for samtale, forbøn, velsignelse, samt kaffe og kage. 
Mobilkirken står på Gammel Torv i København. Alle er 
velkomne.

Mandag 18. kl. 19.00-20.00: Meditationsaften, derefter 
kaffe og te. Sted: Strandvejen 91, Kbh. Ø

Torsdag 21. kl. 20.00 og 22.00: MobilKirke. Der er 
mulighed for samtale, forbøn, velsignelse, samt kaffe og 
kage. Mobilkirken står på Gammel Torv i København. Alle 
er velkomne.

September
Fredag 12. kl. 18.00-19.30: ”Åben dør”. Personlig forbøn 
og samtale, v/ pastor Lars Messerschmidt m.fl., Sted: 
Jesu Hjerte Kirkes Menighedslokaler, Stenosgade, Kbh. 
Info: www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk

Lørdag 13. kl. 11.00-16.00: Sakramentskirken holder 
loppemarked og café til fordel for Caritas i gården ved 
siden af kirken. Indgang gennem porten Nørrebrogade 27, 
Kbh.N.

Første og sidste onsdag i måneden kl.17.30–19.30: 
Hjælp til misbrugere og pårørende ved den katolske or-
ganisation Cenacolo. Rådgivningen finder sted i Bredgade 
69 A, Kbh. K. Tlf.: 51 53 41 60

Skt. Thomas Fællesskabet inviterer til eukaristi, lovpris-
ning og katekese. Sted: Oratoriet, Vor Frue Kirke, Ryes-
gade 26, Aarhus C. Info: p. Herbert, SJ 87 30 70 42 eller 
24 27 86 89, eller Jan Zieleskiewicz 50 29 13 57, 
e-mail: johny.zet@gmail.com
Datoer i august: onsdage 13/8, 20/8 og 27/8, kl. 19.00-
21.00

Messe med forbøn for de syge hver 1. onsdag i 
måneden kl. 19.00-21.00, sted: Vor Frue Kirke, Ryesgade 
26, 8000 Aarhus C. Datoer i efteråret: 6/8, 3/9, 1/10, 5/11 
og 3/12

Sankt Thomas Fællesskabet inviterer til tilbedelse, sted: 
Vor Frue Kirke, Ryesgade 26, 8000 Aarhus C. Intentio-
nen er åndelig forberedelse til messen, der afholdes om 
onsdagen med forbøn for de syge. Se ovenfor. Datoer i 
efteråret: fredage 1/8, 29/8, 26/9, 31/10, 28/11 2014 og 
2/1 2015, kl. 19.00-24.00
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fordi han havde beskyttet og hjulpet medlemmer af 
byens kristne mindretal.

Adolf Meisters malerier afspejler ordenenes dra
matiske historie og rummer også et portræt af kej
serinde Katarina 2. den Store af Rusland, som tillod 
ordenen at fungere på sit territorium, selv om den var 
blevet opløst af pave Clemens den 14. i 1773. Paven 
var blevet presset af  europæiske kongelige og oplys
ningsfolk, som anså jesuitterne for at udgøre en trus
sel mod deres egen magt, og han så formodentlig in
gen anden udvej end at opløse ordenen. Han skrev 
dog en note ind om, at forbuddet mod ordenen kun 
gjaldt der, hvor det blev gjort officielt. Formodentlig 
anede han, at den russiske kejserinde ville benytte sig 
af denne kattelem, og det gjorde hun også – sandsyn
ligvis både fordi hun var i opposition til paven, og 
fordi hun helst ikke ville undvære de veldrevne skoler 
og universiteter, som jesuitterne drev. 

Ordenen kunne derfor overleve i Rusland, og det 
var afgørende, da ordenen blev formelt genetableret 
i 1814. Selv om ordenen ikke har samme indflydelse i 
dag som i 1600 og 1700tallet, er der bestemt noget at 
fejre i jubilæumsåret. For første gang er alle katolik
kers overhoved jesuit, og nye jesuitter er stadig parat 
til at arbejde der, hvor paven og ordens ledelse vurde
rer, at der er størst behov. I Aarhus har menigheden 
siden 1873 haft glæde af jesuitternes tilstedeværelse; 
men som Adolf Meister udtrykker det, er der næsten 
ikke plads til seks jesuitter i huset i Ryesgade. Så den 
ene af præsterne og en af de præstestuderende flytter 
fra august 2014 til København for bl.a. at engagere sig 
i skoledrift på jesuitternes gamle skole, Niels Steen
sens Gymnasieskole.

Galleri ved Kirken, Ryesgade 26, 8000 Aarhus C. 6. 
juni-4. juli og 4.-25. august, mandag, onsdag og fredag 
kl. 14.00-17.30.

Læserne skriver

Kom til Magleås-uge
”Der er dejligt på Magleås. Det er vores katolske 
kursusejendom. og vi bør da bruge Maglås .
I uge 32 er der ”Magleåsuge”. temaet i år er 
”Trosbekendelsen”. Der er daglig messe, foredrag,  
udflugt samt tid til fællesskab, en god snak, gåture, sang 
og musik.

Programmer ligger i kirkerne, eller fås ved henvendelse 
til Magleås, tlf  45 81 07 15.
Alle er velkomne.
Lisbeth Poulsen, 2920 Charlottenlund.

Kildeskat og overførselsindkomster
I mit arbejde som medlem af telefongruppen i kirkeskat
teordningen, hvor jeg ringer rundt til medlemmer af den 
katolske kirke i Sankt Laurentii i Roskilde, der ikke er 
tilmeldt kirkeskatte ordningen, støder jeg på mange 
problematikker. 

En af disse problematikker er, at medlemmer på over
førselsindkomster ofte afviser at tilmelde sig på grund af 
deres økonomiske situation. 

Jeg har stor forståelse for dette, da jeg og min mand 
selv er ramt af sygdom og arbejdsløshed og førtidspen
sion.

Men til alle jer, der er i samme situation, Tænk på at de 
anbefalede 12 % af den skattemæssige indkomst også 
vil være forholdsmæssig lille, da indkomsten tilsvarende 
også lille.

De 12 % er FULDT fradragsberettiget på skattebil
letten (sker automatisk når du er tilmeldt med dit cpr.
nr.).  Dette betyder at beløbet du indbetaler, er meget 
mindre end de  12 % du opgiver.

Efter dit personfradrag hver måned er trukket fra din 
indkomst, er det dette tilbageværende beløb du dividerer 
med 100 % og ganger med 12 %. Så har du din månedlige 
betaling til kirkeskatteordningen; men du kan altid efter 
din samvittighed vælge at betale et selvvalgt beløb. Det 
vigtigste er at du kommer i gang.

Du har brug for penge, men det har Kirken også, 
hvis den skal bestå i Danmark. Glem ikke, at selv om 
din situation ser vanskelig ud, skal du forvente at blive 
velsignet ved bare dette at give.
Pia Bonnesen, 4000 Roskilde 

En bemærkelsesværdig udgivelse
I Katolsk Orientering nr. 6 2014 kunne man 
læse om en udgivelse på dansk Kerygma af Kiko 
Argüello om grundlaget for ”Den neokatekumenale 
Vandring”(DNV), som med præsteseminariet i Vedbæk 
udklækker præster i hastigt tempo og i løbet af kort tid 
vil tegne Den Katolske Kirke i Danmark.

I den noget overfladiske anmeldelse af bogen kunne 
man læse, at beskrivelsen var en sund forkyndelse af det 
centrale i vor kristne tro.  Der var således god anledning 
til at sætte sig ind i teologien for DNV.  

Her i landet har man efterhånden vænnet sig til de 
talrige helgenbeskrivelser, som er sukret ind i fromme 
historier, indtil det kvalmende. I den henseende overgår 

denne bog så langt tidligere fromme beskrivelser.  Bogen 
indledes med en selvbiografisk beskrivelse af forfatterens 
baggrund, som strækker sig over de første 67 sider, hvor 
han slutter med: ”Jeg har fortalt lidt om min erfaring, og 
jeg er selv forbløffet over de undere, Herren har gjort og 
stadig gør med os.”  Undervejs fortæller han om, at folk, 
der ser, at han tager sig af de svage i samfundet, så som 
poliolammede, de unge som vakler rundt plakatfulde i 
Madrids omegn, kalder ham ”den hellige Kiko”, og på 
side 47 beskriver Kiko et vaskeægte mirakel, hvor to, der 
var oppe at slås, blev venner, mens Kiko bad for dem!!   
Så der er ikke langt igen.

Mængden af fantastisk fromme historier er 
overvældende, og selv om de fleste antagelig er ægte, 
er der indimellem nogle, der virker konstruerede til 
lejligheden.  Kiko er en flittig citatatlet, der i omfang 
får det til at minde påfaldende om Jehovas Vidners 
anvendelse af Bibelen.

Kiko fortæller om, hvordan DNV arbejder, når de 
ankommer til at sogn for at påbegynde ”Vandringen”; 
her belærer de sognepræsten om, at nu må han forlade 
den pastorale omsorg baseret på sakramenterne til 
fordel for en pastoral omsorg baseret på evangelisering, 
som DNV er specialiseret i.  Han siger ligeledes, at de, 
der tror, at religion er noget for småborgerlige personer, 
der går i kirke om søndagen, tager fuldstændig fejl.  Gud 
må udholde denne form for småborgerlig kristendom, 
som i dag Gudskelov er i krise.(side 111)

Læsere, der skulle stille sig tvivlende over for bogens 
mange påstande og modsigelser, vil overbevises om 
sandhederne, idet pave Benedikt XVI under audiensen 
den 20. januar atter har bekræftet, at ”Vandringen” 
er en gave til verden fra Helligånden.  ”Er dette blot 
ord, eller er det, jeg siger, sandheden?  Det er en dyb 
sandhed, brødre!  Jeg taler til jer på Herrens vegne.  Jeg 
er en engel for jer.” (side 120) Kiko sætter ikke sit lys 
under en skæppe, men virker snarere som en manisk 
ekshibitionistisk person.

Til slut skal de lovformeligt ægteviede katolske par 
have et par ord med på den rette vej fra Kiko.

Hos Kiko er ægtesengen det andet alter, hvori 
ægtefællerne virkeliggør sakramentet.  Efter at parret har 
undersøgt vaginalsekretet efter Billings naturmetode, 
evt. med hjælp af en kalender eller en applikation på 
smartphonen, knæler de ned og beder Herren være dem 
nær, hvorefter de er parate til den ægteskabelige akt  
hvis de ellers ikke i mellemtiden har tabt gnisten.

Efter en gennemlæsning af bogen Kerygma, som er 
blottet for klar teologisk ballast, må man konkludere, 
at den virker som skrevet af en psykoinfantil person, 
der lider af en enorm selvovervurdering.  Så længe DNV 
går ud på gader og stræder og forsøger at hjælpe de 
svageste, som f.eks. Kirkens Korshær og andre hjemlige 
institutioner gør, kan de gøre et godt arbejde, men i det 
øjeblik bevægelsen involverer en allerede sammentømret 
sognemenighed, vil det gå galt. Den bliver sekterisk.
Måske er seriøsiteten gået tabt i oversættelsen.
Ole Dam, 2100 København Ø
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Fortsat fra side 12 

Husk valfarten 
til Haraldsted 
den 6 juli
Bispedømmets ældste 
valfart fylder 100 i år.

Læs mere i KO nr. 8  2014. 
Man begynder med en andagt 
i Haraldsted Kirke. Derefter 
går man i procession ud til 
kapelruinen hvor biskoppen 
fejrer messe. Derefter fælles 
samvær i Knud Lavard Huset.  
Mulighed for transport for 
gangbesværede og mulighed 
for afhentning på Ringsted 
Station  Ring til Lene Irlov på 
tlf. 21 73 27 21

Foto: Lisbeth Rütz
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Sankt Andreas 
Bibliotek og 
Antikvariat

Vanløse Begravelsesforretning
Jyllingevej 8 • 2720 Vanløse

Deres lokale bedemand siden 1940...

Kastrup Begravelsesforretning

Biblioteket holder ferielukket i uge 
27-30 og genåbner den 29. juli.

bibliotek@katolsk.dk 
Tlf: 33 55 60 90 Steen Jørgensen Mariette Jørgensen

38 71 75 01
Ring og aftal et møde enten 
i Deres hjem eller hos os.
Vi træffes også aften, 
weekend og helligdage.

www.v-lm.dk
Myretuen
ved Bastrup Sø og Ganløse Eged

Det ideelle sted til FAMILIEFESTER og LEJRSKOLER og 
SOMMERFERIER. (Bademuligheder i Buresø). Plads til 40 
personer. Køkken med bl. a. industriopvaskemaskine.
Dejlig stor grund.
Læs mere på www.myretuen-bastrup.dk
Udlejning: Børge Morthorst, tlf.: 22 700 798
E-mail: mail@myretuen-bastrup.dk

Bønnens Apostolat

August

- For at flygtninge, som er tvunget fra deres hjem på 
grund af vold, må finde en storsindet velkomst og 
beskyttelse af deres rettigheder.

- For at kristne i Oceanien med glæde må forkynde 
troen for alle folkeslag i denne del af verden.

Katolsk Orientering
Indlæg til Katolsk Orientering nr. 10, som udkommer 

fredag den 15. august 
skal være redaktionen i hænde senest 

mandag den 28. juli

Indlæg til Katolsk Orientering nr. 11, som udkommer 
fredag den 29. august 

skal være redaktionen i hænde senest 
mandag den 11. august

Organiseret
4 bedemand,

► tilknyttet
/ garantiordning,
/ v/ Steen Jørgensen

TELEFONLINIE 
SOS FORBØN

Ønsker du forbøn, et lyttende øre, 
et ord fra Jesus og en velsignelse 

så ring: 75 18 18 08
Torsdag, fredag

og lørdag kl. 20.00-23.00 hele året

Ord på Vejen
Katolsk tidsskrift med prædikener 
til hver søndag
Årsabonnement kr. 190,- kan 
bestilles på tlf. 28 18 47 25 og 
e-mail: kontakt@katolik.dk

Retræten for mænd 2014

afholdes hos Sankt Hedvig Søstrene på Dalum Kloster 
Dalumvej 105, 5250 Odense SV

mandag den 11. til fredag den 15. august

Retræteleder: Pater Paul Marx, O.M.I
Pris: kr. 1.200,-

Tilmelding: Jaime Morales. Tlf. 31 44 31 10
Eller e-mail: jaime@mail.dk

Bestil katalog 
med unikke 
rejser på:

rolix 
rejser^

75 92 20 22

Telefon 3 2 55 55 55
Døgnvagt

Bedemand Michael Ri is
Amagerbrogad el 55

Dragør Bcgravolsosforrctning ■ Telefon 32 53 06 29
Taastnjp Begravelsesforretning ■ Telefon 43 99 19 19

Martin Ryom
- en katolsk bedemand

T 39 29 60 08
Lykkesholms Allé 9A | 1902 Frederiksberg C

Tømrer- og Murermester Keld Erik

EEHEEH
Tlf. 54 43 99 08

Ankervej 12 
Stubberup 
4800 Nyk.F.

En katolsk håndværker
Tømrer-murermester Keld Erik Johnsen udfører hånd
værksarbejde overalt på Lolland Falster, Sydsjælland 
og Københavnsområdet.

Biskoppens 
kalender

Juli
Lørdag 5. kl. 18.00: Italiensk messe i Jesu Hjerte 
Kirke, Kbh.
Søndag 6. kl. 14.00: Valfart til Haraldsted
Tirsdag 8.- fredag 18.: Ferie
Lørdag 26. kl. 18.00: Italiensk messe i Jesu Hjerte 
Kirke, Kbh.
Søndag 27. kl. 11.00: Messe i Domkirken

August
Fredag 15. kl. 12.30: Møde med medlemmer af PSP
Lørdag 16.: Vietnamesisk valfart til Øm
Søndag 17. kl. 10.00: Firmelse i Randers
Fredag 22.: Præsidiemøde i NBK, Oslo
Lørdag 23.: Polsk valfart til Pindstrup
Tirsdag 26. kl. 16.: Møde i Forretningsudvalget
Onsdag 27. kl. 15.00: Møde i Danske Kirkers Råd
Lørdag 30.: Tamilsk valfart til Øm

Vi har mere end 30 års erfaring inden for håndværksfa
get med blandt andet renoveringsopgaver på katolske 
kirker, menighedsbygninger og skoler samt nybygnings- 
og renoveringsopgaver for privatkunder.

Vi er medlem af Dansk Byggeri og Nyk. F. Murerlaug.

Kontakt os for et uforpligtende møde.

Tømrer-murermester Keld Erik Johnsen
Ankervej 12, 4800 Nykøbing F. Tlf.: 54 43 99 08

post@keldjohnsen.dk 
www.keldjohnsen.dk

danskbV^ri
Medlem af Dansk Byggeri

Katolsk orientering 
www.katolskorientering.dk

Redaktionen ønsker alle 
læsere en god sommer
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Religiøs tro
Ovenstående begrebsudredning kan 
forekomme noget akademisk og 
irrelevant med hensyn til spørgsmålet om 
hvad religiøs tro er. Men ved nærmere 
eftersyn giver den værdifuld hjælp når vi 
forsøger at forstå, hvad der menes med 
religiøs tro. Faktum er, at vi møder alle 
disse forskellige former for tro hver gang 
vi fremsiger trosbekendelsen i messen. Og 
en klassisk teolog som Thomas Aquinas 
(12251274) beskriver i sit værk Summa 
theologiae den kristne tro på netop denne 
måde.

Thomas Aquinas begynder med det, 
han kalder credere Deum. Hermed mener 
han troen på, at Gud findes og at Han er 
udstyret med bestemte egenskaber (god, 
vis, almægtig osv.). Her har vi med den 
kognitive form for tro at gøre. Men ifølge 
Thomas Aquinas er kognitiv tro blot et 
aspekt af den kristne tro.

Derfor går han videre til det, han kalder 
credere in Deum. Hermed menes troen 
som et personligt forhold til Gud baseret 
på tillid og kærlighed, den såkaldte 
fiduciale tro. Thomas Aquinas beskriver 
denne form for tro som ”en levende tro, 
der er gennemsyret af kærlighed” og han 
mener, at den er det mest centrale aspekt 
ved den kristne tro. Han betragter den 

som en nådegave fra Gud og regner den 
blandt de såkaldte teologale dyder.

Endelig findes der ifølge Thomas 
Aquinas også tro som credere Deo. Tro 
er her forstået, som når Gud åbenbarer 

noget for menneskene. Vi har her med den 
testimoniale tro at gøre, hvor man stoler 
på det, man har hørt fra andre: fx når vi 
tror på Jesu undervisning om Faderens 
kærlighed til menneskene.

Tro og viden
En refleksion over de forskellige former 
for tro kan også være nyttig, når man skal 
vurdere forholdet mellem tro og viden. 
I begyndelsen af artiklen var vi inde 
på, at tro til tider betragtes som en svag 
form for viden. Men ingen af de former 
for tro som indgår i den religiøse tro, 
kendetegnes af nogen særskilt svaghed 
eller usikkerhed. Tro og viden forholder 
sig nemlig til hinanden på en helt anden 
måde.

Indtil nu har vi fokuseret på spørgsmålet 
om, hvad tro er. For at vise hvordan tro 
og viden forholder sig til hinanden bør vi 
nu på tilsvarende måde gennemgå, hvad 
der menes med viden. Men fordi det er 
langt mere kompliceret at forklare hvad 
viden er end at forklare hvad tro er, nøjes 

jeg her med at give et hint om, hvordan 
dette spørgsmål kan løses.

Det findes ingen alment accepteret 
teori om, hvad viden eller kundskab er. 
Men fra antikken og frem til i dag har det 
været den almindelige opfattelse, at den, 
der har kundskab, i det mindste må tro 
på et eller andet og have gode grunde for 
denne tro. Desuden må det, man tror på, 
også være sandt. Altså: For at have viden 
om at Gotland er en ø, må jeg rent faktisk 
tro på at Gotland er en ø, jeg må have 
gode grunde til min tro om, at Gotland er 
en ø. Desuden må det faktisk være sandt, 
at Gotland er en ø. Når alle disse tre krav 
er opfyldt, har jeg viden om at Gotland 
er en ø.

Ovenstående rejser mange spørgsmål 
man kan tænke videre over, men en 
vigtig konklusion er, at tro ikke er en 
svag form for viden. Tro står heller ikke 
i modsætning til viden. Tværtimod kan 
den, der ikke tror på noget, heller ikke 
vide noget. 

Af den grund er hele forestillingen om at 

tro og viden er hinandens modsætninger 
ganske problematisk.

Så er det en anden sag, at folk kan tro 
på noget, der ikke er sandt og dermed 
komme i konflikt med velfunderet 
viden. Men problemet ligger da ikke i, 
at det skulle være forkert at tro på noget. 
Problemet ligger i stedet i, at man tror på 
forkerte ting og ud fra dårlige grunde. 
Dette er første del i en serie på i alt tre. Den 
udkom oprindeligt i det svenske Katolskt 
Magasin og gengives her med forfatterens 
tilladelse.

Eftertanker

K
atolsk O

rientering ·  nr. 9
4. juli 2014 · 40. årgang

TRO & VIDEN Begreberne tro og viden 
anvender vi i mange forskellige sammen
hænge og med mange forskellige betyd
ninger. Normalt har vi ingen særlig grund 
til at reflektere over, hvad begreberne be
tyder. Men det kan hænde, at vi har grund 
til at tænke nærmere over det. 

For eksempel når nogen udfordrer os 
og siger: ”Jeg ved du er troende; men for 
mit eget vedkommende synes jeg det er 
bedre at holde sig til det, man virkelig 
ved”.

 Den som udtrykker sig således 
forudsætter, at tro er en svagere og mere 
usikker form for viden. Tænker man 

nærmere efter, viser det sig dog, at dette 
synspunkt ikke holder.

Hvad er tro?
Det knytter sig mange misforståelser 
til begrebet tro. En mindre kløgtig 
teologistuderende skulle til en eksamen 
have svaret, at troen er en nådegave, 
hvorved man kan stole på noget, man 
ellers ville have betragtet som usandt. 
Heller ikke denne forklaring er særlig god. 
Men hvad menes da med tro, og hvordan 
ser forholdet mellem tro og viden ud?

Indledningsvis kan man skelne mellem 
tro i betydningen trosakt (dvs. dét at 

tro) og tro i betydningen trosindhold 
(dvs. dét man tror på). Teologerne plejer 
at anvende udtrykket fides qua, som 
betegnelse for trosakten, mens fides quae 
betegner troens indhold.

Herefter kan man yderligere præcisere 
hvad tro er ved at skelne mellem tre 
forskellige former for trosakter. Da bliver 
man klar over, at vi mennesker kan tro 
på tre forskellige måder – hverken mere 
eller mindre. Alle tre former for trosakter 
forekommer både inden for profan og 
religiøs tro. Hvad der adskiller religiøs tro 
fra profan tro er derfor i første omgang 
ikke selve trosakten, men snarere troens 
indhold, altså hvad man tror på.

Den første form for trosakt kaldes 
kognitiv. Man beskriver den nemmest 
som at ”tro at”. Når du fx tror, at noget 
er på en bestemt måde, har du en kognitiv 
form for tro. Min tro på, at klokken er 
halv syv om aftenen, når jeg skriver denne 
tekst, er et eksempel på kognitiv tro. Den 
kognitive tro indebærer, at man betragter 

noget som sandt: Jeg tror det er sandt, at 
klokken er halv syv om aftenen.

Den anden form for trosakt kaldes fi
ducial. Den fiduciale tro er det vi i daglig 
tale kalder tillid, som når vi fx har tillid til 
en god ven. Den fiduciale tro udtrykker 
vi når vi siger til én: ”Jeg stoler på dig”. 
Kognitiv tro er altså at ”tro at” mens fidu
cial tro er at ”tro på”. Forskellen mellem 
dem bliver tydelig, hvis man tænker over 
hvordan tillid til en ven er noget meget 
mere end blot at være overbevist om, at 
visse udsagn om ens ven er sande.

Den tredje form for trosakt kaldes testi
monial. Det er den form for tro, der byg
ger på information vi får fra andre og er 
sandsynligvis den mest almindelige form 
for tro overhovedet. En meget stor del af  
det vi kalder for kundskab er i virkelighe
den ikke andet end testimonial tro. Få af 
os har fx svømmet rundt om Gotland og 
selv set at Gotland faktisk er en ø. Vi tror 
det ene og alene, fordi andre har fortalt os 
det. Fortsættes nedenunder ▶

Tro og viden – hvad er det?
Det knytter sig mange misforståelser til begrebet ’tro’. Tro er ikke en 
svag form for viden og står heller ikke i modsætning til den. Jesuitpater 
Ulf Jonsson fører os her og i to kommende artikler dybere ind i emnet.

Tekst: Pater Ulf Jonsson SJ

Foto: Quinn Dombrowski.
Ulf Jonsson er svensk jesuitpater og 
chefredaktør for tidsskriftet Signum. 
Han er højskolelektor i filosofi ved 
Newmaninstituttet, forfatter og 
foredragsholder. Den, der ønsker at 
vide mere om troens rationalitet, kan 
med fordel læse hans bog Med tanke 
på Gud, udgivet på Artos & Norma 
Bokförlag i 2008.

”Hele forestillingen om at tro og 
viden er hinandens modsætninger 
er ganske problematisk”
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IRAK Den kaldæisk-katolske ærkebi-
skop Bashar Warda af Arbil i det kur-
disk-kontrollerede nordlige Irak siger, at 
den 15. juni var første gang i 1600 år der 
ikke blev fejret søndagsmesse i Mosul. Få 
dage forinden var millionbyen blevet ind-
taget af sunnimuslimske ekstremister fra 
organisationen Islamisk Stat (IS). 

Ifølge BBC er i alt 150.000 mennesker 
flygtet ud af byen og World Watch Mo-
nitor bekræfter, at op til tusinde kristne 
familier er flygtet til mere sikre områder. 
Jihadisterne tvang kristne til at forlade 
deres hjem og ejendele, og nogle fik be-
slaglagt deres biler og tvunget til at flygte 
til fods. Dominikanerinder fra den nær-
liggende by Qaraqosh fortalte, at kristne 
blev tvunget til at udlevere deres penge, 
personlige dokumenter, pas, biler og an-
dre værdigenstande. 

Den massive udvandring kom efter at 
jihadister fra Islamisk Stat (IS) havde 
truet de kristne i området til at enten af 
konvertere til islam, betale sikkerheds-
penge eller dø.

Flere kristne byer er besat
Fredag den 6. juni invaderede omkring 
3.000 krigere fra IS byen Mosul. De 
dræbte mange mennesker inklusive 21 
politifolk, mens lokale sikkerhedsstyrker 
flygtede. Ifølge lokale kilder tog soldater 
og politimænd deres uniformer af, så de 
ikke kunne identificeres.

Lokale medier siger, at jihadisterne tog 
70 kvindelige studerende som gidsler i 
universitetet i byen. Cirka 3.000 fanger er 
rapporteret befriet fra de største fængsler. 

En indbygger i Mosul fortalte til BBC, at 
“der ikke er vand, elektricitet eller mad 
i husene nu”, og “det er farligt at gå ud, 
da snigskytter skyder på må og få i byens 
gader”.

Flere kilder, især fra de kristne områ-
der, har bekræftet, at jihadisterne også 
har invaderet deres landsbyer. En lokal 
kristen rapporterer at IS-folk nu også 
kontrollerer den ”kristne” landsby i Qa-
raqosh efter at vagtposterne stak af. En 
anden kristen fortæller, at jihadisterne 
også har invaderet klosteret Mar Behnam 
fra det 4. århundrede og fordrevet mun-
kene uden at de fik lov til at medbringe 
nogle af klostrets mange relikvier.

Protester fra verdenssamfundet
”Kristne har mistet tilliden til landet og 
fremtiden her”, forklarer ærkebiskop 
Warda: ”Siden 2003 [efter den USA-
ledede invasion] har to tredjedele af de 
kristne forladt landet. Angrebene på de 
kristne har været omfattende. I fremtiden 
forestiller jeg mig, at Irak bliver et land 
med mange kristne steder – kun for turi-
sterne – på grund af mange familier, som 
nu forlader landet”. 

I søndagens Angelus-bøn bad pave 
Frans for de kristne i Mosul: ”Vore brød-
re og søstre er forfulgte, de smides ud, de 
tvinges bort fra deres hjem uden at have 
nogen chance for at tage noget med dem. 
Til disse mennesker ønsker jeg at udtryk-
ke min nærhed og min konstante bøn”. 
Kære brødre og søstre, som er så forfulg-
te. Jeg ved hvor meget I lider. Jeg ved at 
I er blevet frarøvet alting. Jeg er sammen 
med jer i troen på Ham, som overvandt 
det onde”. 

Jonadam Kanna, en kristen 
parlamentariker i Bagdad, har udtalt, at 
IS udførte “etnisk 
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Maria

Hvad betyder Marias optagelse i 
himlen for os? 
 Læs mere side 6.
Haraldsted

100-års jubilæum fejret.  
 Læs mere side 7.

OMLÆGNING Kan vi her i 
bispedømmet udnytte vore ressourcer 
bedre? Og hvordan kan vi tænke og gøre 
tingene på en ny og anderledes måde? 

Disse spørgsmål danner grundlaget for 
den delvise omlægning af sognestruk-
turerne, som ligger på tegnebrættet og i 
løbet af august 2015 vil resultere i et nyt 
katolsk landskab med færre og større pa-
storale enheder. Planen foreligger endnu 
ikke i sin endelige form, men vil de næste 
måneder blive sendt til høring i de rele-
vante råd og organer, ligesom alle menig-
heder vil blive inddraget i processen.

Baggrunden for det nye katolske land-
kort er primært ønsket om at effektivisere 
den præstelige betjening af menigheder-
ne. Det sker i erkendelsen af, at det frem-
over ikke vil være muligt at betjene menig-
hederne over hele landet på samme måde 
som hidtil, fordi der er færre disponible 
præster til menighedsarbejdet. Samtidig 
kræver menighedernes og bispedømmets 
økonomiske situation en gennemgriben-
de nytænkning for at bispedømmet kan 
opretholde de nødvendige menighedscen-
tre og institutioner. 

”Vi har ønsket at anlægge et samlet og 

overordnet syn på hele det katolske land-
skab i Danmark”, forklarer pastor Niels 
Engelbrecht, der er tovholder for projek-
tet og den 1. september tiltræder stillin-
gen som bispedømmets nye generalvikar. 

”En vigtig ting i denne sammenhæng 
er, at hvis vi som Kirke arbejder mere 
på enhedsplan vil vi også kunne opnå en 
række synergieffekter, hvor vi kan drage 
mere nytte af hinanden. Målet er kort og 
godt at få mere kirke med de samme res-
sourcer”. 

Det betyder, at hele landet opdeles i 
pastorale enheder, der hver især deles om 
den præstelige betjening. En pastoral en-
hed kan bestå af en eller flere menigheder 
med en eller flere præster.

Læs interviewet med pastor Niels Engel-
brecht om den delvise omorganisering af 
bispedømmet på side 5.  

NM

Kirken i Danmark 

Præstevielse, Sankt Annæ Dag, 
Sankt Mariae Kirke og mere.
 Læs mere side 11-13.

De syngende munke 

Portræt af Heiligenkreuz.
 Læs mere side 8-9.

Nyt katolsk landkort  
på tegnebrættet
Målet er mere kirke med de samme ressourcer.

En irakisk sikkerhedsofficer bevogter en kirke i byen Bartala, der ligger øst for storbyen 
Mossul. Foto: Karim Sahib, AFP.

Ekstremister truer kristne: 
konvertér, betal eller dø
For første gang i 1600 år blev der ikke fejret søndagsmesse i Mosul.

Tekst: Niels Messerschmidt

Fortsættes side 2 ▶
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KO mener
Internationale nyheder

De kristnes exodus  
i Irak
Avisen The Wall Street Journal beskrev 
følgende scenarie i en kommentar til de 
kristnes situation i Mosul: ”Forestil jer at 
en fundamentalistisk kristen sekt indtog 
den franske by Lyon og begyndte en 
systematisk udrensning af muslimerne 
dér. Ødelagde moskeerne og fjernede 
halvmånesymbolerne, brændte Koranen 
og tvang alle muslimer til at flygte eller 
truede dem med henrettelse. Det ville 
være helt utænkeligt i dag og skulle det 
alligevel ske ville pave Frans og alle 
kristne ledere skarpt tage afstand fra det 
og støtte internationale bestræbelser på 
at stoppe overgrebene”. 

Desværre er det – med modsat 
fortegn – virkelighed i Mosul og andre 
nordirakiske byer, hvor jihadister fra 
Islamisk Stat er i færd med at slette alle 
spor af kristen tilstedeværelse i området 
gennem mere end tusind år.

De seneste måneder er kristne 
systematisk fordrevet fra millionbyen 
Mosul. Det kristne-kaldæiske samfund i 
byen, der havde ca. 60.000 medlemmer i 
2003, er på grund af stigende sekterisk 
vold nu nærmest tømt for kristne og 
for første gang i 1600 år fejres der ikke 
længere messe i byen. Mange er flygtet til 
omkringliggende egne og ind i Kurdistan 
efter at jihadisterne har truet alle, der 
ikke ønsker at underkaste sig deres 
fundamentalistiske ideologi.

Vi er i dag i Irak vidne til en omsig-
gribende religiøs og etnisk udrensning 
af kristne og andre trossamfund som fx 
sufier, mandæere og turkmenere fra om-
råder, de har beboet gennem mere end 
tusinde år; flere kirker er nu omdannet 
til moskeer, ældgamle kloster ligger øde 
hen og de kristnes hjem er blevet over-
malet med tegn, som gør dem til synlige 
mål for jihadisterne.

At et sådan voldeligt vanvid kan ske i 
religionens navn i det 21. århundrede er 
svært at begribe for mange her i Vesten. 
Meget af den religiøse ekstremisme 
begås i dag af islamiske ekstremister, 
men hvorfor hører man ikke røster i den 
islamiske verden, der siger fra overfor og 
modsætter sig ekstremister, som myrder 
eller underkuer andre i Allahs navn? 

Men vi må selv feje for egen dør. 
Religiøs fanatisme har også været en 
del af  Vestens DNA og historie; jøderne 
kender fx alt for godt til hvordan 
antisemitisme kan anspore til morderisk 
adfærd. Alligevel vælger mange af os 
at vende det blinde øje til de kristnes 
situation i Irak og hele Mellemøsten – 
i vores materielle tryghed og langt fra 
konflikterne er vi blevet ufølsomme 
overfor andres lidelse og problemer. 

Det burde være en selvfølge, at alle 
religioner har ret til at være overalt, og at 
der hersker respekt og tolerance mellem 
dem. De kristnes tilstedeværelse i Mosul 
og resten af Mellemøsten går længere 
tilbage end mange anderledes troende 
og de har derfor en logisk hjemstavnsret 
i disse områder. De kristnes nuværende 
trængsler er ikke kun et problem og en 
fare for dem selv. Hvis ikke vi her i Vesten 
går i rette med denne udvikling gør vores 
tavshed os medskyldige i forfølgelserne.
 Niels Messerschmidt

OVERGREBSSAGER En australsk 
biskop har til en regeringskommission 
oplyst, at Vatikanets præstekongregation 
frem til årtusindskiftet forsøgte at 
afskrække biskopper fra at indlede 
disciplinære skridt mod præster, som 
var anklagede for seksuelle overgreb på 
mindreårige.  

Ærkebiskop Philip Wilson af Adelaide 
fortalte regeringskommissionen, at når 
biskopper forsøgte at iværksatte disci-
plinære sanktioner mod overgrebspræ-
ster ”gjorde Kongregationen for Klere-
siet konsekvent tingene sværere for dem”. 
Ærkebiskoppen sagde videre, at kongre-
gationen ved flere lejligheder støttede an-
klagede præster, som ønskede at forblive 
i aktiv tjeneste.

Kardinal Dario Castrillon Hoyos, præ-
fekt for kongregationen fra 1996 til 2006, 
anerkendte i et interview i 2010, at han 
opfordrede biskopperne til at beskytte 
præster mod at blive retsforfulgt for sek-
suelle overgreb.

Først i 2001 ændrede Vatikanets hold-
ning til biskoppers mulighed for at tildele 
disciplinære sanktioner da det lykkedes 
kardinal Joseph Ratzinger (senere pave 
Benedikt XVI) at fravriste kontrollen 

med overgrebssagerne fra Kongregatio-
nen for Kleresiet. Siden har behandlingen 
af overgrebssager hørt under Troslære-
kongregationen og den har siden udstedt 
disciplinære sanktioner i hundredvis af 
tilfælde.
Kilde: Catholicculture.org og The Austra-
lian
NM 

Vatikanet besværliggjorde biskoppers indgreb 
mod overgrebspræster
Det hævder australsk ærkebiskop. Først i 2001 ændrede Vatikanet 
praksis.

SYNODE Vatikanet offentliggjorde 
på et pressemøde den 26. juni 
arbejdsdokumentet, det såkaldte 
Instrumentum laboris, til brug for 
bispesynoden om familien i oktober. 
Dokumentet indeholder et resumé af 
den globale undersøgelse om ægteskab, 
familie og seksualitet, der blev gennemført 
i de enkelte bispedømmer i slutningen af 
sidste år.     

Dokumentet er på 75 sider og skal 
danne grundlaget for biskoppernes 
drøftelser i Vatikanet i perioden 5.-
19. oktober 2014. Det er opbygget i tre 
hoveddele med egne underkapitler: 1) At 
fremme familiens evangelium i nutidens 
verden; 2) Et pastoralt program for 
familien i lyset af  nye udfordringer; 3) 

Åbenhed for livet og forældrenes ansvar 
for opdragelsen.

Arbejdsdokument bygger på de besva-
relser, som blev givet i den verdensom-
spændende spørgeundersøgelse om den 
pastorale situation for familien, som be-
rørte kontroversielle spørgsmål omkring 
situationen for gengifte fraskilte kato-
likker, homoseksuelle par, prævention, 
annulleringsprocessen for ægteskaber – 
samt mere generelle spørgsmål som æg-
teskabsforberedelse og evangelisering i en 
familiesammenhæng. 

Biskoppernes drøftelser bliver en to-
delt proces. Den ekstraordinære synode 
om familien i 2014, der skal undersøge 
og analysere indsparkene fra bispekonfe-
rencerne, samt en ordinær synode i 2015, 

hvor biskopperne skal konkludere og 
”udarbejde passende pastorale retnings-
linjer”, ifølge arbejdsdokumentet.

På pressemødet i Vatikanet blev kato-
likker verden over inviteret til at deltage 
i en egen bønsdag for bispesynodens ar-
bejde. Den verdensomspændende bøns-
dag holdes søndag den 28. september, en 
uge før den ekstraordinære bispesynode 
starter den 5. oktober. 
NM

Familiesynodens arbejdsdokument 
offentliggjort
Afstikker rammerne for drøftelserne på familiesynoden i oktober.

udrensning” 
og han er bekymret for, at lignende angreb 
kan opstå i Libanon, der har den største 
kristne befolkning i regionen.

Kun forsoning kan løse konflikten
Kirkelige ledere fra Irak mødtes i 
sidste måned i Arbil for at drøfte en 
’redningsplan’ alt imens jihadisternes 
angreb øger risikoen for, at kristendommen 
helt forsvinder fra landet.

Den kaldæiske hjælpebiskop i Bagdad, 

Saad Sirop, der løb en risiko ved at rejse 
nordpå til Arbil for at deltage i mødet, 
sagde at krisen kun kan løses ved forso-
ning mellem sunni- og shiamuslimer. Han 
opfordrede derfor gentagne gange det in-
ternationale samfund til at presse på for 
forhandling mellem de forskellige islami-
ske ledere og tilføjede, at en militæraktion 
ville have den stik modsatte virkning: 

”Militær indblanding løste ingenting 
i Syrien og heller ikke i Irak, så vi skal 
ikke regne med, at det vil virke denne 

gang”, sagde Saad: ”Vi beder Gud give 
os visdom til at møde disse problemer 
med mod. Der er ingen tvivl om at vi skal 
igennem nogle svære dage”.

Før den amerikanskledede invasion 
i 2003 boede der mere end en million 
kristne i Irak og indtil jihadisternes over-
tagelse af Mosul havde de kristne været 
i byen i mere end 1600 år. Det anslås, at 
der stadig er 300.000 kristne i Irak – hvor 
mere end 200.000 af dem opholder sig i 
Syd-Kurdistan.

▶ Fortsat fra forsiden

Første kvinde i 
spidsen for paveligt 
universitet
Sr. Mary Melone udnævnt til 
rektor for Antonianum-universitet 
i Rom. 

ROM Sr. Mary Melone fik som den første 
kvinde et fast embede som professor ved 
det teologiske fakultet på det pavelige 
Antonianum-universitet. Hun blev senere 
den første kvindelige dekan samme sted 
og nu har pave Frans udnævnt hende til 
universitetets første kvindelige rektor.

Sr. Mary er født i La Spezia, Italien, i 
1964. Hun indtrådte hos Franciskanersø-
strene af den salige Angelina og aflagde 
sine første løfter i 1986 og evige løfter 
fem år senere. I 1992 tog hun en univer-
sitetsgrad i pædagogik og filosofi med en 

hovedopgave om ’Kropslighed og inter-
subjektivitet i Gabriel Marcels værker’. 
Herefter studerede hun teologi ved An-
tonianum-universitet, hvor hun skrev en 
ph.d-opgave om ’Helligånden i Riccardo 
di San Vittores De Trinitate’, som udkom 
som bog i 2001. 

I perioden 2002-08 virkede sr. Mary 
som professor extraordinarius ved fakul-
tetet og stod i spidsen for instituttet for 
religionsvidenskab. I 2011 blev hun ud-
nævnt til dekan og hun er i dag præsident 
for den italienske forening for teologisk 
forskning (SIRT).  NM

Foto: La Stampa
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OVERGREB Jozef Wesolowski, den 
polske prælat, der er anklaget for at 
have begået seksuelle overgreb mens 
han virkede som apostolsk nuntius i 
Den Dominikanske Republik, er blevet 
laiceret efter at Troslærekongregationen 
har fundet ham skyldig i anklagerne.
Den disciplinære dom i form af en 
laicering (populært at blive frataget ’krave 
og kjole’) blev meddelt af  Vatikanet den 
27. juni som afslutningen på en kanonisk 
retssag, og Wesolowski har nu to måneder 
til at appellere dommen. Herefter skal 
han igennem en retssag. 

Ærkebiskop Wesolowski blev kaldt 
tilbage til Vatikanet i august 2013 efter at 
kardinal Nicolas Lopez Rodriquez havde 
fortalt pave Frans, at han havde hørt at 
Vatikanets udsending skulle have begået 
seksuelle overgreb. Som statsborger i 
Vatikanet venter ham en retssag foran en 
Vatikan-domstol.

De civile myndigheder i Den Domini-
kanske Republik har også efterforsket 

anklagerne mod ham og siger, at de har 
fundet vigtige beviser mod den polske 
prælat. Anklagere i Polen har også ind-
ledt en efterforskning. Vatikanet har lo-
vet at samarbejde med begge lande, men 
siger, at Wesolowski først skal dømmes 
efter Vatikanets straffelov.

I meddelelsen om ærkebiskoppens 
laicering har Vatikanets pressekontor af-

sløret, at mens man venter på at indlede 
en kanonisk sag mod ham, har Wesolow-
ski fået ”en vis bevægelsesfrihed”. I lyset 
af  anklagerne mod ham og sagens alvor 
siger Vatikanet, at ”alle nødvendige pro-
cedurer vil blive taget i brug mod den 
tidligere nuntius”. Denne udtalelse fra 
Vatikanet var tydeligvis møntet på nylige 
rapporter om, at en biskop fra den Domi-
nikanske republik havde set Wesolowski 
gå rundt i Rom tilsyneladende i fuld fri-
hed. Lederen af Vatikanets pressekontor, 
pater Federico Lombardi, siger at man 
”nu vil tage de nødvendige skridt for at 
sikre, at han forbliver på et bestemt sted 
og ikke længere kan bevæge sig frit om-
kring fordi han er anklaget for en meget 
alvorlig forbrydelse og fordi der vender 
ham yderligere retslige skridt”.

Efter at være vendt hjem til Rom sidste 
år har Vatikanet ikke officielt udtalt sig 
om anklagerne mod den tidligere nuntius, 
ligesom man heller ikke har offentliggjort 
prælatens svar på disse anklager. Men 
pave Frans fortalte journalister i flyet 
på vej hjem fra Det hellige Land i maj, 
at tre biskopper er ved at blive undersøgt 
for anklager om at have begået seksuelle 
overgreb.

Kort nyt
Internationale nyheder

I spidsen for Vatikanets 
diplomatiske korps
DIPLOMATI Pave Frans har 
udpeget ærkebiskop Bernardito 
Auza, apostolsk nuntius for Haiti, til 
Pavestolens faste observatør ved FN. 
Han efterfølger ærkebiskop Francis 
Chullikatt, der har bestridt stillingen 
siden 2010. Den 55-årige Auza blev 
præsteviet i 1985 og har haft forskellige 
diplomatiske poster på Madagaskar, i 
Bulgarien, Albanien og i Vatikanets 
statssekretariat. Før stillingen som 
apostolsk nuntius for Haiti fungerede 
Auza som førsterådgiver ved 
Pavestolens repræsentation i FN.

Sociale dage i Madrid
KONFERENCE Sammenslutningen 
af katolske bispekonferencer i 
Europa (CCEE) og kommissionen 
for de katolske bispekonferencer i EU 
(Comece) er arrangør af 2. udgave af 
de europæiske katolske socialdage. 
Det afholdes i Madrid den 18.-
21. september i år. Arrangementet 
henvender sig først og fremmest til 
katolikker, der arbejder med Kirkens 
sociale apostolat. Hjemmesiden www.
catholicdays.eu rummer oplysninger 
om programmet, talerne og de 
forskellige workshops.

De kristne skal 
beskyttes
PAKISTAN Landets højesteret har 
pålagt regeringen om at gøre mere for 
at beskytte kristne og andre religiøse 
mindretals rettigheder i den muslimske 
nation. ”Den har pålagt regeringen at 
nedsætte en arbejdsgruppe, som skal 
udarbejde strategier for at bekæmpe 
religiøs intolerance og gøre noget ved 
hadske ytringer i de sociale medier”, 
skriver organisationen Christian So-
lidarity Worldwide i en pressemed-
delelse. Højesteret beder blandt andet 
også om at der udarbejdes uvildige læ-
seplaner til brug i skoler og gymnasier 
og at der oprettes et råd, der skal sikre 
mindretals rettigheder.

Den tidligere nuntius i den Dominicanske 
republik, ærkebiskop Jozef Wesolowski, 
er blevet laiceret efter at Troslærekongre-
gationen har fundet ham skyldig i at have 
begået seksuelle overgreb på mindreårige. 
Foto: Huffingtonpost.com. 

Tidligere nuntius kendt skyldig i overgreb 
Er blevet laiceret forud for kommende retssag.

Tekst: Niels Messerschmidt

FORFØLGELSE Ifølge den tyske 
menneskeretsorganisation Gesellschaft 
für bedrohte Völker har undertrykkelsen 
af kirker i Kina ”nået nye højder”. 
”Myndighederne fjerner i flæng kors fra 
kirkerne, river dem ned og truer i stor stil 
de kristne”, siger organisationen.

”Stimen af overgreb retter sig mod de 
officielt registrerede kirker”, forklarer 
Ulrich Delius, der er ansvarlig for Asien. 
Alene i Zhejiang-provinsen er der alene 
i år fjernet over 360 kors fra kirker og 
kirkerum. Overgrebene sker under dække 
af det nationale program til bekæmpelse 
af ulovligt opførte bygninger. Hårdt 
ramt er især kirker, der tilhører den 
statsanerkendte ”Tre-Selv”-bevægelse – 
et protestantisk kirkesamfund med ca. 15 
millioner troende i Kina. 

De statslige myndigheder lægger også 
andre hindringer i vejen, fx ved ikke at 
udstede byggetilladelse til udvidelser 
af kirkebygninger, ifølge den tyske 

organisation. ”På den måde begrænser 
de statslige myndigheder vilkårligt retten 
til religionsfrihed og bryder dermed den 
officielle trosfrihed i landet”, forklarer 
Ulrich Delius. Ifølge ham oplever kristne 
kirker i landet for tiden en hidtil uset høj 
vækst og har derfor brug for udvide deres 
faciliteter ganske betragteligt. 

I provisen Zhejiang har menighederne 
de senere uger i flere tilfælde haft held 
til at beskytte korsene på kirkerne ved 
at bevogte bygningerne døgnet rundt. 
I distriktet Pinyang opfordrede det 
kinesiske kristne råd og 135 ”Tre-Selv” 
menigheder sine medlemmer til en fredelig 
protest. En planlagt tavs protestmarch 
af kristne til de lokale myndigheders 
kontorer i byen Wenzhou blev dog aflyst 
fordi politiet havde skræmt præsterne i 
ledelsen og truet med at arrestere dem. 
Kilde: Signum
NM

Undertrykkelsen af kirkerne i Kina tager til
Tysk menneskeretsorganisation råber vagt i gevær.

En katolsk kirke i Wenzhou blev revet ned den 24. april i år. Foto: China Aid.

VIL DU VÆRE MED TIL AT SPREDE 
VERDENS BEDSTE NYHEDER?

Caritas og 90 andre organisationer er gået sammen 
med FN og DANIDA om at sprede Verdens Bedste 
Nyhed: Ulandsbistanden gør virkelig en forskel!

Nyheden spredes blandt andet ved en stor lands-
dækkende morgenevent fredag d. 12. september 
fra kl. 7-9. Vi har derfor brug for frivillige uddelere, 
der i fællesskab med 1000 andre frivillige rundt om 
i landet vil bruge to timer af deres tid på at uddele 
VBN-Avisen til forbipasserende på en nærliggende 
togstation eller i midtbyen. 

Har du lyst til at være med og sprede smil ved at 
uddele Verdens Bedste Nyheder, så skriv en mail til 
kampagnemedarbejder Josefine Sochacka-Ebbesen 
på jse@caritas.dk eller gå ind på www.caritas.dk og 
læs mere.

Caritas
Danmark

Anerkender forening  
af eksorcister
VATIKANET Kongregationen for 
Kleresiet har den 13. juni godkendt 
The International Association of 
Exorcists (IAE), der har omkring 250 
eksorcister i 30 lande. Med Vatikanets 
godkendelse er IAE nu anerkendt som 
en international privat forening af 
troende ifølge Canon 116, par. 2 med 
de dertilhørende rettigheder og pligter.

 Den nu 88-årige franciskanerpater 
Gabriele Amorth, som startede 
IAE i 1991 og var dens formand 
frem til år 2000, er den person i Den 
katolske Kirke i dag, der ved mest om 
eksorcisme. 

Han skulle have udført over 70.000 
eksorcismer og hans viden stammer 
således ikke kun fra bøger men fra 
erfaringer, han har gjort, når han 
udførte eksorcismer. 

IAE har siden 1994 afholdt 
internationale møder for eksorcister 
hvert 2. år.
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LÆGFOLK ”En fremtid for unge set 
ud fra et kristent perspektiv”, det var 
arbejdstitlen for mødet i Europæisk 
Lægmands Forum (ELF), som fandt sted 
i Sassone, lidt uden for Rom fra den 26.-
29. juli.

Hvert andet år holdes et sådant møde 
med deltagere fra de fleste europæiske 
lande.

ELF ser det som sin opgave at være et 
mødested for nationale lægorganisationer, 
hvor der kan udveksles information og 
ideer, for at lægfolket kan stå stærkere i 
deres mission i samfundet og i Kirken.

Dette års arbejdstitel har sit udspring 
i, at mange steder i Europa lider unge 
under økonomiske og sociale kriser, 
og arbejdsløsheden er stor. For mange 
unge er det svært at se, at der er en 
fremtidsmulighed for dem.

Samtidig er der blandt unge en søgen 

efter mening, og det er ikke altid Kirken, 
de vender sig til.

Fra Danmark var der tre repræsentan-
ter: Lillian Kristensen fra Pastoralrådet, 
Ragna Goings og Nicklas Sørensen fra 
DUK. Mødet startede torsdag aften med 
international aftensmad, hvor alle havde 
medbragt noget typisk fra deres land. Det 
blev en spændende sammensat menu.

Fredag var der gode og kvalificerede 
oplæg om emnet, og det blev bl.a. slået 
fast, at Kirkens sociallære ikke har mange 
bud på de unges situation i dag.

Fredag eftermiddag var det de unges 
tur. Unge fra forskellige lande var blevet 
bedt om at komme med korte bud på, 
hvordan de så deres situation. Danmark 
var et af  disse lande, og Ragna og Nick-
las kom med en levende og gribende be-
skrivelse af unges søgen efter tro og fæl-
lesskaber. Senere mødtes alle deltagerne 

i mindre grupper, og netop Ragnas og 
Nicklas’ oplæg kom til at fylde meget i 
diskussionen i grupperne.

Lørdag var der tilbagemeldinger fra 
grupperne og en livlig diskussion, som 
blev præget af alle de unge, der var med 
til mødet. 

Forretningsudvalget for ELF skulle 
vælges. Peter Annegarn, blev genvalgt 
som formand, og det nye FU blev sam-
mensat på en måde, så alle områder af 
Europa er tilgodeset.

Mødet sluttede søndag med messe.

TEOLOGI Ret beset er det en 
bemærkelsesværdig indsats at 
Ansgarwerk Osnabrück i samarbejde 
med Haus Ohrbeck har indbudt til en 
uges teologi på højt plan i 42 år i træk for 
de 5 nordiske landes kateketer, præster og 
åndelige vejledere, der søger om deltagelse 
gennem De Pavelige Missionsværker/ 
Missio Danmark.

Ugen bød på tema, en udflugt og 
besøg af biskop Franz-Joseph Bode og 
Frau Olbricht, som efter besøg i Norge 
og kortvarig indlæggelse, stadig havde 
kræfter til at mødes med gruppen. 
Specielt biskop Franz-Joseph gjorde 
indtryk ved sin åbenhed om aktuelle 
kirkelige forhold i Tyskland, tiltag 
forud for familiesynoden og forholdet 
til lutheranerne op til den forestående 
markering af 500 år for reformationen i 
2017. 

Netop i år var der stor tilslutning til 
studieugen, og deltagerantallet rundede 
40. Måske temaet i sig selv tiltrak op-
mærksomhed: ”Menneskebillede og Men-
neskeværd – På underfuld måde har du 
skabt menneskenaturens værdighed…” 
(Tidebogen, pag. 207)

Det var lutter spændende oplægshol-
dere, der kunne belyse temaet. Moralteo-
log, Elmar Kos, prof. ved Universitetet 
Vechta, tog udgangspunkt i spørgsmålet 
om hvorledes vi kan bringe kristne værdi-
normer ind i en diskussion med ikke- tro-
ende. Han forklarede, på en for lægfolk 
anskuelig måde, om præimplantations-
diagnostik, stamcelleforskning hos fostre 
etc. hos voksne samt om terapeutisk klo-
ning. Han stillede forskningen og dens 
muligheder i lyset af  den jødisk/kristne 
Guds ubetingede kærlighed, som skaber 
og opretholder og ikke fravælger. Ingen 
var bagefter i tvivl om at der ER kvali-
ficerede alternativer til bevarelse af livet 
og at forskningen til dato ikke har kunnet 
leve op til egne visioner. Han betonede 
nødvendigheden af viden, for at kunne 
danne modvægt til det rent biologiske 
menneskesyn, der bl.a. bygger på Kants 
udtalelse om, at mennesket biologisk set 
ikke er noget særligt (i sammenligning 
med dyrene) – et udbredt menneskesyn 
blandt behandlere, der har med kroppen 
og dens funktioner at gøre, og som har 

ført til ”apparatfejlmodellen”.
Forinden havde Dr. Hans-Georg 

Gradl, professor ved Universitetet 
Trier, bidraget med en vandring 
gennem Paulus’ og urmenighedens 
menneskebillede, og naturligvis Jesu 
tilgang til mennesket, som beskrevet 
hos evangelisterne. Han påpegede at der 
i NT’s 27 skrifter findes ligeså mange 
forskellige menneskeopfattelser, men 
at NT dog er et kompas om end uden 
specifikke løsninger: NT beskæftiger sig 
med følgerne af vore sygdomme i forhold 
til vor egen eksistens, familien, netværket 
og Gud. Set herigennem bliver det 
tydeligt at NT beskæftiger sig med den 
enkelte i relation til helheden, og derved 
bliver den biologiske forklaringsmodel 

gjort til skamme. Gradl påpegede 
endvidere vigtigheden af at vi hele tiden 
reflekterer over vores grundlæggende syn 
på mennesket, fordi det er bestemmende 
for vores holdning til spørgsmål som: 
hvornår begynder livet? og hvem har lov 
at slutte livet? Og hvornår?

Professor Georg Steins fra Universitetet 
Münster gelejdede os igennem Esajas 
teksterne om Herrens lidende tjener, og 
han lod gruppen arbejde med begrebet 
”den stedfortrædende lidelse”.

Br. Franz Richardt, OFM rundede 
ugen af med det aktuelle tema ”En 
værdig død” og belyste muligheder 
for åndelig støtte ved livets slutning. I 
Danmark kaldes det med et noget søgt 
ord ”Værdighedsterapi”, hvis formål det 

er at bevare og forbedre uhelbredeligt 
syges oplevelse af værdighed, mening 
og formål. Det sker ved at betragte den 
døende som en HEL person og ved at give 
vedkommende mulighed for at efterlade 
et minde om sin person til pårørende og 
eftertiden, f.eks. i form af brev, tegning 
eller fortælling.

Ugens besøg ud af huset passede på 
bedste vis til temaet, idet vi bl.a. besøgte 
Arbejds- og KZ-lejren, Esterwegen i Ems-
land. Fra 1933-39 var her tvangsarbejde i 
tørvene. Fra 1939-45 koncentrationslejr 
for bl.a. (politiske) anderledes tænkende. 
Først i 2000 blev stedet omdannet til of-
fentligt mindesmærke, og 7 år efter etab-
leredes et lille kommunitet af  Mauritzer 
Fransikanerinder. Vi var vist alle dybt be-
rørte af den værdighed hvormed søstrene 
fortalte om stedet og ikke mindst af den 
dybe symbolik der mødte én i indretnin-
gen af meditations- og stillerum og i om-
rådets arkitektur. 

Møder

Der lyttes opmærksomt til et indlæg på ELF-mødet i Rom. Foto: Nicklas Sørensen 
DUK

Når unge leder efter tro og fællesskaber
Møde i Europæisk Lægmands Forum i Rom.

Tekst: Lillian Kristensen

En uges teologi på højt plan
Kursus i Haus Ohrbeck for 42. år i træk.

Tekst og foto: Marianne Meyer

Den skandinaviske gruppe på studieugen i Haus Ohrbeck.
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Sognestrukturer

Det katolske danmarkskort 2014.

Annonce:

Meddelelse til medlemmer, der har 
10-års kontrakt med procent-sats.

Send kopi af din årsopgørelse fra 2013 til:

 Den katolske Kirke i Danmark
 Gl. Kongevej 15

 1610 København V
 att.: Lilian Munch Jakobsen

 eller til: lj@katolsk.dk

INTERVIEW En af de store opgaver, 
som pastor Niels Engelbrecht tager fat 
på, når han den 1. september tiltræder 
som bispedømmets nye generalvikar, 
bliver at koordinere og samle trådene i 
den omfattende proces med at aftegne 
konturerne til et nyt dansk katolsk 
landkort. Katolsk Orientering har spurgte 
ham om de bagvedliggende grunde til 
nytænkningen af sognestrukturerne. 

”Kirkens opbygning i dag er resultatet 
af  en lang historisk udvikling, hvor 
tingene måske ikke længere er som de var 
før. Men modsat tidligere, hvor pastorale 
udfordringer blev løst ved at igangsætte 
nye tiltag hist og her, ønsker vi nu at 
anlægge et samlet syn på hele det katolske 
landskab i Danmark. Hermed tænker vi 
bispedømmet som et hele og det gør fx 
nemmere at se, hvor mange præster og 
hvor mange kirker vi fremover får brug 
for”, forklarer Niels Engelbrecht.

”Vi må kigge på fordelingen af 
katolikkerne i bispedømmet. Nogle sogne 
har tidligere haft flere katolikker end 
det er tilfældet i dag og det er relevant 
at spørge, om vi fortsat er i stand til at 
opretholde alle vore menigheder og klare 
deres drift. Er det stadig rationelt at der 
bliver læst messe i alle kirker eller skulle vi 
hellere samle kræfterne i større pastorale 
enheder?”

Med udgangspunkt i at bispedømmet 
skal have mere ud af sine ressourcer 
som Kirke i Danmark gik Niels 
Engelbrecht og tidligere generalvikar 
Lars Messerschmidt i foråret i gang med 

at opdele Danmarkskortet i pastorale 
enheder (dvs. enheder med fælles 
præstelig betjening) på en ”overordnet 
og fornuftig måde”. Målet var at anvende 
de personalemæssige ressourcer på den 
bedst mulige måde.

”Selvfølgeligt er der også et økonomisk 
incitament idet vi ved, at bispedømmet 
ikke har den økonomi, som vi gerne vil 
have”, forklarer han videre. ”De penge, vi 
har til rådighed, ønsker vi at bruge på den 
bedst mulige måde og samtidig sikre os, 
at de ikke bruges på forkerte ting”.

Bæredygtige enheder
Med den nye inddeling skal hver 
pastorale enhed i princippet have både 
personalemæssige og økonomiske 
ressourcer til at sikre menighedslivet med 

alt, hvad det indebærer af gudstjenester, 
undervisning og pastoral omsorg.

”Det er med andre ord vigtigt, at 
de pastorale enheder fremover har en 
sådan størrelse, at de også er bæredygtige 
økonomisk set og selv kan bære udgifterne 
ved at drive de kirker, som hører under 
den pastorale enhed”, forklarer Niels 

Engelbrecht og tilføjer, at de pastorale 
enheder samtidig skal afspejle at folk ”på 
rimelig vis” kan komme til gudstjeneste 
uanset hvor de bor i landet.

”En vigtig ting er, at hvis vi arbejder 
mere på enhedsplan vil vi også kunne opnå 
flere synergieffekter, hvilket vi allerede 
gør de steder hvor flere menigheder har 
fælles præst”. 
Er der en nedre grænse for, hvor lille en 
pastoral enhed kan være?

”Vi kan ikke sætte en præcis nedre 
grænse, for der kan også være forhold som 
gør sig gældende hvor man opretholder 
noget, der er meget småt. Fx opretholder 
vi kirken på Bornholm selv om der kun 
er 120 katolikker på øen. Men det kan 
ikke være anderledes for katolikkerne på 
stedet kan ikke komme til messe andre 
steder”.

”Men det er ikke sådan at vi arbejder 
på at implementere samme model 
alle steder. Nogle menigheder er jo 
storbymenigheder, mens andre kun har få 
medlemmer og ligger ude på landet. Så vi 
kigger på hver enkelt menighed og hvad 
som er det optimale for det pågældende 
område”.

Vor mission som Kirke
Betyder det, at der bliver færre præster i 
bispedømmet?

”Der er allerede færre præster i 
bispedømmet. Kigger vi tilbage til 
dengang Hans Martensen begyndte som 
biskop i 1965 var der 135 præster. I dag 
har vi godt 70 præster, altså næsten halvt 
så mange. Og vi må nok se i øjnene, at vi 
heller ikke har råd til at have flere præster 
med vores nuværende økonomi”.

Har I gjort jer nogen overvejelser over hvor 
mange pastorale enheder I sigter imod?

”Vi sigter ikke på noget bestemt antal 
men først og fremmest at udarbejde et 
fornuftigt katolsk landkort, hvor tingene 
kan hænge sammen. Det vigtige for os 
er, at vi bliver bedre til at være Kirke og 
udnytte ressourcerne, så katolikkerne får 
en bedre pastoral betjening, men også 
at vi har ressourcerne til at være Kirke 
udadtil. På den måde kan vi opfylde vor 
mission som Kirke”.

”Det nye katolske landskab handler 
ikke kun om at samle de ressourcer, der 
knytter sig til vort pastorale virke, men 
også at hjælpe menighederne med at løse 
alle de opgaver, som ikke er præstens, 
men som er med til at binde menigheden 
sammen”.

Flere høringsrunder venter forude
Niels Engelbrecht oplyser til Katolsk 
Orientering, at en bedre udnyttelse af 
de præstelige ressourcer er blevet drøftet 
i det biskoppelige råd hvorefter han 
sammen med Lars Messerschmidt fik 
til opgave at skitsere opridset til et nyt 
katolsk Danmarkskort. Sideløbende er de 
overordnede principper for ændringerne 
i sognestrukturerne blevet forelagt 
præsterådet.

”Udkastet til den nye organisationsplan 
tænkes færdigt hen over sommeren 
og vil blive forelagt pastoralrådets 
forretningsudvalg. Dernæst vi den blive 
sendt til høring i menighederne og 
endelig forelagt pastoralrådet i november 
således at vi inden årets udgang kan have 
en færdig plan, som gerne skulle begynde 
at træde i kraft til august næste år”.

”Alle menigheder vil blive inddraget 
i denne proces og alle vil blive hørt”, 
forsikrer Niels Engelbrecht, som på 
nuværende tidspunkt endnu ikke kan 
oplyse, hvordan og hvorledes inputtene 
fra menighederne vil blive opsamlet og 
indarbejdet i den endelige plan. 
Er det ikke lovlig optimistisk at have en 
så gennemgribende plan klar allerede til 
næste år?

”Selv om vi sigter efter at kunne 
begynde på gennemførelsen af planerne 
i august 2015 er det dog ikke sikkert, at 
alt når at blive klart til den tid. Men det 
er vigtigt at have et pejlemærke. Der kan 
opstå nye udviklinger undervejs og måske 
kan der gå flere år før det hele er faldet 
på plads”, siger Niels Engelbrecht: ”Det 
er vigtigere for os at folk i bispedømmet 
forstår baggrunden for de nye tiltag end 
at vi haster tingene igennem. Det gælder 
om at få alle med på vognen”.

Mere kirke med de samme 
ressourcer
Tiden er inde til nytænkning for tingene er ikke længere som de var før, 
siger bispedømmets kommende generalvikar. 

Tekst: Niels Messerschmidt

”Vi arbejder ikke med samme model 
alle steder. Nogle menigheder er 
storbymenigheder, andre har kun få 
medlemmer og ligger ude på landet. Så vi 
kigger på hver enkelt menighed og hvad 
som er det optimale for det pågældende 
område”, siger kommende generalvikar 
Niels Engelbrecht. Foto: Lisbeth Rütz.

”Det nye katolske landskab 
handler ikke kun om at samle 
de ressourcer, der knytter sig til 
vort pastorale virke, men også 
at hjælpe menighederne med at 
løse alle de opgaver, som ikke er 
præstens, men som er med til at 
binde menigheden sammen”.



6 Maria

MARIAFEST ”Det var nødvendigt, 
at hun, der ved sin barnefødsel beholdt 
sin jomfruelighed ukrænket, også efter 
døden bevarede sit legeme frit for enhver 
forrådnelse. Det var nødvendigt, at hun, 
der havde båret sin skaber som barn i 
sit skød, dvælede i Guds telt. Det var 
nødvendigt, at den brud, som faderen 
havde trolovet til sin søn, skulle bo 
hos sin himmelske brudgom. Det var 
nødvendigt, at hun, der havde set sin 
søn på korset og i sit hjerte modtaget 
det lidelsens sværd, som hun havde 
undgået, dengang hun fødte, skulle se 
ham siddende ved faderens højre. Det var 
nødvendigt, at Guds Moder skulle eje det, 
som tilhører sønnen, og blive anerkendt 
af alle skabninger som Guds Moder og 
Tjenerinde.”/Skt. Johannes af Damaskus 
675(6?)-749: “Encomium in Dormitionem 
Dei Genetricis Semperque Virginis Mariae 
– Pris til Guds Moder og altid Jomfru 
Maria i hensovelsen”.

Hvert år på højtiden for Jomfru Marias 
Optagelse i Himlen bevæger de citerede 
ord mange brugere af den liturgiske 
”Tidebøn”, mens de reflekterer over dem 
under Læsningernes tidebøn. Pave Pius 
XII kunne heller ikke modstå kirkelæreren 
af Damaskus` sikre overbevisning om 
nødvendigheden af Gudsmoders særlige 
deltagelse i sin Søns herlighed. Derfor 
medtog han hans ord i sin apostoliske 
konstitution ”Munificentissimus Deus 
– Den mest sprudlende Gud” af  den 1. 
november 1950, idet han proklamerede 
læren (dogmet) om, at Jomfru Maria 
både med sjæl og legeme er blevet optaget 
i Himlen, som en sikker trossandhed. 
Og Johannes af Damaskus var ikke 
den eneste blandt kirkelærere og andre 
teologer, som pave Pius XII støttede sig 
til. Der kan bl.a. nævnes: Skt. Germanus 
af Konstantinopel (ca.634-ca.733), Skt. 
Leo IV (790-855), Skt. Antonius af 
Padova (1195-1231), Sankt Albert den 
Store (1193/1206-1280). 

Af Johannes af Damaskus` argumen-
tation for troen på Jomfru Marias op-
tagelse i himlen fremgår det tydeligt, at 
overbevisningen om denne sandhed har 
sine rødder i hele den rolle, som Ma-
ria kom til at spille i Guds frelsesplan, 
og ikke mindst i Guds beslutning om at 
udruste Maria med al den nåde (nådens 
fylde!), så hun kunne sige et totalt ”ja – 
fiat” til Hans plan og vilje. 

Fordi Maria er Guds Moder og 
samtidig har Gud som sin egentlige 
brudgom, er hun både moder og jomfru. 
Fordi Gud indbød Maria til en særlig 
deltagelse i hans frelsesværk, besluttede 
han at bevare hende for alt, der modsætter 
sig frelsen; for enhver arvesyndens plet. 
Som sådan er hun af alle mennesker, 
ja, af  alle skabninger mest ligedannet 
med Kristus. Som følge af dette blev det 
hende givet, at heller ikke hendes krop 
skulle underkastes gravens lov. Hun blev 
optaget både med sin sjæl og sit fysiske 
legeme i himlen.

I de østlige Kirker omtaler man denne 

sandhed som Marias ”hensovelse”, 
”hvile”. I Kirken i Vesten – ”overgang” 
”optagelse i Himlen”. Dogmet om 
denne sandhed er forholdsvis nyt, men 
overbevisningen om den har været 
nærmest til stede fra Kirkens begyndelse. 
Den byzantinske kejser Mauritius 
befalede ved skiftet mellem det 6. og 
det 7. århundrede, at festen for Jomfru 
Marias hensovelse skulle fejres den 15. 
august i hele kejseriget. Man har gode 
grunde til at antage, at festen allerede i 
forvejen var blevet fejret lokalt. Mauritius 
udvidede dens omfang til hele kejseriget. 
Med sikkerhed fejrede man allerede 
i det 7. århundrede Jomfru Marias 
optagelse i himlen i Rom. Ligesom i de 
østlige kirker fastsatte Kirken i Vesten 
den 15. august til liturgisk festdag for 
Jomfru Marias optagelse i himlen (dog 
med den forskel, at det kom til at gælde 
den gregorianske kalender i Vesten og 
den julianske kalender i Østen). I den 
anledning indførte pave Sergius I en 
højtidelig procession, og pave Leo IV (det 
9. århundrede) indføjede både vigilien og 
oktaven. 

 Egentlig er østkirkerne og Den 
romersk-katolske Kirke enige om 
dogmets indhold, skønt det omtales 
under forskellige navne. De grene af 
kristendommen, der opstod i forbindelse 
med reformationen (inklusive Den 
anglikanske Kirke på nær dens højrefløj) 
afviser sandheden om Marias legemlige 
optagelse i himlen, som den beskrives 
i katolicismen og i de ortodokse kirker. 
Martin Luther selv udtrykte sig dog 
positivt om det. 

Afslutningen på det jordiske liv. 
Teologerne er ikke enige. De delte sig 
specifikt i to grupper: den 
ene (bekendende udø-
deligheden) er af 
den opfattelse, 
at døden er en 

følge af synd. Maria, som blev undfan-
get uden arvesyndens plet kunne derfor 
ikke dø. Dette kunne eventuelt også være 
et udtryk for, at Maria, som den nye Eva, 
lydig mod Gud, med det samme modtog 
befrielsen fra syndens frugt, fra døden. 
Den anden gruppe (bekendende dødelig-
heden) hævder, at døden er en almindelig 
del af  den menneskelige eksistens og der-
for også omfatter Maria. Hendes frihed 
fra synden gjorde ikke Maria fri for fy-
siske lidelser, mens hun levede på jorden, 
og heller ikke for legemets død. Dette 
kunne også opfattes som et udtryk for, at 
Maria ved at dø gik den samme vej, som 
Kristus – også igennem døden – og på 
den måde igennem hele sin jordiske tilvæ-
relse var hun tæt knyttet til sin søn i hele 
hans frelsesværk. Marias erfaring af egen 
død skiller sig dog fra andre menneskers 
erfaring, ved at hendes død har haft ”et 
mildere” forløb. Hendes krop blev frita-
get fra den almindelige opløsning efter 
døden. Kristus herliggjorde straks sin 
moders legeme ved at opvække hende fra 
døden og optage hende som hele perso-
nen både med sjæl og legeme i himlen. 

Den kristne ikonografi fremstiller beg-
ge udgaver af den samme sandhed om 
Marias skæbne ved hendes jordiske livs 
afslutning: 

I Østen, som en form for ”hensovelse” 
– undskyld mig det ubekvemme ord, som 
jeg egentligt ikke kunne bekræfte i nogen 
af de danske ordbøger. Marias hensovede 
krop hviler på lejet, omringet af de 
forsamlede apostle. Ved hovedgærdet 
står Jesus. I sine arme holder Han et 
spædbarn, som symboliserer Marias 
sjæls renhed. 

I Vesten dominerer billeder, hvor Ma-
ria ledsaget af englene modtages i den 
himmelske strålende herlighed.

I ”Munificentissimus Deus” forsøger 
pave Pius XII ikke at afgøre dilemmaet 
omkring Marias overgang fra livet på 
jorden til livet i herligheden. Han omtaler 
afslutningen på det jordiske liv, som lige-
så godt kunne betyde fysisk død, eller en 
direkte og kropslig ”forflyttelse” til him-
len. Det vigtigste i det sammenhæng er, at 
Kristus gav sin moder del i sejren (i dens 
fuldstændige betydning) over døden. 

Stort set er fejringen af det 
enestående faktum af 

dobbelt betydning: 
1. For Marias 
egen skyld – 

hendes optagelse i himlen er en krone på 
de store ting, som Gud har gjort imod 
hende, samt kronen på hendes perfekte 
”fiat” til Guds planer og vilje. 

2. For vor skyld: Maria er her først 
og fremmest et håbets tegn for os, Guds 
vedvarende redskab til at formidle hele 
sin nåde for os. Gud har ikke tænkt 
sig at efterlade os i dødens vold. Ved 
opstandelsen - på trods af erfaringen af, 
at vore kroppe underkastes gravenes lov, 
vil Han udgyde livets fyldes gave over os 
– en gave, som vedrører hele mennesket, 
både dets sjæl og dets herliggjorte krop. 

Et kontroversielt dogme
Ingen bibeltekster lader sig citere med 
dette konkrete udsagn: ”Maria er blevet 
optaget med sjæl og legeme i Himlen.” 
Det er en af grundene til, hvorfor dogmet 
vakte en del kontroverser, og hvorfor 
det ikke anerkendes af de kirker, som 
udspringer fra de forskellige grene af 
reformationen. Når pave Pius XII vælger 
at skrive: ”Alle disse hellige fædres og 
teologernes beviser og overvejelser hviler 
i sidste instans på Den Hellige Skrift.” 
(Munificentissimus Deus), så mener han 
heller ikke at have kendskab til konkrete 
bibelcitater. Han støtter sig til Kirkens 
refleksion over Biblens udsagn, hvor 
sandheden om Marias optagelse i Himlen 
indirekte lyser ud fra den guddommelige 
logik. Paven reflekterer derfor over 1. 
Kor 15. specielt er afsnittet om forskellen 
mellem det jordiske menneske og det 
himmelske menneske, mellem det 
sjælelige legeme og det åndelige legeme 
/1. Kor 15,35-49/ interessant. Allerede 
ved dåbens sakramente dør ”det gamle 
menneske” i os og vi iklædes Kristus. Ved 
sin uplettede undfangelse er Maria helt 
fri fra ”det gamle menneske”, som ville 
være nødt til at dø i hende, så hun kunne 
iklædes Kristus. Som fuld af nåde var 
hun fra begyndelsen af iklædt Kristus, 
derfor var det umuligt for døden at få 
bugt med Marias krop og underkaste 
den under opløsningens lov. Tankerne 
fra Første Korinterbrev skal ses i lyset 
af  Protoevangeliet (1.Mos3,15), hvor 
uvenskabet mellem slangen og kvinden, 
mellem slangens afkom og kvindens 
afkom er en afgørende faktor for, at 
døden kommer til at miste sit greb om 
mennesket. I Maria, den nye kvinde 
har dette uvenskab været helt bygget 
op på hendes totale venskab med Gud. 
Menneskets sejr over det onde, over 
døden får mennesket til at ligne Gud: 
”Du har gjort det (mennesket) kun lidt 
ringere end Gud, med herlighed og ære 
har du kronet det.” /Sl.8,6. Hun er den 
fødende kvinde fra Åb. 12, som på grund 
af sin rolle (som føderske af Frelseren) 
indskrives i den nødvendige konflikt 
med menneskets fjende. Guds store nåde 
(modtaget af hende med et totalt: ”ja”) er 
blevet hendes værn, så hun kunne komme 
uskadt igennem dødens forsøg på at 
ødelægge hende og hendes afkom. 

Helt forenet med sin søn i hans 
frelsesværk er Maria denne dronning, 
som ifølge Sl. 45 står ved kongens højre 
side. Samtidig er hun – som hele personen: 
både med sjæl og legeme – den nye pagts 
ark, som bringes til Det Ny Jerusalem – 
himlen, til sin rette plads (ligesom den 
gang, da den gamle pagts ark under 
festligheder blev bragt til Jerusalem /1. 
Krøn 15). 

Et nyt dogme 
– en gammel sandhed
Den 15. august er festen for Marias Optagelse i Himlen. Men hvad er det 
bibelske belæg for denne fest?

Tekst: Pastor Michal Bienkowski

En vægtløs Maria bæres af englene op til himlen. Altret står i klosterkirken i Rohr ved 
Regensburg i Bayern. Det blev til fra 1722-23 og er tegnet af den dengang 25-årige 
Egid Quirin Asam, en af sin tids mest betydningsfulde bygmestre, der har tegnet både 
kirken selv og dens udsmykning.Foto: Pfarrbriefservice.
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PILGRIMSVANDRING En lille grup-
pe valfartsdeltagere sled sig den 5. juli i 
stegende hede frem med apostlenes heste 
til Haraldsted.  Det meste af turen gik på 
den gamle Valdemarsvej gennem skoven. 
Yngste deltager var Karolina på to år – 
ældste var Ingrid på 78 år. I samarbejde 
med historikeren Jørgen Nybo Rasmus-
sen havde Jerzy og Beata Golubowski lagt 
en rute på 32 kilometer fra Sankt Lauren-
tii Kirke i Roskilde til Knud Lavard Hu-
set i Haraldsted. Turen gik blandt andet 
forbi det sted, hvor man mener kongsgår-
den i Roskilde lå.

Jeg gik nu kun 20 km. siger Ingrid be-
skedent. Ingrid kommer fra Karlslunde 
Strandkirke, en folkekirkemenighed, der 
er meget karismatisk inspireret. Hun er 
en rutineret vandrer og gammel turleder i 
Dansk Vandrelaug, men kom først i gang 

med pilgrimsvandring, da hun var over 
70. Et foredrag  af   pilgrimspræsten Eli-
sabeth Lidell fik hende først ud på Cami-
noen og senere ad Hærvejen ned gennem 
Jylland. ” Jeg bliver ved så længe jeg kan. 
Pilgrimsvandring er en dejlig måde at 
komme i kontakt med andre på. Tak for 
livet, tak for lyset, tak for alt hvad du har 
skabt – det er hvad jeg tænker på, når jeg 
pilgrimsvandrer.   Man bliver så glad af 
at gå sammen ude i naturen, Guds store 
katedral, hvor vi kan snakke sammen om 
Gud og bede sammen,” siger Ingrid, der 
opfordrer andre gamle til at gå med.

”Det er bare med at gå i gang. Begynd 
lidt langsomt , så kommer det helt af  sig 
selv”, siger hun. 

Veronica og Thomas havde deres lille 
pige Karolina med på turen. ” Det var 
lidt af  en udfordring, ; men det gik over al 

forventning,” siger Veronica.” Man kan 
alligevel ikke planlægge sig ud af alting, 
så det er bare med at komme afsted og 
tage det som det kommer. Karolina kla-
rede det fint. Hun holdt i hånd med alle 
de andre, der var med, og fandt mange 
spændende ting i skoven, så hun havde 
slet ikke tid til det legetøj, vi havde taget 
med til hende. Hendes humør var højt på 
hele turen, og hun syntes, det var meget 
spændende at sove i telt. Vi planlægger 

at gå med til Czestochowa næste år. På 
de polske valfarter er der nemlig fami-
liegrupper, hvor valfarten er lagt til rette 
efter at der er små børn med”, siger Ve-
ronica.

Lørdag den 20.9. er der økumenisk pil-
grimsvandring på Lolland. Vandringen 
starter kl. 13 ved Engestofte Kirke og 
slutter kl. 17 med messe i Birgittasøstre-
nes klosterkirke. Læs mere på www.lau-
rentiikirke.dk under vandringer/valfarter

VALFART Da vi i Ælnoths bestyrelse 
erfarede, at Ringsted menighed ikke 
afholdt valfarten, eftersom pastor 
Torsten Jortzick ikke var i Danmark på 
tidspunktet for Haraldsted Valfartens 
afholdelse, der traditionen tro er 1. søndag 
i juli, og at der tilsyneladende heller ikke 
var andre, der var interesserede deri, blev 
vi enige om at rette en henvendelse til 
biskoppen og anmode om tilladelse til, at 
vi afholdt den.

Det drejede sig trods alt om et 100 
års jubilæum. Til vor store glæde var 
biskoppen positiv. Vi er da en del her på 

Midtsjælland, der i årevis havde deltaget 
ikke kun i selve valfarten, men også i det 
praktiske arbejde omkring den, såsom 
lån af Haraldsted Kirke, sørge for alt i 
kapelruinen til messen, samt passe på 
det - der kommer trods alt en del turister 
for at bese ruinen - sørge for borde, stole, 
glas, vin, mad m.m. og købe dette ude i 
byen. Sørge for frivillige til at hente og 
bringe deltagere fra Ringsted Station, 
da der ingen bus kører til Haraldsted om 
søndagen, samt uddelegere opgaver som 
fx at sørge for varm mad (pølser) og sælge 
disse.Vin, øl og vand er traditionen tro 

min opgave, som jeg nødigt overlader til 
andre. Her fik jeg hjælp af Ulrich Löwe - 
en erfaren mand på området.  

Da der i Knud Lavard Huset, hvor 
og omkring det hyggelige samvær blev 
afviklet, var tre hunde plus vore to, måtte 
disse også passes, så de ikke var i vejen. 
En opgave der gik på skift. Alt forløb 
efter min opfattelse tilfredsstillende.

Og det blev solskin…
Selv om vi mangler regn, var det med 
glæde, vi erfarede, at søndagen ville blive 
tør og solrig. Lørdag eftermiddag var de 
første ”praktikanter” på stedet, og her 
mødtes vi med pilgrimmene fra Roskilde, 
der sammen med p. Marx og anført af 
Jerzy Golubowski.- i lidt spredt orden 
ankom til huset.  30 km. havde de fleste 
12 -14 stykker tilbagelagt i det varme vejr. 
Ikke kun unge mænd og kvinder - en med 
et lille barn - men også nogle stykker, som 
var over de 50. En præstation - vor fulde 
respekt!  Selv skal jeg mange år tilbage 
for at kunne prale af dette. De fleste var 
forbavsende friske at se på; men der var 
da også et par stykker iblandt, fx en hvis 
fod var en stor vable; men det blev taget 
med godt humør. 

Søndag formiddag var flere af disse 
med til det praktiske, fx at hente folk på 
stationen.

Ved middagstid begyndte mange 
deltagere at ankomme til Haraldsted, 
og ved kirken kl. 14.00 var der fyldt op 
med biler. Vi talte ca. 85 deltagere ved 
andagten, og med dem, der senere ankom 
til kapelruinen, må vi have været små 100. 
Selv havde vi regnet med lidt mere; men 
det var fuldt tilfredsstillende, også for 
køkkenpersonalet, der var bange for, at vi 
havde købt for få pølser. 

Efter jeg på Ælnoths vegne havde 
budt alle velkommen, deriblandt biskop 

Czeslaw Kozon, p. Lars Messersmidt, 
der senere ledede processionen fra 
kirken over kapellet til Knud Lavard 
Huset, p. Julian Bodnar og p. Stephen 
Holm, overlod biskoppen ordet til lektor 
ph.d. Sebastian Olden-Jørgensen, som 
indviede os i omstændighederne omkring 
Knud Lavards død og om valfarten i 
middelalderen og i nyere tid, hvor denne 
valfart som sagt er nr. 100 i rækken.

Turister blev overraskede
Under p. Messersmidts ledelse og med 
biskoppen i spidsen gik processionen 
en kilometers vej til kapelruinen, hvor 
biskoppen som hovedcelebrant fejrede 
den hellige messe. 

Alt gik pænt og stilfuldt til, og nogle 
enkelte turister, der sikkert overraskede 
over skuet så til på afstand, må have fået 
et godt indtryk af en aktiv kirke. Jeg ved 
det, for fem unge cyklende fra Købehavn, 
der var på tur på Sjælland, fortalte mig 
det senere over et glas vin inde i haven, 
hvor de var gået ind for at se og tale med 
os, at de ikke kendte så meget til Den 
katolske Kirke, men det, at vi foretog 
os disse ting, var både imponerende og 
interessant, hvilket ansporede dem til 
fremtidige besøg i vore kirker. Også en 
form for mission.

Efter en højtidelig messe fortsatte 
processionen med det hellige sakramente 
de sidste par hundrede meter til Knud 
Lavard Husets gårdsplads, hvor der 
var sakramental velsignelse, og hvor 
biskoppen takkede for den gode afvikling 
af valfarten, før det fælles samvær 
begyndte i haven omkring huset.
Det er vor opfattelse, at folk var glade 
og tilfredse, omkring kl. 18.00 sluttede 
valfarten.

Haraldsted

Da bispedømmets ældste 
valfart fyldte rundt
Jubilæumsvalfarten til Haraldsted markeret med vandring fra Roskilde 
til Haraldsted og messe i kapelruinen.

Tekst: Bent Irlov, formand for Ælnoth katolsk historisk forening  
Foto: Familien Golubowski

Karolina og mor Veronica hyggesnakker 
med hønsene ved vejs ende i Haraldsted. 

Pilgrimmene fra Roskilde puster ud på vej 
mod Haraldsted.

Til Haraldsted med apostlenes heste
På pilgrimsvandring ad Valdemarsvejen.

Tekst: Lisbeth Rütz, Foto: familien Golubowski

Historikeren Sebastian Olden – Jørgensen 
fortæller om Knud Lavard i Haraldsted 
Kirke.

Processionen afsluttes med sakramental 
andagt på gårdspladsen.

Knud Lavard som han fremstilles på et middelalderligt kalkmaleri i Vigersted Kirke.
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KIRKEHISTORIE Bernhard af 
Clairvaux og Benedikt af Nursia tager 
imod sammen med Guds Moder, når 
man går gennem klosterporten. Det 
første, man ser inde i klostergården, er 
en legemsstor fotostat af en smilende 
munk. ”Wir erwarten Sie seit 1133” (Vi 
har ventet på Dem siden 1133) står der 
på billedet. Vi er på Heiligenkreuz - det 
næstældste cistercienserkloster i Østrig.
Klostrets historie begyndte med en ung 
mand, der skulle have tidens bedste 
uddannelse. Den fromme markgrev 
Leopold III´s søn Otto blev som helt ung 
sendt til Paris for at studere. Her mødte 
han Pierre Abelard, Hugo af Sankt Viktor 
og Gilbert de la Porrée, kort sagt tidens 
mest fremtrædende intellektuelle.  Da der 
var gået seks år, var det på tide at komme 
hjem. Men først ville den unge Otto og 
hans kammerater lige aflægge besøg på 
klostret Morimond i Champagne. Det 
var få år før blevet grundlagt af en helt 
ny orden – cistercienserne. Otto og hans 
15 venner blev så grebet af stedet, at de 
alle sammen besluttede at blive munke på 
Morimond. Kun seks år senere blev Otto 
valgt til abbed af Morimond, og allerede 
dagen efter udnævnte kong Konrad III 
ham til ærkebiskop af Freising i Bayern.
Grundlæg et cistercienserkloster i Østrig, 
skrev Otto hjem til markgrev Leopold, 
og det gjorde han så. I 1133 grundlagde 
Leopold sammen med munke fra 
Morimond et kloster i Wienerwald lige 
uden for Wien. Han kaldte det Sancta 
Crux - på tysk Heiligenkreuz. 

Fortiden er med i hverdagen
Når man bor på et sted med næsten 900 
års historie bag sig, bliver fortiden er 
vigtig del af  det daglige liv.  Munkene 
vælger deres abbed og træffer mange store 
beslutninger i klostrets middelalderlige 
kapitelsal, hvor 13 babenbergere og fire 
østrigske konger ligger begravet. De er 
begravet der, fordi markgrev Leopold 
tilhørte babenbergslægten, der var 
markgrever og hertuger af Østrig før 
habsburgernes tid.  Kapitelsal hedder 
den, fordi det er her munkene holder 
møde – i klostersproget kapitel.  Et 
kapitel tager alle vigtige beslutninger om 
klostrets fremtid og vælger også den nye 
abbed.  

Her modtager unge mænd, der føler sig 
kaldede til at blive munke, ordensdragten 
(iklædning,) og her aflægges de første 
tidsbundne løfter på tre år (profes). 

En af dem, der ligger begravet i 
kapitelsalen, er markgrev Leopold V. I 
1191 var Leopold på det 3. korstog med 
i belejringen af Akkon. Her blev han 
uvenner med Richard Løvehjerte om, 
hvem der skulle lede korstoget. Leopold 
blev så vred, at han rejste hjem igen. Da 
så Richard Løvehjerte i 1192 led skibbrud 
på vejen hjem, måtte han rejse videre 
over Østrig. I Wien – Erdberg blev han 
genkendt i et herberge i 1192. Leopold 
fik ham arresteret og satte ham i fængsel 
på Burg Dürnstein. Richard slap fri, men 
først efter at have betalt over 20 tons sølv, 
som kejseren og Leopold delte mellem 
sig.  

Korsrelikviet
Leopold V er vigtig i Heiligenkreuz. 
Det var nemlig ham, der i 1188 
testamenterede et stykke af Kristi kors 
til sit yndlingskloster Heiligenkreuz. I 
hundreder af år er pilgrimmene kommet 
til Heiligenkreuz for at blive velsignet 
med dette relikvie. Siden 1983 har det 
været udstillet i  Kreuzkirche, som ligger 
på Heiligenkreuz og er sognekirke for 
landsbyen ved klostret. Her fejres hvert 

år festen for Korsets ophøjelse den 14. 
september med stor intensitet. På denne 
dag kan de troende vinde fuldkommen 
aflad, hvis de beder til det hellige kors´ 
ære, skrifter, modtager kommunionen og 
beder en bøn i pavens intention.

13 små kapeller ligger der på en lille 
bakke uden for klosterporten.  Her er 
klostrets berømte barokke korsvej – 
bygget mellem 1731 og 1748. Yndefulde 
figurer af helgener og fremtrædende 
bibelske personer står mellem kapellerne 
og ser velvilligt ned på  den, der lægger 
vejen forbi. På søndage i fastetiden 
strømmer folk til stedet for at gå korsvejen 
sammen med munke fra Heiligenkreuz. 

Et livskraftigt kloster
Cistercienserordenen spredte sig hurtigt. 
Allerede mens Bernhard levede, blev der 
grundlagt seks østrigske cistercienserklo-
stre, og de fire af dem ligger der endnu. 
Syv datterklostre blev grundlagt fra Hei-
ligenkreuz  i klostrets første 200 år. I or-
denens hjemland Frankrig led de fleste af 
cistercienserklostrene en krank skæbne 
under revolutionen. De blev udplyndret,  
ophævet eller ødelagt; men i Østrig blev 

de skånet, selv om  Joseph II, Maria The-
resias søn, greb ind med hård hånd i de 
kontemplative klostres frihed.

Heiligenkreuz blev lagt ind under 
ærkebiskoppen af Wien og måtte i ti år 
ikke optage nye munke. Der kom forbud 
mod at bede korbøn, fordi det blev 
betragtet som ”usundt” – men munkene 
bad videre i hemmelighed. Samtidig blev 
der stillet krav om, at disse klostre skulle 
gøre nytte i samfundet. De fik pålagt en del 
opgaver med  sjælesorg og undervisning.  
Det er den historiske grund til, at mange 
munke fra de kontemplative ordener i dag 
fungerer som sognepræster eller lærere.  

Tiden efter den første Verdenskrig var 
hård for Heiligenkreuz, der måtte sælge 
ud af kunstsamlingerne for at klare skæ-
rene. I dag er klostret inde i en ny blom-
stringstid. Omkring 80 munke er  knyttet 
til Heiligenkreuz,  og der er masser af nye 
kald. Den 10. juli blev 15 fra Leopoldi-
num præsteviet. Den 14. august aflagde 
tre postulanter treårige løfter som no-
vicer. Heiligenkreuz har to ”filialer”.  I 
Wien bor seks brødre i Neukloster, som 
i  1881 blev lagt ind under  Heiligenkreuz. 
I 1988 grundlagde man datterklostret Sti-
pel i Bochum i Ruhrområdet. Her bor p.t. 
12 brødre. Klostret er også ansvarligt for 
18 sogne med ca. 40.000 mennesker.

Heiligenkreuz driver  også Leopoldi-
num, som er det største præstesemina-
rium i det tysksprogede område. Der, 
hvor der før var køer og grise i klostrets 
avlsgård, har håndværkerne nu travlt med  
en længe ønsket udvidelse af  Theologi-
sche Hochschule Benedikt XVI.  Her 
bliver der nyt bibliotek, auditorier og en 
medieafdeling, hvor kommende præster 
og religionspædagoger skal lære at bruge 
medierne, så de kan matche det 21. år-
hundredes udfordringer.

Theologische Hochschule blev i 2007 
anerkendt som pavelig læreanstalt. Det 
betyder blandt andet, at man her kan tage 
en statslig anerkendt mastergrad i teologi. 

Da Heiligenkreuz blev mediedarling
I den tysksprogede verden er Heiligenkreuz 
blevet lidt af  en mediedarling. De tætte 
forbindelser mellem  daværende abbed 
Gregor von Henckel-Donnersmark og 
pave Benedikt fik paven til at rive et par 
timer ud af sit tætpakkede program, 
da han i 2007 besøgte Østrig.  Året 
efter holdt abbed Gregor Oscarfest på 
Heiligenkreuz for sin nevø Florian, der 
havde fået  en Oscar for filmen ”Das 
Leben der anderen”. Filmmanuskriptet 
blev skrevet på Heiligenkreuz. Samme 
år toppede klostrets munke  på alverdens 
hitlister med CD´en Chant music for  
Paradise.

Der er  næsten konstant udstillinger, 
koncerter og  seminarer på Heiligenkreuz. 
Pilgrimsvejen til valfartsstedet Mariazell 
går lige forbi, så klostrets gæstefløj er som 
regel fyldt op med folk, der overnatter  på 
vej mod valfartsstedet Mariazell. De bli-
ver der en tid som stresshåndtering, for at 
blive afklaret i en svær livssituation eller 
for at afprøve et klosterkald. Der er plads 
til det hele på Heiligenkreuz. Og som re-
gel  drager man lidt frommere og gladere 
derfra.

Heiligenkreuz

Wienerwalds mystiske hjerte
Munkene på middelalderklostret Heiligenkreuz lever et klassisk 
klosterliv og tiltrækker unge som en magnet.

Tekst: Lisbeth Rütz. Foto: Stift Heiligenkreuz

Abbed emeritus, Gregor von Henckel – 
Donnersmark med korsrelikviet.

Den salige Otto af Freising. Foto Lisbeth 
Rütz

Den hellige markgrev Leopold III, 
klostrets grundlægger.

Fr. Johannes Paul i biblioteket på 
Heiligenkreuz.
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GREGORIANIK Syv gange om dagen 
synger jeg din pris, står der i salme 119. 
Siden 1133 har dette bibelsted bestemt 
dagsrytmen på Heiligenkreuz lige som i 
alle andre cistercienserklostre.  Munkenes 
korsang er til Guds ære og pris. Men i 
2007 sagde munkene ja til at producere 
en CD med gregoriansk sang sammen 
med det engelske musikfirma Universal 
Music.  Efter to år var CD´en ”Chant 
music for paradise” solgt i over en million 
eksemplarer.  Successen kom bag på 
munkene, og de havde egentlig ikke tænkt 
på en gentagelse. Men i 2011 grundlagde 
de Obsculta – music – verdens eneste 
klosterejede pladeselskab. Obsculta 
betyder lyt – men også adlyd og er et citat 
fra indledningen til Benedikts regel.  

For munkene er det et apostolat at 
udgive god, åndelig musik. Musik 
åbner jo menneskenes hjerter for at 
Gud kan berøre dem, siger p. Karl 
Wallner, ansvarlig for PR- arbejdet på 
Heiligenkreuz. 

Første CD fra Obsculta var ”Amor et 
passio” i 2012. Samme år kom ”Chant 
missa latina”, en sunget latinsk messe 
med alle led. 

”Den latinske koral er et 
overlevelsesprincip for klostret. Som 

den hellige Benedikt fastslår, intet må 
foretrækkes for bønnen, den er klostrets 
fælles stemme”, siger pater Johannes 
Paul, der var med til at indspille 
”Stabat mater” og ”Amor et passio”. 
Med disse CD´er, vil vi prøve at gøre 
troen lidt mere forståelig. Dette er en 
form for forkyndelse, der passer til det 
21. århundrede. Gregoriansk koral er 
tekstbaseret musik. 

Den bundet til det bibelske ord og altid 
på latin; men der følger små teksthæfter 
med CD´erne.  Vi har fået reaktioner fra 
hele verden på vores udgivelser og møder 
stor åbenhed over for denne sang. 

Når folk kommer her til Heiligenkreuz 
og hører på vores sang, vil de nemlig 
ikke møde deres eget – de vil møde ”das 
ganz andere”, siger p. Johannes Paul, der 
fortæller, at overskuddet fra CD´erne går 
til at finansiere teologistudierne for de 
præstestuderende, der kommer fra hele 
verden for at studere på Heiligenkreuz. 

De præstestuderende kommer først og 
fremmest fra Vietnam. Her findes p.t. ca. 
1.000 cisterciensere. Det er halvdelen af 
alle cisterciensere i hele verden.

INTERVIEW Vores hjertes inderste 
længsel er Gud. Hvis Kirken ikke forstår 
at svare på den længsel, ja så sygner den 
hen. Det siger Karl Wallner rektor for 
Theologische Hochschule Benedikt XVI 
ved Heiligenkreuz. Her uddannes kom-
mende præster og religionslærere. Karl 
Wallner  er cistercienser på Heiligen-
kreuz, professor i sakramentsteologi og 
dogmatik og en kendt skikkelse i østrigsk 
kirkeliv.  Han har en sjælden evne til at 
formidle selv de mest komplekse teologi-
ske emner til menigmand og har skrevet 
en hel  stribe meget populære bøger. Selv 
om Karl Wallner er en travl mand med 
mange jern i ilden og ansvarlig for klo-
strets PR- og ungdomsarbejde, tog han 
sig tid til at snakke med KO midt i en klo-
strets sportsuge.  
I satser meget på at medietræne jeres 
studerende – hvorfor? 

Som kirke har vi en forpligtelse til at 
bruge de midler, det 21. århundrede giver 
os, så vi kan nå flere med evangeliet.  Kir-
ken har et problem i dag – vi er simpelt-
hen ikke dygtige nok til at bruge medi-
erne. I Kirken behøver vi præster der kan 
give interviews og være dygtige retorikere.

Kirken skal være en innovativ avantgar-
de. Her på Heiligenkreuz prøver vi selv på 
at være meget aktive på facebook, hvor vi 
har mere end 8.000 venner. Flere af vo-
res munke har deres egen blog, og vi har 
en kanal Monastic Channel på youtube, 
hvor man kan se film om Heiligenkreuz. 
Hver gang man når 3 % af de døbte gen-
nem de almindelige kirkelige kanaler, når 

man 30 %  over internettet.
Hvorfor har I så mange unge munke, når 
andre klostre sygner hen?

Ja, lige nu oplever vi et regulært boom – 
her kommer mange der først for nylig har 
fundet troen. Mange af vores studerende  
leder efter rødderne til deres tro, de leder 
efter en kaldelse. De kommer her også for 
at lære, hvordan man lever et regelmæssigt 
religiøst liv.

Vi arbejder meget på at være et åbent 
fællesskab. Vores fællesskab tiltrækker 

unge mennesker som en magnet. Et 
fællesskab må være åbent – det må 
kunne tiltrække andre mennesker. Unge 
mennesker må føle at dette fællesskab 
åbner sig for dem. Vi arbejder meget 
med sjælesorg for unge og arrangerer 
for eksempel sportsuger for unge 
mænd. De kan komme her uden at være 
totalt religiøse eller troende. Mange 
sportsforeninger kommer her – også 
mange der ikke er døbt. Vi har også 
ungdomsvigilier – bønsaftener hvor der i 
gennemsnit kommer 300 unge mellem 18 
og 30 år.
Hvad er det for udfordringer I møder, når I 
formidler troen?

Den normale katolske gennemsnits-
praksis er i dag næsten forsvundet.  Sog-
nene og familierne er ikke mere prægende 
for den enkeltes liv. Normaliteten i troen 

er i dag den største nåde. Men mange af 
de unge, der kommer her, er nykristne – 
derfor er det hele i starten ofte lidt over-
drevet. 

Vi skal også være i stand til at møde den 
udfordring, der kommer fra muslimerne. 
Og vi har to præster, der tager sig specielt 
af  sjælesorg for muslimerne. På vores 
teologiske læreanstalt har vi et kursus, 
der kvalificerer kateketer til at kunne 
svare på muslimers spørgsmål om 
kristendommen.   Vores kompetence er at 
føre folk til Gud – at lære dem at bede. 

Vi vil gerne være med til at gøre klostrene 
synlige. På vores klostermarked, som vi 
holder hvert år i maj, kommer ordensfolk 
fra mere end 30 klostre for at sælge deres 
produkter, siger Karl Wallner.

Heiligenkreuz

2014. Karmelitersøstre sælger deres produkter ved det årlige klostermarked.

August 2013: otte brødre aflægger 
tidsbegrænset profes.

August 2013. Iklædning i kapitelsalen. 
Tre unge mænd modtager ordensdragten.

Kirken skal være en innovativ avantgarde
Og den skal møde folk på det 21. århundredes præmisser, siger Karl 
Wallner.

Tekst: Lisbeth Rütz Foto: Stift Heiligenkreuz

Overrækkelse af platinplade i april 2008

”Musik åbner menneskenes hjerter”
CD´er finansierer præsteuddannelse for vietnamesere

Tekst: Lisbeth Rütz Foto: Stift Heiligenkreuz

Mange af munkene på Heiligenkreuz  er musikalske. Her klostrets band. Forrest p. 
Prior der var musikalsk ansvarlig for Chant – Music for Paradise. Han spiller både  
basun, trompet og orgel.
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BISPEVALG Da Petersklokken, i 
folkemunde kaldet ”der dicke Pitter” 
(tykke Peter), begyndte at ringe i Köln 
kl. 12 den 11. juli, vidste man, at nu 
havde byen fået en ny ærkebiskop. Når 
Rainer Maria Woelki den  20. september 
indsættes som ny ærkebiskop, vender han 
på en måde tilbage til der, hvor det hele 
begyndte.

Woelki blev født i Köln i 1956, hvor 
han voksede op i meget beskedne kår. 
Forældrene var efter sammenbruddet i 
1945 flygtede fra Ermland i Østpreussen. 
Han blev præsteviet i Kölner Dom i 
1985, blev kardinal Joachim Meisners 
personlige sekretær i 1990 og i 2003 
hjælpebiskop.

I Köln kommer Woelki til at stå i 
spidsen for et af  de rigeste og mægtigste 
bispedømmer i verden.  Her indkasseres 
der årligt 525 millioner euro i kirkeskat 
fra ca. 2,7 millioner kirkeskattebetalere. 
Næst efter staten bliver Woelki områdets 
største arbejdsgiver, for næsten 
50.000 mennesker arbejder nemlig for 
bispedømmets og Caritas´ institutioner. 
Valget kommer overraskende hurtigt. 
– kun fire måneder efter at forgængeren 
kardinal Meisner i marts gik af p.g.a. 
alder. Det sker samtidig med at flere 
store bispedømmer i Tyskland er ledige. 
Hamburg er vakant efter at ærkebiskop 
Werner Thiessen den 21. marts søgte sin 
afsked, og i Thüringen har bispedømmet 
Erfurt  stået vakant i flere år.

En skarp social profil
Woelki vender tilbage til Köln efter kun 
tre år i Berlin. Berlinerne så til med nogen 
skepsis, da Woelki i 2011 fulgte Sterzinsky 
som ærkebiskop. For hvordan skulle en 
Meisnerdiscipel, en biskop fra Rhin-
landet med en doktorgrad fra et Opus 
Dei universitet i Rom dog kunne finde 
fælles fodslag med diasporakatolikkerne 
i den sekulære højborg ved Spree-floden?
Men de tog ham hurtigt til sig, og 
Woelki viste snart, at han er helt sin 
egen. Bispeboligen bag Sankt Hedvigs 
domkirke blev opgivet til fordel for en 
lejlighed i det gamle arbejderkvarter 
Wedding, i dag en multikulturel bydel med 
butiksskilte på tyrkisk og arabisk. Salmer 
og suppekøkkener slår ikke til, når Kirken 
skal markere sig socialt, mente Woelki, 
der tog ud og besøgte romaerne og gik ud 
i medierne med skarpe synspunkter om, 
at kløften mellem de rige og de fattige 
er blevet for stor i Tyskland. Han tog 
afstand fra et arbejdsmarked, hvor de få 
tjener millioner af euro på managerjobs 
og de mange er langtidsparkerede på 
overførselsindkomster og meldte ud, at 
fremmedhad og højreekstremisme er 
uforenelige med den kristne tro.   

Woelki har en skarp social profil; men 
har heller ikke haft berøringsangst over 
for de mere ”varme” emner som Kirkens 
lære om sex og samliv. Ved møder med 
homoseksuelle har han vist menneskelig 
respekt, men fastholdt Kirkens 
traditionelle lære. Kirken må ”finde 
former og sprog til at udtrykke vores 
positive syn på kærlighed og seksualitet, 
ægteskab og familie”, siger Woelki, der er 

med i den ny generation af biskopper, som 
vil blive toneangivende de kommende år. 
Andre nye ansigter er Reinhard Marx, 
biskop af München - Freising, der i marts 
blev leder af den tyske bispekonference 
og Stephan Burger, der den 29. juni blev 
indsat som ærkebiskop i Freiburg.

”Et tab for vores by”
Berlins overborgmester Klaus Wovereit 
kalder den nye udnævnelse ”et tab for vores 
by” og siger, at Woelki på de tre år ”blev 
til en berliner, der forvaltede sit embede 
”troværdigt, selvbevidst, udadvendt og 
tidssvarende”. I et  interview i Christ 
& Welt efter udnævnelsen fortæller 
Woelki åbenhjertigt om tvivlen som 
en grundlæggende side af menneskets 
eksistens og om det svære  ved som leder af 
præstekollegiet Albertinum at være med 
til at  bestemme, om præstekandidater 
var egnede til at blive præster.

Han har fået respekt i Berlin, men har 
også mødt modstand. Endnu en gang står 
man i Berlin i en omstruktureringsproces, 
der vil komme til at gøre ondt. I 2003 
blev 209 sogne til 108, meget personale 
blev afskediget, og andre tyske 
bispedømmer måtte spæde til for at redde 
ærkebispedømmet Berlin fra fallitten. Nu 
skal der skæres igen. Godt 100 sogne skal 
frem til 2020 blive til 30 storsogne. Det 
skyldes den demografiske udvikling, men 
også, at der bliver færre præster. Det er 
planen, at søndagsmessen skal foregå på 
skiftende steder og ikke mere fast i hver 
eneste sognekirke. 

Strukturreformen aflaster præsterne, og 
de slipper for bureaukratiet, siger Woelki. 
Men ikke alle er enige. En initiativgruppe 
har samlet mere end 3.000 underskrifter 

ind. Mange frygter, at nærheden helt vil 
forsvinde. Sognene må ikke bare dannes 
efter det forhåndenværende antal præster, 
lød det fra Michael Höhle, sognepræst 
ved Heilige Familie i Prenzlauer Berg, 
og Ernst Pulsfort, sognepræst ved St 
Laurentius in Mitte. De satte sig i spidsen 
for et initiativ, der opfordrede til at gå 
nye veje og lade diakoner og lægfolk lede 
menighederne.

Disapora gør stærk
Kölnborgerne kunne lære et og andet af 
berlinerne, mener Woelki, der beskriver 
Berlin som en indvandrerby. Engang 
kom byens katolikker fra Schlesien, 
Sudeterlandet eller Østpreussen, i dag 
kommer de fra Polen, Vietnam eller 
Filippinerne. ”I Berlin er man meget 
erfaren i at byde migranter fra hele 
verden velkommen. Lampedusa findes 
mange steder i Berlin og måske også her”, 
sagde han dagen efter sin udnævnelse 
til pressekonferencen i stiftsmuseet 
Columba.

Diasporakirken i Berlin er stærk, fordi 
den er en bekendelseskirke. Når man 
som den eneste i en hel skoleklasse skal 
modtage den første hellige kommunion 
eller som den eneste på arbejdet tager 
fri, fordi man skal til Kristi Legemsfest, 
så bliver man mere bevidst og stærk i sin 
tro, mente Woelki til pressekonferencen i 
stiftsmuseet Columba i Köln. ”Religion 
kan være en personlig sag, men den er 
aldrig en privatsag. Uden kirkerne ville 
Tyskland ikke se ud som det gør i dag”, 
sagde han og markerede dermed, at 
troen er en fast og integreret del af  det 
offentlige liv.

Tilbage til katolsk kærneland
Fra Berlin, hvor godt 9 % er katolikker, 
vender Woelki tilbage til det katolske 
kærneland, hvor der er over 40 % 
katolikker; men også her bider krisen. Der 
er blevet bedre plads på kirkebænkene. Fra 
2012 til 2013 gik antallet af  kirkegængere 

tilbage med næsten 10 % i antallet, viser 
kirkestatistikken for 2013. 

Hele 17.012 smækkede sidste år med 
kirkedøren i Tysklands største bispedøm-
me.  Det er 7.000 mere end i 2012. I hele 
Tyskland trådte 178.800 ud sidste år. Det 
er kun lidt under det historisk høje tal i 
2010, året med de mange misbrugsskan-
daler, hvor 181.200 mennesker vendte 
Kirken ryggen. Man taler om Tebartz-
effekten, fordi mange af udmeldelserne 
kom i oktober sidste år, hvor byggeskan-
dalen i Limburg toppede. Der er gjort 
meget for at forhindre, at det sker i Köln.  
Stefan Heße, p.t. leder af bispedømmet, 
fortæller at man sidste år har bestræbt sig 
på i det forgangne år at gøre bispedøm-
mets finanser endnu mere transparente.

Flyttedag i Berlin
Kardinal Woelki overraskende valgt til ærkebiskop af Köln. Hvem er 
Woelki, og hvad betyder bispevalget for kirken i Tyskland?

Tekst: Lisbeth Rütz

Kardinal Meisner var Kölns ærkebiskop 
fra 1989 til 2014. Her ses han ved 
afskedsfesten den 9. marts i år.  Foto: Pia 
Modanese. Erzbistum Köln.

Kölns nye ærkebiskop på vej til pressekonference den 12. juli.  Foto: Robert Boecker. 
Erzbistum Köln.
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HISTORIE Søndag den 15. juni samlede 
ca. 20 medlemmer af den katolske 
historiegruppe sig i Roskilde udgående 
fra den katolske kirke på stedet, Sankt 
Laurentii Kirke. Efter at have deltaget i 
den stedlige menigheds søndagsmesse 
med efterfølgende kirkekaffe, begav 
gruppen sig ud på en historisk vandring, 
der for en gangs skyld ikke omfattede 
byens hovedattraktion, domkirken og 
kongegravene, men derimod de talrige 
minder fra den tid, hvor byen var rigets 
kulturelle centrum (og København i 
den henseende blot var et ubetydeligt 
fiskerleje). I middealderen var Roskilde 
det kirkelige og dermed også rigets 
verdslige tyngdepunkt. Byen var centreret 
omkring ærkebispesædet og de talrige, 
kirkelige institutioner, først og fremmest 
de mange klostre. Hvis man ikke var så 
heldig som Ælnoths medlemmer, der 
under kyndig vejledning, i vort tilfælde 
ved Ælnoths tidligere formand og 
inspirator dr. Jørgen Nybo Rasmussen, 
kunne få løftet sløret for de mange 
små og store fortidsminder, som i vore 
dage kun er en svag afglans af fortidens 
storhed, i det store og hele ukendte for 
de fleste, som f.eks. undertegnede, der 
sågar har boet i byen. Vi kan næppe 
forestille os den daværende bys kirkelige 
aktiviteter: 7 sognekirker, 5 store klostre 

med de dertil knyttede kirkelige og 
sociale institutioner, skoler, biblioteker, 
hospitaler etc. Et billede heraf kan man 
få ved at se den modelby, som i vore dage 
er opbygget i havnekvarteret, ikke langt 
fra vikingeskibsmuseet. Byens fordums 
tilrejsende har sikkert kunnet vederkvæge 
sig i klostrenes herberger og gæstehuse, 
samt ved byens mange helsebringende 
kilder, mens deltagerne i nutiden efter 
endt vandring måtte ”tage til takke” med 
det, som f.eks. byens nutidige bøfhus 
kunne tilbyde og prøve at fordøje de 
mange indtryk fra såvel fortidens som 
nutidens Roskilde sådan som de her var 
blevet formidlet af  Ælnoths bestyrelse. 
En taknemmelig deltager.

Kirken i Danmark

Udnævnelser 
og forflyttelser i 
præsteskabet 
Biskop Czeslaw Kozon har den 
26. juni offentliggjort følgende:

BISPEDØMMET Monsignore 
Lars Messerschmidt fratræder pr. 
1. september 2014 embeder som 
generalvikar, men forbliver konstitueret 
sognepræst for Sct. Hans menighed i 
Køge, Sct. Knuds menighed i Ringsted 
og Helligånds menighed i Vordingborg 
samt konstitueret formand for den 
kirkelige domstol. 
Monsignore Niels Engelbrecht udnævnes 
fra 1. september 2014 til generalvikar og 
fortsætter som konstitueret sognepræst 
for Jesu Hjerte menighed i København 
og Rosenkransmenigheden i Åkirkeby. 
Pastor Daniel Nørgaard konstitueres pr. 
1. august 2014 som sognepræst for Sct. 
Ansgars og Sakraments menigheder i 
København. 
Pastor Piotr Rypulak konstitueres pr. 1. 
august 2014 som sognepræst ved Hellig 
Kors menighed i Tønder og fortsætter 
som konstitueret sognepræst for Sct. 
Ansgars menighed i Aabenraa og for 
Sct. Pauls menighed i Sønderborg. 
Pater Ambroziu Anghelus OFMConv. 
konstitueres pr. 1. september 2014 for 
en periode af 1 år som sognepræst ved 
Jesu Hjerte menighed i Randers og Sct. 
Clemens menighed i Grenå. 
Pastor Jan Ophoff O.Præm., sognepræst 
ved Sct. Norberts kirke i Vejle, 
konstitueres pr. 1. september 2014 som 

sognepræst for Sct. Knuds menighed i 
Fredericia 
Pastor Dominique Tran Duc Than 
knyttes pr. 1. september 2014 for en 
periode af 1 år som præst til Sct. Mariæ 
menighed i Aalborg. 
Pastor Mariano Cardiello, præsteviet 
den 28. juni, udnævnes fra 1. august 
2014 til anden præst ved Hellig Kors 
menighed i Nykøbing Falster, Sct. 
Birgitta menighed i Maribo og Sct. 
Franciscus’ menighed i Nakskov. 
Pastor Stefano Tarquini, præsteviet den 
28. juni, udnævnes fra 1. august 2014 til 
andenpræst ved Jesu Hjerte menighed i 
København og Rosenkransmenigheden 
i Åkirkeby. 
Pater Michal Gutkowski S.J. flytter pr. 
1. august 2014 fra jesuitterkommunitetet 
i Aarhus til Niels Steensens Kollegium i 
København. 
Pater Krzysztof Augustyniak S.J. flytter 
fra 1. august 2014 til Aarhus og knyttes 
til det derværende jesuitterkommunitet. 
Pastor Mikolaj Kecik stilles pr. 1. 
september 2014 af bispedømmet til 
rådighed for ’misssio ad gentes’ under 
den neokatekumenale vandring i 
bispedømmet Reykjavík. 
Pastor Marek Pomykala, hidtil 
andenpræst ved Hellig Kors menighed 
i Nykøbing Falster, Sct. Birgitta 
menighed i Maribo og Sct. Franciscus’ 
menighed i Nakskov, vender pr. 1. 
oktober 2014 tilbage til sit bispedømme 
Lublin i Polen. 
Pastor Michael Hornbech-Madsen er fra 
1. september 2014 udnævnt til præst ved 
fængselsvæsenet i Storkøbenhavn.

Udsnit af den ca. 10 m² store modelby 
af middelalderens Roskilde. Foto: Bente 
Meyer.

Tilbage til middelalderen
På historisk byvandring med Ælnoth i Roskilde.

Tekst: Ole Meyer

De to nye præster efter præstevielsen sammen med deres forældre. Til venstre Stefano 
Tarquini til højre Mariano Cardiello med forældre.

Der klappes, da Stefano Tarquini og Mariano Cardiello er blevet præsteviede.

Tillykke
Bispedømmet har fået to nye 
præster.

Tekst og foto: Lisbeth Rütz

PRÆSTEVIELSE Venner og 
familie, præster og ordensfolk  fra hele 
bispedømmet fyldte lørdag den 28. juni 

Sankt Ansgars Kirke til præstevielse af 
Mariano Cardiello og Stefano Tarquini, 
begge fra præstekollegiet Redemptoris 
Mater i Vedbæk. Præstevielsen blev 
forestået af biskop Czeslaw  godt fem 
måneder efter diakonvielsen den 25. 
januar. Seminarister fra Redemptoris 
Mater  bidrog med musik og sang. Efter 
messen blev bispedømmets to nye præster 
fejret behørigt ved en reception på Institut 
Sankt joseph.

Tæt på mål i 
Aabenraa
Intensiv kirkeskattekampagne 
sikrer formentlig kirkens fremtid.

AABENRAA ”Der er trist i kirken og 
i menigheden uden søstrene, og vi savner 
dem meget”, siger pastor Piotr Rypulak i 
Aabenraa. Den 29. juni flyttede de sidste 
tre Sankt Hedvig Søstre i Aabenraa 
til søstrenes provincialhus i Dalum 
Kloster. Med søstrenes flytning blev 
der sat punktum for 88 års klosterliv i 
Aabenraa, hvor søstrene først drev Skt. 
Ansgars Hospital og senere Skt. Ansgars 

Hvilehjem.
Klosterbygningen er sat til salg, og fra 
1. juli overgik Sankt Ansgars Kirke til 
bispedømmet. Men en forudsætning for, 
at Sankt Ansgars Kirke kan bestå er, 
at menigheden selv skaffer de 150.000 
kr. som de årlige driftsomkostninger er 
på. Menigheden er tæt på at være i mål, 
hvad angår det økonomiske grundlag. 
Efter en intensiv kirkeskattekampagne 
er menigheden nu oppe på 105 
kirkeskatteydere. Det er endnu ikke 
afklaret, om der er fundet en køber til 
den tidligere klosterbygning, om den skal 
rives ned eller evt. ombygges til andre 
formål.  P.t. er det uafklaret, hvornår der 
tages en beslutning om kirkens fremtid.  
LR

De sidste søstre blev fejret med taler, sang af børnene og blomster. Foto: Piotr Rypulak
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AMAGER For mange lyder det som 
det pure opspind, hvis man hævder, at en 
gammel forfalden garage kan være med 
til at gøre denne verden til et bedre sted. 
Men det er det ikke! Redemptoristerne på 
Amager har nemlig på ganske få måne-
der nyrenoveret og istandsat deres gamle 
garage og forvandlet den til en flot for-
retning, som bærer titlen ”Better World 

Denmark SHOP” – og den 4. maj 2014 
blev velsignet og indviet af  biskop Cze-
slaw Kozon. Shoppen var oprindeligt 
udtænkt til primært at være en genbrugs-
forretning; men ”Better World Denmark 
SHOP” tilbyder mere end det. Der udby-
des nu et bredt udvalg af religiøse artikler 
så som statuer, rosenkranse og armbånd 
importeret fra hele verden, herunder Fi-
lippinerne, Indien, Italien, Fatima og Is-
rael osv. ”Better World Denmark SHOP” 
sælger også åndeligt læsestof; både dan-
ske bøger som er en del af  et nyt samar-
bejde indgået med Pastoral-centret, og 
udenlandske bøger på engelsk og polsk. 
Butikken er drevet af en gruppe yderst 
engagerede frivillige fra Sankt. Annæ 
menighed og ”Better World Denmark 
SHOP”. Den holder regelmæssigt åbent 
lørdage fra kl. 15.00-19.00 og søndage fra 
kl. 11.00-19.00. Alt overskud går ubeskå-
ret til velgørenhed gennem redemptori-
sternes velgørenhedsorganisation ”Better 
World Denmark” (se mere på www.bet-
terworld.dk).

Kirken i Danmark

En gammel garage blev til genbrugsbutik
Better World Denmark SHOP åbnet på Amager.

Tekst: Anette Hansen

Frivillige i Better World Denmark 
Shop sammen med biskop Czeslaw ved 
butikkens indvielse den 4. maj. 
Foto: Anette Hansen.

AMAGER Menigheden i Skt. Annæ 
Kirke på Amager er meget glade 
for at kunne meddele, at vi igen i år 
arrangerer ”Sankt. Annæ Dag”, en festlig 
sogneweekend, der involverer de tre 
sproggrupper – dansk, engelsk og polsk - 
i vores kirke. I år vil ”Sankt. Annæ Dag” 
finde sted lørdag den 6. september kl. 
12.00-21.00 og søndag den 7. september 
kl. 09.00-21.00. ”Sankt Annæ Dag” er et 
samlingspunkt for alle kirkens sognebørn 
på tværs af alle nationaliteter og vil byde 
på en masse spændende og underholdende 
aktiviteter, såsom tværkulturel musik 
og dans, lotteri hvor man kan vinde 
fordelagtige præmier – førstepræmien 
er 6.000 kroner, mad og drikke, Better 
World Denmark SHOP og loppemarked, 
børne- og ungdomsaktiviteter såsom 
hoppeborge, sumobrydning og salg af 
softice – og meget mere.  

Der er også åndelige aktiviteter 
såsom messe og sakramental tilbedelse, 
familiemesse og internationalt gospelkor 
m.m.. ”Sankt Annæ Dag” er ikke blot 

en weekend for sognets medlemmer, men 
er åben for alle som ønsker at komme 
og fejre den samhørighed der følger 
med det at være katolik i Danmark. Så 
hold jer ikke tilbage, grib jeres kone, 
mand, børn, far, mor, bedsteforældre 
og venner og kom og få en spændende 
og oplevelsesrig weekend, både inden- 
og udendørs. Et endeligt program vil 
snart være tilgængeligt, hold venligst øje 
med Sankt. Annæ Kirkes hjemmeside 
www.sanktannaekirke.dk – vi glæder os 
rigtig meget til at se jer! I kan finde os 
på Dronning Elisabeths Allé 4, 2300 
København S. Bus 5A kører lige til døren 
hvis I hopper af ved Tycho Brahes Allé. 

Sankt Annæ Dag 2014
Kom og mød andre katolikker på Amager.

Tekst: Anette Hansen

Stemmen i 
kirke og i skole: 
uddannelsesdag for 
præster i Taastrup
UNDERVISNING Hvordan bliver 
jeg bedre til at bruge og skåne min 
stemme, og hvordan taler jeg med børn? 
Eller: hvordan lykkes kommunikation i 
kirkelige sammenhænge?

Dette var temaerne for en 
uddannelsesdag for præster arrangeret 
af Sprog- og Integrationsafdelingen og 
Pastoralcentret og afholdt den 17. juni i 

kirken i Taastrup, der venligt havde stillet 
lokaler til rådighed for arrangementet. 

Dagen startede med retoriker Hanne 
Smith Pedersen, der gennem inspirerende 
oplæg og øvelser fik de godt 20 deltagende 
præster og seminarister til at fokusere på 
stemmens vigtigste instrumenter og på 
den enkeltes muligheder for at få fat på 
sin stemme. Deltagerne kastede sig med 
ildhu over opgaverne, og det kom der 
mange fine situationer og spørgsmål ud af 
og en større bevidsthed om de muligheder 
den enkelte har for at træne og styrke sin 
stemme. 

Efter frokost tog religionslærer Anna 
Hoyos deltagerne med ind i sin fængslende 

og godt tilrettelagte undervisning af 
børn og viste dem, hvordan man kan 

lege kirkens budskab ind ved brug af 
et righoldigt pædagogisk materiale, 
som hver fik mulighed for at afprøve på 
hinanden, bl.a. gennem livagtige rollespil 
i kirken. Hver deltager fik en righoldig 
materialemappe med hjem til videre brug. 

Stemningen var god og udbyttet højt. 
Det kalder på fortsatte kurser til styrkelse 
af kommunikationen i og uden for 
Kirken. 

Vi takker Ansgarwerk i Köln, der 
med sin økonomiske støtte gjorde 
arrangementet muligt.

Helle Jørgensen, Sprog- og Integrations-
konsulent, Bispedømmet København

Præstekandidat Mate Radja og pastor 
Piotr Rypulak øver sig i oplæsning.

AU PAIRS Caritas Danmark går 
nu sammen med fagforeningen  FOA 
Fag og Arbejde og KIT – Kirkernes 
Integrationstjeneste i det, der nu hedder 
Au Pair Network. Sammen vil de tre 
organisationer arbejde for at sikre 
bedre forhold for au pairs i Danmark. 
Fokus vil være på at give information 
om rettigheder, rådgivning og et socialt 
netværk, der kan bryde ensomhed og 
isolation.

”Caritas går ind i dette utraditionelle 
samarbejde, fordi vi mener, at det kan 
komme au pairs til gavn. De tre organi-
sationer er gode til forskellige ting, og 
sammen kan vi gøre mere. FOA er stærke 
på de juridiske spørgsmål om rettigheder, 
KIT har kontakt til folke- og frikirkerne i 
Danmark, og Caritas har kontakten til de 
katolske kirker i Danmark, som kan bi-
drage med netværk og gode fællesskaber. 
Det er vigtigt at slå fast, at vi fortsat er tre 
selvstændige organisationer, som ikke be-
høver mene det samme i alle spørgsmål. 

Caritas’ værdier og stærke tilknytning til 
Den Katolske Kirke er uændret, ligesom 
det stadig er helt centralt for Caritas at 
have tætte partnerskaber med de lokale 
katolske kirker. I praksis vil alle aktivite-
ter heller ikke være fælles med FOA og 
KIT, men det nye er, at vi vil koordinere 
aktiviteterne og gøre brug af hinandens 
styrker. Vi tror, at Caritas gennem sam-
arbejdet kan bidrage til at styrke arbejdet 
med au pairs i de katolske sogne”, siger 
Mia Toldam Korsgård fra Caritas.

Caritas skønner, at der p.t. er ca. 4.000 

au pairs i Danmark. 97 % er piger, og 
godt 80 % af disse er filippinere. Resten 
kommer fra Østeuropa eller Afrika. Fi-
lippinerne har generelt en veluddannet 
befolkning – mange har mellemlange ud-
dannelser for eksempel som sygeplejer-
sker; men det filippinske arbejdsmarked 
kan ikke opsuge dem. Det er typisk filip-
pinske piger midt i 20´erne.  De kommer 
hertil og har økonomiske forpligtelser i 
hjemlandet. Problemet med den nuvæ-
rende au pair ordning er, at tanken bag er 
en slags kulturel udveksling. Men de unge 

filippinske piger der kommer hertil har 
typisk en økonomisk motivation. Nogle 
af dem har børn derhjemme men det er 
faktisk ulovligt. Når de kommer her star-
ter de med gæld. Der skal afdrages på bil-
letten, for typisk har pigerne lånt penge 
til billetten af den mellemmand, der har 
formidlet opholdet. Værtsfamilien er kun 
forpligtet til at betale hjemrejsen. Ophol-
det er bundet til en værtsfamilie – så hvis 
det ikke går med værtsfamilien, risikerer 
pigen at blive udvist, hvis hun ikke lyn-
hurtigt finder sig en ny. En au pair må ar-
bejde max 30 timer om ugen og har ret til 
en ugentlig fridag. Hun skal brutto have 
3.250 kr. om måneden i lommepenge. Pi-
gerne må arbejde minimum tre timer og 
maksimum fem timer om dagen, har ret 
til en ugentlig fridag og skal have mulig-
hed for for eksempel at gå i kirke.

Au pair pigerne kan max være i Dan-
mark i to år.  Ofte kommer pigerne til 
Danmark fra au pair ophold i andre 
lande – for eksempel Emiraterne, hvor 
de kan have oplevet meget dårlige ar-
bejdsforhold. Så det er meget vigtigt at 
informere dem om, at de har helt andre 
rettigheder her. Vi vil også gerne, at vores 
indsats rækker ud over de to år, pigerne 
kan være her i Danmark, så de får hjælp 
til at finde en god vej videre i livet”, siger 
Mia fra Caritas.

Sammen er vi stærke
Caritas styrker indsatsen for au 
pairs.

Tekst: Lisbeth Rütz
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Kolleger, venner og forretningsfor-
bindelser inviteres hermed til en fæl-
les afskedsreception for Hans Jensen, 
Ove Jacobsen og Torben Møller. Den 
holdes mandag den 25. august, kl. 
13.00-16.00 på Magleås Kursuscenter, 
Høsterkøbvej 6 i Birkerød. Alle er vel-
komne!

Kirken i Danmark

Tre bliver til to
Farvel og goddag på bispekontoret.

PERSONALE Hen over sommeren 
har tre af bispekontoret mangeårige 
medarbejdere valgt at stoppe for at gå på 
pension. Det drejer sig om:

Hans Jensen har siden 1. november 
1981 hovedsagelig haft følgende 
arbejdsopgaver: fundraising, 
projektforberedelser, projektansøgninger 
og projektstyring; sekretær for biskop 
Martensen, Det biskoppelige Råd, 
Præsterådet, Pastoralrådet og FU, 
diverse udvalg og kommissioner; 
ansvar for kontakten til de katolske 
skoler og børnehaver mht. vedtægter 
mv. Derudover redaktør på Katolsk 
Forum (1969-71) og medlem af Katolsk 
Orienterings redaktion (1975). 

Andre ansættelser
Som det fremgik af KO nr. 9 er Inger 
Lantz Nielsen pr. 10. juni ansat som 
ny bogholder i Ansgarstiftelsen. Hun 
har bl.a. ansvar for regnskabet for 
Ansgarstiftelsen, sogneregnskaberne, 
administration af diverse fonde 
og legater under Ansgarstiftelsen, 
projektregnskaber og -rapportering, 
ejendomsadministration samt håndtering 
af arv og testamente.

Kirsten Gravgaard stopper i sit 
vikariat som sekretær for biskoppen, 
generalvikaren og diverse råd den 1. 
september. Kirsten har tidligere bestridt 
samme stilling på bispekontoret.
NM

Torben Møller har siden 1. september 
2004 hovedsagelig arbejdet med 
vedligehold af ejendomme, herunder 
styring af større projekter, bispedømmets 
forsikringer, først og fremmest personale- 
og bilrelaterede, køb/salg af tjenestebiler.

Ny sognekonsulent
I forbindelse med d’herres pensionerin-
ger er Son Bui, tidligere organisations-
konsulent i Danmarks Unge Katolikker 
(DUK), pr. 4. august ansat som ny sogne-
konsulent på bispekontoret.

Son Bui bliver bispekontorets primære 
kontakt til præster og sogne (byggepro-
jekter, kirkeskat, medlemssystem), og 
bliver superbruger på medlemssystemet 
(hotline for sogne og instruktør på regio-
nale kurser for registerfører/præster). 

Hans øvrige arbejdsopgaver bliver at 
være ’key-account’ på byggeprojekter 
(samarbejde med sognets ’byggeudvalg’, 
byggeteknikere/håndværkere, bogholderi 
m.v.), projektarbejde omkring fundraising 
til/styring af byggeprojekter (herunder 
sekretær for kommissionen for tilsyn med 
sakrale bygninger), backup/assistance 
vedr. kirkeskat (herunder udvikling af 
dialogen/rapporteringen til sognene 
omkring udviklingen i kirkeskatten), 
samt øvrige ad hoc opgaver.

FREDERIKSBERG Endelig. Sådan 
kan Sankt Mariæ menighed sige, nu hvor 
en gennemgribende renovering er færdig, 
hvor vi i tre måneder holdt søndagsmesse 
i et telt – hvilket i øvrigt i den grad var 
en positiv oplevelse, der har styrket 
menigheden som menighed.

Men ”endelig” – dækker over meget 
mere end de tre måneder i teltet. Endelig 
har vi fået en kirke...

Sankt Mariæ kirke har til huse i en 
bygning, der var tænkt som menighedssal 
til en kirke, hvortil tegningerne stadig 
findes, men som aldrig blev opført.  Det 
skulle have været en kirke med to tårne i 
funkisstil – og med højt til loftet.

Den kirke blev aldrig realiseret, 
og menigheden indrettede sig i 
”menighedssalen”. Men kirken havde 
altid en noget foreløbig karakter over sig.

Forandringen begyndte da kirken fik 
nyt gulv for godt 20 år siden. Senere kom 
først en – siden yderligere syv ruder af 
Maja-Lisa Engelhart til.

Da ruderne kom, stod det klart, at 
ruderne og det forsænkede loft ikke 

var lykkelige sammen. Ønsket om en 
radikal ændring af kirkerummet, som 
der jævnligt havde været talt om, trængte 
sig på.

Ved en nærmest overmenneskelig 
indsats fra Sankt Lioba kloster, som ejer 
kirken, blev forestillingerne til virkelighed, 
og Frederiksberg og Den katolske Kirke i 
Danmark har fået et bemærkelsesværdigt 
smukt gudstjenestested.

Kirken stråler nu i ny glans. Det er, som 
har vi fået en helt ny kirke – endelig...

Det første indtryk, som slår den 
besøgende, er at kirken nu virker med en 
ny enkelhed, og selvom der egentlig ikke 
er sket ”andet” end at loftet er blevet ført 
tilbage til sit tidligere tøndehvælv, og der 
er kommet ny belysning, og alt er blevet 
malet, så virker det, som om kirken 
er blevet meget mere ren. Theilmanns 
Kristi kongekrucifiks, som har fulgt 
menigheden fra tiden i Boyesgade, står 
som det samlende fokuspunkt.

Derhen orienterer vi os – mod det 
endeligt endelige, hvor alting skal blive 
nyt.....

En helt ny kirke på Frederiksberg
Funkisstilen er tilbage i Sankt Mariae Kirke.

Tekst: Jesper Fich O.P.

På vej mod Krakow
De beder for WYD.

KARMEL Som bekendt er der WYD i 
Krakow i 2016. Det er der jo meget lang 
tid til, vil de fleste sikkert synes; men 
for nogle mennesker i bispedømmet er 
forberedelserne faktisk allerede i fuld 
gang. Sammen med formanden for 
DUK´s hovedbestyrelse, Khoa Dinh, 
var Christian Elveberg i april i Rom til 
evaluering af sidste års WYD i Rio og til 
planlægning af Krakow.  Men WYD er jo 
mere end logistik og budgetter. Derfor er 
søstrene i Sankt Josef Karmel også med 
til at hjælpe WYD på vej, selv om de ikke 
selv kan være med.

Den første dag hver måned fejres messen 
på Karmel i  WYD´s intention. ”Vi har 
en særlig forbøn klistret op på døren til 
koret, så vi husker at bede for WYD.  Vi 
beder for, at hele arrangementet skal få 
en åndelig dimension og at det hele vil gå 
godt”, siger søster Anna – Christina fra 
klostret.  LR

KO vil i kommende numre løbende 
fortælle om forberedelserne til WYD i 
Krakow

Søstrene bag gitteret i Sankt Joseph 
Karmel  er DUK´s åndelige bagland. De 
beder allerede nu for arrangementet og 
de mennesker, der er med. Foto: Lisbeth 
Rütz

Ove Jacobsen har siden 1. januar 
2003 hovedsagelig haft følgende 
arbejdsopgaver: regnskab for 
Ansgarstiftelsen, herunder kontakt til 
bankerne, revision, moms. Gennemgang 
af sogneregnskaberne samt udarbejdelse 
af samlet regnskab. Desuden 
administration og sekretær for fonde og 
legater under Ansgarstiftelsen. 
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Det fremtidige katolske landkort
At vi herhjemme har et pastoralråd kan godt opfattes 
som et tegn på ”den sunde decentralisering”, som pave 
Frans ønsker sig (Evangeliets glæde § 16). Pave Frans er 
meget opmærksom på at inddrage alle i kirkens livsførel-
se, og han understreger vigtigheden af den pastorale dia-
log: ”Her skal han (biskoppen) have ønsket om at høre 
på alle og ikke kun på nogle få – dem, er altid er parate 
til at sige, at alt, hvad han gør, er så udmærket” (§ 31).

Pastoralrådet kan godt siges at være et af  de samar-
bejdsorganer, som pave Frans kommenterer således 
”Ved visse lejligheder skal biskoppen holde sig bag ved 
hjorden... især fordi hjorden har en evne til selv at kunne 
vejre, hvor nye veje går” (§ 31). Derfor virker det under-
ligt, at dette forum ikke er inddraget i udarbejdelsen af 
planerne for det nye katolske landkort i Danmark. Tilsy-
neladende blev det ikke en gang orienteret. Ifølge refera-
tet af  dets sidste møde (K.O. nr. 9) fik deltagerne bare at 
vide, at ”hvis alle planlagte tiltag bliver til noget, vil det 
komme til at betyde væsentlige ændringer.”

Selvfølgelig lader de ansvarlige for denne reform, som 
tilsyneladende ikke har brug for Pastoralrådets støtte, 
sig inspirere af det, pave Frans skriver om sognets rolle, 
selv om han omtaler det som et ideal, kirken er på vej til. 
”Selv om sognet bestemt ikke er den eneste institution i 
forkyndelsens tjeneste, så vil sognet stadig være ”Kirken 
selv, der lever der, hvor dens sønner og døtre bor” – hvis 
det, vel at mærke, er i stand til at finde nye former og 
til bestandigt at tilpasse sig ... Det er fællesskabernes 
fællesskab, det er helligdommen, hvor de tørstende 
kommer for at drikke, så de kan fortsætte vandringen, 
og det er det centrum, hvorfra den stadige udsendelse til 
mission foregår” (§ 28). Hvis vi ikke er opmærksomme 
på det, vil enhver reform være nytteløs. ”Uden et nyt liv 
og en ægte evangelisk ånd, uden ”Kirkens trofasthed 
overfor sit eget kald”, korrumperes enhver ny struktur i 
løbet af kort tid” (§ 26).

Lad os håbe, at de bebudede ændringer vil være et 
skridt ad denne rette vej.
Jean-Pierre Duclos, Frederikssund

En synders bekendelser – uden anger
Jeg har fået min anden rykker fra Caritas for manglende 
betaling eller rettere en påmindelse om, at det er et år 
siden sidst jeg betalte til organisationen og denne gang 
med det formål at støtte de nødlidende børn i Nigeria. 
Efter en skiferie med mine børn i februar, en smuttur til 
Rom i april med min kæreste og en ti-dages forårsferie i 
Andalusien i maj, igen med min kæreste, er denne luksus 
og det faktum, at jeg er på tredje ”seriøse” forhold (hvis 
man da kan kalde det seriøst) årsag til at jeg tænker, 
at ”du er vist ikke en ’god katolik’”. Et begreb eller en 
beskrivelse jeg af og til støder på blandt katolikker – ”de 
gode” såvel som de ”mindre gode”.

At angre og fortryde mit liv tjener ikke noget formål, 
måske ærgrelse, idet vejen ikke har været helt let for mig 
selv eller dem, der har været ind over. Jeg har tilgivet 
mig selv og ja, mens jeg ligger her på drømmesengen i 
Sydspanien og mine fingre arbejder med andet led af 
den lidelsesfulde Rosenkrans (”... som blev hudstrøget 
for os”), vender jeg lige mit ansigt væk fra syd, der peger 
i retning af det fattige kontinent, Afrika, for ikke at 
blive forstyrret i min bøn. Mit første ægteskab er opløst 
ved Den katolske Domstol, mine papirer er i orden; en 
proces, jeg ikke kan anbefale nogen. Gamle sår, der er 
lægt for længst, ribbes op ... Mine papirer til trods er jeg 
i Den katolske Kirkes øjne en synder og jeg har valgt 
at forblive en synder, da afsavnet for et samliv med ”en 
kvinde” betyder mere for mig end at leve ”fromt” resten 
af mine dage. 

Jeg har ikke noget ønske om at Den katolske Kirke 
skal ændre sit syn eller praksis omkring dens syn 
på ægteskabet (jeg har dog et ønske om at den vejleder 
grundigt inden den vier).

Den katolske Kirkes styrke er, at den ikke ”flakker”. 
Jeg kan orientere mig i forhold til dens budskab, som jeg 
tror på, men som jeg ikke kan leve op til! Jeg må afstå 
fra at modtage kommunionen og jeg må afstå fra at gå til 
skrifte for jeg kan ikke angre, hvad jeg gør og så må jeg 
leve med afsavnene, der følger. Anbefalede Den katolske 
Kirke mig at gå til kommunion med min bagage og min 
indstilling, så ville jeg paradoksalt nok miste tilliden til 
Kirken – den katolske altså.

Vil lige overføre et par hundrede kroner til Caritas 
mens jeg vender mig om på drømmesengen hér i 
Andalusiens aftensol. Selv syndere kan have et stik af 
dårlig samvittighed.

Jeg vil fortsætte mit kirkegængeri, for Kirken vil jeg 
ikke undvære. Mit ståsted, min klippe, mit håb for en 
bedre og en anden verden hinsides.
Kærligt, Jacob Bang, 1850 Frederiksberg C 
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KO korrigerer artikel i nr. 9

Viderebragt ukorrekte 
oplysninger om fundet af en 
massegrav i Irland
IRLAND Katolsk Orientering har i lighed med 
mange andre medier verden over bragt historien om 
fundet af en massegrav med hundredvis af børnelig 
ved et nu nedlagt hjem for ugifte mødre i det vestlige 
Irland. Hen over sommeren kom nyhedsbureauet 
Associated Press (AP), der var kilden til historien, 
med en undskyldning fordi den  ”ukorrekt har 
rapporteret om babyskandalen i Tuam” hvor 796 
børn angiveligt skulle være blevet ”dumpet” i en 
septiktank. 
I undskyldningen hedder det bl.a.:

”I artikler den 3. og den 8. juni om børn begravet 
i anonyme grave efter at de døde på et tidligere 
irsk hjem for børn af ugifte mødre, har Associated 
Press fejlagtigt rapporteret, at børnene ikke var 
blevet romersk-katolsk døbt; dokumenter viser nu, 
at mange af børnene på hjemmet var døde. AP har 
ligeledes fejlagtigt skrevet, at den katolske praksis på 
dette tidspunkt var at nægte børn af ugifte mødre at 
blive døbt og modtage en kristen begravelse; selvom 
det nogle gange var tilfældet, var det ikke Kirkens 
lære. 

Desuden citerer AP i artiklen den 3. juni en forsker 
for at sige, at hun vurderer at de fleste af børnene, 
som døde på hjemmet, blev begravet i en nedlagt 
septiktank; forskeren har siden præciseret at uden en 
opgravning og en retsmedicinsk undersøgelse er det 
umuligt at afgøre hvor mange børnelig septiktanken 
indeholder, hvis overhovedet nogen […]”. 
NM

www.catholica.dk - 
et katolsk tidsskrift på 

internettet

Festen for Marias optagelse i Himlen har liturgiske 
rødder tilbage til 600-tallet både i Øst- og Vestkirken. 
Dens rod består i overbevisningen om, at Maria i sit 
liv stod Kristus så nær, at frelsen i hende allerede er 
kommet til fuld udfoldelse. Hendes legemlige optagelse 
er en foregribelse af den lykke, som alle kristne er 
bestemt til. Derfor er Kirkens lære om
Marias optagelse i Himlen samtidig en bekendelse af 
det håb, som alle kristne nærer. Det var denne gamle og 
gennem århundreder gennemreflekterede
trosoverbevisning, som pave Pius XII gav forpligtende 
form, da han i 1950 højtideligt erklærede det for „et af 
Gud åbenbaret dogme, at den ubesmittede Guds moder 
Maria, bestandig jomfru, efter at have fuldendt sit 
jordiske livs løb med legeme og sjæl blev optaget i den 
himmelske herlighed“.

Livets moder
Det var ikke muligt, at du, Guds herberg, skulle 
opleve den ødelæggelse at opløses i støv. Da han, som 
i dig havde givet afkald på sig selv, fra begyndelsen 
var Gud og det evige Liv, så måtte også Livets moder 
blive Livets husfælle. Hun måtte tage døden på sig 
som en søvn og vågne op i henrykkelse, hun, der var 
Livets moder … du var ham et legemligt hvilens hus, 
Gudsmoder, han, som selv bliver dig et hvilens sted, 
du lovpriste! 
Germanus af Konstantinopel (ca. 650 - ca. 730) 
1. prædiken om Marias optagelse

Peter Paul Rubens 1626.
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Sankt Andreas 
Bibliotek og 
Antikvariat

Vanløse Begravelsesforretning
Jyllingevej 8 • 2720 Vanløse

Deres lokale bedemand siden 1940...

Tirsdag og torsdag 10-12 og 13-16.45
Onsdag og fredag 10-12 og 13-16 bibliotek@katolsk.dk
Mandag lukket. Tlf: 33 55 60 90 Steen Jørgensen Mariette Jørgensen

www.v-lm.dk

38 71 75 01
Ring og aftal et møde enten 
i Deres hjem eller hos os.
Vi træffes også aften, 
weekend og helligdage.

J Organiseret
1 bedemand, J^_—»_

tilknyttet
/ garantiordning, ■■ :

j/ v/ Steen Jørgensen

Kastrup Begravelsesforretning
Telefon 32 55 55 55

Døgnvagt

Bedemand Michael Riis
Amagerbrogad el 55

Dragør Begravelsosforretning ■ Telefon 32 5 3 06 2 9
Taastnjp Begravelsesforretning ■ Telefon 43 99 19 19

Bestil katalog 
med unikke 
rejser på:

r6lix 

rejserdk
75 92 20 22

TELEFONLINIE 
SOS FORBØN

Ønsker du forbøn, et lyttende øre, 
et ord fra Jesus og en velsignelse 

så ring: 75 18 18 08
Torsdag, fredag

og lørdag kl. 20.00-23.00 hele året

Ubeskåret støtte

www.vincentgrupperne.dk

Det sker i 
bispedømmet

Ord på Vejen
Katolsk tidsskrift med prædikener 
til hver søndag
Årsabonnement kr. 190,- kan 
bestilles på tlf. 28 18 47 25 og 
e-mail: kontakt@katolik.dk

August
Torsdag 14. kl. 20.00-23.00: Natkirke, Sakramentskirken, 
Nørrebrogade, Kbh. for alle interesserede. Der er mulighed for 
tilbedelse, personlig forbøn, eller for at tale med en af medar
bejderne, eller blot for at nyde stilheden og roen i kirkerummet. 
Man kan komme og gå som det passer. Aftenen slutter med 
sakramental velsignelse ca. 22.45

Mandag 18. kl. 19.00-20.00: Meditationsaften, derefter kaffe 
og te. Sted: Strandvejen 91, Kbh. Ø

Torsdag 21. kl. 20.00 og 22.00: MobilKirke. Der er mulighed 
for samtale, forbøn, velsignelse, samt kaffe og kage. Mobil
kirken står på Gammel Torv i København. Alle er velkomne.

Søndag 31. kl. 10.00-15.00: Loppe/sommermarked ved Skt. 
Antoni kirke, Frederikssundsvej 225, 2700 Brønshøj. Over
skuddet går delvis til Caritas og til pater Tantholdt Hansens 
arbejde i Peru. Salg af glas, bøger, tøj, legetøj, mad og m.m. 
Der er også boder til børnene.

September
Lørdag 6. kl. 14.30-17.00: Voksenkatekese, tema: Pave 
Frans, Evangelii Gaudium v/ pastor Daniel Nørgaard. Sted: 
Sankt Ansgars Kirkes menighedslokaler, Bredgade 69, Kbh. 
K. Kr. 40,00 til materialer, kaffe og te. Slutter med messe kl. 
17.00.

Fredag 12. kl. 18.00-19.30: ”Åben dør”. Personlig forbøn og 
samtale, v/ pastor Lars Messerschmidt m.fl., Sted: Jesu Hjerte 
Kirkes Menighedslokaler, Stenosgade, Kbh.
Info: www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk

Lørdag 13. kl. 11.00-16.00: Sakramentskirken holder loppe
marked og café til fordel for Caritas i gården ved siden af 
kirken. Indgang gennem porten Nørrebrogade 27, Kbh.N.

Første og sidste onsdag i måneden kl.17.30-19.30: Hjælp 
til misbrugere og pårørende ved den katolske organisation 
Cenacolo. Rådgivningen finder sted i Bredgade 69 A, Kbh. K.
Tlf.: 51 53 41 60

Skt. Thomas Fællesskabet inviterer til eukaristi, lovprisning 
og katekese. Sted: Oratoriet, Vor Frue Kirke, Ryesgade 26, 
Aarhus C. Info: p. Herbert, SJ 87 30 70 42 eller 24 27 86 89, 
eller Jan Zieleskiewicz 50 29 13 57
E-mail: johny.zet@gmail.com
Datoer i august: onsdage 20/8 og 27/8, kl. 19.00-21.00

Messe med forbøn for de syge hver 1. onsdag i måneden kl. 
19.00-21.00, sted: Vor Frue Kirke, Ryesgade 26, 8000 Aarhus 
C. Datoer i efteråret: 3/9, 1/10, 5/11 og 3/12

Sankt Thomas Fællesskabet inviterer til tilbedelse, sted:
Vor Frue Kirke, Ryesgade 26, 8000 Aarhus C. Intentionen er 
åndelig forberedelse til messen, der afholdes om onsdagen 
med forbøn for de syge. Se ovenfor.
Datoer i efteråret: fredage 29/8, 26/9, 31/10, 28/11 2014 og 
2/1 2015, kl. 19.00-24.00

Der er MobilKirke 1. og 3. torsdag mellem kl. 20.00 og 22.00.
Der er mulighed for samtale, forbøn, velsignelse, samt kaffe 
og kage. Mobilkirken står på Gammel Torv i København. Alle 
er velkomne.

Pilgrimsrejse til Medjugorje

Hjælp med at sikre Kirkens 
beståen 
- også når du er borte

Martin Ryom
- en katolsk bedemand

T 39 29 60 08
Lykkesholms Allé 9A | 1902 Frederiksberg C

Den 26. september - 3. oktober 2014
Pris: 5.000 kr. - fly Kastrup-Dubrovnik
Præst: Benny Blumensaat

Oplysninger og tilmelding: Maria Truelsen
E-mail: mariatruelsen@mail.tele.dk Tlf. 24 60 23 08

Du kan støtte Kirken ved at betænke den i dit testa
mente.

Arv til Kirken er fritaget for alle afgifter og går derfor 
ubeskåret til Kirkens arbejde.

Læs mere på www.katolsk.dk eller ring til

Torben Møller
Katolsk Bispekontor
Telefon 33 55 60 11

www.catholica.dk - 
et katolsk tidsskrift på 

internettet

Katolsk Orientering
Indlæg til Katolsk Orientering nr. 11, som udkommer 

fredag den 29. august 
skal være redaktionen i hænde senest 

mandag den 11. august

Indlæg til Katolsk Orientering nr. 12, som udkommer 
fredag den 19. september 

skal være redaktionen i hænde senest 
mandag den 1. september

• Arv og 
Testamenter

• Ægtepagter
• Familiesager
• Dødsboer
• Køb af ejendom 

i Danmark og 
udlandet.

Advokat Sandra Moll

Telefon: 31 35 35 60
Fax: 31 73 25 84
E-mail: sandra@moll.dk

Katolsk bofællesskab Sjælland-Lolland?

Er du enlig katolik, og ønsker at dele tro, bord og 
dagligliv med andre enlige katolikker, så lad os 
mødes og se, hvad vi sammen kan finde frem til....

Venlig hilsen
Kirsten, mobil: 42 19 95 10

STIFTELSEN MARIAHJEMMET

yder støtte til katolikker, der har afsluttet folkeskolen og 
er under uddannelse.

År 2014-skemaet downloades fra stiftelsens hjemme
side www.mariahjemmet.dk. Den udfyldte ansøgning 
skal indeholde en påtegning fra sognepræst eller anden 
gejstlig myndighed og sendes med posten til stiftelsens 
formand, Jens Pors, Pernillevej 7, 2400 NV, senest d. 1. 
oktober.

Alle, der har sendt et korrekt udfyldt ansøgningsskema, 
vil modtage svar ved udgangen af november måned 
2014.

Lensbaron og lensbaronesse 
STAMPE CHARISIUS LEGAT

yder legatstøtte til katolske kvinder og børnerige katol
ske familier i meget svære økonomiske kår.

Legatportion kan søges ved skriftlig henvendelse sen
est onsdag den 1. oktober 2013 med fyldige oplys
ninger og påtegning af sognepræst eller anden gejstlig 
myndighed.

Ansøgning sendes til bestyrelsens formand Jens Pors, 
Pernillevej 7, 2400 NV.

Alle ansøgere, der opfylder ansøgningskriterierne og 
ansøger indenfor tidsfristen, får skriftligt svar ved ud
gangen af november måned 2014.
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den kristne tro med udtryk hentet fra det 
aristoteliske videnskabsideal, som i det 
16. århundrede var ved at blive erstattet 
af  et nyt videnskabsideal.

Hvad er videnskab?
For at få en dybere forståelse af forholdet 
mellem religiøs tro og videnskab må 
man også stille spørgsmålet om hvad 
videnskab er. Der findes ingen fast 
definition på videnskab, men et godt bud 
kunne være: Videnskab er en form for 
viden, der opfylder visse krav som vi ikke 
stiller til andre former for viden. Men 
disse krav varierer med tidens løb. Det er 
altså ikke blot de enkelte videnskabelige 
resultater, der revideres med tiden. Nogle 
gange er revisionerne så omfattende, at 
selve synet på, hvad man skal regne som 
videnskab forandres. Det var et sådan 
gennemgribende paradigmeskift, som 
fandt sted i Europa i det 16. århundrede.

Videnskaben består af mange 
forskellige discipliner. Nogle gange har 
man forsøgt at inddele videnskaben 
i forskellige hovedområder ud fra 
idéen om, at forskellige discipliner har 
forskellige arbejdsmetoder og forskellige 
målsætninger. Et sådan velkendt 
forsøg er at skelne mellem humaniora 
(de humanistiske videnskaber) og 
naturvidenskaber. Sådanne opdelinger 
kan have sine fordele; i det mindste 
bliver man bevidst om hvor forgrenet 
videnskaben som fænomen er.

Ikke mindst er det nyttigt til tider at 
blive påmindet om, at naturvidenskaben 
ikke er den eneste form for videnskab. 
Naturvidenskaben har i flere århund-
rede været overordentlig succesfuld og 
har bidraget med en enorm mængde ny 

viden. Men der 
sker hele ti-
den fremskridt 
også inden for 
andre viden-
skaber. Natur-
videnskabens 
resultat er 
hverken sikrere 
eller mere leve-
dygtige end an-
dre videnska-
bers resultater. 

Når man dis-
kuterer troens 
forhold til vi-
denskaben går 
man let ud fra 
at kun natur-
videnskaben er 
samtalepart-
ner. 

Men dialogen er betydeligt bredere end 
som så. Når man tolker Bibelen er det fx 
vigtigt at høre, hvad historikerne siger 
om forholdene i Det hellige Land på Jesu 
tid. Resultaterne fra mange forskellige vi-
denskabsområder er altså af interesse for 
teologien.

Overlapping og dialog
Den religiøse tro og videnskaben 
handler grundlæggende om forskellige 
typer af spørgsmål. Dem, der mener, at 
videnskaben kan give svar på religiøse 
spørgsmål, er ud på overdrevet. Omvendt 
gælder også, at religionerne ikke kan 
besvare videnskabens spørgsmål. Men 
dette betyder ikke at tro og videnskaber 
lever i helt adskilte verdener. Nogle 
gange overlapper de hinanden; ellers vil 

der jo ikke 
f o r e k o m m e 
konflikter.

Nogle kon-
flikter skyl-
des, at den ene 
side prøver at 
besvare den 
anden sides 
s p ø r g s m å l . 
Men det er 
dog ikke hele 
forklaringen. 
Religiøse og 
v i d e n s k ab e -
lige overbe-
visninger har 
konsekvenser 
for hinanden. 
Hvis astrono-
merne siger, at 

universet er 14 mia. år gammelt, bliver 
det problematisk at tolke Bibelens ska-
belsesberetning som om universet kun 
var 6.000 år gammelt. Og fordi der findes 
mange eksempler på sådanne overlapnin-
ger findes der også behov for at have en 
løbende dialog mellem tro og videnskab.

Dialogen mellem tro og videnskab 
foregår i mange forskellige sammenhænge, 
både i akademisk og i anden regi. Når 
det handler om dialogen med især 
naturvidenskaben, har flere akademiske 
institutter specialiseret sig i denne dialog. 
Førende på området er The Faraday 
Institute for Science and Religion ved 
universitet i Cambridge, England, The 
Center for Theology and the Natural 
Sciences i Berkeley, Californien i USA og 
Zygon Center for Religion and Science i 
Chicago, USA.

Fra Den katolske Kirkes side bør nævnes 
Det Pavelige Videnskabernes Akademi, 
som fungerer som rådgiver for Kirkens 
ledelse i naturvidenskabelige spørgsmål. 
Akademiet består af 80 internationalt 
førende forskere i den absolutte elite inden 
for deres respektive områder; omkring 30 
af dem er Nobelpris-modtagere.

Dette er anden del i en serie på i alt tre. Den 
udkom oprindeligt i det svenske Katolskt 
Magasin og gengives her med forfatterens 
tilladelse.

Eftertanker
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TRO & VIDEN Spørgsmålet var den-
gang om det var solen, der kredsede 
omkring jorden eller det var jorden, der 
kredsede omkring solen. De sidste hun-
drede år har konflikten mellem tro og vi-
denskab især handlet om Darwins evolu-
tionsteori, som fortsat afvises af fx visse 
protestantiske grupper i USA.

Principiel modsætning umulig
Nogle hævder, at det findes en givet 
modsætning mellem den kristne tro og 
videnskaben. Denne holdning har fx den 
britiske biolog og ateist Richard Dawkins. 
Men det er et ensidigt og misvisende 

billede, fordi forholdet mellem tro og 
viden har historisk set ofte været præget 
af forståelse og samarbejde, selv om der 
engang imellem dukker konflikter op.

Ud fra et katolsk synspunkt kan der 
ikke eksistere en principiel modsætning 
mellem tro og videnskab, fordi al 
sandhed har sit udspring i Gud. Gud er 
både verdens skaber og den, der taler til 
os gennem åbenbaringen. Og det ville jo 
være mærkeligt hvis det, Gud fortæller 
os gennem åbenbaringen, skulle være 
uforenlig med vores viden om verden – 
hvis verden samtidig er Guds skaberværk. 
I det mindste forholder det sig sådan, så 

længe vor viden om verden er korrekt og så 
længe vi ikke misforstår åbenbaringen. I 
overensstemmelse med denne tankemåde 
erklærede 1. Vatikankoncil i 1870, at det 
ikke er en principiel modsætning mellem 
vores naturlige menneskelige viden om 
verden og indholdet i den kristne tro.

Al viden udvikles 
At der ikke er en principiel modsætning 
mellem troen og videnskaben udelukker 
dog ikke, at der af og til alligevel opstår 
konflikter. Det hænger sammen med at 
deres indbyrdes relation ændres i tidens 
løb. På samme måde som åbenbaringen 
udvikles op gennem Kirkens historie – 
læren om Kristi to naturer og læren om 
Marias optagelse i himlen findes ikke 
færdigformuleret i Bibelen – udvikles 
også vor menneskelige viden om naturen 
i historiens løb. Der findes ingen garanti 
for, at de videnskabelige teorier og de 
teologiske indsigter under hele denne 
udviklingsproces er forenelige med 

hinanden på en nem måde. Men katolske 
teologer, der er aktive i dialogen mellem 
tro og videnskab, går ud fra at man i 
sidste ende vil løse disse konflikter.

Selv om det ville være ønskværdigt 
hvis videnskabens billede af verden og 
teologernes udlægning af den kristne 
tro var forenelige med hinanden, bør 
man fortsat ikke knytte troen alt for 
tæt sammen med de fremherskende 

videnskabelige teorier. For videnskabelige 
teorier forandres nemlig kontinuerlig og 
udskiftes med nye. Den teologi, der gifter 
sig med nutidens videnskab, bliver enke 
i morgen, hedder det. Netop denne lære 
kan man udlede af konflikten med Galilei 
i det 16. århundrede. Konflikten havde 
sin årsag i, at teologerne havde for vane at 
formulere Fortsættes nedenunder ▶

Tro og videnskab
Nu og da hører man tale om konflikter mellem religion og videnskab. 
Når det gælder Den katolske Kirke må man helt tilbage til 1600-tallet 
for at finde en virkelig alvorlig konflikt af slagsen.

Tekst: Pater Ulf Jonsson SJ

”Den religiøse tro og videnskaben 
handler grundlæggende om 
forskellige typer af spørgsmål”

Katteøjetågen i stjernebilledet Dragen befinder sig 
3.330 lysår fra jorden. Foto: Hubblesite.org.

Ulf Jonsson er svensk jesuitpater og 
chefredaktør for tidsskriftet Signum. 
Han er højskolelektor i filosofi ved 
Newman-instituttet, forfatter og 
foredragsholder. Den, der ønsker at vide 
mere om troens rationalitet, kan med 
fordel læse hans bog Med tanke på Gud, 
udgivet på Artas forlag i 2008.
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IRAK Det vil få alvorlige følger for 
dialogen mellem kristendommen og 
islam, hvis ikke muslimske ledere 
utvetydigt fordømmer den barbariske 
vold, der er eksploderet i  Irak. Det 
fastslår en erklæring fra det pavelige råd 
for dialog mellem religionerne. Rådet 
ledes af kardinal Tauran.

”De kristnes, yasidiernes og andre 
religiøse og etniske mindretals 
dramatiske situation i Irak kræver, at 
der tydeligt og modigt tages stilling af 
de religiøse, især de muslimske ledere 
og af alle mennesker af god vilje  i den 
interreligiøse dialog. Alle bør være 
enige om en utvetydig fordømmelse  
af  disse forbrydelser og om at tage 
afstand fra, at de udøves  i religionens 
navn.  Hvordan skal religionerne, deres 
tilhængere og deres ledere ellers virke 
troværdige? Hvilken troværdighed ville 
den interreligiøse dialog, som tålmodigt 
er blevet ført i disse år, ellers have?” siger 
erklæringen. Erklæringen betegner det 

som nødvendigt, at alle samfund ledes 
efter etiske retningslinier og at religiøse 
ledere bør fordømme terrorisme som 

moralsk uacceptabel. Rådet  udtrykker i 
erklæringen  sin taknemmelighed over for 
alle, som tager afstand fra at misbruge 
religion til at retfærdiggøre vold.

Kalifatet udråbt af IS
Erklæringen kommer efter at den 
islamistiske terrororganisation IS har 
udråbt et kalifat med deres leder Abu 
Bakr al Bagdadi som kalif. Det er IS´ 
plan, at kalifatet i første omgang skal 
omfatte hele Syrien og  Irak og senere hele 
den muslimske verden, som skal styres 
efter sharialoven.  IS er sunnimuslimsk og 
ekstremt voldelige over for alle religiøse 
mindretal, også de shiitiske muslimer.

Kalifatet er det politiske system, der 
blev skabt efter profeten Mohameds død 
i  Medina i 632 med en række dynastier, 
der legitimerer sig religiøst. Spørgsmålet 
om hvem der var autentisk efterfølger af 
Muhammed førte efter profetens død til 
en spaltning mellem sunniter og shiiter . 
Shiiterne anerkender kun efterkommere 
af den fjerde kalif  Ali  som retmæssige 
kaliffer. 

Kalifatet gik endegyldigt til grunde 
med det osmanniske riges sammenbrud 
i 1924. 

LR

ASIEN Under en højtidelig gudstjeneste 
med deltagelse af mere end 800.000 
personer i Sydkoreas hovedstad Seoul 
saligkårede pave Frans lørdag den 
16. august 124 koreanske martyrer. 
Messen blev afholdt ved den historiske 
Gwanghwamun-port i byens centrum og 
var højdepunktet på det fem dage lange 
pavebesøg i Sydkorea. 

Jublen ville ingen ende tage, da paven 
saligkårede martyren Paul Yun Ji-Chung 
(1759-1791) og 123 af hans følgere på 
pladsen foran det historiske monument. 
Under orgel- og trompetledsagelse 
projiceredes et stiliseret billede med 
portrætterne af martyrerne på en enorm 
skærm på pladsen. 

Drabet på de 124 personer markerede 
begyndelsen på en hundredårig periode 
i det 18. og 19. århundrede, hvor den 
koreanske regering forfulgte omkring 
10.000 troende, der havde svoret troskab 
til Gud og ikke til kong Joseon. Blandt 
disse var Paul Yun Ji-Chung, den første 
koreaner som døde for sin tro efter at 
han havde begravet sin mor efter katolske 
ritualer, der stred mod normerne i det 
stærkt konfucianske samfund. 

I sin prædiken sagde pave Frans: “Ofte 
finder vi i dag vor tro udfordret af verden, 

og på utallige måder bliver vi bedt om at 
gå på kompromis med vor tro, at udvande 
evangeliets radikale budskab og indordne 
os under tidsånden”.

”Alligevel minder martyrerne os om at 
sætte Kristus først og se alt andet i denne 
verden i relation til ham og hans evige 

rige. De udfordrer os til at tænke over 
hvad, hvis overhovedet noget, i os selv vi 
er villige til at dø for”, sagde han.

Den hellige Fader Frans var synligt 
påvirket, da han tidligt samme morgen 
knælede foran helligdommen Seo So-
Mun, en gammel henrettelsesplads i 
Seoul. Et kors og tre søjler minder om de 
første kristne martyrer, som blev dræbt 
på denne plads.

I messen deltog 400 familier for ofrene 
for færgeulykken i Sewol i april, hvor 
mere end 300 personer, heraf mange unge 
studerende, druknede.
NM
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Litteratur

Ny trilogi om Jesu liv. 
 Læs mere side 4.

Migranter

Konference om migranters 
forhold.   Læs mere side 5.

Kirken i Danmark 

Caritaskollekten, Sankt Mariae 
Kirke, Torsten Jortzick.
 Læs mere side 7-8.

Karmeliterne

Grethe Livbjerg skriver om Teresa 
af Avila. Læs mere side 6.

Biskop Czeslaw Kozon og kommissionen for fred og retfærdighed, Justitia et Pax, inviterer 
Til stormødet vil vi:• fejre messe med biskop Czeslaw• lytte til de forskellige gruppers situation og udfordringer i Danmark

• fortælle om Kirkens sociallære – særligt i forhold til migranter
• fortælle om udenlandske arbejderes rettigheder i Danmark
• spise og hygge os sammen

Mødet foregår på dansk med mulighed for lidt oversættelse.
Alle katolske udlændinge, som bor og arbejder midlertidigt i Danmark, er velkomne.

 MIGRANTARBEJDERES SITUATION I DANMARKfor udenlandske sæsonarbejdere, au-pairs og andre korttids-arbejdereLORDAG D. 11. OKTOBER 2014 KL. 10.00 TIL 14.30 
i Sankt Pauls kirke i Taastrup

Invitation til katolsk konference om

Kører man 4-5 sammen i en bil fra Lolland-Falster, 
Fyn eller Jylland, betaler vi benzinen.

Plakatdesign: Zofia Zelazny

Det er GRATIS at deltage, men tilmelding senest d. 1. oktober 
er nødvendig til : 

 juspax@katolsk.dk

Foto: L’Osservatore Romano.

124 koreanske martyrer 
saligkåret
Højdepunktet på pavebesøget i Sydkorea.

Kardinal Jean - Louis Tauran. Foto: 
Wikipedia

Muslimske ledere bør fordømme 
blodsudgydelserne i Irak
Det pavelige råd for interreligiøs dialog kræver handling.
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POLEN Polske medier omtalte i 
sommer fyringen af professor dr. med 
Bogdan Chazan, en ledende læge fra 
Warszawa, som nægtede at give en kvinde 
et abortindgreb. Efterfølgende er han 
blevet han fyret som leder af afdelingen 
for gynækologi og obstetrik på et større 
hospital. Hospitalet blev også idømt en 
bøde på 70.000 zloty (ca. 120.00 kroner).

Sagen begyndte i april, da en gravid 
kvinde skrev til fødselsklinikken på Holy 
Family-hospitalet for at få foretaget en 
abort. Kvinden begrundede det med, at 
hendes egen læge havde opdaget alvorlige 
hjerneskader ved det ufødte barn. Profes-
sor Bogdan Chazan, katolik og gennem 
ti år chef for afdelingen, skrev tilbage 
at han ikke ville lave abortindgrebet ”af 
samvittighedsgrunde”. Han henviste des-
uden til et hospital, der kunne tage sig af 
barnet efter fødslen.

I juli valgte Warszawas borgmester 
Hanna Gronkiewicz-Waltz så at fyre pro-
fessor Chazan. Hun sagde, at lægen ikke 
har ret til at nægte abort og henviste til, at 
lægen ifølge polsk abortlovgivning er for-
pligtet til at henvise kvinden til en anden 
læge, der var villig til at udføre indgrebet. 
En undersøgelse gennemført af borgme-
sterkontoret anklagede desuden Chazan 
for at bestille flere ”unødvendige prøver” 
for derved forsinke kvindens ønske om 
abort og forlænge hendes graviditet ud-
over den 24. svangerskabsuge – det tids-
punkt læger normalt anser et ufødt barn 
for at være ”levedygtigt”. Efter dette tids-

punkt er det i Polen ulovligt at abortere 
et handicappet barn. Kvinden har efter-
følgende født barnet, som dog døde kort 
tid efter fødslen og hun kræver nu erstat-
ning med påstanden om, at hun lider af 
depression som følge af fødslen.

Skaber en ’farlig præcedens’
Et medlem af den lokale afdeling af den 
katolske støtteorganisation Catholic 
Voices sagde den 23. juli til nyhedsbu-
reauet Catholic News Agency, at hospi-
talets bestyrelse har ikke fundet, at hospi-
talets interne procedurer eller regler var 
blevet brudt: ”Det eneste han [professor 
Chazan] havde gjort sig skyldig i, var ikke 
at henvise kvinde til en anden abortklinik.

Men det var han heller ikke forpligtet 
til, fordi han ikke var kvindes egen læge”. 

Den polske abortlovning åbner for mu-
ligheden for abort fx hvis barnet formo-
des at være født med et alvorligt handicap, 
som det var tilfældet her. Men samtidig 
har læger ret til at nægte til at medvirke til 
abort, både direkte og indirekte – en ret, 
som er sikret i den polske forfatning.

Professor Chazans advokat har kri-
tiseret, at fyringen er sket uden varsel – 
inden resultaterne af den interne under-
søgelse, som skulle fastlægge de faktiske 
omstændigheder, forelå. Han peger også 
på, at professoren på intet tidspunkt har 
afvist at yde kvinden eller barnet lægelig 
assistance. Ærkebiskop Henryk Hoser af 
Warszawa har kaldt fyringen for ”uetisk, 
uretfærdig, ude af proportioner og juri-
disk tvivlsom” og kardinal Kazimierz 
Nycz har udtalt, at retten til at følge ens 
samvittighed er en grundlæggende men-
neskeret og at fyringen af professor Cha-
zan ”skaber en farlig præcedens, som 
krænker alles menneskers rettigheder – 
ikke kun katolikkers”.

KO mener
Internationale nyheder

Stop voldsspiralen  
i Irak
Rådet for de europæiske bispekonferencer 
(CCEE) udsendte den 12. august en appel 
til medlemmerne af FN’s Sikkerhedsråd 
om hurtigt at gribe ind i konflikten i 
Nordirak. På grund af den alvorlige 
situation for kristne og andre religiøse 
mindretal i området har KO’s redaktion 
valgt at vige lederpladsen i dette nummer 
til fordel for biskoppernes appel.
 
Deres excellencer, 
Situationen for de kristne og andre religiøse 
mindretal i Irak er helt uacceptabel. Der 
er et akut og klart behov for at forsvare 
og beskytte disse menneskers rettigheder 
og deres samfunds overlevelse. Det 
internationale samfund opfordres til at 
sætte en stopper for denne tragedie med 
alle mulige og legitime midler.

 Vi, de europæiske biskopper, ønsker 
også at give udtryk for vore troendes fø-
lelser, beder Sikkerhedsrådet om at træffe 
de nødvendige beslutninger for at stoppe 
disse grusomheder, hvor tusindvis af men-
nesker bliver dræbt eller tvinges fra hus og 
hjem på grund af deres religiøse tilhørs-
forhold.

FN’s generalsekretær og en stor del af 
verdensopinionen har tydeligt tilkende-
givet deres afvisning af det, der foregår i 
det nordlige Irak. Der bør hurtigst muligt 
ydes en konkret humanitær indsats for at 
afhjælpe situationen for børn, kvinder og 
ældre og de mange, som har mistet alt for 
undslippe døden og nu risikerer at dø af 
sult og tørst.

I de senere år er der gjort meget for at 
forstå det ansvar, det internationale sam-
fund har for at beskytte menneskerettig-
hederne, især retten til liv og sikkerhed 
for uskyldige mennesker, samt retten til 
religionsfrihed. Vi håber at det internatio-
nale samfund atter vil yde en hurtig hjælp 
til de mange fordrevne og garantere deres 
sikkerhed, så de igen kan vende tilbage til 
deres byer og hjem.

Den nuværende situation i det nordlige 
Irak udgør ikke blot en trussel mod den 
multikulturelle sameksistens, som er en 
del af globaliseringen. Den udgør også 
en trussel mod de kristne i den region, 
hvor de har levet siden kristendommens 
begyndelse og hvis tilstedeværelse er 
værdsat og nødvendig for den regionale 
fred og for verdensfreden.

Med denne appel tilslutter vi os Den 
hellige Fader, som i de senere dage 
vedholdent har opfordret det internationale 
samfund til at yde konkret hjælp til disse 
mennesker i nød og gøre alt for at afslutte 
voldsspiralen.

Den katolske Kirke i Europa udtrykker 
nærhed med alle, som i disse dage 
gennemlever øjeblikke af frygt og terror. 
Den er på konkret måde forpligtet til 
at yde en gestus af solidaritet med 
disse mennesker gennem de initiativer, 
som allerede er undervejs. Uden det 
internationale samfunds og de irakiske 
myndigheders afgørende medvirken vil 
disse bestræbelser ikke have held med at 
løse problemet.

Vi håber, at FN’s Sikkerhedsråd, som 
har til opgave at sikre fred og sikkerhed 
på internationalt plan, og fremme 
menneskerettighederne, må være urokkelig 
i sin beslutning om at nå dette mål. Vi 
beder jer om omgående at handle på vegne 
af disse og alle ofre for krig og vold; de 
lider og afventer verdenssamfundets 
solidaritet.
NM

LATINAMERIKA Den 81-årige nicara-
guanske katolske ordenspræst, pater Mi-
guel D’Escoto Brockmann, der fra 1979 
til 1990 var udenrigsminister i den sandi-
nistledede regering i Nicaragua, må atter 
udøve sine præstelige funktioner. Vatika-
net har nemlig ophævet den suspension, 
det idømte ham og to andre ’præstemini-
stre’ – brødrene Ernesto (89) og Fernan-
do Cardenal (80) – i 1985. 

Trods flere opfordringer fra deres 
kirkelige overordnede nægtede de tre 
at opgive deres politiske hverv. Ifølge 
kirkelige forordninger kan en præst 
principielt ikke påtage sig et politisk 
embede, især ikke partipolitiske. I årene 
2008 til 2009 var D’Escoto formand for 
FN’s generalforsamling. 

Den socialistiske sandinistleder Daniel 
Ortega optog efter diktator Anastasio 
Samozas fald i 1979 tre katolske 
præster, der stod befrielsesteologien 
nær, i sin regering. Pater D’Escoto blev 
udenrigsminister, jesuitten Fernando 
Cardenal blev undervisningsminister 
og hans bror Ernesto, der var lyriker 
og havde relationer til trappisterne, 
overtog kulturministeriet. Såvel deres 
ordensforesatte som Vatikanet opfordrede 
dem flere gange til at nedlægge deres 
politiske hverv.

Den hellige pave Johannes Paul II 

forlangte under sit besøg i Nicaragua 
i 1983 personligt, at de tre gejstlige 
politikere skulle tage deres åndelige 
forpligtelser alvorligt. Berømt er 
scenen i Managuas lufthavn, hvor 
kulturministeren Ernesto Cardenal – ved 
pavens ankomst – knælede for paven og 
forgæves forsøgte at kysse hans ring, mens 
paven med løftet pegefinger revsede ham 
for ikke at have adlydt hans ordre om at 

trække sig ud af regeringen.
I 1985 gav Vatikanet de tre præster 

et ultimatum. Man tydeliggjorde, at en 
sjælesørger er til for alle mennesker og 
hans embede er derfor uforenligt med 
politisk magtudøvelse. De tre præster 
understregede dog, at de bedst kunne 
tjene Kirken gennem at fremme den 
sandinistiske revolution. I slutningen af 
1985 blev ministrene suspenderede fra 
deres præstelige funktioner. 

Det hører med til historien at Daniel 
Ortega atter er landets præsident.
NM

Katolsk læge fyret for at nægte 
abortindgreb 

Den polske læge Bogdan Chazan er blevet fyret fra sin stilling som leder af afdelingen 
for gynækologi og obstetrik på et større hospital i Warszawa efter at have nægtet en 
kvinde abort. Foto: Youtube. 

Nicaragua: Eks-minister må atter fejre messe  
Virkede i 11 år som landets udenrigsminister.

Nicaraguas udenrigsminister gennem 11 år og tidligere formand for FN’s 
generalforsamling, pater Miguel D’Escoto, har af Vatikanet atter fået lov til at  
virke som præst. Foto: News.yahoo.com

Sagde nej af samvittighedsgrunde.

Tekst: Niels Messerschmidt
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Kort nyt
Internationale nyheder

Statistik over 
ødelagte kirker i Irak
IRAK De seneste ti år er 118 katolske, 
ortodokse og evangeliske kirker blevet 
angrebet, ødelagt eller beskadiget – 45 
i Bagdad, 64 i Mosul, otte i Kirkuk 
og én i Ramadi. Det fremgår af en 
liste offentliggjort af  den assyriske 
informationstjeneste AINA.

Voldsbølgen er vokset betragteligt 
siden begyndelsen af juni, da den 
islamistiske fraktion Islamisk Stat 
begyndte sin erobring af dele af det 
nordlige Irak. Frem til den 29. juli blev 
der ifølge AINA ødelagt eller beskadiget 
45 kristne kirker og institutioner i 
Mosul. Nogle er omdannet til moskeer 
eller støttepunkter fod IS-ekstremister.

I Mosul, Iraks næststørste by, levede 
der frem til 2003 op imod 200.000 
kristne. I mere end 1600 år har byen 
haft en af landets største kristne 
befolkninger.

Paven skriver til  
14-årig irsk pige
IRLAND Et personligt brev fra 
pave Frans er havnet hos en 14-årig 
irsk pige og hendes mor. Avisen Irish 
Times fortæller, at moderen er et af  de 
overgrebsofre, som i juni mødtes med 
paven og bl.a. fortalte, at hun følte sig 
svigtet af  Kirken.

Under mødte overrakte hun paven 
et brev fra datteren Nicole Kane, hvori 
datteren skriver, at hun i dag har svært 
ved at tro på Kirken og at hun håber, at 
paven kan ændre dette og gøre Kirken 
til et mere sikkert sted for børn og 
unge at være.

I brevet takker paven for pigens 
ærlige ord: ”Jeg er glad for at du vil 
dele dine tanker med mig og jeg vil 
ikke glemme dine ord. Jeg vil også 
takke dig for at være en så stor støtte 
for din mor. Jeg vil huske jer begge i 
mine bønner”, skriver pave Frans.

HUSK 
CARITAS KOLLEKTEN I DIN KIRKE 

SØNDAG D. 31. AUGUST 2014!

Caritas
Danmark

kollekt-ko.indd   1 21-07-2014   13:41:19

Volden i Irak 
krænker Gud og 
menneskeheden 
VATIKANET Den hellige Fader berørte 
atter situationen i det nordlige Irak i sin 
Angelus-bøn den 10. august. 

”Vi er vantro og forfærdede over de 
rapporter, vi modtager fra Irak”, sagde 
han. 

”Folk i tusindvis, heraf mange kristne, 

bliver brutalt smidt ud af deres hjem. 
Børn dør af sult og tørst, mens de er på 
flugt. Kvinder kidnappes og mennesker 
bliver brutalt slået ihjel. Der foregår alle 
former for vold og ødelæggelse”.

”Alt dette er en alvorlig krænkelse 
af Gud og en alvorlig krænkelse af 
menneskeheden”, tilføjede han.

Paven bad også for ofrene for Ebola-
virussen i Afrika og advarede mod at 
bryde våbenhvilen i Gaza-området, 
hvilket blot vil forværre konflikten mellem 
israelerne og palæstinenserne yderligere.   

Religiøst tøbrud på 
Cuba
Grønt lys for opførelsen af 
den første katolske kirke siden 
revolutionen.

TØBRUD Cubas kommunistiske 
regering har givet tilladelse til opførelsen 
af den første katolske kirke siden den 
marxistiske revolution i 1959. Den nye 
kirke vil blive opført i landets næststørste 
by, Santiago de Cuba, hvor katolikkerne 
har måttet fejre messen udendørs efter 
at orkanen Sandy ødelagde den tidligere 
kirke – en termitædt træbygning med et 
utæt bliktag.

En del af  den nye kirke vil blive opført 
med de stålbjælker, der bar scenen hvor 

pave Benedikt XVI fejrede messe, da 
han besøgte Havanna i 2012. Projektet 
bliver delvist finansieret af  Sct. Lawrence 
sognet i Tampa, Florida, hvor mange 
eksilcubanerne bor.

Ærkebiskoppen af Santiago de Cuba, 
monsignore Dionisio Garcia Ibanez, siger 
til BBC, at denne gestus fra regeringens 
side ikke kun handler om at forbedre 
forholdet til Den katolske Kirke, men til 

de forskellige kirkesamfund på øen. ”Jeg 
tror der i dag hersker en bedre forståelse 
for religiøse anliggender, så vi håber 
naturligvis, at det ikke er den eneste kirke, 
vi skal opføre”.

Kort efter Fidel Castros 
magtovertagelse blev mange kirkelige 
ejendomme konfiskeret af regeringen, 
og i mange år herefter måtte katolikker 
og andre kristne samfund opbygge et 
netværk af ’huskirker’ dér, hvor der ikke 
fandtes egnede kirkebygninger. 
NM

VATIKANET Som erklæret ateist og 
kommunist chokerede Pier Paolo Pasolini 
omverden i 1964. Det skete, da den 
kontroversielle italienske filminstruktør 
havde premiere på sin kontroversielle 
film Matthæusevangeliet. Filmen, der er 
tro mod sit forlæg, skildrer den bibelske 
tekst uden hverken at lægge noget til eller 
trække noget fra.

Hvad der overraskede folk endnu mere 
var, at han dedikerede filmen til, som han 
selv skrev i indledningen: ”Mine kære, 
muntre og personlige minder om Johan-
nes XXIII”. Filmen havde premiere for 
50 år siden og i anledning af fødselsdagen 
omtalte Vatikanets dagblad L’Osserva-
tore Romano filmen som den bedste film 
om Jesus, der er lavet. 

“Det er en smuk film”, forklarer Clau-
dia Di Giovanni, leder af Vatikanets fil-
markiv. ”Den gengiver Kristus-figuren 
set gennem en ikke-katoliks øjne, fra 
en stærk åndelig og humanistisk vinkel. 

Kristus fremstilles som sandt menneske – 
en menneskelig og guddommelig Kristus. 
Det er ganske enkelt et stort kunstværk 
at have liggende i vort filmarkiv”, tilføjer 
hun. 

Som led i fejringen af 50-året for den 
kontroversielle film har Vatikanets fil-
markiv gennemført en gennemgribende 
restaurering af originalfilmen, der i sin 
helhed er næsten 1,6 kilometer lang. Efter 
otte måneders arbejde er restaureringen 
af filmen nu ved vejs ende.

”Vi har renset originalfilmen ved 
håndkraft og det første, vi gjorde, var at 
fjerne diverse filmrester og større partikler. 

Derefter lagde vi filmen i forskellige 
væsker for at give filmen sin oprindelige 
elasticitet og for at fjerne diverse pletter 
fra filmhinden. Vi har også udskiftet den 
boks, filmen oprindeligt lå i, fordi gamle 
filmbokse ofte kan forårsage yderligere 
skade på filmen. Restaureringen har 
også betydet, at billedkvaliteten er blevet 
forbedret væsentligt. Det sidste, vi har 
gjort, er at digitalisere filmen for at sikre 
os, at den bliver bevaret for eftertiden”, 
siger Claudia Di Giovanni.

Pasolinis Matthæusevangeliet er på 
mange måder en enestående film. Således 
havde skuespilleren, der spillede Jesus, 
en spændende baggrund; han var ikke 
uddannet skuespiller, men var en ung 
spansk anarkist. Desuden spillede filmin-
struktørens egen mor jomfru Maria i fil-
men. Af gode grunde kunne filmen ikke 
optages i Jerusalem og omegn, men blev i 
stedet optaget i den lille italienske by Ma-
tera i Calabrien.

Matthæusevangeliet havde premiere på 
filmfestivalen i Venedig i 1964, hvor den 
modtog både kritik og hæder. Pasolini 
vandt som instruktør flere priser for sine 
film, blandt andet på den internationale 
Katolske Filmfestival.
Kilde: Rome Reports  NM

Stålbjælkerne fra den scene, hvor Benedikt 
XVI holdt friluftsmesse under sit besøg i 
Havanna i 2012, vil blive brugt i den nye 
katolske kirke, som er under opførelse i 
Santiago de Cuba, landets næststørste by. 
Foto: dioscg.org.  

Kontroversiel Jesus-film 
restaureret
Han var ateist men lavede alligevel en film om Jesus og dedikerede den til 
Johannes XXIII.

Den spanske skuespiller og anarkist Enrique Irazoqui spillede hovedrollen i Pasolinis 
film Matthæusevangeliet, der af Vatikanets dagblad beskrives som den bedste Jesus-film 
nogensinde.

www.katolskorientering.dk
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ROMAN Forfatteren  Susanne  Clod 
Pedersen er lige nu bogaktuel med 
Susannas bog – Vejen, Sandheden og 
Livet, som er en trilogi om Jesu liv. 
Fiskerpigen Susanna er den centrale figur 
og vi oplever det hele gennem hendes 
øjne. ”Jeg anser mig selv for at være en 
daneskjald”, skriver Susanne på sin 
hjemmeside www.susanneclodpedersen.dk, 
hvor hun fortæller om sine ”heftige 
og dramatiske romaner, som kommer 
helt ind under huden på det historiske 
menneske og dets samtid.”

Susanne er en erfaren romanforfatter, 
der tidligere har udgivet syv historiske 
romaner med emner fra vikingetiden og 
middelalderen. Og så er hun uddannet 
koncertpianist fra Det Kongelige Danske 
Musikkonservatorium. Hun arbejder som 
organist i Græsted Kirke, er studielektor 
ved musikvidenskabeligt Institut og er 
mor til fire børn.
Hvad fik dig i gang med at skrive en trilogi 
om Jesus?

Som organist har jeg jo siddet på 
bænken i mange år og hørt evangeliet, 
og så fik jeg lyst til at kaste nyt lys på 
det. Evangelierne er ret ordknappe, så 
hvis man ikke har noget at hænge det op 
på, kan det blive lidt svært tilgængeligt. 
Derfor ville jeg gerne om bag sætningerne. 
Der er så mange, der ikke kender Bibelen. 
De har den sikkert stående i reolen; men 
de får den aldrig rigtig åbnet. Jesus er 
nemlig lige så stille ved at glide ud af 
vores bevidsthed som en historisk person.

Teksterne i sig selv er jo ret så 
ordknappe. De minder lidt om de 
islandske sagaer. Jeg ville hjælpe folk 
til at få billeder på og ville også gerne 
skrive noget, der måske kunne bruges i 
konfirmandundervisningen. 
Ændrede du syn på Jesus, mens du skrev? 
Gjorde det noget ved din tro?

Min tro har ikke ændret sig. Jeg har 
været troende det meste af mit liv, og 
jeg føler at nu, hvor jeg har sat punktum 
efter tre års arbejde er jeg kommet meget 
mere ind under huden på det hele. Der er 
jo så mange lag i Bibelen, som man først 
forstår, når man skriver om det. Jeg har 
mange flere facetter, når jeg nu sidder på 
bænken og lytter.
Betragter du trilogien som forkyndelse?

Nej, egentlig ikke. Den er ikke et om-
vendelsesforsøg. Jeg betragter først og 
fremmest bindene i trilogien som histori-
ske romaner. Jeg forsøger meget bevidst 
IKKE at omvende mine læsere, for så 
støder jeg nogle af dem fra mig. Der er 
mange forkyndere her i verden, og dem 
vil jeg ikke gå i bedene, for mine evner går 
i en anden retning. Jeg vil genoplive og 
videreformidle og krybe ind under huden 
på det bibelske menneske og sanse dets 
samtid. Og alle må bruge det nøjagtig 
som de vil, for jeg er forfatter, ikke teolog.

Trilogien kan helt sikkert give rigtig 
meget til mange kristne – men den kan 
give lige så meget til ateister og muslimer 
og hvem som helst, for jeg gør det, jeg 
har gjort i alle mine historiske romaner. 
Jeg graver mig dybt, dybt ind i tiden og 
samfundsmentaliteten uden at medbringe 
min egen tids etik og moral og menneske-
syn og uden at forsøge at lave om på de 
historiske mennesker, jeg møder. 

Hvordan nærmer du dig de bibelske 
skikkelser?

Min tilgang til Bibelen er en helt 
anden end teologernes. Som musiker er 
jeg jo vant til at lytte. Jeg sidder meget 
tilbagelænet og prøver på at gå ind i 
scenen. Jeg spørger mig selv, hvad er det 
for en slags menneske der siger sådan. 
Jeg beskæftiger mig for eksempel med, 
hvordan det må føles for Peter, da han 
prøver at gå på vandet. En præst ville nok 
lægge vægt på den facet, at da Peter ser på 
Jesus, synker han ikke.
Hvilket Jesusbillede har du?

Jeg har set en del Jesusfilm og var meget 
begejstret for Zeffirellis Jesusfilm. Jeg har 
også set Mel Gibsons film og følt, at han 
hele tiden åndede mig i nakken, når jeg 
skrev. Jeg kan se, at han har researchet 
utrolig grundigt. 
Hvorfor har du valgt at beskrive det hele 
set gennem Susannas øjne?

Susanna valgte jeg, fordi hun jo er 
omtalt i evangelierne. Jeg ville gerne 
skildre det fra kvindernes synspunkt. I 
kvindernes verden blandes det allerstørste 
med det mindste. For eksempel sidder 
Susanna og skærer salat, da Helligånden 
kommer, og hun tænker på mad og sørger 
for Simon, da han chokeret kommer ned 
fra bjerget og indlysende har oplevet 
noget meget voldsomt, nemlig mødet 
med Gud. En mand havde måske 
koncentreret sig om det hændte først og 
sin brors behov bagefter. Jeg tror, det er 
meget kvindeligt altid at have et praktisk 
gøremål i nærheden uanset, hvad der 
sker. Historisk er de opdraget til det, for 
en kvindes hænder må aldrig hvile. Men 
dermed ikke sagt, at det kun gælder for 
kvinder.
Hvorfor mener du Judas valgte at slutte sig 
til Jesus? Så han først og fremmest Jesus 
som frihedskæmper? Forstod han ikke Jesu 
egentlige ærinde?

Min Judas har mistet kone og barn i 
barselsseng, og han kan slet ikke håndtere 
sin sorg. Han flakker løst om som 
daglejer. Han hører så om rabbien, der 
taler om kærligheden, mens han selv er så 

ødelagt af sit tab, at han ikke kan mærke 
hjertet slå. Derfor opsøger han Jesus – for 
at høre ham forsvare kærligheden, som 
han selv kun har smertefulde erfaringer 
med. Ubevidst aner han måske, at han 
har brug for hjælp, så forbitret han er.

En mand, der har forladt slægt og 
samfund derhjemme er åben overfor 
forandringer, og han kan nemt have lyttet 
til frihedskæmperne i bjergene. Han har 
ikke mere at miste og kaster sig muligvis 
i armene på denne rabbis ”mission”, 
fordi han hører det som Jesus’ mål at 
smide romerne ud af Jerusalem og selv 
tage tronen. Det giver mening for ham at 
kanalisere sit eget kaos over i glødende 
patriotisme og idealisme. 
Du fokuserer meget på Judas i din trilogi. 
Hvorfor?

Jeg var optaget af, hvad der får et 
menneske til at forråde et andet menneske. 
For et eller andet sted er Judas jo et godt 
menneske. Han fortryder jo og går tilbage 
da han har modtaget de 30 sølvpenge. Jeg 
tænkte også: Hvorfor gik der egentlig så 
lang tid – hvorfor knækkede tråden først 
til sidst?

Men det sker vel, når illusionerne brister 
og man selv føler sig forrådt. Noget af det 
han siger, er jo rigtigt og vigtigt. Men det 
er tænkt ind i en politikerlogik, som altid 
har været gængs. 

Judas risikerer alt ved at sætte sig op 
imod magthaverne, og han er villig til at 
sætte livet på spil Han VED, – som han 
siger – at man hverken kommer fredeligt til 
magten eller beholder den med blomster, 
for det er den virkelighed, han kender til. 
Romerne indsætter ypperstepræsterne alt 
efter hvem, der vil samarbejde og sikkert 
også bestikke dem, og herskerne myrder 
og forgifter hinanden i flæng på den tid.

Judas er langt mere klartseende og 
fornuftig end nogen af de andre, hvis det 
ellers havde handlet om at smide romerne 
ud af Jerusalem. Hvem kan slås, og hvem 
kan tænke, og hvem skal stå hvor både før 
og efter kampen? Han er strategisk. Når 
en hersker er smidt ud, hvem overtager 
stolen? Hele strukturen under ham vil 
ramle, og et samfund er uhyre komplekst. 
Hvis det her skal gå godt og folkeligt 
skånsomt, skal der være hold i tøjlerne – 
se bare alle de underkuede samfund, der 
vakler efter en revolution.
Er det Judas som er hovedansvarlig for 
Jesu død?

Jeg var enormt fascineret af Judas – 
hvor stor var hans rolle? Han redder jo 
de andre disciple ved at udpege Jesus. 
Jo mere man går ind i det, jo mindre 
sort hvidt bliver det. For hvem var det 
egentlig der slog Jesus ihjel? Det er jo nok 
det mest komplekse drab der findes. Alle 
har skyld i det.

Hvem slog Jesus ihjel? Judas, som 
forrådte ham? Soldaterne, der korsfæstede 
ham? Folkemængden, der lod sig rive 
med af agitationen? Herodes, som ikke 
tog ansvar for en med-jøde, der faktisk 
var beskyttet af  loven? Pilatus, der pga. 
egne ambitioner og problemer med Rom 
ikke tålte opstand? Ypperstepræsterne, 
der hellere så ét offerlam end et blodbad? 
Disciplene, der forsvandt i stedet for 
at råbe skarerne til hjælp og kæmpe for 
ham? Jeg ved det ikke. Men jeg troede, jeg 
vidste det, før jeg skrev trilogien.
Hvad er dit næste projekt?

Ja lige nu skriver jeg videre på min 
vikingesaga Arnulfs Saga. Men ellers 
kunne det være enormt spændende at 
skrive om Peter og Paulus. 

Vind Susanne Clod 
Pedersens trilogi Vejen, 
Sandheden og Livet eller 
pave Frans´ rundskrivelse 
Evangeliets glæde. Alle 
der kan besvare dette 
spørgsmål rigtigt deltager  
i lodtrækningen:

I hvilket skriftsted i Det nye Testamente 
går Peter på vandet hen mod Jesus? 
Send løsning og din adresse per mail 
til  redaktion@katolskorientering.dk 
eller per brev til Katolsk Orientering, 
Gl. Kongevej 15, 1610 København V. 
Vi skal have besvarelsen senest den 10. 
september.  Løsningen og  vindernes 
navne offentliggøres i KO nr. 12, som 
udkommer den 19. september. Bøgerne 
sendes direkte til vinderne.

Litteratur

Daneskjalden fra Græsted
Susanne Clod Pedersen hjælper os til at få kød på de bibelske historier.

Tekst. Lisbeth Rütz

Ved skrivebordet i arbejdsværelset hvor alle Susanne Clod Pedersens historiske romaner 
er blevet til. Privat foto. 
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Migration

SOCIALLÆRE Kommer man i en 
katolsk kirke i Danmark, er det svært 
ikke at få øje på de mange fremmede, 
som i de senere år er kommet til at sidde 
på bænkene. I blandt dem, er der en 
del unge i den arbejdsdygtige alder på 
korttidsophold i Danmark. Der er tale om 
mennesker fra de tidligere østeuropæiske 
lande, men også fra lande i Afrika og det 
tidligere Sovjetunionen. 

Det er imponerende, hvad de disse 
unge mennesker er gået igennem for at 
komme hertil, og måske endnu mere 
imponerende, hvad de udholder for at 
være her. Migrantarbejderne, som man 
kalder dem, lever ofte på et meget lavt 
budget og er en udsat gruppe, som ofte 
bliver groft udnyttet. Mange af dem er 
kommet hertil som flygtninge. Andre 
er kommet hertil på grund af bitter 
økonomisk nød. 

Eftersom der er mange katolikker 
blandt migrantarbejderne har vi som 
kirke en særlig mulighed for at give dem 
røst og stemme. Dertil kommer, at Kirken 
i sin sociallære ofte har sat fokus lige 
netop på denne store gruppe mennesker, 
på deres nød og på vores forpligtigelser 
overfor dem. 

Konference om Migrantarbejdernes 
situation
I Bispedømmets kommission for fred 
og retfærdighed, Justitia et Pax, ønsker 
vi at sætte fokus på migrantarbejdernes 
situation i Danmark, og på, hvad vi som 
Kirke kan gøre for dem. 

Sammen med Biskop Kozon inviterer 
kommissionen derfor katolske migranter 
i Danmark til høring den 11. oktober i 
Sankt Pauls Kirke i Taastrup.  

Konferencens primære formål er dels 
at give migrantarbejderne røst og mæle i 
katolsk kirkelig regi, dels at sætte fokus 
på, hvordan vi som kirke kan komme 
dem i møde, hvad angår deres åndelige, 
menneskelige og sociale behov.

Mange migranter har svært ved at føle sig 
hjemme og velkomne i de lokale katolske 
menigheder i Danmark, og flere har 
søgt ind i karismatiske pinsemenigheder 
eller er blevet Jehovas Vidner. Høringen 
vil derfor også inddrage den pastorale 
omsorg for migrant gruppen.

Plakater og løbesedler med invitationer 
på flere forskellige sprog er blevet sendt 
rundt til sognepræsterne. De præster, 
der har ansvar for sjælesorgen blandt 
udlændinge i Danmark, er særligt blevet 
inviteret til at deltage i konferencen, og 
er blevet bedt om at gøre en stor indsats 
for at invitere og mobilisere de relevante 
grupper.

Moral, forståelse og større 
imødekommenhed
Pave Frans har i flere taler peget på 
behovene hos denne gruppe mennesker, 
og er i sine forslag gået lige modsat det, 
som regeringerne i de vestlige lande 
inklusive Danmark normalt forsøger 
på, nemlig at begrænse adgangen for 
migrantarbejdere.

Modsat de restriktioner og 

forhindringer som EU og vore hjemlige 
politikere arbejder på for at forhindre 
migranter i at komme, opfordrer 
paven regeringerne til at lette den frie 
bevægelighed for indvandrere. Det mener 
han vil være til gavn for alle, og samtidig 
fjerne menneskehandel og farefulde 
rejsebetingelser, som disse mennesker 
oplever i dag.

Den 30. maj i år, sagde paven til en 
international konference om arbejde, at 
han indtrængende opfordrede regerin-
gerne ”til at hjælpe økonomiske migran-
ter med at rejse til velhavende lande for 
at dæmme op for menneskesmuglingen”. 
”På trods af disse menneskers håb om 
en bedre fremtid, mødes de i reglen med 
mistro for ikke at tale om de tragedier og 
ulykker, de oplever på rejsen. De gør sig 
de største anstrengelser og bliver ofre for 
den globale ligegyldighed, der udsætter 
dem for slavearbejde. 

Den globale ligegyldighed er en 
taleform, som paven introducerede 
ved en begivenhed på den italienske ø 
Lampedusa sidste år, den 8. juli, hvor 
flere små skibe med flygtninge netop var 
kæntret og et større antal immigranter 
var kommet døde i land.

Her efterlyste han ansvarlighed og fik 

bl.a. sagt:
”Vi har mistet følelsen af   broderligt 

ansvar; vi har fået den hykleriske 
holdning, som præsten og tempeltjeneren 
havde, i lignelsen om den barmhjertige 
samaritaner: Vi ser vores bror halvdød i 
vejkanten, og vi tænker måske ”stakkels 
fyr”, og så fortsætter vi på vores vej. Det 
vedkommer ikke os; og på den måde har 
vi det fint med det. Vi har fred i sindet!”
For paven, er menneskesmugling er et 
anslag mod hele menneskeheden, og et 
forhold som angår os alle. Han kæder det 
sammen med et spørgsmål om moral.

Har vi glemt vores menneskelighed? 
Migration er en væsentlig del af  den 
måde, verden har udviklet sig på, og det 
er i reglen kun desperation, der får folk til 
at migrere.

Pavens egne forældre var selv 
immigranter fra Italien til Argentina. Mon 
ikke VMs bedste fodboldspiller, Messi, 
har en bedstemor fra Italien? Verden 
havde været et fattigere sted, om de skibe, 
som pavens og Messis bedsteforældre 
sejlede med, var sunket til bunds på grund 
af afvisning i modtagerlandet Argentina. 

Paven efterlyser det personlige ansvar. 
Der er ingen, der vil tage ansvar for 

den situation, som fører til disse mange 
menneskers død. Vi er ligeglade, og 
det er pavens pointe. Han er godt klar 
over, at politisk er migrantspørgsmålet 
kompliceret og uden nemme løsninger, 
men vi skal tage situationen alvorligt 
og huske på, at de er mennesker som 
os andre, der ender på bunden af havet 
mellem Europa og Afrika.

Også Danmark er præget af den globale 
ligegyldighed, som paven kritiserer. 
Det er sjældent, at pavens udtalelser 
så direkte modsiges, som tilfældet 
var med et byrådsmedlem for Dansk 
Folkeparti, Kasper Ravn, Fredensborg, 
der i Berlingske den 11. juli, i klare 
vendinger udtalte sin ligegyldighed med 
de mennesker, der dør på havet ud for 
Lampedusa:

”De kunne jo også bare lade være! 
Hvad er der galt med at blive i sit land 
og kæmpe for en bedre fremtid? Jeg har 
ikke ondt af dem, der drukner på den 
farefulde tur! Deres valg - deres skæbne!”
Det var hans kommentar, da han læste om 
flygtninge fra Syrien, som drukner under 
deres flugt fra det krigshærgede land. Det 
skal tilføjes, at Dansk Folkeparti har taget 
afstand til udtalelsen, men vedkommende 
politiker, har ikke trukket den tilbage. 
Derimod har Morten Messerschmidt, 
som er valgt til EU-parlamentet for DF, 
udtalt, at han ikke mener det vedkommer 
os, det som sker.

Forholdene i Danmark for 
migrantarbejdere 
Kirkens sociallære beskriver menneskets 
arbejde som en del af  Guds skabelse af 
verden og en måde at fortsætter Guds 
kreative arbejde på. Arbejde er både en 
gave og en pligt. Arbejde er ikke blot 
en vare, men har sin egen indbyggede 
værdighed og værdi. Mennesket realiserer 
sig selv igennem arbejde, hvilket også 
gælder for migranterne.

Paven påpeger, at de mennesker, 
der går grusomt meget igennem for at 
komme hertil, alt for ofte bliver udsat for 
mistænksomhed og dårlige forhold og 
eksklusion, når de så endelig kommer til 
at arbejde.

De vilkår, som de arbejder, under 
er ikke altid acceptable, og det gælder 
desværre også for mange af de 
migrantarbejdere, som vi har i Danmark. 
En del af  migrantarbejderne i Danmark 
kommer fra kristne lande, og mange er 
katolikker. Ud over au pair piger fra f.eks. 
Filippinerne, er her mange ukrainere på 
gårdene rundt i landet, håndværkere fra 
Polen og Rumænien.

Der er ca. 100.000 kort-tids arbejdere i 
Danmark som migranter. Hvor mange af 
dem, som er katolikker, vides ikke, men 
på basis af  de meldinger, som gives fra 
sognene, må der være flere tusinde. 

Vi har som kirke og i kraft af  vores 
fælles tro en adgang til disse mennesker, 
som mange andre ikke har. Vi kan give 
dem røst og mæle. Vi kan måske endda 
hjælpe dem i den åndelige, menneskelige 
og sociale nød, som de måtte opleve. 
Derfor denne konference!

Høringen om katolske migranter i 
Danmark finder sted den 11. oktober 
i Sankt Pauls Kirke Frøgaard Allé 10, 
2630 Taastrup fra kl. 10.00 til 14.30. Alle 
er velkomne.Tilmelding er nødvendig på 
juspax@katolsk.dk.

Migration og moral
Hvad kan vi som kirke gøre for migrantarbejdere i Danmark?

Tekst: Nik Bredholt, formand for bispedømmets kommission for fred og retfærdighed, 
Justitia et Pax

”
Paven efterlyser det 
personlige ansvar. Der er 
ingen, der vil tage ansvar 
for den situation, som fører 
til disse mange menneskers 
død. Vi er ligeglade, og det 
er pavens pointe.
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JUBILÆUM I 1970 udnævnte pave Paul 
VI de første kvindelige kirkelærere: Teresa 
af Avila og Katarina af Siena. Normalt 
kriterium for en sådan udnævnelse 
er udover et helligt liv en omfattende 
teologisk lærdom.    

Havde Teresa den? Hun havde ikke 
mulighed for universitetsstudier, og dog 
blev hun en indsigtsfuld teolog.  Hendes 
far forventede, at børnene kunne læse, når 
de fyldte 6 år.  Faderen havde et fyldigt 
teologisk bibliotek, som Teresa benyttede 
flittigt. Nogle påstår, at kun i Avila kan 
man forstå Teresa. Ja – og nej!  

Jeg opdagede Teresa i omgivelser 
uden nogen lighed med Avila. Familien 
byggede sommerhus. Min opgave var 
at røre cement og holde brædder. Men i 
pauserne sad jeg på en skrænt med udsigt 
over vandet og læste en bog, jeg lige havde 
fundet: Teresas selvbiografi. 

Her var, hvad jeg havde søgt i så mange 
år. Slet ikke at jeg havde haft store 
oplevelser som Teresa, men hendes liv 
udstrålede ægthed. 

Flere år senere tilbragte jeg et par uger i 
Avila. Og det er rigtigt: Dér oplever man 
det miljø, der var med til at forme Teresa.  

”Avila har ni måneders vinter og tre 
måneders helvede”, siger man.  Midt i 
juni oplevede jeg nattefrost og hede dage.  
Som i en ørken. Og går man uden for den 
mægtige bymur - Avilas stolthed – ser man 
så langt øjet rækker et ørkenlandskab. 

Ad en af de små veje, der for øjet 
fortaber sig i det fjerne, har Teresa og 
hendes lillebror trasket af sted for at 
omvende maurerne, dog mest for at 
blive martyrer og så komme lige ind i 
himlen.  En onkel opdagede dem, og 
så var den missionsrejse slut. Men lege 
eremitter kunne de da. Teresas voksne liv 
skulle leves i spændingen og efterhånden 
syntesen mellem de to kald: eremittens og 
missionærens.

Som 13-årig mistede Teresa sin mor.  Syv 
af hendes brødre rejste til det nyopdagede 
Amerika. Faderen mistede taget om 
sin familie, og Teresa fik frit spil.  Hun 
blev en strid teenager, der opdagede sin 
charme og nød at bruge den. Den charme, 
hvis ambivalens hun måtte kæmpe med i 
mange år. Faderens reaktion: Hurtigst 
muligt i en klosterskole. 

Dér faldt hun til ro, og fremtiden 
meldte sig som et stort spørgsmålstegn. 
Teresa omtalte sine forældres forhold 
som kærligt, men generelt havde hun et 
skarpt blik for kvindens stilling. ”Tænk 
hvilket slaveri I er befriet fra!” lød det 
til hendes søstre.  Men hun var også alt 
for frihedselskende til at kunne se sig selv 
som nonne.

I klostret med smerte
Under en sygdom læste Teresa Hieroni-
mus´ breve og ørkenfædrene.  Hos dem 
fik hun mod til at træffe et valg.  Hun 
ræsonnerede: ”Det kan vel ikke være så 
slemt at leve nogle få år i helvede, hvis 
man så går lige ind i himmelen?” Hendes 
far var ren modstand: Hvordan skulle 
han undvære den, som nu stod for hus-
holdningen og havde styr på hans øko-
nomi?  Men en tidlig morgen stjal Teresa 
sig ud af huset, og kort tid efter var hun 
i byens Karmeliterkloster, Inkarnations-
klostret. Hun dansede ikke ind i klostret, 
tværtimod skriver hun, at da hun forlod 
sit hjem, følte hun en smerte, så hun tro-
ede at hun skulle dø. 
”Hvad er det moderne menneskes 
største problem?” spurgte nu afdøde 

karmelitbroder Wilfrid Stinissen den 
russiske starets Sophrony. Svaret faldt 
prompte: ”At det ikke kan beslutte sig”. 
Man vil være fri. Åben for alle muligheder. 
Tænk hvad man kunne gå glip af, hvis 
man traf et bindende valg for sit liv? 

Teresa indførte udtrykket ”beslutsom 
beslutsomhed”. Hun erfarede friheden i 
at gennemskue illusionerne, se virkelig-
heden, og så beslutte sig til at følge sin 
indsigt. Denne objektivitet forlod hende 
aldrig. ”Helgenen af den sunde fornuft” 
er hun blevet kaldt.

Under sin sygdom havde hun talt med 
en onkel, der levede et dybt bønsliv.  Han 
gav hende en lille bog: ”Den tredje ånde-
lige ABC”, en undervisning i indre bøn.  
Det slidte eksemplar, som man kan se i 
klostret, er fyldt med understregninger, 
der vidner om hvad den bog betød for 
Teresa. 

Inkarnationsklostret med ca. 120 non-
ner var i forfald. Krige og udvandringen 
til Amerika havde skabt overskud af 
kvinder, hvis eneste mulighed var kloster-
liv. Samtaleværelset opfyldte et generelt 
socialt behov: Man mødtes, udvekslede 
nyt. Rygtet gik om denne Teresa, som så 
inspirerende underviste i indre bøn. Hun 
var populær. Senere skulle hun advare ny-
begyndere på bønnens vej: Giv dig ikke 
straks til at undervise.  Teresa blev offer 
for sit selskabelige behov, og samtalerne 
udvikledes til bare snak.  Teresa mistede 
sin smag for indre bøn.   Dybest inde vid-
ste hun, at hun svigtede.  

Omvendelsens nåde
Augustins ”Bekendelser” udkom på 
spansk. Teresa slugte den og følte sig 
genkendt: ”Omvend mig – men ikke nu”. 
En dag så hun et billede af Jesus, bundet til 
en pæl og pisket. Hun blev dybt bevæget, 
faldt på knæ og bad om omvendelsens 
nåde. Ja, hun sagde, at hun ikke ville rejse 
sig, før hun fik den. Sådan en bøn bliver 
hørt!  

Hun kunne nu sige: Før var det mit liv, 
nu er det Jesu liv i mig.

Pludselig kunne hun nu opleve et 
kærligt nærvær der fyldte hende, ja som 
drog hende ud af sig selv i ekstase.  Hun 
blev lykkelig – og bange!  Usikkerhed om 
ægtheden i mystiske oplevelser er fælles 
for alle ægte mystikere, mens de falske er 
lettroende. 

Spanien boblede af åndelig fornyelse.
Men ikke alt var sundt.   Der var kvinder 
– hvorfor ”altid” kvinder? - som påstod 
at de modtog budskaber fra Gud, og som 
samlede grupper af tilhængere. En nonne 
havde på sin skriftefars opfordring skrevet 
dagbog om alle de mystiske oplevelser, 
hun havde haft. Selv i inkvisitionen havde 
hun beundrere. Hvilket chok, da hun 
bekendte, at hun som barn havde indgået 
en pagt med Djævelen, og han var ophav 
til hendes budskaber. En exorcisme 
forvandlede ”profeten” til en almindelig, 
men nu ydmyg nonne. 

Der var en meditationsbevægelse, meget 
lig mindfullnes, hvor man søgte at tømme 
sindet for alle billeder og bare hvile i en 
indre ro. Teresa forsøgte, men Herren selv 
standsede hende. Hun angrede dybt det, 
hun følte som utroskab. Hvordan kunne 
hun fortrænge Jesu menneskenatur? 
Teresas mystik er inkarnatorisk: Jesus er 
i centrum. ”Bøn er ofte at tale med den, 
som vi ved elsker os”. Og venskab kan 
man ikke spærre inde i faste bønstider, 
hvor nødvendige de end er.  ”Man finder 
Gud lige så godt blandt gryderne som i 
Kirken”, sagde hun.

I 1559 udsendte inkvisitionen en liste 
over nu forbudte bøger. Teresa blev ulyk-
kelig, for bøger var en livsnødvendighed 
for hende. Men da ”hørte” hun en indre 
stemme sige: ”Sørg ikke, for jeg vil give 
dig en levende bog”. Fra da af underviste 
Herren hende gennem visioner og indre 
ord.  Dette ekstraordinære var, om man 
så kan sige, Guds nødplan. 

Teresa kunne om nogen sige, at Guds 
Ånd fortalte hende, hvad hun skulle gøre. 
Men det lå hende fjernt bare at følge, 
hvad hun mente var Åndens ledelse, eller 
at proklamere dette ud. Hun søgte det 
bedømt. Fortællingen om Teresas mystik 
er også fortælling om hendes vejledere. 
Her finder vi den balance, som bør være 
i kirken mellem det karismatiske element 
og embedet. 

Teresa levede ikke i et snævert åndeligt 
univers, men i en sund katolicitet.  ”Det 
er Jesu selskab, som har formet mig” 
skrev hun i et ret sent brev. Men blandt 
hendes vejledere var også professorer 
fra dominikanernes ret nye universitet 
i Avila.  En franciskaner hjalp hende i 
afgørende spørgsmål.  

Teresa havde ”næse” for god teologi. 
Frem for en from vejleder, der var en 
dårlig teolog, foretrak hun en mindre 
from, men god teolog. En sådan kunne 
blive et bønnens menneske, hvad ikke så 
få blev i omgang med Teresa, mens den 
blot fromme ikke let kunne bliver en god 
teolog.

”Vær dog stærke som mænd!”
Da Teresa var 45 år, begyndte hendes 
livs mission. En lille gruppe havde 
under aftenhygge i Teresas celle drøftet 
ørkenfædrenes liv. Hvorfor ikke stifte et 
kloster i de hellige eremitters ånd? 

Tanken slog rod i Teresa. Men hvordan?  
Ingen penge, hus eller nonner! 

Den indre stemme, som hun havde 
lært at kende, befalede hende at gå ud i 
det, som blev hendes livs eventyr. Da 
ordensgeneralen besøgte det første lille 
kloster, påbød han Teresa at stifte så 
mange klostre, som hun havde hår på 
hovedet. Også munkeklostre!  

Teresa hørte om indianerne, som 
ikke kendte Jesus. Hun trak sig tilbage 
i en eremithytte for at bede om klarhed. 
Den fik hun: grunde klostre, som ikke 
bare skulle give kontemplative kvinder 
ideelle rammer, men kamppladser.  Hun 
havde meget lidt tilovers for nonner med 
nedslagne blikke og hængehovedfromhed.  
”Vær dog stærke som mænd” lød det ofte 
til søstrene. 

Det arbejde som lå foran hende kræve-
de også sin mand. I værket ”Klosterstif-
telserna” møder vi Teresa som mystiker, 
som stifter af 17 klostre, hvilket indebar 
ustandselige rejser i sommerhede og vin-
terfrost, i usle vogne, med ophold i pri-
mitive kroer. Og altid måtte hun være 
på vagt, for man måtte da kunne snyde 
denne nonne. Nej, Teresa blev en dreven 
ejendomshandler. Fra nogle biskoppers 
side højlydt mistro: Sikken kvinde, der 
altid færdedes på vejene, som stiftede 
klostre hvor der i forvejen var rigeligt af  
dem. Men nu var den medfødte charme, 
der førte den unge Teresa til selvsøgen, 
modnet til venskabets karisme. De vær-
ste modstandere forvandledes til hendes 
bedste venner. Som f.eks. en kardinal, der 
havde talt hårde ord mod hende, men som 
i mødet med hende, endte med at knæle 
ned og bede om hendes velsignelse. Eller 
den biskop som havde talt nedsættende 
om kvinders evner, der efter at have truf-
fet Teresa, udbrød til en ven ”Men hun er 
ikke en kvinde, men en mand og endda en 
med stort skæg”.

Man hører altid Teresa og Johannes af 
Korset omtalt sammen. Og han er ikke så 
meget som nævnt her?  Nej, det forhold 
kan kun rummes i en egen artikel. 

Teresa af Avila

Teresa af Avila. Maleri af br.  Juan de la Miseria i karmeliterklostret i Sevilla. Foto: 
Wikipedia

Helgenen af den sunde fornuft
Teresa af Avila – 500 år.

Tekst: Grethe Livbjerg
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INDSAMLING ”Billederne går verden 
over, og viser den grusomhed i både ord 
og handling, som følger i kølvandet på 
Islamisk Stat.” Det siger generalsekretær 
for Caritas Danmark, Jann Sjursen, om 
situationen i det nordlige Irak. Han peger 
bl.a. på, at ikke mindst de kristne og ya-
zidierne bliver drevet på flugt i en sådan 
grad, at det ligner en egentlig udrensning 
i byer i det nordlige Irak. F.eks. er Qa-
raqosh med en meget stor andel kristne 
indbyggere tidligere faldet i hænderne på 
Islamisk Stat, hvilket har ført til en mas-
seflugt fra byen.

Caritas i Irak gør en ihærdig indsats for 
at hjælpe de fordrevne uanset baggrund 
og med støtte fra Caritas organisationer 
over hele verden. Caritas i Irak støtter 

familier, der har behov for fødevarer 
og sundhedsydelser, og som har brug 
for hjælp og rådgivning i forhold til de 
traumatiske oplevelser, de har været 
igennem.

Sådan kan du støtte
Caritas Danmark opfordrer til at støtte 
de fordrevne gennem forbøn og den 
indsats, Caritas Irak yder. Du kan støtte 
økonomisk via www.caritas.dk eller ved 
at indsætte et øremærket beløb (”Irak”) 
til Caritas Danmark på konto nr. 
3487254516 (reg. Nr. 2191).

UNGDOMSTEOLOGI Der er snart 
tre år siden Katolsk Orientering bragte 
et interview med pastor Christian Noval 
(nr. 18, 2011) om det forskningsprojekt, 
han stod foran at skulle påbegynde. 
Christian har siden nærlæst reolmetre 
af bøger, deltaget i stribevis af  møder 
og akademiske diskussioner med 
udenlandske kolleger, og er nu i færd med 
– det ensomme arbejde – at samskrive 
sine refleksioner og teser i dét, der næste 
sommer munder ud i en doktordisputats 
om ungdomsteologi. 

”Jeg har bevist valgt ikke at lave et 
empirisk studie om emnet. Dem er der 
allerede mange af og de fleste bygger 
på sociologiske studier og metoder”, 
forklarer han. ”Mit grundlæggende 
spørgsmål er derimod: Hvilket menneske- 
og ungdomssyn ligger til grund for disse 
empiriske studier? Jeg har valgt at kigge 
på den teoretiske ramme bag meget af 
forskningen på området, og det rejser bl.a. 
følgende spørgsmål: Har vi en veldefineret 
teologisk forståelse af, hvad ungdommen 
er for en størrelse eller overtager vi bare 
det, vi finder i sociologien? Teologisk set 
gør det en stor forskel”.

Doktordisputatsen, som forventes fær-
dig medio næste år, placerer sig i en ak-
tuel diskussion om samspillet mellem teo-
logi og socialstudier, og deres indbyrdes 
grundlag. Disputatsen tager sit afsæt i et 
”banebrydende tobindsværk af en ameri-
kansk teolog” om teologisk antropologi, 
dvs. en teologi som beskæftiger sig med 
hvad mennesket er ... ikke mindst i sam-
spillet med dets omgivelser.

”Fokus er på det konkrete menneske. 
Gud forholder sig ikke til os på en abstrakt 
måde, men gennem den virkelighed vi er 
født ind i. Vi er skabte, men også historiske 

personer, som i betydelig grad påvirkes 
og ændres fx af vore omgivelser og vor 
legemlighed, vore indbyrdes relationer 
og vore sociale institutioner”, forklarer 
Christian Noval. ”Det er særligt vigtigt 
for at forstå ungdommen som en periode 
i menneskelivet der bl.a. kendetegnes ved 
udvikling.”

Dialog i øjenhøjde
Ifølge Christian Noval er unge ”hvad 
unge er” i betydningen, at ”unge er 
skabte som de skal være”. Som livsfase 
udgør ungdommen en kvalitet i sig selv. 
Dette teologiske ungdomssyn har ifølge 
Christian vidtrækkende konsekvenser. 
Ikke kun for Kirken som fællesskab men 
også for dens syn på katekese, for hvis 
ungdommen ikke blot er noget, som skal 
overstås og katekese ikke blot noget, som 
skal udruste de unge til at vokse i troen 
med sigte på at blive ”rigtige katolikker” 
som voksne, hvad er ungdommen så da? 
Og hvad kan den så tilføre os som Kirke?

”Min pointe er, at barndommen og 
ungdom netop ikke skal defineres ud 
fra hvad man bliver, men hvad man 
er. Et af kendetegnene ved unge er 
netop, at de er passionerede og at deres 
åbne måde at tænke på gør dem bedre 
egnede til at forstå og engagere sig i 
deres samtid. Ungdommen er således en 
særlig fordelagtig tid hvor Gud kalder 
til helliggørelse – til at brænde for at 
engagere os i vort forhold til Gud og 
næsten. Hvis vores udgangspunkt som 
Kirken i relation til de unge først og 
fremmest handler om at gøre dem til 
’rigtige katolikker som voksne’, er vi i 
fare for at miste den fornyelse og relevans, 
som unge kan bibringe Kirken”.

Har unge et særligt kald til hellighed, 

så risikerer ’den voksne’ Kirke nemt miste 
et Guds redskab til helliggørelse i vores 
konkrete samtid, hvis den i de unge ikke 
genkender ’Guds finger’. For Christian 
Noval handler det om, at Kirken bliver 
et fællesskab hvor voksne, – med deres 
erfaring og indsigt – og unge – med deres 
’vildskab’ og entusiasme – mødes i en 
ligeværdig og lyttende dialog – ud fra den 
præmis, at de unge er ’perfekte’, sådan 
som Gud har skabt dem, med alle de fejl 
og mangler som nu hører denne livsfase 
til.

”Som Kirke må vi turde holde de unge 
i hånden og følge dem som de er, så de 
ikke gør sig deres erfaringer alene”, 
pointerer Christian og fortsætter: ”Unge 
har altid haft et iboende behov for at 
skulle gøre oprør mod deres forældre 
og voksenverden. Sådan har Gud nu 
engang skruet os sammen og det er en 

både vigtig og nødvendig del af  vores 
identitetsproces for at vi kommer til at 
fremstå som helstøbte mennesker”. 

”I den forbindelse er det ikke nok at 
lære de unge, at Gud er vores kærlige 
Fader. De er nødt til også selv at erfare 
det. Uden denne erfaring glider mange 
unge ud af Kirkens fællesskab, fordi 
der er mange andre ting, som optager 
dem mere end Kirkens budskab. Da de 
to disciple var på vej til Emmaus valgte 
Jesus jo ikke med det samme at åbenbare 
for dem, hvem han er. Han ønskede at 
disciplene selv skulle slutte sig til frem 
til, at han var den opstandne Jesus. Også 
de unge er nødt til selv at gøre denne 
erfaring for at deres tro skal blive levende 
– dette er en stor udfordring men også en 
gave for Kirken, hvis vi tør gribe den og 
lade os berige af den”, slutter Christian 
Noval. 

Ungdommen er ikke noget  
som skal overstås
”Som Kirke har vi brug for de unge til at se udover det vante og til 
bedre at kunne forstå vor samtid”, siger pastor Christian Noval om sin 
kommende doktordisputats.

Tekst og foto: Niels Messerschmidt

Støt fordrevne i det nordlige Irak
Caritas Danmark har igangsat en indsamling for de mange irakere, der 
er drevet på flugt. Hjælpen vil gå til familier, der har behov for fødevarer 
og sundhedsydelser samt hjælp og rådgivning i forhold til de traumatiske 
oplevelser, de har været igennem.

Tekst og foto: Caritas

Ifølge Christian Noval er unge ”hvad unge er” i betydningen, at ”unge er skabte som de 
skal være”.

Hvem er yasidierne?
Yasidierne er en monoteistisk, ikke 
missionerende, skriftløs religion med 
hovedsæde i Nordirak.  De troende 
beder tre gange dagligt i retning mod 
solen. Deres religion indeholder 
elementer både fra kristendommen, 
islam, sufismen og fra Zarathustras 
lære. Deres største, hellige skikkelse 
er sheik Adi, der døde i år 1160 efter 
Kristus. Yasidierne ærer påfuglen som 

en hellig skabning og betragter derfor 
blåt som en hellig farve.  De  taler 
kurdisk og stammer fra Irak; men i dag 
lever de fleste i diasporaen.

I Tyskland findes et basilisk mindretal 
på ca. 60.000 personer. Yasidierne 
opfattes traditionelt af  muslimer som 
djævletilbedere og er derfor blevet 
forfulgt i århundreder. 
Kilde: Frankfurter Allgemeine
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PERSONALIA St-Willehad-Kirche i 
Nordenham ved Oldenburg var stopfyldt, 
da pastor Torsten Jortzick, tidligere 

sognepræst i Køge og Ringsted, den 6. 
juli blev indsat som ny sognepræst. Pastor 
Torsten Jortzick celebrerede messen 

sammen med to studiekammerater, 
pastor Benedikt Ritzler fra bispedømmet 
Freiburg og pastor Jürgen Zahn fra 
Dorsten. Sang- og musikgrupper fra 
sognet og kirkekoret Sankt Cäcilia gjorde 
messen særlig festlig, fortæller Nadine 
Kuhlmann i Kreiszeitung-Wesermarsch. 

Pastor Torsten Jortzick arbejdede 12 
år i Danmark, fra 2005 som sognepræst 
i Køge og Ringsted og fra 2010 som 
ansvarlig for den tyske menighed i 
København. I Nordenham får han 
ansvaret for et efter danske forhold stort 
sogn med 3.358 medlemmer og fem kirker, 
fortæller NWZ Online i en kommentar 
til indsættelsen. Pastor Jortzick skal 
arbejde sammen med diakon Christoph 
Richter, der den 1. august blev ansat i 
en fuldtidsstilling som diakon i sognet. 
Christoph Richter blev diakonviet i 2009, 
er gift og har tre børn.

I Nordenham kommer pastor Jortzick 
til at arbejde i et sogn, der er meget 
engageret i internationalt hjælpearbejde. 
Sognet kaster sig snart over et større 
byggeprojekt. Den gamle præstebolig 
skal rives ned og der skal bygges et stort, 
nyt menighedscenter.

Pastor Jortzick blev indstillet efter en 
helt ny procedure. Tidligere blev en ny 
præst indstillet direkte af bispedømmets 

ledelse; men i dag har menighedsrådet, 
forvaltningsrådet og sjælesorgsteamet 
i bispedømmet medindflydelse på 
ansættelsen. Til lokalpressen har 
han udtalt, at han vil engagere sig i 
det økumeniske arbejde og profilere 
kirken som et sted, der skal bringe 
glædesbudskabet ud. 

”Vores danske menigheder lever 
med den lykkelige skæbne, det er at 
være fattige”, siger pastor Jortzick på 
bispedømmet Münsters website www.
kirchensite.de  . Her beskriver han den 
katolske kirke i Danmark som en kirke 
der er afhængig af frivillige, fordi den 
danske stat i modsætning til i Tyskland 
ikke opkræver kirkeskat til Den katolske 
Kirke. Han beskriver Den katolske Kirke 
i Danmark som en kirke med en kort 
tradition og som en kirke, der er præget af 
indvandrere fra hele verden.  Fællesskabet 
er stort i de små menigheder, hvor man 
mødes over kirkekaffen og hvor man 
hjælper hinanden i stort og småt.  Her 
mødes man ved kirkekaffen og knytter 
kontakter. Det danske sprog faldt til 
sidst pastor Jortzick så naturligt, at han 
begyndte også at bede tidebønnerne på 
dansk, fortæller www.kirchensite.de  LR

Kirken i Danmark

INDSAMLING Det er en mangeårig 
tradition, at der i Kirken samles ind til 
Caritas. I mange kirker sker det flere 
gange årligt f.eks. i forbindelse med 
fasten og i katastrofesituationer. Den 
årlige kollektdag er dog noget særligt, og 
stort set alle sogne er med.

Vi har et ansvar
Caritas kollekt finder i år sted søndag den 
31. august, og biskop Czeslaw anbefaler 
varmt Caritas kollekten: ”Guds kærlighed 
til os kommer først og er størst! Så meget 

desto mere må vi som Kirke sprede Guds 
kærlighed gennem Ordets forkyndelse og 
sakramenternes forvaltning samt gennem 
næstekærlighedens tjeneste.

Vi har alle et ansvar, når det gælder 
næstekærlighedens tjeneste, først og 
fremmest på det personlige plan, men 
også dér hvor en fælles indsats rækker 
længere. I vort bispedømme er Caritas 
Danmark på en særlig måde ansvarlig for 
denne fælles indsats. Derfor anbefaler jeg 
varmt bispedømmets Caritas Kollekt den 
31. august”.

Biskoppen understreger i øvrigt, at vi, 
der udgør Kirken i et af  verdens rigeste 
lande, må have et særligt blik for de fattige 
i udviklingslandene og for mennesker i 
nød.

Kirkens håndslag til Caritas
Kollektdagen har selvfølgelig en konkret 
betydning for de mennesker, Caritas 
gennem offergaven får mulighed for at 
hjælpe. Sidste år blev den samlede kollekt 
på kr. 123.467, og det er penge som 
rækker langt dér, hvor Caritas arbejder 
internationalt. Og de er vigtige for det 
nationale arbejde. 

Værdien af Caritas-kollekten er mere 
end det, der kan gøres op i kroner og øre. 
Bestyrelsesformand Christa Bonde siger:
”Kollektdagen er et udtryk for, at Caritas 
er en del af  Kirken. Man kan sige, at den 
er Kirkens håndslag til Caritas’ arbejde 
generelt.”

CARITAS KOLLEKTSøndag den 31. august 2014

HJÆLP
Caritasmed at 
HJÆLPE

Send en SMS med teksten ”CARITAS” til 1231 og donér 100 kr. 

Du kan også bidrage med dankort på vores hjemmeside www.caritas.dk

CaritasDanmark
plakat-kollekt.indd   1

21-07-2014   13:19:17

En fælles indsats rækker 
længere
– siger biskop Czeslaw Kozon om Caritas kollekten. 

Tekst: generalsekretær Jann Sjursen, Caritas

Torsten Jortzick ved indsættelsen som sognepræst i Nordenham. Foto:Stefan Moosdorf.

”Kirken skal bringe glædesbudskabet ud”
Torsten Jortzick indsat som sognepræst i Nordenham.

FREDERIKSBERG ”Det var som en 
blomsterknop der har været længe om at 
lukke sig op.” Sådan beskrev sr. Benedikte 
fra Sankt Lioba Kloster på Frederiksberg 
Sankt Mariæ Kirkes lange rejse frem mod 
et helt nyt kunstnerisk udtryk.  Ordene 
faldt ved afslutningen på en festlig 
eftermiddag hvor kirkens restaurering 
var blevet behørigt fejret den 17. august 
ved festen for Marias Optagelse i Himlen.
Sognepræst Jesper Fich beskrev i sin 
prædiken på festdagen Sankt Mariæ 
Kirke som ”en skabelseskirke, med den 
gamle og den nye pagts skabelse – udtrykt 
i de syv ruder og i englevingen, som 
indvarsler nyskabelsen, og derfor i særlig 
grad er et Mariabillede. Nyskabelsens 
triumf og mål fastholdes i Kristi konge 
krucifikset som samler kirken. ” 

Knap var messen forbi, før himlens 

sluser åbnedes. Men det lagde nu ingen 
dæmper på søndagshumøret hos den 
livlige frederiksbergmenighed, der festede 
videre med buffet, hyggeligt samvær 
og taler i det store telt i haven, hvor 
søndagsmessen var blevet læst i de tre 
måneder menigheden var hjemløs. 

Kirkens loft er blevet malet og ført 
tilbage til det oprindelige tøndehvælv, 
og der er installeret ny LED- belysning. 
Dermed er kirkens restaureringsproces 
slut. Tilbage i 2006 var menighedsråd og 
søstre blevet enige om, at der skulle ske 
noget. ”Og vi var enige om, at det skulle 
være en udtryksform, som søstrene kunne 
holde ud til at se på fem gange om dagen 
resten af vores liv”., sagde sr. Benedikte. 
Maja Lisa Engelhardt blev valgt til at 
udsmykke kirkerummet.  Første etape 
var glasvinduet ”Englevinge” ved 
tabernaklet i 2008. Ved kirkens jubilæum 
i 2010 indviedes en serie glasvinduer med 
skabelsen som motiv. Det er en helt utrolig 
dag i dag sagde Maja Lisa Engelhardt, 
der er en erfaren kirkekunstner med 24 
udsmykningsopgaver i Folkekirken bag 

sig, takkede for den tillid, menigheden 
havde vist hende, ved at vælge hende 
som kunstner. Hun beskrev i sin tale, 
hvordan hun havde gjort sig stille over 
for kirkerummet og lyttet sig frem til den 
retning hun skulle gå.”Det er rummet 
selv, der har bestemt, hvordan vinduerne 
skulle være”, sagde hun.

Sr. Benedikte takkede arkitekt 
Christoffer Storm for trofast støtte 
under de mange byggemøder indtil 
man endelig nåede det færdige resultat. 
Sammen med sin bror Ole Storm, der 
har været ansvarlig for gitteret ud til 
gaden med de store medaljoner i lågerne, 

har han været med til at sætte et varigt 
præg på kirkebygningen. Det langvarige 
restaureringsprojekt er bekostet af  
søstrenes orden, gaver fra private og 
Bonifatiuswerk. LR

Fest på Frederiksberg
Sankt Mariæ Kirke fejrede en 
vellykket restaurering.

Magnus og Rasmine spiller til festmessen 
den 17. august. Foto: Lisbeth Rütz.

Kirkerummet efter restaureringen.  
Foto: Lisbeth Rütz.
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HELGENER De af Katolsk Oriente-
rings læsere, der kender til den unge ita-
lienske mystiker Gemma Galgani, har 
højest sandsynligt også stødt på Sankt 
Gabriel Possenti, eller Sankt Gabriel af  
Den sorgfulde Moder – en af passioni-
stordenens helgener, der ofte talte til hen-
de i hendes visioner. 

En stor familie
Sante Possenti og Agnes Friscotti kunne 
tælle en børneflok på ti, da Sankt Gabriel 
eller Francesco Giuseppe Vincenzo 
Pacifico Rufino, som var hans borgerlige 
navn, blev født den 1. marts 1838. To af 
hans ældre søskende var allerede døde, da 
han blev født. Begge døde, da de var tre 
år. Efter ham kom imidlertid yderligere to 
børn, så hans mor i alt på 19 år fødte 13 
børn. Da Frans blev født, levede familien 
i Assisi, men i 1841 flyttede de til Lazio og 
senere til Spoleto.

Frans erfarede tidligt livets alvor 
og dødens nærvær. I 1841 døde hans 
lillesøster Rosa kun syv måneder gammel, 
knap to måneder senere hans niårige 
storesøster Adele og endnu en måned 
efter hans mor. Frans var da kun knap 
fire år gammel.

Forelsket i livet
Trods de skygger, som døden allerede 
tidligt i Frans’ liv kastede ind over hans 
familie, favnede han fra barnsben livet 
med stor begejstring og appetit. I familien 
følte han sig elsket, i skolen klarede han 
sig godt og i det sociale liv var han et 
midtpunkt. Han var kendt som en af 
de bedste og mest moderne klædte unge 
mænd og var en særdeles god danser. 
Men han var også en god og trofast ven, 
som gerne hjalp, hvor han kunne. Som 
16-årig fik han et nært forhold til en ung 
kvinde og alle troede, at det nok ville 
blive hans livsledsager. Forholdet holdt i 
omkring to år.

Mødt af kærligheden
Men Frans havde også længe haft en 
dragning mod ordenslivet, ja han havde 
endda lovet at vie sig til Gud, da han 
engang var alvorlig syg og troede, at han 
skulle dø. Båndene til verden med dens 
glæder var imidlertid for stærke, til at han 
kunne slippe løs.

Dette ændrede sig imidlertid, da hans 
søster Maria Louise døde, som 21-årig. 
Maria Louise havde, siden moderens 
død, været som en anden mor for Frans 
og tabet af hende hensatte Frans i en 
form for apati, som ikke blot fik ham til at 
miste lysten til det sociale og selskabelige 
liv, men også gjorde ham ude af stand til 
at vælge en anden livsvej. Han fortsatte 
derfor til dels sit tidligere liv, men uden 
den samme glæde og begejstring.

Alt dette vendte imidlertid, da han 
den 22. august 1856 deltog en fejringen 
af Marias optagelse i himlen. Under 
processionen, da Mariastatuen passerede 
ham, var det som om hun så på ham, ja så 
helt ind i hans indre og sagde: ”Frans hvad 
er det du gør? Kan du ikke se, at dette liv 
ikke er for dig? Træd ind i ordenslivet”. 
Frans beskriver selv, hvordan hans hjerte 
med ét var forandret. Hvad sorgen ikke 
havde formået, udvirkede kærligheden. 
Han, som på sin vis allerede havde mistet 
to mødre, mødte nu i denne tiltale sin 
himmelske moders kærlighed og omsorg, 
og efter den oplevelse havde han en dyb 
kærlighed til Jomfru Maria, som varede 
helt ind i døden. 

Guds måde at møde denne moderløse 
unge mand netop gennem Jomfru Maria, 
Jesu mor, viser os, hvordan Gud altid 
møder os, der hvor vi er og midt i den 
længsel, som vi måske ikke engang selv 
er klar over, og netop derfra drager os til 
ham og gør os i stand til at følge ham.

Kærligheden sætter fri
Hvor kærligheden til verdens glæder før 
havde bundet Frans, så han ikke kunne 
følge det kald, han følte, satte Guds 
kærlighed, som han mødte den gennem 
Jomfru Maria, ham øjeblikkelig fri til at 
følge kaldet. Allerede den 9. september 
samme år befandt Frans sig i noviciatet 
hos passionisterne i Morrovalle, og den 21. 
september modtog han passionisternes 
sorte dragt og ændrede sit navn fra Frans 
Possenti til Gabriel af  Den sorgfulde 
Moder. Til sin far skrev han: ”Jeg kan 
ikke sige dig, hvor stor en glæde jeg følte, 
da jeg iklædte mig ordensdragten. […] 
Den glæde og fryd, som jeg føler i dette 
hus, kan ikke beskrives; de fornøjelser 
jeg havde i verden udenfor kan ikke 

sammenlignes med det. Jeg vil ikke bytte 
blot femten minutter udenfor med at bede 
foran Vor Frue herinde. Mit liv er virkelig 
fyldt med glæde”. Og alt i klostret fyldte 
ham med glæde. Friheden, han havde 
fuldet i kærligheden til Gud, blev til en 
indre glæde, der overvandt alt. Den 2. 
september 1857 aflagde Gabriel sine løfter 
som passionist, løfter der foruden de tre 
traditionelle løfter indeholder et løfte om 
at udbrede kærligheden og andagten til 
den lidende Jesus.

Passionist
For Gabriel var bønnen og overgivelsen 
til Guds vilje noget helt centralt, og som 
passionist blev hans spiritualitet centreret 
om Jomfru Maria som den sorgfulde eller 
smertefulde moder og Jesus, som den, der 
led og døde for vor skyld. I en meditation 
over Jesu lidelse skriver Gabriel: ”Jesus 
gik til yderlighederne for at vise os sin 
kærlighed. Han kunne have frelst os på 
andre måder – alt der behøvedes var en 
dråbe blod, en tåre, en bøn; […] men 
hvad der ville have været tilstrækkelig 

for retfærdigheden, var ikke nok for 
kærligheden. Vi fortjente kæder og reb, 
og han ønskede at være bundet i vores 
sted; bespottelserne og piskningen skulle 
have været vores, og han gennemgik dem 
for os; fordømmelsen ord var udtalt over 
os, men han modtog dem i vort sted. Til 
sidst: den skæbne, der ventede os, var evig 
død og helvedes pine, men for at befri 
os valgte han at dø i endeløs kval på et 
kors, uden nogen lindring. Jeg var også 
blandt din døds forfattere, O Jesus! Med 
min synd dræbte jeg dig, men jeg vil ikke 
engang tænke, at du vil nægte mig din 
tilgivelse. Aldrig! Dine sår kalder på mig, 
dine arme inviterer mig, dit sårede hjerte 
tilbyder mig tilflugt. Her er jeg da, i din 
nærhed, O min korsfæstede Jesus!” 

En tidlig død
Allerede, mens Gabriel stadig var novice, 
oplevede han, at en ung medbror døde. 
Dette skabte en længsel i ham efter, at 
han selv måtte blive taget hjem, mens 
hans liv stadig var i fuld blomst. Han gik 
endda så langt, at han bad Gud om at 
lade ham dø som ung. Dette ønske om at 
dø ung, som ses hos flere helgener, kan 
synes livsfjendsk eller i hvert fald ikke 
særlig sundt, men må forstås ud fra deres 
udelte længsel efter helt at tilhøre Gud, 
og hvor langt vi end når på hellighedens 
vej her på jorden, vil der dog stadig være 
en afstand til ham, som vi er skabt til at 
tilhøre. Det fortælles, hvordan Gabriel 
kunne briste i tårer, når han talte om sin 
egen ufuldkommenhed og tænkte på den 
afstand som stadig var til Gud. 
I 1861 blev Gabriel alvorlig syg, kun 23 
år gammel. Han var da færdig med sin 
uddannelse og stod overfor at skulle 
præstevies. Hvorvidt sygdommen var 
svar på hans bøn om at dø ung, eller man 
skal gribe til mere logiske forklaringer, 
skal være usagt her. I hvert fald havde 
han, siden han var barn, med jævne 
mellemrum lidt af en tilbagevendende 
sygdom, som gav ham åndedrætsbesvær, 
og som til tider havde fået ham til at tro, 
at han skulle dø, og han var ikke stærk. 
Det, som nu ramte ham, var tuberkulose, 
og som flere unge helgener fra den 
tid, døde han efter megen lidelse af 
sygdommen. Den 27. februar 1862, kort 
før sin død, bad han: ”Maria, min kære 
mor, kom snart”, og mens han smilende 
så mod væggen, døde han, 24 år gammel. 
Klokken var da 6.30 om morgenen. Den 
kærlighed, der få år før havde ført ham til 
klostret, bragte ham nu til sit himmelske 
hjem.

Helgen
Seks år efter Gabriels død, skrev en af 
hans tidligere skolekammerater, Fader 
Paul Bonaccia, en biografi om ham og i 
1891 indledtes saligkåringsprocessen. 

Den 31. maj 1908 blev han saligkåret af 
pave Pius X og 13. maj 1920 helgenkårede 
pave Benedikt XV Sankt Gabriel af  Den 
sorgfulde Moder. Han er én blandt mange 
passionisthelgener, som nok de færreste 
katolikker i Danmark kender til. Blandt 
de mest kendte er passionistordenens 
stifter Paul af Korset og mystikeren 
Gemma Galgani, der, som nævnt i 
indledningen havde en særlig kærlighed 
til Sankt Gabriel og ofte modtog besøg af 
ham, når hun var i ekstase. 

Sankt Gabriele Possenti – kaldet til at elske
Historien om hvordan en livsglad ung mand blev til Gabriele af Den 
smertefulde Moder.

Tekst: Kirsten Krog

Denne metalfigur omslutter Sankt Gabriel Possentis jordiske rester. Foto: Wikipedia

En moderne kirkebygning blev i 1970 indviet ved passionisternes kloster ved GranSasso. 
Foto: Wikipedia



10 katolsk orienteringLiturgisk kalender
13

1. grøn. Mandag i 22. alm. uge. (II Ps).
1 Sl 119,97.98.99.100.101.102
+ Hvor jeg elsker din lov, Herre!
L.: 1 Kor 2,1-5. Ev.: Luk 4,16-30.

2. grøn. Tirsdag i 22. alm. uge. (II Ps).
1 Sl 145,8-9.10-11.12-13ab.13cd-14
+ Herren er retfærdig på alle sine veje.
L.: 1 Kor 2,10b-16. Ev.: Luk 4,31-37.

3. hvid. Onsdag i 22. alm. uge. (II Ps).
Gregor den Store, pave og kirkelærer, (†604)(m).
1 Sl 33,12-13.14-15.20-21
+ Lykkeligt det folk, som Gud har udvalgt sig til 
ejendom.
L.: 1 Kor 3,1-9. Ev.: Luk 4,38-44.

4. grøn. Torsdag i 22. alm. uge. (II Ps).
1 Sl 24,1-2.3-4ab.5-6
+ Jorden med alt, hvad den rummer, tilhører Herren.
L.: 1 Kor 3,18-23. Ev.: Luk 5,1-11.

5. grøn. Fredag i 22. alm. uge. (II Ps).
1 Sl 37,3-4.5-6.27-28.39-40
+ Retfærdiges frelse kommer fra Herren.
L.: 1 Kor 4,1-5. Ev.: Luk 5,33-39.

6. grøn. Lørdag i 22. alm. uge. (II Ps).
Eller hvid. Gudsmoders lørdagsmesse.
1 Sl 145,17-18.19-20.21
+ Herren er nær ved alle, der råber til ham.
L.: 1 Kor 4,6b-15. Ev.: Luk 6,1-5.
Bededag for præste- og ordenskald.

I Domkirken
ÅRSDAGEN FOR DOMKIRKENS
KONSEKRATION (h)
1.vesper til Kirkevielse

7. hvid. Søndag.
I Domkirken:
ÅRSDAGEN FOR DOMKIRKENS
KONSEKRATION (h) (23. alm. søndag)
! Gl.Cr.Særl.pf.
1.L: 1 Kong 8,22-23.27-30
1: Sl 84.3.4.5+10.11
+: Hvor er din bolig vidunderlig, Hærskarers Herre!
2.L.: 1 Kor 3,9b-11.16-17
Ev.: Joh 2,13-22 eller Joh 4,19-24
2.vesper til Kirkevielse

I andre kirker:
7. grøn. 23. ALM. SØNDAG. (III Ps).
! Gl. Cr. Alm.S.pf.
1.L.: Ezek 33,7-9;
1 Sl 95,1-2.6-7c.7d-9.
+ Om I dog i dag ville lytte til Herren!
Gør ikke jeres hjerter hårde!
2.L.: Rom 13,8-10. Ev.: Matt 18,15-20.

8. hvid. Mandag JOMFRU MARIAS FØDSEL (f).
Gl. Jomfru Marias pf.
L.: Mika 5,1-4a eller Rom 8,28-30.
1.: Sl 13,6ab.6cd.
+ Jeg vil glæde mig højlig i Herren!
Ev.: Matt 1,1-16.18-23 eller 1,18-23.

9. grøn. Tirsdag i 23. alm. uge. (III Ps).
Eller hvid. Peter Claver, præst (†1654).
1 Sl 149,1-2.3-4.5-6a+9b
+ Herren glæder sig over sit folk.
L.: 1 Kor 6,1-11. Ev.: Luk 6,12-19.

10. grøn. Onsdag i 23. alm. uge. (III Ps).
1 Sl 45,11-12.14-15.16-17
+ Hør efter, min datter, lyt opmærksomt!
L.: 1 Kor 7,25-31. Ev.: Luk 6,20-26.

11. grøn. Torsdag i 23. alm. uge. (III Ps).
1 Sl 139,1-3.13-14ab.23-24
+ Led mig ad evigheds vej.
L.: 1 Kor 8,1b-7.11-13. Ev.: Luk 6,27-38.

12. grøn. Fredag i 23. alm. uge. (III Ps).
Eller hvid. Jomfru Marias hellige navn.
1 Sl 84,3.4.5-6.12
+ Hvor er din bolig vidunderlig, Hærskarers Herre!
L.: 1 Kor 9,16-19.22b-27. Ev.: Luk 6,39-42.

13. hvid. Lørdag i 23. alm. uge. (III Ps).
Johannes Chrysostomos, biskop og kirkelærer, 
(†407) (m).
1 Sl 116,12-13.17-18
+ Herre. Jeg bringer dig slagtoffer til tak.
L.: 1 Kor 10,14-22. Ev.: Luk 6,43-49.
1.vesper til Det hellige Kors’ ophøjelse.

14. rød. Søndag DET HELLIGE KORS’ 
OP     HØJ  EL SE (f). (24. alm. søndag)
! Gl. Cr. Særl.pf. eller Pass.pf.I.
1.L.: 4 Mos 21,4-9.
1: Sl 78,1-2.34-35.36-37.38.
+ Glem ikke Guds gerninger, men hold hans 
befalinger.
2.L.: Fil 2,6-11. Ev.: Joh 3,13-17.

15. hvid. Mandag i 24. alm. uge. (IV Ps).
Jomfru Marias smerter (m).
Ad lib. sekvens: Stabat Mater (Under korset dybt ned 
bøjet.).
Jomfru Marias pf.
1 Sl 40,7-8a.8b-9.10.17
+ Vi forkynder Herrens død, indtil han kommer.
L.: 1 Kor 11,17-26.33. Ev.: Joh 19,25-27 eller Luk 
2,33-35

Ad libitum læsninger til Jomfru Marias smerter:
L.: Hebr 5,7-9
1: Sl 31,2-3a.3bc-4.5-6.15-16.20
+: Frels mig, Herre, i din miskundhed!

16. rød. Tirsdag i 24. alm. uge. (IV Ps).
Cornelius, pave, (†253), og Cyprian, biskop, 
(†258), martyrer (m).
1 Sl 100,1b-2.3.4.5
+ Vi er hans folk og de får, han vogter.
L.: 1 Kor 12,12-14.27-31a. Ev.: Luk 7,11-17.

17. grøn. Onsdag i 24. alm. uge. (IV Ps).
Eller hvid. Robert Bellarmin, biskop og kirkelærer,
(†1621).
1 Sl 33,2-3.4-5.12+22
+ Lykkeligt det folk, Herren udvalgte sig til ejen-
dom.
L.: 1 Kor 12,31—13,13. Ev.: Luk 7,31-35.

18. grøn. Torsdag i 24. alm. uge. (IV Ps).
1 Sl 118,1-2.16-17.28
+ Tak Herren, for han er god eller Halleluja
L.: 1 Kor 15,1-11. Ev.: Luk 7,36-50.

19. grøn. Fredag i 24. alm. uge. (IV Ps).
Eller rød. Januarius, biskop og martyr, (†305).
1 Sl 17,1.6-7.8b+15
+ Jeg mættes ved synet af dig, når jeg vågner, Herre.
L.: 1 Kor 15,12-20. Ev.: Luk 8,1-3.

20. rød. Lørdag i 24. alm. uge.
Andreas Kim Taegon, præst, og Paulus Chong 
Hasang og lidelsesfæller, martyrer, (†19.årh.)(m).
1 Sl 56,10.11-12.13-14
+ Jeg kan vandre for Guds ansigt i livets lys.
L.: 1 Kor 15,35-37.42-49. Ev.: Luk 8,4-15.

21. grøn. 25. ALM. SØNDAG. (I Ps).
! Gl. Cr. Alm.S.pf.
1.L.: Es 55,6-9;
1 Sl 145,2-3.8-9.17-18.
+ Herren er nær ved alle, der råber til ham.
2.L.: Fil 1,20c-24. 27a. Ev.: Matt 20,1-16.
Kollekt for Katolsk Menighedspleje.

22. grøn. Mandag i 25. alm. uge. (I Ps).
1 Sl 15,2.3.4.5
+ Den retfærdige skal bo på dit hellige bjerg.
L.: Ordsp 3,27-35. Ev.: Luk 8,16-18.

23. hvid. Tirsdag i 25. alm. uge. (I Ps).
Pius af Pietrelcina, præst (Padre Pio) (†1968)(m).
1 Sl 119,1.27.30.34.35.44
+ Før mig ad den sti, du befaler.
L.: Ordsp 21,1-6.10-13. Ev.: Luk 8,19-21.

24. grøn. Onsdag i 25. alm. uge. (I Ps).
1 Sl 119,29.72.89.101.104.163
+ Dine ord er en lygte for min fod.
L.: Ordsp 30,5-9. Ev.: Luk 9,1-6.

25. grøn. Torsdag i 25. alm. uge. (I Ps).
1 Sl 90,3-4.5-6.12-13.14+17
+ Herre, du har været vor bolig i slægt efter slægt.
L.: Præd 1,2-11. Ev.: Luk 9,7-9.
I konsekrerede kirker undtagen Domkirken:
1.vesper til Kirkevielse.

26. hvid. Fredag. KIRKEVIELSESFEST (h).
Alt som 7. september i Domkirken

I andre kirker - også Domkirken:
26. grøn. Fredag i 25. alm. uge. (I Ps).
Eller rød. Cosmas og Damian, martyrer, (†303).
1 Sl 144,1a+2abc.3-4
+ Lovet være Herren, min klippe.
L.: Præd 3,1-11. Ev.: Luk 9,18-22.

27. hvid. Lørdag i 25. alm. uge.
Vincent af Paul, præst, (†1660)(m).
1 Sl 90,3-4.5-6.12-13.14+17
+ Herre, du har været vor bolig i slægt efter slægt.
L.: Præd 11,9—12,8. Ev.: Luk 9,43b-45.

28. grøn. 26. ALM. SØNDAG. (II Ps).
! Gl. Cr. Alm.S.pf.
1.L.: Ezek 18,25-28;
1 Sl 25,4-5.6-7.8-9.
+ Herre, husk din barmhjertighed og trofasthed.
2.L.: Fil 2,1-11 eller 2,1-5. Ev.: Matt 21,28-32.

29. hvid. Mandag. DE HELLIGE ÆRKEENGLE, 
MICHAEL, GABRIEL OG RAFAEL (f)
Gl. Englenes pf.
L.: Dan 7,9-10.13-14 eller Åb 12,7-12a
1: Sl 138,1-2a.2bc-3.4-5.
+ Herre, jeg vil lovsynge dig for englene.
Ev.: Joh 1,47-51.

30. hvid. Tirsdag i 26. alm. uge. (II Ps).
Hieronymus, præst og kirkelærer, (†420)(m).
1 Sl 88,2-3.4-5.6.7-8
+ Herre, lad min bøn nå dig.
L.: Job 3,1-3.11-17.20-23. Ev.: Luk 9,51-56.
Ad libitum læsninger til Hieronymus:
L.: 2 Tim 3,14-17

August
Søndag 31. kl. 10.00-15.00: Loppe/sommermarked ved 
Skt. Antoni kirke, Frederikssundsvej 225, 2700 Brønshøj. 
Overskuddet går delvis til Caritas og til pater Tantholdt 
Hansens arbejde i Peru. Salg af glas, bøger, tøj, legetøj, 
mad og m.m. Der er også boder til børnene. 

September
Torsdag 4. kl. 19.30: Start på konvertitkursus. Sted: 
Sankt Ansgars Kirkes menighedslokaler, Bredgade 69 A, 
Kbh. Info: sr. Anna Mirijam Kaschner cps, tlf. 20 43 52 90, 
e-mail: annamirijamcps@gmail.com

Lørdag 6. kl. 14.30-17.00: Voksenkatekese, tema: Pave 
Frans, Evangelii Gaudium v/ pastor Daniel Nørgaard. 
Sted: Sankt Ansgars Kirkes menighedslokaler, Bredgade 
69, Kbh. K. Kr. 40,00 til materialer, kaffe og te. Slutter med 
messe kl. 17.00.

Torsdag 11. kl. 20.00-23.00: Natkirke, Sakramentskirken, 
Nørrebrogade, Kbh. for alle interesserede. Der er mu-
lighed for tilbedelse, personlig forbøn, for at tale med en 
af med-arbejderne, eller blot for at nyde stilheden og roen 
i kirkerummet. Man kan komme og gå som det passer. 
Aftenen slutter med sakramental velsignelse ca. 22.45

Fredag 12. kl. 18.00-19.30: ”Åben dør”. Personlig forbøn 
og samtale, v/ pastor Lars Messerschmidt m.fl., Sted: 
Jesu Hjerte Kirkes Menighedslokaler, Stenosgade, Kbh. 
Info: www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk

Lørdag 13. kl. 11.00-16.00: Sakramentskirken holder 
loppemarked og café til fordel for Caritas i gården ved 
siden af kirken. Indgang gennem porten Nørrebrogade 27, 
Kbh.N.

Mandag 15. kl. 19.00-20.00: Meditationsaften, derefter 
kaffe og te. Sted: Strandvejen 91, Kbh. Ø

Fredag 26. kl. 19.00 - ca. 21.30: Forsonings- og helbre-
delsesmesse. Jesu Hjerte Kirke, Stenosgade 4, Kbh. v/ 
pastor Lars Messerschmidt m.fl. Skriftemål fra kl. 18.00. 
Information: www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk

Lørdag 27.: Pilgrimsvandring kl. 11.00 fra Maria 
Magdalene Kirke, Bøjstrupvej 30, 8550 Ryomgård. Efter 
indledning i kirken vandrer vi under bøn og stilhed til 
Sankt Michaels Kirke, Kastrupvej 1, Ringsø ved Pindstrup, 
8550 Ryomgård. Turen er på ca. 8 km. Slutter med messe 
i Sankt Michaels Kirke. Oplysninger: Birgit Clausen, tlf.: 86 
99 63 54/ 22 79 14 64, e-mail: clausen.birgit@gmail.com 
eller www.katolskgrenaa.dk 

Første og sidste onsdag i måneden kl.17.30–19.30: 
Hjælp til misbrugere og pårørende ved den katolske or-
ganisation Cenacolo. Rådgivningen finder sted i Bredgade 
69 A, Kbh. K. Tlf.: 51 53 41 60

Skt. Thomas Fællesskabet inviterer til eukaristi, lovpris-
ning og katekese. Sted: Oratoriet, Vor Frue Kirke, Ryes-
gade 26, Aarhus C. Info: p. Herbert, SJ 87 30 70 42 eller 
24 27 86 89, eller Jan Zieleskiewicz 50 29 13 57, 
e-mail: johny.zet@gmail.com
Datoer i september: onsdage 10/9, 17/9 og 24/9 kl. 19.00-
21.00

Messe med forbøn for de syge hver 1. onsdag i 
måneden kl. 19.00-21.00, sted: Vor Frue Kirke, Ryesgade 
26, 8000 Aarhus C. Datoer i efteråret: 3/9, 1/10, 5/11 og 
3/12

Sankt Thomas Fællesskabet inviterer til tilbedelse, sted: 
Vor Frue Kirke, Ryesgade 26, 8000 Aarhus C. Intentio-
nen er åndelig forberedelse til messen, der afholdes om 
onsdagen med forbøn for de syge. Se ovenfor. Datoer i 
efteråret: fredage 29/8, 26/9, 31/10, 28/11 2014 og 2/1 
2015, kl. 19.00-24.00

Der er MobilKirke 1. og 3. torsdag mellem kl. 20.00 og 
22.00. Der er mulighed for samtale, forbøn, velsignelse, 
samt kaffe og kage. Mobilkirken står på Gammel Torv i 
København. Alle er velkomne.

Liturgisk KalenderDet sker i Bispedømmet

Liturgisk KalenderLiturgisk kalender 1. - 30. september 2014
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Sankt Andreas 
Bibliotek og 
Antikvariat

Vanløse Begravelsesforretning
Jyllingevej 8 • 2720 Vanløse

Deres lokale bedemand siden 1940...

Tirsdag og torsdag 10-12 og 13-16.45
Onsdag og fredag 10-12 og 13-16 bibliotek@katolsk.dk
Mandag lukket. Tlf: 33 55 60 90 Steen Jørgensen Mariette Jørgensen

www.v-lm.dk

38 71 75 01
Ring og aftal et møde enten 
i Deres hjem eller hos os.
Vi træffes også aften, 
weekend og helligdage.

Kastrup Begravelsesforretning
Telefon 32 55 55 55

Døgnvagt

Bedemand Michael Riis 
Amagerbrogad el 55

Dragør Bcgravolsosforrctning ■ Telefon 32 53 06 29
Taastrup Begra velsesforretning ■ Telefon 43 99 19 19

Pilgrimsrejse til Portugal og Fatima

Organiseret
1 bedemand,

► tilknyttet
/ garantiordning,
/ v/ Steen Jørgensen

9.-13. oktober 2014
Pris fra 6995,- sv.kr. med fly 
fra Kastrup, dobbeltværelse, 
4 nætter med halvpension, 
inkl. vand og vin, alle 
udflugter og entréer ifølge 
programmet, lokal guide og 
præst som fejrer daglig 
messe.

7/9 Tyrkiet - Paulus og de syv menigheder 
20/9 Korsika - Middelhavets perle 
29/9 Avila - det karmelitiske Castillien 
25/10 I St. Ignatius fodspor med P. R. Carls SJ.

TELEFONLINIE 
SOS FORBØN

Ønsker du forbøn, et lyttende øre, 
et ord fra Jesus og en velsignelse 

så ring: 75 18 18 08
Torsdag, fredag

og lørdag kl. 20.00-23.00 hele året

Støtter mindre 
projekter

www.vincentgrupperne.dk

EXOOUS Tel +46 46 14 05 90 SE - Lund
RES@R Besøg os på www.exodusresor.se

Katolsk bofællesskab Sjælland-Lolland?

Er du enlig katolik, og ønsker at dele tro, bord og 
dagligliv med andre enlige katolikker, så lad os 
mødes og se, hvad vi sammen kan finde frem 
til....

Venlig hilsen
Kirsten, mobil: 42 19 59 10
(bemærk ændret tlf. nr.)

Ord på Vejen
Katolsk tidsskrift med prædikener 
til hver søndag
Årsabonnement kr. 190,- kan 
bestilles på tlf. 28 18 47 25 og 
e-mail: kontakt@katolik.dk

Katolsk Bibelskole på Magleås

Den 21.-23. november

Emne: “Evangeliets glæde”

Undervisere: Geoff og Gina Poulter, England

Martin Ryom
- en katolsk bedemand

T 39 29 60 08
Lykkesholms Allé 9A | 1902 Frederiksberg C

Tømrer- og Murermester Keld Erik

Tlf. 54 43 99 08

Ankervej 12 
Stubberup 
4800 Nyk.F.

Læserbreve
Indsendte indlæg skal forsynes med navn, adresse og 
telefonnummer.

• Kun navn og postnr. offentliggøres i bladet.
• Max. grænse for læserbreve: 400 ord. (vi forbeholder os 

ret til at forkorte læserbreve over denne længde).
•Max. grænse for kommentarer 800 ord. KO bringer en 

kommentar pr. nummer.
•Læserbreve kan indsendes som e-mail til

redaktion@katolskorientering.dk

Eller som brev til: Katolsk Orientering, redaktionen, 
Gl Kongevej 15, 1610 København V.

Katolsk Orientering bringer ikke læserbreve eller kom
mentarer som har været trykt i andre medier.

Pris: kr. 1.200 pr. person i enkelt- eller dobbeltværelse. 
Fuld pension lørdag og søndag, for undervisning og 
andre udgifter i forbindelse med arrangementet.

En katolsk håndværker
Tømrer-murermester Keld Erik Johnsen udfører hånd
værksarbejde overalt på Lolland Falster, Sydsjælland 
og Københavnsområdet.

Præst: Benny Blumensaat

Oplysning og tilmelding: Maria Truelsen
Tlf.: 24 60 23 08
E-mail: mariatruelsen@mail.tele.dk

Bønnens Apostolat

Biskoppens 
kalender

September

Vi har mere end 30 års erfaring inden for håndværksfa
get med blandt andet renoveringsopgaver på katolske 
kirker, menighedsbygninger og skoler samt nybygnings- 
og renoveringsopgaver for privatkunder.

Vi er medlem af Dansk Byggeri og Nyk. F. Murerlaug.

Kontakt os for et uforpligtende møde.

Tømrer-murermester Keld Erik Johnsen 
Ankervej 12, 4800 Nykøbing F. Tlf.: 54 43 99 08

post@keldjohnsen.dk 
www.keldjohnsen.dk

danskbV^ri
Medlem af Dansk Byggeri

Mandag 1. kl. 9.00: Skolejubilæum i Ringsted, kl. 
17.00: Messe i Jesu Hjerte Kirke, afsked med Lars 
Messerschmidt som generalvikar. Overdragelse af 
embedet til Niels Engelbrecht.
Onsdag 3. kl. 9.00: Messe for medarbejderene på Gl. 
Kongevej
Torsdag 4. kl. 10.00: Møde i Præsterådet
Fredag 5. kl. 17.00: Messe hos Kærlighedens Mis
sionærer - Den salige af Theresa af Calcuttas fest
Lørdag 6. kl. 15.30: Firmelse i Holbæk
Søndag 7. kl. 11.00: Messe i Domkirken
Tirsdag 9. kl. 10.00: Møde i Biskoppeligt Råd
Onsdag 10. og torsdag 11.: Bruxelles -præsidiemøde 
i COMECE
Fredag 12.-tirsdag 16.: Turku - møde i Den nordiske 
Bispekonference
Onsdag 17. kl. 16.30: Møde i Forretningsudvalget 
Søndag 28 kl. 10.00: Messe i Aarhus i forbindelse 
med Caritas’ årsmøde

September

- For at de mentalt handicappede må få den 
kærlighed og hjælp de behøver for at leve et 
værdigt liv.

- For at de kristne, inspireret af Guds ord, 
må engagere sig i tjenesten for de fattige og 
lidende.
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tilbundsgående i håb om, at man vil kunne 
løse dem. Men eksistensen af konflikter 
medfører ikke, at der findes en vedvarende 
og på forhånd fastlagt modsætning mellem 
religion og videnskab. I så fald ville der 
næppe have fundet så mange eksempler 
på førende forskere, som samtidig var 
troende. Det gælder for eksempel den 
katolske præst Georges Lamaitre, som 
er ophavsmanden til Big Bang-teorien, 
den østrigske munk Gregor Mendel, der 
grundlagde genetikken og den kristne 
biolog Francis Collins, som stod i spidsen 
for Hugo-projektet til kortlægning af det 
menneskelige DNA.

Intolerant gudstro?
Men der findes også nyateister, som ikke 
tager udgangspunkt i naturvidenskaben. 
Det gælder for eksempel den franske fi-
losof Michel Onfray, der i sin Håndbog 
for ateister aggressivt angriber både jøde-
dommen, kristendommen og islam. Han 
betragter alle monoteistiske religioner 
som menneskehedens svorne fjender for-
di den person, der tror på én eneste Gud, 
ikke samtidig kan være tolerant overfor 
mennesker, som ikke tror på den samme 
Gud, ifølge Onfray. Ved hjælp af en kom-
bination af psykologiske og historiske 
argumenter forsøger den franske filosof 
at vise, at monoteismen fremmer en be-
stialsk længsel efter at begå folkemord på 
dem, der ikke beder til den samme Gud 
som én selv. Onfray er fortaler for et mi-
litant, ateistisk samfund, hvor troende 
mennesker ikke har de samme rettigheder 
som samfundets øvrige medlemmer. At 
sige, at Onfrays kritik bygger på et meget 
forvrænget billede af troen, er ikke en un-
derdrivelse.

Blandt de nye ateister på den internati-
onale scene, fremstår den engelske evolu-
tionsbiolog Richard Dawkins som leder 
af bevægelsen. Richard Dawkins besøgte 
Sverige sidste efterår og fik ret stor op-
mærksomhed i medierne. Han udtryk-
ker sig ikke så radikalt som Onfray, men 
Dawkins nærer samme håb om, at reli-
giøs tro forsvinder fra jordens overflade. 
Richard Dawkins blev verdenskendt for 
sin populærvidenskabelige bog om det 
egoistiske gen (1976) og i 2006 udkom 
hans bestseller Illusionen om Gud.

Hovedformålet med bogen Illusionen 
om Gud er at gøre læseren til ateist og 

bogen henvender sig først og fremmest 
til dem, der har haft en religiøs opvækst, 
men som i en voksen alder har forladt de-
res tro. Men gennemgår man bogen nøje 
opdager man, at argumentationen halter 
mange steder. Udover rent faktuelle fejl 
kommer bogen med en meget ensidig 
beskrivelse af religiøs tro set ud fra dens 
værste sider. I tillæg holder bogens afgø-
rende argument ikke; nemlig argumentet 
om at Gud sandsynligvis ikke findes. Det-
te argument er et såkaldt cirkelargument, 
der forudsætter det, man ønsker at bevise.

Allerværst er bogens tredje kapitel hvor 
forskellige argumenter for Guds eksistens 
diskuteres. Her fremgår det tydeligt, at 
Dawkins ikke behersker emnet og at han 
sammenblander og misforstår argumen-
terne. Den sidste del af  bogen handler 
om hvordan religion bliver misbrugt på 
mange forskellige måder. Her bliver argu-
menterne trukket hårdere op og her viser 
Dawkins troens akilleshæl. For hvordan 
kan det være at religionen, i stedet for at 
fremme godhed, til tider synes at lede til 
godhedens direkte modsætning? Nogle af 
eksemplerne i bogen er stærke og sætter 
spørgsmålet på spidsen.

Ringe dialog
Et afgørende problem ved Dawkins 
bog – udover at hans argumenter mod 
Guds eksistens ikke holder – er, at den 
opdeler verden op i to helt adskilte 
lejre: de gode, tolerante ateister, der 
tænker videnskabeligt og de onde, 
intolerante troende, der er irrationelle 
og modarbejder videnskaben. Derved 
ødelægger Dawkins mulighederne for at 
opretholde en igangværende dialog med 
sine meningsmodstandere, der oplever 

at han ikke engang forsøger at yde dem 
retfærdighed.

Richard Dawkins har med sine 
provokationer høstet ros hos sine egne 
tilhængere. Men den, der nøgternt ønsker 
at reflektere over sagens argumenter og 
ønsker en konstruktiv dialog mellem 
forskellige opfattelser, er nødt til at lede 
et andet sted. Og det er vel netop hér at 
problemet med den nye ateisme ligger, 
nemlig at den i alt for høj grad giver sig 
af med at overdrive og provokere i stedet 
for på en seriøs måde at diskutere selve 
spørgsmålene. 

Eftertanker
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GUDSTROEN Hvis man med 
sekularisering i udgangspunktet mener 
en privatisering af den religiøse tro kan 
man hævde, at sekulariseringsprocessen 
synes at være vendt de senere år. I hvert 
fald i Sverige, hvor det er længe siden 
at spørgsmålet om religiøs tro har fyldt 
lige så meget i den offentlige debat som i 
dag. Fra at være et rent privat anliggende 
diskuteres religion nu dagligt i medierne. 
Men samtidig med at interessen for troen 
er vokset er en mere aggressiv form for 
ateisme dukket op.

De sidste ti år er den såkaldte ’nye 
ateisme’ vokset som internationalt 

fænomen, navnlig i den angelsaksiske 
verden. Bevægelsens mest kendte 
repræsentanter i Sverige finder vi i 
Förbundet Humanisterne, der med den 
medievante Christer Sturmark i spidsen 
har haft held med at få svenskerne til at 
sætte lighedstegn mellem ordet ’humanist’ 
og ordet ’ateist’.

Forlaget Fri tanke udgiver en række 
religionskritiske bøger og repræsentanter 
for bevægelsen optræder hyppigt i 
medierne. Humanisterne har blandt 
andet krævet et forbud mod religiøst 
motiveret omskæring af små drenge, 
forbud mod konfessionelle friskoler og 

taler for at indskrænke omfanget af 
religiøse programmer i radio og tv.

I den senere tid er Humanisterne dog 
selv blevet udsat for kritik. Mange bryder 
sig således ikke om den ensidige og ofte 
intolerante form for religionskritik, som 
Förbundet Humanisterne er fortaler for. 
Det er nået så vidt, at enkelte medlemmer 
– især fra dets ungdomsorganisation – 
har forladt organisationen og har startet 
Förenade Humanister. Her lægger man 
blandt andet op til en mere åben og 
konstruktiv dialog med de troende. 

Gammel vin på nye flasker
Den nye ateisme bygger på en ny bølge 
af kritik mod den religiøse tro, men de 
idéer, man bygger sine argumenter på, er 
sjældent nye. Langt hen ad vejen bygger 
denne kritik på scientismen, en opfattelse, 
der mener at naturvidenskaben er den 
eneste sikre vej til at opnå viden. Ud ad 
dette spor forsøger den nye ateisme at 

afvise religionens krav om også at kunne 
sige noget sandt om virkeligheden.

Denne type af argumenter finder 
man allerede i midten af 1700-tallet hos 
franske oplysningsfilosoffer som Julien 
LaMetterie og Denis Diderot. Men 
opfattelsen af, at naturvidenskaberne 
kan give svar på alle slags spørgsmål 
er ikke blot kontroversiel, men er også 
selvmodsigende. Som mange kritikere 
allerede har påpeget er scientismen ikke 
selv naturvidenskabelig men bygger på 
en filosofisk opfattelse, som ikke lader sig 
bevise ved hjælp af naturvidenskabelige 
metoder.

Den nye ateisme kritiserer ofte 
den religiøse tro ved netop at hævde, 
at troen ikke lader sig forene med 
videnskabelig tænkning. Og vist findes 
der eksempler på konflikter mellem 
religiøse og videnskabelige opfattelser. 
Sådanne konflikter giver anledning til at 
gennemtænke spørgsmålene endnu mere 

Fortsættes nedenunder ▶

Troen og den nye ateisme
Lever vi i et stadig mere gennemsekulariseret samfund? Eller har troen 
på Gud fået et ’comeback’ de senere år? Disse spørgsmål kan naturligvis 
ikke besvares udelukkende med et ’ja’ eller et ’nej’.

Tekst: Pater Ulf Jonsson SJ

”Den nye ateisme bygger på 
en ny bølge af kritik mod den 
religiøse tro, men de idéer, 
man bygger sine argumenter 
på, er sjældent nye”

Ulf Jonsson er svensk jesuitpater og 
chefredaktør for tidsskriftet Signum. 
Han er højskolelektor i filosofi ved 
Newman-instituttet, forfatter og 
foredragsholder. Den, der ønsker at vide 
mere om troens rationalitet, kan med 
fordel læse hans bog Med tanke på Gud, 
udgivet på Artas forlag i 2008.
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FREDSPOLITIK Israels tidligere 
præsident Shimon Peres har bedt pave 
Frans om at stå i spidsen for en pendant 
til FN kaldet ’De Forenede Religioner’ 
som skal imødegå religiøs ekstremisme i 
verden i dag.

“Selv om de fleste krige i dag har rod i 
nationalisme, bliver religion typisk brugt 
som undskyldning”, sagde Peres til det 
katolske tidsskrift Famiglia Cristiana 
forud for sit møde med pave Frans i 
Vatikanet den 4. september.

Pater Federico Lombardi, Vatikanets 
talsmand, bekræfter at Peres, der 
stoppede i præsidentembedet i juli, 
drøftede forslaget med Den hellige Fader 
under mødet.

”Paven lyttede til forslaget, sådan som 
han altid gør med ethvert fredsinitiativ, 
og han gav forslaget sin interesse, 
opmærksomhed og opmuntring”, sagde 
Lombardi. Men paven ”kom ikke med 
en personlig forpligtelse” og Den hellige 
Fader mindede Peres om, at Vatikanets 
pavelige råd for interreligiøs dialog og 
pavelige råd for retfærdighed og fred 
begge ”er velegnede til at understøtte 
og følge op på sådanne initiativer”, 
forklarede Lombardi.

Pave Frans havde samme dag også 
drøftelser med Jordans Prins El Hassan 
bin Talal, der i flere årtier har arbejdet 
for at fremme interreligiøs forståelse 
og dialog verden over. Lombardi sagde, 
at under det 30 minutter lange møde 
informerede prinsen om de seneste 
aktiviteter og ”hastesager” i forbindelse 
med de initiativer, som hans kongelige 
institut for interreligiøse studier støtter. 

Paven: en ubestridelig moralsk 
autoritet
Vatikanets talsmand sagde videre på 
pressebriefingen, at Den hellige Faders 
møde med Peres var usædvanligt langt, 
det varede hele 45 minutter, hvilket 
afspejler pavens ”agtelse og værdsættelse” 
af Peres, som han tidligere har kaldt ”en 
fredens mand”. Hovedformålet for deres 
samtale var Peres’ forslag om at oprette et 
internationalt organ kaldet ’De Forenede 
Religioner’. 

I interviewet til Famiglia Cristiana 
sagde den 91-årige ekspræsident, at han 
ønsker, at der oprettes et internationalt 
organ, som repræsenterer verdens store 
religioner og har moralsk autoritet til at 
gribe ind i konflikter. Peres siger, at pave 
Frans ville være den rette til at lede et 
sådan internationalt organ, fordi ”Den 

hellige Fader måske for første gang i 
historien er en leder, som ikke kun nyder 
respekt blandt mange mennesker, men 
også blandt forskellige religioner og deres 
repræsentanter”. 

”Måske er han den eneste leder i dag, 
som nyder oprigtig respekt” siger Peres, 
som i 1994 delte Nobels fredspris med 
lederen af det palæstinensiske selvstyre, 
Yasser Arafat, og Israels premierminister 
Yitzhak Rabin.

Peres siger i interviewet, at FN og dens 
fredsbevarende styrker ”ikke har samme 
magt eller autoritet som én af pavens 
prædikener, der kan samle en halv million 
mennesker alene på Peterspladsen”. 

”Så forudsat at FN har udspillet sin 
rolle, har vi brug for en organisation som 
De Forenede Religioner”, siger Peres 
”som den bedste måde til at imødegå de 

terrorister, der dræber i 
troens navn”.

”Vi har brug for en 
ubestridelig moralsk 
autoritet, der kan sige 
højt: ’Nej! Gud ønsker 
ikke dette og tillader det 
ikke”, tilføjer han.

I interviewet nævner 
Peres bøn som en vigtig 
del af  fredsskabelse, 
og man bør ikke 
undervurdere ”den 
menneskelige ånds 
kraft”. “Vi må ikke blive 
kynikere. Mennesket 

er meget mere end kød og blod”, siger 
den forhenværende israelske præsident 
Shimon Peres.
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Kirken i Emiraterne

Pastor Reinhold Sahner fortæller. 
 Læs mere side 4.

Kirken i Maribo

Hvad sker der nu?  
 Læs mere side 6.

Kirken i Danmark 

Nordisk teologi, Magleåsuge, 
Sankt Annæ dag og meget mere.
 Læs mere side 5 og 11-12.

Teresa og bønnen

Grethe Livbjerg skriver.
 Læs mere side 9.

Shimon Peres: Pave Frans er en mere magtfuld 
fortaler for fred end FN
Israels tidligere præsident foreslår oprettelsen af ’De Forenede Religioner’.

Tekst: Niels Messerschmidt

Israels tidligere præsident Shimon Peres 
mener, at pave Frans måske er den eneste 
leder i dag, som nyder oprigtig respekt. 
Foto: algemeiner.com.

AARHUS For første gang nogensinde 
holder Caritas et dagsarrangement i 
Aarhus. Caritas-gruppen i Aarhus og 
sekretariatets medarbejdere er gået 
sammen om at arrangerer en festlig 
dag, hvor man har mulighed for at lære 
Caritas bedre at kende. Caritas´ formand 
Christa Bonde siger:  ”Vi glæder os til på 
Caritas-dagen at samle mange venner af 
Caritas og andre interesserede fra Aarhus 
og omegn, ja, fra hele landet. Vi håber at 
rigtig mange vil deltage i Caritas-dagen. 
Alle sejl er sat til, for at Caritas-dagen 
bliver udbytterig og festlig”

Dagen indledes med messe i Vor Frue 
kirke ved biskop Czeslaw, hvorefter 

arrangement rykker over på Sankt Knuds 
Skole.  Her vil der først være mulighed for 
at købe frokost tilberedt af vietnamesiske 
og polske medlemmer af menigheden. 
Efter frokosten er der mulighed for at 
vælge mellem seks forskellige oplæg, 
hvor man blandt andet kan høre 
Caritas´ formand Christa Bonde og 
bestyrelsesmedlem Christian Noval 
fortæller om deres rejse til Myanmar i 
januar måned. Caritas´ generelsekretær 
Jann Sjursen vil fortælle om Caritas i går, 
i dag og i morgen og Caritas´ nationale 
koordinator Mia Toldam vil fortælle om 
det nationale arbejde og hvordan man 
kan række ud til socialt udsatte i sit sogn. 

Alle oplæg holdes igen efter en kaf-
fepause. To af oplæggene vil være på 
engelsk, så de der ikke forstår dansk 
også kan være med.  Caritas´ humani-
tære koordinator Dolores Halpin Bach-
mann fortæller om Caritas-netværket 
under overskriften ”One Human Family. 
Compassion in action” og medlem af Ca-
ritas’ bestyrelse Andreas Rude fortæller 
om Pave Frans. 

Der vil være mulighed for at købe vand, 
the og kaffe og få sig en snak med se-
kretariatets ansatte som alle deltager på 
Caritas-dagen. Der vil hele dagen være et 
særligt program for børn med skattejagt 
arrangeret af DUK og børnekor. 

Læs det fulde program på www.caritas.
dk – Kom og vær med!

Caritasdag for hele familien
Kom og lær Caritas at kende i Aarhus.
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KO mener
Internationale nyheder

Et pejlemærke  
Familien er et afgørende grundlag for 
hvert af vores liv – eller burde være det. 
For det er i familien, at vi lærer vort 
navn at kende og vor personlighed og 
værdier formes. Her lærer vi at dele vore 
tanker og følelser, at modtage og give 
kærlighed, at ofre os og leve sammen 
trods vore forskelligheder. Og det er her, 
at børn og voksne lærer deres værd at 
kende ved at dele liv og drager omsorg 
for hinanden. 

Familien er også det naturlige fun-
dament for samfundet og det na-
turlige udtryk for Kirken, hvor vi 
opdager vores identitet som Guds 
børn og hinandens broder og søster.  
Men i praksis, selv blandt katolikker, 
hersker der i dag en udbredt forvirring 
om ægteskabets status og familiens be-
tydning. Den omsiggribende sekularise-
ring, individualismen og forbrugerkul-
turen gør det svært for mange at indgå 
i varige og forpligtende relationer. Det 
kan bl.a. aflæses af de mange skilsmis-
ser, forskellige samlivsformer og det fal-
dende fødselstal.

Dertil kommer, at familien i dens 
oprindelige betydning er truet af po-
litikker og lovgivning, som tillader el-
ler endda fremskynder opløsningen 
af den. I rundskrivelsen Evangelii 
Gaudium skriver pave Frans at ”fami-
lien gennemlever en dyb kulturkrise”. 
Set i dette perspektiv knytter der sig i 
katolsk regi store forventninger til bispe-
synoden om ”pastorale udfordringer for 
familien i relation til forkyndelsen”, som 
afholdes i Vatikanet den 5.-19. oktober. 

Ifølge arbejdspapiret vil biskopperne 
primært fokusere på pastorale bekym-
ringer omkring abort, samlivsformer, 
skilsmisse og indgåelse af nyt ægteskab, 
homoseksuelle partnerskaber og bru-
gen af prævention. Arbejdspapiret byg-
ger på input fra bispekonferencerne og 
lægfolk verden over på baggrund af en 
spørgeundersøgelse i december sidste 
år. Biskopperne er også blevet bedt om 
at uddybe de pastorale bekymringer, 
de møder i at betjene nutidens familier.  
Trods de mange forskellige forventninger 
til resultatet af  synoden antyder Vatika-
nets statssekretær, at formålet med sy-
noden ikke er at ændre eller omdefinere 
Kirkens lære på området, men at adopte-
re nye holdninger i det pastorale arbejde 
i et stadig mere broget samfund – måske 
en skuffelse for dem, der havde sat næsen 
op efter forandringer i Kirkens lære om 
homoseksualitet, prævention, kommu-
nion til gengifte fraskilte og andre kon-
troversielle emner.

”Det er klart, at Kirken i disse til-
fælde ikke må påtage sig rollen som 
dommer, som fordømmer, men sna-
rere som   en moder, som altid mod-
tager sine børn og plejer deres sår, så 
de heler”, står der i arbejdspapiret.  
Mange af familiens udfordringer i dag 
er reelle nok, og Kirken er nødt til at 
konfrontere dem. Men uanset synodens 
resultat er nøglen til ægte fornyelse, at 
vi først og fremmest genopdager den 
naturlige skønhed og glæde ved ægte-
skabet og familielivet som led i Guds 
plan med vore liv og samfundslivet.  
Alene i det lys bliver familiesynoden vig-
tig og dens sekretariat har gjort søndag 
den 28. september til bededag for delta-
gerne, at de i deres forberedelser og over-
vejelser må stå godt rustet til at tackle de 
mange udfordringer, familien står over-
for i dag.   Niels Messerschmidt

Stop voldsspiralen
Den jødiske Verdenskongres 
fordømmer kristenforfølgelserne.

FORFØLGELSE Lederen af den 
Jødiske Verdenskongres fordømmer den 
verdensomspændende passivitet overfor 
de forfulgte kristne i Mellemøsten og 
opfordrer flere lande til at gribe ind.

”Den generelle ligegyldighed overfor IS 
[Islamisk Stat] med dens massehenrettelse 
af kristne og dens dødelige optagethed 
af staten Israel er ikke kun forkert; den 
er også modbydelig”, skriver Ronald S. 
Lauder i en kronik i New York Times den 
19. august. ”Det jødiske folk ved alt for 
godt hvad der sker, når verden forbliver 
tavs”, skriver han. Lauder konstaterer, 
at mens det internationale samfund har 
mobiliseret sin stemme mod forfølgelsen 
af andre mindretal i andre konflikter, 
”bliver den barbariske nedslagtning af 
tusinder og atter tusinder af kristne mødt 
med relativ ligegyldighed”.

Har vi mistet orienteringen?
I kronikken nævner Lauder at militante 
grupper i Nigeria for nylig har ”bortført 
og dræbt hundredvis af kristne”, at en 
halv million kristne araber er fordrevet fra 
Syrien under den tre år lange borgerkrig 

og at kristne også bliver forfulgt og dræbt 
i Libanon, Sudan og andre steder.

”Historikerne vil måske kigge tilbage 
på denne periode og undre sig over om 
det internationale samfund mon havde 
mistet orienteringen”, advarer Lauder. 
Han bemærker videre, at internationale 
organisationer også har været påfaldende 
tavse omkring de ”nazi-lignende bølger 
af terror, som ruller hen over Irak”. I 
samme forbindelse undrer han sig over, 
hvorfor offentligt kendte personer ikke 
har udtalt sig imod forfølgelserne og 
”hvorfor nedslagtningen af kristne ikke 
har aktiveret deres sociale antenner”.

Lauder roser i sin kronik præsident 
Obama for ”at have beordret luftbom-
bardementer for at redde titusindvis af 
yazidiers liv” men siger samtidig, at luft-
bombardementerne ikke er nok til at 
stække IS’ økonomiske og militære evne. 
”Måske er IS den mest velstående islami-
ske terroristgruppe i verden”, skriver han 
og bemærker, at dér hvor IS ”virkelig gør 
sig bemærket med sin blodrus” er, når den 
”hensynsløst og målrettet angriber shiit-
ter, kurdere og kristne”. 

Jøder og kristne har meget til fælles
I kronikken gentager Ronald Lauder 
sit løfte fra juni om ”ikke at forblive 
tavs i lyset af  truslen fra antisemitisme i 

Europa og i Mellemøsten, og ikke at være 
ligeglad med de kristnes lidelser”.

Gode mennesker fra alle trosretninger, 
men navnlig kristne og jøder, siger han, 
”må gå sammen om at stoppe den eska-
lerende voldsbølge”. Verdenskongressens 
formand understreger, at de to religioner 
har ”meget mere til fælles end de fleste 
andre religioner”, herunder en Bibel og 
”moralske og etiske kerneværdier”

”Vi deler nu desværre også den samme 
form for lidelse”, tilføjer Lauder. ”Kristne 
dør på grund af deres tro, fordi de er 
forsvarsløse og fordi verden er ligeglad 
med deres lidelser”.  NM

UKRAINE I et brev, henvendt til 
biskopper og politiske ledere verden, 
over skriver overhovedet for Den græsk-
katolske Kirke i Ukraine, at Kirken 
og andre religiøse mindretal bliver 
undertrykt i den østlige del af  landet.

”I ni måneder har ukrainere været på en 
vanskelig pilgrimsfærd fra postsovjetisk 
frygt til frihed og gudgiven værdighed”, 
skriver storærkebiskop Sviatoslav 
Shevchuk i sit brev den 21. august. ”Med 
tålmodighed, udholdenhed og store 
menneskelige ofre overvandt befolkningen 
i februar Viktor Janukovychs brutale 
styre. Denne moralske triumf blev i 
marts besvaret af Ruslands territoriale 
annektering af Krim. Nu har landet i 
flere måneder udholdt en fra udlandet 
støttet destabilisering, separatisme og 

terrorvirksomhed i regionerne Donetsk 
og Lugansk.”

”Alle kirker og religiøse samfund i 
Ukraine stod sammen mod Janukovychs’ 
brutale styre, annekteringen af Krim og 
den østlige krigszone. Nogle af kirkerne 
og de religiøse samfund har været udsat 
for diskrimination og endda decideret 
vold. På Krim har især de muslimske 
tatarer været udsatte […] Græske og 
romersk-katolske embeder, ortodokse 
sogne i bispedømmet Kyivan og det 
jødiske samfund på Krim er ved flere 
lejligheder blevet truet”.  

Præster er blevet afpresset og forvist
Storærkebiskoppen skriver i sit brev, at 
landets lille græsk-katolske kirkesamfund 
er genstand for undertrykkelse i 

separatistkontrollerede områder og at tre 
katolske præster er blevet kidnappede. 
Den græsk-katolske biskops embedsbolig 
i Donetsk er blevet plyndret og forseglet, 
så biskoppen ikke længere har adgang 
til sit kontor og al dokumentation. Én 
af separatisternes raketter har ramt 
domkirkens gård og har forvoldt skade 
på bygningen og vinduer. I brevet nævner 
Shevchuk også, at biskoppen og næsten 
alle græsk-katolske præster er blevet 
tvunget til at forlade omegnen omkring 
Donetsk, mens enkelte præster har fået 
lov til at blive og fejre messe, men at deres 
bevægelsesfrihed er blevet begrænset. 
Desuden skulle nogle separatister have 
forsøgt at afpresset præster ved at true 
dem med at skade deres sognebørn.

Søndag den 16. august blev et lille 
kloster tilhørerende Maria Immaculata-
søstrene beslaglagt og ødelagt. Søstrene, 
der generøst og ydmygt har tjent 
lokalsamfundet, var på sommerlejr med 
børn uden for Donetsk, da klosteret blev 
beslaglagt af separatister.

I sit brev kritiserer storærkebiskoppen 
også udtalelser fra ledere af Den russisk-
ortodokse Kirke, hvis erklæringer ”mere 
og mere ligner propagandaen fra de 
russiske myndigheder og medier”.

“Ukraine har brug for støtte fra det 
verdensomspændende kristne samfund 
og alle folk af god vilje”, konkluderer 
han. ”I en mediesammenhæng fyldt 
med propaganda beder vi jer om at 
vurdere informationerne kritisk. Vi har 
brug for jeres bønner, jeres dømmeevne, 
jeres velmenende ord og effektive 
handlinger. Stilhed og passivitet vil kun 
føre til yderligere tragedier”, slutter 
storærkebiskop Sviatoslav Shevchuk.

Ronald S. Lauder. Foto: Wikipedia.

Præster fra forskellige græsk-katolske 
og ortodokse kirkesamfund side om side 
under optøjerne i det centrale Kiev den 23. 
januar i år. Foto: Sergei Chuzavkov, AP 
Photo.

Religiøse mindretal undertrykkes i det østlige 
Ukraine
Opråb fra overhovedet for Den ukrainske græsk-katolske Kirke.

Tekst: Niels Messerschmidt
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60 års Angelus-bøn med paverne
Den offentlige recitation af bønnen på Peterspladsen blev startet af 
Pius XII.

VATIKANET Hver eneste søndag og 
på mange helligdage samles tusindvis af 
mennesker på Peterspladsen for sammen 
med paven at recitere Angelus-bønnen. 
Og det har de nu gjort i 60 år.

Recitationen af Angelus på 
Peterspladsen er i dag et fast 
programpunkt i Vatikanets og Roms liv, 
og i de guidede ture til Vatikanet peger 
guiden typisk op mod det apostoliske 
palads og siger: ”I det andet vindue fra 
højre står paven søndag efter søndag og 
leder den marianske bøn”.

Bønnen har sit navn fra dets latinske 
åbningsord - det sprog, som paverne 
benytter i deres recitation af bønnen 
Angelus Domini nuntiavit Mariae 
(’Herrens engel forkyndte for Maria’).

Vatikanets dagblad L’Osservatore 
Romano bragte i august en artikel, som 
beskrev den første offentlige pavelige 
recitation af bønnen. Det var den 15.

’Ikke længere slaver 
men brødre’
Moderne slaveri er temaet for 
pavens fredsbudskab 2015.

VERDENSDAG ”Slaveri er et frygteligt 
åbent sår”. Det understreger Det 
pavelige råd for Retfærdighed og Fred i 
en pressemeddelelse om temaet for pave 
Frans’ budskab til den 48. Verdensdag for 
Fred, den 1. januar 2015, ”Ikke længere 
slaver men brødre”.

Sorte mænd og kvinder i lænker på 
skibe eller sammenbøjet i endeløse 
plantager. Det er det billede ordet ’slave’ 
spontant fremkalder, billeder hentet 
fra illustrationer i skolebøger. Men 
ordet ’slave’ rummer også en nutidig 
vifte af rædsler, og Det pavelige råd 
for Retfærdighed og Fred opremser en 
liste over nutidige former for slaveri: 
Menneskehandel, menneskesmugling og 
prostitution, slavearbejde, udnyttelser af 
mennesker og slavementalitet i forhold til 
kvinder og børn. En liste over skammelige 
forbrydelser som enkeltpersoner eller 
bander begår ved at udnytte de mange 
konflikter i verden, den økonomiske krise 
og korruption.

At pave Frans har valgt dette tema

august 1954, da pave Pius XII opholdt 
sig på den pavelige sommerresidens 
Castel Gandolfo. Pius havde samme år 
forkyndt et mariansk år, og medlemmer 
af den italienske lægorganisation Azione 
Cattolica (Katolsk Aktion) ønskede 
at Festen for Jomfru Marias optagelse 
i Himlen blev celebreret med særlige 
bønner.

I århundreder har paverne reciteret 
Angelus-bønnen tre gange dagligt - om 
morgenen, midt på dagen og om aftenen, 
og i århundreder har kirkeklokkerne 
ringet i Italien og resten af Europa 
for at minde de troende om at bede 
for at ære Jomfru Marias rolle i Jesu 
menneskevordelse.

“Pius XII må have syntes godt om det, 
for om efteråret begyndte han at recitere 
Angelus sammen med de troende på 
Peterspladsen fra vinduet i sit kontor. 
Siden har verden lært dette vindue godt 
at kende”, hedder det videre i artiklen fra

Slaveri, herunder børnearbejde, udgør 
fortsat et alvorligt problem mange steder i 
verden. Foto: commons.wikipedia.org.

er ingen nyhed. Flere gange under sit 
pontifikat har han påpeget vigtigheden af 
at bekæmpe disse alvorlige forbrydelser, 
og han vælger nu at sætte fokus på det i sit 
budskab til Verdensfredsdagen. ”Slaveriet

Pius XII (1939-58) var den første pave 
til at recitere Angelus fra vinduet i sit 
arbejdsværelse.

L’Osservatore Romano.
Den officielle komité, der arbejder på 

at fremme pave Pius helligkåring, har 
uploadet den første Angelus. Den kan 
høres på hjemmesiden www.papapioxii.it. 
NM

dræber broderskabet og dermed freden”, 
hedder det i pressemeddelelsen. ”Fred 
opstår, når vi mennesker ser en broder 
i vor næste - én med lige værd”. Deraf 
titlen - ”Ikke længere slaver men brødre”.

”For effektivt at modvirke slaveriet i 
alle dets former”, skriver det pavelige råd, 
”må vi først erkende ethvert menneskes 
ukrænkelige værdighed med henvisning 
til broderskabet, som overvinder den 
overlegenhed, der gør, at nogle mennesker 
anser det for deres ret til at gøre et 
andet menneske til sin slave. Måden at 
overvinde dette er at tilskynde folk til 
gensidigt at dele med deres naboer og 
uselvisk at drives af en overbevisning om, 
at man gør hvad man gør uden at kræve 
noget til gengæld. Dette fører til befrielse 
og inklusion for alle”.

Endelig hedder det, at ”målet er 
at opbygge en civilisation baseret på 
ligeværd for alle mennesker og uden 
forskelsbehandling”.

Det var pave Paul VI, der i sin tid 
introducerede Verdensdagen for Fred 
med et budskab, som hvert år udsendes 
til alle ambassader rundt om i verden 
som markering af Den hellige Stols 
diplomatiske linje i det kommende år.

NM

Kort nyt
Omdannede kirke til 
hindu-tempel
INDIEN Elleve militante fra forskel
lige voldelige hindu-grupperinger 
er blevet arresteret i delstaten Uttar 
Pradesh for at have besat og afsakra- 
liseret en kirke og omdannet den til et 
tempel. Ifølge vidner blev der i kirken, 
der tilhører syvendedagsadventisterne, 
gennemført et hinduistisk ildrenselses
ritual, krucifikser blev fjernet, religiøse 
genstande ødelagt og erstattet af et bil
lede af den hinduistiske gud Shiva.

Kirken er siden blevet overdraget 
til menigheden igen, men vil forblive 
lukket i nogen tid. De evangeliske 
Kirkers råd i Indien fordømmer 
disse angreb på religionsfriheden og 
opfordrer regeringen til at sætte en 
stopper for, hvad der synes at være 
hindu-ekstremisters planer om at 
polarisere det indiske samfund på 
baggrund af religion og at terrorisere 
religiøse mindretal.

For nylig skyllede en bølge af 
antikristen vold ind over Uttar 
Pradesh, hvor såvel kristne som kirker 
blev angrebet.

Maner til kamp mod 
ekstremismen
MALAYSIA Forud for nationaldagen 
har landets kristne kirker opfordret alle 
religioner til at gøre fælles front mod 
den religiøse ekstremisme. Kirkernes 
paraplyorganisation udsendte midt 
i august en fælles erklæring mod 
”religiøst hykleri, religiøs ekstremisme 
og etnisk polarisering”. Malaysia, 
der overvejende er et muslimsk land, 
kunne senere på ugen fejre 57-året for 
sin selvstændighed fra den tidligere 
kolonimagt Storbritannien. Islam er i 
de senere år, i stigende grad, havnet i 
centrum for den politiske magtkamp.

Partier, organisationer og medier, 
som tilhører landets største etniske 
gruppe, de muslimske malajer, har 
gentagne gange beskyldt de kristne for 
at forsøge at omstyrte den malaysiske 
form for islam. Omvendt oplever 
landets kristne, at regeringen og 
retsvæsenet forsøger at indskrænke 
religionsfriheden.

Flere kvinder 
i teologisk 
kommission
VATIKANET Det seneste nummer af 
kvindetillægget i Vatikanets dagblad 
L’Osservatore Romano afslører 
identiteten af pavens næste udnævnelse; 
flere kvinder skal tilknyttes den 
internationale teologiske kommission 
- antallet vil stige fra de nuværende to 
medlemmer til ”fem eller seks”. Det 
siger Troslærekongregationens præfekt, 
kardinal Gerhard Müller, i et interview 
med den italienske historiker Lucetta 
Scaraffia, der jævnligt skriver i tillægget.

Medlemmerne af den teologiske 
kommission, der bistår Den hellige 
Stol, især Troslærekongregationen, 
i udredningen af vigtige doktrinære 
spørgsmål, er udpeget for en 5-årig 
periode og har i dag 30 medlemmer, 
heriblandt to kvinder: Barbara 
Hallensleben (professor i dogmatisk 
teologi og økumeni ved det teologiske 
fakultet i Freiburg, Schweitz) fra 
Tyskland og søster Sara Butler 
(professor i dogmatisk teologi ved 
Saint Mary of the Lake-universitetet i 
Chicago, USA).

NM
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4 Emiraterne

EMIRATERNE I lidt over to år har 
jeg nu været her I De Forenede Arabi-
ske Emirater (UAE). Kirkeligt set hører 
emiraterne til Det Apostoliske Vikariat 
Sydarabien, der foruden UAE også om-
fatter Sultanatet Oman og Yemen. Jeg 
blev sendt af Katholisches Auslandsse-
kretariat, Den tyske Bispekonferences 
sekretariat for tyskere, der bor i udlandet. 
Min hovedopgave er, at støtte og ledsage 
de mange tysktalende, der bor her i lan-
det, i deres religiøse praksis og søgen. Det 
sker fortrinsvis gennem den regelmæssige 
fejring af eukaristien, men også i reli-
gionsundervisningen for børn og unge 
såvel som sakramentskatekesen især for-
beredelsen til dåb, bryllup, første kommu-
nion og firmelsen hører til mine opgaver. 
Syge-, fængselsbesøg og personlige sam-
taler, såvel som vejledning og rådgivning 
i alle mulige spørgsmål for de herboende 
tysktalende er del af  mit daglige arbejde. 
Taget de særlige forhold i betragtning, 
de fleste tysktalende er udsendt af store 
tyske eller internationale firmaer med en 
gennemsnitlig kontraktlængde på mellem 
3-5 år, indebærer arbejdet en konstant 
udskiftning af klientellet, med masser af 
udfordringer. 

På den anden side ved mange slet ikke, 
at der findes en tysktalende præst i lan-
det, og andre aner slet ikke noget om en 
kirkelig (katolsk) præsens i det hele ta-
get, idet den fremherskende mening hos 
de fleste er, at der jo ikke findes kirker i 
et muslimsk land eller, at det nok måtte 
være halvvejs forbudt at praktisere sin 
kristne tro. For at sætte dette lidt i relief: 
I løbet af den tid, jeg nu har været her, 
er det lykkedes mig, at finde frem til ca. 
1.500 af de omtrent 4-6.000 herboende 
tysktalende katolikker – så det er en kon-
stant opgave at få etableret en platform 
for at nå ud til som mange som muligt. 
Ambassaderne, handelsstands-, ven-
skabs- og interesseforeninger såvel som 
en bred vifte af tysksprogede institutio-
ner herunder tre tyske skoler, er vigtige 
kontakter i denne opgave. Men også den 
kendsgerning, at vi som den tysktalende 
menighed er en naturlig del af  sognene 
gør, at kendskabet til vores tilbud når ud. 
Tyske gudstjenester fejres i tre forskel-
lige emirater (Abu Dhabi, Dubai og Ras 
Al Khaimah), og den tyske menighed er 
derved en del af  tre forskellige sogne. Da 
jeg bor i hovedstaden, i Abu Dhabi by i 
et præstefællesskab sammen med biskop-
pen, er mit arbejde også præget af, at jeg 
ved siden af min primære opgave at være 
præst for de tysktalende, har mulighed for 
at give en hjælpende hånd i det fortrinsvis 
engelsktalende sogn, der her i Abu Dhabi 
by alene tæller omkring 150.000 medlem-
mer, fordelt på skønsmæssige 70-90 for-
skellige nationaliteter hvoraf filippinere 
absolut udgør den største gruppe. Hvad 
det indebærer af berigende og inspireren-
de oplevelser lader sig kun ane. 

Mange sprog og mange riter
For alle, der kommer for første gang, er 
det overvældende at finde sig selv blandt 

tusinder, når der fejres messe især om fre-
dagen, der jo for de fleste er den eneste fri-
dag i ugens løb og da det er muslimernes 
helligdag, er den derfor er vores søndag, 
omend vi har en tre dages weekend dvs. 
fra fredag til søndag, fejrer vi søndagens 
messe, også for at kunne imødekomme 
både de forskellige sproggrupper og ri-
ter. I løbet af weekenden har vi her i Abu 
Dhabi afhængig af sæsonen mellem 20 og 
25 forskellige messer på arabisk, engelsk, 
fransk, italiensk, konkani, koreansk, ma-
layalam, sinhala, spansk, tagalog, tamil, 
tysk og urdu. Til jul og påske beriges 
denne mangfoldighed af tungemål (også 
grundet tilbuddet om skriftemål) med 
flere sprog.

Men ikke kun sproget spiller en væ-
sentlig faktor i vores pastorale område, 
også forskellige riter er her at finde; ved 
siden af den latinske har vi regelmæssigt 
messe i den syro-malankara, syro-mala-
bar og melikidiske ritus: kirken erfares i 
sin mangfoldighed (sin katolicitet) i sine 
mange forskellige udtryksformer og tra-
ditioner. Og alle holder til dette ene sted.

Pladsen er begrænset, lokalerne ofte i 
ugevis (over-)booket. 

Hvor det end er muligt, holdes guds-
tjenester, andagt, tilbedelse, møder; hver 
gruppe, hver forening i sognet har brug 
for et lokale. Som det er: nogle gange tror 
man, man er ene om at have brugsretten. 
Så diskussioner, delvist også heftige, kan 
ikke undgås. Det kræver derfor tålmodig-
hed, tolerance og en masse goodwill, hvis 
alt det skal hænge sammen og gå op i den 
berømte højere enhed. 

Afhængige af sheikens velvilje
Mange, der besøger os, spørger: det er 
da tilladt at bygge kirker, hvorfor køber 
I ikke noget mere land og bygger flere 
kirker? Sogne af den størrelse, som I har 
dem, må da næsten være umulige at have 
med at gøre? 

Pastoralt arbejde, der orienterer sig ved 
det konkrete menneske og det indebærer 
jo at man kender folk, er det realistisk? 
Disse spørgsmål er relevante. Enkle svar 
kan gives på de første: alle, der lever her 
i landet (nogle kan have gjort det i 30 år 
eller mere, for nogles vedkommende kan 
der endda tales om anden og tredje ge-
neration) gælder, at vi kun er gæster. Vi 
er tolererede, respekterede, nogle – især 
dem, der taler arabisk (og der er mange 
arabisktalende fra andre mellemøstlande) 
– kan sågar have høje stillinger, har en del 
kontakter til regeringen, måske ligefrem 
en vis form for indflydelse, men ingen af 
disse expats kan optjene statsborgerskab. 

Al ejendom, alt land er i emiratisk eje. 
Ville man udbygge eller bygge en ny kirke, 
så er man afhængig af sheikens velvilje. 
Det er ham, der som den retmæssige ejer 
af alt land fordeler det, og dermed er det 
ham suverænt, der kan give lov til at byg-
ge en kirke. Størrelsen og/eller beliggen-
heden af landstykket har man dog ingen 
eller kun meget begrænset indflydelse på. 

Således er religionsfriheden ret beset 
afhængig af sheikens goodwill og i virke-

ligheden er den kun retten til, i de såkald-
te compounds, begrænsede områder, fri 
udøvning af en anden religion end islam, 
herunder også den kristne. Derfor findes 
der i reglen mange kristne kirker af for-
skellig observans side om side, i det, man 
kunne kalde en ghetto. Det gode ved det 
er, at de i stort set alle byer er lette at fin-
de, selvom de naturligvis i mange tilfælde 
ligger lidt udenfor byens centrum, meget 
ofte i industriområderne. 

Men som byerne udvikler sig og vokser, 
skubbes det egentlige centrum længere 
og længere ud i, hvad engang var ørken-
område og som tilfældet er i Abu Dhabi, 
men også i Dubai, findes kirkerne nu ofte 
i byens kerne. Og hvem ville så opgive en 
sådan prædestineret beliggenhed, der er 
nem at nå med offentlig transport eller i 
taxa til fordel for en nybyggelse så langt 
ude, at det ville være vanskeligt for de fle-
ste at nå derhen? Af denne grund er der 
ofte trængsel til messerne og ikke engang 
et øget antal af  dem ville afhjælpe situa-
tionen. 

Og alligevel bygges der nye kirker eller 
de eksisterende udbygges, for kirkerne er 
også en slags kommunikations- og mø-
desteder. De er for mange måske også en 
slags helle, det sted, hvor man kan bevæge 
sig frit blandt ligesindede, hvor man ikke 
altid skal retfærdiggøre sig for sin tro, 
hvor man er accepteret og værdsat, ikke 
kun som individ, men hvor den enkelte 

erfarer sit liv som meningsfuldt og godt, 
(på trods af de store problemer mange er 
konfronteret med, som f.eks. måneds lang 
adskillelse fra familierne, dårlig bolig-
situation, arbejdsvilkår og en løn, der 
er himmelråbende lav), fordi man ser sig 
her indbundet i ens særlige kulturelle og  
historiske kontekst og så at sige kan leve 
sin identitet ud i vante omgivelser. 

Bagsiden af det er dog også at man i 
en vis omfang er nødt til at opretholde en 
facade overfor gruppen og i stedet for den 
forventede løsning af f.eks. ensomhedens 
problem bytter det til et andet. Præsterne 
bliver i denne sammenhæng oftest de ene-
ste, man i sin nød betror sig til, og derfor 
består en stor del af  vores arbejde i vej-
ledning og rådgivning, i udviklingssamta-
ler, ofte under dække af et skriftemål, ste-
det hvor man – lidt groft sagt – kan have 
en persons udelte opmærksomhed, uden 
at andre maser sig på, eller man skal have 
dårlig samvittighed over, at andre har 
måttet stå og vente.

Således består et væsentligt træk af det 
pastorale arbejde her i Emiraterne først 
og fremmest i at fastholde i det allerede 
eksisterende, dvs. at skabe mulighed for 
at de mange forskellige grupper kan leve 
”deres“ bestemte form for katolicisme, 
deres lokale, kulturelt inspirerende spiri-
tualitet og andre, der således får indblik 
i, hvordan troen bliver levet, får et ansigt, 
en stemme andre steder i verden, bliver 

Der er trængsel i kirken til fredagsmessen.

Kirkens nabo er en moske.

Præst i et arabisk land
I den arabiske diaspora erfares Kirken i sine mange forskellige 
udtryksformer og traditioner, skriver Reinhold Sahner, tidligere 
sognepræst ved Sakramentskirken, nu præst for den tyske menighed i 
Emiraterne. 

Tekst og foto: Pastor Reinhold Sahner
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UNDERVISNING Globaliseringen er 
for længst slået igennem i Den katolske 
Kirke i Danmark. For 60 – 70 år siden kom 
præsterne og søstrene til os fra vores egen 
kulturkreds; men i dag kommer de til os fra 
hele verden. Derfor ansatte bispedømmet 
i august 2008 Helle Jørgensen som sprog- 
og integrationskonsulent til at styrke og 
kvalitetssikre præsternes og søstrenes 
danskundervisning.  Når der kommer en 
ny præst eller søster til Danmark, sørger 
Helle for papirarbejdet med registrering 
og opholdstilladelse og for tilmelding til 
danskundervisning.  
”For nogle præster og søstre kan det 
være hårdt at gå til sprogundervisning. 
Man sidder sammen med folk fra hele 
verden, og når man lærer dansk som 
voksen, kommer man ind i en periode, 
hvor der er mange krav til én.  Man er 
i et fremmed land, og der ligger tit nogle 
uudtalte forventninger om, at man skal 
være dansk med det samme. En præst 
sagde engang til mig jeg følte mig som et 
barn igen. Der var så mange ting jeg ville 
sige – men jeg kunne ikke udtrykke dem.
Som forkynder skal man leve op til 
både formelle og uformelle krav.  Det er 

meningen, at man skal kunne gå ind og 
fungere med dansk på alle planer, og her 
bliver det så min opgave at gå ind og se, 
hvad de har brug for. Jeg hjælper med 
det sprogpraktiske. Det kan for eksempel 
være at træne oplæsning med præsterne 
og korrigere deres udtale, sådan at de kan 
fungere i messen og folk kan forstå dem. 
Praktisk kulturkendskab og kendskab til 
takt og tone i Danmark er også en del af  
det. Præsterne og søstrene kommer som 
regel her, fordi de er blevet bedt om det 
– ikke fordi de havde et specielt ønske 
om det. Og de har alle en forhåndsidé 
om, hvad Danmark er. Jeg prøver på at 
forberede dem på mødet med det danske 
samfund. Nogle gange tror man måske, 
at alt er meget frit i Danmark, og at 
menighedsrådet bestemmer alt. Min 
opgave er at sige, at tingene ikke sejler 
i Danmark, at mange faktisk er meget 
moralske og religiøse på deres egen måde, 
og at man har stor mulighed for at få fat 
på folk, hvis man har den rigtige åbenhed. 
For eksempel laver søstrene meget mission 
på deres egen måde bare ved at gå rundt 
i søsterdragt, og de mærker stor respekt 
for det de står for.  For præster og søstre, 

beriget og inspireret. 
Hvad det helt nede på jorden vil sige 

at være katolik, hvilken mangfoldighed i 
udtryk, hvilken spændvidde det indebæ-
rer, kan her opleves, og det er med sik-
kerhed et kendetegn for Kirken i Emira-
terne og andetsteds hvor Kirken ikke har 
fastforankrede rødder, men må kaldes 
migrantkirke. Mange institutioner og 
dermed arbejdsområder, som man ken-
der fra vestlige lande, findes ikke her, 
fordi det ikke er tilladt ”at gøre væsen af 
sig“ men til gengæld foregår mange ting 
direkte fra den enkelte troende til den an-
den, og man mindes ofte om beskrivelsen 
af menigheden i Jerusalem fra Apostle-
nes Gerninger: De holdt fast ved apostle-
nes lære og fællesskabet, ved brødets bry-
delse og ved bønnerne. Hver og én blev 
grebet af frygt, og der skete mange tegn 
og undere ved apostlene.

Men alle de troende var sammen, og de 
var fælles om alt.

Nok har vi ikke den ydre frihed her i 
landet, som man kender den fra Vesten. 
Men vi har en indre frihed, hvis rødder 
med årene er blevet fast og godt forank-
rede i ørkensandet og det er, hvad vi i 
vore muslimske omgivelsers øjne bliver 
respekteret og agtet for.

Kirken i Danmark

Fakta:
De Forenede Arabiske Emirater (Dawlat 
al Imarat al Arabiyya al Muttahidah), 
FAE, er en konføderation bestående 
af de syv emirater Abu Dhabi, Dubai, 
Sharjah, Ajman, Umm al-Qaiwain, 
Ra´s al-Khaimah og Fujairah. Dens 
hovedstad er Abu Dhabi (by). 

Landet har en forfatning der den 2. 
december 1971 blev vedtaget som et 
provisorium og 1996 gjort permanent. 
Konføderationens præsident er herske-
ren af Abu Dhabi, Hans Højhed Sheik 
Khalifa bin Zayed Al Nahyan. 

Landets officielle sprog er arabisk.  
FAE er med sine 83.600 km2 en smule 

større end Skotland, emiratet Abu Dha-
bi udgår ca. 87 % af landmassen. 

Vigtigste ressourcer er olie og gas 
(90  % af disse i Abu Dhabi). Andre 
industrigrene er aluminium, cement, 

kunstgødning, petrokemi, farmaceuti-
ske produkter og lægemidler, byggema-
terialer, fødevareforarbejdende industri, 
turisme og finanstjenester. 

Der hersker ørkenklima: om vinteren 
er det varmt og solrigt (gennemsnit-
stemperatur 25°), om sommeren hedt 
og fugtigt (gennemsnitstemperatur 45-
55°).

I 2010 havde Emiraterne tilsammen 
8,26 mio. indbyggere, hvoraf 947.997 
personer var emiratiske statsborgere. 
84,4 % af befolkningen bor i byerne. 

Statens religion er islam (sunni), men 
det er tilladt at udøve andre religioner 
og trosretninger. Ca. 7-10 % af befolk-
ningen er kristne, af  disse igen tilhører 
ca. halvdelen den katolske kirke.

Kilde: Årbogen til UAE, Abu Dhabi, 
2010 (den seneste udgave af regerings-
materialet om landet)

Livsglæde 
og utrættelig 
missionsiver
Sr. Pilar in memoriam.

MINDEORD Sr. Pilar ”Gå ind 
til din Herres glæde du Guds tro 
tjenerinde” Sprudlende livsglæde og 
brændende, utrættelig missionsiver er 
nok noget af det, vi husker mest fra 
assumptionssøster sr. Pilar, som gik 
ind til sin Herres glæde lørdag den 7 
september i en alder af 89 år. Vi husker 
hende som den dansende søster fra 
biskop Martensens Sostrupretræter, 
hvor hun bød op til filippinsk folkedans 
med bambusstokke. Mon ikke hun 
gør det samme i himlen og danser nu 
sammen med biskop Martensen, father 
Patrick og alle dem, som vil danse med i 
himlen? En ildsjæl i Sankt Annæ Kirkes 
filippinske menighed - flere danske 
mænd, gift med filippinere, besluttede 
at konvertere efter mødet med 
menigheden og sr. Pilars missionsiver 
- ja, hun var en ihærdig missionær i 
Kirkens og Vorherres tjeneste.  I mange 
år arbejdede hun i Danmark; men 
da hun kom op i årene, blev vinterens 
kulde for svær for hende, da hun var 
plaget af gigt. Derfor tog hun hjem til 
Filippinernes varme, hvor hun fortsatte 
som en ildsjæl indtil for nogle år siden, 
da hun fik den første hjerneblødning, 
som blev efterfulgt af flere. De sidste år 
var hun sengebunden, - det var meget 

svært for hende, hun som altid var så 
aktiv. Søstrene og sygeplejepersonalet  
taler om hendes godhed og mildhed- 
da hun endnu kunne tale - spurgte hun 
altid til andre og spurgte, hvordan de 
havde det.- Jeg besøgte hende mange 
gange, og når jeg talte om Danmark, 
strålede hendes øjne, og hun forsøgte 
at smile. Og nu er hun gået ind til sin 
Herres glæde. Og til den evige hvile? 
Jeg tror, hun har travlt med at bede for 
Danmark, som hun elskede. Ja, i sr. 
Pilar har vi nu en mægtig forbeder. Tak 
sr. Pilar for alt, hvad du var for os alle. 
Assumptionssøster Marianne Skjold, 
Bruxelles Belgien

der kommer her for at være medarbejdere 
i Kirken i Danmark, kan det også være 
vigtigt at vende med andre, hvad det vil 
sige at være katolsk kirke i Danmark.  Jeg 
prøver også på at vise, at Danmark har sin 
egen kultur og en lang kirkelig historie, 
og jeg laver ekskursioner, hvor dem der er 
med får kendskab til institutionerne i det 
danske samfund, fortæller Helle. 
Men hvad er det for udfordringer, der 
møder nye præster og søstre i Danmark? 
Det vil KO prøve at fortælle om i kommende 
numre.  

Sproghåndværker og kulturarbejder
Kulturmøder i Kirken i Danmark.

Tekst og foto: Lisbeth Rütz

Helle Jørgensen øver dansk udtale med pastor Kim Thang Nguyen. Foto: Lisbeth Rütz

Første hellige kommunion i den tyske 
menighed

Konkurrence
Vinderen af Susanne Clod Petersens 
triologi Vejen, Sandheden og Livet blev:
Lene Christensen, 4300 Holbæk
Vinderne af ”Evangeliets Glæde” blev:
Marianne Riishøj Larsen
2970 Hørsholm
Richard Pasfall
3250 Gilleleje
Gudmund Rasmussen
4400 Kalundborg
Anna Maria Petersen
8620 Kjellerup
”Det rigtige svar er Matt. 14,29” 
Bøgerne er sendt til vinderne.
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MARIBO Sognepræst Gregers Mærsk 
Kristensen skynder sig ind i Sankt Birgitta 
Klosters kirke med ministrantdragterne 
over armen, messeklokken i hånden og 
kameramanden fra TV2 Øst i hælene. De 
sidste kirkegængere kommer ind ad døren 
og kirken er fyldt. Det er søndag den 31. 
august, men for katolikkerne i Maribo er 
det ikke en helt almindelig søndag. Oppe i 
Maria Gade har menighedsrådsformand 
Iwona Maria Thorsen stået foran Sankt 
Birgitta Kirke og dirigeret kirkegængerne 
ned til klostret. De kan ikke komme 
til messe i deres kirke. Den er nemlig 
lukket på grund af nedstyrtningsfare.  
”Det er meget voldsomt det der er sket 

her. Vi er mødtes i Sankt Birgitta Kirke 
i den største glæde og den dybeste sorg. 
Svigermor har grædt som hun skal ved 
brylluppet, der er blevet jublet her over 
livets begyndelse, og vi har grædt vore 
hjerter ud ved begravelser. Der er rigtig 
mange følelser og rigtig meget historie 
forbundet med den her kirke. Vores 
kirke har været der som en klippe for 
os. Den har været centrum for vores 
åndelige liv på Lolland. Da jeg hentede 
ministrantdragterne og klokken, var det 
lidt lige som at rive sjælen ud af kirken.

Nu skal vi til at forholde os til en ny 
situation. Lige nu er vi i en slags eksil hos 
søstrene, og vi ved ikke hvad der kommer 

Lolland

Polsk stævne i Maribo 1922 Foto: lokalhistorisk arkiv Maribo

Sort søndag i Maribo
Sankt Birgitta Kirke er taget ud af brug. Hvad sker der nu?

Tekst og foto: Lisbeth Rütz

Økumenisk fejring af 
den hellige Birgitta
Lørdag den 20. september 2014
Program fra kl. 13.00 – ca. kl. 18.99
Kl. 13.00: Andagt i Engestofte Kirke
Derefter vandring igennem 
Holmeskoven
Kl. 15.30: Højtidelig andagt i Sankt 
Birgitta Kirke
Kl. ca.  16.10: andagt i Maribo 
Domkirke
Kl. ca.  kl. 17.15: Messe hos 
Birgittasøstrene
Evt. spørgsmål: Beata mobil 29929035

Pilgrimsvandringen fra Engestofte Kirke, 
domkirken i Maribo og Sankt Birgitta 
Kirke er blevet en fast tradition. Foto: 
Beata og Jerzy Golubowski.

til at ske. I dag er denne uvished vores 
kors”, siger pastor Gregers, mens det 
regner trøstesløst udenfor.

Kirkens diagnose
På afstand ligner Sankt Birgitta Kirke 
soliditeten selv; men kommer man tættere 
på, ser man de mange revner i murværket. 
I jordbunden under kirken er der mange 
planterester, som er rådnet væk. Derfor 
er der kommet sætningsskader, og det 
betyder, at bygningen bliver ved med 
at slå revner. Sætningsskader kan man 
også se på andre huse i Maria Gade i 
Maribo, fortæller sognepræst Gregers 
Mærsk Kristensen.  Kirkebygningen har 
slået revner i mange år. Både i 1985 og 
2003 var der større reparationsarbejder 
på kirken med udbedring af revner i 1985 
og understøbning af fundamentet i 1985 
og 2003. Ingeniørfirmaet Promana har de 
seneste tre år løbende checket bygningen 
og registreret skaderne. Konklusionen 
er, at det ikke er lykkedes at standse 
revnedannelsen. Kirken fungerede 
tidligere som en stiv enhed, der kunne 
fordele de termiske påvirkninger ligeligt 
over hele facaden;  men nu er den revnet 
i tre separate bygninger, der bevæger 
sig i hver sin retning. Der er revner fra 
tagfod til sokkel, og Promana vurderer, at  
revnedannelsen sandsynligvis vil fortsætte 
efter en ny fundering. Der må ikke mere 
spilles på kirkens orgel, da vibrationerne 
fra orgelet muligvis kan give yderligere 
skader. Det skønnes, at bygningen vil 
være  meget sårbar over for de ekstreme 
vejrpåvirkninger, som Danmark bliver 
udsat for i disse år. 

Der er ” risiko for betragtelige byg-
ningsskader og personfare i situationer 
der kan opstå pludseligt og uforudsige-
ligt,” fastslog bispedømmets rådgivende 
ingeniørfirma Promana  i et notat fra den 
27. juni i år. Derfor besluttede admini-
strationschef Thomas Larsen i samråd 
med biskop Czeslaw og pastor Gregers 
ved skolestart i år at sætte hegn rundt 
om kirken, der ligger ved siden af Sankt 
Biritta Skole. Kirken skulle dog fortsat 
bruges til messer og andre kirkelige hand-
linger. Imidlertid blev det torsdag den 28. 
august besluttet på et møde, hvor menig-
hedsrådet, kirkens præster, personale fra 
bispekontoret og biskop Czeslaw deltog, 
at kirken skulle tages ud af brug med øje-
blikkelig varsel. 

P.t. er der ikke lavet noget overslag over, 
hvad en eventuel renovering ville koste. I 
sidste overslag fra 2011 anslår Promana, 
at en udbedring af revnerne i murværket 

ville koste omkring tre millioner kroner. 
Der blev dengang ikke taget stilling 
til omkostningerne ved efterstøbning 
af fundamentet. En meddelelse, som 
menighedsrådsformanden oplæste 
ved messen den 31.8., fastslår, at en 
gennemgribende renovering til ”mange 
millioner” vil være nødvendig, hvis kirken 
skal tages i brug igen. I følge meddelelsen 
vil det blive drøftet og afgjort ”i nærmeste 
fremtid”, hvad der skal ske med kirken, og 
menigheden vil blive orienteret, så snart 
der foreligger en afklaring af situationen.

Polakkernes danske præst
Kirken, der stod færdig i 1897, er et 
monument over den polske indvandring 
på Lolland. Pengene til at bygge den for 
blev samlet ind af pastor Edward Ortved. 
Ortved, der konverterede som ganske 
ung, var et betydeligt sprogtalent og talte 
flydende polsk. Han blev derfor i 1893 
udpeget af biskop von Euch til at være 
sjælesørger for de mange polakker, der 
samme år var kommet som sæsonarbejdere 
til Lolland -Falster.  Pengene til at bygge 
kirken for samlede Ortved ind på sine 
talrige rejser til Schlesien, Pommern og 
Østpreussen. I 1897 blev Sankt Birgitta 
Kirke indviet til festen for Marias 
optagelse i Himlen. Udvendig ligner den 
en dansk landsbykirke, men indvendig 
bærer ikke mindst loftet præg af polsk 
ornamentik. . Efter en noget hårdhændet 
restaurering under sognepræst Wilhelm 
Nölke i 60´erne blev kirken i 80´erne 
renoveret og delvist ført tilbage til 
sit oprindelige udseende. Kirkens tre 
velklingende klokker er opkaldt efter 
Sankt Stanislaus, Sankt Birgitta og Sankt 
Katharina og kommer fra det berømte 
klokkestøberi Otto i Bremen, som også 
har leveret klokker til blandt andet Jesu 
Hjerte kirke og Sankt Albani Kirke i 
Odense. Edvard Ortved havde en meget 
sikker sans for æstetik og har sat sit eget 
fingeraftryk på arkitekturen, hvor danske 
og polske elementer er smeltet sammen 
til en harmonisk enhed. Sankt Birgitta 
Kirke er blevet en karakteristisk del af  
byens profil. Nu må tiden vise, om det 
varer ved. 

Ved redaktionens afslutning: Der er 
dannet en støttegruppe til bevarelse af 
Sankt Birgitta Kirke og menighed.
Gruppens kontaktperson er:
Erik Bohn-Jespersen, Fjordvej 22, 
4990 Sakskøbing
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JUBILÆUM Den katolske menighed i 
Ringsted var i begyndelsen af 1900-tallet 
under pastor Wijnens ledelse i god vækst, 
så sognepræsten forsøgte at få nogle 
ordenssøstre til at oprette en institution i 
byen, som kunne støtte menigheden med 
undervisning.  I juni 1914 forsøgte han 
gennem sine forbindelser at overtale en 
gren af benediktinerinderne fra England 
til at oprette en skole i byen.

Det mislykkedes imidlertid, hvorefter 
man henvendte sig til Sct. Josephsøstrene 
og bad om hjælp. Denne orden havde 
allerede adskillige hospitaler og skoler i 
landet og viste stor dygtighed og initiativ.  
Så glæden var stor, da ordenen indvilligede 
og købte en stor ejendom i Dagmargade.  
Den 14. august 1914 ankom de første fire 
søstre til Ringsted og flyttede ind i nr. 
10.  Som leder af kommunitetet var sr. 
Antonia Droste zu Vischering udnævnt 
sammen med sr. Pia, sr. Theotiste og sr. 
Hortensia.  Imidlertid blev sr. Antonia 
kort efter syg og måtte videregive ledelsen 
til sr. Françoise Feuerlein, som blev 
drivkraften, der indtil 1923 fik udviklet 
skolen med et stort antal elever.

Skolen vokser og trives
På grund af den store vækst, blev der 
hurtigt pladsmangel, så søstrene købte 
allerede i 1915 ejendommen nr. 9, som 
fik bygget en ekstra etage på.  Nu var 
der gode muligheder for at udvide skolen 
med eksamensret.  Samtidig gik søstrene 
i gang med at udnytte den store have, og 
selv om de ikke var uddannet inden for 
havebrug, dyrkede de mange grøntsager 
til eget brug; samtidig var de også 
gavmilde over for menighedens svageste.

Som det også er tilfældet i dag, 
skiftede tiderne frem til 1959, bl.a. var 
der krigen, hvor pengene var knappe, 
så eksamensskolen måtte nedlægges, 
børnetallet faldt, og i en årrække blev en 
del af  skolen indrettet som børnehjem, 
især for børn fra landområdet.

I 60’erne steg børnetallet atter, og det 
stimulerede søstrenes energi, og i 1962 
kunne skolens meget smukke kapel 
indvies af mons. Flandrup. Kapellet 
skulle blive en dejlig ramme om mange 
klassers morgensang og bøn.  I 1963 blev 
sr. Hildegunde udnævnt som leder af 
skolen og kommunitetet samtidig med, at 
elevtallet igen var kommet op på 79.

Skolens elevtal steg stadig, og da Sr. 
Clementine i 1968 afløste sr. Hildegunde, 
blev der taget en beslutning om at opstille 
en pavillon, der gav plads til yderligere 
50 elever; to år senere blev endnu en 
moderne pavillon med toiletter og 
garderobe opstillet. Nu var skolen tæt på 
at være udbygget og kunne klare tidens 
krav til en effektiv skole.

Sr. Clementine 
Den lange periode fra 1914 til 1978 med 
Sankt Joseph søstrene afsluttes med Sr. 
Clementines afgang på grund af alder. 
Hun kronede sit virke med i 1977 at få en 
stor nybygning indviet med gymnastiksal 
og faglokaler.  Samme år blev ledelsen 
overtaget af en katolsk lægmand, og 

kort efter havde skolen foruden sr. Maria 
Samuelsen og sr. Margret Bikowsky tillige 
to katolske, seminarieuddannede lærere. 

Skolen fik nu et helt skoleforløb fra  
1.-10. klasse samtidig med, at lærerstaben 
hovedsagelig på grund af aldersgrænse 
i løbet af kort tid blev fornyet med 
seminarieuddannede yngre kræfter.

Samarbejdet med Sct Bendts Kirke
Et høflighedsbesøg hos sognepræsten 
ved Sct. Bendts kirke, byens gamle 
middelalderkirke, blev en overraskelse 
for den nye skoleleder.  Det viste sig, 
at sognepræst Poul Jørgensen var en 
gammel skolekammerat fra gymnasiet, 
så der blev snakket gamle behagelige og 
ubehagelige minder.  Dette møde gav 
mulighed for et godt samarbejde, der i 
de kommende år udviklede sig, så alle 
skolens elever og lærere med en pæn 
portion forældre sammen fik mulighed 
for at komme i kirken tre gange om 
året, til høstgudtjeneste, julegudstjeneste 
og påskegudstjeneste, hvor skiftevis 
sognepræsten og den katolske skolepræst, 
pastor Hans Esmark ledte gudstjenesten.  

Ikke mindst julegudstjenesten, hvor 
en gruppe af lærerne med hele klasser 
opførte et julespil, blev et tilløbsstykke 
for forældre og andre fra byen.

Efter nogle års erfaring med årets tre 
gudstjenester foreslog skolelederen, at 
man skulle udvide med altergang og 
kommunionsuddeling om efteråret og 
til påske, hvilket præsterne fandt, var 
en god ide.  Det viste sig, at lærerstaben 
både bakkede op om ideen og forberedte 
eleverne til denne mulighed. Pastor Hans 
Esmark kunne således som den første 
siden reformationen ved sidealteret 
uddele kommunion til de katolske lærere 
og elever i samme kirke, hvor kong 
Valdemar Sejr og dronning Dagmar 
havde modtaget den.

Økumeni i praksis
Langt hovedparten af skolens elever 
havde baggrund i Folkekirken, og 
det var derfor af stor betydning med 
samarbejdet med Sct. Bendts præster, 
som ved adskillige lejligheder deltog i 
skolens forældremøder, ikke mindst for 
de klasser, der skulle påbegynde den 
årlige konfirmationsforberedelse.

De katolske elever blev undervist i 
kristendom af de katolske lærere samt 
skolepræsten pastor Hans Esmark, som 
var eminent til at tale med de ældre elever 
og var meget afholdt.

I de næste år blev der arbejdet med at 
øge det faglige niveau, hvilket tydeligt 
kunne ses af den andel af  eleverne, der 
fortsatte på hovedsagelig Sorø Akademi.  
Da Ringsted i disse år intet gymnasium 
havde, var det nærliggende for forældre og 
elever at søge til et af  de gamle, historiske 
gymnasier, Sorø Akademi og Herlufsholm 
i Næstved.  Mange elever kan takke den 
meget kompetente lærerstab for at have 
fået indlært de fundamentale færdigheder 
og en indsigt, der bragte dem videre til en 
erhvervsuddannelse.

Alle skoler her i landet tager deres 
elever på en lejrskole; de yngre klasser 
ofte en uge til Bornholm og de ældre til 
England.  Som katolsk privatskole havde 
den mulighed for at give eleverne en 
særlig oplevelse, en lejrskole i Rom.  Ikke 
kun det katolske Rom, men ikke mindst 
den klassiske by, og det blev 8. klasse, 
som fik den mulighed.  En særlig hjælp fik 
skolen af den katolske biskop, som hvert 
år udarbejdede en anbefaling til pavens 
ugentlige audiens for en økumenisk 
gruppe.  Det bevirkede, at eleverne. 

fik pladser i forreste række i den store 
audienssal, Sala Nervi, som rummer 
10.000 deltagere.  Den gode placering 
bevirkede, at mange af eleverne fik 
lejlighed til personligt at ”shake-hands” 
med paven, når han efter en prædiken gik 
rundt og hilste på de nærmeste deltagere.

Der blev travet Rom tyndt, hvor hver 
elev havde et bykort med sig, ligesom de 
havde en seddel i hånden med spørgsmål, 
som de i løbet af dagen skulle finde svar 
på.

Næsten alle elever var året før blevet 
konfirmeret i Sct. Bendts kirke, som er 
opkaldt efter den hellige Benedikt, så 
det blev også til en bustur ud af byen ad 
Via Appia op i Appenninerne til den lille 
by Subiaco, hvor klassen besøgte Sct. 
Benedikts første kloster.

Skoleåret var fyldt med begivenheder, 
idrætsdage, årsprøver og afsluttende 
eksaminer og indimellem lærerråds- og 
forældremøder.

Efter 17 års arbejde på Sct. Joseph 
skole randt tiden ud for skolederen, og 
han kunne byde den nye leder, Anne 
Ambjørnsen, velkommen i 1995.

Sct. Joseph skole i Ringsted 
bliver 100 år
Skoleinspektøren fortæller

Tekst: Ole Dam

Elever og lærere på Sankt Joseph Skole 1918. Foto: Katolsk Historisk Arkiv.

Den første dag i børnehaven 1948. Foto: 
Katolsk historisk arkiv.

Elever klar til afgang til Festgudstjeneste i Sct. Bendts Kirke. I dagens anledning har 
alle elever blå T-shirts, hvorpå der er tryk med skolens logo, 100 år, 1914-2014. Foto: 
Sankt Joseph Skole, Ringsted.
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FORFØLGELSER Mange var stærkt 
chokerede da medier i juli kunne berette, 
at jihadister fra Islamisk Stat var i 
færd med at fordrive mere end 150.000 
kristne og andre etniske mindretal fra 
områder i Nordirak, hvor de havde 
levet i 1.700 år. For Marcus Sabri, én af 
de omkring 2.400 herboende kaldæisk 
kristne, var de foruroligende rapporter 
ikke overraskende, men var for ham 
kulminationen på mange års systematisk 
chikane af kristne i Irak såvel som i hele 
Mellemøsten.

”Som barn i 1970’ernes Irak husker jeg 
tydeligt, hvordan vi blev udsat for åbenlys 
forskelsbehandling og fx blev mobbet 
under kristne højtider som jul og påske”, 
forklarer han: ”Nok holdt Saddam 
Hussein hånden over os, og officielt blev 
vi heller ikke diskrimineret; men i det 
skjulte brød mange muslimer sig ikke om 
os”.
Hvornår begyndte den store udvandring 
af kristne fra Irak? Var det efter Saddam 
Husseins fald?
”Det har altid ligger dybt i områdets 
kristne, at de skal udvandre. Under fx det 
armenske folkemord i 1914 udvandrede 
mange kristne fra Tyrkiet til det nordlige 
Irak og bosatte sig senere i Bagdad, der i 
mange år udgjorde deres stærkeste base i 
landet. Her levede de i relativ fred indtil 
1980’erne, hvor mange udvandrede til 
USA, Canada og Australien efter at 
Ba’ath-partiet kom til magten. Senere 
udvandrede mange under Golfkrigen i 
begyndelsen af 1990’erne”.

Marcus Sabri husker at sin morfar, der 
nu bor i Bruxelles, altid sagde: ”Denne 
jord er ikke vores”, men skyndte sig at 
tilføje: ”Jo, den er vores, for vi har levet 
her siden det første århundrede”. Men 
efter den islamiske revolution sagde han: 
”Vi skal ikke leve i et land, hvis jord er 
blandet med uskyldiges blod, og vi skal 
ikke finde os i uretfærdigheder. Derfor 
ligger vor fremtid ikke her, men dér hvor 
folk ligner os”.

I 2008 blev situationen yderligere 
forværret, da Al-Qaeda dræbte 
ærkebiskoppen af Mosul som en tydelig 
advarsel til landets kristne om, at der ikke 
længere var plads til dem i Irak.

Omverdenen er indifferent
På spørgsmålet om hvorfor de kristnes 
situation i Irak ikke synes at have 
verdenssamfundets udelte bevågenhed 
peger Marcus Sabri på det forhold, at 
de kristne ikke kun bliver diskrimineret 
i Irak – de diskrimineres også i mange 
andre lande, selv i Danmark, hvor 
meningsdannere og pressen stort set ikke 
interesserer sig for deres situation.

”Vi holdt den 31. juli en demonstration 
i København for at gøre opmærksom på 
de forfulgte kristne, og her kom biskop 
Czeslaw Kozon med en følelsesladet appel 
til politikerne om at handle nu – hvilket i 
sig selv var en kæmpe støtte for os. Op til 
demonstrationen havde jeg kontaktet flere 
medier og personligt sendt en invitation 
til flere politikere, men ikke én eneste 
dukkede op under demonstrationen på 
Christiansborgs Slotsplads”.

Med demonstrationen ønskede de 
herboende kaldæere også at sende et 
signal om at være på vagt overfor den 
islamiske revolution. På deres bannere 
kunne man blandt andet læse, at selv om 
de kristne var Iraks første indbyggere, er 
de kristne ikke længere velkomne i deres 
eget hjem.

Deler alle muslimer i Irak denne holdning? 
Set udefra undrer det én, at så få 
moderate muslimske ledere har fordømt de 
forbrydelser, som begås i Irak og i Syrien i 
Islams navn.

”Husk på, at man ikke kan være 
muslim og samtidig være moderat. Det 
er et enten-eller. De forfærdelige ting, 
som Islamisk Stat nu begår i Islams navn, 
sker faktisk helt efter Koranen. Hvis du 
læser de respektive vers i Koranen og 
profetens kommentarer siger de nøjagtigt 
det, som sker nu”, fastslår Marcus, men 
understreger samtidig, at han fortsat har 
flere gode muslimske venner:
”Men du kan ikke diskutere religion og 
Islam med dem. Vi kristne kaldæere har 
en talemåde, der siger: ’Hvis en muslim 
bliver til guld, må du ikke beholde ham i 
din lomme. For så vil han lave et hul i din 
lomme for at komme ud’.

Et svært menneskeligt dilemma
Hvordan skal vestlige lande og vi kristne, 
som lærer at vende den anden kind til 
og elske vor næste, forholde os til den 

islamske revolution? Er vi som kristne 
nødt til at trække en streg i sandet for at 
forsvare vor egen identitet?

”Det er et svært spørgsmål at besvare 
fordi det bringer mig som et menneske, 
der ønsker at leve en almindelig tilværelse 
og som en kristen, der ønsker at praktisere 
sin tro og efterleve de kristne værdier, i 
et stort dilemma. Jeg vil blot sige, at vi 
kristne er nødt til at holde sammen og 
være stærke for at kunne udholde disse 
udfordringer. Jeg talte engang med en 
biskop fra Den syrisk-ortodokse Kirke i 
det nordlige Irak. Han fortalte mig at han 
ofte blev spurgt: ’Sig mig, er I svage? Er I 
ikke rigtige mænd, fordi I ikke gør noget 
for at smide dem [islamisterne, red.] ud og 
så måske blive martyrer for jeres tro og 
jeres land? Hvorfor gør I ikke noget? Er 
I ligeglade?’ Han svarede dem: ’Nej, vi er 
ikke ligeglade, men vi er hverken martyrer 
eller krigere. Vi er kristne, der skal tilgive 
vor næste og dem, som gør os uret. Dem 
skal vi også bede for. Vores våben er 
blyanten og papiret. Som kristne er vi 
forpligtet til at udvikle os og de steder, 

hvor vi lever. Og vi skal underordne os 
gældende lovgivning og de pligter, som 
knytter sig til at være samfundsborger.

Derfor kan vi ikke forsvare eller støtte 
en sådan ondskab’, svarede biskoppen”.

Kontrollen med oliereserverne
Selv om Marcus Sabri ser et lyspunkt i, at 
USA nu har indledt et luftbombardement 
af Islamisk Stats’ strategiske positioner 
i Nordirak, anklager han samtidig 
præsident Obama for at tale med to 
tunger.

”Obama og USA involverede sig først 
i konflikten, da Islamisk Stat nåede 
frem til Arbil. Først da begyndte de 
luftbombardementerne for at sende et 
tydeligt signal til jihadisterne og samtidig 
advare dem: Hertil og ikke længere! 
Men hvorfor skete det først nu?”, 
undrer Marcus Sabri sig og kommer 
selv med svaret: ”Netop på grund af de 
enorme oliereserver i det nordlige Irak. 
Beslutningen om at indlede begrænsede 
luftbombardementer sker ikke for først 
og fremmest at redde de tusindvis af 
børn, kvinder og gamle, der er på flugt 
og hvoraf mange er døde undervejs. Det 
egentlige motiv er at sikre sig kontrollen 
med oliereserverne”.

”Desværre er jeg bange for, at hvis 
ikke Irak havde så store oliereserver 
ville USA og andre vestlige lande måske 
slet ikke bekymre sig om Iraks interne 
anliggender. At de nu griber ind skyldes 
udelukkende ønsket om at kunne 

kontrollere landets store olierigdomme 
og i dette spil er de eneste, som betaler 
prisen, godhjertede mennesker som fx de 
kristne, som uskyldigt bliver inddraget i 
denne konflikt”.

En dyster situation
De godt 2.400 herboende kaldæisk 
kristne er alle på en eller anden måde 
personligt berørt af den etniske 
udrensning i Nordirak og mange har 
familiemedlemmer, som fortsat opholder 
sig i landet. Men de finder et håb i 
deres patriark Louis Raphaël Sakos 
formaninger om at holde fast ved Jesu 
ord og ikke vakle i troen, og bede for 
deres brødre og søstre i hjemlandet.

”Det kan godt være, at islamisterne 
ødelægger og nedbrænder vore kirker. 
Men disse bygninger er i sidste jo bare 
bygget af sten. Vi derimod, de kristne 
kaldæere, udgør de levende sten i Kirken.

Og vi er stolte over at være kristne”, 
reflekterer Marcus Sabri. Han havde dog 
gerne set, at verdenssamfundet i højere 
grad havde lagt mærke til de kristnes 
lidelser i Irak og resten af Mellemøsten. 
”Vi havde håbet at omverdenen ville 
hjælpe mere; men vi er blevet skuffede”.

For kaldæerne i Irak og de kristne i 
Mellemøsten tegner fremtiden ikke lyst, 
og efter den seneste udvikling i Irak er 
Marcus Sabri ikke længere i tvivl:

”Personligt har jeg mistet håbet for 
de kristne i landet. Vi modtager næsten 
ingen hjælp fra de andre kristne kirker, og 
det internationale samfund synes ikke at 
interessere sig for os. Derfor er fremtiden 
for kaldæerne i Irak meget dyster”.

Kaldæerne i Irak

’Vores våben er blyanten og 
papiret’
Marcus Sabri, herboende kaldæisk kristen, fortæller om de kristnes 
situation i Irak.

Tekst: Niels Messerschmidt

(kaldæerne demonstrerer foran Christiansborg) Repræsentanter for de kaldæiske 
kristne i Danmark anført af biskop Czeslaw Kozon og pastor Faris Moshe 
demonstrerede på Christiansborgs Slotsplads den 31. juli. Foto: Marcus Sabri.

Marcus Sabri. Foto: Niels Messerschmidt.

”Vi skal ikke leve i et land, hvis 
jord er blandet med uskyldiges 
blod. Vi skal ikke finde os i 
uretfærdigheder. Vor fremtid 
ligger dér, hvor folk ligner os”
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BØN ”Jeg er Kirkens datter” var 
Teresas sidste ord. Hun var stifter af den 
reformerte gren af Karmeliterordenen, 
”Det teresianske Karmel”, men ingen 
orden er sig selv nok. Ingen orden ejer 
noget for sig selv, alt må i åbenhed deles 
med alle – hvis ikke, taler vi om en sekt. 
Teresas virke som kirkelærer er heller ikke 
begrænset til Den katolske Kirke. På mit 
bord ligger en bog om Teresa, skrevet af 
den tidl. anglikanske ærkebiskop Rowan 
Williams, som i Oxford forelæser i de 
spanske mystikere. Han bad før fasten 
2012 en karmeliternonne, Ruth Burrows, 
kendt formidler af Teresa, om at skrive 
en bog i Teresas ånd, som han kunne 
anbefale som fastelæsning og sende til 
sine præster. 

Teresas første bog ”Vida”, ”Boken om 
mitt liv” skrev hun efter at have grundet 
det første reformerte kloster i Avila.  En 
lærd dominikaner havde opfordret hende 
til i en bog at sammenfatte alt det, hun i 
breve både til ham og andre teologer hav-
de skrevet om sine oplevelser i bønnen. 
Manuskriptet cirkulerede og endte på in-
kvisitionens bord, hvor det lå til efter Te-
resas død.  Da der var vokset et netværk 
frem af både nonne- og munkeklostre, 
savnede man en egentlig lære om bønnen.  
Teresas skriftefar, også dominikaner, 
opfordrede hende til at skrive en sådan 
bog ud fra hendes nu fordybede indsigt. 
Hun protesterede: ”Lad mig dog være i 
fred med min spinderok…”Hun var syg, 
og den nye orden var i store vanskelighe-
der. Hver dag fik hun nedslående breve. 
Og dog skrev hun denne bog – på svensk: 
Den indre Borgen – på to måneder, 224 
ark med gåsefjer!

Sjælens borg har syv boliger
Teresa var i dette ords bedste betydning 
karismatiker.  Hun vidste sig i alt afhængig 
af Helligånden. Da hun havde bedt om 
Åndens vejledning, fik hun for sig et indre 
billede af vores sjæl som en borg, ”helt og 
holdent af krystal”. Hvor mange borge 
har hun ikke set på sine rejser: Kraftige 
ydermure men bagved gemmer sig en hel 
verden, ofte rigt udsmykket. I Teresas 
billedverden har borgen syv boliger, men 
de igen utallige rum. 

I sin bog ”Images et symboles” (billeder 
og symboler) viser Mircea Eliade (1907-
1987) at der i alle kulturer findes symboler 
for centret. Dette universelle i Teresas 
billedverden har ført til sammenligninger 
med buddhismens ottefoldige vej og 
modeller inden for jødisk og muslimsk 
mystik. Der er ligheder – og dog stor 
forskel, for Teresas vej til centret er Jesus, 
og Han er selv centret. 

Teresas bøn er inkarnatorisk. Så vigtigt 
at understrege i dag, hvor gnosticisme 
sniger sig ind. Altid har denne fulgt 
kirken som en skygge, der kunne friste 
ved at virke så åndelig: Kristendommen 
er for materiel. Jomfrufødslen skal forstås 
åndeligt, Jesu opstandelse ligeså. Brød 
og vin er symboler, ikke reelt forvandlet 
til Jesu Legeme og Blod. Forleden hørte 
jeg i en kirkelig udsendelse, at målet 
for mystikeren var forening med ”det 
guddommelige”. For Teresa var målet 
foreningen med Kristus – Teresa anvender 
ofte udtrykket ”Jesu menneskenatur” – 
og sammen med Ham deltagelse i De Tres 
guddommelige liv. 

Når tilværelsen fejlorienteres
Teresa udtrykker medlidenhed med 
alle dem, der lever uden for borgen.  At 

fortrængt seksualitet giver neuroser er 
vores børnelærdom.  Men at fortrænge 
vort åndelige jeg giver endnu dybere 
neuroser – eksistentielle neuroser, for det 
er hele tilværelsen, der er fejlorienteret.

Forbrugersamfundet lever af vore 
fortrængninger.  Men en shoppingtur 
virker som at kaste sten ned i en bundløs 
brønd: Vort indre vil føle sig snydt. 
Terapier vokser frem som svampe i 
efterårsmuld. Er de frugter af vor kristne 
kulturs efterår? 

Teresa anviser kun én vej ind i borgen: 
Bønnen.  Vi finder ingen teknikker hos 
hende. ”Den indre bøn synes mig ikke at 
være andet end venskabeligt samvær og 
flittig samtale i ensomhed med den som 
vi ved elsker os”. Teresa lærer os, at bøn 
ikke er hvad jeg gør, men at Han ser på 
mig: Han elsker mig. 

Bøn er udtryk for kærlighed, og ”den 
som virkelig elsker, gør det overalt … det 
ville da være skrækkeligt hvis man bare 
kunne bede i stille rum”.  Nej, ”Væn jer 
til at have Jesus ved jeres side, og om det 
så skulle tage jer et helt år at opnå en så 
god vane, var den tid givet godt ud, og 
så kommer der en tid hvor I ikke kan 
komme af med Ham igen”.

Det terapeutiske gudsbevis
Med ind i borgen følger en masse ”utøj”, 
uvaner, der skal bekæmpes. Vi skal have 
orden i vores hus. Mens Teresa udtrykker 
medlidenhed med beboerne i de første 
boliger, bliver hun ironisk, når det gælder 
dem i den 3. bolig.  De er blevet bedre 
udgaver af sig selv, disciplinerede i deres 
bøn, giver almisser – betaler kirkeskat!  
Enhver menighed kunne prise sig lykkelig 
ved at have mange 3-boligsmennesker. 

Men siger ikke mange terapibevægelser 
det samme? Siger ikke fremgangsteologien 
det samme: Bliv en bedre udgave af dig 
selv!

En svensk forfatter Lars Gyllensten, 

har sagt, at vi i dag kalkulerer med ”Det 
terapeutiske gudsbevis”. Det, som får os 
til at føle os bedre, er sandheden.  Føler 
vi os bedre, virker det bedre, så er det 
rigtigt. Og jeg selv kommer umærkeligt i 
centrum.

Nu gælder det at slippe sit fromme ego 
og give plads til Kristus i mig.   Et ord som 
går igen hos Teresa er ”Selverkendelse”. 
”Den er det brød, der skal spises til selv 
de mest lækre retter på bønnens bord”.  
Ikke den erkendelse som fås gennem 
terapier: Jeg er sådan fordi … men 
erkendelse i forhold til Gud. At se sig selv 
i Hans lys. Dér oplever man skriftemålet 
som en vidunderlig gave. Jeg er ikke bare 
et produkt af arv og miljø, men et frit 
menneske der tager ansvar for mit liv. 
Absolutionen er ikke bare en streg over 
det onde jeg har gjort, men en fornyelse 
af Åndens liv i mig.

Teresa erkender, at fra og med den 
fjerde bolig bliver det svært at gøre sig 
forstået. Hun bruger da sig selv som 
model og er tilbøjelig til at tro, at alle vil 
opleve som hun. 

Jeg har mødt mennesker der i læsning 
af ”Den inre Borgen” har forsøgt at finde 
ud af, hvilken bolig de nu er i. Tidsspilde! 
I værste fald selvoptagethed. Jeg har 
selv protesteret mod at se troens vej som 
boliger, man skal gennemleve, føler mig 
mere i harmoni med den ørkenfader der 
på sit dødsleje udbrød: ”Jeg er endnu ikke 
begyndt”.

Teresa var mystiker, ja omtales som en 
stor mystiker. Mange – jeg selv inkl. – 
har i dag alle antenner ude, når vi hører 
om visioner, åbenbaringer, budskaber … 
Hvor meget af dette er ægte? Teresa havde 
samme problem. Til en priorinde, som bad 
om råd i dette, skrev hun: ”Da sådanne 
usædvanlige oplevelser er så hyppige 
i dag, forekommer de mig fordægtige. 
Skulle de end være ægte, så anser jeg det 
dog for klogest ikke at beskæftige sig 

med dem, men snarere foragte dem. Man 
mister intet derved, heller ikke hvis de er 
ægte”. Hun anså efterhånden sine egne 
ekstaser, elevationer o.l. som legemets 
svaghed, hvilket bekræftes af, at i takt 
med at hendes bøn blev integreret, svandt 
det ekstraordinære ind.  

Men man kan ikke benægte, at det 
ekstraordinære har plads i mystikken. 
Adrienne von Speyr, schweizisk læge 
og ”stor” mystiker, skriver: ”Mystikken 
er givet os for at udvide de kristnes liv 
… mange kristne som har det godt på 
jorden, forsøger at skære alt som hører 
åbenbaringen og Kirken til efter sine egne 
mål og forringe det, gøre det intetsigende 
og hverdagsagtigt … Det er fremfor alt 
det, mystikken vender sig imod, Guds 
ting må beholde Guds mål … Guds 
måde at være evigt ny skal ikke bare 
forkyndes, men også blive synliggjort”. 
Kristendommen er ikke så kedelig, 
som mange prædikener kunne lade os 
formode. Hvad nogle udvalgte får lov at 
opleve, indgår i Kirkens globale erfaring 
og visdom. 

Mystik er for alle
Teologen Karl Rahner (1904-1984) 
udtalte de efterhånden slidte ord: ”Den 
kristne af i morgen må være mystiker – 
eller ikke være til”. Altså: Mystik er ikke 
for de få, men for alle kristne. 

Og så kommer Ruth Burrow os til 
hjælp. Hun var depressiv, levede hele 
sit liv i tørke. I mange år afskyede hun 
ordet ”mystik”. Men hun kom til den 
opfattelse, som har hjulpet mange, at der 
er ”light-on” og ”light-off” mystikere. 
Teresa levede i lyset, var ”light-on”, hun 
så, hvad Gud virkede. Ruth Burrow selv 
i tørke, ”light-off”, men Gud fuldførte sit 
værk i begge. 

Mystik er ikke et sjældent fænomen, sat 
i glasskab: Ikke røre. I den kristne mystik 
er Jesus alt, og teologi, det mystiske liv og 
det daglige liv er ét: Jesus først og sidst, 
Kristus korsfæstet, Guds visdom og 
kraft.

Med sin bog vil Teresa sige til os: Gud 
har altid noget stort og større ting i vente 
for os. Vores indre vej er sikkert en helt 
anden end Teresas, men den kan blive et 
spændende eventyr.

I en artikel om Martin Luther og 
Teresa skrive den evangeliske teolog 
Jürgen Moltmann: ”Teresa følger i sine 
skrifter de oldkirkelige tanker om frelse: 
Gud har skabt mennesket i sit billede, 
for at vi mennesker skal nå til at deltage i 
Guds eget liv”.

Teresa vil sige os, at omvendelse ikke er 
en engangsforeteelse, men at hele livet er 
en proces, hvor Jesus mere og mere skal 
blive vort liv.  I messens offertorium kan 
vi realisere dette: Når vi lægger hostien på 
patenen, kan vi samtidig give Jesus alt, og 
ikke bare det smukke vi evt. har, men alt 
det negative i vort liv. Faktisk er det dette, 
Han er mest interesseret i. Han kom jo 
ikke for retfærdige, men for syndere. Så 
drages vi ind i forvandlingen og bliver 
”brød for verdens liv”. Derfor vigtigt at 
slå vagt om alteret i kirken.  Det er om 
dette, Kristus vil samle os, ikke bare om 
et bord, hvor vi kan dyrke det sociale. 
For den kristne mystik – for Teresa – er 
Jesus i centrum. Jesus som korsfæstet og 
opstanden. Jeg skal ikke blive en bedre 
udgave af mig selv, men målet for mit liv 
er ”at ikke længere jeg lever, men Kristus 
i mig” (Gal 2.20).

Spiritualitet

Ikon med Teresa. Ikonen er malet i Karmel på Island. I bogen som Teresa læser står 
på polsk: Pójdzemy razem, Panie! Którędy ty szedłeś tam i ja chcę iść. Dansk: Lad os 
vandre sammen, Herre! Hvor end du går, vil jeg også gå. eller: Den vej du gik, ønsker 
jeg også at gå.

En borg af krystal
Bønnen fører ind i sjælens borg.

Tekst: Grethe Livbjerg
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PERSONALIA Folk fra hele 
bispedømmet strømmede til, da 
bispekontoret den 25. august holdt 
reception på Magleås, hvor tre afholdte 
medarbejdere. Hans Jensen, Ove 
Jacobsen og Torben Møller sagde 
farvel til arbejdslivet og goddag til 
pensionisttilværelsen. Der var høj latter, 
alvorlige tilbageblik og en lille tåre i 
øjenkrogen hos nogle, da biskop Czeslaw, 

generalvikar Lars Messerschmidt og 
administrationschef Thomas Larsen 
fejrede triumviratet fra Gammel Kongevej 
med taler og klapsalver. Hans Jensen, der 
har været ansat på bispekontoret fra 1981 
har dækket en bred vifte af funktioner 
lige fra fundraising og projektstyring 
til forskellige sekretærfunktioner for 
Kirkens forskellige råd. Hans med de 
polske rødder og det store engagement i 

Kirken er et omvandrende opslagsværk 
i dansk katolsk historie efter koncilet. 
Man kan slå op i ham som en bog, og 
hans viden om bispedømmets mennesker 
og bygninger er legendarisk. Hans har 
været aktiv i Kirken hele sit voksenliv lige 
fra synoden i Nyborg, og engagementet 
i Kirken er usvækket; men han er 
usentimental som et stykke sandpapir 
i sine talrige statements om Kirkens 
tilstand. Han kan skrive sange om hvad 
som helst og har peppet mangt et kedeligt 
møde op med sine sange og sin guitar. 
Som biskop Czeslaw formulerede det, 
har Hans taget flere tilløb til at blive 
pensioneret men hver gang har rygterne 
om hans snarlige afgang gudskelov været 
stærkt overdrevne.

Ove har, som generalvikar Lars 
Messerschmidt sagde i sin tale, haft en 
stationær opgave. Han har samlet en 
masse cigarkasser og bestyret det hele fra 
skrivebordet på Gl. Kongevej. Men som 
administrator har han været alt andet end 
en skrivebordsgeneral.

Faktisk er han en levende dementi 
af, at talmennesker er kedelige. Han 
har haft en stor berøringsflade med 
folk fra hele bispedømmet og har fra 
posten bag skrivebordet med stor 
ansvarsfølelse, kyndighed og uopslidelig 
tålmodighed guidet ukyndige gennem 
regnskabstekniske krinkelgange. 

Torben er kendt på bispekontoret som 

manden der med sin hurtige replik og 
underfundige humor kommenterer på 
stort og småt i bispedømmet. Han har 
haft styr på bispedømmets forsikringer 
og tjenestebiler, har været ansvarlig 
for vedligeholdelsen af bispedømmets 
ejendomme og har været med til at styre 
utallige byggeprojekter. Sammen med 
Thomas Larsen og Hans Jensen har han 
på rejser over det ganske land holdt tilsyn 
med bispedømmets ejendomme.

Det er en opgave som kræver betydelig 
Fingerspitzgefühl; men som det 
omsorgsfulde menneske han er, har han 
håndteret den med menneskelig varme 
og indlevelsesevne.  Mange mennesker i 
bispedømmet har sat pris på de tres virke, 
og det blev til en lang og god eftermiddag 
på Magleås. 

Til sidst slæbte Hans, Ove og Torben 
sig hjem, segnefærdige af høsten fra 
de bugnende gaveborde. Med en sang 
af Hans satte de forsamlede et både 
muntert og vemodigt punktum for det 
hele til melodien af ”Sådan var det ikke 
i 90´erne”:
Bispekontoret blev mit halve liv.
Kirken mit pastorale perspektiv.
Jo, det er godt, når liv og arbejde tilsammen
Udgør en enhed, som besvares med et 
amen!
Så når jeg slutter denne hyldestsang,
Er det med tak og hjertets dybe klang.
33 år. Sommer. Vinter. Vår.
Og nu bli´r det efterår.

Nordisk teologi

Ove Jacobsen, Hans Jensen og Torben 
Møller. Foto: Lisbeth Rütz

Triumviratet på Gammel Kongevej takker af
Farvel til Hans, Ove og Torben.

Tekst: Lisbeth Rütz

NORDEN Kan vi tale om en nordisk 
katolsk teologi – og i så fald hvad 
kendetegner den? Dette spørgsmål 
indledte den norske dr. theol. og katolik 
Øystein Lund sit indlæg på de nordiske 
præstestuderendes og ordenskandidaters 
årsmøde på Magleås. Som hovedtaler på 
mødet den 14. august opridsede han den 
kontekst, under hvilken man bedriver 
teologi i Norden. Øystein, der selv har en 
baggrund som præst i den lutherske kirke, 
nævnte den omsiggribende sekularisering, 
den lutherske tradition og den tætte 
forbindelse mellem universitetsmiljøerne 
og den teologiske tænkning som faktorer, 
der præger den teologiske refleksion i 
Norden, herunder også den katolske.  

”Set i lyset af, at vi får flere og flere 
katolikker i Norden, der er uddannet og 
i dag underviser og forsker inden for et 
protestantisk-luthersk universitetsmiljø, 
er det helt naturligt at stille spørgsmålet” 
nævnte Øystein Lund. ”Men som 
katolikker har vi jo også andre interesser 
og tilgange til stoffet, og derfor er vi 
nødt til at finde og udvikle et nutidigt 
fællesnordisk katolsk sprog selv, ligesom 
vi også har brug for at fortolke den 
katolske tro og tradition ind i vores 
nutidige nordiske kontekst”.  

Øystein Lund er tidligere professor og 
dekan på Menighetsfakultetet i Oslo og 
tog sidste år sammen med pastor Jesper 
Fich OCD initiativet til oprette et netværk 
af katolske teologer, der er uddannet 
(og arbejder) i et luthersk præget 

universitetssystem, så de kan støtte og 
inspirere hinanden. Netværkets første 
møde blev holdt i Rom sidste år, hvor de 
blandt andet mødtes med Kongregationen 
for katolsk Uddannelse og dens præfekt, 
kardinal Zenon Grocholewski. Et af 
temaerne, som blev diskuteret på mødet, 
var ønsket om kanonisk godkendelse af 
teologiske uddannelser fra skandinaviske 
universiteter.

”Allerede i dag kan Menighetsfakultetet 
i Oslo og Newmann Instituttet i Uppsala 
tilbyde akademiske kurser i katolsk 
teologi, som er godkendte af den pavelige 
uddannelseskongregration. Men vi 
arbejder med tiden her i Norden at kunne 
tilbyde samme teologiske uddannelser 
som de pavelige universiteter”, forklarede 
Øystein Lund.

Teologi – en livslang læring
I sit oplæg pegede han på vigtigheden af, 
at den teologiske refleksion er proaktiv 
og sigter mod at blive ”en positiv og 
identitetsskabende teologi”, der rækker 
ud over det snævre universitetsmiljø 
for at opfange vigtige spørgsmål og 
italesætte dem i en teologisk kontekst. 
Men han advarede mod en teologi, der 
udelukkende sigter på at have ”en masse 
færdige svar i ærmet”.

”For mig er en god teologi netop 
kendetegnet ved at turde stille åbne 
og relevante spørgsmål. Netop derfor 
er det også vigtigt, at præsterne ude i 
sognene er i stand til at tænke teologisk 

på det praktiske plan”, mener Øystein 
Lund og peger på det vigtige samspil 
mellem den pastorale og den teologiske 
refleksion. Derfor rådede han de unge 
præstestuderende og ordenskandidaterne 
til at gøre en livslang teologisk læring 
til deres målsætning, for kun på den 
måde kan den give troværdige svar på de 
udfordringer, som udspringer af vor egen 
kontekst.

”Hvad gør vi fx i en nordisk kontekst 
for at nå dem, som ikke kommer i 
kirke? Og hvad gør vi for at nå alle 
vore fremmedsprogede grupper både 
pastoralt, etisk og kulturelt. At turde 
stille disse væsentlige spørgsmål er med 
til at skabe et rum for troen og de svar, 
vi giver, er med til at aftegne konturerne 
af en fællesnordisk katolsk teologi”, 
pointerede Øystein Lund.

Pro Scandiae Populis
De præstestuderende og ordenskandi-
daterne i de nordiske lande har i en år-
række haft lejlighed til at mødes i et nor-
disk forum kaldet Pro Scandiae Populis 
(PSP), For Skandinaviens Folk. Hvert år 
arrangerer PSP et længerevarende møde, 
hovedsalig i et af  de skandinaviske lande, 
og i år blev mødet holdt på Magleås den 
13.-17. august. Formålet med møderne 
er at gøre det muligt for de studerende 
og kandidaterne at knytte venskabelige 
bånd på tværs af landegrænserne. I tilgift 
får medlemmerne mulighed for at lære de 
forskellige bispedømmer bedre at kende. 

Udover foredrag og diskussioner om 
temaet: ’nordisk katolsk teologi’ bød 
dette PSP-møde også på en udflugt til 
Kronborg Slot og middag hos biskop 
Czeslaw Kozon. 

Deltagerne på dette års PSP-møde i Danmark er her fotograferet i biskop Czeslaw 
Kozons have i Hellerup. Foto: PSP.

At turde stille åbne og relevante spørgsmål
De nordiske præstestuderende og ordenskandidater holdt årsmøde på 
Magleås.

Tekst: Niels Messerschmidt
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Mobilkirken igang 
igen
Tekst og foto: Lisbeth Rütz

GADEMISSION Gademusikanterne 
spiller op til dans, folk stimler sammen 
omkring manden uden ben, og der er 
tivolistemning i luften inde på Strøget. 
Mobilkirken er i gang igen efter 
sommerferien. De faste frivillige, Eva 
Vinther og Kirsten Kessel, lokker med 
kaffe og hjemmebagt chokoladekage, 
og inde i vognen har diakon Kaare 

Nielsen travlt med at tale med et ungt 
par. Mobilkirken oplever, at flere 
og flere muslimer viser interesse for 
kristendommen. ”Rigtig mange muslimer 
kikker ind til os, og flere af dem bad os 
om at gå i forbøn for Mellemøsten. 

Mange af dem spørger meget ind 
til, hvad Den katolske Kirke står for, 
fortæller Eva Vinther.  Med Mobilkirken 
er det altid samme tid og sted. Men 
hver gang man besøger den, er det en 
anderledes oplevelse.

Kik ind i Mobilkirken på Strøget 
klokken 20.00-22.00 den første og tredje 
torsdag i hver måned.

Sognedag for femte 
år i træk
Sankt Pauls Kirke festede med 
aktiviteter for hele familien.

Tekst: Eva Vinther

TAASTRUP For femte år i træk, 
startede vi undervisningssæsonen med 
en sognedag. I år var temaet ”Syng en 
ny sang for Gud”.  Under messen skulle 
børnene lære en ny sang, som P. Samuele 
havde tegnet. Han fortalte børnene, at 
når man kommer i himlen, synger man 
for Gud, og hvis man ikke kan lærer det 
inden man kommer derop, skal man gå 
på aftenskole deroppe.

Efter en festlig messe, var der café og 
aktiviteter. Desværre var regnvejr, så alle 
aktiviteter foregik indendørs.  Selv et 

terrænløb, lykkedes det at lave indendørs. 
Børnene fik udleveret et nyt ”Kirkepas” 
som de tager med når de kommer i kirke.

Der uddeles klistermærker til passet, 
og når de har ti klistermærker får de en 
lille gave. Dette er meget populært hos 
børnene. 

Både børn og unge fik udleveret en 
afkrydsningsseddel. Der var ti aktiviteter, 
og for hver aktivitet de deltog i, fik de 
et kryds, efterfølgende kunne de gå i 
slikboden og få et stykke slik for hvert 
kryds.

Mange i menigheden bakker op om 
vores sognedag, så der var mad og kager 
fra forskellige kulturer. Pastor Samuele 
underholdt med sang og guitarspil i 
caféen, hvilket gav en festlig stemning. 

Til sidst var der talentshow for børn og 
unge, der optrådte med sang og klaverspil. 
Efter en dejlig eftermiddag sluttede vi af  
med en velsignelse i kirken.

Generalvikarskiftet 
markeret på festlig vis
Mange mødte op for at gratulere 
den nye generalvikar.

PERSONALIA Der var stuvende 
fuldt i Jesu Hjerte kirke mandag den 1. 
september, da biskop Czeslaw Kozon 
under messen kl. 17 officielt tog afsked 
med bispedømmets generalvikar gennem 
17 år, pastor Lars Messerschmidt, 
og overdrog embedet til pastor Niels 
Engelbrecht.

På kirkebænkene sås repræsentanter 
fra mange af de storkøbenhavnske 
menigheder. I alt 11 præster og to 
diakoner koncelebrerende messen med 
biskoppen, og sammen med Jesu Hjerte 
kor under ledsagelse af Ole Kongsted var 
de med til at sætte et festligt punktum 
for den tidligere generalvikars lange og 
trofaste virke. 

Efter messen var der indbudt til 
reception i menighedssalen, hvor rigtigt 
mange var mødt frem for at takke tidligere 
generalvikar Lars Messerschmidt og 
lykønske pastor Niels Engelbrecht med 
hans nye embede. NM

Ny sekretær for 
biskoppen og 
generalvikaren
Nyt ansigt på bispekontoret.

BISPEKONTORET Jacob Messersch-
midt, 30 år, er ansat som ny sekretær for 
biskoppen og generalvikaren.

Jacob er uddannet cand. soc. i politisk 
ledelse og kommunikation fra Copenha-

gen Business School og bachelor i histo-
rie fra Københavns universitet. 

Han har arbejdet som projektkoordi-
nator og lokalforeningskonsulent i Dan-
marks Unge Katolikker (DUK), hvor 
han var projektkoordinator for ung-
domsarrangementet ’Den største Dag’ i 
Aarhus i 2012, og som formidlingskoor-
dinator for Sagnlandet Lejre. Han kom-
mer fra et vikariat som sagsbehandler for 
NaturErhvervsstyrelsen. Jacob Messer-
schmidt startede på bispekontoret tirsdag 
den 9. september. NM

Nyt medlem af 
biskoppeligt råd
UDNÆVNELSE Biskop Czeslaw 
Kozon har pr. 3. september 2014 udnævnt 
pastor Gregers Mærsk-Kristensen til 
medlem af Det biskoppelige Råd.

Pastor Gregers Mærsk-Kristensen er 

sognepræst for menighederne i Maribo, 
Nykøbing Falster og Nakskov, og 
virker desuden som kontaktperson til 
bispedømmets præstestuderende.  

Gregers har tidligere været 
bispedømmets ungdomspræst.
NM 

Sankt Annæ Dag
Fest i gaden på Amager.

AMAGER Softicemaskinen kørte i 
højeste gear, der var lækre filippinske 
specialiteter og et stort kulturelt program 
med polsk, filippinsk og afrikansk 
korsang, filippinsk dans, linedance og 
masser af aktiviteter for børnene, da 
Sankt Annæ Sogn på Amager den 6. og 
7. september fejrede Sankt Annæ Dag 
for anden gang.  Unge Nera Damasco  
sang solo, og sr. Dorota viste udpræget 
rytmesans i en showagtig udtrækning af 
de flotte præmier i konkurrencen.  Men 
det var ikke show og glimmer det hele. 
Sognet rakte ud og viste, at man føler sig 
som del af  et større fællesskab.  Sognets 
nye organisation Better World Denmark 
informerede om, hvordan man kan støtte 

unge filippinere med deres uddannelse, 
og den nye genbrugsbutik var åben.  Og 
dagen igennem var der tilbedelse i husets 
stille kraftcenter, kapellet. LR

Anette Hansen og fr. Joe Toms synger 
duet. Foto: Lisbeth Rütz.

Foto: Ulla Elmquist
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Tak for kaffe! 
Til min store overraskelse kunne jeg 
i KO fra den 15. august i år læse, at 
”Jozef Wesolowski, den polske prælat, 
der er anklaget for at have begået 
seksuelle overgreb mens han virkede som 
apostolsk nuntius i Den Dominikanske 
Republik, er blevet laiceret efter at 
Troslærekongregationen har fundet ham 
skyldig i anklagerne.  Den disciplinære 
dom i form af en laicering blev meddelt af  
Vatikanet den 27. juni som afslutningen 
på en kanonisk retssag, og Wesolowski 
har nu to måneder til at appellere 
dommen. Herefter skal han igennem en 
retssag.”  Tak for kaffe! 

Man kan altså blive kendt skyldig i en 
alvorlig forbrydelse og dømt til at blive 
lægmand.  Man må gå ud fra, at straffen 
også i den kanoniske retsafgørelse skal 
stå mål med forbrydelsen.  Jeg har altid 
været lægmand og er stolt over at tilhøre 
denne stand, der er en af de vigtigste 
begrundelser for, at vi overhovedet skal 
have en kirke. 

Et velment råd til mine medmennesker 
i den gejstlige stand: Lad være med at 
”rengøre” jeres egne stand ved at sende 

jeres brodne kar til vores lægmandsstand, 
som om vi var en affaldsspand.  Anse det 
for jeres pligt at tage hånd om de dårlige 
elementer i jeres egen gejstlige stand, 
der med sine rutiner og kultur (ifølge 
jeres egne udsagn) har været med til at 
frembringe mildt sagt uheldige tilstande.  

Naturligvis skal ovennævnte prælat 
isoleres fra alt, hvad der har med børn og 
unge at gøre.  Men I må tåle ham i jeres 
gejstlige stand – om I så skal bruge ham 
til at vaske gulvet i Peterskirken.

Man skal ikke dømme nogen til vores 
stand som om den var laverestående.
Hans Christensen, 2720 Vanløse 

Kirkelukning i Maribo
Som katolik på Lolland-Falster har 
jeg selvfølgelig fulgt med i dagspressen 
vedr. lukningen af Sankt Birgitta Kirke 
i Maribo. Jeg, om nogen anden, har en 
speciel tilknytning til denne kirke, da 
mine bedsteforældre i sin tid var med til 
at rejse den.

Når alt det er sagt, synes jeg man skal 
kigge på, hvad der er årsag til, at man 

har lukket kirken. Nemlig at den står 
på en gammel mosegrund, og lige meget 
hvor mange penge man bruger, vil den, 
højst sandsynlig, ikke kunne reddes. Skal 
dog tilføje, at jeg hverken er ingeniør 
eller arkitekt, så nu er jeg også lidt ”på 
gyngende grund”.

MEN det jeg vil frem til er: Mange, 
både katolikker og ikke katolikker, 
bekymrer sig om en bygning. Ja, en 
historisk bygning, men dog blot en 
bygning. Hvor mange bekymrer sig om 
alle de mennesker, som ikke kender Gud? 
Her synes jeg, vi alle bør sætte ind, både 
på Lolland-Falster, men også i det ganske 
land. Jeg tror, at Gud er fuldstændig 
ligeglad med en kirkebygning! Nej det 
Han ønsker, er en kirke af ”levende 
stene”, så lad os i stedet bl.a. bruge 
denne situation til at lave lidt PR for 
Gud, og på den måde, måske, nå folk der 
ikke kender Ham.
Teresa Starzynski, 4800 Nykøbing Falster

Gør noget for Kirken!
Vores kirke er i en alvorlig situation. Det 
kan man blandt andet læse om i KO nr. 
9, 4. juli og KO nr. 10, 15. august. Kristne 
i verden er forfulgte, og ikke mindst i 
Syrien og Irak er meget gamle kristne 
menigheder på randen af udslettelse.

I Danmark er problemerne 
glimrende analyseret og fremført af 
Pastoralrådet, hvor der blandt andet er 
fokus på økonomi, karitativt arbejde 
og evangelisering. Med et omskrevet 
citat fra J.F. Kennedy vil jeg fremføre 
følgende: ”spørg ikke hvad Den katolske 
Kirke kan gøre for dig; men hvad du 
kan gøre for Kirken”. Når vi i Danmark 
har religionsfrihed og dermed kan leve 
som katolikker, er vi ikke kun forpligtet 
til at betale kirkeskat; men vi er også 
forpligtede til at hjælpe vores kirke og 
dens organisationer der, hvor vi har 
vores gang i den lokale menighed. Det er 
derfor et privilegium at have lov til at leve 
sit liv efter eksempelvis en katolsk kristen 
tro. Altså spørg din præst eller det lokale 
menighedsråd om muligheden for at 
udføre frivilligt arbejde i din menighed.
Kenn A. Lauszus, 7100 Vejle

En af Søster Mamertis’ yndlingssange 
var Jakob Knudsens salme ”Se nu stiger 
solen af havets skød” – som blev også 
sunget under hendes begravelse. Det 
sidste vers lyder: 
”Se, da stiger solen af hav på ny,
alle dødens skygger for evig fly;
o for sejersjubel, for salig lyst:
Lyset stander stille på livets kyst!”

Lyset som står stille, som ikke er 
underlagt tidens forandring, som varer 
evigt – er Gud selv – for Jesus siger: Jeg 
er verdens lys. Måtte dette lys nu optage 

vores kære Sr. Mamertis og skinne for 
hende for evigt! 
R.I.P.

MINDEORD Søster Mamertis, Brun-
hilde Lampert, fødtes den 29.10.1929 i 
Götzis, område Vorarlberg i Østrig, som 
det ældste af tre børn. Efter skoletiden 
arbejdede hun fra 1945-1948 som sælger 
og gik på handelsskole. I september 1949 
begyndte hun på ”Kindergartenseminar” 
i Zams og fik 1951 sit eksamensbevis som 
børnehavepædagog. 

Tre et halvt år arbejdede hun i en 
børnehave, før hun den 1.3.1955 trådte 
ind i kongregationen af Missionssøstrene 
af det Dyrebare Blod i Wernberg (Østrig). 
Hun blev iklædt den 2.5.1956 og aflagde 
sine første ordensløfter den 3.5.1957. 

I april 1958 blev hun sendt til Rønne. 
Her lærte hun det danske sprog på et 

8-måneders kursus for så i august 1959 at 
kunne overtage ledelsen af børnehaven i 
Birkerød. Efter at hun havde fået dansk 
statsborgerskab, blev hendes stilling som 
børnehaveleder også anerkendt af den 
danske stat.

Den 3.5.1960 fejrede Sr. Mamertis i 
Wernberg sine evige løfter. 

Nu fulgte en tid med meget arbejde – 
især opbyggelsen af Nordvanggaard som 
søsterkloster, plejehjem, børnehave og 
menighedscenter. 
Fra den 1. juli 1966 indtil slutningen 
af 1985 havde Sr. Mamertis ud over 
ledelsesfunktionen i børnehaven også 
embedet som priorinde i det lille 
klosterfællesskab i Birkerød som opgave. 

Børnehaven overgik i slutningen af 1993 
til kommunens regi, så at Sr. Mamertis 
nu kunne tage sig af forskellige andre 
opgaver. Hun blev fx bestyrelsesmedlem 
på plejehjemmet, udførte besøgstjenesten 
hos de ældre og syge og engagerede sig 
i det kateketiske og pastorale arbejde i 
menigheden. 
Ved sin kærlige og rare udstråling nød 
Sr. Mamertis en stor anerkendelse hos 
alle, som hun havde med at gøre, hos 
børnene såvel som deres forældre i 
flere generationer, hos medarbejdere i 
børnehaven, beboerne på plejehjemmet 
og menighedsmedlemmerne. 

Nordvanggaards 50års jubilæum i sep-
tember 2009 blev en takkefest for Sr. Ma-
mertis, for søstrene og hele menigheden. 

Den 28.10.2009 kom Sr. Mamertis på 
sygeafdelingen i søstrenes provinshus i 
Tyskland, fordi hun i stigende grad blev 
afhængig af pleje og støtte. Som patient 
var hun altid venlig og taknemmelig for 
hvert besøg og for al hjælp. Hun var tæt 
forbundet med sin familie, som støttede 
hende med kærlig hengivenhed indtil 
det sidste øjeblik. Om morgenen den 21. 
august 2014 sov hun stille og roligt ind. 
Måtte Gud, som hun har tjent så længe 
som missionssøster af det dyrebare blod 
i bøn og arbejde skænke hende nu at se 
Ham ansigt til ansigt. 

Dejlige dage med 
trosfæller
Magleåsugen 2014.

Tekst og foto: Kirsten Poulsen

MAGLEÅS Årets tema for Magleåsugen 
var som en naturlig fortsættelse af Troens 
År, Trosbekendelsen.

Fra forskellige foredragsholdere 
belystes Trosbekendelsen historisk, 
kulturelt og individuelt, f. ex. fra en præst 
i Folkekirken og Johannes Jørgensens 
trosbekendelse. Sr. Anna Maria 
Kjellegaard talte med os om håbet som 
en forudsætning for troen, og det gav en 
fin diskussion i plenum

Foruden foredrag havde vi daglig messe 
og komplet. En enkelt messe fejredes på 
Åsebakken, og på udflugtsdagen i Sct. 
Andreas i Ordrup. Forinden havde vi set 
glasmalerierne i Mørkhøj Kirke af færø-
ske Trondur Patursson. Moderne, smuk-
ke billeder i kraftige farver med lidelses-
historien og opstandelsen som motiv. 
Ugens film var ”Guder og mænd”.

Vi var en mindre gruppe i år, men med 
deltagelse fra både Norge og Sverige. 
Magleåsugen er fortrinsvis et tilbud til 
seniorer, men alle er velkomne. Og Mag-
leås er et dejligt sted at holde en uges fe-
rie med indhold sammen med trosfæller 

og flere fra Folkekirken. Vi havde et godt 
fællesskab og blev forkælede af persona-
let. Ved festaftenen kom Nathanael Ol-
den-Jørgensen og spillede Grieg og egne 
kompositioner. Måske en kommende 
komponist?

Den traditionelle indsamling til Caritas 
blev til 850 kr. Tak til deltagerne og til 
Magleås for en fin uge. Også tak til præ-
sterne og til vor biskop for daglig messe 
og til diakon Kaare Nielsen.

Kirken i Danmark

Læserne skriver

Pausegymnastik før middagen på 
Magleaas

Sr. Mamertis ved sit 50-års 
ordensjubilæum i 2007

Sr. M. Mamertis 
Lampert CPS in 
memoriam
Tekst: sr. Anna Mirijam Kaschner CPS 
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Sex, køn og familie
Tekst: John-Erik Stig Hansen

RAPPORT Frans har indkaldt til et sær-
ligt bispemøde, en ekstraordinær synode, 
hvor 150 biskopper 5.-19. oktober skal 
drøfte, hvordan kirken skal forholde sig 
til nogle helt grundlæggende spørgsmål 
om mennesker og vores forhold til hinan-
den. For første gang i kirkens 2.000-årige 
historie har det gennem moderne kom-
munikationsmidler været muligt at finde 
ud af, hvad katolikker over hele verden 
mener om spørgsmål som sex før ægte-
skabet, prævention, abort, ægteskabets 
betydning, homoseksuelle forhold, fa-
miliens situation, skilsmisse, børneop-
dragelse og flere andre spørgsmål, som 
inddrager alle katolikker i en ofte kon-
troversiel spænding mellem kirken og dén 
moderne verden, vi er en del af. Denne 
verdensomspændende spørgeskemaun-
dersøgelse, som i hovedsagen er blevet be-
svaret af de enkelte bispedømmer eller bi-
spekonferencer, skal synodens biskopper 
bruge til at fremstille et beslutningsoplæg 
til en større, ordinær synode i 2015, hvor 
nye evangeliserings-instrumenter eller 
evt. reformer af kirkens lære og praksis 
skal besluttes. Spørgeskemaundersøgel-
sen er blevet sammenfattet af  Vatikanets 
embedsmænd i en længere rapport, der er 
lagt frem på internettet, så alle interesse-
rede kan få et øjebliksbillede af Den ka-
tolske Kirkes stilling til disse spørgsmål.
Når man læser rapporten, lægger man 
for det første mærke til, hvor forskellige 
forholdene er for katolikker i forskellige 
dele af verden. Der er betydelige forskelle 
i livsvilkår, samfundsindretning og frem-
herskende kultur mellem Nordeuropa, 
Latinamerika, Asien, Afrika og alle de 
andre steder, hvor katolikker lever som 

en del af  et katolsk eller ikke-katolsk 
samfund. Hvor flerkoneri ikke er et pro-
blem i Nordeuropa, så er det et stort pro-
blem i dele af f.eks. Asien; hvor skilsmis-
ser er hyppige i Nordamerika, så er det 
sjældent i Sydamerika; hvor fødselsraten 
truer den velstående befolknings overle-
velse i Sydeuropa, så er der truende over-
befolkning i fattige befolkninger i Afrika. 
Forstår man, hvor store disse forskelle 
er, så indser man også hvor vanskelig en 
opgave det er at formulere f.eks. en fæl-
les seksualmoral, der kan oversætte den 
kristne teologi om menneskets værdighed 
og guddommelige bestemmelse til nogle 
konkrete handlingsrettede anbefalinger 
og krav.

Rapporten bærer præg af at være 
skrevet af flere forskellige (mindst tre) 
forfattere, hvoraf ingen synes at være 
videnskabeligt skolet i befolknings- og 
spørgeskemaundersøgelser– hvilket for 

så vidt er forståeligt nok, da Vatikanets 
administration næppe normalt beskæfti-
ger sig med sociologiske undersøgelser. 
Man får på fornemmelsen, at rapporten 
nogle steder har trukket de indkomne be-
svarelser i en bestemt retning, hvor nogle 
holdninger fremhæves på en positiv måde 
mens andre negligeres, eller hvor forfat-
terens egen holdning træder igennem. 
Enkelte steder forekommer det nærmest 
lidt spøjst, som f.eks. når ”marxistisk 
ideologi” nævnes som årsag til unge pars 
samliv før ægteskab i Europa, hvilket 
næppe aktuelt er af  væsentlig betydning. 
I det store og hele fremlægges der dog 
som forventet en helt igennem standard-
katolsk troslære på alle områder – og især 
i de indledende afsnit gøres det smukt og 
med teologisk dybde. Samtidigt blotlæg-
ges, hvor mange udfordringer og kvali-
ficerende nuanceringer denne troslære 
møder, når den skal omsættes til daglig 
praksis. Rapporten fremlægger ingen nye, 
revolutionerende løsninger, hvilket jo hel-
ler ikke er dens opgave, men meget sym-
patisk peger den i visse tilfælde (f.eks. ho-
moseksuelle parforhold) på behovet for 
et supplerende videnskabeligt grundlag 
for efterfølgende beslutningstagere. 

Centralt i katolsk troslære er, at alt er 
skabt af Gud, og at al sandhed kommer fra 
Gud. Det betyder, at vi kan nærme os Gud 
og hans hensigt med skabningen gennem 
den skabte natur og vores erkendelse af 
dens sande og uforanderlige betydning. 
Dette ”naturlig-lov” princip (”Natural 
Law”) gør, at sandheden for katolikker 
ikke er en social konstruktion, som man 
kan vedtage ved flertalsbeslutning eller 
omgøre efter forgodtbefindende, men 
derimod en gudgiven retningspil, for 
at mennesket kan nå sin bestemmelse. 
Det betyder f.eks., at kirken blankt må 
afvise, at han- og hunkøn kan udskiftes 

med hinanden, men at de biologiske 
køn faktisk har hver sin betydning og er 
komplementære til hinanden. Sådanne 
”naturlig-lov” principper er grundlaget 
for mange af kirkens holdninger til de 
tidsaktuelle spørgsmål, hvilket rapporten 
mener, er ubekendt for en del katolikker, 
og som i vid udstrækning medfører 
konflikt med vore sekulære samfunds 
relativistiske ideologi.

Rapporten efterlader et enestående, 
samlet indtryk af kirkens situation på 
disse menneske- og familienære områder, 
hvor vi alle i større eller mindre omfang 
selv er deltagere i den daglige kamp for 
at finde de bedst mulige løsninger. Vi er 
som kirke i kamp over hele verden for 
grundlæggende værdier og sandheder 
om mennesket, vores værdighed og 
formål, hvordan vi skal behandle os selv 
og hinanden, så glæden, kærligheden og 
livet videregives til andre, ligesom Gud 
selv gjorde det, da han skabte verden, og 
da han lod sig blive menneske som os i 
Jesus Kristus. I en materialistisk verden, 
hvor sex, køn, kærlighed og familie er 
blevet relative størrelser, der kun har 
værdi, så længe de tjener individets 
egeninteresse, dér er den katolske 
kirke en modstrømskultur. Læsning af 
rapporten om den katolske verdenskirkes 
mange kamppladser til fordel for livets 
evangelium gør én stolt af  at være en del 
af  denne kirke.

Rapporten (instrumentum laboris) kan 
hentes på engelske fra internettet:
www.vatican.va/roman_curia/synod/
documents/rc_synod_doc_20140626_
instrumentum-laboris-familia_en.html

Syndige tanker?
Morder eller gengift

SYNODE før jul 2013 offentliggjorde 
Katolsk Bispekontor 39 spørgsmål til 
de troende om familien, som på pave 
Frans’ ønske var fremsendt fra Vatikanet 
til alle bispedømmer Verden over  for at 
tilvejebringe et fyldigt materiale for en 
ekstraordinær bispesynode, der afholdes 
i oktober 2014.
 Den ekstraordinære bispesynode skal 
i 2015 efterfølges af en almindelig 
generalforsamling,  der skal udarbejde 
retningslinier for den pastorale omsorg 
for såvel familien som den enkelte person.

Spørgsmålene var meget kontante 
– bortset fra begrebet naturrettens 

betydning for de troende - og de handlede 
om hverdagens problemer så som 
førægteskabeligt samliv, de gengiftes 
sakramentale situation, prævention og 
homoseksuelle parforhold.

Svarene har været interessante at 
følge, idet adskillige bispedømmer 
har offentliggjort de mange svar, som 
har fremkaldt en betydelig diskussion 
blandt såvel lægfolk som teologer.  Mens 
bispedømmer i Tyskland, Østrig, Schweiz 
og Frankrig (ifølge Kristl. Dagbl. 7.3.14) 
har arbejdet åbent om spørgsmål og svar, 
besluttede de nordiske bispedømmer af 
forståelige grunde ikke at offentliggøre 
resultatet af  denne enquete.  I Schweiz 
har 90% af de katolikker, som har svaret 
på spørgsmålene, ment, at gengifte 
bør kunne modtage kommunionen, 
og dette spørgsmål bliver nok også 
det fremherskende punkt, der vil blive 
debatteret til oktober.

Når man ser bort fra præventionsfor-
budet, som efter forlydende kun et ube-
tydeligt mindretal overholder, så er gen-
giftes situation i Kirken både det mest 
påtrængende og for de fleste uforståeligt.  
Hvis man ser på et marginalt eksempel 
fra den moralske sfære, så hører mord til i 
den tunge ende af skalaen.  Begår man et 
overlagt mord, så kommer man i fængsel 
for at afsone forbrydelsen i det verdslige 
system;  undervejs kan man som katolik 
få trøst og hjælp af en katolsk fængsels-
præst, der gennem samtaler kan frem-
kalde en oprigtig anger hos forbryderen.  
Herefter kan han gå til skrifte hos præ-

sten, som afslutter med at give absolution 
samt en åndelig bod.

NU kan den angrende morder gå til 
kommunion – Kirken er barmhjertig!

Hvis vi herefter vender os mod de mange 
fraskilte og gengifte, som bliver frataget 
muligheden for deltagelse i eukaristien, 
som i Kirken er det centrale sakramente i 
den hellige messe,  så er Kirkens afgørelse 
endelig.  Nu sidder den enlige mor med 
flere børn alene uden mulighed for at 
finde en mand, der gennem giftermål 
kan støtte og hjælpe hende med børnenes 
opvækst, fordi hendes oprindelige mand 
har fundet en yngre model, der kan 
stimulere hans potens.

Kirken er ubarmhjertig!  Et løfte er 
et løfte, som binder – i de fleste tilfælde.  
Hvad skal skriftefaderen give af råd til 
den efterladte mor med børn. At hun 
i stedet skulle leve ”på polsk”? Hvis 
kvinden er en trofast katolik, kan hun 
hver søndag gå op sammen med resten 
af menigheden til kommunionsuddeling, 
men med hånden på venstre skulder for at 
markere sin ulykkelige situation.  Præsten 
vil give hende sin velsignelse, hvorimod 
hendes børn, som hun har ved hånden, 
kan modtage kommunionen.  Hvordan 
må børnenes forhold til Kirken og 
moderen udvikles på disse betingelser ?

I Kristl. Dagbl. kunne man den 7. 
marts i år læse, at kardinal Gerhard 
Müller, præfekten for Kongregationen 
for doktrin og tro, har kaldt det sørgeligt, 
at katolikkerne ikke forstår Kirkens 
doktriner.  Et svar på denne konstatering 

må falde tilbage på Kirken selv.  Den har 
i århundreder været vant til at udtrykke 
sig i bydeform – du må ikke, du skal.  I 
dag, hvor menigheden, der sidder under 
prædikestolen,  i mange tilfælde er bedre 
uddannet end præsten og i stand til at læse 
skrifterne, kan denne tiltale ikke anvendes.  
Kirken må i vid udstrækning ændre 
sin undervisningsform og på grundlag 
af skrifterne forklare baggrunden for 
Kirkens doktrinære og andre påbud.  Man 
kan opleve en søndagsprædiken, hvor 
præsten indleder med at gentage dagens 
evangelium efterfulgt af en udlægning, 
som mest minder om en formaning til en 
børnehaveklasse;  en forspildt chance til 
at oplyse menigheden blandt andet om 
baggrunden for de doktrinære  påbud.

Til undskyldning må det bemærkes, at 
biskoppen har meget få præster med dansk 
som modersmål og med en almindelig 
indsigt i landets kulturelle fortid, samt 
hvad der rører sig i den nutidige debat.  
Samtidig er nogle af de udenlandske 
præster sprogligt meget famlende med et 
minimalt dansk ordforråd, der naturligvis 
må hæmme dem i deres pastorale arbejde.

Til oktober bliver svarene på 
disse spørgsmål præsenteret for 
den biskoppelige synode, hvorefter 
katolikkerne året efter kan se frem til 
kirkeledelsens løsning på de gordiske 
knuder.
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Liturgisk KalenderLiturgisk kalender 1. - 31. oktober 2014
1. hvid. Onsdag i 26. alm. uge. (II Ps).
Therese af Jesusbarnet, jomfru og kirkelærer, 
(†1897) (m).
1 Sl 88,10b-11.12-13.14-15
+ Herre, lad min bøn nå dig.
L.: Job 9,1-12.14-16. Ev.: Luk 9,57-62.

2. hvid. Torsdag i 26. alm. uge. (II Ps).
De hellige Værneengle (m).
1 Sl 27,7-8a.8b-9c.13-14
+ Jeg skal se Herrens godhed i de levendes land.
L.: Job 19,21-27ab. Ev.: Matt 18,1-5.10

Ad libitum læsninger til de hellige værneengle:
L.: 2 Mos 23,20-23
1: Sl 91,1-2.3-4.5-6.10-11
+ Han byder sine engle at vogte på dig på alle dine 
veje.

3. grøn. Fredag i 26. alm. uge. (II Ps).
1 Sl 139,1-3.7-8.9-10.13-14b
+ Led mig, Herre, ad evigheds vej!
L.: Job 38,1.12-21; 40,3-5. Ev.: Luk 10,13-16.

4. hvid. Lørdag i 26. alm. uge. (II Ps).
Frans af Assisi, (†1226)(m).
1 Sl 119,66.71.75.91.125.130
+ Lad dit ansigt lyse over din tjener.
L.: Job 42,1-3.5-6.12-17. Ev.: Luk 10,17-24.

Ad libitum læsninger til Frans af Assisi:
L.: Gal 6,14-18.)
Bededag for præste- og ordenskald.

5. grøn. 27. ALM. SØNDAG. (III Ps).
! Gl. Cr. Alm.S.pf.
1.L.: Es 5,1-7;
1 Sl 80,9+12.13-14.15-16.19-20.
+ Herrens vingård er Israels hus.
2.L.: Fil 4,6-9.
Ev.: Matt 21, 33-43.

6. grøn. Mandag i 27. alm. uge. (III Ps).
Eller hvid. Bruno, præst, (†1101).
1 Sl 111,1-2.7-8.9+10c
+ Herren husker på sin pagt for evigt.
eller Halleluja!
L.: Gal 1,6-12. Ev.: Luk 10,25-37.

7. hvid. Tirsdag i 27. alm. uge. (III Ps).
Vor Frue af Rosenkransen (m).
Jomfru Marias pf.
1 Sl 139,1-3.13-14.15
+ Led mig ad evigheds vej!
L.: Gal 1,13-24. Ev.: Luk 10,38-42.

8. grøn. Onsdag i 27. alm. uge. (III Ps).
1 Sl 117,1.2
+ Gå ud i alverden og prædik evangeliet!
eller Halleluja!
L.: Gal 2,1-2.7-14. Ev.: Luk 11,1-4.

9. grøn. Torsdag i 27. alm. uge. (III Ps).
Eller rød. Dionysius, biskop, og lidelsesfæller,
martyrer. 
Eller hvid. Johannes Leonardi, præst, (†1609).
1 Luk 1,69-70.71-72.73-75
+ Lovet være Herren, Israels Gud, for han har 
besøgt sit folk.
L.: Gal 3,1-5. Ev.: Luk 11,5-13.

10. grøn. Fredag i 27. alm. uge. (III Ps).
1 Sl 111,1-2.3-4.5-6
+ Herren husker på sin pagt for evigt.
eller Halleluja!
L.: Gal 3,7-14. Ev.: Luk 11,15-26.

11. grøn. Lørdag i 27. alm. uge. (III Ps).
Eller hvid. Gudsmoders lørdagsmesse.
1 Sl 105,2-3.4-5.6-7
+ Evigt husker Herren på sin pagt. eller Halleluja!
L.: Gal 3,22-29. Ev.: Luk 11,27-28.

12. grøn. 28. ALM. SØNDAG. (IV Ps).
! Gl. Cr. Alm.S.pf.
1.L.: Es 25,6-10a;
1 Sl 23,1-3a.3b-4.5.6.
+ Jeg skal bo i Herrens hus alle mine dage.
2.L.: Fil 4,12-14.19-20.
Ev.: Matt 22,1-14 eller 22,1-10.

13. grøn. Mandag i 28. alm. uge. (IV Ps).
1 Sl 113,1-2.3-4.5a+6-7
+ Lovet være Herrens navn fra nu af og til evig tid!
eller Halleluja!
L.: Gal 4,22-24.26-27.31—5,1. Ev.: Luk 11,29-32.

14. grøn. Tirsdag i 28. alm. uge. (IV Ps).
Eller rød. Callistus I, pave og martyr, (†222).
1 Sl 119,41.43.44.45.47.48
+ Lad din godhed nå mig, Herre.
L.: Gal 5,1-6. Ev.: Luk 11,37-41.

15. hvid. Onsdag i 28. alm. uge. (IV Ps).
Teresa af Jesus (Avila), jomfru og kirkelærer, 
(†1582)(m).
1 Sl 1,1-2.3.4+6
+ Den, der følger dig, Herre, skal have livets lys.
L.: Gal 5,18-25. Ev.: Luk 11,42-46.

Ad libitum læsning til Therese af Jesus:
L.: Rom 8,22-27.)

16. grøn. Torsdag i 28. alm. uge. (IV Ps).
Eller hvid. Hedvig, ordenssøster, (†1243).
Eller hvid. Margrethe Maria Alacoque, jomfru, 
(†1690).
1 Sl 98,1.2-3b.3c-4.5-6
+ Herren har kundgjort sin frelse.
L.: Ef 1,1-10. Ev.: Luk 11,47-54.

17. rød. Fredag i 28. alm. uge. (IV Ps).
Ignatius af Antiochia, biskop og martyr, (†107)(m).
1 Sl 33,1-2.4-5.12-13
+ Lykkeligt det folk, Herren udvalgte sig til ejen-
dom.
L.: Ef 1,11-14. Ev.: Luk 12,1-7.

Ad libitum læsning til Ignatius af Antiochia:
L.: Fil 3,17–4,1.

18. rød. Lørdag. LUKAS, evangelist (f)
Gl. Ap.pf.II.
L.: 2 Tim 4,10-17b.
1. Sl 145,10-11.12-13ab.17-18.
+ Dine fromme, Herre, skal kundgøre dit riges 
strålende herlighed!
Ev.: Luk 10,1-9.

19. grøn. 29. ALM. SØNDAG. (I Ps).
! Gl. Cr. Alm.S.pf.
1.L.: Es 45,1.4-6;
1 Sl 96,1+3.4-5.7-8.9-10a+c.
+ Vis Herren ære og hæder!
2.L.: 1 Thess 1,1-5b.
Ev.: Matt 22,15-21.

20. grøn. Mandag i 29. alm. uge. (I Ps).
1 Sl 100,1b-2.3.4.5
+ Herren har skabt os, ham hører vi til.
L.: Ef 2,1-10. Ev.: Luk 12,13-21.

21. grøn. Tirsdag i 29. alm. uge. (I Ps).
1 Sl 85,9ab-10.11-12.13-14
+ Herren taler fred til sit folk.
L.: Ef 2,12-22. Ev.: Luk 12,35-38.

22. grøn. Onsdag i 29. alm. uge. (I Ps).
Eller hvid. Johannes Paul II, pave († 2005)
1 Es 12,2.3+4bcd.5-6
+ I skal øse vand med glæde af frelsens kilder.
L.: Ef 3,2-12. Ev.: Luk 12,39-48.

Ad libitum læsning til Johannes Paul II:
L.: Es. 52,7-10.
1 Sl. 96,1-2a,2b-3.7-8a.10
+ Kundgør Herrens undere blandt alle folkeslag.
Ev.: Joh 21,15-17.

23. grøn. Torsdag i 29. alm. uge. (I Ps).
Eller hvid. Johannes af Capestrano, præst, (†1456).
1 Sl 33,1-2.4-5.11-12.18-19
+ Herrens godhed fylder jorden.
L.: Ef 3,14-21. Ev.: Luk 12,49-53.

24. grøn. Fredag i 29. alm. uge. (I Ps).
Eller hvid. Antonius Maria Claret, biskop, (†1870).
1 Sl 24,1-2.3-4b.5-6
+ Sådan er den slægt, som søger dit ansigt, Herre.
L.: Ef 4,1-6. Ev.: Luk 12,54-59.

+25. grøn. Lørdag i 29. alm. uge. (I Ps).
Eller hvid. Gudsmoders lørdagsmesse.
1 Sl 122,1-2.3-4a.4b-5
+ Vi drager med glæde til Herrens hus!
L.: Ef 4,7-16. Ev.: Luk 13,1-9.

26. grøn. 30. ALM. SØNDAG. (II Ps).
! Gl. Cr. Alm.S.pf.
1.L.: 2 Mos 22,20-26
1 Sl 18,2b-3b.3c-4.47+51ab
+ Jeg elsker dig, Herre, min styrke!
2.L.: 1 Thess 1,5c-10.
Ev.: Matt 22,34-40.

Kollekt for verdensmissionen.

27. grøn. Mandag i 30. alm. uge. (II Ps).
1 Sl 1,1-2.3.4+6
+ Vi skal ligne Gud som hans kære børn.
L.: Ef 4,32—5,8. Ev.: Luk 13,10-17.

28. rød. Tirsdag. SIMON OG JUDAS, apostle (f)
Gl. Ap.pf.
L.: Ef 2,19-22.
1. Sl 19,2-3.4-5ab.
+ Deres tale er nået til jorderigs ende.
Ev.: Luk 6,12-19.

29. grøn. Onsdag i 30. alm. uge. (II Ps).
1 Sl 145,10-11.12-13ab.(13cd)-14
+ Trofast er Herren i alle sin ord.
L.: Ef 6,1-9. Ev.: Luk 13,22-30.

30. grøn. Torsdag i 30. alm. uge. (II Ps).
Eller hvid. Thøger, præst (†ca. 1050)
1 Sl 144,1.2.9-10
+ Lovet være Herren, min klippe.
L.: Ef 6,10-20. Ev.: Luk 13,31-35.

31. grøn. Fredag i 30. alm. uge. (II Ps).
1 Sl 111,1-2.3-4.5-6
+ Herrens gerninger er store.
L.: Fil 1,1-11. Ev.: Luk 14,1-6.

Liturgisk KalenderDet sker i Bispedømmet
September
Lørdag 20. kl 12.00 begynder Tro og Lys Vesterbro  
sæsonen i Jesu Hjerte Kirkes menighedssal, Stenosgade.
Information: www.trooglys.dk/vesterbro.html

Fredag 26. kl. 19.00 - ca. 21.30: Forsonings- og helbre-
delsesmesse. Jesu Hjerte Kirke, Stenosgade 4, Kbh. 
v/ pastor Lars Messerschmidt m.fl. Skriftemål fra kl. 18.00. 
Information: www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk

Lørdag 27. kl. 11.00: Pilgrimsvandring, start fra Maria 
Magdalene Kirke, Bøjstrupvej 30, 8550 Ryomgård. Efter 
indledning i kirken vandrer vi under bøn og stilhed til 
Sankt Michaels Kirke, Kastrupvej 1, Ringsø ved Pindstrup, 
8550 Ryomgård. Turen er på ca. 8 km. Slutter med messe 
i Sankt Michaels Kirke. Oplysninger: Birgit Clausen, tlf.: 86 
99 63 54/ 22 79 14 64. E-mail: clausen.birgit@gmail.com 
eller www.katolskgrenaa.dk 

Søndag 28. kl. 12.00-17.00: 
Katolsk Menighedspleje afholder Mikkels-marked i Sankt 
Ansgar Kirkes Menighedssal, Bredgade, Kbh.

Oktober
Fredag 3. kl. 18.00-19.30: ”Åben dør”. Personlig forbøn 
og samtale, v/ pastor Lars Messerschmidt m.fl., Sted: 
Jesu Hjerte Kirkes Menighedslokaler, Stenosgade, Kbh. 
Info: www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk

Lørdag 4. kl. 14.30-17.00: Voksenkatekese, tema: Hilde-
gard af Bingen v/ Kirsten Kjærulff. Sted: Sankt Ansgars 
Kirkes menighedslokaler, Bredgade 69, Kbh. K. Kr. 40,00 
til materialer, kaffe og te. Slutter med messe kl. 17.00.

Torsdag 9. kl. 20.00-23.00: Natkirke, Sakramentskirken, 
Nørrebrogade, Kbh. for alle interesserede. Der er mu-
lighed for tilbedelse, personlig forbøn, for at tale med en 
af medarbejderne, eller blot for at nyde stilheden og roen 
i kirkerummet. Man kan komme og gå som det passer. 
Aftenen slutter med sakramental velsignelse ca. 22.45

Søndag den 12. kl. 16.00: Åbningen af 500-års jubilæet 
af Teresa af Avilas fødsel. Messe med biskop Kozon i Skt. 
Josefs Karmel, Brødeskovvej 46, 3400 Hillerød. 

Mandag 20. kl. 19.00-20.00: Meditationsaften, derefter 
kaffe og te. Sted: Strandvejen 91, Kbh. Ø

Fredag 31. kl. 19.00-21.30: Forsonings- og helbredelses-
messe. Jesu Hjerte Kirke, Stenosgade 4, Kbh. 
v/ pastor Lars Messerschmidt m.fl. Skriftemål fra kl. 18.00. 
Information: www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk

November
Lørdag 1. kl. 14.30-17.00: Voksenkatekese, tema: Kris-
tendommer: ven eller fjende af det moderne demokrati? v/ 
Bjørn Thomassen. Sted: Sankt Ansgars Kirkes menighed-
slokaler, Bredgade 69, Kbh. K. Kr. 40,00 til materialer, 
kaffe og te. Slutter med messe kl. 17.00.

Første og sidste onsdag i måneden kl.17.30–19.30: 
Hjælp til misbrugere og pårørende ved den katolske or-
ganisation Cenacolo. Rådgivningen finder sted i Bredgade 
69 A, Kbh. K. Tlf.: 51 53 41 60

Skt. Thomas Fællesskabet inviterer til eukaristi, lovpris-
ning og katekese. Sted: Oratoriet, Vor Frue Kirke, Ryes-
gade 26, Aarhus C. Info: p. Herbert, SJ 87 30 70 42 eller 
24 27 86 89, eller Jan Zieleskiewicz 50 29 13 57, e-mail: 
johny.zet@gmail.com
Datoer i september og oktober: onsdage 24/9, 8/10, 
15/10, 22/10 og 29/10 kl. 19.00-21.00

Messe med forbøn for de syge hver 1. onsdag i 
måneden kl. 19.00-21.00, sted: Vor Frue Kirke, Ryesgade 
26, 8000 Aarhus C. Datoer i efteråret: 1/10, 5/11 og 3/12

Sankt Thomas Fællesskabet inviterer til tilbedelse, sted: 
Vor Frue Kirke, Ryesgade 26, 8000 Aarhus C. Intentio-
nen er åndelig forberedelse til messen, der afholdes om 
onsdagen med forbøn for de syge. Se ovenfor. Datoer i 
efteråret: fredage 26/9, 31/10, 28/11 2014 og 2/1 2015, kl. 
19.00-24.00

Der er MobilKirke 1. og 3. torsdag mellem kl. 20.00 og 
22.00. Der er mulighed for samtale, forbøn, velsignelse, 
samt kaffe og kage. Mobilkirken står på Gammel Torv i 
København. Alle er velkomne.
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Sankt Andreas 
Bibliotek og 
Antikvariat

Vanløse Begravelsesforretning
Jyllingevej 8 • 2720 Vanløse

Deres lokale bedemand siden 1940...

Tirsdag og torsdag 10-12 og 13-16.45
Onsdag og fredag 10-12 og 13-16 bibliotek@katolsk.dk
Mandag lukket. Tlf: 33 55 60 90 Steen Jørgensen Mariette Jørgensen

www.v-lm.dk

38 71 75 01
Ring og aftal et møde enten 
i Deres hjem eller hos os.
Vi træffes også aften, 
weekend og helligdage.

Kastrup Begravelsesforretning
Telefon 32 55 55 55

Døgnvagt

Bedemand Michael Riis
Amagerbrogad el 55

Dragør Begravclsesforrctning ■ Telefon 32 5 3 06 2 9
Taastmp Begra velsesforretning ■ Telefon 43 99 19 19

i Organiseret
1 bedemand, IH — -

> tilknyttet
/ garantiordning, Xn> ■■ :

v/ Steen Jørgensen

På Sankt Knud Lavard Skole

er børnehaveklasseleder
Estrid Ryom pr. 1. august også 
leder af skolens SFO Solsikken

Læserbreve
Indsendte indlæg skal forsynes med navn, adresse og 
telefonnummer.
• Kun navn og postnr. offentliggøres i bladet.
• Max. grænse for læserbreve: 400 ord. (vi forbeholder os 
ret til at forkorte læserbreve over denne længde).
•Max. grænse for kommentarer 800 ord. KO bringer en 
kommentar pr. nummer.
•Læserbreve kan indsendes som e-mail til
redaktion@katolskorientering.dk

Eller som brev til: Katolsk Orientering, redaktionen, 
Gl Kongevej 15, 1610 København V.
Katolsk Orientering bringer ikke læserbreve eller kommen
tarer som har været trykt i andre medier.

TELEFONLINIE 
SOS FORBØN

Ønsker du forbøn, et lyttende øre, 
et ord fra Jesus og en velsignelse 

så ring: 75 18 18 08
Torsdag, fredag 

og lørdag kl. 20.00-23.00 hele året

Ord på Vejen
Katolsk tidsskrift med prædikener 
til hver søndag
Årsabonnement kr. 190,- kan 
bestilles på tlf. 28 18 47 25 og 
e-mail: kontakt@katolik.dk

Biskoppens 
kalender
Oktober

ÆLNOTH Katolsk Historisk forening for Danmark

holder lørdag den 4. oktober kl. 14.00 møde 
i Sankt Andreas Bibliotek, Gl. Kongevej 15, København

Næstformand Helge Clausen holder foredraget: 
Blev Marias hus i Nazareth flyttet til Loreto i Italien? 
En gennemgang af legenden, de arkæologiske fund 

og de historiske dokumenter.

Mødet er åbent for alle interesserede.

Hjælp der gavner

www.vincentgrupperne.dk

Martin Ryom
- en katolsk bedemand

T 39 29 60 08
Lykkesholms Allé 9A | 1902 Frederiksberg C

• Arv og 
Testamenter

• Ægtepagter
• Familiesager
• Dødsboer
• Køb af ejendom 

i Danmark og 
udlandet.

Advokat Sandra Moll

Telefon: 31 35 35 60
Fax: 31 73 25 84
E-mail: sandra@moll.dk

Onsdag 1. kl. 18.30: Messe Redemptoris Mater
Fredag 3. kl. 10.00: Møde i Biskoppeligt Råd
Mandag 6.- torsdag 9.: Præstestudieuge
Søndag 12. kl. 16.00: Messe i Karmel, kl. 19.00:
Messe i Domkirken for Lourdesvalfarten
Mandag 13.-mandag 20.: Valfart til Lourdes 
Onsdag 22. kl. 16.30: Møde i Forretningsudvalget
Fredag 24. kl. 8.00: Skolemesse i Lyngby

Hjælp med at sikre Kirkens 
beståen 
- også når du er borte

Du kan støtte Kirken ved at betænke den i dit testa
mente.

Arv til Kirken er fritaget for alle afgifter og går derfor 
ubeskåret til Kirkens arbejde.

Læs mere på www.katolsk.dk eller ring til

MIKKELS-MARKED
I år afholder Katolsk Menighedspleje Mikkels-marked 
søndag den 28. september kl. 12.00-17.00 i Sankt 
Ansgar Kirkes menighedslokaler, Bredgade 69, Kbh. K.

Entre: 10 kr. for voksne, 5 kr. for børn. Lodtrækning på 
billetten hver time. På markedet er der bogantikvariat, 
loppetorv, fiskedam og restaurant m.m.

På godt gensyn og med venlige hilsner

KATOLSK MENIGHEDSPLEJE 
- yder hjælp, hvor der er et behov!

Katolsk Menighedspleje, Bredgade 69 A, kld. 
1260 København K

Kontakt: katolskmenighedspleje@mail.dk 
Tlf. 39 29 08 11 (Steen Johansen)

www.katolskorientering.dk
Katolsk Bispekontor
Telefon 33 55 60 80 Bønnens Apostolat

Informationschef: Niels Messerschmidt 
(ansvarshavende)
Redaktør: Lisbeth Rütz
Layout: Carsten Meyer-Jensen
Annoncer og abonnement: Lisbeth Rønne 
roenne@katolskorientering.dk

Medarbejdere i dette nr.: Reinhold Sahner, Grethe 
Livbjerg, Ole Dam, Lisbeth Poulsen, Eva Vinther, sr. Anna 
Mirijam Kaschner CPS, John-Erik Stig Hansen, Marcus 
Sabri, Ulla Elmquist, Beata og Jerzy Golubowski

Redaktion og annoncer:
Katolsk Orientering, Gammel Kongevej 15,
1610 København V, tlf.: 3355 6040 kl. 9-13 mandag
torsdag, Fax 3355 6041.
E-mail: redaktion@katolskorientering.dk, Giro 205-7042

Abonnementspris 510 kr. helårligt.
Alle katolske husstande kan få bladet tilsendt gratis 
Udgiver Ansgarstiftelsen, Gammel Kongevej 15, 
DK 1610 København V
Tryk Greentech Rotaprint - Distribueret oplag 10.646 
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www.catholica.dk 
- et katolsk tidsskrift 

på internettet

Katolsk Orientering
Indlæg til Katolsk Orientering nr. 13, som udkommer 

fredag den 10. oktober 
skal være redaktionen i hænde senest 

mandag den 22. september

Indlæg til Katolsk Orientering nr. 14, som udkommer 
fredag den 31. oktober 

skal være redaktionen i hænde senest 
mandag den 13. oktober

Oktober
- For at Herren vil skænke fred i de områder i ver
den som er hårdest ramt af krig og vold.

- For at Verdensmissionsdagen må genoplive en 
flammende iver i enhver troende om at bringe evan
geliet ud til hele verden.
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leve et liv uden værdighed. Menneskene 
føler, de er blevet berøvet al værdighed. Vi 
bliver forfulgt på grund af vores religion. 
Ingen af os havde nogensinde troet, at vi 
skulle leve i flygtningelejre på grund af 
dette.

Det er svært at tro at noget sådan finder 
sted i det 21. århundrede. Vi undrer os 
faktisk over, hvad der egentlig foregår. 
Er der tale om en ny strategi eller plan 
om at opdele Irak? Og i så fald hvem 
står bag og hvorfor? Hvordan kan det 
være, at de begivenheder, som opdelte 
Mellemøsten tilbage i 1916, nu gentager 
sig? På daværende tidspunkt skete det 
af politiske grunde og mange uskyldige 
mennesker kom til at bøde for det. Det 
er helt klart syndige og ondsindede 
mennesker, som i dag ønsker at opdele 
Irak. Dengang i 1916 mistede syv af 
vore søstre livet, mange kristne døde og 
endnu flere blev fordrevet. Er det blot 
tilfældighedens spil, som gør, at vi i dag 
møder den samme splittelse, eller sker det 
helt tilsigtet? 

Ikke blot er der mange problemer for 
de fordrevne i flygtningelejrene. Det står 
endnu værre til med vore kristne byer, 
som vi har måttet forlade. De mennesker, 
som ikke havde forladt deres byer op til 
natten den 6. august, blev af IS [Islamisk 
Stat] tvunget ud af deres hjem. I går blev 
72 mennesker fordrevet fra Karakosh. 
Men ikke alle er nået frem til vores lejr. 
De, som ankom i går aftes, var i elendig 
forfatning; de var nødt til at krydse Al 
Khaziz-floden (en biflod til den stor Zab-
flod) til fods fordi broen var ødelagt. Der 
er fortsat mange mennesker tilbage på 
den anden side af floden, og vi ved ikke 
hvornår det lykkes for dem at nå frem 

til Erbil; det afhænger af situationen og 
forhandlingerne mellem peshmergaerne 
og IS. Nogle er taget afsted for at hjælpe 
de gamle og dem, som ikke selv kan gå. 
En af søstrene tog afsted for at hente 
sine forældre, og hun har fortalt os om 
de tilbageværendes situation. En anden 
kvinde sagde, at hun var tvunget til at 

forlade sin mand og sine børn, og hun 
kender ikke deres situation. De befinder 
sig sikkert sammen med andre på den 
anden side af floden eller er blevet taget 
som gidsler af IS. En treårig pige blev 
hevet ud af sin moders favn, og moderen 
ved ikke, hvad der er sket med datteren.

Vi ved ikke, hvorfor IS tvinger folk 
væk fra Karakosh. Fra folk, som netop 

kommer derfra, hører vi, at IS er ved at 
bringe tønder ind i byen, men vi ved ikke 
hvad tønderne indeholder. 

Vi har også kendskab til fire kristne 
familier, som på tredje uge er fanget på 
Sinjar-bjerget og som sikkert er ved at 
løbe tør for mad og vand. Hvis ikke 
de modtager hjælp, vil de sikkert dø 
på bjerget. Vi har for øjeblikket ikke 
kontakt med dem, og det er ikke muligt 
at forhandle med IS.

Hvad angår vores kommunitet ved vi, at 
IS nu bruger vores kloster i Tel Kaif  som 
deres hovedkvarter. Vi ved også, at de 
er trængt ind i vores kloster i Karakosh. 
Flygtninge beretter, at alle helgenbilleder, 
ikoner og statuer er blevet ødelagt. 
Korset er taget fjernet fra kirketaget og 
er erstattet med IS’ flag. Dette gælder 
ikke kun for Karakosh og Tel Kaif. En 
af søstrene havde hørt, at situationen i 
Baqofa var rolig, så derfor hun vendte 

tilbage til byen for at hente sin medicin. 
Da hun kom til klostret erfarede hun, at 
det var blevet gennemsøgt. Alle skuffer og 
skabe var åbne, og ting lå spredt udover 
gulvene. I samme øjeblik de trådte ind i 
klostret blev byen ramt af tre granater, så 
de besluttede sig for med det samme at 
forlade stedet. 

Udover alt det, som sker med de krist-
ne, angreb en shiitisk selvmordsbomber 
og bevæbnede mænd i går, fredag den 22. 
august, en sunni-muslimsk moske i en by 
i Diyala-provinsen, som var i de irakiske 
myndigheders kontrol. Under angrebet 
omkom 68 mennesker. Det er hjerteskæ-
rende at høre, at mennesker bliver dræbt, 
mens de beder. Hvad angår medierne og 
nyhedsrapporteringen overskygger denne 
massakre det, der sker med de kristne på 
Nineve-sletten. Vi er bange for, at vi bli-
ver overladt til os selv og vor skæbne ikke 
længere betyder noget for det internatio-
nale samfund. 

Til slut er vi nødt til at sige, at menne-
skene er ved at miste tålmodigheden. De 
savner alt fra deres hjemegn: kirkerne, 
klokkeringningen, gaderne og nabokvar-
tererne. Det er hjerteskærende for dem 
at høre, at deres hjem er blevet plynd-
ret. Selv om de fortsat elsker deres byer, 
tænker de fleste af dem nu på at forlade 
landet for at kunne leve et værdigt liv og 
give deres børn en fremtid. Det er svært 
at bevare håbet for Irak eller tilliden til 
landets ledelse.
Vi håber I husker os i jeres bønner!
Søster Maria Hanna OP
Dominikanersøtrerne i Sankt Katarina 
af Siena kongregationen, Irak
PS. Del dette brev med andre! Lad verden 
høre de fattiges og uskyldiges råb

Eftertanker
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DEN irakiske dominikanersøster, prior-
inde Maria Hanna, er sammen med sine 
medsøstre blevet fordrevet fra deres klo-
ster og hun har i længere tid regelmæs-
sigt skrevet om sin og søstrenes udsatte 
situation i det nordlige Irak. Hver gang 
skriver hun hjerteskærende om flugt og 
fordrivelser, nød og uro, krænkelser og 
forfølgelser. 

Søster Maria Hanna er priorinde for 
de omkring hundrede søstre i Sankt 
Katarina af Siena kongregationen i Irak 
– samme kongregation, som tre irakiske 
søstre i Sverige tilhører. Kontakten 
mellem søstrene i Sverige og Irak går 
langt tilbage og er blevet stadig mere 

intensiv. I skrivende stund befinder sr. 
Maria Hanna og søstrene sig i nærheden 
af Erbil efter at være flygtet fra deres 
kloster, hvor Islamisk Stat nu har 
etableret et hovedkvarter. 

Hendes breve er dramatiske første-
håndsskildringer beregnet til at vække 
omverdenens opmærksomhed og medan-
svar. 

Den 23. august 2014 
Kære alle,

Vi fortsætter med at dele vores daglige 
kamp med jer i håbet om at vores nødråb 
vil nå ud i verden. Vi er som den blinde 
tigger ved Jeriko (Mark 10,46-52), der 

gav sig til at råbe: ”Davids søn, Jesus, 
forbarm dig over mig!” Selv om nogle 
truede ham til at tie stille var der andre, 
som lyttede og hjalp ham. Vi regner med 
de mennesker, der lytter til os!

Det er nu tre uger siden vi måtte flygte. 
Tingene er foregået meget langsomt, 
når det gælder om at give de mange 
flygtninge tag over hovedet, mad og andre 
livsnødvendigheder. Mange lever stadig i 
gaderne. Der er fortsat ingen organiserede 
flygtningelejre udover de skoler, som 
bruges til at modtage flygtninge. Et 
halvfærdigt treetagers hus er også taget 
i anvendelse som flygtningecenter. For 
at opnå lidt privatliv har nogle familier 
forsøgt at bygge skillevægge ved hjælp 
af plastikfolie fra UNHCR. Disse rum 
ligner mest af alt stalde. Vi undrer os alle: 
får dette overhovedet nogen ende? 

Vi sætter stor pris på alle de bestræbelser 
som gøres for at hjælpe flygtningene. Men 
husk på, at mad og tag over hovedet ikke 
er de eneste livsfornødenheder, som vi 

har brug for. Situationen er langt mere 
kompliceret. Vi taler om to mindretal, 
de kristne og yezidierne, som har mistet 
deres land, deres hjem, alt hvad de ejer, 
deres arbejde og deres formuer. Nogle 
er blevet adskilt fra deres nærmeste og 
deres kære, og alle er forfulgte på grund 
af deres religion. 

Vore kirkelige ledere gør alt, hvad 
de kan, for at løse situationen. De har 
holdt møder med politiske ledere og med 
præsidenten for Irak og Kurdistan; men de 
politiske lederes initiativer og handlekraft 
går trægt og lader meget tilbage at 
ønske. Faktisk har disse politiske møder 
ikke resulteret i noget. Indtil nu er der 
ikke blevet truffet én eneste beslutning 
angående de fordrevne mindretals 
nuværende situation. Derfor er tiltroen 
til de politiske ledere ringe, hvis den 
overhovedet stadig findes. Menneskerne 
kan ikke længere klare situationen. I går 
sagde en ung mand, at han hellere ville 
dø end at Fortsættes nedenunder ▶

’Vi er bange for at vi bliver overladt til os selv 
og vor skæbne’
Dominikanersøster skriver brev fra Irak

Tekst og foto:

””Det er svært at tro at noget 
sådan finder sted i det 21. 
århundrede”
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VATIKANET Efter at den tidligere 
ærkebiskop og diplomat for Vatikanet, 
polakken Józef Wesołowski, er blevet sat 
i husarrest af  myndighederne i Vatikanet, 
har efterforskere fundet et arkiv med over 
86.000 børnepornografiske fotos på hans 
computer, skriver flere italienske medier. 

Ifølge dagbladet Il Corriere della 
Sera er der desuden fundet 160 videoer 
med unge drenge i erotiske poseringer 
på computeren, der tilhører Vatikanet. 
Avisen skriver, at den 66-årige polske 
præst skulle have haft nære kontakter til 
børnepornografiske netværk.

Oplysningerne kommer efter at 
Vatikanet i en pressemeddelelse den 22. 
september meddelte, at den tidligere 
ærkebiskop, der indtil august sidste år 
fungerede som nuntius (pavelig diplomat) 
i den Den Dominikanske Republik, nu er 
sat i husarrest i Vatikanet.

Rystende afsløringer
Vatikanets talsmand, Federico Lombardi, 
siger, at sagen er den første af sin art i Den 
katolske Kirke. Wesołowski er den højest 
rangerende embedsmand i Vatikanet, 
der nogensinde er blevet efterforsket for 
at have begået sexovergreb og desuden 
den første pavelige diplomat til at blive 
laiceret.

Ifølge Il Corriere della Sera har 
Vatikanets efterforskere, som led i 
efterforskningen af anklagerne mod 
Wesołowski for at have begået sexovergreb 
på mindreårige drenge, analyseret den 
computer han havde stående på sit 
kontor i Santo Domingo, mens han 
fungerede som Vatikanets diplomat i den 
Den Dominikanske Republik i perioden 
2008-2012.

På computerne fandt efterforskerne 
ifølge avisen mere end 100.000 sex-
relaterede filer. Mere end 160 videoer vi-
ste unge drenge i erotiske poseringer og 
mere end 86.000 pornografiske billeder 
var omhyggeligt arkiveret i emnebaserede 
mapper. Endvidere har efterforskerne 
fundet yderligere 45.000 billeder, som var 
forsøgt slettede. Wesołowskis bærbare 
computer viste sig også at indeholde por-
nografisk materiale.

Efterforskerne er nu i færd med at un-
dersøge om børnepornografiske netværk 
har hjulpet den tidligere ærkebiskop med 
at arrangere seksuelle møder med unge 
drenge i den Den Dominikanske Repu-
blik. Endelig efterforskes det også om 
Wesołowski har begået seksuelle overgreb 
andre steder, hvor han har været udstati-
oneret. Józef Wesołowski har haft mindre 
poster i en række andre lande, blandt an-
det i Japan og Sydafrika, og han var i en 
periode før 2000 udstationeret i Danmark 
ved Det apostoliske Nuntiatur i Vedbæk 
som sekretær for den daværende nuntius.

Risikerer op til syv års fængsel
Józef Wesołowski blev trukket hjem til 
Vatikanet for et år siden i kølvandet på 
rapporter i lokale dominikanske medier 
om, at han havde sex med børn. 

Vatikanet meddelte i juni, at en kanonisk 
domstol har undersøgt Wesołowski for 
anklagerne om at have begået sexovergreb 
i den Den Dominikanske Republik og 
valgte efterfølgende at laicere ham. 

Den 8. september skrev lokalavisen 
Dominican Today på sin netavis, at 
en dommer havde afvist at udstede en 
anholdelsesbegæring på Wesołowski.

Det blev begrundet med, at den tidligere 
ærkebiskop var udsendt som diplomat og 
dermed omfattet af  konventioner om, at 
diplomater kun kan retsforfølges i den 
stat, de repræsenterer.

På grund af ”anklagernes alvor” har 
efterforskerne nu besluttet at sætte den 
tidligere diplomat i husarrest, forklarer 
Vatikanets talsmand, pater Federico 
Lombardi, og siger, at Vatikanets 
myndigheder har handlet i henhold til 

pavens ønske om ”at 
en så alvorlig og følsom 
sag må behandles 
uden forsinkelse og 
med den retfærdige og 
nødvendige strenghed”.

Retssagen mod Józef 
Wesołowski forventes at 
begynde i januar næste 
år. Han risikerer en 
fængselsstraf på op til 
syv år.
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Tidligere nuntius sat i husarrest
Mere end 80.000 pornografiske billeder er fundet på hans computer.

Tekst: Niels Messerschmidt

Den tidligere ærkebiskop og diplomat Józef Wesołowski 
risikerer op til syv års fængsel for at have begået sexovergreb 
på unge mænd. Foto: Huffingtonpost.

EUROPA Kardinal Reinhard Marx, 
ærkebiskop af München og formand for 
den tyske bispekonference, efterlyser en 
tydeligere social profil i Den europæiske 
Union. ”Så længe social sikkerhed 
forbindes med nationalstaten vil Europa 
blive udpeget som årsag til en manglende 
social sikkerhed”, sagde kardinalen i sin 
egenskab af præsident for kommissionen 
for bispekonferencerne i EU, COMECE. 
”Og det vil på sin side helt sikkert ikke 
give folk en stærkere identitet af  at være 
borger i EU”.

Kardinalen kom med sin udtalelse på 
Social Days-arrangementet i Madrid, 
hvor kirkelige repræsentanter drøftede 

Kirkens sociale apostolat og de sociale 
spørgsmål i Europa.

Reinhard Marx opfordrer europæerne 
”til seriøst at reflektere over, hvad det 
egentlig vil sige, at være europæer, hvordan 
vi ønsker at leve og hvilke værdier, vi 
gerne vil bringe ind i verden”. Hertil 
hører, mente kardinalen, blandt andet 
en model for social markedsøkonomi, 
hvor idéen om det frie marked er kædet 
sammen med retfærdighedens princip, og 
hvor man i forbindelse med økonomiske 
beslutninger altid vurderer de sociale 
konsekvenser. 

”Markedet har brug for klare regler, 
som på sin side må forankres politisk”, 

understregede Marx og fremhævede, at 
”arbejdstagerne har brug for et socialt 
sikkerhedsnet, ungdommen har brug 
for både dannelse og uddannelse, og 
familien, samfundets urcelle, har brug for 
opmuntring og påskønnelse”.  

Også Kirken opfordrer til et socialt 
Europa, fortsatte kardinalen og 
opfordrede især katolske lægfolk til at 
engagere sig mere i europæisk politik 
og repræsentere Kirkens sociallære på 
det politiske område. Dertil kræves et 
mere omfattende europæisk netværk af 
katolske lægfolk inden for politik.

Arrangementet ’Social Days’ blev 
afholdt for anden gang, denne gang i 
Madrid den 18.-21. september under 
temaet: ”Den kristne tro og Europas 
fremtid”. På mødet deltog 180 kirkelige 
repræsentanter fra mere end 28 lande.
NM

Efterlyser en tydeligere social profil i EU
Der er behov for større social sikkerhed, siger formanden for de 
europæiske bispekonferencer. 
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NORDEN Den nordiske Bispekonferen-
ce holdt sin efterårssamling i Finland den 
12.-16. september. Her mødtes de med 
repræsentanter for de nordiske Caritas-
organisationer for at blive orienteret om 
den alvorlige situation i Mellemøsten, og 
biskopperne udsendte efterfølgende en 
indtrængende appel til de nordiske rege-
ringer om ikke at sende mindretalsflygt-
ninge tilbage til Irak og Syrien, men give 
dem permanent asyl.

Under et møde med den kaldæiske 
ærkebiskop af Teheran, Ramzi Guarmou, 
fik biskopperne indsigt i de trængsler 
katolske og ortodokse kristne er udsat for 
i Mellemøsten, og de lovede at yde såvel 
moralsk som materiel støtte.

De nordiske biskopper var enige med 
Caritas’ repræsentanter om, at kvinders 
ligestilling og adgang til uddannelse er 
afgørende forudsætninger for at bekæmpe 
fattigdommen. Med afsæt i Kirkens 
sociallære håber biskopperne desuden, at 
kvinder i stadig højere grad opmuntres til 
og får mulighed for at blive økonomisk 
selvstændige.

2015: Året for det gudviede liv
Pave Frans har ønsket at verdens 
katolikker afser tid til bøn og refleksion 
over kaldet til det gudviede liv. Derfor 
har han proklameret 2015 som året for 
det gudviede liv. Mens man i de nordiske 
lande kan glæde sig over rimeligt mange 
kald til præstetjenesten og det religiøse 
liv, er andre nationale og regionale kirker 
alvorligt berørt af de manglende kald. 

De nordiske biskopper er i færd med at 
forberede et hyrdebrev om emnet.

I den lutherske domkirke i Turku 
mødtes biskopperne med ærkebiskoppen 
for den finske kirke, Kari Mäkinen, der 
fremhævede de gode relationer mellem 
lutheranerne og katolikkerne ikke kun 
i Finland, men også i de andre nordiske 
lande.

Om situationen i Irak og Syrien
Den nordiske Bispekonference har 
udsendt følgende appel til de nordiske 
regeringer: 

”Verdenssamfundet er vidne til det 
irakiske og det syriske folks lidelse på 
grund af terror, forfølgelse og krig. Alene 
i Syrien er mere end 160.000 mennesker 
blevet dræbt, to millioner har forladt 
landet og seks millioner er internt 
fordrevne. Menneskets værdighed er ikke 
alene truet; mindretal bliver systematisk 
forfulgt, ydmyget og dræbt.

En stor del af  disse flygtninge og 
fordrevne er kristne, vore brødre og søstre, 
som ser udvandringen fra Mellemøsten 
som deres eneste håb for overlevelse. 
Denne alvorlige situation har pave Frans’ 
store bevågenhed og han har gentagne 
gange opfordret til at man stopper 
krigshandlingerne og drabet på uskyldige 
mennesker. Paven har også fremhævet 
den hjælp, Caritas yder flygtninge og 
IDP’er (internt fordrevne personer) uden 
at skelne til deres etniske eller religiøse 
tilhørsforhold, som det bedste bidrag til 
fred.

Vi, de katolske biskopper i de 
nordiske lande, samlet i Turku, støtter 
patriark Louis Raphael Sakos udtalelse 
i Bruxelles den 10. september: ”Man er 
nødt til at respektere de grundlæggende 
rettigheder, og man bør kunne udøve sin 
religion i Irak i fred. Jeg appellerer derfor 
til EU’s højtstående repræsentant for 
udenrigsanliggender og sikkerhedspolitik 
om hurtigst mulighed at tilvejebringe den 
nødvendige hjælp”.

Vi opfordrer de nordiske regeringer til 
generøst at støtte FN’s og humanitære 
organisationers arbejde i Mellemøsten. 
Vore nordiske lande har råd til det.

Vi appellerer også til regeringerne og 
befolkningerne i de nordiske lande at vise 
storsind, så mennesker fortsat kan leve i 
sikkerhed i deres hjemland og at man i 
den nuværende situation hilser flygtninge 
velkommen. Vi opfordrer derfor stærkt 
regeringerne i Norge, Sverige, Danmark, 
Island og Finland til at omstøde 
beslutningen om at sende flygtninge 
tilbage til Irak og Syrien, hvor deres liv 
er i fare, og i stedet give dem permanent 
asyl.

Vi appellerer også til alle katolikker 
i Island, Norge, Sverige, Danmark og 
Finland om at støtte Caritas’ arbejde 
med at hjælpe folk i desperat nød i 
Mellemøsten, og vi beder sammen med 
de troende for fred i regionen”.

KO mener
Internationale nyheder

Frans skruer bissen på
For pave Benedikt var den første test 
på Vatikanets nye ’nul tolerance’-po-
litik mod gejstliges sexovergreb fader 
Marcial Maciel. For Frans er det den 
tidligere nuntius (og ærkebiskop) Józef 
Wesołowski. Fader Marciel, grundlæg-
geren af Kristi Legionærer, havde stadig 
en høj stjerne i Rom i 2005. Beskyttet 
af  indflydelsesrige venner, blandt andet 
Vatikanets daværende statssekretær, lyk-
kedes det ham gentagne gange at undgå 
at blive undersøgt, og dørene til Det apo-
stoliske Palads var åbne for ham. Men 
disse lukkede hurtigt i, da Benedikt blev 
valgt og kort efter indledte en mere til-
bundsgående undersøgelse. Resten er nu 
historie: Marciel blev fjernet fra magten, 
laiceret og døde vanæret.

Denne linje har pave Frans fortsat. 
Wesołowski var ikke blot en indflydelses-
rig præst; han var ærkebiskop og nød di-
plomatisk immunitet, men en kanonisk 
retssag fratog ham begge dele. I sagen, 
som vist er uden fortilfælde i Kirkens 
historie, vil den tidligere ærkebiskop stå 
over Vatikanets domstol som en gemen 
forbryder. Nogle vil hævde, at Vatikanet 
har været sen til at reagere på overgrebs-
krisen og andre vil hævde, at Vatikanet 
stadig har lang vej at gå med at stille 
prælater til ansvar for deres ugerninger. 
Begge dele er rigtigt nok. Derimod er det 
forkert at sige, at Vatikanet ikke tager 
emnet alvorligt – da har man ikke for-
stået de nye signaler de sidste ti år.

Pave Frans har med sin beslutning om 
at arrestere og retsforfølge Wesołowski 
ikke blot skærpet kampen mod gejst-
liges overgreb. Han har siden valgt at 
fjerne en biskop fra sit embede i Para-
guay for blandt andet at holde hånden 
over en sexanklaget præst. I sagen med 
Wesołowski har Vatikanet taget skridt til 
at fjerne en prælat, der selv er anklaget 
for sexovergreb. Selv om andre biskopper 
det seneste årti blevet fjernet for person-
lig misforvaltning, er omfanget af de di-
sciplinære skridt mod Wesołowski.

Men i tilfældet med biskop Livieres fra 
Paraguay er han, så vidt vides, ikke selv 
anklaget for at have begået sexovergreb, 
men derimod anklaget for at holde hån-
den over og endda forfremme en præst, 
hvis fortid er belastet af  anklager om sex-
overgreb. Den pågældende præst, Carlos 
Urrutigoity, har ellers en beundringsvær-
dig profil. Ambitiøs, energisk og rodfæ-
stet i Kirkens doktrinære ortodoksi har 
han overbevist mange katolikker om at 
støtte hans projekter økonomisk (i alle 
disse henseender minder hans historie 
om Marcial Marciels). Bispedømmet 
Scranton i Pennsylvania, hvor Urruti-
goity har virket som præst, har siden 
kaldt ham for ”en alvorlig trussel mod 
unge mennesker” – hvilket biskop Livi-
eres valgte at ignorere. På mange måder 
var biskop Livieres en succesfuld hyrde; 
han havde en beundringsværdig evne for 
at tiltrække unge til præstegerningen og 
skaffe nye medlemmer til Kirken. Ved at 
afsætte ham har pave Frans demonstre-
ret en ægte ’nul tolerance’-politik. Bud-
skabet fra Rom er højt og tydeligt: Det 
er ligegyldigt hvad du ellers gør; hvis du 
ikke beskytter børn mod overgreb, er det 
ud af vagten!  NM

Biskopperne udtaler sig om situationen  
i Irak og Syrien
Opfordrer de nordiske regeringer til at give flygtninge permanent asyl.

Tekst: Niels Messerschmidt

Repræsentanter for de nordiske Caritas-organisationer orienterede biskopperne om 
deres arbejde med flygtninge og fordrevne i Mellemøsten. Foto: Caritas.

KATEKESE På ondagens general-
audiens den 17. september fortsatte pave 
Frans sin serie af mini-kateteser om Kir-
ken, denne gang om Kirkens katolske og 
apostoliske natur. Kirken bør ikke indta-
ge ”forudindtagede og ensidige holdnin-
ger”, og den må overvinde fristelsen til at 
lukke sig om sig selv og blive et sted for 
”de få udvalgte, der betragter sig selv som 
de eneste modtagere af Guds nåde”. 

”Ordet ’katolsk’ betyder at Kirken 
er ’universel’ […] Kirken viser sin 
universalitet ved at tale alle sprog […] 
Kirken er af natur missionerende, 
dedikeret til forkyndelsen og mødet; det 
vil sige den apostoliske – den er kaldet til 
at forkynde evangeliet for hele verden”. 

Frans fraveg manuskriptet og sagde til 
tilhørerne på Peterspladsen, at de altid 

bør have en ”lommebibel” på sig og læse 
i den i løbet af dagen. ”Det er en god 
ting”, tilføjede han, 

”Hvis apostlene var blevet i Cenaklet 
og ikke var gået ud for at forkynde 
evangeliet, ville Kirken kun have bestået 
af de folk, der boede i denne by. Men 
apostlene drog ud i verden”.

’Vi bærer menneskehedens frelse’
Alt dette ”udpringer af pinseunderet”, 
fortsatte han. ”Helligånden hindrer os 
i at være selvoptagne og tro, at Guds 
velsignelse kun gælder os. Hvis en 
gruppe kristne sagde således: ’Vi er de 
udvalgte og kun vi’, ville troen dø ud til 
sidst – først ville deres sjæl dø, dernæst 
deres krop, fordi de ikke har liv i sig selv 
og ikke kan frembringe liv hos andre 

mennesker og befolkninger; fordi de ikke 
er apostoliske”. 

”Det er Helligånden, der tvinger 
os til at møde vore brødre og søstre, 
selv dem, som er os fjernest i enhver 
henseende, for sammen med dem at 
dele kærligheden, freden og glæden ved 
den opstandne Herre. Hvad betyder det 
for vores fællesskab og for hver især at 
være en del af  en katolsk og apostolisk 
Kirke? Det vil først og fremmest sige, 
at vi bærer menneskehedens frelse i 
vore hjerter; at vi er ligeglade med vore 
brødre og søstres skæbne, men at vi åbent 
støtte dem. Det indebærer også en følelse 
af tilfredsstillelse, fylde og harmoni 
i vort kristne liv, og en afvisning af 
forudindtagede og ensidige holdninger, 
som gør os til lukkede mennesker”.   

Paven mindede om ”det heroiske 
liv hos de mange, mange missionærer, 
som har forladt deres hjemland for at 
forkynde evangeliet i andre lande og 
på andre kontinenter […] Lad os takke 
Herren for at vor Kirke har og har haft 
mange missionærer, og stadig har brug 
for flere! Lad os 

Paven om Kirkens katolske  
og apostoliske natur
Den er missionerende uden at være forudindtaget og ensidig.

Tekst: Niels Messerschmidt

Fortsættes side 6 ▶
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Styrker indsatsen 
mod overgreb
VATIKANET Pave Frans har udnævnt 
to amerikanske præster til embeder i 
Vatikanets kampagne for bekæmpelsen 
af seksuelle overgreb begået i Kirken.

Den amerikanske jesuit og 
ekspert i kanonisk lov, pater Robert 
Geisinger, er udnævnt til Vatikanets 
tiltaleadvokat (promotor iustitiae) 
under Troslærekongregationen. Hans 
forgænger i embedet, pater Robert 
Oliver fra Boston i Massachusetts, 
er udnævnt til sekretær i den nye 
pavelige kommission til beskyttelse af 
mindreårige.

Som promotor iustitiae får Geisinger 
ansvaret for efterforskningen af det, 
Kirken anser for særligt alvorlige 
forbrydelser – de såkaldte ’delicta 
graviora’: forsyndelser mod Eukaristien, 
brud på skrifteseglet og det sjette bud 
begået af gejstlige mod personer under 
18 år.

’Biskopperne må 
tage signalerne 
alvorligt’ 
SYNODEN Biskopperne må 
”tage signalerne fra græsrødderne” 
alvorligt. Det siger formanden for den 
schweiziske bispekonference, Markus 
Büchel, i et avisinterview den 8. 
september. Vatikanets undersøgelse op 
til familiesynoden har vist en stor kløft 
mellem katolikkernes måde at leve på og 
den kirkelige morallære, blandt andet i 
de tysksprogede lande.

”Biskoppernes opgave er at tage disse 
signaler alvorligt”, siger Büchel, der 

er biskop i Sankt Gallen. ”Vi må være 
opmærksomme på, at mange troende 
bevæger sit i et spændingsfelt mellem 
deres egen situation og den romerske 
lære”, toner han.

Mange mennesker oplever Kirkens 
holdning som ”stejl”. Den katolske 
Kirke må spørge sig selv hvordan 
”teologien om familien og partnerskabet 
kan blomstre igen”, forklarer Büchel, 
der repræsenterer den schweiziske 
bispekonference på synoden.

Besøger Tyrkiet 
senere i år
PAVEBESØG Den hellige Fader 
besøger Tyrkiet den 29. og 30. november, 
hvor han bl.a vil mødes med den 
økumeniske patriark Bartholemæus I.

Efter pave Frans’ valg var 
Bartholomæus I den første patriark 
af Konstantinopel til at deltage i en 
pavelig indsættelsesmesse. De to mødtes 
siden under pavens tur til Mellemøsten 
tidligere i år, hvor de bad sammen i 
Gravkirken i Jerusalem, og de mødtes 
i Vatikanet i juni, hvor de sammen 
med præsidenterne for Israel og det 
palæstinensiske selvstyre bad for fred i 
området. 

Den hellige Fader forventes at besøge 
den tyrkiske hovedstad Ankara den 29. 
november og Istanbul den følgende dag, 
hvor han vil fejre festen for apostlen 
Andreas. Ifølge nyhedssitet Crux vil 
pavens tur måske også rumme et besøg 
til Tyrkiets grænse til Irak for herved at 
vise sin støtte til de forfulgte kristne i det 
nordlige Irak. 

Tak for dit bidrag!
FRIVILLIGT BIDRAG I denne 
uge modtager katolske husstande en 
opfordring til via giroindbetalingskort 
eller betalingsservice at yde et frivilligt 
bidrag til udgivelsen af Katolsk 
Orientering. Dit frivillige bidrag er helt 

afgørende for avisen økonomi, som i 
disse år døjer med stigende udgifter til 
trykning og distribution af avisen.

Så tag godt imod opfordringen til at 
yde et frivilligt bidrag til KO – der er 
hårdt brug for din hjælp!

KO’s redaktion takker for alle 
bidrag, store som små. 

Pave Frans taler i 
EU-Parlamentet
Formanden for bispekonferencerne 
i EU hilser besøget velkommen.

STRASBOURG Pave Frans har 
accepteret en invitation til at tale på 
EU-Parlamentets plenarforsamling i 
Strasbourg den 25. november. Den tyske 
kardinal Reinhard Marx, præsident 
for kommissionen af de europæiske 
bispekonferencer i EU (COMECE) hilser 
pavens beslutning velkommen:

”Jeg er meget glad for at høre at 
pave Frans, som svar på præsident 
Martin Schulz’ invitation, vil besøge 
Strasbourg den 25. november og tale 
på EU-Parlamentets plenarforsamling. 
Det er en virkelig god nyhed, især fordi 
2014 markerer en række udfordrende 
begyndelser for det europæiske projekt. 
Sammen med mine bispekolleger i EU 
er jeg særlig taknemmelig for denne gode 
nyhed.  

Beslutningen om at tage til Strasbourg 
inden individuelle EU-lande besøges 
sender et stærkt signal om, at paven 
støtter og opmuntrer bestræbelserne 
på europæisk integration og enhed. 
Paven anerkender hermed den unikke 
indflydelse de europæiske institutioner 
har for kontinentets liv. Han er positiv 
overfor det europæiske projekt ikke 
mindst den fredsindsats, som resulterede 
i at EU modtog Nobels Fredspris. Den 
europæiske integration har fra starten af 
nydt godt af Den katolske Kirkes støtte. 
Johannes Paul II besøgte EU-Parlamentet 
i 1988, og det andet pavelige besøg vil 
fremhæve Kirkens fortsatte støtte til 
de ædle idealer bag den europæiske 
integration.

Vi håber, at Den hellige Fader vil op-
muntre europæiske parlamentsmedlem-
mer i deres arbejde og at han vil pege på, 
hvordan de grundlæggende værdier bag 
Unionen – som i store træk inspireret 
af  den kristne tro – kan være med til at 
forme morgendagens Europa”, skriver 
kardinal Reinhard Marx.   NM

Pave Frans har sagt ja til at tale på EU-Parlamentets plenarforsamling i november. Her 
ses han sammen med dets præsident, tyskeren Martin Schulz. Foto: europarl.europa.eu.

Rygte: Mindre 
betydningsfuld post til 
kardinal Burke 
Er endnu en konservativ prælat på 
vej ud af kurien?

KURIEN Den amerikanske kardinal 
Raymond Leo Burke vil snart forlade 
sin post som præfekt for den apostoliske 
signatur og blive udnævnt til patron for 
Malteserordenen. Det hævder Sandro 
Magister, Vatikankender og journalist på 
det italienske nyhedsmagasin L’Espresso.

Er der hold i Magisters antagelse vil 
udnævnelsen være en alvorlig degradering 
af den amerikanske prælat, der i dag 
præsiderer over Kirkens Højesteret. Som 

patron for Malteserordenen vil han skulle 
udfylde en rolle, der normalt besættes af 
en pensioneret kardinal eller en prælat, 
der i forvejen bestrider en anden og 
mere indflydelsesrig post. Som en relativ 
ung kardinal, 66 år, er det normalt 
kutymen, at Burke var tiltænkt en anden 
betydningsfuld post i kurien eller få tildelt 
et større bispedømme.

Ifølge L’Espresso vil udskiftningen 
af kardinal Burke bekræfte pave Frans’ 
hensigt med at flytte konservative prælater 
fra topposter i Kurien og erstatte dem 
med gejstlige, der mere deler pavens egne 
pastorale prioriteter. Kardinal Burke 
har været en af de mest åbenmundede 
forsvarere i kurien af traditionel katolsk 
lære og liturgisk praksis.

Kardinal Burke blev i 2008 udnævnt til 
den apostoliske Fortsættes side 6 ▶

Tag på PREP kursus og få redskaber til god 
kommunikation og nye perspektiver på jeres 
samliv.
PREP er for alle par, der gerne vil have et 
bedre samliv med mere glæde og færre 
konflikter. Kurset veksler mellem oplæg og 
private parsamtaler - ingen par skal fortælle 
de andre om deres forhold.

Aftenkursus
Hvor: Ordrup ved København
Hvornår: Fem mandage i uge 44-48 kl. 19-22

Weekendkursus
Hvor: Vejle
Hvornår: 7.-9. november. Fredag kl. 19-21, 
lørdag kl. 10-18, søndag kl. 10-15.  
Pris: 1000 kr. inkl. materialer og forplejning

Tilmelding: prep@caritas.dk senest den 
17. oktober.

_________

GØR NOGET GODT 
FOR JERES PARFORHOLD

Caritas
Danmark

Ægteskabssager
KIRKERET Paven har beordret en 
gennemgang af procedurerne omkring 
annullering af et ægteskab for at for-
enkle dem. Til formålet er nedsat en 
kommission af juridiske eksperter i ka-
nonisk ret og teologer, som skal komme 
med forslag til ”at forenkle og strømline 
processen med bibeholdelse af princip-

pet om ægteskabets uopløselighed”. 
En annullering er en afgørelse om at et 
ægteskab ikke var gyldigt, da det blev 
indgået i henholdt til kanonisk lov, for-
di visse forudsætning ikke var opfyldt, 
f.eks. at det ikke var indgået frivilligt, 
at ægtefællerne ikke var psykisk mod-
ne eller ikke åbne overfor at få børn.  
NM
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BISPESAG Der var glæde i Limburg, 
da bispedømmet januar 2008 fik en ny 
biskop, selv om han ikke var på dom-
kapitlets liste. Nogle ville vide, at nyud-
nævnelsen var en del af  en længe udtænkt 
strategi for at bringe det liberale Limburg 
tilbage på den rette vej, mens andre blot 
glædede sig over at have fået en biskop, 
der som professor i pastoralteologi og li-
turgividenskab ved universitetet i Passau 
ville åbne nye missionariske horisonter i 
bispedømmets omstruktureringsproces. 

Samtidig med udnævnelsen af den 
nye biskop tog domkapitlet en gammel 
plan op af skuffen. Alte Vikarie – en 
gammel bygning tæt ved domkirken, 
skulle renoveres, og det skulle endelig 
blive til noget med en ny bispebolig 
ved domkirken.  Byggeriet gik i gang 
i 2011, og den asketisk udseende 
Tebartz satte straks andre accenter 
end forgængeren Kamphaus.  Han gik 
udenom domkapitlet og nedsatte sit 
eget forvaltningsråd for bispestolen. 
Medlemmerne i det nye råd havde 
absolut tavshedspligt, og deres navne var 
ikke offentligt kendte. Arkitekten var fra 
begyndelsen klar over, at det var et ganske 
særligt projekt, og alle medarbejdere på 
byggeriet skulle underskrive en særlig 
fortrolighedserklæring. Sagen omkring 
byggeriet rullede for alvor, da biskop 
Tebartz og generalvikar Walter Kasper i 
begyndelsen af 2012 fløj til Indien for at 
se på Caritasprojekter. Han fløj på første 
klasse, skrev Spiegel.  Nej, business class, 
sagde Tebartz og truede med sagsanlæg 
gennem sine advokater. Men Spiegel 
brugte skjult kamera, og Tebartz måtte til 
sidst betale 20.000 euro i bøde til retten i 
Hamburg for falsk vidneforklaring.

Skandalen rullede videre, mens flere 
og flere detaljer om det dyre byggeri 
dukkede op i pressen. Men Tebartz 
fik også støtte.  Det er menneskejagt 
som i nazitiden, sagde præfekten for 
troslærekongregationen Georg Müller 
og Georg Gänswein, præfekt for den 
pavelige husholdning.  September 2013 
kom Vatikanets udsendte  kardinal 
Giovanni Lajolo  på ”broderligt besøg” 
i Limburg. Da var omkostningerne ved 

byggeriet nået op på over 30 millioner 
euro. Biskoppen kendte tallet, men fandt 
det ikke nødvendigt at give oplysningen 
videre til Lajolo. 

Den tyske bispekonference nedsatte 
nu en arbejdsgruppe på fem sagkyndige 
til at kulegrave byggeregnskaberne og 
dokumenterede i en over 100 sider lang 
rapport fra 3. marts i år, at pressens 
anklager stort set stemte overens med 
de faktiske forhold.  En af gruppens 
konklusioner var, at der fra byggeriets 
start havde manglet både transparens 
og vilje til åben kommunikation af alle 
fakta omkring byggeprocessen. De 
tre medlemmer af forvaltningsrådet 
fik aldrig et udnævnelsesdokument og 
forstod aldrig, hvad deres rettigheder 
og pligter var i kirkeretslig forstand.  I 
oktober 2013 var Limburgaffæren blevet 
det fjerdevigtigste tema på de fire kanaler 
ARD, ZDF, RTL og Sat 1. Mellem april 
2013 og marts 2014 var der 3,24 millioner 
hits på navnet Tebartz i Google. 

Men debatten om byggeriet i Limburg 
kom hurtigt til at dreje sig om andet og 
mere end prisen på biskoppens Philippe 
Starck-badekar og de sjældne tropefisk 
i hans nye akvarium. Var han offer eller 
gerningsmand? Både og, i den komplekse 
sammenhæng, siger bogen. Frankfurter 
Allgemeines online-redaktion fik en 
næse fra det presseetiske nævn for at 
have skrevet, at biskoppen var autist. 
Men at kritikken næsten fra starten var 
hård, kan både føres tilbage på dårligt 
kommunikerede beslutninger og på 
Tebartz´ konservativt prægede teologi, 
der ikke fandt megen genklang i det 
liberalt prægede Limburg. 

Tebartzsagens konsekvenser
En biskop gik af, der kommer en ny, og 
så er resten vel business as usual? Nej, 
siger en ny bog ”Der Fall Tebartz”, hvor 

universitetsfolk analyserer byggesagen i 
Limburg ud fra kirke- og arbejdsretslige, 
pastorale og teologiske aspekter. 
Sagen Tebartz sendte nemlig rystelser 
ned gennem hele systemet. De tyske 
biskoppers biler og embedsboliger kom 
på forsiden af Bild, og bidragene til 
Bonifatiuswerk sank med en fjerdedel. 
178.805 tyske katolikker vendte sidste 
år deres kirke ryggen. Det er næsten 
3.000 mere end i 2012 og kun 3.000 færre 
end i skandaleåret 2010 med de mange 
pædofilisager.  Tilliden til Kirken som 
institution er rystet, og kardinal Marx, 
ærkebiskop af München og Freising og 
leder af den tyske bispekonference, sagde 
for nylig, at Kirken havde fået et wake up 
call til at blive mere troværdig. 

Forvalter Den katolske Kirke kirke-
skattemidlerne på ansvarlig vis, spurgte 
TV-kanalen ZDF seerne i forbindelse 
med at programmet ZDFzoom satte spot 
på Kirken og dens midler den 24. septem-
ber i år. Kun knap 25 % svarede ja, 53 % 
var kritiske, og 35 % havde ingen mening.  

Kritisk kollegialitet
I offentligheden blev Limburgsagen en 
sag om kirkens forfald som moralsk auto-
ritet. Mange af bispedømmets medarbej-
dere oplevede også biskoppens ledelses-
stil som autoritær. Kritisk kollegialitet 
viste sig at være et nøgleord i denne sam-
menhæng. For burde  bispekolleger ikke 
støtte og korrigere hinanden, hvis det er 
nødvendigt? Da mediestormen rasede, 
og stadig flere pinlige detaljer blev kendt 
om byggeriet i Limburg, svigtede Tebartz’ 
kolleger deres pligt til correctio fraterna – 
broderlig irettesættelse, mener bogen. Bi-
skoppen blev fastholdt i en ond cirkel af  
fornægtelser samtidig med, at der internt 
blandt præsterne i bispedømmet cirkule-
rede et brev om et dårligt arbejdsklima 
præget af frygt, resignation og træthed 

over biskoppens luksu-
riøse livsstil. 

I Limburg oplevede 
mange præster og læg-
folk ifølge ”Der Fall 
Tebartz” en top down 
ledelse, hvor præster 
og diakoner så sig be-
handlet som biskoppens 
forlængede arm og in-
strumenter til udførelse 
af hans beslutninger.   
Biskoppen tegner bispe-
dømmet; men det går 
ikke uden gensidighed 
og kollegialitet i ledel-
sen, og ledelsesstilen 
må leve op til Det andet 
Vatikankoncils retnings-
linjer, konkluderer bo-
gen og henviser blandt 
andet til, hvordan det  
biskoppelige læreem-
bede  beskrives i  kapitel 
3 i koncilsdokumentet 
Lumen Gentium,  i den 
apostolske skrivelse Pa-
stores gregis  fra 2003 og 
i  direktoriet for biskop-

pernes hyrdetjeneste fra kongregationen 
for biskopper 22. februar 2004, hvor der 

tales om Kristi præstedømme med for-
skellige opgaver, men samme værdighed 
for alle.

Mangel på transparens
Teologisk set betragtes kirken som Guds 
folk; men i den brede offentlighed ses 
det kirkelige apparat først og fremmest 
som et professionelt burokrati. Da 
Tebartz blev biskop, var bispedømmet 
Limburg allerede i gang med en 
omstruktureringsproces. Mange sogne 
blev sammenlagt i større enheder; men 
det oplevedes som processer, der blev 
styret ovenfra, og der manglede en 
teologisk diskussion for at få flest mulige 
perspektiver ind i planlægningen af 
de nye pastorale enheder, konkluderer 
bogen.

Men hvordan kan det der skete i 
Limburg bruges konstruktivt, så man 
kommer styrket og forandringsparat 
ud af krisen? Hvordan kan Kirken som 
organisation handle fremadrettet og se de 
udviklingsmuligheder, der ligger i krise 
og turbulens? Det handler Limburgsagen 
også om. For muligheder for forandringer 
kommer der først, når et bispedømmes 
nøglepersoner kan sætte et attraktivt 
fremtidigt mål og skabe fælles fodslag i at 
nå derhen. 

Nye tider stiller nye krav  
til embedsførelse
Kirkens styrke er at den er et fortællefæl-
lesskab med tusind år gamle fortællinger 
og billeder.  Men den er også en organi-
sation, og et af  problemerne ved Kirken 
som organisation er dens ringe målorien-
tering og svage evne til konsekvente be-
slutningsprocesser.  Forandringsmanage-
ment og personaleledelse opleves som 
aktuelle akilleshæle samtidig med at der 
mangler ægte kommunikation mellem de 
forskellige niveauer i organisationen

Der opleves sjældent en fælles defineret 
ledelseskultur i Kirken, som ofte er præget 
af mange dagsordener, hvor parterne i det 
skjulte bekriger hinanden. Det svækker 
kirkens evne til at varetage sin rolle i det 
21. århundrede, konkluderer bogen. 

ZDF´s program om Kirken og pengene 
kan ses på http://zoom.zdf.de/zdfzoom/
zdfzoom-5991578.html 

Joachim Valentin: Der ”Fall” Tebartz-
van-Elst. Kirchenkrise unter dem 
Brennglas. Herder Verlag. 2014. 14,99 
euro.

Tyskland

Noget kunne tyde på, at det giver hovedbrud at være biskop i Tyskland. Kölns nye 
ærkebiskop, kardinal Rainer Maria Woelki, modtager ved sin indsættelse i Könler Dom 
en pakke aspirin fra en katolsk gruppe i Leverkusen. .Foto: Erzbistum Köln.

Business as usual i Limburg?
Ny bog analyserer Limburgsagen og dens konsekvenser.

Tekst: Lisbeth Rütz
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LYNGBY Katolsk Orientering lagde 
vejen forbi Lyngby i anledning af Sankt 
Knud Lavard Skoles 60-års fødselsdag for 
at tale med skoleleder Christa Bonde om 
skolens historie og identitet.

”Vi er en værdibaseret og faglig kristen 
privatskole, der har fokus vor katolske 
identitet”, forklarer hun.

Skolen på Toftebæksvej er ikke kun 
kendt for sit høje faglige niveau. Christa 
Bonde har i sine tolv år som leder af 
skolen arbejdet målrettet på at styrke 
skolens katolske identitet og indhold. 
Af skolens nye formålsparagraf fra 2007 
fremgår blandt andet, at ”Sankt Knud 
Lavard Skole bygger hele sit virke på 
det katolske livs- og menneskesyn, som 
det kommer til udtryk i Evangeliet og i 
Kirkens lære”.

”Det er vigtigt for os, at vore katolske 
elever ikke blot lærer om deres tro, men at 
de også lever den sammen her på skolen”, 
tilføjer Christa.

Bygger videre på søstrenes arv
Idéen med at opføre en katolsk skole i 
Lyngby nord for København tog form, 
da menigheden i 1944 købte grunden 
ved Lyngbygårdsvej/Toftebæksvej og fem 
år senere begyndte byggeriet, der skete 
i tre etaper. I 1950 stod præstegården 
og aulaen med det nye kapel færdig, 
og i løbet af de næste tre år opførtes 
gymnastiksalen og endelig skolen. Den 
tilstødende kirke med det karakteristiske 
klokketårn blev først indviet i 1957.

Skolen åbnede den 16. august 1954. 
Den røde murstensbygning i to etager er 
tegnet af arkitekt Carl R. Frederiksen, 
som modtog Lyngby-Taarbæk Kommu-
nes diplom for skolens smukke og enkle 
udformning. Til at starte med var skolens 
drift lagt i hænderne på Sankt Joseph sø-
strene, som stod for ledelsen og undervis-
ningen – til at begynde med sammen med 
to lærere. I de følgende år voksede elevtal-
let og flere lærere kom til, og i 1966 be-
sluttede søstrene at trække sig helt ud af 
skolens drift. I dag har skolen 16 lærere, 
heraf fem katolikker, og tre pædagoger er 
tilknyttet SFO’en og skolen.

”Søstrenes virke har sat sig gode spor. 
Fra starten var det væsentlige i skolens 
tilbud sammenhængen mellem det at 
formidle solid faglighed og viden, og 
det at være personlighedsdannende”, 
forklarer Christa Bonde. ”I deres ånd og 
tradition har skolen søgt at videreføre 
sammenhængen mellem kristen tro og et 
samfundsengagement som fundament for 
skolen, og det katolske fundament og de 
kvaliteter, der var vitale fra skolens start, 
er fortsat intakte”.

Skolelederen forklarer videre, at Sankt 
Knud Lavards Skoles målsætning, 
”Skole for livet”, skal forstås i denne 
sammenhæng – nemlig som en skole, 
”der uddanner til hele livet i sin fulde 
herlighed, såvel det åndelige som det 
intellektuelle og det materielle”.

En skole med mange facetter
Sankt Knud Lavard Skole tilbyder i dag 
undervisning fra børnehaveklasse til 9. 
klasse i ét spor og en klassekvotient på 
18-19 elever i hver klasse. Men ønsket 
er, som Christa Bonde forklarer det, at 
”skolen vokser til at have omkring 200 
elever og klassekvotienten når op på 20-
22 elever”. De flere elever vil man i første 
omgang finde plads til ved at man rykker 
rundt i lokalerne og få en bedre udnyttelse 
af de nuværende faglokaler. På et senere 
tidspunkt kan en egentlig tilbygning til 
skolen måske komme på tale, siger hun.

Et kendetegn ved Sankt Knud Lavard 
Skole er, at næsten fire ud af ti elever 
kommer fra katolske hjem, hvilket giver 
skolen et stærkt katolsk bagland.

”Det skyldes primært, at vi gennem 
mange år har arbejdet målrettet for at 
tiltrække katolske elever. Således har 
vi indført en markant profil i skolens 
religionsarbejde og f.eks. afholder vi 
regelmæssigt retræter for vore katolske 
elever og kristendomsdage for ikke-
katolikker”

”I det hele taget lægger vi vægt på at 
være en religiøst bredt favnende skole”, 
forklarer Christa videre: ”Vi har både 
forkyndende katolsk og protestantisk 
undervisning, og har gennem årene 
opbygget et godt netværk omkring 
Folkekirkens skoletjeneste. Vore elever 
kommer i kirke hver 14. dag og familierne 
vælger selv, om barnet skal til katolsk 
eller protestantisk gudstjeneste. Vores 
muslimske elever kommer til gudstjeneste 
i Lyngby kirke, så de får lært lidt om 

hvordan religiøs praksis foregår her i 
Danmark”.

Hun siger, at de muslimske forældre 
vælger Sankt Knud Lavard Skole på 
grund af skolens religiøse fundament 
og fordi børnene med en anden religiøs 
baggrund her kan møde danskere, der 
tror på Gud.

Faglighed og værdier
Et andet særkende ved skolen er, at man 
i mange år har haft engelsk allerede i 1. 
klasse og et andet fremmedsprog, tysk, 
fra 5. klasse. Det er sket ud fra devisen, at 
jo tidligere eleverne lærer fremmedsprog, 
jo bedre rustet er de under deres senere 
studier.

Endnu et særkende er skolens vægtning 
på klare værdier og holdninger, og 
Christa Bonde glæder sig over at ikke kun 
Sankt Knud Lavard Skole, men også de 
andre katolske skoler oplever en stigende 
søgning i kraft af  skolernes værdibaserede 
fundament.

”Grundtvigs tale om ’skole for livet’ 
kan med rette gælde som motto for 
det skolesyn, som søges virkeliggjort i 
vores skole. For det handler om at åbne 
elevernes øjne for hvert menneskes værd 
og værdighed, og for alt stort og smukt 
i den skabte verden og Guds kald til os 
om at drage omsorg for hinanden og vore 
omgivelser”.

Høstmarked i jubilæets tegn
Sankt Knud Lavard Skoles 60 års jubi-
læum blev fejret den 11. september i for-
bindelse med skolens årlige høstmarked.

”Det er en dag, hvor alle børn 
arbejder på at hjælpe andre, som er en 
del af  vores værdier. Overskuddet fra 
høstmarkedet går i år til et projekt for 
børn i Zimbabwe. Det er primært 8. 
klasse, som står for arbejdet med at samle 
gaver ind fra de handlende i Lyngby, der 
er flinke til at donere”, forklarer Christa 
Bonde og siger til KO, at den ene af 
skolens fire fordybelsesuger i ugen op til 
høstmarkedet blev brugt med fokus på 
skolens jubilæum og at det er 200 året for 
Folkeskolens indførelse i Danmark.

Markedet var som altid velbesøgt, 
blandt andet var der mange gamle elever, 
som dukkede op i anledning af 60 året – 
flere, som har gået på skolen på søstrenes 
tid. Hver klasse har sin egen bod, mens 
de ældste klassetrin stod for cafe og 
restaurant. En række tilbageskuende 
indslag ’fra den gamle skole’ var de små 
elevers optræden med Ole Bole og andre 
remser, mellemtrinnene viste gymnastik 
fra 1950’erne, mens 7. klasse præsenterede 
modeopvisning fra 1950’erne og frem til i 
dag.

Overskuddet fra dette års høstmarked, 
hvoraf halvdelen går til Caritas og 
den anden halvdel til skolens elevfond, 
Paraplyen, var på ca. 24.000 kroner.

Skoleliv

”Vi er en værdibaseret og faglig kristen 
privatskole, der ikke skjuler vor katolske 
identitet”, forklarer skolens leder gennem 
12 år, Christa Bonde. Foto: A. Hopmann.

Det første lærerfoto fra skolens start. 
Foto: Skolens arkiv. 

En skole for livet
Årets høstmarked markerede Sankt Knud Lavard skoles 60-års 
fødselsdag.

Tekst: Niels Messerschmidt
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MISSIONSSØNDAGEN Kirken 
reflekterer hvert år i oktober over sin 
grundlæggende sendelse som missione-
rende Kirke. På Verdensmissionssønda-
gen, som markeres i vort bispedømme 
sidste søndag i oktober, vil de troende at-
ter bekræfte det missionskald, vi modtog 
i dåben. Kirkens mission begynder med 
forkyndelsen af troen på at Jesus er Her-
ren, vort fælles og frelsende håb. 

På Verdensmissionssøndagen er vi alle 
på en særlig måde kaldede til at være 
missionærer gennem bøn og deltagelse 
i Eukaristien, og ved generøst at støtte 
kollekten til fordel for de pavelige 
missionsselskaber.

Glæden om at bringe Kristus til andre
Dette års tema for Verdensmissionssøn-
dagen er: ”Jeg vil bygge min Kirke” (Matt 
16,18). Herom skriver pave Frans i sit 
budskab til dagen:

”Selv i dag er der fortsat mange 
mennesker, som ikke kender Jesus 
Kristus. Derfor er ’Missio ad gentes’ 
af  største nødvendighed, skriver pave 
Frans i sit budskab til dagen. Alle 
Kirkens medlemmer er kaldet til at 
bidrage til at Kirken er missionerende 
i sit væsen: Kirken er født til at være 
’i opbrud’. Verdensmissionssøndagen 
tilbyder de troende på de forskellige 
kontinenter en speciel mulighed for, 
gennem bøn og gennem konkrete tegn på 
solidaritet at understøtte den unge Kirke 
i missionslandene. På denne dag udgør 
nåde og glæde det centrale i festen. Nåde, 
fordi Helligånden, udsendt af Faderen, 
skænker visdom og styrke til alle, der 
anerkender dens virke. Glæde fordi 

Jesus Kristus, Faderens søn, udsendt for 
evangelisere verden, støtter og ledsager 
vort missionariske virke. Med henblik 
på glæden hos Jesus og disciplene, der 
blev udsendt som missionærer, vil jeg 
inddrage en bibelsk episode, som vi finder 
i Lukasevangeliet (10,21-23).

[…] ’Den store fare i verden i dag med 
dens mange og beklemmende konsum-
tilbud er en individualistisk tristhed, 
som opstår i et mageligt, begærligt 
hjerte, ud fra den sygelige søgen efter 
overfladiske fornøjelser, ud fra en skæv 
åndelig holdning’ (Apostolisk skrivelse, 
Evangeliets Glæde, 2). Af den grund 
har menneskeheden et stort behov for at 
opleve frelsen gennem Kristus. Apostlene 
er dem, der hele tiden tilegner sig mere af 
Jesu kærlighed og som lader sig præge af 
den lidenskabelige brænden for Guds rige, 
så de bliver budbringere af evangeliets 
glæde. Biskopperne har, som øverst 
ansvarlige for forkyndelsen, til opgave at 
styrke samarbejdet i deres lokale kirkers 
engagement for missionen. Dertil burde 
de tage højde for, at glæden ved at gøre 
Jesus Kristus kendt, også bliver til omhu 
med at forkynde på de fjernere liggende 
steder, men også en omhu ved at gå ud 
til periferien i eget distrikt, hvor særligt 
fattige venter. 

I mange områder mangler der kald 
til præsteembedet og til det gudviede 
liv. Ofte kan dette tilbagevises med, 
at der i menighederne mangler en 
smittende apostolsk iver, og således er 
der ingen begejstring og kaldet er ikke 
tillokkende. Evangeliets glæde opstår af 
mødet med Kristus og af at dele med de 
fattige. Derfor opmuntrer jeg alle sogne, 

foreninger og grupper til et intensivt 
broderligt liv, som bygger på kærligheden 
til Jesus, og som tager hensyn til de mest 
nødlidendes behov. Hvor glæden, iveren 
og ønsket er til stede, til at ville bringe 
Kristus til de andre, opstår der også ægte 
kald. Blandt disse skal kald hos lægfolk 
til mission også nævnes. I mellemtiden er 
bevidstheden om identitet og sendelsen 
hos troende lægfolk i Kirken taget til, lige 
som bevidstheden om, at de er kaldede, 
spiller en tiltagende væsentlig rolle i 
udbredelsen af Evangeliet. Af samme 
grund er en passende uddannelse med 
henblik på en virkningsfuld apostolsk 
ageren af stor betydning. 

’Gud elsker en glad giver’ (2 Kor 9,7). 
Verdensmissionssøndagen er også en 
dag, hvor vi genopliver ønsket om og 
den moralske forpligtelse til glædelig 
deltagelse i ’Missio ad gentes’. Den 
personlige gave er et tegn på vort 
eget offer, først for Herren og også 
for medmennesket, for det personlige 
materielle bidrag skal være værktøj til 
evangelisering for en menneskehed, som 
udspringer af kærlighed”. 

Vi er hinandens lemmer
Den katolske Kirkes missionsselskaber 
over hele verden bruger Verdensmissions-
søndagen som anledning til at indsamle 

til lokale kirker, hvor troen er i stærk 
vækst men som også døjer med sociale og 
politiske problemer.

”En sådan økonomisk støtte er af 
afgørende betydning for disse kirker”, 
forklarer diakon Kaare Nielsen fra 
Missio Danmark. ”Derfor håber jeg, at 
katolikkerne vil være rundhåndede, når der 
indsamles til Verdensmissionssøndagen i 
bispedømmet søndag den 26. oktober.”

Men det handler også om mere end 
bare at give eller samle ind, mener Kaare 
Nielsen. ”Det er også vigtigt, at vi bruger 
Verdensmissionssøndagen til at bede 
for missionærerne rundt om i verden og 
gennem bøn understøtte deres arbejde”.

”Vi er en verdenskirke og ikke begrænset 
til et land eller en enkelt menighed. Vi er 
del af  et større fællesskab, og når nogen 
i fællesskabet har brug for støtte, må vi 
andre derfor træde til. Paulus bruger 
billedet af lemmerne på kroppen, der 
her støtter hinanden. Han oplevede selv 
menighedens støtte, da han sad i fængslet. 
Både økonomisk og på anden vis støttede 
de kristne menigheder Paulus’ i hans 
tjeneste.”

Udover at støtte Missio i kollekten 
søndag den 26. oktober har du også 
mulighed for at støtte det løbende 
missionsarbejde i andre lande ved at 
indbetale et beløb på giro 1-686-3564 
eller BG Bank konto 1520-1686-3564.

Verdensmissionssøndagen

’Jeg vil bygge min Kirke’
Den gode vilje er ikke altid nok, når det gælder om at styrke Kirkens 
arbejde med fattige og marginaliserede, og udbredelsen af det glade 
budskab. 

Tekst: Niels Messerschmidt

”Verdensmissionssøndagen tilbyder de 
troende på de forskellige kontinenter 
en speciel mulighed for, gennem bøn og 
gennem konkrete tegn på solidaritet 
at understøtte den unge Kirke i 
missionslandene”, skriver paven i sit 
budskab til missionssøndagen.

Hvad er Missio?
De pavelige Missionsværker er 
repræsenteret i Danmark af Missio 
Danmark. Mange tror, at der er tale 
om en hjælpeorganisation, men Missio 
er ikke en hjælpeorganisation sådan 
som Caritas Danmark, Folkekirkens 
Nødhjælp eller Dansk Røde Kors. 

Missio Danmark samler alle kristnes 
forpligtelser til at være missionerende 
og de fælles bestræbelser på at 
forkynde vor katolske tro til alle andre 
mennesker, især i den tredje verden.

takke Herren for 
det! Måske er der blandt de mange unge 
mænd og kvinder her på Peterspladsen 
nogle, som ønsker at blive missionærer: 
Bare gør det! Det er smukt at videregive 

evangeliet om Jesus. Vær stolte og 
frimodige!”, slutter pave Frans.

Læs også om Verdensmissionssøndagen 
i dette nummer.

”Hvad vil det sige, at vi tilhører en katolsk og apostolisk Kirke? Det vil først og 
fremmest sige, at vi bærer menneskehedens frelse i vore hjerter; at vi er ligeglade 
med vore brødre og søstres skæbne, men at vi åbent støtte dem”, siger paven. Foto: 
L’Osservatore Romano.

Ifølge rygter vil den konservative amerikanske kardinal Raymond Burke blive fjernet 
fra sin toppost i kurien. Foto: Infovaticana.

signatur af pave 
Benedikt XVI, der to år senere også gjorde 
ham til medlem af kardinalkollegiet. I 
løbet af sin tid i Vatikanets domstol har 
Burkes kalender også indeholdt mange 
offentlige optrædener og interviews. 
Ironisk nok kan de mindre forpligtelser, 
som knytter sig til stillingen som 

patron for Malteserordenen, give den 
amerikanske kardinal endnu mere tid til 
offentlige optrædener og skriverier.

Forlader kardinal Burke sin nuværende 
post vil der ikke længere være amerikanske 
kardinaler i spidsen for nogle af kuriens 
forskellige kontorer.
NM

▶ Fortsat fra side 2

▶ Fortsat fra side 3
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ÅRSBERETNING Caritas handler 
om holdninger og om viljen til at 
handle. Vi tilhører alle den menneskelige 
familie, og fællesskabet må have en 
konsekvens i forhold til vores måde at 
handle på. Derfor er klimaforandringer, 
sult og fattigdom udfordringer, der 
kommer os alle ved. Det sagde Caritas´ 
generalsekretær Jann Sjursen på Caritas 
årsmøde, som i år blev afviklet i Riisskov 
ved Aarhus. Jann Sjursen så tilbage 
på et år med et stærkt samarbejde 
mellem Caritas og Udenrigsministeriet. 
Daværende udviklingsminister Rasmus 
Helveg Petersen besøgte Jordan, hvor 
han så på Caritasprojekter uden for de 
store flygtningelejre. P.t. sker der meget i 
forhold til flygtninge fra Jordan og Irak, 
hvor vi lige nu oplever udrensning både 
af kristne og andre religiøse mindretal. 
Men Caritas handler ikke bare om 
projekter i fjerne lande. Caritas har 
de sidste par år arbejdet målrettet 
for at styrke sin folkelige forandring 
herhjemme. Samarbejdet med de katolske 
skoler er blevet styrket ved indsamling til 
projekter i Niger, og Caritas nationale 

koordinator  Mia Toldam Korsgaard har 
arrangeret diakonidage. Man har indledt 
et samarbejde med fagforeningen FOA 
og Kirkernes Integrationstjeneste for at 
styrke indsatsen over for de filippinske 
au pair piger. Flere og flere danske 
familier opløses på grund af skilsmisse 

med voldsomme konsekvenser for både 
forældre og børn. Gennem de såkaldte 
PREP-kurser arbejder Caritas på at give 
familierne redskaber til at tackle de kriser, 
enhver familie bliver udsat for.

Caritas har en solid økonomi med en 
omsætning, der sidste år rundede 60 
millioner. Fem millioner blev indsamlet. 
Rent organisatorisk er der også sket 
meget fra den 1. maj i år. Sekretariatet, 
hvor der nu arbejder 20 mennesker, 
er blevet omstruktureret, så det bedre 
matcher den virkelighed, Caritas arbejder 
i, sagde Jann Sjursen. Den nye struktur 
indebærer ansættelse af flere teamledere 
og en  administrationschef med ansvar 
for HR. Her og nu betyder det flere 
lønomkostninger, men på sigt også en 

øget professionalisering af arbejdet.
Caritas er overgået til at være en ram-

meorganisation, som modtager etårige 
rammebevillinger. Det betyder, at pen-
gene kan flyttes på tværs mellem de for-
skellige projekter, men ikke overføres til 
næste år. Udenrigsministeriet  ser meget 
på, hvor de får mest for deres penge, og 
det stiller store krav til Caritas om rap-
portering og dokumentation. 

Økonomi, rammebevillinger og 
statistikker er vigtige redskaber, men 
først og fremmest handler det om at 
gøre Caritas til en livsstil. For Caritas er 
dig og mig og Kirken.  Derfor  handler 
det også om at leve kærligheden og 
barmhjertigheden ud i hverdagen, sagde 
Jann Sjursen.

Paven til tiden
Pave Frans passer til Caritas´ 
brand.

PAVEN ”Pave Frans passer på Caritas’ 
brand med sine synspunkter om, at vi skal 
have en fattig og ydmyg kirke og møde 
folk på niveau”, sagde Andreas Rude, da 
han på Caritasdagen efter årsmødet tog 
Kirkens puls og opdaterede portrættet af  
pave Frans.

”En af de ting, der kendetegner vores 
pave er, at han viser en fantastisk politisk 
sans. Han har en pastoral intuition for, 
hvad man ønsker af ham og stor evne til 

at skrælle det overflødige af. Og så har 
han en evne til at brænde igennem, som 
han blandt andet viste, da han omfavnede 
en vansiret mand på Peterspladsen. Det 
var en gestus, der bar hele evangeliet i 
sig. Han sendte et symbolsk og praktisk 
signal, da han valgte at bo i Casa di Santa 
Marta frem for at flytte ind i de pavelige 
gemakker som alle tidligere paver.  Men 
samtidig viser denne gestus også en 
udpræget praktisk sans, fordi Casa di 
Santa Marta er et praktisk sted at være, 
hvis man gerne vil følge med i hvad der 
sker i Vatikanet.

Med pave Frans har vi fået en 
latinamerikansk pave der repræsenterer 
verden uden for Europa, men også har 

europæiske rødder. Han forløser den 
længsel, der i lang tid har været efter 
katolsk mainstream og er den rigtige 
mand, fordi valget af ham falder sammen 
med en ny katolsk energi efter den store 
krise, som pædofilisagerne udløste. Frans 
giver nyt liv til noget gammelt; men han 
er ikke en slapper og beskriver sig selv 
som en sand søn af Kirken. Han er ikke 
interesseret i at formes i mediernes billede 
og blive hæftet op på deres dagsorden”, 
sagde Andreas Rude, der kaldte pave 
Frans for en missionspave med stor 
pastoral erfaring og advarede mod at 
forenkle analysen af hvor Kirken er 
lige nu, for udfordringerne under pave 
Benedikt er der jo stadig. LR

Caritas

”Caritas er dig og mig og 
Kirken”
Rapport fra Caritas´ årsmøde.

Tekst og fotos: Lisbeth Rütz

SKOLER Næstekærlighed gør en 
forskel i hverdagen. Og vi tilhører alle 
den samme menneskelige familie. Det er 
en af grundene til, at børn og unge på de 
katolske skoler i Danmark lærer, at de i 
fremmede lande har søskende, der ikke 
er så privilegerede som dem selv. Caritas 
ønsker et endnu stærkere samarbejde 
med de katolske skoler, sagde formand 
Christa Bonde på årsmødet.

I oktober sender Caritas to unge, Christa 
Kranich 27 år og Peter Andreas Munk-
Nielsen 19 år til Zimbabwe for at besøge 
Young Farmers Club, et nyt pilotprojekt, 
hvor 400 forældreløse og Hiv-smittede 
unge lærer at anlægge grønsagshaver 
og opdrætte mindre husdyr. Ofte er de 
udstødte af lokalsamfundet, så derfor 

handler dette projekt også om at gøre 
de unge bevidste om deres rettigheder. 
Young Farmers Club støttes af Caritas´ 
skoleindsamling i år.

 Mens Christa og Peter Andreas er 
i Zimbabwe, vil de lægge ugentlige 
blogindlæg op og informere på Facebook 
om, hvad de oplever under besøget. Når 
de er kommet hjem, er det meningen, at de 
fra november i år skal bringe Zimbabwe 
helt ind i klasseværelserne på de katolske 
skoler. Det vil de gøre ved at rejse rundt til 
de katolske skoler for at vise billeder fra 
Zimbabwe og fortælle om deres oplevelser. 
Formålet er at vise, hvad pengene går til 
og at det faktisk nytter noget at hjælpe. 
Og der er hårdt brug for hjælpen. Engang 
blev Zimbabwe kaldt Afrikas brødkurv. 

Det var et af  Afrikas rigeste lande. I 
dag kan det end ikke brødføde sig selv. 
Politisk vold, en galopperende inflation, 

misvækst i landbruget og store HIV/
AIDS-epidemier har sat landet voldsomt 
tilbage i udvikling.

Christa og Peter Andreas bygger bro mellem 
Zimbabwe og Danmark
Caritas skyder nyt pilotprojekt i gang.

Tekst: Lisbeth Rütz

Jann Sjursen interviewer på årsmødet Christa og Peter Andreas om Caritas’ nye 
brobygningsprojekt.

Menighedens børn synger Ubi caritas til søndagsmessen i Sankt Knuds Kirke.En glad biskop Czeslaw på Caritasdagen. 
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ORDRUP Der skal tegnes ”konturerne 
til et nyt dansk katolsk landkort”.  Det 
betyder vel sognesammenlægninger?  
Var det ikke en god – og helt naturlig – 
idé, inden man begynder at tegne, da at 
undersøge erfaringerne af de allerede 
udførte? 

Det er en gammel historie, at vi i 
Sankt Andreas menighed samlede ind 
til restaurering af vores kirke. Vi fulgte 
malernes arbejde. Fantastisk! Mon ikke 
også kirkens oprindelige byg”herre” 
Polly Berling ville have glædet sig over 
resultatet? 

Nu var den store dag kommet, hvor 
kirken igen skulle tages i brug. Der var 
feststemning.    

Under receptionen bemærkede jeg 
til biskoppen, at døbefonten var væk. 
Begrundelsen var et eller andet praktisk, 
den ville komme tilbage, men biskoppen 
tilføjede: ”Men der skal jo ikke være dåb 
her mere.” 

Jeg fik et chok, var ved at gå hjem, 
tog mig dog sammen og skruede et glad 
ansigt på. Men min feststemning var pist 
væk!

En kirke uden dåb? En menighed uden 
dåb? I ét øjeblik gik det op for mig, at vi 
var slået sammen med Sankt Therese på 
samme måde som hvis man lukker får fra 
én fold sammen med en anden, og så er 
der én flok. Tror man da. Men mennesker 
er ikke som får, man kan genne rundt 
med.  

Biskoppen havde været her til et møde 
om sagen. Men da var det hele jo afgjort. 
Et ældre trofast medlem af menigheden 
havde bekymret spurgt, om han så ikke 
kunne blive begravet herfra. Han fik et 
trøstende jo. Og han er begravet herfra.

En menighed er ikke bare en 
organisatorisk enhed, en forening, den 
er en organisme. Når man skærer i en 
organisme, bløder den. Får man ikke 
helet såret, forbløder den og dør. 

Det var ikke den fremtid vi havde satset 
på med vore bidrag til restaureringen. I 
grunden har det ofte undret mig, at der 
ikke blev mere oprør. Sådant var aldrig 
gået i en folke-eller frikirkemenighed. 
Mange af mine ikke-katolske venner har 
undret sig over, at man først foretager en 
kostbar restaurering af vores kirke og så 
nedlægger den som sognekirke. 

Man hører – læser - ordene sogn og 
menighed blive brugt i flæng. Men er de 
identiske?  Et sogn er en administrativ 
enhed. Kan et sogn ikke rumme flere 
menigheder?  Kunne Sankt Therese og 
Sankt Andreas ikke fortsætte som to 
ligestillede menigheder, men i ét sogn som 
den administrative enhed?

Faktisk har Sankt Andreas menighed 
siden kæmpet for sin eksistens. Og det 
man kæmper for, får man også voksende 
kærlighed til. 

Vi har kun to søndagsmesser i måneden, 
altid fulgt op af brunch.  

Hvor er vi de søndage, hvor vi ingen 
messe har her i Sankt Andreas? Nogle få i 
Sankt Therese, andre spredt rundt.

I sommertiden – dvs. to måneder – har 
vi ingen søndagsmesser her. Spændende 
den første søndag efter pausen: Mødes 
vi alle igen, eller har nogle fundet sig 
hjemme i en anden menighed? 

Vi var her alle, og nye var kommet til.  
Stor glæde, stærk følelse af samhørighed. 

Eukaristien skaber Kirken
Kirke er, hvor messen fejres. Ignatius 
af Antiokia og lidt senere Irenæus 
insisterede: ”Eukaristien skaber kirken”.  
Dette er Kirkens tro. Vi fejrer ikke messe 
fordi vi er kristne, men vi er kristne fordi 
vi fejrer messe. En menighed, der fejrer 
messe sammen, er Kirke på stedet. Vi i 
Sankt Andreas er Kirke her på stedet.

Ikke bare for os, der mødes til messen, 
men for området her.  

Hvis vi virkelig tror på Jesu nærvær i 
tabernaklet, så forstår vi også betydningen 
af, at der er en katolsk kirke her i dette 
område. 

Mit katolske liv begyndte, da jeg som 
stærkt antikatolsk præget gik ind i en 
katolsk kirke for at se dette forfærdelige, 
og straks i døren blev mødt af Nærværet. 

Der gik flere år før min konversion, 
men den begyndte dér. Hvor mange 
omvendelser begynder her i kirken i 
mødet med Jesus i sakramentet?  Jeg 
mødte en nabo, som betroede mig, at hun 
ofte gik ind i kirken – når der ikke var 
nogen – for bare at være dér. Den slags 
besøgende er der mange af. 

Da der i Villabyerne kunne læses om 
planer, der inkluderede nedrivning af 
bygninger her, kom en af genboerne: 
”Min kone er helt fortvivlet” – og han 
fortsatte: ”Jamen, hvorfor dog det? Der 
er da virkelig ”go i den” hos jer”. Ja, det 
er der. 

Frikirkerne taler om og praktiserer me-
nighedsplantninger. For at evangelisere. 
Jo flere steder der er en kirke/menighed, 
jo større berøringsflade. 

Én ting kan vi lære af Neokatekume-
nerne: At en del mennesker søger de små 
fællesskaber. At NK-erne så med deres 
lukkede messer tenderer – eller mere end 
det – det sekteriske er en anden sag. 

Der kan spares penge ved at 
rationalisere, men der vil med garanti 
komme mindre ind i kirkeskat. 

Vores økonomiske situation er ikke et 
rationaliseringsproblem, men et tros-
problem. Hvis vi fik en gennemgribende 
vækkelse, ville pengene strømme ind. 

Jeg har aldrig et øjeblik fortrudt min 
konversion, men den efterlod et savn. 
Kirkeskat i Folkekirken havde jeg aldrig 
ofret en tanke, for den faldt jo sammen 
med skatten. Men derudover gav man til 

det nære. Mine forældre gav tiende – altså 
efter kirkeskat. Mission var nært, for vi 
kendte jo de missionærer i ind- og udland, 
som vi støttede. Det store missionshus, 
hvor alt menighedsarbejde foregik, 
finansierede vi selv. I det kirkelandskab 
som var udsprunget af vækkelserne, 
strømmede pengene ind. 

I det katolske landskab blev alt så 
fjernt. Jo, jeg må bekende, at jeg som 
folkekirkemedlem gav mere til kirkeligt 
arbejde, end jeg har gjort som katolik.  
Derfor skønt at bidrage til vores egen 
kirkes udsmykning. Igen fik ”kirke” 
nærhed. 

Er dette udtryk for egoisme?  
Snæversyn? Ikke at kunne kigge ud over 
sin egen næsetip?  

Jeg besøgte en frikirke, som netop havde 
indviet deres nye kirke med tilhørende div. 
lokaler. En relativ lille menighed, men de 
havde selv betalt alt. Der var en mærkbar 
stolthed og glæde i luften.  Og kærlighed! 
Kærlighed til Gud og til hinanden – og til 
det kirkelige hjem de havde skabt.

Et hjem må være noget nært
Jeg må tænke på de vietnamesere, der 
græd, da kirken i Hørsholm blev jævnet 
med jorden: ”Det var jo vores hjem”. 

Vi kunne læse i den lokale avis at der er 
planer om at rive de bygninger ned, som 
rummer vore menighedslokaler. Der blev 
straks udsendt et dementi, men samtidigt 
gik biskop Kozon rundt her sammen med 
ingeniører. Ingen af os tvivler vel på, at 
der er noget om snakken. Jeg har boet her 
i 37 år, men sikrede mig straks en anden 
lejlighed, som jeg snart skal flytte til, så 
der er ingen personlig problematik i dette.  

Men river man vores menighedslokale 
ned, så kan menigheden ikke overleve. Vi 
må have et lokale hvor vi kan samles efter 
højmessen, hvor der kan være KÆK-
møder og andre af de aktiviteter, som 
findes her.  Lige nu er der nogle trofaste, 
der stiller op til havedag og rengøring. 
Men hvad sker, hvis de efterhånden 
smelter ind i den nabomenighed, hvor de 
2-3 søndage i måneden deltager i messen? 

Hvem skulle så udføre alle de små og 
større arbejder, der er omkring en kirke?  
Vil sognekirken, Sankt Therese, så påtage 
sig den byrde? 

Skulle den smukke kirke så bare stå 
som museum? Lejlighedskirke?  Har vi 
da for mange bygninger, der fortæller 
katolsk historie? Som giver os identitet? 
Har vi råd til at nedrive dem? 

Jo, dette er skrevet lige ud af hjertet 
– uden den røde blyants retouchering –
men måske er det slet ikke så dårligt at få 
hjertet med. 

Omstruktureringer

Natkirke i Ordrup. Foto: Lisbeth Rütz.

Sankt Andreas Kirke i Ordrup set udefra. 
Foto: Kuno Arnkilde.

Foreningen Levende Vand arrangerer 
mange seminarer i Sankt Andreas Kirke. 
Her er det professor Samuel Rubenson, 
der taler om ørkenfædrene. Foto: Lisbeth 
Rütz.

Dyrekøbte erfaringer
En kommentar til ”det nye katolske landkort”.

Tekst: Grethe Livbjerg
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NYKØBING Skitsen til det nye katolske 
landkort har været til anden behandling 
i præsterådet, Det biskoppelige Råd 
og i Pastoralrådets forretningsudvalg. 
Til november skal det til høring på 
Pastoralrådets møde på Magleås. 
Men allerede nu diskuteres det ude 
i menighederne. Den 14. september 
var generalvikar Niels Engelbrecht i 
Nykøbing Falster for blandt andet at 
diskutere Sankt Birgitta Kirkes fremtid 
(se også KO nr. 12). Han lagde ud med et 
historisk overblik.

”Den kirke, vi ser i Danmark i dag, er 
en helt anden end den, der startede i 1849 
fra scratch.  Der skulle missioneres, der 
skulle bygges små missionsstationer, og 
jesuitterne kom med en stor pose penge. 
Johannes von Euch indbød gode solide 
ordener, og der kom masser af penge 
udefra.

Omkring 2. verdenskrig var der 19 
katolske sygehuse og 30 katolske skoler 
i Danmark.  800 katolske søstre og ca. 
100 præster fungerede som arbejdskraft. 
Og under biskop Martensen nåede vi 
helt op på 135 præster. Der var søstre 
nok til at holde diakonien i gang. Der 
var også mange til at give troen videre og 
masser af personale, der ikke belastede 
fælleskassen. På en måde var det let at 
være biskop i Danmark, for det kom af 
sig selv. Men så begyndte det at gå ned 
ad bakke. Vi havde længe en idé om, at 
vi bare skulle op på de tidligere tal. Men 

Det andet Vatikankoncil var et svar på de 
udfordringer, den nye tid bragte. Fra at 
være en professionel kirke blev vi en kirke, 
hvor lægfolket tog ansvar. Udfordringen i 
dag er at gå ind og sige, hvordan vi kan 
opfylde visionen og give troen videre ud 
fra dagens præmisser”.

Vi kan se bunden af kassen
”Jeg mener vi bruger alt for lidt penge 
på Kirken. Penge betyder at vi får mere 
gennemslagskraft”, sagde Engelbrecht. 
Han understregede også nødvendigheden 
af at bruge personalemæssige ressourcer 
så godt som muligt. Det mål kan blandt 
andet nås via færre og større enheder. 

Måske kunne vi få flere præster, men 
vi kan ikke betale dem, mente han og 
henviste til Kirkens dårlige økonomiske 
situation. 
”Vi har arbejdet ud fra den tro at 
kirkeskatten kunne hæves med 70 %; men 
det er kun blevet til 7 %. Kirkeskatten 
har der været stor diskussion om. 
Læser man Facebook, siger folk, det 
skyldes dårlig ledelse. Men det var nu 
det samme problem for 25 år siden. Nu 
er vi så på smertegrænsen, og vi kan se 
bunden af kassen. Vi skal løse mange 
opgaver og have overskud til andet end 
menighedsliv. For eksempel mangler 
vi en ungdomspræst, og vi har først 
for kort tid siden endelig fået en fast 
fængselspræst. Men det er også vigtigt 
med udadrettet virksomhed. Vi skal for 

eksempel tage os mere af de filippinske 
au pair piger”, sagde Engelbrecht, der 
understregede, at det handler om færre 
og bæredygtige enheder, men også om 
at løse opgaven sammen bedst muligt og 
lade menighedssammenlægninger foregå 
i øjenhøjde.  

Hvad sker der nu i Maribo?
Efter pausen tog man fat på dagens 
varme emne – fremtiden for kirken og 
menigheden i Maribo. Flere tog til orde. 
”Jeg er ked af det og vred. I vil rive 
vores kirke ned. Det kan I ikke være 
bekendt. Der er samlet penge ind til den, 
og det er polakkernes historie, der står 
i den kirke. Desværre har kirken været 
forsømt i mange år. Et af problemerne 
er, at præsterne ved for lidt om kirkens 
vedligeholdelse. Nu er det så desværre 
blevet en krig mellem menigheden og dem 
der bestemmer”, lød det kort og klart fra 
Hanne Matarese, der citerede pave Frans 
for, at vi skal sige nej til at gøre penge 
til en afgud og nej til en økonomi, der 
hersker i stedet for at tjene.

Hanne Matarese mente, at den tekniske 
ekspertise, der findes i Maribo menighed, 
ikke var blevet nok inddraget. ”Sankt 
Birgitta Skole, der ligger lige ved siden af 
kirken, er med sine 480 børn den største 
katolske skole i Østdanmark uden for 
København. Hvor skal de børn holde 
skolemesser henne i fremtiden?” spurgte 
hun.  

”Slå nu koldt vand i blodet. Man kan 
ikke bare rive en kirke ned. Det skal 
man have tilladelse til gennem teknisk 
forvaltning. Vores kirke i Maribo er 
den første katolske kirke i Østdanmark 
uden for København. Om to år skal 
byen fejre 600 året for sin grundlæggelse 
– ville det ikke være sørgeligt at fejre 
det med kirkens nedrivning? Vi har jo 

brug for historien i vores samfund”, 
sagde Anne- Marie Raft, Maribo, eneste 
tilstedeværende menighedsrådsmedlem 
fra Maribo.  ”Ændringerne trækkes ned 
over hovedet på os. Selvfølgelig skal 
Maribo Kirke ikke bare nedlægges. For 
os hernede betyder afstandene noget”, 
kommenterede Jørgen Erik Pedersen fra 
menigheden i Nykøbing.

For Niels Engelbrecht var Sankt 
Birgitta Kirkes fremtid et spørgsmål om 
bygningens dårlige tilstand, men også om 
økonomi og nødvendige prioriteringer. 

”Vores rådgivere har sagt til os, at 
der pludselig kan ske noget som er til 
fare for personer, og vores jurist har 
sagt vi skal lukke. Der er uforudsigelige 
udgifter forbundet med den kirke. Vi har i 
forvejen en stor vedligeholdelsesbyrde, og 
det er umuligt at tage flere penge op af 
kassen. Det er jo også et spørgsmål om 
prioriteringer fra bispedømmets side”, 
svarede generalvikaren. Joakim Sølund 
og Teresa Starzynski fra menighedsrådet 
i Nykøbing gav udtryk for, at folk var 
trætte af at høre om kirkeskat og at det 
ville være en kæmpeudfordring at få flere 
midler ind. Sognepræst Gregers Mærk 
Kristensen så det også som et spørgsmål 
om prioriteringer ” For mig er bygninger 
sekundære i forhold til mennesker, 
Det handler om at nå lille Yrsa og lille 
Brian med evangeliet”, sagde han, mens 
Niels Engelbrecht nok kom med dagens 
vigtigste statement: ”Vi er nødt til at rive 
den kirke ned, for vi har ikke penge til at 
reparere den. ” 

Pastoralrådet høres den 15. og 16. 
november om det nye katolske landkort.

Dagsordenen for mødet vil blive slået 
op på www.katolsk.dk og bringes også i 
Katolsk Orientering.

Generalvikar Niels Engelbrecht holder oplæg om det nye katolske landkort, og der 
lyttes med alvorlige miner i Nykøbing Falster.

Menighedssammenlægninger  
i øjenhøjde 
Til møde i Nykøbing Falster.

Tekst og foto: Lisbeth Rütz

Kan den stå 
hundrede år endnu?
Støttegruppe stiller spørgsmålstegn 
ved ingeniørundersøgelse.

MARIBO Som beskrevet i Katolsk 
Orientering nr. 12 konkluderer 
bispedømmets ingeniørfirma Promana 
efter at have tjekket bygningen løbende 
gennem tre år, at der er sætningsskader 
på Sankt Birgitta Kirke i Maribo, og 
at kirkebygningen kan være farlig at 

opholde sig i. På det grundlag er kirken 
lukket indtil der er taget endelig stilling 
til, om den skal nedrives.

Der er imidlertid dannet en støttegrup-
pe, som vil arbejde for at bevare kirken 
i Maribo. Støttegruppen orienterede om 
sit initiativ ved kirkekaffen i Maribo den 
7. september og fik dér bred opbakning 
til at fortsætte sit arbejde. I Folketidende, 
lokalavis for Lolland-Falster, udtaler in-
geniør Erik Bohn-Jespersen fra støtte-
gruppen: ”Vi vil prøve at bevise, at den 
kirke kan stå i hundrede år endnu” (11. 
september side 15).

Støttegruppen bestrider det grundlag, 
bispedømmets ingeniørundersøgelse 
er foretaget på og ønsker en ny, uvildig 
undersøgelse af kirken. På et møde den 
24. september vedtog menighedsrådet at 
godkende oprettelsen af støttegruppen, 
som i tæt samarbejde med bispekontor 
og menighedsråd vil søge at afklare, hvad 
der kan gøres for at redde bygningen. 
Lokalt er der også uden for den katolske 
menighed stor interesse for projektet. 

KO vil følge med i hvad der sker videre 
i processen.

LR
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HELGENER Det kan være oplagt at 
definere en helgen som en langt mere 
moralsk person end os andre, eller i hvert 
fald en meget mindre synder end os. Mere 
præcist er det dog at definere en helgen 
som en person, der er forenet med Gud 
og derfor er gennemlyst af og afspejler 
ham. At denne forening ikke kan være 
en realitet uden samtidig at udelukke et 
syndigt og umoralsk liv er selvfølgelig 
indlysende, og de fleste helgener synes 
da også helt fra barnsben at have haft en 
ekstraordinær dragning mod Gud. Der 
findes dog også helgener, der har oplevet 
Gud har været trængt i baggrunden, eller 
Gud er først for alvor kommet ind senere 
i deres liv. Den tidlige helgenlitteratur 
fortæller for eksempel om skøger, der 
efter deres omvendelse har levet et 
bodfærdigt liv. Man kan her blandt 
andet nævne Maria af Ægypten, der efter 
sin omvendelse levede alene langt ude 
i skovene og gjorde bod for sit tidligere 
liv. Men det er dog et særsyn at møde et 
menneske, der i løbet af sine kun 27 år er 
gået fra at være ateist og morder til at dø 
i helgenry. Jacques Fesch, en dødsdømt 
morder, viser imidlertid, at for Gud er 
ingen ting umuligt.

En ulykkelig barndom.
Jacques blev født den 6. april 1930 i Saint-
Germaain-en-Laye. Begge hans forældre 
var fra Belgien. Til forskel fra mange 
helgener, som voksede op i dybt troende 
hjem og derfor også naturligt tidligt fik et 
personligt Gudsforhold, arvede Jacques 
så at sige sin ateisme fra sin meget 
autoritære far. Senere, mens Jacques var 
i fængsel, beskrev han sin barndom som 
uden respekt og uden kærlighed. Selvom 
han de første ni år af sin skolegang gik 
på en religiøs skole, fik det tilsyneladende 
ingen umiddelbar indflydelse på ham, 
og han klarede sig derudover dårligt 
i skolen. Oveni den dårlige oplevelse i 
skolen, måtte Jacques også forholde sig 
til sine forældres separation. 

Heller ikke beskrivelsen af drengen og 
den unge mand stemmer overens med, 
hvad man umiddelbart forventer af en 
person, som senere dør som et helligt 
menneske. Mange oplevede ham således 
som apatisk, fraværende, nonchalant og 
reserveret, ja nogen tolkede endda hans 
udstråling som tegn på kynisme.

Jacques som husbond og far.
Efter skolen kom Jacques i militæret og 
kort derefter giftede han sig ved en civil 
ceremoni med Pierette, som han havde 
gjort gravid. Senere føder hun ham 
datteren Veronica, som han fra første 
færd elskede. Giftermålet med Pierette 
skyldtes til gengæld først og fremmest, at 
han havde gjort hende gravid og ikke, at 
de to elskede hinanden. Senere skrev han 
selv: ”Jeg var en forstyrret, uafbalanceret 
og dybt ulykkelig person. Jeg giftede 
mig for det første, fordi min hustru var 
gravid, og dernæst fordi jeg fandt en slags 
varme i min nye familie. Jeg elskede ikke 
min hustru, men vi kom godt overens og 
levede fredsommeligt. Derimod elskede 

jeg mit barn. Men hvad er et barn, når 
man er tyve år og ikke har moralsk 
stabilitet?”.

Efter endt militærtjeneste fik Jacques et 
job på sin svigerfars fabrik. Men selvom 
alt udadtil syntes i orden med hustru, 
datter og job, tærede den manglende 
kærlighed på parret og i oktober 1953 
blev de separeret, og Pierette flyttede med 
Veronica tilbage til barndomshjemmet.

Mordet og dødsdommen.
Selvom Jacques senere vendte tilbage til 
sin hustru, syntes der ikke at være nogen 
mulighed for en tilbagevenden til livet. 
Måske Jacques i virkeligheden aldrig var 
nået til en accept af livet blot på dets mest 
basale plan. I stedet begyndte Jacques 
at dagdrømme om en flugt fra det liv, 
som han hadede, til en fantasitilværelse 
langt borte. Han drømte om at købe en 
båd, men havde ikke råd, og hans far 
ville ikke hjælpe ham. I stedet planlagde 
han sammen med to andre at røve en 
valutahandler. Før røveriet tog han hjem 
til sin far og stjal hans ladte revolver og 
en hammer. I februar 1954 gjorde Jacques 
så alvor af sine planer og røvede den 
udsete valutahandel. Samtidig slog han 
ejeren i hovedet med revolveren. Også 
Jacques selv blev såret under røveriet, og 
med blodet strømmende ned af ansigtet 
forsøgte han at flygte. Da han imidlertid 
blev anråbt af politiet, gik han i panik 
og skød og dræbte en betjent og sårede 
en anden, hvorefter han blev fanget og 
fængslet. Den 6. april 1957 blev Jacques 
dødsdømt, en dom som blev eksekveret 
knap fem måneder senere.

Mødt af Kærligheden.
I fængslet fik Jacques besøg af en 
fængselspræst, men han ønskede på ingen 
måder at tale med præsten for, som han 
sagde, havde han ingen tro. Efterhånden 
begyndte han imidlertid at åbne sig for 
troen: ”Lidt efter lidt blev jeg draget til 
at ændre mine ideer. Jeg var ikke længere 
overbevist om, at Gud ikke eksisterede. 
Jeg begyndte at være åben for ham, selvom 

jeg endnu ikke havde tro. Jeg forsøgte at 
tro med min forstand uden at bede. Ved 
slutningen af mit første år i fængslet, 
skyllede en kraftfuld bølge af følelser 
ind over mig, som forårsagede en dyb og 
brutal lidelse. I løbet af fem timer modtog 
jeg med overbevisning troen. Jeg troede 
og kunne ikke længere forstå, hvordan jeg 
nogensinde havde kunnet lade være at tro. 
Jeg havde modtaget nåden. En stor glæde 
oversvømmede min sjæl og mest af alt en 
dyb fred. På få øjeblikke var alt klart”.

Senere gennemgik Jacques en periode af 
åndelig mørke, hvorigennem hans tro blev 
renset og styrket. Han lærte efterhånden 
at give slip på en rent menneskelig måde 
at se på sin perspektivløse fremtid, og i 
stedet skue frem mod foreningen med 
Gud, som ingen grænser har: ”Før 
[mødet med Gud] var Den sande Gud 
en ligegyldig tradition så vidt angik 
mig. Nu er han det eneste, der betyder 
noget. […] Da kom kampen – mellem, 
hvad jeg var, og hvad jeg er blevet. For 
den nye skabning, som er blevet plantet 
i mig kalder på et svar, som jeg er fri til 
at afvise […]. Men Gud er her. I ham har 
jeg styrken til at se og gøre, hvad end jeg 
skal, endda til at blive forvandlet til hans 
billede. Det kald, han giver mig, vækker 
en bøn i mig, som jeg retter mod ham”. 
Efter på den måde at have mødt Guds 
overvældende kærlighed, blev Jacques 
kærlighed til sin hustru endelig vakt, og 
kort før han blev henrettet modtog de to 
ægtevielsens sakramente.

Helliget i døden.
Stillet overfor døden falder et menneskes 
masker og man må se sig selv i øjnene. 
Stillet overfor den forestående henrettelse, 
strålede Guds værk i Jacques´ liv for alvor 
igennem. Kort før sin død skrev han: ”Jeg 
håber, at mit sidste brev hjalp dig lidt til at 
se tingene fra en anden synsvinkel end den 
udelukkende menneskelige. Mest af alt 
har jeg ønsket, at du må forstå korset. Den 
korsfæstede Kærlighed! Har der været 
nogen større forbrydelse? Det er dette 
offer, som frelser os. Henrettelsen, som 
skræmmer dig, er intet i sammenligning 
med det, som venter syndere i den næste 
verden. […] For min del er jeg glad. Jesus 
kalder mig til sig, jeg er blevet vist stor 
nåde. Om du bare i et kort øjeblik kunne 
smage lifligheden i den guddommelige 
kærligheds henrykkelse”. Noget af det 
sidste, han skrev, var følgende: ”Nu har 
mit liv nået sin afslutning og mit hoved 
må falde – herlige forsmædelse – med 
himlen som belønning. Jeg er lykkelig 
…”.

Den 1. oktober 1957 stod Jacques op 
klokken 3 om morgenen for at bede. Da 
fængselspræsten ankom klokken 6.30, 
bad Jacques stadig. Kort før sin død 
sagde han: ”Om fem timer, vil jeg se 
Jesus”. Efter at have skriftet og modtaget 
kommunionen, førtes Jacques til 
henrettelsesstedet, hvor hans sidste ønske 
var: ”Krucifikset, fader, krucifikset” – 
som han kyssede, før han blev halshugget.

”Den gode røver”.
Efter sin død blev Jacques i første om-
gang kritiseret skånselsløst af  offentlig-
heden, men ved karmeliternonnen søster 
Véroniques og fader Augustin-Michel Le-
monniers mellemkomst udgav Jacques fa-
milie, hvad han havde skrevet i fængslet, 
hvilket blev til stor inspiration og trøst 
for mange. I 1993 åbnedes saligkårings-
processen for Jacques Fesch. 

På mange måder er Jacques en parallel 
til ”Den gode røver”, som Jesus fra korset 
lovede skulle være med ham i paradiset. 
Som han er Jacques et stærkt vidnesbyrd 
om Guds ufattelige store nåde, og han 
er en trøst for dem, som føler, at deres 
synder og deres fortid er en hindring for 
et nært fællesskab med Gud. Selvom det 
er den samme nåde, der har bevaret den 
”traditionelle” helgen, som redder og 
frelser den største synder fra fortabelse, 
kan det ind imellem være trøsterigt at læse 
om et sådant håndgribeligt tegn på Guds 
ubegrænsede og overvældende tilgivelse. 
For Gud er ingen ting umuligt!

Saligkåring

Jacques Fesch og hustruen Pierrette. 
Foto: katobs.se

Jacques Fesch. Foto: abbey-
roadsblogspot.com.

Jacques Fesch da han arresteres for mord. 
Foto: andresmartinezesteban.blogspot.
com.

Jacques Fesch – morderen og 
ateisten, som døde i helgenry
Et liv der viser, at for Gud er ingenting umuligt.

Tekst: Kirsten Krog
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Maja Lisa Engelhardt sammen med 
filmmager Erik Skibsted. Foto: Jens 
Wognsen

BIBELEN Det er i år 200 år siden, at 
Det Danske Bibelselskab blev grundlagt, 
og i den anledning markerer selskabet 
sig særligt stærkt netop i år med mange 
forskellige initiativer, bl.a. bogudgivelser.

Med Bibelens største fortællinger 
præsenteres en række af de væsentligste 
beretninger fra både Det gamle og Det 
nye Testamente i et udvalg foretaget af 
Bibelselskabets tidligere generalsekretær, 
teolog og Kierkegaardforsker Niels 
Jørgen Cappelørn. Det er den autoriserede 
Bibeloversættelse fra 1992, der anvendes, 
og de valgte afsnit kædes sammen af korte 
opsummeringer af en del af  de passager, 
der ellers ikke er taget med. Alt dette 
fungerer aldeles fint, og der er næppe 
nogen tvivl om, at mennesker, der ikke i 
forvejen har det store overblik over det 
overvældende bibelske tekstmaterialer, 
her får en rigtig god hjælp til at komme 
i gang med tilegnelsen af Den hellige 
Skrift. 

Det særlige ved den nye udgave er 
imidlertid, at Bibelselskabet har inviteret 
en kunstner til at illustrere den. Valget 
faldt på Maja Lisa Engelhardt, der 
i forvejen er særdeles velkendt bl.a. i 
kirkelig sammenhæng, idet hun har 
lavet kunst til et stort antal kirker rundt 
om i landet. Hendes dybe engagement i 

den kristne tro er ligeledes velkendt, og 
det er således med store forventninger, 
man som bibellæser og kunstinteresseret 
kaster sig ud i læsningen af teksterne og 
iagttagelsen af de 57 billeder, der følger 
med.

Bogen rummer ingen tekniske oplys-
ninger om originalbilledernes størrelse 
eller materialer; men man kan ad anden 
vej og via Bibelselskabets hjemmeside 
skaffe sig oplysningerne takket være en 
fin kortfilm om billedernes tilblivelse af 
Erik Skibsted. Det drejer sig om en sær-
lig slags monotypier, der kort fortalt er en 
blanding af maleri og grafik. Hvert bil-
lede er, som betegnelsen antyder, unik.

Det fremgår ikke vha. billedtitler eller 
på anden vis, hvilke tekstdele de enkelte 
monotypier relaterer til; men man må 
gå ud fra, at hvert af  de 57 opslag med 
billeder skal opfattes som en slags helhed. 
Men der er altså ikke tale om illustrationer 
i dette ords sædvanlige betydning. 
Billederne anskueliggør ikke, hvad det 
var, der skete, og hvis man studerer dem 
ud fra en sådan forventning, går man galt 
i byen. Så skal de vrides til ukendelighed, 
og fortolkningerne undgår ikke at blive 
søgte og uden enhver kraft.

På den baggrund er det egentlig lidt 
pudsigt, at Bibelselskabets nuværende 

generalsekretær Morten Thomsen 
Højsgaard i et i øvrigt aldeles relevant 
lille efterskrift skriver, at Maja Lisa 
Engelhardt ”har illustreret Bibelens største 
fortællinger”, når hun selv udtrykkeligt 
på den følgende side udtrykker: ”Denne 
bogs billeder udspringer i et ønske om, at 
jeg ikke vil være illustrator.. Jeg arbejder 
ud fra den tanke, at kunsten ikke gengiver 
det synlige, men gør synligt”.

”Uden strid ingen billeder” skrev 
Per Kirkeby engang, og deri har han 
så sandelig ret. Da Moses kom ned fra 
Sinai-bjerget med de ti bud, blev der 
i tilknytning til det første bud – ”Jeg er 
Herren din Gud.. Du må ikke have andre 
guder end mig” - forkyndt et omfattende 
billedforbud: ”Du må ikke gøre dig noget 
udskåret billede eller noget afbillede af 
det, som er oppe i himmelen eller nede 
på jorden eller i vandet under jorden; 
du må ikke tilbede eller dyrke det..” (2. 
Mosebog 20,1-5; her gengivet i den ældre 
autoriserede oversættelse fra 1931/48). 
Denne fortælling er naturligvis også med 
i den foreliggende tekstsamling men i 
den nyeste oversættelse (1992), hvor 
”udskåret billede eller noget afbillede” er 
erstattet af  ”gudebillede”.

Guds åbenbaring for øjet
Vi skal ikke her gå nærmere ind på 
billedproblematikken, som den historisk 
har udfoldet sig i teologisk, filosofisk 
og kunstnerisk sammenhæng gennem 
århundreder, men blot fastslå, at det 
vigtigste kristne argument for figurative 
billeder er troen på Guds inkarnation, 
altså at ”Ordet blev kød”, som det hedder 
i Johannesevangeliet. Jesus Kristus er 
det menneskevordne Ord, og iflg. Brevet 
til Kolossenserne er han ”den usynlige 
Guds billede”. Kristusbilledet er således 
– i hvert fald historisk set – et udtryk for 
troen på inkarnationen som en realitet.

Maja Lisa Engelhardt har ofte 
fortolket beretningen fra 2. Mosebog 
3,1-14 om den brændende tornebusk 
f.eks. i et maleri i Øster Tørslev kirke 
i Jylland og i en glasmosaik i den lille 
Kullerup kirke på Fyn. Historien er 
naturligvis også med i Bibelens største 
fortællinger, men her lidt overraskende 
uden direkte billedfortolkning. Det er 
jo ellers historien frem for andre om den 
Gud, der lader sig høre men ikke se. Gud 
taler fra den brændende tornebusk; men 
det understreges meget tydeligt, at Moses 
ikke ser Gud. Da profeten Elias ligeledes 

på Sinai-bjerget erkender Guds nærvær 
i ”en stille, sagte susen” (1. Kongebog 
19,12) er det igen en beretning om den 
usynlige Gud. 

Denne historie er imidlertid ikke med i 
Cappelørns tekstudvalg. Det er til gengæld 
beretningen om Forklarelsen på bjerget i 
Matthæusevangeliets udgave. Det er som 
bekendt historien om, hvorledes Kristus 
åbenbarer sin guddommelige natur for 
de tre udvalgte apostle og om, hvorledes 
netop Moses og Elias åbenbarer sig for 
dem og samtaler med Kristus. De kan 
således bekræfte, at også dette er en 
epifani, en Gudsåbenbaring, men nu for 
øjet. Gud er blevet synlig i Kristus.

Men Maja Lisa Engelhardts kunst er 
om ikke totalt nonfigurativ så i hvert fald 
af en sådan art, at den kun undtagelsesvis 
omfatter menneskeskikkelsen, og når den 
gør, da er det allerhøjest i en anelsesfuld 
udgave som noget, der nærmer sig eller er 
på vej væk.  Det er da også karakteristisk 
eller i hvert fald tankevækkende, at der 
ikke er nogen billeder i bogen i nærheden 
af Forklarelses-teksten.

Maja Lisa Engelhardt forklarer i sit 
lille efterskrift, at hun med sine billeder 
forsøger at koncentrere sig om ”de fire 
elementer: jord, vand, ild og luft.. De 
har været et væsentligt udgangspunkt for 
mine visioner og dermed for mine billeder 
til en synliggørelse af teksterne”. I nogle 
tilfælde øjner man en forbindelse mellem 
tekst og billede som ved historien om 
syndfloden og det dertil knyttede pagtstegn 
regnbuen. Ved Sodomas ødelæggelse er 
ildens element naturligvis fremherskende, 
og ved Daniel i løvekulen aner man i det 
tilhørende billede både Daniel og to løver 
ved hans fod. Men det er undtagelsesvis, 
at der er sådanne forholdsvis tydelige 
referencer, og selv når man kommer frem 
til Det nye testamentes menneskevordne 
Gud, forbliver billederne amorfe og uden 
let genkendelige motiver. Paradoksalt 
nok finder jeg den tætteste forbindelse 
mellem tekst og billede der, hvor ordene 
allervanskeligst lader sig omsætte til 
billeder, nemlig hvor det handler om 
Opstandelsen. Billedet s. 220 er en 
kraftfuld bekendelse til Opstandelsestro.

I det hele taget er det aldeles fine og 
æstetiske billeder, Maja Lisa Engelhardt 
har lavet, og uden at være illustrationer, 
indbyder de i høj grad til at læseren ikke 
alene afprøver sin intellektuelle sans for 
eksegese, men i endnu højere grad åbner 
sine sanser for de indtryk den Gudsskabte 
verden med sine fire elementer søger at 
delagtiggøre os i. Så må figurationen 
komme, når det kan ske uden tab af 
troværdighed. Men heller ikke før.

Er du bænkevarmer 
eller medindbyder?
Tanker over søndagens tekst – 
Matt 22,1-14. 

Tekst: Diakon Kaare H. Nielsen

BIBELEN Ved første gennemlæsning af 
teksten Matt 22,1-14 kan den forekomme 
hård og ubarmhjertig. De første, der 
bliver indbudt, bliver straffet, og der siges, 
at de end ikke er værdige. En af dem har 
forkert tøj på, og det vil sige, at han ikke 
har ”forberedt sig” til festen. Han bliver 
bundet og kastet ud i mørket. 

Men det her er evangelium – godt 

nyt! For på trods af, at de indbudte ikke 
var værdige, bliver festen holdt. Guds 
bryllupsmåltid bliver ikke aflyst. Gud 
holder det. 

De indbudte kan melde fra – og de gør 
det. De ønsker ikke at være med. Gud 
melder ikke fra! Han indbyder nye gæster, 
som tager imod indbydelsen og derfor er 
det de nye gæster, der kommer med til 
bryllupsfesten.

Men hvad er det for en fest, denne 
bryllupsfest som der her tales om? Den 
er et billede på den endelige forening med 
Gud, hvor Gud får lov til at blive alt i alle, 
sådan som vi kan læse det i den første 
læsning hos Es 25,6-10.

Det er, hvad der en dag skal ske, ved 
tidernes ende.

En forsmag på dette festmåltid, og 
dermed på denne forening med Gud 
har vi i eukaristien. Der hvor vi reelt og 
virkeligt modtager Herren Jesus legeme 
og blod. 

Det Jesus her fortæller og det vi kan læse 
hos Esajas holder os to afgørende punkter 
for øje. Dem må vi forholde os til: Vi er 
indbudt til en stor fest. En bryllupsfest 
er en fest, hvor to personer forenes. 
Normalt svarer vi på en indbydelse, vi 
modtager, med et ja tak eller nej tak. Gud 
indbyder os til fællesskab med Ham. Det 
kræver et svar fra os. Så det første vi må 
forholde os til er: Hvad er mit svar på 
Guds indbydelse?

Hvis vi svarer ja tak til indbydelsen, 
må vi også deltage aktivt i den fest vi 

indbydes til. Blot at være ”bænkevarmer” 
betyder vi ikke er rigtig med til festen. 
Hvis vi svarer ja til Guds indbydelse, 
sker der noget forunderligt: vi bliver 
medindbydere. Gud beder os om at gå ud 
og indbyde mennesker til hans fest. Lidt 
som da apostlene først holdt sig inde bag 
lukkede døre, men da Guds hellige Ånd 
kom, gik de ud og forkyndte evangeliet.  
Det er, hvad vi kalder evangelisering. En 
af kirkens søjler. En af kirkens største 
opgaver.

Jeg vil gerne indbyde  dig til at tænke 
over disse to punkter. Festen bliver holdt 
og du er indbudt til festen. Vil du være 
”bænkevarmer” eller vil du rigtig feste 
med?   

Bibelens største fortællinger 
med billeder af Maja Lisa 
Engelhardt
Ny udgivelse fra Det Danske Bibelselskab

Tekst: Hans Jørgen Frederiksen, lektor i kunsthistorie, Aarhus Universitet
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FAMILIETRÆF Ishøj Strand syd for 
København vil den 1.-3. maj næste år 
genlyde af Ave Maria’er, salmesang og 
guitarspil, når familier fra de nordiske 
lande mødes på Danhostel til en weekend 
med fokus på den katolske families styrke. 
Det er nemlig temaet for den nordiske 
familiekonference, hvis sigte er at finde 
ind til styrken i den kristne familie og 
belyse dens betydning i en tid, hvor 
ægteskabet og familien som institution er 
under pres og bliver udfordret af andre 
samlivsformer.

”Måske er det mere korrekt at 
kalde det en ’familie-komsammen’”, 
forklarer diakon Kaare Nielsen fra 
arrangørgruppen. ”For nok vil vi gennem 
foredrag og gruppesamtaler drøfte 
væsentlige spørgsmål som: Hvordan 
giver vi mere plads til troen og de kristne 
traditioner i hverdagen? Og hvad virker 
for den helt unge familie, for teenager-
familien og for andre familietyper? Men 
der bliver også masser af tid til sammen 
at fejre glæden ved vor tro og kald som 

familie, og mulighed for at knytte bånd til 
familier i andre nordiske lande”.

Den vigtigste formidler af tro og 
værdier
Familien er i dag udfordret på mange 
områder. Den trues ofte af splid og 
opløsning, og af sociale problemer. Der 
rokkes ved dens status og rettigheder i 
samfundet, og i den offentlige holdning 
ses det traditionelle familiebegreb, det 
livslange ægteskab mellem mand og 
kvinde, ikke længere som den eneste 
definition på, hvad en familie er.

Men familien er fortsat, og vil altid 
være det, den vigtigste formidler af tro og 
værdier. Her læres grundlæggende vær-
dier som kærlighed, respekt og solidari-
tet, og her bygges samfundets grundstene 
gennem opdragelse, uddannelse, arbejds-
liv og demokrati. De kristne familier bi-
drager derudover med den kristne tro og 
tradition, og vi kristne tror, at de kristne 
værdier er forudsætninger for meget at 
det, vi værdsætter i det moderne samfund.

Familien har også en særlig position 
i Kirkens sendelse. På den ene side har 
Kirken til opgave at støtte og beskytte 
familien, på den anden side opfatter 
den familien som et vigtigt middel til at 
udbrede troen og opbygge fællesskabet 
i Kirken. Selvom familiens rolle og 
struktur har ændret sig gennem tiden, 
er dens begyndelse og dens kerne altid 
fællesskabet mellem mand og kvinde, 
sådan som Gud har villet det fra 
”begyndelsen”.

”I samarbejde med Den nordiske 
Bispekonference ønsker vi at give 
katolske familier her i Norden en 

gunstig anledning til at rette deres 
opmærksomhed på selve familien, og 
at opdage og udforske dens styrker som 
familie”, siger Kaare Nielsen og slutter: 
”Den nordiske katolske familiekongres er 
en sådan mulighed for at familierne kan 
lære fra hinanden, at genopdage skjulte 
ressourcer og at opdage og udforske nye 
sider af familielivet. Og håbet er, at de 
siden vender hjem med hovedet fuld af 
nye idéer og inspiration til at leve som 
katolsk familie i vore nordiske samfund”.

Sæt allerede nu kryds i kalenderen 
ud for 1.-3. maj 2015! Læs mere på 
familiekonference.katolsk.dk.

Kirken i Danmark

MESSEN Med udgangspunkt i den tid-
ligste beskrivelse, vi har af gudstjenesten 
(Justin Martyr, 100–165 e. Kr.) og under 
overskriften, ”Gudstjenesten – Himlen 
på jord” afholdt Levende Vand den 6. 
september et heldagsseminar i Køben-
havn med svenske Peter Halldorf. 

”Kirken i himlen og Kirken på jorden er 
én kirke” indleder Peter Halldorf, ”Kirken 
er den eneste sammenhæng i denne 
verden, som man ikke kan dø fra. Man 
kan alene flytte sig fra Kirken på jorden 
til Kirken i himlen. Og i gudstjenesten 
gør Helligånden dette levende for os. 
Når vi holder gudstjeneste, stiger vi med 
ordene ”opløft jeres hjerter” op i himlen, 
ikke som en flugt fra Jorden, men for at 
himlen skal komme til jorden. Hvad er 
Kirken? Den er himlen på jorden. Dette 
er vores kald: At være himlen på jorden.

Det kan vi være, når vi med Kristus 
bærer himlen ned på jorden, og det gør 
Kirken først og fremmest i gudstjenesten.” 

Peter Halldorf er forfatter, leder af 
Ekumeniska Kommuniteten i det svenske 
Bjärka-Säby syd for Linköping og 
redaktør for tidsskriftet Pilgrim.

Han er i Danmark især kendt for sine 
mange bøger om de tidlige kirkefædre, 
ørkenspiritualitet og åndelig vejledning.

I sit senere forfatterskab er han blevet 
stadig mere optaget af kirkens liturgiske 
tradition og dens betydning for kirkens 
identitet og den enkelte kristnes liv. 
Med denne ballast foldede Halldorf 
gudstjenesten og de visioner, der ligger 
bag de enkelte led, ud for de cirka 50 

seminardeltagere, der repræsenterede 
erfarne præster og lægfolk fra 
Folkekirken, Den katolske Kirke og flere 
frikirker.  

Halldorf gennemgik med udgangs-
punkt i Justin Martyrs tekst gudstjeneste-
ordningen, som den grundlæggende har 
været siden den allertidligste kirke – og 
det uanset om man ser til øst- eller vest.

På den dag, der kaldes solens dag, sam-
les alle…” skriver Justin Martyr. Sønda-
gen er den primære dag for gudstjeneste. 

Den erstatter ikke sabbatten. Den fort-
satte de jødekristne med at fejre som et 
pagttegn mellem Gud og det jødiske folk.

Men dagen efter samledes de kristne 
for at bryde brødet. Det er opstandelses-
dagen, hvor kvinderne gik til graven og 
fandt den tom. Af kirkefædrene kaldes 
den ”den ottende dag, hvor tiden har af-
lagt sin slidte kappe og overgår til evighe-
den”. Ottendedagen, den dag, der er an-
derledes end alle andre og uden for tiden. 

Det er den største gave, vi har fået som 
døbte – og kun vi ved det – ugen har otte 
dage, fortæller Peter Halldorf.

Det er gudstjenesten, måltidet, euka-
ristien, der konstituerer Kirken. Bordet 
står altid på jorden, men dækkes i himlen, 
understreger Peter Halldorf, og gør vi 
ikke dette ordentligt, påfører vi hinanden 
trosvanskeligheder. Sammenhængen mel-
lem eukaristien, fællesskabet og at holde 
sin tro levende kan ikke overvurderes.

”I kirken samles vi alle”, sagde Justin 

Martyr. ”Og til dem, der ikke kan 
komme, sendes gaverne af diakonerne”. 
Processionerne i gudstjenesten illustrerer, 
at vi er kristne pilgrimme på vandring. 
En vandring, hvor gudstjenesten er en 
rasteplads på vejen, hvor vi får næring og 
nyt mod til at fortsætte. Og fordi dette er 
sandt, skynder vi os til kirke hver søndag 
morgen. De, der f.eks. på grund af sygdom 
ikke kan komme, må få eukaristien bragt, 
så troen kan næres og vi, i Kristus, være 
brød til verden. 

Kirken har været uenig om mange ting, 
og skændes gjorde man også i den tidlige 
Kirke, men aldrig om, at det brød og den 
vin, der konsekreres, er Kristi legeme og 
blod. Tilsvarende har forståelsen af euka-
ristien som offer været en selvfølgelighed 
siden den allertidligste kirke. Her var 
både Kristus og de første apostle meget 
tydelige, siger Peter Halldorf, og fortsæt-
ter sin indføring i det eukaristiske myste-
rium, der rummer hele kirkens tro. Han 
fremhæver den overskridelse af tid og 
sted, der sker. Eukaristien er ikke en gen-
tagelse af Kristi offer, men en indtræden i 
det evige nu, hvor Kristus en gang for alle 
ofres for verdens synd. Hans offer bliver 
nærværende. Vi deltager, delagtiggøres i 
og forvandles af Kristi offer, medens det 
sker, og vi fejrer allerede nu mindet om 
Kristi genkomst i herlighed.

Dette og meget mere fik seminar-
deltagerne gennem en intensiv og 
dybdegående katekese, som byggede på 
bibelen og kirkefædrene. En katekese 
og en mulighed for fordybelse i troens 
mysterium, som vi alle har brug for med 
jævne mellemrum. Og som man kan 
ønske sig for enhver katolik. En katekese, 
der fornyer vores forståelse af og længsel 
efter gudstjenesten, hvor himlen på 
ottendedagen møder jorden og vi alle 
samles for at fejre denne virkelighed.

”På den dag, der kaldes solens 
dag, samles alle fra landsby og 
by…” 
Til seminar i Ordrup med Peter Halldorf.

Tekst: Nina Marie Lassen

Over 50 var mødt op i Ordrup for at høre Peter Halldorf tale om gudtjenestens 
teologi. Foto: Svend Løbner.

Nordisk katolsk familietræf i Ishøj
Katolsk tro og kristne familieværdier i centrum på familiekonference 
næste år. 

Tekst: Niels Messerschmidt

Repræsentanter fra de nordiske lande mødtes med arrangørerne af Den nordiske 
katolske Familiekonference på Danhostel i Ishøj for at rulle arrangementet i gang og 
for at inspicere rammerne for familiedagene.
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Fra Maria Magdalene 
til Sankt Michael
Pilgrimsvandring på Djursland.

Tekst: Birgit Clausen 
Foto: Helge Clausen

GRENAA For femte år i træk har Sankt 
Clemens Menighed i Grenaa afholdt en 
pilgrimsvandring, som fandt sted lørdag 
den 27. september kl. 11 til ca. 16. De 
foregående har fundet sted fra Sostrup 
til kirken i Grenaa, til Vor Frue Kilde i 
Karup og fra Sct. Sørens Kilde ved Gl. 
Rye til Øm Kloster. 

En lille gruppe fik først en omvisning 
med forklaring af de spændende 
kalkmalerier i Marie Magdalene 
Kirke på Djursland. Heri blev Maria 
Magdalene-skikkelsen fra Evangelierne 
inddraget. Efter en indledende andagt 
og velsignelse ved vor nye sognepræst, 
p. Ambroziu Anghelus, drog gruppen 
af sted gennem skoven mod Pindstrup. 
Undervejs var der fem stationer med 
korte andagter, hvis temaer var glædens 
mysterier fra rosenkransen. Leddene blev 
bedt undervejs mellem stationerne.

Efter otte kilometers vandring med 
indlagt frokostpause nåede man frem til 
Sankt Mikaels Kirke i Pindstrup, hvor 
messen blev fejret og der blev afsluttet 
med kaffebord. Pilgrimsvandringen 
fandt sted i et smukt efterårsvejr og i en 
pragtfuld natur.

Det er vor erfaring, at sådanne korte 
pilgrimsvandringer om lørdagen giver 
fortravlede mennesker mulighed for at 
fordybe sig i nogle af troens mysterier.

Kirken i Danmark

ÅRSMØDE Malteserordens Skandina-
viske Association holdt sit årskapitel på 
Voergaard Slot nord for Aalborg i slut-
ningen af august under ledelse af magi-
straldelegat Kent Johansson. Den Suve-
ræne Malteserorden er den ene af kun 
to paveligt godkendte ridderordener og 
blev oprindeligt grundlagt i Jerusalem 
for mere end 900 år siden, hvilket gør den 
til en af de ældste religiøse ordener, der 
fortsat eksisterer. Et resultat af ordenens 
historie er, at den også er omfattet af  fol-
keretten og har diplomatiske relationer til 
mere end hundrede stater og internatio-
nale organisationer. 

Ordenens opgave er sammenfattet i 
mottoet ”Tuitio Fidei et Obsequium 
Pauperum”, dvs. at leve, forsvare og 
videreføre vor tro (tuitio fidei) samt at 
hjælpe trængende og dårligt stillede 

i samfundet (obsequium pauperum). 
Man arbejder i dag i mere end 120 lande. 
Medicinsk og social hjælp, nødhjælp ved 
naturkatastrofer og væbnede konflikter, 
nødhjælps- og førstehjælpsuddannelse, 
bistand til ældre, handikappede og 
flygtninge uden hensyn til nationalitet 
og religiøst tilhørsforhold, er nogle af de 
aktiviteter, som ordenen udfører rundt 
om i verden.

Den Skandinaviske Associations møde 
blev indledt med en messe celebreret af 
biskop Czeslaw Kozon i Sankt Mariæ 
kirke i Aalborg. Det blev efterfulgt af 
årsmødeforhandlinger og optagelsen 
af to nye medlemmer på Voergaards 
slot, som har tilhørt greve Ejnar 
Oberbech-Clausen, der selv var medlem 
af malteserordenen. Associationens 
ledelse og medlemmerne udtrykte stor 

taknemmelighed for den gæstfrihed man 
nød i Aalborg og især i Sankt Mariæ 
Kirkes menighed.

Malteserordenens officielle sæde er 
i Rom og den ledes i dag af stormester 
Fra’ Matthew Festing. Ordenen har i 
dag omkring 13.500 medlemmer. For at 
klare sine aktiviteter råder ordenen over 

ca. 80.000 frivillige hjælpere og 25.000 
ansatte. 

Den Skandinaviske Association 
af Malteser  ordenen har omkring 40 
medlemmer, der er bosatte i Danmark, 
Sverige, Island, Norge og Finland. Mere 
information findes på www.orderofmalta.
int og www.malteser-international.org. 

Jesus lever!
Sankt Pauls Kirke i Høje-Taastrup 
har fået nyt tag.

Tekst: Eva Vinther

KIRKERENOVERING Selv om kirken 
kun er 19 år gammel, var det gamle tag 
meget utæt.  Der er holdt byggemøder, 
hver uge i de måneder tagrenoveringen 
varede, præst, menighedsrådsformand, 
og næstformand, deltog i byggemøderne, 
og var med håndværkerne, oppe på taget 
for at se, hvordan arbejdet skred frem. 
Vi kunne tydeligt se, at grunden til det 
utætte tag var byggesjusk. 

Vi har set, at det nye tag er lavet godt 
og solidt, vi har også fået ekstra isolering, 
så forhåbentlig sparer vi lidt på de dyre 
varmeudgifter.  Vi tror og har fået lovet, 
at vores nye tag vil holde i rigtig mange 
år. (Måske overlever taget kirken). 

Bonifatiuswerk  har stået for en meget 
stor del af  finansieringen og bispedømmet 
har også søgt andre fondsmidler. 
Menigheden har selv betalt en tredjedel 
af  den ekstra isolering, ligesom det er 
tilfældet med vores ”glastag”.

Og nu til skriften på taget.
Vi har haft en lille afskedsfrokost med 

nogle af håndværkerne. Og her havde 
mureren, Gert Sørensen, en gave med til 
menigheden.

Han bad mig om at åbne gaven, som 
var et billede at kirken og taget. Og på 
taget stod ”Jesus lever”

Han fortalte, at jeg ved det første 
byggemøde havde sagt, at jeg gerne ville 
have, der skulle stå ”Jesus lever” med 
store bogstaver på taget. Det havde han 
moret sig lidt over, men da jeg sagde 
det samme igen, ved det tredje møde, så 
havde han idéen til gaven.

Han havde fået en flyver til at tage 
billedet, og en ven havde lavet bogstaverne. 

Malteserordens Skandinaviske Association holdt sit årskapitel på Voergaard Slot nord 
for Aalborg i slutningen af august.

Malteserordenen mødtes i Danmark
Årsmødet blev holdt i Nordjylland.

Tekst og foto: Kent Johansson

Fotoet er meget fint, lavet på lærred. Jeg 
morede mig meget, da jeg pakkede det 
op. Så desværre står der ikke ”Jesus lever” 

på vores tag, kun på billedet. Men Jesus 
lever, uanset om det står på et kirketag, 
eller ej.

Grenaa menighed pilgrmsvandring: På vej 
mod Sankt Michaels Kirke i Pindstrup

Foto: Gert Sørensen

Sr. Laurentia, sr. Benedikte og sr. Mikaela skærer lagkagen for den 28- september i 
Sankt Mariae Kirke på Frederiksberg. Sr. Mikaela og sr. Benedikte fyldte begge 60, 
og sr. Laurentia fyldte 75. Samme dag fejrede sr. Hildegard 50 års jubilæum, hvor hun 
fornyede sine ordensløfter. KO gratulerer. Foto: Anders Kaare Frederiksen
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Vi vil gerne bevare vor 
menighed
Den lille ”distriktsmenighed” i Assens syntes, at vi 
manglede et talerør. Vi er for få til at have et menighedsråd, 
men vil gerne bevare vor menighed og vor lille, smukke 
kirke. Vi vil gerne udvide vore aktiviteter og have et 
godt samarbejde med Folkekirken og kommunens 
øvrige kulturinstitutioner. Kort sagt: Vi ønsker, at Den 
katolske Kirke bliver kendt i lokalsamfundet som et 
levende foretagende. Derfor besluttede vi som det første 
skridt at stifte ”Foreningen til Bevarelse af den katolske 
kirke i Assens”.

Foreningen holdt stiftende generalforsamling den 2. 
august i år. Formanden har været beskæftiget med alle 
de formalia, der er nødvendige: Anmeldelse til CVR-
register og SKAT, oprettelse af en bankkonto m.v. 
Kassereren holder styr på medlemslister og kontingenter, 
og sekretæren har styr på foreningens vedtægter, 
referater og alt det skriftlige.  Indtil videre har vi fået 
tilmeldt ca. 50 medlemmer, dels danske katolikker, dels 
ikke-katolske borgere i Assens kommune, der gerne ser 
vor kirke bevaret (bl.a. 2 af Folkekirkens præster), men 
også udenlandske turister, der har besøgt os i sommerens 
løb, har tilmeldt sig

Vi er så heldige, at have et godt samarbejde med den 
lokale presse.

Som det første initiativ vil et af  vore medlemmer 
holde et foredrag om Johannes Jørgensen. Det vil så 
blive prøvestenen på, hvor stor interessen er. Vi har også 
andre planer, som vi først vil omtale, når der er mere 
realitet bag. Dog kan jeg fortælle, at jeg har skrevet til alle 
folkekirkepræster i Assens kommune, at de efter aftale 
med mig kan få lov til, at vinterens konfirmandhold kan 
komme og se vor kirke og få lidt at vide om Den katolske 
Kirke.

Hvis andre små katolske menigheder har de samme 
interesser, ser jeg gerne, at vi kan udveksle erfaringer. 
Min mail-adresse er: jaunkilde@smilepost.dk,
Jørgen Aunkilde, 5610 Assens
(kirkens kontaktperson og foreningens næstformand)

DKKF – Danske katolske 
kvinder – meld dig ind nu
Hvorfor nu det? Vil mange af jer nok sige.

Her er mine egne erfaringer. Jeg er konvertit fra 
Domkirken for 8 år siden. I forhold til  tilbuddet om 
medlemskab i DKKF tænkte jeg ”det må du hellere 
prøve” Jeg har været medlem siden min konversion, men 
har dog først i år deltaget dels i Dalum retræten og i 
denne weekend lørdag til søndag i møde ved Magleås.

Det er ud fra dette møde at jeg vil opfordre jer til at 
melde jer ind. Først havde vi en indføring i tidebøn ved 
Sr. Anna-Maria Kjellegaard, O.S.B. Det var rigtig godt 
– tak til dig kære Sr. Anna-Maria, når du læser dette - 
det er som at have fået åbnet en skat. Jeg har for længe 
siden købt en tidebog og i dag har jeg brugt den og kan 
mærke at det vil jeg fortsætte med.

Det var det faglige. Efter middagen havde vi en god 
snak i hele gruppen – vi var 14 deltagere. Vi talte om 
at få mange nye medlemmer – gerne også unge og af 
fremmed herkomst.

Ideer fremover:
at tilbyde flere retræter af kortere varighed, hvor 

stressede kvinder kan komme lidt hjemmefra og i et 
frirum få næring til deres tro og møde andre

hvis vi bliver mange vil der herudover kunne dannes 
undergrupper der kan mødes med passende mellemrum, 
lære hinanden godt at kende og igen via f.eks. valg af 
emne som et bibelskriftsted få styrket deres tro

Formål er også at opbygge et godt netværk for den 
enkelte – få troen integreret i dagligdagen – skabe glæde 
og tryghed

Den nuværende bestyrelse, som planlægger 90-års 
jubilæums fest med et omfattende program fra den 17.-
19. april 2015 fremhævede flere gange, at hvis dette ikke 
bliver en succes vil foreningen blive lukket.

Det vil da være synd – så meld jer ind nu.
Pris: kr. 200 i årskontingent
Indbetales på reg.nr.: 1551 kontonr. 2029472 +  navn og 
adresse.
Henriette Chartier Lund, 2100 København Ø.

KMF til kamp for bedre radio 
og TV!
Der er indgået et nyt medieforlig mellem de politiske 
partier, og som følge heraf er et lovudkast p.t. til høring. 
Det er dog skræmmende at erfare, at begreber, som 
sikrer en grundlovssikret kristen kulturarv som surdejen 
i f.eks. mediernes demokratiseringsdannelse af os lyttere 
og seere ikke er at finde i hverken forlig eller lovudkast!
Der skal efterfølgende indgås en Public Service kontrakt 
med DR og TV2 – en bindende aftale om omfang, 
indhold og kvalitet af  produktioner, for at man kan 
opnå licensmidler til sine produktioner og drift af  radio- 
og TVstationerne. 

På KMF’s foranledning sender de 4 lytter- og 
seerorganisationer i Danmark en opfordring til 
Folketingets medieordførere med  blandt andetfølgende 
krav: ”DR skal styrke sin Public Service virksomhed 
inden for den danske kunst og kulturarv, herunder 
formidle den kristne livsopfattelse som en af den danske 
kulturarvs grundsøjler”!

Efter at Biskop Kozon med stor interesse og 
engagement har deltaget i justering - og efterfølgende 
godkendelse af Katolsk Medie Forums nye vedtægter 
oplever vi i bestyrelsen et stort skulderklap til at kæmpe 
videre for en fastholdelse af en kristen grundholdning 
i den udvikling, som nationalt og internationalt finder 
sted i medieverdenen.

Stigende offentlige besparelser giver plads til en ikke-
kristen, materialistisk udvikling af indhold. Katolsk 
Medie Forum må kæmpe for at sikre, at vi ikke udvikler 
en afkristnet medieverden. – Det kan lyde lidt naivt, men 
alt andet er at give op, og det gør vi ikke i KMF!

Hjælp os med et medlemskab. Det koster kun ca. 10 
kr. om måneden! Skriv til os på katolskmedieforum@
gmail.com eller ring til mig på 29467988! Svenning Ravn, 
landsformand for Katolsk Medie Forum.

Sct. Maria Martyrernes Dronning i Hjørring har fået en Mariagrotte,  som blev indviet i august.  Her lægges der 
sidste hånd på arbejdet. Foto: Ole Schnell.

Syndige tanker ? - side 13 i KO nr. 12 - 2014, blev skrevet 
af Ole Dam. Navnet var desværre faldet ud pga. en 
teknisk fejl. Vi beklager. Redaktionen
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Sankt Andreas 
Bibliotek og 
Antikvariat

Vanløse Begravelsesforretning
Jyllingevej 8 • 2720 Vanløse

Deres lokale bedemand siden 1940...

Tirsdag og torsdag 10-12 og 13-16.45
Onsdag og fredag 10-12 og 13-16
Mandag lukket. bibliotek@katolsk.dk

Tlf: 33 55 60 90
Steen Jørgensen Mariette Jørgensen

38 71 75 01
Ring og aftal et møde enten 
i Deres hjem eller hos os.
Vi træffes også aften, 
weekend og helligdage.

Kastrup Begravelsesforretning
Telefon 32 55 55 55

Døgnvagt

Bedemand Michael Riis 
Amagerbrogad el 55

Dragør Bcgravolsosforrctning ■ Telefon 32 53 06 29
Taastnjp Begra velsesforretning ■ Telefon 43 99 19 19

www.v-lm.dk

Organiseret
1 bedemand,

► tilknyttet
/ garantiordning,
/ v/ Steen Jørgensen

Det sker aÄ 
i bispedømmet ?|ip
Oktober
Torsdag 9. kl. 20.00-23.00: Natkirke, Sakramentskirken, 
Nørrebrogade, Kbh. for alle interesserede. Der er mulighed for 
tilbedelse, personlig forbøn, for at tale med en af medarbej
derne, eller blot for at nyde stilheden og roen i kirkerummet. 
Man kan komme og gå som det passer. Aftenen slutter med 
sakramental velsignelse ca. 22.45

Søndag den 12. kl. 16.00: Åbningen af 500-års jubilæet af 
Teresa af Avilas fødsel.
Messe med biskop Kozon i Skt. Josefs Karmel, Brødeskovvej 
46, 3400 Hillerød.

Mandag 20. kl. 19.00-20.00: Meditationsaften, derefter kaffe 
og te. Sted: Strandvejen 91, Kbh. Ø

Fredag 31. kl. 19.00 - ca. 21.30: Forsonings- og helbredel
sesmesse. Jesu Hjerte Kirke, Stenosgade 4, Kbh. v/ pastor 
Lars Messerschmidt m.fl. Skriftemål fra kl. 18.00.
Info: www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk

November
Lørdag 1. kl. 14.30-17.00: Voksenkatekese, tema: Kri
stendommen: ”Ven eller fjende af det moderne demokrati?” 
v/ Bjørn Thomassen. Sted: Sankt Ansgars Kirkes menigheds
lokaler, Bredgade 69, Kbh. K. Kr. 40,00 til materialer, kaffe og 
te. Slutter med messe kl. 17.00.

Torsdag 13. kl. 20.00-23.00: Natkirke, Sakramentskirken, 
Nørrebrogade, Kbh. for alle interesserede. Der er mulighed for 
tilbedelse, personlig forbøn, for at tale med en af medarbej
derne, eller blot for at nyde stilheden og roen i kirkerummet. 
Man kan komme og gå som det passer. Aftenen slutter med 
sakramental velsignelse ca. 22.45

Fredag 14. kl. 18.00-19.30: ”Åben dør”. Personlig forbøn og 
samtale, v/ pastor Lars Messerschmidt m.fl. Sted: Jesu Hjerte 
Kirkes Menighedslokaler, Stenosgade, Kbh.
Info: www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk

Lørdag 25.kl.14.30-16.30: Temalørdag: “Bjerge og bakker, 
floder og hav - pris Herren ...” v/ Annelise Bruus. Sankt 
Therese Kirke, Bernstorffsvej 56, Hellerup

Første og sidste onsdag i måneden kl.17.30-19.30: Hjælp 
til misbrugere og pårørende ved den katolske organisation 
Cenacolo. Rådgivningen finder sted i Bredgade 69 A, Kbh. K. 
Tlf.: 51 53 41 60

Skt. Thomas Fællesskabet inviterer til eukaristi, lovprisning 
og katekese. Sted: Oratoriet, Vor Frue Kirke, Ryesgade 26, 
Aarhus C. Info: p. Herbert, SJ 87 30 70 42 eller 24 27 86 89, 
eller Jan Zieleskiewicz 50 29 13 57, e-mail: johny.zet@gmail. 
com. Datoer i oktober: onsdage 15/10, 22/10 og 29/10 kl. 
19.00-21.00

Messe med forbøn for de syge hver 1. onsdag i måneden kl. 
19.00-21.00, sted: Vor Frue Kirke, Ryesgade 26, 8000 Aarhus 
C. Datoer i efteråret: 5/11 og 3/12

Sankt Thomas Fællesskabet inviterer til tilbedelse, sted: Vor 
Frue Kirke, Ryesgade 26, 8000 Aarhus C. Intentionen er ån
delig forberedelse til messen, der afholdes om onsdagen med 
forbøn for de syge. Se ovenfor. Datoer i efteråret: fre
dage 31/10, 28/11 2014 og 2/1 2015, kl. 19.00-24.00

Der er MobilKirke 1. og 3. torsdag mellem kl. 20.00 og 22.00. 
Der er mulighed for sam-tale, forbøn, velsignelse, samt kaffe 
og kage. Mobilkirken står på Gammel Torv i København. Alle 
er velkomne.

Konvertitkursus, Storkøbenhavn 2014/15. Tænker du på at 
konvertere til den katolske kirke? Bispedømmet har i mange år 
tilbudt et gratis kursus i katolsk tro og praksis.
Undervisningen varer fra september til maj og finder sted hver 
torsdag kl. 19.30 i Sankt Ansgars Kirkes menighedslokale, 
Bredgade 69 A. Ingen tilmelding - mød blot op!
Yderligere oplysninger: www.katolsk.dk

TELEFONLINIE 
SOS FORBØN

Ønsker du forbøn, et lyttende øre, 
et ord fra Jesus og en velsignelse 

så ring: 75 18 18 08
Torsdag, fredag

og lørdag kl. 20.00-23.00 hele året

Ord på Vejen
Katolsk tidsskrift med prædikener 
til hver søndag
Årsabonnement kr. 190,- kan 
bestilles på tlf. 28 18 47 25 og 
e-mail: kontakt@katolik.dk

Katolsk Bibelskole på Magleås

Den 21.-23. november

Emne: “Evangeliets glæde”

Undervisere: Geoff og Gina Poulter, England

Pris: kr. 1.200 pr. person i enkelt- eller dobbeltværelse. 
Fuld pension lørdag og søndag, for undervisning og 
andre udgifter i forbindelse med arrangementet.

Præst: Benny Blumensaat

Oplysning og tilmelding: Maria Truelsen
Tlf.: 24 60 23 08
E-mail: mariatruelsen@mail.tele.dk

Myretuen
ved Bastrup Sø og Ganløse Eged

Det ideelle sted til FAMILIEFESTER og LEJRSKOLER og 
SOMMERFERIER. (Bademuligheder i Buresø). Plads til 40 
personer. Køkken med bl. a. industriopvaskemaskine.
Dejlig stor grund.
Læs mere på www.myretuen-bastrup.dk
Udlejning: Børge Morthorst, tlf.: 22 700 798
E-mail: mail@myretuen-bastrup.dk

www.catholica.dk - 
et katolsk tidsskrift på internettet

Agnes f. Hoffmann og Johannes 
Rosenkilde Grams Brudeudstyrslegat

Som hjælp til brudeudstyr for unge katolske piger, som indgår 
ægteskab med en katolik, uddeles en legatportion til værdigt 
trængende katolikker.

Uddelingen foretages løbende i 2014.

Ansøgningen indeholdende navn, bopæl, alder samt anbefa
ling fra en katolsk præst, samt kopi af dåbsattest eller andet 
bevis for katolsk tilhørsforhold for begge parter indsendes til 
bestyrelsen.

Ansøgning stiles til:

Katolsk Bispekontor
Gammel Kongevej 15
1610 København V.

Støtter nødlidende > &
i . V

www.vincentgrupperne.dk

Martin Ryom
- en katolsk bedemand

T 39 29 60 08
Lykkesholms Allé 9A | 1902 Frederiksberg C

Tømrer- og Murermester Keld Erik
Ankervej 12 
Stubberup 
4800 Nyk.F.

Tlf. 54 43 99 08

En katolsk håndværker
Tømrer-murermester Keld Erik Johnsen udfører hånd
værksarbejde overalt på Lolland Falster, Sydsjælland 
og Københavnsområdet.

Vi har mere end 30 års erfaring inden for håndværksfa
get med blandt andet renoveringsopgaver på katolske 
kirker, menighedsbygninger og skoler samt nybygnings- 
og renoveringsopgaver for privatkunder.

Vi er medlem af Dansk Byggeri og Nyk. F. Murerlaug.

Kontakt os for et uforpligtende møde.

Tømrer-murermester Keld Erik Johnsen
Ankervej 12, 4800 Nykøbing F. Tlf.: 54 43 99 08

post@keldjohnsen.dk 
www.keldjohnsen.dk

danskbyooen
Medlem af Dansk Byggeri

Katolsk Orientering på nettet: 
www.katolskorientering.dk

Katolsk Orientering
Indlæg til Katolsk Orientering nr. 14, som udkommer 

fredag den 31. oktober 
skal være redaktionen i hænde senest 

mandag den 13. oktober

Indlæg til Katolsk Orientering nr. 15, som udkommer 
fredag den 14. november 

skal være redaktionen i hænde senest 
mandag den 27. oktober

*■■■«1
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sagde Rodríguez. ”Det vil sige ikke bare 
at lytte og derefter siger nej”.

I februar indkaldte paven kardinalerne 
til Rom for at forberede synoden. Som 
hovedtaler på mødet havde han inviteret 
den tyske kardinal Walter Kasper. Kas-
per var en af de tre tyske biskopper, der 
i 1993 ønskede at lempe reglerne og han 
kritiserede skarpt Vatikanets negative 
svar året efter. Kasper argumenterede 
i sit oplæg til kardinalerne for en ophæ-
velse af forbuddet. Han blev dog skarpt 
irettesat af kardinal Carlo Caffarra af 
Bologna, som fremhævede at selv paven 
”ikke har  magt” til at ændre en lære, der 
udspringer af Kristi’ egen undervisning.

Siden har mange biskopper luftet for-
skellige holdninger for eller imod en op-
hævelse af det eksisterende forbud. F.eks. 
udgav biskop Johan Bonny af Antwerpen 
i august en 22-sider lang refleksion, hvori 
han opfordrer Kirken ”til at undersøge 
hvordan gengifte fraskilte kan få adgang 
til eukaristien under særlige omstændig-
heder”.

2. argument: Emnet optager  
katolikkerne

Det er heller ingen nyhed, at emnet ny-
der de katolske græsrødders store interes-
se. Alene i USA, hvor der er ca. 30 mio. 
gifte katolikker, er godt 4,5 mio. fraskilte 
og gengifte uden at deres ægteskab er an-
nulleret ved en kirkelig domstol. På ver-
densplan befinder millioner af katolikker 
sig i samme situation. 

Læg hertil, at antallet af  katolikker, der 
gifter sig i Kirken og antallet af  annulle-
ringer, er i støt tilbagegang. Derfor lever 
stadig flere katolikker i ”irregulære” æg-
teskaber og er teknisk set afskåret fra at 

modtage kommunionen.
Det skal bemærkes, at nogle af disse ka-

tolikker er ikke-praktiserende og oplever 
derfor ikke smerten ved forbuddet. Andre 
opmuntres til at omgås reglerne af deres 
præst. Men ikke desto mindre er antallet 
af  katolikker, der i princippet er berørt 
af forbuddet, så stort, at problemet over-
skygger de fleste andre emner, synoden 
forventes at drøfte. 

3. argument: Argumenterne er  
velkendte

Argumenterne er i store træk velkendte.
For de reformvenlige handler det om at 

vise barmhjertighed kombineret med den 
økumeniske gevinst, det er at tilnærme 
sig den ortodokse praksis. For traditio-
nalisterne handler sig om at være tro mod 
traditionen og at udsende et tydeligt sig-
nal om fasthed på et tidspunkt, hvor de 
anser det traditionelle ægteskab for truet 
af verdslige strømninger
1. Hvad er nyt? Gæt hvem?
Hvad er så anderledes i år? Med ét ord 
– pave Frans. For første gang synes en pa-
ves hjerte at være med de reformvenlige. 
Paven fik bolden til at rulle da han besva-
rede et spørgsmål om gengifte fraskilte i 
flyet hjem fra Brasilien sidste år.

”Jeg mener det er på tide at vise barm-
hjertighed”, sagde han. ”Kirken er en 
barmhjertig moder, der må gå ud og hel-
brede de sårede”. Paven henviste også til 
den ortodokse praksis, der tillader at man 
indgår et andet ægteskab efter en bods-
periode. 

Men det er ikke ensbetydende med at 
paven ønsker forandring, selv om han ef-
terlod dette indtryk. Frans er siden kom-
met med flere hentydninger, fx sin beslut-

ning i februar om at lade Kasper være 
hovedtaler. En anden kom i april hvor 
Vatikanet nedtonede, men ikke benægte-
de, at Frans havde ringet til en argentinsk 
kvinde, hvis mand havde ladet sig skille 
for at indgå et nyt ægteskab uden forud-
gående kirkelig annullering og hvor præ-
sten nægtede hende kommunion. Hun 
havde skrevet til paven, som skulle have 
rådet hende til at opsøge en mere forstå-
ende præst.

Der var opbygget så mange forvent-
ninger, at Vatikanets talsmand i oktober 
2013 måtte bede biskopperne om ikke at 
gå foran paven, men vente med at ændre 
praksis på området indtil Rom meddelte 
det.

2. Hvad er nyt? Ingen ved hvad der vil 
ske
I sidste ende er det svært at spå om udfal-
det af bispesynoden. Dertil kommer den 
store interesse, som medierne har skabt 
om synoden. Mange anser striden om 
gengifte fraskilte som det største enkelt-
problem og kæder det sammen med net-
op den type af forandringer, pave Frans 
synes at ønske.

Er det især et spørgsmål om tone og stil 
kædet sammen med en oprigtig bekym-
ring for de fattige? Eller ønsker Frans før 
eller senere også at ændre den katolske 
lære og disciplin? Det får vi ikke svar på 
foreløbig, fordi synoden er tænkt som 
forberedelse til en større synode om sam-
me emne næste år. Det er svært at vurdere 
oddsene ved vejs ende, dels fordi Frans 
har sagt,  at han ønsker at agere i samråd 
med biskopperne, dels fordi nogle af dem 
sikkert vil modsætte sig forandringer.
I interviews til avisen Boston Globe i fe-
bruar har tre ledende nordamerikanske 

kardinaler – Sean P. O’Malley af Boston, 
Timothy Dolan af New York og Thomas 
Collins af Toronto – talt imod forandrin-
ger. Dolan har gentaget sit standpunkt 
om at en lempelse af forbuddet ”går imod 
Kirkens lære”.

Enkelte afrikanske biskopper har også 
udtrykt skepsis mod at lempe forbuddet, 
idet de mener det vil svække indsatsen for 
at komme polygami til livs i deres lande. 
Hvis Kirken begynder at slække på sine 
regler omkring ægteskab for fraskilte 
frygter biskopperne, at fortalerne for 
polygami vil kræve lignende særregler. 

På det politiske niveau forventer iagt-
tagere, at de fleste nordamerikanske del-
tagere på synoden vil modsætte sig en-
hver ændring af de nuværende regler, og 
de får følgeskab af de fleste afrikanere. 
Europæere, latinamerikanere og asiatere 
forventes derimod at være mere delte i 
spørgsmålet, men under alle omstændig-
heder forventer de fleste iagttagere, at der 
ikke opnås en stærk konsensus på nogen 
måde.

En mulighed er, at Frans bliver over-
bevist om, at der findes andre mulighe-
der for at hjælpe gengifte fraskilte end at 
ophæve forbuddet, f.eks. at effektivisere 
annulleringsprocessen og tilføre flere res-
sourcer til de kirkelige domstole. Endelig 
kan biskopperne lægge op til individuelle 
pastorale afgørelser i stedet for at spørgs-
målet skal afgøres på et overordnet kirke-
ligt niveau.

Selv om disse faktorer gør det svært at 
forudsige, hvad Frans kan gøre, er de med 
til at trække fronterne op på synoden. 
Uanset hvilken vej vinden blæser på 
synoden vil alles øjne være rettet mod 
Rom i disse to uger.

Eftertanker
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SYNODE Tidens mest spændende hi-
storie i Rom er den meget omtalte bispe-
synode, der kan blive en lakmusprøve for 
rækkevidden af forandringerne i Kirken 
med den karismatiske pave Frans ved ro-
ret.

Bispesynoden vil givetvis drøfte det 
omstridte kirkelige forbud mod gengifte 
fraskiltes adgang til kommunionen. Selv 
om Troslærekongregationens tyske chef 
har sagt, at en ændring er udelukket, har 
hans ord ikke formået at stoppe debatten. 

En kardinal, der anses for at være en 
høg inden for liberal europæisk katolicis-
me, har argumenteret for en mere barm-
hjertig praksis i stil med den ortodokse 
model med en bodsperiode efter det før-

ste ægteskabs forlis. Mere konservative 
prælater har fastholdt, at enhver slækkel-
se af forbuddet vil være i strid med Jesu 
lære om hvad Gud har sammenføjet må 
mennesker ikke adskille.

Hermed er scenen sat til familiesyno-
den i Rom den 5.-19. oktober.

Men allerede i oktober 1999, på bispe-
synoden om Europa, blev spørgsmålet 
drøftet. Dengang ønskede de reform-
venlige kardinaler Godfried Danneels 
af  Bruxelles og Carlo Maria Martini af  
Milano at genåbne diskussionen, som 
Vatikanet havde erklæret for lukket 5 år 
tidligere.

I 1993 udsendte tre tyske biskopper et 
hyrdebrev henvendt til katolikker, der 

havde giftet sig igen, uden at deres første 
ægteskab var blevet annulleret ved en kir-
kelig domstol. Biskopperne sagde, at hvis 
disse katolikker i henhold til deres sam-
vittighed, og efter at have rådført sig med 
en præst, anså deres første ægteskab for 
ugyldigt, kunne de modtage kommunio-
nen.

Et dokument fra 1994 af daværende 
kardinal Joseph Ratzinger (senere Bene-
dikt XVI) afviste denne mulighed idet 
forbuddet byggede på en guddommelig 
åbenbaring og derfor ikke var genstand 
for individuel fortolkning.

På synoden i 1999 forsøgte reformven-
lige biskopper at omstøde afgørelsen. 
Kardinal Danneels henviste til den orto-
dokse praksis, hvor sakramenterne be-
tragtes som ”medicin for sjælen” snarere 
end et privilegium, man gør sig fortjent til 
ved at følge reglerne. I sidste ende lykke-
des det for Ratzinger og andre forsvarere 
af traditionen at fastholde linjen.

Dette korte tilbageblik for at opridse 

argumenterne i den verserende debat.

1. argument: Biskopperne er  
indbyrdes uenige

Det er intet nyt i, at katolske prælater 
offentligt udveksler synspunkter, navn-
lig i den senere tid. I oktober 2013 havde 
ærkebiskop Gerhard Müller, Vatikanets 
doktrinære vagthund, en længere artikel 
i Vatikanets dagblad, hvori han argu-
menterede for, at Kirkens lære om ægte-
skabets ubrydelighed ikke er til debat, og 
han gentog i store træk Ratzingers stand-
punkt 19 år tidligere. Frans har siden 
kreeret Müller til kardinal.

Kardinal Oscar Rodríguez Maradiaga, 
talsmand for pavens rådgivergruppe, har 
efterfølgende kaldt Müller for ”en tysker 
og især en tysk teologiprofessor i hvis 
verden der kun findes sandhed og løgn 
[…] Men jeg kan fortælle dig, min bror, at 
verden ikke fungerer sådan og at du bør 
være mere føjelig, når du lytter til andres 
m e n i n g ” Fortsættes nedenunder ▶

Et prekært spørgsmål
Debatten om kommunion til gengifte fraskilte har fået et nyt ’wildcard’.

Tekst: John L. Allen Jr., Boston Globe 
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SYNODE Den ekstraordinære synode 
om familien sluttede søndag den 19. 
oktober med en messe, hvor pave Paul VI 
(se side 2) blev saligkåret. Dagen forinden 
havde synodefædrene (ca. 200 biskopper 
og et antal delegerede, heriblandt 
tretten ægtepar) stemt for indholdet af 
sluterklæringen, Relatio synodi.

 Dokumentet, der er udarbejdet af en 
arbejdsgruppe, hvis opgave det har været 
at sammenfatte de mange synspunkter på 
den to uger lange synode, indeholder 62 
afsnit, som hver især har opnået et flertal 
af  synodens stemmer.

For at et afsnit kunne godkendes måtte 
det opnå to tredjedele af synodens stemmer, 
og næsten samtlige punkter i dokumentet 
opnåede dette. Afsnittene om gengifte 
fraskiltes adgang til kommunionen og 
spørgsmålet om homoseksuelle forhold 
fik i en ny afstemningsrunde et flertal 
af  stemmerne, men opnåede ikke det 
nødvendige flertal og var derfor ikke at 
finde i slutdokumentet. 

Afsnittet om homoseksuelle forhold 
fik, efter at være blødt op, 118 ja-
stemmer og 62 nej-stemmer, mens 
afsnittene om gengifte fraskiltes adgang 
til kommunionen fik 104 ja-stemmer og 
74 nej-stemmer 

Efter afstemningen besluttede pave 
Frans at offentliggøre dokumentet 
sammen med afstemningsresultaterne for 
de enkelte afsnit i teksten. 

“Kirken er åben og udelukker ingen”
Familiesynoden var kendetegnet ved 
sine mange meningstilkendegivelser 
og til tider modsatrettede holdninger, 
hvilket fik den brasilianske kardinal 
Raymundo Damasceno Assis til at kalde 
slutdokumentet for et ”kompromis-
dokument”, der afspejler den livlige og 
intense debat på synoden.
I dokumentet siges det, at “Kristus 
ønskede, at Hans Kirke skulle være et hus 
med åbne døre, der altid byder enhver 
velkommen” uden at udelukke nogen. 
Biskopperne er derfor kaldet til ”at 
ledsage par og familier og drage omsorg 
for deres personlige og sociale sår”. 

På et efterfølgende pressemøde sagde 
præsidenten for det pavelige kulturråd, 
Gianfranco Ravasi, at der var tale 
om et ”åbent dokument og frugten af 
åbenhjertige diskussioner”. Ifølge Ravasi 
understreger budskabet fra bispesynoden, 
at ”familiære nederlag resulterer i nye 
relationer og pardannelser, nye civile 
forhold og ægteskaber, hvilket skaber 
komplekse og problematiske familiære 
relationer, mens det kristne valg ikke 
synes indlysende”. Denne udvikling må 
ses på baggrund af ”en svækket tro og en 

ligegyldighed over for absolutte værdier, 
individualismen, vanskeligere familiære 
vilkår og en hektisk livsstil, der udelukker 
refleksionen”.

Ægteskabelige kriser ”tackles ofte i hast 
og uden modet til med tålmodighed og 
refleksion at yde ofre og tilgive hinanden”. 
Synoden appellerer derfor til regeringer 
og internationale organisationer om ”at 
fremme familiens rettigheder til gavn 
for det fælles bedste”. Den priser ”den 
generøse tro hos mange familier” og 
”den ægteskabelige kærlighed som […] 
udholder mange vanskeligheder”. 

Plads til intern debat
Trods mediernes tilsyneladende 
optagethed af synodens resultater og de 
mange meningstilkendegivelser før og 
under familiesynoden, understreger den 

italienske avis Avvenire, som udgives af 
den italienske bispekonference, at Kirken 
ikke er bange for interne debatter. 

”Opsummeringen af drøftelserne, som 
de seneste dage skete i circoli minores, i 
forskellige sproggrupper (for at skabe 
transparens), skildrer en Kirke, som 
ikke er bange for at engagere sig i 
interne debatter eller drøfte familiernes 
reelle erfaringer i en nutidig, globale 
kontekst. Den er klar over behovet for 
et nyt sprog og nye pastorale tilgange 
for at række ud og nå enhver”, påpeger 
avisen i en kommentar. “Det omstridte 
spørgsmål, vexata questio, i forvaltningen 
af sakramenterne til gengifte fraskilte”, 

skriver Avvenire, ”blev også drøftet 
og man bemærkede en villighed til at 
undersøge sagen yderligere, også fra en 
pastoral vinkel. Sådanne forslag hilses 
velkommen; men læren om ægteskabets 
uopløselighed forbliver uberørt”. 

Synoden budskab var tydelig og i 
slutdokumentet hedder det: ”På det 
første skridt i vor synodes færd har vi 
derfor reflekteret over, hvordan man 
ledsager mennesker, som er blevet skilt 
og har giftet sig igen, og deres deltagelse 
i sakramenterne. Vi synodefædre ønsker, 
at I skal vandre sammen med os hen mod 
næste synode” – den ordinære synode 
i oktober 2015. ”Vi tilbyder jer Kristi 
ord: ’Se, jeg står ved døren og banker på; 
hører nogen mig og åbner døren, vil jeg 
gå ind til ham og holde måltid med ham 
og han med mig’”.

 Kirken “er ikke bange for at spise og 
drikke sammen med prostituerede og 
toldere”, pointerede pave Frans i sin 
afslutningstale for synoden. ”En Kirke, 
som har sine døre på vid gab for at kunne 
modtage den trængende, den angrende 
og ikke kun de retfærdige eller dem, som 
tror de er perfekte! En Kirke, som ikke 
skammer sig over den faldne broder eller 
foregiver ikke at se ham”. Det er derfor 
ikke sandt, at Den katolske Kirke er 
”en stridbar Kirke, hvor den ene part 
er imod den anden”, sådan som mange 
kommentatorer ellers ”har fremstillet 
den”, konkluderede paven. 
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Ny i Danmark

Konference for migrantarbejdere i 
Taastrup.  Læs mere side 5.

Hvor går du hen?

Tanker ved Allehelgens og 
Allesjæles dag.  Læs mere side 8-9.

På vej mod Paris 

Pastor Jude cykler for kræftsyge 
børn. Læs mere side 16.

Pastoralrådet

Interview med den nye formand.
 Læs mere side 6.

’Kirken er åben og udelukker ingen’
Synodens sluterklæring godkendt på nær få kontroversielle punkter.

Tekst: Niels Messerschmidt

Den katolske Kirke er ikke ”en stridbar Kirke, hvor den ene part er imod den anden”, 
sådan som mange kommentatorer ”har fremstillet den”, sagde pave Frans i sin 
afslutningstale på familiesynoden. Foto: Catholic Sun.
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To skridt frem og ét tilbage?

Familiesynodens sluterklæring var næp-
pe udsendt, før de første iagttagere kom 
med deres analyse af synoden. På den 
ene side ønskede et flertal af  synodefæd-
rene at fastholde Kirkens traditionelle 
syn på familien og ægteskabet; på den 
anden side afspejlede de mange tilkende-
givelser pavens ønske om en større åben-
hed i Kirken. En ordinær synode næste 
år vil arbejde videre med emnet, og i det 
lys er sluterklæringen en opfordring til 
alle i Kirken om i den mellemliggende 
periode at forsætte debatten om Kirkens 
pastorale omsorg for familien i dag.

Det er ingen hemmelighed, at pave 
Frans gerne ser, at Kirken viser en større 
imødekommenhed overfor homoseksuel-
le, og at man finder en måde hvorpå gen-
gifte katolikker kan modtage sakramen-
terne. Selv om disse tanker ikke opnåede 
de krævede 2/3 af biskopperne stemmer 
for at komme med i sluterklæringen, 
delte et flertal af  biskopperne Frans’ 
tanker. På ét punkt repræsenterede fa-
miliesynoden noget nyt. Frans opmun-
trede synodefædrene til at tale åbent og 
frimodigt – hvilket skete i overraskende 
grad, og ikke siden Johannes XXIII har 
en pave så roligt modtaget direkte kritik 
for nogle af sine holdninger som Frans. 
Selv om han ikke ønsker at undertrykke 
debatten er Kirken, som The Guardian 
bemærker det i en kommentar, dog ikke 
et demokrati. Paven har som apostlen 
Peters efterfølger magt til at ændre en 
kirkelig praksis. Men Frans har ønsket, 
at emner af vital betydning for Kirkens 
og samfundets liv, som spørgsmålene om 
familiens og ægteskabets karakter, bliver 
drøftet tilbundsgående, så de forskellige 
synspunkter i Kirken kan nærme sig hin-
anden.

Nu har Frans genåbnet debatten om 
Kirkens holdning til homoseksuelle og 
gengiftes adgang til sakramenterne, og 
de teologiske og pastorale refleksioner 
vil fortsætte frem til den ordinære bispe-
synode i oktober 2015. På den baggrund 
har pave Frans besluttet, at hele slutdo-
kumentet skal offentliggøres – også de 
afsnit, som ikke fik de påkrævede 2/3 af 
stemmerne og derfor ikke kom med i den 
endelige tekst.

I løbet af denne periode vil vi se ud-
skiftninger på en række ledende poster 
i Kirken og ikke alle, som deltog på fa-
miliesynoden i Rom, vil indfinde sig i 
synodehallen næste år. Til den tid vil 
flere prælater i spidsen for kuriekontorer 
i Vatikanet desuden være udskiftet med 
gejstlige, hvis pastorale holdninger er 
mere i samklang med pavens egne visio-
ner for Kirken.

Hvis pave Frans ønsker, at Kirken 
skulle vokse og udvikle sig såsom det 2. 
Vatikankoncil lagde op til, er han nødt 
til at fortsatte den kurs, han har begivet 
sig ud ad. Op til synoden sagde Frans, at 
han ønskede at høre ”folkets råb”. Med 
dette mente han givetvis ikke, at han øn-
skede status quo i Kirken opretholdt.

Der er netop sat punktum for en fami-
liesynode, hvis resultater ikke blev helt så 
iøjnefaldende, som mange havde håbet. 
Men først om et år vil vi være en hel del 
klogere på hvor denne proces fører Kir-
ken hen. Niels Messerschmidt

Bombningerne nytter 
ikke noget
Kaldæernes religiøse overhoved 
kritiserer USA’s fremfærd.

POLITIK De kaldæiske kristnes leder, 
patriark Louis Raphael Sako, har i 
skarpe vendinger kritiseret USA’s måde 
at bekæmpe grupperingen Islamisk Stat 
i Irak. ”At bombe disse jihadister får 
dem ikke til at forsvinde. Det er helt 
sikkert!”, sagde han og advarer mod nye 
bombetogter i det nordlige Irak.

”Mange uskyldige mennesker risikerer 
at blive dræbt. Infrastrukturer bliver 
ødelagt og de bliver ikke genopbygget. 
Amerikanerne har allerede gjort 
det tidligere: de ødelagde landet og 
genopbyggede det ikke bagefter. Og det 
mest alvorlige er at alle nu siger, at krigen 
vil vare ved i flere år. Hermed udsendes 
to forskellige og meget farlige budskaber.

Budskabet til jihadisterne er: frygt 
ikke, I har rigelig tid til at omorganisere 
jer, skaffe flere penge og rekruttere nye 

krigere. Budskabet til flygtningene er: 
situationen vil vare ved i flere år og 
jeres eneste fremtidsudsigter ligger langt 
herfra, langt fra jeres hjem. Hvis det er 
muligt bør I drage afsted”. 

Patriark Sako kritiserer også forslaget 
om at amerikanske katolikker åbner 
deres hjem for irakiske flygtninge. I stedet 
forsøger han at overtale de troende til 
at blive i Irak, at udholde de nuværende 
prøvelser og at opretholde den kristne 
tilstedeværelse i landet. ”Men mange 
bliver offer for denne vanvittige flugt”, 

beklager han: ”Udvandring er ikke 
løsningen, for mange flygter fra en tragisk 
situation til en anden – væk fra deres hjem 
og deres kultur, og uden sjælesorg havner 
de måske i en værre situation. Som om 
en udvandring af tusindvis af irakiske 
kristne til USA skulle være noget at bede 
om Guds velsignelse for!”

I et brev til irakiske muslimer i anled-
ning af højtiden Id al-adha beder Louis 
Sako alle irakere om at ”fordømme al 
voldelig og sekterisk ekstremisme, som 
forvrænger religionen”.

Patriarken efterlyser også en national 
køreplan for forsoning og fred, der tager 
sit udgangspunkt i uddannelse og ”re-
spekt for religiøse og kulturelle forskel-
ligheder”, og som samtidig ”bevarer vor 
nationale identitet og enhed”.

Sako kommer også med en indtrængen-
de appel til de irakiske myndigheder og 
det kurdiske selvstyre om at intensivere 
kampene i det nordlige Irak for at gene-
robre Mosul og andre byer på Nineve-
sletten, så de fordrevne kan vende hjem 
inden vinteren sætter ind.
NM

Kaldæernes religiøse overhoved, patriark 
Louis Raphael Sako, kritiserer de 
USA-ledede bombninger i Nordirak og 
efterlyser i stedet en national køreplan for 
fred og forsoning. Foto: Youtube. 

Amerikansk 
ordenssøster 
saligkåret
Dreng fik synet tilbage på hendes 
forbøn.

USA Miriam Teresa Demjanovich nåede 
kun at være ordenssøster i to år inden hun 
døde i 1927 blot 26 år gammel. Lørdag 
den 4. oktober blev hun saligkåret 
i Newark, og det var første gang en 
saligkåringsceremoni foregik i USA.

Miriam Teresa var født i Bayonne, 
New Jersey, i 1901 som den yngste af 
en flok på syv børn af immigranter 
fra det nuværende Slovakiet. Hun 
indtrådte hos Sankt Elisabethsøstrene 

af Barmhjertigheden i Convent Station, 
New Jersey, men nåede kun at være 
ordenssøster i to år inden hun døde af 
akut blindtarmsbetændelse i 1927. 

Hun nåede dog at producere mange 
fromme skrifter, som især blev populære 
blandt amerikanske katolikker efter 2. 
Vatikankoncil gennem deres fremhævning 
af, at alle – også lægfolket – er kaldet til 
hellighed. Desuden tilskrives et mirakel 
hendes forbøn.

I 1945 bad familien biskoppen af 
Paterson, New Jersey, om at presse på for 
at der blev indledt en saligkåringsproces, 
og Helgenkåringskongregationen har 
siden gennemgået Miriam Teresas liv, 
hendes skriverier og det mirakel, som 
knyttes til hendes forbøn.

Som følge af hendes popularitet 
begyndte mange katolikker i New Jersey i 

1960erne at bede om hendes forbøn. 
I 1964 blev en ung dreng fra egnen 

diagnosticeret med en øjensygdom, som 
lægerne sagde, ville gøre ham blind. Efter 
at han og hans mor havde bedt om sr. 
Miriam Teresas forbøn genvandt han 
synet, og et panel af  øjelæger – 4 i USA 
og 14 i Rom – har siden betegnet hans 
helbredelse som et mirakel.

Søster Miriam Teresa er én af syv 
saligkårede amerikaner, og kun tre 
indfødte amerikaner er helgenkårede: 
Elizabeth Anne Seton, Katharine Drexel 
og Kateri Tekakwitha, sidstnævnte en 
Mohawk-indianer.

Under pave Benedikt XVI blev det 
tilladt at saligkåringer kunne finde sted 
uden for Vatikanet.

NM

Koncilets ‘store 
rorgænger’ saligkåret
Paul VI ledede Kirken i kølvandet 
på 2. Vatikankoncil.

VATIKANET Under søndagsmessen 
den 19. oktober, der markerede 
afslutningen på den ekstraordinære 
synode om familien, saligkårede pave 
Frans en af sine forgængere, pave Paul 
VI (1963-1978). Frans kaldte ham for det 
2. Vatikankoncils ”store rorgænger” og 
et ”ydmygt og profetisk vidne til Kristi 
kærlighed og hans Kirke”. 

”I mødet med en stigende sekulær og 
fjendtlig kultur evnede han med fremsyn 
og visdom, og til tider alene, at stå fast 
ved roret i Peters båd”, sagde pave Frans 
med hentydning til Humanae Vitae, Paul 
VI’s meget omtalte rundskrivelse fra 1968 
om samlivet i ægteskabet. 

”Når vi ser på denne store pave, denne 
modige kristen og utrættelige apostel, 
kan vi i Guds øjne kun sige et enkelt, 
men dybfølt og vigtigt ord: ’Tak’”, sagde 
pave Frans. Dette afstedkom klapsalver 
blandt de mere end 70.000 fremmødte 
på Peterspladsen og de forsamlede 
synodefædre, herunder pave emeritus 
Benedikt XVI, som den salige Paul VI 

kreerede til kardinal i 1977. 
Mange forbinder mest Paul VI med 

rundskrivelsen Humanae Vitae, men han 
var også fortaler for at Kirken skulle være 
missionerende, at den skulle åbne sig 
mod omverden og engagere sig i dialogen 
med andre kristne trossamfund, andre 
religioner og med ikke-troende. ”For os 
var Paul VI det store lys”, sagde pave 
Frans i et interview tidligere i år med 
henvisning til sine år som ung præst.

Ligesom pave Frans var Paul VI også 
en stærk fortaler for Kirkens sociallære og 

han fremhævede disse begreber som helt 
centrale i den katolske lære. Som paven, 
der skulle føre koncilets beslutninger 
ud i livet, blandt andet dets tanker 
om biskoppernes kollegialitet mellem 
Petersembedet, oprettede Paul VI i 1965 
bispesynoden som et rådgivende organ, 
der skulle repræsentere verdenskirken 
og komme med vigtige input til Kirkens 
katekese og lære. 

Som for pave Frans er nøglen til 
Paul VI’s pontifikat hans opfordring 
til evangelisation, Evangelii Nuntiandi 
(Evangeliets forkyndelse) fra 1975 – en 
rundskrivelse pave Frans har kaldt for 
”et pastoralt dokument, der aldrig er 
overgået”. 

Paul VI var også den første pave til at 
indlede en egentlig, aktiv rejsevirksomhed 
og blandt andet mødtes han med ledere 
fra andre store kristne kirkesamfund, fx 
ærkebiskoppen af Canterbury, Michael 
Ramsey (leder af Den anglikanske 
Kirke) og patriarken af Konstantinopel, 
Athenagoras (leder af Den græsk-
ortodokse Kirke).

Paul VI blev udsat for et attentatforsøg 
i Manilas lufthavn på Filippinerne i 1970, 
men slap uskadt fra dette.
NMDen nu saligkårede pave Paul VI var den 

første pave til at føre det 2. Vatikankoncils 
beslutninger ud i livet. 
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Kort nyt
Internationale nyheder

Paven hjælper ateist
ITALIEN Den 90-årige italienske 
ateist, der to gange har interviewet 
pave Frans, har afsløret, at han har 
bedt paven om at velsigne sin familie.

Eugenio Scalfari, en af Italiens mest 
fremtrædende ateister og gennem 
tyve år redaktør for dagbladet La 
Repubblica, siger, at paven besøgte 
hans familie og velsignede dem efter 
hans anmodning.

Til BBC Radio 4 sagde han: ”Jeg 
sagde til paven, at jeg ønskede at han 
skulle velsigne min familie. ’Uanset 
hvad du ønsker’, sagde Frans til ham, 
’så bare ring til mig. Så vil jeg tage 
imod din familie og velsigne dem’”.

Trossamarbejde
ØSTRIG Foreningen med navnet 
’Platformen kristne og muslimer’ er 
blevet stiftet i Wien. Formålet er at 
modvirke generaliseringer og hetz 
mod befolkningsgrupper, og at fremme 
dialog og en bedre forståelse mellem 
kristne og muslimer i Østrig.

Foreningens vedtægter foreskriver 
et dobbelt formandsskab, som nu 
bestrides af den evangeliske teolog 
Susanne Heine og stifteren af 
”Muslimske østrigers initiativ’, Tarafa 
Baghajati. 

Baggrunden for foreningen er et 
initiativ fra 2006 i Østrig, som kom i 
kølvandet på kontroverserne omkring 
de danske Muhammed-tegninger.

Hylder Focolare
LÆGBEVÆGELSE Pave Frans 
hylder bevægelsen Focolare som eks-
perter i fred og dialog. I en videohil-
sen roser paven den broderlige ånd 
og ”fredskompetencen”, som hersker 
i bevægelsens åndelige fællesskab. 
Anledningen til pavens budskab var 
50-året for opførelsen af byen Lop-
piano syd for Firenze, som bevægelsen 
grundlagde i 1964. Pave Frans opmun-
trede medlemmerne af Focolare til at 
fortsætte sin færd ”med tillid, mod og 
fantasi”.

MELLEMØSTEN De apostolske 
nuntier for de mellemøstlige lande 
mødtes i Vatikanet den 2.-4. oktober for 
at drøfte de væbnede konflikter i regionen 
og de kristnes situation i lyset heraf. 

”Grundlæggende principper som 
respekten for liv, menneskets værdighed, 
religionsfrihed og en harmonisk og 
fredelig sameksistens mellem mennesker 
og mellem folkeslag står på spil”, hedder 
det i erklæringen, der har overskriften: 
’Aldrig mere krig og krænkelse af 
menneskerettighederne’.

På mødet, indkaldt af pave Frans, 
deltog også Vatikanets statssekretær, 
lederne af de involverede kuriekontorer 
samt Vatikanets faste observatør ved FN 
i New York og Geneve og den apostoliske 
nuntius for EU. 

I erklæringen udtrykker de støtte til 
patriarkerne, de gejstlige og de kristne i 
regionen og de andre religiøse og etniske 
mindretal, og forsikrer dem om at Kirken 
er tæt på alle, der er berørt af konflikten i 
området, især i Syrien og i Irak. Samtidig 
understreger de, at verdenssamfundet er 
nødt til at gøre alt for at hjælpe de mange 
nødlidende – hvilket pave Frans gentagne 
gange har opfordret til.

”Volden, som vi risikerer at vænne os til 
og regne som et fast indslag i nyhederne, 
må ophøre nu”, hedder det. Erklæringen 
peger også på det akutte behov for at 
stoppe krigshandlingerne, som allerede 
har krævet mange ofre. 

”Vi fordømmer enhver form 
for krænkelse af helt basale 
menneskerettigheder og af folkeretten, 
især vold begået mod børn og kvinder. 
Desværre fortsætter våbenhandlen 
uden skrupler og endnu værre er 

menneskehandlen. Efter at have 
undersøgt den forværrede humanitære 
situation og dens konsekvenser for de 
mange internt fordrevne mennesker og 
flygtninge i mange lande, peger vi på det 
akutte behov for at yde en yderst tiltrængt 
humanitær bistand til alle mennesker, 
uden skelnen”.

Må gribe fat om roden til årsager
”Visse ekstremistiske gruppers aktiviteter 
giver anledning til alvorlig bekymring, 
navnlig den såkaldte ’Islamiske Stat’, 
hvis vold og overgreb ikke må blive 
mødt med ligegyldighed”, hedder det 
i erklæringen. ”Man må ikke forblive 
tavs og det internationale samfund må 
ikke se passivt til at mennesker dræbes 
alene på grund af deres religion eller 
etnicitet, halshugges og korsfæstes på 
offentlige pladser, de mange mennesker 
på flugt og ødelæggelsen af religiøse 
steder. Vi bekræfter det legitime i at 
stoppe en uretfærdig aggressor i henhold 
til folkeretten. Men problemet må ikke 
kun løses gennem militær indgriben; det 
må også adresseres mere radikalt ved 
at kigge på de grundlæggende årsager, 
som udnyttes af fundamentalistiske 
ideologier. Religiøse ledere, både kristne 
og muslimer, må spille en vigtig rolle 
i samarbejdet for at fremme dialog 
og uddannelse, for her igennem at 
nå frem til en gensidig forståelse, og 
i utvetydige vendinger fordømme en 
instrumentalisering af religionen, der 
retfærdiggør brugen af vold.

I lyset af  den tragedie, som har ramt 
mange mennesker, der på brutal måde 
har været nødt til at forlade deres hjem, 
mener vi det er nødvendigt at anerkende 

såvel kristnes som andre etniske og 
religiøse mindretals ret til at forblive i 
deres hjemlande og give dem, som har 
været tvunget til at flygte, ret og den 
nødvendige sikkerhed til atter at vende 
hjem, og give dem mulighed for at leve og 
arbejde i frihed og med håb for fremtiden. 
Under de nuværende forhold kræver det 
en forpligtelse fra de pågældende landes 
regeringer og fra det internationale 
samfunds side. Grundlæggende 
principper såsom respekten for liv, 
menneskets værdighed, religionsfrihed 
og en harmonisk og fredelig sameksistens 
mellem mennesker og mellem folkeslag 
står på spil”.

Erklæringen slutter med at sige: 
”Man må ikke resignere og forestille 
sig et Mellemøsten uden kristne, som 
i to tusinde år har forkyndt Jesu navn i 
regionen. De kristne ønsker fortsat at 
bidrage til samfundet, at blive fuldgyldige 
samfundsborgere og indgå i deres lands 
sociale, kulturelle og religiøse liv. De 
spiller en afgørende rolle i at skabe fred, 
forsoning og udvikling. Mødets deltagere 
bekræftede de troende lægfolks rolle i 
disse landes sociale og politiske liv samt 
nødvendigheden af at de modtager 
den fornødne uddannelse på området, 
herunder Kirkens sociallære.”

”Man må ikke forblive tavs og det 
internationale samfund må ikke se passivt 
til, at mennesker dræbes alene på grund af 
deres religion eller etnicitet”, hedder det 
i en erklæring fra de apostoliske nuntier i 
Mellemøsten. Foto: Drculture.com.

‘Aldrig mere krig og krænkelse af 
menneskerettighederne’
De apostolske nuntier i Mellemøsten udtaler sig om den regionale 
konflikt.

Tekst: Niels Messerschmidt

Caritas
Danmark

De katolske skoler har på to år indsamlet 346.510 
kroner til nomadebørn i Niger. 

En stor tak til elever, lærere og personale på alle de 
skoler der har deltaget!!
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VIDNESBYRD Pave Frans og 
biskopperne fik lidt at tænke over, da 
et amerikansk ægtepar fra Wisconsin 
sagde, at Kirken ikke har gjort nok 
for at adressere spørgsmålet om den 
traditionelle families sammenbrud.   
Ægteparret Jeff  og Alice Heinzen fortalte 
synodefædrene, at de var chokeret over, 
hvor mange børn der bliver født uden 
for ægteskabet eller vokser op hos enlige 
forældre. Heinzen er et af  i alt et dusin 
ægtepar fra hele verden, som var inviteret 
til at tale på synoden og fortælle om deres 
liv og erfaringer som ægtefolk.

”Vi har bemærket, at antallet af  
ægteskaber falder hvert år, og at stadig 
flere lever sammen papirløst”, sagde 
parret, der har været gift i 34 år. ”Vi 
kender adskillelige fraskilte, som tilslutter 
sig andre trossamfund, fordi de ikke føler 
sig velkomne i Den katolske Kirke”.

Dertil kommer, tilføjede Heinzen, at 
Kirkens pastorale programmer ikke har 
haft held med at adressere de kræfter, der 
nedbryder ægteskabet og familielivet.

 I en pressemeddelelse som blev offent-
liggjort senere samme uge understregede 
synodefædrene, at ægteskabet er et “uop-
løseligt sakramente”, men de fremhævede 
samtidig, at “irregulære parforhold må 
behandles med respekt […] For eksempel 
indeholder de facto forhold, hvor parrene 
lever sammen i troskab og kærlighed, ele-
menter af helliggørelse og sandhed”.

I erkendelse af Kirkens manglende 
gennemslagskraft især på familieområdet 
efterlyste synodefædrene, at Kirken 
udviser større barmhjertighed overfor 
par, som lever i irregulære forhold og 
ikke ønsker at gifte sig i Kirken som “en 
afvisning af klerikalisme”.
”Til tider synes Kirken mere optaget af 
magt end at tjene, og derfor virker den 
ikke som inspiration for mange mænd og 
kvinder i dag”, bemærkede biskopperne.

Efterlyser en ’åben dør’-politik
Dagen forinden, den 6. oktober, talte det 
australske ægtepar Ron og Mavis Pirola 
fra Sydney. Parret, der har været gift i 55 
år og har fire børn, fortalte biskopperne 
om en episode, hvor et af  deres vennepars 
homoseksuelle søn ønskede at tage sin 
partner med hjem til jul.

De forklarede, at deres venner er 
troende katolikker, men også kærlige og 
omsorgsfulde forældre, som ønskede, at 
deres børnebørn kunne se dem byde deres 
søns partner velkommen i familien. Deres 
svar, forklarede ægteparret Pirola, kan 
udtrykkes i de tre enkle ord: ”Han er vores 

søn”. Ægteparret nævnte episoden 
for at illustrere, hvordan gejstlige 
nogle gange kan lære noget af 
familier , hvordan man finder en 
balance mellem at opretholde 
Kirkens lære og samtidig udvise 
”barmhjertighed og medfølelse”.

Senere samme uge fortalte et 
ægtepar fra Filippinerne, der har 
været gift i 27 år og har fire børn, om 
deres engagement i den katolske 
lægmandsbevægelse ’Couples 
for Christ’. Cynthia og George 
Campos fortalte biskopperne, at 
de på et tidspunkt havde forsøgt 
at stable et opsøgende program 
på benene for ægtepar, der levede 
i ”irregulære forhold” – altså folk, 
der ikke var gift i Kirken, levede 
papirløst eller havde giftet sig , 
uden at deres første ægteskab er 
blevet erklæret for ugyldigt af en 
kirkelig domstol.

Det lykkedes ikke at få programmet 
på benene, forklarede ægteparret, fordi 
de fik af vide af Kirkens embedsmænd, 
at deres gruppe kun var beregnet for par 
som var blevet gift i Kirken.

Denne erfaring, sagde de, fik dem til 
at efterlyse en mere ”oplyst pastoral 
næstekærlighed” i Kirken, der kunne 
afstedkomme ”innovative former for 
ledsagelse” og ”en inkluderende deltagelse 
i det kirkelige liv”.

Det filippinske ægtepar brugte med 
andre ord deres taletid på synoden til at 
tale for en mere ”åben dør”-politik i Den 
katolske Kirke, der sigter på at samle 
folk, som lever på kant af Kirkens regler 
snarere end helt at afvise dem.
NM

RETSPRAKSIS Vatikanets øverste 
jurist, af  pave Frans udpeget til at 
føre tilsyn med en modernisering af 
proceduren for ægteskabsannullationer, 
ser gerne, at der sker store forandringer 
i måden Kirken kan erklære brudte 
ægteskaber for ugyldige. Den italienske 
kardinal Francesco Coccopalmerio 
er præsident for det pavelige råd for 
tolkningen af lovtekster og medlem af 
den kommission, pave Frans nedsatte i 
september for at forenkle og modernisere 
annullationsproceduren.

Han fortalte journalister under syno-

den, at han går ind for at lade de lokale 
biskopper selv træffe beslutningen om et 
ægteskabs ugyldighed efter nøje overve-
jelser, i vid udstrækning baseret på par-
rets troværdighed, for at ændre proce-
duren fra en juridisk til en administrativ 
proces. Han tilføjede, at fjernelse af den 
automatiske appel i alle ægteskabssager 
og en reduktion i antallet af  dommere 
i den kirkelige domstol fra tre til én vil 
mindske sagsbehandlingstiden betragte-
ligt.

I sit indlæg på synoden berørte Coc-
copalmerio den praksis i Den ortodokse 

Kirkes praksis, hvor den kan acceptere 
indgåelsen af et andet, og endda også et 
tredje ægteskab, og han argumenterede 
for at denne model fortjente at blive un-
dersøgt nærmere selv om han ikke mente, 
at Den katolske Kirke ville tage denne 
model til sig.

Tidskrævende og overflødigt?
Flere biskopper har ligesom Coccopalme-
rio peget på muligheden af at ’strømline’ 
den ofte langsommelige proces, hvorved 
fraskilte katolikker får kendt deres første 
ægteskab ugyldigt og hermed får mulig-
hed for at blive kirkeligt gift igen. 

De fleste annullationer sker på bispe-
dømmeniveau og hver afgørelse bliver i 
dag prøvet ved en anden domstol, hvilket 
mange – og navnlig de berørte par – anser 
for både tidskrævende og overflødigt.  

Den katolske Kirke anerkender ikke 
skilsmisse. Katolikker, som lader sig skil-
le og gifter sig igen uden for Kirken, anser 
Kirken for fortsat at være gift med deres 
første ægtefælle og de lever derfor i et irre-
gulært forhold, hvilket afskærer dem fra 
at modtage kommunionen. 

De gengifte fraskilte katolikkers situa-
tion fylder i disse år meget i debatten i 
lande som USA og Tyskland. 

Reformvenlige biskopper har fremført, 
at Kirken bør udvise større barmhjertig-
hed over for par, som har lidt skibbrud 
i deres første ægteskab og hvis ægteskab 
ikke er blevet erklæret ugyldigt ved en 
kirkelig domstol. 

Pave Frans har antydet, at han er 
åben for forandring på området, og han 
demonstrerede denne åbenhed, da han i 
september viede tyve par i Peterskirken, 
hvoraf nogle allerede havde levet sammen 
i flere år og havde fået børn. 
NM

Familiesynoden

Hvad er en 
bispesynode?
BISPESYNODEN er en rådgivende 
forsamling af kuriens ledere, 
repræsentanter for bispekonferencerne 
og sammenslutningen af mandelige 
ordensoverhoveder under forsæde af 
paven. Synoden blev oprettet i 1965 
af pave Paul VI i kølvandet på 2. 
Vatikankoncil for at drøfte aktuelle 
pastorale eller teologiske spørgsmål.

De ordinære synoder afholdes hvert 
3. år – seneste var den 13. ordinære 
generalforsamling i Vatikanet i 2013, 
hvor temaet var nyevangelisering.

Mindre almindelige er de ekstraor-
dinære synoder, og den netop afslutte-
de ekstraordinære synode om familien 
var blot den tredje af slagsen. 

Hvem deltog?
Familiesynoden den 5.-19. oktober i 
Vatikanet havde 253 deltagere. 191 af 
deltagerne var synodefædre; 162 af 
dem ex-officio, herunder inkluderet 
formænd for bispekonferencer, kurie-
organer og overhoveder for de østlige 
kirker. Tre af synodefædre var valgt 
af generalsuperiorer fra forskellige 
ordenssamfund, og 26 af pave Frans 
selv. 

Blandt pavens nominerede var 14 
kardinaler, herunder kardinal Walter 
Kasper, der er fortaler for at ændre 
Kirkens regler om modtagelsen af 
kommunionen for personer gengift 
uden for Kirken, og kardinal Carlo 
Caffarra, der har kritiseret kardinal 
Kaspers forslag.

Kirkerne i de nordiske lande var 
repræsenteret ved biskop Anders 
Arborelius af Stockholm, som 
er formand for Den nordiske 
Bispekonference.

Derudover deltog 16 eksperter, 38 
observatører, otte delegerede fra andre 
kirkesamfund og 14 ægtepar fra hele 
verden.

Efter synoden udfærdiges et slut-
dokument til paven med resultatet af  
drøftelserne, og paven afgør siden om 
og i hvilken form dokumentet vil blive 
offentliggjort. 

I 2015 vil en ordinær bispesynode 
behandle samme tema – de pastorale 
udfordringer for familien i relation til 
forkyndelsen – og herefter vil paven 
udsende en såkaldt eftersynodal 
apostolsk skrivelse.
NM

Topjurist skitserer mulig reform 
af annullationsproceduren
Vil medføre hurtigere sagsbehandlingstider.

Foto: Stockphoto.

Erfaringer fra det virkelige liv
Biskopperne lyttede til gifte katolikkers erfaringer og synspunkter.

Det filippinske ægtepar Cynthia og George 
Campos efterlyste en ’oplyst pastoral 
næstekærlighed’ i Kirkens håndtering af par i 
irregulære forhold. Foto: Youtube.
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KONFERENCE ”Kirken har en 
særlig opgave i forhold til at byde 
fremmede, nytilkomne og udsatte 
mennesker velkommen og tage hånd om 
dem”, understregede biskop Czeslaw 
Kozon under messen som indledte 
migrantkonferencen lørdag den 11. 
oktober i Sankt Pauls Kirke i Taastrup. 
Så var stilen lagt: Ærlig, åbenhjertigt 
lyttende og imødekommende. 

Sakramentskirkens talentfulde, fransk-
talende afrikanske kor med tromme, 
rasler og smittende energi skabte en helt 
særlig glad stemning, og evangeliet læst 
på fransk, dansk og sunget på ukrainsk 
viste, at selvom fremmødet ikke var pran-
gende, så var vi en broget, multinational 
forsamling. Det er vi vel altid i katolsk 
sammenhæng i Danmark, hvor over 50 % 
er fremmedsprogede, men lørdag den 11. 
oktober havde biskoppen og kommissio-
nen for Retfærdighed og Fred, Justitia et 
Pax, netop inviteret migrantarbejdere til 
konference om deres rettigheder og for-
skelligartede situationer, udfordringer og 
behov for støtte fra Kirkens side. 

Kirkens sociallære med Helenas ansigt
”Intet menneske er blot arbejdskraft. 
Alle er vi villet af  Gud og skal behandles 
med respekt og ligeværd!”, tordnede 
pastor Gregers Mærsk-Kristensen, som 
sidder i Justitia et Pax kommissionen og 
på dagen holdt oplæg om Kirkens meget 
klare og stærke budskaber om rettigheder 
og omsorg med et oplæg om Kirkens 
sociallære særligt i forhold til migranter. 
Pastor Gregers overraskede ved at trække 
to konferencedeltagere op som eksempler 
på, hvordan udlændinge ved første 
øjekast kan virke som en anonym masse, 
men når man så hilser på Helena med den 
flot mønstrede sweater og hører, at hun 
elsker is og drømmer om at blive pilot, så 
opdager vi, at ethvert menneske er unikt.  

Biskop Czeslaw deltog aktivt hele 
dagen men havde ikke regnet med at blive 
kaldt op af pastor Gregers som det andet 
eksempel på efterkommere af migranter i 
Danmark. På mødrene side nedstammer 

biskoppen fra en polsk landarbejder, som 
kom til Danmark med den første store 
indvandringsbølge af migrantarbejdere 
i det 20. århundrede. De polske 
migrantantarbejdere rejste frem og 
tilbage og havde ikke planlagt at bosætte 
sig i Danmark, men 1. Verdenskrig 
satte en stopper for den sæsonbestemte 
flytning. Efterkommerne af disse gør sig 
stadig gældende i kraft af  særligt mange 
katolikker på Lolland-Falster.

Sammenhold trods udfordringer og 
udnyttelse
Efter en kort præsentation fra hver af de 
tre største sproggrupper, der var til stede; 
ukrainere, polakker og fransktalende 
afrikanere, var der gruppearbejde om 
spørgsmålene: Hvad er jeres gruppes 
største sociale og arbejdsmæssige 
udfordringer, og har I savnet noget fra 
Kirkens side? Gruppearbejdet mundede 
ud i mundtlige fremlæggelser fra hver 
gruppe, og det var tydeligt, at grupperne 
hver især har godt sammenhold og 
støtter hinanden indbyrdes. Nogle 
kunne ønske sig mere socialt samvær 
med de danske katolikker. Samtidigt 
føler de stor tilknytning til deres præster 
og nyder at komme til messe på deres 
eget sprog. Nogle efterspurgte flere 
messer på polsk og ukrainsk udenfor 
Københavnsområdet. Alle grupperne 
berettede om udnyttelse af personer i 
deres gruppe på nogle arbejdspladser 
og behov for juridisk rådgivning til at 
undgå udnyttelse og opnå den løn og de 
rettigheder, de har krav på.

Ikke udansk Kirke og tak
Formand for Justitia et Pax 
kommissionen, Nik Bredholt, ledede 
konferencen og samlede op på de vigtigste 
pointer efter gruppernes fremlæggelse. 
Biskop Czeslaw Kozon svarede på de 
fremsatte udfordringer og behov ved at 
understrege, at fremmedsproget sjælesorg 
er fuldstændigt centralt i Danmark, og 
at antallet af  messer på fremmedsprog 
er øget betragteligt de seneste 20 år, da 

indvandringen af katolikker fra udlandet 
er kontinuerlig. Ikke desto mindre er det 
helt essentielt, at den Katolske Kirke i 
Danmark skal dyrke en dansk katolsk 
tradition, så katolikker ikke ses som 
udanske i offentligheden. Biskoppen 
rundede dagen af med at takke alle 
fremmødte for et stærkt engagement 

og seriøsitet over for emnet. Selvom 
fremmødet med ca. 35 deltagere ikke 
havde været overvældende, pegede 
biskoppen på det nyttige i konferencens 
afholdelse, idet kvaliteten af indlæggende 
og arbejdet havde levet op til normerne 
for en større konference.

Rettigheder og sjælesorg – 
migranter i fokus
Tekst og foto: Rosa Maria Ørtved Knudsen, Justitia et Pax

Ærlig, lyttende og imødekommende stemning på konferencen.

Pastor Gregers brugte levende eksempler på migranter i Danmark til sit oplæg om 
Kirkens Sociallære.

Få styr på synoden
To danske, katolske websites giver 
overblik.

WEBSITES Den ekstraordinære synode 
om familien er afsluttet. Det er mange år 
siden, der har været så stor interesse for 
et katolsk kirkemøde.  Om et år mødes 
biskopperne igen for at diskutere, hvor 
det brænder på i den katolske familie og 
hvad Kirken skal gøre for at formidle sin 
lære om ægteskab og familieliv bedre. 

Hvad er en synode, hvor mange var 
der med og hvordan arbejder synoden? 
Hvad betyder instrumentum laboris, 
lineamenta og relatio? Hvem sagde 
hvad om fraskilte gengifte, prævention 
og homoseksualitet på synoden? Har 
europæiske og afrikanske biskopper fokus 
samme sted i Kirkens lære om familie og 
ægteskab? Giver midtvejsrapporten et 
retvisende billede af diskussionerne på 
synoden? Hvilken udvikling var der frem 

til slutdokumentet? 
Nåede man ikke at få helt styr på de 
mange temaer, der var oppe at vende, er 
der hjælp at hente, så man kan følge med 
i synoden næste år og den debat, der vil 
komme. To danske katolske websteder 
http://katolskmagasin.dk/ og  http://www.
katidialog.dk/  giver muligheder for at 
skaffe sig et hurtigt overblik over, hvad 
der skete. 

Katolsk Magasin redigeres af Torben 
Riis, katolsk debattør og tidligere 
redaktør for KO, historikeren og 
forfatteren Sebastian Olden – Jørgensen 
og forfatteren Kirsten Kjærulff. Første 
halvleg er forbi. Hvad venter forude? 
spørger Torben Riis på Katolsk Magasin 
i en kommentar til den afsluttende 
rapport fra synoden.   ”Det kom frem, 
at de mest kontroversielle afsnit – selv 
efter en revision – ikke opnåede de 
nødvendige af stemmerne for at blive 
godkendt. Det gælder afsnit 52 og 53 om 
muligheden for at give fraskilte gengifte 
adgang til sakramenterne og afsnit 55 

om homoseksuelle,” skriver Torben Riis. 
Her kan man blandt andet også læse 
den sydafrikanske kardinal Wilfried 
Napiers kritik af midtvejsrapporten, om 
de katolske familieorganisationers kritik 
af synodens midtvejsrapport og hvad 
kardinal Dolan siger om de afrikanske 
biskopper. .

Katidialog redigeres af Franz Josef 
Meyer, katolsk debattør, IT - ekspert 
og en af idémændene bag  www.katpod.
dk, et dansk katolsk podcastingsite, der 
jævnligt bringer nyheder om især dansk 
katolsk kirkeliv. Katidialog har under 
temaet familiesynoden samlet en række 
videoer og artikler om synoden. Her 
kommenterer nogle af synodefædrene 
hvad der skete på synoden, og vatikanister 
giver deres bud på, hvor Kirken er på vej 
hen.  Man kan høre kardinal Schönborn 
og kardinal Luis Tagle dele deres 
erfaringer med synoden og få forklaret 
af kardinal Müller, hvad begrebet 
gradualisme betyder. Katidialog giver 
gode muligheder for at vurdere kardinal 

Kaspers centrale rolle og om han bakkes 
op fra Den hellige Stol. Endvidere er der 
et link til Radio Vaticanas interview med 
en skandinavisk synodedeltager, biskop 
Anders Arborelius af Stokholm. 

På katidialog er der også blogs fra 
synoden og links til særlige temasider 
fra udvalgte publikationer, blandt andet 
National Catholic Reporter og Catholic 
Herald. Der er også dansksprogede links 
til en udsendelse fra radioprogrammet 
religionsrapport om synoden og udvalgte 
artikler på Kristeligt Dagblad. LR
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INTERVIEW Maria Truelsen er en af 
de katolske græsrødder, hvis energi og 
store arbejdsindsats skaber en forskel 
i de sammenhænge, hun indgår i. Ikke 
kun som velskattet rejseleder for de 
årlige pilgrimsrejser til Medjugorje, men 
navnlig tillidshvervene som mangeårig 
formand for menighedsrådet i Esbjerg, 
som medlem af Pastoralrådet og nu også 
dets formand.

I sin egenskab af formand for 
Pastoralrådet har KO stillet Maria 
Truelsen en række spørgsmål, blandt 
andet om rådets virke og arbejdsform, 
og om udfordringerne i bispedømmet. 
Samtalen tager sit udgangspunkt i den 
store sogneomstrukturering, der står lige 
for døren. 

Hvilken rolle forventes rådet her at spille? 
Vil det blot være høringsorgan eller vil man 
aktivt forsøge at sætte sit fingeraftryk på 
den endelige plan? 
”Jeg vil forsøge at besvare det lidt 
bagvendt ved at tale lidt om, hvordan jeg 
synes, det fungerer nu. Som det fungerer 
nu, mener jeg, at rådets største berettigelse 
er, at folk fra hele landet mødes og taler 
sammen, og biskoppen herigennem får 
en fornemmelse af, hvad der rører sig i 
menighederne. Det skaber fællesskab og 
giver en fornemmelse af sammenhæng”. 

”Mit indtryk er, at det er begrænset hvor 
meget rådets aktiviteter har manifesteret 
sig i menighederne. Spørgsmålet er, 
hvordan det kan ændres. Rådet har 
lavet mange undersøgelser, og når de så 
er færdige, er det ligesom det hele falder 
til jorden igen. For at det skal lykkes, 
mener jeg, at større opgaver må have 
sin faste forankring på bispekontoret, 
som skal være den bærende kraft i at få 
tingene implementeret ude i sognene, det 
kan ikke kun baseres på frivillige, som 
for manges vedkommende i forvejen har 
mange opgaver.” 

Men reducerer man så ikke rådet til 
kun at være høringsorgan og blot agere 
gummistempel for beslutninger truffet på 
et højere sted?
”Vi er kun et råd, og har kun berettigelse 
hvis nogen lytter. Hvis nogle fra 
Pastoralrådet har overskud til at påtage 
sig ekstraordinære opgaver, synes 
jeg det er en god idé. At den store 
sogneundersøgelse løb ud i sandet 
skyldes jo, at ingen efterfølgende påtog 
sig ansvaret for at tage fat på og realisere 
nogle af de rejste problematikker. Men 
igen mener jeg, at en sådan opgave 
bedst løses ved at have sin forankring på 
bispekontoret, som så skal have kontakt 
med de folk ude i sognene der har påtaget 
sig opgaven”.

Så rådet slår større brød op end det kan 
bage?
”Ja, på nogle områder. Både fordi der ikke 
er ressourcer nok og fordi man griber det 
forkert an. Det er noget jeg som formand 
vil have øje for. Vi er gode til at udarbejde 
flotte rapporter som ’Kirkesyn til eftersyn’ 
eller sogneundersøgelsen, som folk jo var 
ret glade for, men de bliver ikke fulgt op.

Derfor mister folk tilliden til det, og det 
er her, jeg mener, at bispekontoret bør 
påtage sig sin del af  opgaven, som ledelse 
og som centralt organ”.

For mange barrierer i dialogen
Maria Truelsen har ved flere lejligheder 
i Pastoralrådet talt for en større 

anerkendelse af lægfolkets arbejde. 
Problemet, mener hun, har bl. a. at gøre 
med dårlig kommunikation mellem 
præster og lægfolk, og i den adfærd, som 
pave Frans betegner  ’klerikalisme’ – som 
han siger vi må bekæmpe. Klerikalisme 
betyder bl.a. at præsten sættes i centrum på 
en dårlig måde. ”Præsten har selvfølgelig 
en særstatus og leder menigheden, men 
han er ikke nødvendigvis den bedste 
person i alle sammenhænge”, forklarer 
hun og nævner, at præsten i mange 
sammenhænge sættes op på en piedestal, 
folk tør ikke sige deres mening til ham 
hvorved kommunikationen bliver 
forstyrret og distancen øges mellem 
præsten og lægfolket”. 

”Som formand vil jeg være med til 
at italesætte og sætte fokus på denne 
problematik. […] Den første del af  
processen er at blive bevidst om, at 
dialogen måske ikke er så god og 
ligeværdig, som man skulle tro. En har 
sagt til mig, at dialogen har trange kår i 
Den katolske Kirke, og det mener jeg den 
har. Der er for mange barrierer i dialogen 
til at den kan blomstre”.

”Når Kirken er afhængig af lægfolket, 
bliver den også nødt til at tage dem i 
betragtning og skabe en ny kultur, hvor 
samarbejdet er mere ligeværdigt. […] I 
sognene knokler mange lægfolk med at 
få tingene til at fungere, og når tingene 
så lykkes er det ofte præsten, der får 
æren for det. Det handler ikke så meget 
om at få ære eller ros, men at vi lægfolk 
respekteres og ses for det, vi gør og dem, 
vi er ”.

Turde kalde en spade for en spade
Hvad ser du som de største udfordringer 
for sammenhængskraften i bispedømme 
med den kommende strukturreform, som 
forventes at give færre, men større enheder?
”Det er svært at forholde sig til 
virkningerne af strukturreformen på 
nuværende tidspunkt. Jeg går ud fra, at 
den er nødvendig, men generelt går jeg ind 

for små enheder, og det synes ikke at være 
emnet for den nye struktur. Jeg mener, 
at store enheder i kirkelige og offentlige 
sammenhænge aldrig har været en god 
idé – måske økonomisk, men ikke på det 
menneskelige plan fordi man let føler sig 
fremmedgjorte i en stor sammenhæng. 
Og jeg er bange for at Kirken vil miste 
folk, som ikke længere føler sig hjemme i 
den nye, større sammenhæng. Men jeg vil 
gerne først høre mere om den, jeg ved den 
kommer op på Pastoralrådet senere, og så 
får vi jo muligheden for at præge den”.

” Det kan blive svært for præsten at 
skabe sammenhæng i en stor enhed. Han 
skal have rigtigt gode folk omkring sig, 
hvis det skal lykkes. Og igen er det frivillig 
arbejdskraft, vi taler om, og spørgsmålet 
er om disse kræfter er dér. Det er allerede 
svært i dag. Bispedømmet har mere end 
et økonomisk problem: den har også et 
åndeligt problem og på det organisatoriske 
plan manglende sammenhæng, men 
måske strukturreformen kan give større 
sammenhæng”.

Frygter du, at dialogen mellem præsten og 
lægfolk får sværere vilkår, fordi han får mere 
travlt og skal servicere flere menigheder, og 
derfor ikke bliver så forankret i det lokale?
”Det er højst tænkeligt.  Jeg ser allerede 
i dag, hvor travlt min egen sognepræst 
har og hvor svært det er for ham at 
respondere på alle, som hiver i ham. Og 
det bliver sikkert ikke lettere fremover. 
[…] Måske skal der en gennemgribende 
omstrukturering til, hvor lægfolk påtager 
sig det administrative og organisatoriske 
ansvar i menigheden, så præsten frigøres 
til alt det andet. Men det kræver en 
økonomi, fordi man skal aflønne folk – 
eller går det ikke i længden, tror jeg”.

Har du gjort dig overvejelser om hvilke 
aftryk du ønsker at sætte i din tid som 
Pastoralrådets formand?
”Jeg har ikke den store forkromede idé om 
hvad der kan lade sig gøre, for jeg synes 

at Kirken har mange ting at slås med 
lige nu. Jeg ønsker at stå for åbenhed, en 
åben dialog, hvor man taler om tingene 
og kalder en spade for en spade. Men 
også at man tør konfrontere problemerne 
og løser dem i fællesskab. Hvis Kirkens 
ledelse ønsker at lægfolk skal påtage sig et 
medsvar, fordrer det samtidig, at de også 
bliver draget ind i beslutningsprocessen”.

”Endelig er det en mærkesag for mig, 
at der kommer flere kvinder ind i Kirkens 
ledelse. Jeg mener, at sammenhænge, 
hvor der enten kun er mænd eller 
kun er kvinder let går hen og bliver 
dysfunktionelle og uafbalancerede. Pave 
Frans har talt varmt for flere kvinder 
i Kirkens ledelse og er selv gået foran 
og det bør også skinne igennem i vort 
bispedømme”, slutter Maria Truelsen. 

Pastoralrådet

’Bispedømmet har ikke kun et 
økonomisk problem’
Pastoralrådets nye formand gør sig tanker om sogneomstruktureringen 
og lægfolkets rolle i Kirken.

Tekst & foto: Niels Messerschmidt

Det nye Danmarkskort på 
programmet

Efterårets pastoralrådsmøde holdes 
på Magleås i weekenden 15.-16. 
november. 

Den foreløbige dagsorden er:

Lørdag den 15. 
Kl. 9.30: Velkomst og indledning 
Kl. 9.50: Hvad er Pastoralrådet, dets 
opgave og ansvar? Organisationsplan, 
Kirkens råd, institutioner og 
kommandoveje. 
Kl. 11.15: Det nye Danmarkskort/
strukturplanen 
Kl. 14.00: Biskoppens almene 
orientering 
Kl. 15.00: Katekese m. gruppearbejde 
og tilbagemelding
Kl. 17.00: Orientering om Skt. 
Andreas Bibliotek, Steensen-arkivet 
og Katolsk Historisk Arkiv 

Søndag den 16. 
Kl. 10.15: Ansgarstiftelsens budget 
2015 
Kl. 11.15: Debat og spørgsmål 
vedrørende budget 2015 

Bemærk, at Pastoralrådsmøderne er 
åbne for offentligheden. Ønsker man 
kaffe/te med kage, frokost eller aftens-
mad aftales og afregnes dette direkte 
med Magleås. Tlf.: 45810715

Maria Truelsen har en professionel 
baggrund inden for kommunikation, 
samarbejde og konfliktløsning – 
kompetencer, som hun ønsker også 
gennemsyrer hendes virke som 
Pastoralrådets nye formand.

”Når Kirken er afhængig af 
lægfolket, bliver den også nødt 
til at tage dem i betragtning 
og skabe en ny kultur, hvor 
der er plads til lægfolk og til 
anerkendelse”.
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KATEKESE Det hele begyndte i Sankt 
Albani Kirke i Odense tilbage i 2003, da 
pater Hauser spurgte sr. Teresa: kan du 
ikke lave noget udsmykning til pulpituret 
sammen med børnene?

”Hjælp! Det er jeg da slet ikke i stand 
til”, tænkte jeg. Jeg sad inde i vores kapel 
og sagde: ”Undskyld Vorherre, jeg har 
slet ingen ideer, du må hjælpe mig. Jeg er 
gået helt i stå. Men Vorherre kom virke-
lig til hjælp, med ideen til billeder og tit-
len. Og så begyndte billederne at komme 
til mig”, siger sr. Teresa, der i mange år 
har undervist i billedkunst og religion på 
Sankt Albani Skole. 

Hun fik ideen til at lave et billede af en 
Kristus, der stiger ned fra korset til jor-
den og samtidig også stiger op. Han ud-
stråler lys som symbol på Guds hellighed 
og majestæt. De røde stråler som udgår 
fra hans løftede hænder symboliserer den 
frelse og uendelige tilgivelseskraft, der er 
i det blod, han forløste os med. De lyse 
stråler symboliserer Guds kraft til at for-
vandle vores liv.

En frelsesfortælling som stofmosaik
Efter Kristusbilledet kom symbolerne 
strømmende både fra Det gamle og det 
nye Testamente til sr. Teresa og eleverne. 
Pludselig blev der meget kortere fra idé til 
virkelighed. Sr. Teresa tegnede billederne 
op, og projektet tog form. Med sr. Teresa 
som tovholder satte et tværfagligt samar-
bejde fra 3. til 9. klasse billeder på ide-
erne. Eleverne i Sankt Albani Skole kom 
med tusindevis af små stofstumper, som 

efterhånden blev samlet til en mosaik.  
Tiden gik hurtigt. og der skulle flere kræf-
ter til. Derfor begyndte sr. Teresa at ar-
bejde med mosaikken på flere fronter, og 
Sct. Albani DUK kom også i sving. Børn, 
unge og forældre blev inddraget både om 
eftermiddagen og i weekenderne.  Projek-
tet varede i to måneder, og til sidst måtte 
vinterferien tages til hjælp, så man kunne 
blive færdige til fastetiden. Forældrene 
trådte til og hjalp med at klippe og stryge 
30 meter fliseline på de mange små stof-
stykker. Til sidst endte det hele med en 
8,5 meter lang billedfrise på 15 plader. 
Gud og Hans frelse er det, der overord-
net binder det hele sammen, og forbin-
delsesleddet mellem de to testamenter 
er Kristus. Frisen fik navnet ”GUDS 
FRELSESPLAN”  I midterfeltet ses den 
opstandne Kristus, som har sejret over 
døden og brudt helvedes magt.  På Kri-
sti hvide kjortel ses et væsen uden krop 
og hale. Det er den besejrede drage – et 
symbol på satan. Frisen begynder yderst 
til venstre med alfa og slutter med omega 
som tegn på, at Jesus er begyndelsen og 
enden (Joh. Åb. 22,13). 

Mosaikken indeholder en dyb symbo-
lik og fortæller et budskab om frelse. Den 
er som en åben bog, hvor Kristus er cen-
trum som verdens frelser og forløser.Den 
indeholder letlæselige symboler, som er 
tydelige tegn på Guds uendelige kærlig-
hed til mennesket og Hans ubegrænsede 
kærlighed og tilgivelse fra verdens begyn-
delse. 

Vi er med i Guds frelsesplan
”Frisen er tænkt som en stor fortælling 
om Guds frelsesplan og vores rolle i den. 
Derfor er der også portrætter i frisen af 
alle dem, der var med til at lave den. Selv-
portrætterne er et tegn på, at Gud har 
skabt os i sit billede og at vi alle er Guds 
børn uanset hudfarve, race eller religion. 
Vi er alle sammen pilgrimme på vej mod 
himlen”, siger søster Teresa. 

Projektet blev hængt op til fastetiden i 
2003 og hang i Sankt Albani Kirke i et 
halvt år. Det blev udstillet på Odense 
Rådhus og turnerede rundt mellem Sankt 
Annæ Kirke på Amager, Sankt Pauls 
Kirke i Taastrup og Sankt Knud Lavard 
Kirke i Lyngby. Og sr. Teresa brugte det 
ind imellem til katekese.

Da sr. Teresa sidste år hørte udsendel-
sen med pavens tale fra Rio, gik det op 
for hende, at der var mere i det.  Mot-
toet for Verdensungdomsdagen havde jo 
været: ”Gå ud og gør alle folkeslagene 
til mine disciple”. I Odense var mottoet: 
Lad alle folkeslag lære Guds frelse at 
kende.  Og hun gik i gang med at studere, 
hvad pave Johannes Paul II, pave Bene-
dikt XVI og pave Frans havde skrevet om 
emnet. Snart blev det til en lille bog med 
refleksioner og spørgsmål, som skal bru-
ges til kateketisk arbejde og lægge op til 
Verdensungdomsdagen i Krakow. Det er 
planen at udstille mosaikken til Verdens-
ungdomsdagene i Kraków i 2016, samt at 
udgive kateketisk materiale der forklarer 
indholdet. Det er også meningen, at pro-
jektet skal oversætte de små hæfter til så 
mange forskellige sprog som muligt og 
dele dem ud i Krakow for at nå unge med 
evangeliets glæde og frelse. 

Alle der har lyst til at hjælpe sr. Teresa 
med at gøre projektet til virkelighed og vil 
støtte med praktisk eller åndelig hjælp el-
ler penge opfordres til at kontakte hende 
på sr_teresa_piekos@hotmail.com eller  
mobil: 28906605.  For at kunne forsætte 

dette evangeliseringsarbejdet er der brug 
for økonomisk støtte. Sr. Teresa og Oden-
se DUK takker hjerteligt for al hjælp og 
håber, at mange vil bakke projektet op!

Sct. Albani DUK i Odense Reg: 1551 
Konto: 9011182965 . Mærk venligst 
overførslen: “Projekt 2016”

Ung i Kirken

Kristus står i centrum for billedfrisen. 
Vi ser ham på billedet som stigende fra 
himlen ned til jorden men samtidig stiger 
han op. Han er det eneste bindeled, en bro 
mellem himlen og jorden, siger sr. Teresa. 
Hun kalder billedet for ”Guds frelse” og 
beskriver det således: ” i dette billede findes 
alle de skjulte symboler for frelsen. Det er 
et meditationsbillede, man kan fordybe sig 

i – en IKON. Med andre ord er billedet 
et tegn på ”magt, kraft og herlighed”, 
kærlighed samt barmhjertighed og frelse. 
Hele guldglorien,der minder om solen, 
symboliserer Guds ufattelige og grænseløse 
kærlighed. Billedet viser en stærk forening 
af den treenige Gud. Den ovale cirkel 
omkring korset, der minder om et øje, er et 
symbol på Gud Fader, som Hans Søn, Jesus 

Kristus, kommer fra. Jesus Kristus er her 
som nedstigende fra himlen til jorden, men 
samtidig dybt forenet med Faderen gennem 
en uendelig kærlighed. Den kærlighed er 
Helligånden, som kommer fra Faderen 
og Sønnen på jorden. Gud åbenbarede sig 
selv i menneskets skikkelse i Sin Søn Jesus 
Kristus.” Til venstre øverst ses de ti bud, 
der symboliserer, at Gud gør folket til sit 

udvalgte folk, fra hvem Messias kommer. 
Nedenunder ses Jonas og hvalen. Jonas, 
som var tre døgn i hvalens bug, er et symbol 
på Jesus, som lå tre dage i graven. Til højre 
øverst ses dåben, der er fundamentet til 
hele det kristne liv og porten til de andre 
sakramenter. Nedenunder eukaristien.

Kom og vær med i Guds 
frelsesplan
Historien om en billedkatekese for børn og unge i Odense.

Tekst: Lisbeth Rütz
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ALLEHELGEN I de apokryfe 
Petersakter (ca. 190) findes en skøn 
legende: Petrus flygtede ca. år 65 fra den 
grusomme kejser Neros (37-68) Rom. 
Jesus møder ham på Via Appia. Petrus 
spørger: ”Domine,  quo  vadis”? (”Hvor 
går Du hen Herre”?). Jesus svarer ”Jeg 
går til Rom for at blive korsfæstet for 
anden gang”. Disse ord får Petrus til at 
vende om og gå tilbage til byen, hvor han 
korsfæstes, efter eget ønske med hovedet 
nedad, på Mons Vaticanus, en af Roms 
syv høje, der senere kronedes af de to 
på hinanden følgende basilikaer over 
apostelfyrstens grav. –

Spørgsmålet: ”Quo  vadis”, ”hvor går 
du hen” rettede Petrus til Jesus. Det 
kunne have været omvendt. Jesus kunne 
have stillet Petrus det, og han kan sikkert 
ligeledes have rettet eller retter det til hver 
enkelt, til dig og mig, kollektivt til hele sin 
Kirke og verden. Hvor gik de døde hen, 
og hvor går de levende hen? I det følgende 
forsøges fremført nogle forestillinger 
derom.

Hvad tænker vi om livet efter døden?
Religionsfænomenologien beskæftiger 
sig bl.a. med øjensynligt karakteristiske 
fælles træk på tværs af præhistoriske 
og historiske perioder. Tydeligt viser sig 
troen på en videre eksistens efter døden, 
som de levende prøver på at tackle. Med 
hensyn til de hedengangne kan groft 
skelnes mellem omsorg og ærefrygt for de 
døde eller modværge og rædsel i forhold 
til dem. Naturligvis findes alle mulige 
blandinger.

Tilsvarende opfattelserne behandles de 
døde med pietet eller forsøges destrueret. 
Der kan også, især når det drejer sig om 
vigtige personer, være tale om forsøg på 
at tilegne sig deres kraft ved at få fat i 
visse legemsdele eller ting. Således findes 
alle varianter inklusive kannibalisme 
eller nekrofagi. På den ene side æres de 
døde ved ceremoniel begravelse, pasning 
af gravsteder, fælles måltider, ofre… 
På den anden side foretages diverse 
afværgeritualer for at undgå trusler eller 
ødelæggende handlinger fra dem. 

Af nogle døde, med sikkerhed helte, 
forventes belønning og hjælp i forskellige 
anliggender, af  andre måske aggression, 
hævn eller andet ondt. De døde kan evt. 
”gå igen” og indtage diverse uhyggelige 
skikkelser… I virkeligheden kan der 
være tale om projektioner af menneskers 
erfaringer med godt og ondt. 

Hvor er de døde?
Hvor er de døde? De kan være alle vegne, 
– hvis man ikke tror på reinkarnation –, 
så ofte i og nær gravene. Forestillinger om 
kollektive steder er samtidigt udbredt. 
Således opfattes af nogle de dødes videre 
eksistens som en paradisisk tilstand, 

måske endog i solen (Togo), meget bedre 
end den jordiske. Eventuelt opnås det 
perfekte ikke med det samme. Så skal 
der ydes en del for at opnå det. Mest 
markant er opfattelsen af et trist sted, et 
skyggerige, eller i tilgift mulighed for et 
helvede med mere eller mindre grufulde 
straffe, der enten er permanente eller 
forbigående. 

En glimrende skildring af Hades giver 
digteren Homer (7. årh. f.Kr.) i 11. sang af 
Odysseen, hvor de døde helte interviewes. 
Achilleus prises for at være den, der har 
magten i dødsriget. Han svarer: ”Heller 
jeg daglejer var og på markerne sled for 
en anden, selv for en mand uden jordlod, 
som ej havde meget i eje, end over alle 
de døde jeg herskede, de bortgangne 
slægter”. Israelitternes Sheol ligner 

grækernes Hades og omtales hyppigt i 
Gamle Testamente (sml. f.eks. Sl 88). 
Dog øjnes gradvist et stigende håb for de 
aktivt troende, de retfærdige, der vel ikke 
kan lide samme skæbne som de andre: 
”Du vil ikke prisgive mig til dødsriget, 
din fromme vil du ikke lade se graven” (Sl 
16,10). I den senere litteratur finder vi en 
udviklet trosvished derom (sml. 2. Makk 
12,43ff.). Sorg over afdøde markeres 
af mange i det ydre ved sønderrivning 
af klæder, ved at iføre sig sort tøj eller 
sæk med aske på hovedet, undlade at 
vaske sig, ved høje råb og klage, evt. 
engagere grædekoner.(sml. Mk 5,38 f.) – 
For herskere, hvoraf en del ansås for at 
være guddommelige, byggedes enorme 
gravmæler (sml. de ægyptiske pyramider, 
de peruanske inkaers paladser, romernes 
mausoleer etc.). 

I Athen griber Solon (ca. 630-ca. 560 
f.Kr.) og andre lovgivere ind imod de 
riges ekstravagance, der opfattedes som 
en hyldest til de levende mere end de 
døde. Flere filosoffer understøttede disse 

forholdsregler (f.eks. Heraklit (540-480 
f.Kr.) og langt senere bl.a. Cicero (106 
-43 f.Kr.). I parentes bemærket: Jeg kan 
næppe – ej heller i min vildeste fantasi – 
forestille mig, at pave Franciscus  (1936- 
) ville bryde sig om et gravmæle magen 
til det for pave Julius II (1443-1513) 
planlagte!!

Samme ramme med forskelligt 
indhold
De kristne forholder sig i begyndelsen 
afvisende over for alt hedensk, men især 
efter Konstantins (ca. 280-337) sejr ved 
Pons Milvius i 312 opstår i stigende om-
fang berøringspunkter. Meget adopteres, 
men konverteres, noget som visse religi-
onsfænomenologer og andre åbenbart 
ikke lægger mærke til.

Den samme ydre ramme kan huse 
helt forskelligt indhold. Praktisk talt 
er der således, som enhver uden videre 
indser, en kæmpe forskel, om rammen 
f.eks. viser Hitler eller Jesus!! Den hellige 
eukaristi indeholder Kristi legeme og 
blod og er ikke en form for kannibalisme 
(sml. Johs. 6,52ff.). Jomfru Maria er 

ikke en ny version af Moder Jord, 
Cosmas og Damian af Dioscurerne 
Castor og Pollux. Intet lighedstegn kan 
sættes mellem hedningernes tilbedelse 
af diverse guder og helte og den kristne 
helgendyrkelse. Alene Den treenige 
Gud tilbedes. De hellige lovprises (sml. 
Cyprians og Augustins opfordringer!) 
og anmodes om forbøn. De fører os til 
Kristus og Faderen ved Helligåndens 
kraft. Relikvier er ikke en slags 
amuletter, der efter forgodtbefindende 
er beregnet til at udnyttes magisk for 
eller imod andre, etc. etc. Summa 
summarum: Hele vores gudsdyrkelse er 
Kristuscentreret! Indlysende er in medias 
res nødvendigheden af læreembedets 
funktion, når det gælder om at afvise 
falske meninger samt definere og forsvare 
troen, som den foreligger i Skriften og 
Traditionen. 

Samtidigt kan det aldrig undgås, at 
der i folketroen hyppigt forekommer 
synkretisme (religionsblanderi). Jeg må 
for nuværende begrænse mig til at omtale 

visse ting, iblandt dem en skik overtaget 
fra hedningerne, det såkaldte refrigerium 
(”forfriskning”), måltidet med de afdøde 
på gravene. I Kina praktiseres det 
stadigvæk. Efterladte bringer de døde 
deres livret og spiser sammen med dem. 
I oldtiden indgik musik og dans deri. 
Kirken i Rom søgte at give disse måltider 
et karitativt formål mht. de fattige. 
Pammachius (ca. 340-409) blev særligt 
afholdt og velset grundet sin generøsitet.

Desværre degenererede den smukke 
skik til hedensk overtro. I Milano blev 
den forbudt af Ambrosius (født ca. 334 
-339 og død 397), hvilket mange prøvede 
på at modsætte sig, iblandt dem Monica 
(ca. 330-387), Augustins mor. I Afrika 
var man først tolerant, men af lignende 
grunde, druk og svir mv. udstedte 
synoden i Hippo i 393 et forbud, som 
Augustin (354-430) fik  kamp til stregen 
med at håndhæve. Indtil 6. årh. fortsatte 
skikken trods synodebeslutninger i 
Gallien. Refrigerium blev af de kristne 
egentlig opfattet som en form for agape, 
det kristne kærlighedsmåltid, som 
Paulus åbenbart så sig nødsaget til at 
kommentere (sml. 1. Kor. 11,33 ff.).

Det katolske holistiske syn
I dag har agape som bekendt på ny vundet 
indpas i Kirken. Det burde dets form 
som refrigerium efter min mening også. 
Ret beset er den et storartet udtryk for 
det katolske holistiske syn. At tale med 
kære afdøde, som flere kender til, er en 
naturlig følge af vores helhedssyn og har 
absolut intet med spiritisme at gøre, som 
jeg for mange år siden skrev i Kristeligt 
Dagblad. Requiemmesse med forbønner 
på eller nær gravene kendes fra slutningen 
af 2. årh., efter overtaget skik den 3., 7., 
og 30. dag efter døden samt specielt på 
årsdagen. Det er ikke længere som hos de 
andre den fysiske fødselsdag, der tæller, 
men dødsdagen spiller absolut nu den 
helt afgørende rolle: dies natalis, fødsel til 
evigt liv. Fortsat fejres helgener helst på 
denne dag. Når jeg nævner helgenerne, 
var det først martyrerne og snart også 
bekendere og jomfruer, som havde aflagt 
et ublodigt, ægte vidnesbyrd om troen 
igennem deres livsførelse, man tidligt 
begyndte at dyrke. 

Ved kanoniseringen af de koreanske 
martyrer i Seoul den 6. maj 1984 citere-
de pave Johannes Paulus II (1920-2005) 
den store teolog Tertullian (ca. 160-222): 
”Martyrernes blod er kristen udsæd”. 
Fra 4. årh. besøgtes martyrernes og andre 
helgeners grave i stigende omfang: Felix 
i Nola, Cyprian (ca. 200-258) i Kartago, 
Vincent i Saragossa (+ 304), Martin (ca. 
315-397) i Tours… Helt ekstraordinært 
strømmede pilgrimmene til Petrus´ og 
Paulus´ grave i Rom, der blev en hellig by 
par excellence. Ambrosius siger følgende 
derom: ”En sammentrængt masse af 
mennesker drager igennem en så stor bys 
gader. Man skulle tro, at hele verden var 
kommet i bevægelse”. I denne sammen-
hæng skal fremhæves den dybere mening 
med biskoppernes besøg hos paven hvert 
5. år. De drager på særlig måde ad limina 
beatorum Apostolorum Petri et Pauli! 

Sørg ikke over vores brødre og søstre!
Da det blev totalt uoverskueligt at fejre 
alle helgeners fest hver for sig og deres 
antal alene kendes af Gud, opstod en 
fælles fest for dem: Allehelgen. Ifølge 
Johannes Chrysostomos (ca. 347-407) 
fejredes en sådan i Østkirken 1. søndag 

Allehelgen og Allesjæle

Quo vadis?
Det er tid til handling! Tænk over hvor du er på vej hen, skriver Erling 
Brodersen i dette indlæg om Allesjæle og Allehelgen.

Tekst: Dr. theol. Erling Brodersen

”For de aktivt troende er der ingen 
grænser mellem himmel og jord. 
Det afhænger af dig og mig, af 
os alle, hvordan kræfterne bruges 
i Guds og menneskers tjeneste. 
Sover du, er det på tide at stå op 
(sml. Rom 13,11ff.).

Quo vadis? Middelalderligt glasmaleri fra katedralen i Angers i Frankrig.
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efter pinse. Den 13. maj 609 (eller 610) 
indviede pave Bonifatius IV (+315) i 
Rom det af Agrippa (63-12 f.Kr.) opførte 
Pantheon (tempel for alle guder) til 
basilikaen Sancta Maria ad martyres 
(til ”Jomfru Maria og alle martyrer”). 
Denne dag bibeholdtes af mange, andre 
fulgte den østlige tradition eller fejrede 
festen fredag efter påske. Initiator til at 
fejre Allehelgen 1. november var Alkuin 

(ca. 730-804). Allesjæle havde forstadier i 
tidlig middelalder. At den i harmoni med 
Allehelgen fejres den 2. november skyldes 
den hellige abbed Odilo af Cluny (994-
1048). Hedningerne fejrede store fester 
for de afdøde, men alt andet lige fik de 
kristnes et helt forskelligt indhold: På 
grund af Kristi død og opstandelse bar 
begravelser og den store mindedag for de 
døde i modsætning til de andres klage, 
gråd og sorte farve tydeligt præg af håbs 
båren glæde, halleluja, lys og hvidt. Hør 
Cyprian: ”Vi må ikke sørge over vore 
brødre og søstre, fordi de er blevet hentet 
af Herren og befriet fra denne verden. Vi 
ved dog, at vi ikke mister dem, men at de 

går forud. Vi må ikke klage og bære sorte 
klæder, da de jo selv allerede har iført 
sig hvide klæder…” (Om dødeligheden) 
(sml. atter Mk 5,38ff.)

Vi må ikke sove!
I vor tid tynges Kirken, ganske særligt i 
Vesteuropa, af infektion fra et materiali-
stisk, sekulariseret samfund, medlemstal-
let falder, kirkerne er ikke fyldte, skrifte-
stolene og gravene frekventeres sjældent, 
søjler som familien og ordener er i opløs-
ning. 

Nogle forekommer at lægge mere vægt 
på kvantitet end kvalitet. Der siges, at 
liturgien og menigheder mange steder 
virker triste og uden udstråling.

Entusiasmen synes at mangle. Der 
gives køb på symboler og farver. 
Farisæisk afstandtagen og splittelser 
blokerer for den glæde og kærlighed, der 
nødvendigvis må danne grobunden for 
ægte kristent fælleskab og evangelisering. 
- Det er godt at overveje hvor vi går 
hen, du, jeg og alle de andre. Trods alle 
pessimistiske tendenser i tiden ved vi, 
at Kirken går videre og vil bestå (Matt 
16,18), men det er ikke ensbetydende 
med, at vi skal være uvirksomme og 
sidde med hænderne i skødet. Gud ske 
lov er der fortsat kvinder og mænd, der 
kæmper aktivt på kristendommens arena 
(f.eks. i Mellemøsten og Afrika), nogle 
til martyriet. Helligånden vil lade nyt 
liv spire frem deraf. Lad os inspireres af 
vor tids åndelige helte som af en Frans 
af Assisi (1182-1226) og bygge Kirken 
op, dér hvor vi befinder os.  Quo  vadis? 

Rumfylden af Den katolske Kirkes 
holistiske syn er immens. For de aktivt 
troende er der ingen grænser mellem 
himmel og jord. Det afhænger af dig og 
mig, af  os alle, hvordan kræfterne bruges 
i Guds og menneskers tjeneste. Sover du, 
er det på tide at stå op (sml. Rom 13,11ff.). 
Så længe vi er her, er der mulighed for at 
handle (sml. Johs 9,4). Nogle er ganske 

vist blevet belønnet af Gud, selvom 
de først blev aktiveret i 11. time (Matt 
20,6ff.), men det er ikke tilrådeligt at 
vente. Quo vadis?: Når vi fejrer Allehelgen 
og Allesjæle, så ser vi, hvor nogle gik hen, 
og hvor de er nu (Åb 7,13ff.). Lad ilden 
fænge i dig. Quo vadis? ”Syng og gå” (fra 
en prædiken af Augustin). Dit håb vil 
blive opfyldt (Tit. 2,13)! .

Allehelgen og Allesjæle

I de apokryfe Petersakter fortælles om, hvordan Peter efter at have triumferet over 
Simon Magus blev  overtalt  af  de kristne i Rom til at forlade byen. På sin flugt mødte 
Peter Kristus på Via Appia og spurgte Domine quo vadis – Herre hvor går du hen? Og 
Kristus svarede: Jeg går til Rom for at blive korsfæstet for anden gang. På Annibale 
Carraccis billede males mødet. Peter genkendes på den store nøgle, han bærer i sit bælte. 
En atletisk Kristus peger bydende ind mod Rom, og Peter viger forskrækket tilbage. 
Mødet på Via Appia fik Peter til at forstå, at han måtte vende tilbage til Rom for at 
møde martyriet der. Annibale Carraccis maleri fra 1602 hænger nu i The National 
Gallery i London. Det er oprindelig malet på bestilling af kardinal Pietro Aldobrandini.

Tid til at mindes dem 
vi har mistet
Sådan markeres Allehelgen og 
Allesjæle i København.

KONCERT Gregoriansk sang i 
Mariakirken: Lørdag den 1. november 
kl. 15 er der koncert i Mariakirken i 
Istedgade 20 ved Hovedbanegården ved 
det gregorianske ensemble Magnificat. 
Magnificat består af 
professionelle sangere, 
der har Mariakirken som 
base og giver koncert 
der en gang om året. 
Kunstnerisk leder for 
Magnificat er Eva 
Rungwald, der i mange 
år har beskæftiget sig 
med gregoriansk sang 
både som sanger og på 
musikvidenskabeligt 
plan.  

Koncerten falder 
i to afdelinger – 
messerne til Allehelgen 
1.11. og Allesjæle  2.11. Der indledes 
med Magnificat til allehelgensvesper. 
Herefter kommer Allehelgensmessen 

med introitus: Gaudeamus omnes, 
graduale: Timete dominum, offertorium: 
Justorum animae og communio: Beati 
omnes. En hymne til Allesjæles Vesper 
udgør overgangen til requiemsmessen. 
Der synges alle fem propriumsled. 
Introitus: Requiem aeternum og  graduale 
af samme navn, tractus: De profundis, 
offertorium: Domine Jesu Christe og 
communio: Lux Jesu Christe. Også 
begravelsesantifonerne In paradisum, 
Chorus angelorum og Ego sum vil blive 
sunget. Der er fri adgang.

Sangerne er Helle 
Grarup, Helen Rossil, 
Elisabeth Ørsness og 
Eva Rungwald, som er 
kunstnerisk leder.

ANDAGT:
Søndag den 2. november 

mødes de københavnske 
katolikker i Nordre Kapel 
på Vestre Kirkegård, 
Vester Kirkegårds Allé 15, 
2450 København SV. Her 
er der andagt med biskop 
Czeslaw. Efter andagten går 

vi i procession til den katolske afdeling, 
hvor vi beder rosenkransen, og gravene 
velsignes. 

ttil til dffdfdfdfddddfdfdfdf

Apostelkirken Saxogade 13
www.apostelkirken.dk
Sct. Matthæus KirkeMatthæusgade 31www.sctmatthaeus.dk

uKirke
Dannebrogsgade 53www.uKirke.dk

Elias kirke
Vesterbrogade 49www.eliaskirken.dk

Enghave Kirke
Sønder Boulevard 120www.enghave-sogn.dk

Kristkirken
Enghave Plads 18www.kristkirke.dk

Mariakirken
Istedgade 20
www.mariakirken.dk 
Kirkekontoret
Vesterbrogade 67,3 www.vesterbrosogn.dk

GREGORIANSK SANG TIL ALLE HELGENMiddelalderens spirituelle sange med vokalensemblet Magnificat og orgelstykker og fællessalmer 
til Alle Helgen ved organist Jørgen Ditlevsen.Fri entré. Velkommen.Mariakirken, lørdag 1. november, kl.15.00 

”Spørgsmålet: ”Quo vadis”, ”hvor 
går du hen” rettede Petrus til 
Jesus. Det kunne have været 
omvendt. Jesus kunne have stillet 
Petrus det, og han kan sikkert 
ligeledes have rettet eller retter 
det til hver enkelt, til dig og mig, 
kollektivt til hele sin Kirke og 
verden.

1. Alle Helgen
På denne dag fejrer Kirken fællesskabet 
mellem de troende her på jorden (den 
stridende Kirke) og alle de brødre 
og søstre, der allerede nu nyder den 
fuldstændige lykke i Himlens herlighed 
(den sejrende Kirke). Første gang 
tanken om at hædre alle Guds helgener 
på én gang fik konkret form var, da 
pave Bonifacius IV i 609 indviede det 
hedenske tempel Pantheon i Rom til den 
salige Jomfru Maria og alle helgener, og 
fra slutningen af 900-tallet har man i 
Rom på denne dag fejret alle helgener, 
kendte som ukendte. Helgenernes 
talløse skare vidner ikke kun om Guds 
kraft i menneskelig svaghed, men 
opmuntrer os til som de at holde ud i 
Kristi efterfølgelse i tryg forvisning 
om deres forbøn hos Gud. Denne 
holdning kommer smukt til udtryk i 
Allehelgenslitaniet, som kan og bør 
tilpasses lokale forhold ved tilføjelse 
af helgener med tilknytning til landet, 
bispedømmet, kirken eller den enkelte 
troende (f.eks. navnehelgen). Efter 

Allehelgens dag følger med troens og 
hjertets logik festen for Alle Sjæle, den 
2. november (se denne).

2. Alle Sjæle
Alle Sjæles dag er mindedagen for 
alle de døde, der er gået bort beseglet 
med troens tegn i håbet om den evige 
herlighed, men som stadig har brug 
for renselse i skærsilden (den lidende 
Kirke), før de kan skue Gud ansigt til 
ansigt. Også de er en del af  det store 
kirkelige fællesskab, og på denne dag 
mindes vi dem med taknemmelighed 
og forbøn. Før liturgireformen efter 
Det andet Vatikankoncil hørte den 
højmiddelalderlige dommedagshymne 
Dies iræ, som også brugtes ved 
rekviemsmessen, til dagens liturgi. 
Mange steder er det skik at samles på 
kirkegårdene til en andagt for de afdøde 
og smykke deres grave med blomster og 
lys.

Fra Bønnebog for Den katolske Kirke, 
Ansgarstiftelsens Forlag 2013.
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Efterår er mørketid og 
tid til fordybelse
BOGMARKED Sankt Andreas 
Bibliotek har godt nyt til dem, der leder 
efter litterære vitaminer. Bøger om kirke- 
og kunsthistorie, Danmarks og især 
Sønderjyllands historie, teologiske værker 
og ældre katolsk litteratur, blandt andet 
en del af  Johannes Jørgensen er blandt de 
flere tusinde titler til salg på bibliotekets 

hollandske bogmarked  kl. 11 – 17 fra 
fredag den 7. til søndag den 9. november.

Bøgerne stammer dels fra monsignor 
Dietrich Timmermanns dødsbo, dels fra 
biblioteket på Sostrup Kloster.

Der vil på bogmarkedet også være 
mulighed for til meget billige priser at 
købe rosenkranse og julepynt af oliventræ 
fra Betlehem. Mød andre bogvenner og gør 
et kup i Sankt Andreas Bibliotek, Gammel 
Kongevej 15, 1610 København V.
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Ny administrations
chef og bogholder
CARITAS Hannah Holst Kragelund 
er pr. 1. oktober 2014 ansat som 
administrationschef i Caritas Danmark, 
Den katolske Kirkes humanitære 
organisation. Stillingen er nyoprettet i 
forbindelse med at der er indført en ny 
ledelsesstruktur på Caritas’ sekretariat.

Hannah Holst Kragelund, 36 år, 
er jurist og kommer fra en stilling 
som overenskomstchef i Dansk 
Arbejdsgiverforening. 

Sammen med generalsekretær Jann 
Sjursen udgør Hannah Holst Kragelund 
den øverste, daglige ledelse i Caritas 
og har ansvaret for personaleledelse, 
økonomi og administration. 

Med samme tiltrædelsesdag er Lykke 
Blentved Nielsen (billedet herunder),  
48 år, begyndt som bogholder og 
medarbejder i Caritas’ økonomiteam. 
Hun kommer fra en stilling som 
kontorfuldmægtig i den folkekirkelige 
stiftsadministration for Lolland Falsters 
Stift. Før da var Lykke Blentved Nielsen 
regnskabsmedarbejder i revisionsfirmaet 
Deloitte.

MARIBO En levende birgittinsk  
klostertradition, en stor middelalderlig 
kirke og en intakt bykerne med  historisk 
værdifulde bygninger skal være med til at 
gøre Maribo til et vigtigt knudepunkt i et 
europæisk netværk af pilgrimscentre. 

Bag de nye planer står bestyrelsen for 
Refugiet Lolland-Falster, som har købt 
Klostergade 16-20 i Maribo til formålet. 
Idekvinden bag projektet er pilgrimspræst 
i Lolland-Falsters Stift, Elizabeth Knox - 
Seith. 

Elizabeth er uddannet kultursociolog 
og har været pilgrimsaktiv i mange år. 
I Vadstena mødte hun omkring årtu-
sindskiftet den svenske præst Hans Erik 
Lindström,  der allerede  i 90´erne var 
med til at etablere det meget kendte pil-
grimscenter i den hellige Birgittas by.

Dengang var pilgrimsvandring tæt på 
at være et fremmedord i Danmark. Men 
der kom nye tider. Danskerne genopdage-
de den gamle pilgrimsrute til Santiago de 
Compostela, ude i menighederne begynd-
te man at lave lokale pilgrimsvandringer, 
og der kom pilgrimspræster i Folkekir-
ken. Sine erfaringer om pilgrimsvandring 
formidlede Elizabeth videre til et større 
publikum, da hun i 2007 var redaktør på 
Pilgrimsspor, en antologi med 14 bidrag 
om  pilgrimsvandringens renæssance. 
Hun blev præst i folkekirken i 2010 og har 
blandt andet arbejdet som pilgrimspræst 
i Viborg Stift.  

Økonomisk grundlag sikret
Da  Elizabeth opdagede, at huset i 
Klostergade var til salg, fik hun Lolland-
Falsters biskop Steen Skovsgaard med på 
idéen, og Den lokale fond  Refugiet  Lolland 
-Falster gik ind i projektet.  Refugiet 
arrangerer retræter for erhvervsledere 
og offentlige ledere på Sankt Birgitta 
Kloster i Maribo. Niels Halm, bychef for 
Nakskov, og godsejer, kammerherre Jon 
Krabbe fra Frederiksdal, stærke profiler 
fra det lokale erhvervsliv, bakker op om 
projektet og er  med i arbejdet for at sikre 
det nødvendige økonomiske grundlag. 
Stiftets arkitekt Kjeld Andersen er med 
som byggesagkyndig og sognepræst Mette 
Marie Trankjær er med som teolog.

Det kommende pilgrimscenter er opført 
som enkesæde i 1893 og ligger perfekt lige 
over for domkirken med udsigt til søen.

Det bygger i bogstaveligste forstand på 
fortiden, for ruinerne fra munkeklostret 

er faktisk en del af  fundamentet. Det er 
tanken, at centret skal udvikle et netværk 
af pilgrimsvandringsruter i sammenhæng 
med blandt andet den danske klosterrute, 
en vandresti, der går forbi 49 danske klo-
stre. I pilgrimscentret vil der blive mulig-
hed for hygge og afslapning, mens man 
nyder sin kaffe i en gårdhave med udsigt 
til domkirken, ruinerne og søen. Der vil 
være salg af bøger om pilgrimsvandring 
og mulighed for at fordybe sig i stedets 
historie ved at kikke på udstillinger, som 
Pilgrimscentret vil arrangere i samar-
bejde med Stiftsmuseet. Mange er inde i 
dybe eksistentielle overvejelser under el-
ler efter en pilgrimsvandring så derfor vil 
der også blive plads til sjælesorg og til et 
stillerum, hvor der kan holdes andagter 
og læses tidebøn.

Totalrenovering nødvendig
Men der er et stykke vej endnu, før man 
er kommet så langt. Huset skal nemlig 
totalrenoveres, da det har fugtskader og 
har stået tomt i længere tid. De ca. 7,7 
millioner kroner, som ombygning og re-
novering koster, er næsten i hus med en 
millionstor donation fra A.P. Møller og 
Hustru Chastine Mc-Kinney Møllers 
Fond som største beløb. Det er tanken, 
at huset skal fungere som pilgrimscenter 
i lighed med det Svenska Kyrkan driver 
i Vadstena, og der vil blive indrettet et 
par værelser, hvor frivillige, der arbejder 
på centret kan bo. Men centret skal ikke 
fungere som herberg for pilgrimme. Over-
natningstilbud er der nemlig mange af i 
Maribo i forvejen. Med det nye center går 
en drøm i opfyldelse. Mange i pilgrims-
miljøet har drømt om noget, der minder 
om Vadstena, og her ligger Maribo lige 
til højrebenet. Det økumeniske er pulsen 
i projektet, og Birgittasøstrene har hele 
tiden fulgt projektet i bøn fra sidelinjen 
understreger Elizabeth.

Kirken i Danmark

Klostergade 16 - 20 i Maribo. Her åbner det nye pilgrimscenter til næste år. Foto: Kjeld 
Andersen

Elizabeth Knox-Seith:  
Foto: Lisbeth Rütz

Tusind bønner i lommen
Bønnebog er udkommet som 
e-bog.

BØNNEBOG kan nu fås som e-bog 
til iPad eller Smartphone. Bogen er 
udført, så den passer perfekt til det 
digitale format og har alle de ekstra 
funktioner, man kan drømme om i en 
sådan digitaludgave – og så koster den 
bare 99,95 – en tredjedel af  den trykte 
bog.

Køb den på Saxo.com eller på iTunes, 
hvor den downloades direkte til din 
iPhone eller iPad.

Eller man kan prøve den, før man 
læser den ved at låne den på e-reolen 
(http://bit.ly/bønereol)  via sit lokale 
folkebibliotek. 
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Danske pilgrimmes drøm går  
i opfyldelse i Maribo
Næste år indvies et pilgrimscenter.

Tekst: Lisbeth Rütz
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Nye tider i Ordrup?
Nedrivningsplaner for Sankt 
Andreas Kollegium.

Tekst og foto: Lisbeth Rütz

ORDRUP Endnu i dag ligger Sankt 
Andreas Kirke med de tilhørende 
gamle kollegiebygninger næsten som i 
1873, da kirken blev taget i brug. Kirke, 
præsteboliger og kollegiefløj udgør 
en atmosfærefyldt helhed, der er tæt 
forbundet med dansk katolsk historie.

Men måske vil det syn snart være 
et minde. Ansgarstiftelsen, der ejer 
Kollegievej 2A og 4 og kollegiehaven 
ApS, der ejer Kollegievej 6, ønsker nemlig 
de gamle bygninger nedrevet. Torben 
Sejersen Rådgivende Ingeniørfirma 
A/S har på vegne af de to ejere ansøgt 
Gentofte Kommune om at få lavet en 
ny lokalplan, som gør det muligt at rive 
de gamle bygninger ned og bygge nyt på 
grunden. Formålet med ansøgningen er 
at opføre 38 toetagers rækkehuse og 76 
parkeringspladser.

Jesuitternes kollegium 
Kollegievej 2A og 4 er opført i 1873 
af murermester Joachim C. Günther 
og arkitekt Ludvig Knudsen og var 
fra 1873 til 1920 brugt som en del af  
jesuitternes store drengekollegium. I 
1884 kom Kollegievej 6 til. Bygningerne 

er vurderet som bevaringsværdige. 
Johannes Jørgensen beskrev stedet 
som ”et katolsk valfartssted op over 
den flade landsby, midtvejs mellem 
”Over Staldens” sangerindepavillion 
og Dyrehavsbakkens telte”. Gentofte 
kommunes kommuneplan 2013 udpeger 
Berlings Bakke, hvor bygningerne ligger, 
som et bevaringsværdigt bymiljø, og det 
bliver nu kommunens opgave at se på 
hvordan en ny rækkehusbebyggelse kan 
indpasses. 

Sendes i høring
Ansøgningen er behandlet i Gentofte 
Kommunes byplanudvalg den 14. august 
og den 9. oktober. 

Plan og Byg i Gentofte Kommune er 
nu ved at udarbejde en række scenarier 
for, hvordan området kan komme til at 
se ud efter delvis eller hel nedrivning af 
bygningerne. Desuden har kommunen 
bedt Torben Jespersen A/S om en mere 
konkret projektskitse. Byplanudvalget 
skal på et senere udvalgsmøde diskutere 

Plan og Bygs scenarier sammen med en 
mere konkret projektskitse fra Torben 
Jespersen A/S. Når et lokalplanforslag 
er vedtaget af byrådet, skal det sendes 
til offentlig debat i mindst 8 uger. I den 
periode er der mulighed for at komme 
med indsigelser, kommentarer og 
ændringsforslag til lokalplanen.

Derefter skal forvaltningen tage 
stilling til de indkomne bemærkninger 
og eventuelt indarbejde ændringsforslag, 
før lokalplanen vedtages endeligt. I 
høringsperioden vil der blive afholdt 
borgermøde. Bliver planerne til noget, 
vil nedrivningen af kollegiebygningerne 
kunne ske fra slutningen af næste år. 

Kollegievej 2 A – 4 bruges i øjeblikket til 
beboelse og menighedsaktiviteter. Kirken 
og menighedssalen bruges hver søndag 
af en rumænsk ortodoks menighed, og 
foreningen Levende Vand holder her 
velbesøgte, økumeniske seminarer om 
kristen spiritualitet.

KARMEL Det spanske ambassadørpar, 
Karmels mange venner og 
lægkarmelitterne fyldte klosterkirken til 
sidste plads, da biskop Czeslaw sammen 
med sognepræst Hans Esmark Hillerød 
og pater Thomas Pulickiyil O.C.D. fra 
Odense den 12. oktober fejrede messen 
til Den hellige Teresas ære i Sankt Josefs 
Karmel ved Hillerød.

Festmessen blev læst som markering af 
åbningen af 500-året for Teresa af Avilas 
fødsel. Teresa-året begyndte officielt på 
den hellige Teresas dag den 15. oktober 
og varer til 15. oktober næste år. I sin 
prædiken tog biskop Czeslaw udgangs-
punkt i visdommen som det, der i særlig 
grad kendetegner Teresa af Avila. Vis-
dom er en speciel form for viden, der ikke 
altid appellerer til verden. Men Jesus gør i 
udpræget grad op med denne verdens vis-
dom og viden. Som kristne skal vi natur-
ligvis være så veluddannede som muligt; 

men den visdom, som Teresa repræsen-
terer, er den visdom, de hellige altid har 
stræbet efter, og den må vi aldrig glemme 
at søge, sagde biskop Czeslaw.

Ydmyghed, kærlighed til sandheden og 
understregningen af Kristi menneskevor-
delse kendetegner Teresas liv. Hun kunne 
være en meget bestemt kvinde; men det 
var jo også i kraft af  sin bestemthed, at 

hun fik gennemført sine store reformer. 
Hun havde en grundlæggende 

ydmyghed over for Gud og Hans Kirke 
og en kærlighed til sandheden.

I sin understregning af Kristi menne-
skevordelse viser hun, at Gud er kommet 
os nær i kraft af  inkarnationen. Kristus 
tilbyder hver enkelt af  os sit venskab, og 
det er noget helt specielt.

Teresa lagde vægt på, at vi skal prøve at 
sætte Gud over alt. Hun var på en gang 
både kontemplativ og aktiv. Bag enhver 
form for kristen handlekraft skal der også 
være kontemplation. Vi skal stræbe efter 
at have nok i Gud i den forstand, at man 

ikke har brug for andet til at gøre verden 
meningsfuld. Lad os da bede Gud om 
at hjælpe os med at trænge dybere ind i 
den hellige Teresas verden, sagde biskop 
Czeslaw.

Karmelklostret på Brødeskovvej 
ved Hillerød er Danmarks eneste 
karmeliterkloster. Det blev indviet den 
15. oktober 2006. I klostret lever syv 
søstre, som har aflagt profes (evige løfter) 
og en postulant. Til klostret er knyttet 
ca. 30 lægkarmelitter, som samles cirka 
hver anden måned for at fordybe sig i 
karmelitternes spiritualitet.

Kirken i Danmark

Klosterkirken var pyntet smukt op i 
anledning af festen.

Der var glade smil bag gitteret da karmelitersøstrene mødtes med de mange gæster efter 
messen.

”Sæt Gud over alt”
Teresa-årets begyndelse markeret med festmesse i Karmel.

Tekst og foto: Lisbeth Rütz

Pas på vores fælles 
katolske fortid
Katolsk Historisk Arkiv fortæller 
hvordan.

HISTORIE Kunstgenstande, bygnings-
værker og dokumenter har en masse at 
fortælle os om vores forfædres tro. Derfor 
er det vigtigt at passe på dem, så de også 
er tilgængelige for dem, der kommer ef-
ter os, fortæller en ny arkivinstruks, som 
netop er udsendt til alle katolske sogne i 
Danmark.

Hvad ved vi om Tilbedelsesklostret på 

Jagtvejen? Hvem var sr Clementine og 
hvornår underviste hun på den katolske 
skole i Ringsted? Hvad skrev Berlingske 
Tidende i 1940 om Haraldstedvalfarten? 
Det er nogle af de spørgsmål Katolsk 
Historisk Arkiv kan besvare for den 
nysgerrige. Ifølge kirkeretten har 
bispedømmet pligt til at have et historisk 
arkiv. Derfor har vi Katolsk Historisk 
Arkiv, der modtager og opbevarer 
arkivalier som kan belyse Kirkens historie 
i Danmark. Arkivet er til både for den 
professionelle historiker, som vil skrive 
om dansk, katolsk kirkehistorie, men 
også for amatøren, som måske leder efter 
oplysninger om sit eget sogns historie.

Når vi i dag har et velfungerende 
katolsk arkiv skyldes det i høj grad 
en kæmpeindsats fra Jørgen Nybo 
Rasmussen, der i mange år påtog sig 
denne opgave. I dag tager biblioteksleder 
Kate Toft Madsen fra Sankt Andreas 
Bibliotek sig af arkivet.

Men hvad skal man helt konkret 
gøre ude i sognene for at passe på sin 
fortid? Det fortæller bispedømmets nye 
arkivinstruks. Følgende materialer har 
ifølge arkivet varig historisk interesse og 
skal afleveres til bispedømmets arkiv:
 · Jubilæumsskrifter
 · Større publikationer og avisomtaler
 · Menighedsrådsreferater

 · Kontrakter og tegninger fra bygge-  
 projekter

 · Årsregnskaber
 · Ejendomspapirer
 · Forsikringspolicer
 · Lister over inventar
 · Billeder og film
 · Andet som man skønner, har 
  interesse for eftertiden

For vores efterkommeres skyld er det 
vigtigt at vide, hvem eller hvad, der er med 
på billeder eller filmen. Desværre ligger 
der i Katolsk historisk Arkiv hundreder 
af billeder, hvor man ikke ved hvem eller 
hvad de forestiller. 
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Jesuitternes gamle skolebygning, der 
måske snart skal rives ned.
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Læserne skriver

Kommentar til Grethe Livbjergs 
artikel ’Dyrkøbte erfaringer’  
i KO nr. 13

Kære Grethe Livbjerg.
Dåbshandlingerne er ikke standset 
i Sankt Andreas Kirke. Igennem de 
sidste fire år er over tyve børn og 
sekulariserede voksne blevet døbt her. 
De kom til den nye rumænsk-ortodokse 
indvandrermenighed og fandt troen 
her ved Andreas-relikvierne i vor Sankt 
Andreas Kirke.

Hver søndag frembæres også 
eukaristien, netop som du skriver, ved 
ihukommelse af ”Ignatius af Antiokia” 
(død i Rom ca. 107) og lidt senere Irenæus 
(af Lyon, død ca. 202) insisterende 
”Eukaristien skaber Kirken”. Ja – ”Vi 
fejrer ikke messen fordi vi er kristne, men 
vi er kristne fordi vi fejrer messen”.

De gamle kirkefædre er også de 
ortodokse kirkefædre og derfor 
fejres messen også sådan her – efter 
modtagelsen af bodens sakramente med 
den hellige kommunion, de syges salvelse 
og de øvrige sakramenter. Sådan fejrer de 
ortodokse også alle Oldkirkens helgener 

og martyrer, ligesom de har deres egne 
kirker og klostre, familiens trosliv og de 
daglige bønner.

Som barn af krigen husker jeg endnu 
hvordan hver søndagsmesse sluttede 
med den eksorcisme, hvor præsten 
bad: Almægtige Evige Gud, nedstyrt til 
helvede Satan og alle de onde ånder, der 
færdes i verden til sjælenes fordærv! Og 
med den kolde krig bad vi for Ruslands 
omvendelse. Som vantro børn troede vi 
ikke på ret meget, og dog tabte Hitler. Det 
samme med Stalin, ”man nedlægger da 
ikke Sovjetunionen med en bøn i kirken!”

Vi selv, eller rettere sagt, vore forældre 
bad disse bønner med smerte og nu står 
de ortodokse rumænere der, som en 
levende bønshørelse, i vor Sankt Andreas 
Kirke, hvor bønnerne også bliver hørt.

For fire år siden kom den rumænske-or-
todokse patriark her til Ordrup for at fej-
re den hellige apostel Andreas og hans re-
likvier, ved den hellige eukaristi her i vor 
Sankt Andreas Kirke, sammen med den 
nye rumænske-ortodokse indvandrerme-
nighed. Apostlen Andreas er Rumæniens 
oprindelige Kirkestifter og hermed også 
Rumæniens Skytshelgen – derfor! 

Med den historiske splittelse mellem 
Rom og Byzanz i 1054 fik vi nok det store 
skisma hvorefter Østkirken gik sine veje 
og Vestkirken andre. De gik med hvert 
sit sprog og hver sin kultur, men dog 
stadig med oldkirkens centrale tro, de syv 
sakramenter, den samme trosbekendelse, 
de samme Kirkefædre, helgener og 
martyrer og med hver deres kirker og 
klostre. Men med pave Johannes XXIII 
og det store koncil ophæves de gamle 
bandlysninger og den økumeniske dialog 
skabes.

Kære Grethe Livbjerg! Jeg føler også 
noget for vor gamle Sankt Andreas Kirke 
med kollegiet. Jeg er selv døbt her, min 
far og farfar ligeledes, der også blev 
elever på Sankt Andreas Kollegiet, og 
min oldemor, den gamle baronesse fulgte 
byggeriet af  kirken med skolen fra 1872, 
for herefter selv at tilslutte sig jesuitterne 
og komme til the hos fru Berling.

Jeg forstår følelserne, men ser også den 
nye tid. Jeg takker Gud, fordi Han hørte 
vore lidende forældres bønner. Tak fordi 
Hitler og Stalin tabte. Det var ikke nogen 
selvfølge! Og lad os så tage imod det, 
Gud giver os og som vi selv har bedt for.

Prøv at forstå det mirakel det er, 
at matyrfolket fra Hitlers, Sovjets og 
Ceausescus rædsler nu er her hos os, med 
hele den gamle oldkirkes tro i hele sin 
klassiske byzantinske form. De kommer 
med et åbent hjerte for at tjene Danmark 
i EU, mange med fine akademiske 
uddannelser, erhvervet under hårdt 
arbejde, på et dansk som ikke er helt let.

Jeg har forstået, at også de gør rent 
efter sig i kirken og også de deltager i 
havearbejdet trods deres arbejdsuge på 
ofte op mod 60 timer.

Nu hvor også pave Frans arbejder 
ihærdigt for dialog med de ortodokse 
burde vi andre så ikke også følge i en 
menneskelig imødekommenhed og se at 
vor kirke så sandelig ikke er død.

Kunne vi her møde de fremmede i 
den eukaristi som også er vores, skaber 
vi sammen en ny kirke. Vi fejrer således 
ikke messe fordi vi er kristne. Men her 
bliver vi kristne, fordi vi sammen fejrer 
messen, respekterer hinanden og arbejder 
sammen.
Joost Dahlerup, 4690 Haslev

ORDENSLIV Seks kandidater blev 
den 14. august optaget som novicer 
i Sankt Elisabeth Søstrenes norske 
provins. Kandidaterne, der alle stammer 
fra Vietnam, men er opvoksede i Norge, 
havde forberedt sig intensivt til dagen med 
en otte dage lang retræte som afslutning 
på den første tid i ordenen og ved en 
tur til Polen. I Nysa, hvor ordenen blev 
grundlagt, lærte postulanterne ordenens 
historiske rødder at kende og besøgte 
blandt andet Sankt Jakobs Kirken, hvor 
der er relikvier af Maria Merkert (1817- 
1872), ordenens grundlægger. Her mødte 
de også andre unge piger, som forbereder 
sig på at blive Sankt Elisabeth Søstre, 

Selve iklædningen foregik ved en enkel 
ceremoni, hvor kandidaterne modtog 
Sankt Elisabeth Søstrenes ordensdragt 
med hvidt slør, et ordensnavn, søstrenes 
konstitutioner, ordensregelen og en 
tidebønnebog.

Søstrene har kommuniteter i Oslo, 
Tønsberg, Hammerfest og Tromsø. P.t. 
er der i Norge 15 søstre, som har aflagt 
profes. Seks novicer og ti kandidater er 
under uddannelse i ordenen. Endelige 
løfter som Sankt Elisabeth Søster 
aflægger man efter seks år. 
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De nye novicer får en hjertelig omfavnelse 
af kandidaterne

Foran kandidaterne ligger novicedragten, 
som de modtager ved iklædningen.

Festdag for Sankt Elisabeth Søstrene i Norge
Seks nye novicer.

Kirkelukninger
Den 6. oktober var den triste årsdag for 
den sidste afholdte messe for menigheden 
i Den Hellige Familie, Nordvanggaard, 
Rudersdal i Nordsjælland.  

Forinden havde søstrenes orden tilbudt 
bispedømmet de pragtfulde bygninger for 
én kr.!    Bispedømmet takkede nej.  Alle 
andre interesserede skal af  med små 
33 millioner for herligheden.  Siden har 
bygningerne ligget øde og tomme hen, 
dog er en vinge med kapel stadig beboet 
af de fire tilbageblevne søstre. Biskoppens 

fromme håb om større og mere dynamiske 
menigheder ved opløsningen af visse 
menigheder ved jeg naturligvis ikke meget 
om, kun at Lyngby blev tildelt vores 
menighed, at nogle stykker er endt dèr, få 
andre har løst sognebånd til Hillerød og 
Helsingør samt ’løsgængerne’– som jeg 
selv – som lejlighedsvis kommer i Køge, 
Karmel, Kokkedal og på Åsebakken. 
Og så er der naturligvis dem, som kigger 
indenfor i folkekirken. Men en del, jeg 
møder lokalt, svarer undvigende eller 
trækker på skulderen, når jeg stiller dem 
spørgsmålet:  Hvor kommer du nu i kirke? 

”Ingen steder” lyder svaret.  Hvordan 
skulle de også kunne det?    De ældre, 
som menigheden mestendels bestod 
af, har ringe mulighed for at rejse med 
offentlig transport på søndage, hvor ikke 
meget fungerer – og slet ikke i forhold til 
messetider.  Biskoppen er klar over dette 
problem, men bispedømmet har ikke keret 
sig om en løsning. Flere kirkelukninger – 
flere hjemløse katolikker.

Under overskriften ”NORDVANG-
GAARD – INTERESSANT FOR 
KOMMUNEN?” kunne man i Ruders-
dal Avis i uge 42 læse et forslag fra en 

lokal politiker:    Kunne værelserne ikke 
bruges til f.eks. bosted for en del af  de en-
lige flygtninge, vi skal skaffe bolig til – og 
endvidere:  ”Kirken og nonnernes boliger 
kan måske udlejes til Den katolske Kir-
ke.  Er dette en mulighed, der bør under-
søges?” lyder opfordringen. Interessant.

Maja Arthy, 3460 Birkerød

Vigtig meddelelse til 
modtagere af Katolsk 
Orientering
Ny retningslinjer omkring uddelingen af distributionsstøtte betyder, at 
modtagere af Katolsk Orientering som ikke er medlem af Den katolske Kirke, 
skriftligt skal tilkendegive senest den 30. november 2014 om de fortsat ønsker at 
modtage bladet.

Det kan ske ved at sende på følgende måder:
• Send en mail til roenne@katolskorientering.dk,
• gå ind på www.katolskorientering.dk/ab, eller 

Bemærk venligst: Redaktionen modtager ikke gen- eller afbestilling per telefon.
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Maribo og Munk
Skildringen af  barndoms- og ungdomstiden: ”Foråret 
så sagte kommer” er skrevet af en Danmarks store 
mænd,   forfatteren og præsten Kaj Munk, der blev 
myrdet af nazisterne i 1944.   Han var født i Maribo i 
1898 og boede med sin mor i centrum, tæt på domkirken, 
hvor de ofte kom, indtil de, da han var 5 år gammel,   
bl. a. på grund af moderens   sygdom,   flyttede ud i 
Ny Østergade. I sine erindringer beretter Kaj Munk: 
”Efter sommeren kommer vinteren. Det er ikke nogen 
sund anordning for folk, der har tuberkulose. Der er 
langt fra Ny Østergade til domkirken. Men de lollandske 
roepolakkers kirke er nær. Den er katolsk og altid åben. 
Der går mor tit hen med sin dreng. Der er ingen, der 
synger og ingen, der prædiker. Der er bare stille. Og selv 
gør man ikke andet end at sidde stille. Bare sidde stille 
og mærke, at Gud er nær. Der er slet ikke noget andet af 
dét, man oplever, der ligner dét!”.

Efter bestået studentereksamen drager Munk til 
København for at studere teologi. En tid bor han i Buddinge.  
Om en dag, hvor ret så meget i hans liv er kaos, beretter han: 
”Jeg tog ind til København og gik i den katolske kirke 
i Stenosgade, hvor jeg så ofte havde søgt hen i mine 
første år. Jeg lod vievandet svale min hede pande, jeg lod 
mine øjne dysses til af  den røde ampel for altret. Verden 
blev så fjern for mig, jeg var igen den lille purk ved min 
dødsmærkede mors side i polakkernes kirke i Maribo, 
og Madonna kom til mig i min unge mors skikkelse, 
en landsbypige, der talte lollandsk. spinklere end mor, 
men mild og dygtig og lige ud af landevejen som hun. 
Madonna kom til mig og sagde: ’Godhed er livets nøgle’. 
Hun lo sin friske latter: ’Tro aldrig på det ormstukne, 
hvor meget det så kror sig’, Og hun gav mig sit smil og 
sin fred …”.

Aldrig kan jeg tænke på Sct. Birgittas Kirke i 
Maribo, hvis restaurering  jeg i øvrigt i 1989 på 
liturgikommissionens vegne fik lov til at stå i spidsen for, 
sammen med en lokal maler og kunstner Bent Bloksted 
og hvor  Biskop Martensen siden kommenterede: ”Den 
har fået noget af sin gamle hygge tilbage!” – just, hvad 
vi havde for øje, naturligvis fuldt respektende andet 
vatikankoncils liturgiske reform, – jeg kan aldrig tænke 
på dén kirke uden at Kaj Munks inderlige ord fylder mit 
hjerte. Og jeg kan bl. a. af  samme grund slet ikke udholde 
tanken om, – og det håber jeg heller ikke, at Maribo by 
kan, for ”der er slet ikke noget af dét, man oplever, der 
ligner dét”, – at Mariegade i Maribo skulle komme til at 
ligne Marievej i Hørsholm.

PS: Dagens avis er lige kommet. På forsiden lyser mig en 
overskrift i øjnene: ”Opgør med historieløsheden!”  Jeg 
ser det drejer sig om en, jeg citerer: ”polemisk og skrap 
debatbog om den historieløse nutidskultur, der hersker 
blandt politikere og magtelite. Langsomt, men sikkert 
nedprioriteres bevidsthed om kultur og historie, og 
tilbage står et dement samfund uden rødder og retning”.

Mon Den katolske Kirke i Danmark er nået at komme 
med i bogen??.. tænkte jeg!
Pastor Stephen Holm, Sorø

En kirke uden menighedssal?
Jeg opdagede for nylig, at der på internettet  var  en 
hidsig debat om eventuelle planer om nedrivning af 
menighedsalen ved Skt. Andreas kirke i Ordrup. Jeg 
ønsker slet ikke at blande mig i debatten, men jeg var 
meget glad for Grethe Livbjergs reaktion: Hvad er 
en sognekirke uden en menighedsal? Det er meget 
vigtigt for vores forståelse af at være katolik i dag, at 
vi mødes både i kirken og i menighedsalen. I kirken 
møder vi den vertikale dimension:  Vi hører Guds ord 
og modtager hans sakramenter. I menighedsalen dyrker 
vi den horisontale dimension, vi samles som et folk 
fælles om en mission. Man kan ikke være katolik alene 
og nøjes med at tilbringe en time om ugen i kirken ved 
siden af hinanden, bare synge de samme salmer, sidde, 
stå og knæle samtidig med dem. Fredshilsenen skal 
konkretiseres, og det er bl.a. det, vi har menighedsalen 
til. Her får den horisontale dimension mange forskellige 
former, fra kirkekaffe, som vores lutherske søskende 
omtaler som Folkekirkens tredje sakramente – vi vil 

sige det ottende – til studiekredse, foredrag, strikkeklub, 
julebasar m.m.

Noget forholdsvis nyt i pave Frans apostoliske 
skrivelse ”Evangeliets glæde” er hans fokusering på 
sognet, ”fællesskabernes fællesskab” (§ 28). I en diaspora 
kirke som vores har man længe været opmærksom på, 
at alle dimensioner må være med, hvis en menighed 
skal være et sogn. Vi har opdaget, at det  er ikke nok 
at have en kirke til at holde gudstjeneste i. Vi behøver 
også en ramme for at opleve, at menigheden er levende, 
og det har vi forstand på herhjemme Jeg vil nævne et 
par eksempler, som et halvt  århundrede gamle. Da de 
franske dominikanere kom til Danmark i 1953 og blandt 
andet fik til opgave at betjene Sankt Andreas menighed 
i Ordrup, var et af  deres første initiativer at bygge den 
menighedsal, som der tales så meget om i dag. Og nogle 
år senere kom oblatfædrene fra USA til Herlev, og hvis 
jeg ikke husker forkert, byggede de først en menighedssal, 
hvor man flyttede et interimistisk alter ind  til søndags 
messen. Først senere blev den egentlige kirkesal bygget 
til. Det er måske en utraditionel rækkefølge, men det 
viser  i hvert fald, at de havde forstået at kirken har to 
dimensioner.

Trods den klodsede måde sagen om menighedssalen i 
Ordrup  synes at være behandlet på fra bispekontorets 
side, er jeg overbevist om, at de ansvarlige i bispedømmet 
er klar over, at vores kirke har to dimensioner, og at de 
husker det, når de planlægger det nye katolske landskab. 
Jeg blev bekræftet i denne overbevisning da jeg læste her 
i bladet, hvad vores nye generalvikar Niels Engelbrecht 
sagde ”Det nye katolske landskab handler … også om at 
hjælpe menighederne med at løse alle de opgaver, som 
ikke er præstens, men som er med til at binde menigheden 
sammen.” (KO 15. august 2014 s. 5)
Jean-Pierre Duclos, 3600 Frederikssund

Fredshilsen: Håndtryk eller  
et smil og et nik?
Jeg ved, at det tidligere har været oppe at vende i 
forbindelse med influenza epidemier; men ville det ikke 
være på tide, at afskaffe – den i mine øjne påtvungne – 
fredshilsen under messen, hvor man skal give hånd til de 
omkringstående?

Med hensyn til at drikke af fælleskalken er det jo 
individuelt, om man vil modtage den eller ej, eftersom 
Herren fuldtud er til stede under brødets skikkelse alene.  
Men det er meget svært endsige pinligt, at trække hånden 
til sig – når sidemanden, på præstens foranledning, 
rækker sin frem hånd – og erstatte den med et nik!

Det har mig personligt været til stor irritation, 
særdeles hvis sidemanden/mændene eller konerne har 
været hammer forkølede, pudset næse i det uendelige, 
eller hostet lungerne ud kort tid forinden. For slet ikke 
at nævne en vis sygdom, som heldigvis ikke er nået til 
Danmark endnu.

Forhåbentlig er der allerede ændret procedure i 
Vestafrika.

Blot et forslag, som jeg mener kirken burde tage op. 
F.eks kunne præsten sige: Giv nu hinanden hånden, eller 
send et smil og et nik til de omkringstående. Det ville 
give en bedre valgmulighed. Og lur mig, om de fleste 
ikke på sigt ville vælge det sidste!
Med venlig hilsen
Jytte Marie Munksgaard, 2100 København Ø

Kvinder som lektorer
Jeg har læst ”Det Kristne Lægfolk” af Johannes Paul 
II. I den forbindelse blev jeg overrasket over at læse 
følgende (s. 40 i bogen):  ”I løbet af synodearbejdet 
ofrede fædrene megen opmærksomhed på lektoratet 
og akolytatet. Mens disse tjenester tidligere i den 
latinske kirke kun eksisterede som trin undervejs til den 
ordinerede tjeneste fik de med Paul VI´s motu proprio, 
Ministreria Quaedam (15. august 1972) en autonomi og 
stabilitet, ligesom det blev muligt at overdrage dem til 
lægfolk, omend kun til mænd. Det samme er udtrykt i 
den nye kanoniske lov.”  I bogen henvises herefter til: 
Code of Canon Law, can. 230 § 1.

Da det er meget almindeligt at kvinder er lektorer, er 
mit spørgsmål om der er nyere kirkelige skrivelser som 
gør denne praksis mulig?
Jette Paulsen, 6200 Aabenraa

KO vil vende tilbage med svar i et kommende nummer.

Homoseksuelle handlinger 
kan ikke godkendes
I forbindelse med familiesynoden i Rom, som finder 
sted fra d. 5. til 19. oktober, har pressen haft fokus 
på, at Den katolske Kirke er ved at skifte holdning 
til homoseksuelle. Må jeg gøre opmærksom på, at 
katolsk katekismus, som er Kirkens officielle lære, 
der er forpligtende for alle katolikker, siger således: 
“Homoseksuelle handlinger er ud fra deres indre væsen 
uordnede. De er i modsætning til den naturlige lov. De 
udelukker den seksuelle akt fra at give liv. De kan i intet 
tilfælde godkendes. Homoseksuelle skal mødes med 
respekt, medfølelse og takt, og man bør undgå ethvert 
tegn på uretfærdig diskrimination over for dem.” Kirken 
opfatter det heteroseksuelle forhold mellem en mand 
og en kvinde som fundamentet for den menneskelige 
tilværelse på jorden, hvorimod både Skriften og 
Traditionen, som er kirkens to åbenbaringskilder, tager 
afstand fra homoseksuellle handlinger. Gud elsker 
synderen, men ikke synden.
Pastor Benny Blumensaat, 6700 Esbjerg.
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Liturgisk KalenderLiturgisk kalender 1. - 30. november 2014
1. grøn. Lørdag i 30. alm. uge. (II Ps).
Eller hvid. Gudsmoders lørdagsmesse.
1: Sl 42,2.3.5bcd
+ Min sjæl tørster efter den levende Gud.
L.: Fil 1,18b-26. Ev.: Luk 14,1.7-11.
Bededag for præste- og ordenskald
1.vesper til Alle Helgen

2. hvid. ALLE HELGEN (h). (31. alm. søndag).
! Gl. Cr. Særl.pf.
1.L.: Åb 7,2-4.9-14.
1: Sl 24,1-2.3-4ab.5-6.
+ Så er den slægt, som søger dit åsyn, Herre.
2.L.: 1 Joh 3,1-3.
Ev.: Matt 5,1-12a.
Kirketælling.

3. viol. Mandag. ALLE SJÆLE.
De afdødes pf.
L.: 2 Makk 12,43-46 eller Rom 8,31b-35.37-39.
1: Sl 23,1-2a. 2b-3.5-6.
+ Herren er min hyrde, jeg lider ingen nød.
Ev.: Joh 14,1-6.
Der kan også vælges andre tekster fra begravelses-
liturgien.

4. hvid. Tirsdag i 31. alm. uge. (III Ps).
Karl Borromæus, biskop (†1584)(m).
1: Sl 22,26b-27.28-30a.31-32
+ Herre, du er min lovsang i den store forsamling
L.: Fil 2,5-11. Ev.: Luk 14,15-24.

5. grøn. Onsdag i 31. alm. uge. (III Ps).
1: Sl 27,1.4.13-14
+ Herren er mit lys og min frelse
L.: Fil 2,12-18. Ev.: Luk 14,25-33.

6. grøn. Torsdag i 31. alm. uge. (III Ps).
1: Sl 105,2-3.4-5.6-7
+ De, der søger Herren, skal glæde sig. Eller: 
Halleluja!
L.: Fil 3,3-8a. Ev.: Luk 15,1-10.

7. hvid. Fredag i 31. alm. uge. (III Ps).
Willibrord, biskop, (†739)(m).
1: Sl 122,1-2.3-4a.4b-5
+ Lad os med glæde drage til Herrens hus!
L.: Fil 3,17—4,1. Ev.: Luk 16,1-8.

8. grøn. Lørdag i 31. alm. uge. (III Ps).
Eller hvid. Gudsmoders lørdagsmesse.
1: Sl 112,1-2.5-6.8a+9
+ Lykkelig den, der frygter Herren. eller Halleluja!
L.: Fil 4,10-19. Ev.: Luk 16,9-15.
1.vesper til Laterankirkens indvielse.

9. hvid. Søndag. LATERANKIRKENS INDVIELSE 
(f). (32. alm. søndag)
! Gl. Særl.pf.
1.L.: Ez 47,1-2.8-9.12.
1: Sl 46,2-3.5-6.8-9.
+ Flodløb glæder Guds by, den Højestes hellige 
bolig.
2.L.: 1 Kor 3,9c-11.16-17 Ev.: Joh 2,13-22.
Pavens dag
Kollekt af Peterspenge

10. hvid. Mandag i 32. alm. uge. (IV Ps).
Leo den Store, pave og kirkelærer, (†461)(m).
1: Sl 24,1-2.3-4b.5-6
+ Sådan er den slægt, som søger dit ansigt, Herre.
L.: Tit 1,1-9. Ev.: Luk 17,1-6.

11. hvid. Tirsdag i 32. alm. uge. (IV Ps).
Martin af Tours, biskop, (†397)(m).
1: Sl 37,3-4.18+23.27+29
+ Retfærdiges frelse kommer fra Herren.
L.: Tit 2,1-8.11-14. Ev.: Luk 17,7-10.

12. rød. Onsdag i 32. alm. uge. (IV Ps).
Josaphat, biskop og martyr, (†1623)(m).
1: Sl 23,1-3a.3b-4.5.6
+ Herren er min hyrde, jeg lider ingen nød.
L.: Tit 3,1-7. Ev.: Luk 17,11-19.

13. grøn. Torsdag i 32. alm. uge. (IV Ps).
1: Sl 146,7.8-9a.9bc-10
+ Lykkelig den, hvis hjælp er Jakobs Gud.
Eller: Halleluja!
L.: Filemon 7-20. Ev.: Luk 17,20-25.

14. grøn. Fredag i 32. alm. uge. (IV Ps).
1: Sl 119,1.2.10.11.17.18
+ Lykkelig den, som vandrer efter Herrens lov.
L.: 2 Joh 4-9. Ev.: Luk 17,26-37.

15. grøn. Lørdag i 32. alm. uge. (IV Ps).
Eller hvid. Albert den Store, biskop og kirkelærer, 
(†1280).
Eller hvid. Gudsmoders lørdagsmesse.
1: Sl 112,1-2.3-4.5-6
+ Lykkelig den, der frygter Herren. Eller: Halleluja!
L.: 3 Joh 5-8. Ev.: Luk 18,1-8.

16. grøn. 33. ALM. SØNDAG. (I Ps).
! Gl. Cr. Alm.S.pf.
1.L.: Ordspr 31,10-13.19-20.30-31;
1: Sl 128,1-2.3.4-5.
+ Lykkelig hver den, der frygter Herren.
2.L.: 1 Thess 5,1-6.
Ev.: Matt 25,14-30 eller 25,14-15.19-21.

17. hvid. Mandag i 33. alm. uge. (I Ps).
Elisabeth af Ungarn (†1231)(m).
1: Sl 1,1-2.3.4+6
+ Den, der sejrer, vil jeg give at spise af livets træ.
L.: Åb 1,1-4; 2,1-5a. Ev.: Luk 18,35-43.

18. grøn. Tirsdag i 33. alm. uge. (I Ps).
Eller hvid. Peters- og Paulskirkernes indvielse.
1: Sl 15,2.3.4.5
+ Den, der sejrer, vil jeg give sæde hos mig på 
min trone.
L.: Åb 3,1-6.14-22. Ev.: Luk 19,1-10.

Fejrer man Peters- og Paulskirkernes indvielse, er 
følgende tekster obligatoriske:
L.: ApG 28,11-16.30-31. Ev.: Matt 14,22-33.

19. grøn. Onsdag i 33. alm. uge. (I Ps).
1: Sl 150,1-2.3-4.5-6
+ Hellig, hellig, hellig er Herren, Gud den 
Almægtige.
L.: Åb 4,1-11. Ev.: Luk 19,11-28.

20. grøn. Torsdag i 33. alm. uge. (I Ps).
1: Sl 149,1-2.3-4.5-6a+9b
+ Du har gjort os til konger og præster for vor Gud.
Eller: Halleluja!
L.: Åb 5,1-10. Ev.: Luk 19,41-44.

21. hvid. Fredag i 33. alm. uge. (I Ps).
Marias fremstilling (m).
Jomfru Marias pf.
1: Sl 119,14.24.72.103.111.131
+ Hvor er dit ord sødt for min gane.
L.: Åb 10,8-11. Ev.: Luk 19,45-48.

22. rød. Lørdag i 33. alm. uge. (I Ps).
Cæcilie, jomfru og martyr, (†230)(m).
1: Sl 144,1.2.9-10
+ Lovet være Herren, min klippe.
L.: Åb 11,4-12. Ev.: Luk 20,27-40.

23. hvid. Søndag. JESUS KRISTUS, 
UNIVERSETS KONGE
(h). (34. alm.søndag)
! Gl. Cr. Særl.pf.
1.L.: Ezek 34,11-12.15-17;
1: Sl 23,1-3a.3b-4.5.6.
+ Herren er min hyrde, jeg lider ingen nød.
2.L.: 1 Kor 15, 20-26.28. 
Ev.: Matt 25,31-46.

24. rød. Mandag i 34. alm. uge. (II Ps).
Andreas Dung-Lac, præst, og lidelsesfæller, mar-
tyrer, (†1615-1886)(m).
1: Sl 24,1-2.3-4b.5-6.
+ Denne er den slægt, som søger dit ansigt, Herre..
L.: Åb 14,1-3.4b-5. Ev.: Luk 21,1-4.

25. hvid. Tirsdag i 34. alm. uge. (II Ps).
Niels Steensen, biskop, (†1686)(m).
L.: Sir 17,5-15 eller 2 Tim 4,1-8 eller Kol 
1,12-16a.16c-20
1: Sl 139,1+6.13-14.15-16.17-18
+ Jeg vil takke dig, fordi jeg er underfuldt skabt.
Ev.: Matt 6,24-33

26. grøn. Onsdag i 34. alm. uge. (II Ps).
Eller rød. Katarina af Alexandria, jomfru og martyr 
(†ca.306)
1: Sl 98,1.2-3b.7-8.9
+ Store og underfulde er dine gerninger, Herre.
L.: Åb 15,1-4. Ev.: Luk 21,12-19.

27. grøn. Torsdag i 34. alm. uge. (II Ps).
1: Sl 100,1b-2.3.4.5
+ Salige er de, der er indbudt til Lammets bryl-
lupsfest.
L.: Åb 18,1-2.21-23; 19,1-3.9a. Ev.: Luk 21,20-28.

28. grøn. Fredag i 34. alm. uge. (II Ps).
1: Sl 84,3.4.5-6a+8a
+ Se, nu er Guds bolig hos menneskene.
L.: Åb 20,1-4.11—21,2. Ev.: Luk 21,29-33.

29. grøn. Lørdag i 34. alm. uge. (II Ps).
Eller hvid. Gudsmoders lørdagsmesse.
1: Sl 95,1-2.3-5.6-7
+ Marana tha! Kom, Herre Jesus!
L.: Åb 22,1-7. Ev.: Luk 21,34-36.
Hermed afsluttes det almindelige kirkeår.

ADVENTSTIDEN I

30. viol. 1. SØNDAG I ADVENT. (I Ps).
! Cr. Adv.pf. I.
1.L.: Es 63,16b-17.19b; 64,1.2b-7;
1: Sl 80,2ac+3b.15-16.18-19.
+ Gud, rejs os igen, lad dit ansigt lyse, så vi bliver 
frelst.
2.L.: 1 Kor 1,3-9. Ev.: Mark 13,33-37.

1. søndag i advent indleder tekstrække B.

Liturgisk KalenderDet sker i Bispedømmet
Oktober
Fredag 31. kl. 19.00 - ca. 21.30: Forsonings- og helbre-
delsesmesse. Jesu Hjerte Kirke, Stenosgade 4, Kbh. v/ 
pastor Lars Messerschmidt m.fl. Skriftemål fra kl. 18.00. 
Info: www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk

November
Lørdag 1. kl. 14.30-17.00: Voksenkatekese, tema: 
Kristendommen: ”Ven eller fjende af det moderne 
demokrati?” v/ Bjørn Thomassen. Sted: Sankt Ansgar 
Kirkes menighedslokaler, Bredgade 69, Kbh. Kr. 40,00 til 
materialer, kaffe og te. Slutter med messe kl. 17.00.

Søndag 2. kl. 16.00: Allesjælesandagt på Vestre 
Kirkegård.

Torsdag 13. kl. 20.00-23.00: Natkirke, Sakramentskirken, 
Nørrebrogade, Kbh. for alle interesserede. Der er mu-
lighed for tilbedelse, personlig forbøn, for at tale med en 
af medarbejderne, eller blot for at nyde stilheden og roen 
i kirkerummet. Man kan komme og gå som det passer. 
Aftenen slutter med sakramental velsignelse ca. 22.45

Fredag 14. kl. 18.00-19.30: ”Åben dør”. Personlig forbøn 
og samtale, v/ pastor Lars Messerschmidt m.fl., Sted: 
Jesu Hjerte Kirkes Menighedslokaler, Stenosgade, Kbh. 
Info: www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk

Mandag 17. kl. 19.00-20.00: Meditationsaften, derefter 
kaffe og te. Sted: Strandvejen 91, Kbh. Ø

Mandag den 17. kl. 19.00-21.00: Foredrag: Evangeliser-
ing v/ pastor Lars Messerschmidt m.fl. Jesu Hjerte Kirkes 
menighedssal, Stenosgade 4 B, København V. 
Info: www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk

Lørdag 22. kl.14.30-16.30: Temalørdag, Tema ”Guds-
erkendelse år 2014” v/ Hans Thulstrup. Sted: Sankt 
Therese Kirke, Bernstorffsvej 56, Hellerup

Fredag 28. kl. 19.00 - ca. 21.30: Forsonings- og helbre-
delsesmesse. Jesu Hjerte Kirke, Stenosgade 4, Kbh. v/ 
pastor Lars Messerschmidt m.fl. Skriftemål fra kl. 18.00. 
Info: www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk

Første og sidste onsdag i måneden kl.17.30–19.30: 
Hjælp til misbrugere og pårørende ved den katolske or-
ganisation Cenacolo. Rådgivningen finder sted i Bredgade 
69 A, Kbh. K. Tlf.: 51 53 41 60

Skt. Thomas Fællesskabet inviterer til eukaristi, lovpris-
ning og katekese. Sted: Oratoriet, Vor Frue Kirke, Ryes-
gade 26, Aarhus C. Info: p. Herbert, SJ 87 30 70 42 eller 
24 27 86 89, eller Jan Zieleskiewicz 50 29 13 57, 
e-mail: johny.zet@gmail.com
Datoer i november: onsdage 12/11, 19/11 og 26/11 kl. 
19.00-21.00

Messe med forbøn for de syge hver 1. onsdag i 
måneden kl. 19.00-21.00, sted: Vor Frue Kirke, Ryesgade 
26, 8000 Aarhus C. Datoer i efteråret: 5/11 og 3/12

Sankt Thomas Fællesskabet inviterer til tilbedelse, sted: 
Vor Frue Kirke, Ryesgade 26, 8000 Aarhus C. Intentionen 
er åndelig forberedelse til messen, der afholdes om ons-
dagen med forbøn for de syge. Se ovenfor. 
Datoer i efteråret: fredage 31/10, 28/11 2014 og 2/1 2015, 
kl. 19.00-24.00

Der er MobilKirke 1. og 3. torsdag mellem kl. 20.00 og 
22.00. Der er mulighed for samtale, forbøn, velsignelse, 
samt kaffe og kage. Mobilkirken står på Gammel Torv i 
København. Alle er velkomne.

Konvertitkursus, Storkøbenhavn 2014/15. 
Tænker du på at konvertere til den katolske kirke? 
Bispedømmet har i mange år tilbudt et gratis kursus i 
katolsk tro og praksis.  

Undervisningen varer fra september til maj og finder sted 
hver torsdag kl. 19.30 i Sankt Ansgars Kirkes menigheds-
lokale, Bredgade 69 A. Kbh. 
Ingen tilmelding - mød blot op! 
Yderligere oplysninger: www.katolsk.dk

Koncert for tyfonens ofre
Den 8. november er det et år siden at tyfonen Haiyan 
ramte Filippinerne. Det markeres med en mindekoncert 
i Sakramentskirken på Nørrebrogade 27 i København, 
lørdag d. 8. november kl. 17.30. Efter messen og 
koncerten vil der være fællesspisning og samvær.

Alt overskud fra arrangementet vil gå til Caritas´ 
genopbygningsarbejde på Filippinerne.
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Hollandsk bogmarked på 
Sankt Andreas Bibliotek

Gammel Kongevej 15, 1610 København V

Kl. 11.00-17.00, den 7.-9. november

Bøgerne stammer fra msgr. Dietrich 
Timmermanns dødsbo og fra 

Sostrup Kloster, i alt 3-4.000 bøger.

En bog = kr. 25,- stykket den første dag 
En bog = kr. 15,- den næste 

En bog = kr. 5,- den sidste dag 
Kun kontanter modtages

Vanløse Begravelsesforretning
Jyllingevej 8 • 2720 Vanløse

Deres lokale bedemand siden 1940...

Steen Jørgensen Mariette Jørgensen

38 71 75 01
Ring og aftal et møde enten 
i Deres hjem eller hos os.
Vi træffes også aften, 
weekend og helligdage.

www.v-lm.dk

Organiseret 
bedemand, 
tilknyttet 

garantiordning,
v/ Steen Jørgensen

Kastrup Begravelsesforretning
Telefon 32 55 55 55

Døgnvagt

Bedemand Michael Riis
Amagerbrogad el 55

Dragør Begravelsesforretning ■ Telefon 32 5 3 06 2 9
Taastrup Begravelsesforretning ■ Telefon 43 99 19 19

Vidste du al døf midt i døt naturskønne Hastenkati mød 
Danmarks tadsie udsigt direkte 1 i Sjælsø, findes et 

chafmenande kursussted med muligriM før at alholdø:

TELEFONLINIE 
SOS FORBØN

Ønsker du forbøn, et lyttende øre, 
et ord fra Jesus og en velsignelse 

så ring: 75 18 18 08
Torsdag, fredag

og lørdag kl. 20.00-23.00 hele året

Ubeskåret støtte

www.vincentgrupperne.dk

Ord på Vejen
Katolsk tidsskrift med prædikener 
til hver søndag
Årsabonnement kr. 190,- kan 
bestilles på tlf. 28 18 47 25 og 
e-mail: kontakt@katolik.dk

Martin Ryom
- en katolsk bedemand

T 39 29 60 08
Lykkesholms Allé 9A | 1902 Frederiksberg C

Oagarnsder ■ Heldagsmode* - Konference 
med overnatning * Selskabar

Check vores hjemmeside på www.mBgteaas.dk 
øller endfiu bedre, kontakt 'yores becking på

1ST. 4&aiO71& mar infø@mag!eaas dk og hør nærmere.

MAGLEÅS
KURSUSCENTER

HMrøet>«t S - J«0 BH^rod • TSWøfi +*5 *5 Bl 0 715 • NøilnMIØflWdl

• Arv og 
Testamenter

• Ægtepagter
• Familiesager
• Dødsboer
• Køb af ejendom 

i Danmark og 
udlandet.

Advokat Sandra Moll

Telefon: 31 35 35 60
Fax: 31 73 25 84
E-mail: sandra@moll.dk

Bønnens Apostolat

tilbyder reparation af alle slags ure: 
Standure, vægure, lommeure eller armbåndsure 

på vores eget værksted
Ved større ure henter og bringer vi.

Skift af batteri og rem, mens De venter
Lange-Müllers Gade 15. kld. 2100 København Ø

Tlf. 22 83 01 08
www.urmagervaerkstedet.dk

Hjælp med at sikre Kirkens 
beståen
- også når du er borte

November
- For at folk, der lider af ensomhed, må opleve Guds 
nærhed og få støtte fra andre.

- For at unge præstestuderende og ordensfolk må 
have kloge og velforberedte undervisere.

Biskoppens 
kalender

November

Oplev Kristi Legemsfest i Assisi og Orvieto
Rejse til Italien 1. til 8. juni 2015

Rejseledere: Generalvikar Niels Engelbrecht og 
domsakristan Ulla Elmquist

Fly til Rom, Bus til Assisi, hvor vi er fra 1. til 6. juni. 
Derefter til Orvieto, hvor Kristi Legemsfest fejres lørdag 
aften og søndag. Hjem med fly mandag den 8. juni.
Pris: kr. 5.800,- kr. i dobbeltværelse

Tilmelding til: ue@sanktansgar.dk eller 
Ulla Elmquist Bredgade 64, 1260 Kbh. K

Du kan støtte Kirken ved at betænke den 
i dit testamente.

Arv til Kirken er fritaget for alle afgifter og går derfor 
ubeskåret til Kirkens arbejde.

Læs mere på www.katolsk.dk eller ring til

Katolsk Bispekontor
Telefon 33 55 60 80

Julearrangement 2014 
Lørdag den 13. december, 

kl. 12:30 - 16:00

Søndag 2. kl. 10.00: Firmelse i Roskilde, kl. 16.00:
Allesjæleandagt på Vestre Kirkegård.
Onsdag 5. kl. 9.00: Messe for personalet på Gl.
Kongevej.
Fredag 7. kl. 7.30: Messe på Redemptoris Mater, kl.
10.00: Bisperådsmøde.
Søndag 9. kl. 11.00: Pavens dag, messe i Domkirken, 
kl. 16.30: Vesper i Domkirken.
Mandag 10. - torsdag 13.: Præsidiemøde i COMECE 
i Bruxelles.

R I P
Vores mand, søn og bror

Kjeld Henrik Jensen
* 7. oktober 1949 f 5. oktober 2014

Dybt elsket og savnet
Vibeke og familie 

Margarete, Jørgen, Bent og Marianne og familier

Bisættelsen har fundet sted

Fredag 14. kl. 16.00: Møde i Forretningsudvalget.
Lørdag 15. - søndag 16.: Pastoralsrådsmøde på
Magleås.
Onsdag 19. kl. 7.30: Messe på Redemptoris Mater
Onsdag 26. kl. 7.30: Messe på Redemptoris Mater
Lørdag 29. kl. 16.00: Sankt Andreas fest i Ordrup
Søndag 30. kl. 11.00: Pontifikalmesse i Domkirken

Katolsk Orientering
Indlæg til Katolsk Orientering nr. 15, som udkommer 
fredag den 14. november skal være redaktionen 

i hænde senest mandag den 27. oktober
Indlæg til Katolsk Orientering nr. 16, som udkommer 
fredag den 28. november skal være redaktionen 

i hænde senest mandag den 10. november

Frokost A Foredrag:
Fot'Ädr'iy v/ Mik Brødholt; 

"fr rfrr Ahh*öI I jGüftMIlJ«?'' 
Hwnd jJpcr Writfiu uc icllütre

*1
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at Kirken kan være levende i samfundet 
på en helt ny måde, og det forsøger jeg 
at lade mig inspirere af her 25 år efter 
jeg selv blev præst. At være deltager på 
Team Rynkeby giver svar på nogle af 
de spørgsmål jeg måtte stille mig selv i 
forbindelse med mit jubilæum, for jeg 
har lyttet til andre mennesker gennem 
25 år. Jeg har lyttet til gråd, til sorg, til 
bekymringer og til glædesjubel, men hvad 
har det nogensinde kostet mig? Mennesker 
har siddet overfor mig og delt ud af deres 
inderste, både i skriftemålet og i de svære 
overvejelser ethvert menneske møder her 
i livet. De har hver især investeret i den 
samtale, mens jeg har hørt på.

I mine tanker er det sådan, at jeg cykler 
op ad bakke for alle disse mennesker; for 
alle dem, der har mistet; for alle dem, 
der har set livet rinde ud, men også for 
alle dem, der har bevaret håbet og set 
miraklerne ske. Nu er det min tur til at 
lægge kræfterne i og give noget tilbage 
til alle dem, der har siddet overfor mig 
eller grædt ved Kirkens skulder. Jeg er 
gået i gang med træningen både alene på 
de nordjyske landeveje og sammen med 
holdkammeraterne fra Team Rynkeby 
Nordjylland går jeg til spinning én gang 
om ugen, og her gælder det om at lægge 
kræfterne i, så vi bliver et stærkt hold, der 
ruller ind i Paris’ gader sammen.

På landevejen er alle lige
Udfordringen for mig er til at få øje på. 
Født og opvokset på Sri Lanka bød min 
barndom ikke på mange racercykler. 
Ja, faktisk var mit første møde med et 
gedebukkestyr i juli måned i år. På Sri 
Lanka cyklede vi kun med bare fødder 
og uden gear. Nogle cykler havde ingen 

bremser og så måtte man sætte hælen ned 
for at standse. Så nu at stå med handsker 
på, 30 gear til rådighed, cykelsko med 
klamper, hjelm og cykelstrømper, hvor 
én passer til højre fod og en anden 
passer til venstre fod, er virkeligt lidt af  
et mysterium for mig. Det sætter mange 
tanker i gang om hvordan livet udvikler 
sig i retninger man aldrig kunne drømme 
om. Team Rynkeby er et billede på det vi 
præster prædiker om hver søndag. Det er 
et hold, hvor man venter på hinanden. 

Man er tålmodige og alle mand stopper 
hvis én har brug for en pause. For kun 
sådan kommer godt halvtreds uøvede 
motionister til Paris – ved sammenhold, 
med en hånd i ryggen og uden at opgøre 
indsatsen i mig og dig. Det bliver en 
spændende oplevelse for på holdet 
bringer din titel dig hverken frem eller til 
fald. Ham eller hende, der lægger sig på 
knæ og hjælper med at skifte et punkteret 
dæk, kan både være direktør, læge eller 
sognepræst – på landevejen betyder det 

ingenting.

Stor interesse for at 
støtte
I år kunne de danske Team 
Rynkeby cykelhold tilsam-
men overrække mere end 
23 millioner kroner til 
Børnecancerfonden. Pen-
gene går blandt andet til 
at forske i hvorfor børn 
får kræft, for det spørgs-
mål mangler man endnu 
at få besvaret. Børn, der 
hverken ryger, drikker el-
ler arbejder med farlige ke-
mikalier, hvorfor rammer 
tragedien dem? Derudover 
støtter Børnecancerfonden 
børnene på mange måder, 
så deres ophold på sygehu-
set bliver lettere at komme 
igennem, og så de får lov 
til at være børn selvom de 
har mange alvorlige ting at 
skulle slås med.

I lighed med alle de an-
dre år er det også i 2015 
rytternes opgave at skaffe 

midler til Børnecancerfonden, så vi atter 
kan skabe et flot resultat, der viser børne-
ne, at vi er mange der tænker på dem og er 
villige til at arbejde for at de bliver raske 
igen. Jeg er utrolig stolt over at Den ka-
tolske Kirke i Danmark straks sagde ’ja’ 
til at være guldsponsor. Et guldsponsorat 
vil sige, at når jeg cykler fra Aalborg til 
Paris sammen med mine holdkammera-
ter den 3. juli næste år, vil alle cykle med 
Den katolske Kirkes logo på vore trøjer. 

Også i menigheden i Nordjylland er 
der allerede stor aktivitet, for mange 
vil gerne støtte Team Rynkeby når der 
samles ind til Børnecancerfonden. Der 
bages kager som sælges, der afholdes 
julefest, fest i menigheden og der sælges 
gule rosenkranse med bedekort. 

Opfordring til KOs læsere
Hvis læsere af Katolsk Orientering er 
interesserede i at støtte Team Rynkeby ved 
at købe en rosenkrans med bedekort til 50 
kroner, kan jeg kontaktes på jude@mail.
tele.dk – og husk at bede for os. Men bed 
først og fremmest for børnene, at de må 
finde glæden ved at være barn i samværet 
med deres familier og kammerater. Giv 
alle deres familier håbet om en fremtid 
sammen også når verden omkring dem 
ramler sammen. Og bed for os ryttere 
om at vi må have held med at åbne folks 
hjerter for vores indsamling og at vi når 
sikkert frem til Paris næste år.

Eftertanker
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CYKELRIDT ”Tillykke! Du er hermed 
udvalgt som deltager på Team Rynkeby 
Nordjylland 2015”. Nogenlunde sådan 
var ordlyden i den e-mail, jeg modtog 
en dag i september i år. Vejen dertil bød 
på en udvælgelsesproces, hvor vi var 
rigtig mange ansøgere som holdt vejret 
i flere dage. Først skulle der sendes en 
ansøgning og derefter blev vi – de få 
heldige – indkaldt til samtale, mens rigtig 
mange håbefulde ansøgere fik beskeden 
om at de ikke var med i det videre forløb. 
Jeg turde næsten ikke tænke på skuffelsen, 
hvis ikke det skulle lykkes for mig at blive 
en del af  holdet. Men e-mailen kom og 

med den også en fantastisk følelse af at 
være kamelen, der for en gangs skyld var 
kommet igennem nåleøjet. Ja, følelsen 
var nærmest ufattelig og med det samme 
kørte tankerne rundt i hovedet på mig – 
kan jeg klare det? Kommer jeg i mål? Kan 
jeg overhovedet skaffe midler?

For sådan er det med cykelholdet 
Team Rynkeby – jeg skal klare det – jeg 
skal i mål – jeg skal skaffe midler. Og 
sandheden er, at dem det hele handler 
om, får mine bekymringer til at blegne. 
Børnene, som har fået diagnosen kræft, 
og deres familier har ikke noget valg; de 
har ikke meldt sig til noget sådan som jeg. 
Nej, kunne de vælge havde de for længst 

mødt op på sygehuset og sagt ’nej tak’ og 
taget deres barn ved hånden for at køre 
hjem og aldrig set sig tilbage. Men valget 
er ikke deres.

Om nogen så skal de, børnene, klare det 
– de skal nå i mål og de skal skaffe midler 
i form af overskud og energi hver gang 
nogen spørger dem hvordan det går, og 
hver gang nogen undgår dem og kigger 
den anden vej. Eller hver gang lægen 
spørger om de lige har to minutter, så kan 
de ikke bare løbe deres vej. De må følge 
med, gå de tunge skridt og lytte til de 
tunge ord, og muligvis uden nogensinde 
at finde mening i hvorfor netop deres hus 
blev ramt.

På bare otte dage skal vi godt halvtreds 
ryttere bane os vej gennem Europa ved 
hjælp af hver vores gule aluminium-
racercykel for at blive modtaget af 
tusinder af mennesker i Paris den 10. juli 
næste år, og allerede nu kan det give en 
klump i halsen og svedige hænder at tænke 
på at cykle der i Paris’ gader og vide at 

finalen er nær. Ved målstregen venter der 
os champagne og musik, og propperne vil 
springe mens vi vil omfavne hinanden i 
jubel over den fælles præstation. 

Hjemme på sygehusene er der derimod 
ingen champagne og måske heller inden 
sejrsdans, men jeg vil alligevel drikke mit 
glas sammen med mine holdkammerater, 
og jeg vil danse en dans for børnene 
for med de penge, som Team Rynkeby 
bidrager med, vil triumfen helt sikkert 
sejre over gråden i nogle stuer, og håbets 
lys vil være tændt i familiernes vinduer. 

’Hvad har det nogensinde kostet mig?
I marts måned i år kunne jeg fejre 25 års 
jubilæum som præst. Det var en stor dag, 
en skelsættende dag, som mest af alt bød 
på nogle spørgsmål jeg selv måtte besvare: 
’Hvad skal der ske nu?’ og ’Hvordan når 
jeg fortsat ud til mennesker efter alle disse 
år?’ 

Pave Frans har vist os præster, ja alle 
mennesker, Fortsættes nedenunder ▶

En tur til Paris i den 
gode sags tjeneste
I pedalerne for kræftramte børns sag.

Tekst og billede: Pastor Jude Kulas

Pastor Jude på vej til træning.
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KOMMUNITETSLIV På baggrund af 
det dalende antal søstre har Sankt Joseph 
Søstrenes provinskapitel 2011, der er 
ordenssamfundets højeste myndighed i 
Danmark, henstillet til ledelsen om at finde 
nye måder at bruge søstrenes bygninger 
på. Det siger provincialpriorinde sr. 
Marianne Bode, og efter flere overvejelser 
er søstrene blevet enige om at se nærmere 
på deres faciliteter og provincialhus på 
Strandvejen 91 i København. 

”Vi har indledt et samarbejde med 
Københavns kommune. Vores ønsker er, 
at vi kan forblive sammen som ordens-
samfund med bøn og fællesliv som vore 
grundpiller. I forhandlingerne med kom-

munen har vi lagt vægt på, at vort kom-
munitets åndelige liv vil blive tilgodeset”, 
forklarer sr. Marianne Bode.

Et af resultaterne af drøftelserne med 
København Kommune er, at man nu ar-
bejder med et projekt, hvor søstrenes 
bygninger på matriklen Strandvejen 91 
sælges til kommunen i samarbejde med 
det almennyttige boligselskab Lejerbo. 
Planen er, at der skal opføres et plejecen-
ter og et seniorbofællesskab. 

”Idéen er, at alle medlemmer af Sankt 
Joseph Søstrenes ordenssamfund i Dan-
mark får lov til at flytte til matriklen”, 
forklarer sr. Marianne Bode: ”De pleje-
krævende søstre på det nyoprettede ple-

jecenter og de øvrige søstre i seniorbofæl-
lesskabet”. 

På provinskapitlet 2014 har alle søstre 
besluttet at tiltræde projektet. Ordens-
samfundets generalledelse samt biskop 
Czeslaw Kozon og Kongregationen for 
det Gudviede Liv har efterfølgende givet 
tilladelse til, at man kan sælge matriklen.

Projektet forventes gennemført i løbet 
af de næste fem år. Sankt Joseph Søstrene 
genhuses under byggeperioden: de pleje-
krævende søstre på samme plejehjem og 
de øvrige søstre i kommunens ældrebo-
liger tæt på plejehjemmet. Dette vil ske 
omkring årsskiftet 2016/17. Den forven-
tede tilbageflytning til de nye omgivelser 
vil ske 2-2½ år senere. 

Situationen for Immaculata Kirke, 
der også er omfattet af  aftalen med Kø-
benhavns Kommune og Lejerbro, er pt. 
uafklaret, men Lejerbo skulle ifølge sr. 
Marianne have udtrykt åbenhed overfor 
kirkens fortsatte tilstedeværelse.   

”Dette er en stor udfordring for 
Sankt Joseph Søstrenes ordenssamfund 
og søstrene beder om forbøn i dette 
anliggende”, slutter sr. Marianne Bode. 
NM

GUDVIET LIV Lørdag aften den 29. 
november vil pave Frans præsidere over 
en bønsvigilie i basilikaen Santa Maria 
Maggiore i Rom og officielt åbne ”Året 
for det gudviede liv”. Dette år løber fra 
1. søndag i advent 2014 og frem til den 2. 
februar 2016. 

Med udråbelsen af et særligt år, hvor 
Kirken fokuserer på det gudviede liv, tager 
pave Frans tråden op fra sin forgænger 
Benedikt XVI, der i sit pontifikat udråbte 
et Præstens År (2009-10) og Året for 
Apostlen Paulus (2008-9).

Året for det gudviede liv markerer 50-
året for kundgørelsen 2. Vatikankoncils 

dekret Perfectae caritatis (Den fuldkomne 
kærlighed – om ordenslivets fornyelse) 
og dets konstitution om Kirken, Lumen 
gentium (Folkenes Lys). Herom siger 

kardinal Braz de Aviz, præfekt for 
Kongregationen for institutter for 
konsekreret liv og selskaber for apostolisk 
liv: ”Vi tror at koncilet ikke kun var 
Helligåndens tilskyndelse til hele Kirken, 
men måske navnlig til det gudviede liv.

Vi er også overbeviste om, at i de 50 
år har det gudviede liv gennemgået en 
frugtbar fornyelse – naturligvis ikke uden 
vanskeligheder og prøvelser – mod at 
efterleve koncilets ønske til de gudviede: 
at være tro mod Herren, Kirken, deres 
egne nådegaver og mod mennesket i dag”.
NM
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Valfarter

Malene Fenger-Grøndahl fortæller 
om Lourdes og Fatima.
  Læs mere side 6-7

Kirken i Danmark

Pastoralrådsmøde, klima-
gudstjeneste og meget mere.  
 Læs mere side 9

Uopløseligt?

Uddrag fra interview om 
ægteskabet med kardinal Müller.
 Læs mere side 12

Diakoni

Caritasprojekter i Danmark, Night 
Light Café på Vesterbro. 
 Læs mere side 8

2015-16: Et år med fokus på det gudviede liv
Et år med bøn og refleksion over kaldet til det gudviede liv.

’Det er en stor udfordring for 
Sankt Joseph Søstrene’
Sankt Joseph Søstrene har offentliggjort deres fremtidsplaner.

Sankt Joseph Søstrenes velkendte domicil på Strandvejen 91 i København skal sælges 
til Københavns Kommune, og der skal opføres et plejecenter og et seniorfællesskab til 
søstrene på adressen. Foto: Sankt Joseph Søstrene.

”Idéen er at alle medlemmer af Sankt 
Joseph Søstrenes ordenssamfund 
i Danmark får lov til at flytte til 
matriklen”, forklarer provencialpriorinde 
sr. Marianne Bode om fremtidsplanerne 
for faciliteterne på Strandvejen i 
København. Foto: Niels Messerschmidt. 



2 katolsk orientering

UDGIVELSE I slutningen af oktober 
måned var den tyske freelancejournalist 
Alfred Herrmann, tidligere pressemed-
arbejder i De tyske katolikkers Bonifa-
tiuswerk og nu bosiddende i Berlin, på 
et seks dage langt besøg i bispedømmet. 
Formålet var ved selvsyn at danne sig et 
indtryk af Kirkens liv, dens særkende og 
udfordringer, og at indsamle oplysninger 
og interviewe personer til brug for en te-
matisk udgivelse om netop bispedømmet 
København.

Den tyske velgørerorganisation, som 
gennem flere generationer har støttet 
Diasporakirkerne i de nordiske lande og 
Baltikum, har de senere år udgivet tema-
tiske pjecer om de enkelte lande, og nu er 
turen kommet til vort bispedømme. For-
målet med den 68-sider store publikation 
er primært beregnet til Bonifatiuswerks 
mange bidragydere i Tyskland, så de får 
et klarere billede af diasporamenigheder-
nes situation i de enkelte lande og de ud-
fordringer, de står over for.

Alfred Herrmann har blandt andet in-
terviewet biskop Czeslaw om bispedøm-
mets særkende og udfordringer ved at 
være en mindretalskirke i et sekulariseret 
samfund, herunder Folkekirkens rolle, 
de mange fremmedsprogede katolikker 

(og præster) og de tiltag, der gøres for at 
styrke troen og den katolske identitet. 

Udgivelsen vil også kigge nærmere på 
Kirkens situation i Grønland og på Færø-
erne, de forskellige sproggrupper og be-
skrive forskellige evangeliserende tiltag, 
fx Pastoral-Centret, Mobilkirken, PREP-
kurser.

Da Bonifatiuswerk har en institution, 
som er dedikeret ungdomsarbejde og ka-
tekese for børn og unge, vil udgivelsen 

også have en fyldig omtale af 
dette arbejde i vort bispedøm-
me, fx gennem Danmarks Unge 
Katolikker (DUK) og en omtale 
af de katolske skoler i landet.

Endelig vil man også tegne 
et omrids af Kirkens historie i 
Danmark, lokale og nationale 
helgener, samt bringe artikler 
om ordenssamfundene i bispe-
dømmet og de tyske biskoppers 
Diaspora-Kommis sariat.

Den tysksprogede publikation 
udkommer i januar 2015 og forventes at 
koste 5 euro. Publikationen vil kunne 
bestille via Bonifatiuswerks hjemmeside 
www.bonifatiuswerk.de.
NM
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EU på dybt vand
Som om situationen for de mange 
bådflygtninge, der desparat forsøger 
at krydse Middelhavet for at nå 
Europas kyster, ikke var slem nok i 
forvejen. Fra den 1. november blev 
den yderligere forværret, da EU’s 
grænseagentur Frontex overtog 
hovedansvaret for redningsindsatsen. 
Efter et års omfattende patruljering og 
redningsaktioner på Middelhavet har 
Italien meddelt, at den ønsker at indstille 
Mare Nostrum-operationen, som har 
reddet titusindvis af bådflygtninge. 

Den italienske flåde bruger 70 mio. 
kroner hver måned på at gennemsøge et 
43.000 km² stort område i Middelhavet 
med en besætning på 900 mand. 

Med denne indsats reddede man sidste 
år over 150.000 flygtninge; men alene 
i år er over 3.000 druknet i forsøget 
på at nå Sydeuropa. EU’s nye Triton-
operation bliver dog allerede kritiseret 
for at begrænse sig til at afpatruljere 
farvandene ud for Italiens kyster 
og for ikke have noget mandat til at 
udføre egentlige redningsaktioner eller 
eftersøgninger. Hvad der sker ude på 
det åbne hav, har ingen tilsyneladende 
ansvaret for.

Frontex har erkendt, at de ikke har de 
økonomiske ressourcer til at videreføre 
Mare Nostrums arbejde, og stadig flere 
druknede bådflygtninge er derfor prisen 
på den neddroslede EU-indsats.

At EU ikke har en fælles asylpolitik 
i dag betales ikke kun af bådflygtnin-
gene. Grækenland og Italien modtager 
de fleste asylansøgere, som kommer til 
Europa, og som det første asylland er de 
forpligtet til at registrere flygtningene.

Begge lande er ved at segne under byr-
den og kræver forventeligt, at asylansø-
gerne fordeles i hele Europa – hvilket et 
flertal af  EU-landene afviser.  En større 
lokal indsats kunne resultere i færre 
flygtninge, men flere EU-lande beskærer 
deres bistandsbudgetter. En sådan ind-
sats kræver desuden, at donorlandene 
har lokale regeringer at samarbejde med.

De findes ikke i det borgerkrigshærgede 
Syrien, som er det største flygtningeland, 
eller i det uroplagede Libyen, det største 
transitland for afrikanske flygtninge. 

Jo sværere man gør det for flygtninge 
at komme til Europa, desto mere 
risikabelt bliver det for dem; og jo flere 
penge vil menneskesmuglerne forsøge 
at tjene på andres ulykke. EU har uden 
held i årtier forsøgt at harmonisere asyl- 
og flygtningeområdet; men nationale 
særinteresser og indvandringspolitikker 
har gjort det svært at skabe fælles fodslag.

Nok er Europa alene ikke i stand til at 
løse de bagvedliggende årsager til de store 
flygtningestrømme fra især Mellemøsten; 
men EU bør i det mindste arbejde for 
at rationalisere asylprocessen og sikre, 
at der tilføres nok økonomiske midler 
til, at mennesker på flugt modtager den 
fornødne omsorg og respekt. Svaret på 
de mange bådflygtninge, som søger mod 
Europas kyster, må ikke være at bygge et 
lukket ’Fort Europa’, men at se dem som 
medmennesker, der har særlig brug for 
beskyttelse. At kalkulere med, at nogle 
af dem drukner undervejs, er ikke et 
humant og kristent alternativ.  NM

KIRKEGANG Den nu konkursramte 
bilby Detroit i delstaten Michigan har de 
seneste 50 år været udsat for en massiv 
affolkning, især på grund af krisen i den 
amerikanske bilindustri, og storbyen har 
i dag kun halvt så mange indbyggere som 
i dens velmagtsdage. Affolkningen kan 
både ses og mærkes overalt hvor man 
færdes i byen, også i kirkerne, der kæmper 
med stadig færre kirkegængere. Mange 
af de katolske kirker, som blev opført i 
første halvdel af  1900-tallet for at rumme 
de mange nye katolske immigranter, har 
i dag kun få håndfulde mennesker til 
søndagsmesserne. 

Et nyt fænomen kaldet Detroit Mass 
Mob forsøger at adressere problemet 
med den faldende kirkegang og at puste 
nyt liv i kirkerne. Fænomenet, en variant 
af de såkaldte Flash Mob hvor en gruppe 
af mennesker pludseligt, men aftalt på 
forhånd, forsamles på et offentligt sted, 
læner sig op ad lignende initiativer fra 
andre affolkede storbyer som Cleveland i 
Ohio og Buffalo i New York, hvor flere 
kirker også døjer med faldende kirkegang. 
I Detroit foregår det på den måde, at en 
stor gruppe af unge hver måned aftaler at 
gå til samme søndagsmesse i den samme 
kirke. Hermed fyldes den pågældende 
kirke ofte til bristepunktet, så mange er 
henvist til at stå op bagerst i kirken. 

“Folk kører jo gerne en halv time for 
at komme i indkøbscentret eller en time 
til en sportsbegivenhed. Vi opfordrer 
interesserede folk til at køre op til en halv 
time og vende tilbage til kirkerne i byen, 
så de er med til at sikre at de forbliver 
åbne”, siger arrangøren bag Detroit Mass 
Mob, Thom Mann, før søndagsmessen i 

Sct. Frans af Assisi Kirken, som ligger i 
Detroits centrum.

Håber på en langvarig effekt 
Via de sociale eller traditionelle medier, 
eller via mund-til-mund metode, har 
mere end tusind kirkegængere fulgt 
Thomas Manns opfordring og har 
indtaget kirkebænkene i Sct. Frans 
af Assisi Kirken; en kirke, der blev 
opført for hundrede år siden for at 
betjene den voksende strøm af polske 
immigranter. Kirken har de senere år haft 
så få kirkegængere, at den er blevet lagt 

sammen med en kirke et par kilometer 
væk for at danne ét sogn.

”Begge mine bedsteforældre på min 
fars og min mors side kom i kirken. Den 
var deres første sognekirke her i Amerika. 
Og jeg tror, de ville være meget bedrøvede 
over at se, hvordan tingene havde udviklet 
sig”, siger 67-årige Pat Olszewski til 
nyhedsbureauet Associated News, mens 
en lind strøm af unge bag hende er ved at 
fylde Sct. Frans af Assisi Kirken. 

Sct. Frans af Assisi Kirken er den 
syvende kirke, som gruppen har haft 
i kikkerten siden april måned og 
arrangørerne siger, at de ikke har i sinde 
at stoppe ved det. 

Mens kirkens præst, fader Ed Zaorski, 
sætter stor pris på denne event, ser han 
også gerne at initiativet kan skabe en 
mere langvarig effekt: ”Nemlig at folk 
igen kommer regelmæssigt i kirke og 
hermed puster nyt liv i sognet”.

Man kan læse mere om Mass Mob-
fænomenet på www.detroitmassmob.com. 

Nyt fænomen giver fyldte 
kirkebænke
’Mass mob’ adresserer problemet med faldende kirkegang i flere 
amerikanske storbyer.

Tekst: Niels Messerschmidt

Mass Mob begyndte som en græsrodsbevægelse i Buffalo, den næststørste by i 
delstaten New York, og har siden spredt sig til mange andre byer i USA. Formålet 
er at vise solidaritet med historiske menigheder og modvirke sognenedlæggelser og 
kirkelukninger. Foto: Washington Times.

Et kig på diasporakirken i Danmark
Kirken og bispedømmets liv set gennem udenlandske briller

Den tyske journalist Alfred Herrmann 
interviewer generalvikar Niels Engelbrecht 
om den forestående sogneomstrukturering, 
mens diakon Kaare Nielsen – tovholder 
for dennes besøg i bispedømmet – er med 
på en lytter. Foto: Niels Messerschmidt.
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Lukker info tjeneste 
på italiensk 
MEDIER Vatikanet nedlagde 
den 15. oktober sin italienske 
informationstjeneste på www.vis.va. 
Ændringen sker i forbindelse med en 
omorganisering af Den hellige Stols 
kommunikationsaktiviteter.

Lukningen af de italienske aktiviteter 
under VIS (Vatican Information 
Service) bliver dog opvejet af  den 
nye, flersprogede informationstjeneste 
www.news.va, og en del af  de tidligere 
VIS-medarbejdere er nu ansat i Den 
hellige Stols pressetjeneste.

Griber ind i 
skandale ramt 
bispedømme 
ITALIEN Efter flere skandaler skal 
bispedømmet Albenga-Imperia 
ved Genova fremover ledes af en 
administrator udnævnt af pave Frans. 
Ifølge avisen La Repubblica skal biskop 
Mario Oliveri bl.a. have forsvaret en 
præst, som var idømt næsten otte års 
fængsel for et seksuelt overgreb på en 
mindreårig.

Ifølge avisen har der også været 
andre skandaler i bispedømmet: en 
præst, der levede sammen med en 
kvinde og var blevet suspenderet fra 
tjenesten, arbejdede i mellemtiden 
som bartender på en natklub. På en 
homoseksuel hjemmeside cirkulerer 
der et nøgenbillede af hans efterfølger. 
En anden præst har desuden stjålet fra 
pengekassen i sit sogn.

Biskop Oliveri stod i spidsen for 
bispedømmet i 25 år.

Kvinder nu i pavelig 
bibelkommission
KOMMISSION Pave Frans har 
udpeget tre kvinder til den pavelige 
bibelkommission: Sr. Nuria Calduch 
Benages fra Spanien og to professorer 
i teologi, Bruna Castacurta fra Italien 
og Mary E. Healy fra USA. Ny er også 
den tyske forsker i Det nye Testamente 
og specialist i Apostlenes Gerninger, 
Knut Backhaus.

Den pavelige Bibelkommission blev 
grundlagt i 1902. Den har tyve med-
lemmer, som hver sidder for en 5-årig 
periode, og deres opgave at uddybe de 
videnskabelige studier af de bibelske 
tekster. 

Kommissionens formand er kardinal 
Gerhard Müller i sin egenskab af 
præfekt for Troslærekongregationen. 
Müller har for nyligt talt for 
flere kvindelige teologer i den 
internationale teologiske kommission, 
som er hjemmehørende under 
Troslærekongregationen.

Når du skriver testamente, kan du vælge at 
lade hele eller en del af din arv gå til Caritas´ 
arbejde for verdens fattigste. 

Hvis du beslutter dig for at betænke Caritas, 
dækker vi omkostningerne ved oprettelsen af 
testamentet. Caritas kan henvise dig til en 
advokat.

Kontakt kampagnekoordinator Sidse 
Helene Surel Mogensen på ssm@caritas.dk 
eller 38180028, hvis du har spørgsmål an-
gående arv og oprettelse af testamente. 

DEL DIN ARV MED 
VERDENS FATTIGSTE!

Caritas
Danmark

FORKYNDELSE Benedikt XVI 
kom med denne advarsel i en skriftlig 
meddelelse til de ansatte og studerende 
ved det pavelige Urbanian universitet i 
Rom, som hører under Kongregationen 
for folkenes Evangelisering. Meddelelsen 
blev oplæst af hans privatsekretær, 
ærkebiskop Georg Ganswein, under 
en ceremoni den 21. oktober, hvor 
universitetets renoverede forelæsningssal 
blev indviet til pave emeritus.

Meddelelsen var et af  de få offentlige 
budskaber fra pave Benedikts hånd efter 
at han abdicerede i februar 2013.

”Den opstandne Herre instruerede sine 
apostle, og gennem dem sine disciple, om 
til alle tider at bringe sit ord til verdens 
ender og gøre alle folkeslag til sine 
disciple”, skriver pave emeritus. ”Men 
gælder dette fortsat?’, spørger mange 
i og uden for Kirken i dag. ’Er mission 
stadig aktuel i dag? Vil det ikke være 
mere hensigtsmæssigt at religionerne 
mødes i dialog og at de tjener hinanden 
for verdensfredens skyld?’ Omvendt 
kan man spørge: ’Kan dialogen erstatte 
missionen?’”. 

“Faktisk mener mange i dag, at 
religionerne skal respektere hinanden og 

gennem dialog være en fælles kraft for 
freden. Når man tænker således, tages 
det normalt for givet, at de forskellige 
religioner blot er varianter af én og 
samme virkelighed”, skriver Benedikt 
XVI. ”Spørgsmålet om sandhed, som 
oprindeligt har tilskyndet kristne mere 
end andre, sættes altså i parentes. Herved 
går man ud fra, at den autentiske sandhed 
om Gud er uerkendelig, og at man i bedste 
fald kun kan gengive det uudsigelige ved 
hjælp af forskellige symboler. Denne 
frasigelse af sandheden anses for at være 
en realistisk og brugbar vej til at opnå 
fred mellem religionerne”.

”Men ikke desto mindre er det gift for 
troen. For troen mister sin forpligtende 
karakter og sin alvor når alt reduceres til 
udskiftelige symboler, som kun på en fjern 
måde kan henvise til det guddommelige 
mysteriums utilgængelighed”, tilføjer 
han.

Benedikt XVI skriver, at visse religioner, 
især ”stammereligioner”, ”venter på at 
møde Jesus Kristus” og at dette ”møde 
altid er gensidigt. Kristus venter på deres 
historie, deres visdom og deres syn på 
tingene”. Dette møde kan også give nyt 
liv til kristendommen, der har vokset sig 

træt i sine historiske hjemlande”. 
”Vi forkynder ikke Jesus Kristus for at 

få så mange medlemmer som muligt til 
vores trossamfund, og endnu mindre for 
at opnå magt”, skriver den pensionerede 
pave. ”Vi taler om ham, fordi vi føler os 
forpligtede til at videregive den glæde, vi 
har modtaget”. 

”Troen mister sin forpligtende karakter 
og sin alvor når alt reduceres til 
udskiftelige symboler”, siger pave 
emeritus Benedikt XVI i et af sine få 
officielle budskaber efter han abdicerede i 
februar 2013.

”Interreligiøs dialog er ingen erstatning  
for missionen”
Pave emeritus advarer om at relativistiske idéer om religiøse  
sandheder er ”gift for troen”.

Tekst: Niels Messerschmidt

IRAK Overhovedet for de kaldæiske 
kristne i Irak, patriark Louis Raphael 
Sako I, har udstedt et dekret hvori 
han indtrængende beder præster, som 
uden grund har forladt landet, om at 
vende hjem – ellers risikerer de at blive 
suspenderet.

Patriarken minder præstene og 
munkene om deres lydighedsløfte og 
nævner et dusin, der nu lever uden for 
Irak og ”på skamfuld måde har forladt 
landet og opgivet deres hverv”. Formålet 
med dekretet er ifølge Sako at stoppe den 
illegale udvandring af præster fra deres 
eparkier” [gr. provins, bispedømme i de 
orientalske kirker, red.].

I et interview på det kristne website 
Aleteia fordømmer patriarken præsternes 
flugt til Vesten. ”En præst har jo viet 
sig selv til tjeneste for Herren. Derfor 
skal han ikke søge sin egen frihed og 
sikkerhed. Hans fremtid er at være tro 
mod Kristus og hans folk, ikke Amerika 

Kaldæernes overhoved Louis Raphael 
Sako I truer med at suspendere præster, 
som illegalt har forladt det krigshærgede 
Irak.

Opråb fra patriark: ’I svigter jeres hjord”
Flere præster er blevet suspenderede for at have forladt Irak.

eller Australien”, siger Louis Sako.
Udstedelsen af dekretet kommer efter 

en stor masseudvandring af kristne 
irakere. I interviewet siger Sako, at 
kristendommens fremtid Irak er i fare: 
”Hvis alle familier forlader landet, ja selv 
præsterne, vil hele den kaldæiske kristne 
arv og historie forsvinde. Og det vil være 
et brud med 2.000 års historie”, forklarer 
han.

I dekretet priser patriarken de præster, 
som er blevet martyrer for deres tro: ”Vi 
har strålende eksempler på præster i dag, 
som ved at udgyde deres blod for deres 

hjord er en vigtig trosbelæring for os”, 
skriver Sako og nævnte navnene på flere 
tidligere kidnappede præster ”som stadig 
vandrer sammen med deres med deres 
hjort”.
NM
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SYNODEN Pater Federico Lombardi 
SJ, chef for Vatikanets pressebureau, 
konkluderer i et interview i Vatikanets 
radio efter synoden: ”Det var en meget 
anderledes erfaring end fra foregående 
synoder, eftersom det ikke drejede sig om 
et afsluttet forløb, men om en etape i en 
dybtgående arbejdsproces i Kirken, om et 
fællesskab der er på vej”.

”Pave Frans valgte denne komplekse 
måde at arbejde på, fordi de emner 
der, skulle behandles var vanskelige, 
spændende, forankret i livet selv[...] de 
har ikke i streng forstand med læren at 
gøre, de vedrører både det læremæssige 
og det pastorale”.

I interviewet siger Lombardi, at 
paven har ”inddraget Kirken på alle 
niveauer: han har først spurgt de lokale 
menigheder med spørgeskemaet; 
så kardinalkollegiet i konsistoriet i 
februar; dernæst alle præsidenterne 
for bispekonferencerne med denne 
synode; nu skal så bispekonferencerne 
geninddrage lokalmenighederne; og 
så i den kommende synode forsamles 
biskopperne og observatørerne, som 
repræsenterer hele Kirkens fællesskab”.

At skelne i tro
Under synoden har pave Frans ”lagt og 
fulgt en meget konsistent linje”: ”Han 
har sagt noget ved den indledende messe, 
og dernæst ved det første møde. Og så 
har han lyttet. uden at komme med egne 
indlæg, for at gøre plads til denne frihed 
til at udtrykke sig, som har i høj grad 
har opmuntret til [...] og han har intet 
sagt førend den strålende afsluttende tale 
lørdag aften”, forklarer Lombardi.

”Uden denne afsluttende tale fra pavens 
side havde synoden til en vis grad været 
uafsluttet”, vurderer pater Lombardi: 
talen gav ”nøglen til at ’læse’ synoden 
i tro”, hvilket også forklarer pavens 
”sindsro” – også ”på de tidspunkter, 
hvor man skulle have troet, der var 
spændinger”.

Pave Frans ”har hele tiden haft en 
tillid til det yderste i Helligånden, og til 

at Kirken er i stand til at søge det gode 
og rette i et perspektiv, der ikke er rent 
menneskeligt, men som – med Herrens 
hjælp – er i overensstemmelse med sin 
sande åndelige natur”.

At skelne i tro er ”den sande nøgle til 
at ’læse’ hele den synodale proces. Det 
er derfor vi skal have tillid til og tro på 
at synoden, gennem dette forløb, når vi 
frem til et godt slutresultat for Kirken”.

Pater Lombardi siger videre, at 
”interessen for denne synode er vokset”. 
Han forklarer den parallel, som 
man ind imellem har draget til andet 
Vatikankoncil: ”ligesom med koncilet, 
har synoden sat hele den universelle 
Kirke i gang – her ikke mod de meget 
vide horisonter [som med koncilet, o.a.], 
men mod et mere afgrænset, specifikt 
emne, familien”.

Markerer overgangen til næste fase
Med hensyn til ’det meget omdiskuterede’ 
midtvejsdokument: ”selv om et sådant 
’halvvejsrapport’ ”altid er blevet 
offentliggjort” også under de foregående 
synoder, så har det denne gang ’vakt 
overraskelse’.

Men pater Lombardi ser her ”et positivt 
element i synodens dynamik”: ”det var et 
af  de afgørende skridt i en meget intens 
refleksions- og kommunikationsdynamik. 
Denne rapport markerede overgangen 
til den næste fase, nemlig arbejdet 
i grupperne, som var meget mere 
interaktiv”.

Desuden har dette dokument ”haft 
indflydelse på den følgende kommunika-

tion: den fuldstændige offentliggørelse 
af referaterne fra grupperne fulgte med 
logisk nødvendighed – ligesom også den 
fuldstændige offentliggørelse af synodens 
slutdokument”.

En meget bred fælles proces
”Niveauet af gennemskuelighed og 
styrke i kommunikationen som har 
været kendetegnende for denne synode, 
har helt klart ligget højere end på to af 
de foregående synoder” – dette er p. 
Lombardis vurdering – men han beklager 
dog at ”det der har givet genlyd i medierne 
af og til ikke har været så afbalanceret, 
og alene har koncentreret sig om enkelte 

emner som fraskilte gengiftes adgang 
til kommunionen og homoseksualitet, 
forstørret op ustandselig”.

Den omgivende verden ”mangler det 
niveau, hvor troens forståelse befinder 
sig” – man må forstå, at ”paven vil have, 
at Kirken begiver sig på vej, og det har 
Kirken faktisk gjort – begivet sig på vej, 
frit og med en evne til gensidig lytten, der 
i sandhed er virkelig stor, men også med 
en stor tillid, uden frygt”.

”Pilgrimmen, som går af sted, søgende 
Guds vilje, ved ikke ganske, hvor han 
kommer hen, men han ved, at han går 
i den rigtige retning, hvis han med 
tillid fortsætter med at følge Herrens 
anvisninger”.

Pater Lombardi giver udtryk for sin 
overbevisning om at den kommende 
refleksion i lokalkirkerne kommer til 
at blive ”dybtgående, effektive, virkelig 
velformulerede” og præget af ”en meget 
bred fælles proces” med henblik på 
synoden i oktober 2015. 

Fra Zenits franske udgave den 25. 
november, oversat og redigeret af Hanne 
Gregersen.

Familiesynoden

Vatikanets pressechef om 
synoden: ’Det var en meget 
anderledes erfaring’ 
Man må have troens briller på for at kunne læse synoden, siger han.

Vatikanets pressechef siger, at skelne i tro er ”den sande nøgle til at ’læse’ hele den 
synodale proces. Foto: Fidespress.

SYNODEN De krævende synodedage 
har været ”en vandring” præget af ”en 
kollegialitetens og synodalitetens ånd”, 
en vandring rig på forskellige erfaringer, 
glæder og udfordringer, sagde pave Frans 
i sin tale ved afslutningen på synoden om 
familien lørdag den 18. oktober.

”Og eftersom det har været en 
vandring, hvor det har været mennesker, 
der har været på vej, så har der sammen 
med trøsten også været andre øjeblikke 
med det modsatte af trøst, med spænding 
og fristelser”. Her nævner paven for det 
første fristelsen til ”fjendtlig ubøjelighed”, 
dvs. at ville lukke sig inde i det skrevne 
(bogstaven) og ikke at lade sig overraske 
af Gud – af den Gud, der overrasker 
(ånden).

 Den anden fristelse er ifølge paven 
”den ødelæggende pseudogodhed” 
[ital. buonismo], som i ”en falsk 
barmhjertigheds navn kommer plaster 
på sårene uden først at rense dem og gøre 
noget effektivt ved dem”.

Paven nævnte i sin afslutningstale 
yderligere to faldgruber; fristelsen ”til 
at stige ned fra korset for at stille folk 
tilfreds – i stedet for at blive der for at 
opfylde Faderens vilje; at give efter for 
denne verdens ånd i stedet for at lutre 

den og få den ind under Guds Ånd”; 
samt fristelsen til at ”negligere depositum 
fidei [betegnelse for de åbenbarede og 
overleverede trossandheder, som det er 
Kirkens opgave at forsvare og videregive 
uforfalsket] ved at betragte sig ikke som 
nogen, der tager vare på det, men som 
nogen, der ejer det og er herre over det 
– eller på den anden side fristelsen til at 
se væk fra virkeligheden ved at bruge 
en overdetaljeret strøm af ord og et 
udglattende ordvalg for at sige mange 
ting, men i grunden ingenting. Jeg tror, 

man kalder dette ’byzantinisme’...” 
Paven sluttede med at sige, at ”vi 

har endnu et år til at bringe de idéer 
til modning, der er lagt på bordet – 
gennem en sand åndelig skelnen – og til 
at finde konkrete løsninger på så mange 
vanskeligheder og utallige udfordringer, 
som familierne må se i øjnene og tage op; 
til at give svar på så megen modløshed, 
som omgiver og kvæler familierne”. 

”Et år til at arbejde med synodens 
relatio, dens slutdokument, som er 
den pålidelige og klare sammenfatning 
af alt det, som er blevet sagt, drøftet 
og diskuteret i denne sal og i de 
mindre grupper. Og dette dokument 
er blevet sendt til bispekonferencerne 
som ’Lineamenta’ [det forberedende 
arbejdspapir til bispesynodens ordinære 
samling i oktober 2015]”. 

Pave Frans’ afslutningstale kan 
læses i sin fulde længde på dansk på 
nettidsskriftet Catholica.dk.

NM

’Vi har endnu et år til at bringe 
de idéer til modning’
Hvad sagde paven ved afslutningen af bispesynoden?

Pave Frans sagde i sin afslutningstale ved synoden om familien, at den havde været  en 
vandring præget af ”en kollegialitetes og synodalitetens ånd”. Foto: Huffingtonpost.
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Anglokatolicisme

SALIGKÅREDE Den italienske 
passionist Dominic Barberi fik tidligt 
i sit liv en særlig kærlighed til England 
og dermed et kald, som allerede 
passionistordenens stifter Paul af Korset 
havde haft og som Dominic skulle 
komme til at opfylde på en måde, der 
stadig har betydning for Den katolske 
Kirke i England.

England efter reformationen
Reformationen fik en særegen udform-
ning i England. Med Henrik VIII´s 
(1509-1547) ægteskabelige genvordighe-
der, som dannede en mere politisk end 
åndelig baggrund for den engelske kirkes 
adskillelse fra Rom, var grunden til flere 
års vaklen mellem en katolsk og en prote-
stantisk fremtid for England lagt. Henrik 
VIII, som selv havde læst teologi, forblev 
på mange måder katolik i sit hjerte. Efter 
ham var Englands åndelige skæbne i en 
årrække usikker, fra Edward VI´s (1547-
1553) protestantisme over Maria Tudors 
(1553-1558) katolicisme, til Elisabeth I 
(1558-1603) endelig indførte en engelsk, 
protestantisk statskirke. Dermed er Den 
anglikanske Kirke på en gang stærkt 
påvirket af reformert teologi, som man 
særligt kender den fra Calvin og samtidig 
mere ”katolsk” i sin liturgi, end hvad vi 
ser både i den lutherske og især den refor-
merte gren af reformationen. 

Barndom
Dominic Barberi blev født den 22. 
august 1792 som Giuseppe og Maria 
Barberis ellevte barn. Hans forældre 
var småbønder; men da de døde, mens 
Dominic stadig var barn, kom han til at 
vokse op som adoptivbarn hos sin onkel, 
Bartolomeo Pacelli, i Viterbo i Italien. 
Her hjalp han til som fårehyrde og 
senere arbejdede han på gården. Nogen 
egentlig skolegang fik han ikke, men en 
kapucinerpræst lærte ham bogstaverne og 
en jævnaldrene kammerat hjalp ham med 
at lære at læse. Dominic kom til at elske 
at læse bøger; men læsningen førte ham 
en overgang på afstand af kristentroen, 
da han blandt andet fordybede sig i 
antireligiøse bøger. Dominic havde 
ellers været dybt troende som barn, og 
den inderlige, personlige tro på Gud 
vendte da også tilbage, da der ankom fire 
passionistpræster til egnen, som Dominic 
fik kontakt med. Hos dem fik han også 
rig mulighed for at fordybe sig i åndelig 
litteratur.

Passionist
Som 21-årig modtog Dominic i en 
vision kaldet til at blive præst, og året 
efter indtrådte han hos passionisterne, 
dog i første omgang som lægbror på 
grund af manglende uddannelse. Han 
fik klosternavnet Dominic af Guds 
Moder. Ved den tid fik han, mens han 
bad foran en Maria-statue, kaldet til at 
rejse til England, et kald der sammen 
med hans tidligere kald til at blive præst, 
ikke stemte så godt overens med, at han 
nu var lægbror. Snart blev ordenen dog 
klar over hans rige evner, og den 1. marts 
1818 blev han præsteviet. Fra 1821 til 
1831 fungerede Dominic som lektor i 
filosofi og teologi ved passionisternes 
fakultet og skrev flere bøger, bland andet 
en mariologi og en håndbog i filosofi. Fra 
1831 var han fuldt optaget af centrale 
hverv i ordenen, begyndende som den 
første prior i et nyoprettet kloster nær 
Lucca. 

I 1833 blev han valgt til passionisternes 
provincial for regionen syd for Rom.

Kaldet til England
Midt i sit aktive liv og mange pligter, 
glemte Dominic aldrig kaldet, han havde 
fået til at rejse til England, og han talte 
om sine ”sønner” deroppe.

Én af disse ”sønner” mødte han i 1830, 
mens han underviste på passionisternes 
generalat i Rom. Han havde fået til opga-
ve at introducere konvertitten Sir Henry 
Trelawney, som forberedte sig til præste-
gerningen, til forskrifterne for messen. 
Dennes datter præsenterede Dominic for 
den tidligere anglikanske præst George 
Spencer (1799-1864), som var blevet op-
taget i Den katolske Kirke i 1830, og nu 
skulle studere til katolsk præst på det en-
gelske kollegium i Rom. George Spencer 
blev senere i 1848 selv passionist og fik 
klosternavnet Ignatius af Sankt Paul og 
regnes i dag for en af passionistordenens 
helt store personligheder. Hans saligkå-
ringsproces er i gang. I 1839 bad Spen-
cer passionisternes generalkapitel om 
at overveje at grundlægge et passionist-
kloster i England, og dermed var første 
skridt til opfyldelsen af Dominics kald til 
England taget.

Den anglo-katolske bevægelse
Ved denne tid stiftede Dominic også 
bekendtskab med den såkaldte anglo-
katolske bevægelse i England, en 
bevægelse der også er blevet kaldt 
Oxford-bevægelsen. Man må dog 
ikke forveksle den med den moralske 
vækkelsesbevægelse, som bærer samme 
navn. Den anglo-katolske bevægelse 
arbejdede på en form for adskillelse 
mellem kirke og stat i England, samtidig 
med at den søgte tilbage til oldkirken 
og ønskede at genindføre dele af Den 
katolske Kirkes liturgi i Den anglikanske 
Kirke. Dermed var der hos mange i 
denne bevægelse en åbenhed overfor Den 
katolske Kirke.

Blandt de mest prominente anglo-
katolikker var John Henry Newman. 
Sammen med andre af de førende inden for 
bevægelsen udgav han en serie småskrifter 
kaldet ”Tracts for the Times”, hvilket gav 

dem tilnavnet ”traktarianisterne”. Af lidt 
senere anglo-katolikker kan nævnes den 
kendte engelske digter T.S. Eliot.

Passionisterne kommer til England
I 1840 åbnedes det første passionistkloster 
uden for Italien i Belgien, og det var 
herfra, at Dominic senere endelig kom 
til England. Mens Dominic var i Belgien, 
læste han en artikel skrevet af Newmans 
unge ven John Dobrée Dalgairns (1818-
1876). Efterfølgende indledede Dominic 
og Dalgeirns en korrespondance, hvori 
Dalgairns blandt andet argumenterede 
for, hvorfor han og hans venner ikke 
kunne konvertere, men måtte blive i Den 
anglikanske Kirke.

Da Dominic den 17. februar 1842 
ankom til England for at grundlægge et 
kloster i Aston Hall nær Stone, oplevede 
han endelig opfyldelsen af det kald, han 
havde båret på i sit hjerte i en årrække, og 
som han glimtvis havde set og berørt i sin 
kontakt med Henry Trehiwney, George 
Spencer og John Debrée Dolgairns. 
Mange konverterede som resultat af 
Dominic´s prædikener og retræter, og i 
1844 mødte han så endelig Dolgairns, 
ligesom han i samme omgang traf 
Newman, der på dette tidspunkt havde 
grundlagt et anglikansk kloster.

Mødet med Newman
Dominic skrev om sit første møde med 
Newman: ”Da jeg var i nærheden af 
Oxford, besøgte jeg Littlemore for at 
se det nye kloster med anglikanske 
”munke”, og jeg blev modtaget med 
tegn på hjertelighed og ægte agtelse af 
grundlæggeren dr. Newman og hans 
disciple.  Blandt dem var [Dolgairns]. […] 
En ting, jeg kan sige, er, at disse mænd 
fra Oxford arbejdede som martyrer for en 
god sag. Lad os bede meget, meget”.

Newman på sine side var slået af den 
hellighed, som Dominic udstrålede, og 
skrev efterfølgende til passionisterne i 
England: ”Jeg er sikker på, at I gør det 
rigtige for at vinde Englands hjerte. De 
romerske katolikker i England ser ud til 
at bilde sig ind, at de kan gøre en masse 
med kåber, messehagler og smuk musik, 
men de tager fejl, […] lad dem prædike 

barfodede i vore byers gader, og ved hjælp 
af dette vil de indtage England, eller i 
hvert fald alle dem, som er noget værd i 
England”.

Newman optages i Den katolske Kirke
Trods Dalgairns tidligere understregelse 
af årsagerne til, at han måtte forblive i 
Den anglikanske Kirke, blev han den 29. 
september 1845 optaget i Den katolske 
Kirke af Dominic i klostret i Aston Hall. 
I den forbindelse aftalte de to også, at 
Dominic skulle komme til Littlemore på 
besøg under en gennemrejse til Belgien.

Da Dalgairns fortalte Newman om be-
søget, bekendtgjorde denne, at han i den 
anledning ville lade sig optage i Den ka-
tolske Kirke. Den 5. oktober 1845 trak 
Newman sig tilbage til et værelse for at 
forberede sig på sin optagelse. To dage 
senere skrev han til en tidligere elev: ”Fa-
der Dominic, passionisten, kommer forbi 
på sin vej fra Aston i Staffordshire til 
Belgien. […] Han kommer til Littlemore 
i nat som gæst hos en af os, som han op-
tog i Aston. Han ved intet om mit ønske, 
men jeg vil bede ham om at modtage mig 
i Frelserens ene sande flok”. Natten mel-
lem den 8. og 9. oktober ankom Domi-
nic gennemblødt af regnen til Littlemore. 
Mens han forsøgte at tørre sit tøj ved den 
åbne ild, kom Newman ind i rummet, og 
knælende bad han Dominic om at høre 
hans skriftemål.

Aftenen efter blev Newman optaget i 
Den katolske Kirke sammen med to af 
sine kollegaer, Bourles og Stanton, og 
den 10. oktober modtag han sammen 
med dem Den hellige Kommunion. 
Senere skrev Dominic til sin general i 
Rom: ”Hvilken syn det var for mig at se 
Newman for mine fødder. Alt, hvad jeg 
havde lidt, siden jeg forlod Italien, blev 
godtgjort i denne hændelse Jeg håber, at 
følgerne af sådan en konversion må blive 
stor”. Passionisternes general Anthony 
Testas svar på denne nyhed var: ”Først og 
fremmest takker jeg Herren for Newton 
og hans kammeraters konversion. […] 

Det er alt sammen Guds værk, så lad 
os give ham æren. Jeg beder om, at det 
må blive den første frugt af en stor høst”. 

Dominics død og saligkåring
Ved afslutningen af sit liv grundlagde 
Dominic endnu et passionistkloster i 
England, denne gang i London. Den 27. 
august 1849, da Dominic var på vej fra 
London til Aston Hall, fik han et alvorligt 
hjerteanfald og døde kort tid efter. Han 
blev 57 år gammel. Den 2. oktober 
1889 under saligkåringprocessen skrev 
Newman til kardinal Parrocchi i Rom, 
at Dominic havde været ”en usædvanlig 
missionær og en prædikant fyldt med 
nidkærhed. Han havde stor betydning 
for min og andres konvertering. Alene 
hans udseende havde noget helligt over 
sig. Når hans skikkelse kom til syne, 
blev jeg på en underlig måde rørt dybt. 
Munterheden og venligheden i hans 
væsen midt i al hans fromhed var i sig selv 
en hellig prædiken. Ikke underligt at jeg 
blev hans konvertit og skriftebarn. Han 
nærede stor kærlighed til England”.

Dominic Barberi blev saligkåret den 
27. oktober 1963 af pave Paul VI. 

 Englands ”apostel” i nyere tid
Dominic Barberi og den anglokatolske bevægelse.

Tekst: Kirsten Krog

Dominic Barberi. Glasmaleri fra det 
tidligere kloster for passionistsøstre i 
Daventry England. Glasmaleriet blev 
lavet i anledning af Dominic Barberis 
saligkåring i 1963.
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LOURDES ”Jeg tror, at hvert af  de 
steder, hvor Maria har åbenbaret sig, har 
noget særligt at give. Lourdes er de syges 
sted. Nogle tænker, at det er trist med 
så mange syge mennesker, som kommer 
med håbet om at blive helbredt, men for 
de flestes vedkommende stadig er syge, 
når de rejser hjem. Men det vigtigste ved 
Lourdes er ikke, at der er sket fysiske 
helbredelser. Det vigtigste er den indre 
helbredelse, som mange mennesker 
oplever der”.  Pater  Herbert  Krawczyk 
er til daglig sognepræst ved Vor Frue 
Katolsk Kirke i Aarhus og har desuden 
gennem mere end tyve år været præst 
på den årlige skandinaviske valfart 
til Lourdes, den lille by for foden af 
Pyrenæerne, hvor Jomfru Maria i løbet af 
1858 viste sig i alt 18 gange for den kun 
14-årige fattige pige.

Allerede kort efter den første 
åbenbaring begyndte nysgerrige og 
pilgrimme at strømme til den lille by 
for at se den grotte, hvor Jomfru Maria 
havde åbenbaret sig, og drikke vand 
fra den kilde, som Jomfruen havde vist 
Bernadette og påbudt hende at drikke 
af og vaske sig i. Da Kirken officielt 
anerkendte åbenbaringerne i 1862, blev 
de første pilgrimsture organiseret, og da 
der i de franske medier i begyndelsen af 
1900-tallet blev berettet om helbredelser i 
Lourdes, steg antallet af  besøgende. Efter 
2. verdenskrig steg antallet af  pilgrimme 
og nysgerrige besøgende eksplosivt, og 
antallet af  årlige besøgende er nu oppe 
på cirka 6 millioner.

Den skandinaviske Lourdesvalfart
Hvert år arrangeres en skandinavisk val-
fart på en uge, hvor pater Herbert Krawc-
zyk er ansvarlig præst. Derudover er der 
altid en repræsentant for den skandinavi-
ske bispekonference med som åndelig le-
der; i år var det biskop Czeslaw Kozon fra 
Danmark. Hvert år har valfarten et tema, 
som bliver bestemt fra Lourdes, og som 
arrangørerne af den skandinaviske val-
fart så tænker ind i deres valg af liturgiske 
tekster, andagter og bønner undervejs på 
valfarten.

”Som regel er der 60-100 deltagere, 
hvoraf en mindre del er syge, som har 
brug for praktisk hjælp undervejs. Nogle 
er med som hjælpere for de syge, og der er 
hvert år også en gruppe unge med, som 
hjælper til med de praktiske opgaver og 
på den måde får en særlig oplevelse af at 
indgå i et fællesskab, hvor alle har brug for 
hinanden”, forklarer Herbert Krawczyk.

”De syge, der er med på valfarten, er 
taknemlige og glade for den hjælp, de får, 

og de unge og de øvrige hjælpere får meget 
igen i form af de syges taknemlighed 
og glæde. Lourdes-valfarten ville ikke 
være det, den er, uden de syge. Os, der 
er raske, får sat vores eget liv og vores 
små problemer i perspektiv, og det bliver 
tydeligt for os, at det afgørende for alle 
mennesker er spørgsmålet om den indre 
helbredelse, ikke den ydre,” siger han.

Årets Lourdes-tema var ”Glæden 
ved omvendelse”, og det er den glæde, 
valfartspræsten oplever år efter år, når 
han sammen med den skandinaviske 
gruppe opholder sig på det sydfranske 
valfartssted. ”Lourdes og andre steder, 
hvor Jomfru Maria har vist sig, er udvalgt 
af Gud som steder, hvor vi i særlig grad 
kan opleve hans nærvær, og hvor han taler 
til os gennem Maria. Det, hun siger til os, 
er at vi hele tiden trænger til omvendelse, 
til at forny vores sind og hjerter. Det kan 
vi gøre gennem bøn og ved at være åbne 
for, hvad Gud har at give os. I Lourdes og 
på andre valfartssteder er der en stor sæk 
af gaver, der bare venter på os, og som vi 
skal være parate til at tage imod. Derfor 
er det vigtigt, at vi ikke kommer med alt 
for klare forventninger eller ønsker, for 
det kan blokere for at modtage det, Gud 
har parat til os. Det gælder også det ønske 
om fysisk helbredelse, som mange af de 
syge helt naturligt har,” siger han.

Sat fri af vrede og bitterhed
Hvordan ønsket om fysisk helbredelse kan 
spærre for den indre helbredelse, som Gud 
kan give os, har pater Herbert Krawczyk 
oplevet flere eksempler på. Et står særligt 
tydeligt for ham: ”Et af mine første 
år som valfartspræst var der en ung 
pige med, som havde fået konstateret 
sklerose. Hun tog med på turen, fordi 
nogle bekendte havde sagt til hende, at 

hun kunne blive helbredt, hvis hun tog til 
Lourdes. Men som tiden gik, og der ikke 
var tegn på fysisk helbredelse, fik hun det 
meget dårligt psykisk. Jeg havde så en 
samtale med hende, hvor jeg sagde, at det 
er Guds suveræne handling, når nogen 
bliver helbredt. Det er ikke noget, vi må 
forvente eller kræve. Jeg foreslog også, at 
der kunne være en mening med, at hun 
havde fået den sygdom. At hun havde 
en opgave at løse som skleroseramt,” 
husker Herbert Krawczyk.

”Efter samtalen var jeg ikke tilfreds 
med min indsats, og jeg spekulerede over, 
hvordan det var gået hende. Året efter, 
da vi stod i lufthavnen, kom hun hen til 
mig og sagde, at hun huskede alt fra vores 
samtale, og det var grunden til, at hun 
igen var med. Hun var meget taknemlig 
over at være blevet sat fri af  sin vrede og 
bitterhed. Hun havde straks efter den 
første valfart bedt sine forældre og sin 
bror om tilgivelse for sin opførsel over for 
dem. I årene efter var hun med på flere 
valfarter, og på den sidste af dem måtte 
hun have hjælp af sin bror til næsten 
alt. Hun håbede stadig på helbredelse, 
men det vigtigste for hende var, at hun i 
Lourdes kunne samle styrke til at bære 
sygdommen. Det er det, jeg mener med, 
at det er vigtigere at være parat til at bære 
sygdommen, end det er at blive fysisk 
helbredt,” tilføjer han.

Tættere på vores mor
I løbet af ugen får deltagerne på 
valfarten mulighed for at besøge grotten, 
hvor åbenbaringerne fandt sted, bade 
i kilderne, få de syges salvelse samt 
deltage i lysprocession og i eukaristisk 
procession og andagt. Det sidste lægger 
valfartspræsten stor vægt på: ”Lourdes er 
sted for en Maria-åbenbaring, men det er 

også – netop derfor – stedet, hvor Jesus 
er i centrum. For Maria peger altid på 
Jesus. De fleste helbredelser er også sket 
under den sakramentale velsignelse, ikke 
ved kilderne. Det hænger sammen med 
Marias rolle i frelsehistorien. Hendes ja 
til at være Guds moder, hendes totale 
hengivenhed til Guds vilje. Det er det 
centrale, som afspejler sig i hendes 
budskab i åbenbaringerne, både i Lourdes 
og i Fátima og Medjugorje. Hun siger det 
samme til os, som hun sagde til tjenerne 
ved brylluppet i Kana: ’Gør alt, hvad han 
siger til jer’. Hun peger på sin søn, Jesus 
Kristus.”

For Herbert Krawczyk er den årlige 
rejse til Lourdes krævende arbejde, men 
også en uge, hvor han kommer tættere 
på Jesus og på vores alles moder. ”Jeg 
har en god ven, som ikke er katolik, men 
som er med som hjælper i Lourdes hvert 
år. Når vi mødes dernede, siger han altid 
”så skal vi besøge vores mor igen”, og det 
er præcis sådan, det føles for mig”, siger 
valfartspræsten.

Fakta:
Fra 18. februar til 16. juli 1858 viste 
Jomfru Maria sig 18 gange for den 
14-årige Bernadette Soubirous i en 
grotte i Lourdes ved foden af de 
franske Pyrenæer.

 Under visionerne sagde Jomfru 
Maria bl.a.:

”Jeg kan ikke love at gøre Dem 
lykkelig i dette liv, kun i det næste”.

”Bod! Bod! bod!” og ”Bed til Gud 
for syndernes omvendelse!”

Hun præsenterede sig for Bernadette 
som ”Den uplettede Undfangelse”, et 
udtryk Bernadette ikke kendte til eller 
umiddelbart forstod, men som stemte 
overens med en erklæring fra pave 
Pius IX knap fire år tidligere om, at 
Jomfru Maria var født uden arvesynd.

Bernadette valgte i juli 1866 at ind-
træde som ”søster af næstekærlighed” 
i et kloster i Nevers 800 km fra Lour-
des. Her arbejdede hun med at bede og 
pleje de syge.

Hun døde den 16. april 1879. I 1933 
blev hun helligkåret af pave Pius XI.   
Info om den skandinaviske valfart til 
Lourdes: www.lourdes.dk/

’Den indre helbredelse er den 
vigtigste’
”Den vigtigste lære af åbenbaringerne i Lourdes er, at vi skal være åbne 
for, hvad Gud vil give os – og tage imod det med tak. For selv om mange 
kommer til Lourdes med ønsket om fysisk helbredelse, er den største gave 
den indre helbredelse”. Det mener pater Herbert Krawczyk, der i over 20 
år har været valfartspræst på den skandinaviske valfart til Lourdes.

Tekst: Malene Fenger-Grøndahl

Lourdes i Frankrig og Fátima i Portugal er to af verdens største katolske 
valfartsmål. Begge steder har Jomfru Maria vist sig for børn, som var uden 
teologisk uddannelse, men viste sig stærkere i troen end de fleste. Hvorfor er de 
to steder så populære? Og hvad kan budskaberne derfra lære os i dag? Katolsk 
Orientering sætter fokus på de to valfartssteder.

Pater Herbert Krawczyk Foto: Katolsk Orientering.

Foto: Sanctuires de Notre Dame de Lourdes, Flickr.
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FÁTIMA ”Var det nogen helt almindelige 
børn? Altså, var de ikke noget særligt, før 
Maria viste sig for dem?” Spørgsmålene 
falder, da jeg sammen med min otteårige 
datter går rundt i udkanten af Fátima. 
Vi er på jagt efter et sted, hvor vi kan 
proviantere lidt – købe noget brød, ost, 
pølse og eventuelt en is. Vi har spist varm 
mad til frokost og har besluttet at spise 
en enkel aftensmad på vores værelse på 
pilgrimsherberget. Med udsigt til den store 
plads, hvor Fátimas hovedhelligdomme 
ligger: de to store kirker, den ene opført 
i nybarok i 1928-1953, den anden i en 
enkel, vel nærmest modernistisk byggestil 
og indviet i 2007, på 90-årsdagen for de 
tre lokale hyrdebørns møde med Jomfru 
Maria, samt Åbenbaringskapellet, den 
åbne og lyse bygning, hvor den originale 
statue af Vor Frue af Fátima nu er 
placeret.

Jeg kommer fra himlen
Spørgsmålene er udtryk for min datters 
levende interesse for dette sted og hendes 
forundring over, at det virkelig kan være 
så enkelt: at Jomfru Maria viste sig for tre 
børn for – via dem – at give et budskab 
til verden, hvor betydningen af bøn er 
helt centralt. Jeg må erkende, at jeg deler 
hendes forundring, og jeg bliver næsten 
forlegen, da jeg skal gengive historien 
for hende. Men det er også godt for mig 
at gøre det. For jeg har også brug for 
at få gentaget det budskab, som de tre 
hyrdebørn modtog den dag i maj 1917, 
da Jomfru Maria første gang viste sig for 
dem, og som hun gentog og uddybede de 
næste fem gange, hun på samme måde 
viste sig for dem. ”Hvor kommer du 
fra?” spurgte Lucia, den ældste af de tre 
børn, ifølge børnenes egne beretninger 
om det første møde. ”Jeg kommer fra 
himlen”, lød svaret. ”Og hvad ønsker 
du af mig?” lød Lucias næste spørgsmål 
– som et ekko af den dialog, Maria selv 
førte med Gabriel ved bebudelsen. Maria 
beder børnene komme til det samme sted 
seks gange i træk, den 13. i hver måned, 
og under disse møder vil hun fortælle 
dem, hvem hun er, og hvad hun vil med 
børnene.

Allerede under det første møde gør 
Jomfru Maria det klart for børnene, 
at hvis de er villige til at ofre sig for at 

sone de mange synder, som menneskene 
begår, vil de komme til at lide meget. 
Men de vil blive styrket og trøstet af  
Guds nåde. Maria anbefaler dem at bede 
rosenkransen hver dag for at opnå fred i 
verden. Siden følger hendes forudsigelser 
af krig og lidelser for kirkens folk, 
ligesom hun beder børnene formidle 
hendes ønske om, at der afholdes andagt 
for Maria rene hjerte. Alt sammen med 
det formål at skabe fred i verden. 

Indvielsen til Marias rene hjerte
Da åbenbaringerne i Fátima fandt sted, 
rasede 1. Verdenskrig, og behovet for 
fred var ikke svært at få øje på. Men 
noget tilsvarende kan vel siges at gøre sig 
gældende i dag. Tilmed er vi måske mindre 
rede til at modtage det budskab, som 
Vor Frue af Fátima kom med dengang 
for snart hundrede år siden? Dengang 
blev børnene ganske vist i første omgang 
mødt med afvisning og mistænksomhed.

Men snart vendte stemningen, og 
titusindvis af mennesker strømmede til 
den afsidesliggende landsby for at opleve 
den månedlige åbenbaring. Med tiden tog 
også Kirken officielt begivenhederne og 
budskabet til sig. Den 13. oktober 1942, 
midt under 2. Verdenskrig, konsekrerede 
pave Pius den 12. verden til Jomfru 
Marias ubesmittede Hjerte.

En anden indvielse blev foretaget af den 
hellige Johannes Paul II den 25. marts 
1984, hvor missilkrisen i Europa truede 
verdensfreden. For Johannes Paul den II  
havde Fátima en ganske særlig betydning, 
da attentatet mod ham, den 13. maj 1981, 
netop fandt sted på årsdagen for en af 
Fátima-åbenbaringerne, og da de tre 
hyrdebørn havde haft visioner af en ’hvid 
biskop’, formodentlig en pave, der faldt 
sammen efter angreb fra soldater. Pave 
Johannes  Paul den II besluttede efter 
attentatet at placere den kugle, som ramte 
ham under attentatet, i kronen på den 
originale statue af Vor Frue af Fátima. I 
oktober 2000 var statuen igen i Vatikanet, 
da den hellige Johannes Paul II betroede 
det nye årtusinde til Jomfru Maria.

En statue på rejse
I alt ti gange har statuen forladt sin 
hjemby, senest i oktober sidste år, da den 
blev bragt til Rom for at pave Frans under 
en messe på Peterspladsen kunne indvie 
verden til Jomfru Marias ubesmittede 
Hjerte. Det skete som led i Troens År, og 
her er vi så igen tilbage ved det centrale: 
Troen som udgangspunkt for alt, hvad 
der har med vores kristne liv at gøre. For 
det, der karakteriserede de tre børn, var 
en stærk tro, som blandt andet betød, at 
de trods forhånelser og trusler på livet, 
ikke veg fra sandheden og fra det løfte, 
de havde givet Jomfru Maria. De sagde 
villigt ja, og de fulgte dette ja op med 
konsekvent handling. Noget, som i hvert 
fald jeg ikke kan bryste mig af at komme 
i nærheden af.

Det er blandt andet det, jeg taler med 
min datter om som et svar på hendes 
spørgsmål. ”De tre børn var på en måde 
helt almindelige. De var fattige børn, 
som levede et liv, som mange børn i 
Portugal levede på det tidspunkt. De var 
ikke specielle. Men de kom til at betyde 
noget helt specielt og blive noget helt 
specielt, fordi de modtog Jomfru Maria 
med stor åbenhed og lod Guds vilje råde. 
De gjorde det ikke for at blive berømte 
eller rige. De ville faktisk helst ikke have 
opmærksomhed. De ønskede bare at 
leve så tæt som muligt på det lys og den 
kærlighed, der strømmede ud fra Jomfru 
Maria,” lød en del af  min forklaring.

Rejsen til Fatima – et skridt på vejen
Forklaringen blev uddybet med flere 
spørgsmål, svar og refleksioner, mens vi 
gik korsvejen fra udkanten af Fátima ud 
mod Aljustrel, landsbyen hvor børnene 
blev født og voksede op. Der så vi det lille 
museum om livet i landsbyen for omkring 
hundrede år siden og det hus, hvor Lucia, 
det ældste af de tre børn, boede som 
barn. Min datter bemærkede undrende, 
at de to yngste børn, Jacinta og hendes 
bror Francesco, ikke havde fået første 
kommunion, da Maria viste sig for dem.

”De var ligesom mig. De troede, men 
de havde ikke fået kommunionen endnu. 
Men Maria viste sig for dem alligevel” 
sagde hun. Begge børn fik første 
kommunion, inden de døde, og Jacinta 
blev efter eget ønske begravet i den kjole, 
hun bar under sin første kommunion. 
Det gjorde stort indtryk på min datter. 
Vi talte meget om de to yngste børns 
skæbne; de døde begge inden for få år 
efter åbenbaringerne, sådan som Vor 
Frue af Fátima også have forudsagt det 

– begge i overbevisning om, at Maria ville 
hente dem op til sig i himlen. 

Lucia døde først i 2005, 97 år gammel. 
Hun nåede således i sit jordiske liv at 
være vidne til, at Fátima blev et uhyre 
populært valfartssted, og at Kirken 
tog det budskab, hun var blevet sat til 
at videregive alvorligt. Alene skiftende 
pavers indvielse af verden til Marias rene 
Hjerte er bevis herpå. Men tager alle vi 
troende det alvorligt nok? Tør vi tro på 
bønnens kraft, sådan som Vor Frue af 
Fátima opfordrer os til? For mig var 
rejsen til Fátima i selskab med min datter 
et skridt på vejen. 

Reportage fra Fátima:

”Hvorfor viste Maria sig for 
nogen helt almindelige børn?”
Et besøg i Fátima er en god anledning til at overveje, hvad troen handler 
om – og hvordan den kan formidles til børn.

Tekst og foto: Malene Fenger-Grøndah

Historien bag Fátima
Den 13. maj 1917 og de næste fem 
måneder, den 13. midt på dagen, 
åbenbarede Jomfru Maria sig for 
tre hyrdebørn fra den lille landsby 
Aljustrel nær Fátima. Siden er Fátima, 
der dengang var en landsby med kirke 
og skole, men ikke meget mere, vokset 
til et af  Den katolske Kirkes mest 
populære pilgrimsmål.

Byen ligger i det centrale Portugal 
ca. 120 km nord for Lissabon og kan 
nås med bus herfra på ca. 1½ time.

På stedet, hvor Vor Frue af 
Fátima viste sig, er anlagt en stor 
plads – større end Peterspladsen i 
Rom. Omkring denne plads ligger et 
åbenbaringskapel samt to store kirker, 
den nyeste og største blev indviet i 
2007 på 90-årsdagen for den sidste 
åbenbaring den 13. oktober.

Store pilgrimsdage er 12.-13. maj og 
12.-13. oktober.

Byen har massevis af  hoteller, 
restauranter og cafeer. Pilgrimme 
kan også søge om at få logi på et 
af  herbergerne lige ud til pladsen. 
Yderligere info: http://www.santuario-
fatima.pt/, http://www.fatima.org.

I landsbyen Aljustrel, hvor de tre hyrdebørn voksede op, er der indrettet et museum. Her 
kan man få sig et indtryk af, hvordan livet var for landbefolkningen på den tid, de tre 
hyrdebørn voksede op.

Barbara holder meget af at bede i kirker 
på vores udenlandsrejser. I Fatima var 
hun meget optaget af de tre hyrdebørns 
historie og det fattige liv, de levede.
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DIAKONI Eric er 29 år og er vokset 
op på landet i Nigeria i Vestafrika. Han 
lever som hjemløs i København. Han 
har ikke ret til opholdstilladelse, hvilket 
betyder, at Eric ikke bliver lukket ind 
på de offentlige herberger og ikke tør 
kontakte myndigheder af nogen art. 
Så Eric går hver aften de godt 10 km til 
Dyrehaven nord for København, hvor 
han overnatter, fordi der er for stor 
risiko for overfald i de centrale parker. 
På fødderne har han et par støvler, der 
er to numre for store. Han fik dem af 
en hjælpeorganisation, der delte brugt 
vintertøj ud. Han spiser morgenmad i en 
hjemløse-café hver morgen efter at være 
gået de 10 km. tilbage fra Dyrehaven. 

Dagen går med flittigt at samle flasker, 
så han kan sende lidt penge til sin gamle 
mor hjemme i landsbyen i Nigeria. Eric 
drømmer nogle gange om at rejse hjem, 
men der er ikke gode muligheder for at 
klare sig i det fattige Nigeria. Eric har 
ikke lyst til at bruge resten af sit liv på 
at leve i skjul og samle flasker på gaden 
i Danmark, men han kan ikke se nogen 
alternativer.

Diakonipuljen
Erics historie er opdigtet. Men den er 
alligevel sand i den forstand, at den 
er konstrueret ud fra de vilkår, som er 
typiske for netop en udenlandsk hjemløs. 
Der er mange grupper i Danmark, der 
har brug for hjælp. Historien kunne også 
have handlet om en ensom ældre, en 
psykisk syg, en asylansøger eller en enlig 
mor. Når man hører sådanne menneskers 
historier bliver man måske (op)rørt og får 
lyst til at gøre noget. Men hvad kan man 
gøre, og hvordan kommer man i gang? I 
Caritas vil vi gerne hjælpe med at gøre 
hjertebrand, social indignation og idéer 
til virkelighed, så det gør en forskel for 
vores mennesker med behov i Danmark. 
Derfor har Caritas oprettet en pulje til 
diakoni, hvorigennem sognene kan søge 

støtte til lokale eller regionale projekter. 
Der er mulighed for at få rådgivning, hvis 
KO’s læsere har en idé til et projekt eller 
en gruppe mennesker, I ønsker at hjælpe. 
Caritas besøger også gerne jeres sogn, 
hvis I er en gruppe, der gerne vil have 
hjælp til at komme i gang med et socialt 
projekt.

Caritas og Kirken står stærkt sammen
Diakonipuljen er målrettet sognene. Det 
er der god grund til, forklarer Caritas 
formand Christa Bonde:

”Det er oplagt, at Kirken og Caritas 
samarbejder om nationale hjælpeprojek-
ter. Caritas har på den ene side en faglig 
viden om, hvordan man sætter et socialt 
projekt sammen. Sognene på den anden 
side kender behovene i deres lokalområde 
og har sognemedlemmer, der kan møde 
de medmennesker, der har brug for hjælp 
og omsorg.” 

Der er brug for de varme hænder fra 
sognene, for frivillige kan noget helt 
særligt. Christa Bonde uddyber: ”Når et 
udsat eller ensomt menneske møder en 
frivillig, der bruger tid på dem som et 
tilvalg, har det en værdi, som ikke kan 
sammenlignes med den professionelles 
indsats. Sammen kan Caritas og sognene 
gøre en stor forskel.”

Som frivillig får man samtidig en 
masse igen. Man lærer nye ting, får nye 
perspektiver, meningsfulde timer og 
måske nye venskaber, som man ikke 
havde forestillet sig.

Eric roder i en skraldespand og finder 

en tom flaske. Han er ensom, bange og 
usikker på fremtiden. Caritas vil gerne 
gøre en forskel for Eric, for den enlige 
mor, den ensomme ældre, den usikre 
flygtning og de mange andre grupper med 
behov for hjælp i Danmark. 

Caritas håber, at I vil være med!

Diakoni

DIAKONI ”Vi har ikke nogen 
fordømmende dagsorden – vi møder 
dem mens de står på gaden og vil bare 
gerne sige til dem: uanset hvor du er i 
din livssituation, er du altid velkommen 
i kirken. Vi vil gerne, at den her kirke 
bliver en kæmpefæstning midt i mørket, 
og vi har et ønske om, at Gud rækker ud 
efter dem,” siger Anna Forsberg. Anna 
er en af de ca. 30 kvinder bag projektet 
”Night Light Café” i Eliaskirken på 
Vesterbro Torv. Her kommer hver onsdag 
og lørdag nat mellem 25 og 40 kvinder i 
prostitution, hovedsageligt fra Nigeria.  

Kvinderne bag Night Light Café kom-
mer fra folke- og frikirkelige menigheder 
som for eksempel Eliaskirken, Apostel-
kirken, Vesterbro Sogn, Københavns Vi-
neyard, ReGen og KIT (Kirkernes Inte-
grationstjeneste). 

Det hele begyndte i 2010, da Køben-
havns Vineyard fik nogle julegaver fra en 
svensk organisation. En gruppe kvinder 
fra menigheden tog ud med julegaver til 
de thailandske kvinder på byens bordel-
ler.  ”Vi kommer fra en kirke”, forklarede 
de. De thailandske kvinder kender som 
regel til kristne missionærer fra deres 
hjemland, så de tog vel imod dem. Men 
initiativgruppen ville gerne gøre noget 
mere for at møde de kvinder, der arbej-
der på gaden. Sidste år fik de så lov til 
at bruge menighedssalen i Eliaskirken på 
Vesterbro Torv. Og her åbnede de i april 
caféen. 

Kvinderne kommer typisk ud på 
gaderne efter klokken 11 om aftenen, 
hvor der bliver temmelig råt på Vesterbros 

Torv. Det er meningen, at caféen skal være 
et pusterum for dem. Der er brød og frugt 
på bordene, og der ligger bibler fremme. I 
løbet af aftenen er der afrikansk lovsang. 
To og to går de frivillige fra Night Light 
Café på gaden for at fortælle om projektet 
og invitere kvinderne ind. Det er meget 
forskelligt, hvad kvinderne bruger caféen 
til. Nogle har brug for at sidde helt stille 
for sig selv, andre sidder sammen med 
deres veninde, og andre vil gerne snakke 
lidt med de frivillige om, hvor de er lige 
nu i deres liv. Der kommer mellem 35 og 
50 kvinder i løbet af en aften i caféen. 

Nogle af kvinderne har det meget svært 
med at komme på et sted, der er drevet 

af en kirke, for der er rigtig meget skam 
omkring det her. Mange gange har de ikke 
fortalt derhjemme, hvad det er, de laver. 
De har tit børn at forsørge derhjemme 
og er i daglig kontakt med dem. Officielt 
arbejder de i Danmark på et hotel eller 
med at gøre rent. 

”De fleste af kvinderne er katolikker 
eller kommer fra pinsekirkerne. Mange 
af dem har gået i søndagsskole. De har 
alle et forhold til det religiøse og kender 
Kirken derhjemmefra; men det er meget 
forskelligt, hvordan de bruger kirken. 
”Gud giver mig glæde”, siger nogle, mens 
andre er mere afventende og siger ”jeg 
søger Gud, når jeg er færdig med det her”. 
Mange af dem kan godt lide at være med 
til at synge lovsang, for det er jo noget, de 
kender hjemmefra. 

Rigtig mange af kvinderne kommer 
p.t. fra Nigeria. De har ingen 
opholdstilladelse i modsætning til de 

østeuropæiske piger, der trækker på 
gaden om dagen. Kvinderne er mellem 
18 og 60 år – de fleste nok mellem 20 og 
35 år, og langt de fleste har gæld, fordi de 
har betalt mellemmænd for at komme til 
Europa. Mange er kommet herop i troen 
på at de skulle gøre rent; men så klappede 
fælden, og de endte på et bordel. De har 
måske tidligere arbejdet på fabrikker eller 
som hushjælp i Italien eller Spanien, men 
er så kommet herop efter 2008, hvor den 
økonomiske krise for alvor slog igennem 
i Sydeuropa. 

”Prostitution kan sammenlignes med 
misbrug. Det er meget svært at komme ud 
af, og der er en stor tilbagefaldsprocent. 
Mange gange er kvinderne indviklet i et 
gældsslaveri, som det kan være næsten 
umuligt at komme ud af”, fortæller 
Anna, der er uddannet socialrådgiver og 
har arbejdet med kvinder i prostitution 
siden 2010. 

Læs mere om Kirkernes Integrations-
tjeneste og deres kamp mod trafficking 
på www.kit-danmark.dk/dk.

Kvinderne bag Night Light Cafe´ beder 
om forbøn for projektet. Hvis man vil 
vide mere, kan man eventuelt skrive til 
thenightlightcafe@gmail.com.

Frivillige kan noget helt særligt
Caritas udbyder en pulje til diakonale projekter i sognene

Tekst: Mia Toldam Korsgård, Foto: Chris Bastian, Flickr

Hvad er diakonipuljen?
Caritas Danmarks diakonipulje 
støtter aktiviteter i Danmark, der har 
til formål at hjælpe udsatte mennesker 
og familier, der lever på kanten af 
samfundet eller har brug for støtte  
i livet.

Hvem kan søge?
Grupper tilknyttet katolske sogne  
i Danmark.

Hvad er kravene?
Aktiviteten skal:
- afhjælpe sociale problemer
- være åben for alle
- baseres på frivillighed
- aktiviteten skal godkendes af sognets 
præst samt menighedsråd
- 10 % af aktiviteten skal finansieres 
af sognet

Læs mere på www.caritas.dk/
undersektion/diakonipuljen.

Night Light Café holder til i Eliaskirkens krypt på Vesterbro Torv.

At sprede håb og lys dér hvor det er mørkest
Night Light Café – et værested for kvinder i prostitution på Vesterbro.

Tekst og foto: Lisbeth Rütz
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Sognestruktur, budget og alt det andet
Endelig tidsplan for Pastoralrådsmødet på Magleås 15.-16. november 
2014. 

Lørdag d. 15. nov. 
Kl.  7.30 Messe v / generalvikar Niels Engelbrecht 
Kl.  8.10 Morgenmad 
Kl.  9.30 Velkomst og indledning, valg af dirigent, navneopråb 
Kl.  9.50 Formandsberetning og eventuelle spørgsmål/forslag 
Kl.  10.20 Hvor er vi lige nu som Katolsk Kirke i Danmark og hvad er
  perspektivet for fremtiden? Hvad er Pastoralrådets opgave og ansvar  
  i den forbindelse? Organisationsplan, Kirkens råd, institutioner og  
  kommandoveje. Det nye Danmarkskort/strukturplanen. Orientering &  
  spørgsmål fra plenum v /generalvikar Niels Engelbrecht
Kl. 11.00 Kaffepause 
Kl. 12.30 Frokost 
Kl. 14.00 Biskoppens orientering og spørgsmål til biskoppen fra plenum 
Kl. 15.00 Kirkeskat og kollekter – overvejelser v /Hanne Roj-Larsen, medlem af  
  Forretningsudvalget 
Kl. 15.30 Kaffepause 
Kl. 15.45 Præsentation af det nye medlemssystem v / sognekonsulent Son Bui 
Kl.16.45 Skt. Andreas Bibliotek, Steensen-arkivet og Katolsk Historisk Arkiv 
  v / bibliotekar Kate Toft Madsen og bestyrelsesformand for SAB, 
  Helge Clausen 

Kl. 17.15 Projektet ’Guds Frelse’ v /sr. Teresa Piekos 
Kl. 17.30 Pause 
Kl. 18.00 Middag 

Søndag d. 16. nov. 
Kl. 8.00 Messe på Vor Frue Kloster 
Kl. 9.00 Morgenmad 
Kl. 10.15 Budget 2015 v /administrationschef Thomas Larsen med   
  efterfølgende debat om budgettet
Kl. 12.00 Eventuelt og afslutning
Kl. 12.30 Frokost 
  Bemærk, at Pastoralrådsmøderne er åbne for offentligheden. Ønsker  
  man kaffe/te med kage, frokost eller aftensmad aftales og afregnes dette  
  direkte med Magleås på tlf. 45 81 07 15.

KLIMA Københavns domkirke, Vor 
Frue Kirke, var indhyllet i blåt lys og røg, 
og der lød sagte bølgeskvulp gennem 
kirkerummet, da Grøn Kirke sammen 
med Vor Frue Kirke og Folkekirkens 
Nødhjælp tirsdag den 28. oktober fejrede 
klimagudstjeneste.

Det skete i anledning af, at 600 klima-

forskere og regeringsrepræsentanter var 
samlede i København for at tage tempe-
ratur på verdens tilstand i en afsluttende 
rapport fra FN´s klimapanel.

Gudstjenesten, der blev holdt på en-
gelsk, fokuserede i en række tekster spæn-
dende fra uddrag af Inger Christensens 
”Det” til uddrag fra 2. Mosebog på ska-

berværkets storhed og skrøbelige afhæn-
gighed af os.

Det sidste blev symbolsk markeret ved, 
at alle deltagere i gudstjenesten lagde et 
æg i en stor rede. ”Klokken er fem minut-
ter i tolv, og vi har kun kort tid at handle 
i”, var det dystre budskab fra ærkebiskop 
Desmond Tutu, der i en videotransmit-
teret prædiken opfordrede alle til ansvar-
lighed og handlekraft, før det er for sent.

”Hans Hellighed beder om at denne 
vigtige økumeniske gudstjeneste må bi-

drage til en øget bevidsthed om at alle har 
et medansvar for, i en ånd af broderskab, 
at arbejde for politikker, der respekterer 
jorden, vores fælles hjem” lød det i en 
hilsen fra Vatikanet, som biskop Czeslaw 
oplæste. 

Også fra patriark Bartolomeos af Kon-
stantinopel og den polynesiske ærkebi-
skop Winston Halapua var der video-
transmitterede hilsener med opfordringer 
til at tage vare på skaberværket.

LR

Skaberværket i vore hænder
Klimagudstjeneste i Københavns domkirke.

Blåt lys, røg og meditativ musik med stille bølgeskvulp symboliserede det urmørke, 
jorden er skabt af. Foto: Lisbeth Rütz.

Biskop Czeslaw oplæste ved klimagudstjenesten i Vor Frue Kirke en hilsen fra 
Vatikanet. Foto: Lisbeth Rütz.

Salmebog til tiden
Det Kgl. Vajsenhus Forlag udgiver 
grundbog i hymnologi.

Tekst og foto: Lisbeth Rütz

SALMER • Fra 2003 til 2014 er der 
solgt knap 850.000 eksemplarer af Den 
Danske Salmebog.

• 82 procent af befolkningen synger 
salmer til jul.

• Der findes en salmebog i 61 procent af 
alle danske hjem

•  I gennemsnit er der 75.000 radiolyttere 
til transmissioner af gudstjenester på DR 
P1, og tallet er let stigende. 

• Den mest brugte salme i radioen er ”O 
Kristelighed”. 

Det er nogle af de mange facts og tal, 
som findes i ”Salmesang. Grundbog i 
hymnologi.” Bogen er skrevet af Dan-
marks førende forskere og eksperter i sal-
mesang og er tænkt som et værk, der både 
henvender sig til præster, kirkemusikere, 
musikpædagoger og alment interesserede. 

Den blev præsenteret ved et åbent 
arrangement på Det teologiske Fakultet 
mandag den 3. november. Bogen er 
redigeret af lektor i teologi Hans Raun 
Iversen og tidligere provst, adjungeret 
professor ph.d. Peter Balslev-Clausen, 
begge Københavns Universitet.

 Balslev-Clausen er en af dansk 

salmesangs grand old men og var fra 1991-
2002 med i salmebogskommissionen, som 
har ansvar for Den danske Salmebog, 
Folkekirkens salmebog. Han har også 
markeret sig som oversætter, primært af 

salmer fra de nordiske sprog.
Udgivelsen markerer ophøret af Peter 

Balslev-Clausens formelle tilknytning 
til Teologisk Fakultet som adjungeret 
professor. ”Du har gjort en stor indsats 

for at holde salmesangens teologi 
godt placeret på universitetet”, 
sagde professor dr. theol. Kirsten 
Busch Nielsen i sin tale til Peter 
Balslev-Clausen ved præsentationen 
af bogen. 

 Katolsk Orientering vil senere 
bringe en mere udførlig omtale af 
udgivelsen.

Peter Balslev-Clausen.
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November
Fredag 14. kl. 18.00-19.30: ”Åben dør”. Personlig forbøn og 
samtale, v/ pastor Lars Messerschmidt m.fl., Sted: Jesu Hjerte 
Kirkes Menighedslokaler, Stenosgade, Kbh. 
Info: www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk

Mandag 17. kl. 19.00-20.00: Meditationsaften, derefter kaffe og 
te. Sted: Strandvejen 91, Kbh. Ø

Mandag den 17. kl. 19.00-21.00: Foredrag:“Evangelisering”
v/ pastor Lars Messerschmidt m.fl. Jesu Hjerte Kirkes me-
nighedssal, Stenosgade 4 B, København V. 
Info: www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk

Lørdag 22. kl.14.30-16.30: Temalørdag, Tema ”Gudserkendelse 
år 2014” v/ Hans Thulstrup. Sted: Sankt Therese Kirke, Bern-
storffsvej 56, Hellerup

Fredag 28. kl. 19.00 - ca. 21.30: Forsonings- og helbredelses-
messe. Jesu Hjerte Kirke, Stenosgade 4, Kbh. v/ pastor Lars 
Messerschmidt m.fl. Skriftemål fra kl. 18.00. 
Info: www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk

Lørdag d. 29.11 kl. 13.00 - 15.30; Sankt Andreas Bibliotek kl. 
13.00-15.30 Ælnoth har julemøde med foredrag og hygge. Alle 
er velkomne.

December
Lørdag 6. kl. 14.30-17.00: Voksenkatekese, tema: ”Mogens 
Ballin, en af de store danske konvertitter.” Sted: Sankt Ansgars 
Kirkes menighedslokaler, Bredgade 69, Kbh. Kr. 40,00 til materi-
aler, kaffe og te. Slutter med messe kl. 17.00.

Første og sidste onsdag i måneden kl.17.30–19.30: Hjælp til 
misbrugere og pårørende ved den katolske organisation Cena-
colo. Rådgivningen finder sted i Bredgade 69 A, Kbh. K. 
Tlf.: 51 53 41 60

Skt. Thomas Fællesskabet inviterer til eukaristi, lovprisning og 
katekese. Sted: Oratoriet, Vor Frue Kirke, Ryesgade 26, Aarhus 
C. Info: p. Herbert, SJ 87 30 70 42 eller 24 27 86 89, eller Jan 
Zieleskiewicz 50 29 13 57
E-mail: johny.zet@gmail.com
Datoer i december: onsdage 10/12 og 17/12 kl. 19.00-21.00

Messe med forbøn for de syge hver 1. onsdag i måneden kl. 
19.00-21.00, sted: Vor Frue Kirke, Ryesgade 26, 8000 Aarhus C. 
næste gang 3/12.

Sankt Thomas Fællesskabet inviterer til tilbedelse, sted: Vor 
Frue Kirke, Ryesgade 26, 8000 Aarhus C. Intentionen er åndelig 
forberedelse til messen, der afholdes om onsdagen med forbøn 
for de syge. Se ovenfor. Fredag den 28/11 2014 og 2/1 2015, kl. 
19.00-24.00

Der er MobilKirke 1. og 3. torsdag mellem kl. 20.00 og 22.00. 
Der er mulighed for samtale, forbøn, velsignelse, samt kaffe og 
kage. Mobilkirken står på Gammel Torv i København. Alle er 
velkomne.

Konvertitkursus, Storkøbenhavn 2014/15. Tænker du på at 
konvertere til Den katolske Kirke? Bispedømmet har i mange år 
tilbudt et gratis kursus i katolsk tro og praksis.  
Undervisningen varer fra september til maj og finder sted hver 
torsdag kl. 19.30 i Sankt Ansgars Kirkes menighedslokale, Bred-
gade 69 A. Kbh. Ingen tilmelding - mød blot op! 
Yderligere oplysninger: www.katolsk.dk

Læserne skriver

Læserbreve 
Indsendte indlæg skal forsynes med navn, adresse og 
telefonnummer.
· Kun navn og postnr. offentliggøres i bladet.
· Max. grænse for læserbreve: 400 ord. (vi forbeholder os 
ret til at forkorte læserbreve over denne længde).
·Max. grænse for kommentarer 800 ord. KO bringer en 
kommentar pr. nummer.
·Læserbreve kan indsendes som e-mail til  
redaktion@katolskorientering.dk

Eller som brev til: Katolsk Orientering, redaktionen,  
Gl Kongevej 15, 1610 København V.
Katolsk Orientering bringer ikke læserbreve eller kommen-
tarer som har været trykt i andre medier.

Kirkelig voldtægt?
Som katolik ved jeg, at ægteskabet er et sakramente, og 
dermed ubrydeligt. Hvad også gælder er, at dansk lov 
siger noget andet.

Det var desværre sandheden, da min kone gennem 
mere end 24 år sagde, at hun ville skilles. Det var ikke til 
diskussion, og jf  loven kunne hun alene bestemme, om 
vi fortsat var gift.

Dermed blev jeg sat i den situation, at jeg bliver udsat 
for forskelsbehandling, der minder om ”Münchausen by 
proxy”. At man påfører andre sine idéer eller krav.

Jeg kan ikke blive skilt jf  katolsk juridistik, selv om jeg 
hverken bad om, ønskede eller trykkede på, for at hun 
skulle sige ordene: ”jeg vil skilles”.

Nu er jeg så stadig med katolske øjne gift med min 
tidligere kone, der fraskilt er fri til at gøre lige hvad hun 
vil, mens jeg sidder i en umulig situation, nemlig at være 
en tvunget skilt katolik.

At jeg ikke kan skilles fordi jeg selv vil, er helt i 
orden, men at tvinge mig til at blive i et ægteskab, jeg 
ikke ønskede at opløse, og samtidigt forbliver bundet til 
en person, der ikke længere er gift med mig, er en ond 
verden.

Ret beset minder den lidt om den forfærdelige situation 
man oplever i muslimske lande, hvor en pige, der bliver 
voldtaget, bliver straffetfordi hun lod det ske  ???? Selv 
om det var tvang, og hun ikke kunne gøre noget mod 
det. Her er det kirkelig voldtægt, hvor jeg straffes, fordi 
min tidligere kone blev skilt fra mig jf  dansk lov.

Hvor er rimeligheden, og hvor er den nåde og tilgivelse, 
der efter min mening er grundstenen i hele vor katolske 
kirke ?????

Michael von Rauschenberger, 3200 Helsinge

Er homoseksuelle virkelig 
syndere? 
Det er trist, at du, pastor Benny Blumensaat, i Katolsk 
Orientering nr. 14, føler trang til at delagtiggøre os 
med en – efter min vurdering – ”overfrelst” og utidig 
bemærkning om, at homoseksuelle handlinger ikke kan 
godkendes,  og at de er syndere.

Jeg bestrider ikke indholdet i den katolske 
katekismus, og kan i særdeleshed tilslutte mig teksten: 
”Homoseksuelle skal mødes med respekt, medfølelse 
og takt, og man bør undgå ethvert tegn på uretfærdig 
diskrimination over for dem”.

Men i disse tider hvor synoden, herunder vores pave 
i særdeleshed, udviser en åbenhed også i forhold til 
homoseksuelle, burde du have sat et punktum her.

Men det var tilsyneladende mere vigtigt for dig at 
fortsætte og understrege, at homoseksuelle handlinger 
ikke kan godkendes og er syndige. Hvis jeg var 
homoseksuel, ville jeg med denne bemærkning ikke føle 
mig velkommen i Kirken.

Skal vi ikke lade de homoseksuelle og Gud afklare 
det med hinanden og i stedet skrive ”Gud elsker også 
de homoseksuelle” i stedet for din tekst: ”Gud elsker 
synderen ….”

Så kan vi alle måske bedre leve op til respekt, medfølelse 
og takt og fortsat kunne indbyde de homoseksuelle til at 
være en del af  vores kirkelige fællesskab.
Michael Keller, 1805 Frederiksberg

Fredshilsen igen
I et læserbrev i Katolsk Orientering nr. 14 argumenterer 
Jytte Marie Munksgaaard for at afskaffe den smukke 
fredshilsen ved den katolske messe p.gr.a. den mulige 
smittefare ved at give et andet menneske et håndtryk

Dels smitter de kendte luftvejsinfektioner ikke ved 
et håndtryk, og hvis kirken ville indføre en praksis, der 
fraråder dette ville den afskære sig fra et synligt udtryk 
for den fællesskabsfølelse, som vores messe også gerne 
skullle være et udtryk for. Stærkest opleves dette, når 
man som katolik deltager i en messe i et andet land hvis 
sprog man ikke forstår.
John Birger Sørensen, 5270 Odense N.

Det sker i 
bispedømmet

UDGIVELSESPLAN 2015
Stof til:

som udkommer fredag 
den

skal være fremme 
senest mandag den Liturgisk kalender 

KO nr. 1 16. januar 15.  december 2014 Februar
KO nr. 2 6. februar 19. januar
KO nr. 3 27. februar 9. februar Marts
KO nr. 4 13. marts 23. februar
KO nr. 5 27. marts 9. marts April
KO nr. 6 24. april 6. april Maj
KO nr. 7 15. maj 27. april Juni
KO nr. 8 5. juni 18. maj
KO nr. 9 26. juni 8. juni Juli/august
KO nr. 10 14. august 27. juli
KO nr. 11 28. august 10. august September
KO nr. 12 18. september 31. august Oktober
KO nr. 13 9. oktober 21. september
KO nr. 14 30. oktober 12. oktober November
KO nr. 15 13. november 26. oktober
KO nr. 16 27. november 9. november December
KO nr. 17 11. december 23. november Januar, 2016
KO nr. 1-2016 15. januar 2016 14. december 2015

Katolsk Orientering i 2015
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Sankt Andreas 
Bibliotek og 
Antikvariat

Vanløse Begravelsesforretning
Jyllingevej 8 • 2720 Vanløse

Deres lokale bedemand siden 1940...

Kastrup Begravelsesforretning

Steen Jørgensen Mariette Jørgensen

www.v-lm.dk

38 71 75 01
Ring og aftal et møde enten 
i Deres hjem eller hos os.
Vi træffes også aften, 
weekend og helligdage.

Telefon 3 2 55 55 55
Døgnvagt

Bedemand Michael Ri is
Amagerbrogad el 55

Dragør Bcgravolsosforrctning ■ Telefon 32 53 06 29
Taastnjp Begra velsesforretning ■ Telefon 43 99 19 19Tirsdag og torsdag 10-12 og 13-16.45

Onsdag og fredag 10-12 og 13-16 bibliotek@katolsk.dk
Mandag lukket. Tlf: 33 55 60 90

Ord på Vejen
Katolsk tidsskrift med prædikener 
til hver søndag
Årsabonnement kr. 190,- kan 
bestilles på tlf. 28 18 47 25 og 
e-mail: kontakt@katolik.dk

Direktør Frederik Wilhelm Krafts Legat

Direktør Frederik Wilhelm Krafts Legat yder støtte til 
Den katolske Kirkes arbejde i Danmark, blandt andet:

• Skoler
• Karitative foreninger
• Andre initiativer til styrkelse af katolsk tro og identitet.

Ansøgninger til Krafts Legat til uddeling i 2015 skal 
være bestyrelsen i hænde senest den 29. november 
2014.

Ansøgningerne skal indeholde projektbeskrivelse, 
budget samt CVR-nr eller CPR-nr. Da alle tildelinger 
overføres elektronisk, skal ansøgningen også indeholde 
bankoplysninger.

Fondens adresse er:
Krafts Legat
Formand Andreas Rude
Rosenvængets Sideallé 3, 3. th.
2100 København Ø.

Ansøgningerne vil blive samlet behandlet på bestyrels
ens møde i december, hvorefter ansøgerne får direkte 
besked.

Udgivelsesplan for 
2015 finder du også på 

www.katolskorientering.dk

Katolsk Orientering
Indlæg til Katolsk Orientering nr. 16, som udkommer 

fredag den 28. november 
skal være redaktionen i hænde senest 

mandag den 10. november
Indlæg til Katolsk Orientering nr. 17, som udkommer 

fredag den 12. december 
skal være redaktionen i hænde senest 

mandag den 24. november

Organiseret
A bedemand,

► tilknyttet
/ garantiordning,
/ v/ Steen Jørgensen Støtter mindre 

projekter
www.vincentgrupperne.dk

TELEFONLINIE 
SOS FORBØN

Ønsker du forbøn, et lyttende øre, 
et ord fra Jesus og en velsignelse 

så ring: 75 18 18 08
Torsdag, fredag

og lørdag kl. 20.00-23.00 hele året

Martin Ryom
- en katolsk bedemand

T 39 29 60 08
Lykkesholms Allé 9A | 1902 Frederiksberg C

tilbyder reparation af alle slags ure: 
Standure, vægure, lommeure eller armbåndsure 

på vores eget værksted

Ved større ure henter og bringer vi.
Skift af batteri og rem, mens De venter

Lange-Müllers Gade 15. kld. 2100 København Ø
Tlf. 22 83 01 08

www.urmagervaerkstedet.dk

www.catholica.dk - 
et katolsk tidsskrift på 

internettet

Tømrer- og Murermester Keld ErikEamw
Tlf. 54 43 99 08

Ankervej 12 
Stubberup 
4800 Nyk. F.

En katolsk håndværker
Tømrer-murermester Keld Erik Johnsen udfører hånd
værksarbejde overalt på Lolland Falster, Sydsjælland 
og Københavnsområdet.

Vi har mere end 30 års erfaring inden for håndværksfa
get med blandt andet renoveringsopgaver på katolske 
kirker, menighedsbygninger og skoler samt nybygnings- 
og renoveringsopgaver for privatkunder.

Vi er medlem af Dansk Byggeri og Nyk. F. Murerlaug.

Kontakt os for et uforpligtende møde.

Tømrer-murermester Keld Erik Johnsen
Ankervej 12, 4800 Nykøbing F. Tlf.: 54 43 99 08

post@keldjohnsen.dk 
www.keldjohnsen.dk

danskbV^ri
Medlem af Dansk Byggeri

Informationschef: Niels Messerschmidt 
(ansvarshavende)
Redaktør: Lisbeth Rütz
Layout: Carsten Meyer-Jensen
Annoncer og abonnement: Lisbeth Rønne
roenne@katolskorientering.dk

Medarbejdere i dette nr.: Kirsten Krog, Malene Fenger- 
Grøndahl, Mia Toldam Korsgård.

Redaktion og annoncer:
Katolsk Orientering, Gammel Kongevej 15, 
1610 København V, tlf.: 3355 6040 kl. 9-13 mandag
torsdag, Fax 3355 6041.
E-mail: redaktion@katolskorientering.dk, Giro 205-7042

Abonnementspris 510 kr. helårligt.
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Udgiver Ansgarstiftelsen, Gammel Kongevej 15, 
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fuldbyrdet. Dette er Kirkens lære. Jeg 
insisterer – et gyldigt ægteskabs absolutte 
uopløselighed er ikke bare en læresætning, 
nej, den er en guddommelig lære, der er 
defineret af Kirken. I tilfælde af en de 
facto opløsning af et gyldigt ægteskab 
kan et andet civilt ”ægteskab” ikke 
tillades. Ellers ville vi være stillet over for 
en selvmodsigelse, for hvis den tidligere 
forbindelse – det ”første” ægteskab eller 
mere præcist ægteskabet virkelig er et 
ægteskab, så er den senere forbindelse 
jo ikke et ægteskab. I den henseende 
tror jeg, vi leger med ordene, når vi 
taler om et første og et andet ægteskab. 
Et andet ægteskab er kun muligt hvis 
ens retmæssige ægtefælle er død eller 
det forudgående ægteskab er erklæret 
ugyldigt --  hvor man så er blevet løst fra 
det ægteskabelige bånd. Ellers har vi at 
gøre med hvad der kaldes en hindring for 
ægteskabet, fordi man ikke er blevet løst 
fra det tidligere ægteskabs bånd. 

Mange respekterede og ansete forfattere 
inden for teologi og kanonisk lov advarer 
nu mod den fare, der ligger i at forenkle 
eller endda udvande denne lære. I denne 
forbindelse vil jeg gerne understrege, at 
Joseph Ratzinger i 1994, som præfekt for 
den troslærekongregation, jeg nu leder, 
med accept fra den daværende pave, den 
hellige Johannes Paul II, måtte gribe ind 
for at tilbagevise en hypotese af samme 
slags som den, De fremsatte i Deres 
spørgsmål. Til grund for det spørgsmål, 
De stiller og forud for enhver teologisk 
diskussion må vi holde os dette for øje – 
vi arbejder med det problem, at der sættes 
spørgsmålstegn ved nødvendigheden af, 
at Kirken altid bliver ved med at være 
trofast over for Jesu lære, hvis ord i denne 
henseende er utvetydige.

Men dette holder os ikke tilbage fra at 
indse nødvendigheden i at tale om det 
problem, at mange ægteskaber i den nu-
værende sekulariserede kontekst måske 
er ugyldige. Vi har alle været med til et 
bryllup, hvor man ikke kunne vide, om 
parrets intention med at gifte sig virkelig 
var ”at gøre sådan, som Kirken gør”, når 
der indgås et katolsk ægteskab. I teorien 
kender vi alle kriterierne eller de klassiske 
betingelser for at være i stand til at indgå 
et ægteskab – at man frit giver sit sam-
tykke, og at den tilstrækkelige personlige 
modenhed er til stede. Ikke desto mindre 
får den situation, som jeg beskrev tidlige-
re, os til at tænke efter, og som præster er 
vi bekymrede over det faktum, at mange 
mennesker som indgår ægteskab kun for-
melt set er kristne, siden de nu er døbt; 
men de praktiserer slet ikke den kristne 
tro, hverken liturgisk eller eksistentielt.

Benedikt XVI appellerede til og insi-
sterede på, at vi skulle tage de store ud-
fordringer op, som de døbte ikke troende 
stiller os overfor. Som konsekvens af 
det tog Troslærekongregationen pavens 
bekymring alvorligt og satte mange af 
sine teologer og andre medarbejdere til 
at arbejde med problemet om relationen 
mellem eksplicit og implicit tro. Hvad der 
sker der med et ægteskab, når selv den im-
plicitte tro mangler?

Når den implicitte tro mangler, selv om 
ægteskabet blev indgået libre et recte – 
af egen fri vilje og under den rette form, 
så kunne ægteskabet naturligvis være 
ugyldigt. Det leder os til at tænke på, 
at ved siden af de klassiske kriterier for 
at erklære et ægteskab ugyldigt, så må 
man tænke mere over det tilfælde, hvor 
brudeparret udelukker, at ægteskabet er 
sakramentalt. I øjeblikket er vi stadig 
midt i arbejdsprocessen og inde i en rolig 
og vedvarende refleksion. Jeg tror ikke, 
det ville være godt at komme med hastige 
konklusioner, siden vi endnu ikke har 
fundet en løsning; men det afholder mig 
ikke fra at pege på, at i vor kongregation 
anstrenger vi os meget for at give et 
korrekt svar på det problem, parternes 
implicitte tro stiller os overfor.

Så hvis man udelukkede ægteskabets 
sakramentale karakter, lige som man 
udelukkede børn i det øjeblik ægteska-
bet blev indgået, så kunne det gøre det 
indgåede ægteskab ugyldigt. Er det hvad 
der studeres…….Tro er en væsentlig del 
af  sakramentet. Ikke desto mindre må 
vi afklare det juridiske spørgsmål, som 
vi stilles overfor, når sakramentet gøres 
ugyldigt ved en helt åbenlys mangel på 
tro. En berømt specialist i kanonisk ret, 
Eugene Corecco, plejede at sige, at pro-

blemets rod ligger i at specificere den grad 
af tro, der er nødvendig for at skabe den 
sakramentale karakter. Den doktrin an-
tog en minimalistisk position og krævede 
blot den implicitte intention om ”at gøre 
hvad Kirken gør”. Correcco tilføjede, at 
i dagens globaliserede multikulturelle og 
sekulariserede verden, hvor tro er noget, 
der simpelthen ikke kan tages for givet, 
bliver det nødvendigt at kræve en mere 
eksplicit tro hos parterne, hvis vi ønsker 
at redde det kristne ægteskab. Ikke desto 
mindre understreger jeg igen, at dette 
spørgsmål stadig studeres. 

At opstille et gyldigt og universelt 
kriterium er ikke blot et banalt spørgsmål. 
For det første fordi mennesker er i konstant 
udvikling i deres erkendelsesproces og 
også i deres trosliv gennem årene. Viden 
og tro er ikke bare statiske data. Dengang 
ægteskabet blev indgået, var personen 
måske ikke troende; men det er også 
muligt, at der kom en omvendelsesproces 
i hans liv, hvor han erfarede en sanatio ex 
posteriori, en senere heling af det, som 
var en seriøs mangel på samtykke uden 
forbehold i det øjeblik, det blev givet.

Men jeg ønsker at insistere på, at 
der, hvor vi har at gøre med et gyldigt 
sakramentalt ægteskab, der er det på ingen 
måde muligt at løse fra det ægteskabelige 
bånd, man er bundet af. Hverken paven 
eller nogen anden biskop har autoritet til 
at gøre sådan, fordi denne realitet ikke er 
noget, de har magt over.
Oversættelse fra engelsk: Lisbeth Rütz
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SPØRGSMÅL: Den offentlige mening 
har de sidste par måneder interesseret 
sig meget for problemet med fraskilte 
og gengifte personer. Det er kommet 
så langt, at den sætter spørgsmålstegn 
ved kriteriet i Familiaris consortio, der 
i afsnit 84 siger:” Kirken står endnu en 
gang fast på sin praksis, baseret på den 
hellige skrift, at den ikke tillader fraskilte 
og gengifte den hellige kommunion. De 
kan ikke få adgang til den på grund af 
den kendsgerning, at deres livssituation 
står i et objektivt modsigelsesforhold 
til kærlighedspagten mellem Kristus og 
Kirken, som får sin karakter af tegn og 
bliver til virkelighed gennem eukaristien.
      

                 

Desuden er der en anden specifikt pa-
storal grund. Hvis disse mennesker fik 
adgang til eukaristien, ville de troende 
blive vildledte og forvirrede, hvad angår 
Kirkens lære om ægteskabets uopløse-
lighed.” Med udgangspunkt i en bestemt 
fortolkning af skriften, kirkefædrene og 
læreembedets dokumenter har nogle ny-
lige kommentarer antydet, at det er tid at 
foreslå en opdateret version af Familiaris 
consortio. Hvilken stilling skulle vi tage 
i forbindelse med dette? Kan man håbe 
på en forandring i Kirkens lære, hvad det 
angår? Men frem for alt (for at formulere 
problemet mere klart og proaktivt) er der 
en konkret måde man kan hjælpe fra-
skilte, som er gået ind i et nyt borgerligt 

ægteskab?
Kardinal Müller Ikke engang et 

økumenisk koncil kan ændre Kirkens lære, 
for Hendes grundlægger Jesus betroede 
apostlene at overlevere Hans lære til deres 
efterfølgere. Matthæusevangeliet siger 
”Gå derfor hen og gør alle folkeslagene til 
mine disciple, idet I døber dem i Faderens 
og Sønnens og Helligåndens navn, og idet 
I lærer dem at holde alt det, som jeg har 
befalet jer. Og se, jeg er med jer alle dage 
indtil verdens ende” (Matt. 28, 19 -20). 
Det er ikke andet end en definition af 
den depositum fidei (troens overleverede 
skat), som Kirken har modtaget og ikke 
kan ændre. Derfor vil Kirkens lære aldrig 
blive totalsummen af nogle få teorier, 
som en håndfuld teologer har udarbejdet, 
hvor geniale de så end måtte være, men 
snarere en bekendelse af vor åbenbarede 
tro. Den er intet mere og intet mindre 
end Guds ord, der betros vor hjerte, vor 
sjæl og vore læber til forkyndelse af Hans 
kirke.

Vi har en detaljeret, sammenhængende 
lære om ægteskabet. Den er helt og hol-
dent baseret på Jesu egne ord, der må 
præsenteres som en helhed. Vi møder den 
i evangelierne og andre steder i Det nye 
Testamente især hos den hellige Paulus 
i 1.Korinterbrev og i Romerbrevet. Vi 
støtter os også til traditionen med kirke-
fædrenes, for eksempel Sankt Augustins, 
mange skrifter og refleksioner. Denne 
tradition forbinder sig med den særlige 
udvikling, som skolastikken og læreem-
bedet gennemgik på koncilerne i Firenze 
og Trento. Endelig udtrykkes et sidste 
stadium i troslærens fremadskridende ud-
vikling på storslået vis i Lumen Gentium 
og frem for alt i Gaudium et Spes (47,51). 
Disse dokumenter er en fuldstændig syn-
tese af hele Det andet Vatikankoncils 
lære om ægteskabet, inklusive spørgsmå-
let om skilsmisse. 
Kirken kan ikke tillade skilsmisse i et 
sakramentalt ægteskab, som er blevet 
indgået og Fortsættes nedenunder ▶

Kan Kirken ændre sin lære?
Uddrag fra ”The Hope of the Family” – et interview med Gerhard 
Müller, præfekt for Troslærekongregationen. Interviewet er udkommet  
i bogform på Ignatius Press.

Kardinal Gerhard Müller. Foto: 
Wikipedia.
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BERLIN Berlinerne lagde nakkerne 
tilbage for at følge 8.000 lysende balloner, 
der en efter en steg i luften, efter at Berlins 
overborgmester Klaus Wovereit ved 
Brandenburger Tor havde trykket på den 
knap, der sendte dem til vejrs.  Fra den 
tidligere grænseovergang Bornholmer 
Straße til Oberbaumbrücke markerede 

den 15 kilometer lange lysinstallation 
stedet, hvor muren tidligere gik gennem 
Berlin som et bastant tegn på den kolde 
krig.  Ballonaktionen var den festlige og 
symbolmættede afslutning på en glædens 
dag, hvor hundredtusinder af mennesker 
var strømmet ud på gaderne for at være 
med i folkefesten. Ved Bernauer Straße, 

hvor muren tidligere gik midt i gaden, 
samledes mange 

SYMPOSIUM Familien er et 
antropologisk faktum, siger pave Frans, 
men den kan ikke beskrives med hverken 
”ideologiske” eller ”konservative eller 
progressive begreber”. 

Paven åbnede den 17. november et 
symposium om komplementariteten 
mellem mand og kvinde arrangeret af 
Troslærekongregationen og en række 
andre kuriekontorer.

Selv om ordet ’komplementaritet’ ikke 
ligger lige på tungen, sagde paven, er det 
at reflektere over begrebet ”at dvæle over 
de dynamiske harmonier i hjertet på al 
skabning” og han kaldte komplemen-
tariteten mellem mand og kvinde for en 
”grund for ægteskabet og familien”. 

”For familien, funderet i ægteskabet, 
er den første skole, hvor vi lærer at sætte 
pris på vor egne og andres gaver, og hvor 
vi begynder at tilegne os kunsten at leve 

i fællesskab […] For de fleste af os er 
familien det vigtigste sted, hvor vi kan 
stræbe efter storhed når vi bestræber os på 
at realisere vores fulde kapacitet for dyd 
og næstekærlighed […] Samtidig ved vi, 
at familier giver anledning til konflikter: 
mellem egoisme og altruisme, fornuft 
og lidenskab, umiddelbare ønsker og 
langtrækkende mål. Men familierne giver 
også rammerne til at løse disse konflikter. 
Det er vigtigt”. 

Frans advarede mod at komplementa-
ritet i denne sammenhæng blev forvekslet 
”med den forenklede idé om at alle roller 
og relationer mellem de to køn er fastlagt 
i et enkelt, statisk mønster”.
”Komplementaritet vil antage mange 
former, fordi enhver mand og kvinde 
tilfører deres ægteskab og opdragelsen 
af deres børn deres særegne bidrag […] 
Komplementaritet bliver da en kilde til 

stor rigdom; det er ikke blot en god ting 
men den er også smuk”.

Børns rettigheder 
Paven sagde, at ægteskabet og familien i 
dag befinder sig ”i en krise”. 
”Vi lever i dag i en sekulær kultur, hvor 
stadig flere opgiver ægteskabet som en 
offentlig forpligtelse”, bemærkede han. 
”Denne omvæltning i væremåde og moral 
er ofte sket under frihedens banner, men 
har i virkelighed blot skabt åndeligt og 
materielt armod for utallige, især de 
fattigste og mest sårbare”.

Den hellige Fader sagde, at familiens 
krise fordrer en ”ny menneskelig økologi”.

”Det er først og fremmest nødvendigt 
at styrke en nations grundlæggende søjler; 
dens ikke-materielle goder. Familien er 
grundlaget for sameksistens og et middel 
mod social opsplitning. Børn har ret 
til at vokse op i en familien med en far 
og en mor, der evner at skabe passende 
rammer for barnets udvikling og dets 
følelsesmæssige modning. Det er grunden 
til at jeg i den apostoliske formaning 
Evangeliets Glæde understreger, at 
ægteskabets bidrag til samfundet er 
”uundværlig”; at det ”ligger på et andet 
plan end blot det, hvor parrets følelsesliv 
og mere eller mindre umiddelbare behov 
befinder sig”.

Vejled de unge
Pave Frans sluttede med at opfordre 
symposiets deltager til også at ”fremhæve 
en anden sandhed ved ægteskabet: den 
livslange forpligtelse til solidaritet, troskab 
og frugtbar kærlighed, der modsvarer de 
dybeste længsler i menneskets hjerte”.

Han bad deltagerne om at hjælpe de 
unge, så de ”ikke kommer under det 
sekulære miljøs skadelige indflydelse”, 
men at de tør have modet til at søge en 
ægte og varig kærlighed, og ”gå imod 
strømmen”.
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Den levende rosenkrans

Fra Vor Frue Kirke i Aarhus.
  Læs mere side 5

Kirken i Danmark

Børnedag i Odense, fest på 
Amager og kirken i Assens.  
 Læs mere side 8

Karmel

Grethe Livbjerg skriver om 
Johannes af Korset.
 Læs mere side 12

Pastoralrådsmøde

Nye sognestrukturer. Massive 
besparelser. Bibliotekslukning. 
 Læs mere side 6-7

Det handler ikke om at være 
”konservativ eller progressiv”
Om komplementariteten mellem mand og kvinde ifølge paven.

Tekst: Niels Messerschmidt

”Familie er familie. Den kan ikke 
berettiges gennem politiske forestillinger. 
Den er en styrke i sig selv”, sagde paven 
til deltagerne i et symposium om familien 
og ægteskabet.  

En lysinstallation markerede, hvor muren 
gik i Berlin.

Det var et under!
Glæde og taknemmelighed med alvorlige overtoner ved jubilæet for 
murens fald.

Tekst og foto: Lisbeth Rütz

Fortsættes side 4 ▶
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TYSKLAND Formanden for det 
pavelige råd for fremme af kristen enhed 
håber, at mindehøjtideligheden for 500-
året for reformationen vil resultere i en 
yderligere præcisering af de forskellige 
konfessionelle opfattelser af Kirkens 
væsen. En økumenisk afklaring af 
begreberne ’Kirke’ og ’enhed’ er ifølge 
kardinal Kurt Koch et af  hovedpunkter 
på kirkernes dagsorden. ”Uden en 
enighed om målet for økumenien risikerer 
kirkerne at glide yderligere fra hinanden”, 
advarer han.

Kardinal Kochs formaning faldt under 
optakten til en forelæsningsrække med 
temaet ’Ökumene einer Streitkultur? 
Luthers katholische Kontrahenten’ 
(Økumeni – en stridbar kultur? Luthers 
katolske modstandere) på Humboldt-
universitetet i Berlin. 

Mens Den katolske Kirke holder fast i 
sit mål om at nå en ”synlig enhed”, vinder 
idéen om ”en gensidig anerkendelse” 

frem blandt de reformatoriske kirker, til 
kardinal Kochs beklagelse. Ifølge dem 
består enheden kun i form af ”summen af 
alle kirkeretninger [tysk Kirchentümer]”.

Med henblik på markeringen af 500-
året for reformationen håber kardinal 
Koch, at 2017 ikke vil markere en 
afslutning, men en ny begyndelse. Han 
henviser til den ”treklang af omvendelse, 
taknemmelig og håb”, som det blev 
udtrykt i fælleserklæringen ’Fra konflikt 
til fællesskab’ fra det pavelige enhedsråd 
og Det lutherske Verdensforbund. 

Derfor bør den fælles 
mindehøjtidelighed begynde med en 
fælles ”offentlig bodshandling”, mener 
Koch; ”Omvendelse og bod udgør begge 
indersiden af enhver reform”. Han siger 

videre, at de økumeniske bestræbelser 
har i dag brug for ”tilbagevenden til en 
lidenskabelig søgen efter enhed”. En 
hindring udgøres af den ”postmoderne 
mentalitet”, der i princippet har taget 
afsked med enhedstanken.

Kardinal Koch kritiserede også 
Den tyske evangeliske Kirkes tekst 
til markeringen af reformationen, 
’Rechtfertigung und Freiheit’ 
(Retfærdiggørelse og frihed), der betragter 
”pluraliseringen i vestlig kristendom” 
som en kærkommen og langtrækkende 
effekt af reformationen. Koch mener 
derimod, at ”hvis splittelsen af Kristi ene 
legeme ikke længere medfører ærgrelse, er 
økumenien overflødig”.
NM

KO mener
Internationale nyheder

Lad os være 
brobyggere
I denne tid markeres 25-årsdagen for 
Berlinmurens fald. Begivenheden, der 
fik skelsættende betydning for Europas 
udvikling, må dog ikke få os til at 
lukke øjnene for de mange mure, som 
fortsat findes rundt om i verden; fx 
demarkationslinjen mellem Nord- og 
Sydkorea, der siden 1953 har udgjort en 
fysisk og især mental skillelinje mellem 
to vidt forskellige samfund.

Siden Berlinmurens fald er nye mure 
skudt op, også i Europa – som en adskil-
lelse mellem befolkningsgrupper, mellem 
rig og fattig, mellem kontinenter; som et 
’værn’ mod folk på flugt fra krig, sult, 
fattigdom eller manglende fremtidsud-
sigter. Mure, der tilsidesætter grundlæg-
gende menneskerettigheder som adgan-
gen til sundhed, uddannelse, arbejde og 
mad. Mure, der adskiller samfund og 
familier. 

I Mellemøsten har en mur længe ad-
skilt Israel og Palæstina, arabere fra is-
raelere, og i 2013 opførte de israelske 
myndigheder en næsten 15 m høj og 
245 km lang mur i Sinai-ørkenen mel-
lem Egypten og Israel for at dæmme op 
for strømmen af mennesker på flugt fra 
krig og elendighed på Afrikas Horn. En 
anden velkendt mur går mellem USA og 
Mexico, og skal forhindre immigranter 
fra Mellemamerika i at komme illegalt 
ind i USA, og den op til 4 m høje mur 
strækker sig nu mere end 3.000 km mel-
lem Tijuana og San Diego. 

Europa går heller ikke fri. Muren mel-
lem Ceuta og Melilla, den spanske en-
klave i Marokko, har i årevis udgjort den 
sidste fysiske barriere for desperate afri-
kanske immigranter på vej mod Europa. 
På Cypern har den ’grønne linje’ siden 
1960’erne opdelt øen i en græsk-cyprio-
tisk og en tyrkisk-cypriotisk del, og en 
mur er nu under opførelse mellem Græ-
kenland og Tyrkiet for at bremse strøm-
men af asiatiske immigranter til Europa.

… og så må vi ikke glemme de utallige 
mure i storbyer, som adskiller rige bolig-
områder fra fattige kvarterer … 

I en tid, hvor verden er udfordret af 
alvorlige problemer som fx religiøs eks-
tremisme, voksende indkomstulighed og 
misforvaltning af jordens ressourcer, er 
en fælles indsats fra det internationale 
samfund den eneste mulige og farbare 
vej ikke kun for vor egen, men især frem-
tidige generationers skyld. 

Verden har mere end nogensinde brug 
for at vi bliver brobyggere – brobyggere 
for Kristi næstekærlige budskab. Lad os i 
stedet for mure opføre broer og skabe re-
lationer; og sådan helt lavpraktisk – lad 
os åbne os for de mennesker, vi møder 
på vor vej. Lad os dele liv, lade det glade 
budskab få hænder og fødder i praktisk 
næstekærlighed. Gør vi det, vil vi erfare, 
at det glade budskab kan forvandle men-
nesker og forholdet mellem mennesker. 

Vi mennesker er ikke kaldede til at 
skabe konfrontationer, men til at være 
brobyggere for det glade budskab. Måtte 
Berlinmuren – og alle de andre mure, sto-
re som små, fysiske som mentale – til sta-
dighed minde os om, at hvor mennesket 
møder en mur møder det også et lukket 
hjerte. Niels Messerschmidt

ØKONOMI et hovedpunkt i pave 
Frans’ modernisering af Vatikanets 
centraladministration er ønsket om få 
bedre kontrol med Pavestolens finanser 
og skabe større gennemsigtighed og 
centralisering på det økonomiske 
område. Efter oprettelsen af et 
økonomisk rådgiverorgan og et 
økonomisk sekretariat tidligere på 
året har sekretariatets leder, kardinal 
George Pell, nu udsendt en håndbog med 
retningslinjer for regnskabsførelse og 
økonomisk forvaltning. Retningslinjerne, 
som pave Frans godkendte den 24. 
oktober, er gældende fra årsskiftet og 
omfatter alle Vatikanets afdelinger. 

Formålet med håndbogen ’Financial 
Management Policies’ er at bringe 

Vatikanstaten på højde med gældende 
internationale standarder på området. 
Det betyder blandt andet, at alle 
afdelinger fremover har pligt til at 
udarbejde realistiske budgetter og aflevere 
gennemsigtige regnskaber. Man har 
blandt andet ønsket at gøre op med den 
hidtidige praksis, hvor højtrangerende 
kardinaler i visse tilfælde frit har kunnet 
disponere over fondsmidler, uden at de 
nødvendigvis blev bedt om at gøre rede 
for deres dispositioner. 

De nye retningslinjer foreskriver, at alle 
afdelinger skal udarbejde årsbudgetter, 
og disse skal godkendes af økonomise-
kretariatet og gennemgås af det femten 
mand store økonomiråd. Budgetterne 
skal siden godkendes af paven. Et større 

internationalt revisionsfirma vil desuden 
hvert år gennemgå Vatikanets regnska-
ber.

”Enhver afvigelse fra håndbogens 
retningslinjer skal drøftes og godkendes af 
økonomisekretariatet, når de opstår. Da 
regnskaberne bliver underlagt en streng 
ekstern revision må økonomisekretariatet 
uden undtagelse kunne gøre rede for 
enhver afvigelse fra den økonomiske 
politik”, hedder det i håndbogen.  
Retningslinjerne er et første vigtigt skridt 
i moderniseringen af den økonomiske 
og den administrative praksis i 
Vatikanstaten, skriver kardinal George 
Pell og den tyske kardinal Reinhard 
Marx, koordinator for det økonomiske 
råd, i en ledsagerskrivelse til håndbogen. 

De nye retningslinjer forventes at skabe 
større ansvarlighed, lette planlægningen 
og øge værdien af Vatikanets aktiver, 
og de vil blive implementeret gennem 
løbende ”undervisning, rådgivning og 
støtte”, skriver kardinalerne. 
NM

Nye finansielle retningslinjer 
for Vatikanets afdelinger
Målet er at bringe Vatikanstaten på højde med gældende internationale 
standarder.

Nye personer i to 
vigtige embeder
Ny ’udenrigsminister’ og præfekt 
for Den apostoliske Signatura. 

KURIEN Vatikanet offentliggjorde 
lørdag den 8. november, at pave Frans har 
udnævnt den britiske ærkebiskop Paul 
Richard Gallagher (60) til Vatikanets nye 
sekretær, dvs. leder, for statssekretariatets 
afdeling for diplomatiske relationer 
med andre lande. Dette embede har 
hidtil været indehavet af franskmanden 
Dominique Mamberti (62), som paven 
har unævnt til ny præfekt for Vatikanets 
’Højesteret’ – Den apostoliske Signatura. 
Mamberti afløser kardinal Raymond Leo 
Burke (66), som paven har udnævnt til ny 
kardinalpatron for Malteserordenen. Den 
amerikanske kardinal, som regnes som 
en af de skarpeste konservative kritikere 
af pave Frans’ nye kurs, kundgjorde selv 
sin forestående overflytning i oktober.

Gallagher er født den 23. januar 1954 
i Liverpool, og blev præsteviet i 1977. 
Senere begyndte han på Det pavelige 
Diplomatakademi, og fra 1984 fulgte 

tjeneste ved de apostoliske nuntiaturer i 
Tanzania, Uruguay og på Filippinerne, 
samt i Statssekretariatet. I 2000 udnævnte 

Johannes Paul II ham til permanent 
observatør ved Europarådet i Strasbourg, 
og i 2004 blev han Vatikanets ambassadør 
(nuntius) i Burundi og titularærkebiskop 
af Hodelm, Dumfriesshire i Skotland. 
Gallagher virkede fra 2009 som nuntius 
i Guatemala, og fra december 2012 som 
nuntius i Australien. 
NM 

Ærkebiskop Paul Richard Gallagher er 
den første brite, der har  embedet som 
Vatikanets ’udenrigsminister’ – et hverv, 
han overtager fra ærkebiskop Mamberti, 
der blev udnævnt i 2006 af pave Benedikt 
XVI.

Sten på vej mod reformationsjubilæet i 2017
Kardinal Koch advarer om en dybere splittelse.
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USA Ærkebispedømmet New York, der 
har den næststørste katolske befolkning 
i USA og indtager en særlig plads i 
landets historie, skal gennem en kraftig 
slankekur. Kardinal Timothy Dolan 
meddelte søndag den 2. november, at 
næsten en tredjedel af  ærkebispedømmets 
368 sogne skal lægges sammen og enkelte 
lukkes.

”Denne fase i ærkebispedømmets 
historie bliver utvivlsomt svær for dem, 
der lever i de berørte sogne”, skriver 
Dolan i en erklæring. ”Mange bliver 
sårede og kede af det, når de oplever at 
der sker ændringer i deres åndelige liv, og 
jeg er én af dem”. 

Omstruktureringen har været flere 
år undervejs og følger efter flere 
nedskæringsrunder, den seneste i 2007. 
Selv om ærkebispedømmet fortsat har 
2,8 millioner katolikker, kæmper det 
med faldende messegang, færre elever på 
de katolske skoler og stigende udgifter. 
Således bruger ærkebispedømmet 40 mio. 
dollars hvert år på at hjælpe nødlidende 
eller overflødige sogne.

De varslede ændringer, som er de 
største i ærkebispedømmets mere end 
200-årige historie, har oprørt mange 
katolikker, især i de kvarterer, hvor 
forskellige indvandrergrupper i tidens løb 
har opført nye kirker eller revitaliseret 

hensygnende sogne. Nogle sognebørn har 
meddelt, at de vil forsøge at redde deres 
kirker gennem underskriftsindsamlinger 
og protestaktioner.

Efter planen vil 112 sogne bliver lagt 
sammen med nærliggende kirker, og 
fremover vil der kun blive afholdt messe 
på ”regelmæssig basis” i 31 sogne, hvilket 
i praksis vil sige, at de berørte kirker er 
tæt på at lukke. 

Kardinal Timothy Dolan meddeler, 

at ændringerne vil træde i kraft den 1. 
august 2015.

Tendens flere steder i USA
De varslede omstruktureringer i New 
York er desværre ikke enestående: mange 
bispedømmer i det nordøstlige USA 
og i Midtvesten, nogle af arnestederne 
for katolicismen i USA, kæmper med 
faldende donationer og svigtende 
kirkegang. Sogne- og skolelukninger er 
en realitet i Chicago og Boston, hhv. det 
3. og 4. største ærkebispedømme i USA 
(ærkebispedømmet Los Angeles er med 5 
mio. katolikker er det største).

Forskningscentret ’Center for Applied 
Research in the Apostolate’ (CARA) på 
Georgetown universitet siger, at antallet 
af  katolske sogne i USA toppede i 1988 
med 19.705 sogne; i dag er der 17.500 – 
eller ti procent færre – sogne. 

Visse områder i USA oplever dog en 
vækst i antal katolikker. I den sydlige og 
den vestlige del af  landet oplever mange 
bispedømmer stor vækst, især katolske 
immigranter fra Mexico og Latinamerika 
samt en tilstrømning af pensionister 
og katolske tilflyttere fra de nordlige 
delstater.

Denne vækst er dog ikke stor nok til at 
opveje de mange sognelukninger. Ifølge 
CARA åbnede 61 nye sogne i USA i 2013, 
mens 190 sogne lukkede i samme periode.

Kort nyt

Internationale nyheder

’Vi har brug for 
broer, ikke mure!’
ANGELUS Pave Frans kommen-
terede 25-årsdagen for Berlinmurens 
fald i Angelus-bønnen søndag den 9. 
november. Han mindede tilhørerne på 
Peterspladsen om, at muren var et ud-
tryk for de ideologiske skel, der fand-
tes i Europa og i store dele af verden 
under den kolde krig. Frans mindedes 
alle dem, som døde, kæmpede og som 
bad for murens sammenbrud – blandt 
dem navnlig den hellige Johannes Paul 
II, som spillede ”en afgørende rolle” i 
murens fald. 

”Det var Johannes Paul IIs støtte til 
solidaritetsbevægelsen i hans fødeland, 
Polen, der på afgørende vis bidrog til 
kommunismens sammenbrud i landet 
og var med til at skabte en domino-
effekt i andre østeuropæiske lande”.

Pave Frans bad for at de mure, der 
fortsat i dag opdeler verden, må falde 
og må afløses af ”en mødets kultur”.

En sådan kultur, konstaterede han, 
”er i stand til at nedrive de mure, der 
fortsat opdeler verden, så uskyldige 
mennesker aldrig mere må blive 
forfulgt og endda dræbt på grund af 
deres overbevisning og deres religion”.
”Hvor der er mure, er der et lukket 
hjerte. Vi har brug for broer, ikke 
mure!”, erklærede pave Frans.

CARITAS SØGER 
KOMMUNIKATIONSKOORDINATOR. 

Du kan læse stillingsopslaget på www.caritas.dk 

Caritas
Danmark

 
Sender præster og 
ordensfolk hjem
Fremover skal de være russiske 
statsborgere.

KRIM Alle katolske præster og ordens-
folk har fået besked på at forlade Krim-
halvøen inden årets udgang. Efter en 
russisk lov om trossamfund på Krim 
er trådt i kraft, har næsten alle imamer 
og muslimske lærde forladt halvøen. 
Den 1. juli i år trådte en ny russisk lov i 
kraft hvorefter trossamfund, der virker 
på den russisk-annekterede Krim-halvø 
(der tidligere tilhørte Ukraine), skal an-
søge om fornyet opholdstilladelse. 

Indtil videre er der givet afslag på 
alle ansøgninger, skriver det kristne 
nyhedsmedie Forum 18. Da kun 
registrerede trossamfund har lov til 
at ansætte personer med udenlandsk 
statsborgerskab, betyder det, at flere 
kirker og menigheder står foran at miste 
deres præster, da de katolske præster og 
ordensfolk på Krim enten er ukrainere 
eller polakker. Efter at Kirken har 
fået anslag på ansøgningerne må de 
pågældende personer forlade halvøen. 
Den samme skæbne rammer også andre 
kirkesamfund, hvis deres medarbejdere 
ikke er russiske statsborgere. 
NM

Otte nye ærværdige
Blandt dem er en 12-årig italiensk 
dreng anerkendt for sine ’heroiske 
dyder’.

VATIKANET Pave Frans modtog den 
7. november kardinal Angelo Amato, 
præfekten for Kongregationen for 
Helligkåringer, i privataudiens. Under 
audiensen gav paven kongregationen 
autorisation til at promulgere otte nye 
dekreter, hvor otte personer fået deres 
’heroiske dyder’ anerkendt og derfor er 
blevet erklæret Venerabilis (’Ærværdige’). 
Blandt de otte nye ærværdige er en 12-årig 
italiensk dreng, som døde i slutningen af 
1970’erne.

Silvio Dissegna, født den 1. juli 1967 
i Moncalieri, Italien, blev diagnosticeret 

med knoglekræft i begyndelsen af 1978. 
Ifølge hjemmesiden www.silviodissegna.
org, som er dedikeret til hans sag, tilbragte 
han sin sygdom i bøn og han udviste en 
stærk hengivenhed for Rosenkransen. 
Han døde den 24. september 1979 i 
Poirino, Italien.

De syv andre ærværdige er:
* Kapucinerpater Frans Maximian 
Valdés Subercaseaux, den første biskop 
af Osorno i Chile. Født den 23. september 
1908 i Santiago de Chile og død den 4. 
januar 1982 i Pucón, Chile.
* Pater Hildebrand Gregori, født som 
Alfredo Antonio, generalabbed for 
Sylvestrinerordenen og grundlægger 
af kongregationen Suore Benedettine 
Riparatrici del Santo Volto di Nostro 
Signore Gesù Cristo – RSV. Født den 8. 

maj 1894 i Poggio Cinolfo, Italien og død 
den 12. november 1985 i Rom.
* Oratorianerpater Raimundo Calcagno, 
født den 17. april 1888 i Chioggia, Italien 
og død den 18. juli 1964 samme sted.
* Jesuitpater John Sullivan, født den 8. 
maj 1861 i Dublin, Irland og død den 19. 
februar 1933 samme sted.
* Redemptoristpater Pelagio Saúter, 
født den 9. september 1878 i Hausen 
am Thann, Tyskland og død den 23. 
november 1961 i Goiânia, Brasilien.
* Jeanne Mance, lægkvinde og 
grundlægger af hospitalet Hotel-Dieu i 
Montréal. Født den 11. november 1606 
i Langres, Frankrig og død den 18. juni 
1673 i Montréal, Canada.
* Marthe-Louise Robin, lægkvinde 
og grundlægger af foreningen Foyer 
de Charité. Født den 13. marts 1902 i 
Châteauneuf-de-Galaure, Frankrig og 

død den 6. februar 1981 samme sted. 
NM 

Den italienske dreng Silvio Dissegna, 
som blev diagnosticeret med knoglekræft 
i 1978, er nu anerkendt for sine ’heroiske 
dyder’. Han døde den 24. september 1979 
blot tolv år gammel. Foto: silviodissegna.
org.

Nedskæringer i ærkebispedømmet New York
Et af verdens største ærkebispedømmer skal på slankekur.

Tekst: Niels Messerschmidt

Kardinal Timothy Dolan har meddelt, at 
næsten en tredjedel af ærkebispedømmet 
New Yorks 368 sogne skal lægges sammen 
eller lukkes.
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m e n n e s k e r 
for at følge begivenhederne på storskærm.

 Hele aftenen var der mulighed for at 
tale med ofre for det kommunistiske regi-
me i det renoverede center for dokumen-
tation for DDR´s historie, som forbunds-
kansler Angela Merkel havde indviet 
tidligere samme dag.

Taknemmelighed og glæde var de ord, 
der igen og igen blev brugt af tyskerne på 
en dag, der markerede jubilæet for en af 
de største begivenheder i Tysklands histo-
rie. Dagen havde alvorlige overtoner, for 
den 9. november er også en skæbnedag i 
Tysklands historie. Den markerer 25-års 
jubilæet for murens fald, viser tilbage til 
”krystalnatten” den 9. november 1938, og 
kejserrigets fald den 9. november 1918, 
hvor Weimarrepublikken blev udråbt fra 
Rigsdagens balkon af Philipp Scheide-
mann. To timer senere udråbte Karl Lie-
bknecht en fri socialistisk republik fra 
slottet i Berlin. Den 9. november 1923 
er også datoen for Hitlers mislykkede øl-
stuekup. 

Dagen forinden var begivenheden ble-
vet analyseret på kryds og på tværs i Ber-
lin af kardinaler, biskopper, politikere og 
kendte intellektuelle ved et symposium 
i Berlin arrangeret af den tyske bispe-
konference.  Med en hentydning til pave 
Johannes Paul II havde symposiet over-
skriften ”en opmuntring til at ånde med 
begge lunger”.

Ærkebiskoppen af München og 
Freising og leder af den tyske bispekon-
ference, kardinal Reinhard Marx, gjorde 

sig til fortaler for en erindringskultur, der 
viser fremad og gør Kirken til et instru-
ment for enheden i et splittet og sekulari-
seret samfund.

”Af og til har jeg det indtryk, at man-
ges fantasi kun rækker til at forestille sig, 
hvordan Kirken var for 50 år siden - ikke 
til at forestille sig hvordan den kan være 
om 50 år. Også den politiske fornuft be-
høver en profetisk kraft og en sans for 
forandringspotentiale i stedet for bare 
at indrette sig under de givne forhold”, 
sagde kardinalen, der betonede, at Kir-
ken skal fokusere på, hvad der er dens 
sendelse. 

Polen viste vejen
”Hvis man overhovedet kan tale om 
undere i det politiske liv, ja så var dette 
et under”, sagde den tyske finansminister 
Wolfgang Schäuble. ”Forhåbentlig 
går det godt”, tænkte han endnu 
om aftenen den 9. november, hvor 
grænseovergangen blev åbnet, uden at 
der var udgydt en blodsdråbe og løsnet 
et skud. Der var enighed på mødet om, 
at Polen viste vejen i den proces, der 
førte til murens fald. Forfatteren og 
borgerrettighedsforkæmperen Freya 
Klier fortalte om den åbne atmosfære 
i 70´ernes Polen, hvor der var plads til 
kritiske debatter og eksperimentel kunst 
– en tilstand der stod i grel kontrast til 
forholdene i DDR.

1989 var et annus mirabilis – et 
underfuldt år, hvor drømmene blev 
til virkelighed. Murens fald udløste 

en dominoeffekt. En efter en faldt de 
kommunistiske stater. Tidligere formand 
for de tyske katolikkers centralkomite 
Hans Joachim Meyer citerede den 
tjekkiske præsident Václav Havel med 
ordene: ”det er slut med poesien. Nu 
begynder prosaen”. 

Murens fald åbnede også for Pandoras 
æske. Den blodige borgerkrig, der førte 
til Jugoslaviens opløsning havde mere 
end 100.000 ofre. Flere af indlæggene 
kredsede om faren for en ny kold krig. 
”Vesten skal være i stand til at forsvare 
sine værdier. Totalitarismen kan komme 
igen i nye former. Jeg lugter stanken 
af KGB overalt. Putin spiller med 
musklerne. Han vil være med i herskernes 
klub.  Først går han efter Ukraine, så de 
baltiske stater, så Polen”, lød de dystre 

ord fra Myroslav Marynovych, rektor for 
det katolske universitet i Lviv i Ukraine. 

LITURGI Nu kan man efterhånden 
tale om en tradition: for tredje år i træk 
blev der op til sidste søndag i oktober 
– festen for Krist Konge i den ældre 
kalender – afholdt valfart til Rom for 
katolikker knyttet til den ekstraordinære 
form af liturgien. En lille gruppe på 
ni troende fra 1 til 80+ år deltog fra 
Danmark. Valfartens hensigt er at vise 
taknemmelighed for pave Benedict XVI’s 
skrivelse Summorum Pontificum, der 
åbnede den ekstraordinære form for 
alle, samt at udtrykke enheden med Skt. 
Peters efterfølger.

”Liturgi” og ”ekstraordinær form” 
lyder måske som støvede ord. Men det, 
der tales om, er selve kernen i det kristne 
liv. 2. Vatikankoncil lærer at liturgien, 
Kirkens officielle gudstjeneste, er en hellig 
handling over alle andre, højdepunktet 
for Kirkens gerning og kilden til hele 
hendes kraft. Den ekstraordinære 
form er den klassiske form af den 
romerske gudstjeneste som den tog sig 
ud fra middelalderen indtil 1960’erne. 
Hvorfor bevare denne form? Fordi den 
med Benedict XVI’s ord repræsenterer 
en åndelig rigdom og ”hvad tidligere 
generationer anså for helligt, forbliver 
helligt og stort også for os”. Pave Frans 
har ikke udtalt sig offentligt om den 
ældre form, men han har i et interview 
kaldt det meget smukt at de ortodokse 
”har bevaret deres uspolerede liturgier”, 
og hvorfor skal vi katolikker ikke også 
det?

Programmet for valfarten omfatter 

både liturgi (messe, tidebøn) og andre 
fromhedsøvelser (rosenkrans, sakramen-
tal tilbedelse og korsvej på Roms høje) 
og søger således at favne alle aspekter 
af traditionelt katolsk liv. Flere af Roms 
kirker dannede en smuk ramme om val-
farten. Valfarten er meget fleksibel, da 
man selv arrangerer rejse og ophold og 
kan bestemme, hvor meget man vil være 
med til. Især belejligt for børnefamilierne, 
som der var flere af. 

Højdepunktet var lørdagens procession 
gennem byens gader til Peterskirken med 
efterfølgende pontifikalmesse ved alteret 
for Peters Stol. Celebranten var kardinal 

Raymond Burke, på det tidspunkt præ-
fekt for den Apostoliske Signatur (Vati-
kanets ”højesteret”). Kardinal Levada, 
tidligere præfekt for Troslærekongregati-
onen, deltog også. Det enorme kapel var 
overfyldt, og det var tydeligt at valfarten 
vokser år for år; omkring 1.200 præster 
og lægfolk deltog. Ved messen blev med-
delelser fra både pave Frans og pave eme-
ritus Benedict XVI læst op. Sidstnævnte 
udtrykte glæde over at den ældre form af 
liturgien har fundet en solid plads i Kir-
ken og beklagede, at han pga. sin kloster-
agtige tilværelse ikke selv kunne være til 
stede.

Endnu en højtstående kardinal skulle 
have fejret messe om fredagen, nemlig 
Kardinal George Pell, præfekt for Øko-
nomisekretariatet. Messen markerede i 
øvrigt 10-året for grundlæggelsen af Ju-
ventutem, en verdensomspændende or-
ganisation for unge med interesse for den 

ekstraordinære liturgi. Kardinalen blev 
desværre forhindret af sygdom, så mes-
sen blev i stedet fejret af  hans sekretær, 
der læste meddelelser og prædiken op fra 
kardinalen. Kardinal Pell roste de unge 
for deres kærlighed til Kristus og Kirken 
og forsikrede dem om sin støtte. I prædi-
kenen opfordrede han til, med henvisning 
til den nylige bispesynode, at undgå ”ste-
ril polemik” og i stedet opbygge en kon-
sensus ud af de nuværende uenigheder.

Valfartens afslutning fandt sted i Nor-
cia (Nursia), Skt. Benedikts fødeby. By-
ens historiske kloster måtte for år tilbage 
lukkes pga. et dalende antal munke, men 
i 2000 flyttede et nyt, ungt kommunitet af  
hovedsaglig amerikanske benediktiner-
munke ind der bruger den ekstraordinæ-
re liturgi. Kommunitetet fik af Benedict 
XVI til opgave at fejre liturgien i både 
den nye og ældre form, for at fremme den 
”gensidige berigelse” mellem de to former 
som var pavens vision. Det gode samliv 
med befolkningen blev markeret ved, at 
de lokale myndigheder med borgmeste-
ren i spidsen var talrigt til stede, og såvel 
pilgrimme som byens borgere fyldte kir-
ken. Messen markerede også 50-året for 
at Den salige Paul VI gjorde Skt. Bene-
dikt til Europas værnehelgen. Kardinal 
Walter Brandmüller var til stede og præ-
dikede.

Pave Frans taler ofte om at ”gå til peri-
ferierne”, ud af ens vante omgivelser for 
at møde dem der lever på kanten af Kir-
ken og samfundet med Evangeliet. Men 
man kan ikke gå tomhændet derud, og 
derfor må man til stadighed søge ind til 
Troens kerne, til liturgien og troslæren, 
for selv at blive ”fyldt op”. En valfart til 
Rom, til Kirkens centrum, kan ligeledes 
give fornyet kraft til at gå ud til periferien. 
Vi vil varmt anbefale denne valfart og in-
vitere til at tage med næste år.

Liturgi

Valfartens to mål var den hellige messe og Peters stol.

Ved Kirkens kerne
Rapport fra liturgisk kongres i Rom.

Tekst og foto: Gideon Ertner og Ulf Becker

Hans Joachim Meyer og Myroslav Marynovich debatterer. 

Forfatterinden Freya Klier var 
borgerrettighedsforkæmper i DDR.

▶ Fortsat fra forsiden.
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Bøn

BØNSAKTION Det er en tidlig 
lørdag aften i oktober. Udenfor har 
efterårsmørket sænket sig over Aarhus. 
Men inde i Katolsk Kirke i Ryesgade 
tændes lys efter lys, indtil der til sidst er 
tændt 60 lys. Lys, som oplyser mørket i 
kirkerummet, mens de tilstedeværendes 
bønner oplyser det mørke, som så ofte 
sænker sig over en verden arret af  krig, 
uvenskab, sygdom og død. Omkring 
80 medlemmer af den århusianske 
menighed er samlet for sammen at skabe 
en levende rosenkrans. Deltagerne er delt 
op i grupper, som hver repræsenterer en 
verdensdel. Hver enkelt deltager udgør et 
led i rosenkransen, og de fremsiger på skift 
første del af Hil dig, Maria på deres eget 
modersmål. Herefter svarer deltagerne i 
kor på dansk med anden del af  bønnen. 
Før hver deltager fremsiger sin del af  
bønnen, bliver det lys, vedkommende 
bærer i hænderne, tændt. En ring af lys 
breder sig ned igennem kirkerummet; den 
begynder og slutter under krucifikset ved 
alteret.

Den levende rosenkrans er en interna-
tional bevægelse, som har til formål at 
engagere mennesker over hele verden i 
at bede rosenkransen i fællesskab for en 
mere fredelig verden. I Aarhus tog med-
lemmer af den filippinske gruppe i me-
nigheden initiativ til at lave en levende ro-
senkrans for første gang for tre år siden, 
og det lykkedes med noget benarbejde 
initiativtagerne at samle de i alt 60 per-
soner, der skal til for at skabe en levende 
rosenkrans, hvor hver deltager udgør et 
led i den traditionelle katolske bøn.

Blandt deltagerne var den nu 31årige 
Isabella Maria Kyle, der har dansk-
amerikansk baggrund, og hun husker sin 
første deltagelse i en levende rosenkrans 
som meget bevægende: ”Den fandt sted 
en lørdag formiddag i skolegården til 
den katolske skole, som ligger lige ved 
siden af kirken. Alle deltagere havde 
hvide eller blå balloner, og da vi havde 
bedt hele rosenkransen, gav vi slip på de 
heliumfyldte balloner, som steg til vejrs 
som et smukt udtryk for vores fælles bøn 
til Gud. Ballonerne var forbundet, så det 
var en ’ballonrosenkrans’, som opfor til 
himlen. Et fantastisk syn. Der var endda 
et kors fasthæftet til den. Det var utrolig 
stærkt, også fordi det sendte budskabet 
op over byen, så folk, der gik forbi på 
gågaden fik det at se,” husker hun.

Men også sidste år og dette års levende 
rosenkrans, som fandt sted inde i kirke-
rummet, var en meget stærk manifestati-
on af åndelig kraft, synes Isabella Maria 
Kyle. ”Vi stod hver med et lys, som blev 
tændt, efterhånden som vi fremsagde vo-
res del af  bønnen. Lyset blev sendt fra 
den ene person til den næste sammen med 
bønnen, og alle lys blev tændt ved hjælp 
af en kerte, som blev tændt ved flammen 
fra det tændte påskelys. Vi var organiseret 
i grupper, som repræsenterede hver vo-
res verdensdel, og lysene 
havde forskellig farve for 
hver verdensdel. Des-
uden var det gjort sådan, 
at vi fremsagde bønnen 
for en anden verdensdel 
end den, vi selv havde 
rødder i. På den måde 
blev det et meget stærkt 
udtryk for menighedens 
mangfoldighed og den 
indbyrdes solidaritet,” si-
ger hun.

Hver deltager fremsag-

de første del af Hil dig, Maria på sit eget 
modersmål –  kinyarwanda, polsk, tysk, 
engelsk, dans, vietnamesisk, arabisk, ru-
mænsk, italiensk, portugisisk, spansk, 
filippinsk osv. – og resten af deltagerne 
svarede så ved at fremsige sidste del af  
bønnen – ”Hellige Maria, Guds moder, 
bed for os syndere nu og i vor dødstime” 
på dansk. Der var op mod 30 forskellige 
sprog repræsenteret, og alene det var i sig 
selv et bevægende udtryk for det fælles 
ønske om fred i verden, siger Isabella Ma-
ria Kyle. Før hvert led blev der desuden 
fremsagt særlige intentioner og bønner 
for netop dette kontinent, og som Isabella 
Maria Kyle siger, er der jo rigeligt at bede 
for – uanset om det gælder Mellemøsten, 
Afrika, Asien, Oceanien eller Syd- og 
Nordamerika.

”Af og til når jeg ser nyheder fra 
hele verden – om krig i Mellemøsten, 
halshugninger, Ebola-epidemi Afrika 
osv., kan jeg føle mig magtesløs og have en 
fornemmelse af ikke at kunne stille noget 
op over for al den ulykke og elendighed. 
Men der synes jeg, at rosenkransen er 
en stor velsignelse. Jeg tror, at den har 
meget større kraft, end vi ofte aner, og 
det at bede sammen er meget stærkt. Som 
kristne er vi utroligt privilegerede, fordi 
vi har fået den mulighed at bede til Gud, 
når vi føler afmagt og hjælpeløshed, og 
den mulighed synes jeg, at vi skal benytte 
os endnu mere af, end vi normalt gør. 
Det er mit store ønske, at flere vil deltage 
i den årlige levende rosenkrans, men 

også, at vi alle bliver bedre til at skabe 
små bønnefællesskaber i hverdagen. Det 
kan være i familien eller i grupper i vores 
menigheder,” siger Isabella Maria Kyle.

Hun tilføjer med et smil, at hun er sik-
ker på, at Moder Theresa havde ret, da 
hun sagde, at ”a family that prays to-
gether stays together”. ”Næsten halvde-
len af alle ægteskaber bliver jo opløst i 
Danmark i dag, og jeg tror, at mange flere 
familier kunne blive sammen, hvis de 
hver dag satte blot fem minutter af til at 
bede sammen. Det kan være et enkelt led 
af rosenkransen eller blot en fælles bøn, 
hvor man takker for dagen og de gode 
ting, der er sket, og beder om tilgivelse for 
de fejl, man har begået. Begynder flere på 
den måde at skabe fred i de nære omgivel-
ser, tror jeg, at vi kan skabe en meget fre-
deligere verden. Bønnens kraft er meget 
stor, ikke mindst når vi beder sammen,” 
siger hun.

Isabella Maria Kyle lærte selv rosen-
kransbønnen, da hun gik på den katolske 
skole i Ryesgade i Aarhus. Men der skulle 
gå mange år, før hun begyndte at prakti-
sere bønnen dagligt – og før hun stod i sin 
gamle skolegård sammen med omkring 
60 andre medlemmer af menigheden og 
for første gang i Aarhus skabte en levende 
rosenkrans i oktober 2012. ”Jeg boede i 
USA indtil 2008, og der havde jeg en stærk 
omvendelsesoplevelse, som gjorde, at jeg 
for alvor begyndte at gå i kirke igen, da 
jeg kom tilbage til Aarhus. Alligevel var 
jeg noget afvisende over for visse katolske 

traditioner og var ikke umiddelbart posi-
tiv over for rosenkransbønnen. Men jeg 
mødte så på et tidspunkt en dame, som 
gav mig en brochure med forklaring på, 
hvordan man beder rosenkransen, og ly-
set i hendes ansigt vækkede en længsel i 
mig, som siden førte til, at jeg begyndte at 
bede rosenkrans,” fortæller hun.

Hun deltager nu ugentlig i en ungdoms-
gruppe, som samles i kirken i Aarhus for 
at bede sammen, fejre messe og hygge 
med te, kage og samtale. Det er medlem-
mer af denne gruppe, som har stået for 
at organisere den levende rosenkrans, og 
deres engagement har gjort stort indtryk 
på Isabella Maria Kyle. ”Det har været så 
fint at se, hvordan de har formået at få 
flere og flere til at være med, unge og gam-
le og mennesker af mange forskellige na-
tionaliteter. Nogle oversætter bønnerne, 
andre sørger for mad til fællesspisning, 
skaffer flere deltagere eller andre prakti-
ske ting. Det er i sig selv meget rørende, 
og jeg håber, at flere vil være med næste 
år, når vi igen i oktober – jomfru Marias 
måned – samles for at skabe en levende 
rosenkrans. For mig er det som at skabe 
en del af  himlen på jorden,” siger hun.

’Det er som at skabe en del af 
himlen på jorden’
I Aarhus samles en gruppe mennesker hvert år i oktober for at skabe 
en levende rosenkrans sammen. En af deltagerne beskriver det som at 
skabe en lille bid af himlen på jorden.

Tekst: Malene Fenger-Grøndahl. Foto: Rosario  Christensen.

Rosario Engholm Christensen, 
medarrangør af den levende 
rosenkrans i Aarhus
Hvor mange er involveret i at organisere 
den levende rosenkrans i Aarhus?
Mindst ti personer. Det sker altid i 
et samarbejde mellem de forskellige 
grupper og deres repræsentanter. Det 
har været den filippinske gruppe, som 
har taget initiativet; men vi har oplevet 
større og større engagement fra de 
andre grupper.  I år var det vores nye 
præst, pater Kris, der indkaldte til det 
første møde. De frivillige har så ansvar 
for eksempel for udsmykningen, 
annoncering, bønner, oversættelser 
eller måltidet
Hvorfor synes du, det er en vigtig 
begivenhed?

Alene det at vi beder sammen er en 
stor begivenhed. For os som katolikker 
er det at bede rosenkransen individuelt 
en vigtig del af  vores hengivenhed, 
det er et svar på den hellige moders 
bøn om at frelse verden, at frelse 
sjæle, og det er en måde at meditere 
over Jesu og Marias liv. Så at bede 
rosenkransen sammen som menighed 
er en kæmpebegivenhed, fordi den 
forener os i vores bøn, i vores svar som 
katolikker. Også på det praktiske plan 
bringer det den katolske menighed i 
Aarhus tættere sammen på tværs af 
etniske grupper og nationaliteter. 
Hvad gjorde mest indtryk på dig i går?

Det var et mirakel i sig selv at opleve, 
hvordan den megen forberedelse 
kulminerede – først i lidt forvirring 
og så i en utrolig højtidelighed. Det 
betyder også meget, at vi ikke kun 
beder for behovene i vores egen 
menighed, ikke kun for os selv, men 
for hele verden, især for de fattige og 
sårbare derhjemme og rundt omkring i 
verden. Som en international menighed 
virker det passende, at vi er i stand til 
at gøre det.

Den levende rosenkrans begyndte 
i Frankrig i 1826 og er i dag udbredt 
over hele verden. Læs mere på www.
onefami ly inmiss ion.org/soc iety-
propfaith/world-mission-rosary.html
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BIBLIOTEK Det skrevne ord er den 
mest tålmodige missionær. Sådan 
lød det på Sankt Vincentforeningens 
generalforsamling i 1887, og det 
gælder endnu, sagde Helge Clausen, 
bestyrelsesformand, da han om lørdagen 
fortalte om bispedømmets teologiske 
bibliotek. Biblioteket har hjulpet mange 
studerende på vej, det har mange 
konversioner på samvittigheden, og 
bøgerne fra dets store samling om 
spiritualitet har været sjælens daglige 
brød for mange. Men nu ser det sort 
ud for biblioteket. Økonomisk råd har 
nemlig besluttet at stryge bispedømmets 
driftstilskud med udgangen af 2014. Det 
betyder, at biblioteket nu selv skal forsøge 
at finde fondsmidler for at overleve.

Helge Clausen, der i mange år har for-
sket i danske efterreformatoriske biblio-
teker fortalte om de kirkelige biblioteker 
som redskaber for nyevangelisering. Her 
kan biblioteker spille en vigtig rolle, fordi 
de afspejler hele fylden af Kirkens tro og 
praksis. 75 % af alle konversioner over 
en hundredårig periode angiver at bøger 
har givet en impuls til deres konversion.

”Vores kirke har en kort historie, 
og en skrøbelig identitet. Derfor er 
biblioteker et vigtigt middel til at 

forklare og forsvare den katolske tro”, 
sagde Helge Clausen. Ikke uden grund 
kaldtes et klosterbibliotek i gamle dage 
for armarium eller våbenkammer.  Sankt 
Andreas Bibliotek er det største katolske 
offentlige bibliotek mellem Osnabrück 
og Nordpolen, da ærkebispedømmet 
Hamburg for ti år siden lukkede sit 
teologiske bibliotek – en beslutning man 
siden har fortrudt bittert. 

Med henvisning til ”Det demente 
samfund” af Michael Böss talte Clausen 
om den voksende historieløshed i dagens 
Danmark og bibliotekets rolle som 
traditionsbærer.

Men SAB er ikke bare et bibliotek – 
det er også et antikvariat og et arkiv med 
biblioteksleder Kate Toft Madsen som 
eneste lønnede ansatte. Ti fagreferenter 
besvarer spørgsmål om teologi og 
kirkehistorie, liturgi, spiritualitet, 
familie, ægteskab og seksualitet og 
kirkelig jura. En række frivillige hjælper 
bibliotekslederen med de daglige 

biblioteksrutiner.
SAB blev grundlagt i 1648. Det er 

bispe dømmets ældste institution og har 
i dag 40.000 bøger. 35 af dem stammer 
helt tilbage fra gesandtskabets arkiv 
i 1600-tallet. Hvad skal der ske med 
denne kulturarv? Svaret blafrer i vinden 
efter pastoralrådsmødet, der heller ikke 
kunne give et bud på, hvordan bibliote-

ket eventuelt kan videreføres uden løn-
net arbejdskraft. Et medlem hævdede, at 
biblioteket koster 1.270 kr. per henven-
delse, og at det er rigtigt at lukke det un-
der de nuværende omstændigheder. Der 
var enighed om så vidt muligt at bevare 
samlingen; men hvor og hvordan? ”Det 
har jo eksisteret tidligere uden at der var 
lønninger til det, og måske kan det dri-
ves videre på frivillig basis”, sagde Niels 
Engelbrecht.  ”Vi kan jo ikke spare os ud 
af alle vores problemer, og det er vigtigt 
at have et katolsk ansigt udadtil”, sagde 
et medlem, mens et andet sagde: ”Vores 
sendelse er at forkynde, for vi er en kirke, 

ikke et bibliotek”.

Biblioteksleder Kate 
Toft Madsen bag 
skranken i Sankt 
Andreas Bibliotek.

Pastoralrådsmøde

SOGNESTRUKTURER Hvor er 
vi lige nu som katolsk kirke, og hvad 
er perspektivet for fremtiden? Det var 
overskriften på generalvikar Niels 
Engelbrechts oplæg om det kommende 
nye sognelandskab. Generalvikaren 
startede med et historisk perspektiv 
ned over bispedømmet. Den 
efterreformatoriske katolske kirke i 
Danmark begyndte, da 1849-grundloven 
gav danskerne religionsfrihed. I 1849 var 
der kun to kirker og tre præster. I 1860 
var der folketælling med 1.240 katolikker. 
Formålet var at oprette missionsstationer, 
skoler for katolikker, hospitaler og 
klinikker. I 1869 blev Hermann Grüder 
apostolsk præfekt og i 1883 ved hans død 
var der 21 præster. Da biskop Johannes 
von Euch dør i 1922 er der 28 menigheder 
og 15.000 katolikker. 

Biskop Brems’ tid fra 1922-1938 var 
stabiliseringens tid. I 1939 var der 15.000 
katolikker. Da biskop Suhr bliver biskop 
i 1939 er der 812 søstre og 100 præster.

I 1965 er koncilet slut, og biskop 
Martensen kommer til.  Dengang 
var der 136 præster, 23 skoler og 11 
hospitaler. Koncilets tanker om en 
styrkelse af lægfolkets rolle i Kirken lå 
bag afholdelsen af synoden fra 1968-
1969. Der kom menighedsråd i alle de 
katolske sogne, og der blev nedsat et 
pastoralråd.  Samtidig blev samfundet 
mere og mere multinationalt og 
sekulariseret. Antallet af  kald faldt, og 
alderspyramiden blev anderledes i de 
store søsterordener, som efterhånden 
måtte opgive deres institutioner. Denne 
udvikling er også fortsat efter 1995, 
hvor biskop Czeslaw kom til. Biskoppen 
leder bispedømmet, men støtter sig til 
en række råd, hvor præster, søstre og 

lægfolk er repræsenterede. Præsterådet er 
en rådgivende forsamling der skal hjælpe 
biskoppen i ledelsen af bispedømmet. 
Mindst halvdelen af rådets medlemmer 
skal være valgt af præsterne selv.  Rådet 
mødes tre gange om året.

Biskoppeligt råds medlemmer vælges af 
biskoppen for en femårig periode. Rådet 
har en rådgivende funktion og drøfter 
typisk sammen med biskoppen typisk alle 
ansættelsesforhold vedrørende præster og 
diakoner samt kandidater til præste- og 
diakonembedet. Det biskoppelige råd 
mødes cirka en gang om måneden. Det 
økonomiske Råd i bispedømmet består 
af tre eksperter i økonomi og civilret, 
udpegede af biskoppen. Rådet opstiller 
hvert år et årsbudget og godkender 
bispedømmets regnskab. Katolikker 
i Danmark, Færøerne og Grønland 
repræsenteres i Pastoralrådet, som har 
medansvar for alle forhold af pastoral 
karakter. Det kan undersøge, overveje og 
fremsætte praktiske forslag. Overordnet 
skal det befordre samarbejdet, udtale sig 
om bispedømmets økonomiske forhold 
og forvaltning og udtale sig om projekter 
og langtidsplaner.

Mange ordenssamfund har præget 
vores bispedømme. De kunne tidligere 
disponere over store pengesummer, og 
deres midler kom bispedømmet til gode. 

Men i takt med at mange ordener har 
lukket ned i Danmark, har bispedømmet 
overtaget deres opgaver. Siden koncilets 
afslutning har der været en udvikling fra 
decentral til mere central administration

Der er genereret årlige millionunderskud 
samtidig med, at der er kommet 55 % flere 
registrerede katolikker, næsten affolkede 
sogne i periferiområderne og meget store 
bymenigheder. 15 % af alle kirkelige 

handlinger i Danmark foregår i dag i 
Sakramentskirken og Sankt Ansgars 
Kirke.

Målsætningen med det nye pastorale 
danmarkskort er, at de 47 sogne skal 
afløses af 27 pastorale enheder, som skal 
være økonomisk selvbærende. Der vil blive 
arbejdet frem mod en symbioseeffekt, 
sådan at den lille menighed kan få glæde 
af den store menigheds aktivitetsniveau.

Og hvad så nu?
Efter at have summet i ti minutter 
leverede Pastoralrådets medlemmer 
input til punktet og hvad så nu? som 
generalvikaren sluttede sin fremstilling 
med.  

Vi er medansvarlige i processen. Vig-
tigst af  alt er at vi er gode rådgivere, sagde 
Maria Truelsen, formand for Pastoralrå-
det. Men hvordan skal sognesammenlæg-
ningerne så foregå?  Skal alle høres, eller 
skal de komme som et lyn fra en klar him-
mel, som en af deltagerne med erfaring 
fra sit eget sogn foreslog. Et diktatur er 
hurtigere, billigere og nemmere; men man 
er nødt til at tage virkeligheden i betragt-
ning. Gør som pave Frans, da familiesy-

noden blev forberedt. Send spørgeskema-
er ud og hør så mange som muligt, sagde 
en anden deltager, der foreslog at bruge 
familiesynoden til forbillede. Den star-
tede som bekendt med et spørgeskema 
der gav alle mulighed for at komme med 
input.  Der er lige nu et gab mellem dem, 
der har arbejdet med det og så os andre 
sagde et af  medlemmerne, der mente, at 
strukturoplægget er koblet meget op på 
økonomien. Hvor mange katolikker vil vi 
tabe på det her? lød det fra en anden del-
tager, som pegede på de friske erfaringer 
fra lukningerne i Birkerød og Hørsholm. 

Pastor Benny Blumensaat pegede på 
behovet for at Kirken gør opmærksom på 
sin tilstedeværelse i lokalsammenhænge, 
hvor der er mange flygtninge.  Det 
blev nævnt, at en levende tro er en 
forudsætning for en ændret giverkultur, 
og at man skal give børnefamilierne flere 
resurser i erkendelse af, at familien er det 
sted, hvor det hele begynder.

Den 7. marts næste år vil den nye 
sognestruktur blive fremlagt på et 
ekstraordinært pastoralrådsmøde. Sted 
og tid vil blive annonceret i Katolsk 
Orientering.

Hvorfra og hvortil?
Med fortidens ballast på vej ind i fremtiden.

Tekst: Lisbeth Rütz

Hvad nu?
Bispedømmet stopper støtten til sin ældste institution.

Tekst og foto: Lisbeth Rütz

Generalvikar Niels Engelbrecht trækker de lange historiske linjer op.  
Foto Anton Dorph-Petersen. 
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Vi fejrer 500-året for Teresa af Avilas 
fødsel med at give 45 kr. i rabat på 

Grethe Livbjergs  biografi om denne store 
spanske helgen, kirkelærer og mystiker.
Andre oplagte gaveideer er Sr. Miriam 
Mortensens Niels Steensen-biografi 
”Skønnest af alt” – nu kun kr. 50 – 
eller Kirsten Kjærulffs klassiker ”Den ildfyldte 
kraft” om middelalder mystikeren Hildegard af 
Bingen, som i 2012 blev helgenkåret og ophøjet 
til kirkelærer – nu nedsat fra 195 til 150 kr.

Se mere på www.katolskforlag.dk 

+ årets gratis julegave
Katolsk Magasin
som nu er gået på nettet. Klik ind på

www.katolskmagasin.dk
Her finder du
NYHEDER
ANALYSER
BAGGRUNDSSTOF
KILDER
BREVKASSEN: SPØRG OM TROEN
KIRKEN OM...: KORTE ARTIKLER  OM
CENTRALE TROSSPØRGSMÅL

HUSK AT TILMELDE DIG NYHEDSBREVET

kr. 150

Sr. Miriam Mortensen 
OSB: Skønnest af alt

340 s., illustreret,
kr. 50

Kirsten Kjærulff: 
Den ildfyldte kraft
253 s., illustreret

kr. 150

3 julegavetilbud fra Katolsk Forlag

BUDGET 2015 Det har efterhånden i 
nogen tid stået klart, at det ambitiøse mål 
om at øge kirkeskatteindbetalingerne med 
70 % frem til 2015 ikke vil blive indfriet. 
Trods en ihærdig indsats både fra central 
og lokal hold er den kun steget med 7-8 
% siden 2011, og det kan nu aflæses i 
Ansgarstiftelsens budget for 2014-15, der 
har et underskud på ca. 3,3 mio. kroner.

Da budgettet for 2015 er udarbejdet på 
baggrund af den fremlagte økonomiske 
politik, der bl.a. arbejder med at skabe 
balance i Ansgarstiftelsens drift i 2015, 
samt implementeringen af den, har 
Økonomisk Råd ikke godkendt budgettet 
for 2015 og har derfor indstillet til, at der 
findes besparelser på mindst 3-4 mio. 
kroner inden budgettet kan godkendes.

Bispedømmets administrationschef 
Thomas Jakob Larsen fremsatte derfor 
en række besparelsesforslag, udarbejdet 
sammen med Økonomisk Råd, som 
Pastoralrådet blev hørt om.

Besparelsesforslag 1 
Salg af kirkebygninger og menighedslo-
kaler – kirkelukninger og frasalg af kir-
ker er nødvendige, og målsætningen er 
frasalg til en samlet værdi af mindst 15 
mio. kroner. Det vil betyde en finansiel 
årlig merindtægt på 0,5 mio. kroner på 
Ansgarstiftelsens budget.

Frasalget forventes at give en årlig 
besparelse på 0,85 mio. kroner i sognenes 
driftsudgifter og en reduktion i udskudte 
vedligeholdelsesudgifter på ca. 8,5 
mio. kroner – eller omkring 20 % af de 
samlede vedligeholdelsesomkostninger i 
bispedømmet. 

Besparelsesforslag 2
Salg af kursus- og lejrcentre m.v. - 
Friheden-Asserbo, Myretuen (solgt pr. 1. 
januar 2015) og Karateskolen i Randers 
er sat til salg. 

Bygningerne på Gl. Kongevej 15 
blev overtaget fra Skt. Knuds Stiftelse 
(jesuitterne) pr. 1. juli 2014, og vil siden 
videresælges til den katolske stiftelse 
Hoffmanns Minde. Frasalg vil betyde 
en fremtidig årlig finansiel merindtægt 
på mindst 0,35 mio. kroner. Herudover 
vil frasalget betyde en reduktion af 
fremtidige vedligeholdelsesudgifter på 
samlet mindst 3 mio. kroner.

Besparelsesforslag 3
Salg af skolebygninger – Stenoskolen 
i Nakskov er allerede solgt, og 
Ansgarstiftelsen ligger pt. i forhandlinger 
om salg af Skt. Knud Lavard skole, så 
den fremover bliver selvejende. 

Ligeledes Skt. Ansgar Skole på 
Nørrebro og Skt. Pauls Skole i Taastrup 
forventes solgt inden for overskuelig tid.

Thomas Larsen siger, at man ikke 
har forventning om fortjeneste til 
fælleskassen ved salg af skolebygninger, 
men Ansgarstiftelsen ”vil spare 
fremtidige vedligeholdelsesomkostninger 
og skolernes økonomi kan forbedres ved 

overtagelse af bygningerne”.

Besparelsesforslag 4
Biskoppen flytter fra Ehlersvej til 
Stenosgade - I forbindelse med at Skt. 
Knuds Stiftelse overdrager Stenosgade-
komplekset til Ansgarstiftelsen den 1. 
august 2015, undersøges muligheden 
for at biskoppens residens kan flyttes 
til Stenosgade. Biskoppen har udtrykt 
velvilje – ‘med mindre noget kommer i 
vejen’. Forventet årlig besparelse er ca. 
0,4 mio. kroner. 

Besparelsesforslag 5
Driftstilskud til Sankt Andreas Bibliotek 
ophører – Ansgarstiftelsens årlige tilskud 
til bispedømmets ældste institution, 
Sankt Andreas Biblioteket beliggende 
på Gl Kongevej, indstilles med virkning 
fra 2015. Bibliotekets bestyrelse er i færd 
med at undersøge muligheden for at 
videreføre driften ved hjælp af eksterne 
fondsbevillinger.

Den forventede årlige besparelse vil 
være 0,5-0,8 mio. kroner.
Læs mere på side 6.

Besparelsesforslag 6
Besparelser på bispekontoret/institutioner 
– Thomas Jakob Larsen orienterede om 
de tiltag, man allerede har gjort for at 
optimere bispekontorets, at man allerede 
har reduceret bemandingen; i 2009 blev 
én stilling sparet væk i administrationen, 
og året efter reducerede man ved 
sammenflytning lokaleudgifter m.v. med 
25 %. I 2013 blev en halvtidsstilling sparet 
væk i Pastoral-Centret, og i forbindelse 
med pensioneringer på bispekontoret 
blev én stilling nedlagt henover sommeren 
2014, således at tre gik på pension og to 
blev nyansatte.

Det indstilles nu, at der ved bl.a. 
personalereduktioner spares yderligere 
0,8-1,0 mio. kroner på bispekontoret og/
eller institutioner på Gl. Kongevej.

Besparelsesforslag 7
Magleås – Den nye bestyrelse for Magleås 
har fremlagt budget for 2015-18 med et 
forventet årligt overskud på mellem 0,25-
0,8 mio. kroner. På den baggrund afventer 
Økonomisk Råd indtil videre udviklingen 
i driften inden den evt. beslutter om 
kursuscentret skal frasælges.

Besparelsesforslag 8
Danmarks Unge Katolikker (DUK) og 

ØM-borgen – Ansgarstiftelsen reducerer 
driftstilskuddet til DUK over de næste 
par år fra 0,25 til 0,1 mio. kroner.

Ligeledes forventer man overskud på 
driften af ØM-borgen.

Det forventes samlet set at give en årlig 
besparelse/merindtægt på ca. 0,3 mio. 
kroner.

Besparelsesforslag 9
Antal præster i bispedømmet –  
i 2015 forventes fem nye diakoner  
i bispedømmet. 

Generalvikaren havde allerede i sit 
indlæg om sogneomlægningerne om lør-
dagen beskrevet det fremtidige behov for 
præster i bispedømmet. 

Det indstilles derfor, at fastholde det 
nuværende budget for udgifter til præster 
under forudsætning af, at der fortsat er 
fokus på udgifterne hertil. 

Vi kan ikke sidde med hænderne  
i skødet
Administrationschef Thomas Larsen 
oplyste, at Økonomisk Råd udtrykker 

”tilfredshed med, at der er blevet sat antal 
på fremtidigt behov for præster i aktiv 
tjeneste i bispedømmet”.

”Rådet understreger, at besparelser 
først indtræffer når de foreslåede 
tiltag er implementeret”, sagde han og 
tilføjede, at man er indstillet på en vis 
implementeringsperiode.

”Selv om besparelserne er kedelige, og 
mange vil blive sårede og kede af det, så 
er de samtidigt nødvendige. Vi kan ikke 
længere sidde ’med hænderne i skødet’ 
når det gælder den økonomiske udvikling 
i bispedømmet”.

 Efter at pastoralrådet havde 
lejlighed til at kommentere de enkelte 
besparelsesforslag, kunne rådets formand 
Maria Truelsen på vegne af pastoralrådet 
tilslutte sig det samlede sparekatalog.

Biskop Czeslaw sluttede med at 
takke pastoralrådet for ”den positive 
modtagelse af spareforslagene” og 
kommentarerne til de enkelte punkter. 
Men biskoppen advarede samtidig om, 
at besparelserne ikke måtte blive en 
sovepude, og opfordrede især de større 
og mere ressourcestærke menigheder til 
at intensivere arbejdet med at få flere folk 
til at betale kirkeskat, så bispedømmet 
bliver bedre rustet til at tackle fremtidige 
økonomiske udfordringer.

Ansgarstiftelsens akkumulerede underskud 

Budgetopfølgning 2010-15
5-års budget  Budgetteret /  Akkumuleret underskud
  Realiseret underskud
Regnskab  2010 -8,8 mio. 8,8 mio.
Regnskab  2011 -5,7 mio. 14,5 mio.
Regnskab  2012 -3,9 mio. 18,4 mio.
Regnskab 2013 -2,0 mio. 20,4 mio.
Budget  2014 -2,5 mio. 22,9 mio.
Budget  2015 -3,3 mio. 26,2 mio.

Sparekatalog på 3-4 millioner 
kroner vedtaget
Manglende kirkeskat får nu mærkbare konsekvenser for bispedømmet.

Tekst: Niels Messerschmidt

Paneldiskussion på pastoralrådsmødet.Foto: Anton Dorph-Petersen.
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JUBILÆUM Med en højtidelig messe 
og en fantastisk fest fejrede menigheden 
i Sankt Annæ Kirke på Amager sidste 
søndag sammen med Maria Immaculata 
Søstrene afslutningen på to hundrede års 
jubilæet for deres grundlægger Edmund 
Bojanowskis fødsel. P. Kapusta C.S.S.R. 
prædikede i den fyldte kirke med p. 
Podlach som koncelebrant, og relikvier 
fra Bojanowski blev båret i procession. 
Efter messen fortsatte vi i salen under 
kirken sammen med Biskop Czeslaw 
og Betania Søstrene, hvor et mylder af 
små og store helgener og engle i flotte 
udklædninger og under sr. Dorotas 
kyndige vejledning fortalte os om 
Edmund Bojanowski akkompagneret af 
fællessange om helgener og Guds store 
himmel. Så kom vi alle sammen ud på 
dansegulvet i smittende begejstring over 

dagen, og til sidst fik alle udklædte børn 
og voksne præmier, for hvordan skulle 
man kunne vælge den flotteste? 

Der var kage med lys og fyrværkeri, 

slik, saftevand og kaffe, og stole til alle. 
En stor tak til menigheden, til præsterne 

og ikke mindst til Maria Immaculata 
Søstrene for deres 43 års tjeneste i Kirken 
i Danmark og for deres omsorg for 
børnene og alle os andre. Lad os give det 
sidste ord til Edmund Bojanowski, der 
har gjort dagen mulig for os: 

”Et godt menneske er som det lys, der 
langsomt brænder ned, mens det lyser for 
andre”.

Kirken i Danmark

ODENSE Søndag den 9. november 
havde sr. Teresa sammen med sit 
superteam (lederne og hjælperlederne af 
DUK) arrangeret en børnedag med tema 
”Fest med Helgener”.

Det var mig og min datter en stor 
fornøjelse og glæde at opleve et fantastisk 
fællesskab med fest og farve, hvor vi 
fejrede familiemessen i helgenernes tegn.  
Hvor der var også blevet markeret 
200 års fødselsdag for en salig mand, 
Edmund Bojanowski. Han stiftede Maria 
Immaculata Søstrene. Vi er heldige, 
at vi har Maria Immaculata Søstre, 
der arbejder og underviser her i vores 
menighed i Odense.

Efter messen opførte unge fra DUK 
sammen med første kommunionsbørn 
et skuespil om den salige Edmund 
Bojanowski. Edmund Bojanowski blev 
født d. 14. november 1814 i en lille 
landsby i Polen. I en alder af fire blev 
han alvorlig syg og tæt ved døden. På sin 
moders forbøn til Jomfru Maria, blev han 
mirakuløs helbredt. Han voksede op som 

et barn af rige forældre og blev undervist 
hjemme af en præst på grund af et svagt 
helbred. Han var en dybt religiøs mand. 
Trods dårligt helbred gjorde han alt for 
at bringe hjælp til den fattige befolkning i 
landdistrikterne  og de forsømte børn ved 
at oprette børnehjem.  

Edmund Bojanowski grundlagde en 
søsterorden, der i særlig grad skulle 
tage sig af de nødlidende og børnene på 
landet. Han var udsat for mange lidelser, 
men han havde en stor tillid til den hellige 
Guds Moder. Derfor ønskede han søstre, 
der havde den hellige Jomfru Maria som 
forbillede.

I skuespillet kunne alle lære hans 
personlighed at kende og høre om hans 
velgørende arbejde og hans store omsorg 
for de fattige børn og syge.

Efter messen gik vi over til 
gymnastiksalen, som blev forvandlet til en 
smuk himmel. Der stod Sankt Peter med 
en himmerigets nøgle (udklædt af Giang 
Son Ta) sammen med en engel (udklædt af 
Henrik Arbirk), der spillede smuk musik 

med sin saxofon for at byde forældrene 
og børnene velkomme til himlen. Alle 
blev overrasket over den festlig stemning. 
Det var en fantastisk himmelsk fest.  
Tak skal være vores aktive unge af DUK, 
der har været flittige og klippet englene, 
skyerne og stjernerne til pynt i salen.  
 Børnene blev delt op i grupperne 
og beskæftigede sig med forskellige 
aktiviteter. Bl.a. at skulle forme af 
modellervoks de ting, som børnene tror, 
der findes op i himlen.  Rigtig mange af 
børnene har formet modellervoks af sig 
selv og regnbue. En anden gruppe lavede 
selvportrætter i papirklip  og klistrede 
dem alle på et stort stk. karton, som tegn 
på fællesskab - Kirken. Selvportrætter 
er som tegn på, at Gud har skabt os i 
sit billede, og at vi alle er Guds børn 
uanset hudfarve, race eller religion. Gud 

elsker og accepterer os sådan som vi er.  
Det var faktisk meget rørende og 
overvældende at se så mange af lederne 
og hjælpelederne, der har været meget 
aktive og givet en hånd til festen. De 
brugte mange timer af deres fritid 
på forberedelse af festen og har øvet 
skuespillet. De klippede gerne englene 
og stjernerne derhjemme for at kunne 
nå til tiden. Vi forældre er dybt 
taknemmelige over sr. Teresas, ledernes og 
hjælperledernes enorme indsats til festen. 
De har tilsammen bragt glæde og spredt 
Guds kærlighed til hele menigheden i Sct. 
Albani. Uden deres engagement kunne vi 
og vores børn ikke få sådan en fantastisk 
sjov og lærerig fest.

Til fest med helgenerne
Børnedag i Sct. Albani menighed.

Tekst: Trang Le. Foto: Sr. Teresa Piekos.

Kik ind i Assisi
Den katolske menighed i Assens 
slår dørene op.

FYN Vi skylder pastor van Rijckevorsel, 
der fik opført kirken, at bevare den. Det 
siger Jørgen Aunkilde, 
næstformand i Foreningen til Bevarelse 
af den Katolske Kirke i Assens, som 
holdt stiftende generalforsamling den 2. 
august. 

På kort tid har foreningen fået 65 
medlemmer, blandt andet sognepræst 
Birgitte Lerche og provst Ole Hyldegaard 
Hansen. Nu markerer foreningen sig ved 
et nyt initiativ.  En af byens borgere har 
stillet et gammelt bindingsværkshus til 
rådighed for den katolske menighed. 
Huset fik navnet Assisi og blev den 1. 

november behørigt indviet af  pater 
Bernhard Kofod fra Sankt Albani Sogn 
i Odense, der nu betjener menigheden 
i Assens. Det ligger i Damgade 15, tæt 
på Assens hovedgade Østergade og er 
nærmeste nabo til den protestantiske Vor 
Frue Kirke, den næststørste kirke på Fyn.

Det er meningen, at huset skal være 
en lille oase, som kan danne ramme 
om menighedslivet og komme med 
tilbud om foredrag og hyggeligt samvær. 
Første arrangement – et foredrag om 
komponisten Thomas Laub af organist 
Ingrid Bach Pedersen - løb af stablen den 
7. november. Flere planer er på vej. ”Vi 
vil gerne give alle, der har brug for det, 
mulighed for at få sig et lille pusterum i 
den travle juletid. Derfor vil vi holde åbent 
fra mandag til fredag i adventstiden fra 16 
– 18”, fortæller foreningens næstformand 

Jørgen Aunkilde.
Den lille, men meget energiske menighed 

i Assens har det sidste års tid markeret sig 
med udadvendte aktiviteter, som også er 
blevet omtalt i lokalpressen.  Menigheden 

deltog i maj i ”Vi Gør Hinanden Gode”, 
en lokal fynsk kulturnat, arrangeret af 
Assens Kommune og Udvikling Fyn. 
Kirken holdt åbent hus, og mange af 
byens borgere benyttede sig af lejligheden 
til at se kirken og få besvaret deres 
spørgsmål om katolsk tro.

 Assens sogn blev nedlagt i 2001 efter 
en konstant nedgang i aktivitetsniveauet. 
En lukning af kirken var på tale; men 
Montfortkommunitetet i Slagelse pustede 
nyt liv i stedet. Flere og flere gik om ad 
Nørregade, og sammenholdet i den lille 
menighed blev styrket.

Søndag den 30. november er der åbent 
hus i Assisi i Damgade 15 fra 14-18. Kik 
indenfor!

LR

Joy Christensen foran Assisi. Foto: Jørgen 
Aunkilde.

Guds store himmel på Amager
Fest i Sankt Annæ Kirke på Amager.

Tekst: Helle Jørgensen, Foto: Witold Skrzypinski
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1. viol. Mandag i 1. uge i advent. (I Ps).
Adv. pf. I.
1 Sl 122,1-2.3-4a.(4b-5,6-7.)8-9
+ Vi drager med glæde til Herrens hus.
L.: Es 2,1-5. Ev.: Matt 8,5-11.

2. viol. Tirsdag i 1. uge i advent. (I Ps).
Adv. pf. I.
1 Sl 72,2.7-8.12-13.17
+ Retfærdighed skal blomstre i hans dage,
og freden være stor.
L.: Es 11,1-10. Ev.: Luk 10,21-24.

3. hvid. Onsdag i 1. uge i advent. (I Ps).
Frans Xaver, præst (†1552)(m)
Adv. pf. I.
1 Sl 23,1-3a.3b-4.5.6
+ Jeg skal bo i Herrens hus alle mine dage.
L.: Es 25,6-10a. Ev.: Matt 15,29-37.

4. viol. Torsdag i 1. uge i advent. (I Ps).
Eller hvid. Johannes af Damaskus, præst og 
kirkelærer (†749)
Adv. pf. I.
1 Sl 118,1+8-9.19-21.25-27a
+ Velsignet være han, som kommer i Herrens navn.
L.: Es 26,1-6. Ev.: Matt 7,21.24-27.

5. viol. Fredag i 1. uge i advent. (I Ps).
Adv. pf. I.
1 Sl 27,1.4.13-14
+ Herren er mit lys og min frelse.
L.: Es 29,17-24. Ev.: Matt 9,27-31.

6. viol. Lørdag i 1. uge i advent. (I Ps).
Eller hvid. Nicolaus, biskop (†4.årh.)
Adv. pf. I.
1 Sl 147,1-2.3-4.5-6
+ Lykkelig hver den, der venter på Herren.
L.: Es 30,19-21.23-26. Ev.: Matt 9,35–10,1.6-8.
Bededag for præste- og ordenskald.

7. viol. 2. SØNDAG I ADVENT. (II Ps).
! Cr. Adv.pf. I.
1.L.: Es 40,1-5.9-11;
1 Sl 85,9ab-10.11-12.13-14.
+ Lad os se din godhed, Herre, og giv os din frelse!
2.L.: 2 Pet 3,8-14. Ev.: Mark 1,1-8.

8. hvid. Mandag JOMFRU MARIAS UPLET-
TEDE UNDFANGELSE (h)
Gl.Cr. Særl.pf.
1.L.: 1 Mos 3,9-15.20
1: Sl 98,1.2-3ab.3cd-4
+: Syng Herren en ny sang, thi vidunderlige ting har 
han gjort.
2.L.: Ef 1,3-6.11-12 Ev.: Luk 1,26-38

9. viol. Tirsdag i 2. uge i advent. (II Ps).
Eller hvid. Juan Diego Cuauhtlatoatzin (†1548)
Adv. pf. I.
1 Sl 96,1-2.3+10ac.11-12.13
+ Se, vor Gud kommer i styrke.
L.: Es 40,1-11 Ev.: Matt 18,12-14.

10. viol. Onsdag i 2. uge i advent. (II Ps).
Adv. pf. I.
1 Sl 103,1-2.3-4.8+10
+ Min sjæl pris Herren!
L.: Es 40,25-31. Ev.: Matt 11,28-30.

11. viol. Torsdag i 2. uge i advent. (II Ps).
Eller hvid. Damasus I, pave (†384)
Adv. pf. I.
1 Sl 145,1+9.10-11.12-13ab
+ Herren er nådig og barmhjertig,
sen til vrede og rig på troskab.
L.: Es 41,13-20. Ev.: Matt 11,11-15.

12. viol. Fredag i 2. uge i advent. (II Ps).
Eller hvid. Vor Frue af Guadalupe
Adv. pf. I.
1 Sl 1,1-2.3.4+6
+ Den, der følger dig, Herre, skal have livets lys.
L.: Es 48,17-19. Ev.: Matt 11,16-19.

13. rød. Lørdag i 2. uge i advent. (II Ps).
Lucia, jomfru og martyr (†304) (m)
Adv. pf. I.
1 Sl 80,2ac+3b.15-16.18-19
+ Gud, rejs os igen, lad dit ansigt lyse, så vi bliver 
frelst.
L.: Sir 48,1-4.9-11. Ev.: Matt 17,10-13.

14. viol. eller rosa. 3. SØNDAG I ADVENT. (III Ps)
! Cr. Adv.pf.
1.L.: Es 61,1-2a.10-11;
1 Luk 1,46b-48.49-50.53-54.
+ Min sjæl jubler over min Gud.
2.L.: 1Thess 5,16-24. Ev.: Joh 1,6-8.19-28.

15. viol. Mandag i 3. uge i advent. (III Ps).
Adv. pf. I.
1 Sl 25,4-5ab.6-7bc.8-9
+ Vis mig dine veje, Herre.
L.: 4 Mos 24,2-7.15-17a. Ev.: Matt 21,23-27.

16. viol. Tirsdag i 3. uge i advent. (III Ps).
Adv. pf. I.
1 Sl 34,2-3.6-7.17-18.19+23
+ Den hjælpeløse råbte, og Herren hørte ham.
L.: Zef 3,1-2.9-13. Ev.: Matt 21,28-32.

ADVENTSTIDEN II

17. viol. Onsdag i 3. uge i advent. ( III Ps).
Adv. pf. II.
1 Sl 72,1-2.3-4ab.7-8.17
+ I hans dage skal retfærdighed blomstre
og freden skal være stor.
L.: 1 Mos 49,2.8-10. Ev.: Matt 1,1-17.
NB: Tidebønnen følger et særligt skema de sidste 7 
dage før jul. Særlige antifoner til Zakarias’ og jomfru 
Marias lovsange.

18. viol. Torsdag i 3. uge i advent. ( III Ps).
Adv. pf. II.
1 Sl 72,1-2.12-13.18-19
+ I hans dage skal retfærdighed blomstre
og freden skal være stor.
L.: Jer 23,5-8. Ev.: Matt 1,18-24.

19. viol. Fredag i 3. uge i advent. ( III Ps).
Adv. pf. II.
1 Sl 71,3-4a.5-6b.16-17
+ Min mund er fuld af lovsang til dig,
jeg priser din herlighed dagen lang.
L.: Dom 13,2-7.24-25a. Ev.: Luk 1,5-25.

20. viol. Lørdag i 3. uge i advent. ( III Ps).
Adv. pf. II.
1 Sl 24,1-2.3-4b.5-6
+ Herren vil drage ind, han er ærens konge.
L.: Es 7,10-14. Ev.: Luk 1,26-38.

21. viol. 4. SØNDAG I ADVENT. (IV Ps).
! Cr. Adv.pf. II.
1.L.: 2 Sam 7,1-5.8b-12.14a.16;
1 Sl 89,2-3.4-5.27+29.
+ Om din store godhed, Herre, vil jeg synge for 
evigt.
2.L.: Rom 16,25-27. Ev.: Luk 1,26b-38.

22. viol. Mandag i 4. uge i advent. ( IV Ps).
Adv. pf. II.
1 1 Sam 2,1.4-5.6-7.8abcd
+ Mit hjerte fryder sig over Herren, min frelser.
L.: 1 Sam 1,24-28. Ev.: Luk 1,46-56.

23. viol. Tirsdag i 4. uge i advent. ( IV Ps).
Adv. pf. II.
1 Sl 25,4-5b.8-9.10+14
+ Ret jer op og løft jeres hoved,
for jeres forløsning nærmer sig
L.: Mal 3,1-4.23-24 Ev.: Luk 1,57-66.
(Johannes af Kenty, (†1473) kan ihukommes)

24. viol. Onsdag i 4. uge i advent. ( IV Ps).(ved 
morgenmesse)
Adv. pf. II.
1 Sl 89,2-3.4-5.27+29
+ Om Herrens store godhed vil jeg synge for evigt.
L.: 2 Sam 7,1-5.8b-12.14a.16. Ev.: Luk 1,67-79.
Adventstiden afsluttes efter non.

JULETIDEN

24. hvid. Onsdag aften. HERRENS FØDSEL (h).
Vigiliemesse.
Gl. Cr. Jul. pf.
1.L.: Es 62,1-5
1 Sl 89,4-5.16-17.27+29.
+ Om Herrens store godhed vil jeg synge for evigt.
2.L.: Ap.G 13,16-17.22-25.
Ev.: Matt 1,1-25 eller 1,18-25.

25. hvid. Torsdag. HERRENS FØDSEL (h).
Højtidens messe.
! Gl. Cr. Jul. pf.
Julenat. 1.L.: Es 9,1-6
1 Sl 96,1-2a.2b-3.11-12.13.
+ I dag er der født os en Frelser; han er Kristus, 
Herren.
2.L.: Tit 2,11-14. Ev.: Luk 2,1-14.

Julemorgen. 
1.L.: Es 62,11-12
1 Sl 97,1+6.11-12.
+ Lyset skal stråle over os i dag; for Herren er os 
født.
2.L.: Tit 3,4-7. Ev.: Luk 2,15-20.

Juledag. 
1.L.: Es 52,7-10
1 Sl 98, 1.2-3b.3c-4.5-6.
+ Hele den vide jord har set vor Guds frelse.
2.L.: Hebr 1,1-6.
Ev.: Joh 1,1-18 eller 1,1-5.9-14.

26. rød. Fredag. STEFAN, den første martyr (f).
Gl. Jul. pf.
L.: ApG 6,8.10; 7,54-60;
1 Sl 31,3cd-4.6+8ab.16bc-17.
+ I dine hænder, Herre, befaler jeg min ånd.
Ev.: Matt 10,17-22.
Bønsdag for de forfulgte kristne

27. hvid. Lørdag. JOHANNES, apostel og evangelist 
(f). Gl. Jul. pf.
L.: 1 Joh1,1-4;
1 Sl 97,1-2.5-6.11-12.
+ I retfærdige, glæd jer i Herren.
Ev.: Joh 20,2-8.

28. hvid. Søndag. DEN HELLIGE FAMILIE, 
JESUS, MARIA OG JOSEF (f).
! Gl. Cr. Jul.pf.
1.L.: 1 Mos 15,1-6; 21,1-3
1 Sl 105,1-2.3-4.5-6.8-9
+ Han er Herren, vor Gud,
evigt husker han på sin pagt.
2.L.: Hebr 11,8.11-12.17-19
Ev.: Luk 2,22-40 eller 2,22.39-40

29. hvid. Mandag. 5. DAG I JULEUGEN.
Gl. Jul.pf.
1 Sl 96,1-2a.2b-3.5b-6.
+ Himlen skal glæde sig, jorden juble.
L.: 1 Joh 2,3-11. Ev.: Luk 2,22-35.
(Thomas Becket, biskop og martyr (†1170), kan 
ihukommes.)

30. hvid. Tirsdag. 6. DAG I JULEUGEN.
Gl. Jul.pf.
1 Sl 96,7-8a.8b-9.10.
+ Himlen skal glæde sig, jorden juble.
L.: 1 Joh 2,12-17. Ev.: Luk 2,36-40.

31. hvid. Onsdag 7. DAG I JULEUGEN.
Gl. Jul.pf.
1 Sl 96,1-2.11-12.13.
+ Himlen skal glæde sig, jorden juble.
L.: 1 Joh 2,18-21. Ev.: Joh 1,1-18.
(Silvester I, pave (†335), kan ihukommes).

Liturgisk KalenderDet sker i Bispedømmet
November
Fredag 28. kl. 19.00 - ca. 21.30: Forsonings- og helbre-
delsesmesse. Jesu Hjerte Kirke, Stenosgade 4, Kbh. v/ 
pastor Lars Messerschmidt m.fl. Skriftemål fra kl. 18.00. 
Info: www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk

Lørdag 29. kl. 13.00-15.30: Ælnoth har Julemøde med 
foredrag og hygge. Sted: Sankt Andreas Bibliotek, Gl. 
Kongevej 15, 1610 Kbh. V. Alle er velkomne.

December
Fredag 5. kl. 19.30: Vi er heldige at DKDM Voice, et 
studenterkor fra Musikkonservatoriet, har kastet deres 
kærlighed på vort kirkerum, som fungerer rigtig godt til 
kormusik. Gratis adgang. Sted: Sakramentskirken, Nør-
rebrogade 27 C, Kbh. N.

Lørdag 6. kl. 14.30-17.00: Voksenkatekese, tema: 
”Mogens Ballin, en af de store danske konvertitter.” Sted: 
Sankt Ansgars Kirkes menighedslokaler, Bredgade 69, 
Kbh. Kr. 40,00 til materialer, kaffe og te. Slutter med 
messe kl. 17.00.

Torsdag 11. kl. 20.00-23.00: Natkirke, Sakramentskirken, 
Nørrebrogade 27C, Kbh., Der er mulighed for tilbedelse, 
personlig forbøn, for at tale med en af medarbejderne, 

eller blot for at nyde stilheden og roen i kirkerummet. Man 
kan komme og gå som det passer. Aftenen slutter med 
sakramental velsignelse ca. 22.45

Fredag 12. kl. 18.00-19.30: ”Åben dør”. Personlig forbøn 
og samtale, v/ pastor Lars Messerschmidt m.fl., Sted: 
Jesu Hjerte Kirkes Menighedslokaler, Stenosgade, Kbh. 
Info: www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk

Mandag 15. kl. 19.00-20.00: Meditationsaften, derefter 
kaffe og te. Sted: Strandvejen 91, Kbh. Ø

Første og sidste onsdag i måneden kl.17.30–19.30: 
Hjælp til misbrugere og pårørende ved den katolske or-
ganisation Cenacolo. Rådgivningen finder sted i Bredgade 
69 A, Kbh. K. Tlf.: 51 53 41 60

Skt. Thomas Fællesskabet inviterer til eukaristi, lovpris-
ning og katekese. Sted: Oratoriet, Vor Frue Kirke, Ryes-
gade 26, Aarhus C. Info: p. Herbert, SJ 87 30 70 42 eller 
24 27 86 89, eller Jan Zieleskiewicz 50 29 13 57, 
e-mail: johny.zet@gmail.com
Datoer i december: onsdage 10/12 og 17/12 kl. 19.00-
21.00

Messe med forbøn for de syge hver 1. onsdag i 
måneden kl. 19.00-21.00, sted: Vor Frue Kirke, Ryesgade 
26, 8000 Aarhus C. næste gang 3/12.

Sankt Thomas Fællesskabet inviterer til tilbedelse, sted: 
Vor Frue Kirke, Ryesgade 26, 8000 Aarhus C. Intentio-
nen er åndelig forberedelse til messen, der afholdes om 
onsdagen med forbøn for de syge. Se ovenfor. Datoer i 
efteråret: fredage 28/11 2014 og 2/1 2015, kl. 19.00-24.00

Der er MobilKirke 1. og 3. torsdag mellem kl. 20.00 og 
22.00. Der er mulighed for samtale, forbøn, velsignelse, 
samt kaffe og kage. Mobilkirken står på Gammel Torv i 
København. Alle er velkomne.

Konvertitkursus, Storkøbenhavn 2014/15. Tænker du på 
at konvertere til Den katolske Kirke? Bispedømmet har i 
mange år tilbudt et gratis kursus i katolsk tro og praksis.  

Undervisningen varer fra september til maj og finder sted 
hver torsdag kl. 19.30 i Sankt Ansgars Kirkes menigheds-
lokale, Bredgade 69 A. Kbh. 
Ingen tilmelding - mød blot op! Yderligere oplysninger: 
www.katolsk.dk
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Vil du være med til at bede 
for hjemløse, narkomaner  
og alkoholikere?
Vi har fejret Alle Helgens Dag, og vi har bedt for vore 
afdøde på Alle Sjæles Dag. Kirkeåret slutter, det nye år 
begynder med adventstidens bod og glade forventninger 
om fejringen af Jesu fødsel. Det er tid til at reflektere 
over året, der gik, og måske også lidt over alle de tidligere 
år. Her på Fred og Forsoning kan vi nu tænke tilbage på 
næsten 25 år. Der er mange gode begivenheder at huske 
på, og der er meget at takke Gud for. Ind imellem har 
der også været afmagt og smerte. 

Personligt må jeg takke Gud at han har ledt mig til 
at leve mit liv her på Fred og Forsoning sammen med 
hjemløse og misbrugere. Det hele begyndte med et 
besøg på Cenacolo i Medjugorje i efteråret 1989. Her 
så jeg, at det var muligt med Guds kærlighed at redde 
narkomaner og alkoholikere ud af deres afhængighed. 
Hvorledes kunne der startes noget lignende i Danmark?

Efter en lang samtale med min åndelige vejleder, rådede 
han mig til at bede og lægge hele sagen i Guds hænder. 
På min bøn viste Gud mig frem til Fasterholtgaard. 
Ejeren gav tilladelse til at bo huslejefrit i det første halve 
år, fordi der hverken var køkken eller vand. Efter tre 
måneder, fulde af forventning og bøn, kom de første 
to hjemløse gående ind på gårdspladsen og bad om 
husly. I mellemtiden havde folk fra omegnen doneret en 
masse forskellige brugbare møbler og andre nyttige ting. 
Bofællesskabet ”Fred og Forsoning” var en realitet.

Beboerne kommer fra hele landet. Opholdet er endnu 
ikke gratis, som det er i Cenacolo. Den nuværende 
månedlige opholdsbetaling er 4.200 kroner-, som 
dækker både kost og logi.

I de forløbne år har mere en 2000 forskellige hjemløse, 
alkoholikere, narkomaner boet her i kortere eller længere 
perioder. Mange er kommet ud af ”misbrug” og har fået 
et nyt og bedre liv, men nogle er igen faldet i misbrug, 
og er kommet tilbage og igen bedt hjælp. Nogle er gået 
hjem til Gud.

Efter 15 år solgte ejeren desværre Fasterholtgård. 
”Fred og Forsoning” har nu hjemsted i det nærliggende 

Arnborg, på Skjernvej 3, 7400 Herning. Det er her vi 
fejrer 25 års jubilæum den 20 marts i 2015.

Vi lever i daglig bøn. Vi beder tidebøn, og læser dagligt 
i bibelen. Derudover holder vi hus og have, dyrker 
grønsager og passer hønsene. Vi er fælles om rengøring 
og madlavning.

Endnu er vi ikke blevet så dygtige til at hjælpe 
misbrugere som de er i Cenacolo. Vi mangler forbedere. 
Vil du, der læser dette, bede for os? Kender du en 
misbruger, der er i nød? Vil du bede for ham eller hende? 
Vil nogen være frivillig hjælper hos os i en periode, for 
eksempel en uge? eller en måned? Eller vil du give et 
år af dit liv til de ”fattige”? Kom og besøg os. Vi har 
gæsteværelser. Måske er det dig, der har kald til at føre 
arbejdet her videre, når jeg går hjem til Gud. Nu er jeg 
81 år.

Du kan maile til os på ingenorling@gmail.com, eller 
skrive til os på adressen: Fred og Forsoning, Skjernvej 
3, 7400 Herning. Du må også gerne ringe på tlf. 97 18 
81 70.

Vil du vide mere om Cenacolo, så se på hjemmesiden: 
www.comunitasenocolo.it (du kan øverst vælge hvilket 
sprog du ønsker).

Rigtig glædelig og velsignet jul til alle KO’s læsere. 
Husk! Gud elsker dig.

Kærlig hilsen
Inge Norling, 7400 Herning 

Det er snart overstået
Det hele begyndte med læsningen af et referat fra det 
lokale menighedsråd, hvor en del af  menigheden ifølge 
det bekymrede råd mente, at det var for meget med to 
latinske højmesser om måneden.  Og det må man give de 
bekymrede ret i, når man kan opleve, at de præster, der 
læser hybridmessen, hvor hovedparten godt nok er på 
dansk, heller ikke forstår den læste latin.
Det varer nok ikke så længe, før menigheden så småt 
bemærker, at det danske sprog i den hjemlige discountmesse 
er ved at være antikveret.  Sprogprofessoren Jørn Lund 
har overbevisende demonstreret, at han inden for en 
5-årig periode kan datere en udtale på modersmålet;  

så vort kirkedansk, som har 45 år på bagen, må derfor 
snart trænge til justeringer.  Og her bør man nok tage 
højde for, at det ikke er det samme dansk, folk taler på 
Nørrebro som på Østerbro – for slet ikke at tale om 
Vesterbro eller Jylland.

Nu vil nogle nok bemærke, at det ikke betyder så 
meget, om man forstår, hvad præsten prædiker, bare 
meningen er god nok. Tænk blot på vore udenlandske 
præster, hvor en af dem under en korsvejsandagt lod de 
deltagende synge et vers af ”Hil dig Frelser og Forsoner” 
for hvert nyt billede.  Da en deltager spurgte, om han 
forstod salmen, svarede han Nej, men det gør VorHerre 
antagelig.

En anden af vore udenlandske præster var mere 
resolut, idet han i en bestemt tone meddelte, at de 
danske salmer slet ikke burde bruges i de katolsk kirker; 
han kunne finde både melodier og vers, som var mere 
passende!

Ak ja, sådan går det med tiden.  Den lille gruppe af 
katolikkerne, der har passeret de 80 år, kan endnu huske 
tiden før Vatikan II, hvor messerne blev læst på latin som 
højmesser, stille messer, som jesuitterne kunne klare på 
18 minutter, og endelig levitmesser, når det skulle være 
højtideligt.  Det krævede dengang ikke mange ”brikker 
at flytte rundt med” for med nogenlunde regelmæssig 
kirkegang at få indlært de faste messetekster, ikke mindst 
da man i messebogen havde de danske tekster parallelt 
med de latinske;  den var således også anvendelig 
overalt uden for landets grænser. Det var dengang, man 
i den kommunale underskole – den sorte skole – lærte 
salmevers udenad.

Alligevel deltager man trist til mode i søndagsmessen, 
idet man bestræber sig for at huske, hvad der er det 
væsentlige, og erindre, at det snart er overstået.

Ole Dam, 2100 København Ø

Læserne skriver

BOGPROJEKT I rundskrivelsen ’Evangeliets Glæde’ 
fremhæver pave Frans enhver troendes pligt til at 
evangelisere og give det kristne budskab videre. Han 
påpeger ligefrem, at Kirken skal ændres radikalt, så den 
bliver missional, dvs. udadgående. Når folk hører ordet 
’evangelisere’ vil mange måske mene, at det ligger ud 
over deres formåen at stå på et hovedstrøg og fortælle 
om Jesus. Men evangelisering er mange ting; hver gang 
vi begejstret fortæller om noget i relation til det glade 
budskab, fx anbefaler en god kristen film eller bog, er vi 
faktisk i gang med at evangelisere. 

Pavens opfordring til evangelisering ligger til grund 
for Pastoral-Centrets nye boguddelingsprogram. ’Giv en 
bog’ er et tilbud til sogne og andre, der vil udbrede den 
kristne tro og evangelisere ved hjælp af at uddele og dele 
bøger – som en helt konkret måde at udsprede det glade 
budskab på. 

Pastoral-Centret ønsker med konceptet at gøre katolsk 
kvalitetslitteratur tilgængelig til en pris, så menighederne 
har mulighed for at købe stort ind og uddele til alle, der 
kommer i kirke. Det forklarer centrets leder Marcelino 
Gauguin, og han tilføjer, at konceptet skydes i gang 
med lanceringen af bogen ’Genopdag den katolske tro’ 
i denne måned. 

”Vores vision er at bogen når ud til alle katolikker 
i bispedømmet”, forklarer han: ”Jo flere bøger du 
bestiller, jo billigere er stykprisen. Bestiller du mellem 
seks og 300 bøger er stykprisen på 35 kroner; ved mere 

end 300 bøger er stykprisen blot 25 kroner. Begge priser 
er inklusive forsendelse”.

Om økonomien bag projektet siger Marcelino 
Gauguin, at en bogudgivelse skal sælges i et vist oplag for 
at det økonomisk kan løbe rundt. ”Hver gang vi lancerer 
en ny bog er det lidt af  en satsning. Enten må vi sælge 
nok af den pågældende bog for at det kan løbe rundt, 
eller også er vi afhængige af en økonomisk gave eller et 
tilskud, der kan dække produktionsomkostningerne”. 
I tilfældet med den første udgivelse er det lykkedes at 
samle knap 70.000 kroner ind fra privatpersoner og 
enkelte institutioner.

Flere bøger i støbeskeen
Hvorfor er det at give en bog en effektiv måde at 
evangelisere på? Hertil svarer Marcelino: ”Fordi 
præstens prædiken er kort og nogle gange svær at forstå. 
Og mange har glemt den allerede på vejen hjem. En god 
katolsk bog kan levere et kraftfuldt budskab, som kan 
vare ved og blive ved med at inspirere”.

I andre lande, hvor et lignende boguddelingskoncept 
har kørt i en årrække, har ifølge Pastoral-Centrets 
hjemmeside betydet en fornyelse i troen for mange 
mennesker og mange sogne. Sogne, der har gennemført 
boguddelinger to-tre år i træk, oplever omkring ti 
procents vækst i messedeltagelse og i økonomiske bidrag.

Som nævnt udkommer ’ Genopdag den katolske tro, 
den første bog i det nye koncept, senere på måneden og 
Pastoral-Centret er allerede i gang med at undersøge 
om pave Frans’ rundskrivelse, ’Evangeliets Glæde’ kan 
udkomme i ’Giv en bog’-konceptet i begyndelsen af det 
nye år. Samtidig forsøger man at få rettighederne til også 
at udsende Wilfrid Stinissens klassiker, ’I dag er Guds 
dag’, som trods sine tyve år på bagen fortsat sælger godt. 
I støbeskeen er også bøger, der ikke tidligere har været 
udgivet på dansk, fx bøgerne ’Theology of Her Body’ og 
’Theology of His Body’ af Jason Evert, som Pastoral-
Centret vil udgive i samarbejde med Katolsk Forlag.

Marcelino Gauguin oplyser, at man allerede har 
modtaget bestillinger fra fire sogne på Matthew Kellys 
bog ’Genopdag den katolske tro’. En række sogne har 
derudover vist interesse for det nye bogkoncept.

Pastoral-Centrets leder, Marcelino Gauguin, har en 
vision om at nå alle bispedømmets katolikker med det 
nye boguddelingskoncept. 

Evangelisering: 
Giv en bog
Pastoral-Centret lancerer nyt 
boguddelingsprogram.

Tekst og foto: Niels Messerschmidt



Annoncer 11

Sankt Andreas 
Bibliotek og 
Antikvariat

Tirsdag og torsdag 10-12 og 13-16.45
Onsdag og fredag 10-12 og 13-16 bibliotek@katolsk.dk
Mandag lukket. Tlf: 33 55 60 90

Læserbreve
Indsendte indlæg skal forsynes med navn, adresse og 
telefonnummer.
• Kun navn og postnr. offentliggøres i bladet.
• Max. grænse for læserbreve: 400 ord. (vi forbeholder os 
ret til at forkorte læserbreve over denne længde).
•Max. grænse for kommentarer 800 ord. KO bringer en 
kommentar pr. nummer.
•Læserbreve kan indsendes som e-mail til
redaktion@katolskorientering.dk

Eller som brev til: Katolsk Orientering, redaktionen, 
Gl Kongevej 15, 1610 København V.
Katolsk Orientering bringer ikke læserbreve eller kommen
tarer som har været trykt i andre medier.

Vanløse Begravelsesforretning
Jyllingevej 8 • 2720 Vanløse

Deres lokale bedemand siden 1940...

Steen Jørgensen Mariette Jørgensen

38 71 75 01
Ring og aftal et møde enten 
i Deres hjem eller hos os.
Vi træffes også aften, 
weekend og helligdage.

www.v-lm.dk

Organiseret
J bedemand,

► tilknyttet
/ garantiordning,

v/ Steen Jørgensen

Ord på Vejen
Katolsk tidsskrift med prædikener 
til hver søndag
Årsabonnement kr. 190,- kan 
bestilles på tlf. 28 18 47 25 og 
e-mail: kontakt@katolik.dk

fc&c

TELEFONLINIE 
SOS FORBØN

Ønsker du forbøn, et lyttende øre, 
et ord fra Jesus og en velsignelse 

så ring: 75 18 18 08
Torsdag, fredag

og lørdag kl. 20.00-23.00 hele året

Kastrup Begravelsesforretning
Telefon 32 55 55 55

Døgnvagt

Bedemand Michael Riis
Amagerbrogade 1 55

Dragør Begravelsesforretning ■ Telefon 32 5 3 06 2 9
Taastnjp Begravelsesforretning ■ Telefon 43 99 19 19

Hjælp der gavner

www.vincentgrupperne.dk

Martin Ryom
- en katolsk bedemand

T 39 29 60 08
Lykkesholms Allé 9A | 1902 Frederiksberg C

Bønnens Apostolat

tilbyder reparation af alle slags ure: 
Standure, vægure, lommeure eller armbåndsure 

på vores eget værksted

Ved større ure henter og bringer vi.
Skift af batteri og rem, mens De venter

Lange-Müllers Gade 15. kld. 2100 København Ø
Tlf. 22 83 01 08

www.urmagervaerkstedet.dk

• Arv og 
Testamenter

• Ægtepagter
• Familiesager
• Dødsboer
• Køb af ejendom 

i Danmark og 
udlandet.

Advokat Sandra Moll

Telefon: 31 35 35 60
Fax: 31 73 25 84
E-mail: sandra@moll.dk

Hjælp med at sikre Kirkens 
beståen 
- også når du er borte

Du kan støtte Kirken ved at betænke den i dit testa
mente.

December
- For at Forløserens fødsel må bringe fred og håb til 
alle mennesker af god vilje.

- For at alle forældre må være troværdige forkyndere 
af Evangeliet og overgive troens dyrebare gave til 
børnene.

Bispedømmets hjemmeside 
www.katolsk.dk

Arv til Kirken er fritaget for alle afgifter og går derfor 
ubeskåret til Kirkens arbejde.

Læs mere på www.katolsk.dk eller ring til

Katolsk Bispekontor
Gl. Kongevej 15 
1610 København V 
Telefon 33 55 60 80

Biskoppens 
kalender
December
Torsdag 4. kl. 9.00: messe for medarbejderne på Gl.
Kongevej
Fredag 5. kl. 7.30: messe på præstekollegiet
Søndag 7. kl. 11.00: messe i Nykøbing Falster, kl.
17.00: polsk messe i Helsingør
Tirsdag 9. kl. 10.00: møde i Biskoppeligt Råd
Onsdag 10. kl. 7.30: messe på præstekollegiet
Søndag 14. kl. 18.00: messe i domkirken
Torsdag 18. kl. 18.30: messe på præstekollegiet
Onsdag 24. juleaftensdag, kl. 24.00: midnatsmesse
i domkirken
Torsdag 25. juledag, kl. 11.00: pontifikalmesse i 
domkirken
Fredag 26. 2. juledag, kl. 11.00: messe i domkirken
- bededag for de forfulgte kristne
Lørdag 27. kl. 8.00: messe i Karmel
Søndag 28. Den hl. Families fest, kl. 11.00: messe i 
domkirken med velsignelse af familier

Informationschef: Niels Messerschmidt 
(ansvarshavende) 
Redaktør: Lisbeth Rütz
Layout: Carsten Meyer-Jensen
Annoncer og abonnement: Lisbeth Rønne 
roenne@katolskorientering.dk
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Katolsk Orientering
Indlæg til Katolsk Orientering nr. 17, som udkommer

fredag den 12. december 
skal være redaktionen i hænde senest 

mandag den 24. november

Indlæg til Katolsk Orientering nr. 1-2015, som udkommer 
fredag den 16.januar 

skal være redaktionen i hænde senest 
mandag den 15. december
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en udbredt fornyelse af ordenslivet, og 
et ydre tegn på denne var de bare fødder. 
Kun karmeliternes reformerte gren fik 
navnet: ”De uskoede” – til forskel fra den 
gamle orden som kaldes ”de skoede”. 

Ordenens ledelse havde i begyndelsen set 
meget positivt på Teresas reformarbejde, 
men naturligvis måtte dette også blive 
opfattet som kritik af det bestående. 

Johannes blev med sit radikale liv en 
torn i øjet på de mere magelige. Hvis 
de fjernede ham, ville denne besværlige 
vækkelse falde sammen. En aften brød 
de skoede munke ind i det kloster, hvor 
Johannes opholdt sig, og tog ham som 
gidsel. Med bind for øjnene blev han på 
æselryg bragt over bjergene til de skoedes 
kloster i Toledo. De følgende ni måneder 
fungerede et tidligere toilet som hans celle. 
Et bræt var anbragt over hullet. Stanken 
var forfærdelig. En lysstribe faldt ind så 
højt oppe, at Johannes måtte stå oprejst 
for at kunne læse i sit breviar – den eneste 
bog han havde. 

Kosten var yderst knap. Mandag, 
onsdag og fredag kun vand og brød, som 
han måtte indtage siddende på gulvet 
i brødrenes spisesal. Og efter måltidet 
defilerede alle munke forbi ham og gav 
ham et piskeslag. Al hygiejne blev ham 
nægtet. Intet rent tøj. Lusene var det 
værste, sagde han senere. 

Hvordan kan fromme munke behandle 
en medbroder sådan? 
Det var en anden tid. Dengang havde 
hvert kloster sit fængsel, hvert universitet 
sit – også Københavns universitet. Og der 
skulle ikke meget til for at havne dér. 
Men det svar er utilstrækkeligt. 

I en elsket pinsesalme synger vi:
Udsend din Ånd til hjerterne af muld,

hvor godt og ondt så sært er blandet 
sammen. 

Det højeste og det laveste ligger ganske 
tæt ved siden af hinanden. Her på jorden 
vil vi altid se godt og ondt i en sær og ofte 
uigennemskuelig blanding. 

De mest radikale kristne fællesskaber 
og klostre kan tiltrække neurotiske 
personer – mennesker, som skjuler lavt 
selvværd bag en sikker facade. De knytter 
deres svage jeg til en sag, som så bliver 
deres falske jeg. Udadtil er alt perfekt 
hos dem. De er ofte intelligente. Der er 
intet at udsætte på dem. Derfor kan de 
komme langt, før man opdager, at noget 
er helt galt. Mildheden, sagtmodigheden 
mangler. De bliver hårde, dømmende. 

Sådanne personer kan være 
undergravende for den sunde udvikling i 
et kristent – ja i ethvert  fællesskab. 

Klostre kan, al det gode til trods, danne 
jordbund for usundhed. En bestemt 
måde at bede på, en bestemt måde at være 
kristen på bliver en sikkerhed i sig selv – 
og hvis den trues af noget nyt, så reagerer 
man og finder tæt sammen imod den/dem 
der bringer nyt. Johannes var en trussel 
mod al uniformitet. 

Kun få lyde nåede ind i Johannes´ lille 
fangehul. Neden for klostermuren løb 
floden Tajo, snart brusende voldsomt, 
snart stille flydende, så kun svage lyde 
nåede op til Johannes. Men hvor tyst den 
end syntes, så løb floden lige virkeligt 
dernede i dybet, ligesom Guds nærvær i 
ham var lige virkeligt, ja uddybedes, selv 
om hans sanser kun registrerede fravær. 
Floden inspirerede Johannes til en sang 
om den sjæl, som glæder sig over at kende 
Gud i troen: ”Jeg kender så godt den 
rivende, flydende strøm – skønt det er nat.” 

Hver strofe slutter: Skønt det er nat. I en 
poetisk svensk oversættelse: Skönt natten 
råder.

Digtet beretter om en brusende 
kærlighedsstrøm: Faderen som giver 
sig til Sønnen, Sønnen som tømmer sig 
helt i hengivelse til Faderen, Ånden, 
det levende Vand som strømmer ud af 
De To´s indbyrdes kærlighed og skaber 
universet. Alt gennemtrænges af denne 
livgivende strøm:

Jeg ved at denne flod er så mægtig
at den gennemstrømmer helved, himmel og 
jord,
skønt det er nat.

Johannes slutter:
Denne levende strøm som jeg længes efter
ser jeg i livets brød,
skønt det er nat.

I nadverens brød, det brød som efter 
påkaldelse af Helligånden forvandles 
til Kristi Legeme, så Johannes hele 
Treenighedens liv, i det anticiperes 
hele kosmos´ forvandling: Alt skal 
sammenfattes i Kristus, siger Paulus. 

Men også det synlige livets brød måtte 
Johannes undvære. Messen var ham 
nægtet. Det var nat.

Johannes gik igennem en dyb nat som 
han oplevede fysisk, psykisk og åndeligt. 
Alt i ham måtte dø – for at genopstå til 
nyt liv. 

Men midt i natten begyndte lyset at 
stråle frem. Døden har aldrig det sidste 
ord. Altid følger opstandelse. 

Senere fortalte Johannes, at bare en af 
de oplevelser han i fængslet havde haft af  
Guds kærlighed, kunne opveje et helt liv 
dér. 

Johannes fik en ny fangevogter. Han fik  
rent tøj. Og vigtigt: Han fik papir og pen. 

Han kunne nedskrive det, som var skabt 
i ham. 

Efter ni måneder i dette hul, vidste 
han, at nu måtte han flygte. Hans fysiske  
kræfter var udtømt, men et nyt menneske 
var født. Han måtte ud med sit budskab. 

Flugten blev nøje forberedt. Når han 
rev sit lagen i tre strimler og bandt dem 
sammen, havde han en rebstige, som godt 
nok var for kort, men han var så let, at 
han måtte kunne springe de 2-3 meter, 
som manglede.

Efter en dramatisk flugt fandt Johannes 
byens karmeliternonnekloster. 

Nonnerne blev dybt grebet, da den 
svækkede Johannes med næppe hørlig 
stemme læste sine digte op for dem.

Hvordan havde han kunnet skrive 
så dybe og smukke tekster under disse 
omstændigheder? 

Man omtaler ofte Johannes af Korset 
som en stor mystiker, men hvad er mystik? 

I dag bliver mystik ofte forbundet med 
mirakler, åbenbaringer, visioner. Dette er 
helt mod Johannes af Korsets lære. 
Mystik er Helligåndens værk. 
Den ægte mystik indebærer en renselsens 
vej – som Johannes kalder natten – 
Ud i den mørke nat
Brændende af kærlighed og længsel
o lykkelige lod – 
forlod jeg uset 
mit hus, der nu var blevet stille.

Min bog om Johannes af Korset gav jeg 
undertitlen: ”Vejleder for vor tid”. I dag 
er jeg endnu mere overbevist om, at det er 
han.  Men mere om det senere!

Eftertanker
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KARMEL Åndelig vejledning er 
efterspurgt. Derfor afholdes kurser, hvor 
vejledere uddannes. Ikke et ondt ord 
om disse, for veluddannede vejledere 
dækker virkelig et behov. Men hvordan 
kan man skelne mellem terapi og åndelig 
vejledning? Både nu afdøde Wilfred 
Stinissen og Peter Halldorf, begge erfarne 
vejledere, har advaret: ”Hvis nogen sætter 
skilt op: ”Åndelig vejleder”, så flygt langt 
væk”. 

Man kan ikke udnævne sig selv 
til åndelig vejleder. Ørkenfædrene – 
kirkens første åndelige vejledere – søgte 
ud i ørkenens ensomhed for at finde 
Gud og sig selv. I denne strenge skole 
dannede Helligånden dem til åndelige 

vejledere.  Ingen skilte viste vej til dem, 
men søgende mennesker fandt dem - og 
så trak eremitterne sig endnu længere 
ind i ørkenens ensomhed. De ville kun 
Gud.  Men deres tale lyder stadig. Deres 
såkaldte apoftegmaer – korte tekster 
med deres ord og billedlige handlinger – 
udkommer i stadig nye udgaver. 

Åndelig vejledning kan ikke skilles 
fra et liv med Gud. Først da jeg læste 
en biografi om Johannes af Korset, 
begyndte jeg at kunne tilegne mig hans 
værker. Det var gennem ørkenen, natten, 
at Gud havde dannet ham til vejleder. 

Johannes voksede op i fattigdom, ofte 
på sultegrænsen. Skolegang fik han på en 
internatskole for fattige børn. I teenage-

årene arbejdede han som sygeplejer på et 
hospital for mænd med kønssygdomme, 
samtidig med, at han på jesuitternes kol-
legium studerede klassiske sprog og litte-
ratur. 

Han blev som ganske ung tilbudt 
præstevielse og ansættelse som 
hospitalspræst – med embedsbolig og 
god løn. Både han og moderens økonomi 
kunne reddes. 

Men materiel tryghed fristede ikke 
Johannes. En dag var han forsvundet, 
indtrådt hos karmeliterne. 

Efter at have aflagt evige løfter 
studerede han ved det internationalt 
berømte universitet i Salamanca og fulgte 
sideløbende studier ved karmeliternes 
eget studiekollegium, hvor hovedvægten 
blev lagt på det bibelske budskab om 
Gud, som Han konkret åbenbarer sig – og 
ikke meget på de filosofiske og abstrakte 
Gudsbeviser som prægede skolastikken. 

Dér blev grunden lagt til Johannes’ 
store kærlighed til Bibelen. I hans værker 

er der ca. 1.500 bibelcitater spredt rundt 
på de ca. 900 sider som hans forfatterskab 
dækker. Hans værker er gennemtrængt af 
Bibelens budskab. 

Da Johannes som nyviet præst fejrede 
sin første messe i Medina, mødte han 
Teresa af Avila. 

Godt frustreret over det slappe 
ordensliv hos karmeliterne var han på vej 
til karteuserne. Teresa havde stiftet flere 
kvindelige reformerte klostre, og med 
tilladelse til at stifte et mandligt kloster 
var hun på udkig efter egnede mænd.   
Hun havde hørt om Johannes, og på 
sin ligefremme facon spurgte hun ham: 
”Hvorfor ikke blive i din egen orden og 
være med til at reformere den?” Johannes’ 
svar var typisk for ham: ”Ja, hvis det kan 
gå hurtigt”.

Det første lille munkekloster blev 
stiftet. Johannes skiftede sin dragt ud 
med de reformertes grove vadmelsdragt, 
og skoene gav han væk. På den tid var der 
i Spanien Fortsættes nedenunder ▶

Johannes af Korset
Åndelig vejleder for vor tid.

Tekst: Grethe Livbjerg
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ØKUMENI ”Vi er allerede på vej mod 
fuldt fællesskab”, bekræftede pave Frans 
efter messen i den ortodokse Skt. Ge-
org katedral i Phanar, Istanbul, hvor 
han fejrede Festen for apostlen Andreas 
sammen med den økumeniske patriark 
Bartholomæus I. Messen var afslutnin-
gen på pavens tredages besøg til Tyrkiet 
i november.

Det eneste Den katolske Kirke ønsker, 
og jeg som Roms biskop efterstræber, 
er fællesskab med de ortodokse kirker, 
sagde pave Frans i sin tale og tilføjede, 
at Den katolske Kirke ikke kommer med 

nogen betingelser for at opnå fuldt fælles-
skab, og at der er tale om en ”irreversibel 
men nødvendig” proces.

Paven og patriarken var enige om, at 
omvæltningerne i Mellemøsten og forføl-
gelsen af kristne gør en sådan enhed des-
to mere presserende. ”Vi kan ikke længere 
tillade os den luksus at have uafhængige 
agendaer”, sagde Bartholomæus: ”Vor 
tids kristenforfølgere spørger jo ikke om 
hvilket kirkesamfund deres ofre tilhører”.

I sin tale belyste Frans behovet for en 
økumenisk dialog omkring den fulde en-
hed, som kirkerne stræber efter, men un-

derstregede samtidig at det ikke betyder, 
at den ene Kirke må underlægge sig den 
anden, men snarere at man hilser hin-
andens gaver fra Gud velkommen. Han 
nævnte, at man i verden hører røster, ”der 
beder vore Kirker om til fulde at leve som 
Jesu Kristi disciple […] Vi må ikke ignore-
re disse røster”, fortsatte paven og sagde, 
at som kristne er vi kaldede til sammen 
at besejre den globaliseringens ligegyldig-
hed, som nu råder, og i stedet opbygge en 
ny civilisation af kærlighed og solidaritet. 

Efter messen underskrev Frans og 
Bartholomæus I en fælleserklæring – de-
res anden i år. Heri fremhævede de ikke 
blot deres fælles ønske om at fortsætte ve-
jen mod fuldt fællesskab, men også deres 
fælles bekymring for situationen i Irak, 
Syrien og hele Mellemøsten: ”Vi kan ikke 
forlige os med et Mellemøsten uden krist-
ne, som i to tusinde år har forkyndt Jesu 
navn dér”. 

NM

POLITIK Kina og Vatikanet ønsker 
i fællesskab at etablere et system til 
udnævnelse af biskopper. Forslaget kan 
bane vejen for et diplomatisk tøbrud 
mellem de to stater. Den regeringsvenlige 
patriotiske forening af katolikker i Kina 
har ifølge avisen The Global Times 
meddelt, at man regner med at høre fra 
Vatikanet i begyndelse af det nye år. 
Retten til at udnævne biskopper har skabt 
en alvorlig diplomatisk krise mellem Den 
hellige Stol og Kina.

Kirken i Kina repræsenteres af såvel den 
statsligt kontrollerede patriotiske forening 
og en uofficiel, underjordisk Kirke af 
katolikker, der ønsker at opretholde den 
fulde enhed med paven. Trods stærke 
modsætninger og interessekonflikter 
mellem disse to Kirker, er de begge dog 
underlagt samme vilkår, som gælder for 
Den katolske Kirkes virke i Kina i dag.

I et bemærkelsesværdigt brev til Kinas 
katolikker opfordrede Benedikt XVI i 
2007 til et øget samarbejde mellem de to 

grupper. Efter offentliggørelsen af brevet 
begyndte Vatikanet og Kina at etablere et 
fælles system til udnævnelse af biskopper, 
hvor de kinesiske myndigheder sender 
navnene på nye biskopper til Rom 
inden udnævnelsen. Systemet blev sat 
på standby i 2010, da landet viede en 
biskop uden pavelig godkendelse og 
tvang de biskopper, der opretholder den 
fulde enhed med paven, til at deltage i 
ceremonien.

Den kinesiske katolske patriotiske 
forening, der regulerer Kirkens liv i Kina, 
blev grundlagt i 1950’erne efter at Kina 
afbrød de diplomatiske forbindelse med 
Den hellige Stol.  NM
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Sankt Benedikt

Intet menneske er en ø.
  Læs mere side 3

Jul

Juleprædiken, jul i Kirkens 
Korshær, Sankt Nikolaus.  
 Læs mere side 8-9

Familiesynoden

Biskop Anders Arborelius beretter.
 Læs mere side 16

Kirken i Danmark

Ombygning i Stenosgade, natkirke, 
fyringer på bispekontoret. 
 Læs mere side 6-7

Paven og den økumeniske 
patriark bad om ”at de alle må 
være ét”
Fælleserklæring ønsker at fremme enheden mellem de to kirkesamfund.

Diplomatisk tøbrud på vej 
mellem Vatikanet og Kina? 

Foto: NBC News
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LÆGEGERNINGEN Lørdag den 
15. november talte pave Frans til den 
italienske forening af katolske læger 
under en audiens i Paul VI’s audienshal. 
Foreningen Katolske Læger blev stiftet i 
1944.  

I sin tale kom paven ind på dødshjælp, 
abort, forskning i menneskelige embryoer 
og reagensglasbefrugtning, og hans tale 
blev flere gange afbrudt af klapsalver. 

Her følger pavens tale:
”Velkommen til alle i anledning af 

70-årsdagen for stiftelsen af Katolske 
Læger. En særlig hilsen til kapellanen, 
Edward Menichelli, til kardinal Fiorenzo 
Angelini, som i årevis har fulgt med i 
foreningens liv, og til dens formand for 
velkomstordene. Og et stort velkommen 
til sundhedsminister Beautrice Lorenzin 
samt disse syge børn og deres familier.

Takket være de videnskabelige og 
teknologiske fremskridt har vi i dag 
forbedret mulighederne for fysisk 
helbredelse betydeligt; men vor evne til ”at 
vise omsorg” for mennesket er på retur, 
især når det gælder de syge, de skrøbelige 
og de hjælpeløse. De videnskabelige og 
medicinske fremskridt kan være med til at 
forbedre menneskers liv, så længe de ikke 
fjerner sig fra deres etiske grundlag. I har 
derfor pligt til at udøve jeres lægegerning 
som et menneskeligt og åndeligt kald, 
som et ægte lægapostolat.

Omsorgen for menneskeliv, især de 
mest udsatte – de syge, ældre og børn – 
har stor betydning for Kirkens sendelse. 
Kirken føler sig også særligt kaldet til 
at deltage i debatten om menneskeligt 
liv og fremsætter sine synspunkter med 
udgangspunkt i evangeliet. Mange steder 
er begrebet ’livskvalitet’ kædet sammen 
med en økonomisk tænkning, med 
’velfærd’, fysisk skønhed og nydelse, og 
man glemmer derfor andre dybereliggende 
aspekter – de interpersonelle, åndelige 
og religiøse. I troens og forstandens lys 
er menneskelivet altid noget helligt og 
noget, der altid har en ’værdi’. Intet 
menneskeligt liv er vigtigere og mere 
betydningsfuldt end noget andet, uanset 
dets ressourcer, rettigheder, sociale og 
økonomiske muligheder.

I ønsker at fremhæve dette i jeres 
lægegerning og gennem jeres arbejde 
vidne om, at det menneskelige liv er helligt, 
værdifuldt og ukrænkeligt, og at det må 
elskes, plejes og beskyttes. Hvis I gennem 
lægeløftet er forpligtet til altid at tjene 
livet, forpligter evangeliet jer til at elske 
det endnu mere, især når de syge behøver 
særlig omsorg og opmærksomhed. Måtte 
Kirkens lære på det medicinsk etiske 

område fortsat gennemsyre jeres arbejde.
Den herskende mentalitet ønsker, at 

man skal føle ’falsk medfølelse’ som når 
man hjælper kvinder med at gennemføre 
en abort; at dødshjælp er med til at be-
vare personens værdighed; at man har ret 
til et barn, selv når det er videnskabeligt 
’fremstillet’, i stedet for at acceptere bar-
net som en gave; eller benytte menneske-
liv i laboratoriet for måske at redde andre. 
Den evangeliske medfølelse ledsager den, 
der ligesom den barmhjertige samarita-
ner ’ser’, ’har medynk med’ og nærmer 
sig den lidende for at yde omsorg og 
pleje (jf. Luk 10,33). I jeres opgave som 
læger kommer I dagligt i berøring med 
mange former for lidelse. Jeg opmun-
trer jer til at handle som den barmhjer-
tige samaritaner og på særlig måde vise 
omsorg for de ældre, de svagelige og de 
handicappede. At være tro mod evan-
geliet og at respektere livet som en gave 
fra Gud indebærer blandt andet, at man 
må træffe modige valg, at turde gå imod 
strømmen og at nægte af samvittigheds-
grunde. Denne trofasthed kan også have 
sociale konsekvenser. Vi lever i en tid, 
hvor man eksperimenter med livet. Men 
der er tale om dårlige eksperimenter – at 
’producere’ børn i stedet for at tage imod 
dem som en gave, som jeg tidligere sagde. 

Man leger med livet. Vær forsigtige, for 
det er en synd mod Gud, alle tings Ska-
ber. Jeg har ofte i min tid som præst hørt 
personer opponere mod Kirkens hold-
ning til abort, som om det var et religiøst 
problem. Men det er hverken et religiøst 
eller filosofisk problem. Det er et viden-
skabeligt problem af den simple grund, at 
fostret er et menneskeliv, og det er ikke 
tilladt at dræbe menneskeliv for at løse et 
problem. Ordet ’at dræbe’ har samme be-
tydning i dag som det har haft tidligere. 
Det samme også dødshjælp: vi ved alle, at 
med så mange ældre mennesker i vor tids 
smid-ud kultur sker der en skjult form for 
dødshjælp. Men det er alene op til Gud 
hvornår et liv slutter. Dødshjælp er en 
synd mod Skaberen! Husk det.

Jeg håber, at jeres forening fortsat må 
vokse, og at I stadig må samarbejde 
konstruktivt med alle dem og de 
institutioner, der deler jeres kærlighed til 
livet og at I må tjene livet i dets værdighed, 
hellighed og ukrænkelighed. Som den 
hellige Camillus de Lellis [lægernes 
skytshelgen] udtrykte det: ”Læg mere 
hjerte i jeres hænder” – med andre ord, 
læg mere kærlighed i jeres arbejde som 
læger! Det er mit håb. 

Må den hellige Jomfru Maria støtte jer 
i jeres videre arbejde”.

KO mener
Internationale nyheder

Skift fokus
Den 25. november holdt pave Frans en 
historisk tale i Europa-Parlamentet i 
Strasbourg, 26 år efter Johannes Paul 
IIs tale til EU’s lovgivende forsamling i 
kølvandet på Berlinmurens fald og Sov-
jetunionens sammenbrud. Den polske 
pave hyldede dengang EU for at være ’et 
civilisationens fyrtårn’; pave Frans havde 
derimod ikke mange roser med til par-
lamentarikerne. Nok kom han som Kir-
kens hyrde med ”håb og opmuntring”, 
men han tegnede et billede af Europa 
som en aldrende og træt bedstemor, der 
har mistet sin frugtbarhed og livskraft – 
et Europa, hvor mennesket ikke længere 
er i centrum for det europæiske projekt.

”Det er på tide at skabe et Europa, 
der ikke kun handler om økonomi, men 
om mennesket og om uantastelige vær-
dier. Tiden er inde til at vende ryggen 
til tanken om et frygtsomt Europa, der 
lukker sig om sig selv”, sagde paven og 
kritiserede ligegyldigheden over for den 
voksende fattigdom og for migranter og 
flygtninge, der søger hjælp i Europa.

Paven kritiserede den omsiggribende 
tendens til at eliminere og marginalisere 
enhver, der ikke gør økonomisk nytte 
og at betragte mennesket som en vare i 
”brug-og-smid væk” samfundet. Uanset 
om det er de gamle, der køres ud på et 
sidespor med en slet skjult dagsorden om 
aktiv dødshjælp, eller det ufødte barn. 
Frans berørte også markedstænkningen 
og det økonomiske pres for effektivitet, 
der truer arbejdernes værdighed, og om 
de store grupper af unge, som har svært 
ved at få fodfæste på arbejdsmarkedet.

Om EU’s håndtering af migranter 
advarede han mod ”løsninger, der ikke 
tager hensyn til immigranternes men-
neskelige værdighed, og som dermed 
bidrager til slavelignende arbejdsforhold 
og fortsatte sociale spændinger”.  Pavens 
budskab kommer på et tidspunkt, hvor 
globaliseringen og især finanskrisen har 
efterladt EU-politikerne rådvilde og 
handlingslammende i forhold til at gøre 
noget effektivt og transnationalt ved de 
mange problemer, som har ramt konti-
nentet i disse år. Paven opfordrer EU-
politikerne til at turde kigge ud over en 
national selvoptagethed og at bilægge 
interne EU-stridigheder for sammen at 
bryde det klima af frygt for fremtiden, 
som især præger Europa. Det er nødt til 
at redefinere sin rolle og politiske ambi-
tioner i en globaliseret og stadig mere 
kompleks verden, mener paven, for ”i 
takt med Unionens udvidelse er […] 
Europa i mindre og mindre grad en ho-
vedaktør i verden, der ofte betragter det 
med ligegyldighed, mistillid og til tider 
endda med mistænksomhed”. Med sin 
tale har paven Frans ønsket at åbne en 
værdidebat, der atter bringer mennesket 
tilbage i centrum for det europæiske pro-
jekt – så at sige at ’gen-humanisere’ kon-
tinentet. Et Europa, som bekymrer sig 
for, forsvarer og beskytter ethvert men-
neske. Et selvsikkert og ansvarligt Euro-
pa som et værdifuldt referencepunkt 
for hele menneskeheden! Kun da kan 
kontinentet atter blive et ’civilisationens 
fyrtårn’, formet af århundredes møder 
mellem forskellige kulturer og folkeslag, 
målt og vejet i kristendommens skær.  
Niels Messerschmidt

DIPLOMATI Pave Frans modtog den 
11. november Irlands nye ambassadør 
ved Vatikanstaten og kunne dermed 
afslutte en længerevarende diplomatisk 
krise, der resulterede i at Irland lukkede 
sin ambassade i Vatikanet.

Den irske regering meddelte i november 
2011, at den ville lukke sin ambassade i 
Vatikanet og begrundede det officielt af  
sparehensyn. Lukningen fulgte efter at 
Irlands premierminister Enda Kenny 
havde beskyldt Vatikanet for bevidst 

at modarbejde den irske regerings 
undersøgelse af påståede katolske 
overgrebssager i landet – en påstand, der 
affødte en skarp reaktion fra Vatikanets 
side. 

”Jeg blev hjerteligt modtaget af pave 
Frans”, siger Irlands nye ambassadør, 
Emma Madigan, til Vatikanradioen. 
”Ceremonien omkring overrækkelsen 
af akkreditiverne var formel, men den 
efterfølgende samtale med paven var 
meget uformel”.

Emma Madigan oplyser, at man 
drøftede emner af stor betydning for 
Irland, fx deres udviklingsprogram og 
drøftelserne i Nordirland, men også den 
fælles bekymring for de kristnes og andre 
religiøse mindretals situation i verden i 
dag.  NM

Forbedrede diplomatiske 
relationer
Irland genåbner sin Vatikan-ambassade. 

Irlands nye ambassadør ved Vatikanet, 
Emma Madigan, hilser på paven.

Paven til lægerne: ”Abort 
og dødshjælp er at dræbe 
menneskeligt liv”
Tekst: Niels Messerschmidt

”I troens og forstandens lys er menneskelivet altid noget helligt og noget, der altid har 
en ’værdi’. Intet menneskeligt liv er vigtigere og mere betydningsfuldt end noget andet, 
uanset dets ressourcer, rettigheder, sociale og økonomiske muligheder”, siger paven. 
Foto: Vatikanradioen.



3

HELGENER ”No man is an island”, på 
dansk ”intet menneske er en ø”, sådan 
lyder et kendt citat fra præst og digter 
John Donne (1572-1631).  Men er det 
ikke netop tilfældet med det moderne 
vesterlandske menneske? Det er en ø, der 
ustandselig støder sammen med andre 
øer. Hver enkelt ø er ansvarlig for, at 
livet lykkes både på det verdslige og det 
spirituelle plan. Men der er ikke nogen 
fælles normer, der samler alle øerne til 
et hele. Det er jeg, mig og mit, der er i 
højsædet. Mennesket er imidlertid andet 
og mere end en ø ensom blandt andre 
øer. Det er skabt i Guds billede; skabt 
til fællesskab. Det vidste de gamle. 
Selv eneboeren er og var en del af  det 
menneskelige fællesskab, selvom han 
undertiden kunne synes at befinde sig 
uden for tid og rum.

Det begyndte i Nursia
Munkefaderen Benedikt af Nursia 
(ca.480-547) begyndte sit liv med Gud 
som eneboer i en hule i Subiaco. Det 
ved vi fra Gregor den Stores (ca. 540-
604) værk ”Dialogerne”, hvor den 
anden af fire bøger er viet til den hellige 
Benedikt. I hulen dér var han alene med 
Gud; afsondret fra en lastefuld verden. 
I Guds nærvær var han aldrig alene, og 
Gud sendte vejvisere til ham. Den første 
var munken Romanos, som iklædte ham 
munkedragten, og i al hemmelighed 
bragte ham brød (Dialogerne II 
1,4 og 5). Den anden vejviser er 
påskebudbringeren (Dialogerne II 1,6 og 
7). Påskebudbringeren er en præst et sted 
i omegnen, der selve Påskedag kaldes af 
Gud til at opsøge den fromme eneboer. 
Præsten, der intet steds omtales med 
navn, er ved at lave sig et festmåltid, da 

Gud kalder på ham. Han forlader straks 
sit hus for at opsøge Benedikt. Det er 
ikke nemt at finde den hellige mand, men 
til sidst lykkes det. De taler sammen, de 
beder sammen, og til sidst siger præsten: 
”Nu skal vi begynde at spise, for i dag er 
det påske”. Hvortil Benedikt svarer: ”Jeg 
ved, at det er påske. Jeg har jo mødt dig”. 
Benedikt har fordybet i bønnen glemt alt 
om tid og sted, men han har ikke glemt, at 
påske betyder fællesskab; fællesskab med 
Gud og med mennesker. Det fællesskab 
har sin rod i korset på Golgata. Jesus 
led og døde for at samle den forvildede 
menneskeslægt i troens fællesskab. Frelse 
er ikke kun for åndsfyrster. Det er heller 
ikke noget, mennesket skal gøre sig 
fortjent til. Det er en gave til alle. Om de 
er lydhøre er en anden sag. Mennesket er 
skabt med en fri vilje og kan derfor afvise 
Gud.

En Guds mand
Gregor kalder Benedikt for ”vir dei” 
dvs. gudsmand. Det er en titel, der går 
tilbage til Det gamle Testamente. Elias og 
Elisa er begge gudsmænd. De taler Guds 
ord til deres samtid. De gør undere og 
giver gode råd – og de blander sig også 
i politiske forhold (se f.eks. 1. Kong 17 
og 18; 2. Kong 4 og 5). I den titel ligger 
implicit, at Benedikt ikke skal blive i sin 
hule. Gud har kaldet ham til at være sit 
talerør i en tid, der var lige så turbulent 
som dengang i Israel, hvor nabofolkene 
og den hedenske Ba´alskult udgjorde en 
stadig trussel mod landets overlevelse. På 
Benedikts tid var Romerriget løbet over 
ende i Vesteuropa. Germanske stammer 
var trængt hærgende ind over grænserne.

De havde bosat sig, hvor de fandt det 
for godt. Den gamle verdensorden var 

sunket i grus efterladende en 
befolkning, der måtte klare 
sig, som bedst den kunne. I 
den situation var Kirken og 
dens tjenere et samlingspunkt. 
Benedikt skulle med Gregors 
ord være et ”forbillede for 
menneskene” (Dialogerne II 
1,6). Han skulle ikke sætte sit 
lys under skæppe, men på en 
stage. 

Påskebudbringeren
Det var det Påskebudbringeren 
skulle lære ham. Han skulle 
lære, at der var en verden 
udenfor hulen; en verden der 
havde brug for hans åndelige 
indsigt. Budbringeren kunne 
på sin side også lære noget. 
Han var en travl mand, 
derfor havde han brug for at 
lære stilheden at kende. Bøn 
og arbejde hører sammen 
i benediktinsk tankegang. 
Bønnen kan tørre ud. Arbejdet 

kan blive til aktivitet for aktivitetens 
skyld. Men sammen udgør bønnen og 
arbejdet en frugtbar symbiose.

Påskebudbringeren skulle kalde Bene-
dikt tilbage til det menneskelige fælles-
skab. Han skulle ikke være en ø, afsondret 

fra alle andre, men et fællesskabsmenne-
ske. Som den første havde den navnløse 
præst erfaret gudsmandens visdom og 
var draget beriget hjem. Snart skulle den 
hellige eremit opleve, hvad utallige ere-
mitter havde oplevet før ham. De havde 
forladt en lastefuld og ufredelig verden 
for at være alene med Gud. Men alverden 
samledes omkring dem for at nyde godt 
af deres åndelige erfaringer. Efter påske-
besøget bliver Benedikt opdaget af nogle 
hyrder, der først tror, at gudsmanden er et 
vildt dyr. De er selv iflg. Gregor nogle rå 

børster, som blev ”civiliserede” af mødet 
med en højere virkelighed end den vante 
(Dialogerne II 1,8). Lidt efter lidt får den 
hellige Benedikt en skare disciple om-
kring sig og kan grundlægge 12 klostre i 
Subiacos nærhed (Dialogerne 3,13).

Placidus og Maurus
Blandt de disciple, der sluttede sig 
til den hellige Benedikt i Subiaco, er 
der to, som nævnes ved navn, nemlig 
Placidus og Maurus; to drenge der 
begge stammer fra fornemme romerske 
familier (Dialogerne II 3,14). De bliver 
overgivet til gudsmanden Benedikt af 
deres fædre, sådan som det var skik og 
brug hele middelalderen igennem; en skik 
der også nævnes i Regelen (RB 59). Den 
dag i dag fejres de to drenge i hele den 
benediktinske klosterverden (15.januar), 
og utallige munke og nonner har båret 
eller bærer deres navne. Om Maurus og 
Placidus fortæller Gregor en historie, der 
er lige så effektfuld, som de historier, der 
fortælles om Elias og Elisa i Det gamle 
Testamente: Gregor fortæller (Dialogerne 
II 7,1-3), hvordan drengen Placidus går 
ned til søen for at hente vand. Han taber 
imidlertid krukken og falder også selv i 
søen, hvor han gribes af strømmen.

Hjemme i klostret opholder guds-
manden sig i sin celle og ser for sit indre 

øje, hvad der er sket. Derfor sender han 
straks Maurus ned til søen. Uden at vide 
hvad han gør, går denne ud på søen og 
henter Placidus ind på land. Hvis fortje-
neste er det så, at drengen bliver reddet? 
Abbeden mener, at det skyldes disciplens 
lydighed, men denne er sig ikke bevidst at 
have gjort noget særligt. Det er drengen 
Placidus, der afgør den venskabelige strid 
ved at sige, at det var abbedens kappe 
han så, da han slog øjnene op. Abbeden 
og Maurus er begge ydmyge, de ved, at 
redningen i sidste instans ikke skyldes 
dem, men Gud. De tjener nemlig ikke sig 
selv, men Gud den Almægtige, for hvem 
ingenting er umuligt.

En anden slags virkelighed
Gregors Dialoger rummer mange spek-
takulære mirakelfortællinger som den om 
Maurus og Placidus. Det er fortællinger, 
der kan virke meget fremmed artede for 
mennesker af i dag Nutidsmennesket 
stræber jo som nævnt efter at være sin 
egen herre. Det har det derfor svært med 
en virkelighed, der ikke kan måles og 
vejes – og kontrolleres. Gregors fortæl-
linger om Benedikt taler til os om en an-
den slags virkelighed; en virkelighed hvor 
menneskets forhold til Gud og næsten 
er i centrum. Ved at være åbne for Guds 
virkelighed bliver Benedikt og Maurus 
Guds tjenere. De bliver hans kærlige hæn-
der i en urolig og forvildet tidsalder. Det 
var der brug for dengang, og det er der 
brug for i dag. ”Intet menneske er en ø”, 
skrev John Donne. Det er en eviggyldig 
sandhed. Han slutter sin meditation med 
ordene:” Send ikke bud og spørg, hvem 
ringer klokkerne for, de ringer for dig.” 

Vi er alle en uundværlig del af  skaber-
værket. Det gælder munkefaderen, og det 
gælder spritteren på hjørnet. Vi indgår 
alle i Guds frelsesplan, og han kan ikke 
undvære en eneste af os.

Sankt Benedikt

Portræt af Sankt Benedikt. Portrættet 
er en del af en større freske kaldet 
Crocofissione con i santi - Korsfæstelse 
med helgener af fra Angelico. Fresken 
findes i det tidligere dominikanerkloster 
San Marco (i dag museum) i Firenze. 
Fresken blev malet fra 1441-1442.

Storie di San Benedetto di Monte Oliveto Maggiore er en serie fresker på 
benediktinerabbediet Monte Oliveto Maggiore I Toscana. Freskerne er malet af Luca 
Signoprelli fra 1497-98 og af Sodoma, som færdiggjorde serien i 1505. En enkelt af 
freskerne er malet af Bartolomeo Neroni.  Freskerne viser Sankt Benedikts liv i 35 
scener. De 35 scener baseres på, hvad Sankt Gregor den Store fortæller om Sankt 
Benedikt. Her beordrer Sankt Benedikt til venstre Maurus til at komme Placidus til 
hjælp. Til højre mirakelscenen. Foto: Wikipedia.

Guds kærlige hænder i en 
forvildet verden
Gudsmanden fra Subiaco.

Tekst: Sr. Rut Maria Schmidt O.S.B.

”Bønnen kan tørre ud. Arbejdet kan 
blive til aktivitet for aktivitetens 
skyld. Men sammen udgør bønnen 
og arbejdet en frugtbar symbiose.”
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RESTAURERING Går man forbi Sct 
Knuds Kirke i Fredericia, ser den ikke 
ud af noget særligt. Den er udefra set en 
ret anonym bygning, som ligner alle de 
andre huse i byen. Kirken blev bygget i 
1767 og fulgte efter det kapel, der i 1687-
88 blev bygget som den første katolske 
kirke herhjemme efter reformationen for 
at betjene de udenlandske katolikker, der 
havde fået lov til at praktisere deres tro 
åbent i fristaden Fredericia.

Stor er overraskelsen derfor, når man 
kikker ind i kirken. Man føler sig hensat 
til sydligere himmelstrøg ved at se det 

yndefulde rokokointeriør og korsvejs-
stationerne fra Tyrol. Blomster, blade og 
englehoveder omgiver krucifiksgruppen 
på altret. Kirken er muligvis tegnet af 
samme arkitekt som det nu forsvundne 
østrigske gesandtskabskapel der lå der, 
hvor Sankt Ansgars Kirke nu ligger. 

Mange dramatiske, spændende og 
tragiske historier kan kirken fortælle. 
Hele byen var på den anden ende da 
en ung kvinde Maren Boyesdatter 
forsvandt. Rygterne ville vide, at hun var 
blevet bortført af  katolikkerne og tvunget 
til at gå i kloster. Der blev taget pant 
i kapellet, og det blev dømt til lukning, 
og præsterne stod til at blive udvist; men 
så annullerede Frederik V dommen. 
Byens borgere stimlede sammen her, da 
der i 1793 blev læst requiemsmesse for 
Ludvig XVI og Marie Antoinette.  Ved 
kirkemuren kan man se fragmenter af 
en gravsten over Antonio Costa.  Han 
ledede to eskadroner fra rytterregimentet 
Algarbe der hjalp den danske hær under 
Napoleonskrigen.

Sammen med sine soldater blev han 
omringet af danske og franske tropper 
under et flugtforsøg, hvor han skød sig med 
ordene ”Recuerdos a Espana de Antonio 
Costa”. Hils Spanien fra Antonio Costa.  

Efter slaget ved Fredericia den 6. juli 1849 
under treårskrigen fra 1848-50 lå ligene i 
lag inde kirken. Helt op til 1860´erne blev 
der sunget og prædiket på tysk i kirken.

En menighed på godt 400 medlemmer 
fra blandt andet Danmark, Polen, Sri 
Lanka og Filippinerne holder i dag til i 
kirken, der ligger ved siden af Sct Knuds 
Skole og det tidligere Sankt Josephs 
Hospital.

Menigheden passer godt på sin 
smukke gamle kirke, der i dag er flottere 
end nogensinde. I år er Sct. Knuds 
Kirke nemlig blevet facaderenoveret. 
Kirkeværge og tidligere skoleleder 
ved Sct. Knuds Kirke Jørgen Braarup 
har styret hele det omfattende projekt 
med assistance fra skolens 
nuværende leder Joachim 
Grundtvig og skolens tekniske 
serviceleder Richard Gensborg. 
Projektet har kostet 500.343 
kroner.

Der stilles store krav i dag 
med hensyn til materialevalg 
og arbejdsmetoder ved restau-
rering af historiske bygninger. 
At menigheden overhovedet 
har haft råd til at binde an med 
projektet skyldes generøs støtte 

fra Bevaringsfonden for fæstningsbyen 
Fredericia og Kulturstyrelsen, der tilsam-
men har bevilget 460.000 kroner. Resten 
af pengene skal menigheden selv skaffe. 

Under renoveringen er revnedannelser 
i murene blevet reparerede, facaden mod 
nord og vest er blevet renset med faca-
depasta og højtryksrensning, gavlen på 
brødrene Schüttens Skole og  indgang-
sportalen er malet op igen. Et par døre er 
blevet skiftet ud, urskiverne på tårnet er 
restaurerede, tallene er udfyldt med blad-
guld, og et nyt digitalt urværk er sat i.

Bænkeraderne i kirken og vinduerne 
udvendigt trænger til en kærlig hånd.  
Har du lyst til at støtte dette kan bidrag 
overføres til bispedømmets konto reg.nr. 
3420 konto nr. 3205021485. Angiv gave 
Sct Knuds Kirke Fredericia. Beløbet er 
fradagsberettiget, hvis bispekontoret har 
dit CPR-nummer.

SKOLER Først hed bygningen Hotel 
Kronprinds Frederik. Den var byens 
fineste hotel, hvor H.C. Andersen 
boede, og her mødtes bedsteborgerne 
i deres stiveste puds. Senere blev den 
hovedkvarter for KFUM i byen, og så 
kom der bankocenter og klubværelser i 
bygningen. Nu skal der snart være skole 
i ejendommen på hjørnet af Gothersgade 
og Fynsgade i Fredericia.  Det gamle hus 

fra 1864 blev i februar sidste år købt af 
Sct. Knuds Skole, som hermed næsten 
fordobler sit kvadratmeterareal.

Sct Knuds Skoles elever rykker ind i 
en gedigen gammel bygning med mange 
spændende arkitektoniske detaljer. 
Bygningen står nu udvendigt ført tilbage 
til det udseende, den havde i 1910, og 
det særpræg, bygningen er født med 
kommer igen til sin ret. Der er kommet 

nye, håndlavede vinduer, som er nøjagtige 
kopier af de vinduer, som sad i bygningen 
i 1864. Ud mod Gothersgade vil der blive 
lavet en Fredericiaport, en detalje, som 
findes i mange af byens ældre ejendomme.
Facaderenoveringen vil komme til at ko-
ste mellem seks og syv millioner kroner; 
men skolen slipper billigere, fordi A.P. 
Møller gennem Bevaringsfonden for 
Fæstningsbyen Fredericia betaler halvde-
len. 

Skoleleder Joachim Grundtvig har de 
fleste af døgnets timer besat, for han er 
både skole- og byggeleder, fortæller han 
mig, mens vi går op ad den pompøse 
trappe og kikker ind i den store teatersal, 
der vil blive rammen om skolens fester og 
andre arrangementer for borgere i byen. 
Tanken er at gøre bygningen til et slags 
kulturhus for byens borgere, når lokaler-
ne ikke bruges til undervisning, fortæller 
Joachim Grundtvig. Her kan du se hvad 
skolen er bygget af, siger han og peger på 
en bunke håndstrøgne Flensborgsten på 
gulvet.  Normalt er stenene gemt væk bag 
puds; men man vil lade en væg stå upud-
set for at give eleverne en bedre fornem-
melse for de gamle håndværksmetoder, 
som er en del af  bygningens historie.

Nu har skolen ikke en pengetank som 
Joakim von And, så derfor vil ombygnin-
gen komme til at tage nogle år. Lige nu 

undervises mange af eleverne i lejede lo-
kaler, og lejemålene vil blive opsagt i takt 
med, at bygningen etapevis tages i brug. 
Bygningen vil komme til at rumme cirka 
ti klasseværelser, kantine og arbejdsrum 
til lærerne.

Sct. Knuds Skole er en af landets æld-
ste privatskoler. Den blev grundlagt læn-
ge, før vi fik religionsfriheden i 1849. At 
det netop blev i Fredericia der kom en ka-
tolsk skole i skyldes, at Fredericia var fri-
stad.  I det strengt lutheranske Danmark 
var her et lille åndehul, hvor katolikker, 
huguenotter og jøder frit kunne dyrke 
deres tro. I 1686 fik præsterne Stanislaus 
Følkers og Aqvilanus kongeligt privile-
gium fra Christian V på at drive katolsk 
skole i Fredericia. Der var jesuitter i Fre-
dericia frem til 1800 – derefter overtog 
forskellige verdenspræster ansvaret for 
sogn og skole.

På initiativ af daværende sognepræst 
Johannes von Euch kom priorinde Anne 
Sophie Vassal i 1866 til byen sammen med 
to søstre, hvis navne ikke er bevaret. Efter 
mange års trofast arbejde på skolen og på 
Sankt Josephs Hospital forlod de sidste 
søstre Fredericia i 1981.  Skolen blev nu 
selvejende institution. I bestyrelsen sidder 
to repræsentanter fra Sct Knuds menig-
hed, en repræsentant for biskoppen og to 
medlemmer valgt af forældrene. 

I 2009 blev Joachim Grundtvig skolele-
der. Sct Knuds Skole har p.t. 257 elever i 
hovedskolen og 30 i børnehaven, der blev 
åbnet i 2012. Der er godt og vel ti katolske 
børn i hovedskolen og to i børnehaven. I 
dag som da skolen startede sætter troen et 
tydeligt præg på skolens dagligdag. Hver 
dag er der morgensang med Fadervor, 
og hver fredag er der skolegudstjeneste i 
Sankt Knuds Kirke. En gang om måne-
den er der skolegudstjeneste i en af byens 
protestantiske kirker.

Frederica

Fremtidens læring rykker ind  
i fornem gammel byejendom
A.P. Møller støtter Sct. Knuds Skole i Fredericia med millionbeløb.

Tekst: Lisbeth Rütz. Foto: Joachim Grundtvig

Før og efter. Facaden ser nu ud som i 1910. Lille billede: facaden som den så ud før 
ombygning.

Ny og flot kirke i Fredericia
Sct. Knuds Kirke facaderenoveret.

Tekst: Lisbeth Rütz Foto: Darlow Kiruparajan
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KARMEL Med helgener som Teresa af 
Avila, Johannes af Korset og Thérèse af 
Lisieux bidrager karmeliterne til Kirkens 
helgenskare med flere store navne. Disse 
tre, som også er kirkelærere, og Edith 
Stein, der foruden sin helgenstatus, også 
har bidraget til filosofihistorien, er alle 
eksempler på, hvordan Karmels rige 
spiritualitet på forskellige måder har 
beriget Kirken. Men blandt Karmels 
mange helgener findes også mindre 
kendte, der måske netop på grund af 
deres ”storesøstre” og ”storebrødre” er 
blevet glemte eller oversete på trods af, at 
de alle har deres at bidrage med i Kirkens 
og den enkelte troendes liv. Blandt disse 
er Sankt Maria Maravillas af Jesus – en 
af Karmels nyeste helgener.

Barndom og ungdom
Maria Maravillas blev født i Madrid 
den 4. november 1891 som Luis´ og 
Christinas fjerde barn. Hendes far 
var på det tidspunkt ambassadør for 
pavestolen, og familien var hengivne 
katolikker. Seks dage efter sin fødsel 
blev Maria Maravillas døbt i Sankt 
Sebastian Kirken og den 7. maj 1902 
modtog hun sin førstekommunion. 
Maria Maravillas var et meget begavet 
barn. Hun gik ikke i skole, men blev 
undervist derhjemme blandt andet af sin 
mormor Patricia Muñoz, som var enke 
og levede et klosterlignende liv. Fra hende 
såvel som fra forældrene arvede Maria 
Maravillas en ægte og alvorlig tro, som 
tidligt ledte hendes tanker og længsler 
hen på klosterlivet. Senere fik jesuitten 
Juan Francisco Lupez stor indflydelse 
på hende og vejledte hende til at leve et 
karitativt liv, hvor hun brugte megen 
tid på at hjælpe de fattige og undervise i 
katekese.

Kaldet sættes på standby
I 1913 døde Maria Maravillas far. Op 
til hans død havde hun brugt al sin tid 
og alle sine kræfter på at passe ham, og 
bagefter bad hendes åndelige vejleder, 
Lupez hende om at sætte sit kald på 
standby for at hun kunne hellige sig 
omsorgen for sin mor. Men det var også i 
denne tid, at hun gennem sin kusine lærte 
karmeliterne at kende og fandt sit kald 
i Karmel. Under en influenzaepidemi 
blev Maria Maravillas ved plejen af de 
syge selv alvorlig syg. Hendes mor, som 
frygtede for at miste sin datter, indså 
nu, at det dog ville være langt bedre at 
”miste hende til Karmel” end til døden, 
og Maria Maravillas fik endelig sin mors 
og sin åndelige vejleders velsignelse til at 
indtræde i et karmeliterkloster i Madrid.

I Karmel
Den 12. oktober 1919 kunne Maria 
Maravillas så endelig indtræde i Karmel 
som postulant, 27 år gammel. Et halvt 
år senere blev hun iklædt og startede sit 
noviciat, og den 7. maj 1921 aflagde hun 
sine tidsbegrænsede løfter. Endnu ikke 
færdig med sit noviciat modtog Maria 
Maravillas sammen med tre søstre kaldet 
til at grundlægge et nyt kloster, Cerro 
de los Ángeles. Klosteret kom til at 
ligge i forbindelse med et monument af 
Jesu hellige Hjerte, som symboliserede 
en indvielse af Spanien til Det hellige 
Hjerte. Dette blev første skridt i et kald 
i kaldet for Maria Maravillas, nemlig at 
blive klostergrundlægger, ligesom hendes 
mor i troen, Teresa af Avila. Den 30. maj. 
1924 aflagde hun sine evige løfter i det 

nye kloster, hvori hun den 26. juni 1926 
blev udnævnt som priorinde. 

Priorinde og klostergrundlægger
Resten af sit liv måtte Maria Maravillas 
bære på den byrde, som priorindeembedet 
var for hende, ”det værste, der kan ske for 
en karmelit”, som hun beskrev det i et 
brev. Byrden ved priorindeembedet blev 
ikke mindre af den politiske situation, 
som Spanien befandt sig i. I juli 1936, 
under Den spanske borgerkrig, blev 
søstrene i Cerro de los Angeles arresteret 
og måtte i 14 måneder leve i husarrest. 
I løbet af de kommende år grundlagde 
Maria Maravillas flere klostre i Spanien. 
I 1932 grundlagde hun også et kloster i 
Indien. Maria Maravillas ønskede selv at 
rejse til Indien, men hendes overordnede 
gav hende ikke lov. I stedet rejste otte 
af hendes døtre.  I alt grundlagde hun 
over 10 klostre, samtidig med at hun var 
med til at genetablere og genopbygge 
klostre, som var blevet ødelagt under 
Den spanske Borgerkrig. En af grundene 
til de mange nygrundlæggelser, foruden 
Maria Maravillas overbevisning om, at 
det var Guds vilje, var, at der blev ved at 
komme nye søstre til Cerro de los Angeles 
og ifølge Karmels regel, måtte der højest 
være 21 søstre. Tilstrømningen af søstre 
kan blandt andet forklares ud fra Maria 
Maravillas evne til som priorinde at 
vække søstrenes tillid og kærlighed.

Ydmyghed
På trods af at Maria Maravillas var elsket 
af alle, anså hun sig altid for uværdig til at 
lede sine døtre, og når hun så dem vokse 
i tro og hellighed, så hun det altid som 
et tegn på, at Gud helt havde overtaget 
ledelsen af dem og beskyttet dem mod 
den ”negative” indflydelse, som de fik 
fra hende. Sådan havde det imidlertid 
ikke altid været. Det fortælles hvordan 

hun, mens hun endnu var postulant, 
engang til sin egen tilfredsstillelse var 
blevet rost. Men straks var det som om 
en stemme hviskede i hendes øre: ”Og de 
regnede mig for en dåre”. Dette gjorde 
så dybt et indtryk på hende, at hun for 
altid var kureret for sin forfængelighed 
og behagesyge. Senere skrev hun om 
denne oplevelse: ”Fra da af, blev al min 
forfængelige længsel forvandlet til en 
langt højere længsel, som jeg har haft 
lige siden, nemlig at blive regnet for 
intet; og jeg begyndte alene at se mig selv 
gennem Guds nåde, befriet fra denne 
store svaghed”. Derfor kunne hun, som 
gennem Guds nåde var blevet helliggjort, 

også skrive: ”Aldrig har jeg som nu følt, 
at jeg ikke er en helgen. I stedet ser jeg 
med stor klarhed min egen fattigdom og 
elendighed”, eller ”Jeg anser mig selv for 
at være et rent intet, ude afstand til at øve 
nogen dyd. Men det forekommer mig, 
at Herren ønsker, at jeg lader hele dette 
intet forsvinde i ham, og i stedet lader 
ham leve i mig”. Med disse ord og denne 
erkendelse rammer Maria Maravillas 
lige ind i centrum af al helliggørelse og 
hellighed: Den er ikke min egen, men 
Guds. Først der, hvor vi opgiver vores 
egen hellighed og fromhed og i stedet 
lader ham blive vor hellighed, kan nåden 
for alvor begynde at gøre sit værk i os, 
så vi bliver hellige. Derfor kan Maria 
Maravillas også skrive: ”Herren lader 
mig se min elendighed på en anden måde 
end tidligere, for nu ser jeg den i hans 
nærvær og i fred”. Der er altså ikke tale 

om et selvpineri eller et negativt selvhad, 
men en selvforglemmelse udsprunget af, 
at hun ikke forventer noget godt af sig 
selv. I elendigheden forsvinder hendes 
eget, mens Gud stråler des klarere for 
hende og igennem hende.

Gud alene
”Vor Gud er en fortærende ild” står der 
i Hebræerbrevet, og Maria Maravillas 
kunne vidne om det samme. Jo nærmere 
hun kom denne ild, jo mere så hun sit 
eget intet; men jo mere blev hun også selv 
tændt i brand af Guds ild. Når Johannes 
af Korset beskriver den mørke nat, ses 
den samme dobbelthed. Længslen efter 
Guds lys synes at forøge vort eget mørke, 
men jo mere vi erfarer af dette mørke og 
begynder at leve i og af Gud alene, jo mere 
kan Guds lys skinne i vort liv. Men denne 
proces er en smertefuld affære. Maria 
Maravillas beskriver det som ”en akt af 
selvhengivelse eller snarere en laden sig 
blive taget over”, en tilstand, som på 
samme tid er uudholdelig og ”synes at 
være selve livet”, og ”den største sorg ville 
være, hvis den ophørte”. Derfor kan hun 
også skrive: ”Det eneste jeg ønsker er, at 
Guds vilje må blive fuldbyrdet i mig, i 
store ting og i små ting. Jeg ønsker af hele 
mit hjerte, og jeg beder Herren om at tage 
alt fra mig, alt hvad han vil, udadtil og 
indadtil, legemligt og åndeligt – for alene 
han er den jeg elsker og begærer”. 

”Sankt Teresas føderation”
Maria Maravillas er blevet kaldt en mo-
derne Teresa af Avila. Dette skyldes nok 
til dels hendes rolle som klostergrundlæg-
ger, men også hendes kamp for at kar-
meliternonnerne måtte forblive på den 
grundvold, som var blevet lagt af Teresa 
af Avila. I den forbindelse stiftede hun 
en sammenslutning af karmeliternon-
ner, som i 1972 fik pavelig godkendelse. 
Sammenslutningen fik navnet ”Sankt 
Teresas føderation”. Om føderationen 
hedder det: ”Sankt Teresas føderation er 
en gruppe af uskoede karmeliternonne-
klostre dannet [...] for at styrke hinanden 
i at leve vort kontemplative kald i Kir-
ken. Medlemskabet bygger på et ånde-
ligt slægtskab snarere end på geografiske 
bånd, og vi deler en fælles længsel efter at 
være vidner i denne tid om ånden hos de 
uskoede karmeliternonner, grundlagt af 
Sankt Teresa af Avila i 1562”.

Helgen
Selvom Maria Maravillas hele sit 
liv oplevede sig som meget langt 
fra helgenstatus, er hun den helgen 
i karmeliterordenen, som er blevet 
helgenkåret hurtigst efter sin død. 
I 1974 kunne man fejre 50-års 
jubilæum for Maria Maravillas første 
klostergrundlæggelse, og samme år dør 
Maria Maravillas. I 1998 bliver hun 
saligkåret og i 2003 helgenkåret. Hendes 
festdag er den 11. december. 

Helgener

”Vor Gud er en fortærende ild”
Sankt Maria Maravillas af Jesus – en moderne Teresa af Avila.

Tekst: Kirsten Krog

Sankt Maria Maravillas af Jesus.

”Jeg anser mig selv for at være et 
rent intet, ude afstand til at øve 
nogen dyd. Men det forekommer 
mig, at Herren ønsker, at jeg lader 
hele dette intet forsvinde i ham,  
og i stedet lader ham leve i mig”
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MARIBO Sankt Birgitta Kirke i Ma-
ribo har nu stået lukket i mere end tre 
måneder. Bispedømmets rådgivende in-
geniørfirma Promana bygningsrådgiv-
ning konkluderede i en rapport fra den 
27. juni i år, at der er ”risiko for betrag-
telige bygningsskader og personfare i 
situationer, der kan opstå pludseligt og 
uforudsigeligt”. Derfor besluttede et me-
nighedsrådsmøde den 28. august, hvor 
biskop Czeslaw, menighedsrådets med-
lemmer, kirkens præster og personale 
fra bispekontoret deltog, at tage kirken 
ud af brug. Ifølge meddelelse oplæst af 
menighedsrådsformand Iwona Thorsen 
efter messen søndag den 31. august er en 
gennemgribende restaurering til ”mange 
millioner kroner” nødvendig, hvis kirken 
skal tages i brug igen. 

Flere i menigheden har syntes, at der 
manglede nogle faktuelle oplysninger 
om hvad, der var baggrunden for kirkens 
lukning. Derfor orienterede Grazyna og 
Kristof Lubowiecki og Barbara og Erik 
Bohn-Jespersen allerede søndag den 7. 
september ved kirkekaffen om deres initi-
ativ til at starte en støttegruppe. Gruppen 
ville gennem en ny ingeniørundersøgelse 

undersøge kirkens tilstand og derefter 
i tæt samarbejde med bispekontoret og 
menighedsrådet afklare mulighederne for 
at redde kirken. Bispekontoret ville ikke 
modsætte sig, at gruppen for egne midler 
lavede en ny undersøgelse. Der blev sat en 
frist til juni 2015 til at gennemføre den ny 
undersøgelse og finde midler til at finan-
siere en eventuel renovering af kirken.   

J.C. Jensen fra LF Consulting i Maribo 
har nu sammen med ingeniør Erik Bohn-
Jespersen fra støttegruppen lavet nye un-
dersøgelser og målinger, og et landmåler-
firma har målt tårnets hældning.

Tegninger og rapporter fra tidligere 
renoveringer er blevet gennemgået. Rap-
porten er mundet ud i, at tårnet ikke har 
flyttet sig og at kirken med nogle få re-
noveringsarbejder vil kunne blive ståen-
de de næste 100 år. Firmaet J.C. Jensen 
venter dog stadig på, at alle materialer 
dukker op, men så snart alle oplysninger 
foreligger, vil rapporten blive færdiggjort 
og sendt til bispedømmet.

Undersøgelse, renovering og vedlige-
holdelse koster penge. De penge har Ma-
ribomenigheden ikke. I første omgang 
skal menigheden selv skaffe 10-16.000 

kroner til rapporten og så senere til en 
eventuel renovering af kirken. Så længe 
Promana mener, det er forbundet med 
nedstyrtningsfare at gå ind i kirken, vil 
den være lukket; men bispekontoret vil 
tage rapporten fra Maribo med i sine 
overvejelser om kirkens fremtid.

Menigheden i Maribo blev ved kir-
kekaffen den 9. november orienteret af  
støttegruppen om, hvor langt man er 
kommet med undersøgelserne af kirkens 
tilstand. Man ser nu frem til at få stiftet 

en forening til kirkens bevarelse og håber 
først i det nye år, at man kan sammenkal-
de til stormøde og samle alle gode kræfter 
for at grundlægge en forening til kirkens 
bevarelse. Lokalt har der også uden for 
den katolske menighed været interesse for 
sagen. Budgetprovst Bjarne Abildtrup 
Madsen udtrykker i Folketidende den 11. 
november sin bekymring for kirken og 
dens fremtid og udtaler, at han gerne som 
privatperson vil give et bidrag til kirkens 
bevarelse.  LR

Kirken i Danmark

PROJEKT Den 1. august næste år over-
drager jesuitterne i Danmark Jesu Hjerte 
Kirke og hele Stenosgadekomplekset til 
Ansgarstiftelsen. Komplekset på en side-
gade til Vesterbrogade er centralt belig-
gende i København – blot fem minutter 
fra Hovedbanegården og ti minutter fra 
Rådhuspladsen. Det indeholder en skole-
bygning, som i dag udlejes til Mariendal 
Friskole, og en boligfløj. Desuden er der 
menighedslokaler for Jesu Hjerte menig-
hed, som også bruges af mange forskel-
lige grupper uden for menigheden.

”Der er tale om en generøs gave fra je-
suitternes side, som Ansgarstiftelsen ta-
ger imod med taknemmelighed. Placerin-
gen og bygningerne er enestående”, siger 
generalvikar Niels Engelbrecht. ”Men 
der er samtidig tale om bygninger fra det 
19. århundrede, som har været brugt til 
bolig for et stort jesuiterkommunitet og 
derfor har et stort antal enkeltværelser. 
Det betyder, at vi står over for meget sto-
re renoverings- og ombygningsarbejder. 
Huset skal blandt andet have nyt elektri-
citets- og varmesystem, og ombygges til 
sine fremtidige formål”.

Generalvikaren oplyser, at planen 
er at indrette en del af  bygningen til 
biskoppens bolig og hans møde-, gæste- 
og repræsentationsfunktioner, som for 

øjeblikket udgøres af bispeboligen på 
Ehlersvej i Hellerup. 

”Det vil betyde store besparelser, at 

vi ikke længere skal betale leje for disse 
funktioner”, forklarer han.

Det er desuden planen at der skal 

bygges boliger til præster, som skal 
betjene menigheden og arbejde på at gøre 
stedet til et katolsk ansigt udadtil midt i 
København. Håbet er også, at Caritas her 
vil kunne få et sted til sit indenlandske 
arbejde.

Generalvikar Niels Engelbrecht tilføjer, 
at det omfattende projekt vil koste i 
størrelsesordenen 15 millioner kroner.

Finansieringen af et så stort projekt 
kommer ikke til at ske over bispedømmets 
drift, siger han, men gennem fundraising 
fra kilder, der ønsker at støtte renovering 
og indretning af præsteboliger og 
menighedslokaler. 

De tyske katolikkers Bonifatiuswerk og 
de tyske biskoppers Diasporakommissa-
riat har allerede bevilliget et større beløb 
og er positive over for, i løbet af de næste 
år, at yde mere.  NM

Fyringer på Gammel 
Kongevej
Stillinger nedlægges – arbejdet 
omlægges.

BISPEKONTORET Som meddelt på 
Pastoralrådsmødet tidligere på måneden 
indgår fyringer på bispekontoret/
institutionerne i den 9-punkts spareplan 
(se KO nr. 16), som skal rette op på 
bispedømmets dårlige økonomi. I 

forlængelse heraf blev det den 27. 
november meddelt, at følgende stillinger/
funktioner nedlægges i løbet af 2015:
Jf. punkt 5 i spareplanen:
* Bibliotekarstillingen ophører som 
lønnet ansættelse – med mindre Sankt 
Andreas Biblioteks bestyrelse finder den 
nødvendige eksterne finansiering til at 
videreføre stillingen efter 1. juli 2015.
Jf. punkt 6 i spareplanen:
* Webmasterfunktionen nedlægges.
* Sekretærfunktion på Katolsk Oriente-
ring omlægges. 

* Arkivarfunktionen ændres til en del-
tidsstilling.
* Der sker ikke fyringer i Pastoral-Cen-
tret i denne omgang, men centret er ble-
vet pålagt at finde besparelser for i alt 
200.000 kroner i for forhold til det bud-
get, som er blevet fremlagt for 2015.

De ovenstående ændringer vil – når de 
er blevet implementeret i løbet af næste 
år – resulterer i en besparelse på ca. 1,5 
million kroner årligt på bispekontoret og 
institutioner. 

De ovennævnte fyringer kommer i for-

længelse af at der i 2009 blev sparet én 
stilling væk i administrationen, og i 2010 
reducerede man ved sammenflytning 
lokaleudgifter m.v. med 25 procent. I 
2013 blev en halvtidsstilling sparet væk 
i Pastoral-Centret, og i forbindelse med 
pensioneringer på bispekontoret blev én 
stilling nedlagt henover sommeren i år, 
hvor tre gik på pension og kun to blev 
nyansatte. 

Fremover vil der være 14 ansatte på 
bispekontoret.

NM

Planerne for 
Stenosgadekomplekset 
”En enestående gave og chance for bispedømmet”.

Fra generalvikar Niels Engelbrechts 
og administrationschef Thomas 
Larsens besøg hos de tyske katolikkers 
Bonifatiuswerk i Paderborn, Tyskland, 
i begyndelsen af oktober. Her ses 
de sammen med Bonifatiuswerks 
generalsekretær monsignore Georg Austen 
og projektchef Tomas Twents. Foto: 
Patrick Kleibold, Bonifatiuswerk.

Ny undersøgelse i Maribo
Støttegruppe undersøger kirkens tilstand.
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BØNSAKTION Over 600 kilometer var 
Sarah Abels og Andrea Wienhues med 
familie kørt fra Tyskland for den 22.11. at 
arrangere Nightfever i Sakramentskirken 
på Nørrebrogade i København. Andrea 
Wienhues fik Nightfever til Danmark, og 
siden har hun og Sarah Abels været de 
utrættelige ambassadører og tovholdere 
for dette evangeliseringsevent. 

Efter en messe læst af p. Paul Marx 
blev sakramentet stillet frem til tilbedelse. 
Dørene ud til Nørrebrogade blev slået op 
som en konkret illustration af Johannes 
Paul II´s berømte opfordring: ”Åbn dø-
rene for Kristus”. Ude på Nørrebrogade 
strømmede folk forbi – på vej i biografen 
eller på lørdagssjov med vennerne. Man 
kunne se helt op til altret, hvor Sakra-
mentet var udstillet i monstransen. Synet 
tiltrak mange mennesker, der tog imod 
tilbuddet om at tænde et lys inde i kirken 
og høre lidt om, hvad en katolsk kirke er. 
Kærestepar og unge familier med børn 
standsede op og slog et smut ind i den 
kirke, de havde gået forbi så mange gange 

uden at tænke nærmere over det. Perioder 
med stille tilbedelse vekslede med bøn og 
enkle, guitarakkompagnerede sange, som 
alle kunne nynne med på. Helt fra Flens-
burg var to søstre og en postulant kom-
met fra Dienerinnen vom heiligen Blut, 
en ny kongregation, der blev grundlagt 
i 80´erne af pater Winfrid Wermter. Sø-
strene bor i et lille rækkehus i Flensburg, 
hvor de arbejder med omsorg for ældre 
og syge. ”Vi vil gerne støtte dette arrange-
ment. Det er en ny måde at nå kirkefrem-
mede på”, sagde sr. Ruth fra kommunite-
tet til Katolsk Orientering. 

En åben bønsaften
Hele aftenen var der en stille trafik 
gennem Sakramentskirken. Der blev 
skrevet forbønsanliggender på små 
sedler, der blev lagt i en lille kurv oppe 
foran altret. Sedlerne vil senere blive 
givet til nogle søstre, som vil bede for de 
mennesker, der har skrevet dem. Pater 
Paul Marx tog imod skriftemål og gav 
velsignelser. Nightfever er en betegnelse 

for åbne bønsaftener med eukaristisk 
tilbedelse. Initiativet opstod efter den 
bønnevigilie, som blev organiseret ved 
Verdensungdomsdagen i Köln i 2005.

Den unge teologistuderende Andreas 
Süß tog sammen med Katharina Fassler-
Maloney initiativ til en Nightfever-aften 
i St. Remigiuskirken i Bonn. Konceptet 
spredtes hurtigt i de tysksprogede lande, 

og siden 2011 har ideen bredt sig til resten 
af verden. I Bonn kommer ca. 1.000 
mennesker – i domkirken i Köln kommer 
over 3.000, når der er Nightfever.

Nightfever søger hjælpere i København – 
både nogle der vil støtte arrangementet rent 
praktisk, men også mennesker, der vil bede 
for det. Skriv til ruetz@katolskorientering.
dk hvis du er interesseret i at hjælpe.

Vær stille for Gud
Natkirke i Nykøbing Falster.

NATKIRKE Den meget levende 
menighed i Hellig Kors Kirke i Nykøbing 
Falster i Bispegade har barslet med et nyt 
initiativ. En gang om måneden har der fra 
september været natkirke. Man kommer 
ind i en meget smuk kirke, der er oplyst af  
et kors af levende fyrfadslys. De første to 
gange begyndte man kl. 19.30 med at øve 
latinske hymner, kl. 20 var der udstilling 
af Sakramentet og læsning af dagens 
tekst. Perioder med stilhed vekslede 
med bøn og stille fløjtemusik, og aftenen 
sluttede kl. 21.30 med velsignelse.

Men man arbejder stadig med formen. 
Ved sidste natgudstjeneste i november 
spillede en far og datter fra menigheden 
Bach og Telemann efter udvalgte stykker 
fra Salmernes Bog. Der var perioder med 
bøn, stilhed og latinske hymner.

”Vi prøver os stadigvæk lidt frem. Er 
en halv time til at øve for meget eller 
for lidt? Skal vi have fællesbøn? Skal vi 

bede rosenkrans? Eller skal vi noget helt 
andet?  Endelig har vi endnu ikke  fået 
klart meldt ud, at man selvfølgelig er 
meget velkommen til at komme og gå, 
som man vil, og altså ikke behøver at 
deltage i hele natkirken, siger Benedikte 
Klaumann fra arrangørgruppen. 

Første natkirke i det nye år bliver den 
22. januar. Natkirken starter kl. 19.30 
 LR

Foto: Teresa Starzynski.

Åbn dørene for Kristus
Til Nightfever på Nørrebrogade.

Tekst og foto: Lisbeth Rütz

Søstrene fra Flensburg spillede og sang.

MINDEORD Lørdag den 29. november, 
dagen efter sin 82årige fødselsdag og den 
sidste dag i kirkeåret, døde pastor Jørgen 
Hviid på plejehjemmet i Helsingør, hvor 
han boede i flere år på grund af sit svære 
handicap.

Jørgen Hviid blev født 28. november 
1932 på Frederiksberg og konverterede 
25. februar 1950 i Jesu Hjerte Kirke i 
København, 17 år gammel. Han blev af 
biskop Suhr sendt til St. John’s Seminary, 
Brighton, Mass. USA, da han ønskede at 
blive præst. Efter et år opgav han dog i 
første omgang studierne og vendte tilbage 
til København for at studere psykologi 
ved Københavns universitet. Efter endte 
studier i 1955 rejste han til Canada, hvor 

han fik stilling som klinisk psykolog.
Kaldet til at blive præst meldte sig dog 

igen og han blev af biskop Suhr denne 
gang sendt til præsteseminariet St. Sulpi-
ce i Paris, hvor der i forvejen var 1 dansk 
præstestuderende og senere kom to an-
dre til. Vi kom derfor til at udgøre et lille 
dansk fællesskab på seminariet. Jeg skri-
ver vi, fordi det var dér, at jeg lærte Jørgen 
at kende personligt. I 1962 rejste tre af os 
til Rom for at videreuddanne os. Jørgen 
tog en licentiatgrad fra Alphonsianum i 
moralteologi. Efter denne blev han ansat 
som andenpræst ved Sankt Ansgars Kir-
ke i København, og et år senere fik han 
en undervisningsstilling ved Psykologisk 
Laboratorium på universitetet, der også 

Jørgen Hviid in memoriam gjorde det muligt for ham at skrive en 
doktorafhandling, som han forsvarede i 
1972.

Jeg mødte igen Jørgen, da jeg kom hjem 
fra Rom i 1965, og vi var begge præster 
ved Sankt Ansgars Kirke, indtil den ny-
udnævnte biskop Hans Martensen sendte 
os til Hillerød i 1966 som et led i en nyor-
ganisering af menighederne i Nordsjæl-
land.

Jørgen og jeg betjente i fællesskab den 
den gang beskedne menighed under ret 
primitive forhold. Det var en spændende 
men også udfordrende opgave, biskoppen 
havde betroet os to unge præster. Samti-
dig med sin præstegerning fortsatte Jør-
gen sit arbejde på universitetet. Allerede 
i sin studietid viste han en udsædvanlig 
evne til at organisere sit arbejde. Denne 
evne fik han hårdt brug for i Hillerød for 
at kunne spænde over så mange opgaver. 
Sin undervisning i psykologi og sit dok-
torarbejde så Jørgen som en del af  sin 
præstegerning. Han forstod at lave en 
syntese. Vi havde mange spændende tan-
keudvekslinger i den periode om teologi 
og psykologi, og vi kørte sammen meget 
rundt i det nordsjællandske område for at 
besøge den ret spredte menighed. Vi hav-
de fundet ud af, at vi gik godt i spænd, 
når vi aflagde husbesøg, og vi kunne efter 
et besøg evaluere besøget.

Jørgen var meget optaget af præste-
fælleskab og organiserede et månedligt 
weekendophold i sin feriebolig i Rørvig 
for de yngre præster i bispedømmet. Præ-
sternes trivsel lå ham på sinde, og det var 
også årsagen til, at han søgte om optagel-
se i St. Sulpice præstefællesskabet i Paris, 
der havde specialiseret sig i præsteuddan-
nelse og videreuddannelse af præster. I 
sin kondolencemail til biskoppen skriver 
sulpicianernes general superior, Ronald 
Witherup: “He was a most remarkable 
Sulpician”.

Vore veje skiltes i 1966, da han blev 
præst på Rygaard og jeg generalvikar, 
men vi opretholdt alligevel en personlig 

kontakt. Jørgen var meget optaget af de 
mentalt handicappedes menneskelige si-
tuation og vel nok en af pionererne på 
det område. Det kom til udtryk i hans lit-
terære virksomhed, hans doktorarbejde 
og ikke mindst da han efter inspiration 
af grundlæggeren af Tro og Lys, canadi-
eren Jean Vanier, som vi begge kom til at 
kende personligt, grundlagde et l’Arche 
fællesskab af mentalt handicappede, der 
først havde til huse på Valby Langgade og 
senere i Helsingør, hvor det stadig eksi-
sterer: Niels Steensens Hus.

Dette fællesskab af handicappede blev 
Jørgens menneskelige og åndelige familie, 
som han viede hele sit liv til. Da han måtte 
flytte på plejehjem, der ikke lå mange 
hundrede meter fra Niels Steensens Hus, 
”flyttede” de resterende beboere med og 
viste Jørgen en gribende omsorg. De kom 
og gik hos ham.

Det var en gave til mig, at jeg fik en 
aftale med Birgit, der nu ledede Niels 
Steensens hus, at kunne fejre messe på 
Jørgens stue ca. hver måned. Tilstede 
var beboerne fra Niels Steensens hus 
og ofte en og anden af husets venner. 
Jørgen var nu så handicappet, at han var 
helt lammet og stort set blind, men det 
var vores oplevelse, at han åndeligt set 
var med i messen og koncelebrerede fra 
sengen. Sådan gik der flere år!

Engang da jeg kørte hjem, kom jeg 
til at tænke på biskoppens ord under 
en præstevielse: ”Modtag det hellige 
folks gave, som skal frembæres for Gud. 
Forstå, hvad det er, du gør, efterlign hvad 
du udfører, og ligedan dit liv med Herren 
kors’ mysterium”. Jørgen fik lov til som 
præst at frembære Guds folks offergaver, 
og Gud lod ham i svær grad få del i Kristi 
kors. Hvad kan en Herrens tjener ønske 
sig mere? Og hvad kan Kirken få mere 
end en sådan præst? Jørgen viede sit liv 
til Herren og hans fattige brødre og søstre 
og fik selv lov til i absolut forstand at 
dele deres fattigdom. Han døde selv som 
handicappet. Lars Messerschmidt
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DIAKONI Jeg har verdens bedste 
arbejde siger Kjeld Lundorf og smiler 
bredt, mens han læner sig tilbage i stolen. 
Kjeld  er  vuggekatolik. Han er søn af 
John Lundorf, der i mange år var fast 
speaker, når der var messe i radioen. 
I 31 år sad Kjeld i en stilling i statens 
luftfartsstyrelse; men en prikkerunde, 
hvor hans stilling blev sparet væk tvang 
ham til at tænke i nye baner. Han søgte 
og fik så jobbet som leder af Kirkens 
Korshær i Holbæk.

Holbæk er en nydelig, velfriseret lille 
provinsby, der sammen med Korsør stod 
model for Matadors Korsbæk. Men her 
er der også brug for Kirkens Korshær, 
fortæller Kjeld. Kirkens Korshær ligger 

i en lille gade midt i byen lige over for 
Bymuseet.  En cyklamenfarvet damecykel  
foran huset signalerer, at her er et hus 
med rummelighed og plads til skæve 
eksistenser. Dagens ret: biksemad står der 
på tavlen inden for, hvor en nisse byder 
velkommen mellem et hav af grønne 
planter. Der er gang i juleforberedelserne. 
Adventskransen er ved at blive hængt 
op, og der bliver pakket julegaver til de 
indsatte i Holbæk arrest.

Ensomheden har mange ansigter
Når Korshæren slår dørene op klokken 
halv ni om morgenen, står de første 
brugere allerede klar til at komme 
indenfor og få morgenmad for otte 
kroner.

Her kommer psykisk syge og misbru-
gere, men også bedsteborgere, som bor i 
parcelhus og kommer kørende i bil. En-
somheden har mange ansigter. Julen kan 
være hjerternes fest; men mange af bru-
gerne synes, den er træls at høre om, siger 
Kjeld. Familien gider dem ikke og har 
valgt dem fra for længe siden. Der kom-
mer misbrugere og psykisk syge til  jule-
aften i Kirkens Korshær; men også helt 
almindelige mennesker, der har siddet 
hjemme og ventet på en invitation, der al-
drig kom. For dem fungerer varmestuen  
som et fællesskab. Brugerne passer på 
hinanden, og der bliver lagt mærke til det, 
når en af de faste mangler. Er man ind-

lagt, kommer personalet fra Korshæren 
og prøver på at støtte. Korshæren løser 
en vigtig opgave for samfundets svage-
ste og laver et stykke socialt arbejde, som 
både Socialministeriet og Holbæk Kom-
mune værdsætter helt kontant. Fra næste 
år støtter kommunen, at der også holdes 
åbent om lørdagen. 

Afhængig af de frivillige
Selv om Kirkens Korshær får støtte fra 
det offentlige, er den helt afhængig af 
ulønnet arbejdskraft. De 95 frivillige i 
Holbæk lægger samlet et antal arbejdsti-
mer der svarer til 9 en halv stilling.  De 
arbejder blandt andet i Korshærens gen-
brugsbutik.  Her bliver gamle skjorter til 
et måltid varmt mad, siger Kjeld, mens 
han viser mig rundt i børneafdelingen, 
hvor lillepigen kan udleve sin prinsesse-
drøm i en shocking pink tylskjole til en 
tyver. Har hun en bror, er der seje mili-
tærbukser til ham for en flad tier.  På hyl-
derne i et andet rum står mormors fine 
kaffestel  ved siden af teaktræs møbler 
fra 60´erne. Genbrug er blevet trendy, og 
hvert år stiger omsætningen med ti pro-
cent. Sidste år gav butikken et overskud 
på over en million kroner.

Korshæren har rødder i Folkekirken; 
men alle er velkomne uanset om de har 
en tro eller ej. Byens præster skiftes til at 
komme på varmestuen en gang om ugen, 
og der er jævnligt gudstjenester for bru-

gerne. Det er ikke helt almindelige guds-
tjenester man holder i Korshæren. Bru-
gerne småsnakker og kommenterer på 
prædikenen, og bliver det for kedeligt, går 
man bare udenfor. Der er plads til alle.

”Vi er et værested, ikke et gørested. 
Mange af vores brugere har et kaotisk 
liv og har ondt i psyken. De er vant til at 
blive mødt med handleplaner og krav. Vi 
vil godt vise dem, at vi følger dem sådan 
som de nu er”, siger Kjeld Lundorf.

Læs mere om Kirkens Korshær i Holbæk 
på Facebook. Korshæren  i Holbæk samler 
i øjeblikket ind til juleaften for dem der 
ikke har andre steder at gå hen. Har du 
lyst til at give et bidrag, kan du støtte 
med et beløb på regnr. 0520 kontonummer 
0001010286. Hvis du opgiver dit CPR 
nummer til Korshæren, indberetter den din 
gave til skattevæsenet.

Jul

JUL Alle børn i Nederlænderne ser 
med længsel frem til 6. december, når 
Sinterklaas (Skt. Nikolaus) forærer artige 
børn slik og gaver. At uartige børn skulle 
få smæk med et ris, eller måske et stykke 
kul i stedet for slik, er for længst gledet ud 
af traditionen.

Zwarte Piet
I disse år, diskuterer man ophidset i Ne-
derlænderne, om en anden del af  tradi-
tionen, bør sløjfes eller ændres: Nemlig 
zwarte Piet. Her er den gode helgen nem-
lig ledsaget af en mørklødet dreng, klædt 
som renaissancepage, som slæber på sæk-
ken med godterne og dele ud af dem. En 
bevægelse er opstået med slogan: Zwarte 
Piet is racism og bevægelsens tilhængere 
kræver simpelthen, at børnenes elskede 
sorte Per ikke længere må være sort. Ud-
over en voldsom diskussion, har de se-
nere år åbenbart set alternative udgaver 
af Zwarte Piet, der har været sminket 
med blomster i ansigtet, eller flerfarvede 
ansigt(som fodboldfans hos os) eller hvad 
man nu kan finde på. Uheldigvis er det 
også kommet til slagsmål på gaden og 
forsøg på at afbryde den store festdag, 
cirka tre uger før Skt. Nikolaus helgen-
fest, hvor han i fuldt bispeskrud og led-
saget af Zwarte Piet gør sit indtog (gerne 

med skib) i forskellige nederlandske byer. 
For selvfølgelig kan den gode helgen være 
flere steder på een og samme tid.

Hvad handler det egentlig om?
Og her er vi måske ved at være fremme 
ved sagens kerne. Der er tale om en fest 
for børn, og om en katolsk helgen, der 
har formået noget kun ganske få af 
hans medbrødre og søstre kan. Nemlig 
at komme ud til alle – uanset om de er 
katolikker, protestanter, ateister eller 
børn af forældre, der ikke har taget 
stilling. Og både Sinterklaas og Zwarte 
Piet er elskede. Den kære Piet fremstilles 
som en charmerende gavtyv med sorte 
krøller, der kunne få ethvert moderhjerte 
til at svulme af stolthed. Der er ikke 
antydning af racisme hverken i hans 
fremtoning eller i den modtagelse han får.
Ganske vist er figuren ikke særlig 
gammel; man mener Stk. Nikolaus først 
fik en ledsager her omkring 1830, så man 
kunne vel lave traditionen om igen, uden 
at det ville gøre ubodelig skade.

Traditioner kan ændres:
Men skal man det? Skal vi luge ud 
i eventyr, helgenlegender, sagn og 
andre fortællinger, så de bliver politisk 
korrekte? Hvis vi redigerer i takt med 

tidens meninger, ender vi ikke med at 
fortie de mindre heldige, eller direkte 
uheldige episoder i vores fælles historie? 
Ville det ikke gøre lige så meget gavn, at 
blive ved med at fremstille figurer, som 
Zwarte Piet, som sorte – og så forklarer 
børnene, at desværre har man ikke altid 
holdt af mennesker, der så anderledes ud 
og behandlet dem ordentligt?

Nijmegen 2014
Her i Nijmegen i år, er Zwarte Piet 
så sandelig stadig sort. I butikkernes 
juleudstilling, på biblioteket, på plakater, 
julekort og på gaden hos udklædte voksne 
og børn ses kun den sorte krølltop. Men 
når man kigger godt efter, opdager man, 
at cirka en trediedel af  de handlende 
har undladt at bruge ham i deres 
udstillinger. Måske ville de ikke blandes 
ind i diskussion, måske har de ikke taget 
stilling, eller måske er de modstandere, 
som den unge pige, tydeligvis indfødt i 
byen, der ekspederede i en forretning og 
til forundring, både for min mand, der 
var kunden, og andre kunder i butikken, 
svarede, da han efterlyste en Zwarte Piet 
”Hvem er det? Jeg kender overhovedet 
ikke Zwarte Piet!

Hvem føler sig generet af Zwarte 
Piet?
Måske er der statsborgere af anden 
etnisk baggrund i Nederlænderne, 
der føler sig generede af Julemandens 
hjælper? Jeg ved det desværre ikke. Den 
eneste udtalelse, jeg har kunnet finde var 
af fodboldspilleren Daan Bakboord, der 

har udtalt, at diskussionen generer ham. 
Pludselig forventer hans kolleger, at han, 
som betegner sig selv som sort, skulle være 
imod Zwarte Piet, hvad han ikke er. Han 
og hans familie føler sig som genstand for 
en nyfigen interesse, de hellere ville være 
foruden. Fodboldspillerens femårige søn 
skal stolt have udtalt, ”Selvfølgelig ligner 
jeg Zwarte Piet, men jeg har pænere 
krøller.” Det siger en del om børns 
opfattelse af sagen. (http://www.ad.nl/)

En mulig løsning
Tiden vil vise, om man i Nederlænderne 
ændrer traditionen, eller om man gør 
som den flamsktalende del af  Belgien, 
hvor der er faldet dom om, at Zwarte 
Piet ikke er et udtryk for racisme. En 
alternativ forklaring på Zwarte Piets 
ansigtsfarve er, at han jo er krøbet ned 
gennem skorstenen med gaverne. Aner I 
et kompromis? Det er sod han er sort af – 
det er ikke hans hudfarve!

Selv på biblioteket er han sort
Juleskikke og politisk korrekthed.

Tekst: Elisabeth Jørgensen

Han er i øjenhøjde med dem 
der ligger ned
Besøg på Kirkens Korshær i Holbæk.

Tekst: Lisbeth Rütz

Længselsfuld venten udenfor varmestuen. 
Foto: Kirkens Korshær

Generationer samles i Kirkens Korshær.

Kjeld Lundorf med de sokker en 
strikkegruppe laver til de hjemløse.  
Foto: Lisbeth Rütz.
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Et musisk åndehul på 
Strandvejen
KONCERT Kan du ikke finde juleglæ-
den? Så kom til et åndehul med fred og ro 
i Immaculatakirken på Strandvejen fjerde 
søndag i advent, den 21. 
december klokken 16. Her 
kan du høre Det danske 
Hildegardensemble synge 
enkel, flerstemmig, medi-
tativ sang. Ensemblet sæt-
ter ord på julebudskabet 
med tekster af Hildegard 
af Bingen og Birgitta af 
Vadstena, og man vil høre 
den gregorianske sangs 
skatte til juletiden. Publi-
kum kan glæde sig til en 
eftermiddag, hvor Imma-
culatakirkens dejlige aku-
stik lader de middelalder-
lige sangskatte komme til 
deres ret. Jette Thomsen 
leder ensemblet, der har 
optrådt i både ind- og 
udland med gregoriansk 
sang og musik af Hilde-
gard af Bingen.

Kom til koncert i Immaculatakirken 
Strandvejen 91 den 21. 12 kl. 16. Der er 
gratis adgang og mulighed for at købe 
ensemblets CD-udgivelser. 

LR

Jul

3. søndag i advent
Indgangsvers
Glæd jer altid i Herren; jeg siger atter: 
Glæd jer!
Herren er nær! Jf. Filipperbrevet 4,4.5
Skriftlæsning
Rejs dig, bliv lys, for dit lys er kommet
Herrens herlighed er brudt frem over 
dig.
For se, mørket dækker jorden,
mulmet dækker folkene;
men over dig bryder Herren frem,
hans herlighed viser sig over dig.
Folkeslag skal komme til dit lys
og konger til din stråleglans.
Løft blikket, og se dig omkring:
De samles alle og kommer til dig,
dine sønner kommer fra det fjerne,
dine døtre bæres ved hoften.
Da stråler du af glæde, når du ser det,
dit hjerte banker og svulmer,
når havets skatte bringes til dig

og folkenes rigdom kommer til dig.
Kameler i mængde flokkes hos dig,
dromedarer fra Midjan og Efa,
fra Saba kommer de alle sammen,
de bærer guld og røgelse;
de forkynder Herrens pris.
Solen er ikke længere
dit lys om dagen,
det er ikke månen,
der lyser for dig om natten;
men Herren skal være dit evige lys,
og din Gud er din herlighed.
Din sol går ikke ned,
og din måne tager ikke af,
for Herren er dit evige lys,
og dine sørgedage er forbi.
Alle i dit folk er retfærdige,
og evigt skal de eje landet
– et skud, som Herren har plantet,
hans hænders værk til hans ære. Esajas’ 
Bog 60,1-6.19-21
Fra Bispedømmets bønnebog.

Vi fejrer 500-året for Teresa af Avilas 
fødsel med at give 45 kr. i rabat på 

Grethe Livbjergs  biografi om denne store 
spanske helgen, kirkelærer og mystiker.
Andre oplagte gaveideer er Sr. Miriam 
Mortensens Niels Steensen-biografi 
”Skønnest af alt” – nu kun kr. 50 – 
eller Kirsten Kjærulffs klassiker ”Den ildfyldte 
kraft” om middelalder mystikeren Hildegard af 
Bingen, som i 2012 blev helgenkåret og ophøjet 
til kirkelærer – nu nedsat fra 195 til 150 kr.

Se mere på www.katolskforlag.dk 

+ årets gratis julegave
Katolsk Magasin
som nu er gået på nettet. Klik ind på

www.katolskmagasin.dk
Her finder du
NYHEDER
ANALYSER
BAGGRUNDSSTOF
KILDER
BREVKASSEN: SPØRG OM TROEN
KIRKEN OM...: KORTE ARTIKLER  OM
CENTRALE TROSSPØRGSMÅL

HUSK AT TILMELDE DIG NYHEDSBREVET

kr. 150

Sr. Miriam Mortensen 
OSB: Skønnest af alt

340 s., illustreret,
kr. 50

Kirsten Kjærulff: 
Den ildfyldte kraft
253 s., illustreret

kr. 150

3 julegavetilbud fra Katolsk Forlag

BIBELMEDITATION Når vi taler 
om juleevangeliet, mener vi altid Lukas 
Evangeliet kapitel 2 – det med kejser 
Augustus og folketællingen, englenes 
sang om fred på jorden, hyrderne på 
marken og den gamle Simeon og den 
gamle Anna i templet. Vi ville aldrig 
finde på at læse Matthæus Evangeliets 
beretning om Jesu fødsel op juleaften 
og juledag. Og når vi fremstiller 
juleevangeliet billedligt, er det altid 
krybben med æslet og oksen og hyrderne 
på besøg, der vises. Selvom de vise mænd 
fra Matthæus også kommer på visit med 
deres gaver her. Det er nok fordi Lukas 
ånder af fred og ingen fare, bortset fra 
lidt vanskeligheder med indkvarteringen, 
mens Matthæus er en grum historie om 
terror mod civilbefolkningen og flugt fra 
en uberegnelig og voldelig diktator til en 
usikker tilværelse i et fremmed land, hvor 
man ikke kan vide noget om, hvordan 
befolkningen dér vil se på de nytilkomne.  
Det ville ligesom forstyrre den gode 
og mætte fornemmelse og spændingen 
ved, hvad der gemmer sig bag de flotte 
indpakninger under træet, at beskæftige 
sig for meget med angsten, volden og 
usikkerheden hos Matthæus. Ikke fordi 
historien hos Matthæus er overdrevet og 
urealistisk – den foregår lige for øjeblikket 
i stor målestok i Syrien, Irak og mange 
andre steder i verden, og flygtninge fra 
områderne når også frem til Danmark, 
hvor modtagelsen og behandlingen 
af dem debatteres livligt. Nogle vil vi 
godt have, andre ikke. Og den er ikke 
enestående for en bestemt periode, for 
den finder altid sted et eller andet sted i 
verden og har gjort det hele tiden - før og 
efter Matthæus.

Jeg lægger ikke op til, at vi skal 
vælge mellem den ene eller den anden 
fremstilling, for begge historier fortæller 
evangeliet – det glade budskab – bare 
på hver sin måde, nemlig at Gud bliver 
menneske for at være nær hos os i alt, hvad 

der sker. Lukas Evangeliets overskrift 
for juleevangeliet er ”Fred til mennesker 
med Guds velbehag”. Han lægger i sin 
fremstilling vægt på, at Gud, når han 
bliver menneske ikke stiger ned i Rom 
hos kejser Augustus, men lader sig føde i 
periferien langt fra magtens centrum hos 
en familie, der står i kø for at blive talt 
ligesom alle de andre og derefter leve et 
ubemærket liv i en lille by i Galilæa. Den 
hellige familie er ikke en ekstraordinær 
familie, men en familie som alle andre.

Det tilsyneladende betydningsløse liv i 
periferien bliver i Guds perspektiv gjort 
centralt og betydningsfuldt. Besøget hos 
den gamle Simeon understreger samtidig, 
at det lys, der tændes ved Jesu fødsel ikke 
er for et bestemt udvalgt folk, men for 
alle mennesker. 

Matthæus´ hovedbudskab er også, 
at Gud bliver som en af os. Barnet, 
der bliver født er ”Immanuel – Gud 
med os”. Men fokus er her ikke på 
det almindelige daglige liv, men på de 
ekstreme situationer, mennesker kan 
komme i, når deres menneskeværd bliver 
betydningsløst, fordi de står i vejen for 
magten. Gud identificerer sig med alle 
dem, der i tidens løb blev ofre for vilkårlig 
magtudøvelse. Evangeliet er ikke, at Jesu 
fødsel betyder pludseligt ophør af vold, 
undertrykkelse, sygdom og fattigdom, 
for menneskets frihed til at vælge mellem 
godt og ondt fortsætter med at være der. 
Men den understreger, at hvert eneste 
menneske er betydningsfuldt for Gud, og 
at han følges med i os i alt hvad der sker. 
Måske skulle vi i år, hvor så mange 
mennesker oplever historien fra 
Matthæus – ikke mindst kristne i Afrika 
og Mellemøsten – have mere fokus på 
Matthæus end på Lukas og lytte til pave 
Frans’ formaning om ikke at se væk og 
tie, men engagere os, der hvor vi kan 
hjælpe disse mennesker med at opleve, at 
Gud er med dem.

”Immanuel – Gud med os”
Tekst: Niels Engelbrecht

 Juletræ på væggen skal pyntes af 
menighedens unge børn den 14 december, 
når de kommer til en Julestue og sætter 
julekrybben op i Assisi-Huset.

Hygge i Assisihuset i Assens. 
Assensborgere lytter til foredrag om 
Thomas Laub. 
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VALFART I en årrække har der hvert 
år været en valfart til Rüdesheim og 
Eibingen til Hildegard von Bingens 
klostre. Hildegard levede 1098 - 1179 og 
blev 10. maj 2012 af pave Benedikt XVI 
officielt kåret som helgen i Verdenskirken 
og 7. oktober samme år ophøjet til 
kirkelærer.

Jeg tog første gang med på valfarten 
i 2012 (som protestant) uden at vide ret 
meget om Hildegard. Jeg havde læst lidt 
om hendes billeder, men ikke forstået 
ret meget af det, og jeg valgte turen af 
nysgerrighed, og fordi jeg aldrig havde 
rejst ret meget i Tyskland. Efterfølgende 
konverterede jeg i maj 2013, og siden har 
jeg deltaget i valfarten i 2013 og 2014 og 
vil også tage med igen i 2015.

Da jeg tog med første gang, havde jeg 
ingen ide om, hvad jeg havde indladt 
mig på. Selve rejsen arrangeres af et 
rejsebureau, og vi har to rejseledere med: 
Kirsten Kjærulff, som vel er den, der ved 
mest om Hildegard i Danmark i dag, og 
sognepræst Erling Bjerrum-Petersen fra 
Abild i Sønderjylland.

Det er en bustur, som tager en dags 
tid for at nå frem til det kloster, hvor vi 
bor. Kloster Tiefenthal ligger ca. 20 km 
fra Eibingen og Rüdesheim. Det er et 
rart og fredeligt sted, som fungerer som 
konferencested og overnatningssted. Det 
drives af en orden, som hedder Jesu Fat-
tige Tjenestepiger. Her bor vi fast og 
tager så ud for at opsøge de steder, som 
har tilknytning til Hildegard. I klostret 
er der mulighed for at deltage i søstrenes 
Laudes og fra tid til anden også messe om 
morgenen. 

Om aftenen, når vi kommer hjem og har 
fået aftensmad, fortæller Kirsten under 
forskellige overskrifter om Hildegard, 
hendes liv og hendes betydning i samtiden 
og hendes betydning for vor tid.

Den danske søster i Bingen
Hvor tog vi så hen? Først og fremmest be-
søgte vi selvfølgelig det kloster, Abtei St. 
Hildegard, som fungerer i vore dage. Her 
fik vi fortalt om klosterliv, og om hvordan 
klostret fungerer i dag. Der er en dansk 
nonne, Sr. Veronica, som fortæller for de 
danske gæster, og hun fortæller også ger-
ne og meget humoristisk om sin egen vej 
til klostret. Så skal vi selvfølgelig et smut 
ind i klosterbutikken, som har et righol-
digt udbud af bøger, musik og kunstgen-
stande samt en afdeling for den vin, som 
fremstilles på klostret og en afdeling for 
speltpræparater m.m. – Derefter går vi 
ind i klosterkirken, hvor det første, vi ser, 
er Kristus oppe i apsisbuen. Han sidder 

med udbredte arme og byder os velkom-
men – et syn, som man sent glemmer.

Når dagen så er ved at være til ende, 
samles vi hver aften med utallige andre 
gæster i klosterkirken til Vesper. Vespe-
ren synges af nonnerne i klostret, og man 
føler sig virkelig hensat til de himmelske 
sfærer. Det er en fantastisk måde at af-
slutte dagen på – at falde til ro i stilheden 
og bare lytte til nonnernes vidunderlige 
sang.

Vi besøgte ruinerne af klostret på Di-
sibodenberg, hvor Hildegard som ganske 
ung kom i kloster. Det er et meget smukt 
område, og man fornemmer stærkt tilste-
deværelsen af munkenes bønner, som de 
har bedt dem gennem århundrederne.

En har sagt sådan: ”Der går klang af 
munkenes bønner.” Det gælder både på 
Disibodenberg, og da vi senere besøgte 
det store cistercienserkloster Eberbach, 
som nu fungerer som museum. Når man 
kommer ind i klosterkirken – særlig hvis 
der ikke er andre til stede – så mærkes 
denne bønnens tilstedeværelse også der.
Naturligvis besøgte vi sognekirken i Ei-
bingen, som oprindelig var klosterkirke i 
det kloster, som Hildegard grundlagede i 
1165. Nu har den status af valfartskirke, 
idet Hildegards helgenskrin befinder sig 
der. I 2012 var det en grænseoverskri-
dende oplevelse for mig at være der og i 
ærbødighed og bøn knæle ved Hildegards 
skrin. Nu kommer jeg der med stor glæ-
de og taknemmelighed. Der er lejlighed 

til at bese skrinet tæt på og gå rundt og 
betragte kirkerummet, hvis altertavle er 
Treenigheden, et af  Hildegards billeder.

Et i tilbedelsen
Ved sognekirken deltog vi i den store fej-
ring af Hildegards dødsdag den 17. sep-
tember. Det skete ved en festmesse ude på 
kirkepladsen for omkring 3000 menne-
sker. Det, der slog mig første gang, jeg var 
der, var stilheden – at så mange menne-
sker var så stille både under Ordets guds-
tjeneste og i særdeleshed under Eukari-
stien. Vi var ét i tilbedelsen. - Hildegards 
skrin bliver sat ud til den lejlighed. Senere 
bliver det sat ind i kirken igen, og så er det 
åbent. Der er nu mulighed for at defilere 
forbi det og at vise ærbødighed – også ved 
at knæle i bøn et øjeblik. 

Om eftermiddagen var der en kort 
gudstjeneste, hvorefter skrinet blev båret 
rundt i byen ad en given rute, og alle kan 
følge med i optoget for så at vende tilbage 
til kirken. Overalt på ruten var der opsat 
højttalere, så alle kunne følge med i sang 
og læsning, som foregik ved kirken. Ved 
mange af husene var der også pyntet med 
blomster og små statuer af Hildegard.

Samme aften kom et af turens højde-
punkter, da vi vendte tilbage til Abtei St. 
Hildegard, hvor der i dagens anledning 
blev sunget en udvidet og særlig festlig 
Vesper, og hvor vi fik lov at se nonnerne, 
som denne aften sidder i højkoret. 

Da turen indeholder en søndag, fik vi 

lejlighed til at opleve/deltage i den latin-
ske højmesse i Kiedrich og høre Kiedri-
cher Chorbuben, et drenge/mandskor, 
som synger i en gregoriansk tradition, 
som går tilbage til Hildegards tid.

Marienthal
Vi besøgte også en anden af områdets 
valfartskirker, Marienthal. I den kirke 
findes en lille Mariastatue, en Pietá, 
som stammer fra omkring1300. Den er 
et træskærerarbejde – ikke noget meget 
specielt; men Marias ansigt er så smukt. 
Det første mirakel er registreret i 1309, og 
når man ser de mange, mange tavler, der er 
sat op i kirken med ”Maria hat geholfen” 
– ”Maria har hjulpet” og så et årstal, så er 
det ganske overvældende. Maria hjælper 
også i vor tid. Jeg bemærkede på en af 
tavlerne årstallet 2010.

Rhinen var allerede på Hildegards tid 
Europas hovedfærdselsåre, hvor hun selv 
har sejlet, både når hun foretog sine lange 
prædikenrejser, og når hun to gange om 
ugen krydsede floden for at tilse sit klo-
ster i Eibingen. Derfor må en valfart i 
Hildegards fodspor naturligvis også om-
fatte en sejltur på Rhinen. Her fik vi et 
indtryk af den trafik, der er nu, men også 
den trafik, som må have været der i tidli-
gere tider – og vi fik set de mange borge, 
som er bygget på begge sider af floden. 
Nogle af dem har været rene røverreder. 
Det fortalte Erling B.-P. om under turen. 
Vi måtte også op og kigge ned fra Lore-
lei-klippen til flodens brusende vand. Så 
forstår man, hvorfor der i tidligere tider 
opstod sagn om skønne kvinder, som lok-
kede de stakkels søfolk i ulykke på floden, 
jf. sangen om Lorelei.

Hvorfor tage på valfart? Det er at flytte 
sig – at drage ud – for at følge i sporene 
fra et menneske, som har været særlig tæt 
på Gud – for at ære dette menneske – og 
for derigennem selv at komme tættere 
på Gud. Det var det, der skete for mig, 
da jeg i 2012 tog af sted – uden at vide, 
hvad det kunne afstedkomme. Igennem 
alt, hvad jeg oplevede på turen, talte Gud 
meget tydeligt og kaldte på mig på en så-
dan måde, at jeg var nødt til at svare: ”Ja, 
jeg kommer.” – Og jeg har ikke fortrudt, 
hverken at jeg tog med på valfart, eller at 
jeg konverterede.

Læs mere om valfarterne på:  
www.hildegardvonbingen.dk.

Hildegard af Bingen

Klosterkirken i Abtei Sankt Hildegard. 
Foto: Wikipedia.

Ruinerne af klosterkirken i 
Disibodenberg. Foto: Wikipedia.

Abtei Sankt Hildegard. Foto: Wikipedia.

Procesion med Hildegards relikvier på 
hendes dødsdag den 17. september. Foto: 
Kirchenzeitung der Katholiken im Bistum 
Speyer.

Der går klang af bønner…
Hildegard af Bingens klostre ved Rhinen.

Tekst: Grethe Michelsen
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KIRKEHISTORIE Peter Schindler var 
kapellan i Svendborg. Men sognepræsten 
ville helst alting selv, så Schindler blev 
sendt til Rudkøbing med opgaven 
at gøre Langeland så katolsk som 
muligt.  I sin bog: ”Tilbage til Rom” 
fortæller Schindler: ”Opgaven havde 
vanskeligheder, men havde også meget 
tiltrækkende sider. Man lod mig vide, at 
jeg ikke kunne regne med nogen støtte 
fra bispedømmet. Jeg måtte altså søge 
min støtte i udlandet! Ingen ramme, 
men totalt fri hænder!” Vi skriver 1923. 
I 1925 kunne han indvie Sankt Bendts 
kapel i Rudkøbing, en arkitektonisk 
perle, udsmykket af samtidens bedste 
danske katolske kunstnere Birgitte 
West, Aksel Theilmann og Christen 
Skikkild, forbilledligt honorerende den 
tids liturgiske krav. I dag Rudkøbings 
største seværdighed. Mellemstationer: 
lejet værelse, lejet hotelværelse til 
gudstjenester, indsamlinger overalt i 
udlandet. Penge nok til at erhverve to 
huse i det centrale Rudkøbing, det ene 
indrettet til præstebolig, det andet befriet 
for alt indmad til indretning af kapel. 
Lille spir på taget og muret klokketårn i 
haven. Indvielse.

Kirken i Assens
Umiddelbart efter sker faktisk det samme 
i Assens. En nyopført sukkerfabrik vil 
sikket bringe en del polakker til byen. 
I 1925 kommer hollænderen Jan van 
Rijckevorsel til Assens, på samme 
betingelser som Peter Schindler kom til 
Rudkøbing, lejer sin ind i en lejlighed, 
hvor han samtidig fejrer messe. I 1927, to 
år efter sin ankomst kan han indvie sin 
nybyggede gedigne Vor Frelsers Kirke. 
Og hvordan var det i første halvdel i 
60’erne omkring pastor van der Stok og 
St. Nikolaj i Hvidovre og pastor Paul 
d’Auchamp og Johanneskirken i Søborg??

Nu nærmer vi os jul og efterfølgende 
Helligtrekonger. Og lad os i den 
forbindelse vende tilbage til Rudkøbing. 
Anden gang Peter Schindler fejrede 
Helligtrekonger i Rudkøbing, altså i 1927, 
var der en ung journalist fra ”Langelands 
Folkeblad”, der som den eneste i 
kirkebænkene den hverdagsmorgen 
deltog i messen: Samme unge mand blev 
samme års pinsedag optaget i kirken af 
pastor Schindler. Han hed Niels Regnar 
Oppermann. Han blev én af Danmarks 
betydelige katolske præster, sognepræst i 
bl.a. Nykøbing F, Svendborg og Horsens.

Mens han var sognepræst i Svendborg, 
bad redaktøren af ”Langelands 
Folkeblad” ham skrive nogle erindringer 
fra de år, han havde været dette blads 
redaktionssekretær. Det gjorde han til 
jule-nummeret 1942, og af disse gengiver 
han i sin bog ”Oplevelser og Tanker på 
Vejen” (1992) et lille stemningsbillede fra 
ovennævnte Hellig-tre-Konger-morgen, 
som jeg her vil dele med jer. Altså denne 
gang ikke Maribo og Munk, Men 
Rudkøbing og Regnar!

”Den forudgående aften havde der 
været byrådsmøde i Rudkøbing, det 

første i det nye år, og derfor med budget-
behandling, – altid en lang omgang 
i et byråd, men endnu længere for 
journalisten, som bagefter skal fremstille 
for offentligheden, hvad de vise fædre 
har sagt og besluttet. Det var i de sene 
nattetimer, før jeg kom til ro.

Vintermorgen i Rudkøbing
Jeg var tidligt oppe næste morgen, dog 
ikke så tidligt, som jeg gerne skulle have 
været. Jeg skyndte mig ud, og hvor husker 
jeg denne morgens sne. Så høj og blød lå 
den og lyste i vintermorgenens mørke. 
Det ér, som jeg endnu kan mærke min 
gang i den, – henad Østergade og over 
Torvet. Det er den fuldkomne stilhed, 
som julesne altid skaber. Jeg mødte 
vist kun den herre med træsko, som jeg 
altid mødte i de tidligere morgentimer i 
Østergade tæt ved Folkebladet.

Så nåede jeg hen til det lille kapel i Bro-
gade, som var mit mål. Lyset indefra sås 
gennem Skikkilds vidunderlige ruder, 
perlen – synes jeg – blandt alverdens glas-
mosaik.  Så trådte jeg ind, og Gud ske 
lov! Jeg kom ikke, som jeg havde frygtet, 
for sent.

Nu kom så dét, der for mig blev det 
uudslettelige indtryk og den uforglem-
melige oplevelse. (Jeg er helt klar over, at 
dette for alle andre end netop mig selv er 
aldeles ligegyldigt og betydningsløst. Og 
jeg fortæller det da også kun på udtryk-
kelig opfordring):

Ved altret, hvor de seks svære vokskær-
ter var tændt og brændte med store flam-
mer, stod præsten i festdagens hvide dragt 
og forrettede den helligste handling, der 
kan fuldbyrdes på jorden. En dreng i hvid 
korskjorte betjente ham. Andre var der 
ikke i kapellet. Da var det, jeg fik, – som 
jeg tror aldrig før eller siden, – et indtryk 
af at være kommet ind i en anden verden, 
eller, rettere sagt, af  at være kommet helt 
ud af det jordiske og dagligdags. Hvorfor 
det skete her på denne morgen i det lille 
kapel, véd jeg ikke. Jeg blev på den ba-
gerste plads, men fyldtes i mit inderste af 
højtid og glæde på ”Herrens Åbenbarel-
ses Fest”. Der var stilhed og højtid over 
vintermorgenens gader udenfor, – men 
herinde endnu mere!

På væggen over altret trådte Kristus 
frem som livets træ… Hvor var dette 
Guds hus skønt, og hvor var i denne 
stund verden for mig blevet af ??

Så kom, engang senere, dagen med far-
vel til Langeland, hvor mit livs ’skæbne’ 
var blevet afgjort. Viden om gik mine 
veje. Seks år levede jeg i Rom i Sankt Pe-
ters skygge og var hvert år med til at fejre 
Hellig tre Konger med østerlandsk pragt, 
med morgenlandenes egne sønner i Den 
evige Stad.

Men ingen Hellig trekongers fest i Rom 
fordunkler for mig mindet om hin mor-
genstund i Sankt Bendts Kapel i Rudkø-
bing”.

Hver gang jeg læser Oppermanns essay 
bliver jeg på ny bevæget... Hvad en byg-
ning med en afglans af det ny Jerusalem 
kan befordre...

Fremtiden 
Om de fire her omtalte kirker findes på 
det ny ’katolske’ Danmarkskort? Vi får 
se. Ikke råd til??  Jamen, se så lige, hvad 
de troens og håbets mænd, der dengang 
var præster, kunne udrette, – nogen af 
dem uden en øre fra København..

Er det mangel på penge, – eller er det 
mangel på ’mandlige’ præster, mangel på 
tro, håb og kærlighed og, fra ledelsens 
side: (begrundet?) mangel på tillid til 
medarbejdernes ’totalt frie hænder’.. – og 
til det guddommelige Forsyn?

Jeg ved det ikke. Men ingen vil 
kunne påstå, at ovennævnte ikke er 
tankevækkende. Vi, der er her nu, står på 
skuldrene af bl. a. Schindler, Rijckevorsel, 
Oppermann, van der Stok og d’Auchamp. 
Hvem kommer til at stå på skuldrene af 
os? Umiddelbart virker det som om, at vi 
er bedre som glidebaner...

Et juleeventyr?
Sammenlægninger, kirkelukninger, og centralstyret økonomi. Efterårets 
temaer. Jeg vil fortælle en anden historie fra dengang intet var topstyret, 
fra dengang, da økonomien ikke styrede kirken og regulerede dens gå-på-
mod. Og hvor menighedsråd og pastoralråd var så inderligt ligegyldige.

Tekst: Stephen Holm. Foto: Lisbeth Rütz

Erich Fich foran kalkmaleriet på korvæggen.Kristus ses som vintræet omgivet af 
vinranker på dybblå baggrund. Ved vintræets fod står kunstnerens signatur. ”Sis 
Birgittae Vita, quia te pinxit ita”. Måtte du være livet for Birgitta, der således har 
malet dig.

Axel Theilmanns relief den gode hyrde i 
Rudkøbing.

Glasmosaikken den fortabte søn i Vor 
Frelsers Kirke i Assens.

Vor Frelsers Kirke i Assens.Kapellet i Rudkøbing set indefra.
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Udvikling ikke afvikling!
I Katolsk Orientering nr. 16 kunne man læse om de 
påtænkte besparelser i bispedømmet. Jeg hæftede mig 
blandt andet ved denne udtalelse fra Økonomisk Råd: 
”Vi kan ikke længere sidde ’med hænderne i skødet’, når 
det gælder den økonomiske udvikling i bispedømmet.” 
    Det er således glædeligt at konstatere, at man i denne 
kreds er ved at nå til en erkendelse af situationens alvor – 
nærmere bestemt det forhold, at man nu kan begynde at 
skimte bunden af pengekassen. Man må måske samtidig 
have lov at læse udsagnet som en indrømmelse af, at 
Rådet faktisk i alt for lang tid har siddet med hænderne 
i skødet og år efter år godkendt det ene dundrende 
underskud efter det andet - og håbe, at denne formodede 
selverkendelse kunne motivere et og andet medlem til at 
vige sædet for yngre og mere kvalificerede kræfter, nu 
hvor store omvæltninger står for døren. 
    For vist skal der spares og foretages strukturelle 
ændringer i bispedømmet med henblik på at skabe 
fornyet optimisme og håb om, at Den katolske Kirke 
fortsat vil være nævneværdigt til stede i Danmark om - 
lad os sige - 10 år. Men det kræver grundlæggende, at 
de reformer, der nu skal besluttes, peger fremad og ikke 
blot kommer til at forme sig som tilfældige nedskæringer, 
hvor man her og nu fornemmer, at det vil give anledning 
til færrest konflikter. Kort sagt, fokus skal være på 
udvikling og ikke på afvikling. 
    Derfor kan der være god mening i som foreslået at 
lade de 47 sogne afløse af 27 pastorale enheder for at 
imødegå udviklingen med små hensygnende sogne, hvor 
man år for år magter mindre og mindre. I stik modsat 
retning peger derimod besparelsesforslag 5 om at fratage 
Skt. Andreas Bibliotek driftstilskuddet fra 2015. Man 
opnår ikke vækst ved at fratage danske katolikker og 
andre interesserede adgang til viden om Den katolske 
Kirke og ved at lukke det vindue ud mod omverdenen, 
som et bibliotek også er. Helge Clausen udtrykker det 
så udmærket i artiklen i KO nr. 16 nederst side 6, hvor 
han minder os om, at et klosterbibliotek i gamle dage 
blev kaldt for et armarium (våbenkammer). Det er her, 
vi har mulighed for at forsyne os med ”ammunition” for 
at kunne forstå, forklare og forsvare den katolske tro. 
Derfor vil en afbrydelse af livlinen til biblioteket nok på 
kort sigt betyde en besparelse, men i det lange løb vise sig 
at være en fatal beslutning – ikke mindst i den aktuelle 
situation, hvor uvidenheden og fordommene om Kirken 
– både inden for og uden for vore egne rækker – er en 
af de største og mest skræmmende udfordringer, vi står 
over for. 
Torben Riis,4750 Lundby  

Luk Sankt Andreas Bibliotek?
Det forlyder, at man af hensyn til bispedømmets 
betrængte økonomi vil lade Sankt Andreas Bibliotek 
(SAB) lide kvælningsdøden ved simpelthen at fjerne 
driftstilskuddet. Og hvad skulle der være galt med det? 
Så mange lånere kommer jo heller ikke forbi, og er et 
bibliotek overhovedet en kirkelig ”kerneydelse”? Her må 
to forhold tages i betragtning.

For det første er SAB bispedømmets eneste officielle 
kulturinstitution. Det er ganske vist rigtigt, at det 
ikke er kunst og kultur, bøger og viden, men troen 
og det kirkelige fælleskab om vores biskop og hans 
fællesskab med Kirken i Rom, som gør os til katolikker. 
Alligevel må man sige, at der også er en række andre 
uundværlige ”ingredienser” i den katolske identitet. Kan 
Kirken trives uden det gudviede liv (klostre, ordener, 
bevægelser)? Kan Kirken blomstre uden liturgiens 
rigdom og kirkerummenes skønhed? Og er Kirken i 
egentlig forstand katolsk, hvis den frivilligt giver afkald 
på at pleje sin kulturarv bare en lille smule?

For det andet er SAB ikke bare en samling bøger. 
SAB er i realiteten en fusion af flere institutioner og 
funktioner, som tidligere var adskilt, men nu indgår 
i et harmonisk og effektivt hele. Det er selvfølgelig i 
første omgang biblioteket selv, som er en intellektuel 
ressource for hele bispedømmet og for alle nysgerrige og 
interesserede. Her er bred og dyb viden om rigtig mange 
sider af troen og Kirken. Men biblioteket er ikke kun et 
videnskabeligt tempel. Det viderefører også arven fra det 
hedengangne Niels Steensens Bibliotek, der fungerede 
som åben dør og ”katolsk folkebibliotek” for helt 
almindelige mennesker. Dernæst er SAB jo både fysisk 
og organisatorisk lagt sammen med Katolsk Historisk 
Arkiv, som er vort bispedømmes ”hukommelse”. 
Denne hukommelse har ikke kun intern betydning. 
Historikere, litterater, slægtsforskere og andet godtfolk 
bruger det også. Og så er der verdens mest fuldstændige 
samling af litteratur om den salige Niels Steensens 
videnskabelige og kirkelige virke. Han er ”vores helgen”, 
men også en stor personlighed i danmarkshistorien og 
videnskabshistorien. Samlingen ligger fysisk i SAB, men 
den gøres også tilgængelig digitalt – endda på engelsk, så 
hele verden kan være med. Det fører naturligt til den sidste 
vigtige funktion, biblioteket varetager: SAB opbevarer 
ikke kun information, SAB formidler information og 
svarer på ganske mange og meget forskellige spørgsmål 
fra mennesker i ind- og udland.

 Så hvad er SAB, og hvad går tabt, hvis man lukker det? 
SAB er bispedømmets eneste kulturinstitution, et stykke 
katolsk kulturarv og en integreret del af  bispedømmets 
informationstjeneste både internt og eksternt. At lukke 
SAB giver kun mening, hvis vores vision om Kirkens 
fremtid er en lille, indadvendt og kulturelt uinteresseret 
indvandrerkirke. Hvis vi vil andet og mere, er SAB en 
ressource, vi ikke kan undvære.

Meget mere kunne tilføjes, og jeg har selvfølgelig også 
en mening om, hvor pengene så skal komme fra, men det 
må være en anden god gang.
Sebastian Olden-Jørgensen, 3200 Helsinge

Bevar Sankt Andreas 
Bibliotek
Det var virkelig deprimerende at læse referatet fra det 
sidste pastoralrådsmøde. Men endnu mere deprimerende 
var det egentlig, at der tilsyneladende ikke var nogen 
større debat om de mange besparelsesforslag, der blev 
fremlagt på mødet. Det var som om deltagerne bare tog 
dem til efterretning. Jamen, var de ikke klar over, at det 
er selve kirkens eksistens i vort land, der står på spil? 

På pastoralrådsmødet nikkede man ja til at lukke 
Skt. Andreas Bibliotek, der har et årligt budget på små 
700.000. Det vedrører ikke kun selve biblioteket med 
dets 40.000 bind, men også bispedømmets historiske 
arkiv og Niels Steensen-samlingen. Hvad der skal ske 
med bøgerne, arkivet og samlingen, står hen i det uvisse, 
så det er på ingen måde sikkert, at den besparelse opnås, 
der regnes med. Men er det ikke et forkert sted at spare? 
Det er jo bispedømmets teologiske bibliotek, der står 
til rådighed for vore præster, så de kan få suppleret og 
opdateret deres teologiske viden. Samtidig er biblioteket 
en velfungerende katolsk kulturinstitution, der formidler 
viden om den katolske kirke og dens tro og skikke i nutid 
og fortid til katolikker såvel som til ikke-katolikker. 
Biblioteket ejer desuden mange gamle, kostbare bøger, 
der ikke findes andre steder i landet - noget jeg som 
historiker har været glad for.

Efter denne lukning spørger man unægtelig sig selv: 
hvad bliver det næste, der må bortspares, for det er jo 
svært at forestille sig, at bispedømmets økonomi skulle 
blive meget bedre i fremtiden. Skal Katolsk Orientering 
ophøre at udkomme, skal Pastoralcentret nedlægges, 
hvor mange flere sogne skal sammenlægges? Har vi 
ikke også for mange præster? Og hvad med biskoppen 
selv? Han er, må man vist sige, en temmelig dyr herre. 
Hvor mange penge han har kostet bispedømmet siden 
1995, er vel ikke lige til at beregne, men i 2013 beløb 
hans husførelse sig til 919.731 kr. Man må derfor undre 
sig over, at der ikke på pastoralrådsmødet var et massiv 
pres for at få ham til at følge pave Frans’ eksempel og 
fraflytte sin 13.5 mill. dyre villa i Hellerup. Her synes 
der jo virkelig at være penge at spare. Kort sagt: hvad er 
vigtigst? Skt. Andreas Bibliotek eller biskoppens villa. 
Jeg er ikke i tvivl om svaret. 
Kaare Rübner Jørgensen, 2000 Frederiksberg 

Det skrevne ord er den mest 
tålmodige missionær!
Denne udtalelse fra 1887 af grev Ludvig Holstein-
Ledreborg var om det katolske ugeblad, men kan uden 
videre generaliseres til anden katolsk litteratur. Sankt 
Andreas Bibliotek (SAB) har på en måde gjort denne 
sætning til sit motto. De, der har med biblioteket at gøre, 
tror fuldt og fast på, at dets bestand af bøger og andet 
materiale spiller en betydningsfuld og uundværlig rolle i 
evangeliseringen.

At drift af  katolske biblioteker er en evangeliserende 
aktivitet blev slået fast af  Den Pavelige Kulturarvskom-
mission i 1994.

Det skal ikke være nogen hemmelighed, at de 17-18 
personer, der er involveret i SAB, er meget bekymrede 
over dets fremtid, efter at det er blevet besluttet, at Bi-
spedømmets tilskud til biblioteket bliver nulstillet fra 
1. januar 2015. Vi forstår godt, at der skal spares, men 
er dybt uenige i prioriteringen af disse besparelser. Der 
har hele efteråret været stor aktivitet med henblik på at 
skaffe en tilstrækkelig stor ekstern finansiering. Det ville 
dog virke mere overbevisende på potentielle sponsorer, 
hvis Bispedømmet selv støttede SAB med blot en del af  
de samlede udgifter. Af de nævnte 17-18 personer er én 
lønnet (på 4/5 tid), mens de øvrige er ulønnede frivillige.

På Pastoralrådsmødet den 15.-16. november blev SAB 
diskuteret som muligt emne blandt i alt ni besparelses-
forslag. Under denne debat blev der fra forskelligt hold 

fremsat nogle udtalelser, som fortjener at blive kommen-
teret og korrigeret.

SAB har i august indleveret et treårigt budget for 
2015-17, hvor de samlede udgifter holder sig lige under 
465.000 kr./år. Alligevel anføres 800.000 kr./år i det 
budgetforslag for 2015, som PR fik forelagt. Forskellen 
på ikke mindre end 335.000 kr. forklares med bl.a. 
husleje. Men SAB betaler sådan set ikke husleje, da 
Bispedømmet både er lejer og udlejer af lokalerne. Så 
den reelle udgift for Bispedømmet er ”kun” de 465.000 
kr./år (hvilket ikke er meget mere end en lidt bedre stillet 
families indtægter efter skat). Huslejen ville først komme 
i spil, hvis SAB blev sat på porten og en mere velstillet 
katolsk lejer flyttede ind. Gad vide, om der findes sådan 
én? Hvorfor man så i det officielle budgetforslag anfører 
det uaktuelle tal 800.000, må stå hen. Men sikkert er det, 
at nogle mennesker lader sig påvirke af det og tænker: 
”Uha, hvor dyrt! Det har vi ikke råd til! Luk det!”

På PR-mødet blev det også nævnt, at SAB evt. 
kunne videreføres ved hjælp af frivillige. I august havde 
bibliotekets bestyrelse på opfordring af Økonomisk 

Råd udarbejdet en analyse af, hvad konsekvenserne ville 
være, hvis SAB skulle føres videre alene med frivillige. 
Analysen påviste, at det ikke ville være muligt.

PR-mødets mest fantastiske argument imod SAB 
skal også lige nævnes: ”Kirken er ikke et bibliotek, og 
Jesus har ikke grundlagt et bibliotek men en kirke”. 
For så vidt rigtigt, men at SAB derfor burde lukkes, 
ville svare til, at man også lukkede alle katolske skoler, 
hospitaler og kirkebygninger, for dem har han jo heller 
ikke grundlagt. Han underviste og helbredte ganske 
vist, og gik i synagoger, men han har aldrig sagt, at disse 
institutioner skulle bygges. Jesus kørte heller ikke på 
cykel, altså ud med cyklerne!

Der var dog adskillige, der støttede bibliotekets 
fortsatte eksistens, men da PR som bekendt kun er 
rådgivende, fik det ingen praktisk virkning.

Da man i 1813 ved den danske statsbankerot ville lukke 
Kunstakademiet, skal kronprins Christian Frederik have 
sagt: ”Fattige og elendige er vi. Lad os nu blive dumme 
til, så kan vi gerne høre op at være en stat”.

Man lukkede så ikke Kunstakademiet alligevel ...
Den amerikanske forfatterinde Anne Herbert sagde i 

1980: ”Biblioteker vil bedre kunne hjælpe dig gennem 
tider med ingen penge, end penge vil kunne hjælpe dig 
gennem tider med ingen biblioteker.”

Med disse to citater vil jeg slutte med at ønske og bede 
om, at Sankt Andreas Bibliotek, som blev grundlagt 
i 1648, ikke bliver nedlagt som følge af økonomiske 
dispositioner.
Helge Clausen, formand for Sankt Andreas Biblioteks 
bestyrelse
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Opklarende spørgsmål fra 
pastoralrådsmødet
Da undertegnedes tilstedeværelse på pastoralrådsmødet 
var af privat karakter, kunne jeg grundet manglende 
taleret ikke få svar på de spørgsmål, som de delegerede 
ikke selv tog op. 
Nu tager jeg chancen i Katolsk Orientering:

Myretuen.
Lejrstedet er solgt pr. 1. januar 2015. Køberen skulle 

være økonomen for bispedømmet Oslo. 
Spørgsmål: Såfremt at salget/købet af Myretuen er 

sket i privat regi, har det da direkte indflydelse på de 
bookinger, som allerede er indgået for 2015? 

Ønsker den nye ejer at bevare udlejning og stedets 
katolske identitet?

Hoffmanns Minde. 
Det blev kundgjort, at Hoffmanns Minde køber Gl. 

Kongevej 15 og at bispekontoret fremdeles lejer sig ind i 
samme bygning. 

Foruden det faktum, at Hoffmanns Minde er en 
stiftelse, som har ejet en bygning på Frederikssundsvej, 
som har huset et plejehjem af samme navn, som har 
været drevet af Københavns Kommune i katolsk regi – 
hvad er da Hoffmanns Minde egentlig? 

Spørgsmål: Hvem sidder i bestyrelsen og hvad er 
stiftelsens vedtægter og egentlige arbejdsopgave?

Jesu Hjerte Kirke.
En økonomisk oversigt for vedligeholdelsesbehovet af 

Ansgarstiftelsens bygninger blev fremlagt. 

Pr. 1. august 2015 overdrages Stenosgadekomplekset 
til Ansgarstiftelsen, men et estimat over vedligeholdelses- 
og renoveringsudgifter fremgik ikke af oversigten skønt 
bygningernes snarlige ejerskifte. 

Spørgsmål: Hvor mange millioner regner man med 
at skulle anskaffe til det ganske givet omfattende 
vedligeholdelsesarbejde af både kirke og præstegård, 
som venter forude?

Strukturarbejdet.
Planen for de nye pastorale enheder er på vej ud i 

høring til samtlige menigheder i bispedømmet. 
Spørgsmål: Bliver udkastet offentliggjort på hjemme-

siden eller er planen kun stilet til menighedsrådene? Og 
er det op til hver enkelt menighedsråd om de vil offent-
liggøre planen for menighedens menige medlemmer?

Kan menigmand indsende høringssvar?
Bispekontoret.
I sensommeren 2014 blev der ansat nye ansigter på 

bispekontoret. 
Spørgsmål: Har bispedømmet taget pastoralrådets 
bemærkninger om jobopslag for ledige stillinger ad 
notam?
Rasmus Kaare Frederiksen, 2720 Vanløse

Svar fra administrationschef 
Thomas Larsen:
Vedr. Myretuen: Der ændres naturligvis ikke ved allerede 
indgåede reservationsaftaler for 2015.

Det er bispekontorets indtryk, at køber ønsker at bevare 
udlejning og stedets katolske identitet, men spørgsmålet 
må stilles til den nye ejer

Vedr. Hoffmanns Minde:Hoffmanns Minde er en fond, 
som har til formål at yde støtte til karitativ virksomhed, 
katolsk kirkebyggeri og katolske præster. Bestyrelsen 
består af biskop Czeslaw Kozon, Niels Engelbrecht, 
Stig Sørensen, Henning Fink-Jensen, Henrik Guldager 
og Thomas Larsen. Salget af Gl. Kongevej 15 til 
Hoffmanns Minde er ikke endeligt besluttet.

Vedr. Jesu Hjerte Kirke: Den uddelte oversigt angiver – 
som det fremgår – vedligeholdelsesbehovet pr. 1-7-2014. 
Stenosgadekomplekset overdrages til Ansgarstiftelsen pr. 
1-8- 2015 og indgår derfor ikke i oversigten. Med hensyn 
til anvendelsen af og økonomien i stenosgadekomplekset 
henvises til artikel andet sted i KO. 

Vedr. planen for de nye pastorale enheder: Forslag til ny 
strukturplan vil først blive sendt til høring i de involverede 
menigheder og umiddelbart derefter offentliggjort. Det 
er naturligvis altid muligt at give sin mening til kende 
ved at sende det skriftligt til bispekontoret.

Vedr. ansættelser på bispekontoret: Har bispedømmet 
taget pastoralrådets bemærkninger om jobopslag for 
ledige stillinger ad notam Pastoralrådets bemærkninger 
om jobopslag er taget ad notam, idet bispekontoret 
forbeholder sig ret til også fremover fra sag til sag, at 
vurdere den mest hensigtsmæssige rekrutteringsmodel, 
det være sig ved intern rekruttering, direkte headhunting, 
rekruttering gennem bureau eller offentlige jobopslag.

Velgørende klar tale fra pave 
emeritus Benedikt
Når pave Benedikt XVI som emeritus en sjælden gang 
imellem siger noget offentligt, er det naturligvis enormt 
vigtigt! Hvor var det velgørende at høre den klare tale 
om mission og dialog, hvor man kan slutte at ”det ene 
skal gøres og det andet ikke undlades” – dialog skal ikke 
undlades, men den kan ikke erstatte missionen.

Man bør altid, som det afgørende have med, når man 
diskuterer disse to begreber, og måske hælder til at dialog 
må være et mål i sig selv, at der stadig er mennesker der 

faktisk konverterer fra én religion til en anden, og som 
måske betaler en meget høj pris for det.

Hvis vi påstår at alle er på vej det samme sted hen, 
uanset hvilken religion vi end har, glemmer vi let netop 
den pris som det koster for de mange der går over fra 
fx islam til kristendommen. Deres omvendelse er ikke 
ligegyldig, hverken for os eller for dem, ej heller deres 
familie og deres lokalsamfund – og allermindst for 
Jesus! Når de på deres egen krop mærker at det ikke er 
ligegyldigt hvad de tror på, om det er Allah i islamisk 
forstand, eller om det er Allah (ordet for Gud i den 
arabiske bibel) i kristen forstand, så er det en påmindelse 

om at dialogens plads er underordnet i forhold til at ”gå 
ud i alverden og gøre alle folkeslag til Jesu disciple”.

 Der hvor dialogen bliver et mål i sig selv for kirken, 
vil den implicit fortælle den tidligere muslim der nu 
er blevet kristen, at vedkommendes kamp, afsavn og 
lidelser under de straffe som frafaldne muslimer ofte 
udsættes for, egentlig var unødvendige. Det er de ikke! 
Jeg har mødt nok af tidligere muslimer, der har lange 
fængselsophold og tortur bag sig, til at jeg nok skal vare 
mig for at lade dialogen være nok.
Henrik Ertner Rasmussen, 4733 Tappernøje

Værn om biblioteket 
Sankt Andreas Bibliotek skal lukke på grund af 
bispedømmets dårlige økonomi. Denne besked har jeg 
de seneste dage modtaget i flere mails.  

Hvis der er noget små samfund, som vores danske 
katolske kirke, skal værne om, så er det om deres 
historie.  Hele spørgsmålet om, hvordan vi nåede hertil, 
hvor vi aktuelt befinder os har vi brug for viden om.  Det 
danner vores identitet som katolikker at være en del af  
denne historie.  Mange i Danmark er blevet katolikker 
på grund af den måde, vi har formidlet vor kirkes 
historie både før og efter Reformationen.  Uvidenheden 
om denne historie har aldrig været større i befolkningen 
som sådan. 

Personligt har jeg haft og har uvurderlig hjælp af 
biblioteket og bibliotekar Kate Toft Madsen og det 
panel af  fagpersoner, biblioteket stiller til rådighed, først 
i forbindelse med mit teologiske speciale, der handlede 
om danske katolikkers information og reaktion på 
Andet Vatikankoncils indførelse af modersmål i 
liturgien, og mit arbejde med en disputats om netop 
dette betydningsfulde koncil.  For fremtidige forskere vil 
Sankt Andreas Bibliotek være af uvurderlig betydning.  
Man kunne så spørge, om ikke samlingen lige så godt 
kunne videreføres i andet regi – f.eks. foræres til et andet 
bibliotek.  Dertil må man svare, at for det første mister 
Den danske katolske Kirke al indflydelse på, hvad 
man bør have på hylderne, og for det andet er hverken 
Universitetsbiblioteket, der nu tvinges ind i mindre og 
dårligere lokaliteter på Amager, eller Det kongelige 
Bibliotek i stand til at rådgive endsige indkøbe, når det 
gælder et så forsømt område som det katolske. 
Hans Christensen, Læge, cand. theol. 2720 Vanløse 

Sæt ikke udenlandske 
præster i gabestok
Når jeg lørdag morgen 28. november trisser ud i kulden 
til postkassen og henter Katolsk Orientering nr. 16, så 
ved jeg af erfaring, at der både er gode og mindre gode 
nyheder, der er noget der skal tages stilling til , noget 
der tages stilling til, noget der bliver skimmet, og der 
er noget der bliver sorteret fra. Sådan er det vel for de 
fleste, der modtager tidsskrifter.

Men så falder jeg over et læserbrev skrevet af Ole 
Dam, der gør mig rigtig ked af det og får en oplevelse af, 
at her er der en frustration, der får frit løb.

Der bliver ikke nævnt navne eller noget officielt sogn; 
men Østerbro er vel ikke til at tage fejl af.

Jeg finder det upassende at sætte vores udenlandske 
præster i gabestok i et blad, der ikke kun bliver læst i 
husstande, der huser de næsten 40.000 katolikker i 
Danmark, men også af andre uden for Den katolske 
Kirke i Danmark. . Hvis man er frustreret over hvad der 
bliver sagt eller ikke bliver sagt i sit sogn, så må man gå til 
sin sognepræst, menighedsrådet eller til bispekontoret.

Jeg har i hele mit katolske liv (55 år) haft udenlandske 
præster, hollandske præster der ikke kunne forstå 
hinandens dialekt, polske præster der gjorde stor lykke 
hos de gamle i menigheden, og senere kom der en tysk 
præst som ungdomspræst. 

Stenosgade var fyldt med tyske præster, som vores 
forældre frekventerede ved skriftemål, det var også der 
de lidt finere i menigheden kom, og der man gik ind, 
når man ville konvertere, og det var ikke ualmindeligt, 
at sognets konvertitter mindedes præsterne i Stenosgade.

Hvis man en sjælden gang i min barndom skulle støde 
på en dansk præst, så var det en eller anden Rom- Assisi 
præst fra ens mors ungdom, der i øvrigt stammede fra 

huguenotterne. Ellers var danske præster noget der 
hørte til i Bredgade, og så fine steder kom de børnerige 
familier fra provinssognene ikke.

Præster hvad enten de kommer fra Ballerup eller 
Basel er nu engang præster, så kan de have forskellige 
holdninger eller meninger; men at skyde dem i skoene, 
det er fordi de er udlændinge er for lavt, det er da heller 
ikke mange år siden, vi havde en dansk præst der ”kørte” 
sin helt egen liturgi, ikke fordi han var dansk, men fordi 
han havde en holdning.
Så hvorfor ikke glæde os over vores præster, der viser 
deres forskelligheder og mangfoldigheder præcist som 
alle andre faggrupper i dette land. 
Charlotte Patricia Simonsen, Sankt Ansgars Sogn, 
2620 Albertslund

Læserbreve 
Indsendte indlæg skal forsynes med navn, adresse og 
telefonnummer.
· Kun navn og postnr. offentliggøres i bladet.
· Max. grænse for læserbreve: 400 ord. (vi forbeholder os 
ret til at forkorte læserbreve over denne længde).
·Max. grænse for kommentarer 800 ord. KO bringer en 
kommentar pr. nummer.
·Læserbreve kan indsendes som e-mail til  
redaktion@katolskorientering.dk

Eller som brev til: Katolsk Orientering, redaktionen,  
Gl Kongevej 15, 1610 København V.
Katolsk Orientering bringer ikke læserbreve eller kommen-
tarer som har været trykt i andre medier.
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Liturgisk KalenderLiturgisk kalender 1.-31. januar 2015
1. hvid. Torsdag Juledags oktav. FESTEN FOR 
MARI A, GUDSMODER (h).
Gl. Cr. Jomfru Marias pf.
1.L.: 4 Mos 6,22-27;
1 Sl 67,2-3.5.6+8.
+ Gud være os nådig og velsigne os.
2.L.: Gal 4,4-7. Ev.: Luk 2,16-21.
Kollekt for det Danske Bibelselskab.

2. hvid. Fredag i juletiden.
Basilius den Store (†379) og Gregor af Nazianz 
(†390), biskopper og kirkelærere (m)
Jul.pf.
1 Sl 98,1.2-3b.3c-4.
+ Hele den vide jord har set vor Guds frelse.
L.: 1 Joh 2,22-28. Ev.: Joh 1,19-28.

3. hvid. Lørdag i juletiden. (I Ps).
Eller hvid. Jesu hellige navn.
Jul.pf.
1Sl 98,1.3c-4.5-6.
+ Hele den vide jord har set vor Guds frelse.
L.: 1 Joh 2,29–3,6. Ev.: Joh 1,29-34.
Bededag for præste- og ordenskald.

4. hvid. Søndag. HERRENS ÅBENBARELSE (h).
! Gl. Cr. H.åb.pf.
1.L.: Es 60,1-6;
1Sl 72,1-2.7-8.10-11.12-13.
+ Alle jordens folk skal tilbede dig, Herre.
2.L.: Ef 3,2-3a. 5-6. Ev.: Matt 2,1-12.

5. hvid. Mandag efter Herrens åbenbarelse. (II Ps).
Jul. eller H.åb.pf.
1 Sl 2,7-8.10-11.
+ Jeg giver dig folkene som ejendom
eller + Halleluja!
L.: 1 Joh 3,22–4,6. Ev.: Matt 4,12-17.23-25.

6. hvid. Tirsdag efter Herrens åbenbarelse. (II Ps).
Jul. eller H.åb.pf.
1Sl 72,1-2.3-4b.7-8.
+ Alle folkeslag skal tilbede dig, Herre.
L.: 1 Joh 4,7-10. Ev.: Mark 6,34-44.

7. rød. Onsdag efter Herrens åbenbarelse.
Knud Hertug, martyr (†1131) (m)
Jul. eller H.åb.pf.
1Sl 72,1-2.10-11.12-13.
+ Alle folkeslag skal tilbede dig, Herre.
L.: 1 Joh 4,11-18. Ev.: Mark 6,45-52.

8. hvid. Torsdag efter Herrens åbenbarelse. (II Ps).
Eller hvid. Raymund af Penyafort, præst († 1275)
Jul. eller H.åb.pf.
1 Sl 72,1-2.14+15bc.17.
+ Alle folkeslag skal tilbede dig, Herre.
L.: 1 Joh 4,19–5,4. Ev.: Luk 4,14-22a.

9. hvid. Fredag efter Herrens åbenbarelse. (II Ps).
Jul. eller H.åb.pf.
1 Sl 147,12-13.14-15.19-20.
+ Jerusalem, lovsyng Herren.
L.: 1 Joh 5,5-13. Ev.: Luk 5,12-16.

10. hvid. Lørdag efter Herrens åbenbarelse. (II Ps).
Jul. eller H.åb.pf.
1 Sl 149,1-2.3-4.5+6a+9b.
+ Herren glæder sig over sit folk.
L.: 1 Joh 5,14-21. Ev.: Joh 3,22-30.

11. hvid. Søndag. HERRENS DÅB (f).
! Gl. Særl.pf.
1.L. : Es 55,1-11;
1 Sl 12,2.3+4bcd.5-6.
+ I skal øse vand med glæde af frelsens kilde.
2.L.: 1 Joh 5,1-9. Ev.: Mark 1,7-11.
Juletiden afsluttes efter komplet.

DET ALMINDELIGE KIRKEÅR

12. grøn. Mandag i 1. alm. uge. (I Ps)
1 Sl 97,1+2b.6+7c.9.
+ Alle I engle, tilbed Herren!
L.: Hebr 1,1-6 Ev.: Mark 1,14-20

13. grøn. Tirsdag i 1. alm. uge. (I Ps).
Eller hvid. Hilarius, biskop og kirkelærer (†367)
1 Sl 8,2a+5.6-7a.7b-9.
+ Du satte din søn over dine hænders værk.
L.: Hebr 2,5-12. Ev.: Mark 1,21-28.

14. grøn. Onsdag i 1. alm. uge. (I Ps).
1 Sl 105,1-2.3-4.6-7.8-9.
+ Evigt husker Herren på sin pagt, eller + Halleluja!
L.: Hebr 2,14-18. Ev.: Mark 1,29-39.

15. grøn. Torsdag i 1. alm. uge. (I Ps).
1 Sl 95,6-7c.7d-9.10-11.
+ Om I dog i dag ville lytte til Herren: »Gør ikke
jeres hjerter hårde«
L.: Hebr 3,7-14. Ev.: Mark 1,40-45.

16. grøn. Fredag i 1. alm. uge. (I Ps).
1 Sl 78,3+4bc.6c-7.8.
+ Lad os ikke glemme Guds gerninger
L.: Hebr 4,1-5.11. Ev.: Mark 2,1-12.

17. hvid. Lørdag i 1. alm. uge.
Antonius, abbed (†356) (m)
1 Sl 19,8.9.10.15.
+ Dit ord, Herre, er ånd og liv.
L.: Hebr 4,12-16. Ev.: Mark 2,13-17.

18. grøn. 2. ALM. SØNDAG. (II Ps).
! Gl. Cr. Alm.S.pf.
1.L.: 1 Sam 3,3b-10.19;
1 Sl 40,2+4ab.7-8a.8b-9.10.
+ Se, jeg kommer for at gøre din vilje, min Gud.
2.L.: 1 Kor 6,13c-15a.17-20. Ev.: Joh 1,35-42.
Den økumeniske bedeuge begynder

19. rød. Mandag i 2. alm. uge.
Henrik, biskop og martyr (†1158) (m)
1 Sl 110,1.2.3.4.
+ Du er præst for evigt på Melkisedeks vis.
L.: Hebr 5,1-10. Ev.: Mark 2,18-22.

20. grøn. Tirsdag i 2. alm. uge. (II Ps).
Eller rød. Fabian, pave og martyr (†250)
Eller rød. Sebastian, martyr (†288)
1 Sl 111,1-2.4-5.9+10c.
+ Herren husker på sin pagt for evigt, eller + Hal-
leluja!
L.: Hebr 6,10- 20. Ev.: Mark 2,23-28.

21. rød. Onsdag i 2. alm. uge.
Agnes, jomfru og martyr (†ca.250) (m)
1 Sl 110,1.2.3.4.
+ Du er præst for evigt på Melkisedeks vis.
L.: Hebr 7,1-3.15-17. Ev.: Mark 3,1-6.

22. grøn. Torsdag i 2. alm. uge. (II Ps).
Eller rød. Vincent, diakon og martyr (†304)
1 Sl 40,7-8a.8b-9.10.17.
+ Se, jeg er kommet, Herre, for at gøre din vilje.
L.: Hebr 7,25–8,6. Ev.: Mark 3,7-12.

23. grøn. Fredag i 2. alm. uge. (II Ps).
1 Sl 85,8+10.11-12.13-14.
+ Troskab og sandhed mødes.
L.: Hebr 8,6-13. Ev.: Mark 3,13-19.

24. hvid. Lørdag i 2. alm. uge.
Frans af Sales, biskop og kirkelærer (†1622) (m)
1 Sl 47,2-3.6-7.8-9.
+ Gud drager op under jubelråb, Herren til hornets 
klang.
L.: Hebr 9,2-3.11-14. Ev.: Mark 3,20-21.
1.vesper til Sankt Ansgar.

25. hvid. ANSGAR, bispedømmet Københavns 
første værnehelgen, (h) (3.alm.søndag)
!  Gl.Cr.Sankt Ansgars pf.
1.L.: Es 52,7-10;
1: Sl 96,1-2a-2b-3.7-8a.10.
+ Fortæl om Herrens undere blandt alle folkeslag!
eller + Halleluja!
2.L: 1 Kor 1,18-25. Ev.: Mark 1,14-20.
Kirketælling

26. hvid. Mandag i 3. alm. uge.
Timoteus og Titus, biskopper (m)
1 Sl 98,1.2-3b.3c-4.5-6.
+ Syng en ny sang for Herren, for han har udført 
undere.
L.: 2. Tim 1, 1-8. eller Tit 1,1-5. Ev.: Mark 3,22-30.

27. grøn. Tirsdag i 3. alm. uge. (III Ps).
Eller: hvid. Angela Merici, jomfru
1 Sl 40,2+4ab.7-8a.10.11.
+ Se, jeg er kommet, Herre, for at gøre din vilje.
L.: Hebr 10,1-10. Ev.: Mark 3,31-35.

28. hvid. Onsdag i 3. alm. uge.
Thomas af Aquino, præst og kirkelærer (†1274) (m)
1 Sl 110,1.2.3.4.
+ Du er præst for evigt på Melkisedeks vis.
L.: Hebr 10,11-18. Ev.: Mark 4,1-20.

29. grøn. Torsdag i 3. alm. uge. (III Ps).
1 Sl 24,1-2.3+4b.5-6.
+ Sådan er den slægt, som søger dit ansigt, Herre.
L.: Hebr 10,19-25. Ev.: Mark 4,21-25.

30. grøn. Fredag i 3. alm. uge. (III Ps).
1 Sl 37,3-4.5-6.23-24.39-40.
+ Retfærdiges frelse kommer fra Herren.
L.: Hebr 10,32-39. Ev.: Mark 4,26-34.

31. hvid. Lørdag i 3. alm. uge.
Johannes Bosco, præst (†1888) (m)
1 Luk 1,69-70.71-72.73-75.
+ Lovet være Herren, Israels Gud, for han har 
besøgt sit folk.
L.: Hebr 11,1-2.8-19. Ev.: Mark 4,35-41.

Liturgisk KalenderDet sker i Bispedømmet
December
Fredag 12. kl. 18.00-19.30: ”Åben dør”. Personlig forbøn 
og samtale, v/ pastor Lars Messerschmidt m.fl., Sted: 
Jesu Hjerte Kirkes Menighedslokaler, Stenosgade, Kbh. 
Info: www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk

Mandag 15. kl. 19.00-20.00: Meditationsaften, derefter 
kaffe og te. Sted: Strandvejen 91, Kbh. Ø

Januar
Fredag den 9. kl. 18.00-19.30: ”Åben Dør”. Personlig for-
bøn og samtale. V/ pastor Lars Messerschmidt m.fl. Jesu 
Hjerte Kirkes menighedslokaler, Stenosgade 4 A, Køben-
havn V. Info: www.forsoningsoghelbredelsesmesse.dk

Lørdag 10. kl. 14.30-17.00: Voksenkatekese, tema: ”For-
soningens sakramente” v/ biskop Czeslaw. Sted: Sankt 
Ansgars Kirkes menighedslokaler, Bredgade 69, Kbh. 
Kr. 40,00 til materialer, kaffe og te. Slutter med messe kl. 
17.00.

Første og sidste onsdag i måneden kl.17.30–19.30: 
Hjælp til misbrugere og pårørende ved den katolske or-
ganisation Cenacolo. Rådgivningen finder sted i Bredgade 
69 A, Kbh. K. Tlf.: 51 53 41 60

Skt. Thomas Fællesskabet inviterer til eukaristi, lovprisn-
ing og katekese. Sted: Oratoriet, Vor Frue Kirke, Ryes-
gade 26, Aarhus C. Info: p. Herbert, SJ 87 30 70 42 eller 
24 27 86 89, eller Jan Zieleskiewicz 50 29 13 57, e-mail: 
johny.zet@gmail.com
Den 17/12 kl. 19.00-21.00

Sankt Thomas Fællesskabet inviterer til tilbedelse, sted: 
Vor Frue Kirke, Ryesgade 26, 8000 Aarhus C. Intentionen 
er åndelig forberedelse til messen, der afholdes om ons-
dagen med forbøn for de syge. Se ovenfor. Den 2/1.2015, 
kl. 19.00-24.00

Der er MobilKirke 1. og 3. torsdag mellem kl. 20.00 og 
22.00. Der er mulighed for samtale, forbøn, velsignelse, 
samt kaffe og kage. Mobilkirken står på Gammel Torv i 
København. Alle er velkomne.

Konvertitkursus, Storkøbenhavn 2014/15. Tænker du på 
at konvertere til Den katolske Kirke? Bispedømmet har i 
mange år tilbudt et gratis kursus i katolsk tro og praksis.  

Undervisningen varer fra september til maj og finder sted 
hver torsdag kl. 19.30 i Sankt Ansgars Kirkes menighed-
slokale, Bredgade 69 A. Kbh. 
Ingen tilmelding - mød blot op! Yderligere oplysninger: 
www.katolsk.dk
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Sankt Andreas 
Bibliotek og 
Antikvariat

Vanløse Begravelsesforretning
Jyllingevej 8 • 2720 Vanløse

Deres lokale bedemand siden 1940...

Tirsdag og torsdag 10-12 og 13-16.45
Onsdag og fredag 10-12 og 13-16 bibliotek@katolsk.dk
Mandag lukket. Tlf: 33 55 60 90 Steen Jørgensen Mariette Jørgensen

Ring og aftal et møde enten 
i Deres hjem eller hos os.
Vi træffes også aften, 
weekend og helligdage.

38 71 75 01

Kastrup Begravelsesforretning
Telefon 32 55 55 55

Døgnvagt

Bedemand Michael Riis 
Amagerbrogad el 55

Dragør Bcgravolscsforrctning ■ Telefon 32 53 06 29
Taastnjp Begra velsesforretning ■ Telefon 43 99 19 19

www.v-lm.dk

Organiseret
A bedemand,

► tilknyttet
/ garantiordning,
/ v/ Steen Jørgensen

IStø

IPSICC
International Psychotherapeutic 

School in Christian Culture

Ord på Vejen
Katolsk tidsskrift med prædikener 
til hver søndag
Årsabonnement kr. 190,- kan 
bestilles på tlf. 28 18 47 25 og 
e-mail: kontakt@katolik.dk

Fokus på seksuelle, emotionelle, fysiske og åndelige 
overgrebsproblematikker

IPSICC - den certificerede psykoterapeutiske 
uddannelse -baseret på et kristent menneskesyn 
starter nyt hold i Kolding d. 1.-8. august 2015.

Uddannelsen foregår på engelsk, den tages over 4 år 
og er opdelt i 11 moduler. Den er tilrettelagt, så man 
samtidig kan passe et fuldtidsarbejde.
Se nærmere på www.ipsicc.org for yderligere 
information og tilmelding.

Eventuelle spørgsmål til:
International leder for IPSICC: Vibeke Møller, læge og 
psykoterapeut MPF: vibeke@IPSICC.org
Telefon:+45 29891431

MPF
1 Medlem af

Dansk
J Psykoterapeut

forening

www.vincentgrupperne.dk

Støtter nødlidende

TELEFONLINIE 
SOS FORBØN

Ønsker du forbøn, et lyttende øre, 
et ord fra Jesus og en velsignelse 

så ring: 75 18 18 08
Torsdag, fredag

og lørdag kl. 20.00-23.00 hele året

Martin Ryom
- en katolsk bedemand

T 39 29 60 08
Lykkesholms Allé 9A | 1902 Frederiksberg C

Tømrer- og Murermester Keld Erik

Tlf. 54 43 99 08

Ankervej 12 
Stubberup 
4800 Nyk.F.

Katolsk Orientering
Indlæg til Katolsk Orientering nr. 1-2015, 
som udkommer fredag den 16. januar 
skal være redaktionen i hænde senest 

mandag den 15. december

Indlæg til Katolsk Orientering nr. 2, 
som udkommer fredag den 6. februar 
skal være redaktionen i hænde senest 

mandag den 19. januar

tilbyder reparation af alle slags ure: 
Standure, vægure, lommeure eller armbåndsure 

på vores eget værksted

Ved større ure henter og bringer vi. 
Skift af batteri og rem, mens De venter

Lange-Müllers Gade 15. kld. 2100 København Ø
Tlf. 22 83 01 08

www.urmagervaerkstedet.dk

www.catholica.dk - 
et katolsk tidsskrift på internettet

En katolsk håndværker
Tømrer-murermester Keld Erik Johnsen udfører hånd
værksarbejde overalt på Lolland Falster, Sydsjælland 
og Københavnsområdet.

Vi har mere end 30 års erfaring inden for håndværksfa
get med blandt andet renoveringsopgaver på katolske 
kirker, menighedsbygninger og skoler samt nybygnings- 
og renoveringsopgaver for privatkunder.

Vi er medlem af Dansk Byggeri og Nyk. F. Murerlaug.

Kontakt os for et uforpligtende møde.

Tømrer-murermester Keld Erik Johnsen
Ankervej 12, 4800 Nykøbing F. Tlf.: 54 43 99 08

post@keldjohnsen.dk 
www.keldjohnsen.dk

danskbV^ri
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Bønnens Apostolat

Januar
- At de som tilhører forskellige religiøse traditioner - 
og alle mennesker af god vilje - må samarbejde om 
at fremme freden.

- At dette år, som er tilegnet det gudviede liv, må få 
de gudviede mænd og kvinder til at genfinde glæden 
ved at følge Kristus og ivrigt engagere sig i at tjene 
de fattige.

Udgivelsesplan for 
2015 finder du på 

www.katolskorientering.dk

Medlem af Dansk Byggeri

Katolsk Orientering 
ønsker alle en glædelig jul 

og et godt nytår...
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familie med en levende tro er et stærkt 
og smukt vidnesbyrd for verden, frem-
hævede mange af synodedeltagerne. Og 
trods de mange udfordringer bør man 
også se vor tids positive bidrag til familie-
livets udvikling, hvilket synoden fremhæ-
vede, fx den øgede lighed mellem mand 
og kvinde i ægteskabet og betydningen af 
fædres nærvær i familien. 

Et spørgsmål, der inden synoden fik stor 
opmærksomhed, var fraskilte og gengifte 
katolikkers adgang til sakramenterne. 
Hvordan blev spørgsmålet behandlet på 
synoden?

Mange forventede naturligt nok, at kar-
dinal Walter Kaspers forslag ville afføde 
stor debat på synoden. Men det var fak-
tisk ikke tilfældet og enkelte påpegede, at 
hans forslag skulle undersøges nøje. For 
det gælder jo ikke om at ændre Kirkens 
lære om ægteskabet men at finde nye veje 
at møde de pastorale behov, som opstår 
på grund af samfundsforholdene i dag. 
Sådan lød kommentarerne til Kaspers 
forslag, både fra den traditionelle og den 
mere progressive fløj. Selv om der natur-
ligvis var forskellige holdninger til forsla-
get, kan man ikke sige, at det resulterede 
i forskellige fløje i synodehallen. I slutdo-
kumentet foreslås det, at man undersøger 
mulighederne for at finde en løsning à la 
den, der praktiseres i de ortodokse kirker. 
Men Kaspers forslag stod som sådan ret 
isoleret på synoden. Meget større gen-
klang vakte derimod idéen om at forenkle 
processen ved annullering af et ægteskab. 
Dette synspunkt havde mange deltagere 
og Den nordiske Bispekonference har 
også fremført det hver gang under dens 
ad limina-besøg i Rom […] Paven nedsat-
te før synoden en kommission, som skal 
kigge netop på dette spørgsmål.

Medierne har nævnt, at begrebet ’gra-
dualitet’ blev nævnt under synoden. Kan du 
sige mere om det?

Begrebet blev nævnt i flere indlæg men 
kom ikke med i slutdokumentet, da man 
ikke anså det for tilstrækkeligt belyst. 
Idéen er hentet fra Lumen Gentium, 2. 
Vatikankoncils dokument om Kirken, 
med dens begreb subsistit; tanken er, at 
Kirkens fulde mysterium findes i Den 
katolske Kirke, men også i mindre grad 
i andre trossamfund – man kan altså 
i mere eller mindre grad være en del af  
Den katolske Kirkes fulde trosliv. Nogle 
af deltagerne lancerede tanken om at 
noget lignende også kunne gælde på 
familieområdet, så et borgerligt ægteskab 
til en vis grad kunne sammenlignes med et 
sakramentalt ægteskab, uden dog at være 
et ægteskab i den fuldgyldige betydning. 
Og noget tilsvarende kunne måske også 
gælde forskellige samlivsformer […] 
Efter lange drøftelser nåede man frem 
til, at man ikke helt vil afskrive begrebet, 
men at man endnu ikke er parat til at 
anvende det i en kirkelig sammenhæng. 
Også inden for det åndlige liv kan man 
tale om gradualitet, en gradvis udvikling 
hen imod et mål, som man ikke kan opnå 
allerede fra begyndelsen.

Et spørgsmål, som interesserer mange, 
er emnet homoseksualitet og hvordan det 
blevet behandlet på synoden. Skete der no-
get nyt her?

Da deltagerne stemte om slutdokumen-
tet på ny, var der enkelte punkter, der ikke 
fik det nødvendige 2/3 flertal for at blive 
antaget, herunder afsnittet om homo-
seksualitet. Man kunne kun blive enige 
om ordlyden i Den katolske Kirkes kate-
kismus, at homoseksuelle personer skal 
mødes med respekt og ikke må diskrimi-

neres. Det var tydligt, at det er et meget 
følsomt emne for de afrikanske biskop-
per. De fik synoden til at tage afstand fra 
internationale organisationers forsøg på 
at sammenkæde spørgsmålet med fx visse 
rige landes krav til modtagerlandene om 
at acceptere homoseksuelle ægteskaber 
for fortsat at kunne modtage bistand og 
udviklingshjælp. De nordamerikanske bi-
skopper lancerede et forslag til hvordan 
børn, der vokser op i homoseksuelle for-
hold, kan få en kristen opdragelse, men 
emnet var for ladet til at de afrikanske bi-
skopper kunne tilslutte sig det. Man mær-
kede tydeligt her kontinenters forskellige 
indfaldsvinkler til emnet.
Blev Pauls VI’s encyklika Humanae vitae 
drøftet på synoden?

Selv om jeg havde troet det, talte man 
ikke meget om Humanae vitae og fa-
milieplanlægning. Det var stort set kun 
ægteparrene, der berørte emnet. Spørgs-
mål om prævention fyldte kun lidt under 
synoden og blev slet ikke drøftet i salen. 
Mit indtryk var, at de fleste anså encykli-
kaens udsagn som prisværdige idealer, de 
fleste mennesker ikke har kraft eller mu-
lighed for at efterleve i praksis. Men det 
blev fremhævet, at naturlig familieplan-
lægning bør være en del af  ægteskabsfor-
beredelsen.
Når spørgsmålet om prævention kun spil-
lede en lille rolle i sammenhængen, hvilke 
spørgsmål var da vigtige?

Der var mange forskellige spørgsmål, 
fx om hvordan man undgår vold i fami-
lierne, hvordan trafficking bekæmpes og 
spørgsmålet om polygami. Det gjaldt 
også spørgsmålet om enlige forældre, som 
fyldte en del, fordi kvinder i visse dele af 
verden er alene om at forsørge børnene, 
og bedsteforældrene spiller da ofte en 

større rolle for barnets opvækst, hvilket 
pave Frans har fremhævet.

Apropos paven, hvilken rolle havde han 
under synoden?

Paven befandt sig i salen stort set hele 
tiden og det betød meget for mødet. Han 
var med i generalforsamlingerne og lyt-
tede intens til indlæggene. Han tog først 
ordet ved synodens afslutning, hvor han 
takkede alle de delegerede. En formiddag 
deltog han ikke på grund af en audiens, 
og det mærkede man. Hans nærvær var 
savnet, og vi følte os lidt som børn uden 
en far.
Hvordan skrider den videre synodale pro-
ces frem?

Dokumentet, vi stemte om ved syno-
dens afslutning, danner grundlag for de 
videre drøftelser i bispekonferencerne og 
bispedømmerne. Inden synoden i Rom i 
oktober næste år vil man have udarbej-
det et nyt arbejdsdokument baseret på de 
svar, som bispekonferencerne er kommet 
med.

En synode er en kollegial proces, der 
sker i fællesskab med Peter og under hans 
ledelse (som man siger: cum Petro et sub 
Petro). Paven opfordrede os til at tale 
åbent og det gjorde vi. Siden må emnerne 
og problemstillingerne udredes under 
Åndens vejledning og i Kirkens fælles-
skab sammen med paven. Hvor den syno-
dale proces vil føre os hen, er endnu åben. 
Det er ikke nok bare at opremse hvad vi 
allerede har sagt; vi må kigge på de udfor-
dringer, Kirken står overfor i dag uden at 
undergrave Kirkens lære, der ligger fast.
Pater Ulf Jonsson SJ er professor i reli-
gionsfilosofi og chefredaktør for Signum. 
Interviewet har været bragt i Signum nr. 7, 
2014.

Eftertanker
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INTERVIEW Den ekstraordinære bi-
spesynode om familie- og ægteskabs-
spørgsmål i Rom den 5.-19. oktober nød 
stor international mediedækning. Den 
nordiske Bispekonference var repræsen-
teret ved biskop Anders Arborelius, som 
her fortæller om sine indtryk fra synoden.

Kan du fortælle lidt om stemningen på 
synoden? Medierne skrev at den var påfal-
dende åben.
Jeg har ikke tidligere deltaget på en sy-
node, så det var en ny oplevelse for mig. 
Der herskede en ret åben og hjertelig 
atmosfære, hvor man lyttede til hinan-
den på en meget respektfuld måde. Pave 
Frans havde jo opfordret os til åbent at 
give vores mening til kende, og det at ind-

læggene ikke blev offentliggjort var med 
til at debatten mere fri. Man mærkede, at 
deltagerne alle var bevidste om vigtighe-
den af både veritas og misericordia – at få 
sandheden i Kirkens lære og Guds barm-
hjertighed til at mødes.

Der var naturligvis forskellige holdnin-
ger og forslag til hvordan dette kunne ske. 
Selv om diskussionerne til tider var lidt 
højtrystede, er det forkert at sige, at to 
fløje kæmpede om magten.  Deltagerne så 
alvoren i spørgsmålene, men ingen mente, 
at de sad inde med en mirakelløsning. Og 
man ønskede at undgå en polarisering af 
debatten mellem de mere konservative og 
de mere liberale, men sammen finde frem 
til fælles løsninger.

Men selv om indlæggene ikke blev offent-
liggjort kom alligevel en hel del til offent-
lighedens kendskab?
Ja, og ikke alle var glade for det. Men 
man besluttede ikke blot at offentliggøre 
slutdokumentet, som de delegerede stem-
te om, men også midtvejsrapporten samt 
drøftelserne fra de ti arbejdsgrupper. 
Navnlig offentliggørelsen af rapporten 
om den første uges drøftelser vakte en hel 
del irritation og gav desuden anledning til 
mange spekulationer i medierne.

Kan du fortælle lidt om synodens delta-
gere?
Den største gruppe var katolske biskop-
per fra hele verden. Desuden deltog kar-
dinalpræfekterne fra Vatikanets dikaste-
rier; personer, der var personligt inviteret 
af  paven samt en gruppe af økumeniske 
delegerede […]. 

Hver delegerede havde fire minutter til 
sit indlæg, så man måtte fatte sig i kort-
hed. Og det gjaldt også for kardinalerne. 
Da næsten 200 personer skulle tale var 

der selvfølgelig en del gentagelser. Et sær-
ligt indtryk på mig gjorde indlæggene fra 
de 13 ægtepar, som deltog på synoden. 
Man fornemmede, at de var velforberedte 
og vidste, hvad de talte om. 

Da synoden havde deltagere fra hele 
verden, er det vigtigt at huske på, at 
spørgsmål, vi anser som vigtige her i 
Europa, ikke nødvendigvis ses som lige 
så vigtige af andre. Det er jo let at stirre 
sig blind på sine egne spørgsmål. Det be-
rigende ved denne slags møder er, at må 
anlægge et globalt perspektiv på spørgs-
målene […]. 

Nu til spørgsmålene, som blev drøftet på 
synoden. Er der et emne du især vil frem-
hæve?

Man bør ikke glemme, at temaet for 
den synodale proces er de pastorale ud-
fordringer for familien i relation til for-
kyndelsen. Hvordan gives troen videre til 
næste generation; hvordan bliver familien 
huskirke, Kirkens mindste celle? En vel-
fungerende Fortsættes nedenunder ▶

Synoden: En kollegial proces
Biskop Anders Arborelius’ førstehåndsberetning fra familiesynoden i Rom.

Tekst: Pater Ulf Jonsson SJ
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